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BIDSTOND 

Voorafgaande aan de generale synode werd op donderdagavond 31 augustus 
1995 in de Christelijke Gereformeerde Kerk te Zierikzee de bidstond gehouden. 
In deze bijzondere dienst, belegd door de kerkeraad van de roepende kerk van 
Zierikzee, ging voor de praeses van de generale synode van Apeldoorn-Centrum 
1992, ds. J . Westerink. 

Hij bediende het Woord uit Psalm 20, onder het thema: 

Een biddend volk rondom de koning die ten strijde trekt 

Ds. Westerink stond stil bij: 
1. de nood, die tot het gebed uitdrijft; 
2. de HEERE, tot Wie het gebed zich richt; 
3. de verhoring, waarvan het gebed getuigt. 

Na de bediening van het Woord werd de arbeid van de generale synode aan de 
Heere opgedragen. 
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EERSTE ZITTING 

vrijdag 1 september 1995, 9.15 -11.45 uur. 

Artikel 1 

Opening 
Namens de roepende kerk van Zierikzee opent ds. J. Oosterbroek de vergadering 
van afgevaardigden naar de generale synode. Op zijn voorstel wordt gezongen 
Psalm 119: 3 en 17. Daarna leest ds. Oosterbroek Openbaring 3: 7-13 en gaat hij 
voor in gebed. 

Artikel 2 

Openingswoord 
Ds. Oosterbroek spreekt het volgende openingswoord: 

Weleerwaarde en Eerwaarde broeders en afgevaardigden, 
Weleerwaarde broeders preadviseurs van de synode, 
Geliefde broeders, 

Het is mij een voorrecht u, namens de kerkeraad van Zierikzee, een hartelijk wel
kom toe te roepen aan het begin van onze vergaderingen van de generale synode 
1995. 
Ik kan u verzekeren dat zowel de kerkeraad als de gemeente van Zierikzee het als 
een eer voelen dat de breedste vergadering van onze kerken in 1992 heeft beslo
ten onze gemeente aan te wijzen als roepende kerk voor deze Synode. 

Het is voor het eerst in de lange geschiedenis van de Christelijke Gereformeerde 
Kerk - wij bestaan dit jaar 159 jaar als afgescheiden kerk - dat wij een synode ont
vangen. De reden daarvan ligt voor de hand. Het eiland Schouwen-Duiveland lag 
lange tijd geïsoleerd en was alleen per boot te bereiken. Sinds 1964/65 is ons 
eiland ontsloten door aanleg van de Grevelingendam, waardoor de verbinding over 
de weg met Rotterdam tot stand kwam en de Zeelandbrug waardoor de verbinding 
met Goes een feit werd. Deze ontsluiting heeft grote gevolgen gehad. Vele recre
anten ontdekten de weg naar Schouwen-Duiveland en naar de monumentenstad 
Zierikzee. Ook de Synode heeft nu de weg naar Zierikzee gevonden. 

Zierikzee vormt de hoofdplaats van Schouwen-Duiveland en heeft ruim 10.000 
inwoners. 

De stad Zierikzee heeft een lange geschiedenis achter zich. Aan een zijtak van de 
rivier de Gouwe, het water dat Schouwen van Duiveland scheidde, ontstond ver
moedelijk in de 9e eeuw een kleine nederzetting. Die zijtak werd de Ee genoemd. 
Die Ee werd vermoedelijk in de 11 e of 12e eeuw afgedamd bij wat later de Dam 
werd genoemd. Achter deze dam breidde het kleine Zierikzee zich uit. De naam 
Zierikzee is een samenvoeging van Zierik en Ee. Zierik is vermoedelijk een plaat
selijke machthebber geweest over wiens identiteit verder niets bekend is. 
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De 13e en 14e eeuw zijn onbetwist hoogtepunten voor Zierikzee geweest. Door 

handel, visserij en plaatselijke industrie zoals zoutnering en de lakennijverheid ver

wierf Zierikzee zich een goede positie op nationaal en internationaal niveau. De 

15e en 16e eeuw vormden moeilijke tijden. Het Spaanse beleg in de jaren 1575/76 

vormden een onbetwist dieptepunt voor Zierikzee. Hierna ging het wat beter, maar 

de eerdere welvaart werd niet meer bereikt. 
In deze eeuw waren er twee ingrijpende gebeurtenissen voor de eilandbewoners. 

De bezettende macht kondigde in 1944 de inundatie van het eiland aan. Evacuatie 

was het gevolg. Eilandbewoners moesten naar Holland evacueren; ingrijpend voor 

mensen die nog niet eerder van hun eiland waren weggeweest. 
Ook de 'ramp' van 1953 - 1 februari - was diep ingrijpend. Op ons eiland verdron

ken 531 mensen. In onze kerkelijke gemeente waren 29 leden, doden en vermisten 

te betreuren . Ook nu was evacuatie voor een groot deel der gemeente noodzake

lijk. Eerst na de watersnoodramp van 1953 kwamen er nieuwe impulsen voor het 

ingedommelde stadje. De monumenten van Zierikzee kregen door grootscheepse 

restauraties de aandacht die ze verdienden. Vandaag de dag is er volop toeristi

sche belangstelling voor de monumentenstad Zierikzee. 

Kerkelijk leven 
Om vergadertechnische redenen vergaderen wij als synode in deze voormalige 

kerk. Het is het vierde gebouw in successie dat op deze plaats verrees. 

De eerste kerk, vermoedelijk van hout, is een bescheiden gebouw geweest, wel

licht in de tweede helft van de 1 0e eeuw geplaatst. 
Waarschijnlijk is in het midden van de 12e eeuw een nieuwe kerk gebouwd, een 

turfstenen basiliek. Een niet te controleren bron noemt als stichtingsjaar 1151. 

De kerk was gewijd aan Sint Livinus; volgens de overlevering een Schotse prediker 

die in 657 de marteldood zou zijn gestorven. Deze Livinus zou ook op Schouwen 

gepreekt hebben. 
De groeiende welvaart stelde de Zierikzeënaars om staat een nog grotere kerk te 

bouwen: een laat-gotische hallenkerk met een vloeroppervlak van 4100 m2
, een 

lengte van 102 meter en een breedte van circa 37 meter. Ze was daarmee de 

grootste kerk die Zeeland kende. 
In 1454 werd het fundament voor een toren gelegd die hoger moest worden dan 

enige andere toren. Het bouwwerk moest het symbool worden van de macht van 

de stad. De toren moest 130 meter worden. Dit is nooit gelukt. De welvaart nam 

een keer. De hoogte van de toren bleef beperkt tot ongeveer 50 meter. Deze toren, 

in de volksmond de 'dikke toren' genoemd staat hier nog naast dit gebouw. Rond 

1510 werd de bouw gestaakt van de Sint Lievensmonstertoren . Deze toren 

beheerst als eerbiedige heerser het beeld van stad en land alhier. 

Reformatie 
Sinds 1566 werd hier het Evangelie van vrije genade verkondigd door de Vlaamse 

Passementwever, Jacob Jorisse; deze arbeid werd gezegend. Vanaf 1572 kreeg 

de Reformatie vaste voet op Schouwen-Duiveland met als gevolg dat de grote kerk 

in 1576 definitief ter beschikking werd gesteld aan de gereformeerden. 

In 1770 kreeg de kerk een nieuw orgel ; het laatste orgel gebouwd door de bekende 

orgelbouwer Bätz. Helaas brandde de kerk in de nacht van 6 op 7 oktober 1832 

finaal af. De vermoedelijke oorzaak van de brand is onvoorzichtigheid geweest van 

de loodgieter Jacob Kodde en zijn knechts. De ruïnes werden afgebroken en snel 

werd besloten over te gaan tot de bouw van een nieuw Godshuis. Ook dit leverde 
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de nodige problemen op. De aannemer ging failliet, de bouw staakte en pas op 

zondag 21 mei 1848 - bijna 16 jaar na de brand - kon de Nieuwe Kerk in gebruik 

genomen worden. Deze kerk is het huidige gebouw waarin wij vergaderen en al 

gauw kreeg dit gebouw de naam Nieuwe Kerk. De bouwstijl is neo-classicistisch. 

Deze kerk is 2/3 kleiner dan het vorige gebouw. Deze bouwstijl handhaafde zich in 

de eerste helft van de 19e eeuw. Men had daarbij de Griekse architectuur als voor

beeld. Dit gebouw heeft dan ook iets van een Griekse tempel. Dit valt vooral op 

aan het fronton, de zuilen en de pilasters van de ingangspartij. 

De vader van onze ouderling J.C. v. Beveren, wijlen br. P. v. Beveren - de plaatse

lijke geschiedkundige - noemde dit gebouw een monsterlijke kerk ... doch de zucht 

naar vernieuwing, welke niet altijd een verfraaiing is, heeft ons dit onooglijk product 

bezorgd (1949 in de Provinciale Zeeuwse Courant) . Ook door onze gemeente werd 

in 1924/25 gebruik gemaakt van dit kerkgebouw, dit in verband met de krapte aan 

zitplaatsen in de kerk aan de Meelstraat en de nieuwbouw van de kerk aan de 

Minderbroederstraat. Dit was in de tijd dat ds. S. v.d. Molen de gemeente van 

Zierikzee als predikant diende. 
Bijzonder indrukwekkend moet de interkerkelijke dienst zijn geweest na de 

Watersnoodramp in 1953. De hele kerk was tot de laatste plaats bezet. Dit kerkge

bouw bood plaats aan ruim 800 kerkgangers. 
Naast dit gebouw heeft de Hervormde Gemeente in Zierikzee nog een historisch 

kerkgebouw, de Gasthuiskerk - in de volksmond de 'kleine kerk' genoemd. De 

financiële last van beide gebouwen begon op de kerkvoogdij zwaar te drukken. De 

kerkvoogdij overwoog zelfs in 1919 de Nieuwe Kerk te sluiten . Er volgde een grote 

protestactie tegen dit voornemen en een inzameling van bijna f 8.000,-. De kerk

voogdij besloot in 1920 definitief van deze plannen af te zien. 

In de zestiger jaren steeg de financiële nood. In 1965 moest de kerkvoogdij beslui

ten vanwege de hoge verwarmingskosten over te gaan tot sluiting van de Nieuwe 

Kerk in de wintermaanden; in 1971 moest het besluit genomen worden de Nieuwe 

Kerk niet meer te gebruiken. De gevolgen bleven niet uit; het gebouw ging ziender

ogen achteruit, vooral nadat de ramen waren ingegooid en wind en regen vrij spel 

kregen . Dit monument werd een aanfluiting . In 1977 werd de stichting Oude 

Zeeuwse Kerken opgericht en op 19 september 1977 ging de Hervormde 

Gemeente accoord met het overdragen van dit kerkgebouw aan deze stichting voor 

het symbolische bedrag van één gulden. 
Het kerkgebouw werd gerestaureerd en in 1988 kwam het werk gereed. 

Hoofdaannemer was bouwbedrijf Quant, lid van onze gemeente. Momenteel is 

men volop bezig het orgel te restaureren. 
Van deze eerder genoemde stichting huren wij dus dit kerkgebouw voor onze syno

dale arbeid. 

Afscheiding 
In het jaar 1836 kwamen in Zierikzee 28 personen bij elkaar die als 'bezwaarden' 

vergaderden. Ze waren tot voor kort lidmaat van de Hervormde Gemeente en 

waren de eerste 'afgescheidenen' in Zierikzee. De vader van de Afscheiding in 

Zeeland, ds. Huibert Jacobus Buddingh stelde de ambten in. Wanneer dat precies 

geweest is, is niet helemaal zeker. Ons jaarboek vermeldt als datum van institu

ering juli 1836. 
Ds. M. Drayer wijst in een bespreking van het gedenkboek 'Om 't Eeuwig 

Welbehagen' in Ambtelijk Contact op een interessante mogelijkheid. Uit een 'missi-
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ve' van de officier van justitie te Zierikzee blijkt dat ds. Buddingh op 13 oktober 
1836 uit Tholen naar Zierikzee werd 'opgebracht'. Daar verscheen hij op 14 okto
ber voor de rechtbank. Na betaling van boete en kosten beloofde ds. Buddingh om 
de volgende dag de stad te verlaten 'en zich rustig en stil te zullen gedragen'. 
Volgens de officier van justitie deed ds. Buddingh dat niet. Hij legde ziekenbezoek 
af en bezocht 's avonds een 'gezelschap ten huize van den bakker De Braai'. Deze 
bakker behoorde tot de afgescheidenen; ook in zijn huis werd door de afgescheide
nen vergaderd. Na een 'oploop' werd ds. Buddingh door de justitiedienaren ernstig 
onderhouden over het 'opzien' dat hij baarde en de 'onrust' en het 'getier' dat zijn 
komst verwekte. Het einde was dat ds. Buddingh de volgende dag met de sterke 
arm 'aan boord van den veerman' werd gebracht om hem naar Colijnsplaat over te 
brengen. In het licht van deze 'missive' gezien zou de instituering van de gemeente 
dan op 14 en 15 oktober 1836 hebben plaatsgevonden. Zonder nadere gegevens 
zal de vraag naar de juiste datum wel onbeantwoord blijven. Uit het stuk van de 
officier van justitie blijkt verder dat hij tamelijk gematigd was in zijn optreden tegen 
de afgescheidenen. Zij werden door justitie niet zo fanatiek vervolgd als elders 
vaak het geval is geweest. 

Onze gemeente groeide en kreeg in de persoon van ds. A.F. Kok zijn eerste predi
kant in 1852. 
De vijfde predikant van onze gemeente, ds. P.J . Wessels is van groot belang 
geweest voor onze gemeente. Hij diende de gemeente van 1873-1903. Hij is het 
middel in Gods hand geweest waardoor onze gemeente gebleven is bij het begin
sel van de Afscheiding van 1834 en niet is meegegaan met de Vereniging in 1892. 
Op kerkelijke vereniging kan immers alleen zegen rusten wanneer men trouw blijft 
aan Schrift en belijdenis. Die les uit de geschiedenis mogen wij ook vandaag niet 
vergeten . 
De strijd om het beginsel werd voortgezet na het overlijden van ds. Wessels in 
1903, door ds. J. Wisse Czn. die zich op 27 mei 1906 aan onze gemeente verbond. 
Ook hij was in 1892 niet meegegaan met de Vereniging. Voor het beginsel van de 
Afscheiding had ds. Wisse alles over getuige zijn woord gesproken bij zijn 25-jarig 
ambtsjubileum in 1898. 'Daar stond ik, zonder kerkeraad, zonder gemeente, zon
der kerkgebouw, zonder inkomen, van alles ontbloot en naar het scheen van allen 
verlaten. God in de hemel alleen weet wat ik in die dagen gebeden, geleden en 
gestreden heb'. 
We mogen de Heere dankbaar zijn voor het grondleggend werk van onze vaderen 
ds. Wessels en ds. Wisse in 1892 en daarna, dat door de Heere is gezegend en tot 
de huidige dag in stand mag worden gehouden. 
Van genoemde ds. J. Wisse Czn. is het bekend dat hij zijn huishoudster opdracht 
gaf al zijn preken en alle met de hand geschreven brieven en documenten onder 
de boom in de achtertuin van de pastorie aan de Meelstraat te verbranden. Voor 
het nageslacht bleef dit niet bewaard. Kerkhistorici juichen zo'n daad niet toe, maar 
het getuigt toch wel van een grote geest en van zelfkennis: veel klein menselijks en 
zondigs werd zo verbrand. 
Op 21 augustus 1921 overleed hij, juist toen kon worden meegedeeld dat kand. S. 
v.d. Molen het beroep naar Zierikzee had aangenomen. In ds. v.d. Molen, wiens 
schoonzoon br. A. de Geus uit Harlingen we in deze synode in ons midden heb
ben- (hij is het oudste synodelid in deze synode)- kreeg Zierikzee een begaafd pre
dikant. 
Zijn naam en die van ds. H. Hoogendoorn wordt in onze gemeente nog steeds met 
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ere genoemd. Met hun praktisch bevindelijke en geestelijke instelling hebben zij 
met God en met ere de gemeente gediend. 
Ook ds. M. v.d. Klis (1948-1964) bleek vooral tijdens en na de watersnoodramp de 
juiste man op de rechte plaats te zijn. Deze praktisch ingestelde prediker heeft veel 
voor onze gemeente, stad en eiland betekend. Onder zijn leiding werden op 17 
oktober 1956 de dochtergemeente van Haamstede geïnstitueerd en op 14 februari 
1958 die van Kerkwerve. In 1950 werd ds. J. P. Meijering, emeritus predikant van 
Maassluis, tot ouderling in onze gemeente bevestigd. In 1958 vierde hij in Zierikzee 
zijn 40-jarig ambsjubileum. 
In de bedachtzame voorganger wijlen ds. P. Op den Velde, wiens weduwe nog 
steeds tot onze gemeente behoort, kreeg de gemeente in 1965 een nieuwe predi
kant. Met veel zeggingskracht bediende hij het Woord. Hij stierf op 12 mei 1976 en 
werd in Zierikzee begraven. In hem verloren de kerken veel. Hij heeft niet tever
geefs gearbeid. Al had hij geen wetenschappelijke titel, hij had professorale capaci
teiten. Mede door zijn toedoen kwam er in de gemeente aandacht voor het 
lsraëlwerk en werd Zierikzee zendende kerk voor de Evangelieverkondiging onder 
Israël; een taak die Zierikzee in deze maand hoopt voort te zetten door drs. C.J . 
v.d. Boogert uit te zenden als predikant voor deze arbeid. 
Tijdens de ambtsperiode van ds. M. v.d. Klis , ds. P. Op den Velde en ds. B. de 
Graaf diende oud. J.C. Spaans, ouderling naar art. 3 K.O. de gemeente en de 
beide dochtergemeenten met veel stichting. 

Op dit moment, nu u geroepen wordt tot de belangrijke taak in de dienst aan de 
Koning en Zijn gemeente, denken we ook aan hen die vààr ons in deze dienst heb
ben gewerkt, maar die in de afgelopen periode ons zijn ontvallen. 

Daarom verzoek ik u nu om op te staan teneinde hun namen te horen en in dank
baarheid te gedenken aan wat de Heere ons in hen gegeven heeft. 
Op 14 jan. 1993 overleed ds. J.W. v.d. Gronden te Nunspeet 
Op 2 april 1993 overleed ds. P. Beekhuis te Rotterdam 
Op 4 april 1993 overleed ds. G.J. Buijs te Nijkerk 
Op 12 mei 1993 overleed ds. H.E. Sterk te Bunschoten 
Op 5 februari 1994 overleed ds. H.W. Eerland te Putten 
Op 7 mei 1994 overleed ds. B. Bijleveld te Heerde 
Op 23 september 1994 overleed ds. R.J. van Pagée te Utrecht 
Op 11 juni 1995 overleed ds. P. Overduin te Capelle a/d IJssel 
Uit de overzeese kerken noem ik u ds. Jac. Overduin die op 7 juli 1993 te London, 
Ont. (Canada) overleed. 

Van anderen die meer dan plaatselijke bekendheid hadden en de kerken in breder 
verband hebben gediend, noem ik: 
br. J.B. Zuiderent te 's Gravendeel die op 15 december 1992 overleed en lid was 
van de Synode van 1977; 
br. G.J. van 't Spijker te Zwolle die afgevaardigd was naar de Synode van 1986 en 
op 25 februari 1993 overleed; 
br. P. Wardekker te Amersfoort die op 20 juli 1993 overleed en deputaat was voor 
Kerk en Onderwijs; 
br. P. Sluimer te Hilversum, die jarenlang deputaat was voor de Kerkelijke 
Archieven, hij overleed op 18 augustus 1993; 
br. J. Groenendijk te Gouda, deputaat Hulpverlening in binnen-en buitenland, over-
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leed op 16 december 1993; 
br. D. Odijk te Apeldoorn, afgevaardigde naar de G.S. in 1971 , die op 22 december 
1993 overleed; 
br. C.N. van Dis te Den Haag, deputaat Contact met de Overheid, die op 9 april 
1994 overleed; 
br. P. Hovius te Groningen die op 15 mei 1994 overleed en naar de G.S. van 1986 
was afgevaardigd; 
br. A. Kooiman te Barendrecht die op 21 mei 1994 overleed en naar de G.S. 1980 
en 1983 was afgevaardigd; 
zr. e.c. Hakkenberg-van Kooten Niekerk te Zeist die op 7 september 1994 over
leed, zij was jarenlang betrokken bij het werk in het deputaatschap Geestelijke 
Verzorging Gezondheidszorg. 
br. M. den Butter te Vlaardingen, afgevaardigde naar de G.S. van 1983, 1986 en 
1989, die op 17 september 1994 overleed; 
br. J. Zuidema te Groningen die op 28 november 1994 overleed en naar de G.S. 
van 197 4 was afgevaardigd; 
br. A.C. Floor te Heerenveen, jarenlang deputaat voor de Geestelijke Verzorging 
van de Militairen, overleed op 3 december 1994; 
br. A.H . Dikkeschei te Ermelo, die op 11 februari 1995 overleed en deputaat was 
voor algemene diaconale en maatschappelijke aangelegenheden; 
br. J. Fraanje te Schiedam die op 15 februari 1995 overleed en naar de G.S. van 
1980 en 1989 was afgevaardigd; 
br. J.B. van der Ham te Meerkerk die op 11 april 1995 overleed en afgevaardigd 
was naar de G.S. van 1974; 
br. A.L. de Bruyne te Amersfoort, o.a. quaestor van de G.S., penningmeester van 
de Theologische Hogeschool en meerdere malen afgevaardigd naar de G.S. , hij 
overleed op 30 mei 1995; 
br. M.J. de Vries te Hillegom, afgevaardigde naar de G.S. 1983, die op 2 juni 1995 
overleed. 
God nam hen allen uit ons midden weg, opdat zij God zouden dienen dag en nacht 
in Zijn tempel. 
Wij kunnen hen niet beter eren dan door hun geloof na te volgen , aanschouwende 
de uitkomst hunner wandeling, in de wetenschap, dat de Heere de arbeiders 
begraaft, maar dat Zijn werk doorgaat. 
In enkele ogenblikken van stilte willen wij hen gedenken. Ik stel u voor daarna te 
zingen Psalm 103: 8 en 9. 

De werkzaamheden van de synode van 1995 kunnen een aanvang nemen. Alle 
dingen zijn in orde. U als afgevaardigde bent aanwezig, de benodigde stukken zijn 
gereed, de lastbrieven ter tafel, een grote groep van medewerkers staan klaar uw 
vergadering te dienen. Op één ding komt het aan: trouw blijven aan het Woord. 
Niet zonder reden riep eenmaal de Koning der Kerk de kleine gemeente van 
Filadelfia toe: 'Houdt wat gij hebt, opdat niemand uw kroon neme'. In het licht van 
Christus' wederkomst is voor Gods kerk trouw nodig om Gods Woord te bewaren. 
Dat gaat niet in eigen kracht, maar alleen door de kracht en in gemeenschap van 
Hem, Die Zijn Kerk heeft beloofd, dat Hij met haar is alle dagen tot aan de volein
ding der wereld. 
Wij staan met onze synodale arbeid niet alleen. Tot zeven maal toe begint de 
Koning der Kerk, de hemelse Kerkvisitator, Jezus Christus Zijn brieven aan de 
Klein-Aziatische gemeenten met het woord: 'Ik weet uw werken' . Ook deze synode 

13 

verricht haar werk onder Zijn wakend oog. De gedachte is ontdekkend. Wij moeten 
bij al ons werk en in al onze beslissingen verantwoord zijn voor de Koning van de 
Kerk, Die ons gadeslaat. Het is ook vertroostend. Hij weet van al onze moeiten af. 
Hij wil met Zijn Geest nog werken. 
Het vraagt van ons allen verantwoordelijkheidsbesef. 

Wij hebben kleine kracht. Onze Kerken zijn kleine kerken. In het grote geheel van 
het kerkelijk leven zijn wij maar klein. Zo is het met de gemeente van Filadelfia ook 
geweest. Toch krijgt deze kleine en onaanzienlijke gemeente de mooiste brief van 
Jezus Christus; een brief waarvan je zeggen mag: ik wilde wel dat dit van al onze 
gemeenten gezegd kon worden. Er staat in deze brief geen woord van verwijt. In 
Filadelfia had men maar kleine kracht, maar in diepe afhankelijkheid van de Heere 
leefde men daar. 

De stad Filadelfia is gesticht door een groep mensen met idealen. In het ideaal van 
de broederschap dacht men elkaar te vinden. Men leefde echter op de rand van de 
vulkaan, in het episch centrum van een aardbevingsgebied. Ze waren in Filadelfia 
permanent bezig met de wederopbouw en als er weer een aardbeving kwam lag de 
boel weer vlak. 
Het is niet aantrekkelijk om daar te wonen. 

In die stad ontstond een gemeente, niet bestaande uit wetenschappers of grootin
dustriëlen. Gewone mensen, die vervolgd werden vanwege de belijdenis van de 
Naam van de Heere Jezus. Alle deuren gingen voor hen dicht en als er al deuren 
open gingen dan was het de deur naar de gevangenis of naar het kerkhof. 
Toch ontvangen zij de hoogste lof: ze hebben Mijn Woord bewaard en Mijn Naam 
niet verloochend, zegt de Heere hier. 
Als wij die lof van de Heere op ons laten inwerken dan gaan we het geheim van 
deze gemeente verstaan, want in deze plaats met waanwijze Grieken en vijandige 
Joden heeft het Woord van de Heere geklonken. Wie daar aan het werk geweest is 
weten wij niet, maar het heeft de Heere behaagd in dat kleine Filadelfia Zijn Woord 
te laten verkondigen. De mensen van deze stad stonden echt niet te wachten op 
de boodschap van de vrije genade. Het waren ook daar mensen met een gesloten 
hart voor de Heere en voor Zijn Woord 
De Heere heeft echter met Zijn Woord en door Zijn Geest dat gesloten hart geo
pend. Door die Goddelijke kracht die er in de Geest is, heeft Hij geklopt op de deur 
van hun hart. En het wonder is geschied: gesloten harten werden geopend. Het 
woord der genade werd door de Heilige Geest in hun harten ingedragen. Er kwa
men mensen die hun schuld en verlorenheid hebben ontdekt. Ze hebben de leven
de God ontmoet en voor Hem gebeefd. Ze hebben ontdekt dat er van ons mensen 
uit geen weg naar de Heere is, maar ze hebben ook ontdekt dat de Heere Zelf in 
Zijn oneindige goedheid een weg heeft ontsloten waar geen weg meer was. Die 
weg is geopend in de Heere Jezus, Die heeft gezegd: Ik ben de Weg, de Waarheid 
en het Leven. De Heere Jezus heeft immers ook gezegd: Ik ben de Deur. Dat 
Evangelie van die geopende weg, die geopende deur naar het Vaderhart Gods is 
hen verkondigd en ze zijn ermee werkzaam geworden. Ze hebben het Woord 
bewaard; ze hebben Hem liefgekregen. Aan dat Woord hadden ze zich vastge
klemd; aan de God van het Woord zijn ze verbonden geraakt door de levende band 
van het geloof. 
Ze zijn in Filadelfia gaan belijden: 
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mijn ziel bewaart uw trouw getuigenis 
dat heb ik lief, ook doe ik uw bevelen. 
Uw Woord kan mij, ofschoon ik alles mis, 
door zijnen smaak en hart en zinnen strelen. 

Dat Woord van de Heere heeft juist voor die tobbers en zwoegers in Filadelfia zo'n 
rijk perspectief gegeven. Die mensen die leefden op de rand van de vulkaan, die 
altijd weer vreesden dat het noodlot zou toeslaan , hebben ontdekt: er is geen 
noodlot dat ons kan treffen. Er zijn machtige handen van de Heere. Zonder Zijn wil 
zal er geen haar van ons hoofd vallen. Niemand kan ons uit Zijn Hand rukken. 
Zelfs de poorten van de hel kunnen Zijn gemeente niet overweldigen. 
Er is een vrije toegang tot de Heere. Bij alle wisselvalligheid, bij alle aardbevingen 
is er vastheid bij de Heere, de levende God. Ze hebben op die God leren bouwen, 
terwijl zij wisten dat de grond elk ogenblik onder hun voeten kon gaan beven. 
Toen het Woord openging ontdekten die tobbers in Filadelfia die zelf moeite had
den om hun hoofd boven water te houden: wij hebben een SCHAT in de hemel. Ze 
ontvingen, nadat ze tot het besef van hun zonden waren gekomen en tot belijdenis 
van hun schuld, dat er vergeving, vrijspraak is. 
Ze ontdekten de eeuwige rijkdommen van de Heere: er is uitzicht dwars door de 
dood heen; er is uitzicht op de Heere, Die nooit beschaamd maakt allen die het van 
Hem verwachten. 

Ze kennen de taal van de liefde "wij hebben Hem lief omdat Hij ons eerst heeft lief 
gehad". Dat leerden ze verstaan vanwege de ENIGE NAAM onder de hemel gege
ven tot zaligheid. 
De Heere geve dat dat de kracht van al onze synodale arbeid mag zijn : kleine 
kracht, maar Mijn Woord bewaard en Mijn Naam niet verloochend! 
Broeders, uw werk gaat thans beginnen. Moge deze arbeid verricht worden in het 
licht van de brief aan de gemeente van Filadelfia. 
Vier particuliere synoden hebben u afgevaardigd . Samen vormt u één vergadering. 
Aan het slot van elk van de vier aan ons toegezonden lastbrieven staat dezelfde 
bede: ZEGENE DE HEERE UW VERGADERING. 

Met deze woorden verklaar ik de synode van de Christelijke Gereformeerde 
Kerken, die als de synode van Zierikzee 1995 de geschiedenis zal ingaan, namens 
de roepende kerk voor geopend. 

Na deze toespraak wordt op voorstel van ds. Oosterbroek gezongen Psalm 119: 45 
en 84. 

Artikel 3 

Lastbrieven 
De lastbrieven, ingezonden door de particuliere synoden , worden onderzocht onder 
leiding van de kerkeraad van Zierikzee. 
Uit het onderzoek blijkt, dat afgevaardigd zijn om met last en macht op grond van 
Gods Woord, de aangenomen Formulieren van Enigheid, de Dordtse kerkorde en 
de verdere synodale bepalingen der kerken alles te besluiten en uit te voeren wat 
tot het werk van de generale synode behoort, door de 
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particuliere synode van het Noorden: 
primi: secundi: 
ds. J. Brons ds. A. Brons 
ds. H. Fahner ds. A. Hilbers 
ds. H. van den Heuvel 
ds. J. Plantinga 
drs. W. van 't Spijker 
drs. J.C.L. Starreveld 
oud. A. de Geus 
oud . mr. C.J. van Heel 
oud . H. Hulshof 
oud . H. van der Laan 
oud. K. van Smeden 
oud. J. Vroegop 
diak. A. van der Molen 

tertius: 
diak. Sj. van der Meer 

dr. B. Loonstra 
ds. A. Dingemanse 
ds. K.T. de Jonge 
ds. J.H. van Dijk 
oud. L. van der Zwaag 
oud . H. Wubs 
oud. J. Datema 
oud. H. Postema 
oud. L. Allersma 
oud. J. Berkhout 
diak. C. Koffeman 

particuliere synode van het Oosten: 
primi : secundi : 
ds. J. van Amstel ds. C.A. den Hertog 
ds. P. den Butter ds. B. Witzier 
ds. P.D.J. Buijs drs. B. de Graaf 
ds. J. Jonkman ds. A. Wagenaar 
ds. B. de Romph ds. A.K. Wallet 
ds. J. Westerink ds. H.H. Klomp 
oud. G. van Brenk oud. M. Lambregtse 
oud. C.J. Marchal oud. A. Kok 
oud. J.W. Overeem 
oud. J.G. van der Poel 
oud . R. Procee 
oud . A. Versluis 
diak. A. den Hartog 

tertius: 
ds. D. van der Zwaag 
oud. M.L. Hendriksen 
diak. A. van der Vegt 

oud. J. Mallie 
oud. G.F. van der Beek 
oud . J. Bouwmeester 
oud . drs. A.W. Overwater 
diak. J. Korpadi 

particuliere synode van het Westen: 
primi: secundi: 
ds. J. van Dijken ds. C. van Atten 
ds. J. Groenleer dr. T. Brienen 
drs. T.M. Hofman drs. W.P. de Groot 
ds. D. Quant ds. W. Kok 
ds. G. van Roekel ds. L.W. van der Meij 
drs. D. Visser ds. J. Verhage 
oud. D. Koole oud. J. Huisman 
oud. J.L. de Landmeter oud. drs. A.G . Knevel 
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oud. G. van Putten 
oud. G. v. Westrienen 
oud. C. Wiegman 
oud. Z. Zwiep 
diak. K. Schaart 

tertius: 
diak. T. Limburg 
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oud. J. Mauritz 
oud. D.B. van Noord 
oud. S. Venema 
oud. B. de Weerd 
diak. J.J . van der Knijff 

particuliere synode van het Zuiden: 
primi: secundi: 
drs. A. Baars ds. A.G. Boogaard 
ds. J.P. Boiten ds. D. Dunsbergen 
drs. H. Korving ds. A. van Heteren 
ds. J. Oosterbroek ds. R. Kok 
ds. M. van der Sluys ds. J.G. Schenau 
ds. M.G. Tanis drs. R.W.J. Soeters 
oud. A. Benschop 
oud. A. Bijkerk 
oud. M.A. van Gorsel 
oud. H.T. de Jong 
oud. P. de Jong 
oud. J.M. Verhelst 
diak. J. Boer 

tertius: 
ds. A. van de Weerd 
oud. H.J. Drayer 
diak. W. Overduin 

oud. J.C. van Beveren 
oud. H. Bor 
oud. F.R. Don 
oud. J. Koning 
oud. J.G. Littooij 
oud. M. Ramp 
diak. L. Quant 

Alle primi-afgevaardigden zijn aanwezig. De wettigheid van de vergadering wordt 
vastgesteld. 

Artikel 4 

Verkiezing van het moderamen 
Onder leiding van de raad van de roepende kerk wordt het moderamen gekozen. 
De vergadering verkiest ds. M.G. Tanis tot praeses, ds. J. Westerink tot eerste scri
ba, ds. D. Quant tot tweede scriba en ds. P. den Butter tot assessor. 

Artikel 5 

Preadviseurs 
De raad van de roepende kerk heeft de hoogleraren dr. J. van Genderen, dr. J.W. 
Maris, dr. H.G.L. Peels, dr. W. van 't Spijker, dr. W.H. Velema en dr. J. de Vuyst 
uitgenodigd om de vergadering als preadviseurs te dienen. Met uitzondering van 
prof. dr. W. van 't Spijker zijn allen aanwezig. Nadat het moderamen heeft plaats
genomen, heet de praeses hen hartelijk welkom en verzoekt hij hen aan de mode
ramentafel plaats te nemen. 
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Artikel 6 

Toespraak van de praeses 
Mede namens de andere moderamenleden spreekt de praeses zijn dankbaarheid 
uit voor het in hen gestelde vertrouwen. Het is de wens van de praeses om die
nend te mogen leiden. Hij hoopt, dat we aan het werk mogen gaan in afhankelijk
heid van de Heere en in hartelijke verbondenheid aan elkaar als broeders. De 
Heere roept ons tot de arbeid in heilige verbondenheid aan Zijn Woord en aan de 
gereformeerde confessie en ook in relatie met de Kerkorde. 
Hierna spreekt de praeses een woord van oprechte dank aan het adres van de roe
pende kerk van Zierikzee voor al het voorbereidende werk, dat ten dienste van de 
synode verricht is. Wij zijn op een bijzondere plaats samengeroepen, al zouden we 
ook graag in het eigen kerkgebouw van de gemeente vergaderd hebben. De prae
ses van de roepende kerk wordt dank gebracht voor de wijze waarop hij de synode 
heeft geopend. 
Tenslotte dankt hij ds. J. Westerink voor de wijze waarop hij de vorige avond de 
bidstond voor de synode heeft geleid. 
De praeses laat zingen Psalm 27: 5. 

Artikel 7 

Openlijke verklaring 
De praeses leest nu de 'Openlijke Verklaring' volgens de bijlage bij art.50 K.O. 
voor. De leden en de preadviseurs van de synode horen deze verklaring staande 
aan en betuigen op deze wijze hun instemming met de belijdenis. Hierna draagt de 
praeses de arbeid van de synode nogmaals in gebed aan de Heere op, waarna 
gezongen wordt Psalm 146: 4. 

Artikel B 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst voor de maaltijd. Tijdens deze schorsing zal het 
moderamen met de preadviseurs zich beraden over de werkwijze van de synode. 

VERVOLG EERSTE ZITTING 

vrijdag 1 september 1995, 14.30-16.00 uur 

Artikel 9 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 100: 4. 

Artikel 10 

Adviseur-verbindingsman 
Omdat ds. J. Oosterbroek, praeses van de roepende kerk, lid is van de synode, 
benoemt de synode op voorstel van het moderamen oud. J.C. van Beveren, voor-
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zitter van de voorbereidingscommissie van Zierikzee, tot adviseur-verbindingsman. 

Artikel 11 

Quaestoraat van de synode 
Op voorstel van het moderamen wordt besloten opnieuw tot eerste quaestor van 
de synode te benoemen br. D. Lokhorst en tot tweede quaestor br. J. Boer. 

Artikel 12 

Verslaggever 'De Wekker' 
Aan ds. J. Jonkman wordt verzocht de verslaggeving in 'De Wekker' te verzorgen . 

Artikel 13 

Ingekomen stukken 
De assessor doet mededeling van een aantal ingekomen stukken , waarmee de 
reeds ontvangen lijst moet worden aangevuld. Op voorstel van het moderamen 
wordt besloten 26 september 1995 vast te stellen als sluitingsdatum voor het inzen
den van ingekomen stukken. Met het oog op hun verslaggeving vragen en ontvan
gen het 'Reformatorisch Dagblad', het 'Nederlands Dagblad' en de 'Evangelische 
Omroep' toestemming om de openbare zittingen van de synode bij te wonen. 

Artikel 14 

Comité-generaal 
In verband met het ter kennis brengen van een aantal ingediende bezwaarschriften 
vergadert de synode enige ogenblikken in comité. 

Artikel 15 

Vergadertijden 
Op voorstel van het moderamen worden de volgende vergadertijden vastgesteld: 
9.15-12.15, 13.45-17.15, 19.00-21 .00 uur. 

Artikel 16 

Vaststelling van de agenda 
De vergadering besluit de door de roepende kerk aangeboden voorlopige agenda 
over te nemen, en die met de toevoegingen (art.13 en 14) vast te stellen. 

Artikel 17 

Telegram aan H.M. Koningin Beatrix 
De synode besluit het volgende telegram aan H.M. Koningin Beatrix te zenden : 'De 
generale synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken in vergadering bijeen 
in Zierikzee, wenst U en Uw gezin Gods zegen toe in de vervulling van al Uw 
taken. Wij bidden de Heere dat Hij U zal zegenen.' 
Hierna worden staande twee coupletten van het Wilhelmus gezongen. 
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Artikel 18 

Acta generale synode 1992 
De praeses geeft de gedrukte Acta van de generale synode van Apeldoorn 1992 in 
bespreking. Drs. D. Visser heeft een opmerking over de tekst van art. 183. Daar 
wordt terecht verwezen naar de uitspraken van de generale synode 1974. Ter aan
vulling merkt hij op dat deze synode niet alleen sprak over verontrusting over de 
CGJO, maar ook over nalatigheid in de kerken. Deputaten vonden het niet verstan
dig uitvoerig op de besluiten van de generale synode 1974 in te gaan. De synode 
neemt kennis van deze opmerking. 
De praeses dankt de eerste scriba van de synode 1992, ds. P. den Butter, voor het 
gereed maken van de Acta. Met grote waardering constateert hij dat de scriba snel 
en correct heeft gewerkt. Het archiefexemplaar wordt door het moderamen gete
kend. De praeses leest de akte van vaststelling, die eveneens door het modera
men wordt getekend. Vervolgens deelt hij mee dat de comité-acta in een vergade
ring van het oud-moderamen van de synode 1992 met de preadviseurs zijn gele
zen en vastgesteld. 

Artikel 19 

Rapport moderamen synode 1992 
De praeses geeft in bespreking het rapport van het moderamen van de synode van 

132 1992 (bijlage 1 ). 
De synode besluit: 
de handelingen van het moderamen van de synode 1992 goed te keuren. 

Artikel 20 

Vertegenwoordiging van de kerken 
133 Het rapport van de deputaten voor de vertegenwoordiging der kerken (bijlage 2) 

wordt aan de orde gesteld. 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen overeenkomstig art. 50 sub 11 K.O. opdat zij 

de kerken kunnen vertegenwoordigen in gevallen die niet behoren tot de compe
tentie van andere deputaatschappen. 

Artikel 21 

Jaarboek 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de uitgave van het 

134 Jaarboek (bijlage 3) . 
De synode besluit: 
1.het werk en het beleid van deputaten goed te keuren; 
2.opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 22 

Commissies van onderzoek en rapport 
Op voorstel van het moderamen worden de volgende commissies van onderzoek 
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en rapport benoemd: 

Commissie 1: 
Samen roeper: 
Rapporteur: 
Leden : 

Adviseur: 
Agendapunten: 

Commissie Il: 
Samenroeper: 
Rapporteur: 
Leden : 

Adviseur: 
Agendapunten: 

Commissie 111: 
Samen roeper: 
Rapporteur: 
Leden : 

Adviseur: 
Agendapunten: 

Commissie IV: 
Samen roeper: 
Rapporteurs: 

Leden : 

Adviseur: 
Agendapunten: 

Commissie V: 
Samenroeper: 
Rapporteur: 
Leden: 

Opleiding en ambt 
ds. B. de Romph 
ds. H. van den Heuvel 
drs. H. Kerving 
oud. C.J. van Heel 
oud. H.T. de Jong 
oud. G. van Putten 
oud. A. Versluis 
prof.dr. J.W. Maris 
8.02; 8.06; 9.05.01 ; 9.19; 9.30 (in overleg met commissie VI) ; 
10.07 

Verkondiging 
ds. J. Brons 
drs. D. Visser 
ds. P.D.J. Buijs 
drs. W. van 't Spijker 
oud. M.A. van Gorsel 
oud. H. Hulshof 
oud. Z. Zwiep 
prof.dr. H.G.L. Peels 
8.04; 9.06; 9.07; 9.08; 9.1 0; 10.06 

Pastoraat en eredienst 
ds. J. van Amstel 
drs. A. Baars 
oud. P. de Jong 
oud. R. Procee 
oud. G. van Westrienen 
oud. H. van der Laan 
prof.dr. J. de Vuyst 
8.01 ; 9.11 ; 9.12; 9.13; 9.15; 9.27 

Kerkelijke verhoudingen 
ds. J. Plantinga 
drs. T.M . Hofman 
ds. J. Oosterbroek 
ds. J. Groenleer 
ds. G. van Roekel 
oud. G. van Brenk 
oud. J.W. Overeem 
prof.dr. J. van Genderen 
9.23; 10.04; 10.08; 10.11; 10.12; 10.13 

Kerk en samenleving 
drs. J.C.L. Starreveld 
ds. J. van Dijken 
ds. M. van der Sluys 
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Adviseur: 
Agendapunten: 

Commissie VI : 
Samen roeper: 
Rapporteurs: 

Leden : 

Agendapunten: 

Commissie VII: 
Samenroeper: 
Rapporteurs: 

Leden: 

Adviseur: 
Agendapunten: 

oud. A. Benschop 
oud. J.G. van der Poel 
oud. J. Vroegop 
diak. K. Schaart 
diak. A. van der Molen 
prof.dr. W.H. Velema 
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9.14; 9.16; 9.17; 9.18; 9.22; 9.32 

Financiën 
oud. D. Koele 
oud. A. de Geus 
diak. J. Boer 
oud. C.J. Marchal 
oud. K. van Smeden 
oud. J.M. Verhelst 
diak. A. den Hartog 
8.03; 9.03; 9.04; 9.05.02; 9.09; 9.24; 9.25; 9.26; 9.31 

Bezwaarschriften/ Kerkorde 
ds. P. den Butter 
ds. J. Jonkman 
ds. J.P. Boiten 
ds. H. Fahner 
oud. A. Bijkerk 
oud. J.L. de Landmeter 
oud. C. Wiegman 
prof.dr. W. van 't Spijker 
8.05; 9.28; 9.29; 10.01 ; 10.02; 10.03; 10.05; 11 geheel 

Artikel 23 

Uitgave Kerkorde 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de uitgave van de 
Kerkorde (bijlage 4). 
In de bespreking wordt er op gewezen dat o.a. de aanvulling bij art. 35 K.O. , waar
toe de synode van 1992 heeft besloten, niet is verwerkt. 
De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren ; 
2. opnieuw deputaten voor de uitgave van de Kerkorde te benoemen. 

Artikel 24 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering om het moderamen gelegenheid te geven 
samen te spreken met de samenroepers en de rapporteurs van de benoemde com
missies. 
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Artikel 25 

Sluiting 
De praeses doet nog enige mededelingen over de agenda voor de volgende zit

tingsweek. Daarna stelt hij voor te zingen Ps. 67: 1. Prof.dr. J. van Genderen gaat 

voor in dankgebed, waarna de praeses deze eerste zitting sluit. 

TWEEDE ZITTING 

dinsdag 26 september 1995, 10.00-12.15 uur 

Artikel 26 

Opening 
De praeses opent de tweede zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 84: 2 en 

3 en leest Psalm 84. De arbeid van de synode van deze dag wordt in gebed aan de 

Heere opgedragen en om Zijn zegen wordt gesmeekt. Voorbede wordt gedaan 

voor de familie van de overleden ds. H.U. Westerterp. Ook wordt voor een aantal 

zieken met name gebeden: prof.dr. B.J. Oosterhoff, mevr. 1. van 't Spijker-Hovius, 

ds. J.H. Velema en drs. H. Schuurhuis. 

Artikel 27 

Bloemen 
Op de synodetafels en op het podium staan prachtige bloemen. De praeses vestigt 

er de aandacht op, dat deze bloemen een geschenk zijn van de kerk van Zierikzee. 

De synode waardeert dit gebaar bijzonder. 

Artikel 28 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt ds. J. Plantinga vervangen te zijn door zijn 

secundus ds. A. Dingemanse. Deze betuigt door op te staan instemming met de 

belijdenis. 

Artikel 29 

Totaal financiëel beleid 
Op verzoek van commissie VI stelt de praeses rapport 3 van deze commissie (bijla-

13s ge 5) prealabel aan de orde. De voorstellen van de commissie lokken geen discus

sie uit. 
De synode besluit: 
1. de generale synode neemt met betrekking tot de voorstellen van de diverse 

deputaatschappen geen besluiten met financiële gevolgen dan nadat in haar laat

ste vergaderweek het advies van de commissie betreffende de onderscheiden 

begrotingen en de daaruit voortvloeiende minimum bijdragen van de kerken is 

behandeld; 
2. de generale synode spreekt uit, dat erfstellingen, legaten en giften zonder last tot 

de gewone inkomsten behoren. 
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Artikel 30 

Theologische Universiteit/ Algemeen 
De praeses stelt aan de orde het rapport en het daarbij behorende aanvullend rap-

136 port van het curatorium van de Theologische Universiteit (bijlage 6) , evenals het 

149 daarop corresponderende rapport 1 van commissie 1 (bijlage 7). De secretaris van 

het curatorium, ds. H. van der Schaaf, wordt hartelijk welkom geheten. 

Een groot aantal zaken wordt in de eerste besprekingsronde aan de orde gesteld. 

Vooral informeert de synode naar de motivatie die leidde tot het voorstel een stimu

leringsfonds in het leven te roepen, en naar de achtergronden van het advies van 

het curatorium, om het vak 'Gemeenteopbouw' onder te brengen bij kerkrecht en 

niet bij de diaconiologische vakken. Ook wordt gevraagd naar de plaats die het dia

conaat heeft in de opleiding en tijdens de stage van beroepbaar-gestelde kandida

ten . Andere vragen betreffen de vooropleiding en de cursussen die docenten van 

Felua/Vijverberg op verzoek van Apeldoorn voor de studenten verzorgen. 

Namens de commissie gaat de rapporteur met name in op de vragen betreffende 

het vak 'Gemeenteopbouw'. De commissie is van gedachte, dat aan dit vak een 

invulling gegeven moet worden in goede samenwerking van de docent kerkrecht 

met de docent diaconiologie. 
De president-curator, ds. J. Oosterbroek, onderstreept dit laatste. Het curatorium 

heeft in meerderheid geadviseerd dit vak onder te brengen bij kerkrecht, maar er is 

tegelijkertijd ook wat voor een andere keuze te zeggen. Hij ontkent dat het stimule

ringsfonds bedoeld is om te voorzien in toekomstige vacatures in Apeldoorn . Het 

fonds wil allereerst de beoefening van de gereformeerde theologie stimuleren. 

Vervolgens gaat de rector, prof.dr. J.W. Maris, op een aantal vragen in . Het college 

heeft oog voor de gevaren , die verbonden kunnen zijn aan cursussen persoonlijk

heidsvorming, conflictbeheersing, en dergelijke. Daarover wordt met de betreffende 

docenten ook gesproken. Het gaat in deze cursussen echter om een hoeveelheid 

kennisoverdracht en inzicht in het specifieke terrein van organisatie in de gemeen
te. 
Ten aanzien van de vooropleiding zijn er problemen, omdat de overheid degenen 

die deze opleiding volgen, niet meer in de gelegenheid stelt om studiepunten te 

behalen voor aan die opleiding bereikte resultaten. Bovendien brengt deze stelling

name grote financiële consequenties met zich mee. Het staat voor Apeldoorn, 

evenals voor Kampen 11 , echter vast dat de kwaliteit van de opleiding Grieks en 

Latijn bewaard moet blijven. Verder onderstreept de rector, dat bij het in aanmer

king komen voor een bijdrage uit het stimuleringsfonds, ook gelet zal worden op de 

relevantie van een bepaalde studie voor het geheel van de kerken. 

In de tweede ronde wordt nader geïnformeerd naar en doorgesproken over de 

plaats van het vak 'Gemeenteopbouw' en het advies van het curatorium in dezen. 

Prof.dr. W.H. Velema verklaart dit advies te betreuren . Op voorstel van ds. B. de 

Romph, samenroeper van commissie 1, besluit de vergadering dit punt terug te ver

wijzen naar de commissie. (zie art. 140) 
Ten aanzien van het stimuleringsfonds dient ds. J. van Amstel het volgende voor
stel in : 
niet over te gaan tot instelling van een stimuleringsfonds 
a.vanwege de mogelijkheid tot ongelijkheid in behandeling; 
b.dat mogelijk nog andere motieven gelden voor benoemingen in 
de opleiding tot de dienst des Woords, zoals in punt 4 summier is aangegeven ; 

c.daar wellicht verwachtingen worden gewekt bij bedoelde personen en in de ker-
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ken; 
d.dat gelet op de financiën een betere bestemming mogelijk lijkt vanwege het 
geheel van wat nodig blijkt voor de kerken, en mogelijk subsidie kan wegvallen. 
De commissie zal zich beraden over dit voorstel (zie art.141 ). 

Artikel 31 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG TWEEDE ZITTING 

dinsdag 26 september 1995, 13.45-17.15 uur 

Artikel 32 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 11 9: 7. 

Artikel 33 

Vervolg Theologische Universiteit / emeritering prof.dr. W. van 't Spijker, 
prof.dr. W.H. Velema en prof.dr. J. de Vuyst. 
De praeses stelt aan de orde de voorstellen van commissie I betreffende de emeri
tering van de hoogleraren dr. W. van 't Spijker, dr. W.H. Velema en dr. J. de Vuyst. 
Een advies tot wijziging van de tekst van de voorstellen wordt door de rapporteur 
namens de commissie overgenomen. 
De synode besluit: 
1. aan prof.dr. W. van 't Spijker, gezien het voorstel van het curatorium, op de 
meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 
2. aan prof.dr. W.H. Velema op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen met 
ingang van 1 februari 1996; 
3. aan prof.dr. J. de Vuyst, gezien het voorstel van het curatorium, op de meest 
eervolle wijze emeritaat te verlenen. 

Na dit besluit volgen toespraken door de praeses, door de president-curator, ds. J. 
Oosterbroek, namens het cu ratorium, en door de rector, prof.dr. J.W. Maris, 
namens 'de minderheid van ' het college van hoogleraren. Alle sprekers getuigen 
van grote dankbaarheid en waardering voor het werk en de inzet van de drie hoog
leraren aan wie emeritaat verleend is. De Heere gaf ieder krachten om te dienen. 
Herinnerd wordt ook aan de publicaties, die het licht mochten zien . 
Ten aanzien van prof.dr. W. van 't Spijker wordt opgemerkt: "U was het gezicht van 
Apeldoorn in het buitenland". Gememoreerd wordt de ernstige ziekte van mevr. 
Van 't Spijker, die een schaduw over deze dag legt. 
Wat prof.dr. W.H. Velema betreft, wordt herinnerd aan de zware taak die hij in deze 
jaren te vervullen had. "Het was u een behoefte het werk aan de universiteit te 
doen in nauw verband met de gemeente". 
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Aan het adres van prof.dr. J. de Vuyst wordt gezegd: "U hebt de gave om te doce
ren en daarbij wilt u niet meer zeggen dan het Woord zegt". Gememoreerd wordt 
de bijzondere weg die hij gegaan is tot het ambt van hoogleraar. 
In de toespraken worden de echtgenotes niet vergeten. Ook aan haar adres wordt 
de dankbaarheid en de waardering van de kerken tot uitdrukking gebracht. 
Op voorstel van de praeses zingt de synode de drie hoogleraren Psalm 17: 4b en 
79: 7 (gewijzigd) staande toe. 
In zijn dankwoord herinnert prof.dr. W.van 't Spijker eraan , dat zijn relatie met 
Apeldoorn al bijna vijftig jaar bestaat. Met grote dankbaarheid spreekt hij over de 
hoogleraren die hem gevormd hebben. Ook dankt hij hartelijk voor het meeleven, 
dat zijn vrouw en hij in deze moeilijke tijd uit de kerken ondervinden. 
Prof.dr. W.H. Velema zegt: "Het leerjongere van Christus zijn heeft een diep spoor 
in mijn leven getrokken". Het was zijn verlangen "onze theologie buiten Apeldoorn 
uit te dragen en bekend te maken". Daarbij moest hij dikwijls tegen de stroom in 
roeien. In zijn dankwoord herinnert hij aan wat zijn ouders voor hem betekend heb

ben. 
Prof.dr. J. de Vuyst verklaart tenslotte, dat hij bekend staat als een man van weinig 
woorden . Hij uit zijn dankbaarheid voor het feit , dat hij dit werk mocht doen en 
spreekt de hoop uit, zijn werk tot de tijd van het emeritaat te mogen volhouden . 
Aan het einde van dit deel van de vergadering, waarin de dankbaarheid jegens de 
Heere centraal staat, brengt de praeses de synode de hartelijke groeten over van 
prof.dr. B.J. Oosterhoff, waarna de vergadering wordt onderbroken om de afge
vaardigden de gelegenheid te geven de drie hoogleraren en hun familie voorzover 
aanwezig de hand te drukken. 

Artikel 34 

Vervolg Theologische Universiteit/ algemeen 
Opnieuw stelt de praeses het rapport van het curatorium en het daarbij behorende 
commissierapport aan de orde (zie art.30). 
De synode besluit: 
1. een besluit te nemen met betrekking tot de opvolging van 

prof.dr. W. van 't Spijker, prof.dr. W.H. Velema en prof.dr. J. de Vuyst; 
2. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van drs. B.J . Dikken en drs. 

J.C.L. Starreveld tot universitaire docenten; 
3. goedkeuring te hechten aan de benoeming van mevr. dr. A. Drint tot universi

tair docente, als assistente van prof.dr. H.G.L. Peels; 
4. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. M.C. Mulder tot begeleider 

in de studie Judaica in de doctoraalfase; 
5. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. G.J. van 't Spijker tot uni

versitair docent in het nieuwtestamentisch Grieks in het cursusjaar 1995-1996 
en eventueel in de twee daarop volgende jaren; 

6. artikel 11 van het reglement voor de Theologische Universiteit aldus te wijzi

gen: 
Wie tot de studie wil worden toegelaten moet een gymnasiumNWO-diploma of 
daarmee gelijkgesteld getuigschrift overleggen . Voordat de tentamens van het 
propaedeutische jaar kunnen worden afgelegd , moeten eventuele deficiënties 
op het gebied van Grieks en Latijn opgeheven worden (zie artikel 17). 
Eveneens kunnen zij, die een colloquium doctum hebben afgelegd, tot de pro
paedeuse van de theologische studie worden toegelaten ; hetzelfde geldt voor 
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hen, die een academische studie met een doctoraal examen hebben afgeslo
ten. 
Studenten van de Theologische Universiteit zijn allen die door de rector in het 
Album Studiosorum zijn ingeschreven. In de regel kan men niet worden inge
schreven beneden de leeftijd van 17 jaar. Bij bijzonder gunstige aanleg kan 
hier een uitzondering op worden gemaakt. 
Een student die de Theologische Universiteit verlaat of daarvan wordt verwij
derd krachtens het besluit van het curatorium, gehoord het college van hoog
leraren, wordt niet langer als student beschouwd in de zin van dit artikel. 
Wanneer een nieuw-ingeschreven student bewijzen kan tonen van afgelegde 
examens aan een inrichting voor hoger onderwijs, wordt in ieder geval afzon
derlijk door het college van hoogleraren een beslissing genomen ten aanzien 
van vrijstellingen van tentamens of examens in enig vak. In het geval van het 
ontbreken van equivalentie kunnen aanvullende tentamens gevraagd worden. 

7. het curatorium mandaat te verlenen op wijzigingen in de onderwijswetgeving 
adequaat te reageren; 

8. het curatorium de opdracht te geven voor het ontwerpen van een definitieve 
regeling inzake de kerkrechtelijke positie van de hoogleraren en dienaangaan
de voorstellen te doen op de generale synode 1998; 

9. de samenwerking met de Theologische Universiteit van de Gereformeerde 
Kerken (Vrijgemaakt) inzake de vooropleiding voor een periode van drie jaar te 
continue ren; 

10. het curatorium opdracht te geven een onderzoek in te stellen naar de mogelijk
heden om aan de vooropleiding meer het karakter van gezamenlijkheid te 
geven, daarvan verslag uit te brengen en zonodig met voorstellen te komen op 
de generale synode 1998; 

11 . het curatorium opdracht te geven zich te bezinnen op de emeriteringsleeftijd 
van de hoogleraren en bij een wijzigingsvoorstel in overleg te treden met de 
deputaten-financiëel en de generale synode 1998 te dienen met een voorstel ; 

12. opnieuw een secretaris en een secundus-secretaris te benoemen. 

Artikel 35 

Deputaten-financiëel Theologische Universiteit. 
De praeses stelt aan de orde het rapport van deputaten-financieel van de 

152, 15s Theologische Universiteit (bijlage 8) en rapport 2 van commissie VI (bijlage 9) . De 
voorzitter van deputaten, br. I.L. Stolk, is aanwezig en wordt welkom geheten. 
Tijdens de bespreking onderstreept br. Stolk de grote betekenis die drs. H. 
Schuurhuis voor dit deputaatschap heeft gehad en uit hij zijn dankbaarheid voor 
het - gedeeltelijke - herstel van drs. H. Schuurhuis na zijn ernstige ziekte. De prae
ses onderstreept die dankbaarheid namens de synode. 
De synode besluit: 
1. het beleid van deputaten in de jaren 1992 t/m 1994 goed te keuren onder dank 

voor hun intensieve arbeid; 
2. deputaten met hun secundi te benoemen. 

Artikel 36 

Instructie 8.03 inzake predikanten naar art.6 K.O. 
Aan de orde wordt gesteld de instructie van de particuliere synode van het 
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151 Noorden inzake predikanten naar art.6 K.O. (bijlage 10) met het daarbij behorende 
15a rapport 1 van commissie VI (bijlage 11 ). 

De praeses leest de instructie voor: 
De particuliere synode van het Noorden van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
in Nederland, 
in vergadering bijeen in Hoogeveen op 30 maart 1995, 

constaterend 
dat er sprake is van rechtsongelijkheid tussen de predikanten naar art. 4 K.O. en 
de predikanten naar art. 6 K.O., 

overwegend 
dat deze rechtsongelijkheid ongewenst is, en dat de kerken een verantwoordelijk
heid op zich hebben genomen ten opzichte van hun predikanten, 

besluit 
aan de generale synode van Zierikzee 1995 te verzoeken art.6 K.O. sub 2c als 
volgt te wijzigen: 
dat in de onder b bedoelde regeling onder andere zal worden bepaald 
1. dat in geval van niet-vrijwillige beëindiging van het dienstverband met het oog 

waarop art. 6 K.O. is toegepast, anders dan op gronden waarop art. 13 K.O. van 
toepassing is, de betrokken predikant een beroep uit de kerken in overweging 
dient te nemen; 

2. Wanneer een predikant als sub b bedoeld nog geen beroep van een gemeente 
heeft gekregen, zal de classis van de gemeente, waarmee hij is verbonden, een 
nadere regeling treffen voor zijn onderhoud en dat van zijn gezin, geldig tot zijn 
bevestiging in een andere gemeente. De classis heeft het recht een beroep te 
doen op de particuliere synoden om van hen financiële hulp te ontvangen, 
omdat geacht kan worden, dat de predikant naar art. 6 K.O. zijn dienst als zoda
nig verricht namens al onze kerken. 

sub c wordt dan d enzovoorts. 

In de bespreking wordt gevraagd of deze regeling ook van toepassing is op predi
kanten, die een gemeente dienen en voor een deel van hun tijd een andere taak 
verrichten. 
De rapporteur, br. J . Boer, wijst erop dat er in zo'n situatie geen sprake is van een 
predikant naar art. 6 K.O. Voordat men overgaat tot de aanvaarding van een of 
andere functie, dienen de nodige regelingen te zijn getroffen. 

De synode besluit: 
Artikel 6 K.O. sub 2c als volgt te wijzigen: 
c.dat in de onder b genoemde regeling onder andere zal worden bepaald: 
1. dat in geval van niet vrijwillige beëindiging van het dienstverband met het oog 

waarop art. 6 K.O. is toegepast, anders dan op gronden waarop art. 13 K.O. 
van toepassing is, de betrokken predikant een beroep uit de kerken in overwe
ging dient te nemen; 

2. wanneer een predikant als sub b bedoeld nog geen beroeping van een andere 
gemeente heeft verkregen, zal de classis van de gemeente, waarmee hij is ver
bonden, een nadere regeling treffen voor zijn onderhoud en dat van zijn gezin, 
geldig tot zijn bevestiging in een andere gemeente. 
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De classis heeft het recht een beroep te doen op de particuliere synoden om van 
hen financiële steun te ontvangen, omdat geacht kan worden , dat de predikant 
naar art. 6 K.O. zijn dienst als zodanig verricht namens al onze kerken. 
sub c wordt d, 
sub d wordt e, 
sub e wordt f, 
sub f wordt g. 

Artikel 37 

Instructie 8.05 herziening Kerkorde. 
De praeses stelt aan de orde een instructie van de particuliere synode van het 

1ss Oosten (bijlage 12) en het daarop corresponderende rapport 2 van commissie VII 
152 (bijlage 13). 

De instructie luidt als volgt: 
de particuliere synode van het Oosten , in vergadering bijeen in Ede op 26 april 
1995, 

kennis genomen hebbend van de instructie van de classis Utrecht van 23 februari 
1995, die aan de particuliere synode voorgelegd is, en kennisgenomen hebbend 
van het daarbij behorende rapport van de commissie-kerkorde, 

overwegende 
1. dat de praktijk van het kerkelijk leven laat zien, dat van een stipte naleving van 

de artikelen van de kerkorde niet altijd en overal sprake is; 
2. dat er ten aanzien van de verplichting tot en de wijze van deze stipte naleving in 

onze kerken verschil van mening bestaat; 

voorts overwegende 
1. dat de kerkorde artikelen en bepalingen bevat, die mogelijk wijziging of aanvul

ling verdienen; 
2. dat aanpassing van de kerkorde een zaak is die behoort tot de kerken in het 

algemeen en dat alleen de generale synode daartoe zal kunnen besluiten ; 
3. dat het onder het zojuist onder 1 en 2 gestelde een grondige en deskundige 

voorbereiding behoeft; 

besluit 
de generale synode van 1995, te Zierikzee bijeen, te verzoeken aan haar deputa
ten voor de uitgave van de kerkorde, aangevuld met een afgevaardigde van elke 
particuliere synode, op te dragen de generale synode van 1998 van advies te die
nen ten aanzien van 
1. de vraag of en zo ja op welke punten de kerkorde gereviseerd, respectievelijk 

aangevuld of gewijzigd dient te worden en hieromtrent voorstellen te doen; 
2. de wijze waarop de kerkorde dient te worden nageleefd en hoe gehandeld dient 

te worden indien de kerkorde niet wordt nageleefd. 

In de eerste ronde klinken zowel instemmende als kritische reacties op deze 
instructie. Gevraagd wordt hoe de bemanning van dit deputaatschap moet worden 
samengesteld. Waarom heeft de commissie de woorden "zonder dat aan de oor
spronkelijke inhoud van de kerkorde tekort wordt gedaan" toegevoegd? Wat 
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bedoelt de commissie met haar voorstel 1 b: "de vraag of er onderscheid dient te 
worden gemaakt tussen de artikelen in de kerkorde en de besluiten van de genera
le synoden"? Vrees wordt uitgesproken, dat er een discussie ontstaat die beheerst 
wordt door subjectieve overwegingen en dat de kerkorde zal gaan functioneren als 
een wetboek van strafrecht, compleet met sancties. 
De rapporteur, ds. J. Jonkman, merkt in zijn beantwoording op, dat de commissie 
heeft willen onderstrepen, dat er artikelen in de kerkorde zijn , die niet gewijzigd 
mogen worden. Verder is het duidelijk dat de instructie ingaat op de bestaande 
praktijk, dat men zich hier en daar vrijheden veroorlooft ten aanzien van de nale
ving van de kerkorde. De kerkorde is geenszins een wetboek van strafrecht, maar 
de kerkorde dient wel te worden nageleefd. 
Vanuit de particuliere synode van het Oosten merkt ds. P. den Butler nog op, dat 
het de bedoeling is dat een generaal deputaatschap deze opdracht krijgt. De vraag 
of er onderscheid moet worden gemaakt tussen artikelen van de kerkorde en 
besluiten van de generale synode heeft te maken met het feit , dat in een vernieuw
de uitgave van de kerkorde soms besluiten verdwijnen. Heeft dat te maken met 
een verschil in gewicht? 
In de tweede ronde wordt een aantal voorstellen gedaan. 
Ds. D. Quant stelt voor om in de eerste zin de woorden 'een afgevaardigde van 
elke particuliere synode' te vervangen door 'vier leden, op dit moment afkomstig uit 
iedere particuliere synode'. 
Oud. A. de Geus stelt voor in voorstel 1 a weg te laten de woorden 'zonder dat aan 
de oorspronkelijke inhoud van de kerkorde tekort wordt gedaan'. Eveneens onder 2 
weg te laten de woorden 'en hoe gehandeld dient te worden indien de kerkorde niet 
wordt nageleefd'. 
De rapporteur stelt voor dat de commissie zich op de voorstellen zal beraden. 
Aldus wordt besloten. De bespreking zal in een later stadium worden voortgezet 
(zie art.43). 

Artikel 38 

Presentie. 
De primus-afgevaardigde van het Noorden, ds. J. Plantinga, heeft zijn plaats weer 
ingenomen. 

Artikel 39 

Kerkelijke verhoudingen binnenland / Contactorgaan Gereformeerde 
Gezindte (C.O.G.G.) 
De praeses stelt aan de orde het rapport van deputaten voor de eenheid van de 
gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie met de buitenlandse 

163 kerken (bijlage 14), en wel het gedeelte dat handelt over het C.O.G.G. Rapport 1 
220 van commissie IV (bijlage 15) correspondeert hierop. 

Gevraagd wordt naar de ecclesiologische consensus, die door het C.O.G.G. is 
opgesteld. Waarom hebben deputaten deze niet bij hun rapport gevoegd? 
De rapporteur, drs. T.M. Hofman antwoordt, evenals de deputaat ds. D. Quant. 
Deputaten hebben met kritische waardering van dit stuk kennis genomen, maar zijn 
van mening dat het geen zaak van bespreking ter synode behoeft te zijn. 
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De synode besluit: 
overwegende 
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1. dat het C.O.G.G. pogingen in het werk heeft gesteld om minder vrijblijvend met 
elkaar te spreken; 

2. dat nog niet te overzien is waar de initiatieven van het C.O.G.G. toe zullen lei-
den; 

deputaten op te dragen vooralsnog te blijven participeren in het C.O.G.G., opdat, 
mede door de bijdrage onzerzijds, dit orgaan ertoe mag dienen dat de zaak van de 
eenheid van gereformeerde belijders in ons land waarlijk bevorderd wordt. 

Artikel 40 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering voor de maaltijd. 

Heropening 

VERVOLG TWEEDE ZITTING 

dinsdag 26 september 1995, 19.00-21.00 uur 

Artikel 41 

De praeses heropent de tweede zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 72 : 9. 

Artikel 42 

Presentie 
Ds. M. van der Sluys en oud. A. Benschop zijn vervangen door hun secundi ds. 
J.G. Schenau en oud. J.C. van Beveren. Beiden betuigen door op te staan instem
ming met de belijdenis. 

Artikel 43 

Instructie 8.05 herziening kerkorde (vervolg) 
De bespreking over de instructie van de particuliere synode van het Oosten inzake 
herziening van de kerkorde wordt voortgezet (zie art.37). De commissie heeft zich 
beraden op de ingediende voorstellen. De rapporteur, ds. J.Jonkman, verantwoordt 
de aangebrachte wijzigingen. 
De synode besluit: 

overwegende 
1. dat de kerkorde artikelen en bepalingen bevat, die mogelijk wijziging of aanvul-

ling verdienen; 
2. dat aanpassing van de kerkorde een zaak is die behoort tot de kerken in het 

algemeen en dat alleen de generale synode daartoe zal kunnen besluiten; 
3. dat het onder 1 en 2 gestelde een grondige en deskundige voorbereiding 

behoeft; 
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voorts overwegende 
1. dat de praktijk van het kerkelijk leven laat zien, dat van een stipte naleving van 

de artikelen van de kerkorde niet altijd en overal sprake is; 
2. dat er ten aanzien van de verplichting tot en de wijze van deze stipte naleving in 

onze kerken verschi l van mening bestaat; 

besluit 
een deputaatschap te benoemen bestaande uit haar deputaten voor de uitgave van 
de kerkorde, aangevuld met vier leden, momenteel afkomstig uit iedere Particuliere 
Synode en dat op te dragen de generale synode van 1998 van advies te dienen ten 
aanzien van en voorstellen te doen aangaande 
1. de vraag of en zo ja op welke punten de kerkorde gereviseerd, respectievelijk 

aangevuld of gewijzigd dient te worden zonder dat aan de oorspronkelijke 
inhoud van de kerkorde tekort wordt gedaan; 

2. de wijze waarop de stipte naleving van de artikelen en de bepalingen van de 
kerkorde bevorderd kan worden. 

Artikel 44 

Kerk en onderwijs 
221 De praeses stelt aan de orde het rapport van deputaten kerk en onderwijs (bijlage 
241 16) en het daarop corresponderende rapport 1 van commissie V (bijlage 17). 

Naast drs. D. Visser, voorzitter, is ook de secretaris van deputaten, drs. G. van 't 
Spijker, aanwezig. De praeses heet hem hartelijk welkom. 
In de eerste ronde worden vragen gesteld naar het nut van dit deputaatschap. Wat 
kan er nog toegevoegd worden aan datgene dat deputaten tot hiertoe al gedaan 
hebben om de kerkeraden bewust te maken van hun verantwoordelijkheid voor het 
onderwijs? Plaatselijk is veel meer aandacht nodig voor het onderwijs. Ook wordt 
gevraagd naar de noodzaak voor het leveren van preekschetsen door deputaten. 
Verder komt de positie van de artikel 6-predikanten ter sprake; het rapport biedt 
hierover weinig informatie. Veel waardering wordt uitgesproken voor de handrei
king schoolkeuze, die oorspronkelijk in Veenendaal is ontstaan, maar door deputa
ten werd bewerkt. 
De rapporteur van de commissie, ds. J. van Dijken, onderstreept de gedachte, dat 
het onderwijs vooral plaatselijk aan de orde moet komen. De vraag is echter: 
gebeurt dat ook altijd en overal? 
Namens deputaten verklaart drs. D. Visser dat het werk van deputaten gericht is op 
het bewust maken van de kerkeraden van hun taak in dezen. Deputaten stellen de 
handreiking beschikbaar als een middel om ouders te helpen en inzicht te geven. 
Wat de artikel 6-predikanten betreft, ontvangen deputaten enig inzicht in hun werk 
door middel van de rapportage van deze broeders aan hun kerkeraden, die ook 
aan deputaten wordt toegezonden. 
In de tweede ronde doet ds. J. van Amstel een voorstel om voorstel 5 van de com
missie te laten vervallen. De rapporteur, ds. J. van Dijken, en deputaten bij monde 
van drs. D. Visser, ontraden dit voorstel. Regionalisatie van het werk heeft niet de 
hoogste prioriteit, maar laat er wel ruimte voor blijven. Ds.J. van Amstel trekt daar
op zijn voorstel in. 

De synode besluit: 
1. deputaten dank te zeggen voor het omvangrijke werk dat zij de afgelopen perio-
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de hebben verricht, en hun handelingen goed te keuren ; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. In het licht van de belangstellingsenquête met het oog op de stimulerende en 

adviserende taak van deputaten jegens de kerken de volgende aanbevelingen 
over te nemen: 
a. Ouders en kerkeraden dienen duidelijk hun verantwoordelijkheid te verstaan 

t.a.v. de gedoopte kinderen der gemeente. Hieraan dient voortdurend grote 
aandacht te worden besteed in publicaties en vergaderingen , allereerst in 
gemeentelijk en zo mogelijk in ruimer verband in de meerdere vergaderingen. 

b. Nadrukkelijk en regelmatig dient het christelijk onderwijs dat naar Schrift en 
belijdenis is aan de orde te komen als het enige onderwijs dat voldoet aan de 
doopbelofte en dit dan zowel op de kerkeraadsvergaderingen , in de ambtel ij
ke bearbeiding als in de prediking. 

c. De ouders en kerkeraden dienen zich bewust te zijn of te worden, dat er wel 
scholen zijn die zich christelijk noemen, maar waarvan de identiteit en het 
onderwijs niet in overeenstemming zijn met de gereformeerde belijdenisge
schriften. Ook mag van hen worden verwacht, dat zij zich inzetten voor ver
betering van het christelijke gehalte van het onderwijs en zich verzetten tegen 
verdere achteruitgang. 

d. De ouders en de kerkeraden dienen zich te bezinnen op andere mogelijkhe
den als ouders geen onderwijs meer aantreffen naar de gereformeerde belij
denisgeschriften, opdat gedoopte kinderen onderwijs ontvangen in overeen
stemming met de doopbelofte. De deputaten voor kerk en onderwijs kunnen 
hierbij adviseren. 

e. Als die mogelijkheden er niet zijn, dienen ouders en kerkeraden zich te bezin
nen op mogelijkheden om in het gezin en in de gemeente de kinderen van 
de gemeente zo'n godsdienstige opvoeding te geven, dat het gemis van goed 
christelijk onderwijs op de scholen wordt opgevangen. 

f. Opnieuw dient er intense aandacht gegeven te worden bij ouders en kerkera
den aan de bekende triade: kerk-gezin-school , waarbij alle drie staan binnen 
de lichtkring van en zich houden aan het onfeilbare Woord des HEEREN. 

g. Het is van groot belang, dat bij te houden kerkvisitaties met bijzondere nadruk 
vraag Vl.9 van het reglement op de kerkvisitatie zal worden besproken. 

4. de deputaten op te dragen de kerkeraden te stimuleren tot het in het leven roe
pen van plaatselijke commissies voor kerk en onderwijs om de betrokkenheid 
van ouders en kerkeraadsleden bij het onderwijs te bevorderen en om ade
quater te kunnen reageren wanneer zich moeilijkheden voordoen of dreigen 
voor te doen; 

5. de deputaten op te dragen zich te bezinnen op de vraag, hoe de aanvankelijk 
begonnen regionalisatie in enkele classes op de beste wijze voortgang kan vin
den, als ondersteuning van de plaatselijke commissies en daarbij attent te zijn 
op mogelijkheden voor uitbreiding van deze regionalisatie; 

6. de deputaten opnieuw te verzoeken de kerkleden toe te rusten in hun taak aan
gaande het christelijk onderwijs d.m.v. publicaties in de kerkelijke pers, dit ter 
bevordering van een proces van bewustwording op het brede terrein van de 
onderwijsproblematiek; 

7. de deputaten opdracht te geven de Handreiking Schoolkeuze ter beschikking te 
stellen van de kerkeraden en kerkleden. 

Bij monde van de praeses dankt de synode in het bijzonder de aftredende broeders 
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drs. J.J.F. Scheper en drs. D. Visser voor hun inzet binnen dit deputaatschap. 

Artikel 45 

Kerkelijke verhoudingen binnenland / de Gereformeerde Bond in de 
Nederlandse Hervormde Kerk 
Opnieuw stelt de praeses aan de orde een gedeelte uit het rapport van deputaten 
voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corresponden-

1s3 tie met de buitenlandse kerken (bijlage 14), namelijk het gedeelte dat handelt over 
de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk. Hierbij hoort rapport 

2so 2 van commissie IV (bijlage 18). 
In de bespreking wordt gevraagd of de Gereformeerde Bond het contact wel zinvol 
acht, gezien het feit, dat er slechts één samenspreking heeft plaatsgevonden in de 
verslagperiode. Wat wordt bedoeld met 'begrip' voor de situatie van de Bond? Kan 
er ooit sprake zijn van kerkelijke eenheid met een 'Hoofdbestuur'? 
De rapporteur, drs. T.M. Hofman, wijst ter verklaring van de stagnatie in de samen
sprekingen op de grote werkdruk van het Hoofdbestuur en de moeite die het 
Samen-op-weg proces in het bijzonder voor de gereformeerden in de Nederlandse 
Hervormde Kerk meebrengt. Anderzijds wijst hij op de geestelijke affiniteit die er is 
met de Gereformeerde Bond, waardoor in de toekomst mogelijk perspectieven 
geopend worden. Daarom is het goed de contacten te blijven onderhouden. 
Ook de secretaris van deputaten, ds. P. den Butter, pleit voor begrip voor de moei
lijke positie, waarin de Gereformeerde Bond verkeert. Hij onderstreept dat er in het 
verleden meermalen goede ontmoetingen zijn geweest, waarin sprake was van 
geestelijke herkenning. Een struikelblok blijft de visie op de kerk. 
In de tweede ronde adviseert prof.dr. J. van Genderen een andere formulering voor 
'van oordeel 3'. De commissie neemt dat advies over. 

De synode besluit: 

constaterende 
1. dat de synode van 1992 uitsprak dat er behoudens het verschillend verstaan 

van de artikelen 27-29 N.G.B. op andere punten een grote mate van overeen
stemming is geconstateerd met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond 
in de Nederlandse Hervormde Kerk; 

2. dat er dit maal slechts een gering contact is geweest met het Hoofdbestuur van 
de Gereformeerde Bond; 

van oordeel 
1. dat de situatie waarin de Gereformeerde Bond op dit ogenblik verkeert begrip en 

meeleven vraagt; 
2. dat het niettemin te betreuren is, dat er slechts zo weinig contact is geweest; 
3. dat het wel goed is als er vormen van contact worden onderhouden met het 

Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de hoop dat de zaak van de een
heid van de gereformeerde belijders in Nederland mede daardoor gediend zal 
worden; 

besluit 
deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde 
Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten. 
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Artikel 46 

Sluiting 
Nadat gezongen is Psalm 93: 4 en prof.dr. W.H. Velema is voorgegaan in dankge
bed, sluit de praeses de zitting. 

DERDE ZITTING 

woensdag 27 september 1995, 9.15-12.00 uur 

Artikel 47 

Opening 
De praeses opent de derde zitting van de synode. Hij laat zingen Psalm 122: 3, 
leest Psalm 122, en gaat voor in gebed. Daarin draagt hij aan de Heere op de ern
stig zieke ds. Joh. Dol, terwijl ook voorbede wordt gedaan voor prof.dr. J. de Vuyst, 
die na de middagvergadering op de vorige dag ziek geworden is, in het ziekenhuis 
werd opgenomen, inmiddels weer is ontslagen, maar wiens gezondheid toch zoda
nig is, dat hij de zittingen van de synode niet meer zal bijwonen. 

Artikel 48 

Appel-nominaal 
Drs. A. Baars is vervangen door zijn secundus ds. A.G. Boogaard , die door 
opstaan zijn instemming betuigt met de belijdenis. De primi van het zuiden ds. M. 
van der Sluys en oud . A. Benschop hebben hun plaatsen weer ingenomen. 
Namens de synode feliciteert de praeses oud . A. Benschop met de koninklijke 
onderscheiding, die hij de vorige dag ontving. 

Artikel 49 

Comité-generaal 

Artikel 50 

Presentie 
Drs. J.C.L. Starreveld is vervangen door zijn secundus ds. J.H. van Dijk. Hij betuigt 
instemming met de belijdenis door op te staan op verzoek van de praeses. 

Artikel 51 

Comité-generaal 

Artikel 52 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst voor de lunch en voor beraad van het moderamen 
met de preadviseurs. 
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VERVOLG DERDE ZITTING 

woensdag 27 september 1995, 13.45-17.15 uur 

Artikel 53 

Heropening 
De praeses heropent de derde zitting van de synode. Hij stelt voor te zingen Psalm 
86: 6. 

Artikel 54 

Comité-generaal 

Artikel 55 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst voor de maaltijd. 

VERVOLG DERDE ZITTING 

woensdag 27 september 1995, 19.15-20.30 uur 

Artikel 56 

Heropening 
Na heropening van de zitting zingt de synode op verzoek van de praeses Psalm 
68: 17. 

Artikel 57 

Comité-generaal 

Artikel 58 

Comité-generaal 

Artikel 59 

Sluiting 
De derde zitting van de synode wordt gesloten, nadat op verzoek van de praeses 
gezongen is Psalm 89: 7 en prof.dr. J.W. Maris is voorgegaan in dankgebed. 
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VIERDE ZITTING 

donderdag 28 september 1995, 9.00 - 12.15 uur 

Artikel 60 

Opening 
De praeses opent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 25: 2, 
waarna de voorzitter 1 Sam. 16: 1-13 leest en de Heere om Zijn zegen smeekt. 

Artikel 61 

Appel-nominaal 
De primus-afgevaardigden drs. J.C.L. Starreveld en drs. A. Baars zijn vervangen 
door hun secundi, resp. ds. J.H. van Dijk en ds. A.G. Boogaard. 

Artikel 62 

Comité-generaal 

Artikel 63 

Comité-generaal 

Artikel 64 

Comité-generaal 

Artikel 65 

Comité-generaal 

Artikel 66 

Comité-generaal 

Artikel 67 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de voorzitter de vergadering. 
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VERVOLG VIERDE ZITTING 

donderdag 28 september 1995, 13.30 -16.45 uur 

Artikel 68 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 138: 3. 

Artikel 69 

Comité-generaal 

Artikel 70 

Vervolg Theologische Universiteit/vervulling vacatures 
De praeses doet mededeling van de benoemingen die in de comité-zittingen zijn 
gedaan in verband met de aanstaande vacatures aan de Theologische Universiteit. 
In de aanstaande vacature van prof. dr. W.H. Velema is per 1 febr. 1996 tot univer
sitair hoofddocent (UHD) voor de ambtelijke vakken Homiletiek, Poimeniek, 
Liturgiek en Catechetiek benoemd drs. A. Baars te Middelharnis. 
In de aanstaande vacature van prof. dr. W. van 't Spijker is per 1 febr. 1997 tot 
hoogleraar voor de vakken Kerkgeschiedenis en Kerkrecht benoemd dr. H.J. 
Selderhuis te Zwolle. 
In de aanstaande vacature van prof. dr. J. de Vuyst is per 1 febr. 1997 tot universi
tair hoofddocent (UHD) voor de nieuw-testamentische vakken benoemd drs. T.M. 
Hofman te Rijnsburg. 
De praeses deelt mee op deze benoemingen bij het begin van de avondzitting te 
zullen terugkomen (zie artikel 80). 

Artikel 71 

Presentie 
De primus-afgevaardigde drs. J.C.L. Starreveld heeft zijn plaats weer ingenomen. 
Ds. J. Westerink en diaken K. Schaart worden vervangen door hun secundi, resp. 
ds. H.H. Klomp en diaken J.J. van der Knijff. Ds. Klomp en diaken Van der Knijff 
betuigen instemming met de belijdenis. 

Artikel 72 

Emeritikas/Studie- en Adviescommissie Emeritikas 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor het beheer van de 
algemene kas tot steun aan de kerken ten behoeve van de verzorging van emeriti-

2so predikanten, predikantsweduwen en -wezen naar art. 13 K.O. (bijlage 19). Ook het 
rapport van deze deputaten inzake dienaren des Woords naar art. 6 K.O. (bijlage 

262 20) wordt aan de orde gesteld. Tevens wordt in bespreking gegeven het rapport 
267 van de Studie- en Adviescommissie Emeritikas (bijlage 21 ). Op deze rapporten cor-
21s respondeert rapport 4 van commissie VI (bijlage 22). De praeses heet de deputa

ten ds. R. van Beek, J.C. van Beveren, P. Zuidema en drs. L.W. Bil welkom . 
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Namens de Studie- en Adviescommissie is br. A.H.J. Schwartz aanwezig. 

In de bespreking wordt gevraagd of het niet wenselijk geacht moet word~n ~Is ~e 
penningmeester van deputaten bijgestaan zou worden door_ een co~_m1ss1e __ die 
adviseren kan bij beleggingen. Ook wordt gevraagd of het niet mogelijk 1s bij de 
beleggingen van een hoger percentage dan 4 % uit te gaan. Ten aanzien van de 
voorstellen van de Studie- en Adviescommissie wordt gevraagd of hetgeen voorge
steld wordt niet een afbuiging van het tot nog toe gevolgde beleid is. Is wat voorge
steld wordt bedoeld om toegepast te worden met terugwerkende kracht? Waar 
moet de aanvraag worden ingediend als de gemeente, waar de betreffende predi
kant voor het laatst diende, opgeheven is? 
Namens commissie VI antwoordt de rapporteur, oud. A. de Geus. Ook deputaten 
gaan op de gestelde vragen in. Wat het beleggingsbeleid betreft kunnen deputaten 
altijd advies inwinnen bij deputaten Financiële Zaken . Deputaten voeren tot nu toe 
een conservatief beleggingsbeleid . Overigens hebben zij de vraag naar de wense_~ 
lijkheid van een beleggingscommissie in overweging. ~et percentage van ~ % bij 
de beleggingen is een veilig percentage. De adviezen van de Studie- en 
Adviescommissie beogen geen nieuw beleid; men blijft in dezelfde lijn, maar houdt 
nu ook rekening met enkele uitzonderingen. Het is niet de bedoeling dat het _voo~
gestelde met terugwerkende kracht zal worden toegepa~t, maar van to~passing 1s 
met ingang van heden. Als het gaat over gemeenten die opgeheven Zijn, dan zal 
de aanvraag dienen te worden ingediend bij de rechtsopvolger van de betreffende 
gemeente. . . 
Oud. mr. C.J. van Heel dient een amendement in bij het voorstel van de comm1ss1e 
om art. 24 van de instructie van deputaten aan te vullen . Hij wil in art. 24 sub b na 
de eerste zin toevoegen: "Indien de betreffende kerk is opgeheven dient de aanvra
ge te geschieden bij de door de classis waartoe de opgeheven kerk behoorde, aan
gewezen rechtsopvolger''. 
Bij stemming wordt dit amendement aangenomen. 

De voorzitter geeft nu de voorstellen van de commissie in stemming. Na het aan
brengen van diverse stilistische en redactionele wijzigingen besluit de synode: 
1. het beleid en de werkzaamheden van deputaten goed te keuren en hen dank te 

zeggen voor hun arbeid; 
2. de Studie- en Adviescommissie te danken voor haar arbeid en haar te dechar-

geren; 
3. artikel 13 sub 6 K.O. als volgt te wijzigen : 
"Het recht op een uitkering uit de emeritikas vervalt in beginsel , zodra de belang

hebbende ophoudt lid van een Christelijke Gereformeerde Kerk in Nederland te 
zijn"; 

4. de uitkeringsgrondslag te stellen op 135 %; 
5. de volgende wijzigingen in de instructie voor deputaten vast te stellen: 
art. 3: na "De eerste en de tweede penningmeester'' invoegen: "en de deputaat-

actuaris". 
art. 7: De eerste alinea wordt vervangen als volgt: 
"Een gehuwde of ongehuwde emerituspredikant ontvangt een zodanig~ uit~ering 
uit de emeritikas dat deze, tezamen met zijn eventuele AOW- of AAW-u1tkenng 70 
% van de uitkeringsgrondslag bedraagt, alsmede een toeslag met betrekking tot 
het nadelige verschil als gevolg van de nieuwe berekeningswijze ingaande 1 janu
ari 1996 ten opzichte van die daarvoor''. Als AOW-uitkering voor een ... enz. 
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(Deputaten wordt gevraagd voor de volgende synode een definitieve regeling voor 
te stellen). 
art. 8 sub a: aanvullen met: 
" .. . voorzover die 15 % van het aanvaardbare minimum-traktement van predikanten 
met tien dienstjaren te boven gaan". 
(Deze wijziging gaat in op 1 januari 1993). 
art. 12: de eerste alinea wordt vervangen als volgt: 
"Een predikantsechtgenote die weduwe geworden is op een leeftijd van 40 jaar of 
ouder en geen kinderen heeft te verzorgen ontvangt een zodanige uitkering uit de 
emeritikas, dat deze tezamen met haar eventuele AWW- of AOW-uitkering 50 % 
van de uitkeringsgrondslag bedraagt, alsmede een toeslag met betrekking tot het 
nadelige verschil als gevolg van de nieuwe berekeningswijze ingaande 1 januari 
1996 ten opzichte van die daarvoor. 
Indien zij een kind dan wel twee of meer kinderen heeft te verzorgen, ontvangt zij 
een zodanige uitkering uit de emeritikas, dat deze tezamen met haar eventuele 
AWW- of AOW-uitkering gelijk is aan 60 % resp. 70 % van de uitkeringsgrondslag, 
alsmede een in de vorige alinea genoemde toeslag". 
In geval van twee of meer ... enz. 
art. 14: na de eerste zin wordt ingevoegd: 
"Het voorgaande is ook van toepassing op het wezenpensioen waarop een/de 
kind/kinderen recht heeft/ hebben". 
art. 20: 
"16 %" wordt vervangen door "21 ,5 %". 
Toevoegen: 
art. 23: 
"Ter voorziening in bijzondere gevallen zijn deputaten bevoegd uitkeringen te doen 
aan plaatselijke kerken ten behoeve van diegenen, die de kerken in het ambt van 
predikant een tijdlang hebben gediend en hun weduwen en wezen; de uitkering 
wordt op dezelfde wijze bepaald als die van emeritipredikanten, predikantswedu
wen en - wezen, evenwel met dien verstande, dat rekening wordt gehouden met de 
tijd dat zij onze kerken als predikant hebben gediend, terwijl het tweede gedeelte 
van artikel 8 sub b. van de instructie niet op hen van toepassing is". 
Toevoegen : 
art 24: 
"Bij de uitvoering van de in artikel 23 getroffen voorziening zijn de volgende bepa
lingen van toepassing: 
a. Onder uitkeringen worden uitsluitend verstaan die waarop aanspraak bestaat 

vanaf het bereiken van de 65- jarige leeftijd en in geval van eerder overlijden. 
b. De aanvraag dient te geschieden bij de kerk waaraan de predikant het laatst 

was verbonden. Indien de betreffende kerk is opgeheven, dient de aanvraag te 
geschieden bij de door de classis, waartoe de opgeheven kerk behoorde, aan
gewezen rechtsopvolger. 
Deze kerk dient hiervan binnen 14 dagen kennis te geven aan deputaten. 

c. De hoogte van de uitkering wordt bepaald door de van toepassing zijnde uitke
ring per jaar te vermenigvuldigen met een breuk met in de teller de diensttijd 
doorge bracht in onze kerken en in de noemer het aantal te behalen dienstjaren, 
te stellen op 40. 

d. Indien de uitkering tezamen met de aanspraken opgebouwd voor en tijdens de 
ambtsperiode en na het vertrek van de predikant, hoger is dan de van toepas
sing zijnde uitkering per jaar, dan komt het meerdere volledig in mindering op de 
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in lid c. berekende uitkering. 
e. De aan artikel 23 te ontlenen aanspraken komen na die welke kunnen worden 

ontleend aan regelingen die van toepassing zijn bij andere kerkgenootschappen 

c.q. instellingen. .. 

f. Artikel 23 is van toepassing op de predikant, die in 1996 of later de leeftijd van 

65 jaar bereikt of voor het bereiken van die leeftijd komt te overlijden".; . 

6. de door de generale synode 1989 getroffen regeling voor afg_~zette predikanten 

in te trekken en de nog lopende uitkering onder te brengen bij deputaten art. 13 

K.O.: 
. 

7. aan de deputaatschappen voor welke een vrijgesteld predikant werkzaa_n:1k1s, 

wordt opgedragen met ingang van 1996 jaarlijks een bij~rage aan d~ eme~1t1 as 

te voldoen van 500 maal de minimum jaarbijdrage per lid per op 1 januan aan-

wezige vrijgestelde predikant; . . . 

8. aan deputaten art. 13 K.O. op te dragen na te gaan of het _slu1te_n van een ns1-

coverzekering voor uitkeringen aan weduwen en wezen zinvol 1s en daarover 

aan de generale synode 1998 te rapporteren ; . 

9. aan deputaten art. 13 K.O. en aan deputaten-financieel van de Theolog1scdhe 

Universiteit op te dragen na te gaan wat de voor- en nadelen zijn van e 

samenvoeging van de door hen beheerde emeriteringsfondsen en daarover 

aan de generale synode 1998 te rapporteren; 

1 o. opnieuw drie deputaten waaronder een eerste en een tweede penningmeester 

en een deputaat-actuaris te benoemen. 

De praeses bedankt deputaten alsook de leden van de Studie- en 

Adviescommissie. 

Artikel 73 

Comité-generaal 

Artikel 74 

Comité-generaal 

Artikel 75 

Comité-generaal 

Artikel 76 

Comité-generaal 

Artikel 77 

Schorsing . 

In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

1 

Heropening 
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VERVOLG VIERDE ZITTING 

donderdag 28 september 1995, 19.00 - 21.45 uur 

Artikel 78 

De praeses heropent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 105: 

1, 3 en 5. Hij heet met name de belangstellenden, waaronder vele jongeren, wel

kom. 

Artikel 79 

Presentie 
De primus-afgevaardigde drs. A. Baars heeft zijn plaats weer ingenomen. 

Artikel 80 

Vervolg Theologische Universiteit/vervulling vacatures 

De praeses doet nogmaals mededeling van de benoemingen die in de comité-ver

gaderingen zijn gedaan in verband met de aanstaande vacatures aan de 

Theologische Universiteit (zie art. 70). Hij heet de benoemde broeders met hun 

echtgenotes hartelijk welkom. 
Hij deelt tevens mee, dat de synode besloot dat drs. A. Baars en drs. T.M. Hofman 

hoogleraar zullen worden zodra zij gepromoveerd zijn. 

Na deze mededeling richt de praeses zich tot de benoemden. Hij feliciteert hen met 

hun benoeming. Hij wijst op de leiding van de Heere in de gang van zaken en 

wenst hen licht van de Heere toe bij het nemen van hun beslissing. De benoemde 

broeders danken voor het vertrouwen en vragen de voorbede van de kerken bij de 

beslissing waarvoor zij staan . De praeses gaat voor in gebed, waarin hij de 

benoemde broeders aan de Heere opdraagt. 

Artikel 81 

Contact met de kerkjeugd 
De praeses geeft in bespreking het rapport van de deputaten voor het contact met 

211 de kerkjeugd (bijlage 23} en het daarop betrekking hebbende rapport 1 van com-

307 missie 111 (bijlage 24) . De deputaten drs. D. Visser en ds. G.P.M. van der Linden 

worden welkom geheten. 

In de bespreking wordt dankbaarheid uitgesproken voor het feit, dat deputaten in 

de afgelopen periode met voortvarendheid aan het werk zijn gegaan en dat zij erin 

geslaagd zijn een goed contact te leggen tussen de beide jeugdorganisaties, 

CGJO en LCJ . Wel wordt het betreurd, dat er in onze kerken nog altijd twee organi

saties naast elkaar bestaan. Er wordt op aangedrongen dat deputaten alles in het 

werk zullen stellen om op eenwording tussen die twee aan te sturen. Daarbij zullen 

deputaten zelf ook een inhoudelijke beoordeling moeten geven van de verschillen , 

die er tussen de CGJO en het LCJ bestaan, om op die manier gericht stuur te kun

nen geven. Andere afgevaardigden vragen zich af of dit ideaal wel bereikt zal wor-
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den, aangezien het er immers op lijkt dat er behalve cultuurverschillen ook wezen

lijke verschillen bestaan tussen beide organisaties. Is er wel echt een basis van 

vertrouwen voor voortgezette gesprekken? Wat bedoelen deputaten als zij zeggen, 

dat er kritische opmerkingen te maken zijn in de richting van beide organisaties? 

Gevraagd wordt naar de subsidie die de CGJO ontvangt. Wat gaan deputaten 

doen als de subsidie die de overheid verstrekt minder wordt? Hoe is de financiële 

steun voor het LCJ? Zou deze organisatie ook niet een jeugdwerker kunnen krij

gen? 
Een andere vraag die gesteld wordt heeft betrekking op het feit dat zes van de 

negen deputaten niet voor herbenoeming in aanmerking wensen te komen . Hangt 

dat samen met de zwaarte van het werk in dit deputaatschap? Komt zo de conti

nuïteit niet in gevaar? Verder wordt gevraagd naar de bemoeienis van deputaten 

met het werk van de Young Eagles Kampen. Valt deze bemoeienis wel binnen de 

instructie van deputaten? 
Naast dankbaarheid over het feit , dat nog vele jongeren in onze kerken met de 

wezenlijke zaken bezig zijn, wordt ook zorg uitgesproken over die jeugd, die van de 

kerk dreigt te vervreemden of daarvan al vervreemd is. Zouden deputaten aan dat 

deel van de jeugd ook geen aandacht moeten besteden? In dat verband wordt er 

op aangedrongen de gegevens van de gehouden enquête beschikbaar te stellen 

voor de kerken , maar dan wel met een uitwerking van de door deputaten in hun 

rapport gegeven aanbevelingen. 

Namens de commissie gaat de rapporteur, drs. A. Baars, op de gestelde vragen in. 

Namens deputaten wordt dat gedaan door drs. D. Visser. Benadrukt wordt dat we 

ons niet bij de situatie van twee jeugdorganisaties mogen neerleggen; de pijn van 

deze gescheidenheid moet blijvend gevoeld worden. Daarom zullen deputaten ver

der dienen te gaan met hun pogingen om tot eenwording te komen. Deputaten 

hebben tot nu toe bewust geen waardeoordeel uitgesproken over de verschillen 

tussen de twee organisaties; zouden ze dat wel gedaan hebben dan zou mogelijk 

het verdere gesprek zijn geblokkeerd. Wel geven deputaten toe dat deze verschil

len meer zijn dan cultuurverschillen. Toch is in de verslagperiode gebleken dat er 

een basis van vertrouwen bestaat, al is die op dit moment nog wankel. 

Als het gaat over eenzijdigheden bij beide organisaties en op grond daarvan over 

de noodzaak van kritische opmerkingen naar twee zijden , dan denkt de commissie 

daar iets genuanceerder over dan deputaten, zoals uit het rapport blijkt. 

De CGJO houdt er rekening mee dat er wel eens minder subsidie van de zijde van 

de Overheid zou kunnen komen; binnen de organisatie is dan ook al heel wat 

bezuinigd . Maar het zou kunnen gebeuren dat er een groter beroep op de kerken 

wordt gedaan. Deputaten hopen dat de synode goedkeuring zal geven aan het 

aanstellen van een werker voor het LCJ . 
Wat betreft het feit dat zes deputaten wensen terug te treden wordt gezegd, dat elk 

van hen goede redenen had voor deze stap. Daarbij is de werklast in dit deputaat

schap niet uitdrukkelijk genoemd. Ten aanzien van de Young Eagles Kampen 

wordt opgemerkt, dat deputaten dat werk waarderen en graag zouden willen steu

nen. Maar op dit moment past het niet geheel in hun instructie. Daarom wilde de 

commissie niet verder gaan dan in haar voorstel is aangegeven. Wel moet gezegd 

worden , dat het hier niet uitsluitend om vakantiebesteding gaat; er wordt in de kam

pen ook veel aan bijbelstudie e.d. gedaan en om die reden zou hier een taak voor 

deputaten kunnen liggen. Maar bezinning op die vraag is vooraf nodig. 

De resultaten van de enquête dienen zo spoedig mogelijk aan de kerken te worden 
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bekend gemaakt, vooral ook vanwege de grote zorg die deze resultaten oproepen. 

Als deputaten daar eerst nog hun commentaar bij moeten formuleren komt de 

publicatie nog weer een tijd later. Nadere uitwerking van de gegevens blijft evenwel 

gewenst, maar dit moet dan maar in een later stadium gebeuren. 

In verband met het gevorderde uur wordt de bespreking afgebroken 

(zie art. 85) . 

Artikel 82 

Sluiting 
De vele jongeren die tijdens de gehouden besprekingen aanwezig waren, zingen 

de synodeleden toe uit de Morgenzang: 3 en 6. Daarna gaat prof. dr. H.G.L. Peels 

voor in dankgebed en sluit de voorzitter de vergadering. 

VIJFDE ZITTING 

vrijdag 29 september 1995, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 83 

Opening 
De praeses opent de vergadering. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 89: 15. 

Daarna leest de voorzitter Psalm 89: 20-38 en gaat hij voor in gebed. 

Artikel 84 

Appel-nominaal 
Alle primi-afgevaardigden blijken aanwezig te zijn. 

Artikel 85 

Vervolg Contact Kerkjeugd 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor contact 

m met de kerkjeugd (bijlage 23) en het daarbij behorende rapport 1 van commissie 111 

307 (bijlage 24) (zie art. 82). Dit maal zijn namens deputaten drs. D. Visser en ds. 

P.D.J. Buijs aanwezig. 

In de bespreking komen enkele zaken terug die in de vorige zitting ook ter sprake 

kwamen . Er wordt op aangedrongen dat deputaten toch een eigen beoordeling zul

len geven van de verschillen tussen de CGJO en het LCJ. Zal er wezenlijke toena

dering tussen die twee organisaties komen dan is die beoordeling door deputaten 

noodzakelijk. In dit verband wordt gewezen op het inhoudelijke verschil tussen de 

bondsdagen van de CGJO en de appèldagen van het LCJ. 

Aangedrongen wordt op spoedige publikatie van de resultaten van de gehouden 

enquête, maar dan wel met een praktische toespitsing van de zijde van deputaten. 

In dit verband doet ds. J. Brons het volgende voorstel: 

in plaats van 4 e. en f. van de commissie-voorstellen: 
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e. de bezinning die door deputaten naar aanleiding van de enquête, genoemd in 

het rapport sub 8.2, heeft plaats gevonden, voort te zetten en daarbij met name 

zich te beraden op de vraag hoe de gedane aanbevelingen sub 8.3.7 naar de 

praktijk toe nader kunnen worden uitgewerkt; 
f. tot het volbrengen van de opdracht sub e. genoemd, met name ten aanzien van 

de noodzakelijke afstemming tussen gezin, kerk en school, in de zorg voor de 

jeugd, samenwerking te zoeken met deputaten Kerk en Onderwijs; 

g. de resultaten van de onder e. genoemde bezinning met de praktische uitwerking 

daarvan zo spoedig mogelijk dienstbaar te maken voor de kerken door ze in de 

vorm van een brochure aan de kerkeraden te doen toekomen om zo tot heil van 

heel de kerkjeugd te zijn" . 
Ds. J. van Dijken pleit ervoor dat in de uit te geven brochure ook aandacht gegeven 

zal worden aan de jeugd, die van de kerk wegdwaalt. Hij stelt voor aan voorstel 4 f. 

toe te voegen: 
"en daarbij met name aandacht te geven aan de zorg voor de afdwalende of reeds 

afgedwaalde jongeren". 
Er wordt op aangedrongen, dat deputaten ruimte zullen ontvangen om het werk 

van de Young Eagles Kampen te steunen vanwege het goede karakter van dat 

werk. Prof. dr. J.W. Maris adviseert aan voorstel 4 d. van het commissie-rapport 

toe te voegen: 
"en in de tussenliggende periode ook stimulansen in de vorm van persoonlijke con

tacten en van financiële steun te blijven geven". 
Drs. W. van 't Spijker neemt dit advies over en maakt het tot een voorstel. 

De rapporteur van de commissie, drs. A. Baars, gaat op de gemaakte opmerkingen 

in. De commissie is van mening dat deputaten bij de gesprekken tussen de CGJO 

en het LCJ duidelijk de leiding moeten nemen. Het zou goed zijn als zij zich bij de 

beoordeling van de verschillen wat minder terughoudend opstellen . Naar het oor

deel van de commissie past het werk van de Young Eagles Kampen eigenlijk niet 

binnen de instructie van deputaten, aangezien het niet valt onder het georganiseer

de kerkelijke jeugdwerk. 
De voorzitter van deputaten, drs. D. Visser, zegt positief te staan tegenover het 

voorstel-Brons, maar doordat er voor deputaten wel veel werk aan verbonden zal 

zijn, is er het gevaar dat het toch nog geruime tijd zal duren voordat de resultaten 

van de enquête naar de kerken toe bekend worden. Ten aanzien van het geven 

van een waarde-oordeel door deputaten met betrekking tot de verschillen tussen 

de beide jeugdorganisaties willen deputaten voorzichtig blijven. De dingen liggen 

soms erg gevoelig. 
Na beraad van de commissie deelt de rapporteur mee, dat de commissie het voor

stel-Brons in zijn intentie overneemt in een nieuw 4 e. terwijl dan commissie-voor

stel 4 f. zal vervallen. Aan het voorstel-van Dijken wil de commissie dan tegelijk 

enigszins recht doen. Maar in feite ligt wat dit voorstel wil niet besloten in de 

instructie van deputaten. Het zijn immers de kerkeraden bij wie de roeping ten aan

zien van de afdwalende jongeren ligt. Wel stelt de commissie voor, dat deputaten 

bij het verzenden van de brochure in een begeleidend schrijven aan de kerkeraden 

het probleem van de kerkverlating aan de orde zullen stellen. Het voorstel-van 't 

Spijker neemt de commissie niet over, omdat dit boven de instructie van deputaten 

uitgaat. De commissie is van mening dat deputaten zich eerst dienen af te vragen 

op welke wijze steun aan het werk van de Young Eagles Kampen binnen het raam 

van hun instructie zou passen. Gelet op wat de commissie over deze materie in 
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haar rapport schrijft, neemt drs. W. van 't Spijker zijn voorstel terug. 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben 

verricht en hun werkzaamheden goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen 

a. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie 

van deputaten, aan de gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding 
te geven; 

b. het gesprek met de CGJO en het LCJ voort te zetten opdat het mag komen 

tot een goede samenwerking tussen die beide organisaties; 
c. in de contacten met beide jeugdorganisaties de kritische opmerkingen die bij 

hun werk gemaakt worden te bespreken en waar nodig hen van advies te die

nen en aan te dringen op correctie; 
d. zich te bezinnen op de vraag of en in hoeverre het werk van de Young Eagles 

Kampen een plaats kan krijgen binnen de instructie van deputaten en de vol

gende synode met een gefundeerd voorstel daaromtrent te dienen; 

e. de enquête en de bezinning, zoals die in de punten 8.2. en 8.3 van het rap

port gestalte gekregen heeft, met inachtneming van de gemaakte opmerkin

gen in het commissie-rapport en ter synode, bij voorrang dienstbaar te maken 

aan de kerken en met name aan de praktische uitwerking van de aanbevelin

gen extra aandacht te geven en dit geheel aan de kerkeraden te doen toeko

men met het verzoek daaraan grondige en brede aandacht te besteden in 
heel het ambtelijk werk. 

Met een enkel woord memoreert de praeses het vele werk van deputaten en dankt 

hij daarbij met name de aftredende broeders. 

Artikel 86 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG VIJFDE ZITTING 

vrijdag 29 september 1995, 13.30 - 16.00 uur 

Artikel 87 

Heropening 
De voorzitter heropent de vergadering. Op zijn voorstel zingen we Psalm 68: 1 O. 

Artikel 88 

Presentie 
In verband met ambtelijke werkzaamheden verlaat drs. T.M. Hofman de vergade
ring. 
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Artikel 89 

Evangelisatie 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de evangelisatie 

309 (bijlage 25). Tevens komt in bespreking het op deze materie betrekking hebbende 
317 rapport 2 van commissie Il {bijlage 26) . Namens deputaten zijn aanwezig de voor

zitter ds. J. Jonkman en de penningmeester br. W. van Zwol. Zij worden verwel
komd. 
Er worden enkele vragen gesteld over het werk op de verschillende evangelisatie
posten. Hoe is de relatie tussen deputaten en het werk in Gent? Hoe hebben depu
taten inzage in het werk in Antwerpen? Hoe zijn de ontwikkelingen in Amsterdam 
geweest? Ook wordt gevraagd naar de motieven die er bij een aantal kerken zijn 
om geen afdrachten te doen voor de kas van dit deputaatschap. 
Vooral wordt ingegaan op de wens van deputaten om te mogen komen tot het aan
stellen van een vrijgestelde. De commissie ondersteunt dit verzoek en doet een 
voorstel dienaangaande. Maar, zo wordt gevraagd, moet de gang van zaken in het 
verleden ons niet voorzichtig maken met het aanstellen van een vrijgestelde? 
Waarom hebben deputaten geen inzage gegeven in de instructie volgens welke de 
vrijgestelde zou moeten werken? Laten deputaten eerst aantonen waarom een vrij
gestelde huns inziens absoluut noodzakelijk is. Hoe zijn deputaten trouwens omge
gaan met het besluit van de synode van 1992? Ook wordt gewezen op het finan
ciële aspect en wordt de vraag gesteld of in dat licht het aanstellen van een vrijge
stelde verantwoord is. In verband met de vragen omtrent de noodzaak van een vrij
gestelde wordt er op gewezen, dat de gemeente met name door de prediking dient 
te worden aangespoord tot het geven van een getuigenis naar buiten . Is georgani
seerd evangelisatiewerk wel de juiste weg? 

Namens de commissie beantwoordt rapporteur drs. D. Visser de vragen. Namens 
deputaten wordt dat gedaan door de voorzitter ds. J. Jonkman, terwijl ook de pen
ningmeester een paar vragen voor zijn rekening neemt. Met het werk in Gent heb
ben deputaten geen officiële bemoeienis; wel is er een goed contact. Van 
Antwerpen worden geregeld verslagen ontvangen en deputaten hebben dus een 
goed inzicht in het werk daar. Dat de aanstelling van een werker in Amsterdam wat 
stagneerde was een kwestie van overmacht; de zaak is nu geregeld. Dat verschil
lende kerken niet afdragen hangt ten dele samen met het fe it, dat uit hun kring het 
werk in Gent wordt gesteund. Er zijn echter ook kerken die in het geheel niet 
reageren als hun gevraagd wordt voor het werk van deputaten bij te dragen. 
Deputaten zijn zich ervan bewust dat het hoofdaccent in hun rapport ligt op de 
behoefte aan een vrijgestelde. Er was teleurstelling na het besluit van de synode 
van 1992. Deputaten hebben grondig onderzocht of zij zelf het vele werk zouden 
kunnen behartigen, maar zijn tot de conclusie gekomen, dat zij daartoe niet in staat 
zijn. Een vrijgestelde blijft volgens hen noodzakelijk. Het is natuurlijk waar dat de 
gemeente een evangeliserende gemeente behoort te wezen . In dit opzicht zijn er 
op diverse plaatsen positieve dingen. De praktijk laat echter ook zien, dat het in 
vele gevallen niet is zoals het zou behoren te zijn. Mede daarom is stimulerend en 
toerustend werk van een vrijgestelde gewenst. De vrijgestelde die deputaten zoe
ken, zou iemand moeten zijn die inderdaad kan stimuleren; iemand die het evange
lisatiewerk in de praktijk ook kent en die bovendien een goed theoloog is, op de 
hoogte van de tijd en in staat om op een gereformeerde wijze leiding te geven en 
voor goed materiaal te zorgen . Deputaten erkennen het als een omissie dat de 
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instructie voor de vrijgestelde niet bij het rapport is gevoegd. Het is trouwens jam
mer, dat die instructie pas in een heel laat stadium gereed is gekomen. 

In een tweede ronde wordt de wenselijkheid uitgesproken eerst inzage te hebben 
in de instructie die deputaten voor de vrijgestelde hebben opgesteld en pas daarna 
te beslissen of er een vrijgestelde zal kunnen komen. Overeenkomstig dit verzoek 
beslist de praeses en zodoende wordt de verdere bespreking verdaagd (zie art. 
121 ). 

Artikel 90 

Mededelingen 
Namens het moderamen doet scriba Il een aantal mededelingen met betrekking tot 
de agenda van de volgende vergaderweek. Bovendien deelt hij mee dat bij het 
moderamen een schrijven binnengekomen is van deputaten Buitenlandse Zending 
en deputaten Eenheid en Correspondentie betreffende de plaats die de afgevaar
digden van buitenlandse kerken op onze synode hebben. Het moderamen stelt 
voor de inbreng van deze afgevaardigden te vergroten en hen onder andere gele
genheid te geven deel te nemen aan de besprekingen in de commissies waar de 
zaken behandeld worden, die voor hen relevant zijn. Dit wordt goed gevonden. 

Artikel 91 

Sluiting 
Op voorstel van de praeses wordt gezongen Psalm 84: 5, waarna ds. P. den Butter 
voorgaat in dankgebed. Daarna wordt de vergadering gesloten. 

ZESDE ZITTING 

dinsdag 17 oktober 1995, 10.00-12.15 uur 

Artikel 92 

Opening 
De praeses opent de zesde zitting van de synode, laat zingen Psalm 119: 8 en 23, 
leest Rom. 12: 1-12 en gaat voor in gebed. In de voorbede wordt gedacht aan de 
familie van de overleden ds. G. Bilkes, en aan de nabestaanden van Rev. M.A. 
Macleod van de Free Church of Scotland. Rev. Macleod, die zijn kerk zou verte
genwoordigen op onze synode, is gisteren op weg naar het vliegveld plotseling 
overleden. 

Artikel 93 

Appel-nominaal 
Oud. C.J. van Heel is verhinderd de zittingen van deze week bij te wonen. Hij is 
vervangen door zijn secundus, oud. H. Wubs. Drs D. Visser is vervangen door zijn 
secundus dr. T. Brienen. Beide broeders betuigen door op te staan instemming met 
de belijdenis. 
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Artikel 94 

Vervolg Theologische Universiteit/ benoemingen 
Met grote dankbaarheid mag de praeses meedelen , dat drs. A. Baars, drs. T.M. 

Hofman en dr. H.J. Selderhuis hun benoeming hebben aanvaard. Hij heet de broe

ders met hun echtgenotes hartelijk welkom en nodigt hen uit persoonlijk de geno

men beslissing toe te lichten. 
Als eerste krijgt drs. A. Baars het woord. Hij benadrukt dat hij de benoeming heeft 

moeten aanvaarden . Het is voor hem zwaar de gemeente te moeten loslaten na al 

die jaren , waarin hij heeft mogen dienen, zowel in Nederland als in de Free 

Reformed Churches of North America. Er is schroom in zijn hart, wanneer hij denkt 

aan eigen zwakheid en broosheid en aan de zwaarte van de taak, die hij krijgt en 

aan zijn voorganger, die hij moet opvolgen. Maar hij mag ook opzien tot de Heere 

en een beroep doen op Zijn genade en Zijn wijsheid. "Onze hulp is in de Naam van 

de Heere." 
Drs. T.M. Hofman herinnert aan het volslagen onverwachte en verrassende van 

zijn benoeming. Evenals de andere broeders hebben ook hij en zijn vrouw zich 

gedragen gevoeld door de gebeden van velen in de kerken. De Heere gaf rust van

uit Efeze 3. Luisteren naar Gods openbaring mag en moet zijn een verstaan samen 

met alle heiligen. Hij hoopt verder te gaan in het spoor dat gedurende een eeuw 

exegese in Apeldoorn getrokken is: christelijk en gereformeerd. 

Tenslotte dankt ook dr. H.J. Selderhuis voor alle meeleven vanuit de kerken . Hij 

acht het een hele opgave om prof.dr. W. van 't Spijker op te moeten volgen. Hij 

hoopt zijn arbeid te mogen verrichten in het licht van een woord, dat Bucer heeft 

overgenomen van Dominicus, de stichter van de Dominicaner orde, waar Bucer toe 

behoord heeft: alle theologische studie moet gericht zijn op de prediking, en alle 

prediking moet gericht zijn op het eeuwig heil van mensen. 

Namens de synode spreekt de praeses de drie broeders hartelijk toe. Hij wijst hen 

op 1 Cor. 15:58. De echtgenotes wijst hij op het woord van Christus: "Volg Mij". 

De president-curator, ds. J. Oosterbroek, vertolkt de dankbaarheid van het curatori

um. Hij wijst op de zware taak, die hen wacht, een taak die een opdracht van de 

kerk is, maar ten diepste een opdracht van de Koning van de Kerk. Waar Hij roept, 

geeft Hij ook kracht en bekwaamheid. 
De rector, prof.dr. J.W. Maris, sluit zich bij deze woorden aan . Het is een voorrecht 

om met de theologie bezig te mogen zijn . Hij spreekt de wens uit dat zij die in 

Apeldoorn al werkzaam zijn en zij, die te zijner tijd in Apeldoorn het werk zullen 

beginnen, hun werk gezamenlijk zullen mogen verrichten in geestelijke verbonden

heid, in trouw aan Schrift en Confessie en in liefde tot het geheel van de kerken. 

Nadat de praeses nog gelezen heeft Filipp. 4: 19 en 20, en hij Psalm 67: 1 a heeft 

laten zingen, ontvangen de synodeleden gelegenheid om de drie broeders en hun 

echtgenotes te feliciteren . 

Artikel 95 

Toespraak rev. C.A. Schouls 
Als eerste van de buitenlandse afgevaardigden, die de synode bijwonen , krijgt rev. 

C.A. Schouls van de Free Reformed Churches of North America gelegenheid de 

synode toe te spreken , nadat de praeses hem hartelijk verwelkomd heeft. Rev. 

C.A. Schouls, die in Zierikzee geboren is, acht het een voorrecht op de synode van 
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Zierikzee aanwezig te zijn . Hij herinnert aan de oude en hechte relatie die er tussen 

beide kerken is. Met grote dankbaarheid gewaagt hij van de zegen, die zijn kerken 

mogen ondervinden op het zendingswerk onder de Achi-indianen van Guatemala. 

Hij spreekt de wens uit, dat de Christelijke Gereformeerde Kerken zullen besluiten 

toe te treden tot de I.C.R.C. 
De praeses beantwoordt de toespraak. "Wij merken dat u ons niet vergeten bent". 

Aan beide zijden van de oceaan is het noodzakelijk te staan op de basis van Gods 

Woord en de Belijdenis der kerken. Hij vraagt rev. Schouls de groeten over te bren
gen aan zijn kerken. 

Artikel 96 

Toespraak ds. D.A. Brienen 
De praeses verwelkomt ds. O.A. Brienen, die aanwezig is als afgevaardigde van de 

Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France. Ook hij krijgt gelegen

heid de synode toe te spreken. Ds. O.A. Brienen begint met zijn dankbaarheid te 

uiten voor de ruimte die hem geboden wordt, terwijl beide kerken toch geen corres

pondentie in engere zin met elkaar onderhouden . Op een heldere manier zet hij uit

een hoe er in zijn kerken een worsteling gaande is om voluit gereformeerd te zijn 

en in de traditie van Calvijn - uit Frankrijk afkomstig - te staan. Er is een verlangen 

om de kerk te structureren naar bijbelse normen. Daarbij zijn contacten met andere 

gereformeerde kerken van cruciaal belang. De kerken besteden de laatste jaren 

veel aandacht aan bijbelse vorming en toerusting. En de roeping tot evangelisatie 

wordt verstaan en in praktijk gebracht. Moeilijk is de financiëel-zwakke positie van 

de kerken. Daarom is er grote dankbaarheid voor de inzet van nederlandse stich

tingen tot steun van het kerkelijk leven in Frankrijk. 

Op verzoek van de praeses beantwoordt ds. D. Quant de toespraak. Hij wijst met 

name op de intensieve contacten die onderhouden worden en het hartelijke meele
ven, dat er gegroeid is. 

Artikel 97 

In memoriam rev. M.A. Macleod. 

De praeses wijst er op, dat op dit moment op de agenda gepland was de toespraak 

van rev. M.A. Macleod, die namens de Free Church of Scotland onze synode zou 

toespreken . Zoals bij de opening van deze zitting al is meegedeeld, is rev. M.A. 

Macleod gisteren, onderweg naar het vliegveld vanwaar hij naar Nederland zou 

reizen , plotseling overleden. De praeses heeft de overledene leren kennen uit een 

toespraak, die hij een aantal jaren geleden hield. Toen bleek, dat de Westminster 

Confessie zijn hart had. Dit gebeuren bepaalt bij de kortstondigheid van het leven. 

Het is groot als Jezus onze Hoop is, levensgrond en stervensgrond naar Zondag 1 

HC. Namens de synode zal ds. P. den Butter brieven van meeleven zenden aan 

mevr. Macleod en aan de Free Church. 

Artikel 98 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst in verband met de maaltijd. 
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VERVOLG ZESDE ZITTING 

dinsdag 17 oktober 1995, 13.45-17.20 uur 

Artikel 99 

Heropening 
De praeses heropent de zitting en laat Psalm 103: 10 en 11 zingen. 

Artikel 100 

Toespraak rev. T. Donachie 
De praeses verwelkomt rev. T. Donachie, die met zijn echtgenote aanwezig is en 
de Reformed Presbyterian Church of lreland vertegenwoordigt. Hij geeft hem gele
genheid de synode toe te spreken. Rev.T.Donachie herinnert er aan hoe 1300 jaar 
geleden een Ierse monnik naar Nederland kwam om het Evangelie te verkondigen. 
Nu, in 1995, hebben de Ierse kerken voor het eerst een afgevaardigde gezonden 
naar de synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland. Rev. T. 
Donachie vertelt een en ander over de kerken die hij vertegenwoordigt. De kerken 
hebben hun wortels in de Schotse Covenanters van de zeventiende eeuw. In 1760 
werd er voor de eerste maal een soort classis gehouden, en in 1812 kwam de eer
ste synode bijeen. Het kerkverband, dat 37 gemeenten omvat, merendeels in 
Noord-Ierland en enkele in de republiek Ierland, heeft de Westminster Confessie 
en Catechismus als belijdenis. Zending wordt bedreven in Zuid-Ierland en in 
Nantes in Frankrijk. 
De kerken hebben ook een relatie met de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en 
zijn lid van de I.C.R.C. In de erediensten worden alleen Psalmen gezongen, zonder 
muzikale begeleiding. Rev. T. Donachie eindigt zijn toespraak met het uiten van 
gevoelens van diepe geestelijke verbondenheid en de wens van Gods rijke zegen 
over synode en kerken. 
Prof.dr. J.W. Maris, die de toespraak op verzoek van de praeses vertaalt, beant
woordt deze ook. Hij onderstreept de gevoelens van hartelijke verbondenheid die 
gefundeerd is in het Woord en in het werk van de Heilige Geest. Wij zijn kleine ker
ken. Beslissend is echter dat de Heere met ons is en dat wij in Zijn kracht gehoor
zaam zijn bij de vervulling van de taken die Hij geeft. 

Artikel 101 

Toespraak rev. G. Ringnalda 
Nu krijgt rev. G. Ringnalda het woord. Met rev. J. Kuntz vertegenwoordigt hij de 
Christian Reformed Church of North America. Na herinnerd te hebben aan de 
gemeenschappelijke wortels van beide kerken, wijst hij de synode erop dat het 
lnterchurch Relations Committee hen gezonden heeft om de Christelijke 
Gereformeerde Kerken te verzekeren dat de Christian Reformed Church er elke 
dag naar streeft trouw te blijven aan Gods Woord en de gereformeerde belijdenis. 
Bij alle verschil van inzicht tussen beide kerken zijn er vele zaken die ons samen
binden, en in beide kerken zijn er verschillende stromingen. Hij spreekt de hoop uit 
dat de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Christian Reformed Church in een 
goede verstandhouding samen verder zullen gaan . 
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Ds. J. Westerink beantwoordt de toespraak. Allereerst spreekt hij van dankbaar
heid voor het feit, dat er toch nog een afvaardiging van de Christian Reformed 
Church gekomen is. Het duurde heel lang voordat een antwoord ontvangen werd 
op de uitnodiging. Veel van wat rev. G. Ringnalda heeft gezegd, is met instemming 
beluisterd. Maar wat hier gezegd is, wordt weersproken door de officiële getuige
nissen van synoden van de Christian Reformed Church, en blijkt ook niet uit de 
opstelling van de afvaardiging van de kerken in de G.O.R. De officiële uitspraken 
en handelingen van de Christian Reformed Church stellen de Christelijke 
Gereformeerde Kerken voor veel vragen. "Wij zien een ontwikkeling, waarin de ker
ken losweken van Schrift en belijdenis, en onze reactie daarop moet gezien wor
den als een krachtig appel tot terugkeer." 

Artikel 102 

Vervolg kerkelijke verhoudingen / buitenland algemeen 
De praeses nodigt nu alle buitenlandse afgevaardigden uit om aan de moderamen
tafel plaats te nemen. Vervolgens stelt hij aan de orde het rapport van deputaten 
voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corresponden-

1s3 tie met de buitenlandse kerken {bijlage 14), en wel het gedeelte dat handelt over de 
bezinning op oecumenische contacten, informatieverstrekking, buitenlandse kerken 
( met uitzondering van de CRC ) en de I.C.R.C. Hierbij behoort rapport 3 van com-

319 missie IV ( bijlage 27). 
Een vraag wordt gesteld met betrekking tot de ontwikkelingen in de E.R.E.I. 
Waarom stelt de commissie niet voor deputaten op te dragen de zorgen dienaan
gaande aan de orde te stellen? Ten aanzien van de I.E.R.B. wordt gevraagd of 
deputaten op de hoogte zijn van de ontwikkelingen binnen deze kerken. Verder 
wordt gevraagd of deputaten nog meer argumenten hebben voor hun voorstel tot 
aansluiting bij de I.C.R.C. En er wordt geïnformeerd naar de plaats van de buiten
landse afgevaardigden op de synode. Is er inderdaad wel voldoende geregeld in 
het huishoudelijk reglement? 
De rapporteur van de commissie, ds. J. Oosterbroek, is van mening dat het com
missierapport impliciet deputaten opdraagt de bezwaren en zorgen die er bij de 
synode leven ten aanzien van de E.R.E.I., aan deze kerken bekend te maken. 
Ds. P. den Butter, secretaris van deputaten, antwoordt dat de synode een concrete 
opdracht aan deputaten moet geven, wanneer de synode van mening is, dat depu
taten een speciale taak hebben ten aanzien van de ontwikkelingen in de E.R.E.I. 
Wat de I.E.R.B. betreft is er weinig contact, zelfs briefwisseling verloopt uiterst 
moeizaam. 
Het voornaamste argument voor het voorstel van deputaten om te komen tot aan
sluiting bij de I.C.R.C. ligt in de oecumenische roeping, die wij als kerken hebben te 
vervullen. 
Wat de plaats van buitenlandse afgevaardigden op de synode betreft: er is een te 
groot verschil tussen de plaats die onze afgevaardigden op buitenlandse synoden 
hebben, en de plaats die buitenlandse afgevaardigden op onze synode hebben. 
Het huishoudelijk reglement biedt echter wel ruimte. Het zou te ver gaan, buiten
landse afgevaardigden tot adviserend lid te benoemen. Zij blijven gasten. In zaken 
waarin beide kerken met elkaar contact hebben, behoren ze echter mee te kunnen 
spreken. Vandaar het voorstel van deputaten, zoals het door de commissie is over
genomen. 
In de tweede ronde doet ds. J. van Amstel het volgende voorstel: De generale 
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synode richtte zich tot de E.R.E.I. met een 
schrijven om onze zorgen te uiten over de ontwikkelingen in dit kerkverband, zoals 
daarover gerapporteerd is door deputaten en is aangegeven in het commissierap
port, en deputaten op te dragen deze zorgen nader toe te lichten. 
De commissie neemt dit voorstel over. 
Een voorstel dat buitenlandse afgevaardigden een adviserende stem 'zullen heb
ben' in plaats van het in het commissievoorstel geformuleerde 'kunnen hebben' 
wordt door de commissie ontraden. Op verzoek van de praeses wordt dit voorstel 

teruggenomen. 

De synode besluit: 

Over te gaan tot vereenvoudiging van het bepaalde bij art. 51 K.O. en uit te spre
ken dat dit bepaalde voortaan zal luiden: 
Er wordt onderscheid gemaakt tussen volledige en beperkte correspondentie met 

buitenlandse kerken . 

Volledige correspondentie omvat: 
1. Het over en weer aanvaarden van elkanders attestaties; 
2. Het voor elkaar openstellen van de avondmaalstafel ; 
3. Het openstellen van de kansels voor bezoekende predikanten wanneer deze tij

dens een verblijf in Nederland slechts wensen voor te gaan in de Christelijke 
Gereformeerde Kerken in Nederland; 

4. Het over en weer beroepbaar stellen van elkanders predikanten; 
5. Het raadplegen van elkander inzake ingrijpende maatregelen als bijvoorbeeld 

eventuele herziening van belijdenis of kerkorde, uitbreiding van correspondentie 

of vermindering ervan, enz; 
6. Het zo mogelijk bijwonen van elkanders synoden door middel van afgevaardig

den, die een adviserende stem kunnen hebben; 
7. Het aan elkaar toezenden van de acta van de synoden ; 
8. Het bieden van geestelijke steun bestaande in: 

a. Het onder de aandacht brengen van elkanders geestelijke en kerkelijke pro
blemen met wederkerige pogingen tot hun schriftuurlijke oplossing; 

b. Het elkander waarschuwen ten opzichte van geestelijke gevaren die opko
men, zich verbreiden en de kerk van Christus willen beheersen; 

c. Het oefenen van correctie op elkander in liefde bij verslapping ten opzichte 
van de belijdenis en de praktijk des geloofs eenmaal de heiligen overgele

verd; 
9. Gemeenschappelijke activiteiten in gebieden waarvoor een gemeenschappelijke 

verantwoordelijkheid geldt, waarbij o.a. gedacht kan worden aan het bieden van 
stoffelijke steun en samenwerking of overleg inzake zending, theologische 

opleiding, e.d. 

Beperkte correspondentie omvat: 
1. Het voor elkaar openstellen van de avondmaalstafel; 
2. Het openstellen van de kansels voor bezoekende predikanten wanneer deze tij

dens een verblijf in Nederland slechts wensen voor te gaan in de Christelijke 
Gereformeerde Kerken in Nederland; 

3. Het zo mogelijk bijwonen van elkanders synoden door middel van afgevaardig
den, die een adviserende stem kunnen hebben; 
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4. Het aan elkaar toezenden van de acta van de synoden; 
5. Het bieden van geestelijke steun bestaande in : 

a. Het onder de aandacht brengen van elkanders geestelijke en kerkelijke pro
blemen met wederkerige pogingen tot hun schriftuurlijke oplossing; 

b. Het elkander waarschuwen ten opzichte van geestelijke gevaren die opko
men, zich verbreiden en de kerk van Christus willen beheersen ; 

c. Het oefenen van correctie op elkander in liefde bij verslapping ten opzichte 
van de belijdenis en de praktijk des geloofs eenmaal de heiligen overgele
verd; 

6. Gemeenschappelijke activiteiten in gebieden waarvoor een gemeenschappelijke 
verantwoordelijkheid geldt, waarbij o.a. gedacht kan worden aan het bieden van 
stoffelijke steun en samenwerking of overleg inzake zending, theologische oplei
ding, e.d. 

Volledige correspondentie geldt dan ook voortaan de volgende kerken in het bui
tenland: 
Free Reformed Churches of North America; 
Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika; 
Reformed Churches of New Zealand; 
lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil ; 
Free Church of Scotland 
Reformed Presbyterian Church of lreland. 
Onder deze volledige correspondentie vallen voorts ook die kerken waarmee de 
correspondentie om praktische redenen vooralsnog door deputaten Buitenlandse 
Zending wordt gevoerd, te weten 
de Gereja Toraja Mamasa en van Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika Sinode 
Soutpansberg en Sinode Middellande. 

Beperkte correspondentie wordt dan onderhouden met: 
Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France; 
Dutch Reformed Church in Botswana. 
Reformed Churches of Australia 

De synode besluit verder: 

1. Aan de Orthodox Presbyterian Church in the USA beperkte correspondentie 
aan te bieden; 

2. Aan de Reformed Church in Japan beperkte correspondentie aan te bieden; 
3. Aan de Reformed Church in Sri Lanka beperkte correspondentie aan te bieden. 

Ook besluit de synode: 

1. Deputaten op te dragen het functioneren van de contacten met de lgrejas 
Evangelicas Reformadas no Brasil nader te bezien vanuit de opdracht die zij van 
de G.S. 1962 hebben ontvangen. 

2. Deputaten op te dragen zich te richten tot de EREI met een schrijven om onze 
zorgen te uiten over de ontwikkelingen in dit kerkverband, zoals daarover gerap
porteerd is door de deputaten en zoals is aangegeven in het commissierapport 
en deputaten op te dragen deze zorgen nader toe te lichten. 
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Verder neemt de synode het volgende besluit: 

de synode 
overwegende dat 
1. onze kerken een oecumenische roeping hebben; 
2. de International Conference of Reformed Churches een organisatie is, waarin 

kerken participeren die ernst maken met de gereformeerde belijdenis; 

3. de ontwikkelingen binnen de I.C.R.C. aantonen, dat aan onze oecumenische 

roeping binnen deze organisatie goed gestalte kan worden gegeven; 

besluit 
via het Interim Committee van de I.C.R.C. het lidmaatschap van deze organisatie 

voor onze kerken aan te vragen. 

Aan het einde van de bespreking spreekt ds. P. den Butter namens deputaten zijn 

dankbaarheid uit voor het besluit dat genomen is ten aanzien van de I.C.R.C. en 

wijst hij erop dat ds. A. de Jager als voorzitter van het Interim Committee van de 

I.C.R.C. de bespreking heeft bijgewoond. 

Artikel 103 

Vervolg kerkelijke verhoudingen / buitenland / Christian Reformed Church 

De praeses stelt nu aan de orde het gedeelte van het rapport van deputaten voor 

de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie 

1s3 met de buitenlandse kerken (bijlage 14), dat handelt over de Christian Reformed 

Church in North America, en het daarop corresponderende gedeelte van rapport 3 

319 van commissie IV (bijlage 27). 
In de eerste ronde wordt gevraagd naar de ruimte die er bij de Christian Reformed 

Church nog is voor broederlijke correctie en beïnvloeding. Zolang er nog affiniteit is 

ten aanzien van de fundamentele geloofswaarheden, is die ruimte er immers nog. 

Bovendien past ons als kerken bescheidenheid . Breken betekent ook dat ons 

geluid daar niet meer wordt gehoord. Bezwaar wordt gemaakt tegen het spreken 

over bekering, zoals de commissie dat doet in haar rapport. 

Ook één van de beide afgevaardigden van de Christian Reformed Church, rev. J. 

Kuntz, krijgt op zijn verzoek gelegenheid het woord te voeren. In een emotioneel 

betoog doet hij een beroep op de synode om de banden met de Christian 

Reformed Church nog niet te verbreken . Hij vertelt hoe het voorstel van deputaten 

consternatie heeft gebracht bij het lnterchurch Relations Committee, dat vervol

gens deze afvaardiging heeft gezonden. Hij herinnert eraan dat de relatie tussen 

beide kerken slechts vijftien jaar geleden tot stand is gekomen. Naar zijn overtui

ging geeft het rapport dat de afgevaardigden naar de synode van de Christian 

Reformed Church 1995 hebben geschreven een eenzijdig beeld van de ontwikke

lingen in zijn kerk. Uitgebreid gaat hij in op de verhouding van zijn kerk tot de 

Gereformeerde Kerken in Nederland en op de kwestie van de vrouw in het ambt. 

Hij is van mening dat het kerkelijke stijl is om de Christian Reformed Church eerst 

op de hoogte te brengen van de voorstellen , die er nu liggen. Naar zijn mening 

wordt zijn kerk er door overvallen . 
De rapporteur, ds. J. Oosterbroek, gaat op de vragen en opmerkingen in . 

Meermalen hebben deputaten en hebben onze kerken geprobeerd met de 

Christian Reformed Church te spreken over onze zorgen. De generale synode van 
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1992 heeft een duidelijk signaal uit doen gaan. Deputaten zijn in de verslagperiode 

tweemaal op bezoek geweest bij de synode van de Christian Reformed Church . Er 

is echter nauwelijks geluisterd. 

Namens deputaten spreekt ds. P. den Butter. Hij wijst allereerst op het feit , dat 

deputaten in een heel laat stadium hoorden, dat er een afvaardiging zou komen. 

Grote moeite heeft hij met de voorstelling van zaken, zoals die door rev. J. Kuntz 

gegeven is. Rev. J. Kuntz was echter zelf niet ter synode aanwezig en is ook geen 

lid van het lnterchurch Relations Committee. Hij heeft zijn informatie uit de tweede 

hand. Er zijn synodeleden, die een zeer negatief oordeel hebben over de synode 

van 1995 in Grand Rapids, zoals met voorbeelden geïllustreerd kan worden. De 

ervaring van uw afgevaardigden is, dat er naar hen niet of nauwelijks geluisterd 

wordt. De Christian Reformed Church kiest steeds voor de Gereformeerde Kerken 

in Nederland. Onze kerken breken niet met de Christian Reformed Church. Wij 

constateren dat er een breuk is. De Christian Reformed Church kan weten, dat een 

dergelijk besluit op komst is. Het is hen de laatste jaren met steeds grotere nadruk 

gezegd. Pijnlijk is dat in de woorden van de afgevaardigden van de Christian 

Reformed Church de zorg en het hartzeer ontbreken over de velen die in gewetens 

nood zijn geraakt en de Christian Reformed Church hebben verlaten. 

Deputaat ds. J. Westerink onderstreept deze woorden . Hij noemt het een pijnlijke 

zaak dat ondanks aandrang onzerzijds geen lid van het lnterchurch Relations 

Committee is afgevaardigd . 
In de tweede ronde wordt nog nader geïnformeerd naar de situatie in de Christian 

Reformed Church . Heeft rev. J. Kuntz een onjuiste voorstelling van zaken gege

ven? Moeten wij niet eerst zelf studeren op de zaak van de vrouw in het ambt voor

dat wij een uitspraak doen over een andere kerk? (zie art.106) 

Artikel 104 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering voor de maaltijd. 

VERVOLG ZESDE ZITTING 

dinsdag 17 oktober 1995, 19.00-21.30 uur 

Artikel 105 

Heropening 
Na heropening van de zitting door de praeses wordt Psalm 68: 16 gezongen. 

Artikel 106 

Vervolg kerkelijke verhoudingen /buitenland / Christian Reformed Church. 

De bespreking van de verhouding tot de Christian Reformed Church wordt voortge
zet (zie art.103). 
De rapporteur, ds. J. Oosterbroek, antwoordt op de vragen en opmerkingen in de 

tweede ronde. De commissie heeft het voorstel van deputaten met pijn en droef

heid overgenomen en komt op dat standpunt niet terug. Er is naar het oordeel van 
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de commissie in de gegeven situatie geen andere weg. De commissie bedoelt met 

de oproep tot bekering aan het adres van de Christian Reformed Church, d~t h_~t 

door de synode te nemen besluit uiteraard vergezeld zal gaan van een du1delIJk 

schrijven met daarin een oproep tot terugkeer tot het Woord en de belijdenis. 

Ook deputaat ds. P. den Butter verklaart nogmaals dat deputaten geen heil ~eer 

zien in een voortgaand contact. De hoofdoorzaak van de breuk ligt in de gecontIn~

eerde relatie van de Christian Reformed Church met de Gereformeerde Kerken in 

Nederland. 
Ds.H. v.d. Heuvel doet het volgende voorstel tot wijziging van het commissievoor

stel : 
tot en met 'spreekt uit 1' conform het commissievoorstel ; 

spreekt uit 2. dat het onder de gegeven omstandigheden niet zinvol is om onze 

ecclesiastical fellowship met de CRC voort te zetten of andere vormen van corres

pondentie te onderhouden; 
en besluit 
1. niet langer een ecclesiastical fellowship met de CRC te onderhouden, maar de 

CRC op te roepen terug te keren van de ingeslagen weg, verwoord in het rap-

port van de deputaten en in de evaluatie en conclusie in bijl~ge 1 O; . 

2. van dit besluit mededeling te doen aan het lnterchurch Relations Comm1ttee van 

de CRC. 

Oud. G. van Putten doet het volgende voorstel: 

De generale synode, . 

gehoord hebbende wat de officiële afgevaardigden van de CRC ter vergadering 

hebben meegedeeld, waarin ze toezegden om naar de stem van onze kerken te 

willen luisteren; 
lettend op het feit dat ook binnen het deputaatschap geen eensluidend oordeel is 

over het nu al beëindigen van het contact; 

van overtuiging zijnde dat wij als Christelijke Gereformeerde Kerken tot het uiterste 

moeten gaan in het dienen van elkaar om gereformeerd te zijn en te blijven; 

besluit: 
a.al onze zorgen nog eens aan de CRC over te brengen; 

b.de reacties daarop af te wachten en te toetsen ; 

c.op de generale synode 1998 een definitieve beslissing te nemen. 

De commissie neemt het voorstel-v.d.Heuvel over. 

Door de aanvaarding van het gewijzigde commissievoorstel is het voorstel-van 

Putten verworpen . 
De synode besluit: 

De synode 
overwegende . 

1. dat de CRC in het verleden in vele opzichten een duidelijk gereformeerd geluid 

heeft laten horen, waardoor deze kerk door velen is gerespecteerd; 

2. dat synoden van de CRC in de laatste jaren besluiten hebben genomen die te 

kennen geven dat deze kerk bezig is het gereformeerde spoor te verlaten; 

3. dat onze kerken zich de laatste jaren moeite hebben gegeven de bij hen levende 

zorg ten aanzien van bepaalde ontwikkelingen in de CRC bij verschillende gele

genheden aan de orde te stellen, maar dat de CRC hier weinig of geen gehoor 

aan blijkt te hebben gegeven; 
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spreekt uit 
1. dat het haar met droefheid vervult dat de CRC er al meer blijk van geeft een 

nieuwe, van het authentiek gereformeerde spoor afwijkende, koers te willen vol

gen; 
2. dat het onder de gegeven omstandigheden niet zinvol is om onze ecclesiastical 

fellowship met de CRC voort te zetten of een andere vorm van correspondentie 

te onderhouden; 

en besluit 
1. niet langer een ecclesiastical fellowship met de CRC te onderhouden, maar de 

CRC op te roepen terug te keren van de ingeslagen weg, verwoord in het rap

port van deputaten en in de evaluatie en de conclusies in bijlage 10 van het 

deputatenrapport; 
2. van dit besluit mededeling te doen aan het lnterchurch Relations Committee van 

de CRC. 

De praeses gewaagt van een belangrijke beslissing. Hij verklaart tegenover de 

afgevaardigden van de Christian Reformed Church, dat de synode niet anders kon 

dan deze voor hen en voor ons pijnlijke beslissing te nemen. "De synode heeft de 

deur voor u niet dicht gegooid, maar gemeend op dit moment de deur te moeten 

sluiten." 

Artikel 107 

Informatieboekje 
De praeses neemt nu het informatieboekje over onze kerken in ontvangst, dat 

deputaten voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en voor 

de correspondentie met de buitenlandse kerken in opdracht van de generale syno

de 1992 hebben vervaardigd. Alle afgevaardigden ontvangen een exemplaar. 

Artikel 108 

Geestelijke verzorging varenden 
De praeses stelt aan de orde het rapport van deputaten voor de geestelijke verzor-

323 ging van de varenden (bijlage 28) en het corresponderende rapport 2 van commis-

333 sie 111 (bijlage 29). Hij heet de deputaten ds. A. van Heteren en br. H. Bor hartelijk 

welkom. 
Tijdens de bespreking worden vragen gesteld over de plaats van de diakenen in de 

verzorging van de varenden, over de moeilijke economische positie van de varen

den en over de problematiek van de zondagsheiliging. Ook komt de problematiek 

rond de attestaties van de varende leden van de kerken ter sprake. In verband met 

dat laatste doet ds. H. v.d. Heuvel het volgende voorstel: 

deputaten op te dragen zich te bezinnen op welke wijze aan de desbetreffende ker

ken een handreiking kan worden gedaan om uitvoering te geven aan art. 82 K.O. 

sub 2. 
De rapporteur van de commissie, drs. A. Baars, onderstreept de noodzaak van het 

meeleven met de varende leden van de kerken in verband met de bijzondere pro

blematiek. Wat het voorstel van ds. H. v .d . Heuvel betreft, de commissie acht 

bezinning op dit punt noodzakelijk, maar wil niet zover gaan dit in een opdracht 

vast te leggen. 
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Namens deputaten antwoordt ds. A. van Heteren. Hij verzekert de synode dat 

deputaten oog hebben voor de varenden en hun zorgen. In ds. H. Wubs hebben de 

varenden een vertrouwenspersoon, die verbindingen weet te leggen met thuisge

meente en hulpverlenende instanties. Deputaten zijn van mening dat de zaak van 

de attestaties aandacht verdient en willen die aandacht ook geven. 

Het voorstel van ds. H. v.d. Heuvel wordt verworpen. 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben 

verricht en hun werkzaamheden goed te keuren ; 

2. opnieuw deputaten te benoemen. 

Namens de synode dankt de praeses in het bijzonder de aftredende deputaten drs. 

C.J. v.d. Boogert en ds. A. v.d. Veer voor hun inzet. Hij wenst de predikant van de 

varenden, ds. H. Wubs, sterkte en Gods zegen toe. 

Artikel 109 

Hulpverlening in binnen- en buitenland 
Het volgende rapport, dat de praeses aan de orde stelt, is het rapport van deputa-

334 ten voor de hulpverlening in binnen- en buitenland {bijlage 30). Hierop correspon-

350 deert rapport 4 van commissie V (bijlage 31 ). Van de deputaten zijn aanwezig drs. 

W.C. Moerdijk, br. H. Medema, mevr. T. Witzier- van 't Hof en mevr. D. Affourtit

Bouterse. De praeses heet hen hartelijk welkom. 
In de bespreking wordt gevraagd hoe het komt dat deputaten slechts een gering 

aantal projecten in Nederland steunen. Gevraagd wordt naar de criteria die deputa

ten hanteren bij een aanvraag tot hulpverlening. Verder wordt geïnformeerd waar

om drs. W.C. Moerdijk, die immers aftredend is, wordt voorgesteld als vertegen

woordiger bij het ICCO. Wat zijn 'eigen ' projecten? Wat is de meerwaarde van 

hulpverlening via deputaten bij rampen? Welke meerdere bevoegdheid moet het 

moderamen van deputaten krijgen en speelt dit een rol bij het voorstel tot ontkop

peling van de functie van secretaris en penningmeester? Hoe zit het met de fonds

vorming voor buitenlandse theologiestudenten , die in Apeldoorn willen studeren? 

Nadat de rapporteur, ds. J. van Dijken, enige vragen beantwoord heeft, gaan depu

taten op de vragen in.Eerst antwoordt drs. W.C. Moerdijk. Hij stelt dat het binnen

land niet tekort komt. Om steun moet gevraagd worden . In het binnenland vragen 

deputaten nadrukkelijk of een plaatselijke kerk bij het project betrokken is en steun 

geeft, terwijl dat project tevens een bovenplaatselijke functie moet hebben. Voor 

een eigen project dragen deputaten de volle verantwoordelijkheid. Deputaten willen 

graag de ontkoppeling van de functies van secretaris en penningmeester, omdat 

de taken veelomvattend zijn. De secretaris zou de contacten met het Landelijk 

Diaconaal Bureau kunnen onderhouden. Br. H. Medema stelt nog, dat deputaten 

drs. W.C. Moerdijk hebben voorgedragen voor benoeming in het ICCO vanwege 

zijn ervaring op het gebied van hulpverlening. 
In de tweede ronde stelt oud. G. van Brenk voor: 
deputaten op te dragen, grotere aandacht te geven aan binnenlandse projecten 

waarbij één of meer Christelijke Gereformeerde Kerken bestuurlijk of uitvoerend 

betrokken zijn. 
Dit voorstel wordt verworpen . 
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De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en hen dank te zeggen voor hun 

werkzaamheden; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. het deputaatschap uit te breiden met één deputaat; 

4. de functies van secretaris en penningmeester van het deputaatschap te ontkop

pelen en artikel 2 van de instructie van deputaten als volgt vast te stellen: 

"De generale synode wijst een voorzitter, secretaris en penningmeester aan."; 

5. het deputaatschap op te dragen om samen met Deputaten Buitenlandse 

Zending en Deputaten voor het Financieel Beheer van de Theologische 

Universiteit de mogelijkheden te onderzoeken om tot fondsvorming voor de 

steun aan buitenlandse theologiestudenten over te gaan. 

Aan het einde van de behandeling van dit rapport gekomen dankt de praeses de 

terugtredende deputaten drs. W.C. Moerdijk, br. H. Medema en drs. C.W. Buijs 

hartelijk voor hun arbeid ten behoeve van dit deputaatschap. 

Artikel 110 

Sluiting 
Nadat op verzoek van de praeses Ps.116: 1 is gezongen, gaat ds. D. Quant voor in 

dankgebed, waarna de praeses de vergadering sluit. 

ZEVENDE ZITTING 

woensdag 18 oktober 1995, 9.15-12.15 uur 

Artikel 111 

Opening 
De praeses opent de zevende zitting van de synode. Hij laat zingen Ps.78: 1, leest 

2 Tim.2:1-15 en gaat voor in gebed. 

Artikel 112 

Appel-nominaal 
De primus-afgevaardigde van het westen, drs. D. Visser, blijkt zijn plaats weer te 

hebben ingenomen. 

Artikel 113 

Comité-generaal 

Artikel 114 

Presentie 
Oud. J.W. Overeem is vervangen door zijn secundus, oud. J. Mallie. 
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Artikel 115 

Comité-generaal 

Artikel 116 

Comité-generaal 
Artikel 117 

Comité-generaal 

Artikel 118 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst voor de maaltijd. 

Heropening 

VERVOLG ZEVENDE ZITTING 

woensdag 18 oktober 1995, 13.45-17.15 uur 

Artikel 119 

De praeses heropent de zitting en laat zingen Ps.67: 2. 

Artikel 120 

Vervolg Theologische Universiteit/benoeming dr. D.J. Steensma 
De praeses doet mededeling van de beslissing van de synode om in de vacature
Velema Il het curatorium toestemming te geven tot de benoeming van 
dr.D.J.Steensma tot universitair docent in het vak ethiek. 

Artikel 121 

Evangelisatie /vervolg vrijgestelde 
De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de deputaten voor de evan-

309, 311 gelisatie (bijlage 25) en rapport 2 van commissie Il (bijlage 26) (zie art.89) . Daarbij 
352 hoort bijlage 5 van het deputatenrapport ( bijlage 32) en het daarop corresponde-
353 rende rapport 2a van commissie Il (bijlage 33). Speciaal is aan de orde het punt 

van de benoeming van een vrijgestelde voor het evangelisatiewerk. 
De praeses heet de deputaten ds. J. Jonkman en ds. J.J. Lof welkom. 
In de eerste ronde wordt gevraagd naar de instructie voor een vrijgestelde: kan 
iemand daar mee werken? Ook wordt opnieuw de vraag gesteld naar de noodzaak 
van een vrijgestelde. Kan er geen gebruik worden gemaakt van het onderwijs dat in 
Apeldoorn gegeven wordt in de vakken evangelistiek en apologetiek? Kan de 
betreffende stichting niet helpen als het gaat om verkondiging van het evangelie 
aan moslims? Wat is de meerwaarde van een vrijgestelde met het oog op het prak
tische werk? We hebben mensen nodig die vanuit de praktijk instructie geven. 
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De rapporteur, drs. D. Visser, gaat op de vragen in . Hij stemt met diverse sprekers 
in, dat het evangelisatiewerk plaatselijk meer van de grond moet komen . Maar 
daartoe kan een vrijgestelde stimulansen geven. Het is van belang dat de vrijge
stelde een man is die de praktijk kent en die bezig is met de dingen die vandaag 
aan de hand zijn. Daarbij is het ook nodig dat er bezinning komt op een gerefor
meerde methode van evangeliseren. 
Ds. J.Jonkman onderstreept dat deputaten menen dat de benoeming van een vrij
gestelde noodzakelijk is. Het is niet mogelijk, zoals uit de vergadering gesugge
reerd is, dit werk te laten doen door werkers in het veld; dezen zouden daardoor 
overbelast raken. Bovendien is er vandaag zoveel aan de hand in de wereld van de 
godsdiensten en de geesten van de tijd . Deputaten kunnen dat niet voldoende vol
gen. Daarbij hebben deputaten zorg vanwege evangelisatiemethoden, die niet 
schriftuurlijk zijn, maar die ook onder ons veld winnen. 
In de tweede ronde wordt nogmaals gewezen op het gebrekkige van de instructie 
en wordt de vraag gesteld, of we als kerken wel een visie hebben op wat gerefor
meerd evangelisatiewerk is? Ook wordt de vraag gesteld of een gemeente die te 
weinig getuigt, niet een dode gemeente is. 
Ds. J. Plantinga stelt voor om bij afwijzing van het voorstel ten aanzien van de vrij
gestelde: 
deputaten op te dragen te onderzoeken hoe gemeenten gesubsidieerd kunnen 
worden, die een evangelisatiewerker voor het practische werk willen aanstellen, 
maar niet in staat zijn de kosten daarvoor alleen te dragen. 
De synode aanvaardt dit voorstel bij meerderheid van stemmen. 
Oud. J.G. v.d. Poel stelt voor: geen vrijgestelde aan te stellen. 
Prof.dr. W.H. Velema merkt als preadviseur op: dit werk staat of valt met de per
soon van de vrijgestelde. Ook wanneer deputaten toestemming tot aanstelling van 
de synode zouden krijgen, moeten ze niet tot aanstelling overgaan voordat ze de 
juiste man op de juiste plaats hebben gevonden. In de instructie moeten er prioritei
ten gesteld worden; anders komt er van het totaal van het werk niets terecht. 
Prof.dr. H.G.L. Peels onderstreept als preadviseur de noodzaak van een vrijgestel
de, die de gemeenten kan stimuleren temidden van de vloedgolf van ontkerkelij
king. 
De rapporteur kan zich vinden in de gedachte, dat de synode in principe toestem
ming geeft aan deputaten, maar dat deputaten eerst benoemen, wanneer ze de 
juiste man menen te hebben gevonden. 
Ds. J. Jonkman reageert namens deputaten op opmerkingen ten aanzien van een 
gereformeerde evangelisatiemethode. Nu er zoveel op de markt komt dat niet gere
formeerd is, wreekt zich het ontbreken van een omschreven methode. Doordenking 
van de vragen die hier liggen is nodig in confrontatie met en in onderscheiding van 
wat anderen bieden. 
Het voorstel van de commissie om deputaten op te dragen opnieuw een vrijgestel
de te benoemen, wordt met meerderheid van stemmen verworpen . 

De synode besluit: 
1. het werk van deputaten goed te keuren en hen dank te zeggen voor de vele 

arbeid die zij verricht hebben; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen, omdat een vrijgestelde wenselijk is, een instructie te 

maken voor het werk van een vrijgestelde, die aansluit bij de motivatie, waarin 
een beleid wordt uitgezet aan de hand van kerntaken, en die aan de generale 
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synode van 1998 ter goedkeuring voor te leggen. 
4. deputaten op te dragen te onderzoeken, hoe gemeenten gesubsidieerd kunnen 

worden, die een evangelisatiewerker voor het praktische werk willen aanstellen, 

maar niet in staat zijn de kosten daarvoor alleen te dragen. 

5. er bij alle kerken op aan te dringen om de omslag af te dragen. 

Aan het adres van deputaten merkt de praeses op: "het werk is u lief". Hij wenst 

hen Gods rijke zegen toe. 

Artikel 122 

Toespraak dr. A.N. Hendriks 
De praeses verwelkomt deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt, dr. 

A.N. Hendriks, drs. H.J . Boiten en ds. M.H. Sliggers. Hij nodigt hen uit om aan de 

moderamentafel plaats te nemen en geeft vervolgens dr. A.N. Hendriks gelegen

heid de synode toe te spreken. 
Dr. A.N. Hendriks begint met zijn dankbaarheid uit te spreken voor het feit , dat hij 

deze gelegenheid ontvangt en spreekt van de diepe verbondenheid tussen beide 

kerken. We hebben gemeenschappelijke wortels in de Afscheiding van 1834 en we 

willen samen staan voor het geloof dat eenmaal de heiligen is overgeleverd. Dat 

betekent dat onze ontmoeting niet vrijblijvend kan zijn . Christus is immers ook 

gestorven voor de eenheid van al de Zijnen. 
Dr. A.N. Hendriks neemt zijn uitgangspunt in de evaluatie, die deputaten van de 

Christelijke Gereformeerde Kerken hebben gegeven van de samensprekingen. 

Daar wordt gesproken over verschillen die gebleven zijn ondanks opmerkelijke vor

deringen. Die verschillen waren er ook in de tijd na de Afscheiding. De synodale 

uitspraken van 1854, 1857 en 1860 kunnen voor ons in onze verhouding tot elkaar 

als voorbeeld dienen. Onze vaderen kenden het verschil tussen de uniformiteit van 

de secte en de katholiciteit van de kerk. Dr. A.N . Hendriks doet een beroep op de 

synode om uit te spreken, dat de overgebleven verschillen ten aanzien van de 

toeëigening des heils een gescheiden kerkelijk leven niet rechtvaardigen. 

Van de zijde van de Gereformeerde Kerken zijn er ook nog vragen te stellen aan 

de Christelijke Gereformeerde Kerken. Dr. A.N. Hendriks noemt de samenwerking 

in een aantal gemeenten met de Nederlands Gereformeerde Kerken, en bepaalde 

publikaties binnen de Christelijke Gereformeerde Kerken. 

Dankbaarheid voor de ervaring van diepe verbondenheid in de gesprekken met 

deputaten en verdriet over de kerkelijke gescheidenheid gaan hand in hand. 

De praeses antwoordt. Hij zegt dat de woorden van dr. A.N . Hendriks op ons inwer

ken. Wij waarderen de openheid waarmee gesproken is. Er zijn nog zaken om over 

door te spreken. En het streven naar eenheid moet niet tot nieuwe breuken leiden. 

Nodig is het werk van de Heilige Geest. 

Artikel 123 

Vervolg kerkelijke verhoudingen / binnenland / Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt 
De praeses stelt nu aan de orde het gedeelte van het rapport van deputaten voor 

de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de correspondentie 

163 met de buitenlandse kerken (bijlage 14), dat handelt over de verhouding tot de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Eveneens stelt hij aan de orde de brief van de 
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354 generale synode 1993 van de Gereformeerde Kerken in Nederland (bijlage 34) en 

355 rapport 4 van commissie IV (bijlage 35) . 
In de· eerste ronde wordt dankbaarheid uitgesproken voor het feit, dat er meer her

kenning en erkenning is gekomen tussen beide kerken. Onderstreept wordt, dat 

deze constateringen nooit vrijblijvend mogen zijn . Hoe verhoudt zich de landelijke 

ontwikkeling met de plaatselijke situatie. Kent men elkaar aan de basis? Is er geen 

reden om een begin te maken met kanselruil? Hoe stellen deputaten vast, dat er in 

de plaatselijke kerken zo gevarieerd over de verhouding tussen beide kerken wordt 

gedacht? Wanneer eenheid vanwege de verscheidenheid binnen de Christelijke 

Gereformeerde Kerken niet haalbaar zou zijn , zouden we dat dan niet eerlijk moe

ten zeggen? Hoe zit het met de eenheid binnen het deputaatschap zelf? 

Verder wordt gevraagd naar de positie van de Nederlands Gereformeerde Kerken 

in dit verband. Moeten deputaten niet een concrete opdracht hebben om over die 

relatie met de gereformeerde deputaten te spreken? Is het niet mogelijk meer 

structuur aan te brengen in de samensprekingen? Is het vragen naar de 'functione

ring' niet een gevaarlijke zaak? Hebben deputaten hun opdracht om de gebleven 

verschillen duidelijk onder woorden te brengen, wel uitgevoerd? 

Rapporteur drs. T.M. Hofman gaat op de vragen en opmerkingen in. De commissie 

heeft geconstateerd dat er inderdaad een positieve ontwikkeling is geweest in de 

gesprekken aangaande de toeëigening des heils. Maar het is een eerlijke zaak te 

vragen naar de functionering daarvan in de praktijk van het kerkelijke leven. 

Deputaten hebben uit de enquête afgelezen hoe gevarieerd er in de kerken 

gedacht wordt over de contacten. Gebleken is dat de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt een duidelijke lijn willen zien in de samensprekingen op synodaal 

niveau , om die lijn daarna op plaatselijk niveau verder door te trekken . Naar de 

mening van de commissie horen de vragen ten aanzien van de Nederlands 

Gereformeerde Kerken bij wat nader besproken dient te worden . De commissie 

acht het niet nodig, dat apart in een opdracht te formuleren . 

Artikel 124 

Schorsing 
De vergadering wordt geschorst voor de maaltijd. 

VERVOLG ZEVENDE ZITTING 

woensdag 18 oktober 1995, 19.00-21.00 uur 

Artikel 125 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering en laat zingen Ps.27: 3a en 2b. 

Artikel 126 

Vervolg kerkelijke verhoudingen / binnenland / Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt 
De bespreking van de verhouding tot de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt wordt 
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voortgezet (zie art.123). 
Namens deputaten gaat ds. J . Westerink op de vragen in. Hij spreekt de dank van 

deputaten uit voor de wijze waarop de deputaten van de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt het gesprek in de afgelopen periode hebben willen voeren. In het bij

zonder voor de beide nota's die zij op tafel hebben gelegd en die het gesprek 

beduidend verder hebben gebracht. 
De eenheid van deputaten blijkt uit het feit , dat er een gezamenlijk rapport op tafel 

ligt en dat deputaten met een unaniem voorstel zijn gekomen. Dat er verschillen 

zijn in taxatie heeft te maken met het feit , dat in het deputaatschap de breedte van 

onze kerken vertegenwoordigd is. De verscheidenheid in de kerken wordt ook 

zichtbaar in de kring van deputaten. 
De enquête heeft deputaten veel geleerd over de gedachten in de kerken ten aan

zien van de verhouding tot de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Enerzijds zijn er 

gemeenten die aarzelingen hebben die te maken hebben met de vragen ten aan

zien van de toeëigening des heils. Anderzijds zijn er bedenkingen die te maken 

hebben met plaatselijke samenwerking met de Nederlands Gereformeerde Kerk. 

Soms vormt de opstelling van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt plaatselijk of 

classicaal een belemmering in de contacten. Er is een grote gevarieerdheid van 

gedachten. 
Als het gaat om de 'functionering' van wat deputaten gevonden hebben: de deputa

ten hebben inderdaad veel gevonden waar ze dankbaar voor zijn . Vandaar de uit

spraak dat de 'ernstige' verschillen zoals ze 27 jaar lang genoemd zijn , mogelijk 

toch minder ernstig zijn . Dat is een hele ontwikkeling . Maar nu gaat het om de 

vraag of dit alles ook blijkt in de zondagse prediking , waar het hart van de kerk 

klopt en waar de gemeente met deze zaken in aanraking komt. 

Als het gaat over de verhouding tussen de landelijke besprekingen en wat er plaat

selijk gebeurt: het is deputaten bekend dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt 

van gedachte zijn dat wat landelijk speelt ook plaatselijk aan de orde dient te 

komen. Beide deputaatschappen willen graag, dat de plaatselijke ontwikkelingen 

niet uit de pas lopen met wat landelijk gebeurt. Wij willen de lijn van 1892 vasthou

den en tegelijkertijd verwarring voorkomen. 

Wanneer de synode van gedachte is, dat de verhouding met de Nederlands 

Gereformeerde Kerken ook uitdrukkelijk aan de orde moet komen in de samen

sprekingen, kan de synode dat aan deputaten opdragen. 

Het is beslist niet waar dat deputaten de vragen met betrekking tot de toeëigening 

des heils zouden gebruiken om de problematiek in eigen kerken te verbergen. Dat 

is ook niet nodig gezien de open en eerlijke relatie die er ontstaan is. Wij zeggen 

heel eerlijk, dat er ons veel aan gelegen is elkaar vast te houden. Er zijn duidelijk 

openingen om verder te spreken. Deputaten hopen in dat opzicht te doen wat de 

synode opdraagt. 

In de tweede ronde doet oud. D. Koole het voorstel : 

'spreekt uit 1 b' als volgt te wijzigen: Waarbij ook aandacht dient te worden gegeven 

aan de vraag hoe datgene waarover deputaten overeenstemming hebben bereikt, 

in de praktijk gestalte krijgt. 
Ook stelt hij voor: 
'spreekt uit 5': deputaten op te dragen met de deputaten van de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaakt na te gaan op welke wijze het streven naar eenheid naar het 

gebod van Christus aan de basis in beide kerken meer gestalte zou kunnen krijgen. 
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Ds. J. Brons stelt een amendement voor op 'spreekt uit 2': in te voegen na 'GKV

deputaten': tegen de verhouding met de Nederlands Gereformeerde Kerken en .. .. 

Oud. R. Procee stelt voor om bij besluit 1 a toe te voegen: en daarbij te overwegen 

welke structuur voor die gesprekken het meest wenselijk is. 

Prof.dr. W.H . Velema acht het een winstpunt, dat de druk om in korte tijd tot een

heid te komen, verdwenen is, maar waarschuwt tegelijkertijd voor het gevaar van 

vrijblijvendheid. 

Prof.dr. J. van Genderen verklaart dat we op de goede weg zijn en dat er na het 

samenspreken nu ook gedacht moet worden over samenwerken, om zo tenslotte te 

komen tot samengaan. 

Na beraad deelt de commissie mee dat zij het voorstel van oud. D. Koole ten aan

zien van uitspraak 1 b overneemt. De commissie meent dat het amendement van 

ds. J. Brons overbodig is omdat dit punt vanzelfsprekend aan de orde dient te 

komen . De andere voorstellen neemt de commissie ook niet over. De broeders 

handhaven hun voorstellen. Bij stemming blijkt alleen het voorstel-Brons een meer

derheid te halen . 
De synode besluit: 

De synode 

overwegende 

1. dat eerdere synoden hebben uitgesproken, dat de Gereformeerde Kerken 

(Vrijgemaakt) zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te 

leven naar de gereformeerde belijdenis; 

2. dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat er tussen de GKV en de CGK 

ernstige en wezenlijke verschillen bestaan; 

3. dat deputaten indringend met de deputaten GKV gesproken hebben over de 

toeëigening des heils en het belijden omtrent de kerk; 

4. dat in die gesprekken toenadering tot en een beter verstaan van elkaar gecon

stateerd kon worden; 

5. dat ten aanzien van beide gespreksonderwerpen gezegd kan worden, dat in de 

GKV veranderingen in denken en praktijk te constateren zijn , maar dat er tegelijk 

ten aanzien van beide onderwerpen aspecten zijn, waarover nader gesproken 

dient te worden ; 

6. dat de deputaten GKV hebben aangegeven, dat bij voortgaande contacten ook 

aan de orde moeten komen de verhoudingen met de NGK en bestaande 

gewoonten en situaties in ons kerkverband; 

7. dat de gehouden enquête te zien geeft dat in onze kerken op een zeer geva

rieerde wijze de relatie tot de GKV wordt beoordeeld en dat zelfs van tegenge

stelde waardering van die relatie gesproken moet worden; 

van oordeel 

1. dat het verheugend is dat op een aantal punten opmerkelijke vorderingen zijn 

gemaakt; 

2. dat afgaande op de door de deputaten GKV geformuleerde visie op de toeëige

ning van het heil en het belijden omtrent de kerk geconcludeerd mag worden dat 

in het licht van de confessie de verschillen minder ernstig zijn dan in het verle

den werd gesteld, maar dat op grond van wat uit de kerken gehoord en in de 

praktijk waargenomen wordt de vraag open blijft of datgene wat op het niveau 

van deputaten is bereikt, ondanks positieve ontwikkelingen in prediking en 
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gemeentebeschouwing, in de GKV ook voluit functioneert; 
3. dat er ten aanzien van de overgebleven verschillen deels van een verschillend 

spraakgebruik en deels van een verschillend geestelijk klimaat sprake kan zijn 
en dat het mede daardoor van belang is over de overgebleven verschillen nader 

door te spreken; 

spreekt uit 
1. dat de gesprekken met de deputaten GKV op basis van de bereikte punten van 

overeenstemming dienen te worden voortgezet; 
a. waarbij de vragen die nog zijn blijven liggen nader besproken dienen te wor-

den en 
b. waarbij ook aandacht dient te worden gegeven aan de vraag hoe datgene 

waarover deputaten overeenstemming hebben bereikt in de praktijk gestalte 

krijgt; 
2. dat het tot de taak van deputaten behoort in voortgezette besprekingen in te 

gaan op eventuele bezwaren die de GKV-deputaten tegen de verhouding met 
de Nederlands Gereformeerde Kerken en tegen bepaalde situaties en gewoon

ten in de CGK zouden willen inbrengen; 
3. dat de plaatselijke kerken in hun contacten met GKV in het zoeken naar meer

dere eenheid zorgvuldig moeten omgaan met de eenheid die we in eigen kerk

verband ontvangen hebben; 
4. de plaatselijke kerken op te roepen voortdurend de zaak van de eenheid van de 

verschillende kerken ootmoedig aan de Heere voor te leggen in de gebeden; 

en besluit 
1. de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) in 

Nederland 1993 te beantwoorden; 
2. de GKV te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek voort te zetten; 
3. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zetten. 

Na dit unaniem genomen besluit richt de praeses zich nog met een enkel woord tot 
de afgevaardigden van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Hij zegt daarin, dat 
de Christelijke Gereformeerde Kerken ook van hen willen leren en spreekt de wens 
uit dat het einde mag zijn dat beide kerken voor Gods aangezicht tot een schriftuur

lijke eenheid komen. 

Artikel 127 

Sluiting 
Nadat gezongen is Psalm 119: 32, gaat ds. J. Westerink voor in gebed. Daarna 

sluit de praeses deze zitting. 
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ACHTSTE ZITTING 

donderdag 19 oktober 1995, 9.15 - 12.15 uur 

Artikel 128 

Opening 
De praeses opent deze zitting. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 89: 4 en 6. 
Daarna leest hij Psalm 89: 1-15 en gaat voor in gebed. 

Artikel 129 

Appel-nominaal 
Drs. A. Baars is vervangen door zijn secundus ds. A.G. Boogaard. Verder zijn alle 
primi-afgevaardigden aanwezig. 

Artikel 130 

De Wekker 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de redactie-commissie van 'De 

357 Wekker' (bijlage 36) en het daarop corresponderende rapport 6 van commissie 1 

359 (bijlage 37) . Hij heet de redactie-secretaris ds. K. Boersma welkom. 

In de bespreking wordt begrip getoond voor de moeilijke taak waar de redactie voor 
staat om leiding te geven aan het geestelijke leven van kerken die zo verscheiden 
zijn. Gewezen wordt op de wenselijkheid van een snellere berichtgeving inzake het 
kerkelijke nieuws. Gevraagd wordt naar de bereidheid van de redactie om samen 
te werken met, c.q. op te gaan in een eventueel op te richten kerkelijk magazine. 
Opmerkingen worden gemaakt over de leesbaarheid van 'De Wekker' alsook over 
het steeds dalende abonnementenbestand. Hangt het een met het ander samen? 
Wat zijn verder de oorzaken van het teruglopen van het aantal abonnementen? 
Ook over het beleid ten aanzien van de Landelijke Werkgroep Kerk en Vrouw wor
den vragen gesteld. 
Namens de commissie gaat de rapporteur, ds. H. van den Heuvel op de gestelde 
vragen in. Namens de redactie doet ds. K. Boersma dat. Er zijn verschillende oor
zaken voor de daling van het aantal abonnementen. Voor sommige lezers is 'De 
Wekker' te duur. Anderen achten het blad niet goed leesbaar. Weer anderen vin
den het niet geestelijk genoeg. De redactie ervaart haar taak vaak als niet erg een
voudig. Niettemin wordt het werk met vreugde gedaan. Een meer professionele 
wijze van nieuwsgaring ten dienste van het blad lijkt niet goed mogelijk. Er wordt 
naar gestreefd zo actueel mogelijk te zijn wat betreft het nieuws uit de kerken. De 
redactie blijft echter haar eerste taak zien in het leiding geven op geestelijk en ker
kelijk terrein. Ds. Boersma erkent dat het bestaan van regionale bladen wel eens 
een concurrentie voor 'De Wekker' is. De redactie zou wel bereid zijn om samen te 
werken in het kader van een kerkelijk magazine, maar acht zich daar vanwege 
haar instructie niet toe bevoegd. 
In een tweede ronde wordt er op gewezen dat voorstel 2 van de commissie nauw 
samenhangt met instructie 8.02 van de particuliere synode van het Noorden. Een 
besluit over dit voorstel zal worden aangehouden totdat deze instructie is behan-
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deld. Ook wordt nog gewezen op de wenselijkheid van een steunfonds ten behoe
ve van minder vermogende abonnees. 
De bespreking wordt afgebroken (zie art. 132). 

Artikel 131 

Publiciteit/ instructie 8.02 
De praeses stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 
Noorden inzake publiciteit, die aldus luidt: 
"De particuliere synode van het Noorden verzoekt de generale synode van 
Zierikzee 1995 
-uit te spreken dat het wenselijk is dat de thans zeer gespreid gegeven informatie 
en toerusting van landelijke kerkelijke organen gebundeld wordt en voor alle leden 
van de kerken beschikbaar komt; 
-een commissie van onderzoek en rapport te benoemen met de opdracht aan de 
volgende generale synode een uitgewerkt voorstel te doen tot realisering van deze 
wenselijkheid". 

359 Commissie I bespreekt deze instructie in haar rapport 5 (bijlage 38). 

Namens de particuliere synode van het Noorden licht oud. A. de Geus de instructie 
toe. Er waren aanvankelijk twee instructies, die door de particuliere synode tot één 
zijn verwerkt. De intentie van die instructie is dat elk deputaatschap rapporteert 
over de wijze van informatie geven aan de kerken, opdat die informatievoorziening 
dan gebundeld zou kunnen worden. Het onderzoek daarnaar zou het beste kunnen 
gebeuren door een in te stellen commissie. Het voorstel van commissie I om de 
nodige informatie via de rapportage van de diverse deputaatschappen aan de 
komende generale synode te laten geven acht hij een omweg. 
In de bespreking wordt nog gevraagd of het niet nodig zal zijn eerst onderzoek te 
doen bij de kerkleden naar de wenselijkheid van een kerkelijk magazine. Er wordt 
voor gepleit bij het te verrichten onderzoek 'De Wekker' buiten beschouwing te 
laten vanwege de geheel eigensoortige positie die dit blad heeft. 
De rapporteur van de commissie, ds. H. van den Heuvel, verdedigt het commissie
voorstel; oud. A. de Geus verdedigt de instructie. Besloten wordt de commissie op 
te dragen zich nader op haar voorstel te bezinnen (zie art. 138}. 

Artikel 132 

Vervolg De Wekker 
De praeses stelt opnieuw de zaken van 'De Wekker' aan de orde. Besloten wordt 
voorstel b. van het commissierapport aan te houden tot aan de afhandeling van de 
instructie inzake publiciteit (zie art. 205) . 

De synode besluit: 
1.de commissie van redactie te danken voor haar werkzaamheden; 
2.opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 133 

Uitvoeringsregeling Studiefonds 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de Commissie voor de uitvoeringsre-
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360 geling van het Studiefonds {bijlage 39) en het daarbij behorende rapport 3 van 
363 commissie 1 {bijlage 40). Namens de Commissie is aanwezig drs. W.J. Quist; 

namens het Curatorium ds. H. van der Schaaf. Beiden worden welkom geheten. 

Gevraagd wordt waarom de voorgestelde regeling nog steeds als een voorlopige 
wordt gepresenteerd. Ook wordt gevraagd of het nieuw in te stellen deputaatschap 
niet een instructie behoeft en of dit deputaatschap het beheer over een eigen fonds 
krijgt. De suggestie wordt gedaan in het deputaatschap ook een diaken te benoe
men. 
Namens de commissie gaat ds. H. van den Heuvel als rapporteur op de gestelde 
vragen in. Drs. W.J. Quist doet dat namens de Commissie voor het Studiefonds. 
Het is nog altijd niet gelukt een definitieve regeling vast te stellen, mede ook tenge
volge van de ziekte van drs. H. Schuurhuis. Het is de bedoeling dat het te benoe
men deputaatschap zelf een concept-instructie opstelt. De gelden van het fonds 
blijven vooralsnog in de kas van de Theologische Universiteit. Bij de vaststelling 
van de uitkering wordt uitgegaan van de norm, die in 1994 door de rijksoverheid 
gehanteerd werd. Bij de steunaanvraag dienen uiteraard alle relevante gegevens 
op tafel te komen . Met bijzondere situaties moet rekening worden gehouden. 
Oud A. de Geus en prof. dr. J. van Genderen doen een aantal suggesties om de 
voorstellen van de commissie op enkele punten enigszins anders te redigeren . De 
commissie vraagt en ontvangt gelegenheid om zich hierover te beraden. 
De bespreking wordt afgebroken (zie art. 139). 

Artikel 134 

Radiokerkdienstuitzendingen 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor radiokerkdienstuit-

365 zendingen (bijlage 41) en het daarop betrekking hebbende rapport 4 van commis-
367 sie 11 {bijlage 42). De voorzitter van deputaten. drs. W.J. Quist, is aanwezig. 

Voorafgaande aan de bespreking geeft de rapporteur van de commissie, drs. D. 
Visser, een aantal wijzigingen in het deputatenrapport door. In de bespreking wordt 
ingegaan op het feit, dat deputaten op een laat tijdstip nog een gewijzigd rapport 
hebben ingediend en dat ook in dit gewijzigde rapport weer wijzigingen moesten 
worden aangebracht. Zoiets bemoeilijkt de gang van zaken ter synode. Gevraagd 
wordt naar de wijze waarop deputaten advies gegeven hebben aan de kerk van 
Zwolle inzake de positie van ds. A. van der Veer. De informatie die deputaten de 
synode hierover hebben gegeven kwam ook erg laat. 
Opgemerkt wordt dat als deputaten zich moeten bezinnen op een nieuwe naam 
voor het deputaatschap zij dan wel moeten rekenen met besluiten die eerdere 
synoden genomen hebben. De naam 'Deputaten voor kerkdiensten via de media' 
kan dan ook niet in aanmerking komen. 
De rapporteur van commissie Il deelt mee dat de commissie het niet eens is met 
de terughoudendheid die deputaten in acht genomen hebben ten aanzien van het 
advies aan de kerk van Zwolle. Drs. Quist geeft te kennen, dat deputaten achteraf 
gezien niet adequaat op het verzoek om advies hebben gereageerd. Dit had inder
daad anders gemoeten. 

De synode besluit: 
1. deputaten dank te zeggen voor hun werkzaamheden en de handelingen van 
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deputaten goed te keuren, met inachtneming van de gemaakte opmerkingen 
inzake de benoeming van ds. A. van der Veer naar art. 6 K.O. ; 

2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen de generale synode 1998 te dienen met een voorstel tot 

naamswijziging. 

Artikel 135 

Huishoudelijke Regeling Generale Synode 
De praeses stelt aan de orde het voorstel van het moderamen o_m te bezien of ~e 
Huishoudelijke Regeling voor de generale synode nog aan de eisen van deze t1Jd 

369 voldoet (bijlage 43) . 

De synode besluit: 
het deputaatschap 'Vertegenwoordiging van de kerken' opdracht te geven: 
1. te bezien in hoeverre de huishoudelijke regeling van de generale synode, vast

gesteld in 1968/69, nog voldoet aan de eisen van deze tijd ; 
2. zich te beraden over eventuele wijzigingen in deze regeling; 
3. hierover voorstellen te doen aan de generale synode 1998. 

Artikel 136 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ACHTSTE ZITTING 

donderdag 19 oktober 1995, 13.45 -17.15 uur 

Artikel 137 

Heropening 
De praeses heropent de zitting. Gezongen wordt Psalm 118: 7. 

Artikel 138 

Vervolg Publiciteit/instructie 8.02 
Opnieuw wordt aan de orde gesteld de instructie van de particuliere synode van 
het Noorden inzake publiciteit (zie art. 131 ). 
De rapporteur van commissie 1, ds. H. van den Heuvel licht toe, dat de commissie 
de beide instructies die op de vergadering van de particuliere synode van het 
Noorden dienden, naast elkaar heeft gelegd en dat het haar gebleken is, dat de 
instructie wel degelijk bedoelde ook 'De Wekker' bij het onderzoek te betrekken. 
Daarom blijft de commissie bij haar voorstel om geen commissie te benoemen, 
maar de verschillende deputaatschappen zelf te vragen hoe zij informatie aan de 
kerken geven. Al die informatie kan dan op de volgende synode vrij snel gebundeld 

worden. 
Ds. P.D.J. Buijs dient een amendement bij het commissievoorstel in dat beoogt 'De 
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Wekker' vrij te stellen van de in dat voorstel bedoelde opdracht aan de deputaat
schappen. Dat voorstel wordt bij stemming verworpen. 

De synode besluit: 
1. geen 'commissie van onderzoek' in te stellen ; 
2. wel aan de intentie van de instructie te voldoen door aan elk deputaatschap -

met of zonder publiciteitsorgaan - de opdracht te geven aan de generale synode 
1998 te rapporteren omtrent 
a. de wijze, waarop men de informatie en/of toerusting van onze kerken tot nu 

toe doet plaatsvinden; 
b. de wenselijkheden, moeilijkheden en mogelijkheden, waarmee gerekend zou 

moeten worden bij toekomstige informatieverstrekking; 
c. de behoefte van het desbetreffende deputaatschap aan één landelijk bulletin 

voor informatie en/of toerusting van onze kerken. 

Artikel 139 

Vervolg Uitvoeringsregeling Studiefonds 
De discussie over de uitvoeringsregeling Studiefonds wordt voortgezet (zie art. 
133). De rapporteur deelt mee, dat de commissie een aantal gedane suggesties 
overneemt waardoor de voorstellen van de commissie enigszins anders geredi
geerd worden. Ook wordt een voorstel toegevoegd om drie deputaten met hun 
secundi te benoemen. 
Diaken J. Boer mist nog steeds in de voorstellen van de commissie een nauwkeuri
ger omschrijving met betrekking tot de beoordeling van de steunaanvragen. Hij 
dient het volgende voorstel tot wijziging van de voorlopige uitvoeringsregeling in: 
In 3.1. het woord 'maximaal' te doen vervallen ; 
3.1. aan te vullen met: 
'verhoogd met 20 % met de mogelijkheid, dat dit bedrag, op basis van de individu
ele gezinsomstandigheden kan worden aangepast in positieve zin'. 
Een nieuw 3.3: 
'Voor de eigen vermogenspositie zal een bedrag vastgesteld worden. De opbrengst 
van het meerdere vermogen wordt in mindering gebracht op het in 3.1. bedoelde 
uitkeringsbedrag'. 
Een nieuw 3.4: 
'leder jaar wordt ook het bedrag van het eigen vermogen getoetst en indien nodig 
aangepast aan de actuele omstandigheden'. 

De commissie zal zich op dit voorstel alsnog beraden. De bespreking wordt 
opnieuw afgebroken (zie art. 204). 

Artikel 140 

Vervolg Theologische Universiteit/Algemeen 
De praeses stelt aan de orde rapport 4 van commissie 1 (bijlage 44) , betrekking 
hebbend op het rapport van het Curatorium. Dit rapport handelt over de encyclope
dische plaats van het vak "Gemeenteopbouw". 

De synode besluit: 
1. om praktische redenen, die samenhangen met de wisseling van hoogleraren in 
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de komende periode het vak "Gemeenteopbouw" bij de hoogleraar kerkrecht 
onder te brengen tot de generale synode 1998; 

2. het curatorium opdracht te geven op de generale synode 1998 omtrent een 
definitieve regeling te rapporteren. 

Artikel 141 

Vervolg Theologische Universiteit/ Algemeen . 
In rapport 4 van commissie I wordt ook gesproken o~er h~t 1n het rapport van het 
curatorium gedane voorstel inzake een in te stelle~ ~t,m_ulenn_gsfonds. . 
Ds. J. van Amstel handhaaft zijn in een eerdere zitting ingediende voorstel (zie art. 
30). Bij stemming wordt dit voorstel verworpen. . 
Namens commissie VI herinnert oud. A. de Geus nog eens aan het aan het begin 
van de tweede zitting genomen besluit (zie art. 29). 

De synode besluit: . . 
1. toestemming te verlenen voor de instelling van een st1mulenngsfon_ds ten behoe_~ 

ve van a.s. promovendi , hetzij christelijke gereformeerde predikanten h_etz1j 
admissiale studenten, die de studie voor het D Il-examen h_ebben afgesloten, 

2. het stimuleringsfonds te laten beheren door het curatonu_m en de ?ep_~taten 
financieel van de Theologische Universiteit, die verantwoording schuldig Zijn aan 
de generale synode; 

3. toestemming te verlenen aan de beheerscommiss i_e, dat uit de reserves van de 
Theologische Universiteit een bedrag van (maximaal) f. 300.000,00 gestort 
wordt in de kas van het stimuleringsfonds; 

4. dat alleen zij in aanmerking komen voor een uitkering uit het fonds , voor een 
periode van maximaal twee maal een half jaar, die 
- behoren tot de Christelijke Gereformeerde Kerken; 

het doctoraalexamen cum laude behaald hebben of naar het oordeel van het 
college dit niveau benaderen; 
een uitgewerkt schema voor het proefschrift kunn~n overleggen, gekoppeld 
aan een tijdpad, waarbij de vraag naar de relevantie van het onderzoek voor 
het geheel van de kerken medebepalend is; 

5. dat de aanvragen beoordeeld worden door curatoren en de leden van het colle
ge van hoogleraren. 

(Het onder 3 genoemde bedrag is_ i~ een "latere zitting teruggebracht tot 
f 150.000,00; zie rapport 12 van comm1ss1e VI (bijlage 88)). 

Artikel 142 

Vervolg Theologische Universiteit/ Algeme~n . _ .. 
Nu alle zaken betreffende de Theologische Univers1te1t Zijn afgehandeld 
besluit de synode: .. 
de handelingen van het curatorium goed te keuren en curato_ren ha~el1jk te danken 
voor hun inzet en arbeid ten dienste van de Theologische Un1vers1te1t. 

Artikel 143 

Toespraak drs. J.C. Schaeffer 
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In verband met de bespreking van de relatie tussen de Christelijke Gereformeerde 
Kerken en de Nederlands Gereformeerde Kerken zijn namens de Ned. Geref. com
missie voor Kontakt en Samenspreking aanwezig drs. J.C. Schaeffer en ds. J. 
Horsman. Zij worden door de praeses verwelkomd. Drs. Schaeffer krijgt gelegen
heid de synode toe te spreken. 

Hij herinnert aan de tijd waarin de Gemeenschappelijke Verklaring werd opgesteld. 
Van het enthousiasme van die dagen is nu weinig meer overgebleven. Op landelijk 
niveau is de eenheid niet bereikt, alhoewel de ontwikkelingen op plaatselijk niveau 
voortgaan . De NGK wachten nog steeds op een antwoord op de vraag of de 
bestaande verschillen binnen of buiten de confessie vallen. Op die vraag geeft het 
rapport van deputaten geen antwoord, netzomin als het rapport van de synodale 
commissie. De beschuldiging van remonstrantisme, zoals die gedaan wordt in het 
rapport van deputaten, is in de NGK hard aangekomen: men ervaart dit als een 
aantasting van de gereformeerde identiteit van de NGK. Ook is de gedachte dat de 
samenwerkingsgemeenten voor de keus geplaatst moeten worden bij welk kerkver
band ze willen behoren, zoals die in het rapport van deputaten naar voren komt, in 
de NGK slecht gevallen. Bergt zo'n gedachte niet het gevaar in zich van te willen 
heersen over elkaar? Met verwijzing naar de moeiten die er in de eerste jaren van 
de geschiedenis van de kerken van de Afscheiding ook waren, waar men echter 
biddend een uitweg in gezocht en gevonden heeft, roept drs. Schaeffer de synode 
op biddend te werken aan het helen van de breuk die er tussen de NGK en de 
CGK bestaat. 

De praeses gaat in het kort op deze toespraak in . Hij waardeert het, dat drs. 
Schaetfer onze kerken de spiegel heeft voorgehouden , maar hij betreurt het, dat hij 
daarbij verzuimd heeft in te gaan op de ontwikkelingen binnen de NGK, die binnen 
de CGK juist reden tot zorg geven. Na de opstelling van de Gemeenschappelijke 
Verklaring is er ook in de NGK wel het een en ander gebeurd, wat remmend werkt 
op de contacten. 

Artikel 144 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/ Nederlands Gereformeerde 
Kerken 

De praeses geeft thans in bespreking deel 3.4 van het rapport van de deputaten 
voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corresponden
tie met buitenlandse kerken (bijlage 14). Dit gedeelte handelt over de contacten 
met de Nederlands Gereformeerde Kerken. Tevens geeft hij in bespreking de brief 
van het Samenwerkingsoverleg (bijlage 45) , de brief van de NGK te Kampen (bijla
ge 46) en de brief van de Landelijke Vergadering van de NGK (bijlage 47). Op deze 
agendastukken correspondeert rapport 5 van commissie IV (bijlage 48) . 

Verschillende afgevaardigden maken gebruik van de gelegenheid om zowel aan 
deputaten als aan de commissie vragen te stellen. Deze vragen hebben betrekking 
op: 

-de gehouden samensprekingen: Hoe zijn die gevoerd? Was er irritatie in de ont
moetingen met elkaar? Kwam bij de bespreking van de verschillen de Bijbel op 
tafel? Zijn die gesprekken voor deputaten een 'must' geweest? Is er vermoeidheid 
bij de meerderheid van deputaten en willen zij daarom de samensprekingen afbre
ken? 
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-de gebleven verschillen ten aanzien van de toeëigening van het heil : Hoe komt het 

dat deputaten die verschillend taxeren? Ligt dat misschien hieraan dat ook deputa

ten verdeeld zijn? Waarom is het moeilijk om die verschillen te formuleren? Als er 

nu niet meer over doorgesproken wordt, blijft dit punt dan liggen? Is dat niet onbe-

vredigend? 
-de beschuldiging van remonstrantisme aan het adres van de NGK: Waarop steunt 

dat? Is dat niet een te harde veroordeling? 
-de verhouding Schrift - confessie: Is er op dit punt echt reden tot verontrusting? 

Zijn er bewijzen voor de stelling, dat binnen de NGK de confessie niet voldoende 

veilig is? Hoe moet over deze materie worden doorgesproken? 

-de groeiende verwijdering: Ziet de commissie die ook en hoe vindt zij dan toch nog 

reden om voor te stellen deputaten opdracht te geven met de samensprekingen 

voort te gaan? 
-de positie van de samenwerkingsgemeenten : Moeten die kerken voor de keus 

geplaatst worden bij welk kerkverband zij willen behoren? Wat is de aard van het 

Samenwerkingsoverleg? Ontstaat er op die manier een "derde kerkverband"? Wat 

bedoelt de commissie met haar voorstel om aandacht te geven aan de positie van 

deze gemeenten? Wat betekent in dit verband de 'voorlopigheid' van bijlage 6 

K.O.? 
-de spanning in eigen kerkverband: Wordt die niet vergroot door de contacten met 

de NGK? Wat bedoelt de minderheid van deputaten als het gaat om de beoorde

ling van de positie van de samenwerkingsgemeenten? Zal die beoordeling van 

classis tot classis niet verschillen? Zet dit de eenheid binnen eigen kerkverband 

niet onder druk? Wat bedoelt de commissie als zij zegt dat de plaatselijke kerken in 

het zoeken van contact met de NGK terughoudendheid moeten betrachten? 

-het A.K.S. : Zijn de besluiten van de Landelijke Vergadering ten dezen niet teleur

stellend? Kan het wel als gereformeerd beschouwd worden als kerken niet ver

plicht zijn het A.K.S . te ondertekenen en als ambtsdragers niet verplicht zijn om 

hun handtekening te plaatsen onder het ondertekeningsformulier? 

-het besluit ten aanzien van de vrouwelijke diaken: Heeft de Landelijke Vergadering 

daarin niet te kennen gegeven, dat de NGK hun eigen gang willen gaan en zich in 

dezen niet aan de CGK storen? Heeft de L.V. hierdoor ook niet een zware hypo

theek gelegd op de samenwerkingsgemeenten? Hoe kan na dit besluit nog 

gewaakt worden tegen verdergaande openstelling van de ambten voor de vrouwe

lijke leden der gemeente? Laat dit besluit samen met andere besluiten niet zien 

welke koers de NGK willen volgen? 
-de federatie-gedachte: Waarom zijn deputaten hier niet verder op in gegaan? 

-de brief van de Landelijke Vergadering: Hoe reageert de commissie daarop? 

Naast het feit, dat er allerlei vragen gesteld worden, wordt er door verschillende 

afgevaardigden ook voor gepleit om elkaar als kerken vast te houden. We hebben 

elkaar in deze tijd hard nodig en we hebben zoveel gemeenschappelijk. De vraag 

moet gesteld worden waarmee we elkaar als kerken kunnen dienen. Ook de pos~~ie 

van de samenwerkingsgemeenten maakt dit elkaar vasthouden noodzakelijk, 

omdat deze gemeenten anders in grote problemen komen. 

Verder wordt ervoor gepleit in de besluitvorming te blijven in de lijn van het com

missievoorstel. Het wordt in de commissie geprezen, dat zij met een eenstemmig 

voorstel is gekomen. 

Namens de commissie gaat de rapporteur, drs. T.M. Hofman, op de gestelde vra-
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gen in. De commissie ziet inderdaad mogelijkheden voor deputaten om de samen

sprekingen voort te zetten. Daarbij zal zeker de verhouding Schrift - confessie ter 

sprake moeten komen, evenals het A.K.S. en het besluit inzake de vrouwelijke dia

ken. V~or ~en verder spreken over de verschillen ten aanzien van de toeëigening 

des he1ls lijkt vooralsnog geen reden, al is het onbevredigend dat dit zo gesteld 

moet worden. Ten aanzien van het beantwoorden van de vraag of de gebleven ver

schillen binnen of buiten de belijdenis vallen acht de commissie zich niet compe

tent. De commissie is inderdaad van mening dat er van een groeiende verwijdering 

gesproken moet worden; zij geeft dit in haar rapport aan door te spreken van zorg

wekkende ontwikkelingen. Wat de samenwerkingsgemeenten betreft dienen depu

taten ruimte te krijgen om op pastorale wijze met die gemeenten over hun positie te 

spreken. De brief van de Landelijke Vergadering is vanwege de late ontvangst nog 

niet in de commissie besproken. 

Dat de commissie met een eenstemmig voorstel is gekomen betekent wel, dat alle 

commissieleden offers hebben moeten brengen. Drie motieven hebben voor de 

commissie een belangrijke rol gespeeld: men heeft niet willen nivelleren; men heeft 

het beleid van de kerken uit het verleden willen verdisconteren en men heeft de 

samenwerkingsgemeenten willen vasthouden. 

De bespreking wordt afgebroken (zie art. 148). 

Artikel 145 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ACHTSTE ZITTING 

donderdag 19 oktober 1995, 19.00 - 21.00 uur 

Artikel 146 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 119: 

17. 

Artikel 147 

Presentie 
Drs. A. Baars heeft zijn plaats weer ingenomen. 

Artikel 148 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Nederlands Gereformeerde 

Kerken 
De bespreking van de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken wordt 

voortgezet (zie art. 144). 

De secretaris van deputaten, ds. P. den Butter, gaat op de gestelde vragen in. 

Deputaten hebben de samensprekingen als moeizaam ervaren. Ondanks de ver-



1 

76 

schillende beoordeling van een aantal verschillen zijn deputaten zo lang mogelijk 

op één lijn gebleven. Het punt waar de wegen uiteen gingen lag bij de taxatie van 

de gebleven verschillen inzake de toeëigening van het heil. Ten aanzien van de 

wijze waarop deze verschillen besproken zijn stelt hij dat dit - vanzelfsprekend - bij 

de open Bijbel is gebeurd. Dat het formuleren van de verschillen niet zo eenvoudig 

was, tekent de moeite. 
Dat deputaten de NGK van remonstrantisme beschuldigd zouden hebben wijst de 

secretaris van de hand. In verband met de relatie tussen Gods soevereiniteit en de 

verantwoordelijkheid van de mens is erop gewezen dat in de NGK het gevaar van 

remonstrantisme dreigt. Hij wijst ook de beschuldiging van de hand dat deputaten 

de samenwerkingsgemeenten voor de keus zouden hebben gesteld . Deputaten 

hebben op het punt van de positie van deze gemeenten juist geen voorstel gedaan. 

De verwijten die drs. Schaeffer in deze richting gedaan heeft zijn dan ook onge

grond. Wel zijn deputaten van mening dat er duidelijkheid moet komen wat de posi

tie van de gemeenten die samenwerken betreft. Hoe dat dient te gebeuren is depu

taten niet duidelijk. Deputaten zijn van mening dat de Landelijke Vergadering door 

een aantal besluiten metterdaad een hypotheek op de samenwerkingsgemeenten 

gelegd heeft. Die gemeenten staan daardoor voor de keus welke lijn zij willen vol

gen: die van het A.K.S. of van de D.K.O.; die van de NG praktijk inclusief vrouwelij 

ke diakenen of die van de CG praktijk, zonder vrouwelijke diakenen. Wel is de 

meerderheid van deputaten van mening dat in verband met de in eigen kerken toe

nemende spanning, mede tengevolge van de contacten met de NGK, allereerst 

aandacht gegeven dient te worden aan het bewaren van de eenheid binnen het 

eigen kerkverband. 
Deputaten hebben inderdaad zorgen naar aanleiding van bepaalde uitlatingen van 

NG zijde, die de relatie tussen Schrift en confessie raken. Hier zijn ernstige vragen 

gerezen. Alle deputaten zijn van mening dat dit niet zonder meer kan passeren . 

Dat geldt ook van de besluiten van de Landelijke Vergadering met betrekking tot de 

vrouwelijke diaken en het A.K.S. De ontwikkelingen ten dezen hebben voor groei

ende verwijdering gezorgd. 
Dat deputaten niet verder zijn ingegaan op de federatie-gedachte hangt samen met 

het feit, dat die gedachte in het verleden meer dan eens als een soort verlegen

heidsoplossing is beschouwd. 
Namens de minderheid van deputaten gaat ds. D. Quant nog op een aantal vragen 

in. Hij benadrukt, dat de minderheid van deputaten de gebleven verschillen ten 

aanzien van de toeëigening van het heil zo klein acht, dat daar binnen één kerkver

band mee te leven moet zijn. Verder spreken over die punten is op landelijk niveau 

niet meer nodig. Wel moet dit gedaan worden op het plaatselijk vlak, want daar 

vindt de toeëigening van het heil middels de prediking plaats. Ook de minderheid 

van deputaten tilt aan de spanningen in eigen kerken. Maar die spanningen worden 

niet alleen veroorzaakt door de contacten met de NGK; ook andere factoren zijn 

hier van invloed. Hij stemt toe, dat de kerkelijke praktijk laat zien dat de ene classis 

anders oordeelt over de ontwikkelingen in de samenwerkingsgemeenten dan de 

andere classis. Maar dat behoort bij de verscheidenheid van ons kerkelijk leven, 

waar we mee hebben leren leven. Een belangrijke factor, die het voorstel van de 

minderheid mede heeft bepaald is datgene, wat bereikt is in de samenwerkingsge

meenten. Een verbreken van de daar gegroeide contacten is niet te rechtvaardigen 

en zou trouwens tot grote onrust leiden. 

In een tweede ronde worden voorstellen ingediend. 
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Ds. J . Brons stelt voor: 
Na van oordeel 1 een nieuw 2: 

"Dat zolang er verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils blijven 

bestaan , deze een belemmering vormen voor kerkelijke eenheid". 

Van oordeel 3 tot en met 7: conform voorstel 2 tot en met 6. 

Tussen 'van oordeel' en 'besluit': 
"spreekt uit: 

1. met dr?efheid te moeten vaststellen dat tot dusver in de samensprekingen de 

v~rsch1llen met betrekking tot de toeëigening des heils niet voldoende duidelijk 

Zijn weggenomen; 

2. dat gelet op het genoemde onder van oordeel sub 3,4,5 er meer belemmeringen 

bestaan om tot het constateren van de gewenste kerkelijke eenheid te komen". 

Ten aanzien van 'besluit': 

1. ~eputaten op _te dragen met de NG commissie te spreken over de consequen

ties van het niet met voldoende duidelijkheid weggenomen zijn van de verschil

len met betrekking tot de toeëigening des heils; 

2. conform voorstel 1; 
3. conform voorstel 3; 
4. conform voorstel 4; 

5. deput~ten op te dragen zich te bezinnen op de vraag wat de consequenties kun

nen Zijn van de besluiten sub 1 tot en met 4 voor het van toepassing zijn van bij

lage 6 K.O. op de contacten c.q. wijze van samenwerken en beleven van een

heid van de NG-kerken en de CG-kerken op plaatselijk en classicaal niveau; 

6. de kerkeraden van NGK/CGK te Almere en de NGK te Kampen afschrift te zen-

den van dit besluit''. 
Ds. J . van Amstel stelt voor het besluit als volgt te redigeren : 

"Besluit 

1a. in een s~~rijven aan de Landelijke Vergadering van de NGK, als antwoord op 

hun schnjven van 5 oktober 1995, hen te laten weten hoezeer wij het besluit 

van deze vergadering inzake de openstelling van het diakenambt voor zusters 

in de gemeente betreuren en hen op te roepen van de ingeslagen weg terug te 

keren; 

1 b. teven~ onze diepe zorg te uiten over de niet verwachte beslissing om de onder

tekening van de gereformeerde confessie niet in elk geval te vereisen met alle 

gevolgen van dien; 

1 c. en naar aanleiding van het gestelde in het rapport van deputaten onze ernstige 

zorg onder woorden te brengen over de visie op de relatie Schrift en confessie 

die almeer openbaar komt. ' 

2a. deputaten te verzoeken dit schrijven desgewenst toe te lichten; 

2b. vooralsnog geen samensprekingen te houden, in afwachting van het antwoord 

van de Landelijke Vergadering van de NGK; 

2c. ei~en gemeenten,. met het oog op bovenstaande te adviseren terughoudend

heid te b~!rachten in de contacten tussen beide kerken, vanwege spanningen in 

en mogelijke vervreemding van eigen kerkverband; 
3. conform voorstel 2; 
4. conform voorstel 3; 
5. conform voorstel 4; 
6. conform voorstel 5". 
Ds. J.P. Boiten dient het volgende amendement in: 

aanvulling op besluit 1, na c.: 

---



1, 

I! 

1 

1, 

78 

"en de volgende synode te dienen met een gefundeerd verslag waaruit blijkt of en 
in hoeverre de uitkomst van deze samensprekingen het voortgaan op de weg naar 
(verdere) eenheid belemmert". 
Ds. J. van Dijken stelt voor in te voegen na de passages bij 'overwegende': 
"voorts overwegende: 
1. dat de gesprekken tussen de deputaten en de commissie van de NGK het ver

langen naar eenheid niet hebben bevorderd; 
2. dat de Heilige Schrift vermaant om elkaar te dienen door de liefde met de gaven 

die de Heere schenkt en daarbij de ander uitnemender te achten dan zichzelf;" 
en bij 'besluit' : 
"1d. de mogelijkheden om als kerken elkaar te dienen". 
Oud. K. van Smeden stelt voor aan besluit 4 toe te voegen: 
"en bij de gesprekken met de NGK de bij 1a, b en c genoemde onderwerpen te 
behandelen". 

Besloten wordt dat de commissie zich op de ingediende voorstellen zal beraden en 
daar in een latere zitting haar mening over zal geven. 
De bespreking wordt afgebroken (zie art. 167). 

Artikel 149 

Sluiting 
De praeses verzoekt te zingen Psalm 119: 53, waarna ds. J. Oosterbroek voorgaat 
in dankgebed. Daarna sluit de praeses deze zitting. 

NEGENDE ZITTING 

vrijdag 20 oktober 1995, 9.15 - 12.15 uur 

Artikel 150 

Opening 
De praeses opent de vergadering. Nadat op zijn verzoek gezongen is Psalm 22: 14 
en 16 leest hij Psalm 22: 26-32 en Openb. 7: 9 en 10. Dan gaat hij voor in gebed. 

Artikel 151 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat ds. J.H. van Dijk drs. J.C.L. Starreveld ver
vangt. Verder zijn alle primi-afgevaardigden aanwezig. 

Artikel 152 

Vergadertijden 
Namens het moderamen deelt scriba Il mee, dat het vele dat nog op de agenda 
staat het gewenst maakt om de derde zittingsweek te laten aanvangen op maan
dag 6 november, om 14.00 uur. Aldus wordt besloten . 
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Artikel 153 

Buitenlandse zending/toespraak ds. P. Buntuborrong 
Namens de Gereja Toraja Mamasa zijn aanwezig de predikanten P. Buntuborrong 
en J. Rengga. Zij worden hartelijk welkom geheten, alsook ds. H.P. Brandsma, die 
als tolk zal fungeren . Ds. Buntuborrong krijgt gelegenheid de synode toe te spre
ken. 

Hij dankt voor de uitnodiging om op de synode aanwezig te zijn. Hij brengt de har
telijke groeten van de Gereja Toraja Mamasa over en wijst op de banden die beide 
kerken met elkaar verbinden en spreekt over de noodzaak van het gebed voor 
elkaar. Met de wens dat de Heere de synode zal zegenen besluit hij zijn toespraak. 
De praeses antwoordt. Ook hij wijst op de onderlinge banden. Verder herinnert hij 
aan de noodzaak om uit het Woord te leven. Moge de Gereja Toraja Mamasa bij 
dat Woord blijven, ook nu er in Indonesië verleidende krachten aan het werk zijn. 
Tensl?tte herinnert hij met een enkel woord aan ds. Thumo, die in 1989 als afge
vaardigde de synode toesprak, maar inmiddels is overleden. 

Artikel 154 

Vervolg Buitenlandse Zending/toespraak ds. M.S. Muhali 
Namens Sinode Soutpansberg (Venda-kerk) zijn aanwezig ds T.E. Netshitangani, 
br. A. Makhado en ds M.S. Muhali. Ook zij worden hartelijk verwelkomd. Dit wel
kom geldt ook ds. G. Drayer, die als tolk zal optreden. Ds. Muhali krijgt gelegenheid 
de synode toe te spreken. 
Hij dankt voor de ontvangst en de reeds in de commissie gevoerde gesprekken. De 
eenheid tussen beide kerken moet bewaard blijven. De kerken die hij vertegen
woordigt besloten zendingswerk te gaan beginnen in Mozambique. Steun aan dat 
werk door onze kerken zou op prijs worden gesteld. Het Theologisch Seminarie 
"Heidelberg" is opgeheven en opgegaan in de theologische school van 
Potchefstroom. Er is echter nog altijd geen volledige eenheid binnen Die 
~ ereformeerde Kerke in Suid-Afrika. De besprekingen hierover zijn niet gemakke
lijk. Ds. Muhali vertelt ook nog over de opkomst van de Islam in Zuid-Afrika. Hij ziet 
dat als een ernstige bedreiging en vraagt dringend om gebed. 
De voorzitter wijst in zijn antwoord op het feit, dat we temidden van alle dingen die 
ons bedreigen en die duisternis veroorzaken, het Woord bezitten. Hij wenst de 
Vendakerk toe dat zij getrouw mag blijven en mag leven in de vreze Gods. 

Artikel 155 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de buitenlandse 
zending (bijlage 49) met het daarop corresponderende rapport 3 van commissie Il 
(bijlage 50) . De deputaten drs. W. van Heest, ds. H. Last en C.J. Hagesteijn wor
den welkom geheten. De praeses bepaalt dat voor het ogenblik de paragrafen over 
d_e overbruggingsregeling en de integratie in het kerkelijk bureau buiten de bespre
king dienen te blijven. 

Er worden vragen gesteld bij de volgende onderwerpen. 
-Welke motieven hebben er gespeeld bij het samengaan van "Potchefstroom" en 
"Hammanskraal"? Hoe heeft "Heidelberg" daarin een plaats gekregen? 
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-Kan het voorgenomen werk in Brazilië nog wel tot echt zendingswerk gerekend 

worden? Of komt het meer in de richting van hulpverlening of evangelisatie? 

-Wat kunnen deputaten melden van de Reformed Church in Botswana? Hoe is de 

relatie van die kerk tot de Dutch Reformed Church, waarmee we correspondentie 

voeren? Hoe staat men in de Reformed Church tegenover de vrouw in het ambt? 

-Wat zal de functie van de toekomstige voorzitter van deputaten zijn? Voor hoeveel 

tijd zal hij in dienst van deputaten zijn? Wordt dat in de toekomst minder? En als de 

taak minder wordt, wat moet de voorzitter dan doen met de vrijkomende tijd? 

-Is de structuur van het deputaatschap en is de wijze van vergaderen wel doelma

tig? Hoe zal bij de voorgestelde veranderingen de verantwoordelijkheid voor het 

beleid geregeld zijn? Is de formulering van commissie-voorstel 19 wel correct? 

-Is er niet een grote onevenwichtigheid tussen Zending en Evangelisatie wat betreft 

de inkomsten? Waar is de vermogensaanwas aan te danken? 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, drs. D. Visser. Namens deputaten 

gaat de voorzitter, drs. W. van Heest, op de vragen en opmerkingen in. Ook de 

tweede penningmeester van deputaten , br. C.J . Hagesteijn , gaat op een enkele 

vraag in. 
-De samenvoeging van "Potchefstroom" en "Hammanskraal" lijkt niet puur uit prin-

cipiële motieven te zijn gebeurd; ook financiële motieven speelden een rol. De 

afschaffing van de apartheid in Zuid-Afrika blijkt in de praktijk nog niet zo eenvou-

dig te zijn . 
-Het werk in Brazilië is echt zendingswerk: het beoogt het brengen van het 

Evangelie in enkele van de grote steden van dat land, met name onder straatkin

deren, die van dat Evangelie nog nooit gehoord hebben. De hoop is dat er 

gemeenten mogen gaan ontstaan , die langzamerhand het werk kunnen overne-

men. 
-Er zijn geen contacten tussen de Reformed Church in Botswana en de Dutch 

Reformed Church aldaar. In de Reformed Church is één kerk waar men de vrouw 

in het ambt kent. Er is een modus gevonden om hiermee te leven . 

-In verband met de structuurverandering van het deputaatschap is het niet onmo

gelijk dat de taak van de voorzitter na verloop van tijd minder zal gaan wor~en, 

maar deputaten achten het voorlopig noodzakelijk, dat er een algemeen voorzitter 

komt. In de overgangsperiode zal zijn taak toch zeker een 3/5 weektaak zijn , mede 

ook omdat het gewenst is, dat hij alle zendingsterreinen bezoekt. 

-De structuur van het deputaatschap moet inderdaad veranderen. Het deputaat

schap is te groot en er werd vaak te lang vergaderd. De synode zal moeten beslui

ten dat het aantal P .S.-deputaten teruggebracht wordt van drie naar twee. In de 

nieuwe structuur hoopt men efficiënter te kunnen werken. De verantwoordelijkheid 

voor de besluiten blijft bij het hele deputaatschap liggen. 

-Het kan niet ontkend worden dat er een onevenwichtigheid is in de kerken als het 

gaat om de offervaardigheid voor de Zending en die voor de Evangelisatie. Wel 

moet er rekening mee gehouden worden, dat deputaten in de afgelopen periode 

grote bedragen aan legaten en giften hebben ontvangen, waardoor het vermogen 

aanzienlijk is toegenomen. Er is steeds een milde offervaardigheid voor de zen-

ding. 

In een tweede ronde dient ds. J. van Amstel het voorstel in om de functie van de 

algemeen voorzitter zo mogelijk gefaseerd terug te brengen. Voorts wordt ervoor 

gepleit, dat deputaten meer zullen doen met het geld dat zij beheren. Waarom vra-
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gen -~eputate_n, nu ze over zo'n grote reserve beschikken, om een verhoging van 

de b1Jdrage uit de kerken? Er blijft moeite bestaan met de benoeming van een alge

meen voorzitter voor 3/5 weektaak. Ds. P. den Butter stelt een andere redactie van 

commissie-voorstel 19 voor. 

Ook nu wordt zowel namens de commissie als namens deputaten antwoord gege

ven. Wat het voorstel-Van Amstel bedoelt ligt eigenlijk al opgesloten in de rapporta

ge. De commissie zal zich er echter nader op bezinnen . Deputaten gaan inderdaad 

~eer doen ~et het geld, waarover ze beschikken. De komende periode zal grotere 

uitgaven te zien geven als de synode goedkeuring hecht aan het werk, dat deputa

ten voornemens zijn te gaan doen Mozambique, Brazilië en Bangui. Daarbij willen 

deputaten evenwel zuinig te werk gaan. Er mogen geen tekorten ontstaan; vandaar 

de vraag om een verhoging van de bijdrage uit de kerken . Als het gaat over de 

voorzitter moet niet vergeten worden, dat de synode van 1992 reeds toestemming 

gaf voor een voorz1~er met een 3/5 weektaak. Voorlopig moet hier volgens deputa

ten geen verandering 1n worden aangebracht. De commissie neemt de andere 

lezing van haar voorstel 19 over. 

De bespreking wordt afgebroken om later op de dag te worden voortgezet (zie art. 

160) 

Artikel 156 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering om de afgevaardigden gelegenheid te geven 

de lunch te nuttigen. 

Heropening 

VERVOLG NEGENDE ZITTING 

vrijdag 20 oktober 1995, 13.30 - 16.00 uur 

Artikel 157 

De vergadering wordt heropend. Gezongen wordt Psalm 65: 1. 

Artikel 158 

Comité-generaal 

Artikel 159 

Contact met de Overheid 

Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor het contact met de 

O~er_heid (bijlage 51). Tevens geeft de praeses in bespreking rapport 5 van com

m1ss1e V (bijlage 52) . Namens deputaten zijn aanwezig de secretaris mr. H. 

Herweijer en de gedelegeerde in het C.1.O. mr. dr. C.J. Verplanke. Beiden worden 

welkom geheten. 

Gevraagd wordt hoe groot de ontvankelijkheid bij de Overheid is voor de stem van 
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de kerken. Gevraagd wordt ook of deputaten niet kunnen bevorderen dat er op 
plaatselijk niveau C.1.O.'s worden opgericht. Tenslotte is er een vraag met betrek
king tot de opvolging van ds. Klein Onstenk als justitie-predikant. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur ds. J. van Dijken. Namens deputa
ten doet dat mr. Herweijer. Soms is het inderdaad teleurstellend om te ervaren, dat 
de stem van de kerken bij de Overheid weinig weerklank vindt. Meestal spreken 
onze kerken via het C.1.O.; in enkele gevallen hebben onze kerken zich rechtst
reeks tot de Staten-Generaal gewend, o.a. in verband met de Wet Gelijke 
Behandeling en de Wet op de lijkbezorging. Wat de opvolging van ds. Klein 
Onstenk betreft, ziet het er voorlopig niet naar uit, dat een full-time justitie-predikant 
kan worden aangesteld. De formatieplaatsen staan teveel onder druk omdat ook 
vanuit de kringen van Moslims en Hindoes om geestelijke verzorging gevraagd 
wordt. 
Mr. dr. Verplanke wijst nog op de contacten die er bestaan met de politieke partij
en. Hij acht het ontstaan van plaatselijke C.1.O.'s van belang voor het contact met 
gemeentebesturen, maar het initiatief daartoe moet van de plaatselijke kerken uit
gaan. 

De synode besluit: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en hen te danken voor hun werk-

zaamheden ; 
2. opnieuw deputaten en een algemeen secundus te benoemen; 
3. opnieuw een gedelegeerde en een plaatsvervangend gedelegeerde in het C.1.O. 

te benoemen. 

De praeses neemt met een enkel woord afscheid van de aftredende deputaten mr. 
dr. C.J. Verplanke en prof. dr. W. van 't Spijker. 

Artikel 160 

Vervolg Buitenlandse Zending 
De bespreking van het rapport van de deputaten voor de buitenlandse zending en 
het bijbehorende commissie-rapport wordt voortgezet (zie art. 155). 

De synode besluit: 
1. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter te benoemen; 
2. twee deputaten sectievoorzitters te benoemen; 
3. opnieuw een deputaat eerste secretaris, een deputaat tweede secretaris, een 

deputaat eerste en tweede penningmeester te benoemen; 
4. de gevolgde procedure rondom de benoeming van een eerste secretaris goed 

te keuren ; 
5. de kerk van Hilversum-Oost eervol te ontslaan van haar status als zendende 

kerk; 
6. de kerk van Purmerend eervol te ontslaan van haar status als zendende kerk 

op het moment dat ds. H. Jonkman zich aan een andere gemeente verbindt; 
7. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van 

Veenendaal-Bethel; 
8. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van 

Wormerveer; 
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9. het besluit van deputaten goed te keuren om Mozambique te aanvaarden als 
nieuw zendingsgebied; 

10. het besluit van deputaten goed te keuren om in samenwerking met de lgrejas 
Evangelicas Reformadas no Brasil een zendingsproject op te zetten in de ste
den Curitiba en Sao Paulo in Brazilië; 

11 . in de regeling voor de buitenlandse zending, art. 5, de volgende bepaling op te 
nemen: 

"De deputaten zijn bevoegd medewerking te verlenen aan kerkeraden voor de uit
zending van bijzondere zendingsarbeiders"; 
12. de regeling voor de uitzending van bijzondere zendingsarbeiders, die als bijlage 

1 bij het rapport is gevoegd, goed te keuren; 
13. de deputaten op te dragen hun eerste versie van het formulier voor de bevesti

ging tot missionaire dienst (bijlage 2) en van het formulier voor de uitzending 
van andere zendingsarbeiders zorgvuldig te herzien en aan de generale synode 
van 1998 ter goedkeuring voor te leggen; 

14. het voorstel van deputaten om het aantal PS-deputaten terug te brengen van 
drie naar twee, goed te keuren en art 3. van de Regeling voor de buitenlandse 
zending (bijlage 22 van de kerkorde) als volgt te wijzigen: 

"Elke particuliere synode benoemt twee deputaten met hun secundi die zitting heb
ben voor de tijd van twee jaren en terstond herkiesbaar zijn ... " enz. 

Een aantal zaken de buitenlandse zending betreffende blijft overstaan tot een vol
gende zitting (zie art. 222). 

Artikel 161 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/bezinning 
De praeses stelt aan de orde het gedeelte "Bezinning" uit het rapport van de depu
taten voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en het contact 
met de buitenlandse kerken (bijlage 14) en het gedeelte uit rapport 3 van commis
sie IV (bijlage 27) dat daarop correspondeert. 

Gevraagd wordt waarom de commissie niet ingaat op de suggestie van deputaten 
om het deputaatschap te splitsen in een deputaatschap voor de binnenlandse con
tacten en één voor de contacten in het buitenland. Ook wordt gevraagd waarom de 
commissie zich niet uitspreekt over de vraag van deputaten of bijstelling van hun 
instructie gewenst is. 

Namens de commissie zegt de rapporteur ds. J. Oosterbroek toe, dat de commis
sie zich alsnog op de gestelde vragen zal beraden (zie art. 168). 

Artikel 162 

Geestelijke verzorging militairen 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de geestelijke ver
zorging van de militairen (bijlage 53) en het daarop betrekking hebbende rapport 3 
van commissie 111 (bijlage 54). Namens deputaten is ds. H. van den Heuvel aanwe
zig. 

Gevraagd wordt of door het afschaffen van de dienstplicht en de veranderingen 
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daardoor in de krijgsmacht het deputaatschap in feite niet overbodig is geworden. 
De militairen zijn straks niet meer dan een van de vele beroepsgroepen in ons 
land. 
Namens commissie 111 gaat de rapporteur, drs. A. Baars op de vraag in . Er is blij-
vend reden voor het bestaan van het deputaatschap. Het werk onder de beroeps
militairen neemt toe. De ontwikkelingen in de krijgsmacht geven bovendien aanlei
ding tot diepgaande bezinning. Ds. Van den Heuvel geeft nog aan, dat er wel een 
verschuiving is opgetreden in het werk van deputaten nu geen zorg meer besteed 
behoeft te worden aan dienstplichtigen, maar dat de grote secularisatie in het mili
taire bedrijf van deputaten vraagt dat deputaten extra aandacht geven aan de 
beroepsmi I itai ren . 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het werk dat zij in de afgelopen periode hebben ver-

richt en hun werkzaamheden goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

De praeses spreekt goede wensen uit aan het adres van de geestelijke verzorgers 
in de krijgsmacht alsook aan de aftredende deputaten. 

Artikel 163 

Sluiting 
De praeses neemt afscheid van de afgevaardigden van de Gereja Toraja Mamasa 
en van die van Sinode Soutpansberg. Ook wordt afscheid genomen van rev. C.A. 
Schouls van de Free Reformed Churches. Op verzoek van de praeses wordt 
gezongen Psalm 122: 1, waarna drs. A. Baars voorgaat in dankgebed. De praeses 
sluit daarop de vergadering . 

TIENDE ZITTING 

maandag 6 november 1995, 14.00 -17.15 uur 

Artikel 164 

Opening 
De praeses opent deze zitting. Gezongen wordt Psalm 115: 5 en 6, waarna de 
praeses Psalm 115 leest en voorgaat in gebed. In zijn gebed denkt hij speciaal aan 
het volk Israël, met name in verband met de moord op de eerste minister Rabin. 

Artikel 165 

Appel-nominaal 
Van de ouderlingen zijn de primi-afgevaardigden A. de Geus, J. Vroegop en G. van 
Putten vervangen door de secundi L. van der Zwaag, J. Berkhout en O.B. van 
Noord. Verder zijn alle primi-afgevaardigden aanwezig. De brs. Van der Zwaag , 
Berkhout en Van Noord betuigen door opstaan hun instemming met de belijdenis. 

1. 
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Artikel 166 

Schrijven particuliere synode van het Westen inzake grote stadsproblematiek 
De praeses stelt aan de orde de brief van de particuliere synode van het Westen 

417 inzake de problematiek in de grote steden (bijlage 55) . Namens commissie Il rap
porteert drs. D. Visser mondeling dat commissie Il voorstelt van dit schrijven kennis 
te nemen. De particuliere synode had met de brief geen andere bedoeling dan de 
generale synode van de genoemde problematiek op de hoogte te stellen. 
De synode besluit 
De brief van de particuliere synode van het Westen voor kennisgeving aan te 
nemen. 

Artikel 167 

Vervolg kerkelijke verhoudingen binnenland/Nederlands Gereformeerde 
Kerken 
De bespreking van de relatie tot de Nederlands Gereformeerde kerken wordt voort
gezet (zie art. 148). Dit geschiedt aan de hand van rapport 7 van commissie IV (bij-

418 lage 56). De afgevaardigden van de Nederlands Gereformeerde Kerken, drs. J.C. 
Schaeffer en ds. J. Horsman worden welkom geheten . 
Commissie IV rapporteert wat zij gedaan heeft met de ingediende voorstellen. Ds. 
J. van Dijken geeft te kennen, dat hij zijn ingediende voorstel in gewijzigde vorm 
handhaaft, omdat naar zijn mening in het voorstel van de commissie het gebod tot 
eenheid te weinig doorklinkt. Hij beroept zich hiervoor op Joh. 17. 
Ds. J. van Amstel geeft te kennen , dat hij zijn voorstel terugneemt, omdat hij ervan 
uitgaat dat in het antwoord op de brief van de Landelijke Vergadering de zorg die in 
de synode leeft ten aanzien van de gesignaleerde ontwikkelingen in de Nederlands 
Gereformeerde Kerken onder woorden gebracht zal worden. 
Er blijkt in de synode behoefte te bestaan aan een verduidelijking van wat de com
missie bedoelt met het voorgestelde besluit 3. Hoe moeten deputaten aandacht 
geven aan de positie van de samenwerkingsgemeenten? Gevraagd wordt wat de 
commissie bedoelt met het woord "droefheid". Ook wordt de vraag gesteld of de 
commissie wil , dat deputaten nu toch weer wel verder moeten spreken over de 
gebleven verschillen ten aanzien van de toeëigening des heils. Zorg wordt uitge
sproken, dat het voortgaande contact met de Nederlands Gereformeerde Kerken 
wel eens zou kunnen leiden tot een breuk in eigen kerkverband. 
Het gewijzigde voorstel van ds. J. van Dijken luidt: 
na 'overwegende' toevoegen: 
"voorts overwegende: 
1. dat de gesprekken tussen de deputaten en de commissie van de NGK het ver

langen naar eenheid niet hebben bevorderd; 
2. dat het ziende op Christus' gebod tot en gebed om eenheid roeping der kerk is 

om eenheid te zoeken, zoals diverse synoden hebben uitgesproken; 
3. dat de Heilige Schrift vermaant om elkaar te dienen door de liefde met de gaven 

die de Heere schenkt en daarbij de ander uitnemender te achten dan zichzelf;" 
en bij 'besluit': 
"1 d. de mogelijkheden om als kerken elkaar te dienen met de gaven die de Heere 
geschonken heeft". 

Oud . H. Hulshof stelt voor "de plaatselijke kerken op te roepen de zaak van de een-
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heid van de verschillende kerken ootmoedig aan de Heere voor te leggen in de 

gebeden", zoals dat ook in het besluit ten aanzien van de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt is gedaan. 
De rapporteur, drs. T.M. Hofman, gaat op de gemaakte opmerkingen in. De com

missie stemt in met de noodzaak van het zoeken van eenheid, maar de relatie tot 

de Nederlands Gereformeerde Kerken verkeert op dit moment in een moeilijke 

fase. Er zijn inderdaad belemmeringen voor de eenheid. In deze fase is het dan 

ook moeilijk om de kerken op te roepen tot het zoeken van eenheid. Het is niet de 

bedoeling dat nog weer gesproken zal worden over de verschillen wat betreft de 

toeëigening van het heil. Wel moeten de gevolgen van het ontbreken van overeen

stemming op dat gebied onder ogen gezien worden . Als de commissie het woord 

"droefheid" gebruikt, is dat echt gemeend; er is pijn als gelet wordt op de huidige 

stand van zaken. Herhaald wordt wat eerdere synoden uitspraken met betrekking 

tot het bewaren van de eenheid in eigen kerkverband. 
Prof. dr. J. van Genderen gaat in op de vragen die gesteld zijn bij het door de com

missie voorgestelde besluit 3. Hij wijst erop, dat in het voorstel gesproken wordt 

over de 'ontwikkelingen die gaande zijn'. Die zijn op dit moment niet hoopgevend 

voor een als kerken naar elkaar toegroeien. Die ontwikkelingen kunnen moeilijkhe

den opleveren voor de samenwerkingsgemeenten en de samenwerkende gemeen

ten, met name als deze gemeenten besluiten een eigen weg te kiezen. Gebeurt 

dat, dan hebben de deputaten iets te doen, opdat er geen vervreemding van de 

zusterkerken zal ontstaan. Die ruimte hebben deputaten. Hun instructie (bijlage 30 

K.O.) zegt in art. 6 dat deputaten zich tot kerkeraden kunnen wenden in verband 

met bepaalde ontwikkelingen. Zij zouden dat per brief kunnen doen. Art. 5 van die 

instructie wijst ook nog op de mogelijkheid dat deputaten advies kunnen geven. Er 

staat niet bij of dat gevraagd of ongevraagd advies zal zijn . Maar gelet op de zorg 

die in de synode leeft zullen kerkeraden van samenwerkingsgemeenten een even

tueel ongevraagd advies van deputaten niet zonder meer naast zich neer kunnen 

leggen. 
Gehoord het advies van prof. Van Genderen stelt ds. P. den Butter twee amende

menten voor bij besluit 3: 
1.invoegen: "conform hun instructie art. 5 en 6 (bijlage 30 K.O.)"; 
2.toevoegen: "en de samenwerkende gemeenten". 
Na beraad deelt de rapporteur van de commissie mee, dat de commissie de voor

stellen van ds. Van Dijken en oud. Hulshof niet overneemt. Ds. van Dijken hand

haaft zijn voorstel, dat bij stemming verworpen wordt. Oud. Hulshof trekt zijn voor

stel in. 
Het tweede amendement van ds. Den Butter neemt de commissie wel over; het 

eerste niet, aangezien zij dit overbodig acht. Ds. Den Butter handhaaft zijn eerste 

amendement, dat bij stemming wordt aangenomen. 
Prof. H.G.L. Peels adviseert een redactionele wijziging van besluit 2. 

De synode komt tot de volgende uitspraak: 
De synode 
overwegende 
1. dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat de Nederlands Gereformeerde 

Kerken zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar 

de gereformeerde belijdenis; 
2. dat deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil met 

de Nederlands Gereformeerde commissie hebben besproken; 
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3. dat deputaten stellen dat het vrijwel onmogelijk is om de gebleven verschillen zo 

te formuleren, dat ook de Nederlands Gereformeerde commissie zich in de for
mulering herkent; 

4. dat tijdens de samensprekingen vragen gerezen zijn over de visie in de 

Nederlands Gereformeerde Kerken op de relatie tussen Schrift en confessie; 

5. dat het gesprek over het Akkoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) en het 

functioneren ervan niet echt gevoerd kon worden en dat daardoor ook nauwe

lijks kon worden voldaan aan de opdracht om mede aandacht te geven aan 

diverse landelijke en plaatselijke ontwikkelingen die een belemmering op de weg 
naar eenheid kunnen zijn ; 

6. dat deze ontwikkelingen wel zijn doorgegaan, getuige onder meer het besluit 

van de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken om 
het diakenambt open te stellen voor de zusters der gemeente; 

7. dat er verschillende gemeenten zijn waar een min of meer intensieve vorm van 

samenleving met de plaatselijke Nederlands Gereformeerde Kerk wordt onder
houden; 

constaterende 

1. dat er verschillen gebleven zijn ten aanzien van de visie op de toeëigening van 
het heil ; 

2. dat de discussie over het A.K.S. in de Nederlands Gereformeerde Kerken op 

gang gekomen is getuige de door de Landelijke Vergadering aangenomen wijzi
gingen van het A.K.S. ; 

3. dat er steeds spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk 

hier en daar wel en landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de 

Nederlands Gereformeerde Kerken en dat dit binnen eigen kerkverband moeite 
blijft geven; 

4. dat de kerken van het Samenwerkingsoverleg aandringen op nauwere samen
werking met de Nederlands Gereformeerde Kerken; 

van oordeel 

1. dat het na jarenlange samensprekingen niet gelukt is de bestaande verschillen 

weg te nemen en dat het vooralsnog niet te verwachten is dat de verschillen, die 

gebleven zijn met betrekking tot de toeëigening van het heil in nog te houden 

samensprekingen geheel zullen kunnen worden weggenomen; 

2. dat de wijzigingen, die door de Landelijke Vergadering zijn aangebracht in het 

A.K.S. aan onze bezwaren tegen het A.K.S. wel tegemoet komen , maar die 
bezwaren niet geheel wegnemen; 

3. dat er reden is om door te spreken over de relatie tussen de Heilige Schrift en 

de confessie in het licht van wat daarover in de landelijke samensprekingen met 

de Nederlands Gereformeerde commissie naar voren is gebracht; 

4. dat door het besluit van de Landelijke Vergadering om het diakenambt open te 

stellen voor de zusters der gemeente een nieuwe hindernis gelegd is op de weg 
naar kerkelijke eenheid; 

5. dat het dienstig is nogmaals te wijzen op wat de synoden van 1983, 1986 en 

1992 uitspraken, namelijk dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke ker

ken het hele kerkverband raakt en dat het daarom belangrijk is de noodzaak van 

het bewaren en bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband in het oog te 
houden; 

6. dat het gewenst is dat er aandacht besteed wordt aan de positie van de samen
werkingsgemeenten; 

spreekt uit 
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1. met droefheid te moeten vaststellen, dat tot dusver in de samensprekingen de 
verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils die een belemmering vor
men op de weg naar kerkelijke eenheid niet voldoende duidelijk zijn weggeno
men· 

2. dat gelet op het genoemde onder van oordeel sub 2, 3 en 4 er nieuwe belemme
ringen zijn op de weg naar kerkelijke eenheid; 

besluit 
1. deputaten op te dragen met de Nederlands Gereformeerde commissie in de 

samensprekingen (door) te spreken over: 
a. de relatie Schrift en confessie; 
b. de vragen ten aanzien van het A.K.S.; . . 
c. het besluit van de Landelijke Vergadering inzake openstelling van het diaken

ambt voor de zusters der gemeente; 
2. deputaten op te dragen met de Nederlands Gereformeerde commissie te spre

ken over de vraag welke de gevolgen zijn van het gegeven dat in de samenspre_
kingen tot nu toe de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil 
niet met voldoende duidelijkheid zijn weggenomen ; 

3. deputaten, gelet op de ontwikkelingen die gaande zijn, eveneens op te dragen, 
conform hun instructie art. 5 en 6 (bijlage 30 K.O.) , de nodige aandacht te geven 
aan de positie van de samenwerkingsgemeenten en de samenwerkende 
gemeenten; 

4. aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken te 
verzoeken haar commissie voor Contact en Samenspreking op te dragen de 
onder 1 genoemde onderwerpen te bespreken met ons deput~atscha~; 

5. bij de kerken en de kerkelijke vergaderingen erop aan te dringen_ - 1n verband 
met de in het rapport gesignaleerde verschillen - terughoudendheid te betrach
ten in het zoeken naar en uitbreiden van contacten met de Nederlands 
Gereformeerde Kerken; 

6. de brief van de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde 
Kerken d.d. 3 oktober 1995 te beantwoorden; 

7. de kerkeraden van NGK/CGK te Almere en de NGK te Kampen een afschrift te 
zenden van dit besluit. 

De praeses spreekt nog een enkel woord tot de afgevaardigden van de Nederlands 
Gereformeerde Kerken . Hij verzoekt hen de in de synode uitgesproken zorg ten 
aanzien van bepaalde ontwikkelingen in de Nederlands Gereformeerde Kerken 
serieus te nemen. 

Artikel 168 

Vervolg kerkelijke verhoudingen/Bezinning 
De praeses stelt aan de orde het gedeelte "Bezinning" van het rapport van de 
deputaten voor de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de cor
respondentie met buitenlandse kerken (bijlage 14). Hierop correspondeert rapport 
8 van commissie IV (bijlage 57) . 

In de bespreking wordt gevraagd waarom de commissie niet ingaat op de vraag 
van deputaten naar wijziging van hun instructie. Ook wordt gevraagd of datgene 
wat deputaten onder "Bezinning" schrijven niet het gevaar in zich bergt, dat de 
praktijk gaat heersen over het gebod. 
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Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. J. Oosterbroek. De commissie 
wil geen oordeel uitspreken over de "bezinning " van deputaten. Zij constateert 
alleen dat deputaten hun opdracht hebben uitgevoerd. Deputaten zullen bij hun 
bezinning op de vraag naar splitsing van het deputaatschap zich ook beraden op 
hun instructie. 
Namens deputaten antwoordt ds. P. den Butter. Schrift en confessie zijn de norm 
en het is niet de bedoeling dat de praktijk zal gaan heersen over het gebod, maar 
de praktijk laat wel zien, dat de vraag actueel is, hoe de Schrift en de confessie 
worden verstaan. Wat betreft het voldoen aan de opdracht tot bezinning acht hij 
een voorstel van de commissie en een besluit van de synode gewenst. Ook dringt 
hij erop aan , dat de synode zal uitspreken of de instructie van deputaten wel of niet 
gewijzigd zal worden . 
Na beraad van de commissie deelt de rapporteur mee dat de voorstellen van de 
commissie worden aangevuld. Daarna komt de synode tot een besluit 

De synode besluit 
1. de naam en de instructie van het deputaatschap vooralsnog ongewijzigd te 

laten; 
2. deputaten op te dragen te overwegen en de eerstvolgende synode een voorstel 

te doen om de taken te verdelen tussen twee deputaatschappen, waarbij het 
ene de zaken van de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland 
behartigt en het andere zich concentreert op de correspondentie met de kerken 
in het buitenland en in verband daarmee voorstellen te doen voor een afzonder
lijke instructie voor beide deputaatschappen. 

Artikel 169 

Vervolg kerkelijke verhoudingen/Algemeen 
Nu alle zaken betreffende het werk van de deputaten voor de eenheid van de gere
formeerde belijders in Nederland en de correspondentie met de buitenlandse ker
ken afgehandeld zijn 
besluit de synode 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren met inbegrip van het volbrengen 

van de opdracht tot bezinning en hen hartelijk dank te zeggen voor hun veelvul
dige arbeid; 

2. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 170 

Schrijven van Die Teologiese Skool van die Gereformeerde Kerke 
De praeses stelt aan de orde de brief van Die Teologiese Skool van die 

419 Gereformeerde Kerke in Zuid-Afrika (bijlage 58). Daarop correspondeert rapport 6 
420 van commissie IV (bijlage 59). 

De synode besluit 
daar de materie onze aandacht verdient dit stuk ter hand te stellen aan deputaten 
hulpverlening in binnen- en buitenland, die dan tevens contact kunnen opnemen 
met de deputaten voor de buitenlandse zending. 
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Artikel 171 

Schrijven van de Universa! and Consultative Synod of the Hungarian 
Reformed Church 
De praeses stelt aan de orde de brief van de Universa! and Consultative Synod of 

421 the Hungarian Reformed Church (bijlage 60). 
420 Op dit schrijven correspondeert rapport 6 van commissie IV (bijlage 59) . 

De synode besluit 
gezien het dringend karakter van dit verzoek en de grote nood aldaar dit stuk aan 
deputaten hulpverlening in binnen- en buitenland ter hand te stellen. 

Artikel 172 

Evangelieverkondiging onder Israël 
De voorzitter stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor de evangeliever-

423 kondiging onder Israël (bijlage 61) en het op dit rapport corresponderende rapport 

437 1 van commissie Il (bijlage 62). Tevens wordt aan de orde gesteld het aanvullende 

439 rapport van de deputaten (bijlage 63) en het daarmee verband houdende rapport 

446 1 a van commissie Il (bijlage 64) . De deputaten ds. H. Biesma en dr. G.C. den 
Hertog worden welkom geheten. 

In de bespreking blijkt dat er in de synode naast waardering voor de bezinning van 
deputaten ook kritiek op dit onderdeel leeft. Zij die waardering uitspreken hebben 
moeite met de kritische opmerkingen in het rapport van de commissie en met het 
voorstel van de commissie in haar tweede rapport. Zij die kritiek hebben op wat 
deputaten schrijven, hebben vooral moeite met het aanvullende rapport van depu
taten, waarin de taakomschrijving voor de werker in Israël vermeld is. Is de exege
se van bepaalde in dit gedeelte genoemde teksten - bijvoorbeeld Ef. 2 - wel de juis
te? Is er niet meer te zeggen aan de hand van 2 Cor. 5 over de dienst der verzoe
ning? Is het gebruik van de Schrift niet te selectief? Wordt toch niet teveel uitge
gaan van een gelijkwaardigheid tussen jodendom en christendom? Wordt wel 
genoeg recht gedaan aan het gegeven, dat het Evangelie moet gepredikt worden 

met bevel van bekering en geloof? Wat bedoelen deputaten als zij spreken over 
het 'alomvattende' van het heil? 
Ook wordt gevraagd naar de contacten in Israël en hoe die werken in de praktijk. 
Wat komt er terecht van de in de instructie van deputaten genoemde kerkplanting? 

Zijn er mogelijkheden om aansluiting te zoeken bij plaatselijke gemeenten in 
Israël? Zijn er contacten met Messias-belijdende gemeenten? Waarom denken 
deputaten toch nog weer aan een wijziging van de naam van het deputaatschap? 
Is commissie-voorstel 4 niet erg merkwaardig en kan dat daarom niet beter worden 
weggelaten? 
De bespreking wordt afgebroken (zie art 175). 

Artikel 173 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 
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VERVOLG TIENDE ZITTING 

maandag 6 november 1995, 19.00 - 21.30 uur 

Artikel 174 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Gezongen wordt Psalm 89: 14. 

Artikel 175 

Vervolg Evangelieverkondiging onder Israël 

De voorafgaande aan de pauze afgebroken bespreking wordt voortgezet. Ook de 
deputaten ds. M.W. Vrijhof en br. P. Vree worden verwelkomd. 
Er worden nog enkele vragen gesteld. Daarna antwoorden de rapporteur van de 
commissie, drs. D. Visser en de voorzitter van deputaten, ds. H. Biesma. 
Drs. Visser maakt duidelijk, dat naar het oordeel van de commissie het aanvullende 
rapport van deputaten anders getoonzet is dan het eerste rapport. Met name de 
taakomschrijving van de werker in Israël schiet tekort. Er wordt niet genoegzaam 

over Christus en de verzoening door Hem gesproken. Voor het ontstaan van mis
verstanden op dit punt moet worden gewaakt. Een en ander was voor de commis

sie reden om in haar rapport 1 b met een aanvullend voorstel te komen. De com
missie stemt in met veel van de in de vergadering geuite kritiek. Commissie-voor
stel 4 kan inderdaad beter vervallen. 
Ds. Biesma legt uit dat in de taakomschrijving van de werker het uitgangspunt 
g~kozen is in de gedachte van de dienst der verzoening. Overigens erkent hij dat 
die taakomschrijving geen theologisch uitgebalanceerd stuk is. Deputaten zien ech
ter wel degelijk de noodzaak van de oproep tot geloof in Christus, maar er is onder 
de Joden een grote gevoeligheid op dit punt en we moeten niemand onnodig kop

sc~u"."' maken. _Als het gaat om de vraag of er gelijkwaardigheid of ongelijkwaardig
heid 1s tussen Jodendom en christendom maken de deputaten geen keuze. Wel is 
het van belang te weten wat een Jood is. Over de exegese van verschillende tek
sten ka~ verschil van mening bestaan, maar deputaten hebben zeker geen selec
tief Schriftgebruik toegepast. 

De contacten die er zijn in Israël moeten zo veel mogelijk worden voortgezet. Het is 
echter niet gemakkelijk om daar als predikant te moeten werken zonder dat er een 

gemeente om hem heen staat. Van kerkplanting is geen sprake; wel wordt contact 
onderhouden met kerken ter plaatse. Daarbij zijn de contacten met Messias-belij
dende Joden gering. Zulke contacten zouden onmiddellijk de contacten met andere 
Joden onmogelijk maken. 
De secretaris en de penningmeester van deputaten, dr. G.C. den Hertog en br. P. 
Vree, geven nog enige aanvullende informatie. 
1~ een tweede ronde merken sommige afgevaardigden op, dat hun vragen niet of 
niet voldo~nde beantwoord zijn. Hun bezwaren zijn niet weggenomen. Gevraagd 
om preadvies te geven maakt prof. dr. J. van Genderen duidelijk dat ook hij bezwa
ren heeft tegen verschillende zaken die in de bezinning van deputaten staan ver
meld. _Wanneer het in commissie-voorstel 3 zou gaan om de aan de laatste syno

d~~ Ultg~brachte bezinning, verwijst hij naar de synode van 1989, die ook ernstige 
kritiek uitsprak over het bezinningsstuk. Mede daarom kan dat voorstel van de 

---
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commissie niet zonder meer aangenomen worden. Vanuit de ontstaansgeschiede

nis van het deputaatschap maakt prof. Van Genderen duidelijk dat het van het 

begin af de opzet is geweest om Israël de stem van het Evangelie te doen horen. 

Het ging dus om het getuigenis naar Israël toe en daar zal het om moeten blijven 

gaan. In dat opzicht ontbreekt er in het rapport van deputaten te veel. Hij adviseert 

dan ook dat het stuk herzien zal worden. Dit zal zeker noodzakelijk zijn als deputa

ten overwegen de resultaten van hun bezinning te publiceren. 

Prof. dr. H.G.L. Peels denkt wat positiever over het stuk van deputaten, maar ziet 

toch de noodzaak van nauwkeuriger formulering . Hij staat achter het voorstel van 

de commissie in rapport 1 a. 

Nogmaals komt de rapporteur van de commissie aan het woord. Hij erkent, dat 

voorstel 3 zo niet kan en stelt voor de laatste zinsnede van dat voorstel te schrap

pen. De voorzitter van deputaten erkent dat er mogelijk vragen zijn blijven liggen. 

Wel vindt hij het moeilijk als gezegd wordt dat deputaten evenwichtiger en uitvoeri

ger moeten rapporteren. Om dat te kunnen realiseren zouden zij een studie-secre

taris moeten hebben. 

Het voorstel betreffende de publicatie van de bezinning wordt aangehouden tot na 

advies van commissie Vl. 
De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij verrichtten en hun handelingen 

goed te keuren; 
2. opnieuw een eerste en tweede secretaris, een eerste en een tweede penning

meester en een adviseur te benoemen; 
3. deputaten op de dragen de generale synode van 1998 te dienen met een nade

re bezinning op de dienst der verzoening en in die bezinning aandacht te geven 

aan de wijze waarop in de Heilige Schrift gesproken wordt over de noodzaak 

van en de oproep tot persoonlijk geloof om in de verzoening door Christus te 

delen, opdat dat ook een duidelijke plaats krijgt in de taakomschrijving van de 

werker in Israël en in het werk zelf. 

Artikel 176 

Comité-generaal 

Artikel 177 

Sluiting 
Na het zingen van de Lofzang van Maria: 3 en dankgebed door ds. J. van Amstel 

sluit de praeses de vergadering. 
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ELFDE ZITTING 

dinsdag 7 november 1995, 9.15 - 12.15 uur 

Artikel 178 

Opening 

Nadat de praeses deze zitting heeft geopend wordt op zijn voorstel gezongen 

Psalm 68: 9 en 17. Daarna leest hij Psalm 68: 19-36 en gaat hij voor in gebed. 

Artikel 179 

Appel-nominaal 

Ook in deze zitting zijn de ouderlingen A. de Geus en J. Vroegop vervangen door 

hun secundi , resp. oud. L. van der Zwaag en oud. J. Berkhout. Voor het overige 

zijn alle primi-afgevaardigden aanwezig. Oud. A. Benschop geeft te kennen dat zijn 

plaats vanaf 11.00 uur zal worden ingenomen door zijn secundus oud. J.C. van 

Beveren . 

Artikel 180 

Attentie gastgezinnen 

De praeses deelt namens de quaestor mee, dat de afgevaardigden een bedrag van 

f 25,- kunnen besteden voor een attentie voor hun gastgezinnen. 

Artikel 181 

Comité-generaal 

Artikel 182 

Bijlage 6 K.O. 

Commissie VII , die het in de zojuist gehouden comité-zitting behandelde appel had 

te beoordelen, was bij de behandeling van dat appel gestuit op de behoefte aan 

verduidelijking van het bepaalde in bijlage 6 K.O., sub 2b. Deze commissie doet 

dan ook het voorstel om een aantal paragrafen uit haar rapport in de Acta op te 

nemen. 

De vraag wordt gesteld of dit langs deze weg wel kan. Kunnen op deze wijze door 

de synode besluiten genomen worden en wijzigingen in een bijlage bij de K.O. wor

d~n aangebracht? De rapporteur van de commissie, ds. J.P. Boiten, zegt dat het 

niet om een nieuw besluit gaat, maar slechts om een verduidelijking, om op die 

manier misverstanden te voorkomen en de kerken te dienen. In zijn preadvies wijst 

prof. dr. J. van Genderen erop, dat het in het verleden wel meer gebeurd is, dat 

vanuit een comité-vergadering bepaalde zaken in de Acta werden opgenomen om 

zo verduidelijking te scheppen. Verwezen wordt naar Acta 1956, art. 158 en Acta 

1986, art. 162. In het onderhavige geval gaat het inderdaad niet om een nieuw 

besluit of een verandering van bijlage 6, maar slechts om verduidelijking. 

De synode besluit 

het voorstel van de commissie over te nemen en de bedoelde passages ter verdui-
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delijking van bijlage 6 K.O. sub 2b in de Acta op te nemen. 

Deze passages luiden: 
"De functie van de classis inzake de vraag of er voldoende eenparigheid van 

gevoelen is in de gemeente, is als volgt aan te geven. Zij moet wel uitgaan van de 

beoordeling van deze eenparigheid door de kerkeraad, maar kan vragen, of en hoe 

dit oordeel aan de gemeente is meegedeeld. 
Omdat de aanwezigheid van genoegzame eenparigheid in de gemeente behoort 

tot de vereisten voor het gaan van de weg tot nauwer samenleven, moet de kerke

raad daarover aan de classis informatie geven. Daarbij kunnen bij de classis vra

gen rijzen, die de kerkeraad heeft te beantwoorden. 

Bovendien is er in de bepalingen van Bijlage 6 K.O. sprake van de rondvraag naar 

art. 41 K.O. en van de kerkvisitatie. De eenparigheid van gevoelen in de gemeente 

blijft een niet te verwaarlozen element in het verslag dat de classis ontvangt. De 

openheid en het vertrouwen zouden geschaad worden en het zou een formalisti

sche indruk maken, wanneer de classis niet op de hoogte werd gehouden van de 

eenparigheid van gevoelen in de gemeente die er bij een nauwere samenleving 

met een kerk van een ander kerkverband behoort te zijn". 

Artikel 183 

Comité-generaal 

Artikel 184 

Comité-generaal 

Artikel 185 

Schorsing 
In verband met de lunchpauze schorst de praeses de vergadering. 

VERVOLG ELFDE ZITTING 

dinsdag 7 november 1995, 13.45 -17.15 uur 

Artikel 186 

Heropening 
De zitting wordt heropend. Gezongen wordt Psalm 97: 1. 

Artikel 187 

Presentie 
Oud. A. de Geus heeft zijn plaats weer ingenomen. 
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Artikel 188 

Kerk en bedrijfsleven 

De pra_~ses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor kerk en bedrijfsle-

448 ven {bijlage 65) ; tevens stelt hij aan de orde rapport 3 van commissie v (bijlage 

458 66). De voorzitter en secretaris van deputaten, resp. J.W. Overeem en H. Kazen 

worden verwelkomd. 

459 

473 

In de bespreking wordt gevraagd wanneer de tijd gekomen zal zijn om, gelet op de 

afnemende sociale zekerheid in ons land, als kerken zelf iets aan sociale voorzie

nin~en te g~an doen. De voorzitter van deputaten stemt toe dat allerlei maatschap

pelijke ontw1kkel1ngen te zien geven dat het economisch belang steeds meer gaat 

tellen ten koste van de factor mens. Maar wanneer de kerken aan sociale voorzie

ningen moeten gaan werken is moeilijk te zeggen. 

In verband met het feit, dat dit deputaatschap zal worden geïntegreerd in het depu

taatschap ADMA wordt de verdere bespreking opgeschort (zie art. 190). 

Artikel 189 

Algemene diaconale en maatschappelijke aangelegenheden (ADMA) 

De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor algemene diaco

nale en maatschappelijke aangelegenheden {bijlage 67) en het daarbij behorende 

rapport 2 van commissie V {bijlage 68) . De deputaten ds. C. Westerink, drs. A. 

Heystek en H. Kazen worden welkom geheten. 

Ook nu '."'ordt ~e vraag _gesteld naar de behoefte aan een eigen bijstandsregeling 

om op die manier een diaconaal vangnet te hebben in verband met de afnemende 

sociale zekerheid. Er wordt eveneens gevraagd of deputaten zich ook zouden wil

len bezig houden met de problematiek van hen die voortijdig buiten het arbeidspro

ces komen te staan. Een andere vraag heeft te maken met de vele fusies die zich 

hebben voltrokken ook in de zorgverlenende sector, waardoor heel wat van de 

identiteit van bepaalde instellingen in gevaar is gekomen. Dienen er geen initiatie

ven van de kerken uit te gaan en kunnen deputaten daarbij geen dienst bewijzen? 

Verde_r wordt gevraagd naar de oorzaken waarom er uit onze kerken relatief weinig 

gebruik gemaakt wordt van Gereformeerd Psychiatrisch Ziekenhuis. Ook komt aan 

de orde de ingrijpende verandering bij de Christelijke Gereformeerde Vereniging 

voor Jeugdwelzijn (CGVJ), met daaraan verbonden de vraag of deputaten niet wat 

meer betrokken zouden willen zijn bij deze Vereniging. 

Namens de commissie antwoordt de rapporteur, ds. J. van Dijken en namens 

deputaten doet dat de voorzitter, ds. C. Westerink. Deputaten moeten al met heel 

veel zaken b~zig zijn , zeker als straks de integratie van het deputaatschap voor 

kerk en bedrijfsleven heeft plaats gevonden. Verschillende van de in de vragen 

gedane suggesties zullen tijdrovend zijn en het is de vraag of deputaten aan dat 

alles zullen kunnen voldoen. 

Op dit mom_ent _zijn deputaten zeker nog niet toe aan het adviseren inzake een bij

standsregeling in onze kerken. Deputaten zeggen wel toe zich bezig te willen hou

den met de vraag naar aandacht voor hen die psycho-somatische klachten hebben 

tengevolge van de spanningen in het arbeidsproces. Aan bewustwording met het 

--
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oog op het ontplooien van initiatieven in de richting van identiteit-gebonden inst~l

lingen en organisaties wordt door deputaten gewerkt. Een frequenter gebruik 

maken van de mogelijkheden die het GPZ biedt, is iets wat deputaten zelf ook 

beogen. Meer invloed van deputaten in de contacten met de CGVJ zouden deputa

ten wel willen, indien daar een goede weg voor zou bestaan. Deputaten betreuren 

het nog altijd dat in het verleden dit werk niet goed onderkend is als kerkelijk werk. 

In een tweede ronde doet drs. W. van 't Spijker het voorstel"deputaten op te dragen 

studie te maken van de vraag naar de noodzaak van een eigen diaconale bij-

standsregeling". 
Ds. P. den Butter dient twee voorstellen in. Het eerste luidt: 

"deputaten op te dragen 
a.nauw contact te onderhouden met het GPZ; 

b.het bestaan en het werk van het GPZ met nadruk onder de aandacht van de ker-

ken te brengen; 
c.naar mogelijkheden te zoeken om 
-de versterking van de financiële basis van het GPZ te bevorderen; 

-de opleiding van psychiaters uit eigen kring te stimuleren". 

Het tweede voorstel luidt: 
"deputaten op te dragen om in samenwerking met het bestuur van de CGVJ de 

mogelijkheid te onderzoeken van een verbreding van de kerkelijke basis v~n de 

SGJ (met bijv. Gereformeerde Gemeenten en de Gereformeerde Bond in de 

Nederlandse Hervormde Kerk), om vervolgens in die nieuwe situatie een officiële 

kerkelijke relatie met deputaten ADMA te creëren analoog aan de participatie in de 

GLIAGG". 
Het voorstel-van 't Spijker wordt zowel door de rapporteur van de commissie als 

door de voorzitter van deputaten ontraden. De indiener handhaaft het evenwel. Als 

het in stemming gegeven wordt, wordt het verworpen. 

Het eerste voorstel-den Butter wordt aangenomen. Voor de bespreking van het 

tweede voorstel-den Butter vraagt ds. D. Quant een comité-zitting aan. 

De synode besluit: 
1. de participatie in "De Poort" te continueren; 

2. deputaten op te dragen voort te gaan om te stimuleren dat het diaconaal huisbe-

zoek inhoudelijk en beleidsmatig in de kerken aan de orde komt; 

3. deputaten op te dragen de opdracht van de generale synode van 1992 "zich te 

bezinnen op de wijze van het functioneren van de diakenen op de kerkelijke ver

gaderingen en op de wijze waarop het diaconaat op de kerkelijke vergaderingen 

aan de orde komt'' verder uit te voeren en tot een afronding te brengen en daar

van te rapporteren op de volgende synode; 

4. deputaten op te dragen 
a. nauw contact te onderhouden met het GPZ; 

b. het bestaan en het werk van het GPZ met nadruk onder de aandacht van de 

kerken te brengen; 
c. naar mogelijkheden te zoeken om 

-de versterking van de financiële basis van het GPZ te bevorderen; 

-de opleiding van psychiaters uit eigen kring te stimuleren. 

97 

Artikel 190 

Kerk en bedrijfsleven/Algemene diaconale en maatschappelijke aangelegen

heden (ADMA) 
In verband met het voorstel tot integratie van het deputaatschap voor kerk en 

bedrijfsleven in het deputaatschap voor algemene diaconale en maatschappelijke 

aangelegenheden stelt de voorzitter de rapporten van beide deputaatschappen 

nogmaals aan de orde, met de daarbij behorende rapporten 2 en 3 van commissie 

448 V (bijlagen 65 Vm 68). 

De synode besluit: 
1. de handelingen van de deputaten Kerk en Bedrijfsleven goed te keuren en 

deputaten dank te zeggen voor al hun arbeid; 

2. het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven op te heffen en de taak te integreren in 

ADMA, zodat dit werk ten dienste van de kerken op een goede en actieve wijze 

kan worden voortgezet. 

De praeses spreekt woorden van waardering en dank aan het adres van de depu

taten, die vanwege opheffing van het deputaatschap allen aftreden. 

De synode besluit verder: 

gelet op de integratie van de taak van deputaten Kerk en Bedrijfsleven de instructie 

van deputaten Algemene Diaconale en Maatschappelijke Aangelegenheden als 

volgt aan te passen: 

Instructie voor de deputaten voor algemene diaconale en maatschappelijke aange

legenheden (ADMA-deputaten) 

Artikel 1 
De generale synode benoemt deputaten voor algemene diaconale en maatschap

pelijke aangelegenheden 
Artikel 2 
Het getal van deputaten is minstens tien. 

Artikel 3 
De taak van deputaten is 

a. het geven van voorlichting en adviezen in algemene diakonale en maatschappe

lijke aangelegenheden; 

b. het geven van voorlichting en adviezen over de plaats van de kerk in de samen-

leving; 
c. het toerusten van diakenen via de classicale diaconale commissies· 

d. het onderhouden van contacten met de classicale diaconale commissies· 

e. het onderhouden van contacten met bestaande organisaties in eigen kerkelijk 

l~ven of daarbuiten en voorzover nodig met overheidsinstellingen; 

f. zich te bezinnen op de vragen en consequenties van het kerk en christen zijn in 

onze samenleving, waarbij het met name gaat om vragen rond arbeid en de 

daarmee samenhangende sociale en maatschappelijke ontwikkeling; 

g. de resultaten van de inf. genoemde bezinning door te geven aan de kerken; 

h. kerkeraden eventueel te adviseren en te stimuleren bij het opzetten en uitvoeren 

van activiteiten welke aansluiten bij de punten f. eng. van deze instructie; 

i. de vertegenwoordiging van de kerken bij de bespreking van bovenbedoelde 
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taken in interkerkelijk overleg of overleg van andere aard. 
Artikel 4 
Deputaten zijn bevoegd zich te laten bijstaan door adviseurs. 
Artikel 5 
Deputaten kunnen de generale synode voorstellen doen voorzover deze liggen bin
nen de grenzen van hun werkterrein . 
Artikel 6 
Deputaten mogen niet treden in het werk van de plaatselijke diakonie (kerkeraad) 
en van de meerdere vergaderingen . 
Artikel 7 
Deputaten zijn verplicht aan iedere generale synode een begroting van hun kosten 
en baten voor de volgende drie jaren te doen toekomen. 
Artikel 8 
Deputaten zijn krachtens artikel 84 K.O. en binnen de grenzen van hun instructie 
bevoegd tot: 
a. het in ontvangst nemen van gelden, waaronder legaten en erfstellingen; 
b. het verrichten van betalingen. 
Artikel 9 
Deputaten brengen ter generale synode rapport uit van de verrichte werkzaamhe

den. 

De verdere afhandelingen van het rapport van deputaten ADMA wordt uitgesteld 
tot een volgende zitting (zie art. 249) . 

Artikel 191 

Kerkelijk Administratief Bureau (KAB) 
De praeses geeft nu in bespreking het rapport van de deputaten voor het kerkelijk 

475 administratief bureau (bijlage 69) en het daarop corresponderende rapport 6 van 
481 commissie VI (bijlage 70). De deputaten L. van der Zwaag, J.W. Bargeman, G.L. 

Bouwman en C. Groeneveld worden welkom geheten. 

Gevraagd wordt of de huisvestingskosten niet minder zouden zijn als overgegaan 
wordt tot kopen in plaats van huren. Waarom spreekt de commissie van een uit
drukkelijk advies om van de diensten van het kerkelijk bureau gebruik te maken? 
Moet in sommige gevallen niet omgezien worden naar vrijwilligers? Hoe worden de 
kosten omgeslagen? 
Namens de commissie antwoordt de rapporteur, oud. A. de Geus. Namens deputa
ten gaan de voorzitter en de penningmeester op de vragen in. Voor het ogenblik is 
huren voordeliger dan kopen. Het advies om van de diensten van het bureau 
gebruik te maken hangt samen met het feit, dat het bureau alles in huis heeft wat 
de kerken kan dienen. Wat betreft de methode van kostenberekening is het de 
bedoeling dat de deputaatschappen van te voren op de hoogte gesteld zullen wor
den wat de kosten zullen zijn. 

De synode besluit: 
1. deputaten op te dragen, namens haar, de diensten van het K.A.B. aan te bieden 

aan potentiële afnemers, met het uitdrukkelijk advies daarvan gebruik te maken; 
2. de voorgestelde methode van kostenberekening aan de deputaatschappen goed 

te keuren. 
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Een aantal zaken betreffende dit deputaatschap zal in comité besproken worden. 
Zie art. 248. 

Artikel 192 

Kerkelijke Archieven 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor de kerkelijke archie-

481 ven (bijlage 71) . Tevens wordt aan de orde gesteld rapport 10 van commissie VI 
487 (bijlage 72). De deputaten drs. J.C.L. Starreveld, drs. J.N. Noorlandt, mr. C.J. van 

Heel en zr. G. van der Laan-de Boer worden welkom geheten. 

Namens deputaten memoreert drs. Starreveld het vele werk dat de onlangs overle
den br. A.L. de Bruyne met name voor het documentatiecentrum heeft verricht. Mr. 
Van Heel wijst er nog op, dat er nog veel werk aan het archief te verrichten zou 
zijn, maar dat de kosten die dit met zich mee zal brengen de uitvoering ervan op dit 
moment nog niet mogelijk maken. Deputaten zijn dankbaar voor het werk dat br. B. 
van Schaik doet in het transcriberen van het verkoolde archief. Hierbij worden ver
rassende ontdekkingen gedaan waar deputaten in de nagezonden bijlage een 
voorbeeld van geven. Ten aanzien van het openbaar maken van comité-stukken 
willen deputaten zich aan de door de Overheid gestelde eisen houden, dat wil zeg
gen, dat er 75 jaren verstreken moeten zijn en dat de privacy van nog levende per
sonen niet in het geding mag zijn. 
Ds. M. van der Sluys stelt voor in commissievoorstel 5 het woordje "niet" te schrap
pen. Dit voorstel wordt aangenomen. 

De synode besluit: 
1. deputaten en de door hen ingeschakelde personen te danken voor hun werk; 
2. alle deputaatschappen op te dragen hun afgeronde archiefstukken betreffende 

hun werk tot de generale synode van 1989 voor 1 september 1996 aan het 
synodaal archief over te dragen; 

3. het Landelijk Bureau te Veenendaal aan te wijzen als vestigingsplaats van het 
documentatiecentrum; 

4. deputaten op te dragen aan de generale synode 1998 richtlijnen voor het 
gebruik van en de publicatie uit comité-stukken ter goedkeuring voor te leggen; 

5. de nagezonden bijlage bij het deputatenrapport in de Acta op te nemen; 
6. deputaten te machtigen tot participatie in de Stichting Protestantse Kerkelijke 

Kunst en in overleg met kerkeraden een aantal inventarisaties te laten verrich
ten; 

7. deputaten te machtigen tot de noodzakelijke uitgaven in de jaren 1996 - 1998 tot 
ten hoogste het in de begroting van de quaestor voor hen gevoteerde bedrag; 

8. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 193 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 
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VERVOLG ELFDE ZITTING 

dinsdag 7 november 1995, 19.00 - 21.20 uur 

Artikel 194 

Heropening 
De praeses heropent de zitting. Op zijn voorstel wordt gezongen Psalm 145: 2. 

Artikel 195 

Presentie 
In verband met ambtelijke werkzaamheden heeft ds. J. Westerink de vergadering 
moeten verlaten. 

Artikel 196 

Comité-generaal 

Artikel 197 

Sluiting 
Op voorstel van de praeses zingen we Psalm 99: 1. Daarna gaat ds. J. van Dijken 
voor in dankgebed, waarna de praeses de vergadering sluit. 

TWAALFDE ZITTING 

woensdag 8 november 1995, 9.15 -12.15 uur 

Artikel 198 

Opening 
De praeses opent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 3:2. 
Daarna leest de praeses Psalm 3 en gaat hij voor in gebed. 

Artikel 199 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat alle primi-afgevaardigden aanwezig zijn 
behalve drs. J.C.L. Starreveld, drs. A. Baars en oud. J. Vroegop; deze zijn vervan
gen door de secundi, resp. ds. J.H. van Dijk, ds. A. van der Weerd en oud. J. 
Berkhout. Ds. A. van der Weerd, die voor het eerst ter vergadering is, betuigt met 
opstaan instemming met de belijdenis. 
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Artikel 200 

Onderlinge Bijstand en Advies 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor onderlinge bijstand 

487 en advies (bijlage 73) en het daarop betrekking hebbende rapport 5 van commissie 
49s VI (bijlage 74). De deputaten drs. H.J. van Manen en J.C. de Jong worden verwel

komd. 

Gevraagd wordt of de uitgaven van dit deputaatschap niet al te sterk stijgen en of 
dit zo door kan gaan. Zouden gemeenten, die zelf niet draagkrachtig genoeg zijn 
om een predikant te onderhouden niet meer moeten zoeken naar mogelijkheden 
om in samenwerking met andere kleine gemeenten te beroepen? Kunnen deputa
ten dat niet bevorderen? Hebben deputaten een visie hoe een en ander in de toe
komst moet gaan? 
Namens de commissie antwoordt de rapporteur, diaken J. Boer, terwijl ook deputa
ten op een aantal zaken ingaan. Door verruiming van de regels zijn er meer kleine 
gemeenten voor wie beroepen tot de mogelijkheden is gaan behoren. Maar dat 
betekent hogere uitgaven voor deputaten. Deputaten zijn zich er van bewust dat dit 
niet ongelimiteerd kan doorgaan. Toch is het moeilijk om een ondergrens vast te 
stellen , want het ene geval is het andere niet. Wel dringen deputaten meer dan 
eens aan op het beroepen in combinatie met een andere gemeente, maar besliss
ingen ten dezen neemt een kerkeraad. Deputaten zien ook hoe langer hoe meer 
een problematiek opkomen in verband met het feit, dat er meer en meer predikan
ten komen die part-time in dienst van een gemeente staan en voor het overige een 
andere werkkring hebben. Hoe moet het als de andere partiële werkkring wegvalt? 
Deze vraag verdient bestudering. 
De praeses zegt toe, dat het moderamen zich zal beraden op de suggestie in de 
rapporten van deputaten en de commissie hoe er gelijkheid zou kunnen komen in 
het benoemingsbeleid ten aanzien van generaal synodale en particulier synodale 
deputaten. 

De synode besluit: 
1. het beleid en de werkzaamheden van deputaten met dank voor hun werk goed 

te keuren; 
2. Art. 4 sub d van de Instructie te vervangen door: 

"Aan kerken met een ledental van tussen de 175 en 199 kan bijstand worden 
toegezegd tot ten hoogste 30 % van de predikantskosten, aan kerken met een 
ledental tussen de 150 en 17 4 ten hoogste 35 % van de predikantskosten en 
aan kerken met minder dan 150 leden ten hoogste 40 % van de predikantskos
ten. Een en ander met inachtneming van hetgeen in art. 4 sub a is bepaald ten 
aanzien van neveninkomsten".; 

3. opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 201 

Presentie 
Oud. J. Vroegop heeft zijn plaats weer ingenomen. 
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Artikel 202 

Pastoraat in de gezondheidszorg 
Aan de orde wordt gesteld het rapport van de deputaten voor het pastoraat in de 

gezondheidszorg (bijlage 75) en het daarop corresponderende rapport 4 van com

missie 111 (bijlage 76). De deputaten ds. A. Dingemanse en G. van Brenk worden 

welkom geheten. 

Deputaten wordt gevraagd aandacht te geven aan het verschijnsel dat steed~ meer 

mensen arbeidsongeschikt worden en hoe zulke mensen pastoraal begeleid kun

nen worden. Een vraag wordt gesteld naar aanleiding van de door deputaten 

belegde classicale toerustingsavonden. Het is voorgekomen, dat zo'n avond onbe

vredigend verliep vanwege de vragen die opgeroepen werden en verder onbeant

woord bleven. Ook wordt gevraagd of deputaten vanuit de ervaringen van zieken

huispredikanten geen adviezen zouden kunnen geven aan predikanten en ouder

lingen, die patiénten in de ziekenhuizen bezoeken; dit mede in verband met de ver

anderingen die zich in vele ziekenhuizen voltrekken, waardoor het pasto~aat _?aar 

bemoeilijkt wordt. Zou het ook niet mogelijk zijn dat de kerken meer kennis kn19en 

van de resultaten van de bezinning van deputaten op onderwerpen die op het ter

rein van de medische ethiek liggen? Ook wordt de vinger gelegd bij het feit , dat 

deputaten kennelijk nog geen procedure ontwikkeld hebben in ver?and m_et de 

opvolging van ds. J.J. de Jonge als dovenpastor. Trouwens, hoe dringend Is het 

dat er een opvolger voor hem komt? . . 

Namens de commissie antwoordt de saamroeper, ds. J. van Amstel. De commIssIe 

acht het niet juist dat deputaten nog geen procedure ontwikkeld hebben om te 

voorzien in de komende vacature voor dovenpastor. Wel is de commissie overtuigd 

van de noodzaak, dat er een opvolger voor ds. De Jonge zal komen . 

Ook deputaten gaan op de vragen in . Zij zeggen toe een aantal suggesties die in 

de synode gedaan zijn te zullen meenemen, zoals het aa~dacht geve~ aan het 

pastoraat aan arbeidsongeschikten en de vraag op welke wI1ze de ervannge~ van 

ziekenhuispredikanten dienstbaar gemaakt kunnen worden voor de kerken. ZIJ zul

len eventueel de kerkeraden van advies dienen. Wat de voorlichting aan de kerken 

betreft dient wel beseft te worden, dat vanwege de veelheid van thema's waar 

deputaten mee in aanraking komen zij niet op alles kunnen ingaan. Ten aanzi_~n 

van de vulling en het verloop van de toerustingsavonden zullen deputaten alert zIJn. 

Deputaten waren het zich niet bewust dat het niet gereed gemaa~ ~ebben van een 

procedure voor de opvolging van ds. De Jonge als een omissie z?u worden 

beschouwd. Bij de vervulling van de vacature zal grote voorz1cht1ghe1d betracht 

worden. 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het werk dat zij in de afgelopen periode hebben ver

richt en hun werkzaamheden goed te keuren; 

2. deputaten mandaat te verlenen om in de vacature die zal ontstaan door de eme-

ritering van ds. J.J. de Jonge opnieuw een dovenpredikant te benoemen; 

3. opnieuw deputaten te benoemen. 

De praeses spreekt waarderende woorden aan het adres van de dovenpastor, ds. 

J.J. de Jonge, die binnenkort met emeritaat hoopt te gaan. 
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Artikel 203 

Samenwerking Zending-Evangelisatie/instructie 8.04 

De praeses stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 

Noorden betreffende samenwerking tussen deputaten voor de evangelisatie en 

deputaten voor de buitenlandse zending, met de daarbij gevoegde toelichting. 

Ds. J. Brons deelt mee dat bij de bespreking van deze instructie in commissie Il 

gebleken is, dat een soortgelijk voorstel gediend heeft op de synode van 1992 en 

dat die synode dat voorstel toen niet heeft aangenomen. Overleg met de afgevaar

digden van de particuliere synode van het Noorden heeft er toen toe geleid dat 

deze afgevaardigden besloten hebben de instructie terug te nemen, waardoor 

behandeling overbodig geworden is. 

Artikel 204 

Vervolg Uitvoeringsregeling Studiefonds 

De praeses stelt opnieuw aan de orde het rapport van de commissie voor de uit-

360 voeringsregeling Studiefonds (bijlage 39) en rapport 3 van commissie 1 (bijlage 40) 

363 (zie art. 139). In verband met een ingediend voorstel heeft commissie I nu ook een 

so? rapport 9 uitgebracht (bijlage 77). 

De vragen, die naar aanleiding van dit rapport gesteld worden hebben betrekking 

op het feit, dat de commissie het voorstel-Boer niet in zijn geheel heeft overgeno

men. Diaken Boer handhaaft zijn voorstel. De praeses geeft het in stemming en het 

wordt door de vergadering aangenomen. 

Besloten wordt dat het gewijzigde en aangevulde commissievoorstel overzichtelijk 

aan de vergadering zal worden voorgelegd alvorens tot besluitvorming zal worden 

overgegaan. De bespreking wordt afgebroken (zie art. 208). 

Artikel 205 

Vervolg de Wekker 

De praeses stelt opnieuw aan de orde rapport 6 van commissie I betreffende "De 

Wekker" (zie art. 132). Nu er een besluit genomen is betreffende de publiciteit (zie 

art. 138) kan ook het laatste voorstel van de commissie inzake "De Wekker'' in 

stemming komen. 

De synode besluit: 

de commissie van redactie van "De Wekker" opdracht te geven zich te bezinnen op 

de wenselijkheid, moeilijkheden en mogelijkheden om zonodig in de toekomst het 

actuele kerknieuws te verstrekken op een andere wijze dan tot nu toe is gebeurd 

en aan de generale synode 1998 daarover te rapporteren. 

De praeses spreekt woorden van waardering tot de scheidende redactie-secretaris, 

ds. K. Boersma. 
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Artikel 206 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering in verband met de lunch. 

VERVOLG TWAALFDE ZITTING 

woensdag 8 november 1995, 14.00 -17.15 uur 

Artikel 207 

Heropening 
De zitting wordt heropend. Gezongen wordt psalm 68: 10. 

Artikel 208 

Vervolg Uitvoeringsregeling Studiefonds . . . . 

Het gewijzigde voorstel van commissie I betreffende de u1tvoenngsregehng studie

fonds (zie art. 204) is ter tafel en wordt in bespreking gegeven. Ook nu worden 

diverse veranderingen en aanpassingen in de tekst aangebracht. 

Tenslotte besluit de synode: . 

1. de leden van de commissie voor de uitvoeringsregeling van het studiefonds te 

danken voor hun werk en hen te dechargeren; 

2. goedkeuring te hechten aan de in de punten a Vm d van het rapport beschreven 

~~~; ... . . 
3. de door de commissie ingediende voorlopige U1tvoenngsregehng Studiefonds 

over te nemen en deze te doen ingaan per 8 november 1995; 

4. deputaten voor het studiefonds te benoemen met de opdracht . . 

a. het studiefonds te beheren in overleg met deputaten-financieel van de 

Theologische Universiteit gedurende de periode, d~t de _inkomsten van het 

studiefonds bestaan uit de reeds door deputaten-financieel gereserveerde 

bedragen en de regeling voor het studiefonds uit_ te vo_eren; . . 

b zich te bezinnen op het ontwikkelen van een financieel en praktisch beleid 

· met het oog op eventuele toename van aanvragen en van dit beleid rapport 

uit te brengen op de generale synode van 1998 en voorstellen te doen voor 

een definitieve uitvoeringsregeling studiefonds; 

c. in de rapportage aan de generale synode van 1998 een voorstel op te nemen 

met betrekking tot de geraamde behoefte in de komende jaren en de grootte 

van het gewenste vermogen van het studiefonds. 

5. drie deputaten met twee secundi te benoemen; . . . . .. 

6. het Reglement voor het Studiefonds van de Theologische Urnvers1te1t (bijlage 7 

K.O.) als volgt te wijzigen: 

art. 2 h t 
Het beheer van dit studiefonds wordt opgedragen aan de deputaten vo_or e 

studiefonds, die door de generale synode tot dit beheer word~n gemac~t1g? en 

geïnstrueerd en aan haar van al hun handelingen verantwoording schuldig zijn. 

art.4 
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Voorlopige Uitvoeringsregeling Studiefonds 

Betreft: admissiale studenten die niet in aanmerking komen voor studiefinan

ciering ingevolge de Wet Studie Financiering (WSF). 

1. Een student, die via het admissie-examen is toegelaten tot de studie aan de 

Theologische Universiteit te Apeldoorn en geen recht heeft op studiefinancie

ring ingevolge de Wet Studie Financiering, maar wel kan aantonen dat hij zon

der een soortgelijke financiering niet in zijn levensonderhoud kan voorzien, kan 

een bijdrage aanvragen ten laste van het studiefonds. 

2. De aanvraag dient, op voorstel van het curatorium te geschieden bij de secre

taris van het deputaatschap voor het studiefonds, vergezeld van een uitvoerige 

beschrijving van de financiële en gezinssituatie. 

3.1. Deputaten kunnen een of meer bijdragen toekennen tot een hoogte die gelijk is 

aan de in 1994 in de WSF geldende bijdragen voor 18 tot 27-jarigen, verhoogd 

met 20 % met de mogelijkheid, dat dit bedrag , op basis van de individuele 

gezinsomstandigheden kan worden aangepast in positieve zin . 

3.2. leder jaar wordt de bijdrage getoetst en indien nodig aangepast aan de actuele 

omstandigheden. Daartoe moet de student elk jaar opnieuw een aanvraag 

indienen. 
3.3. Voor de eigen vermogenspositie zal een bedrag vastgesteld worden. De 

opbrengst van het meerdere vermogen wordt in mindering gebracht op het in 

3.1. bedoelde uitkeringsbedrag. 

3.4. Dit bedrag wordt ieder jaar getoetst en eventueel bijgesteld aan de actuele 

omstandigheden. 
4. In afwijking van de WSF kunnen reiskosten afzonderlijk worden vergoed. De 

hoogte van de reiskosten wordt in overleg met de betrokkene door deputaten 

vastgesteld. 
5. Ten aanzien van eventuele bijverdiensten van de aanvrager gelden de over

eenkomstige regels van de WSF. 

6.1. Het deel van de basisbeurs, dat is vrijgesteld van belastingheffing, wordt ver

strekt als renteloze lening. Het niet van belasting vrijgestelde deel van de 

basisbeurs en de bijdragen die in de WSF als aanvullende beurs gelden, wor

den verstrekt als een uitkering. 

6.2. Daar waar in de WSF sprake is van een rentedragende lening, worden de 

overeenkomstige bijdragen in het kader van deze regeling verstrekt als rentelo

ze lening. 
7 .1. De renteloze lening ad 6.1. wordt kwijtgescholden in gelijke delen over het 

aantal jaren dat de aanvrager de Christelijke Gereformeerde Kerken in 

Nederland dient tot het bereiken van de 65-jarige leeftijd. 

7.2. De renteloze lening ad 6.2. wordt afgelost in 15 jaar vanaf het derde jaar na 

het beëindigen van de studie. Deze aflossing geschiedt lineair in nader over

een te komen tijdvakken van hooguit een jaar. 

8.1. Indien de aanvrager bij overlijden nog een restant schuld heeft, wordt deze 

geheel kwijtgescholden. 
8.2. Indien de aanvrager met vervroegd emeritaat gaat kunnen deputaten voorstel

len aan het curatorium om het eventuele restant van de af te lossen lening 

geheel of gedeeltelijk kwijt te schelden. 

8.3. Indien de aanvrager geen predikant wordt of als predikant het verband van 

onze kerken verlaat, dient hij, naast de verplicht af te lossen lening, ook het op 

dat moment nog resterende deel van de oorspronkelijk kwijt te schelden lening 

af te lossen in nader overeen te komen termijnen. 
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9. In gevallen waarin deze regeling niet voorziet, wordt beslist conform de WSF. 

Voorziet de WSF in zo'n geval ook niet, dan beslissen deputaten in overleg 

met en onder goedkeuring van het curatorium. 

10. Deze (voorlopige) regeling is goedgekeurd door de generale synode van de 

Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland te Zierikzee op 8 november 

1995. 

Artikel 209 

Comité-generaal 

Artikel 210 

Kerkelijk lied/instructie 8.01 
De praeses stelt aan de orde de instructie van de particuliere synode van het 

Noorden (8.01 ), die betrekking heeft op het kerkelijk lied. Deze instructie luidt: 

"De particuliere synode van het Noorden van de Christelijke Gereformeerde Kerken 

in Nederland, in vergadering bijeen in Hoogeveen op 30 maart 1995, 

constaterend 
1. dat naar de uitspraak van de generale synode 1980 de Schrift 'het zingen van 

liederen, die niet rechtstreeks berijmde Schriftgedeelten zijn' niet verbiedt (art. 

144); 
2. dat onder meer het argument van 'de eenheid der kerken' de generale synode 

er in 1983 van afhield om de kerken toe te staan de onder 1 bedoelde liederen 

te zingen en art. 69 K.O. hiertoe aan te passen; 

3. dat naast de eenheid van de kerken ook de gehoorzaamheid aan de Schrift eis 

is; 
overwegend 
dat de eenheid van de kerken door het besluit van de generale synode 1983 onvol

doende wordt gediend, omdat verschillende kerken daardoor in gewetensnood zijn 

geraakt; 
van oordeel 
1. dat dit afhouden mogelijk de eenvormigheid, maar niet de eenheid van de ker-

ken dient; 
2. dat het gezag van de Schrift het zingen van bedoelde liederen niet verbiedt; 

verzoekt de generale synode 
1. de redactie van art. 69 K.O. als volgt te wijzigen: 

'in de eredienst zullen de 150 Psalmen gezongen worden alsmede berijmde 

Schriftgedeelten en liederen door de generale synode vast te stellen'; 

2. deputaten te benoemen met de opdracht op de eerstvolgende generale synode 

liederen naar Schrift en belijdenis aan te bieden , waarbij gebruik zal worden 

gemaakt van het werk van een vorig deputaatschap". 

soa Op deze instructie correspondeert rapport 5 van commissie 111 (bijlage 78). 

In de bespreking wordt het de commissie betwist als deze zegt, dat er in de instruc

tie geen nieuwe argumenten zijn aangevoerd dan in 1986. In de sinds 1983/1986 

verlopen periode is gebleken dat het besluit van destijds de eenheid in de kerken 

niet heeft bevorderd. Kan dat niet als een nieuw argument worden gezien? Ook 

wordt gewezen op de gewetensnood waar verschillende kerken in zijn gekomen als 

zij enerzijds de legitieme begeerte kennen om het vrije lied te zingen en anderzijds 
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willen blijven bij een naleving van de kerkorde. In vele kerken is niet meer duidelijk 

te maken waarom het zingen van het vrije lied niet is toegestaan. Ook wordt nog 

gewezen op de wildgroei die hier en daar is ontstaan; een wildgroei die mogelijk te 

beteugelen is als er een bundel verantwoorde liederen zou worden vrijgegeven 

voor gebruik in de kerken. 

Namens de commissie antwoordt de saamroeper, ds. J. van Amstel. 

Hij wijst er op, dat in 1983 het argument van de eenheid der kerken heel zwaar 

woog. Alle argumenten, die nu genoemd zijn, zijn ook in 1983 en in 1986 al 

genoemd. Omdat de commissie begrip heeft voor de 'gewetensnood' heeft zij 

geprobeerd iets meer te doen dan alleen de instructie beoordelen. Bij afwijzing van 

de instructie dient ook nu het accent te liggen op de eenheid der kerken. 

In een tweede ronde wordt er op gewezen dat de commissie toch wel erg weinig 

gevoel heeft voor de 'gewetensnood'. Nogmaals wordt gezegd, dat het de kerkle

den niet is uit te leggen, waarom het vrije lied niet zou kunnen worden toegelaten. 

Dat mag wel geciteerd worden in de prediking, maar niet gezongen in de eredienst. 

Bovendien wordt bij aanneming van de instructie niemand verplicht het vrije lied te 

zingen. Wordt daarentegen de instructie afgewezen dan is het gevaar zeer reëel, 

dat verschillende kerken definitief eigen wegen gaan. 

Er worden ook opmerkingen gemaakt waarin gepleit wordt voor het voorstel van de 

commissie. We moeten in onze synodebesluiten consistent zijn. Als de instructie 

wordt aangenomen zullen er gemeenteleden in diverse gemeenten in gewetens

nood kunnen komen. We moeten geen argument voor de instructie ontlenen aan 

het feit, dat verschillende kerken een vrijheid genomen hebben die de kerkorde niet 

toestaat. 
Drs. D. Visser dient een voorstel in, dat de intentie heeft de instructie aan te 

nemen. 
In een preadvies pleit prof. dr. J.W. Maris voor aanneming van de instructie. Prof. 

dr. W.H. Velema wijst op de taak, die het deputaatschap voor de herziening van de 

kerkorde heeft meegekregen. Dit deputaatschap zal zich ook moeten bezig houden 

met art. 69 K.O. Laten we afwachten wat door dat deputaatschap over drie jaar op 

de tafel van de synode wordt gelegd. 

De saamroeper van de commissie gaat ook nu op de gemaakte opmerkingen in. 

Hij blijft bij het standpunt van de commissie. De eenheid der kerken zal ongetwijfeld 

niet gediend zijn met het vrijgeven van een bundel liederen. Met verwijzing naar 

wat hierover geschreven staat in "Eenstemmig", aangeboden aan de synode van 

1980, dringt hij aan op het bewaren van vrede en orde, gedragen door de liefde. Zo 

kan er eenstemmigheid zijn. En dat is wel een bijbels gebod. 

De bespreking wordt hier afgebroken (zie art. 214). 

Artikel 211 

Schorsing 
In verband met de warme maaltijd schorst de praeses de vergadering. 
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VERVOLG TWAALFDE ZITTING 

woensdag 8 november 1995, 19.00 - 21.00 uur 

Artikel 212 

Heropening 
Na heropening van de vergadering door de praeses zingen we Psalm 119: 65. 

Artikel 213 

Presentie 
Oud. G. van Brenk is vervangen door zijn secundus oud. M. Lambregtse. Deze 

betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

Artikel 214 

Vervolg kerkelijk lied/instructie 8.01 
De bespreking over de instructie betreffende het kerkelijk lied wordt voortgezet (zie 

art. 210). 
Namens de commissie beantwoordt ds. J . van Amstel nog enkele vragen . 

Commissielid oud. G. van Westrienen vraagt en ontvangt toestemming, gehoord 

hebbende de in de discussie gebruikte argumenten , anders te mogen stemmen 

dan hij in de commissie gedaan heeft. 

De praeses geeft het voorstel van de commissie in stemming. 

De synode doet de volgende uitspraak: 

De generale synode 
kennis genomen hebbend 
van de instructie van de particuliere synode van het Noorden van de Christelijke 

Gereformeerde Kerken in Nederland van 30 maart 1995; 

overwegende 
dat in deze instructie geen nieuwe argumenten worden aangevoerd vergeleken 

met de revisievoorstellen ten aanzien van het besluit van de generale synode van 

1983 inzake het kerkelijk lied, die op de generale synode van 1986 zijn afgehan

deld; 
van oordeel 
dat derhalve geen gegronde redenen bestaan om genoemd besluit van de genera-

le synode van 1983 te herzien; 

besluit 
deze instructie niet te aanvaarden. 

Artikel 215 

Vragen rondom de vrouw in het ambt/instructie 8.06 

De praeses stelt aan de orde instructie 8.06, afkomstig van de particuliere synode 

van het Westen, die aldus luidt: 
De particuliere synode van het Westen 

overwegende 
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1. dat de vraag inzake de vrouw in het ambt binnen het geheel van onze kerken en 

in onze contacten met andere kerken de laatste jaren steeds weer aan de orde 

komt; 
2. dat tot dusver door onze kerken geen officieel standpunt in deze zaak is ingeno

men in de vorm van een uitspraak van een generale synode; 

3. dat de particuliere synode van het Westen zich nu reeds ruim tien jaar met deze 

zaak heeft moeten bezighouden en dat de kwestie in deze periode ook steeds is 

doorgegaan naar de generale synode; 

4. dat in dezen inzake het gewicht van de vraag of er bijbels-legitiem gepleit kan 

worden voor de toelating van de vrouw tot het ambt een verschil in beoordeling 

is gebleken tussen enkele classes in ons kerkverband· 

5. dat op grond van dit alles de behoefte aan een bijb~ls gefundeerde uitspraak 

van de breedste vergadering van onze kerken zich steeds sterker doet gevoe

len; 
verzoekt de generale synode 
een commissie te benoemen met de opdracht de vragen rond de vrouw in het ambt 

te bestuderen en hierover aan de volgende synode te rapporteren, ten einde de 

synode in de gelegenheid te stellen over deze zaak een schriftuurlijk gefundeerde 

uitspraak te doen ten dienste van onze kerken en het gesprek met andere kerken. 

509 Deze instructie is voorzien van een toelichting (bijlage 79). De behandeling van 

509 deze instructie is voorbereid door commissie I in haar rapport 8 (bijlage 80). 

In de bespreking wordt het enerzijds betreurd dat deze zaak nu officieel op de tafel 

van onze synode ligt. Het gaat immers om zaken die onder ons volkomen zeker

heid hadden en nog dienen te hebben. De vraag die nu opkomt is of er ook onder 

ons een ander lezen van de Schrift is gekomen. Anderzijds wordt gezegd, dat het 

mogelijk voor onze kerken onontkoombaar is om op dit punt officieel tot een uit

spraak te komen. Maar dan moeten we wel met voorzichtigheid te werk gaan. Er 

zijn voorbeelden te noemen van kerken, die door innerlijke verdeeldheid stuk 

gegaan zijn aan de vragen rondom de vrouw in het ambt. 

De vragen die in de bespreking gesteld worden concentreren zich met name op het 

rapport van de commissie. Wat wil de commissie in feite? In de overwegingen van 

de commissie wordt gesproken over het kerkelijke standpunt dat in onze kerken 

steeds als het schriftuurlijke heeft gegolden, maar dit komt in het voorstel tot besluit 

niet terug. Dat voorstel is erg breed geformuleerd en wekt de indruk alsof de te 

benoemen commissie alle ruimte krijgt. 

Er zijn afgevaardigden die ervoor pleiten dat de studiecommissie opdracht zal moe

ten krijgen om een onderbouwing te geven van het standpunt dat onder ons altijd 

gegolden heeft. Andere afgevaardigden argumenteren dat zo'n opdracht niet gege

ven kan worden: we mogen die commissie niet nu al voorschrijven waar de conclu

sies van haar studie toe moeten leiden. 
In verband met wat commissie I voorstelt wordt gevraagd naar de ontstaansge

schiedenis van de instructie. 
Gevraagd wordt ook nog of overweging 4 in het commissie-rapport geen oneigenlij

ke en daarom onwettige is. 
Namens de commissie gaat de rapporteur, ds. H. van den Heuvel , op de vragen in. 

De instructie is ontstaan in de kerkeraad van 's-Gravenzande en is doorgezonden 

naar de classis 's-Gravenhage. Daar is de instructie bijgesteld en doorgezonden 

naar de particuliere synode van het Westen en zo naar de generale synode. 
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Sprekend over de geconstateerde discrepantie in het commissie-voorstel zegt de 

rapporteur, dat er twee invalshoeken zijn. De ene is: Het besluit moet worden gele

zen in het licht van de overwegingen en dan gaat het om een onderbouwing van 

het standpunt dat onder ons steeds gegolden heeft. De andere is: Als de Schrift op 

dit punt bestudeerd wordt is het oneigenlijk om van te voren al te zeggen wat de 

uitslag zal zijn. 
Vanuit de particuliere synode van het Westen geven oud. D. Koele en drs. T.M. 

Hofman nog enige toelichting bij de gang die de instructie heeft gemaakt voordat zij 

ter synode kwam. Ten dezen blijkt er enig verschil van mening te zijn. 

In een tweede ronde wordt er op aangedrongen dat er consistentie zal zijn in het 

commissie-voorstel ; met een voorstel dat op verschillende manieren geïnterpre

teerd kan worden is de duidelijkheid niet gebaat. Als de rapporteur spreekt over 

twee invalshoeken dan helpt dat de duidelijkheid evenmin. Er wordt voor gepleit, 

dat wat de commissie in haar overwegingen stelt ook in het besluit zal terugkeren. 

Ds. J. van Amstel dient mede namens de predikanten P.D.J. Buijs en J. Jonkman, 

de ouderlingen G. van Brenk, C.J. Marchal , J.W. Overeem en J.G. van der Poel en 

diaken A. den Hartog het volgende voorstel in : 

"De generale synode besluit 
een commissie te benoemen met de opdracht 

een schriftuurlijke onderbouwing aan te dragen van het kerkelijk standpunt dat in 

de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland steeds als het schriftuurlijke 

heeft gegolden ten aanzien van de vrouw in het ambt en hierover te rapporteren 

aan de generale synode van 1998". 

Ds. J. Brons stelt voor: 
"overwegende 1,2,3 conform het commissie-voorstel ; 

overwegende 4 laten vervallen; 

besluit 
een commissie te benoemen met de opdracht een schriftuurlijk gefundeerde ver

antwoording te geven van het standpunt ten aanzien van de vrouw in het ambt, 

zoals dit functioneert in de kerken die de gereformeerde belijdenis onverkort en 

ondubbelzinnig handhaven". 
Besloten wordt dat de commissie zich op de ingediende voorstellen zal beraden. 

De bespreking wordt afgebroken (zie art. 231 ). 

Artikel 216 

Sluiting 
Na het zingen van Psalm 91: 1 gaat ds. B. de Romph voor in dankgebed en sluit de 

voorzitter de vergadering. 

DERTIENDE ZITTING 

donderdag 9 november 1995, 9.15 • 12.00 uur 

Artikel 217 

Opening 
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De voorzitter opent de vergadering. Nadat gezongen is Psalm 68: 14 wordt gelezen 

Jes. 45: 15-25. Daarna vraagt de praeses Gods zegen over deze dag. 

Artikel 218 

Appel-nominaal 

Alle primi-afgevaardigden zijn aanwezig met uitzondering van drs. J.C.L. Starreveld 

en ds. J.P. Boiten, die vervangen zijn door hun secundi, resp. ds. J.H. van Dijk en 

ds. D. Dunsbergen. De laatste betuigt instemming met de belijdenis. 

Artikel 219 

Comité-generaal 

Artikel 220 

Comité-generaal 

Artikel 221 

Vervolg Buitenlandse Zending 

s10 De praeses stelt aan de orde rapport 3a van commissie Il (bijlage 81 ). Op grond 

van wat het rapport vermeldt neemt ds. J. van Amstel het door hem ingediende 

voorstel (zie art. 155) terug. 

De synode besluit: 

deputaten toestemming te geven om in overleg met de deputaten voor de evangeli

satie de bijdrage van de laatstgenoemde deputaten aan de Stichting Evangelie en 

Moslims op hun begroting te plaatsen. 

In de gehouden comité-zitting besloot de synode: 

het besluit van deputaten goed te keuren om een docent uit te zenden naar de 

FATEB in Bangui. 

Artikel 222 

Vervolg Buitenlandse Zending 

Nu al de zaken betreffende de buitenlandse zending zijn afgehandeld besluit de 

synode: 

deputaten te danken voor het vele werk dat zij hebben verricht en hun arbeid goed 

te keuren. 

De praeses richt zich tot de aftredende voorzitter van deputaten drs. W. van Heest; 

hij dankt hem voor zijn inzet en wenst hem Gods zegen op zijn verdere weg toe. Hij 

memoreert ook het werk van de afgetreden secretaris ds. J.H. Carlier. In een kort 

woord dankt drs. Van Heest voor het in hem gestelde vertrouwen . 

Artikel 223 

Comité-generaal 
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Artikel 224 

Financiële Zaken 
In een comité-zitting is gesproken over het rapport van de deputaten voor de finan-

511 ciële zaken {bijlage 82) met het daarbij behorende rapport 11 van commissie VI 

525 {bijlage 83) . Bij de bepreking waren aanwezig de deputaten A.H.J. Schwartz R.A. 

en C. Kleinjan A.A. 

De synode besloot: 
1. alle kashoudende deputaatschappen decharge te verlenen van hun financieel 

beheer over de periode 1992 - 1994; 
2. deputaten Financieel Beheer Theologische Universiteit, Onderlinge Bijstand en 

Advies en Buitenlandse Zending op te dragen hun balans per 1 januari 1995 te 

corrigeren met respectievelijk orgel f 150.000.-, geraamde verplichtingen over 

1994 f 600.000,- en boekwaarde pand Veenendaal f 405.176,- ( + f 1,- = 

f 405.177,-); 
3. uit te spreken dat aan deputaten geen vergoedingen voor besteding van (vrije) 

tijd mogen worden gegeven; 
4. in te stemmen met door deputaten voorgestelde wijzigingen in - en toevoeging 

van een bijlage aan de concept-beroepsbrief, vermeld in bijlage 42 K.O. (uitga

ve 1993, blz. 152 en volgende); 
5. de kerken, die in de jaren 1992-1994 (opnieuw) drie of meermalen de vastge

stelde minimum-bijdragen niet voldeden, indringend schriftelijk te vermanen; 

6. een bedrag van f 115.150,- te voteren voor accountantskosten voor de periode 

1995 - 1997; 
7. te besluiten dat alle niet-ambtelijke medewerkers van deputaatschappen for

meel in dienst zijn van de generale synode, die als werkgever wordt vertegen

woordigd door haar deputaten Kerkelijk Administratief Bureau, zulks ingaande 

1 januari 1996; 
8. te besluiten dat voor niet-ambtelijke medewerkers de in bijlage 39 K.O. (uitgave 

1993, blz. 144 en volgende}, opgenomen rechtspositieregeling en model 

arbeidsover&enkomst gelden; 
9. bij art. 84 van de kerkorde te stipuleren: 

"Voor de uitvoering van niet-ambtelijk kerkelijk werk kan de generale synode 

medewerkers {doen) aanstellen . Deze aanstelling zal geschieden met inachtne

ming van de door de generale synode vastgestelde rechtspositieregeling(en). 

De generale synode wordt in haar werkgeversfunctie vertegenwoordigd door 

haar deputaten Kerkelijk Administratief Bureau. 

Niet-ambtelijke werkers vervullen hun taak onder leiding van de deputaten op 

wier terrein zij werken"; 
1 O. de instructie van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau aan te vullen met: 

E.ten behoeve van de generale synode het vertegenwoordigen van deze verga

dering als werkgever in de zin der wet van alle niet-ambtelijke kerkelijke mede

werkers van de deputaatschappen; 
11. in de rechtspositieregeling, opgenomen als bijlage 39 K.O. (uitgave 1993, blz. 

144 en volgende) de volgende wijzigingen aan te brengen: 

art. 2: 
Werkgever: de Raad van de Christelijke Gereformeerde Kerk, c.q. de Generale 

Synode, ten deze vertegenwoordigd door haar deputaten door wie de werkne

mer is benoemd en haar deputaten Kerkelijk Administratief Bureau. 
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art. 8 sub a: 
de naam en vestigingsplaats van de kerk, c.q. het deputaatschap Kerkelijk 

Administratief Bureau, alsmede de naam van degenen, die bevoegd zijn deze 

werkgever te vertegenwoordigen. 
art. 14, na regel 6 toevoegen: 

Voor werknemers, verzekerd bij het Pensioenfonds P.G.G.M. wordt het aandeel 

van de werkgever, respectievelijk werknemer bepaald volgens de voor hen van 

toepassing zijnde pensioenregeling. 
art. 20 (nieuw): 
Wijziging rechtspositieregeling 

Deputaten Financiële Zaken zijn gemachtigd om in overleg met betrokkenen 

wijzigingen aan te brengen in de bedragen, percentages en aantallen voorko

mend in de rechtspositieregeling en de daarbij behorende uitvoeringsregelin

gen; 
12. deputaten Financiële Zaken op te dragen deputaten Kerkelijk Administratief 

Bureau bij te staan bij de uitvoering van bovengenoemde besluiten 7, 8 en 10; 

13. deputaten te danken voor hun omvangrijke arbeid en hun handelingen goed te 

keuren; 
14. opnieuw deputaten te benoemen. 

De praeses richtte enkele waarderende woorden ten afscheid aan de aftredende 

voorzitter, br. A.H.J. Schwartz. 

Artikel 225 

Quaestoraat 
526 De praeses stelt aan de orde het rapport van de quaestor {bijlage 84) en het daar-

533 bij behorende rapport 8 van commissie VI (bijlage 85). 

Gesproken wordt over de steeds stijgende kosten van de generale synode. Er 

wordt op aangedrongen om in verband hiermee voor de toekomst maatregelen te 

nemen. Bij de vaststelling van de begroting van de quaestor zal hiermee rekening 

gehouden worden. 

De synode besluit: 
De werkzaamheden van de quaestor goed te keuren en hem van zijn beheer over 

de periode 1992 t/m 1994 te dechargeren. 

Artikel 226 

Comité-generaal 

Artikel 227 

Vervolg quaestoraat 
In comité-zitting is de begroting van de quaestor over de jaren 1996 t/m 1998 aan 

534 de orde geweest {bijlage 86). Daarbij behoort rapport 13 van commissie VI (bijlage 

536 87). 
In verband met de stijgende synodekosten is de suggestie gedaan om een vaste 

vergaderplaats te kiezen in het midden des lands. Opgemerkt werd ook dat het 
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wenselijk is dat de quaestores van de particuliere synodes op de hoogte gesteld 

worden van de wijze waarop de gevraagde bijdragen tot stand gekomen zijn. 

Oud. G. van Putten stelde voor om voorstel 3 van de commissie als volgt te formu

leren: 
"het deputaatschap "Vertegenwoordiging van de Kerken" de opdracht te geven zich 

te verstaan met de roepende kerk voor de generale synode 1998 en het onder punt 

2 van het commissie-rapport gestelde reeds in 1998 mogelijk ten uitvoer te bren

gen". 
De rapporteur van commissie VI deelde mee dit voorstel over te nemen. 

De synode besloot: 
1. de begroting van de quaestor voor de periode 1996 - 1998 vast te stellen op de 

in punt 1 van het commissie-rapport omschreven wijze en de quaestor te mach

tigen tot het doen van uitgaven tot de geraamde bedragen; 

2. de quaestor van de generale synode opdracht te geven om de quaestores van 

de particuliere synoden te informeren over de vaststelling van de bijdragen 

1996, 1997 en 1998 op respectievelijk f 4,75, f 4,- en f 4,- per (doop)lid - met 

een toelichting over de tot standkoming van deze bedragen - en hun te verzoe

ken deze bijdragen voor 1 juli van elk jaar over te maken; 

3. het deputaatschap "Vertegenwoordiging van de Kerken" de opdracht te geven 

zich te verstaan met de roepende kerk voor de generale synode 1998 en het 

onder punt 2 in het commissie-rapport gestelde reeds in 1998 mogelijk ten uit

voer te brengen. 

Artikel 228 

Schorsing 
De praeses schorst de vergadering om de afgevaardigden gelegenheid te geven 

de lunch te gebruiken. 

VERVOLG DERTIENDE ZITTING 

donderdag 9 november 1995, 13.45 -17.15 uur 

Artikel 229 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. We zingen Psalm 95: 2 en 3. 

Artikel 230 

Presentie 
Ds. J.P. Boiten heeft zijn plaats weer ingenomen. Drs. W. van 't Spijker is vervan

gen door zijn secundus ds. K.T. de Jonge. Deze betuigt instemming met de belijde

nis. 
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Artikel 231 

Vervolg vragen rondom de vrouw in het ambt/instructie 8.06 

Opnieuw komt in bespreking de instructie van de particuliere synode van het 

Westen betreffende de vragen omtrent de vrouw in het ambt (zie art. 215). De rap

porteur van commissie I licht toe dat de commissie zich heeft beraden op de inge

diende voorstellen. Zij komt nu met een nieuw voorstel waarin verschillende ele

menten van het voorstel-Brons zijn verwerkt. Hij geeft te kennen dat de commisie 

er aan hecht om de woorden "binnen de gereformeerde Schriftbeschouwing" in 

haar voorstel te laten staan . Ook komt ds. Van den Heuvel terug op wat hij in een 

eerdere bespreking twee invalshoeken noemde. Hij heeft gemerkt, dat die benade

ring in de synode zorg veroorzaakte. Wat hij eerst invalshoeken noemde, noemt hij 

nu aspecten, in de hoop dat op die manier de zorg wordt weggenomen. 

Gehoord het nieuwe voorstel van de commissie neemt ds. Van Amstel , mede 

namens de andere indieners, zijn voorstel terug. 

Overeenkomstig het voorstel van de commissie besluit de synode: 

De generale synode 
overwegende 
1. dat de vragen rondom de vrouw in het ambt een zaak betreffen, die het geheel 

van onze kerken aangaat; 
2. dat het kerkelijk standpunt, dat in onze kerken steeds als het schriftuurlijke heeft 

gegolden, niet met een schriftuurlijke onderbouwing is vastgelegd in een uit

spraak van de generale synode, terwijl dit wel gewenst is en dienstig kan zijn ; 

3. dat de vraag inzake de vrouw in het ambt binnen onze kerken en in onze 

samensprekingen en in onze correspondentie met andere kerken van gerefor

meerde belijdenis steeds weer aan de orde komt om welke reden het nodig is 

dat er een schriftuurlijk-gefundeerde verantwoording gegeven wordt van het 

standpunt ten aanzien van de vrouw in het ambt zoals dit functioneert in kerken 

die de gereformeerde belijdenis handhaven; 

besluit 
in aansluiting aan de overwegingen een commissie te benoemen met de opdracht 

binnen het raam van de gereformeerde Schriftbeschouwing een schriftuurlijk

gefundeerde verantwoording te geven van het standpunt ten aanzien van de vrouw 

in het ambt en hierover te rapporteren aan de generale synode 1998 ten einde de 

generale synode in de gelegenheid te stellen over deze zaak een schriftuurlijk

gefundeerde uitspraak te doen ten dienste van onze kerken en de contacten met 

andere kerken. 

Artikel 232 

Comité-generaal 

Artikel 233 

Vervolg Financiële Zaken/Begrotingen 

In de comité-zitting heeft de synode aan de hand van rapport 12 van commissie VI 

537 (bijlage 88) de volgende besluiten genomen: 

1. de minimum-bijdragen van de kerken aan de deputaatschappen voor 1996, 

1997 en 1998 te stellen op de volgende bedragen per (doop)lid per jaar: 
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Theologische Universiteit f 3,84 was f 2,-

Kerk en bedrijfsleven was " 0,72 -,-

Emeriti kas " 22,80 was " 20,80 

Varenden " 1,40 was " 1, 16 

Kerkjeugd " 2,80 was " 1,28 

Pastoraat in gezondheidszorg " 2,- was " 1,32 

ADMA " 5,- was " 4,80 

Onderlinge Bijstand en Advies " 8,40 was " 7,20 

Evangelisatie " 3,96 was " 3,60 

Evangelieverkondiging Israël " 1,64 was " 0,60 

Zending " 4,80 was " 5,72 

Hulpverlening " 1,76 was " 0,80 

Totaal f 58,40 was f 50,-
======= 

Uit andere bronnen: 
Zending f 16,- was f 17,60 

Hulpverlening " 1,60 was " 2,40 

Totaal f 17,60 was f 20,-

======= 

2. de begroting van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau goed te keuren; 

3. deputaten Kerk en Bedrijfsleven op te dragen hun vermogen per 31 december 

1995 over te dragen aan deputaten ADMA en laatstgenoemden op te dragen de 

verslaglegging van de activiteiten en het financieel beheer over 1995 van eerst

genoemden in hun rapportage aan de generale synode 1998 op te nemen; 

4. alle kashoudende deputaten te informeren over de bovengenoemde afwijkingen 

van hun begrotingen en over de voor hen vastgestelde minimum-bijdragen en 

hen te machtigen tot de in hun gecorrigeerde begrotingen geraamde uitgaven. 

Aan het slot van de bespreking richt de praeses zich met een enkel woord tot oud. 

A. de Geus die zoveel malen de generale synoden met zijn inzichten heeft mogen 

dienen. 

Artikel 234 

Comité-generaal 

Artikel 235 

Comité-generaal 

Artikel 236 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de praeses de vergadering. 
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VERVOLG DERTIENDE ZITTING 

donderdag 9 november 1995, 19.00 - 21.00 uur 

Artikel 237 

Heropening 
De praeses heropent de vergadering. Op zijn verzoek wordt gezongen Psalm 72: 8 

en 10. 

Artikel 238 

Dagblad Trouw 
Namens het moderamen stelt de assessor voor om te besluiten dat aan het dag

blad "Trouw" voortaan geen toestemming meer gegeven zal worden om de open

bare zittingen van onze synode bij te wonen . Het moderamen stelt dit voor op 

grond van het in deze krant verschenen artikel over de synode, geschreven door 

een journalist, die slechts op één dag onze synode bijwoonde en die niet voldaan 

heeft aan de voorwaarde dat hij zijn artikel van te voren zou laten lezen aan de 

assessor. Zowel de inhoud als de toon van het artikel zijn beneden peil. 

Omdat de vergadering kennis heeft kunnen nemen van het bewuste artikel kan zij 

er ook over oordelen . 
De synode besluit: 
Voortaan geen gevolg meer te geven aan een verzoek van het dagblad "Trouw" om 

de vergaderingen van onze generale synoden bij te wonen en dit zo spoedig moge

lijk aan het dagblad "Trouw" te berichten. 

Artikel 239 

Berijmde Schriftgedeelten 
De praeses stelt aan de orde het rapport van de deputaten voor berijmde 

540 Schriftgedeelten (bijlage 89) en het daarop betrekking hebbende rapport 6 van 

543 commissie 111 (bijlage 90) . 

Verschillende afgevaardigden nemen het deputaten kwalijk dat zij opnieuw het 

voorstel doen om het aantal liederen, dat door de synode van 1974 is vrijgegeven, 

te verminderen. Deputaten hebben dit al eerder voorgesteld , maar de synode van 

1992 heeft duidelijk te kennen gegeven, dat het niet tot de opdracht van deputaten 

behoort om het besluit van de synode van 1974 te toetsen. Als deputaten trouwens 

heel consequent zijn in de toepassing van de omschrijving van wat berijmde 

Schriftgedeelten zijn, zoals die door de synode van 1980 is gegeven, dan zullen er 

nog meer liederen, die nu gezongen worden, moeten worden geschrapt. Gewezen 

wordt op bijvoorbeeld de Morgenzang. 

Namens de meerderheid van de commissie antwoordt de rapporteur, drs. A. Baars. 

De commissie heeft ook wel gezien, dat deputaten verder gegaan zijn dan hun 

opdracht. De meerderheid van de commissie heeft echter begrip voor het principië

le probleem, waar deputaten op gestuit zijn, namelijk dat verschillende liederen, die 

in 1974 voor gebruik in de eredienst zijn vrijgegeven, niet voldoen aan de norm van 

de synode van 1980. Is het dan eerlijk om deze liederen, die in feite geen berijmde 
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Schriftgedeelten zijn, wel op te nemen in de bundel "Schriftberijmingen"? 

Namens de minderheid van commissie 111 spreekt oud. G. van Westrienen. De 

mening van de minderheid is, dat het besluit van 1992 niet terzijde gelegd mag 

worden - iets wat deputaten wel doen. Uitspraken van vorige synoden mogen niet 

veronachtzaamd worden . Trouwens, bij het besluit inzake het kerklied is ook gear

gumenteerd met besluiten, die vorige synoden genomen hebben. Dat wil de min

derheid van de commissie ook nu doen. 
Namens deputaten gaat drs. T .M. Hofman op de vragen en opmerkingen in . 

Deputaten hebben gekozen voor een principiële lijn . De synode van 1992 gaf de 

opdracht een bundel berijmde Schriftgedeelten uit te geven. Deputaten vonden het 

niet eerlijk om in die bundel liederen op te nemen die niet voldoen aan de voor 

berijmde Schriftgedeelten vastgestelde omschrijving. Zij hebben trouwens herhaal

delijk deze problematiek aan de synoden voorgelegd, maar naar hun oordeel heb

ben zij daar nooit een afdoende antwoord op ontvangen . Hebben deputaten niet 

het recht om te rapporteren dat zij bij de uitvoering van een bepaalde opdracht op 

moeilijkheden stuiten? 
In een tweede ronde dient drs. D. Visser een amendement in bij voorstel 2 van de 

commissie. Hij stelt voor dit voorstel als volgt te redigeren : 

"te komen tot de uitgave van een definitieve bundel Schriftberijmingen, waarin de 

40 Schriftberijmingen uit de Proefbundel (tweede editie van 1990} worden opgeno-

men". 

Artikel 240 

Presentie 
Ds. J. Brons verlaat de vergadering en wordt vervangen door zijn secundus ds. A. 

Brons. Deze betuigt door op te staan instemming met de belijdenis. 

Artikel 241 

Vervolg berijmde Schriftgedeelten 
Na intern beraad geeft de rapporteur van de commissie te kennen dat de hele com

missie zich kan vinden in het voorstel-Visser. Een enkele afgevaardigde deelt mee 

dat hij moeite heeft met het goedkeuren van het beleid van deputaten. In verband 

daarmee wordt voorgesteld aan voorstel 1 van de commissie een aantal woorden 

toe te voegen . 

De synode besluit: 
1. deputaten te danken voor het werk dat zij in de afgelopen periode hebben ver-

richt en hun werkzaamheden goed te keuren met inachtneming van de ter syno-

de gemaakte opmerkingen; 
2. te komen tot de uitgave van een definitieve bundel Schriftberijmingen waarin de 

40 Schriftberijmingen uit de Proefbundel (tweede editie van 1990) worden opge-

nomen; 
3. in deze definitieve uitgave de door deputaten voorgestelde correcties door te 

voeren (vgl. bijlage B van het deputatenrapport) ; 

4. over te gaan tot het uitgeven in eigen beheer van een muziekuitgave met har

monisaties van alle niet-psalmmelodieën, volgens het voorstel van deputaten 

(vgl. bijlage C van het deputatenrapport); 

5. opdracht te geven om bij uitgave van de definitieve bundel Schriftberijmingen 
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tevens zorg te dragen voor een goede uitvoering inzake auteursrechten c.a.; 

6. om het deputaatschap op te heffen en voor de verdere afwikkeling van huidige 

en toekomstige zaken een kleine commissie te benoemen die rapport aan de 

generale synode 1998 uitbrengt. 

De praeses brengt de leden van het deputaatschap, dat nu opgeheven is, dank 

voor de arbeid die zij de jaren door verricht hebben. 

Artikel 242 

Ontmoeting met 'Zierikzee' 
Er vindt een ontmoeting plaats met allen uit de gemeente Zierikzee, die op eniger

lei wijze de synode van dienst zijn geweest, zowel in de bediening als in de admini

stratie of de technische dienst of op nog weer andere wijze. De praeses spreekt 

hen op hartelijke wijze toe en brengt daarbij de grote waardering onder woorden, 

die er in de synode leeft voor de goede verzorging die ondervonden is. "Het was 

goed om hier te vergaderen". 
Onder de leiding van zr. de Bakker brengen de Zierikzeeënaren, ondersteund door 

een aantal vanuit het verleden of het heden aan Zeeland verwante synodeleden, 

het Zeeuwse en het Schouwse volkslied ten gehore. 

Artikel 243 

Sluiting 
Na het zingen van Psalm 138:1 en dankgebed door drs. T.M. Hofman sluit de voor-

zitter de vergadering. 

VEERTIENDE ZITTING 

vrijdag 10 november 1995, 9.15 - 12.00 uur 

Artikel 244 

Opening 
De assessor opent de vergadering. Hij verzoekt te zingen Psalm 132: 6 en 1 0 en 

leest daarna Mal. 3: 16 - 4: 2. Daarna gaat hij voor in gebed. 

Artikel 245 

Appel-nominaal 
Bij gehouden appel-nominaal blijkt dat ds. J. Brons vervangen is door zijn secun

dus ds. A. Brons en dat ds. J.H. van Dijk ook nu de plaats van drs. J.C.L. 

Starreveld inneemt. Verder zijn alle primi-afgevaardigden aanwezig. Ds. J. 

Westerink zal halverwege de morgenvergadering wegens ambtelijke werkzaamhe

den in zijn gemeente de vergadering verlaten. 
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Artikel 246 

Comité-generaal 

Artikel 247 

Landelijk Bureau 
In een aantal comité-zittingen is gesproken over het rapport van de beheerscom

missie Diaconaal Bureau (bijlage 91 ). Daarbij kwamen eveneens ter sprake de rap

porten van de deputaten voor kerk en bedrijfsleven, algemene diaconale en maat

schappelijke aangelegenheden en het kerkelijk admini~tratief bureau voor zov_er 

deze betrekking hebben op de integratie van het Landelijk Bure_au. Zowel com~1s

sie v als commissie VI hadden over deze materie een rapport uitgebracht. In beide 

rapporten klonk kritiek door op het feit, dat het besluit van de ~enera_le synode van 

1992 (art. 122 en 123) niet kon worden uitgevoerd. In de d1scuss1e kreeg deze 

zaak dan ook grote aandacht. 

De synode besloot: 
1. de deputaten te bedanken voor hun werkzaamheden met betrekki_ng tot het 

Diaconaal Bureau en hun handelingen goed te keuren met 1nachtnem1ng van de 

gemaakte opmerkingen; 
2. goedkeuring te hechten aan de functiewijziging van drs. J.N. Noorlandt van 

bureausecretaris tot secretaris diaconaat; 
3. een commissie Landelijk Bureau in te stellen om de praktische uitvoering van 

het besluit van de generale synode 1992 (Acta art. 122 en 123) te coördineren 

en te begeleiden; 
4. een instructie voor deze commissie vast te stellen; 

5. in te stemmen met het in stand houden van een Diaconaal Bureau ten behoeve 

van de kerken; binnen dit bureau zullen de beide diaconale functionarissen een 

plaats hebben onder gezamenlijke verantwoordelijkh~id van de diaconale dep_~

taatschappen; wel zijn de functionarissen formeel in dienst van het Kerkelijk 

Administratief Bureau; 
6. uit te spreken dat het Diaconaal Bureau gebruik zal maken van de diensten van 

het Kerkelijk Administratief Bureau, dat faciliteiten biedt in personeel en mate

rieel opzicht; 
7. in te stemmen met de opheffing van de beheerscommissie "Diaconaal Bureau" 

en de regeling "taken en bevoegdheden" van deze commissie, zoals vastgesteld 

door de generale synode van 1989, in te trekken; . 

8. de deputaten ADMA en Hulpverlening in binnen- en buitenland __ op te dragen, via 

het moderamina-overleg, de taken die tot nog toe behoorden bij de beheerscom

missie te verrichten in de lijn van de door de generale synode van 1989 vastge

stelde regeling "taken en bevoegdheden"; 
9. de deputaten ADMA en Hulpverlening in binnen- en buitenland op te dragen de 

afbakening van de bevoegdheden tussen de deputaatschappen en de gezan:ien

lijke moderamina inzake het Diaconaal Bureau te regelen en deze ter kennis te 

brengen van de generale synode 1998. 

De synode besloot voorts: 
de instructie voor de Commissie Landelijk Bureau als volgt vast te stellen: 

Artikel 1: 
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De door de generale synode ingestelde Commissie Landelijk Bureau bestaat uit 

drie onafhankelijke, door de generale synode benoemde leden, met een secundus, 

aangevuld met een afgevaardigde van elk van de deputaatschappen Algemene 

Diaconale en Maatschappelijke Aangelegenheden, Hulpverlening in Binnen- en 

Buitenland, Kerkelijk Administratief Bureau en Buitenlandse Zending. 

De drie door de generale synode benoemde leden vormen het moderamen en heb

ben beslissende stem. 
Artikel 2: 
De commissie heeft tot taak de uitvoering van het besluit van de generale synode 

1992 (Acta art. 122 en 123) te bevorderen door de activiteiten ter zake van het 

functioneren van het Landelijk Bureau te coördineren en, zo nodig, te corrigeren. 

Artikel 3: 
De commissie heeft daarbij met name aandacht te geven aan: 

1. een verantwoorde organisatievorm; 
2. de communicatie tussen de drie in het Landelijk Bureau werkende zelfstandige 

bureaus, respectievelijk hun deputaten; 

3. de advisering van het bureau-management; 

4. de rechtspositie van de naar het Kerkelijk Administratief Bureau overgaande 

medewerkers; 
5. de, voor het goed functioneren en de mogelijke interne vervanging van de 

medewerkers, nodige vorming. 
Artikel 4: 
De kosten van de commissie komen ten laste van de kas van de generale synode. 

Artikel 5. 
De commissie streeft naar zo spoedig mogelijke afronding van haar taak, maar blijft 

als aanspreekpunt bestaan tot de generale synode 1998, aan welke zij rapport uit

brengt over haar werkzaamheden, zo nodig vergezeld van wenselijk geachte voor

stellen. 

Geconstateerd wordt dat met bovenvermelde besluiten tevens voldaan is aan voor-

406 stel 15 van rapport 3 van commissie Il (bijlage 50). 

Artikel 248 

Vervolg Kerkelijk Administratief Bureau 
Nu de zaken betreffende het rapport van de deputaten voor het kerkelijk adminis

tratief bureau behandeld zijn 
besluit de synode: 
1. artikel 4 van de instructie van deputaten aan te vullen met: 

D. ten behoeve van het Landelijk Bureau: 

de zorg voor de huishoudelijke, technische, facilitaire en organisatorische zaken, 

die dit bureau betreffen; 
2. deputaten te danken voor hun gewaardeerde arbeid; 

3. voor de periode 1996-1998 zeven deputaten te benoemen. 

Artikel 249 

Vervolg algemene diaconale en maatschappelijke aangelegenheden 

Nu al de zaken uit het rapport van de deputaten voor algemene diaconale en maat

schappelijke aangelegenheden in behandeling zijn geweest 
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besluit de synode: 
1.de handelingen van deputaten goed te keuren; 

2.opnieuw deputaten te benoemen. 

Artikel 250 

Comité-generaal 

Artikel 251 

Comité-generaal 

Artikel 252 

Overbruggingsregeling repatriërende predikanten 

De praeses stelt aan de orde rapport 7 van commissie VI betreffende de overbrug-

549 gingsregeling voor repatriërende predikanten (bijlage 92). 

De rapporteur van commissie VI , oud. A. de Geus, maakt duidelijk dat dit rapport 

geschreven is, nadat aan de commissie het verzoek gedaan was zich op de mate

rie te willen bezinnen. Achteraf kan niet meer worden vastgesteld hoe dit verzoek 

bij commissie VI is terecht gekomen. Oud. De Geus stelt nu voor het voorstel als 

een voorstel-De Geus te behandelen. 

De bespreking wordt afgebroken (zie art. 255) . 

Artikel 253 

Schorsing 
In verband met de lunch schorst de praeses de vergadering. 

Heropening 

VERVOLG VEERTIENDE ZITTING 

vrijdag 10 november 1995, 13.30 -16.45 uur 

Artikel 254 

De praeses heropent de vergadering. Hij laat zingen Psalm 97: 7. 

Artikel 255 

Vervolg Overbruggingsregeling repatriërende predikanten 

Opnieuw komt aan de orde rapport 7 van commissie VI betreffende een overbrug

gingsregeling voor repatriërende predikanten. Namens commissie Il deelt de rap

porteur van deze commissie , drs. D. Visser mee, dat deze commissie het voorstel, 

door oud. De Geus in rapport 7 gedaan, wel over wil nemen. Uitgangspunt is dat 

wat commissie Il in haar rapport 3 onder voorstel 13 heeft uitgesproken. 
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De synode besluit: 
1. een overbruggingsregeling voor een repatriërend dienaar des Woords goed te 

keuren: 

2. Als overbruggingsregeling voor uit bijzondere dienst teruggekeerde predikanten, 

die nog geen volgende beroeping hebben ontvangen, vast te stellen: 

Artikel 1: 

Bij beëindiging van de bijzondere dienst, waartoe een predikant beroepen is, dient 

de zendende kerk hem een uitkering toe te kennen. 

Artikel 2 
Deze uitkering bedraagt: 
gedurende drie maanden 100 %, 

gedurende de volgende negen maanden 90 %, 

gedurende de volgende twaalf maanden 80 % 
en daarna 70 % 

van het door deputaten Financiële Zaken geadviseerde predikantstractement, ver

minderd met eventueel te verkrijgen wettelijke uitkeringen, eigen inkomsten uit 

arbeid en/of bedrijf en inkomsten van de echtgenote voor 75 % en vermeerderd 

met 50 % van een ziektekostenverzekering en een woonkostenvergoeding. 

Neveninkomsten tot een bedrag van 15 % van het basistractement blijven hierbij 

buiten beschouwing. 
Artikel 3 
Deze uitkering vervalt 
1. bij het overlijden van de predikant; 

2. bij weigering door de predikant zich beroepbaar te stellen, dan wel een passend 

beroep of aangeboden passende arbeid te aanvaarden; 

3. bij het bereiken van het recht op emeritering. 

Artikel 4 

De zendende kerk kan voor de financiering van deze uitkering gedurende de eerste 

twee jaren een beroep doen op de deputaten in overleg met wie de predikant is 

beroepen , en daarna op deputaten Onderlinge Bijstand en Advies. 

3. Aan deputaten Buitenlandse Zending, Evangelieverkondiging onder Israël en 

Onderlinge Bijstand en Advies op te dragen gezamenlijk aan de generale syno

de 1998 te rapporteren: 

a.over de effectuering van deze regeling in de periode 1995-1998; 

b.over de gewenste definitieve regeling. 

Artikel 256 

Comité-generaal 

Artikel 257 

Instructie commissie van bijstand classis Haarlem 

In comité-zitting besloot de synode de instructie voor de commissie van bijstand 

voor de classis Haarlem vast te stellen. Haar opdracht luidt: 

Conform het rapport van commissie VII 

1. de uitspraak van de generale synode 1995 toe te lichten op de classis; 

2. er bij de classis op aan te dringen te komen tot een duidelijker uitspraak ten aan

zien van wat de gereformeerde Schriftbeschouwing is en hoe deze dient te func

tioneren wat betreft de in geding zijnde Schriftplaatsen; 
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3. de classis te assisteren bij het onder 2 genoemde; 
4. van haar werkzaamheden rapport uit te brengen aan de generale synode 1998. 

Artikel 258 

Comité-generaal 

Artikel 259 

Benoemingen 
In enkele comité-zittingen nam de synode beslu iten ten aanzien van benoemingen 

voor de verschillende deputaatschappen en commissies. 

De synode besloot te benoemen voor: 

A. DE DEPUTAATSCHAPPEN WAARIN TEVENS GEDEPUTEERDEN BENOEMD 

DOOR DE PARTICULIERE SYNODEN ZITTING HEBBEN VOOR 

1. het beheer van de algemene kas tot steun aan de kerken ten behoeve van 

de verzorging van emeriti-predikanten, predikantsweduwen en -wezen 

naar art. 13 K.O.: 
P. Zuidema, eerste penningmeester; G. Verhoef R.A. , tweede penningmeester; 

drs. L.W. Bil , actuaris. 
2. de Theologische Universiteit: 

a. het curatorium: 
ds. H. van der Schaaf, primus-secretaris; ds. J. Brons, secundus-secretaris; 

b.het financieel beheer: 
primi : P.A.A.J. Hurkmans, R.A. ; I.L. Stolk; mr. P van Zwieten ; secundi: L. 

Bioch ; J. Boer; RAG. van Westrienen. 
3. de evangelieverkondiging onder Israël: 

ds. M.W. Vrijhof, eerste secretaris; ds. H.O. Rietveld, tweede secretaris; P. 

Vree, eerste penningmeester; P.A. van Es, R.A. , tweede penningmeester; dr. 

G.C. den Hertog, adviseur. 
4. de buitenlandse zending: 

drs. J. van Mulligen, algemeen voorzitter; drs. W.P. de Groot, sectie-voorzitter; 

ds. A. van Heteren, sectie-voorzitter; ds. H. Last, eerste secretaris; R. Procee, 

tweede secretaris; A. van der Veen , eerste penningmeester; C.J. Hagesteijn, 

tweede penningmeester; C. Groeneveld, algemeen secundus. 

5. de evangelisatie: 
ds. J. Jonkman; ds. J.J. Lof; W. van Zwol, penningmeester; secundi: drs. J. 

van Mulligen; ds. J. Oosterbroek; G.S. Bouwman, secundus-penningmeester. 

6. de onderlinge bijstand en advies: 
drs. H.J. van Maanen, voorzitter; J.C. de Jong, secretaris; G. Verhoef, R.A. , 

penningmeester; G. Schenk; H. Schuitema; secundi: resp. C. Visser; 0. 

Zuidema; ir. J.C.W. van Drienhuizen; A. van der Wal ; T.A. Sanders. 

B. DE GENERALE DEPUTAATSCHAPPEN 

7. de radio-kerkdienstuitzendingen: 
F.W.A. Drechsler; ds. H. de Graaf; drs. J. van Mulligen; drs. W.J. Quist; ds. J. 

Trommel; ds. M. Groen, algemeen secundus. 
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8. de geestelijke verzorging van de varenden: 

H. Bor; ds. A. van Ek; J.C. Guyt; ds. A. van Heteren; H. Huygen; ds. H.C. 

Mijnders. 
9. de geestelijke verzorging van de militairen: 

ds. P.J. van Dam; H.K. Evers; H. Haar; ds. H. van den Heuvel; A.J . de Jong; N. 

van der Lugt; H.P. Noppe; ds. M. Oppenhuizen; ds. H. van der Schaaf; I.J . 
Tollenaar. 

10. het contact met de kerkjeugd: 

A. Britstra; ds. P.D.J. Buijs;, Th . Heijstek; ds. J. van Langevelde; ds. G.P.M. 

van der Linden; drs. D. Visser; ds. D. van der Zwaag; secundus: ds. M. Groen. 

11. kerk en onderwijs: 

drs. G. van Hardeveld; C.M. van den Hoek; drs. P.D. Hofland; ds. S. Otten; 

drs. G. van 't Spijker. 
12. het pastoraat in de gezondheidszorg: 

dr. T. Brand; G. van Brenk; ds. A. Dingemanse; drs. C.K. van der Ent; mevr. M. 

de Graaf-Floor; H. van der Laan; J. Roode; ds. E.E. Slofstra; K. Visser. 

13. de algemene diaconale en maatschappelijke aangelegenheden: 

H.G. Barendregt; mevr. W.M. Boendermaker-Geleijnse; ds. J. Brons; B.M. van 

Genderen; M.J. Goudzwaard; drs. A. Heystek; H. Kazen; F.J. Nabers; mevr. 

F.M. Paas-Koekoek; mevr. drs. C. Romkes; ds. C. Westerink; dr. D.J. 

Steensma; secundus: ds. H. Fahner. 
14. de hulpverlening in binnen- en buitenland: 

dr. B. Loonstra, voorzitter; mevr. mr. M.P. van der Schaaf, secretaris; drs. T. 

Baars, penningmeester; mevr. D. Affourtit-Bouterse; L. den Butter; dr. ir. H. 

Jochemsen; ds. K.T. de Jonge; H.J. Takken ; mevr. T. Witzier-van 't Hof. 

15. de redactie van 'De Wekker': 

prof. dr. W. van 't Spijker, hoofdredacteur; ds. J. Jonkman, waarnemend hoofd

redacteur; ds. J. van Amstel ; drs. A. Baars; D. Koole; ds. M.J. Oosting. 

16. de redactie van het Jaarboek: 

ds. H. van der Schaaf; drs. J.C.L. Starreveld; ds. H.J.Th. Velema; secundus: 

drs. R.W.J. Soeters. 
17. de uitgave van de Kerkorde: 

dr. H.J . Selderhuis, secretaris; prof. dr. W. van 't Spijker; drs. J.C.L. Starreveld. 

18. het contact met de Overheid: 

prof. dr. W.H. Velema, voorzitter; mr. H. Herweijer, secretaris (tevens gedele

geerde in het C.1.0.); mevr. mr. dr. G.W. Brands-Bottema; prof. dr. J.W. Maris; 

drs. J. van Mulligen; A. Noordergraaf (tevens plaatsvervangend gedelegeerde 

in het C.1.0.); mr. A. Rouvoet; drs. J.C.L. Starreveld; algemeen secundus: ds. 

G. van Roekel. 

19. de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland en de corre

spondentie met de buitenlandse kerken: 

ds. P. den Butter; drs. B. de Graaf; prof. dr. J.W. Maris; ds. J. Oosterbroek; 

J.W. Overeem; drs. A.W. Overwater; A. Pothof; ds. D. Quant; dr. H.J . 

Selderhuis; ds. J. Westerink; ds. B. Witzier. 
20. de vertegenwoordiging der kerken: 

ds. M.C. Tanis, voorzitter; ds. J. Westerink, secretaris; ds. P. den Butter; ds. D. 

Quant. 
21. de financiële zaken: 

D. Blom R.A. , voorzitter; J.H. Braber R.A.; mevr. J. de Jong; C. Kleinjan A.A. ; 

C. Visser R.A. ; secundus: 8. Velthove. 
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22. het kerkelijk-administratief bureau: 
J.W. Bargeman; G.L. Bouwman; M.J. van der Ven; A.J. de Vuyst; R.A.G. van 

Westrienen; B. Wever; L. van der Zwaag. 

23. het quaestoraat van de generale synode: 
D. Lokhorst, eerste quaestor; J. Boer, tweede quaestor. 

24. de kerkelijke archieven: 
drs. J.C.L. Starreveld , voorzitter; drs. J.N. Noorlandt, secretaris; F. van der 

Hart, archivaris; mr. C.J. van Heel, archivaris; mevr. G. van der Laan-de Boer, 

drs. R.W.J. Soeters. 
25. de revisie van de kerkorde: 

ds. H. van den Heuvel; ds. D. Quant; dr. H.J. Selderhuis; ds. M. van der Sluys; 

prof. dr. W. van 't Spijker; drs. J.C.L. Starreveld; drs. A. Wagenaar. 

26. het Studiefonds: 
J. Boer; drs. D. Hol ; L.P. Kok; drs. W.J. Quist, adviseur; secundi: J. Pronk R.A. ; 

H. Schuitema. 
27. de bestudering van de vragen rond de vrouw in het ambt: 

ds. P. den Butter, voorzitter; drs. J.W. van Pelt, secretaris; drs. G.L. Born ; ds. 

J. Groenleer; ds. W. Kok; drs. H. Korving; mevr. G. van der Laan-de Boer; drs. 

R.W.J. Soeters; mevr. drs. A. Veldhuizen-de Graaf; adviseurs: de hoogleraren 

en universitaire hoofddocenten, ieder op hun eigen vakgebied. 

De synode benoemde voorts in: 

1. de commissie van bijstand classis Haarlem: 
ds. M.G. Tanis, samenroeper; ds. J. Jonkman, rapporteur; ds. J. Brons; ds. H. 

van den Heuvel 
2. de commissie voor de uitgave van de bundel Schriftberijmingen: 

J. Groeneveld, drs. T.M. Hofman. 

3. de commissie Landelijk Bureau: 
J. van den Berg, voorzitter; J.G. van der Poel; drs. J.W. van Westrienen; secun-

dus: D. Koole. 

In het kader van de benoemingen besloot de synode: 

In aansluiting op de tijdens eerdere generale synoden genomen besluiten inzake 

- de niet benoembaarheid van generaal-synodale deputaten boven de 70-jarige 

leeftijd; 
- de noodzaak voor een rooster van aftreden voor alle deputaatschappen; 

de particuliere synoden dringend te verzoeken 
1. zich bij de (her)benoeming van hun deputaten te conformeren aan de voor 

generaal-synodale deputaten geldende regels met betrekking tot de leeftijds

grens van 70 jaar; 
2. hiervan kennis te geven aan de betrokken deputaatschappen, zodat deze m.b.t. 

hun rooster van aftredende deputaten hiermee rekening kunnen houden. 

Artikel 260 

Roepende kerk generale synode 1998 
Op voorstel van het moderamen wordt besloten als roepende kerk voor de genera

le synode 1998 aan te wijzen de kerk van Haarlem-Noord. 
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Artikel 261 

Art. 43 K.O. 

De praeses kan met dankbaarheid constateren dat art. 43 K.O. op niemand 

behoeft te worden toegepast. 

Artikel 262 

Slotwoorden 

De ~raes~s g~eft een korte terugblik op de gehouden synode. Hij wijst op de eens

gez1_ndhe1d die meer dan eens ondervonden werd . Daarin is gebleken dat de 

Koning der kerk nog aan ons wilde denken. Hij releveert enkele hoogtepunten, die 

mochten worden beleefd. Het past ons in de Heere te eindigen. 

De praeses prijst het werk van de commissies, die stuk voor stuk de synode met 

hun werk zeer hebben gediend. 

In enkele persoonlijke woorden dankt de praeses voor het in hem gestelde vertrou

wen en voor de goede samenwerking die mocht worden ondervonden zowel in de 

P!enaire vergaderingen als in de vergaderingen van het moderamen ~et de pread

vIseurs. 

Aan ds. J. Ooste~broek, voor~!tter van de kerkeraad van Zierikzee, overhandigt hij 

een envelop met inhoud als blijk van waardering voor de ondervonden gastvrijheid. 

De as~_essor spreekt enkele woorden van waardering aan het adres van de prae

ses. -~'j dankt hem_voor de pastorale, vaderlijke en zelfverloochenende wijze waar

op hij de vergaderingen heeft geleid en waartoe de Heere hem bekwaamd heeft. 

Met de wens, dat ds. Tanis nog vele jaren zal mogen dienen in de verkondiging 

van het Woord besluit hij zijn toespraak. 

Namens de preadviseurs spreekt prof. dr. H.G.L. Peels enkele woorden van dank 

v?or de plaats die de preadviseurs ter synode ontvingen en voor de gelegenheid 

die hun g~boden werd de synode van advies te dienen. Hij dankt de praeses voor 

diens eerlijke en geestelijke leiding. Hij wijst erop, dat we in alle zaken zozeer het 

Licht van boven nodig hebben. 

Artikel 263 

Sluiting 
De praeses leest Zef. 3: 11-20 en mediteert een ogenblik over vs. 12. Ook in onze 

tijd van secularisaUe en kerkverlating zal de Heere dit woord waarmaken. De prae

ses stelt voor te zingen Psalm 46:1 , waarna hij voorgaat in dankgebed. Tenslotte 

wordt nog gezongen Psalm 40:8. Dan verklaart de praeses de generale synode 

A.D. 1995 voor provisorisch gesloten. 
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VIJFTIENDE ZITTING 

woensdag 17 april 1996, 10.00 -12.15 uur 

Artikel 264 

Opening 
Op verzoek van de praeses opent de eerste scriba de vijtiende zitting van de syno

de, die gehouden wordt in de aula van de Theologische Universiteit in Apeldoorn. 

Hij laat zingen Ps. 85: 1 en 4, leest 2 Tim. 2: 1-13 en gaat voor in gebed. De nabe

staanden van de overleden dienaren des Woords, ds. J. Tijmes, prof. dr. S.J. 

Oosterhoff en ds. H. Wubs, worden aan de Heere opgedragen. 

Artikel 265 

Appel-nominaal 
De primus-afgevaardigde van het Noorden drs. J.C.L. Starreveld is vervangen door 

zijn secundus ds. J.H. van Dijk; van het Westen is oud. G. van Putten vervangen 

door oud. O.B. van Noord; van het Zuiden is ds. A.G . Boogaard aanwezig in de 

plaats van drs. A. Baars. Verder zijn alle primi aanwezig. 

Artikel 266 

Vervolg Evangelieverkondiging onder Israël 
Gebleken is, dat er sprake is van een onvolledigheid ten aanzien van één van de 

besluiten die de synode genomen heeft met betrekking tot het werk van deputaten 

voor de Evangelieverkondiging onder Israël (zie art. 175). Samenroeper en rappor

teurs van commissie VI hebben zich op verzoek van het moderamen over deze 

zaak gebogen. 

De synode besluit: 
Deputaten toestemming te geven in 1996 een boekje te laten verschijnen ter gele

genheid van het veertigjarig bestaan van 'Vrede over Israël', daarvoor een bedrag 

van f 75.000,- te voteren en de begroting van deputaten dienovereenkomstig aan 

te vullen. 

Artikel 267 

Comité - generaal 

Artikel 268 

Schorsing 
In verband met de maaltijd schorst de assessor de vergadering . 
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VERVOLG VIJFTIENDE ZITTING 

woensdag 17 april 1996, 13.55 -15.30 uur 

Artikel 269 

Heropening 
De assessor heropent de vergadering en laat zingen Ps. 143: 1 o. 

Artikel 270 

Comité • generaal 

Artikel 271 

Conité - generaal 

Artikel 272 

Rondvraag naar art. 43 K.O. 
De rondvraag naar art. 43 K.O. behoeft niet te worden toegepast. 

Artikel 273 

Sluiting 
Omdat de praeses aan het einde van de veertiende zitting al een slotwoord heeft 

g~sproken, beperkt hij zich ditmaal tot enkele meditatieve gedachten naar aanlei

ding ~an Judas: 20 en 21. Hij wijst erop, dat Judas op een ontmaskerende wijze 

laat zien hoe de zonde doorwerkt in wereld en kerk. Midden in deze werkelijkheid 

staande komt Judas met een opwekking tot de gelovigen, die ook voor vandaag 

van betekenis is:_ "Bewaart uzelf in ~e liefde Gods". Het gaat er om te blijven bij de 

leer van de Schrift en te volharden in het gebed. Daarbij zijn de gelovigen blijvend 

aangewezen op Gods barmhartigheid, die in Christus is geopenbaard. De drieëni

ge God en Zijn werk is het geheim van de kerk van alle tijden. 

!n aansluiting a~n deze woorden wordt gezongen Avondzang: 7. Nadat de praeses 

1s voorgegaan in dank- en smeekgebed, wordt nog gezongen Psalm 119: 17. 

Daarna verklaart de praeses de generale synode van Zierikzee 1995 voor geslo

ten. 
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BIJLAGE 1 
art. 19 
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RAPPORT VAN HET MODERAMEN VAN DE SYNODE 1992 

Het moderamen van de generale synode 1992 meldt u de volgende werkzaamheden. 

1. Besluitenboekje 

In februari 1993 zag het zogenaamde Besluitenboekje het licht. Tevens versc~een een overdruk ervan als 
uitgave van 'Ambtelijk Contact'. Op deze wijze werd voldaan aan het bepaalde in art. 50 K.O. sub 10 en ~on
den de kerken tijdig kennis nemen van de In openbare vergadering genomen of medegedeelde besluiten 
van de synode van 1992. Voor de ook nu weer ondervonden spontane medewerking van de redactie van 
'Ambtelijk Contacr uiten we onze dankbaarheid. . 
Het Besluitenboekje is toegezonden aan alle kerkeraden en tevens aan de verschillende meerdere vergade-
ringen . 

2. Acta generale synode 1992 

Voor het laten drukken van de Acta is na ontvangen offertes in overleg met de quaestor van de generale 
synode gekozen voor drukkerij en uitgeverij Buijten en Schippe_rheijn b.v. te Amsterdam. De samenwerking 
met deze drukker en in het bijzonder met de de heer G . Sneep Is zeer goed geweest. In de zomer van 1993 
konden de Acta verschijnen. Het resultaat is onzes inziens geslaagd t~ noemen. . . .. 
De Acta verschenen in een oplage van 450 exemplaren; 50 stuks minder dus dan vonge Jaren. De prakt11~ 
van een aantal jaren heeft bewezen , dat er na elke synode heel wat exemplaren v~n de Acta onverkocht bliJ
ven. Alle kerken ontvingen een exemplaar, evenals alle afgevaardigden en preadv1seurs van de synode van 
1992. Ook aan de kerken in het buitenland, waarmee we correspondentie onderhouden 1s een exemplaar 
verzonden. Dat geldt eveneens van de kerken in ons eigen _land waarmee we een"bepaalde vorm van con
tact hebben. Ook is aan werkers die namens onze kerken In het buitenland verbliJven een exemplaar ver-
zonden. 
Uit een enkele ontvangen reactie bleek erkentelijkheid. . . . . . 
Na het verschijnen van de Acta bleek toch dat de correctie niet In elk opzicht volkomen 1s_ geweest. De 
meest storende omissie is die van het ontbreken van de namen van de overleden broeders, die de praeses 
van de roepende kerk, ds. C.A. den Hertog in zijn openingswoord he~ft gememoree_rd. Al 1s er vanuit tech
nisch oogpunt wel een verklaring voor deze omissie te geven, niettemin betreuren WIJ deze gang van zaken. 
Het lijkt ons goed de in het openingswoord genoemde namen op deze plaats alsnog weer te geven. 
Genoemd werden ds. J.P. Geels, ds. S. Wijnsma, ds. A. Hilbers, ds. C. van der Weele , ds. G. Blom, ds J. 
Kampman, kand. A. Hibbel en echtgenote. Verder P. Westerloo, C. den Hertog, prof. dr. L. Strengholt, T. 
van Dieren, P. Stafleu, J. van Vulpen, A. Mol, C.A. H1lbers, D. de Boer, K. Visser, W.J. Graves, A. de Vin , P. 
Poort, Mw. C.L. Overweel, W. van de Kamp, H.E. Madern en A.F. Mijnhardt. 

3. Samenwerking met het Landelijk Bureau 

Met dankbaarheid mag gemeld worden dat de samenwerking met het Land~lijk Bureau zeer goed geweest 
is. Dit Bureau verleende goede diensten bij o.a. de verzen_ding van het Beslu1tenboekJe en de Acta. 
Gelet op het feit , dat de Acta de neiging hebben steeds dikker_ te worden en dat dientengevolge ook de kos
ten van de Acta stijgen is er overleg geweest met het Landelijk Bureau. Dit heeft enn geresulteerd dat van
wege het Landelijk Bureau aan alle deputaatschappen medegedeeld is dat het zeer wense~ijk i~ dat alle rap
porten op diskette aangeleverd worden. Dat zal bij het laten drukken van de Acta een aanz1enliJke bespanng 
op de kosten van het typewerk moeten meebrengen. 

4. Uitvoering besluiten synode 1992 

Aan het moderamen was onder meer opgedragen een schrijven te richten aan de Landelijke Vergadering 
1994 van de Nederlands Gereformeerde Kerken en een schrijven aan de Generale Synode 1993 van de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt. Deze opdracht is uitgevoerd. 
Verder heeft het moderamen een paar aan de synode gezonden brieven die een sterk persoonlijk karakter 
droegen, beantwoord, zulks in overeenstemming met art. 258 van de Acta . 

5. Overleg met de roepende kerk van de synode 1995 

Met een delegatie van de kerk van Zierikzee, die door de synode van 1992 was aan~ewezen om de _synode 
van 1995 samen te roepen werd uitvoerig overleg gepleegd. Het was de commIssIe van _voorbere1d1ng te 
Zierikzee gebleken, dat de kosten die verbonden zijn a'.1n het houden va~. de synode in Z1enkzee de door de 
synode van 1992 goedgekeurde begroting ver o~erstIJgen. En d_at terw1JI toch alles gedaan was om deze 
kosten zo laag mogelijk te houden. Een belangnJke factor h1erb1J Is het feit , dat de vergadenngen van de 
synode om allerlei redenen niet in het eigen kerkgebouw kunnen plaats vinden. Op het moment _dat _bekend 
werd dat de te verwachten kosten aanmerkelijk hoger zouden uitvallen dan was begroot, was er in Z1enkzee 
al heel wat werk verzet ter voorbereiding van de synode. Het zou in Zierikzee bovendien algemeen betreurd 
worden als bij nader inzien alsnog zou moeten worden besloten de synode elders in ons land te laten plaats 
vinden. 
In die fase - begin 1995 - heeft de commissie van voorbereiding contact gezocht met het oud-moderamen 
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om over deze hun zorgen te spreken. Met de quaestor van de synode was al eerder contact opgenomen. 
Het oud-moderamen was van mening dat - hoewel het te betreuren is, dat de kosten hoger uitvallen dan was 
beraamd - de gemaakte plannen toch zouden moeten worden uitgevoerd. De synode van Apeldoorn heeft 
Zierikzee als roepende kerk aangewezen en als dat besluit nu tot hogere uitgaven blijkt te leiden moet dat 
als aan het besluit inherent worden beschouwd. Daarbij mag er ook begrip zijn voor de teleurstelling die het 
voor velen in Zierikzee zou betekenen als, na al het voorbereidende werk dat al plaats vond, toch zou moe
ten worden besloten de vergaderingen van de synode elders te doen plaats vinden. Aan de roepende kerk 
van Zierikzee is geadviseerd nogmaals contact op te nemen met de quaestor synodi en met deputaten 
Financiële Zaken. 

6. Voorstel 

Het oud-moderamen stelt u voor zijn handelingen goed te keuren. 

BIJLAGE 2 
art. 20 

P. den Butler, scriba 1 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE VERTEGENWOORDIGING 
VAN DE KERKEN 

Deputaten Vertegenwoordiging bieden u het volgende rapport aan. 

1. Vertegenwoordigingen 

1. Nog tijdens de zittingen van de synode van 1992 viel het regeringsjubileum van H.M. de Koningin . De 
praeses van de synode van 1989, tevens assessor van de synode van 1992, was bij die gelegenheid 
namens de kerken aanwezig. 

2. De voorzitter van de synode van 1992 was in 1993, 1994 en 1995 namens de kerken aanwezig op de 
nieuwjaarsrecepties van H.M. de Koningin . 

3. Op 17 september 1993 werd het Landelijk Bureau te Veenendaal geopend. De voorzitter van deputaten 
hield bij die gelegenheid een toespraak. 

4. De voorzitter en de secretaris van deputaten waren aanwezig bij de installatie van de Commissie Gelijke 
Behandeling op 21 maart 1995. 

5. De herdenking van de Bevrijding op 5 mei 1995 in de Ridderzaal te 's-Gravenhage werd bijgewoond 
door de voorzitter van deputaten. 

6. Aan het zgn. Prinsjesdagontbijt is op verzoek van deputaten een enkele maal deelgenomen door ds. D. 
Quant. 

2. Ingekomen stukken 

1. Van Uitgeversmaatschappij J.H. Kok B.V. te Kampen werd bericht ontvangen dat men bezig was met de 
productie van een nieuw deel in de catechese-serie 'Samen Luisteren', waarin men enkele gedeelten uit 
de uitgave DE NEDERLANDSE BELIJDENISGESCHRIFTEN wilde opnemen. Daarvoor werd onze toe
stemming gevraagd. De toestemming is verleend. 

2. Van ds. J. Maliepaard, geref.pred. te Zevenhuizen (Gr.) werd het verzoek ontvangen om toestemming 
voor het in eigen beheer uitgeven van de Heidelbergse Catechismus (uitgave 1983) met uitgeschreven 
Bijbelteksten. Bericht is gedaan dat er onzerzijds geen bezwaar tegen dit voornemen bestaat. 

3. Het Hervormd Streekcentrum Sebaldeburen verzocht om toestemming voor het opnieuw laten drukken 
van een brochure, die al eerder uitgegeven was door de hervormde gemeente van Kerkenveld-Alteveer, 
waar indertijd door deputaten Vertegenwoordiging toestemming voor verleend werd (zie Acta 1992, bijla
ge 2, p. 134). Ook aan het verzoek van Sebaldeburen is voldaan. 

4. Het Nederlands Bijbelgenootschap nodigde deputaten uit om aanwezig te zijn op een bijeenkomst waar 
informatie gegeven zou worden over de ontwikkelingen rond het project Nieuwe Bijbelvertaling (NBV) en 
met name ten aanzien van de benoeming van de supervisoren. Gelet op het besluit van de synode 1992 
in deze materie (art. 255) is op de uitnodiging niet ingegaan. 

5. Op andere ingekomen stukken is door deputaten geen actie ondernomen, omdat zij meenden dat dit bui-
ten hun competentie lag of voor onze kerken niet relevant was. 

3. Contact met de Interkerkelijke Stichting voor het Kerklied 

Ingevolge een besluit van de synode 1992 (Acta, art. 148) is een brief verzonden aan de Interkerkelijke 
Stichting voor het Kerklied , waarin er bij deze Stichting op aangedrongen is dat er opnieuw een afzonderlij
ke uitgave van de Nieuwe Berijming beschikbaar komt. Op dit schrijven werd antwoord ontvangen en naar 
aanleiding daarvan zijn de voorzitter en secretaris van deputaten op een vergadering van het bestuur van de 
Stichting aanwezig geweest. Daar werd hen duidelijk gemaakt dat het in verband met auteursrechten en 
andere gemaakte afspraken niet mogelijk is aan het verzoek van de synode te voldoen. De Nieuwe 
Berijming is definitief een onderdeel van het Liedboek voor de Kerken. Er zal dus geen afzonderlijke uitgave 
van de Nieuwe Berijming meer verschijnen. 
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4. Voorstel 

Deputaten stellen uw vergadering voor: 

1. hun handelingen goed te keuren ; . .. 

2. opnieuw deputaten te benoemen overeenkomstig art. 50 sub 11 K.O. opdat ZIJ de kerken kunnen verte

genwoordigen in gevallen die niet behoren tot de competentie van andere deputaatschappen. 

BIJLAGE 3 
art. 21 

P. den Butter, secretaris 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR HET JAARBOEK 

1. Samenstelling van het deputaatschap 
De generale synode van 1992 benoemde in het deputaatschap de di. H. van der Schaaf, J.C.L. Starreveld 

en H.J .Th. Velema en tot algemeen secundus ds. R.W.J. Soeters. Deputaten behoefden op laatstgenoemde 

geen beroep te doen. 

2. Vergaderingen . . . . 

Deputaten vergaderden in deze verslagperiode zesmaal , eenmaal In het vool')aar en eenmaal _In het naiaar 

van ieder jaar. In de vergaderingen die in het najaar gehouden worden _zetten deputaten de_ hJnen uit voor 

het volgende Jaarboek en verdelen zij de werkzaamheden. De vergaderingen die In het vooriaar gehouden 

worden staan bijna geheel in dienst van het - laatste - correctiewerk. . 

Tussen deputaten en uitgeverij Buijten en Schipperheijn bestaat een zeer goede samenwerking. Dhr. A. 

Boertien, assistent-uitgever en verantwoordelijk voor het produkt1e-proce5. van het Jaarboek, vervult die taak 

met grote nauwkeurigheid. Alle vergaderingen van deputaten ~oont h1J ?'l· Deputaten maken met dankbaar-

heid gebruik van zijn kennis van zaken en de daaruit voortvloeiende adviezen. . 

Wat betreft de verkoopcijfers van het Jaarboek: in 1992 werden 6868 exemplaren verkocht; in 1993: 6292 

en in 1994: 6221 . 
Voor de daaraan verbonden baten verwijzen deputaten u naar het rapport van deputaten Financiële Zaken. 

3. Werkzaamheden 

3. 1. Algemeen .. . . 

Deputaten hebben gestreefd naar zo correct mogeliJke uitgaven van het Jaarboek._ Met dank,baarhe1d __ mel

den zij u, dat de huidige technische mogelijkheden ni9.t te onderschanen hulpmiddelen zIJn, ook b1J het 

gereedmaken van een Jaarboek. Niet onvermeld mag bliJven het geheel ingewerkt zI1n van dhr.Boert1en. 

Verschillende vernieuwingen werden aangebracht - zie 3.2 en 3.4. 

3.2. Jaarboek 1993 
Met betrekking tot de rangschikking van de gegevens werden twee vera~deringen doorgevoerd: . 

bij de gegevens van de plaatselijke kerken werd structuur gebrachtm de_ vermeldin~ van de functies: de 

volgorde werd: adres kerkeraad - adres preekvoorzIemng - adres d1akome; deze dne vermeldingen wer

den gecursiveerd. In de volgorde van de ambtsdragers met een_ b1)Zondere opdracht werd besloten de 

alphabetische volgorde aan te houden: evangelisat10-ouderhng/-d1aken - J_eugdouderling._ 

bij de vermelding van de namen van de niet-predikanten onder de classicale-, particulier synodale - en 

generaal synodale deputaten werden de woonplaatsen vermeld. . . . . . 

De artikelen sloten aan bij de gebeurtenissen in de kerken In 1992. Dr.J.W.Mans, die in 1992 In 

Apeldoorn promoveerde, schreef een artikel over de zuigkracht van de Pinkstergroepen onder de lltel: 

Aantrekkelijker dan het geloof van de Kerk ? 
De Generale Synode van 1992 besloot een deputaatschap op te heffen, dat 39 jaren gefunctioneerd had 

in het kerkelijk leven. De redactie-secretaris haalde het één en ander naar voren over het Deputaatschap 

voor Steunverlening aan de Kerken in de Polders rond het IJsselmeer. 

3.3. Jaarboek 1994 . 

De artikelen stonden geheel in het teken van het honderd-jarig bestaan van de eigen opleiding tot dienaren 

desWoords. . . 

Mevr.W.Koning-Hoeve, lid van de kerk te Broek op Langedijk, bracht door middel van een inter:'.Iew met 

ds.N.Brandsma, die van 1922 tot 1930 in Apeldoorn studeerde en student B.Re1nders, die In 1991 zIJn studie 

begon, de overeenkomsten en verschillen tussen 'toen' en 'nu' in beeld. . 

De di.M .C.Tanis (Sliedrecht-C) , G.Bijkerk (Enschede-O), D.V1sser (Hu1z9.n) , M.Groen (Haarl9.m-C) en 

G.J.H.Vogel (Surhuisterveen) haalden herinneringen op _aan hun studentent1Jd en vertelden wat ZIJ aan hun 

opleiding gehad hebben in de praktijk van het gemeenteliJk leven. 

3.4. Jaarboek 1995 
Twee vernieuwingen werden doorgevoerd: . 

- bij de gegevens van de plaatselijke kerken werd bij 'Kerkgebouw(en)' een nieuwe alinea begonnen en 

het woord kerkgebouw(en) zelf werd cursief gedrukt; . . .. . 

er werd een lijst opgenomen met predikanten naar art 6 K.O. en predikanten in b1Jzondere dienst met 

vermelding van standplaats en werkterrein. 
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Organi~t B9.rt Gelderman te Hattem wijdde een artikel aan de taak van de organist in de eredienst. Aan drs 

G.van t Sp1Jker te Zutph_en werd gevraagd een artikel te schrijven over het werk van het deputaatschap Kerk 

& onderw1Js, waaraan h1J als secretans verbonden is. 

4. Voorstellen 
Deputaten doen uw vergadering de volgende voorstellen: 

1. het werk en het beleid van deputaten goed te keuren· 

2. opnieuw deputaten te benoemen. ' 

BIJLAGE 4 
art.23 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE 
UITGAVE VAN DE KERKORDE 

H.van der Schaaf, voorzitter 
H.J.Th.Velema, secretaris 

De deputaten voor de uitgave van de kerkorde kunnen u het volgende rapporteren : 

Conform de opdracht va.n de Generale Synode van Apeldoorn 1992 hebben deputaten zich beziggehouden 

met_ een rn~uwe 9.n b119ewerkte uitgave van de kerkorde . In samenwerking met Uitgeverij Buijten en 

Sch1pperhe1Jn ko_n in de zomer van 199_4 de kerken een kerkCJrde aangeboden worden waarin alle wijzigin

gen, c.q. aanvu_lhngen van de_ laatste dne ~ynoden verwerkt zIJn. Als gevolg van genoemde wijzigingen was 

het onontkomehJk de nummenng van _~e b1Jlagen aan te passen. De nieuwe editie is in een oplage van 2000 

s!uks verschenen waarvan op _31 mei Jl. 1482 exemplaren verkocht waren. Aangezien de kerkorde nu bij de 

uitgever op diskette aanwezig Is, zal een eventuele volgende editie sneller en eenvoudiger tot stand kunnen 

komen. 
Van harte hopen wij dat ook deze uitgave de opbouw van Christus' Kerk mag dienen. 

Deputaten volstaan met het _voorstel opnieuw d~putaten te benoemen en verzoeken wijzigingen en aanvul

lingen, waartoe uw vergadenng eventueel besluit, hen zo spoedig mogelijk na sluiting van de synode mee te 

delen. 

BIJLAGE 5 
art. 29 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE VI INZAKE TOTAAL FINANCIEEL BELEID 

W. van 't Spijker, voorzitter 
H.J. Selderhuis, secretaris 

J .C.L. Starreveld 

Uw commissie vindt in de samenvoegin~ van de voorstellen van de verschillende deputaatschappen met 

f1nanc1ele g_evolgen, zoals weergegeven In punt 6 van het rapport van Deputaten Financiële Zaken (pag. 5 

en 6) aanle1d1ng tot de volgende prealabele opmerkingen en voorstellen . 

Opmerkingen 

1. Het vermogen van de kassen steeg - na aftrek van de reserveringen voor toekomstige verplichtingen - in 

de Jaren 1992/1994 met ca. 3,9 miljoen gulden. 

2. Het draagvlak van de kerken wordt geleidelijk kleiner. 

3. De verdeling van het landelijke. kerkelijke werk over meer deputaatschappen leidt in een aantal gevallen 

tot een zodanige verzelfstand1g1ng van hun werkzaamheden, dat naar uitbreiding wordt gestreefd. 

4. Enkele deputaatschappen ontvangen aanzienlijk meer, andere - mede vanwege nalatigheid van een 

aantal kerken - minder dan was begroot. 

5. De ontvangst van legaten zonder last leidt tot verschil in beleid. 

Voorstellen 

1 . De generale synode __ neemt met betrekking tot de voorstellen van de diverse deputaatschappen geen 

besluiten met f1nanc1ele gevolgen dan nadat In haar laatste vergaderweek het advies van uw commis

sie betreffende de onderscheiden begrotingen en de daaruit voortvloeiende minimum bijdragen van de 

kerken is behandeld. 
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2. De generale synode spreekt uit, dat erfstellingen, legaten en giften zonder last tot de gewone inkomsten 

behoren. 

A. de Geus, rapporteur 

BIJLAGE 6 
art. 30,33,34,70,80,94,120,140,141 ,142 

RAPPORT VAN HET CURATORIUM VAN DE 
THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

Het curatorium biedt u het volgende rapport aan: 

1. Samenstelllng van het curatorium 
Door de benoeming van ds. H. van der Schaaf tot secretaris werd op 13 november 1992 een primusplaats 

namens de P.S. van het Zuiden vakant. 
De P.S. van het Zuiden benoemde in 1993 ds. J. Oosterbroek tot primus. 

De particuliere synode van het Oosten -in vergadering bijeen op 26 april 1995- benoemde in de plaats van 

ds. M. Vlietstra, die vanwege leeftijdsreden aftrad, ds. P. den Butler tot curator. Ook de secundus ds. R. van 

Beek werd vervangen. Ds. P.D.J. Buijs zal indien nodig als secundus optreden. 

Op de curatorenvergadering van 26 juni jl. werd van ds. M. Vlietstra, die sinds 1978 als curator fungeerde, 

afscheid genomen. De president-curator vertolkte de dank van het curatorium en het college van hooglera

ren voor de betoonde inzet. Op een pastorale wijze werd het curatorschap door hem uitgeoefend. 

In het curatorium hebben thans zitting: 
namens de P.S. van het Noorden ds. J. Brons en ds. J. Plantinga; hun secundi zijn respectievelijk drs. R. 

Hol en ds. A. van der Veer; 
namens de P.S. van het Oosten ds. P. den Butler en ds. J. Westerink; hun secundi zijn respectievelijk ds. 

P.D.J. Buijs en ds. J. van Amstel; 
namens de P.S. van het Westen ds. J. van Dijken en dr. G.G. den Hertog; hun secundi zijn respectievelijk 

drs. T.M. Hofman en drs. W.J. Quist; 
namens de P.S. van het Zuiden ds. A. van Heteren en ds. J. Oosterbroek; hun secundi zijn respectievelijk 

drs. A. Baars en ds. J.P. Boiten. 
Namens de generale synode heeft ds. H. van der Schaaf als secretaris zitting en ds. J. Brons als secundus-

secretaris. 
Van juni 1993 tot juni 1994 trad als president-curator op dr. G.G. den Hertog, van juni 1994 tot juni 1995 ds. 

A. van Heteren en vanaf 26 juni 1995 fungeert als president-curator ds. J. Oosterbroek. 

Tijdens de verslagperiode vierde ds. J. van Dijken zijn 25-jarig ambtsjubileum (1993) en de predikanten M. 

Vlietstra en H. van der Schaaf waren respectievelijk in 1992 en 1993 veertig jaar predikant. Beide broeders 

werden benoemd tot ridder in de Orde van Oranje-Nassau. Op al de recepties was het curatorium officieel 

vertegenwoordigd. 

2. Prof.dr. J. van Genderen 
Op dinsdag 31 augustus 1993 gaf prof.dr. J. van Genderen in de Bamabaskerk te Apeldoorn zijn afscheids-

college over 'De nieuwe hemel en de nieuwe aarde'. 
Een afscheidsbundel werd hem aangeboden, getiteld Naar de norm van het Woord, samengesteld uit gepu

bliceerde en ongepubliceerde verhandelingen en opstellen van zijn hand. Verschillende toespraken werden 

gehouden. In de aula van de universiteit namen velen van hem afscheid. 

Met grote dankbaarheid jegens de Here ziet het curatorium terug op het door prof. Van Genderen uitgeoe

fende professoraat gedurende de periode 13 januari 1954 - 31 augustus 1993. Het werd gekenmerkt door 

vroomheid , grote wetenschap, trouw en accuratesse. 
In het cursusjaar 1993/1994 gaf prof. Van Genderen nog een aantal (15) uren nieuwtestamentisch Grieks. 

Op 13 januari 1994 was het 40 jRar geleden dat hij inaugureerde. 

Prof. dr. J. van Genderen woont met grote regelmaat de vergaderingen van het curatorium bij. 

3. Prof.dr. 8.J. Oosterhoff 
De emeritus-hoogleraar dr. B.J. Oosterhoff woonde diverse curatorenvergaderingen bij . Ook zijn advies 

werd steeds op prijs gesteld. 
In het leven van prof. Oosterhoff wisselden schaduw en licht. Op 2 september 1993 overleed na een langdu

rig en geduldig gedragen lijden zijn echtgenote, mevr. H. Oosterhoff - Schenkel. Op 21 februari 1995 mocht 

hij de leeftijd van 80 jaar bereiken en ook voor hem was 13 januari 1994 een belangrijke dag van veertig jaar 

hoogleraarschap. 
In 1994 verscheen het tweede deel van het wetenschappelijk commentaar op Jeremia (de hoofdstukken 11-

29). In 'Tekst en Toelichting' kwam Jeremia I uit (de hoofdstukken 1-25). 

4. Inauguratie prof.dr. H.G.L. Peels 
Op donderdagavond 14 januari 1993 werd in de Bamabaskerk te Apeldoorn dr. H.G.L. Peels genstalleerd 

en bevestigd tot hoogleraar. In deze dienst ging voor de president-curator, ds. J. van Dijken, die het Woord 

bediende over Deuteronomium 8:3b: 'om u te doen weten, dat de mens niet alleen van brood leeft, maar dat 

de mens leeft van alles wat uit de mond des HEREN uitgaat.' 
De middag daarop inaugureerde prof.dr. H.G.L. Peels in voornoemde kerk met het uitspreken van een ora-
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tie: 'Voed het oud vertrouwen weder': De Godsopenbaring bij Nahum. 

Een druk bezochte receptie volgde in de aula van de universiteit. 

5. Inauguratie prof.dr. J. W. Maris 
Op dinsdagavond 31 augustus 1993 werd ?r. J.W. Maris in de Barnabaskerk te Apeldoorn geïnstalleerd en 

bevestigd tot hoogleraar. In deze dienst ging voor de president-curator, dr. G.G. den Hertog die preekte 

over Johannes 6:67-69: 'Jezus zeide dan tot de twaalven: Gij wilt toch ook niet weggaan? Simo~ Petrus ant

woordde Hem: Here, tot wie zullen wij heengaan? Gij hebt woorden van eeuwig leven· en wij hebben 

geloofd en erkend, dat Gij zijt de Heilige Gods.' ' 

Op woensdag_~ septen:,ber 1993 inaugureerde prof.dr. J.W. Maris in voornoemde kerk met het uitspreken 

van een oratie. Scheppin~ en verlossing-het kader van een bijbelse spiritualiteit.' 

Een druk bezochte receptie volgde in de aula van de universiteit. 

6. In memoriam 
Op 5 april 1993 overleed br. G. Ruiter te Utrecht. Van 1959-1973 was hij aan onze voorbereidende opleiding 

in Apeldoorn verbonden en gaf les in Nederlands en moderne talen. 

Br. D. Odijk te Apeldoorn overleed op 22 december 1993. Vele jaren trad hij op als voorzitter van de 

Schooldagcomm1ss1e. 
Ds._ B. Bijleveld te Amersfoort, die van 1977-1992 als primus-secretaris fungeerde ontsliep op zaterdag 7 

me, 1994. 
' 

Het curatorium was steeds officieel vertegenwoordigd. 

7. Hoogleraren 
In deze verslagperiode schonk de Here aan al de dienstdoende hoogleraren kracht om de hun toevertrouw

de taak te vervullen. 
Een korte tijd waren prof.dr. W.H. Velema en prof.dr. J. de Vuyst uitgeschakeld. 

Op 13 sept~mber 1993 was prof.dr. W.H. Velema 40 jaar predikant. Gezien zijn zilveren ambtsjubileum als 

hoogler~ar in 1991 en het te verwachten afscheid werd naar de wens van prof. Velema aan dit jubileum 

geen ruime aandacht geschonken. 
De werkrapporten van de ho<>gleraren ontvingen in de juni-vergadering van het curatorium alle aandacht. 

Steeds sprak het curatorium Zijn grote waardering uit voor het vele verrichte werk. 

8. Publikaties hoogleraren 
Van onze dienstdoende ~n emeriti-hoogleraren verschenen diverse publikaties. Enkele titels werden reeds 

genoemd. Het 1s ondoenlijk alles te vermelden. 

Zo verscheen in 1993 de tweede druk van de Beknopte Gereformeerde Dogmatiek geschreven door 

prof.dr. J. van Genderen en prof.dr. W.H. Velema. ' 

In Apeldoornse Studies kwam het volgende uit: 

~L27 Wegen en wensen. Enige homiletische reflexies n.a.v. het lezen van 60 jaargangen preken in de serie 

Uit de Levensbron' door prof.dr. W.H. Velema; 

nr.28 Voed het oud vertrouwen weder - De Godsopenbaring bij Nahum door prof.dr. H.G.L. Peels; 

nr.29 De nieuwe hemel en de nieuwe aarde door prof.dr. J. van Genderen; 

nr.30 Schepping en verlossing- het kader van een bijbelse spiritualiteit door prof.dr. J.W. Maris· 

nr.31 Pastoraat met raad en daad door prof.dr. W.H. Velema. ' 

Van prof.dr. W. van 't Spijker verscheen. _ in 1_992 o.a. een vertaling van de Institutie 1536 van Johannes 

Ca/v11n. In 1993 schre_ef hij o.a. De toee,gening van het heil en werkte mee met dr. T. Brienen en dr. B. 

Loonstra aan Theologische aspecten_ van de Nadere Reformatie. Verder redigeerde hij een bundel met ver

handelingen over het onderwerp Spintuahte,t. Ook leverde hij diverse Bucer-studies. 

Van prof.dr. W.H._ Velema verscheen in 1992 o.a. Lichtende woorden - Voor dagen van zorg en depressie; 

Geloof en gevoel, Een levende gemeente. In 1993 kwam o.a.u,t Mag ik sterven moet ik leven? Een prak

tisch pastorale benadering rond de levensbeëindiging; Wi~ is God?; Geding om God- een reactie op de rede 

van_ prof.dr.H.S. Versnel. In 1994 schreef hij o.a. Bloeien in de woestijn en verleende medewerking aan ver

schillende series en bundels. In _1995 zag Stilstaan bij kruis en opstanding het licht. 

Een vollediger verslag van publikat,es staat vermeld in het jaarlijkse verslag aan de Minister van Onderwij·s 

Cultuur en Wetenschappen. 
' 

Het proefschrift van prof.dr. H.G.L. Peels uit 1992 (De wraak van God} werd in een internationale serie uitge

geven 1n het Engels: The Vengeance of God. The Meaning of NOM and the Function of the NQM-texts in 

the Context of D1vine Revelat,on in the Old Testament, Leiden 1995. 

Ook enkele artikelen van onze hoogleraren werden in de Engelse taal overgezet. 

9. Prof.dr. M. Boertien 
De generale synode 1992 besloot op vrijdag 13 november 1992: 

na verkregen opheldering van de zijde van het curatorium en mede op grond van de bereidverklaring van 

het curatorium o_m verder te spreken met prof. Boertien, goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van 

prof .dr. M. Boert1en tot stud1ebeg_ele1der voor het bijvak Judaïca voor de cursus 1992-1993 (Acta, art.252). 

Voor het gevoerde gesprek verwijzen we u naar het vertrouwelijk schrijven. 

Op de _dag van de rectoraatsoverdracht, 13 september 1993, werd op sobere wijze van prof.dr. M. Boertien 

afscheid genomen. Sinds 1983 trad hij op als studiebegeleider voor het bijvak Judaica. 

10. Universitaire docenten 
Doo_r de synode van 1992 werd goedkeurin~ gehecht aan de herbenoeming van dr. T. Brienen, dr. J.W. 

Mans en drs. J.C.L. Starreveld tot universitaire docenten. Dit gold voor de cursus 1992/1993 idem onder 
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bepaalde voorwaarden voor drs. W. Meijer. Ook ging uw vergadering akkoord met de gedane benoeming 

van drs. B.J. Dikken (Acta, art. 39) . 
teder jaar wordt door de universitaire docenten verslag gedaan van hun werkzaamheden gedurende het cur-

~= . 
Door het bereiken van de 65-jarige leeftijd moest dr. T. Brienen aan het eind van de cursus 1994/1995 in 

principe terugtreden (Acta 1992, rapport curatorium blz. 138). Het curatorium deed op dr. Brienen echter een 

dringend beroep zijn taak nog één cursusjaar waar te nemen. Dr. Brienen berichtte in een schrijven van 14 

maart 1995 daarin niet te kunnen bewilligen, daar hij weer een volledige taak als gemeentepredikant heeft 

gekregen. Naar opdracht voerde het moderamen met dr. Brienen een gesprek. Op 1 mei 1995 antwoordde 

dr. Brienen bij zijn besluit te blijven. .. 

Op 8 september a.s. zal van dr. T. Brienen, die met ingang van de cursus 1978/1979 tot wetenschappehJke 

medewerker catechetiek en liturgiek werd aangesteld, afscheid worden genomen. 

Op voorstel van het college van hoogleraren werd voor de colleges liturgiek/catechetiek een tijdelijke rege

ling getroffen. . . 
Met ingang van de cursus 1993/1994 trad dr. J.W. Maris op als hoogleraar. Er werd nog geen nieuwe uni-

versitaire docent benoemd. 
Drs. J.C.L. Starreveld vierde op 6 november 1993 zijn vijfentwintigjarig ambtsjubileum waaraan het curatori-

um aandacht besteedde. 
Drs. W. Meijer gaf in het tweede semester van de cursus 1992/1993 Hebreeuws _aan de_ eerstejaarsstuden

ten. Hem werd verzocht aan prof.dr. H.G.L. Peels in de cursus 1993/1994 nog enige assIstentIe te verlenen, 

met name wat betreft de grammatica van het Hebreeuws en bijbels Aramees. 
Op 9 september 1994 werd van drs. W. Meijer officieel afscheid genomen. Sinds de synode van 1983 was 

hij aan onze universiteit verbonden. In deze samenkomst werd grote waardering uitgesproken voor de per

soon en het werk van deze docent. Zijn mini-college over Psalm 82 getuigde van grote precisie en 

bekwaamheid. Een druk bezocht receptie volgde. 
Drs. B.J. Dikken, die op 14 juni 1993 slaagde voor het doctoraal examen te Utrecht in de Arabische taal en 

cultuur, werd door het bestuur van de G(ereformeerde) Z(endings) B(ond) met ingang van 1 juli 1993 

benoemd tot zendingsarbeider als (a.s.) Islamoloog en wel met een werkopdracht van 80%. Wegens verbliJf 

in Caïro voor verdere studie en het opdoen van praktische ervaring werden door drs. Dikken in het cursus

jaar 1993/1994 geen colleges gegeven. Ze werden ingehaald in het afgelopen cursusjaar 1994/1995. 

Op zijn vergadering van 23 juni 1993 besloot het curatorium op voorstel van het college van hoogleraren met 

ingang van de cursus 1993/1994 drs. G.J. van 't Spijker te Zutphen, belijdend lid van de Chr.Geref. kerk 

aldaar.te benoemen tot docent in het nieuw1estamentisch Grieks. 
In een schrijven aan het curatorium d.d. 15 mei 1995 berichtte drs. G.J. van 't Spijker dat hij voor drie d_agen, 

per week benoemd werd tot docent Latijn aan het Calvijn College te Goes. De ovenge twee dagen blijft hIJ 

beschikbaar voor het werk aan de universiteit te Apeldoorn . 
Daar afgewacht moet worden hoe drs. G.J. van 't Spijker deze dubbele taakstelling gaat waarmaken, lijkt het 

aan het curatorium - zulks op advies van het college van hoogleraren- ongewenst drs. Van 't Spijker thans 

voor een driejarige benoeming aan uw vergadering voor te dragen. 
In zijn vergadering van 28 juni jl. benoemde het curatorium drs. G.J. van 't Spijker voor de cursus 1995-1996 

tot universitair docent in het nieuw1estamentisch Grieks. 
Op dezelfde vergadering werd drs. M.C. Mulder te Elst benoemd tot begeleider voor de studie van Judaica 

in de D Il- fase. 
tn verband met de vacature-Meijer plaatste het college een advertentie. Er kwamen enkele sollicitaties bin

nen. Het college sprak zijn voorkeur uit voor mevr.drs. A. Drint te Sauwerd, belijdend lid van de 

Gereformeerde Kerk (vrijgemaakt). Het curatorium benoemde haar met ingang van 1 augustus 1994 voor de 

tijd van één jaar tot universitair docente, ter assistentie van prof.dr. H.G.L. Peels. Op 2 maart 1995 promo

veerde zij te Groningen op het proefschrift 'The Mount Sinaï Arabic Version of IV Ezra Text, Translation and 

lntroduction. 
In zijn vergadering van 29 juni 1995 besloot het curatorium haar met ingang van 1 _ augustus 1995 weer een 

benoeming van een jaar te geven, in afwachting van het moment dat een def1mt1eve aanstelling door een 

besluit uwerzijds mogelijk is. 

11. Ondertekening van het verbindingsformulier door aan de Theologische Universiteit verbonden 

docenten 
De toenmalige president-curator, ds. J. van Dijken, bracht het punt van de ondertekening van het daartoe 

strekkende verbindingsformulier onder de aandacht van het curatorium (zie Acta 1992, rapport 1 van com-

missie I sub 5) . . . 
Door alle aanwezige docenten werd op de docentenvergadering van 14 oktober 1992 de verklanng onderte-

kend. 
Drs. W. Meijer had dit al in 1983 gedaan. Prof.dr. M. Boertien en de nieuwe benoemden uit deze verslagpe

riode deden dit op andere vergaderingen. 

12. Mevr. D.M. Knol-Schipper 
Mevr. D.M. Knol-Schipper gaf als logopediste les aan de studenten van het laatste studiejaar. 

Steeds werd zij in juni voor één jaar benoemd. 
In zijn vergadering van 29 juni 1995 be~loot het curatorium op voorstel van het college van hooglera_ren de 

herbenoeming van mevr. D.M. Knol-Schipper met langer JaarhJks te doen plaatsvinden maar om de dne Jaar, 

evenals dit geschiedt bij de andere docenten. 

13. Gastcolleges 
In het eerste semester van de cursus 1993/1994 werd door prof.dr. G. Glas, psychiater in het AZU en hoog-
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leraar reformatorische wijsbegeerte in Leiden een gastcollege gegeven over 'Pastoraat en psychiatrie'. 

In het tweede semester van die cursus behandelde dr. R. Seldenrijk uit Zeist het onderwerp 'De relatie tus

sen natuurkunde en theologie'. 
De nieuw1estamenticus prof.dr. J.C. Coetzee uit Potchefstroom gaf op donderdagmorgen 17 maart 1994 

een college over een onderwerp dat betrekking had op de brief aan de Hebreeën. 

De gastcolleges in de cursus 1994/1995 stonden in het teken van het diaconaat. Het eerste college werd op 

9 maart gegeven door dr. A. Noordegraaf, het tweede op 19 maart door twee deputaten ADMA, terwijl op 29 

maart Jl. een bezoek aan het bureau ADMA te Veenendaal werd afgelegd. 

14. Schoolbezoek 
Een delegatie van het curatorium woonde in wisselende samenstelling colleges van ieder der docenten bij 

en rapporteerde aan het voltallige curatorium. 
Op 27 juni 1994 besloot het curatorium naar de oude gewoonte terug te keren door in plaats van één dag 

twee dagen per keer collegebezoek af te leggen. 

15. Emeritaatsaanvragen 
In het Reglement voor het verlenen van emeritaat, verlof en ontslag aan de hoogleraren van de 

Theologische Universiteit staat in Art.2: 
Emeritaat wordt met ingang van een door de generale synode nader te bepalen datum verleend: 

a. op diens aanvrage aan een hoogleraar die een diensttijd heeft vervuld van tenminste veertig jaar waarbij 

zijn dienst als predikant is inbegrepen; ' 

b. aan een hoogleraar die de 70-jarige leeftijd heeft bereikt. 

Op de curatorenvergadering van 24 februari jl. lagen drie emeritaatsaanvragen. Allereerst van prof.dr. W.H. 

Velema. Op 13 september a.s. hoopt hij tweeënveertig jaar in het ambt te staan van dienaar des Woords. 

Door hem wordt gevraagd uiterlijk per 31 januari 1996 van al zijn taken aan de universiteit ontheven te wor

den. Ook prof.dr. W. van 't Spijker vraagt emeritaat aan en wel onder verwijzing naar het bepaalde in art. 2b. 

D.V. _21 september 1995 wordt hij 69 jaar. Tenslotte werd door prof.dr. J. de Vuyst emeritaat aangevraagd, 

met ingang van een In overleg nader te bepalen datum. Prof. de Vuyst hoopt in de periode 1995-1998 de 

leeftijd van 70 jaar te bereiken. 
Het curatorium sprak uit dat de drie emeritaatsaanvragen aan het Reglement beantwoorden. 

De_yresident-curator memor~erde de vele jaren van trouwe en goede dienst van de hoogleraren Van 't 

SptJker (inauguratie 14 Januan 1972) en Velema (inauguratie 22 september 1966). Als kerken en als univer

siteit hebben we veel aan hen te danken. Eveneens werd beklemtoond dat nog steeds met dankbaarheid 

wordt teruggezien op de aanvaarding van het professoraat door dr. J. de Vuyst op 21 juni 1988 in de vacatu

re van wijlen prof. dr. J.P. Versteeg. 
Ten aanzien van prof. Van 1 Spijker sprak het curatorium de wenselijkheid uit dat het afscheid samenvalt 

met het zilveren hoogleraarsjubileum (14 januari 1997). Over de datum van het afscheid van prof. Velema 

~erd uw vergadering zo juist geïnformeerd. De emeritering van prof. De Vuyst staat eveneens gepland op 

eind eerste semester 1996/1997. 
Het curatorium gaf aan het college opdracht zich op de ontstane situatie te beraden en met nadere voorstel

len te komen. In een aanvullend rapport zullen u voorstellen worden aangeboden. 

16. Vakkenpakket van prof.dr. W.H. Velema 
Meer dan eens werd gesproken over het veel omvattende takenpakket van prof.dr. W.H. Velema. 

Het pakket omvat twee hoofdvakken waarin doctoraal colleges gegeven moeten worden. De daarbij beho

rende tentamens en examens moeten worden afgenomen, scripties begeleid en zo ook eventuele disserta

ties . Dit Is te veel voor één man. Besloten werd in dit zware pakket van prof. dr. W.H.Velema na diens ver

trek veranderingen aan t~ brengen. Diverse mogelijkheden werden door het college geformuleerd. 

Het curatorium koos In principe voor de volgende optie: 
a. Een hoogleraar voor homiletiek, poimeniek, catechetiek en liturgiek; 

b._ Een hoogleraar voor ethiek, apologetiek, evangelistiek en psychologie. 

U1tera_ard zal eerst nagetrokken moeten worden of uitvoering mogelijk is. Het college ontving opdracht om 

met uitgewerkte voorstellen te komen. 
In een aanvullend rapport hoopt het curatorium u verder te kunnen informeren. 

17. Studenten 
Per 1 december 1992 waren totaal 77 studenten ingeschreven. Het jaar daarop 82 en per 1 december 1994 

telde onze Universiteit 86 studenten. 
Van deze 86 studeerden er 52 in de kandidaatsfase, waarvan 12 via het admissie-examen en 40 naar art. 

16. De kerkelijke afkomst van de laatstgenoemden is: 19 uit onze kerken, 7 uit de Ned.Geref.Kerken, 2 uit 

de Gerei.Kerken (vrijgemaakt), 7 uit de Gerei.Kerken (synodaal) , 3 uit de Ned.Herv.Kerk, 1 uit de Vrije 

Evangelische Gemeenten en 1 uit een Evangelische Gemeente. 

In de doctoraalfase stonden 34 studenten ingeschreven: 23 uit onze kerken, 5 uit de Ned.Geref.Kerken, 2 uit 

de Ned.Herv.Kerk, 1 uit de Vrije Oud Gerei. Gemeente, 1 uit de Vrije Evangelische Gemeenten terwijl 2 

stonden ingeschreven bij een kerk in het buitenland. ' 

In 1993 werden drie studenten via het admissie-examen aangenomen, in 1994 zeven en in 1995 vier. 

Kand. P.F. Boomsma berichtte op 5 september 1994 de Christ. Gerei. Kerken te zullen verlaten. In De 

Wekker van 23 september 1994 werd hiervan mededeling gedaan. 

18. Examens 
Via de oude regeling werden in deze periode door tien admissiale studenten kandidaatsexamen afgelegd. 

Het betrof C.J. Droger, E. Hakvoort, M.J. Kater, A. van der Maart, W.N. Middelkoop, H. Polinder, E.B. 
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Renkema, H.K. Sok, K. Visser en B.A.T. Witzier. 
De studenten L.B.C. Boot en M. Visser legden op 23 februari 1995 als eersten het nieuwe D 1- examen af, 
gevolgd door stud. R.F.J. Strengholt op 26 juni jl. . 
Veertien keer werd een doctoraal examen afgenomen. Van onze predikanten slaagden ds. A. Baars, ds. H. 
de Bruyne, ds. B. de G:aaf, ds. T.M. Hofman, ds. W. van 't Spijker, ds. D.Visser en ds. A. Wagenaar. Ook 
drs. G.R. Procee uit Hamilton (Ont.) legde dit examen af. 

19. Beroepbaarstellinglstageplaats . 
Veertien kandidaten werden beroepbaar gesteld. Voor twaalf van hen werd de beroepbaarstell1ng na de sta
geperiode geëffectueerd. De kandidaten C.J. Droger en W.J.A. Ester ontvingen toestemming hun stage te 
doen vóór de beroepbaarstelling, In de doctoraalfase. 
Het volgende overzicht over de stageplaats en de begeleider kan u worden aangeboden: 
kand. drs. G.J. Capellen - Urk-Maranatha bij ds. J. Brons; 
kand. C.J. Droger - Veenendaal-Pniël bij ds. R. van Beek; 
kand. W.J.A. Ester - Kampen bij drs. J.C.L. Starreveld; 
kand. E. Hakvoort - Zierikzee bij ds. J. Oesterbroek; 
kand. M.J. Kater - Nunspeet bij drs. B. de Graaf; 
kand. E.J. van der Linde - Groningen bij ds. J. Plantinga; 
kand. A. van der Maarl - Utrecht-Centrum bij ds. B. Witzier; 
kand. S.B. van der Meulen - Eindhoven bij drs. J.Vogel; 
kand. W.N. Middelkoop - Bunschoten bij ds. J. Westerink; 
kand. J. Nutma - Utrecht-Noord bij ds. P.Roos; 
kand. H. Polinder - Aalten bij ds. A. Wagenaar; 
kand. H.K. Sok - Ede bij ds. J. van Amstel ; 
kand. K. Visser - Harderwijk bij ds. H. de Graaf; 
kand. J. van der Wal - Dordrecht-Zuid bij ds. H. van der Schaaf. 
De kandidaten E.B. Renkema en B.A.T. Wltzier vroegen geen beroepbaarstelling aan. Zij bereiden zich voor 
op het doctoraal examen. Kand. Witzier liep recentelijk stage in 's-Gravenhage-Rijswljk bij ds. D. Quant. 

20. Informatiemiddagen 
In deze verslagperiode werden de jaarlijkse informatiemiddagen gegeven. 
Op 29 januari 1993 gaf prof.dr. W. van 't Spijker een minicollege over 'De theologie van Luther'. Meer dan 20 
belangstellenden uit nogal onderscheiden kringen waren aanwezig. . . , 
Op 28 januari 1994 bezochten 22 personen de middag. Prof.dr. W.H. Velema gaf een mini-college over Het 
pastorale gesprek'. Opvallend was het grote aantal deficiënties in de opleiding van de aspira~t studenten .. 
Op 27 januari 1995 gaf prof.dr. J.W. Maris een mini-college c.ve_r 'Genade als sleut9.lwoord In de theologie'. 
Er waren 24 aanwezigen. Opnieuw viel het grote aantal def1c1ent1es in Gneks en LatIJn op. 

21. Uitbreiding universiteitsgebouw . . 
Op dinsdagmorgen 31 augustus 1993 werd in de aula een officiële samenkomst gehouden waann het uitge
breide universiteitsgebouw in gebruik werd genomen. Vele . goede woorden . werden gesproken. 
Dankbaarheid overheerste. Heel de schoolgemeenschap verheugt zich in deze u1tbre1ding. 
Ook de bibliotheek ontving een ruimere behuizing. 

22. Orgel . .. . 
Op 23 februari 1994 werd besloten over te gaan tot de aanschaf van een geschikt p11porgel_m de aula van de 
universiteit en dat daarvoor gebruik zal gemaakt worden van een ontvangen erfenis van w11len mevr. W. van 
der Zaal-Veerman. 
Als overweging gold o.a. dat het huidige elektronische instrume_nt _langzamerhand aan vervanging toe is en 
dat een pijporgel ook heel goed functioneel past bIJ onze urnversIteIt. 
Er was een aanbieding van een fraai drie-klaviers pijporgel. 
Het orgel werd in een speciale samenkomst op 1 december 1994 in gebruik genomen. Geconcerteerd werd 
door de ontwerper en eerste eigenaar, de heer Jan Bonefaas te Gorinchem. 
Op het orgel is een plaatje aangebracht waarop gegraveerd staat: 
In dankbare herinnering voor het werk dat 
Ds. C. van der Zaal 
en 
Mevrouw W. van der Zaal-Veerman 
hebben gedaan voor de Theologische Universiteit Apeldoorn 

23. Promoties 
Op 21 januari 1994 promoveerde in de Barnabaskerk te Apeldoorn drs. H.J.Seld.erhuis te Zwolle_tot d?Clor in 
de theologie bij prof. dr. W. van 't Spijker. Het proefschrift droeg als lltel: Huwelijk en echtsche1dmg bij Martm 
Bucer. Als referent trad op prof. dr. F. van der Pol, die ook aan de oppositie deelnam. . 
Op 16 juni 1994 promoveerde in de aula van onze universiteit cum laude drs. W. Jans_e, Ned.Geref. pre~1-
kant te Oegstgeest, tot doctor in de theologie. Zijn promotor was prof.dr. W. van 't Sp1Jker. Het proefschnft 
handelde over Albert Hardenberg als Theologe. Profil eines Bucer-Schülers (gestorben 1574). Als copromo-
tor trad prof.dr. W.H. Neuser uit Münster op. . . . . 
Op vrijdag 26 mei 1995 promoveerde eveneen_s m de aula van de urnversIteIt drs._ D.J. Steensma te 
Veenwouden tot doctor in de theologie na verdediging van het proefschrift Ouders en kmderen, een theolo
gisch-ethische bezinning. Als promotor trad prof.dr. W.H. Velema op. 
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24. Rectoraatsoverdracht 
Op maandag 13 september 1993 droeg prof.dr. W.H. Velema het rectoraat over aan prof.dr. W. van 
't Spijker na het uitspreken van een rede over 'Pastoraat met raad en daad'. 
Op _12 september 1994 hield _prof.dr. W. van 't Spijker een rectorale rede over 'De gemeenschap met 
Chnstus als centrale gedachte In de gereformeerde theologie'. Hierna werd het rectoraat overgedragen aan 
prof.dr. H.G.L. Peels. 

25. Schooldagen 
In 1992 werd vanwege de herdenkingsdag te Barneveld geen Schooldag gehouden. Mede gezien de nauwe 
band tussen School en Kerk opende de rector, prof.dr. W.H. Velema, de middagbijeenkomst. Mevrouw N. 
den ~ertog-Kok bood namens het Vrouwencomité f 75.000,- aan voor de bibliotheek en f 75.000,- voor doe
len die daarmee het nauwst verwant zijn. Als een extraatje vanwege die dag overhandigde zij nog een 
bedrag van f 5.000,-. 
Op zaterdag 4 september 1993 werd weer de traditionele Schooldag gehouden. Gesproken werd o.a. door 
ds. J. Germs over 'De barmhartige Samaritaan in rovershanden' en door prof.dr. H.G.L. Peels over 'De 
levende God'. De zangvereniging "Sursum Corda" te Sliedrecht en het jongerenkoor uit Aalten verleenden 
medewerking. Mevr. F. den Braber-Maaswinkel bood namens het Vrouwencomité symbolisch 2x f 75.000,
aan en wel voor de b1bhotheek en voor een daarmee verwant doel. Helaas lag de opkomst aan de matige 
kant. 
Op zaterdag 3 september 1994 werd de jubileumschooldag gehouden. 
De Loolaankerk was geheel bezet. 
Een gevarieerd programma werd aangeboden. Prof.dr. W. van 't Spijker hield de feestrede over 'Honderd 
jaar_School van en voor de Kerk'. Verd_er werd gesproken door de professoren dr. B.J. Oosterhoff, dr. J.W. 
Mans en dr. W.H. Velema. Ds. M.W. N1euwenhuyze sprak als de op één na oudste in leven zijnde oud-stu
dent en student M.V1sser vertegenwoordigde de huidige generatie studenten. Van de curatoren voerden ds. 
A. van Heteren, ds. H. van der Schaaf en ds. M. Vlietstra het woord. 
Prof. dr. J.van Genderen bood het jubileumboek 'Luisteren en leren' aan. Namens de oud-studenten bood 
ds. G. van Roekel een houtsnijwerk aan dat de figuur voorstelt van de herder en leraar, vervaardigd door zr. 
E. ~eterson-de Haan uit Surhuisterveen. Van het resterende bedrag werd bij een latere gelegenheid een 
sch1lden1 van de kunstenares Anneke Kaai-van Wijngaarden aangekocht dat een expressie geeft over 
Psalm 121 . 
Namens _de Vrouwenactie Bibliotheek Theologische Universiteit deed mevr. N. den Hertog-Kok uit Mijdrecht 
mededeling van de schenking van tweemaal ll. 75.000,- en van een klok en een kristallen schaal voor de 
senaatszaal. 
K~re_n _uit Almelo en ~ordrecht-Zuid verleenden medewerking. Drs. H. Schuurhuis bespeelde weer het orgel. 
B11 dit Jubileum werd s morgens gecollecteerd voor de B11belschool te KwaNdebele en 's middags voor de 
Faculté de Théologie Evangélique de Bangui. Dit laatste op verzoek van de deputaten voor hulpverlening in 
binnen- en buitenland. 
's Middags werd onder leiding van de assessor, ds. J. Oesterbroek, in de aula van de universiteit voor het 
eerst een jongerenbijeenkomst gehouden. Alle jeugdverenigingen van 16+ waren daarvoor uitgenodigd. Ook 
deze samenkomst mag als zeer_ g_eslaagd genoemd worden. Ruim tweehonderd jongeren waren aanwezig. 
Prof.dr. H.G.L. Peels gaf een mini-college: 'Hoe moet je de Bijbel uitleggen?', terwijl dr. H.J. Selderhuis aan
dacht vroeg voor 'De inzet van jongeren in de tijd van de Reformatie, en het belang van de reformatorische 
theologie voor ons vandaag.' Student B.A.T. Witzier vertelde iets over het studentenleven. Het jongerenkoor 
'Sjaloom' uit Maassluis verzorgde de muzikale bijdragen. 
De gehouden collecte was bestemd voor Dienstverlening Jongeren Wereldwijd. 
Met grote dankbaarheid ziet het curatorium op deze herdenkingsdag terug. 

26. Jubileumactiviteiten 1994 
Het curatorium besloot een herdenkingsbundel ter gelegenheid van het eeuwfeest van de Universiteit door 
het college van hoogleraren te doen uitgeven. 
De redactie werd .. gevormd door d9. hoogleraren dr. J. van Genderen en dr. W. van 't Spijker. 
Van de uitgever Bu11ten en Sch1pperhe11n te Amsterdam werd de gunstigste offerte ontvangen. Dank zij een 
subs1d1e van deputaten-f1nanc1eel kon de voorintekenprijs van "Luisteren en lereri' worden vastgesteld op 
f 29.90. Na 3 september 1994 kost het we~k f 37,50. De oplage van 1360 exemplaren werd op de Schooldag 
1994 geheel verkocht. Het werk werd gratis aangeboden aan allen die tot onze universiteit in een bijzondere 
relatie stonden en staan, alsook aan de weduwen van de oud-curatoren. Een tweede druk verscheen inmid
dels. Het curatorium is dankbaar voor de inzet en het geleverde werk van redacteuren en medewerkers. 
Op 12 september 1994 werd in interne kring het honderdjarig bestaan van de Universiteit herdacht. Na de 
rectoraatsoverdracht werd een broodmaaltijd gehouden en 's middags legde een gezelschap van direct 
betrokkenen een bezoek af aan Deventer waar o.a. de Lebuïnuskerk en onze eigen kerk bezichtigd werden. 
De dag werd met een diner afgesloten. 

27. Bibliotheek 
De vorige synode besloot het curatorium en deputaten-financieel van de Theologische Universiteit op te dra
gen met het oog op de aanwending van de gelden voor de bibliotheek een bibliotheek-commissie in te stel
len en het administratieve beheer op te dragen aan deputaten-financieel van de Theologische Universiteit 
(Acta 1992, art.101). 
Aan de_ze opdracht werd _voldaan. Een voorlopig Reglement werd op 21 juni 1993 aanvaard waaraan op 9 
febru~n 1995 nog een artikel werd toegevoegd. In de startperiode bestond deze commissie uit de deputaten
financieel 1.L. Stolk en drs. H. Schuurhuis, de bibliothecaris prof.dr. J. van Genderen en de assistent-biblio
thecaris drs. H.H. Langelaar. Leden van de commissie zijn thans I.L. Stolk (namens deputaten-financieel), 
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ds. H. van der Schaaf (namens het curatorium), de nieuwe bibliothecaris, prof.dr. J.W. Maris en de assistent

bibliothecaris, drs. H.H. Langelaar. De commissie vergadert minimaal ~ee keer per Jaar. Op één van de 

twee vergaderingen is er een ontmoeting met leden van het Vrouwencomité_ BTU_. . 

De assistent-bibliothecaris, drs.H.H.Langelaar, Is vanaf 1 mei 1994 In volledige dienstbetrekking werkzaam. 

Vastgesteld werd een instructie voor de bibliothecaris. . . . . 
Veel aandacht is in de afgelopen paar jaar gegeven aan de automatisering van de bibliotheek. In _ 1994 werd 

er een daadwerkelijk begin mee gemaakt. De vertrouwde kaartcatalogus werd afgesloten._ Alle nieuwe aa~

winsten worden nu in het computerbestand ingevoerd. Ook werd gewerkt aan _de conve~s1e naar het defini

tief gekozen automatiseringssysteem van de aanwinsten over de afgelopen v1Jf Jaar (ruim 400 t1telbeschriJ

vingen) , die volgens een voorlopig gekozen systeem_ waren ingevoerd. Behalve het raadplegen van de 

kaartcatalogus hebben gebruikers nu zelf de mogeliJkhe1d op het computerscherm te zoeken naar de 

gewenste titels. . 

Met het invoeren van de naar schatting ongeveer 30.000 titels van het bestaande boekenbestand 1s een 

begin gemaakt. In verband daarmee werd per 1 september 1994 voor de tijd van één jaar mevr. H.M. de 

Stigter te Kampen tot medewerkster in de bibliotheek benoemd, _met een werkopdracht van drie dagen per 

week. Haar taak is tweeledig: zij zorgt aan de balie voor de uitlening van de aangevr'.1agde literatuur en ZIJ 1s 

bezig met het invoeren van de titels uit ?e kaartcatalogus in de computer van de bibliotheek. Elk boek dat 

wordt uitgeleend, wordt in de computer ingevoerd. Sinds 1 mei 1994 verlaat geen boek meer het gebouw 

zonder dat aan de balie de magneetstrip is gedeactiveerd. Bovendien werkt mevr. De St1gter aan het syste-

matisch invoeren van de kaartcatalogus in het geautomatiseerde bestand. . .. . 

Er is onderzocht of gebruik kon worden gemaakt van het computerbestan_d ~an de t1telbeschriJ~!n_gen van, 

een andere bibliotheek om op die manier winst te boeken in tijd en in kwallteIt van d_e t1telbeschnJvingen b1J 

de opbouw van de automatisering. Daarover is met name contact gew~est met d~ b1bilotheek van Kampen 

ll. In onze aanvankelijke positieve verwachtingen omtrent de mogeilJkheden hiervan werden we echter 

teleurgesteld. Niettemin heeft de automatisering gestage voortgang. Het percentage reeds 1ngevoerde_t1tels 

van de boeken die worden uitgeleend, gaat merkbaar omhoog, zodat het nut van deze grote operatie nu 

reeds wordt ondervonden. 
Gedurende enkele jaren zal de overgangssituatie evenwel ook enige belemmeringen met zich meebrengen._ 

Elk jaar ontving het curatorium een verslag van de bibliothecaris, prof. dr. J. van Genderen. Vanaf 1994 1s dit 

een verslag van de bibliotheekcommissie. 
Van tijd tot tijd wordt een lijst van aanwinsten verstrekt. 
Langs verschillende wegen komen schenkingen binnen. 
Ook in 1994 werd de aanschaf van nieuwe of oudere werken grotendeels bepaald door de wensen van de 

docenten. • • h 
Voor het werk en de financiële inbreng van de Vrouwenactie Bibliotheek Theologische Univers1te1t kan et 

curatorium alleen maar zijn grote dankbaarheid en waardering uits~reken. . . . 

In december 1994 werd een prachtige collectie gebonden tijdschnften_ ontvangen uit de b1bilotheek van de 

vroegere Katholieke Theologische Universiteit te Amsterdam. Het zI1n vooral de contacten die drs. H.H. 

Langelaar met collega's onderhoudt in de vergaderingen van de LandeilJke Vereniging Theologisch 

Bibliothecariaat die hiertoe hebben geleid. In februari 1995 kwam opnieuw vanuit Amsterdam een grote hoe

veelheid jaargangen van waardevolle tijdschri~en binnen. . .. . . .. 

Het aantal uitleningen bedroeg in 1992 2839, in 1993 3160 en in 1994 2315. Ongetw1Jfeld hing dit lagere c1J-

fer samen met de reorganisatie in de bibliotheek. . . . 

Op 1 december 1994 werd in een besloten samenkomst van prof.dr. J. van Genderen_ als bibliothecaris 

afscheid genomen. Precies dertig jaar werd deze taak door hem op een voortreffeilJke wI1ze waargenomen. 

Diverse toespraken werden gehouden, afgesloten met een receptie. Als bibliothecaris treedt thans prof.dr. 

J.W. Maris op. 

28. Uitgave van Apeldoornse Studies 
Vanaf 1971 worden de Apeldoornse Studies uitgegeven door Uiig. Mij. J.H._Kok te _Kampen. . 

Op de vergadering van 26 juni besloot het curatorium de Apeldoornse Studies In eigen beheer te gaan wtge

ven met inschakeling o.a. van de Christelijke Boeken Centrale 'f,et Gulden Boek' (CBC) te Doorn. .. . 

Het ligt redelijk in de verwachting dat dan de omzet groter zal zI1n en de kosten lager uitvallen dan b1J de hui 

dige uitgave het geval is. 

29. Terugkomdag 
Op 29 november 1993 werd een Terugkomdag belegd voor predikanten die in de cursus 1988/1989 en 

1989/1990 zijn afgestudeerd. Alle uitgenodi9den waren aanwezig. . . , 

De vraag 'Hoe breng je de boodschap bIJ de mensen en hoe be_re1k Je de mensen? vormde een heel 

belangrijk gesprekspunt. De predikanten vroegen ook heel du1dei1Jk om een handreiking met _het oog op 

allerlei ontwikkelingen in de maatschappij. 's Middags werd uitvoerig van gedachten gewisseld over 

Conflictbeheersing, aan de hand van een korte inleiding van prof.dr. _W.H. Velema. 

Mede met het oog op de geuite wensen werd door prof. Velema In het tweede semester van 1993/1994 

enkele uren pastorale psychologie gegeven. 

30. Gemeenteopbouw 
Op diverse docenten-vergaderingen is gesproken over het vak Gemeenteopbouw. 

Curatoren stemden er mee in dit vak in het curnculum een vaste plaats te geven. 

In een latere vergadering adviseerde het curatorium dit vak encyclopedisch bij het kerkrecht onder te bren

gen, hoewel er ook diverse verbindingslijnen te trekken zijn naar de diaconiologie. 
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31. Studium Generale 
Met instemming_ van het curatorium bezon het college zich op het beleggen van een Studium Generale voor 

een bred_er publiek. Een programma werd opgesteld en tot aankondiging overgegaan. Helaas was het aantal 

aanmeldingen te gering. 
In een latere fase zal opnieuw een poging ondernomen worden dit project van de grond te krijgen. 

32. Presentatie-beleid 
Verschillende keren hield het curatorium zich bezig met de aanscherping van de betrokkenheid van onze 

kerkleden b1J de Theologische Universiteit. 
Blijkens oude stukken geschiedde_ deze bezinning ook heel vaak in vroegere jaren. 

Op de vergadenng van 23 februari 1995 werden de voorstellen van de presentatie-commissie aanvaard. 

Ze betreffen de volgende mogelijkheden: 
1. het opstellen van een folder; 
2. idem van een catechesebrief; 
3. het vervaardigen van een informatieve dia-serie; 
4. een periodieke mailing naar het grondvlak van onze kerken; 

5. het uitnodigen van de ambtsdragers, classisgewijs voor een middag aan de universiteit· 

6. het aanbieden van een programma voor een gem~ente-avond. ' 

33. Contacten Apeldoorn/Kampen 
Regelmatig zijn er contacten tussen de senaten van Apeldoorn en Kampen ll. Op 3 juni 1993 vond een 

vruchtbare informatie-uitwisseling plaats over de opzet en de gang van de studie. Prof.dr. J. Douma leidde 

het gesprek in over 'Het Schriftberoep'. Op 10 februari 1994 werd over 'De plaats van de hoorder in de pre

diking' van gedachten gewisseld, ingeleid door prof.dr. W.H. Velema. 

Op woensdag 9 november 1994 ontmoette men elkaar opnieuw. 

Door de uitgeverij _ De Vuurbaak Barneveld werd twee keer een werk gepresenteerd waaraan professoren 

van beide Univers1te1ten n,eewerkten. Het eerste werk verscheen in 1992: Hoe staan wij ervoor? Actualiteit 

van het gereformeerd belijden onder redactie van J. Kamphuis , dr. W. van 't Spijker, dr. C.Trimp en dr. W.H. 

Velema. Het tweede werk verscheen in 1994: De zonde uit beeld- Bijbels schuldbesef en modem levensge

voel onder redactie van dr. J.W. Maris en dr. F. van der Pol. 

34. Conferentie Noordwijk 20-24 juni 1994 
Van 20-24 juni 1994 werd in Noordwijk een International Theological Congres gehouden onder het thema 

'The vItality of Reformed theology'. Het initiatief voor dit congres ging uit van de Theologische Universiteiten 

van Kampen Il en Apeldoorn en van het Gereformeerd Wetenschappelijk Genootschap. 

Gerefere~rd werd o.a. door prof.dr. J.W. Maris over 'The vitality of Reformed dogmatics challenged'. De 

vIce-presIdent, prof. dr. W.H. Velema, sprak het slotwoord. 

De referaten werden bij Kok Kampen in boekvorm uitgegeven. 

De_ kosten voor de deelname werden door de deputaten-financieel geheel vergoed aan onze hoogleraren en 

(prim1) curatoren. 
Dank zij een royale sponsoring bleef een bedrag over van de door de beide universiteiten beschikbaar 

gestelde gelden. 
Het ons toekomend _bedrag zal voorlopig gereserveerd worden voor een bijdrage aan het congres dat D.V. 

over 3 à 4 Jaar In Zuid-Afrika belegd zal worden, inclusief voor de reiskosten van onze eigen deelnemers. 

35. Berichtgeving inzake aanpassing Reglement 

De synode van 1992_ gaf aan_ het curatorium opdracht van de wijzigingen van het Reglement voor de 

!heolog1sc~e Univers1te1t kennis te geven aan de Minister van Onderwijs en Wetenschappen en aan alle 

instanties die daarvoor In aanmerking komen ( Acta , art. 169). 

Aan deze opdracht werd voldaan. Ken_nis werd gegeven aan het Ministerie van Onderwijs en 

Wetenschappen te Zoetermeer, de Hoofdd_irecteur van de Informatiseringsbank te Groningen en aan het 

curatorium van de Theologische Univers1te1t van de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) te Kampen. Het 

college van hoogleraren verzond een desbetreffend schrijven naar de Raad van Toezicht en Advies 

Theologische Studiebegeleiding van de Ned.Geref. Kerken. 

36. Herstructureringsgevolgen 
Op grond van de_herstructurering van de studie werden enkele regelingen getroffen. 

1. Dnemaal per Jaar Is er gelegenheid om een D I of D Il- examen af te leggen: in februari , juni en september. 

2. Ook ~e preek voor het D 1- examen moet ruim vóór het examen worden ingeleverd, zodat zij voor alle 

examinatoren, emeriti-hoogleraren en curatoren vermenigvuldigd kan worden. 

3. Een student die het D 1- examen heeft afgelegd, blijft student genoemd. 

4. Na een jaar zal verlenging van het preekconsent moeten worden aangevraagd. 

5. De stage _in het kader van het vak praktische geestelijke vorming zal vallen in het eerste voorjaar na het 

Jaar waarin het D 1- examen werd afgenomen, in de maanden januari tot april. 

37. Toelating tot de doctorale studie van studenten met een HBO-opleiding theologie 

De synode van 1992 ver_leende het _curatorium machtiging om na te gaan in hoeverre het mogelijk is studen

ten met een HBO-opleiding theologie (na aan eventuele aanvullende eisen te hebben voldaan) tot de docto

rale studie toe te laten (Acta, art. 39 sub 7). 

Door het college van hoogleraren werd een instroomregeling ontworpen voor studenten met een HBO-oplei

ding theologie eerste graads. Deze regeling ontving de voorlopige instemming van het curatorium. 

Er zijn drie eisen: 
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ieder begint in de propaedeuse of in geval van deficiënties Grieks en Latijn in de vooropleiding; 

hoofdvak doctoraal moet overeenkomen met hoofdvak HBO; 
het gemiddelde van de cijfers moet in het algemeen op 7 1/2 of meer uitkomen en het cijfer voor de 

scriptie mag niet minder zijn dan 7 1/2. 
In elk individueel geval zal een instroompakket op maat worden vastgesteld. 

38. Gaststudenten 
Bij het college van hoogleraren kwamen regelmatig verzoeken binnen voor e~n inschrijving als gaststudent. 

Met het college is het curatorium van mening dat daarvoor plaats moet z1Jn . Dit vooral met het oog op buiten

landse studenten die voor enige tijd aan onze universiteit wensen te studeren. 
Onder een gaststudent is dan te verstaan degene die voor een beperkte tijd het onderwijs in één of meer 

onderdelen van de theologische studie volgt, zonder recht op het afleggen van tentamens of examens. 

Desgewenst kan een certificaat worden afgegeven. 
Uiteraard kan in bijzondere omstandigheden het begrip 'gaststudent' in een iets ruimere zin worden toege

past. 

39. Toelatingseisen 
In september 1993 is de Wet op het Hoger Onderwijs en het Wetenschappelijk Onderzoe.k (WHW) in .wer

king getreden, die bepaalt dat de bezitter van een m.~t goed gevolg afgelegd .propaedeut1sch o( afslw.tend 

examen aan een instelling voor hoger onderwijs 1s vnJgesteld van de voorople1dingse1s voor de inschnJving 

van een universiteit. De propaedeuse HBO is dus ten aanzien van de toelatingseisen voor het academisch 

onderwijs in de wet gelijkgesteld met een gymnasiumNWO-diploma . 
Kampen Il houdt zich geheel aan het in de WHW bepaalde. Dat .bren~t met zich mee dat een HBO-student 

met hetzij propaedeutisch of afsluitend examen, tot de voorople1?1ng .in K.ampen Il kan worden toegelat~n. 

Bij ons wordt hij echter niet geaccepteerd. Dit levert een onmogelijke s1tuat1e op, daar men 1n de urnvers1taire 

wereld inclusief Kampen Il een diploma propaedeuse HBO accepteert. als voldoende ve>?r de 1nschnJ.ving. . 

Naar de mening van het college en het curatorium kunnen wij ons niet permitteren stnktere 1nschnJv1ngse1-

sen te hanteren dan de wet voorschrijft. 
Het curatorium gaf op 22 juni 1994 al aan het college toestemming bij de inschrijving van nieuwe studenten 

het huidige inschrijvingsbeleid genuanceerd - d.w.z. rekening houdend met de gewijzigde omstandigheden, 

maar uiteraard wel in de lijn van de oude bepalingen - toe te passen. 
Voorts gaf het curatorium aan het college de opdracht om de toelatingseisen conform de Wet op het Hoger 

Onderwijs en het Wetenschappelijk Onderzoek te formuleren . 
Op grond van dit voorstel verzoekt het curatorium u de toelatingseisen in art. 11 van het Reglement conform 

het in de WHW bepaalde als volgt aan te passen: 
'Wie tot de studie wil worden toegelaten moet een gymnasiumNWO-diploma of daarmee gelijkgesteld 

getuigschrift overleggen. Voordat de tentamens v~n het prop.aedeutische jaa.r kunnen. worden afgelegd, 

moeten eventuele deficiënties op het gebied van Gneks en Lat1Jn opgeheven z1Jn (zie artikel 17). Eveneens 

kunnen zij die een colloquium doctum hebben afgelegd tot de propaedeuse van de theologische studie wor

den toegelaten; hetzelfde geldt voor hen die een academische studie met een doctoraal examen hebben 

afgesloten. 

w~·~neer een nieuw-ingeschreven student bewijzen kan tonen van afgelegde propaedeutische of theologi

sche examens aan een inrichting voor hoger onderwijs, wordt in ieder geval afzonderlijk door het college van 

hoogleraren een beslissing genomen ten aanzien ...... .' . .. . . 

Gezien de voortgaande verandering op het gebied van de onderw1Jswetgev1ng vraagt het curatorium uw ver

gadering mandaat daarop adequaat te mogen reageren. 

40. Rechten/plichten TUA . . . . 

In de WHW, art. 7.60 e.v. is sprake van een College van Beroep voor de Examens. De instelling hiervan 1s 

voor aangewezen instellingen weliswaar geen verplichting, maar wel noodzakelijk in verband met een onder

wijsvisitatie en meer nog in verband met de studievoortgangscontrole. 
Het curatorium aanvaardde op 24 februari 1995 het voorstel een 'college van beroep' in te stellen 

- waarin voor een periode van telkens 3 jaar (n.b. wisseling student) een jurist, een hoogleraar/docent en 

een student plaats nemen en 
dat beslissingsbevoegdheid heeft bij geschillen inzake tentamina, examina en studievoortgangsregistra

tie . 
Dit orgaan is verantwoording schuldig aan het curatorium. Er werden ook secundi benoemd. 

41. Kerkrechtelijke positie van de hoogleraren 
Het curatorium gaf aan een commissie opdracht zich te bezinnen op de kerkrechtelijke positie van de hoog

leraren. 
Deze is thans geregeld naar art. 13 K.O. sub 2 a. 
In zijn vergadering van 29 juni 1995 werd door deze commissie uitvoerig gerapporteerd. 

Gewezen werd o.a. op het besluit van de synode 1971 /1972 'de gewoonte om aan dienaren des Woords die 

door de generale synode tot de dienst van hoogleraar aan de theologische hogeschool geroepen worden 

emeritaat te verlenen voorlopig te bestendigen en te blijven bij het bepaalde in art. 13 K.O. sub 2 a.' Zie 

Acta, art. 178 sub 1 . 
Met de commissie is het curatorium van mening dat overgegaan moet worden naar een definitieve regeling. 

Daar in 1971/1972 door u als synode het genoemde besluit genomen werd, ligt het in de lijn als door uw ver

gadering een opdracht in dezen gegeven wordt. 
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42. Inhoud van de praktische geestelijke vorming 

Door de ~enerale synode 1992 werd het curatorium opgedragen in samenwerking met het college van hoog

leraren binnen het kader van D 11 een plan uit te werken waarin aan de praktische geestelijke vorming van 

de student inhoud wordt gegeven en over het resultaat in de volgende synode verslag te doen (Acta art. 
169). ' 

Bij herhaling heeft de generale synode bij haar verantwoordelijkheid voor het onderwijs aan de TUA blijk 

gegeven vooral ook zorg te willen dragen voor het praktisch karakter van het onderwijs, in het besef dat de 

eerste taak van de school is het opleiden van predikanten, met name in de Christelijke Gereformeerde 
Kerken. 
Het college van hoogleraren en het curatorium delen die motivatie voor het praktische en geestelijke karka
ter van de opleiding van harte. 
Ten dienste van de rapportage hebben curatoren en college daarom nog eens geïnventariseerd in welke 

aspecten. van de opleiding deze gerichtheid op de praktijk te vinden is, en ook in welke opzichten daar nog 
wensen liggen. 

!.TOERUSTING IN HET CURRICULUM 
1 . Het eerste dat ~enCJemd moe.t worden is da.t bij het geven van de colleges in vrijwel alle vakken de 

docenten zee.r d1kw1Jls aanle1d1ng vinden de liJn naar de praktijk van prediking, pastoraat, catechse en 

oveng ambtelijk werk te trekken. Evenzeer is er regelmatig aanleiding de consequenties van de op colle

ges behandelde stof voor het eigen geestelijk leven en voor het geven van geestelijke leiding en voor 

het op een geestelijk wijze omgaan met elkaar aan de orde te stellen. 

2. Een aantal van de gedoceerde vakken draagt geheel of gedeeltelijk een praktisch karakter gezien de 

stof die daarb1J aan de orde wordt gesteld. Dit geldt zonder twijfel van de vakken kerkrecht poimeniek 
prak1ische homiletiek en ethiek. ' ' 

Bij de psychologie - in het eerste studiejaar - zijn ook de raakvlakken met de pastorale psychologie aan 
de orde. 
Bij poimeniek worden regelmatig situaties uit de pastorale praktijk besproken. 

Bij prak1ische homiletiek gelden de volgende regels: In het derde studiejaar levert iedere student een 

preekvoorstel in dat door de hoogleraar homiletiek met hem besproken wordt. In het vierde en vijfde stu

diejaar wordt op het college praktische homiletiek een preekschets gehouden en besproken van ieder 

van de desbetreffende studenten, waarbij telkens drie studenten als critici optreden en de hoogleraar 
eindcriticus is. 

3. De. admissiale studenten houden in de D 1-fase een preek op een ochtendkritiekcollege, waarbij het vol

tallige college van hoogleraren aanwezig is en kritiek op inhoud, stijl , voordracht en geestelijk gehalte uit

brengt, nadat drie studenten dat tevoren hebben gedaan. 

In de D Il-fase pre.senteert iedere. admissiale student een preek op een avondkritiekcollege, waarbij drie 

studenten kritiek uitbrengen en drie hoogleraren, onder wie altijd de hoogleraar homiletiek. 

4. In de cursus 1994/1995 is door twee docenten van De Vijverberg een lesprogramma verzorgd in verga

derprocedur.es en voorzitterschap,. conflicthantering, rollen en rolopvattingen, beleidsontwikkeling, wer

ken met vniw1ll1gers , commurncat1e-m1ddelen 1n de gemeente. Er is nader contact geweest met De 

Vijverberg om te onderzoeken of in goed overleg met het college van hoogleraren een model voor het 

inpassen van een aantal van deze aspecten kan worden vastgesteld, dat een meer permanente plaats in 
het onderwijsplan van de TUA kan krijgen. 

5. De jaarlijkse gastcolleges kunnen soms ook uitlopen op een praktische spits. In het voo~aar van 1995 

werden gastcolleges gegeven over het diakonaat, waarvan het slot was een bezoek aan het bureau van 
deputaten ADMA te Veenendaal. 

Il KENNISMAKEN MET DE PRAKTIJK 
6. Eens per twee jaar wordt met de vierde- en vijfdejaars studenten een excursie gemaakt van twee dagde

len naar door de studenten zelf uit te kiezen locaties van jeugdzorg ('De Stuw'), verslaafdenopvang, werk 

van het Leger des Heils in donker Amsterdam of dergelijke projecten. 

7. D.e vij.fdejaars studenten brengen in het negende semester een bezoek aan Sonnevanck te Harderwijk. 

ZIJ knJgen daar 1nformat1e over het verpleeghuis door een maatschappelijk werker of een leidinggevende 
uit de verzorgingssector. 
D.aamaast geeft de geestelijke verzorger informatie. Hij leidt hen rond door het huis. Zij moeten zelfstan

dig enkele bezoeken afleggen. Het verslag daarover door ieder persoonlijk wordt gemeenschappelijk 
besproken. 

8. Iedere.student maakt gedurende zijn studie, op basis van vrijwilligheid, een excursie mee naar het evan

gelisatiewerk 1n Amsterdam (AHA) onder daklozen. Zij maken daar een 'kerkdienst' en de maaltijd mee 

voor deze mensen. Dit is een bezoek dat sinds geruime tijd regelmatig plaatsvindt. 

9. De admissiale studenten die preekconsent hebben gekregen, gaan gedurende het tiende,elfde en 

twaalfde semester in totaal 24 zondagen in vakante gemeenten voor in de dienst des Woords. In de 

zomer tu.ssen het tiende en elfde semester en na het twaalfde semester komt daar nog een aantal zon

dagen b1J . In totaal kunnen ze zo een praktische ervaring opdoen van ongeveer 80 preekbeurten. 

111 VORMEN VAN STAGE 
10. De studenten moeten in het vierde jaar minstens drie avonden catechisatie meemaken in een in overleg 

met de docent van dit vak te kiezen gemeente. Op minstens één van die drie avonden moeten ze zelf 

catechisatie geven. De predikant, onder wiens leiding dit gebeurt, evalueert de gegeven catechisatieles. 

11 . Het stageprogramma voor de admissiale studenten bestaat uit tweemaal één maand werk in de stagege

meente en een tussenmaand bestemd voor het bestuderen van praktische literatuur. Daarin moet voor 

homiletiek steeds o.a. een aantal preken uit de periode van de Nadere Reformatie bestudeerd worden. 
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Wanneer gekozen wordt voor kerkgeschiedenis, moet een gedeelte uit het werk van Voetius bestudeerd 

worden. Bij de keus voor dogmatiek wordt als regel een belangrijk gedeelte van de Redelijke 

Godsdienst van W. à Brakel bestudeerd. Over deze stof vinden gesprekken plaats. In de stage valt ook 

een gesprek met een ervaren predikant uit de kerken. Bovendien vinden over het geheel van de _stage 

evaluerende gesprekken plaats waarbij de predikant die stagebegeleider is, de curator die mentor Is van 

de desbetreffende student, en de rector betrokken zijn. 

IV PERSOONLIJKE BEGELEIDING 
12. Tijdens de studie is voor elke student een van de hoogleraren aangewezen als mentor. Gedurende elk 

semester wordt in ieder geval een gesprek gevoerd, primair gericht op het tijdig onderkennen en oplos

sen van problemen in de voortgang van de studie. 
13. Elke admissiale student krijgt jaarlijks huisbezoek van een van de hoogleraren. In het jaar waarin hij 

preekconsent aanvraagt wordt hij door het college van hoogleraren voor een gesprek in hun vergadering 

ontvangen. 
14. Voor het persoonlijke ongedwongen contact tussen hoogleraren en studenten zijn de jaarlijkse themada

gen, waarvoor van dinsdag tot donderdag in een conferentieoord verbleven wordt, van groot belang. In 

het lezingenprogramma tijdens die dagen is er bovendien steeds één, die sterk op de praktijk van de 

gemeente of de theologie of de christelijke presentie in de maatschappij is gericht. In elk geval geldt dit 

van de causerie, die tijdens een van de avonden wordt gehouden . 
15. Door het college van hoogleraren wordt aan de persoonlijkheidsvorming van de studenten geen afzon

derlijke aandacht gewijd, afgedacht van de waarde van pastoraal getinte opmerkingen tijdens de colle

ges en in persoonlijke gesprekken en gesprekjes daarbuiten. 
Genoemd mag worden dat de hoogleraar poimeniek de laatste jaren het onderwerp 'De habitus van de pas

tor' in iedere cursus bespreekt. Hij doet dat echter los van een mogelijk ook gezamenlijk beleefde verant

woordelijkheid voor dit opleidingsaspect. 
Het is voor het college van hoogleraren de vraag of er in dit opzicht niet een manco in onze opleiding is. Zou 

het niet tot het eigene van Apeldoorn moeten behoren aan de vorming van de persoonlijkheid van de toe

komstige predikanten meer specifieke aandacht te besteden? Wanneer die vraag positief beantwoord zou 

worden, zou ook zeer zorgvuldig over de invulling van een dergelijke doelstelling moeten worden nagedacht 

en gesproken, in het licht van bijbelse uitgangspunten. 
Aan deze gegevens kan nog worden toegevoegd dat op 2 december 1993 een bijeenkomst gehouden werd 

voor de vierde en vijfdejaarsstudenten met hun (a.s.) echtgenotes over het leven in de pastorie. Mevr. B.J. 

Velema-Benschop sprak over 'Samenwerken in zelfstandigheid' en mevr. A.T. Maris-de Kleine over 'Open 

huis en open hart'. 
Ook door het curatorium zelf wordt aan de praktische geestelijke vorming aandacht besteed. 

Te noemen valt: 
1. Elke admissiaal student ontvangt van de hem toegewezen mentor één keer per jaar huisbezoek. Ook de 

preken zijn dan voorwerp van bespreking. 
2. Het moderamen van het curatorium voert met de navrager van het vak predikkunde een gesprek met 

hen die preekconsent ontvingen of verlenging daarvan. 
3. Tussen preekconsent en beroepbaarstelling gaat de student voor in de gemeente van zijn mentor. Na de 

dienst wordt door een geselecteerde groep gemeenteleden de preek besproken. 

4. Op 27 juni 1994 besloot het curatorium dat de curatoren die schoolbezoek afleggen, ook een kritiekcolle

ge proberen bij te wonen. 
5. In de vergadering van 29 juni 1995 werd het volgende voorgesteld: 

'aan de curatoren in het cursusjaar, waarin zij vrijgesteld zijn van collegebezoek, op te dragen tweemaal 

een gehele -speciaal voor dit doel te beleggen- dag een college praktische homiletiek of een kritiekcolle

ge bij te wonen, waarop minstens twee preken grondig doorgesproken kunnen worden . Uiteraard zal 

daarbij met voorrang gedacht moeten worden aan die studenten die de studie voor het doctoraal 1-

examen reeds afgerond hebben. 
De praktische invulling van één en ander zal moeten plaatsvinden in nauw overleg met de hoogleraar homi

letiek.' 
Besloten werd dit voorstel bij wijze van proef in het eerste semester van de nieuwe cursus uit te voeren. 

43. Vooropleiding 
Samenhangend met het vertrek van drs. G.J. Vrijmoeth en voorts met de aanbevelingen van de verken

ningscommissie ('commissie Oberman'), maakt onze universiteit sinds 1991 gebruik van de vooropleiding 

van Kampen ll. 'Onze' studenten voor de vooropleiding worden in Apeldoorn ingeschreven en vallen onder 

ons toezicht; per student ontvangt Kampen Il een bedrag van f.7.500; bij de examens is steeds een gecom

mitteerde uit Apeldoorn aanwezig; in de praktijk wordt door Kampen Il met de wensen van Apeldoorn steeds 

rekening gehouden. 
In de beoordeling werd door het college vastgesteld: 
a. zonder uitzondering zijn alle studenten positief over inhoud, niveau en aanpak van de studie in Kampen. 

b. de vooropleiding voldoet geheel aan hetgeen Apeldoorn voor zijn studenten noodzakelijk acht. 

c. nadeel is dat de band met Apeldoorn tijdens de vooropleiding smal is. Contactpunten zijn: mededeling

bladen, introductiemiddag nieuwe studenten, jaarvertegenwoordiger in studieraad, gesprekken met men

tores, bijwoning themadagen, lidmaatschap studentenverenigingen. 
Deze vooropleiding wordt door het college van hoogleraren positief beoordeeld. Ook in kringen van de 

Vereniging van Samenwerkende Nederlandse Universiteiten (VSNU) wordt met waardering over deze 

vooropleiding gesproken. 
Op een vergadering deelde het college van Kampen mee dat desgewenst de mogelijkheid besproken zou 

kunnen worden van verdere institutionele integratie. 
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Het curatorium besloot uw vergadering het volgende voor te stellen: 

a. de samenwerking met Kampen Il voor een periode van drie jaar te continueren, en wel 

1. om 1nhoudehJke redenen, gelet op het zeer goede niveau van de vooropleiding van Kampen Il ; 

2. om onderw1Jspoht1eke redenen: In de universitaire wereld wordt men hoe langer hoe meer gedrongen 

tot het denken In termen van concentratie en complementariteit, met op de achtergrond de dreiging 

van het dichtdraaien van de_ financiële kraan; wat Apeldoorn en Kampen Il betreft zal samenwerking 

op het pun) van de voorople1d1ng een posIt1ef signaal afgeven naar het ministerie; 

3. om f1nanc1ele redenen: een eigen vooropleiding kost immers meer dan het bedrag dat tot nu toe in de 

samenwerking met Kampen op tafel moest komen; 

b. het curatorium een commissie van on_derzoek te. laten instellen die in overleg met de vertegenwoordigers 

van K.am~en 11 nagaat wat de mogehJkheden zIJn om aan de vooropleiding meer het karakter van geza

menliJkhe1d te geven, zulks om het genoemde bezwaar van de smalle band te ondervangen. 

44. Studiefinanciering - vooropleiding 

Problemen zijn gerezen rondom de studiefinanciering van de studenten in de vooropleiding. De minister van 

Onderw1Js: Cultuur en Wetenschappen Is voornemens aan de wegwerking van deficiënties Grieks en Latijn 

geen _studiepunten toe te kennen, omdat deze vakken buiten het curriculum vallen. Dit betekent in de huidige 

s1t~at1e dat een eventueel verleende studiebeurs na studievoortgangscontrole zal worden omgezet in een 
lening (met rente op rente , etc.). 

Een en ander zal begrijpelijkerwijze gevolgen hebben voor het aantal aanmeldingen. Gelet op het feit dat 

vandaag de dag de meeste a.s. studenten theologie deficiënties hebben, betekent dit tegelijk een bedreiging 
voor de klassieke opleiding theologie. 

In de kring van de VSNU-DGO (Vereniging van Samenwerkende Nederlandse Universiteiten- Discipline 

Orgaan Godgeleerdheid) werden nadere akt1eplannen ontwikkeld. Ook colleges van bestuur van universitei

ten reageerden. Op 16 maart Jl. werd door het curatorium een schrijven verzonden naar het ministerie van 
OCW. 
Tot op heden blijft onzeker of de vooropleiding in de oude vorm kan voortbestaan. 

Voor de vooropl8.iding _hebben zich zes studenten aange_meld. De inschrijving droeg een voorlopig karakter; 

1n een later stadium knJgen deze Jongeren te horen of ZIJ als student dan wel als cursist zijn ingeschreven -

afhankelijk van de ontwikkelingen op politiek niveau. 

45. Wetsvoorstel voor de Prestatiebeurs 

Zoals uw vergadering ongetwijfeld bekend zal zijn werd -mede in verband met de bezuinigingsoperatie van 

het kabinet- d_oor ~e minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen het wetsvoorstel over de 

Prestatiebeurs ingediend. In de afgelopen maanden vond intensief contact plaats tussen onze universiteit en 

de 'kleine' christelijke politieke partijen. In onderling overleg werd een amendement opgesteld dat voorziet in 

een half Jaar extra studiefinanciering (en inschrijvingsduur) voor de studenten theologie. Het amendement 

werd 1nged1end door SGP, CDA, RPF en GPV (woordvoerder ir. Van der Vlies) en werd door een ruime 
kamermeerderheid gesteund. 

Binnen de Vereniging van Samenwerkende Nederlandse Universiteiten werd het resultaat van het 

Apeldoorns initiatief door de 'grote' universiteiten met verbazing en vreugde ontvangen. Door de Eerste 

Kamer werd het wetsvoorstel echter verworpen. 

lnmidd~ls heeft de min_ister het wetsvoorstel Pr.estatiebeurs de Raad van State ter advies voorgelegd met de 

kenneliJke bedoeling dit zo spoedig mogeliJk bij de Tweede Kamer opnieuw in te dienen, opdat in september 

1996 de Prestatiebeurs ingevoerd kan worden. Afgewacht moet worden of daarin dan het aanvaarde amen
dement opgenomen wordt. 

?ndertussen leven de studenten nog onder het regiem van de tempobeurs, hetgeen betekent dat zij voor 7 

a 7 1/2 Jaar recht op een studiebeurs hebben (dit wordt onder de prestatiebeurs max. 6 1/2 jaar). 

46. Stimuleringsfonds 

In de ver~aderingen van het college van hoogleraren werd meer dan eens aandacht besteed aan AIO 

(assistent In ople1d1ng)- en OIO (onderzoeker in opleiding) plaatsen. 

Gelet op de ingrijpende vragen waarvoor _onze kerken zich geplaatst zien in een sterk geseculariseerde 

samenleving enerz1Jds en in het groeiende isolement van de gereformeerde theologie anderzijds, wordt door 

hEJ.I college steeds meer de noodzaak gezIe_n dat bekwame predikanten zich op grondige, wetenschappelijke 

Wijze verdiepen 1n de studie van de theologie om aldus de kerken te kunnen dienen. Tevens ligt er de nood

zaak om een klein corps van gepromoveerden in onze kerken te vormen met het oog op de continuïteit van 

het werk aan de Theologische Universiteit. 

In de prakti)_k van het predikantswerk blijkt de arbeid _aan een proefschrift een taak te zijn die veelal erg 

zwaar 1s. VnJstellmg voor een of meer aaneengesloten t1Jdspenoden zou een geweldige stimulans vormen. 

Uiteraard brengt zo'n vrijstelling financiële consequenties met zich mee. 

Ook naar de mening van het curatorium behoeft deze financiële last niet op de schouders van één enkele 
gemeente te rusten. 

Vandaar dat het curator,ium de gedachte van het college ondersteunt om een stimuleringsfonds voor a.s. 

promovendi van chnsteliJke gereformeerde theologen in het leven te roepen. 
Gedacht zou kunnen worden aan de volgende opzet: 

a. Een stimuleringsfonds van zegge ll. 300.000 worde gevormd uit de reserves van TUA (van tijd tot tijd 
aan te vullen). 

b. Het fonds wordt beheerd door het curatorium en de deputaten financieel , die verantwoording schuldig 
zijn aan de generale synode. 

c. Uit het fonds wordt een gegadigde in principe maximaal 2 maal een half jaar gefinancierd. De hoogte 

van het bedrag kan aangepast worden aan de landelijke normen voor een AIO/OIO, met inachtneming 
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van de gezinssituatie. 
d. Slechts zij komen in aanmerking voor een uitkering die 

behoren tot de christelijke gereformeerde kerken, 
het doctoraalexamen cum laude behaald hebben of naar het oordeel van het college dit niveau vrij

wel benaderen en 
- een uitgewerkt schema voor het proefschrift kunnen overleggen, gekoppeld aan een tijdpad. 

e. De commissie ter beoordeling van aanvragen bestaat uit vertegenwoordigers uit de kerken (curatoren) 

en de leden van het college. Bij de beoordeling zal de vraag naar de relevantie van het onderzoek voor 

het geheel van de kerken een rol spelen. 
Het curatorium verzoekt uw vergadering om toestemming dit voornemen te realiseren. 

47. Studiefonds 
Uit het rapport van deputaten-financieel zal uw vergadering blijken dat de financiële vooruitzichten heel 

ongunstig zijn , vooral als nog meer studenten worden toegelaten die steun van het Studiefonds behoeven. 

Met klem brengt het curatorium u deze problematiek onder de aandacht. . . 

Ook het curatorium wil bij dezen pleiten voor de instelling van een apart deputaatschap c.q. commIssIe voor 

het Studiefonds daar het daaraan verbonden werk veel, ingewikkeld en tijdrovend is. 

Tegelijk wacht het met belangstelling uw besluiten af ten aanzien van de voorstellen van de commissie voor 

de uitvoeringsregeling Studiefonds. 

48. Deputaten-financieel 
Deputaten-financieel zullen u nader berichten over de financiën . 

Er is een intensief en goed contact tussen dit deputaatschap en het curatorium. 

In de afzonderlijke vergaderingen van deputaten-financieel zijn het curatorium en de universiteit vertegen

woordigd door de president-curator en de rector. 
Zowel het curatorium als het college van hoogleraren hebben diep respect voor dit deputaatschap dat heel 

veel werk verzette. 

49. Drs. H. Schuurhuis 
Door de synode van 1974 werd drs. H. Schuurhuis benoemd tot deputaat-financieel van de Theologische 

Hogeschool. 
Helaas werd br. Schuurhuis op 15 maart jl. door een ernstige ziekte getroffen. 

Met grote waardering denkt het curatorium en het college van hoogleraren terug aan de arbeid die br. 

Schuurhuis gedurende ruim twintig jaar als secretaris-penningmeester in het belang van onze universiteit uit

oefende. 
Ook via dit rapport bidden we hem en zijn echtgenote Gods zegen toe. 

50. Het werk van het onderwijs-ondersteunend personeel en de anderen 

Met zeer grote waardering maakt het curatorium melding van de arbeid die door het onderwijs-ondersteu

nend personeel (O.O.P) verricht werd. 
Zonder hun toegewijde arbeid zou de universiteit niet hebben kunnen werken zoals dit geschiedde. Met 

name wordt in dit verband gedacht aan de secretaresse, mevr. J.W. van der Zande-de Roo. 

De conciërge, de heer M.S. Rozema, die een hartoperatie onderging, mag in goede gezondheid weer volop 

zijn werkzaamheden uitoefenen. 
Dankbaar is het curatorium eveneens voor de inzet van allen die in de dienstverlenende sector werkzaam 

~j;l~kkig kan de assistent-bibliothecaris, drs. H.H. Langelaar, die enige tijd volledig was uitgeschakeld, zijn 

taak voor 75% waarnemen. 

51. Slot 
Met grote dankbaarheid jegens de Koning der kerk ziet het curatorium terug op de achterliggende periode. 

52. Voorstellen 
Het curatorium stelt u het volgende voor: 
1. aan prof.dr. W. van 't Spijker op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 

2. aan prof.dr. W.H. Velema op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 

3. aan prof.dr. J. de Vuyst op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen; 

4. een besluit te nemen in betrekking tot de opvolging van prof. dr. W.van 't Spijker, prof. dr. W.H. Velema 

en prof.dr. J. de Vuyst, waarvoor u voorstellen door het curatorium zullen worden aangeboden; 

5. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van drs. B.J. Dikken en drs. J.C.L. Starreveld tot universi

taire docenten; 
6. goedkeuring te hechten aan de benoeming van mevr.dr. A.Drint tot universitair docente, als assistente 

van prof.dr. H.G.L. Peels; 
7. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. M.C. Mulder tot begeleider van de studie in Judaica 

in de doctoraalfase; 
8. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. G.J. van 't Spijker tot universitair docent in het 

nieuwtestamentisch Grieks in het cursusjaar 1995-1996 en eventueel in de twee daarop volgende cur

susjaren; 
9. artikel 11 van het Reglement van de Theologische Universiteit te wijzigen zoals onder punt 39 werd aan-

gegeven; 
10. het curatorium mandaat te verlenen op wijzigingen in de onderwijswetgeving adequaat te reageren; 

11 . opdracht te geven voor het opstellen van een definitieve regeling inzake de kerkrechtelijke positie van 
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de hoogleraren_ en dienaangaande voorstellen te doen op de synode van 1998; 

12. de samenwerking met de The_ologische Universiteit van de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) inzake 

de vooropl~1d1ng voor een penode van dne Jaar te continueren en het curatorium opdracht te geven een 

onderzoek in te stellen naar de mogelijkheden om aan de vooropleiding meer het karakter van geza

menlijkheid te geven; 
13. toestemming te verlene_n voor de instelling van een stimuleringsfonds ten behoeve van a.s. promovendi, 

hetz1J chnst. geref. predikanten of admissiale studenten; 

14. een_ apart deputaatschap voor het Studiefonds in het leven te roepen; 

15. opnieuw een secretaris en een secundus-secretaris te benoemen. 

Namens het curatorium: 
J. Oosterbroek, h.t. president, 

H. van der Schaaf, h.t. secretaris. 

AANVULLEND RAPPORT VAN HET CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

1. Studiefinanciering-vooropleiding 
Onder punt 44 van het eerste_ rapport vermeldde het curatorium de gerezen problemen rondom de studie

f1nanc1ering van de studenten In de vooropleiding. 

Daar doo_r het ministerie nog geen gunstige beslissing werd genomen en waarschijnlijk ook niet meer te ver

wachten Is, werden deze studenten als cursist van de vooropleiding ingeschreven. 

2. Emeriteringsleeft/Jd hoogleraren 
Het curatorium hield zich bezig met de emeriteringsleeftijd van de hoogleraren. 

Op grond van het bepaalde in het Reglement _voor het_ verlenen van emeritaat, verlof en ontslag aan de 

hoogl~raren van de The()lo~1sche Un1vers1te1t (b1Jlage 13 In K.O.) hebben onze hoogleraren die tenminste 40 

d1enstJaren hebben en ZIJ die de leeft1Jd van 65 jaar bereikten, het recht emeritaat aan te vragen (Art. 2 a). 

In Art. 2 b wordt gesproken over het verlenen van_ emeritaat aan een hoogleraar die de 70-jarige leeftijd 

bereikte. Afgedacht van de ingangsdatum wordt hierin gedoeld op een verplichting. 

Nu kan het aan uw vergadering bekend zijn dat het curatorium in 1990 in principe besloot de universitaire 

docenten of hoofddocenten niet opnieuw te benoemen, nadat zij de leeftijd van 65 jaar hebben bereikt tenzij 

er voor he_t curatorium redenen zijn_om ook na deze datum een beroep op de betrokkenen te doe~ voor 

medewerkm~ voor een nieuw cursusJaar (Acta 1992, rapport curatorium, blz. 138). Ten aanzien van de eme

ntenngsleeftiJd va.n onze hoogleraren werden toen geen veranderingen voorgesteld. 

Sinds g_eruImte t1Jd worden de hoogleraren van een rijksuniversiteit bij het bereiken van de 65-jarige leeftijd 

gepensioneerd. 
Dit geschiedt ook aan de" beide theologische universiteiten te Kampen. Zo besloot b.v. de synode van de 

gereformeerde kerken (vnJgemaakt) Groningen-Zuid 1978 de leeftijdsgrens van emeritering der hoogleraren 

van 70 tot 65 jaar te verlagen (Acta, art. 67). 

Nu er binnenkort hopelijk sprake is van een heel nieuwe generatie hoogleraren heeft het curatorium zich 

afgevraagd of ~et met het_ oog op he_nzelf èn met het oog op het belang van een hoge kwaliteit van het 

wetenschappel!Jke onderw1J~ in onze tIJd, wel te verantwoorden valt dat onze hoogleraren pas na het berei

ken van de 70-Jarige leeft1Jd worden ontslagen. Het curatorium meent dat het goed is als u hem een 

opdracht geeft voor een herbezinning op de emeriteringsleeftijd en in verband met de financiële consequen

ties daarvoor In nader overleg te treden met de deputaten-financieel. 

3. Voorstel 
De generale synode bes_luit aan_h_et curatorium op te dragen zich op de emeriteringsleeftijd van de hooglera

ren te herbezinnen en b1J een wIJzIgmgsvoorstel In overleg te treden met de deputaten-financieel. 

J. Oosterbroek, h.t. pres.-cur., 
H. van der Schaaf, h.t. secretaris. 

BIJLAGE 7 
art. 30,33,34,70,80,94,120,140, 141 ,142 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT- INZAKE HET RAPPORT VAN HET 

CURATORIUM VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT EN AANVULLEND RAPPORT 9.05.01 

Uw commissie begint haar verslag met haar dankbaarheid jegens de Here neer te schrijven voor de goede 

voortga_ng van het werk aan onze T.U.A. verricht door onze hoogleraren, universitaire docenten en het 

onderw1Js-ondersteunend personeel. 
Uw commissie _heeft grote waardering voor de wijze, waarop prof.dr.J. van Genderen zijn professoraat aan 

de T.U.A. vele Jaren heeft kunnen verrichten tot aan zijn afscheid op 15 augustus 1993. 

Uw commIssIe Is dankbaar, dat prof.dr. H.G.L. Peels vanaf 31 januari 1993 en prof.dr. J.W. Maris vanaf 31 

augustus 1993 hun arbeid aan onze T.U.A. verrichten. 
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Wij noemen ook de namen van drs. W. Meijer, die op 9 september 1994 en dr. T. Brienen, die op 8 septem

ber 1995 hun gewaardeerde werkzaamheden aan de Universit~it hebben beëindigd in verband met het 

bereiken van de 65-jarige leeftijd. Wij denken ook aan de benoeming en het werk van mevrouw dr. A. Dnnt, 

assistente van prof. dr.H.G.L. Peels. . 

Uw commissie heeft met respect kennis genomen van de inzet en het werk van het curatonum en deputa

ten-financieel. 

De gezondheidssituatie van prof.dr. S.J. Oosterhoff is zorgelijk te noemen. Bij _drs. H. Schuurhuis is sprake 

van een positieve ontwikkeling in het herstelproces. De Here zegene hen met Z1Jn genade. 

Uw commissie heeft met het moderamen van het curatorium gesproken over verschillende paragrafen c.q. 

onderdelen van het rapport. Uw commissie meldt u het volgende ten aanzien van paragraaf 

9 

10.1 

in een separaat schrijven ontvangt u onze reactie op het comité-schrijven 10.07. 

dr.T.Brienen ziet definitief af van de mogelijkheid om -op dringend verzoek van het curatorium - gedu

rende het cursusjaar 1995-1996 college in de vakken catechetiek en liturgiek te blijven geven. 

Uw commissie respecteert zijn persoonlijke beslissing. . . 

De (binnen het college van hoogleraren) gemaakte "tijdelijke regeling" houdt een extra werkbelasting In 

voor prof.dr. W.H.Velema gedurende de laatste maanden van zijn professoraat. Uw commissie Is hem 

daarvoor heel erkentelijk. 

10.2 in verband met de emeritering van drie hoogleraren en de vragen rondom hun opvolging heeft het col

lege van hoogleraren besloten nog geen voorstel inzake de benoeming van een universitair docent 

naast prof.dr.J.W.Maris te doen. 

11 

15 

16 

25 

30 

aan de ondertekening van het verbindingsformulier door de docenten, die aan de T.U.A. verbonden 

zijn , is uitvoering gegeven door mevrouw dr. A.Drint en drs.G.J. van 't Spijker. 

uw commissie onderschrijft, dat de emeritaatsaanvragen van prof.dr.W.H.Velema, prof.dr.W.van 't 

Spijker en prof. dr.J.de Vuyst aan K.O. art.20, bijlage 13, het Reglement, _beantwoorden. Pro(,Vel~ma 

wenst met ingang van uiterlijk 31 januari 1996 ontheven te worden van al zIJn taken. Prof. Van_, t 5.p1Jker 

en prof. De Vuyst hebben te kennen gegeven januari 1997 hun werk te w1Uen afronden .. W1J. zIJn de 

Koning der Kerk zeer dankbaar, dat deze drie broeders de gaven van de Heilige Geest, die ZIJ hebben 

ontvangen, ook hebben gebruikt om toekomstige dienaren van het Woord op te leiden en .~e vormen. 

Uw commissie. heeft genformeerd of de gezondheid van prof. De Vuyst het toelaat, dat_ hIJ tot genoem

de tijd de werkdruk en de intensiteit van_ het professoraat aa~ zal kunnen. Het curatonum deelde o~s 

mee, dat prof. De Vuyst niets liever wil dan zolang mogelijk de kerken te dienen, voor zover zIJn 

gezondheid het toelaat. . . 

Uw commissie spreekt de wens uit, dat de Here deze hoogleraren de kracht en de gezondheid wil 

geven om hun arbeid te volbrengen tot aan hun emeritaat. 

uw commissie meldt, dat zij - in afschrift - van het curatorium een schrijven d.d. 9 september 1995 aan 

de generale synode heeft ontvangen, waarin staat, dat "aan deze synode geen voorstel zal worden 

gedaan voor de instelling van de zesde leerstoel". . . . ... 

Uw commissie constateert, gehoord de toelichting van het curatorium, dat de pnncip1ele_ keuze om"te 

komen tot de benoeming van twee hoogleraren in de plaats van prof.Velema een pnnc1p1ële wenselijk-

heid blijkt te zijn. .. 
De gronden voor het besluit zijn uw commissie niet meegedeeld, omdat ZIJ nauw samenhangen met de 

personele invulling van het besluit. 
Om deze reden was het de commissie niet mogelijk zich een oordeel te vormen. 

Uw commissie is met het curatorium van oordeel , dat de namen van de desbetreffende kandidaten ter 

synode-vergadering moeten worden meegedeeld. Wel is de _commissie van mening, dat de mededelin

gen met betrekking tot de benoeming van twee hoogleraren In de plaats van prof.Velema naar de parti

culiere synoden en de kerkeraden prematuur is geweest. 
Deze proceduregang is door de commissie als onbevredigend ervaren. 

Zij is van mening, dat ter vergadering volledig opening van zaken gegeven moet worden met betrek-

king tot het besluit in de brief van 9 september 1995. . . . 

Het lijkt de commissie goed, dat met het oog op de toekomst voorz1cht1ghe1d betracht wordt met mede

delingen aangaande besluiten, die nog niet volledig vast staan. 

van harte ondersteunt uw comissie het streven van het curatorium het middagprogramma van 

Schooldagen af te stemmen op jongeren om hun aandacht te vestig~n op het belang van de gerefor

meerde theologie en hun betrokkenheid te wekken c.q. te vergroten bij het wer_k op de T.U .A.; u_w com

missie is van mening, dat hierdoor de P.R. van de T.U.A. bevorderd wordt; in dit kader verdient het 

nieuwe presentatie-beleid ons aller steun, evenals de uitgave yan de Apeldoornse Studies op de In _het 

rapport aangegeven manier; al deze pogingen moeten de binding tussen de Kerken en UrnversIteIt 

intensiveren. 

uw commissie is van mening, dat de (geestelijke) opbouw van de gemeente/kerk reeds met heel de 

opleiding verweven is, maar dat het ook belangrijk is, d_at het vakgebied "ge_meenteopbouw'' expliciet 

als een zelfstandig onderdeel wordt ondergebracht bij kerkrecht om de bijbelse structuur van het 
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gemeente-zijn te doordenken en haar gereformeerd karakter te benadrukken en praktisch in te vullen. 

Uw commissie steunt derhalve dit advies. 

Wat de praktische invulling betreft lijkt het de commissie van belang, dat deze invulling in goede 

samenwerking met de docenten voor de diakoniologische vakken tot stand komt. 

42 uw commissie heeft m,et waardering kennis genomen van de wijze, waarop inhoud gegeven wordt aan 

de praktische geestelijke vorming gedurende heel de opleiding; uw commissie zou nog wel graag zien, 

dat de keuzen om met ~e praktijk kennis te maken(zie Il 6 Vm 9)zo mogelijk worden uitgebreid met 

meerdere dagdelen gezien de onderscheiden probleemvelden in de gemeente en de toenemende 

gevaren v~n de secularisatie, waarmee beginnende predikanten worden geconfronteerd; 

Uw com,mIssIe heeft nota ge_nomen van de vraag van het college van hoogleraren of de noodzaak c.q. 

wenselijkheid van persoonliJkhe1dsvorming van onze toekomstige predikanten in de opleiding een 

manco vertoont. 
Uw commis_sie vindt het belangrijk! dat he_t college van hoogleraren zich verder bezint op de vragen 

met betrekking tot de persoonlijkhe1dsvorm1ng van de toekomstige predikanten. 

46 Uw commissie ziet de n_oodzaak van de vorming van een Stimuleringsfonds. Zij steunt derhalve het 

verzoek van het curatorium onder voorwaarde, dat Commissie VI een positief advies geeft t.a.v. de 

Fondswerving uit de reserves van de TUA. 

In een later stadium ontvangt u nadere voorstellen naar aanleiding van rapport 9.30. 

47 Uw commissie is van mening, dat het nodig is dat er een apart deputaatschap voor het Studiefonds 

komt gezien de complexiteit van regelingen van het Ministerie van O.C.W. en de tijd, die besteed moet 

worden aan de beoordeling en de afhandeling van elke aanvraag. 

Uw commissie stelt de generale synode voor: 

1. de h_andelin~en van het curatorium goed te keuren en curatoren hartelijk te danken voor hun inzet en 

arbeid ten dienste van de TUA. gedurende de periode na de generale synode-1992; 

2. aan prof.dr. W. van 't Spijker op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen met ingang van 31 januari 

1997; 

3. aan prof.dr. W.H. Velema op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen met ingang van 31 januari 

1996; 

4. aan prof.dr. J. de Vuyst op de meest eervolle wijze emeritaat te verlenen met ingang van 31 januari 

1997; 

5. een besluit te nemen met betrekking tot de opvolging van prof.dr. W. van 't Spijker, prof.dr. W.H. Velema 

en prof.dr. J. de Vuyst, waarvoor u voorstellen door het curatorium zullen worden aangeboden; 

6. goedkeuring te hechten aan de herbenoeming van drs. S.J. Dikken en drs. J.C.L. Starreveld tot universi

taire docenten; 

7. goedkeuring te hechten aan de benoeming van mevr.dr. A. Drin! tot universitair docente, als assistente 

van prof.dr. H.G.L. Peels; 

8. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. M.C. Mulder tot begeleider van de studie Judaica in 

de doctoraalfase; 

9. goedkeuring te hechten aan de benoeming van drs. G.J. van 't Spijker tot universitair docent in het 

nieuw1estamentisch Grieks in het cursusjaar 1995-1996 en eventueel in de twee daarop volgende jaren; 

10. ~rti_kel 11 van het Re~lement van de Theologische Universiteit als volgt te wijzigen: 

Wie_ tot de studie wil worden toegelaten moet een gymnasium/VWO-diploma of daarmee gelijkgesteld 

getu1gschnft overlegge_n: _voordat de tentamens van het propaedeutische jaar kunnen worden afgelegd, 

moeten eventuele def1c1ent1es op het gebied van Grieks en Latijn opgeheven worden(zie artikel 17). 

Eveneens_ kunnen zij, die een colloquium doctum hebben afgelegd tot de propaedeuse van de theologi

sche studie worden toegelaten; hetzelfde geldt voor hen, die een academische studie met doctoraal 

examen hebben afgesloten. 

Wanneer een nieuw-ingeschreven student bewijzen kan tonen van afgelegde propaedeutische of theolo

gische examens aan een inrichting voor hoger onderwijs, wordt in ieder geval afzonderlijk door het colle

ge van hoogleraren een beslissing genomen ten aanzien van vrijstellingen van tentamens of examens in 

enig vak .... "; 

11 . het curatorium mandaat te verlenen op wijzigingen in de onderwijswetgeving adequaat te reageren; 

12. het_ curatori_um de opdracht te geven voor het ontwerpen van een definitieve regeling inzake de kerkrech

teliJke posItIe van de hoogleraren en dienaangaande voorstellen te doen op de generale synode-1998; 
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13. de samenwerking met de Theologische Universiteit van de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt) inzake 
de vooropleiding voor een periode van drie jaar te continueren; 

14. het curatorium opdracht te geven een onderzoek in te stellen naar de mogelijkheden om aan de voorop
leiding meer het karakter van gezamenlijkheid te geven, daarvan verslag uit te brengen en zonod1g met 
voorstellen te komen op de generale sSynode-1998; 

15. toestemming te verlenen voor de inst_elling van ee_n Stimul_eringsfonds ten behoeve ~an a.s. promovendi , 
hetzij christelijke gereformeerde predikanten hetzIJ adm1ss1ale studenten, die de studie voor het D 11 -exa
men hebben afgesloten; 

16. te besluiten, dat het Stimuleringsfonds beheerd wordt door het curatorium en de deputaten-financieel, 
die verantwoording schuldig zijn aan de generale synode; 

17. toestemming te verlenen aan de Beheerscommissie, dat uit de reserves van de TUA. een bedrag van 
(maximaal) f 300.000,00 gestort wordt in de kas van het Stimuleringsfonds; 

18. te besluiten, dat alleen zij in aanmerking komen voor een uitkering uit het Fonds, voor een periode van 
maximaal 2 maal een half jaar, die 
-behoren tot de christelijke gereformeerde kerken; . . 
-het doctoraalexamen cum laude behaald hebben of naar het oordeel van het college dit niveau benade-

'.:~~ uitgewerkt schema voor het proefschrift kunnen overleggen, gekoppeld aan een tijdpad, waarbij de 
vraag naar de relevantie van het onderzoek voor het geheel van de kerken medebepalend 1s; 

19. te besluiten, dat de aanvragen beoordeeld worden door curatoren en de leden van het college van hoog
leraren; 

20. een deputaatschap voor het Studiefonds in te stellen; 

21 . het curatorium de opdracht te geven zich te bezinnen op de emeriteringsleeftijd van de hoogleraren en 
bij een wijzigingsvoorstel in overleg te treden met de deputaten-financieel en de generale synode-1998 
te dienen met een voorstel; 

22. opnieuw een secretaris en een secundus-secretaris te benoemen. 

BIJLAGE 8 
art. 35 

RAPPORT VAN DEPUTATEN FINANCIEEL VAN DE 
THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

H.v.d.Heuvel, rapporteur 

Deputaten-financieel voor de Theologische Universiteit hebben het genoegen u het volgende te rapporte

ren . 

1. Samenstelling en werkwijze 
Door de generale synode 1992 werden tot primi-deputaten benoemd resp. herbenoemd de brs. 1.L. Stolk, 
voorzitter, drs. H. Schuurhuis R.A., secretaris-penningmeester, en mr. P. van ZwIeten, alsmede twee secun-
di , de brs. H. Bos en drs. G. van Westrienen. _ . 
Op de medewerking van de broeders secundi werd om praktische redenen geen _beroep gedaan, hoewel 
recent br. H. Schuurhuis helaas door een hersen-infarct Is getroffen, waardoor deze 1s uitgeschakeld. 
Ingevolge de voor ons deputaatschap vastgestelde instructie hebben wij ons werk verricht in nauw overleg 
met het curatorium. Om die reden zijn praktisch alle vergaderingen van curatoren door deputa~en bezocht 
om de financiële aangelegenheden van de universiteit te bespreken. Daarnaast hebben de president - c_ura
tor en de fungerend rector met adviserende stem aan ons werk deelgenomen en onze vergaderingen b1Jge-

woond. . f d · d. 
In verband met het aan deputaten opgedragen beheer van het vermogen van het Studie onds wer , m 1en 
nodig, drs. W.J. Quist als adviseur ingeschakeld voor het eventueel toekennen van studietoelagen en/of 
leningen aan studenten. . 
In dit verslag komen wij nader terug op het door ons terzake gevoerde beleid. 

2. Vermogenspositie . . . . . . _ 
Per 31 december 1994 is de vermogensposItIe van de urnversIteIt In ronde bedragen als volgt. 
Eigen vermogen f. 4.688.000 
Vermogen bibliotheek 227.700 
Vermogen studiefonds 213.100 
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f. 5.128.800 
Voorziening emeriteringsfonds f. 3.018.900 
Voorziening onderhoud gebouwen 372.700 

3.391 .600 

Vermogen per ultimo 1994 f. 8.520.400 

3. Behaalde resultaten en bijdragen uit de kerken 
De verslagjaren 1992 1/m 1994 konden worden afgesloten met een batig saldo, respectievelijk van 
f . 313.000, f . 149.800 en f . 69.900. 
De minimum-bijdragen uit de kerken bedroegen voor die jaren resp. f. 3,00, f. 2,00 en f. 2,00. 

4. Baten en lasten 1992- 1994 
Voor de specificatie van de baten en lasten over de jaren 1992, 1993 en 1994 verwijzen wij naar de rappor
ten van deputaten, welke ter synode ter vertrouwelijke inzage liggen. 

Samengevat is het beeld als volgt: 

Baten 1994 1993 1992 
(in duizenden guldens) 
Bijdragen kerken, giften 
en legaten 253,6 221,4 260,6 
Bijdr.N.G.kerken 13,9 13,0 12,0 
Comité Vrouwenactie 168,8 150,0 155,0 
Subsidie O&W 944,0 902,0 626,6 
College-/examengelden 157,1 138,1 127,2 
Ontvangen interest 391 ,7 432,7 468,4 
Overige inkomsten 20,8 29,3 21,5 

Totaal baten 1.949,9 1.886,5 1.671,3 

Lasten 
Personeelskosten 1.044,0 1.055,1 965,1 
Bibliotheek 155,9 113,1 100,1 
Betaalde rente 210,4 201 ,8 0,0 
Huisvestingskosten 217,6 166,3 136,8 
Diverse kosten 252,1 200,4 156,3 

Totaal lasten 1.880,0 1.736,7 1.358,3 

Batig saldo 69,9 149,8 313,0 

Ter toelichting zij vermeld dat vanaf 1993 weer rente kon worden toegevoegd aan de diverse fondsen, het
geen tot uitdrukking komt in de post 'betaalde rente'. 

5. Contacten en overleg met het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen i.v.m. subsidie 
Regelmatig wordt overleg gevoerd met de ambtenaren van het ministerie van O&W, zowel telefonisch als in 
vergaderingen. 
Zoals in ons vorige verslag in 1992 al werd aangekondigd, is een nieuw bekostigingssysteem ingevoerd 
door het Ministerie. In dit systeem wordt niet meer uitgegaan van de netto - exploitatielasten van de 
Universiteit, maar van een kostenbedrag (budget) per student. 
De jaren 1992 tot en met 1995 vormen een overgangsperiode, waarbij 1995 geldt als de eind - situatie. In 
laatstgenoemd jaar wordt uitgegaan van een integrale prijs per student van/. 20.000,-, eventueel ver
hoogd/verlaagd met het resultaat van de salarismaatregelen van het Rijk vanaf 1991. Voor het aantal stu
denten wordt in 1995 uitgegaan van het gemiddelde over de jaren 1985 1/m 1990, zijnde 90. 
Dit betekent dat de Universiteit voor het jaar 1995 beschikt over een budget van minimaal 90 x f . 20.000,
is f . 1.800.000.-. 
Deputaten hebben in overleg met het Curatorium aan het Ministerie laten weten dat de Universiteit blijft bij 
het principe van '48%'. 
Rekening houdend met de salarismaatregelen van het Rijk zal daarom over 1995 ca./. 932.000 aan subsi
die worden ontvangen. In de regeling blijft het ontvangen collegegeld eigendom van de Universiteit. 
Het nieuwe bekostigingssysteem heeft ook een regeling, die aangeeft hoe een en ander werkt vanaf 1996. 
Helaas hebben ambtenaren van het Ministerie te kennen gegeven dat wordt gestudeerd op een wijziging 
van deze regeling. 
Deputaten menen, zowel op grond van de oorspronkelijke regeling voor 1996 en volgende jaren, als op 
basis van het feit dat gestudeerd wordt op een wijziging hiervan, dat de subsidie vanaf 1996 belangrijk lager 
zal uitkomen dan voor het jaar 1995. 
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Een andere onzekere factor is de vraag voor welke studenten de subsidieregeling zal gelden. 
Tot nu toe werd de subsidie berekend op basis van het aantal 'voltijd ' - studenten, maar er zijn signalen dat 

de subsidie berekend gaat worden op basis van het aantal studenten dat volledig collegegeld betaalt. 

In de begrotingen voor de periode 1996 - 1998 is daarom een minimum - en een maximum subsidiebedrag 

opgenomen. 
De wijziging in het bekostigingssysteem heeft ook tot gevolg dat onze administratie vanaf 1993 niet meer 

wordt gecontroleerd door de accountantsdienst van het Ministerie, maar dat genoegen wordt genomen met 

de controle die in opdracht van de generale synode wordt uitgevoerd door accountantskantoor De Roo & 

van der Veen. Wel vraagt het Rijk jaarlijks een begroting op . 
Een ander gevolg van het nieuwe systeem is dat het vanaf 1993 weer mogelijk is geworden rente toe te voe

gen aan de diverse fondsen . 

6. Emeriteringsfonds 
Ten laste van dit fonds komen de uitkeringen aan mevrouw G.J. Versteeg-Floor, prof.dr. B.J. Oosterhoff en 

prof. dr. J. van Genderen. 
Ten gunste van het fonds wordt jaarlijks 24% geboekt van de honoraria van de actieve hoogleraren. 

Tevens wordt vanaf 1993 weer rente toegevoegd. 
Het saldo van het fonds per ultimo 1994 bedraagt ruim 3 miljoen gulden. 
Een aantal factoren maken het onzeker of de hoogte van deze voorziening voldoende is: 

de aanvragen om emeritaat van drie thans actieve hoogleraren; 
de vraag of, en zo ja hoeveel hoogleraren zullen worden benoemd; 

- de lage rente alsmede de gestegen levenskansen. 
Deputaten willen daarom in het komende jaar, als bekend is hoe de vacatures voor de hoogleraren worden 

vervuld, een nieuwe actuariële berekening laten maken en aan de hand daarvan het emeriteringsfonds, 

indien nodig, bijstellen. 

7. Studiefonds 
Het verloop van dit fonds is in de verslagperiode als volgt: 
Stand per 1 januari 1992 
Bij: 

Af: onttrekkingen 

Stand per ultimo 1994 

dotatie 1992 
rente 1993 
rente 1994 

f . 10.000 
- 16.658 
- 15.079 

f . 279.824 

- 41 .737 

f . 321 .561 
- 108.478 

f . 213.083 

Van de onttrekkingen wordt het grootste deel verstrekt in de vorm van een lening, die in de loop der jaren 

wordt kwijtgescholden. 
Een relatief klein deel dient te worden terugbetaald. 
Er zijn 5 studenten die in meer of mindere mate worden gesteund uit het studiefonds. 
De verwachting is dat dit aantal zal toenemen en dat bovendien de gemiddelde uitkering hoger zal worden, 

zodat het fonds, zonder extra toevoegingen, in 4 tot 6 jaar zal zijn uitgeput. 
Met betrekking tot de voorlopige uitvoeringsregeling Studiefonds (Art 19 K.O. , Bijlage 7 - Art. 4) , merken 

deputaten het volgende op. 

Deze regeling voldoet om een aantal redenen niet: 
1 . door de koppeling met de Wet Studie Financiering is de regeling buitengewoon bewerkelijk, in verband 

met de vele wijzigingen die ieder jaar in die wet plaatsvinden; 
2. uit contacten met de betrokken studenten blijkt dat er in een aantal gevallen, ondanks de bijdragen uit 

het studiefonds, financieel een schrijnend tekort is, waardoor zowel op het gezin als op de studie een (te) 

zware psychische druk ligt; 
3. van elke student die een aanvraag indient zijn de omstandigheden weer anders, terwijl er nauwelijks indi-

viduele aanpassingen mogelijk zijn. 
Daarnaast zijn er thans wetswijzigingen in voorbereiding, waardoor ook studenten die nu wel in aanmerking 

komen voor studiefinanciering van het Rijk, wel eens gedwongen zouden kunnen zijn toch een beroep op 

het studiefonds te doen. 
Deputaten zijn van mening dat een onderzoek gewenst is naar een andere opzet van de uitvoeringsregeling, 

waarbij meer rekening kan worden gehouden met individuele omstandigheden van de studenten. 

Alles bij elkaar brengt het deputaten tot het zeer dringend advies c.q. verzoek om een apart deputaatschap 

in het leven te roepen, dat het beheer en de uitvoering van het Studiefonds overneemt en daarnaast de 

gehele materie grondig bestudeert. Zo'n deputaatschap kan zich tevens bezinnen op de voeding van het 

Studiefonds. 

8. Vermogen bibliotheek 
Per 1 januari 1992 bedroeg het vermogen 
van de bibliotheek: 
Bij : dotatie 1993 

f. 423.735 
f . 10.000 
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dotatie 1994 10.000 
giften/legaten 147.992 

167.992 

f. 591 .727 
Af: verbouwing 1993 f. 330.000 

Patrologia Latina v.Migne 20.000 
Diversen 14.043 

364.043 

Vermogen per ultimo 1994 f. 227.684 

Het bedrag_ van de verbouwing ad. f . 330.000 is opgegeven door de architect, de heer T.M. Bokhorst. 
Dit bedrag 1s 1n hetzelfde jaar ten gunste gebracht van het vermogen van de Universiteit. 

9. Verbouwing 
In 1993 is e,en deel van h_et Universitei!sgebouw aanzienlijk verbouwd. De senaatskamer en de aula zijn ver

groot, terwijl een extra ruimte 1s gecreeerd voor verschillende doeleinden. De aula is geschikt gemaakt voor 

promot1e-b1jeenkomsten, waarvan er inmiddels al een aantal hebben plaatsgevonden. 

Deputaten menen dat door deze verb?uwing de bruikbaarheid van het gebouw duidelijk is toegenomen en 

dat een aantal knelpunten hiermede Zijn opgeheven, zoals met name de problemen bij recepties en de ver
gaderruimte van het curatorium. 
Ook de ruimte voor de bibliotheek werd uitgebreid, evenals de werkkamer van de assistent-bibliothecaris. 

Met dankbaarheid maken wij melding van de inzet en de creativiteit van de architect, de heer T.M. Bokhorst, 
alsook van het personeel van de Universiteit en de technische commissie. 

Eveneens dankbaar zijn deputaten voor de vergadertafel , die door het Vrouwencomité werd geschonken ten 

behoeve van de senaatskamer. De nieuwbouw kostte 1n totaal f . 1.044.500, terwijl rekening was gehouden 

met ongeveer f. 975.000. Mede gezien een aantal extra werkzaamheden achten wij deze overschrijding 
verantwoord. 

10. Automatisering bibliotheek 
Ten behoeve van de automatisering is in de verslagperiode door de bibliotheekcommissie een keuze 
gemaakt voor zowel de computerapparatuur, als voor de programmatuur. 
Een en ander is inmiddels aangeschaft. 
Voor de inbreng van de titelbeschrijvingen is voor één jaar een extra kracht aangesteld. 

De bulk van deze titelbeschrijvingen kon echter inmiddels worden aangekocht en kan via eveneens aan te 

kopen _programmatuur automatisch in de computer worden ingevoerd. Hiermede wordt een aanzienlijke 

besparing bereikt van arbeidsloon en 1s de verwachting dat over ongeveer een jaar ca. 75% van alle titels 
kan worden geraadpleegd via de computer. 

11. Orgel aula 
In 19_93 werd het nood~akelijk om een vervanging te zoeken voor het elektronische orgel, dat enkele decen

nia diende als begele1d1ngs- (maar ook studie-)instrument in de aula van de Universiteit. 

Door een unieke gelegenheid konden deputaten voor een relatief lage prijs een orgel aanschaffen dat ener-
zijds een echt pijporgel is en anderzijds duidelijk past in de aula. ' 

Het curatorium besloot begin 1994 op advies van deputaten dit orgel aan te kopen en daarvoor het geld te 
gebruiken dat was nagelaten door mevrouw van der Zaal - Veerman. 

Op deze wijze zal het orgel de herinnering bewaren aan ds. en mevrouw van der Zaal, hetgeen ook op een 
plaatje op het orgel als zodanig 1s vermeld. 

Begrotingen 1996-1998 (in duizendenden guldens) 1996 1997 1998 
Lasten 
Personeelskosten 1.100 1.124 1.146 
Bibliotheek 145 150 155 
Betaalde rente 230 240 250 
Huisvestingskosten 205 210 215 
Diverse kosten 230 235 240 
Onvoorzien 25 25 25 

Totaal lasten 1.935 1.984 2.031 

Baten 
Giften en legaten PM PM PM 
Comité Vrouwenactie 150 150 150 
Subsidie O&W 48% 664 676 688 
College-/examengelden 170 170 170 
Ontvangen interest 360 360 360 
Overige inkomsten 35 35 35 



Totaal baten 

Blijft te dekken 

is met 75.000 leden 
per lid en dooplid 
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1.379 

556 

f. 7,41 

1.391 1.403 

593 628 

f. 7,91 f. 8,37 

In deze begroting is de subsidie begroot op het minimaal te ontvangen bedrag. Onder bepaalde voorwaar

den kan het zijn dat deze bedragen hoger uitvallen, waardoor over de jaren 1996 Vm 1998 meer aan subsi

die kan worden ontvangen resp. 218, 221 en 224 duizend gulden. 

In dat geval blijft te dekken resp. 338, 372 en 404 duizend gulden, ofwel per lid/dooplid: 

f. 4,51 f. 4,96 f.5,39 

Gezien de te verwachten extra-inkomsten uit giften en legaten achten deputaten een minimumbijdrage van 

f. 4,00 per lid/dooplid voldoende voor de jaren 1996 Vm 1998. 

Deputaten spreken hun dankbaarheid uit voor de offervaardigheid van - en de giften uit de kerken, alsook 

voor het feit dat velen in testamentaire beschikkingen de Universiteit bedenken met een legaat. 

Hieruit blijkt liefde voor - en verbondenheid met de Universiteit. 
In het bijzonder is hier een woord van dankbaarheid op zijn plaats voor het vele werk dat br. Schuurhuis zo 

vele jaren als secretaris/penningmeester van het deputaatschap heeft verricht. 

De Here geve dat hij zodanig mag herstellen dat hij nog enigermate kan functioneren in zijn gezin. 

Wij leggen het gevoerde beleid aan U voor ter beoordeling en stellen U voor: 

a. opnieuw deputaten en secundi te benoemen; 
b. de minimumbijdrage der kerken voor de jaren 1996, 1997 en 1998 vast te stellen op f. 4,00 per lid en 

dooplid; 
c. deputaten te benoemen voor het studiefonds en aan hen het beheer en de uitvoering daarvan op te dra

gen; 
d. deputaten voor het studiefonds op te dragen zich , mede aan de hand van de ervaringen van deputaten

financieel en de commissie voor het studiefonds, grondig te bezinnen op een uitvoeringsregeling die 

rekening kan houden met de individuele omstandigheden van studenten die voor een bijdrage in aanmer 

king komen. 

BIJLAGE 9 
art.35 

Deputaten voornoemd, 
I.L. Stolk,-voorzitter 
Mr. P. van Zwieten 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE DEPUTATEN-
FINANCIEEL VAN DE THEOLOGISCHE UNIVERSITEIT 

Na raadpleging van deputaten over hun rapportage, komt uw commissie tot de volgende opmerkingen en 

voorstellen. 

1. Algemeen 
Het door deputaten uitgebrachte rapport geeft op duidelijke wijze de stand van de financiën weer en vertoont 

een goed beeld van het gevoerde beleid. 

2. Emeriteringsfonds 
Uw commissie heeft kennis genomen van het voornemen van deputaten, als bekend is hoe de vacatures 

voor de hoogleraren worden vervuld, een nieuwe actuariële berekening te laten maken en aan de hand 

daarvan het emeriteringsfonds, indien nodig bij te stellen. Ook deputaten Financiële Zaken vragen aandacht 

voor deze problematiek. 
Deputaten waren niet op de hoogte van het voorstel van "de studie- en adviescommissie emeritikas" zowel 

aan deputaten Emeritikas als aan deputaten-financieel T.U. op te dragen om, voor wat betreft het onder

brengen van het emeriteringsfonds van de T.U. bij de emeritikas, een en ander te bestuderen en hierover op 

de eerstvolgende synode te rapporteren. 

3. Studiefonds 
Commissie I zal u naar aanleiding van het uitgebrachte rapport door "Commissie voor de uitvoeringsregeling 

Studiefonds" rapport uitbrengen. Commissie VI heeft enkele aantekeningen naar aanleiding van dit rapport 

gegeven aan commissie 1. 
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4. Interne verbouwing van het Universiteitsgebouw 

In totaal waren de kosten begroot op f. 975.000,-; de werkelijke kosten hebben f. 1.044.500,- bedragen 

een overschrijding van f. 69.500,- (ca 7%). ' 

Uit de toelichting van deputaten is ons gebleken dat ex1ra werkzaamheden aan de technische installaties 

voor een groot deel de overschrijding hebben veroorzaakt. 
De overschrijding komt uw commissie redelijk voor. 

5. Contac_te_n en overleg met het Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen in verband 
met subs1d1e 

In de versla_gperiode is het nieuwe be_kostigingssysteem van toepassing geworden, zijnde een bedrag per 

student per Jaar, waarvan 48% wordt uitbetaald. 

Voor_ de jaren 1992 Vm 1994 was aan te ontvangen subsidie een bedrag geraamd van 1.925 x 1.000 gulden 

terw1JI als baten aan subsidie in deze periode is geboekt 2.472,6 x 1.000 gulden. ' 

Deputaten. ~e.ven echter aan, dat uit nadere contacten met het Ministerie gebleken is, dat gestudeerd wordt 

op een w1iz1g1ng __ van de regeling, waardoor vanaf 1997 (en niet vanaf 1996 zoals het rapport vermeldt) de 

subs1d1e belangnJk lager zal kunnen uitkomen dan voor het jaar 1996. 

Mede naar aanleiding van deze mededeling meent de commissie onder uw aandacht te moeten brengen, 

dat voor het beleid _van de Univers1te1t 1n de komende penode, voor wat betreft de financiële konsekwenties, 

grote voorz1cht1ghe1d en terughoudendheid aan te bevelen is. 

Faktoren, die de commissie aanleiding geven dit te melden zijn: 

a. Het draagvlak van de kerken wordt niet groter, eerder kleiner; 

b. Het beleid van de hu_i_dig_e regering _is niet zodanig, dat op grond daarvan grote verwachtingen voor de 

toekomst gewettigd ZIJn , 1n aanmerking genomen het algemene beleid van deze regering met betrekking 
tot het universitaire onderwijs; 

c. H_et aantal studenten, dat thans bepalend is voor de hoogte van de subsidie, zal naar verwachting zeker 

met st119en, eerder afnemen. (Uit eigen kerken geen doctoraal studenten meer want men verlaat als 
"drs" de Universiteit.) ' 

Een onzekere factor voor de toekomst is tevens de vraag voor welke studenten de subsidieregeling zal 

gelden. (Zie het begin van pagina 3 van het rapport.) 

6. Begrotingen 

Bij de behandeling_ van het rapport van deputaten Financiële Zaken zal uw commissie afzonderlijk rapporte

ren over de begroting voor de Jaren 1996 Vm 1998 en het daaruit voortvloeiende bijdrage-besluit. 

7. Voorstellen 
Uw commissie stelt u voor: 

1. het beleid van deputaten in de jaren 1992 Vm 1994 goed te keuren onder dank voor hun intensieve 
arbeid; 

2. deputaten met hun secundi te benoemen. 

BIJLAGE 10 
art. 36 

Toelichting 

INSTRUCTIE P.S. VAN HET NOORDEN INZAKE ART-6 
PREDIKANTEN 

J.Boer, rapporteur 

De najaarsclassis Groningen 1993 stelde naar aanleiding van een instructie van de kerkeraad van 

Stad_skanaal met betrekking tot de rechtson~elijkheid van predikanten _naar art. 6 K.O. in vergelijking met 

predikanten naar art. 4 K.O. een comm1ss1e 1n, die tot taak kreeg om zich op deze materie te bezinnen en 

met voorstellen naar de classis te komen. 

De commissie onderzocht de rechtsongelijkheid die geconstateerd werd door de kerkeraad van 
Stadskanaal. 

In dat onderzoek werden de regelingen die met predikanten naar art. 6 K.O. getroffen zijn door de kerkera

den die hen tot de bijzondere arbeid hebben beroepen, bestudeerd. 

Uit dat _onderzoek bleek, dat slechts voor predikanten die beroepen worden voor de geestelijke verzorging 

van m11ita1ren een go~de reg~ling 1s getroffen. In dat geval wordt namelijk tevoren bepaald, dat een predikant 

die terugkeert tot de gewone dienst 1n de gemeente, voor de duur dat hij nog geen beroep heeft ontvangen, 

onderhouden wordt door de classis, die daarb1J de hulp kan inroepen van de particuliere synode [zie bijlage 

48 K.O. art. 4 (pagina 160 uitgave Kerkorde 1993)]. 
In andere gevallen is sprake van een 'uitsluitingsclausule'. 

De commissie was met de _kerkeraad van Stadskanaal van oordeel, dat hier sprake is van rechtsongelijk

heid, en heeft aan de classis voorgesteld een instructie hierover in te dienen bij de particuliere synode van 

het Noorden. De classis nam _dit voorstel over, __ en diende de instructie in. Op de vergadering van de particu

liere synode werd de instructie enigszins gew11z1gd aangenomen, en derhalve dient de particuliere synode 
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hierbij de instructie in met de volgende motivatie: 
Een predikant naar art. 6 K.O. is een predikant, die een arbeidsovereenkomst is aangegaan met een werk

gever, bijvoorbeeld een zorginstelling of een onderwijsinstelling. In de beroepsbrief van de kerkeraad die 

hem beroept voor deze bijzondere arbeid sluit de kerkeraad rechtspositionele en financiële verantwoordelijk

heid voor deze predikant uit. De betrokken predikant aanvaardt dit risico, omdat hij in het andere geval geen 

beroepsbrief zou ontvangen. De betreffende kerkeraad zou in veel gevallen geen predikant naar art. 4 K.O. 

kunnen beroepen, wegens (mogelijke) verplichtingen aan de predikant naar art. 6 K.O. Dit betekent, dat in 

geval van onvrijwillige beëindiging van de arbeidsovereenkomst anders dan om redenen van leeftijd of 

gezondheid de betrokken predikant terugvalt op de sociale voorzieningen van de Staat der Nederlanden. In 

de twee genoemde gevallen kan de predikant een beroep doen op de emeritikas naar art. 13 K.O., in andere 

gevallen niet: een predikant die godsdienstleraar is, en zijn uren kwijtraakt, komt gedeeltelijk in een wacht

geldregeling, een predikant die in een zorginstelling werkte valt tijdelijk onder de Werkloosheidswet, en komt 

daarna in de Bijstand. 
Dit leidt tot (rechts)ongelijkheid tussen predikanten, en het valt onder de verantwoordelijkheid van de kerken 

om hier een goede regeling voor te treffen. Uitgangspunt bij de regeling zou moeten zijn de bestaande mini

mumtractementsregeling. 

BIJLAGE 11 
art. 36 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE AGENDAPUNT: 8.03 

"INSTRUCTIE P.S. VAN HET NOORDEN INZAKE ART-6 PREDIKANTEN' 

Uw commissie heeft kennis genomen van de inhoud van deze instructie met de toelichting en constateerde 

ook dat in artikel 4 van BIJLAGE 48 van de kerkorde (uitgave 1993) blz. 161 reeds een dergelijke regeling is 

opgenomen voor predikanten, belast met de geestelijke verzorging van militairen. 

Om te komen tot rechtsgel ijkheid van alle artikel 6 predikanten ten aanzien van dit onderwerp acht de com

missie deze instructie aanvaardbaar. 

Uw commissie stelt u voor: 
Artikel 6 van de kerkorde, sub 2 c. als volgt te wijzigen: 

c. dat in de onder b. genoemde regeling onder andere zal worden bepaald: 

1. dat in geval van niet vrijwillige beëindiging van het dienstverband met het oog waarop artikel 6 

van de kerkorde is toegepast, anders dan op gronden waarop artikel 13 van de kerkorde van 

toepassing is, de betrokken predikant een beroep uit de kerken in overweging dient te nemen; 

2. wanneer een predikant als sub b. bedoeld nog geen beroeping van een gemeente heeft verkre

gen, zal de classis van de gemeente, waarmee hij is verbonden, een nadere regeling treffen 

voor zijn onderhoud en dat van zijn gezin, geldig tot zijn bevestiging in een andere gemeente. 

De classis heeft het recht een beroep te doen op de particuliere synoden om van hen financiële 

steun te ontvangen, omdat geacht kan worden , dat de predikant naar artikel 6 van de kerkorde zijn 

dienst als zodanig verricht namens al onze kerken. 

sub c. wordt d. 
sub d. wordt e. 
sub e. wordt f. 
sub f. wordt g. 

BIJLAGE 12 
art. 37,43 

J. Boer, rapporteur 

TOELICHTING INSTRUCTIE 8.05: HERZIENING KERKORDE 

Bijgaande instructie met het daaraan ten grondslag liggende rapport, ingediend door de classis Utrecht, 

diende op de vergadering van de P.S. van het Oosten d.d. 26 april 1995. In de bespreking van een en ander 

werd een aantal dingen duidelijk. 

1. De kerkorde-artikelen, waarnaar in het rapport wordt verwezen zijn op de classis Utrecht niet allemaal in 

extenso besproken; ze staan slechts vermeld als voorbeelden van artikelen, die mogelijk aanpassing of 

aanscherping verdienen. Er zouden trouwens meer artikelen en bepalingen genoemd kunnen worden. 

Wat geboden is is niet meer dan een bloemlezing. 

2. Het onderscheid dat in het rapport gemaakt wordt tussen artikelen die rechtstreeks op de Schrift terug

gaan en dus niet gewijzigd kunnen worden en artikelen, die bedoeld zijn om het kerkelijk leven te orga

niseren, zou in zekere zin als enigszins willekeurig gezien kunnen worden. Er zijn vragen bij te stellen. 

De afgevaardigden van de classis Utrecht gaven dit toe, maar gaven als verklaring hiervoor, dat men 

gezocht heeft naar een formulering die allen konden accepteren. Dit had op de classis Utrecht de voor-
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keur boven een eventueel meerderheids- en een minderheidsvisie. 

3. De vraag werd gesteld of de classis Utrecht niet eerst zelf de zaak grondiger had moeten bestuderen in 

plaats van de synode te_ vragen een_ studie te vernchten. De afgevaardigden van de classis Utrecht ant

woordden daarop, dat _dit wel degelijk was overwogen. Er waren twee redenen die hadden doen beslui

ten de instructie In te dienen zoals hij is ingediend: 

a. de zaak 1s erg complex en vraagt de nodige deskundigheid wil er een gefundeerde conclusie getrok

ken kunnen worden; 

b. de zaak raakt het kerkelijk leven in het algemeen en daarom is het beter als niet alleen een bepaalde 

classis zich er mee bezig houdt, maar een commissie die vanuit het hele kerkverband is samenge

steld. 

De P.S. van het Oosten _ac~_tte de aangevoerde argumenten van belang en kon toen besluiten de instructie 

door te_ zenden zoals ZIJ bij haar was Inged1end. Wel werd er besloten dit begeleidend schrijven bij de 

instructie en het rapport te voegen. De P.S. doet dit met hEJt dringende verzoek aan de generale synode de 

zaak 1n behandeling te nemen en haar met terug te verwI1zen naar de classis Utrecht. Dat zou tijdverlies 

betekenen en het belang van de zaak met dienen. Naar het oordeel van de P.S. is er in deze instructie inder

d_aad een probleem aangesneden waar het hele kerkverband mee te maken heeft. Daarom is een gezamen

lijke aanpak dnngend gewenst. 

RAPPORT VAN DE COMMISSIE-KERKORDE VAN DE 
CLASSIS UTRECHT 

De classis Utrecht benoemde in haar vergadering van 17 maart 1994 een commissie, bestaande uit de 

broeders ds. P. den Butter, voorzitter, ds K. Groeneveld en drs. A.W. Overwater, rapporteur met de 

opdracht de classis van advies te dienen inzake de navolgende vragen: ' 

1. 

2. 
3. 

a. wat de aard en het gewicht van het bepaalde in de Kerkorde is 

b. of alle artikelen en bepalingen van hetzelfde gewicht zijn , ' 

c. hoe een en ander in de kerken dient te functioneren. 

of en hoe gehandeld dient te worden als de kerkorde niet of niet geheel wordt nageleefd, 

of dez_e kwestie dient te worden voorgelegd aan de meerdere vergaderingen en zo ja hoe dit dient te 

geschieden. ' 

Bij de beraadslagingen in de commissie heeft prof.dr. W. van 't Spijker ons van advies gediend met name 

voor wat de vragen 1 b, 2 en 3 betreft. ' 

De commissie heeft de indeling van het werk en rapport als volgt opgebouwd: 

1 Is de Kerkorde bij de tijd? 
Il Aard en gewicht 
111 Naleving 
IV Conclusie en voorstel. 

/. Is de Kerkorde bij de tijd? 

Uw commissie heeft zich primair bezig gehouden met de vraag welke artikelen in de K o zaken regelen die 

thans m1~der van __ betekenis zijn dan in h_et verleden of ze_lfs helemaal hun betekeni~ hebben verlore~, en 

welke artikelen w11zIgI~g dan wel aanvulling of aa_nscherpmg_ zouden verdienen. Onze bevindingen zullen 

zeker met uitputtend zIJn, doch geven een aanduiding tot de uIte1ndelijke conclusie, dat een herijking van de 

K.O. gewenst Is. 
Wij volgen de indeling van de K.O. en noemen: 

a. Van de diensten 

art. 4. Toelating tot het ambt van dienaar des Woords 

Onder dit artikel zijn diverse bepalingen opgenomen die betrekking hebben op de overkomst van predikan

ten uit andere kerken, _o.a. ook uit kerken in het buiten_land. Het ware te overwegen of de onder 4.1.2. aange

geven procedure precies zo dient te worden gevolgd In het geval de (te) beroepen predikant behoort tot een 

kerk _1n het buiten land waarmee onze kerken volledige correspondentie onderhouden, terwijl de betreffende 

predikant eerder in _de Chr. Gerei. Kerken gediend heeft. De aangegeven procedure lijkt in zo'n geval niet 

alleen erg omslachtig maar zelfs overbodig. 

art. 6. Beroeping tot bijzondere arbeid 

In dit artikel wordt met name gEJnoemd het geven van godsdienstonderwijs verbonden met pastorale arbeid 

aan prot. chr. scholen, geesteliJke verzorging van militairen, in stichtingen van barmhartigheid e.d. in ver

bon~enhe1d _aan een gemeente. Dit <1rtikel blij_kt _ruim geïnterpreteerd en gehanteerd te worden 'voor velerlei 

arbeid ten dienste van Goci.s KomnknJk._ Verruiming van de inhoud van dit artikel, dan wel aanscherping van 

de formulenng zou wenseli/k zI1n. De ruime interpretatie en hantering houdt zeker verband met het vervallen 

van ementenngsrechten (uitkering) bij het overgaan tot een andere staat des levens. 
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art. 27. Diensttijd voor ouderlingen en diakenen 
Ouderlingen en diakenen dienen naar plaatselijke regeling twee of meer jaren, terwijl elk jaar een evenredig 

deel aftreedt. De aftredenden worden door anderen vervangen, tenzij de toestand en het belang van een 

kerk bij de uitvoering van de art. 22 en 24 een herkiezing raadzaam maken. 
Aan dit artikel ware toe te voegen hetgeen bij art. 22 vermeld staat, nl. dat bij herkiezing de betrokkenen_ aan 

de gemeente worden voorgesteld en indien geen wettige bezwaren worden ingebracht, ook herbeve_st1gtng 

zal plaats vinden. Tevens zou geattendeerd kunnen worden op de noodzaak aan kerkvIs1tatoren uitleg te 

geven van het "tenzij" uit dit artikel. 

b. Van de kerkelijke vergaderingen 

art. 39. In plaatsen, waar geen kerkeraad kan zijn en toch leden wonen, zullen deze leden door de classis 

onder de zorg van een naburige kerkeraad worden gesteld. . 
Dit artikel moge in het verleden van gewicht zijn geweest, teneinde de zorg voor de leden der kerk optimaal 

te doen zijn- in het heden is het door de vergrote mobiliteit niet meer nodig aldus te handelen, dan wel zou 

de aanwijzi~g als een inbreuk op de persoonlijke verantwoordelijkheid kunnen worden geïnterpreteerd. De 

relevantie van dit artikel blijk1 door de feiten te zijn achterhaald. 

art. 44. Visitatoren 
In dit artikel betreffende de kerkvisitaties komt de passage voor "de aangenomen kerkorde in elk opzicht 

handhaven". Bij deze formulering wordt geen ruimte gelaten voor afwijkingen van de orde, neergelegd in de 

artikelen 1 tot en met 87. Echter komen afwijkingen wel voor, hetgeen blijk1 uit de opgemaak1e verslagen 

van de visitaties. Op dit onderwerp zal nader worden ingegaan in paragraaf 111. 
Bovendien ware het aan te bevelen dat elke classis bij het aanstellen van kerkvisitatoren, zich zou houden 

aan het bepaalde, dat deze visitatoren dienen te behoren tot de meest ervaren en bekwame dienaren des 

Woords of eventueel ouderlingen . 
Ook de bepaling van de jaarlijkse visitaties zou aangescherpt kunnen worden. 

art. 48. Correspondentie . . . 
Het staat iedere synode vrij correspondentie te verzoeken en te onderhouden met haa_r nabunge (particulie-

re) synode, in zulk een vorm als zij het meest bevorderlijk acht voor de aJgemene st1cht1ng. . .. . . 

Van dit artikel wordt weinig of geen gebruik gemaak1. Het zou ongetwijfeld aanbevelenswaardig Zijn 1nd1en 

afgevaardigden van enige P.S. de vergadering bezochten van de andere particuliere synode(n). Het verband 

der kerken zou ermee gediend zijn en de onderlinge verbondenheid zou meer tot u1tdrukkIng worden 

gebracht. Heeft het wel zin dit artikel te handhaven als het geheel niet functioneert? 

c. Van de leer 

art. 55. Verkeerde lectuur 
De ambtsdragers zullen met de hun ten dienste staan?e middelen de invl~ed tegengaan van onrechtzinnige, 

revolutionaire en zedenbedervende lectuur en zowel In de pred1kIng als bij de catechese en het huisbezoek 

waarschuwen tegen alles, wat de zuiverheid van het christelijke leven bedreigt. . . . 
Dit artikel zal thans een ruimer terrein moeten beschrijven dan alleen de lectuur, gezien de ontwikkelingen 

die zich in deze tijd presenteren via radio en televisie, tot uiting komend in woord , beeld en muziek. 

d. Van de sacramenten en andere ceremoniën 

art. 65. Lijkpredikatiën . . . . . . . . 
Lijkpredikatiën of lijkdiensten zullen niet worden ingesteld. Dit artikel kent een terminologie die op een h1ston

sche situatie slaat. Wijziging of verwijdering van dit artikel zou gewenst Zijn , zodat de K.O. niet langer de 

praktijk van rouwsamenkomsten in verband met begrafenissen lijkt te verbieden. 

art. 69. Kerkgezang 
In de eredienst zullen de 150 Psalmen gezongen worden, alsmede berijmde Schriftgedeelten door de gene

rale synode vast te stellen. De naleving van dit artikel geeft reden tot zorg. De vrijheid_ om de van de in dit 

artikel onder a t/m d genoemde liederen te gebruiken in de erediensten heeft, na besluiten van de generale 

synode 1983 om het getal der liederen niet te vermeerderen - ondanks het feit , dat de generale synode 1980 

had vastgesteld dat er geen bezwaren zijn tegen het zingen van het vrije lied in de eredienst - zulks om de 

eenheid der kerken niet te bemoeilijken, eerder aanleiding gegeven tot verzet en het kiezen van een eigen 

weg, dan tot schikking in de door de generale synode gewenste situatie. . . • " 
Deze handelwijze wordt verdedigd met het argument dat de meerdere vergaderingen niet moeten heersen 

over de plaatselijke gemeenten, indien de Heilige Schrift daartoe niet oproept. . . 
Het zal zaak zijn dat duidelijkheid geschapen wordt over de vraag In hoeverre het niet of niet geheel naleven 

van het bepaalde in dit artikel onder de tolerantie binnen het kerkverband valt. 

art. 70. Huwelijksbepalingen 
Bij dit artikel zijn vier uitwerkingen verzorg~! die_ mogelijk enige herziening behoeven:. . . . .. 
Het bevestigen van huwelijken, waarvan bij slu1t1ng reeds bekend Is, da_t men zich bij vestIgIng elders niet bij 

de plaatselijke Chr. Geref. Kerk zal aansluiten, komt in meerdere sItuatIes voor. Het ware wenselijk dat over 

de betreffende zaak een nadere studie en uitspraak zou worden gedaan. 
Ook het bepaalde onder 1c zou nader onderzocht dienen te worden, in com_binatie met wat bepaald is onder 

art. 67 sub 2. De prak1ijk mag niet op gespannen voet staan met deze bepalingen. 

e. Van de censuur en kerkelijke vermaning 

art. 87. 
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In het slotartikel van de K.O. wordt nogmaals vermeld dat deze artikelen zo zijn vastgesteld en aangenomen 

met gemeen akkoord, dat zij (indien het belang der kerken dit vereist) veranderd, vermeerderd of verminderd 

mogen en behoren te worden. Evenwel mag geen kerk, classis of particuliere synode dit zelfstandig doen, 

maar moeten zij die stipt naleven, totdat dienaangaande door de generale synode een besluit is genomen. 

In deze bepaling komen de woorden voor "stipt naleven", zoals in art. 44 van de kerkvisitatoren wordt 

gevraagd na te gaan of "de aangenomen kerkorde in elk opzicht wordt gehandhaafd". 

De tekst stemt vrijwel overeen met de bepaling zoals deze op de Synode van Dordrecht werd geformuleerd, 

aldus prof. Van 't Spijker in "De Wekke(' van 7 oktober 1994. Hij vervolgt "Een klein verschil is er in de for

mulering van de mate waarin de artikelen zullen worden onderhouden". Een klein beetje gematigder schijnt 

de Dordtse uitdrukking "dat de kerken naarstigheid doen om die te onderhouden". 

ll. Aard en gewicht 

Na deze opsomming van artikelen, waarin naar de mening van de commissie aanvulling, wijziging of verdui

delijking dan wel verwijdering nodig wordt geacht - en de lijst is niet compleet! - komen we tot de beantwoor

ding van de vraag wat de aard en het gewicht van het bepaalde in de K.O. is. 
Uw commissie is niet toegekomen aan een diepgaande historische studie van de kerkorde. Meerdere com

mentaren zijn verschenen, waarbij ook het thema van de "stipte naleving" of "naarstigheid die te onderhou

den" aan de orde komen. 
Duidelijk is in ieder geval, dat er artikelen zijn, die een rechtstreekse band met de Heilige Schrift hebben en 

dientengevolge moeten worden nageleefd (b.v. art. 16: taak van dienaren des Woords; art. 23 en 25: dienst 

van ouderlingen en diakenen; art. 56 t/m 63: van de Heilige Doop en het Heilig Avondmaal; art. 72, 73, 74: 

van de censuur) . 
Daarnaast zijn er artikelen die de innerlijke zijde van het kerk-zijn raken. De kerkdiensten, waarbij des mor

gens de Wet des Heeren en des middags de apostolische geloofsbelijdenis zal worden gelezen (art. 64). 

Ook zal naar art. 68 eenmaal des zondags in de bediening van het Woord de Heidelbergse Catechismus 

worden verklaard. Hier kan ook het artikel van het kerkgezang (art. 69) worden gememoreerd, alsmede de 

"huwelijksbepalingen" (art. 70). 
Deze innerlijke kant van ons kerk-zijn heeft zeker gewicht en bepaalt voor een belangrijk deel de beleving 

van het gereformeerd-zijn. Zij sluiten dan ook nauw aan bij de artikelen die een rechtstreekse band met de 

Schrift hebben, aangezien ze betrekking hebben op het heil van de gemeente en de zuiverheid van de leer. 

Tenslotte zijn er artikelen die het kerkelijk werk structureren (kerkeraad, classis, particuliere synode, genera

le synode) en die daarbij de presby1eriale vormgeving doen uitstralen. Deze serie artikelen geven de uiterlij

ke structuur van het kerkelijk leven aan. Deze structuur is mede gekozen om niet te zeer te gaan in de rich

ting van het independentisme. Bij de verhouding van de gereformeerde kerkstructuur t.o.v. het independen

tIsme past art. 85 dat geen kerk over andere kerken enige heerschappij zal voeren. De hiërarchie in de uiter

lijke vormgeving wordt afgewezen en er dient een evenwicht te zijn tussen de gemeente enerzijds en het 

kerkverband anderzijds. 
De kerkorde heeft in zich dus bepalingen die gerelateerd zijn aan de Heilige Schrift en bevat regels, die ver

bonden zijn met de innerlijke of uiterlijke structuur en beleving van het gereformeerde karak1er onzer kerken. 

Indien wij deze verdeling in de kerkorde aanvaarden, heeft dit gevolgen voor het gewicht van de verschillen

de bepalingen. Bepalingen, die door de Schrift zijn ingegeven zijn dientengevolge in essentie onveranderlijk 

en dienen stnk1 te worden nageleefd. Bepalingen, die een zakelijke inhoud hebben (uiterlijke structuur) of 

van middelmatige aard zijn (niet rechtstreeks aan de Schrift te ontlenen) dienen met naarstigheid te worden 

onderhouden met het oog op de broederlijke eensgezindheid. Wijziging van deze artikelen is eventueel 

mogelijk maar dient te geschieden met gemeen akkoord. 

111. Naleving 

De door uw vergadering opgeworpen tweede vraag, hoe inzake de naleving gehandeld dient te worden , 

indien de K.O. niet of niet geheel wordt nageleefd, hangt nauw samen met de in paragraaf Il geschetste ver

deling. Het karak1er van de artikelen is mede bepalend voor de naleving ervan. Behoort een artikel tot de 

artikelen, die direct gerelateerd zijn aan de Schrift dan kan er over de naleving ervan geen discussie zijn. 

Heeft een artikel te maken met de uiterlijke structuur van het kerkelijk leven dan is wijziging denkbaar en zal 

er ten aanzien van de naleving ervan tolerantie in het kerkverband moeten zijn . Op basis van de verzoening 

door Christus dienen christenen elkaar te aanvaarden, zoals Christus henzelf aanvaard heeft. De sterken 

hebben de zwakken te verdragen. Men moet echter de zwakken niet stijven in hun zwakheid. Vragen van de 

tolerantie doemen hier op, waarbij de broederband behouden dient te blijven door wijsheid, vriendelijkheid 

en welwillendheid als het gaat om middelmatige dingen. 
And_erzijds dient echter ook te worden beseft, dat het geen kerk vrij staat om eigenmachtig deze bepalingen 

terzijde te stellen. Is wijziging gewenst dan dient dit langs de geëigende kerkelijke weg aan de orde gesteld 

te worden. 

De derde aan de commissie voorgelegde vraag, namelijk of deze kwestie dient te worden voorgelegd aan 

de meerdere vergaderingen, beantwoorden wij bevestigend. Het betreft zaken die het geheel der kerken 

raken (art. 30), weshalve het nuttig en noodzakelijk is de generale synode 1995 te verzoeken de betreffende 

materie tot een voorwerp van studie te maken, waarbij het vraagstuk van de functionering van de K.O. mede 

wordt begrepen. Daarbij dient ook te worden betrokken de vraag of er onderscheid dient te worden gemaakt 

tussen de artikelen in de K.O. en de besluiten van generale synoden. 
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IV. Conclusie en voorstel 

Uw commissie beveelt uw vergadering aan de volgende instructie te willen zenden aan de particuliere syno

de van het Oosten, met het verzoek deze te willen overnemen en door te zenden aan de generale synode 

1995 te Zierikzee. 

De instructie luidt als volgt: 
"De classis Utrecht, in vergadering bijeen te Noordeloos op 23 februari 1995, 
kennis genomen hebbend van 
het rapport van haar commissie-Kerkorde, 
overwegende, 
1. dat de prak1ijk van het kerkelijk leven laat zien, dat van een stipte naleving van de artikelen van de ker

korde niet altijd en overal sprake is; 
2. dat er ten aanzien van de verplichting tot en de wijze van deze stipte naleving in onze kerken verschil 

van mening bestaat; 
3. dat de kerkorde artikelen en bepalingen bevat, die mogelijk wijziging of aanvulling verdienen; 

4. dat aanpassing van de kerkorde een zaak is die behoort tot de kerken in het algemeen en dat alleen de 

generale synode daartoe zal kunnen besluiten; 
5. dat het onder 3 en 4 gestelde een grondige en deskundige voorbereiding behoeft; 

besluit 
de particuliere synode van het Oosten te verzoeken de generale synode 1995 te vragen haar deputaten 

voor de uitgave van de kerkorde, aangevuld met een afgevaardigde van elke particuliere synode, op te dra

gen de generale synode van 1998 van advies te dienen ten aanzien van 
1. de vraag of en zo ja op welke punten de kerkorde gereviseerd, respectievelijk aangevuld of gewijzigd 

dient te worden en hieromtrent voorstellen te doen; 
2. de wijze waarop de K.O. dient te worden nageleefd en hoe gehandeld dient te worden indien de kerkor-

de niet wordt nageleefd". 

de commissie: 

ds. P. den Butler, voorzitter 
ds. K. Groeneveld 
drs. A.W. Overwater, rapporteur. 

BIJLAGE 13 
art. 37, 43 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE VII BETREFFENDE AGENDAPUNT 8.05: INSTRUCTIE VAN DE 

PARTICULIERE SYNODE VAN HET OOSTEN INZAKE HERZIENING VAN DE KERKORDE 

De commissie meent dat de Instructie moet worden aangenomen. De redenen daarvan worden genoemd in 

"overwegende" en ''voorts overwegende". Wel merk1 de commissie op, dat de intentie van de kerkorde niet 

gewijzigd kan worden. Er zijn onveranderlijke artikelen in de kerkorde, artikelen die rechtstreeks op de 

Heilige Schrift teruggaan en er zijn artikelen van minder gewicht. De praktijk van het omgaan met de kerkor

de in de kerken roept vragen op. Er zijn artikelen die een andere formulering kunnen krijgen. In het stuk van 

de commissie-kerkorde van de classis Utrecht zijn daarvan voorbeelden te vinden. Dat stuk en de brief van 

Utrecht-Centrum kan dienen als illustratiemateriaal bij de Instructie. 
Uw commissie meent dat er een noodzaak van een redactionele herziening bestaat en dat de wenselijkheid 

daarvan onderstreept wordt met het oog op de handhaving van een stipte naleving van de kerkorde door alle 

kerken. 
In de commissie is besproken of bij aanvaarding van de Instructie het te benoemen deputaatschap ook 

andere kerken van Gereformeerd belijden in het overleg kan betrekken. Het nieuwe deputaatschap kan 

deze vraag in overweging nemen. 
Met het oog op de duidelijkheid heeft de commissie een aantal wijzigingen in de Instructie aangebracht zon

der aan de intentie ervan afbreuk te doen. 

De commissie stelt de synode voor de volgende Instructie te aanvaarden: 

De generale synode, 
kennis genomen hebbende van de Instructie van de particuliere synode van het Oosten van 26 april 1995, 

overwegende 
1. dat de kerkorde artikelen en bepalingen bevat, die mogelijk wijziging of aanvulling verdienen; 

2. dat aanpassing van de kerkorde een zaak is die behoort tot de kerken in het algemeen en dat alleen de 

generale synode daartoe zal kunnen besluiten; 
3. dat het onder 1 en 2 gestelde een grondige en deskundige voorbereiding behoeft; 

voorts overwegende 
1. dat de praktijk van het kerkelijk leven laat zien, dat van een stipte naleving van de artikelen van de ker

korde niet altijd en overal sprake is; 
2. dat er ten aanzien van de verplichting tot en de wijze van deze stipte naleving in onze kerken verschil 

van mening bestaat; 

besluit 
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een deputaatschap te benoemen bestaande uit haar deputaten voor de uitgave van de kerkorde, aangevuld 

met een afgevaardigde van elke particuliere synode en dat op te dragen de generale synode van 1998 van 

advies te dienen ten aanzien van en voorstellen te doen aangaande 
1. a. de vraag of en zo ja op welke punten de kerkorde gereviseerd, respectievelijk aangevuld of gewijzigd 

dient te worden zonder dat aan de oorspronkelijke inhoud van de kerkorde tekort wordt gedaan; 

b. de vraag of er onderscheid dient te worden gemaak1 tussen de artikelen in de kerkorde en de beslui

ten van generale synoden; 
2. de wijze waarop de kerkorde dient te worden nageleefd en hoe gehandeld dient te worden indien de ker

korde niet wordt nageleefd. 

rapporteur: ds. J. Jonkman 

BIJLAGE 14 
art. 39,45, 102,103,106,123,126,144,148,161 ,167,168,169 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE EENHEID VAN DE GEREFORMEERDE BELIJDERS IN 

NEDERLAND EN DE CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN 

1. Algemeen 

1. 1. Inleiding 
Dit rapport bestaat uit 5 onderdelen. 
In deel 1 "ALGEMEEN" berichten deputaten over de samenstelling van het deputaatschap, de gehouden 

vergaderingen, de door de generale synode 1992 verstrek1e opdrachten en het gevoerde beleid. 

Deel 2 "BUITENLAND" handelt over de contacten die er geweest zijn met kerken in het buitenland, waarmee 

onze kerken correspondentie voeren of een andere relatie onderhouden. Zaken die aan deze contacten 

gerelateerd zijn komen in dit gedeelte eveneens aan de orde. Elk onderdeel wordt besloten met een aantal 

voorstellen. 
In deel 3 "BINNENLAND" wordt gehandeld over de contacten die er in ons eigen land waren met het 

Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte, de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk, de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en de Nederlands Gereformeerde Kerken. Ook hier loopt elk gedeelte 

uit op voorstellen. 
Deel 4 "BEZINNING" geeft het resultaat van de bezinning binnen het deputaatschap op een aantal zaken, 

die deels resulteerden uit synodale opdrachten, deels binnen het deputaatschap zelf aan de orde kwamen. 

Aan het eind van dit gedeelte doen wij een paar voorstellen. 
In het vijlde en laatste deel "BESLUIT' wordt een korte terugblik gegeven op de verslagperiode en worden 

nog een paar voorstellen gedaan. 

1.2. Deputaten • 
Door de generale synode 1992 werden tot deputaten benoemd de volgende broeders: ds. A. Baars, ds. P. 

den Butler, drs. B. de Graaf, J.M.J. Kieviet, prof. dr. J.W. Maris, drs. A.W. Overwater, A. Pothof, ds. D. 

Quant, drs. J.C.L. Starreveld, ds. J. Westerink en ds. B. Witzier. De brs. Kieviet, Overwater en Pothof waren 

voor het eerst benoemd. Ds. J. Westerink was weer voorzitter en ds. P. den Butler fungeerde als algemeen 

secretaris, met gedeeltelijke assistentie van ds. D. Quant. 
Het deputaatschap kende ook in de afgelopen periode twee secties, "Binnenland" en "Buitenland". Deze 

secties vergaderden een enkele keer afzonderlijk om besluiten voor te bereiden. Besluiten werden echter 

steeds door het hele deputaatschap genomen. 
In verband met het besluit van de synode om te komen tot een rooster voor verplicht aftreden werd besloten 

de maximale zittingsduur voor de leden van ons deputaatschap te stellen op 15 jaar. Dat betekent, dat de 

brs. Starreveld en Westerink dit jaar aftredend zijn . 
Het is ons hier een behoefte de aftredende broeders hartelijk te danken voor alles wat zij in ons deputaat

schap hebben betekend. Ds. Westerink diende jaren lang als voorzitter, nadat hij eerst enige tijd de functie 

van secretaris had waargenomen. Ook drs. Starreveld was enige tijd secretaris, terwijl hij incidenteel als 

waarnemend voorzitter dienst deed. Beiden hebben onze kerken ook verschillende keren vertegenwoordigd 

in het buitenland. Hun werk is ten zeerste gewaardeerd en we zullen hen ongetwijfeld in onze kring missen. 

Te zijner tijd zal in een afzonderlijk schrijven aan de synode een voorstel betreffende de opvolging van de 

aftredende broeders worden gedaan. 
Op deze plaats mag ook opgemerk1 worden, - en we doen dit met dankbaarheid - dat er binnen het depu

taatschap steeds een goede en open verstandhouding is geweest. Al denken niet alle deputaten gelijk, zoals 

uit het vervolg van de rapportage wel zal blijken, niettemin hebben we steeds in goede harmonie kunnen 

samenwerken, met begrip voor elkaars visie. 

1.3. Vergaderingen 
In de verslagperiode hebben deputaten vele malen vergaderd. Ook werden er heel wat samensprekingen 

gehouden met deputaten van andere kerken. Eveneens vonden er ontmoetingen plaats met vertegenwoor

digers van kerken in het buitenland. Ook werden via afvaardiging diverse vergaderingen van kerken in het 

buitenland bijgewoond. 
De vergaderingen van deputaten vonden plaats op 21 januari , 30 maart, 19 mei, 25 augustus, 20 oktober en 
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8 december 1993; 19 januari, 9 februari , 30 maart, 19 mei, 30 juni, 23 augustus, 19 oktober, 18 november 

en 15 december 1994; 18 januari , 8 februari , 15 maart, 19 april , 4 mei en 23 mei 1995. 
Met de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt vond negen maal een samenspreking plaats 

en met de Nederlands Gereformeerde Commissie voor Kontakt en Samenspreking vijf maal, terwijl met 

leden van het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond één maal werd vergaderd. 

1.4. Opdrachten 
Het vervolg van dit rapport zal wel laten zien dat het takenpakket dat ons deputaatschap van de synode van 

1992 meekreeg ook dit keer zeer omvangrijk was. Dat zoveel keren moest worden vergaderd, is voor het 

grootste deel daaruit te verklaren. Het zal duidelijk zijn, dat dit niet alleen van invloed was op de tijd van 

deputaten maar ook op de uitgaven, die moesten worden gedaan. De zaken van de eenheid van gerefor

meerde belijders in Nederland vroegen veel en intensieve aandacht. Maar ook ten aanzien van de relaties 

met kerken in het buitenland was er heel wat dat behartigd moest worden. 
Ook in een vorige verslagperiode lag er veel werk op de tafel van deputaten. Toen is een ogenblik overwo

gen het voorstel te doen de taken te verdelen tussen twee deputaatschappen, waarvan het ene de zaken 

van de eenheid van de gereformeerde belijders in Nederland zou hebben te behartigen en het andere zich 

zou kunnen concentreren op de correspondentie met kerken in het buitenland. Dit voorstel is toen niet 

gedaan vanwege de nadelen die eraan verbonden lijken te zijn (zie Acta G.S. 1992, p. 233). 
Na nog weer een periode met een overvolle agenda te hebben moeten werken menen deputaten dat · 

mocht de synode 1995 weer tot omvangrijke opdrachten aan deputaten besluiten · het nu toch wel aanbeve

ling verdient om te overwegen tot een dergelijke splitsing te komen. Deputaten doen dienaangaande nog 

geen voorstel , omdat nog niet duidelijk is welke besluiten de synode zal gaan nemen. Maar mochten de 

besluiten opnieuw veel werk meebrengen, dan zou onzes inziens alsnog een dergelijk voorstel moeten wor

den overwogen. 

1.5. Beleid 
Ten aanzien van ons beleid stellen wij op deze plaats nog enkele dingen aan de orde. 

1.5. 1. Contacten met andere deputaatschappen 
Ook in deze periode waren er contacten met andere deputaat schappen. Soms bereikte ons een 

verzoek om steun ergens uit het buitenland. We hebben ons in verband daarmee steeds 
gewend tot deputaten Hulpverlening. 
Met name waren er contacten met deputaten Buitenlandse Zending. Vanwege de raakvlakken tus

sen het werk van beide deputaatschappen was dit contact zeker gewenst. Daarbij ging het voorna

melijk om de wederzijdse relatie tot Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika. Maar ook de relatie tot 

andere kerken kwam ter sprake. In de rapportage wordt hiervan verder melding gemaakt. 
Voor de goede orde delen we hier nog mee dat de contacten met de kerken die uit het zendingswerk 

van onze kerken zijn voortgekomen, nog altijd door deputaten Buitenlandse Zending worden onder

houden. 

1.5.2. Uitvoering taken 
In verreweg de meeste gevallen zijn de verschillende taken uitgevoerd door de leden van ons depu

taatschap zelf. Dat geldt ook van afvaardigingen naar het buitenland. Een enkele keer werd echter 

een beroep gedaan op anderen en kon van hun diensten dankbaar gebruik worden gemaakt. Zo 

hebben zowel prof. dr. W.H. Velema als ds. K. Boersma namens ons deputaatschap een afvaardi

ging waargenomen. Ds. Boersma is ons deputaatschap ook nog op andere wijze zeer van dienst 

geweest (zie 2.2 en 2.4). 

1.5.3. Voorlichting aan de kerken 
Een enkele keer is er in "De Wekker" een artikel verschenen over kerken in het buitenland, waarmee 

we in correspondentie staan. Deputaten hopen in de toekomst met deze publicaties voort te gaan, zo 

mogelijk zelfs met een grotere frequentie , om de kerken meer op de hoogte te brengen van onze 

oecumenische relaties. 

2. Buiten/and 

2.1. Oecumenische relaties 

2.1.1. Overwegingen 
In hun rapport aan de synode van 1992 wezen deputaten erop dat het nuttig zou zijn als er bezinning 

plaats vond ten aanzien van het bepaalde bij art. 51 K.O. De synode nam het voorstel dienaangaan

de over en besloot deputaten op te dragen "zich te bezinnen op de vraag of het bepaalde bij art. 51 

K.O. in het licht van de ontwikkelingen in de oecumenische relaties niet een wijziging behoeft en 

daarbij met name aandacht te geven aan de vraag of het onderscheid tussen 'Contact' en 'Relatie' 

(zoals die onder B. en C. gestipuleerd zijn) nog wel zinvol is en aan de generale synode 1995 van 

deze bezinning verslag uit te brengen en voorstellen te doen". 
Deputaten menen inderdaad dat de bepalingen bij art. 51 K.O. verwarrend kunnen werken. Volgens 

dat bepaalde kennen onze kerken thans drie soorten relaties met kerken in het buitenland: 

Correspondentie, Contact en Relatie. 
Wat "Correspondentie" genoemd wordt is het meest omvattend. In die relatie worden elkaars leden 

aanvaard, uitkomend in het aanvaarden van attestaties over en weer. Ook worden elkaars ambtsdra

gers erkend, uitkomend in het over en weer beroepbaar stellen van elkaars predikanten. Op grond 
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hiervan zou van een zusterkerk-relatie gesproken kunnen worden. 
De relatie die "Relatie" heet (vertaling van de engelse term "Churches in ecclesiastical fellowship" 

[C.E.F.] en afkomstig uit de Christian Reformed Church) gaat iets minder ver. Wel wordt gesproken 

van het toelaten van elkaars leden aan de Avondmaalstafel en het openstellen van de kansels voor 

elkaars predikanten, maar niet over attestaties en het beroepen van elkaars predikanten. 
De relatie die "Contact" heet gaat het minst ver. Hierbij wordt in het geheel niet gesproken over 

elkaars leden en ambtsdragers. Het enige wat in deze relatie aan de orde omt is het met elkaar mee

leven, wat dan weer in diverse vormen gestalte kan krijgen. Overigens is dat meeleven met elkaar 
zoals dat wordt gestipuleerd wel heel wat omvattend. 
Gaat het over het met elkaar meeleven en het op de hoogte blijven van ontwikkelingen over en weer 

en zelfs over het toezicht houden op elkaar en het vermanen en bemoedigen van elkaar dan zijn de 
drie relaties met elkaar vergelijkbaar. 
De onderscheidingen tussen "Correspondentie" en "Contact" zijn duidelijk. Wat de zaak extra inge

wikkeld gemaakt heeft is de derde vorm ("Relatie" • C.E.F.), die op voorstel van de Christian 

Reformed Church of North America in 1980 door onze synode is aanvaard en die sindsdien geldt 

met de CRC en sinds een aantal jaren ook met de Reformed Churches of Australia. 
Ongetwijfeld is deze situatie verwarrend. Het is dus niet ondienstig de vraag te stellen of we niet tot 

een reductie van deze drie vormen moeten komen. Er lijken twee mogelijkheden te zijn . 
1. We gaan terug van drie vormen naar twee (de oude onderscheiding tussen "Correspondentie" en 

"Contact"). Wat thans onder "Contact" wordt verstaan zou dan enigszins moeten worden opge
waardeerd, zodat "Contact" en "Relatie" kunnen samenvallen. 

ll. We komen van drie vormen tot één vorm. Dat zou betekenen, dat we alleen een officiële relatie 
onderhouden met die kerken in het buitenland waarmee we een duidelijke overeenkomst hebben 
in leer, dienst en tucht: een relatie dus op de hoogte van wat nu onder "Correspondentie" wordt 
verstaan. Kerken in het buitenland met wie we niet die vèrgaande vorm van relatie kunnen onder
houden zouden dan niet in een officiële vorm van contact met ons kunnen staan. 

Deputaten geven de voorkeur aan de eerste mogelijkheid. "Contact" zou dan meer gaan omvatten 

dan wat het thans omvat, maar het blijft toch duidelijk minder dan "Correspondentie". De twee vor

men zouden dan het beste kunnen worden aangeduid met de termen "Volledige correspondentie" en 

"Beperkte correspondentie". In het voorstel van deputaten is aangegeven wat naar hun oordeel 

onder deze "volledige" en "beperkte" correspondentie verstaan dient te worden. 
In het hieronder vermelde voorstel van deputaten wordt ook gesproken over de plaats van de buiten

landse afgevaardigden op onze synoden. Over dit punt is overleg gevoerd met deputaten 

Buitenlandse Zending (zie onder 2.3.3.1 ). Wij zijn van mening dat de plaats van de buitenlandse 

afgevaardigden op onze synoden voldoende geregeld is in de Huishoudelijke Regeling voor de gene

rale synode (art. 32-36); de invulling die eraan gegeven wordt behoort tot de competentie van de 

synode zelf, i.c. het moderamen synodi. Deputaten zijn van gevoelen, dat aan de buitenlandse afge

vaardigden mogelijk wel wat meer inbreng zou kunnen worden toegekend dan nu wel eens het geval 

is, maar anderzijds moet die inbreng ook weer niet te groot worden. Daarom hebben deputaten het 

zo geformuleerd dat de buitenlandse afgevaardigden ter synode een adviserende stem kunnen heb
ben. 
Komt de voorgestelde regeling in de plaats van wat thans bij art. 51 K.O. bepaald is, dan hebben we 

voortaan volledige correspondentie met de volgende kerken in het buitenland: 
Free Reformed Churches of North America; 
Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika; 
Reformed Churches of New Zealand; 
lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil; 
Free Church of Scotland; 
Reformed Presbyterian Church of lreland. 

Onder deze volledige correspondentie vallen voorts ook die kerken waarmee de correspondentie om 

praktische redenen vooralsnog door deputaten Buitenlandse Zending wordt gevoerd, te weten de 

Gereja Toraja Mamasa en van Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika sinode Soutpansberg en 
sinode Middellande. 

Beperkte correspondentie wordt dan onderhouden met: 
Christian Reformed Church of North America; 
Reformed Churches of Australia; 
Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France; 
Dutch Reformed Church in Botswana. 

Voor deze beperkte correspondentie komen dan eventueel ook in aanmerking: 
Orthodox Presbyterian Church of North America; 
Reformed Church in Japan; 
(Dutch) Reformed Church in Sri Lanka. 

2.1.2. Voorstel 
Op grond van bovenstaande overwegingen stellen deputaten de synode voor te komen tot vereen

voudiging van het bepaalde bij art. 51 K.O. en uit te spreken dat dit bepaalde voortaan zal luiden: 
Er wordt onderscheid gemaakt tussen volledige correspondentie en beperkte correspondentie met 

buitenlandse kerken. 
A. Volledige correspondentie omvat: 
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1 . het over en weer aanvaarden van elkanders attestaties; 
2. het voor elkaar openstellen van de avondmaalstafel ; .. . .. 
3. het openstellen van de kansels voor bezoekende predikanten wanneer deze t1Jdens een verblijf In 

Nederland slechts wensen voor te gaan in de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland; 
4. het over en weer beroepbaar stellen van elkanders predikanten; 
5. het raadplegen van elkander inzake ingrijpende maatregelen als bijvoorbeeld eventuele herzie-

ning van belijdenis of kerkorde , uitbreiding van correspondentie of vermindering ervan_, enz.; . 
6. het zo mogelijk bijwonen van elkanders synoden door middel van afgevaardigden, die een advi

serende stem kunnen hebben; 
7. het aan elkaar toezenden van de Acta van de synoden; 
8. het bieden van geestelijke steun bestaande in: 

a. het onder de aandacht brengen van elkanders geestelijke en kerkelijke problemen met 
wederkerige pogingen tot hun schriftuurlijke oplossing; . 

b. het elkander waarschuwen ten opzichte van geestelijke gevaren die opkomen, zich verbrei
den en de kerk van Christus willen beheersen; 

c. het oefenen van correctie op elkander in liefde bij verslapping ten opzichte van de belijdenis 
en de praktijk des geloofs eenmaal de heiligen overgeleverd; .. 

9. gemeenschappelijke activiteiten in gebieden waarvoor een gemeenschappelijke verantwoorde
lijkheid geldt, waarbij o.a. gedacht kan worden aan het bieden van stoffehJke steun en samenwer
king of overleg inzake zending, theologische opleiding, e.d. 

B. Beperkte correspondentie omvat het bepaalde in de punten 2, 3, 6, 7, 8 en 9. 

2.2. Informatieverstrekking 
De synode van 1992 droeg deputaten op . . 

"een handzaam boekje gereed te maken - dat ook in het Engels vertaald zal worden - dat 1nformatIe 
verschaft over de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland zowel wat betreft hun hu1d1ge 
positie als hun historische achtergronden". 

Deputaten hebben zich met deze opdracht bezig gehouden. Aan ds. K. Boersma werd de vraag gesteld 
of hij voor ons een concept wilde schrijven van bedoeld informatieboekje. Dat deze vraag aan hem 
gesteld werd vloeide voort uit het feit , dat hij in het verleden, toen hij zelf lid van ons deputaatschap 
was, al eens het een en ander over onze kerken op schrift had gesteld dat ter informatie van andere 
kerken had dienst gedaan. Met dankbaarheid vermelden we dat ds. Boersma aan ons verzoek heeft 
voldaan. Het door hem aangeboden concept werd grondig besproken. Wensen werden geuit en voor
stellen werden gedaan en het tweede door hem aangeboden concept werd toen vrijwel ongewijzigd 
door deputaten aanvaard. Ds. P. den Butler zorgde voor een vertaling in het Engels. . . 
Van dit informatieboekje hebben deputaten duizend exemplaren laten drukken tegen voordelige finan
ciële voorwaarden. Zij hebben de eer u dit boekje aan te bieden. He_t ligt in de bedoeling aan alle kerken 
één exemplaar toe te zenden. Voorts is het bestemd voor onze buitenlandse relaties en voor ieder die 
er belang in stelt, met name in kerken in het buitenland. 

De synode droeg deputaten ook nog op . . . 
"het Besluitenboekje van elke generale synode - eventueel m een samenvatting - In het Engels te 
vertalen of te doen vertalen en toe te zenden aan de buitenlandse kerken". 

Met deze opdracht hebben deputaten moeite gehad. Om te beginnen is het vertalen van het 
Besluitenboekje geen sinecure. Het laten vertalen is dat evenmin. Dat is bovendien een kostbare aa~
gelegenheid. En dan blijft nog de vraag over of al die moeite wel besteed Is. Het Beslu1tenboekJe Is 
bedoeld om de kerken zo spoedig mogelijk in te lichten over de besluiten die de synode genomen heeft. 
Dat dit nodig is kan ieder inzien. Maar voor kerken in het buitenland is die noodzaak er niet. 
Daar komt bij dat geinteresseerden in buitenlandse ke_rken in vele __ gevallen het Nederla~ds min of meer 
beheersen. Er zijn er in die kerken meestal ook wel, die In staat zIJn om van de belangnJkste zaken een 
samenvatting te geven (in het Engels) waarmee ze hun k~rken kunnen voorlichten. Deputaten menen 
dan ook dat toezending van de Acta, zodra deze gereed zIJn , voldoende Is om de kerken m het buiten
land op de hoogte te houden van de besluiten van onze synoden. Vandaar dat we de vrijheid genomen 
hebben deze opdracht van de synode niet uit te voeren. Daarmee hebben we tijd en kosten bespaard. 
Wel overwegen deputaten om na elke synode aan de betrokken kerken per brief een kort overzicht te 
geven van de voornaamste synodebesluiten die voor die kerken relevant zijn. 

De derde opdracht die de synode in het kader van de informatieverstrekking gaf luidde: . . 
"deputaten in overweging te geven een samenvatting van relevante gegevens uit het Jaaroverzicht 
in het Jaarboek in de engelse taal aan de kerken in het buitenland te doen toekomen". 

Deputaten hebben dit inderdaad overwogen, maar ook op dit punt zijn we tot de conclusie gekomen, dat 
dit gelet op de tijd die er in gestoken moet worden, in de praktijk toch eigenlijk maar weinig effect zal 
bliJken te hebben. Hetzelfde wat hierboven ten aanzien van het vertalen van het Besluitenboekje 
gezegd is, kan hier toegepast worden. . . . . 
Van veel meer betekenis voor de correspondentie met kerken m het buitenland Is de ontmoeting met 
vertegenwoordigers van die kerken. Om allerlei redenen kunnen die_ontmoeti_ngen weliswaar niet zo fre
quent plaats vinden, maar wel moet worden geprobeerd elke mogeliJkhe1d, die zich hiervoor aandient te 
benutten. Deputaten hebben dat in de verslagperiode ook gedaan, zoals uit de rapportage onder 2.3. 
"Kerken" zal blijken. . 
Wij hopen op begrip van de synode voor het om de genoemde redenen niet voldoen aan deze opdrach-
ten. 
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Met de Free Church of Scotland hebben we al jaren een goede relatie. Eens in de drie jaren wordt 
een van hun jaarlijkse General Assemblies bezocht. In de verslagperiode gebeurde dat ook: drs. 
A.W. Overwater was in 1994 namens deputaten aanwezig op de General Assembly te Edinburgh. 
Hij bracht van dat bezoek verslag uit aan deputaten (zie bijlage 1 ). 
Naast dit officiële bezoek was er ook een ontmoeting van enkele deputaten met afgevaardigden van 
de F.C.S. op de conferentie van de I.C.R.C. in Zwolle in september 1993. Met deze afgevaardigden 
werd indringend gesproken over de I.C.R.C. Naar hun waarneming waren er in de I.C.R.C. duidelijk 
verbeteringen op te merken. Het deelnemen aan de I.C.R.C. kreeg daardoor meer zin. Weliswaar 
blijven er wensen over. Er zou minder gepraat en meer besloten moeten worden. Er zou tussen de 
lidkerken ook meer samenwerking moeten komen op diverse terreinen. Deputaten hebben hun 
winst gedaan met deze visie van de afgevaardigden van de F.C.S. 
Wat de bilaterale relatie betreft hebben deze brs. bij ons de vraag neergelegd of er niet meer 
samenwerking zou kunnen komen ten aanzien van de theologische opleiding. Men denkt aan gast
colleges over en weer. Ook is de suggestie gedaan om op het gebied van de buitenlandse zending 
samen te werken. Met name werd een zendingsterrein in Peru genoemd. En verder ziet men waar
de in het beleggen van regionale conferenties. 
Wat dit laatste betreft zouden er wellicht meer concrete mogelijkheden komen als onze kerken 
besluiten te gaan participeren in de I.C.R.C., waar de afgevaardigden van de F.C.S. ook op aan
drongen. De I.C.R.C. wil komen tot dergelijke regionale conferenties. 
De vragen ten aanzien van samenwerking op het gebied van de zending en van de theologische 
opleiding zijn doorgegeven aan respectievelijk de deputaten Buitenlandse Zending en de 
Theologische Universiteit. 
Inderdaad zou de correspondentie meer inhoud krijgen als er meer samenwerking zou zijn op con
crete punten. 

2.3.1.2. Reformed Presbyterian Church of /re/and (R.P.C.I.) 
Het contact met deze kerk heeft zich tot op dit moment beperkt door een ontmoeting tussen enkele 
deputaten en de afgevaardigden van de R.P.C.I. naar de I.C.R.C. in Zwolle , september 1993. 
Verder werd besloten dat prof. dr. J.W. Maris de General Assembly in juni 1995 zal bijwonen. Na 
zijn bezoek zal hij verslag uitbrengen en dit verslag zal dan als bijlage bij dit rapport worden 
gevoegd. (zie "Aanvullend rapport"). 

2.3.1 .3. Eg/ises Réformées Evangéliques lndépendantes de France (E.R.E.I). 
In de verslagperiode waren deputaten niet officieel aanwezig op een van de generale synoden van 
deze kerk. Wel kregen zij geregeld de Acta van deze synoden toegezonden. Prof. dr. H.G.L. Peels 
heeft die Acta op hun verzoek bestudeerd en heeft een enkele maal van advies gediend. Deputaten 
zijn hem daarvoor dankbaar. 
Op de synode van 1994 was ds. K. Boersma op persoonlijke titel aanwezig. Hij gaf deputaten een 
aantal van zijn indrukken door. Op die synode werd besloten de ambten voor de vrouw open te stel
len. Ten dele is dit gebeurd uit een zekere nood: er blijken niet genoeg mannen beschikbaar te zijn 
voor de vervulling van het ambt. 
Het besluit is echter genomen zonder dat er van te voren zorgvuldig studie gemaakt was van de 
Schriften op dit punt. Ds. Boersma heeft ter synode daar zijn zorg over uitgesproken; tevens heeft 
hij te kennen gegeven te verwachten dat onze kerken niet gelukkig zullen zijn met de genomen 
beslissing. 
Onder invloed van de ingebrachte bezwaren werd wel besloten, dat de zaak alsnog bestudeerd zal 
moeten worden. Deputaten zijn ds. Boersma dankbaar voor zijn bemoeienissen in dezen. 
Deputaten hebben op de genomen beslissing nog niet gereageerd, maar zijn wel van mening, dat 
een officiële reactie van onze synode op zijn plaats is. 
Deputaten vonden het wenselijk om een ontmoeting te hebben met ds. O.A. Brienen, die indertijd 
predikant in onze kerken was en nu een van de kerken van de E.R.E.I. dient, om ook via hem een 
beeld te krijgen van de gang van zaken in de Franse kerk. 
Het is ons steeds weer duidelijk dat deze kerk, die in allerlei opzichten tamelijk zwak is, moeite heeft 
haar gereformeerd karakter te handhaven. Bij de worsteling hiermee blijft zij onze steun en ons 
meeleven verdienen. 

2.3.2. Amerika 

2.3.2. 1. Free Reformed Churches of Nor1h America (F.R.C.) 
In de verslagperiode hebben diverse predikanten van de F.R.C. tijdens hun bezoek aan ons land 
onze kerken in de prediking gediend. Ook waren er van onze predikanten die in kerkdiensten van de 
F.R.C. voorgingen. Ook op het terrein van het beroepingswerk bleek dat er nauwe banden bestaan 
tussen onze kerken en de F.R.C. Uit onze kerken werd ds. J.W. Wüllschleger in Langley B.C., 
Canada beroepen; hij nam dit beroep aan. 
Tijdens hun bezoek aan de synode van de Christian Reformed Church in 1993 hadden de deputa
ten ds. P. den Butler en drs. J.C.L. Starreveld ook een ontmoeting met een drietal deputaten van de 
F.R.C. Zij brachten daarover rapport uit (zie bij lage 14.2). In deze ontmoeting kwam de vraag aan 
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de orde of het nodig is, dat bezoekende predikanten uit beide kerken bij elk bezoek weer preekcon

sent dienen aan te vragen. Is het niet voldoende als dit één maal gebeurt? Deputaten zijn van 

mening dat we bij de bestaande praktijk dienen te blijven, om te voorkomen dat met twee maten 

gemeten wordt. 
Tijdens de conferentie van de I.C.R.C. waren er verschillende contacten met de afgevaardigden van 

de F.R.C., de predikanten C. Pronk en P. VanderMeyden. Hun indrukken van de I.C.R.C. waren 

gunstig en zij drongen er bij ons op aan te bevorderen dat ook de Christelijke Gereformeerde 

Kerken het lidmaatschap zouden aanvragen. 
Deputaten hebben besloten dat in het lopend jaar nog een bezoek zal worden gebracht aan de 

Christian Reformed Church; de zorgwekkende ontwikkelingen in die kerk nopen daartoe. Tijdens dit 

bezoek zal ook de a.s. synode van de F.R.C. worden bezocht. Dat bezoek zal nog worden versla

gen en dit verslag zal als bijlage bij ons rapport worden gevoegd (zie "Aanvullend rapport") . 

2.3.2.2. Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) 
In juni 1993 brachten de deputaten Den Butter en Starreveld een bezoek aan de synode van de 

C.R.C. Van dit bezoek werd verslag uitgebracht (zie bijlage 14.3). Tijdens dit bezoek werd uitvoering 

gegeven aan de opdracht van de synode van 1992, die onder meer luidde: 
"de zorg over de voortgaande verontrustende ontwikkelingen en besluitvorming in de Christian 

Reformed Church of North America in de contacten met vertegenwoordigers van deze kerk en met 

name het lnterchurch Relations Committee opnieuw en met nadruk aan de orde te stellen en zo 

mogelijk die grondig te bespreken". 
Terstond na de synode van 1992 was er al een gesprek geweest met rev. M.N. Greidanus, die als 

afgevaardigde van de C.R.C. op onze synode aanwezig was. In dat gesprek werd duidelijk gemaakt 

waarom onze kerken verontrust zijn over de ontwikkelingen in de C.R.C. en waarom onze synode 

tot die uitspraak was gekomen. 
Deputaten waren van mening dat de opdracht van de synode een afvaardiging van twee deputaten 

rechtvaardigde en zij meenden tevens dat met een afvaardiging niet moest worden gewacht tot 

1994 of 1995. Vandaar dat de genoemde brs. al op de synode van 1993 aanwezig waren. Zoals uit 

hun rapport blijkt zijn zij echter niet van mening dat de bezorgheid van onze kerken, zoals zij die 

hebben verwoord, veel indruk maakt. 
Voor de synode van 1994 ontvingen deputaten eveneens een uitnodiging. Daaraan is niet voldaan. 

Wel is een brief verzonden waarin we nogmaals onze zorg uitspraken en de wens te kennen gaven 

dat de synode zou blijven bij de Schrift en de confessie. 
Berichten die ons over deze synode bereikten en die later door de Acta bevestigd werden lieten 

weten, dat daar besluiten genomen zijn (m.n. ten aanzien van de openstelling van de ambten voor 

de vrouw), die lijnrecht tegen de besluiten van de synode van het vorige jaar ingingen. Volgens de 

besluiten van 1994 is het bijvoorbeeld niet toegestaan vrouwelijke leden der gemeente tot ouderling 

of predikant te bevestigen. 
Zoals te verwachten was heeft dit tot grote onrust aanleiding gegeven. Plaatselijke kerken en zelfs 

classes hebben het recht geclaimd aan de genomen besluiten ongehoorzaam te mogen zijn en heb

ben wel vrouwen in het ambt bevestigd. 
Ook op andere terreinen is er grote onrust in de C.R.C. Dit alles was voor deputaten aanleiding om 

te besluiten, dat ook in 1995 een afvaardiging de te houden synode zou bezoeken. Zij menen dat zij 

daardoor beter in staat zullen zijn uitvoering te geven aan een andere opdracht van de synode 

1992, namelijk "aan de generale synode van 1995 advies uit te brengen of en hoe de relatie met de 

Christian Reformed Church of North America zal worden voortgezet". 
De brs. Den Butter en Westerink zijn voor deze taak aangewezen. Van hun bezoek zullen zij te zij

ner tijd verslag doen en dit verslag zal als bijlage bij het "Aanvullend rapport'' dienen. 

Eventuele voorstellen zullen ook in het "Aanvullend rapport" worden gedaan. 

2.3.2.3. Orthodox Presbyterian Church (O.P.C.) 
Met de O.P.C. hadden deputaten in de verslagperiode maar eenmaal contact. Dat was in een ont

moeting met de afgevaardigden van deze kerk op de conferentie van de I.C.R.C. in september 

1993. Aan uitnodigingen om aanwezig te zijn op de General Assemblies van de O.P.C. werd niet 

voldaan. Wel werd per brief steeds meeleven tot uitdrukking gebracht. 
In genoemd contact kwam o.a. ter sprake het lidmaatschap van de I.C.R.C. In de waarneming van 

deze brs. verandert er in de I.C.R.C. veel ten goede. Wel zouden zij graag wat meer inbreng zien 

van kerken uit de Derde Wereld-landen. Er werd op aangedrongen dat ook onze kerken tot het aan

vragen van het lidmaatschap zouden komen. 
Wij hebben duidelijk gemaakt waarom we ten aanzien van de door de O.P.C. aangeboden "eccle

siastical fellowship" nog geen beslissing genomen hebben, namelijk omdat ons deputaatschap de 

wijze waarop de buitenlandse contacten thans functioneren , in studie heeft. 
Verder_ kwam ter sprake de grote zorg die er binnen de O.P.C. leeft met betrekking op de ontwikke

lingen 1n de C.R.C. In de O.P.C. wordt de vraag gesteld of de contacten met de C.R.C. niet zouden 

moeten worden verbroken. 
2.3.2.4. lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil {I.E.R.B.) 

In het __ begin van de verslagperiode maakte ds. B. Witzier een privé-reis naar Brazilië. Hij bezocht 

daarb1J o.a. ook ds. J.C. Hardeman. Na terugkomst vertelde hij deputaten een en ander over de 

indrukken tijdens die reis opgedaan. Er bestaat ten aanzien van bepaalde ontwikkelingen in de 

I.E.R.B. grote zorg, o.a. vanwege de toenemende verwereldlijking. Anderzijds mag gesproken wor

den van groei van het zendingswerk. Ds. Witzier kon ook berichten dat er dankbaarheid is over het 

besluit van de synode 1992 terzake van de bijdrage van de kerk van Carambei-Colónia aan de kas 
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art. 13 K.O. (Acta 1992, p. 35). 
Verder heeft ds. _Witzier er tijdens zijn gesprekken op ons verzoek op gewezen, dat er in de I.E.R.B. 

een betere regeling dient te komen als deze kerk blijft beroepen •op contract". 
Ds. Hardeman is intussen gerepatriëerd. Pogingen om een predikant uit onze kerken aan te trekken 

om een gemeente in Brazilië te dienen hebben tot op dit ogenblik geen resultaat gehad. 

2.3.3. Afrika 

2.3.3.1. Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika (G.K.S.A.) 
Met de G.K.S.A. zijn de contacten in de verslagperiode tamelijk intensief geweest. Om te beginnen 

was er een gesprek met prof. dr. J.L. Helberg, die als waarnemer op de conferentie van de I.C.R.C. 

aanwezi9 was. Met hem_ is gesproken over de op handen zijnde synode van de G.K.S.A.; over de 

verbetering van de relaties tussen de verschillende synoden binnen de G.K.S.A.; over de voorge

stelde integratie van "Hammanskraal" in "Potchefstroom" en over deelname aan de I.C.R.C. 

Namens deputaten was prof. dr. J.W. Maris aanwezig op de Nasionale Sinode in januari 1994 te 

Potchefstroom. Het door hem uitgebrachte verslag gaat als bijlage 14.4 bij dit rapport. De gevoe

lens naar aanle1d1ng van deze synode waren gemengd: enerzijds is er dankbaarheid voor de in 

ga_ng gezette ontwikkel!ng; anderzijds is er teleurstelling omdat een en ander toch tamelijk traag 

bliJkt te verlopen. Terw1JI de synode besloot te breken met de Reformed Ecumenical Council werd 

nog niet besloten te gaan participeren in de I.C.R.C. 
In het voo~aar van 1994 vond op officieel verzoek van de_ zijde _der G.K.S.A. nog een gesprek plaats 

met prof. J.C. Coetzee. Daann ging het o.a. over de moeiten die ondervonden worden bij de uitvoe

ring van het besluit tot samenvoeging van "Hammanskraal" en "Potchefstroom". Verder gaf prof. 

Coetzee_ te kennen dat er 1n de G.K.S.A. vragen leven over en zorgen bestaan omtrent de wijze 

waarop in de Nederlands Gereformeerde Kerken de kerkorde functioneert. Tenslotte werd van 

gedachten gewisseld over de ontwikkelingen in de C.R.C. 
Over dat laatste punt werd ook gecorrespondeerd. Deputaten kregen de vraag voorgelegd hoe onze 

kerken hun verhouding zullen b~palen tegenover de C.R.C. Dat deze vraag aan ons werd voorge

legd 1s o.a. te danken aan het feit, dat de G.K.S.A. op dit moment geen rechtstreekse corresponden

tie meer hebben met de C.R.C., aangezien de C.R .C. in 1989 de contacten met de G.K.S.A. 

opschortte. Op de gestelde vraag hebben wij geantwoord, dat veel zal afhangen van de besluiten 

die de C.R.C.-synode 1995 zal gaan nemen. Na ons bezoek aan die synode zullen deputaten zich 

beraden op het advies dat aan de a.s. synode zal moeten worden uitgebracht. 

Een_ a~dere vraag waarover met de G.K.S.A. is gecorrespondeerd is die naar de praktijk bij de 

bediening van het Avondmaal, met name ten aanzien van het al of niet gebruiken van kleine beker

ties 1n plaats van de grote beker(s). Wij hebben geantwoord, dat hierover in onze historie nooit een 

besluit 1s genomen en dat het gebruik van kleine bekertjes onder ons onbekend is. 

Vooral met h~t oog op onze contacten met de G.K.S.A. is er meer dan eens overleg geweest met 

deputaten Buitenlandse Zending. In gemeenschappelijk overleg is er een beleidsnota opgesteld, die 

verzonden 1s naar de synode van Potchefstroom, samen met een afschrift van een al eerder 

geschreven brief, die daar echter nog nooit behandeld was. In deze nota werd aangedrongen op 

nauwere sam_enwerk1ng van de •nasionale sinoden" binnen de Algemene Sinode. Op voorstel van 

deputaten Buitenlandse Zending 1s deze nota ook in het Engels vertaald ten behoeve van vooral de 

synode Soutpansberg. Van de G.K.S.A. is bericht ontvangen dat deze nota welwillend is beoor

deeld. 
Ook is met deputaten Zending overleg gevoerd over de vraag hoe de plaats van de buitenlandse 

afgevaardigden __ ter synode zou moeten _zijn. Naar aanleiding van de gang van zaken op enkele 

synoden, waarb1J bleek dat de afgevaardigden van bijvoorbeeld de Gereja Toraja Mamasa en van 

de Venda-kerk toch eigenlijk maar een geringe inbreng hadden op de vergaderingen van de syno

de, besloten deputaten Zend_i_ng ~en voorstel te concipiëren met de bedoeling de buitenlandse gas

ten op de synode _de mogeliJkhe1d van een grotere inbreng te geven. Over dit voorstel is overleg 

gevoerd tussen beide deputaatschappen. Na aanvankelijk verschil van gevoelen op dit punt zijn ten

slotte de gedachten die hierover binnen beide deputaatschappen leven op elkaar afgestemd (zie 

wat gerapporteerd staat onder 2.1.1.). 

2.3.3.2. Dutch Reformed Church of Botswana (D.R.C.B.) 
De_ synode van 1_989 besloot correspondentie . aan te gaan met de D.R.C.B. Via deputaten 

Buitenlandse Zending bereikte deputaten het bencht dat de D.R.C.B. kennelijk vrouwelijke ambts

dragers telt. Deputaten Zending zijn dit te weten gekomen via het zendingswerk van de kerk in 

D'kar. In overleg m~t deputaten Zending is de kerk van D'kar_, die op het punt stond te verenigen 

met de D.R.C.B. , ge1~formeerd over het bestaan van een studie rapport van de G.K.S.A. inzake de 

materie van vrouwelijke ambtsdragers. Meer hierover treft u aan in het rapport van deputaten 

Zending. 
Met de D.R.C.B. zelf zijn in de verslagperiode geen contacten geweest. 

2.3.4. Azië 

2.3.4. 1. Gereja Toraja Mamasa (G. T.M.) 
De correspondentie met de G.T.M. is ook in deze verslagperiode weer gevoerd door deputaten 

Buitenlandse Zending. 
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2 .3.4.2 . Reformed Church in Japan (R.C.J.) 
Op de conferentie van de I.C.R.C. was ds. H. Suzuki als waarnemer namens de R.C.J. aanwezig. 
Met hem vond een gesprek plaats, waarin wij van onze kant duidelijk maakten waarom er tot nog 
toe geen officiële relatie tussen onze kerken en de R.C.J. tot stand was gekomen. Verder werd 
gesproken over eventuele mogelijkheden om te komen tot samenwerking op het gebied van de zen
ding en over de mogelijkheid van vertaling van belangrijke studies die in de kring van onze kerken 
verschijnen. 
Aan de uitnodiging om aanwezig te zijn op de General Assembly van de R.C.J. werd geen gevolg 
gegeven. Wel kregen deputaten een korte samenvatting van de belangrijkste besluiten van de 
gehouden General Assembly. Ook in de R.C.J. is de "vrouw in het ambt" een zaak van discussie en 
bezinning. In verband daarmee hebben wij ter informatie de lezing van prof. dr. W. van 't Spijker toe
gezonden. 
De R.C.J. hoopt in 1996 haar vijftigjarig bestaan te gedenken. 

2.3.4.3. Reformed Church of Sri Lanka (R.C.S.L.) 
Voorheen heette deze kerk de Dutch Reformed Church of Sri Lanka. Het "Dutch" is recentelijk uit de 
naam weggelaten. In de verslagperiode waren er geen contacten op deputaten-niveau, behalve een 
gesprek met rev . Ch . Jansz, die als waarnemer op de conferentie van de I.C.R.C. aanwezig was. 
Een vorige maal werd al gerapporteerd, dat deze kerk in het door twist verscheurde Sri Lanka in een 
moeilijke positie verkeert. In allerlei opzichten is het een zwakke kerk; een zwakheid die ook uitkomt 
in het feit , dat er niet voldoende mannen gevonden kunnen worden voor het vervullen van de amb
ten, waarom het besluit genomen is, het diakenambt ook voor de vrouw open te stellen. 

2 .3.4.4. Presbyterian Church in Korea (P.C.K. ) 
Met deze kerk, die in 1997 de volgende conferentie van de I.C.R.C. hoopt te organiseren, hebben 
onze kerken geen officieel contact. Een enkele maal hebben we op het platform van de I.C.R.C. wel 
afgevaardigden van de P.C.K. ontmoet. 
Deputaten ontvingen een uitnodiging om op de General Assembly van de P.C.K. aanwezig te zijn ; 
een uitnodiging die niet is aanvaard. Na de General Assembly ontvingen we een overzicht van de 
belangrijkste besluiten, die genomen waren. 

2 .3.5. Australië 

2.3.5. 1. Reformed Churches of New Zealand (R.C.N.Z.) 
Van de R.C.N.Z. ontvingen we vrij kort na de synode van 1992 een brief waarin meeleven werd uit
gesproken. Men was er van op de hoogte gekomen dat ook onze kerken onderlinge spanningen 
kennen. 
Daarin wilde deze brief meeleven tot uitdrukking brengen. 
Er is ook verschillende keren gecorrespondeerd met de R.C.N.Z. Onder andere over de vraag of in 
onze kerken leden die zich aan de gemeenschap der kerk onttrekken onder censuur geplaatst wor
den. 
Een ontmoeting vond plaats met de afgevaardigden van de R.C.N.Z. naar de conferentie van de 
I.C.R.C. Daar werd in een open sfeer gesproken over de zaken die in onze kerken spanningen ver
oorzaken . Ook werd van gedachten gewisseld over de wederzijdse relaties tot zowel de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt als de Nederlands Gereformeerde Kerken . De ontwikkelingen 
binnen de I.C.R.C. werden door de afgevaardigden van de R.C.N.Z. als positief ervaren; aange
drongen werd op deelname van onze kerken in deze organisatie. 
Over de kerken in Australië waren de broeders nogal bezorgd. Zij wezen erop dat het belangrijk 
was, dat er vanuit onze kerken ook een afgevaardigde naar de eerstkomende synode van de R.C.A. 
zou worden gezonden. Ook ten aanzien van de ontwikkelingen in de C.R.C. zijn de kerken in Nieuw 
Zeeland bezorgd. De vraag is of de relatie met de C.R.C. verbroken moet worden. 
Tenslotte spraken de broeders nog eens hun teleurstelling uit over het feit , dat onze deputaten 
Zending indertijd afwijzend hebben geantwoord op het verzoek van de R.C.N.Z. om gezamenlijk 
zending te bedrijven ergens in de Pacific. 
Prof. dr. W.H. Velema bezocht op verzoek van deputaten tijdens zijn reis naar Australië ook de ker
ken in Nieuw Zeeland. Van dit bezoek bracht hij verslag uit, welk verslag als bijlage 14.5 bij dit rap
port is gevoegd. Prof. Velema drong aan op een meer gestructureerd overleg ingeval er weer een 
afvaardiging zou zijn . 
Naar aanleiding van de teleurstelling in de R.C.N.Z. over de afwijzing van hun verzoek door deputa
ten Zending hebben deputaten contact opgenomen met deputaten Zending. Deze besloten in een 
schrijven aan de R.C.N.Z. de redenen voor de afwijzing van hun verzoek nader toe te lichten. 

2.3.5.2. Reformed Churches of Australia (R.C.A.) 
De synode van 1986 machtigde deputaten van tijd tot tijd een afgevaardigde te zenden naar de ker
ken in Australië en Nieuw Zeeland. In 1989 werd de synode van de kerken in Nieuw Zeeland 
bezocht; in principe werd toen besloten dat de volgende afgevaardigde de synode van de kerken in 
Australië zou bezoeken . 
In verband met de krappe begroting hebben deputaten overwogen van een afvaardiging naar de 

R.C.A. af te zien, om op die manier kosten te besparen. Ons bereikten echter vanuit de kerken in 
Nieuw Zeeland berichten dat de synode 1994 van de R.C.A. van groot gewicht zou kunnen worden. 
Het bleek ons dat de R.C.A. in een moeilijke situatie verkeert. In principe werd toen besloten toch 
een afgevaardigde te zenden. Aangezien het de deputaten moeilijk viel deze taak waar te nemen 
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werd prof. dr. W.H. Velema ervoor aangezocht. Deze verklaarde zich bereid om de opdracht te ver
vullen, waarvoor deputaten hem erkentelijk zijn. 
Toen we de agenda van de synode van de R.C.A. ontvingen bleek het ons dat een afvaardiging dit 
maal volkomen gerechtvaardigd was. De agenda liet zien dat er verschillende gewichtige zaken aan 
de orde zouden komen. 
Prof. Velema bracht van zijn bezoek verslag uit en dit verslag is als bijlage 14.6 bij dit rapport 
gevoegd. Dit verslag laat zien, dat er binnen de R.C.A. een uit elkaar groeien geconstateerd moet 
worden. Er zijn onderling grote spanningen. In een toespraak tot de synode, waar hij de gelegen
heid voor kreeg, heeft prof. Velema gerefereerd aan de verschillende officiële bezoeken die vanuit 
de R.C.A. aan onze kerken waren gebracht, terwijl zijn bezoek het eerste bezoek vanuit onze ker
ken was aan een synode van de R.C.A. Daarnaast heeft hij de afgevaardigden op het hart gebon
den om in de behandeling van de huidige problematiek te blijven bij de erfenis van de Reformatie en 
in de spanning tussen de tekst van de Bijbel en de contekst van de cultuur de tekst niet in de con
tekst te laten opgaan. Prof. Velema had zelf de indruk dat zijn toespraak niet overal in goede aarde 
viel. Het feit , dat hij slechts weinig inbreng heeft gehad, omdat zijn mening nauwelijks gevraagd 
werd, liet bij hem bovendien een onbevredigd gevoel achter. 
Deputaten hebben met een reactie naar aanleiding van dit verslag willen wachten tot na het ver
schijnen van Acta van de synode van de R.C.A. 

2.3.6. Voorstellen 
De synode besluite: 
1 . Aan de Orthodox Presbyterian Church beperkte correspondentie aan te bieden; 
2. aan de Reformed Church in Japan beperkte correspondentie aan te bieden; 
3. aan de Reformed Church in Sri Lanka beperkte correspondentie aan te bieden. 

2.4. International Conference of Reformed Churches (I.C.R.C.) 

2.4. 1. Overwegingen 
Ten aanzien van de I.C.R.C. droeg de synode van 1992 deputaten op: 
a. in de komende periode nauw contact te onderhouden met het Interim Committee en met de lid

kerken van de I.C.R.C. alsook met kerken die als waarnemer bij de I.C.R.C. betrokken zijn ; 
b. de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 als waarnemer bij te wonen; 
c. aan de generale synode van 1995 een gefundeerd advies uit te brengen ten aanzien van een 

eventueel aanvragen van het lidmaatschap van de I.C.R.C." 

De eerste opdracht hebben deputaten uitgevoerd in de zin , dat zij steeds wanneer er de gelegenheid 
voor was, met afgevaardigden van buitenlandse kerken, die op enigerlei wijze in verband staan met 
de I.C.R.C., overleg hebben gevoerd over de vraag hoe de ontwikkelingen binnen de I.C.R.C. 
getaxeerd moeten worden. Zo spraken wij met vertegenwoordigers van de Free Church of Scotland, 
de Reformed Presbyterian Church of lreland, de Free Reformed Churches of North America , de 
Orthodox Presbyterian Church, de Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika, de Reformed Church in 
Japan, de Reformed Church in Sri Lanka en de Reformed Churches of New Zealand. (zie dit rapport 
sub 2.3. "Kerken"). 
Van vrijwel alle kanten werd ons de verzekering geven dat de I.C.R.C. zich in goede richting ontwik
kelt. Sommige van de genoemde kerken hadden het lidmaatschap binnen de I.C.R.C. al aange
vraagd en verkregen ; anderen zouden over de aanvraag voor het lidmaatschap binnenkort een 
beslissing nemen. Er werd herhaaldelijk bij ons op aangedrongen, dat ook onze kerken tot die stap 
zouden overgaan. 
De tweede opdracht, namelijk om de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 bij te wonen, is eveneens 
vervuld. Deputaten vaardigden ds. K. Boersma en drs. J.C.L. Starreveld af om als waarnemer op die 
vergadering aanwezig te zijn. Alhoewel ds. Boersma geen deputaat is, willigde hij tot dankbaarheid 
van deputaten ons verzoek in. 
Deze afgevaardigden hebben van hun bevindingen verslag uitgebracht en hun verslag loopt uit op 
een aanbeveling te besluiten tot het aanvragen van het lidmaatschap. Dit verslag is bijlage 14.7 bij dit 
rapport. 
Doordat de conferentie van de I.C.R.C. in 1993 in Zwolle gehouden werd, was het naast onze officië
le afgevaardigden ook andere deputaten mogelijk van tijd tot tijd de conferentie te bezoeken. Hun 
ervaringen komen overeen met wat in het verslag van de afgevaardigden staat vermeld. 
In hun rapport aan de synode van 1992 wezen deputaten reeds op een aantal argumenten die voor 
aansluiting bij de I.C.R.C. pleiten. We citeren: "Deputaten hebben bijvoorbeeld met de constitutie van 
deze organisatie in het geheel geen moeite. En het streven om als kerken van gereformeerd belijden 
met elkaar in contact te staan in deze wereld vol verwarring verdient waardering en steun. We staan 
als kerken in verschillende delen van de wereld toch vaak voor dezelfde vragen, waarbij we elkaar 
zouden kunnen helpen. Bovendien staan kerken in bepaalde delen van de wereld - te denken valt 
aan landen die tot de Derde Wereld behoren - voor allerlei ingrijpende theologische en maatschappe
lijke vragen, waarbij kerken met een rijkere traditie hen zouden kunnen assisteren. Zo gezien is er 
veel voor te zeggen ons als lid bij deze organisatie aan te sluiten" (Acta 1992, p. 239). 
Dat deputaten in 1992 toch nog niet tot deze aansluiting konden adviseren was vanwege de overge
bleven vragen en onzekerheden, zoals daarover al was gerapporteerd aan de synode van 1989. 
Deze vragen en onzekerheden hadden betrekking op het karakter dat de I.C.R.C. zou gaan vertonen 
en hoe de verschillende reformatorische tradities binnen de I.C.R.C. elkaar kunnen vinden. Ook 
waren er vragen naar de participatie van kerken uit Derde Wereld-landen. De rapporten aan de syno-
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den van 1989 en 1992 geven van die vragen een samenvatting (zie Acta 1989, p. 287, 321 ; Acta 

1992, p. 239). 
Ons is nu gebleken, zowel uit de waarneming en de rapportage van onze eigen afgevaardigden als 

uit die van afgevaardigden van andere kerken, dat veel van de nog overgebleven vragen niet meer 

zo dringend zijn en dat de bezwaren die op eerder gehouden synoden het besluit tot aanvraag van 

het lidmaatschap van de I.C.R.C. tegenhielden, steeds meer wegvallen. De I.C.R.C. ontwikkelt zich 

steeds meer in een richting die het ons mogelijk maakt binnen die organisatie onze oecumenische 

roeping te vervullen, al moet tegelijkertijd gezegd worden, dat er nog wel het een en ander te verbe

teren valt. 
Gelet op de opdracht, die de synode van 1986 aan deputaten meegaf, namelijk "om samen met 

andere kerken te zoeken naar wegen om aan de oecumenische roeping van onze kerken gestalte te 

geven .. ." en gelet op de gesignaleerde positieve ontwikkelingen binnen de I.C.R.C. die verwachting 

wekken voor de toekomst, menen deputaten thans in staat te zijn om te voldoen aan de derde 

opdracht van de synode 1992. 
Deputaten menen thans het advies te kunnen geven om te besluiten voor onze kerken het lidmaat

schap van de I.C.R.C. aan te vragen. 
Aan het Interim Committee van de I.C.R.C. is intussen meegedeeld dat deputaten van zins zijn de 

komende synode aldus te adviseren. Naar de financiële consequenties van een besluit als bedoeld is 

geinformeerd. 

2.4.2. Voorstel 
Deputaten stellen de synode voor tot de volgende uitspraak te komen: 
De synode 
overwegende dat 
1. onze kerken een oecumenische roeping hebben; 
2. de International Conference of Reformed Churches een organisatie is, waarin kerken participeren 

die ernst maken met de gereformeerde belijdenis; 
3. de ontwikkelingen binnen de I.C.R.C. aantonen, dat aan onze oecumenische roeping binnen 

deze organisatie goed gestalte kan worden gegeven; 
besluite 
via het Interim Committee van de I.C.R.C. het lidmaatschap van deze organisatie voor onze kerken 

aan te vragen. 

3. Binnenland 

3.1. Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.) 

3. 1. 1. Opdracht 
In 1992 rapporteerden deputaten aan de generale synode dat zij veel vragen hadden over de wijze 

waarop het C.O.G.G. nu al jaren lang functioneert: ondanks de geregelde gesprekken (drie maal per 

jaar in Apeldoorn en één maal per jaar op de landelijke conferentie) kwam de zaak van de eenheid 

maar niet verder. Deputaten maakten melding van een brief die zij in het najaar van 1991 aan het 

C.O.G.G. gezonden hadden. Deze brief had de bedoeling een kritische bezinning op gang te bren

gen. 
De generale synode van 1992, die de handelingen van deputaten goedkeurde, gaf aan deputaten de 

opdracht: 
1. vooralsnog te blijven meewerken aan de arbeid van het C.O.G.G. ; 
2. uit te zien naar mogelijkheden dat tussen kerken van gereformeerd belijden minder vrijblijvend 

gesproken zal worden; 
3. van een en ander rapport uit te brengen aan de generale synode van 1995, opdat deze zal kun-

nen beslissen of verdere participatie van onze kerken in het C.O.G.G. gewenst is. 

De inhoud van dit besluit maakte duidelijk dat van deputaten een krachtige impuls werd verwacht bin

nen het C.O.G.G. Juist wanneer het gaat om de eenheid van Christus' kerk op aarde moet iedere vrij

blijvendheid ons vreemd zijn. Met deze intentie zijn deputaten in de afgelopen periode binnen het 

C.O.G.G. werkzaam geweest. De sectie binnenland heeft - naar gewoonte - de opdracht gekregen 

deputaten te vertegenwoordigen op de vergaderingen in Apeldoorn; zij heeft telkens op de vergade

ringen van deputaten verslag uitgebracht van de wijze waarop de opdracht is vervuld. 

3.1 .2. Samenstelling van het C.O.G.G. 
In de samenstelling van het C.O.G.G. kwam in de verslagperiode enige wijziging. De deelname vanuit 

de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt - op persoonlijke titel - werd beëindigd omdat br. Bolland zich 

moest beperken in zijn aktiviteiten; in zijn plaats kon tot op heden niemand anders worden verwel

komd. Uit de kring van de Gereformeerde Gemeenten - eveneens slechts op persoonlijke titel - kwam 

versterking in de persoon van br. K. Bokma. Pogingen om te komen tot een duidelijker kerkelijke 

betrokkenheid in de vorm van afvaardiging door alle kerken leidden in deze periode niet tot resultaat. 

Het blijft moeilijk dat sommige leden van het C.O.G.G. wel met een kerkelijk mandaat komen en ande

ren niet. Dat betekent dat in deze zin de gesignaleerde vrijblijvendheid niet kon worden opgeheven. 

3.1.3. 'Ecclesiologische consensus' 
Het moet gezegd worden dat de dingen die in 1991/1992 op de tafel van het C.O.G.G. kwamen, hun 

uitwerking hebben gehad. Ook vanwege het hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de 

li 
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Nederlandse Hervormde Kerk was er een schrijven gekomen waarin inhoudelijk dezelfde dingen aan 

de orde kwamen als in de brief van ons deputaatschap. Binnen het C.O.G.G. was zelf ook meer en 

meer de overtuiging gegroeid dat het moest komen tot een vernieuwende impuls, opdat de gesprek

ken meer dan eerder zouden bijdragen tot de zaak van de eenheid tussen gereformeerde belijders. 

Naar aanleiding van de ontvangen brieven is binnen het C.O.G.G. de gedachte ontstaan om te komen 

tot een 'ecclesiologische consensus'. De vraag daarbij was: wat zegt de Bijbel over de kerk, de 

gemeente? Kunnen wij vanuit de verschillende kerken toch komen tot een eensluidende weergave 

van het bijbels getuigenis over de kerk? Wat zou het goed zijn wanneer de deelnemers, die uit de ver

schillende kerken komen, maar elkaar kunnen aanspreken op de gereformeerde belijdenis, zouden 

kunnen komen tot een stuk waar zij allen achter staan en dat de kerken - die nu gescheiden optrek

ken - dichter bij elkaar zou kunnen brengen! 
Gedurende alle vergaderingen in deze verslagperiode is over deze 'consensus' gesproken. In het 

voorjaar van 1995 is deze gereed gekomen en aan de participanten van het C.O.G.G. toegezonden. 

Gekozen is voor een heilshistorische benadering; telkens worden kernteksten uit de Heilige Schrift 

toegelicht; het geheel leidt tot stellingen. Er mag gezegd worden, dat in vele zaken tot een eenslui

dend oordeel kon worden gekomen. Alleen op het punt van het recht en zelfs de plicht tot afscheiding 

konden de deelnemers aan het C.O.G.G. niet komen tot een unanieme gedachte. Dat heeft in de ver

gaderingen van het C.O.G.G. wel geleid tot de vraag in hoeverre dan nog van een 'consensus' kan 

worden gesproken. Toch achtten allen datgene wat gemeenschappelijk bereikt was van groter belang. 

Er is voor gekozen om dit 'pijnpunt' eerlijk te vermelden in de uiteindelijke, definitieve versie. 

Het moet duidelijk zijn dat deze 'consensus' een zaak van het C.O.G.G. is en blijft. Het C.O.G.G. heeft 

aan de deelnemende kerken en groepen niet gevraagd om deze te onderschrijven of over te nemen; 

dat leek, gezien de lange route die men afgelegd heeft, niet goed mogelijk. Wel zou het binnen het 

C.O.G.G. als een grote zegen worden ervaren wanneer het geheel bij alle participanten leidt tot een 

hernieuwde, voortgaande bezinning over de zaak van de kerkelijke verdeeldheid op het gereformeer

de erf. Het C.O.G.G. hoopt dat het met deze 'consensus' daartoe een impuls heeft geleverd en dat de 

Heere dat wil zegenen. 
De 'ecclesiologische consensus' is binnen de kring van deputaten voorwerp van gesprek geweest. Dit 

heeft geleid tot de volgende gedachten en conclusies: 
Deputaten hebben waardering voor wat in gezamenlijk overleg tot stand is gekomen. Zij zien in deze 

'consensus' een ernstige poging van het C.O.G.G. om het vrijblijvende spreken te boven te komen. 

Overigens hebben deputaten geconstateerd dat diverse zaken in de 'consensus' of onbesproken blij

ven of slechts summier worden aangeraakt. Dat geeft het stuk op diverse punten duidelijk het karakter 

van een compromis. 
Deputaten zijn ook van mening dat de naam 'consensus' erg pretentieus is. Als men het stuk al zo wil 

noemen dan moet duidelijk zijn dat het die naam alleen binnen het C.O.G.G. kan dragen en dat het 

niet als een 'consensus' van de deelnemende kerken kan worden gepresenteerd. Voor deputaten 

heeft het stuk de status van een nuttige gespreksnota, die dienen kan in de contacten met andere ker

ken in het kader van het zoeken naar eenheid van gereformeerde belijders. 

3.1 .4. Regionale opzet 
Naast deze arbeid - die in stilte binnen de vergaderingen van het C.O.G.G. plaats vond heeft het 

C.O.G.G. zich bezig gehouden met de vraag hoe de zaak van de eenheid op het plaatselijk vlak meer 

kan gaan leven. De oorzaak van de verstilling rond het C.O.G.G. moet immers mede gezocht worden 

in het feit , dat er in de plaatselijke gemeenten nauwelijks enige weerklank is. En van de contacten tus

sen een aantal mensen uit het gehele land, die elkaar drie à vier maal per jaar ontmoeten, kan men 

geen grote dingen op het grondvlak verwachten. Wil er minder vrijblijvend gesproken worden tussen 

kerken van gereformeerd belijden (de opdracht van de synode 1992), dan moet het ook komen tot 

plaatselijke ontmoeting. 
Om dit op gang te brengen is er in eerster instantie voor gekozen om de klem van de kerkelijke ver

deeldheid weer eens op een landelijke conferentie aan de orde te stellen. Daarbij heeft het C.O.G.G. 

zich tevens gerealiseerd dat er nog een zaak is die ons dwingt tot nadenken over ons gedurig 

gescheiden optrekken: de steeds maar voortgaande secularisatie, die in feite in heel ons land zijn 

sporen trekt en gemeenten beschadigt. 
In 1993 is een conferentie gehouden met als thema "Gereformeerd en verdeeld in een tijd van secula

risatie". Het C.O.G.G. heeft deze conferentie gehouden op een zaterdag, in de hoop dat dit meer 

deelnemers zou trekken dan op de traditionele door-de-weekse dag. Dit laatste bleek niet het geval te 

zijn. Eén van de zaken die op de conferentie van 1993 aan de orde kwam was de wijze waarop de 

jongeren betrokken kunnen worden in deze vragen. In 1994 is dan ook - als vervolg op de conferentie 

van 1993 - op de landelijke conferentie gesproken over "Jongeren en de kerken". Hier gaf ook een 

tweetal jongeren een bijdrage. 
Duidelijk was wel - gezien het toch geringe aantal deelnemers aan de landelijke conferenties - dat het 

daarnaast moest komen tot een inslaan van andere wegen. In het najaar van 1994 is een plan ontwik

keld dat inhoudt het beleggen van een aantal regionale bijeenkomsten, in de hoop dat meer leden van 

de kerken deze zullen bezoeken dan op de landelijke conferenties het geval is en in de hoop dat de 

zaak waar het om gaat op het grondvlak meer zal gaan leven. In de laatste maanden van 1994 is in 

Kampen, Bunschoten en Rotterdam gesproken over de vragen "Waarom zijn we nog niet tot elkaar 

gekomen?" en "Hoe komen we tot elkaar?" Het was duidelijk dat deze wijze van werken (die in de lan

delijke pers heel wat aandacht heeft gekregen) in ieder geval meer mensen heeft gemotiveerd om te 

komen dan op de landelijke conferenties het geval is. 
Op het C.O.G.G. is besloten voorlopig deze vorm van gesprek en ontmoeting te herhalen; in 

Veenendaal is in maart 1995 nog weer een dergelijke avond gehouden. Op de landelijke conferentie 
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in 1995 is opnieuw gesproken over de vraag hoe de kerken van gerefonneerd belijden zich bezighou
den met de toekomst in het licht van de secularisatie. 

3.1.5. Evaluatie 
Deputaten hebben zich uiteraard bezonnen op de vraag in hoeverre aan de opdracht van de generale 
synode voldaan is. In ieder geval hebben deputaten alle ruimte binnen het C.O.G.G. gekregen om de 
wensen van de synode aan de orde te stellen; er was ook bereidheid eraan te werken. We mogen ook 
stellen dat in deze periode binnen het C.O.G.G. beduidend anders, in de zin van minder vrijblijvend, 
gesproken is dan voorheen. Bij ieder heeft de gedachte post gevat dat we zoals het was niet kunnen 
blijven doorgaan; daarvoor is de zaak waarom het gaat te heilig. 
Is er sprake van een kentering? Zal de ingeslagen weg leiden tot meer plaatselijke en regionale 
"ongerustheid"? Of zal na verloop van tijd blijken dat de vrijblijvendheid weer de boventoon gaat voe
ren? Vragen die deputaten zich stellen maar die zich op dit moment niet laten beantwoorden. Eén 
deputaat heeft als zijn mening te kennen gegeven, dat de tijd gekomen is dat onze kerken de partici
patie binnen het C.O.G.G. beëindigen. Andere deputaten hebben sterke twijfels bij de vraag of het 
C.O.G.G. de vrijblijvendheid wel te boven kan komen, aangezien deze naar hun oordeel bij de struc
tuur van dit orgaan hoort en in ieder geval merkbaar zal blijven zolang de Gerefonneerde Kerken erin 
blijven participeren. 
Deputaten kunnen zich echter vinden in de gedachte dat er, gezien de ontwikkelingen, reden is om 
door te gaan met de participatie binnen het C.O.G.G. We zijn daartoe verplicht door datgene wat de 
synode van 1992 heeft geïnitieerd en datgene wat op gang gekomen is in de periode die er op volgde. 
Mocht in de komende periode echter blijken dat ook de nieuwe initiatieven het C.O.G.G. niet wezenlijk 
van het vrijblijvende karakter kunnen verlossen dan breekt de tijd aan dat onze kerken hun participatie 
in het C.O.G.G. moeten heroverwegen. 

3.1.6. Voorstel 
De synode 
overwegende 
1. dat het C.O.G.G. pogingen in het werk heeft gesteld om minder vrijblijvend met elkaar te spreken; 
2. dat nog niet te overzien is waar de nieuwe initiatieven van het C.O.G.G. toe zullen leiden; 
besluite deputaten op te dragen 
1. vooralsnog te blijven participeren in het C.O.G.G.; 
2. eraan mee te werken dat het C.O.G.G. zich verder in de ingeslagen weg ontwikkelt, opdat dit 

orgaan ertoe zou mogen dienen dat de zaak van de eenheid van gerefonneerde belijders in ons 
land waarlijk bevorderd wordt. 

3.2. Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk (G.B.) 

3.2. 1. Opdracht 
Met het oog op de contacten met de Gereformeerde Bond deed de synode 1992 de volgende uit
spraak: 
De generale synode 
constaterende 
1. dat het belijden omtrent de kerk in de samensprekingen met het Hoofdbestuur van de 

Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervonnde Kerk aan de orde is geweest, maar dat het 
verschillend verstaan van de artikelen 27 - 29 NGB gebleven is; 

2. dat er overigens op andere punten een grote mate van overeenstemming is geconstateerd; 
van oordeel 
1 . dat het vanwege de gebleven verschillen op dit moment niet mogelijk is stappen te doen op weg 

naar kerkelijke eenwording; 
2. dat het toch goed is als er vonnen van contact worden onderhouden met het Hoofdbestuur van de 

Gerefonneerde Bond, in de hoop, dat er later mogelijk perspectief zal komen naar kerkelijke een
heid; 

besluit 
deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de 
Nederlandse Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten. 

Het Hoofdbestuur van de G.B. is van deze uitspraak op de hoogte gesteld. Het heeft echter geruime 
tijd geduurd voordat er een samenspreking kon worden gehouden. Enerzijds was dit te wijten aan het 
feit dat deputaten veel werk te verzetten hadden in de contacten met andere kerken in binnen- en bui
tenland. Anderzijds is het lange uitblijven van samensprekingen het gevolg van het feit , dat het 
Hoofdbestuur van de G.B. heel veel tijd en aandacht heeft moeten geven aan het S.O.W.-proces. 
Omdat deputaten dit laatste wisten is er van hun kant niet al te sterk aangedrongen op het bespoedi
gen van een wederzijdse ontmoeting. Toch is er in de verslagperiode één ontmoeting geweest. 

3.2.2. Samensprekingen 

3.2.2.1. 23 november 1994 
In deze samenspreking, gehouden te Bunschoten, werd van de zijde van deputaten allereerst enige 
toelichting gegeven bij de besluiten van de synode van 1992. De ruimte om ook met de G.B. samen 
te spreken is gelegen in de naam van ons deputaatschap, waarin sprake is van eenheid van gere
formeerde belijders. 
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Ter tafel lagen twee gespreksnotities; de ene vervaardigd door dr. ir. J. van der Graaf, namens het 
Hoofdbestuur en de andere, vervaardigd door drs. J.C.L. Starreveld, namens deputaten. Naar aan
leiding van deze notities werd in grote openheid met elkaar gesproken. Beide notities gingen ervan 
uit, dat het in feite niet zo zinvol is om weer de vraag aan de orde te stellen wanneer het al of niet 
moet komen tot afscheiding van een bestaande kerk. Van GB-zijde werd dat weinig zinvol geacht, 
omdat een antwoord op die vraag zou kunnen worden uitgelegd als een prematuur standpunt-bepa
len in het S.O.W.-proces. Van CG-zijde werd benadrukt, dat de vraag naar afscheiding in het verle
den al meer tot een onvruchtbare discussie heeft geleid. Vandaar dat naar andere invalshoeken 
was gezocht. 
In de bespreking werd aandacht gegeven aan de verhouding tussen het geestelijk aspect van het 
kerk-zijn en het organisatorische. Is het organisatorische niet vaak een struikelblok op de weg naar 
elkaar? Wat is er nu in feite tegen kanselruil? Moeten we niet de moed hebben tot kanselruil over te 
gaan als we de eenheid met elkaar ervaren hebben? Van CG-zijde is daarop gezegd dat kanselruil 
alleen mogelijk is als de kerken elkaar hebben erkend als kérken. Daarop werd gereageerd met de 
opmerking, dat men toch graag zou zien dat in de lijn van de geestelijke herkenning op den duur 
mogelijkheden tot kanselruil zouden worden gecreëerd. Moet dat, gelet op de naam van het depu
taatschap, waarin immers sprake is van 'gerefonneerde belijders', eigenlijk niet kunnen? 
De vraag werd gesteld hoe de CGK tegen de NHK aankijken. Is die kerk nog in Christus' hand? 
Daarop werd gereageerd dat met het antwoord op deze vraag de existentie van de CGK samen
hangt. De achterliggende vraag is of men zich in de Afscheiding heeft afgescheiden van de Ned. 
Herv. Kerk of 'van hen die niet van de kerk zijn'. Het zou helpen als dit door de G.B. duidelijk werd 
gezien. Noties die bij de beoordeling van deze vragen moeten meespreken zijn die van de binding 
aan de belijdenis en die van de kerkelijke tucht. 
Nog even kwam de vraag naar de plicht tot uittreding aan de orde. Is die plicht er als de confessie in 
het geding is of als de tolerantie ophoudt? Besloten werd in een komende samenspreking de bij het 
C.O.G.G. in voorbereiding zijnde ecclesiologische consensus te bespreken. Ook werd nog de vraag 
gesteld of bij de bespreking van de relatie met de GB er geen afvaardiging uit het Hoofdbestuur op 
de CG-synode zou kunnen worden uitgenodigd. 

3.2.3. Evaluatie 
Het is in het voorafgaande gedeelte al opgemerkt, dat deputaten er begrip voor hebben, dat in de ver
slagperiode de contacten met het Hoofdbestuur van de Geref. Bond beperkt moesten blijven. Dat het 
echter bij één enkele samenspreking moest blijven betreuren wij wel. Een tweede samenspreking die 
geagendeerd was, werd één dag van te voren namens de secretaris van het Hoofdbestuur afgelast, 
omdat het slechts een onvoldoende aantal leden van het Hoofdbestuur mogelijk was om aanwezig te 
zijn . 
Het is duidelijk dat er op dit moment van een intensivering van de contacten moeilijk gesproken kan 
worden. Deputaten zien dan ook geen reden om voorstellen te doen die in de richting van intensive
ring zouden gaan. 
Niettemin, wat aan eerdere synoden kon worden gerapporteerd, zou hier herhaald kunnen worden: in 
de contacten met de Gereformeerde Bond is er wel terstond een element van geestelijke herkenning. 
Behoudens het blijvend verschil van interpretatie van met name de artikelen 27-29 N.G.B. is er een 
grote mate van overeenstemming in verstaan en beleven van de confessie. Het zou daarom niet juist 
zijn de contacten te verbreken, ook al zullen we er begrip voor moeten hebben dat de Gereformeerde 
Bond aan de huidige situatie van het S.O.W.-proces en de interne spanningen in de Nederlandse 
Hervormde Kerk de handen vol heeft. Bovendien is nu niet te overzien waar de verwarde en verwar
rende ontwikkeling van het kerkelijk leven in ons land in de nabije toekomst toe kan leiden. 
Om meer dan een reden lijkt het dan ook goed dat er contacten zullen worden onderhouden met de 
Gerefonneerde Bond. Deputaten stellen daarom voor een besluit te nemen in de geest van het besluit 
dat de synode van 1992 nam. 

3.2.4. Voorstel 
De synode 
constaterende 
1. dat de synode van 1992 uitsprak, dat er behoudens het verschillend verstaan van de artikelen 27-

29 N.G.B. op andere punten een grote mate van overeenstemming is geconstateerd met het 
Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervonnde Kerk; 

2. dat er dit maal slechts een gering contact is geweest met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde 
Bond; 

van oordeel 
1. dat de situiatie waarin de Gereformeerde Bond op dit ogenblik verkeert begrip en meeleven 

vraagt; 
2. dat het niettemin te betreuren is, dat er slechts zo weinig contact is geweest; 
3. dat er op dit moment geen sprake kan zijn van het doen van verdere stappen op weg naar kerkelij

ke eenheid; 
4. dat het toch goed is als er vormen van contact worden onderhouden met het Hoofdbestuur van de 

Gerefonneerde Bond in de hoop dat er later mogelijk perspectief zal komen naar kerkelijke een
heid; 

besluite 
deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de 
Nederlandse Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten . 
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De generale synode van 1992 kwam tot de volgende uitspraak die tevens een opdracht aan deputa
ten inhield: 
De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zich in alles willen 

stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt van de Christelijke Gereformeerde Kerken vragen, dat 

zij zich alsnog uitspreken over wat prof. dr. B.J. Oosterhoff geschreven heeft; 
3. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt van de Christelijke Gereformeerde Kerken vragen dat 

zij in de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken een onderzoek zullen instellen naar de 
confessionele betrouwbaarheid van deze kerken; 

4. dat in de samensprekingen met de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt het han
teren van het belijden omtrent de kerk aan de orde is geweest, maar dat er vragen zijn blijven lig
gen ten aanzien van het verstaan van de artikelen 27 - 29 N.G.B.; 

5. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil in de samensprekingen met de 
deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt nog niet grondig zijn doorgesproken; 

6. dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt erop aandringen dat de Christelijke Gereformeerde 
Kerken zich duidelijk uitspreken ten aanzien van de vraag of de verschillen die er zijn tussen beide 
kerken, een gescheiden kerkelijk leven vereisen; 

van oordeel 
1. dat de opvattingen van prof. dr. B.J. Oosterhoff jaren geleden reeds besproken zijn en dat toen 

deze zaak als afgehandeld is beschouwd en er in de vraag van de Gereformeerde Kerken 
Vrijgemaakt geen aanleiding is gelegen om er nu op terug te komen; 

2. dat - zoals ook de synode van 1989 uitsprak - het onjuist zou zijn om op grond van een verzoek 
van de deputaten van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt en ten overstaan van hen een taxa
tie te geven van de ontwikkelingen in de Nederlands Gereformeerde Kerken; 

3. dat de vragen die nog zijn blijven liggen met betrekking tot het verstaan van de artikelen 27 - 29 
N.G.B. beantwoord dienen te worden; 

4. dat de zaken met betrekking tot de toeëigening van het heil wezenlijke elementen van het belij
den betreffen, waarover overeenstemming dient te worden bereikt en dat het ontbreken van deze 
overeenstemming een belemmering is op de weg naar kerkelijke eenheid; 

5. dat het opmaken van een balans, zoals de generale synode van de Gereformeerde Kerken 
Vrijgemaakt dat wenst, momenteel niet mogelijk is; 

spreekt uit 
1. dat aan de verzoeken van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt genoemd onder overwegingen 

2 en 3 niet zal worden voldaan; 
2. dat het gesprek over het belijden omtrent de kerk dient te worden voortgezet; 
3. dat de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil verder dienen te worden bespro

ken - waarbij het resultaat van de bezinning van deputaten op wat de confessie op dit onderdeel 
zegt goede diensten kan bewijzen - opdat op deze wijze de verschillen zullen worden weggeno
men; 

4. dat zolang er geen vooruitgang wordt bereikt in het gesprek over de in 2 en 3 genoemde zaken er 
geen verdere stappen kunnen worden gedaan op weg naar kerkelijke eenheid; 

en besluit 
1. de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek 

voort te zetten; 
2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zetten; 
3. deputaten op te dragen de verschillen duidelijk te formuleren en zich te bezinnen op de vraag hoe 

ernstig die verschillen zijn teneinde de volgende synode te dienen met een gefundeerd antwoord 
op de vraag of en zo ja in hoeverre de besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere 
eenheid belemmeren; 

4. deputaten op te dragen zich tot de kerkeraden te wenden met de vraag welke contacten er met de 
Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zijn en waartoe deze contacten geleid hebben; 

5. de brief van de generale synode van de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt te beantwoorden. 

Dit besluit is door het moderamen van de synode aan de GKV meegedeeld. Deputaten kregen daar
van bericht. Met de opdracht zijn deputaten aan het werk gegaan . Hun activiteiten hebben zich in 
hoofdzaak geconcentreerd op drie terreinen. Zij waren aanwezig op de generale synode van de GKV 
die in het najaar 1993 te Ommen gehouden werd. Zij hebben een negental samensprekingen gehou
den met de deputaten GKV. Zij hebben een onderzoek ingesteld naar de contacten die er in onzeker
ken bestaan met de GKV. 

3.3.2. Generale Synode GKV- Ommen 1993 
Deputaten kregen een uitnodiging om aanwezig te zijn op de generale synode van de GKV, die in 
1993 te Ommen werd gehouden. Deze uitnodiging werd aanvaard. Op de zitting van 3 september 
kwam de relatie tot onze kerken aan de orde. Namens onze kerken waren aanwezig de deputaten 
Den Butler, Maris, Pothof, Quant en Westerink. Ds. J. Westerink kreeg als voorzitter van deputaten 
gelegenheid om de synode toe te spreken. In zijn toespraak dankte hij voor de ontvangen uitnodiging 
en gaf hij uiting aan de waardering voor de goede contacten die er tussen beide kerken zijn gegroeid. 
Anderzijds benadrukte hij dat er nog heel wat moeilijkheden te overwinnen zijn , zullen onze kerken tot 
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vereniging kunnen komen. Zijn toespraak werd beantwoord door de praeses van de synode, ds. M.H. 
Sliggers. 
Wat deputaten tijdens de bespreking van het rapport betreffende de relatie tot onze kerken opviel , 
was de milde toon die vrijwel bij alle sprekers doorklonk. Hoewel het rapport van de deputaten toch 
ook elementen bevatte waarin teleurstelling uitkwam over de stagnatie in de samensprekingen en 
over de besluiten van onze synode 1992, prevaleerde ter synode toch duidelijk de wil om de samen
sprekingen voort te zetten en te blijven streven naar eenwording van beide kerken. 
In een volgende zitting van de synode, die ook door een delegatie van deputaten werd bijgewoond, 
werden besluiten genomen terzake van de relatie tot onze kerken. Van deze besluiten is via de roe
pende kerk van Zierikzee kennis gegeven aan uw vergadering. Deputaten kregen daarvan een 
afschrift. 

3.3.3. Samensprekingen met deputaten GKV 
Van de gehouden samensprekingen geven we hier een samenvatting. 

3.3.3.1. 2 maart 1993 
In deze eerste samenspreking na de synode, die plaats vond te Bunschoten, werd een toelichting 
gegeven op de door de synode van Apeldoorn genomen besluiten. In haar besluiten was de synode 
weliswaar terughoudend, maar toch is ruimte gegeven om naar eenheid te zoeken. Naar aanleiding 
van de genomen besluiten werd met name gesproken over de samenhang tussen het oordeel dat er 
overeenstemming dient te zijn ten aanzien van de toeëigening van het heil en het besluit dat de ver
schillen duidelijk geformuleerd dienen te worden. Op grond van de synodeuitspraak werd geconsta
teerd dat er met twee mogelijkheden gerekend zal moeten worden: de verschillen worden weggeno
men of zij blijven. In het laatste geval zal moeten worden vastgesteld hoe zwaar ze wegen. 
Ten aanzien van de vraag of het mogelijk zal zijn de verschillen geheel weg te nemen werd twijfel uit
gesproken. Zou het ook kunnen zijn dat we met overgebleven verschillen moeten leren leven? Dat 
doet u in uw eigen kerkverband toch ook, werd door de deputaten GKV gezegd. 
In deze samenspreking kwam ook het bezinningsstuk van de synode over de toeëigening des heils 
ter sprake. Van de zijde van de GKV-deputaten werd gezegd, dat men zich goed in dit stuk kon vin
den. Als bezwaar werd genoemd, dat de toeëigening door de Heilige Geest veel meer nadruk krijgt 
dan de toeëigening door de gelovige zelf. Daardoor komt zowel de verantwoordelijkheid als de werk
zaamheid van de bondeling tekort. Ook werd gezegd, dat het veel dienstiger zou zijn geweest als in 
het stuk de verschillen beter zouden zijn aangegeven. Nu blijven de 'hete hangijzers' in feite onbe
sproken. 
In antwoord op de gemaakte opmerkingen is van de zijde van de CGK-deputaten gevraagd of er 
inderdaad van tweeërlei toeëigening gesproken moet worden. Het is één toeëigening, namelijk door 
het geloof en dat is weer het werk van de Geest. Is het niet typerend, zo werd gevraagd, dat de GKV 
steeds weer de nadruk leggen op de verantwoordelijkheid en de werkzaamheid van de bondeling? 
De GKV-deputaten zeiden er moeite mee te houden, dat de CGK de GKV telkens weer "de maat wil
len nemen". Dat komt ook uit bij de vraag hoe de zaken rond de toeëigening des heils in de GKV 
functioneren . Gesteld werd dat we elkaar slechts aan de belijdenis hebben te beoordelen. Het enige 
wat dan nog overblijft is dat we aan elkaar moeten wennen. We moeten uitgaan van het gebod tot 
eenheid en naar die eenheid moeten we blijven streven, anders zijn we wereldgelijkvormig bezig. 
Eenheid moet toch bereikbaar zijn , aangezien de CGK veel dichter bij de GKV dan bij de NGK staan. 
Ook moeten we van elkaar geen karikaturen schetsen. Van CG-zijde is in de lijn van het synodebe
sluit benadrukt, dat overeenstemming op het punt van de toeëigening des heils wel noodzakelijk is. 

3.3.3.2. 17 november 1993 
Deze samenspreking, gehouden te Amersfoort, was de eerste na de synode van de GKV. Door 
deze synode waren als deputaten benoemd de predikanten H.J. Boiten, F.H. Folkerts, dr. A.N. 
Hendriks, P. Niemeijer, M.H. Sliggers en B. van Zuijlekom. Van CG-zijde wordt voortaan door het 
gehele deputaatschap aan de samensprekingen deelgenomen. 
Ter sprake kwam allereerst wat de synode van Ommen-1993 besloot inzake de contacten met de 
CGK en de NGK. Er is bij de CGK-deputaten een zekere verwondering over de wijze waarop deze 
zaken besproken werden en de besluiten tot stand kwamen. Wijst dat niet op grote veranderingen 
binnen de GKV? Worden die ontwikkelingen nu welwillender beoordeeld dan in de zestiger jaren het 
geval was? 
Daarop werd door de GKV-deputaten geantwoord, dat het verschil met vroeger is, dat de dingen in 
de GKV nu niet meer vanzelfsprekend zijn. Ook is er nu, veel sterker dan vroeger, de begeerte om 
anderen te zoeken. Dat is zeker ten opzichte van de CGK het geval, maar het geldt ook in de rich
ting van de NGK. Dat laatste mag echter beslist niet zo uitgelegd worden alsof de belijdenis in de 
GKV in het geding zou zijn. Er is ook geen pluriformiteit gekomen ten aanzien van de belijdenis. Het 
is dan ook niet juist om een parallel te trekken met de situatie in de zestiger jaren; toen lag alles veel 
ernstiger. Wel is er inderdaad een grotere verscheidenheid in de GKV gekomen. Daar moeten deze 
kerken mee leren leven, zoals ook de CGK met verscheidenheid hebben moeten leren leven. 
Overigens is er in de GKV nergens sprake van 'gesloten kansels'. 
Wat betreft het besluit om contact te leggen met de NGK, dat heeft ook te maken met het feit, dat er 
ook in de NGK broeders zijn die grote zorg hebben over de ontwikkelingen binnen die kerken. De 
CGK-deputaten bleven het opmerkelijk vinden, dat er heel wat aan het veranderen is in de GKV. 
In de besluiten van de synode van de GKV wordt ook gesproken over de opvattingen van prof. dr. 
B.J. Oosterhoff. De vraag van CG-zijde was of voor de GKV deze zaak nu helemaal van de baan is. 
Daarop werd geantwoord, dat voor het moment gezegd is, dat dit geen breekpunt mag zijn , maar 
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als het tot vereniging van de beide kerken zal komen, kan het zijn dat de zaak van het verstaan van 

de Schrift alsnog wordt doorgesproken. 
In de toelichting op de besluiten van de synode werd ook nog gewezen op de noodzaak dat er bij de 

CGK een duidelijke positiekeuze zal komen ten opzichte van de vraag of de NGK trouwe kerken zijn 

of niet. 
Na de toelichting op de synodebesluiten werd weer gesproken over het bezinningsstuk van de CG

synode inzake de toeëigening des heils, waarbij de GKV-deputaten verschillende opmerkingen her

haalden, die zij in de samenspreking van 2 maart 1993 hadden gemaakt. Evenwel, was toen 

gezegd, dat zij zich goed in het stuk konden herkennen, dit keer werden er diverse kritische kantte

keningen bij het stuk gemaakt. 
Gezegd werd dat het stuk meer vanuit de confessie dan vanuit de Schrift spreekt. Gezegd werd 

ook, dat het stuk niet helemaal evenwichtig is, aangezien er meer gesproken wordt over de Geest 

die toeëigent dan over de mens die zich het heil dient toe te eigenen. Ten aanzien van de omschrij

ving van wat de toeëigening des heils is, werd opgemerkt, dat deze te anthropocentrisch is en daar

om te mager. Verder werd bezwaar gemaakt tegen de uitdrukking "bijzondere Geesteswerking": er 

is maar één Geesteswerking met tweeërlei uitwerking. Ook werd gezegd, dat het stuk te beperkt 

over de wedergeboorte spreekt: wedergeboorte is niet alleen het begin van het nieuwe leven. Bij 

wat in het stuk gezegd wordt over de kenmerken en standen in het geloofsleven werd de vraag 

gesteld, of die 'typen' bij tijd en wijle in de prediking aan de orde moeten komen. 

Tenslotte werd nog gezegd, dat de 'hete hangijzers' (tweeërlei kinderen des verbonds; onderschei

denlijk preken; beschouwing van de gemeente; verhouding belofte en eis; prediking over het werk 

van de Geest, enz.) die steeds weer in de samensprekingen een rol spelen, in het stuk niet 

genoemd worden. Daarom meent men met dit stuk niet veel verder te komen. 
Besloten werd, dat in een volgende samenspreking op de gemaakte kanttekeningen zou worden 

ingegaan. Wat de 'hete hangijzers' betreft werd door de GKV-deputaten voorgesteld , dat de CGK

deputaten daarover gespreksnota's zullen prepareren. Volgens de GKV-deputaten is dit de taak van 

de CGK-deputaten, aangezien deze zaken steeds weer door de CGK en niet door de GKV aan de 

orde gesteld zijn . Van de zijde van de CGK-deputaten werd daarop gepleit voor nota's afwisselend 

geschreven door CGK-deputaten en GKV-deputaten. Daar voelden de GKV-deputaten niet voor: de 

door de synoden van de CGK geuite bezwaren dienen door de CGK-deputaten verduidelijkt te wor

den, zoals de GKV-deputaten indertijd de bezwaren die er bij de synode van de GKV leefden nader 

geformuleerd hebben in een aantal nota's. 

3.3.3.3. 9 februari 1994 
In de samenspreking, gehouden te Bunschoten, werd allereerst door de CGK-deputaten gereageerd 

op de kritische kanttekeningen die van GKV-zijde bij het bezinningsstuk over de toeëigening des 

heils waren gemaakt. 
Op het bezwaar dat het stuk teveel vanuit de confessie en te weinig vanuit de Schrift spreekt werd 

gezegd, dat dit samenhangt met de opzet van het stuk. Overigens zien wij Schrift en confessie in 

één perspectief. Verder werd gezegd, dat er geen sprake is van onevenwichtigheid in de nota als 

het gaat om de verhouding tussen wat de Geest doet en wat de gelovige doet in de toeëigening van 

het heil. Wel leeft bij de CGK-deputaten telkens weer de vraag of men in de GKV wel voldoende 

oog heeft voor het werk van de Geest en of het hiermee soms samenhangt dat de GKV-deputaten 

steeds weer de menselijke verantwoordelijkheid zo benadrukken. Voor het overige werd toegezegd, 

dat van CG-zijde een schriftelijk antwoord zal worden gegeven op de kritiek, die de GKV-deputaten 

op onderdelen van de nota hadden gemaakt. 
Verder kwam in deze samenspreking aan de orde een gespreksnota, opgesteld door de CGK-depu

taten, getiteld ''Tweeërlei kinderen des verbonds". De GKV-deputaten betuigden instemming met de 

zienswijze zoals die in deze nota tot uitdrukking komt. Zij ontkenden dat in de GKV geleerd zou wor

den dat het "automatisch in orde komt wanneer je een kind van het verbond bent''. Van CG-zijde 

werd daarop gezegd, dat de praktijk in het GKV toch wel eens iets anders lijkt te zeggen. Het ver

schil , dat in de praktijk lijkt te bestaan werd als volgt geformuleerd: aan GKV-zijde de gedachte: je 

hebt het en lééf er nu ook naar; aan CGK-zijde de gedachte: hier is de belofte en hoe wil de Heere 

nu dat dit realiteit in je leven wordt en blijft? 
Met dankbaarheid werd vastgesteld dat van beide kanten ingestemd wordt met wat de nota zegt. 

Blijft over de vraag hoe we er in de praktijk mee omgaan. Dat leidde tot een gesprek over het adres 

van de prediking. De GKV-broeders maakten duidelijk dat zij in het aanspreken van de gemeente 

willen blijven in de lijn van het apostolische spreken tot de nieuwtestamentische gemeente: de 

gemeente als gemeente Gods. De situatie van de oudtestamentische profeten moet echter niet 

zomaar geprojecteerd worden op het Nieuwe Testament. 
Dit riep aan CG-zijde de vraag op met welk recht de situatie van nà Christus wel en die van vóór 

Christus niet over de situatie van de 20e eeuw kan worden heengelegd. De gemeente is de ver

bondsgemeente, maar zij dient wel tot inwilliging van het verbond te komen. Hier dient rekening 

gehouden te worden met het feit, dat niet alle leden der gemeente hetzelfde zijn. 

Dat laatste werd door de GKV-broeders erkend, maar toch ligt in de GKV het accent op het feit , dat 

de gemeente in de lijn van art. 28 N.G.B. de gemeente van ware gelovigen is. De belijdenis die is 

afgelegd moet gehonoreerd worden. Daarom is er terughoudendheid om de vraag te stellen: Bent 

u wel echt een kind van God? De vraag is veeleer: Leeft u er wel echt uit? 

Daartegenover stelden de CGK-deputaten dat niet voor niets gevraagd wordt naar een waar geloof 

en naar de waarachtige bekering (H.C. Zondag 7, 33). De Bijbel spreekt immers ook over een 

dwaze bouwer en over dwaze maagden. Ook werd nog gewezen op art. 29 N.G.B., waar gespro

ken wordt over de merktekenen van de ware christenen. 
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Geconstateerd werd, dat het gesprek erg verhelderend was, al bleven er wel punten van verschil 
over. 
Tenslotte gaven de CGK-deputaten te kennen dat zij het toch wel teleurstellend vinden als de depu

taten-GKV niet bereid zijn om over de in discussie zijnde punten in de vorm van een nota hun 
mening te geven. 

3.3.3.4. 4 mei 1994 
In deze te Amersfoort gehouden samenspreking was een schriftelijke reactie ter tafel op de kritische 

kanttekenin.gen op de bezinningsnota over de toeëigening des heils. In de bespreking hiervan werd 

voornamelijk aandacht gegeven aan de uitdrukking 'bijzondere Geesteswerking met het Woord'. De 

GKV-broeders bleven hier moeite mee houden . Hun voorkeur blijft uitgaan naar "één 

Geesteswerking met tweeërlei uitwerking". De CGK-deputaten stelden hierbij echter de vraag of we 

zo niet onbedoeld terecht komen bij het remonstrantisme. Waar blijft zo het element van de vrij

macht van de Geest, waar _D.L. III/IV, verw. der dw. 7 zo duidelijk op wijst? Na een uitvoerige 

bespreking werd de conclusie getrokken dat er aan de ene zijde wellicht vrees is voor verbonds

automatisme en aan de andere kant voor verbondslijdelijkheid. 

Verder was er een eerste deel van een nota over de toeëigening des heils ter tafel, geschreven door 

de GKV-deputaten. Deze deputaten hadden besloten de CGK-broeders tegemoet te komen en toch 

een en ander van de 'hete hangijzers' schriftelijk vast te leggen. Het ter tafel liggende stuk was ech

ter niet compleet; te zijner tijd zal het gevolgd worden door een tweede deel. Zodoende kon de 

bespreking geen afrondend karakter krijgen. Bovendien waren deputaten-CGK niet in de gelegen

heid geweest er eerst intern over te spreken. De bespreking droeg daardoor een sterk persoonlijk 
en oriënterend karakter. 
In dit stuk komt e_en paragraaf over "Leven uit Gods beloften"; met name deze paragraaf kreeg de 

aandacht. Daarbij werd uItvoeng van gedachten gewisseld over de betekenis van de uitdrukking 

'kind van God'. In de GKV wordt deze term gelijk gesteld aan de term 'kind des verbonds', terwijl in 

de CGK een 'kind van God' een gelovige is. De verbondsbeloften moeten aan de verbondskinderen 
nog vervuld worden. 

3.3.3.5. 19 oktober 1994 
De nota "Toeëigening in het geding" van de zijde van de GKV-deputaten was tijdig gereed gekomen 

en door de deputaten-CGK in eigen kring besproken. Deze hadden een schriftelijke reactie gege

ven. Beide, de nota en de reactie erop, werden in deze samenspreking, gehouden te Bunschoten, 
besproken. 
In eerster instantie werd opgemerkt, dat er bij de deputaten-CGK grote waardering is voor deze 

nota. Men is aangesproken door het confessioneel gehalte. 
B_ij het onderdeel "De weg van de Geest" stelden de deputaten-CGK de vraag of in de wijze waarop 

hier gesproken wordt de Geest niet teveel In het Woord wordt opgesloten. Komt de vrijmacht van de 

Geest zo niet tekort? De GKV-deputaten spraken over de moeite die zij ermee hebben dat op dit 

punt steeds weer hetzelfde gevraagd wordt. Deze zaak was immers al eerder aan de orde? Men 

bleef bij het bezwaar tegen de term "bijzondere Geesteswerking met het Woord". Wel werd toege

zegd dat men zich nog eens op de formulering wilde bezinnen. 

Ten aanzien van de paragraaf "Leven uit Gods beloften" kwam het gesprek opnieuw op de term 

'kind ~an God'. Van GKV-zijde werd gezegd dat als zij spreken van 'tweeërlei kinderen van God' zij 

zakelijk hetzelfde bedoelen als wanneer van CG-zijde gesproken wordt over 'tweeërlei kinderen des 

verbonds'. Daartegenover werd gezegd, dat zulk spreken veel misverstand verwekt in CG-kring. Er 

moet separerend gesproken worden. Geconcludeerd werd, dat wij elkaar de wederzijdse zienswijze 

wel kunnen verklaren, maar dat het verschillend taalveld toch verwarrend werkt. Het zal er toch om 

moeten gaan dat de gemeente de noodzaak van het wedergeboren worden van verbondskinderen 
erkent. 
Bij het onderdeel "Herkenning van het werk van de Geest'' werd van CG-zijde opgemerkt, dat hier 

dingen gezegd zijn , die vroeger in de GKV niet aan de orde kwamen. Wijst dit op een kentering in 

denken? De GKV-broeders antwoordden dat zij het niet zo zeer als een kentering willen zien, maar 

wel als een ontwikkeling. Bovendien zei men van de samensprekingen geleerd te hebben. 

Het onderdeel "Kennen van eigen ellende" leidde tot vragen ten aanzien van de plaats van de zon

dekennis. Is er een voorbereidend werk om tot Christus te komen? Het bleek moeilijk om op dit punt 

tot een gemeenschappelijke visie te komen, ook al omdat binnen de kring van de CGK-deputaten 
de meningen divergeerden. 
De bespreking van de nota kon niet worden beëindigd; besloten werd die op een volgende vergade
ring voort te zetten. 

3.3.3.6. 10 november 1994 
Deze samenspreking, weer te Bunschoten gehouden, was bedoeld om de bespreking van 19 okto

ber over de nota "Toeëigening in het geding" voort te zetten. 

H~t onderdeel "Onderscheidend preken" vormde de aanleiding tot een uitvoerig gesprek over de 

Wijze waarop de gemeente wordt aangesproken. Het bleek dat deze kwestie kennelijk een aangele

gen punt blijft. Opnieuw werd benadrukt, dat men in de GKV wenst te blijven in de lijn van Paulus' 

aanspraak van de gemeente, bijvoorbeeld in 1 Corinthiërs. De rest-gedachte van het Oude 

Testatent is nu van toepassing op de kerk van het Nieuwe Testament. De gemeente is naar haar 

aard gemeente van gelovigen, die deel hebben aan het werk Gods. Dat betekent echter niet dat 

allen in de kerk waarlijk gelovigen zijn . De gemeente dient echter wel als zodanig te worden gezien 
en aangesproken. 
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Van CG-zijde werd daartegen ingebracht, dat Paulus in 1 Cor. 10 juist met verwijzing naar Israël 

waarschuwende woorden spreekt. Ook zijn er andere gegevens in de Schrift waarmee gerekend 

dient te worden, zoals Openb. 2 en 3. Daar wordt soms op een heel andere manier tot en over de 

gemeente gesproken. Bovendien laat ook de pastorale praktijk zien, dat het ideaal van de gelovi_ge 

gemeente niet bereikt wordt. Het is daarom veel beter om van de 'verbondsgemeente' te bhJven 

spreken in plaats van de 'gelovige gemeente'. . 

De GKV-broeders meenden, dat die benaming de zaak echter nog teveel open laat. De gemeente Is 

de belijdende gemeente en die belijdenis dient serieus te worden genomen. Dit h_oge spreken kan er 

echter gemakkelijk toe leiden, dat men in slaap gesust wordt, zo werd van CG-z1Jde opgemerkt. Dat 

gebeurt als de aansporing is: Raak niet kwijt wat je hebt, in plaats van: Zorg dat je het knJgt. . 

De GKV-deputaten vroegen tenslotte of dit verschillend benoemen van de gemeente niet In elkaar 

verdragen kan worden. Is volledige overeenstemming in terminologie nodig of kunnen we elkaar 

ruimte geven? Daarop werd geantwoord, dat het naast elkaar zetten van 'verbondsgemeente' en 

'gelovige gemeente' in de CGK grote verwarring wekt. Evenwel bleven de deputaten-GKV b1J hun 

vraag of deze verschillende benadering in elkaar gedragen kan worden of dat dit een belemmenng 

vormt voor kerkelijke eenheid. 
In de algemene beoordeling van de nota werd van CG-zijde nog ingebracht, dat de praktijk in de 

GKV doet vermoeden dat er ten aanzien van de functionering van de in de nota aan de orde gestel

de zaken nogal wat te wensen over blijft. Met die opmerking hadden de deputaten-GKV grote moei

te. Functioneert een en ander in de CGK overal? vroegen zij . De vraag naar de functionering moe

ten de CGK intern maar stellen. Zij moeten niet de GKV de maat nemen. In antwoord hierop is 

gezegd, dat we de vraag naar de functionering aan de GKV in ootmoed en bescheidenheid st_ellen, 

omdat toegegeven moet worden, dat er ten aanzien van de besproken zaken ook In de CGK intern 

vragen te stellen zijn. Niettemin, de vragen moeten wel aan de orde komen, zowel naar binnen als 

naar buiten. 
De GKV-deputaten vroegen daarop of de verschillen kerkscheidend kunnen zijn als de CGK ze 

intern ook in elkaar dragen. Ook vroegen zij of er op deze punten eerst orde op zaken gesteld moet 

worden voordat we samen kunnen gaan. In ieder geval wenst men de vraag naar de funct1onenng 

niet gesteld te zien, zolang diezelfde vraag binnen de CGK gesteld kan worden . Met klem Wfüd 

gezegd, dat de GKV op de inhoud van de nota _aangesproken kunnen worden. Of all_es wat daarin 

staat ook zo functioneert is iets wat deputaten niet kunnen meten. Als we het eens zIJn over wat er 

in de nota staat, kunnen we in de weg van verdere toenadering gezamenlijk over de praktijk spre

ken. Overigens mogen de CGK niet meten met twee maten. En bovendien moeten de CGK er reke

ning mee houden dat er ten aanzien van de toeëigening van het heil binnen de GKV van een ken

tering gesproken kan worden. 

3.3.3.7. 8 februari 1995 
Ook deze samenspreking vond te Bunschoten plaats. Naar aanleiding van de nota "Toeëigening in 

het geding" was nog de vraag van GKV-zijde blijven liggen: Kunt u het in ons dragen als _we de 

gemeente als de gelovige gemeente zien? Daarop antwoordden de CGK-deputaten dat ZIJ op dit 

punt graag nog een keer zouden willen doorspreken. . 
Verder kwam in deze samenspreking aan de orde het eerste deel van een nota inzake het verstaan 

van de artikelen 27 - 29 N.G.B, geschreven door de GKV-deputaten. Het gesprek concentreerde 

zich voornamelijk op de onderscheiding 'zichtbare - onzichtbare' kerk; anders genoemd de kerk 

'coram Deo' en de kerk 'respectu hominum', zoals Calvijn dit onderscheid maakte; het is ook in de 

confessie terug te vinden (in art. 27 de kerk 'coram Deo'; in art. 29 de kerk 'respectu hominum'). 

Gaat bij de GKV-opvatting het onzichtbare niet teveel op in het zichtbare? zo vroegen de deputaten

CGK. Door GKV-deputaten werd inderdaad gezegd, dat men de term 'onzichtbaar' liever wil vermij

den. Voorkeur verdient het woord 'onoverzienbaar' . 
Vervolgens kwam ter sprake de betekenis van het kerkverband. De GKV-deputaten meenden, dat 

het kerkverband niet slechts een zaak van organisatie is, maar een gegeven met de gemeenschap 

der heiligen en de eenheid in Christus. Het kerkverband behoort daarom ook bij het werk van de 

Heilige Geest. De CGK-deputaten wilden op dit punt wat minder stellig spreken. Zij benadrukten dat 

er een verschil is tussen het werk van de Geest In het tostand komen van een plaatsehJke kerk en 

van een kerkverband. Een uitdrukking als "Christus heeft Zijn bloed ook voor het kerkverband 

gestort" gaat hen veel te ver. 
Besloten werd in een volgende samenspreking verder te spreken over de nota over de kerk, die dan 

ook gecompleteerd zal zijn met een laatste deel. 
Tot slot gaf de voorzitter van de CGK-deputaten een paar indrukken weer van de door hen recente

lijk in de CGK gehouden enquête met betrekking tot de contacten met de GKV. Er was een hoge 

respons, waarbij de resultaten een veelkleurig beeld laten zien. De zaak ligt in de CGK beslist niet 

eenduidig. 

3.3.3.8. 29 maart 1995 
Dit keer werd te Amersfoort vergaderd. De nota over de kerk was compleet en deputaten hadden 

zich tevoren op deze nota kunnen bezinnen. 
Nadat aanvankelijk nog enkele vragen uit de vorige samenspreking waren beantwoord, werd er van 

de zijde van de GKV-deputaten met klem op aangedrongen dat de CGK-deputaten zich zouden uit

spreken over het eerste deel van de nota. Daarop is toen gezegd, dat het veel beter zou zijn eerst 

de gehele nota te bespreken omdat het laatste deel ingaat op de toepassing van wat in het eerste 

deel is gesteld. 
Een zeer belangrijk onderdeel van deze samenspreking had te maken met de vraag of we niet wat 
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ootmoediger over het ware-kerk-zijn ' moeten spreken dan in de nota gebeurt. De CGK-deputaten 

meenden in de toon waarop de nota spreekt iets terug te vinden van het exclusieve en absolute dat 

in vroeger jaren diverse uitingen in de GKV kenmerkte. De opmerkingen die hierover van CG-zijde 

werden gemaakt, wogen de GKV-deputaten zwaar. Men wilde niet gezegd hebben dat het spreken 

over het 'ware-kerk-zijn' door hoogmoed gekenmerkt werd. 

Toen van CG-zijde gewezen werd op allerlei uitspraken uit vroeger tijd , waardoor deze indruk stellig 

gevestigd is, werd daarop geantwoord, dat dit slechts 'incidenten' waren, maar dat uit de officiële uit

spraken nooit bewezen kan worden wat van CG-zijde beweerd werd. 

Het kostte wel enige moeite om de GKV-deputaten ervan te overtuigen dat wat zij dan 'incidenten' 

noemen, het beeld dat van de GKV in de CGK heeft bestaan toch voor een groot deel heeft bepaald 

en dat het moeilijk is dat beeld zomaar kwijt raken . Wel werd erkend, dat er heel wat aan het veran

deren is in de GKV ook in dit opzicht, maar hoe denken de deputaten er nu over? was de vraag. 

Daarop is van de zijde van de GKV-deputaten toegegeven dat er in het verleden inderdaad wel 

eens aanleiding is gegeven voor de gedachte dat de GKV zich de enige ware kerk in ons land acht

ten . Anderzijds moeten de CGK ook beseffen dat tegen excessen officieel stelling genomen is, wat 

onder andere blijkt uit de veroordeling van de leer van ds. J. Hoorn. 

Van GKV-zijde werd het wenselijk geacht ook nu weer met een gezamenlijk persverslag te komen. 

De CGK-deputaten hebben meegedeeld, dat ze daar nu toch wel ernstige bedenkingen bij hebben. 

Al hebben zij er in het verleden mee ingestemd om tot zo'n persverslag te komen, het is hun even

wel gebleken dat er naar aanleiding van dat verslag soms al allerlei beschouwingen worden gege

ven in de pers, waar de bespreking van het officiele rapport ter synode dan weer invloed van onder

gaat. De GKV-deputaten zeiden het te betreuren dat er dit keer geen persverslag zal komen; ze wil

den er evenwel in berusten. 

3.3.3.9. 10 april 1995 
In deze te Bunschoten gehouden samenspreking werd verder gesproken over de nota "Omtrent de 

Kerk". Grote aandacht werd gegeven aan de vraag: "Als deputaten de synode zouden adviseren om 

tot kerkelijke vereniging over te gaan, terwijl verwacht kan worden, dat een derde of de helft van de 

chr. geref. en van de gerei. kerkleden niet mee wil verenigen, moet dan de praktijk van de huidige 

kerkelijke samenleving niet erg zwaar wegen?" 
Van GKV-zijde werd gezegd, dat het erg belangrijk zal zijn welk argument wordt aangevoerd. Als er 

de overtuiging is dat we in gehoorzaamheid aan Christus elkaar moeten zoeken dan dienen we door 

te gaan op de weg van vereniging , al zal daarbij grote voorzichtigheid vereist zijn . Laat de synode 

van de CGK echter eerst uitspreken, dat niet langer gesproken moet worden over 'ernstige verschil

len'. Als de CGK daarna toch menen dat van een vereniging van kerken (nog) geen sprake kan zijn 

vanwege interne moeiten, laten ze dit dan eerlijk zeggen. Overigens beseffen ook de GKV deputa

ten dat eenwording een langdurig proces zal zijn . Wel dient er echter de overtuiging te zijn dat het 

voor God niet bestaan kan dat we gescheiden leven. 
Op de vraag of de benadering van de deputaten GKV nu een andere is dan eerder het geval was, 

werd geantwoord, dat dit inderdaad zo is. Het besef is ontstaan dat het allemaal niet zo snel zal kun

nen als in het verleden wel eens gedacht is, omdat eenwording heel wat ingewikkelder is dan wel 

gemeend is. Bovendien hebben we over en weer van elkaars kerken wel eens een verkeerd beeld 

gehad. Maar wel moet vaststaan dat de verschillen niet kerkscheidend zijn . 

Vanuit de kring van CGK deputaten werd gezegd, dat er in de CGK een zekere vrees is voor een

wording met de GKV. De vraag komt op: Wat hangt ons dan boven het hoofd? Ontstaat er dan een 

ketterjacht? Daarop werd geantwoord, dat als eerst is uitgesproken dat er geen belemmeringen 

meer zijn , we wel met elkaar moeten doorspreken over bepaalde ontwikkelingen, maar dat daarbij 

geen reden tot vrees is. Waar dan over doorgesproken moet worden? Gedacht wordt aan het ver

schijnsel van gesloten kansels, het feit , dat er twee verschillende CGK zijn op één plaats, de brede 

samenwerking op het gebied van evangelisatie, bepaalde publicaties die in CG-kring verschijnen en 

met name de relatie tussen de CGK en de NGK en de in het kader van die samenwerking in sommi

ge plaatsen gegroeide praktijk. De GKV zijn in deze samensprekingen bevraagd op het hanteren 

van het belijden omtrent de kerk; de CGK zouden op dat punt ook bevraagd kunnen worden. Het is 

de deputaten GKV wel duidelijk geworden dat de CGK erg pluriform zijn en daar zal bij eenwording 

mee gerekend moeten worden, al zal dat in de praktijk niet altijd gemakkelijk zijn. Dingen die nu niet 

kerkscheidend zijn zouden het bij nader inzien wel kunnen worden. 

Ook kwam de 'ware-kerk-idee' nog weer aan de orde. De indruk blijft bestaan dat de gedachte dat 

de GKV de ware kerk zijn nog sterk leeft; een indruk die gevoed wordt door bepaalde publicaties. 

Daarop werd gezegd, dat het verschil maakt of de kerk confessioneel bezien wordt (dan is er maar 

één kerk) , of vanuit de praktijk (dan kan van meer dan één ware kerk gesproken worden). 

Op de vraag hoe de verhouding moet zijn tussen wat plaatselijk en wat landelijkk geschiedt op de 

weg naar eenwording zeiden de deputaten GKV dat ze niet de kant op willen die de CGK met de 

NGK zijn gegaan: plaatselijke ontwikkelingen mogen niet uit de pas lopen met de landelijke ontwik

kelingen. We moeten zien dat we kerkverbandelijk verder komen voordat er plaatselijk eenheid zal 

kunnen zijn. Anders zou er een ander kerkverband kunnen gaan ontstaan binnen het bestaande 

verband. 
Tenslotte gaven de deputaten GKV te kennen, dat ze het niet wenselijk achten nog verder te spre

ken over de toeëigening van het heil. De nota die daarover geschreven is, moet genoeg zijn . Ten 

aanzien van wat gezegd is over de verhouding O.T. en N.T. werd nog opgemerkt, dat dit wellicht 

niet helemaal het standpunt van de GKV vertolkt. Wel wil men de gemeente, net als de apostelen, 

blijven aanspreken als de gelovige gemeente. 
Aan het eind van de bespreking werd geconstateerd dat we in deze serie samensprekingen door 
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tijdgebrek niet zijn toegekomen aan de opdracht van de synode van de GKV om tot een duidelijke 
positiekeus te komen ten opzichte van de vraag of de NGK trouwe kerken zijn of niet. 

3.3.4. Enquête 
In het besluit dat de synode van 1992 nam werd aan deputaten ook opgedragen 'zich tot de kerkera
den te wenden met de vraag welke contacten er met de Gereformeerde Kerken Vrijgemaak1 zijn en 
waartoe deze contacten geleid hebben'. Deputaten hebben deze opdracht uitgevoerd. Per schrijven 
van 21 juni 1994 werden aan de kerkeraden de volgende vragen voorgelegd: 
1. Is er in uw ressort een Gereformeerde Kerk Vrijgemaakt? 
2. Zo ja, zijn er contacten met deze kerk? Waarin bestaan die contacten? Is er enige vorm van 

samenwerking op plaatselijk niveau? 
3. Hebt u samensprekingen met de GKV? Kunt u ons iets meedelen over de frequentie en het ver

loop van die samensprekingen? Over welke onderwerpen is en wordt gesproken en waartoe lei
den deze gesprekken? Welke positieve ontwikkelingen constateert u en zijn er ook struikelblok
ken? 

4. Wanneer u nu geen samensprekingen houdt, zijn ze er dan mogelijk in het verleden wel geweest, 
tot welk resultaat hebben die vroegere samensprekingen geleid, waarom en door wie zijn ze afge
broken? Worden er pogingen ondernomen ze te hervatten? 

5. Wanneer u nog nooit samengesproken hebt met de GKV ter plaatse, zijn er dan wel eens pogin
gen daartoe ondernomen; zo ja, van welke zijde, en waarom zijn die pogingen gestrand? 

6. Hebt u nog andere informatie die voor deputaten van belang kan zijn met het oog op de vervulling 
van de opdracht van de G.S.? 

De respons op deze enquête is zeer goed te noemen. Ongeveer 140 kerkeraden reageerden. De 
grote gevarieerd heid in de reacties maakt het echter moeilijk er een bepaald patroon uit af te leiden. 
In 26 gevallen is er geen GKV in het ressort. 
Enige vorm van contact of samenspreking hebben 49 kerken. Soms is er sprake van een beginnend 
contact, soms is er een verdergaand contact. Enkele GKV hebben te kennen gegeven eerst te willen 
verenigen voordat er van samenwerking sprake zal kunnen zijn . 
Samensprekingen zijn er in 38 kerken. Sommige kerken spreken al jaren samen; bij andere kerken 
zijn de samensprekingen pas begonnen en dragen ze nog een verkennend karak1er. De onderwer
pen, die besproken worden zijn overwegend dezelfde die ook in de landelijke samensprekingen aan 
de orde komen. 
In sommige gevallen hebben de contacten geleid tot het opstellen van een verklaring dat beide kerken 
elkaar wederzijds erkennen als ware kerken van Christus. In een enkel geval blijkt een classis van de 
GKV vragen te stellen bij de bereik1e eenheid. 
Komen in de samensprekingen onderwerpen aan de orde zoals de verhouding tot de NGK of de 
opvattingen van prof. Oosterhoff en wijlen prof. Versteeg dan verlopen de samensprekingen meestal 
stroef. Bij de bespreking van de toeëigening des heils wordt de variatie binnen de CGK duidelijk zicht
baar. 
Daarnaast zijn tot nog toe in 26 gevallen de besprekingen op niets uitgelopen. Het vastlopen ligt de 
ene keer aan de CGK, de andere keer aan de GKV. Voor de CGK ligt dat vaak aan verschillen ten 
aanzien van de toeëigening des heils; voor de GKV aan contacten die de CGK onderhouden met de 
NGK, de brede manier van evangeliseren en vragen bij de confessionele betrouwbaarheid van de 
CGK. Vaak wordt in de ontvangen brieven ook gewezen op het verschil in de prediking. Dat laatste is 
vooral ook het argument waarom 35 kerken aangeven geen contact met de GKV te wensen. 
De resultaten van de enquête laten een veelkleurig beeld zien. De reacties zijn soms duidelijk tegen
strijdig. De CGK zijn rijk geschakeerd; zo geschakeerd, dat de vraag op kan komen of er nog wel een 
eenheid in te ontdekken valt. In ieder geval is de vraag op zijn plaats of onze kerken niet té gevarieerd 
zijn om contacten met andere kerken te onderhouden, terwijl die contacten dan ook nog generaal 
gedragen worden. 
Uit de gegevens, die uit deze enquête af te leiden zijn , concluderen deputaten dat grote voorzichtig
heid geboden is. Daar zijn allen het over eens. De vraag hoe dat voorzichtige beleid gestalte moet krij
gen, wordt verschillend beantwoord. De een meent, dat we niet van de ingeslagen weg terug kunnen, 
al moet ons verder gaan op die weg zeer behoedzaam zijn . We hebben in 1986 deze weg zelf gewild; 
bovendien is er van Godswege een roeping tot het zoeken van eenheid. We mogen ook moed grijpen 
uit de positieve ontwikkelingen, die gemeld worden. De ander is van mening dat als er geen mogelijk
heid is om het hele kerkverband mee te krijgen op de weg naar vereniging met de GKV het de vraag 
is of we wel op de goede weg zijn . Zijn we met deze contacten gebaat als binnen onze kerken de ver
deeldheid erdoor toeneemt? Moet ook de gang van zaken in de contacten met de NGK niet een waar
schuwend voorbeeld zijn? 
Al zijn de conclusies die uit de enquête getrokken worden verschillend, deputaten zijn wel unaniem 
van oordeel , dat het zeer wenselijk dat de synode duidelijke leiding geeft in deze zaak. 

3.3.5. Evaluatie 
In de verslagperiode zijn de contacten met de deputaten GKV zeer intensief geweest. Intensief wat 
betreft de frequentie waarmee vergaderd is, maar ook intensief ten aanzien van het inhoudelijke van 
de discussies. De onderwerpen die met name de aandacht vroegen waren de "toeëigening van het 
heil" en het "belijden omtrent de kerk". Een zaak, die niet of slechts terloops aan de orde kwam was 
de relatie tot de Nederlandse Gereformeerde Kerken, alhoewel de synode van de GKV haar deputa
ten opdracht gaf ook die zaak te bespreken. Dezelfde synode heeft ten aanzien van de opvattingen 
van Apeldoornse hoogleraren uitgesproken, dat daar in deze fase niet meer over gesproken behoefde 
te worden. 
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De samensprekingen zijn over het algemeen in een goede tot zeer goede sfeer gehouden. Momenten 
van spanning ontbraken niet, maar de atmosfeer was doorgaans welwillend met begrip voor elkaars 
standpunten. Bestond aanvankelijk de indruk, dat de GKV-deputaten tijdens de verslagperiode tot een 
afronding wilden komen, zodat duidelijk zou worden of onze beide kerken zouden kunnen verenigen, 
langzamerhand kwam er een kentering in deze wijze van benaderen en toonden de GKV-deputaten 
begrip voor het feit, dat alles niet zo vlug kan gaan en ook niet behoeft te gaan. Dat nam veel van de 
spanning weg. 
Van de zijde van de GKV-deputaten zijn er ernstige pogingen geweest om naar onze bezwaren te lui
steren en er mee te rekenen. Men is in de wijze van formuleren van standpunten soms ook ver aan 
onze wensen tegemoet gekomen. Na aanvankelijke weigering bleken de GKV-deputaten toch bereid 
terzake van de in discussie zijnde punten gespreksnota's voor te bereiden, waardoor wij in staat 
waren hun standpunten duidelijk te leren kennen. Ook hierin bleek de bereidwilligheid van hun kant. 
Het kan gezegd worden dat er in deze serie samensprekingen opmerkelijke vorderingen zijn gemaakt. 
Met dankbaarheid kon meer dan eens worden geconstateerd dat er een bepaalde mate van overeen
stemming werd bereik1 in de visie op de toeëigening des heils. De nota die over dit onderwerp door de 
GKV-deputaten op tafel was gelegd, kon op vele punten onze instemming krijgen. Ook ten aanzien 
van de wijze waarop de visie op de kerk was geformuleerd in de daarop betrekking hebbende nota 
kon positief worden gereageerd. 
We hebben geconstateerd dat het maken van vorderingen samenhangt - althans voor een deel - met 
een aantal veranderingen binnen de GKV. De ontwikkelingen in deze kerken staan niet stil. Er is daar 
meer aandacht gekomen voor vragen die betrekking hebben op de persoonlijke geloofsbeleviung. Zo 
werd van GKV-zijde duidelijk uitgesproken, dat de noodzaak van wedergeboorte ook ten aanzien van 
verbondskinderen gepredik1 moet worden. En ten aanzien van de kerk is er niet overal meer het door 
ons zo vaak als exclusivistisch ervaren spreken over de ware kerk. Ook bij het thema van de kerk lijkt 
er een andere toonzetting gekomen. 
Die veranderende benadering der dingen hebben we ook geconstateerd in de wijze waarop de syno
de van Ommen de relatie tot andere kerken besprak. In de gesprekken met deputaten heeft men het 
ons ook toegegeven; daarbij wees men erop, dat de samensprekingen niet nagelaten hebben invloed 
uit te oefenen. 
Evenwel, ook na de intensieve samensprekingen waarin we elkaar dicht genaderd zijn , zijn er vragen 
overgebleven. Het verslag van de samensprekingen laat zien, dat er een verschil bleef bestaan in het 
spreken over de "bijzondere Geesteswerking met het Woord". De GKV-deputaten bleven de voorkeur 
geven aan "één Geesteswerking met tweeërlei uitwerking", waarbij dan direct de vraag naar de vrij
macht van de Geest naar voren komt. 
Ook in de bespreking van het bezinningsstuk van de synode van 1992, dat aanvankelijk nogal wat kri
tiek ontmoette, kwam uit dat er verschillend gedacht wordt. De vraag of we moeten spreken van de 
"verbondsgemeente" of van de "gelovige gemeente" is eveneens open gebleven, waardoor ook de 
gedachte bleef bestaan dat de benadering van de gemeente in de GKV te optimistisch is. 
Wat betreft de vraag wie een "kind van God" is bleef er ook onduidelijkheid. En wat in de samenspre
kingen een enkele maal aan de orde kwam betreffende de relatie tussen het Oudtestamentische 
Israël en de Nieuwtestamentische gemeente bleef ook onduidelijk, al werd op een later moment 
gesteld, dat hetgeen daarover naar voren was gebracht niet de opvatting is die in de GKV in het alge
meen wordt aangehangen. 
Ten aanzien van het belijden omtrent de kerk bleef er een verschil in spreken over de onderscheiding 
zichtbare-onzichtbare kerk. Er bleef naar ons gevoelen ook nog een aantal sporen over van het 
"ware-kerk-denken", al liggen de accenten niet meer zo scherp als een aantal decennia geleden. 
Toegegeven werd dat er in het verleden wellicht wel eens aanleiding gegeven is om te denken dat de 
GKV zich als de enige ware kerk in ons land beschouwden, al is dit nooit met uitsluiting van de CGK 
zo gesteld. 
Vanzelfsprekend heeft binnen het deputaatschap de vraag naar de taxatie van de verschillen veel 
aandacht gekregen. Zo luidde immers ook de opdracht van de synode van 1992. Hier zijn onze 
wegen echter wel uiteen gegaan. Dat wil zeggen, dat de taxatie van de verschillen bij ieder niet gelijk 
is. Toegespitst op de vraag of deze verschillen een gescheiden kerkelijk leven rechtvaardigen zegt de 
een duidelijk "nee", terwijl anderen dat "nee" nog niet zo duidelijk durven uitspreken en vooralsnog 
neigen naar een "ja". 
Zij die slechts van accentsverschillen willen spreken gronden dat op het feit, dat de wijze waarop de 
nota van de GKV-deputaten over de toeëigening van het heil schrijft, de opvattingen die daarover 
in onze eigen kerken worden aangehangen, zeer dicht benadert. De verschillen zijn voor een deel te 
verklaren uit een verschillend taalgebruik. De GKV denken bij 'kind van God' eerder aan een ver
bondskind, de CGK aan het kindschap van God krachtens wedergeboorte. Zij betreuren het, dat hier
door juist in de prak1ijk meermalen onvoldoende onderscheiden wordt tussen deze 'tweeërlei kinderen 
Gods'. Het feit, dat van GKV-zijde de noodzaak van wedergeboorte uitdrukkelijk werd erkend en dat 
opgemerkt kan worden, dat hiervoor in de GKV hoe langer hoe meer aandacht ontstaat, brengt deze 
deputaten tot de overtuiging, dat de Heere hier openingen gegeven heeft die niet mogen worden ver
waarloosd. Zij zijn dan ook van oordeel , dat op dit punt het doen van verdere stappen op weg naar 
eenwording niet in de weg gestaan mag worden. Deze deputaten wijzen ook op de positieve geluiden 
over toenadering op plaatselijk niveau, die ons via de gehouden enquête bereik1en. 
Ook met betrekking tot de visie op de kerk blijken er geen onoverkomenlijke hindernissen meer te lig
gen, al zou het wel worden toegejuicht als de GKV een milder standpunt zouden innemen tegenover 
de NGK. Zolang dat niet verandert blijft hier wel een knelpunt zitten, dat men name scherp wordt 
gevoeld in die kerken binnen ons kerkverband waar het tot een bepaalde vorm van samenwerking 
met de plaatselijke NGK gekomen is. 
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Er zijn evenwel ook deputaten die zwaarder aan de overgebleven verschillen tillen . Uiteraard ontken
nen zij niet dat wat in de gespreksnota's zwart op wit staat in vele opzichten grote waardering en 
instemming verdient. Maar de verschillen die ook na herhaalde gesprekken op bepaalde, hierboven 
genoemde, punten zijn gebleven doen hen vermoeden, dat we elkaar toch niet in alle dingen ver
staan. Zij geloven ook niet dat dit alleen een kwestie van een verschillend taalveld is; het is veeleer 
een verschil in geestelijk klimaat. 
Als voorbeelden van de overgebleven verschillen zien zij: 
1. Het benaderen van de gemeente als de "gelovige gemeente" waarvoor de GKV-deputaten zich op 

Paulus beroepen. Op die manier wordt tekort gedaan aan andere noties in het Nieuwe Testament 
(b.v. de wijze waarop tot de gemeenten in Klein-Azië wordt gesproken in Openb. 2 en 3 en waarop 
Paulus spreekt in 1 Cor. 10). 

2. Het gelijkstellen van de termen 'verbondskind' en 'kind van God'. Dit is niet alleen verwarrend, 
maar tekent ook een verschillend geestelijk klimaat. 

3. De afwijzing van de uitdrukking 'bijzondere Geesteswerking met het Woord'. Ook dit tekent een 
ander geestelijk klimaat. 

Het feit, dat op deze punten geen overeenstemming kon worden bereikt, doet vermoeden dat, hoe 
dicht we elkaar in de formuleringen ook naderen, de praktijk toch grote verschillen blijft vertonen. Als 
hetgeen in de nota over de toeëigening van het heil tot uitdrukking komt het algemene gedachten
goed zou zijn in de GKV dan vallen veel van de eerder genoemde bezwaren weg en zouden de door 
eerdere generale synoden gebruikte uitdrukkingen als "ernstige verschillen" en "wezenlijke verschil 
len" kunnen worden teruggenomen. Maar laat de praktijk zien, dat dit het algemene gedachtengoed 

1s? 
De uitslag van de enquête en de wijze waarop van de kant van verschillende van onze kerken over de 
prediking in de GKV wordt gesproken, lijkt te bevestigen, dat er in de praktijk nog grote verschillen 
zijn . Houdt wat via de samensprekingen wordt bereikt aan overeenstemming dan wel gelijke tred met 
de praktijk in de kerken? 
Daarbij doet zich dan terstond de vraag voor of een consensus op papier wel zoveel waarde heeft. 
Die consensus zal dan op het punt van de functionering moeten worden getoetst. En dat is nu juist 
een zaak waar de GKV-deputaten van gezegd hebben, dat men daar niet van gediend is. We moeten 
elkaar niet de maat nemen, zo is bij herhaling benadrukt. Bovendien, zo stelden zij, dienen de CGK 
dan de hand in eigen boezem te steken, want dezelfde verwijten kunnen dan ook geadresseerd wor
den aan de CGK zelf. Als er op enkele punten verschillen blijven bestaan moeten we dat in elkaar 
dragen, zo is de mening van de GKV-deputaten. 
Ook de verschillen met betrekking tot het belijden omtrent de kerk zijn niet allemaal weggenomen. Het 
blijft een moeilijk punt , dat er over de onderscheiding zichtbare-onzichtbare kerk anders wordt 
gedacht, waarbij de onzichtbare kerk teveel opgaat in de zichtbare. 
Ondanks deze uiteenlopende taxaties van de verschillen zijn deputaten het er over eens, dat - als er 
van voortzetting van de contacten met de GKV sprake zal zijn - er bij die contacten grote voorzichtig
heid geboden is. Die overtuiging baseren zij onder andere op de uitslag van de gehouden enquête; 
een uitslag die immers laat zien dat onze kerken ten aanzien van de relatie tot de GKV uitermate ver
deeld zijn. Op dit moment zou het alleen al daarom onverantwoord zijn om op eenwording van beide 
kerken aan te sturen. 
Voorzichti~heid is ook geboden omdat van de zijde van de GKV-deputaten de mogelijkheid is aange
geven om In de verdere contacten ook een aantal zaken aan de orde te stellen die betrekking heeft op 
in ons kerkverband bestaande gewoonten en situaties. 
Voor sommige deputaten weegt ook erg zwaar dat de GKV het als een hindernis beschouwen dat 
onze kerken in een aantal gevallen tot vérgaande samenwerking met de NGK gekomen zijn. Dat is 
voor hen een extra reden tot voorzichtigheid. 
Binnen het deputaatschap wordt de moeite gevoeld, dat ook ten aanzien van de relatie tot de GKV 
ons kerkelijk leven een grote gevarieerdheid te zien geeft. Dat weerspiegelt zich ook in ons deputaat
schap. Wel leeft de vrees bij allen, dat onze kerken een vereniging met de GKV niet kunnen dragen, 
of die vereniging zal met grote schade gepaard gaan. Dit is met de GKV-deputaten besproken en zij 
zeiden dat men het onze kerken niet kwalijk zou nemen als die reden eerlijk genoemd zou worden en 
als om die reden bij het verder zoeken naar eenheid grote voorzichtigheid zou moeten worden 
betracht. 
De vraag voor deputaten is geweest of onze kerken, gelet op de tegengestelde reacties, wel verder 
moeten gaan op de ingeslagen weg. Hier wordt niet gelijkluidend over gedacht. De een meent, dat we 
van die weg niet terug kunnen, mede ook gelet op het gebod van Christus. De ander is van mening 
dat we wel terug zouden kunnen van die weg als de praktijk immers bewijst dat de weg op dit moment 
niet begaanbaar is. 
Hoe hier verder ook over gedacht moge worden, duidelijk is wel , dat we met de GKV-deputaten 
instemmen als deze zeggen dat eventuele plaatselijke ontwikkelingen niet uit de pas mogen lopen 
met de landelijke ontwikkelingen. 

3.3.6. Voorstel 
De synode 
overwegende 
1. dat eerdere synoden hebben uitgesproken, dat de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zich in 

alles willen stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis ; 
2. dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat er tussen de GKV en de CGK ernstige en wezenlij

ke verschillen bestaan; 
3. dat deputaten indringend met de deputaten GKV gesproken hebben over de toeëigening des heils 

en het belijden omtrent de kerk; 
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4. dat in die gesprekken toenadering tot en een beter verstaan van elkaar geconstateerd kon wor
den; 

5. dat ten aanzien van be_i_de gespreksonderwerpen gezegd kan worden, dat in de GKV veranderin
gen in denken e_n praktijk te constateren zijn , maar dat er tegelijk ten aanzien van beide onderwer
pen aspecten Zijn waarover nader gesproken dient te worden; 

6. ~~~-nkele zaken niet of onvoldoende besproken zijn gebleven, zoals de wederzijdse relatie tot de 

7. dat d'e deputaten GKV hebben aangegeven dat bij voortgaande contacten ook een aantal zaken 
betrekking hebbende op bepaalde situaties en gewoonten in de CGK, aan de orde zou kunne~ 
komen; 

8. dat de gehouden enquête te zien geeft dat in onze kerken op een zeer gevarieerde wijze de relatie 
tot de GKV wordt beoordeeld en dat zelfs van tegengestelde waardering van die relatie gesproken 
moet worden; 

van oordeel 
1. dat het verheugend is dat er op een aantal punten duidelijk van herkenning gesproken kan wor

den; 
2. dat uitsluitend afga_ande op de door de deputaten GKV geformuleerde visie op de toeëigening van 

het heil en het belijden omtrent de kerk geconcludeerd zou mogen worden dat in het licht van de 
confessie de verschillen. minder ernstig zijn dan in het verleden wel is gesteld, maar 

3. da_t op grond van wat uit de kerken gehoord en in de praktijk waargenomen wordt de vraag open 
blijft _of datgene wat op het niveau van deputaten Is bereikt, ondanks positieve ontwikkelingen in 
prediking en gemeentebeschouwing, in de GKV ook voluit functioneert· 

4. dat er ten aanzien van de overgeb_leven verschillen deels_ van een ve'rschillend spraakgebruik en 
deels van een verschillend geestelijk klimaat sprake kan Zijn en dat het daarom van belang is over 
de overgebleven verschillen nader door te spreken; 

spreekt uit 
1. dat de gesprekken met de deputaten GKV op basis van de bereikte punten van overeenstemming 

dienen te worden voortgezet, 
a. waarbij de vragen die nog zijn blijven liggen nader besproken dienen te worden en 
b. waarbij ook aandacht dient te worden gegeven aan de functionering van datgene waar deputa

ten overeenstemming over hebben bereikt; 
2. dat het tot de taak van deputaten behoort in voortgezette besprekingen in te gaan op eventuele 

bezwaren die de GKV-deputaten tegen bepaalde situaties en gewoonten in de CGK zouden willen 
inbrengen; 

3. dat de_ plaatselijke kerken in de contacten met de GKV met wijsheid zullen handelen, opdat de 
eenheid binnen eigen kerkverband niet op het spel wordt gezet; 

en besluit 
1. de GKV te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek voort te zetten· 
2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zette~. 

3.4. Nederlands Gereformeerde Kerken (N.G.K.) 

3.4. 1. Opdracht 
In de relatie tot de N.G.K. kwam de synode van 1992 tot het volgende besluit: 
De generale synode 
overwegende 
1. dat de synode van 1989 uitsprak, dat de Nederlands Gereformeerde Kerken zich in alles willen 

stellen op de grondslag van en be~eren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 
2. dat de synoden van onze kerken In het verleden herhaaldelijk hebben uitgesproken dat het zoe-

ken van eenheid met de Nederlands Gereformeerde Kerken roeping van de kerk is· 
3. dat op diverse plaatsen _die eenheid i_s gezocht _en in mindere of meerdere mate ook is gevonden; 
4. dat verschillende kerkelijke vergadenngen bewilligd hebben in deze gevonden eenheid· 
5. dat anderzijds in de contacten met de N_ederlands Gereformeerde Kerken keer op kee~ ondervon

den wordt dat er verschillen gebleven zijn, met name met betrekking tot de toeëigening des heils 
en de kerkregering; 

6. dat overigens slechts dan een vollediger beeld kan ontstaan van de houding in onze kerken ten 
aanzien van de Nederlands Gereformeerde Kerken als deputaten daarover contact onderhouden 
met alle Christelijke Gereformeerde Kerken; 

constaterende 
1. dat er steeds __ weer spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk hier en daar 

wel en landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de Nederlands Gereformeerde Kerken en 
dat dit binnen eigen kerkverband moeite geeft; 

2. dat op het niveau van deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils niet 
besproken konden worden in gezamenlijk beraad (zoals de synode van 1989 had gewild), aange
zien de Nederlands Gereformeerde commissie na de vele besprekingen in de vorige perioden er 
de voorkeur aan gaf om een schriftelijk stuk op tafel te leggen en dat dan ook als laatste woord in 
deze kwestie te beschouwen; 

3. dat volgend _op ~it 'laatste ~oord' er op schriftelijk gestelde vragen van de kant van deputaten een 
nadere schnftelijke verklaring volgde van de kant van de Nederlands Gereformeerde commissie 
waarin een aantal onduidelijkheden verhelderd werd, al bleven er verschillen bestaan; ' 

4. dat deputaten een begin hebben gemaakt met de uitvoering van de opdracht van de synode om 
de vragen met betrekking tot het Akkoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) te bespreken; 
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5. dat binnen de Nederlands Gereformeerde Kerken de discussie over het A.K.S. weer op gang 
gekomen is; 

van oordeel 
1 . dat het bij de toeëigening des heils om een wezenlijk deel van de gereformeerde belijdenis gaat; 
2. dat het ontbreken van overeenstemming op dit punt een belemmering is op de weg naar kerkelijke 

eenheid; 
3. dat in het licht van het voorgaande niet alleen voortgezette gesprekken op landelijk niveau van 

belang zijn , maar ook plaatselijke gesprekken, waarbij de verschillen met betrekking tot de toeëi
gening des heils alsmede de vragen aangaande het functioneren daarvan voorwerp van bezinning 
moeten zijn; 

4. dat de bestaande verschillen ten aanzien van de kerkregering nog niet voldoende doorgesproken 
zijn; 

5. dat nog steeds van belang is wat de synoden van 1983 en 1986 uitspraken, namelijk dat het zoe
ken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt en dat het daarom belang
rijk is de noodzaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband in het 
oog te houden; 

spreekt uit 
1. dat zolang er verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils alsmede vragen aangaande 

het functioneren daarvan blijven bestaan, deze een belemmering vormen voor kerkelijke eenheid; 
2. dat deze verschillen en vragen verder dienen te worden besproken - waarbij de bezinning van 

deputaten op wat de confessie over de toeëigening des heils zegt goede diensten kan bewijzen -
opdat op deze wijze de verschillen uit de weg geruimd worden; 

en besluit 
1. aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken onder betuiging van 

dank voor haar schrijven van 15 oktober 1991 te verzoeken haar commissie voor Contact en 
Samenspreking op te dragen het gesprek over de toeëigening des heils en de kerkregering voort 
te zetten; 

2. deputaten op te dragen 
a. om te zien naar de mogelijkheden om de verschillen met betrekking tot de toeëigening des 

heils alsmede de vragen naar het functioneren ervan grondig met de commissie van de 
Nederlands Gereformeerde Kerken te bespreken aan de hand van het resultaat van hun 
bezinning op wat de confessie op dit onderdeel zegt, opdat die verschillen zullen worden weg
genomen; 

b. de gesprekken over het A.K.S. en het functioneren ervan voort te zetten en daarbij mede aan
dacht te geven aan diverse landelijke en plaatselijke ontwikkelingen die een belemmering op 
de weg naar eenheid kunnen zijn; 

3. deputaten op te dragen de verschillen duidelijk te formuleren en zich te bezinnen op de vraag hoe 
ernstig die verschillen zijn teneinde de volgende synode te dienen met een gefundeerd antwoord 
op de vraag of en zo ja in hoeverre de besproken zaken het voortgaan op de weg naar verdere 
eenheid belemmeren; 

4. de kerken dringend te adviseren bij het onderhouden van contact met de Nederlands 
Gereformeerde Kerken de eenheid binnen eigen kerkverband te bewaren en alles in het werk te 
stellen om het onderlinge vertrouwen te bevorderen. 

Van dit besluit zijn de NGK door het moderamen van de synode op de hoogte gesteld; deputaten ont
vingen hiervan bericht. Vervolgens zijn deputaten met de in dit besluit vervatte opdracht aan het werk 
gegaan. Wel realiseerden zij zich dat het niet eenvoudig zou zijn om de gegeven opdrachten uit te 
voeren. Met name het opnieuw bespreken van de verschillen met betrekking tot de toeëigening des 
heils zou bij de NG-commissie ongetwijfeld op bezwaren stuiten. Trouwens, ook deputaten vroegen 
zich af wat er na alles wat er al besproken was, nu nog te bespreken zou kunnen zijn . Niettemin zijn 
de opdrachten van de synode aangevat. 

3.4.2. Correspondentie 
Alvorens we konden komen tot het houden van samensprekingen met de Nederlands Gereformeerde 
Commissie voor Kontakt en Samenspreking moest eerst enige tijd met deze commissie worden 
gecorrespondeerd. Deputaten stelden de commissie voor om in een samenspreking een toelichting te 
geven bij de besluiten van de synode en om verder te spreken - aan de hand van de bezinningsnota, 
vastgesteld door de synode - over de zaken betreffende de toeëigening des heils. Ook werd voorge
steld om verder te spreken over het A.K.S. , met toespitsing op de vraag naar de betekenis van een 
kerkorde en de verhouding tussen de plaatselijke kerk en het kerkverband. 
Van de commissie werd bericht ontvangen, dat men bereid was opnieuw te spreken over de overge
bleven vragen, maar dat men er de voorkeur aan gaf onze vragen van te voren schriftelijk te ontvan
gen. Tevens stelde de commissie voor om over het A.K.S. pas te spreken nadat overeenstemming 
zou zijn bereikt over de toeëigening des heils. Ook wilde de commissie graag nog eens spreken over 
de federatie-gedachte. 
Deputaten besloten om aan het verzoek om de vragen van te voren te ontvangen te voldoen. Vragen 
zijn geformuleerd en per brief d.d. 26 aug. '93 aan de commissie toegezonden. Op het voorstel ten 
aanzien van het A.K.S. zijn deputaten niet ingegaan: de opdracht van de synode bevatte ook het 
spreken over het A.K.S. en dit gesprek zou niet afhankelijk mogen zijn van eventuele resultaten in het 
gesprek over de toeëigening des heils. Wel waren deputaten bereid te spreken over de federatie
gedachte, al voorzagen zij, dat de wijze waarop onze kerken in het verleden met die gedachte zijn 
omgegaan, weinig perspectief op federatie opent. 

3.4.3. Samensprekingen 

3.4.3. 1. 20 oktober 1993 
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De eerste samenspreking vond plaats te Bunschoten. Namens de Ned. Geref. commissie deelde de 
voorzitter, ds. J.C. Schaeffer mee dat de commissie geen heil ziet in het opnieuw bespreken van de 
zaken die al bij herhaling besproken zijn. Als zij daar evenwel toch op in wil gaan is dat alleen om 
deputaten een handreiking te geven bij de formulering van hun standpunt. Het dient nu om een 
afronding te gaan. 
Deputaten-CGK drongen er daarna bij de NG-commissie op aan niet vanuit deze opstelling de 
samensprekingen in te gaan. Er is begrip voor de moeite die er bij de commissie leeft, maar is de 
zaak de nieuwe moeite van met elkaar verder spreken niet waard? De NG-broeders uitten hun 
vrees voor nieuwe oeverloze discussies. Zij waren van mening dat van hun kant alles gezegd is. 
Wat overgebleven is, is niet van dien aard, dat samengaan daardoor verhinderd behoeft te worden. 
Daarop reageerden de CGK-deputaten met te zeggen, dat de synoden van de CGK meermalen 
gesproken hebben van 'wezenlijke zaken', die tussen de CGK en de NGK in staan. Dat rechtvaar
digt een nieuwe bespreking. Lukt het niet in de nu volgende samensprekingen de verschillen weg te 
nemen dan dienen deze geformuleerd te worden, waarbij het ook om een taxatie van die verschillen 
zal moeten gaan. In deze geest werd tussen de gesprekspartners overeenstemming bereikt. 
De vragen met betrekking tot de toeëigening des heils, die door deputaten schriftelijk waren gesteld, 
konden nog niet beantwoord worden: de commissie zegde toe dit antwoord schriftelijk te zullen 
geven. 
Verder werd gesproken over de federatie-gedachte . Deze was door de Landelijke Vergadering 1990 
weer op de agenda van de commissie geplaatst. Volgens deputaten is er weinig perspectief in deze 
richting. Het is ook meer een verlegenheidsoplossing en in feite institutionaliseert federatie de 
bestaande werkelijkheid. De argumenten die vanuit de commissie ten gunst van federatie werden 
aangedragen, waren voor deputaten niet steekhoudend. De CGK hebben bovendien deze gedach
te in het verleden duidelijk afgewezen. 
Tenslotte werd door de commissie informatie gegeven ten aanzien van de stand van zaken rond 
een eventuele revisie van het A.K.S. Er liggen bij de LV. enkele voorstellen die beogen hier en daar 
wijzigingen aan te brengen, o.a. met betrekking tot arl. 17. Ook wordt voorgesteld om te komen tot 
een ondertekeningsformulier voor predikanten. Een aparte bespreking kreeg de vraag naar de 
plaats van die kerken die het A.K.S. niet hebben ondertekend. Het bleek dat hier inderdaad span
ningen liggen. Maar, zo werd gevraagd, wanneer is het punt bereikt, dat we met die kerken geen 
geestelijk contact meer hebben? 
Afgesproken werd dat op het A.K.S. pas zal worden teruggekomen nadat de LV. in dezen besluiten 
genomen heeft. Dan dient ook nog de vraag naar de gebondenheid van de plaatselijke kerken aan 
het landelijk kerkverband aan de orde te komen. 

3.4.3.2. 17 december 1993 
In deze samenspreking, gehouden te Bunschoten, werd ingegaan op de vragen, die nog bij de 
CGK-deputaten waren overgebleven en die verwoord waren in hun brief d.d. 26 aug. '93. Daarop 
was in een schrijven d.d. 19 nov. '93 een antwoord van de commissie ontvangen. 
Van CG-zijde werd erkend, dat de NG-commissie ernstig getracht heeft zich in de gevoelens van 
deputaten in te leven. Toch zijn er vragen over gebleven. Er wordt wel erkend dat er een weg is van 
schenking naar deelachtigmaking, maar het blijft onzeker wat die weg is en of die weg ook in de pre
d1k1ng dient te worden aangewezen. In het gesprek hierover werd van de zijde van de NG-commis
sie gezegd, dat er mogelijk een verschil in terminologie is; in de CGK wordt meer gesproken met uit
drukkingen ontleend aan de traditie, terwijl men in de NGK liever rechtstreeks de Schrift citeert. 
Erkend werd dat zowel schenking als deelachtigmaking in de prediking aan de orde moeten komen. 
Verder werd gesproken over het leren kennen van onze verlorenheid en de plaats die dit inneemt in 
het geheel van het werk van de Geest. De manier waarop hier van de zijde van de NG-commissie 
over gesproken werd ontlokte aan de deputaten de vraag hoe het te verstaan is dat de gelovige de 
belofte aanvaardt? Wanneer doet de gelovige dat? Is er verband met de beleving van de dood
slaat? En wat is dit aanvaarden van de belofte? De realiteit van de doodslaat mag geen pro-memo
riepost zijn . De ernst van de ellende en de onmacht mogen niet verzwegen worden. Bovendien zijn 
er In de gemeente die de belofte niet aannemen. Daarom moet er onderscheidenlijk gepreekt wor
den. Hierop werd van de zijde van de commissie de opmerking gemaakt, dat op deze wijze de 
gemeente onrustig gemaakt wordt. Het gaat bij iedereen toch ook niet op dezelfde manier? 
Namens de commissie werd gezegd, dat een wezenlijk andere formulering van hun kant niet te ver

wachten valt. Laten de deputaten hen daar nu maar op beoordelen. Deputaten antwoordden daarop 
dat zij liever eerst nog de andere punten uit de brief zouden willen bespreken en pas daarna evalu
eren. 

3.4.3.3. 19 januari 1994 
Ook deze samenspreking werd te Bunschoten gehouden. Bij de vaststelling van het verslag van de 
vergadering van 17 december '93 werd door deputaten opgemerkt, dat in het verslag niet doorklinkt 
het indringende van het gevoerde gesprek. Dat vermindert de waarde van het verslag. 
De bespreking van de brief van 19 nov. '93 werd voortgezet. Uitvoerig werd aandacht gegeven aan 
wat in die brief staat over de kenmerken en de prediking daarvan. Geconstateerd werd dat er in de 
NGK vanuit ervaringen in het verleden een zekere vrees is om de kenmerken teveel accent te 
geven. Door te spreken over kenmerken kan al snel de aandacht op de gelovende mens gericht 
worden, terwijl juist op God moet worden gewezen. Van CG-zijde werd gewezen op het pastorale 
aspect van het noemen van de kenmerken: weifelende mensen kunnen langs deze weg geholpen 
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worden - zie D.L. 1, 12. Ook werd gewezen op de noodzaak van de toetsing van het geloof: is het 
een echt geloof? Het moet toch duidelijk zijn over welk geloof het gaat. 
Verschillende commissieleden benadrukten, dat deze zaken in de NGK wel degelijk aan de orde 
komen. Alleen bedient men zich daarbij niet van termen uit de traditie of de confessie; men verkiest 
de taal van de Schrift te spreken. Dit ontlokte aan CG-zijde de vraag of er dan een verschil is tussen 
het spreken van de Schrift en dat van de confessie. Uit de kerkgeschiedenis is aan te tonen, dat de 
manier waarop sommige NG-broeders spreken vroeger ook voorkwam, maar zo is toen wel de con
tinuiteit van de gereformeerde kerk op het spel gezet. De gereformeerde lijn is echter altijd geweest 
om geen tegenstelling te creëren tussen de Schrift en de confessie. De confessie is meer dan een 
richtingaanwijzer. Is er ook niet het gevaar dat met het verdwijnen van de termen ook de zaken 
gaan verdwijnen? Moet het vanuit deze instelling verklaard worden dat er in de NGK ruimte bhJkt te 
zijn voor de opvattingen van ds. Telder en diens kritiek op Zondag 22 H.C.? 
Van NG-zijde werd gezegd, dat men zich door deze benadering ernstig getroffen voelde. De verze
kering werd gegeven dat de NGK zich aan de inhoud van de confessie houden. Men wil de Schrift 
en de confessie bepaald niet tegen elkaar uitspelen. Zijn de CG-deputaten van mening dat de NGK 
het gereformeerde spoor hebben verlaten? werd gevraagd. Uit de gemaakte opmerkingen zou afge
leid kunnen worden, dat sommige deputaten hun standpunt al hebben bepaald en dat dit standpunt 
voor de NGK niet erg gunstig is. 
Met de opmerking dat het nog te vroeg is om conclusies te trekken werd de bespreking afgerond. Er 
bleven ook nu nog vragen te bespreken naar aanleiding van de brief van 19 nov. '93. 

3.4.3.4. 30 maart 1994 
De resterende vragen naar aanleiding van de brief van 19 nov. '93 werden in deze samenspreking, 
opnieuw gehouden te Bunschoten, aan de orde gesteld. 
De eerste vraag betrof de 'standen' in het geestelijk leven en in verband daarmee de aard van het 
geloof. Termen als 'staat' en 'stand' e.d. bleken in NG-kring vrijwel onbekend te zijn. Naar aanleiding 
hiervan werd de veronderstelling geuit, dat we wederzijds in een verschillend taalveld spreken. 
Achter de genoemde termen meent men in de NG-commissie al gauw de classificatiemethode van 
de Nadere Reformatie te bespeuren. Door deputaten werd gewezen op D.L. 1, 16 ('wachten op de 
tijd van overvloediger genade') en in verband daarmee op het noodzakelijke werk van de Heilige 
Geest, die het geloof werkt. Van NG-zijde werd toen de opmerking gemaakt, dat waar het Woord 
komt, ook het geloof komt, want God zegt in het Woord, dat het voor mij is. . 
In het kader van de aan de orde gestelde zaken werd de vraag gesteld hoe In de NGK gedacht 
wordt over de Dordtse Leerregels. Op grond van bepaalde uitlatingen rijst wel eens het vermoeden 
dat men zich in de NGK bij de D.L. niet meer zo thuis voelt. Daarop werd geantwoord, dat de D.L. 
een bepaalde tendens hebben en die tendens bepaalt het woordgebruik. Maar de strijd van toen is 
vandaag niet meer zo actueel. En wat D.L. 1, 16 betreft, daar gaat het meer om uitzonderingen. 
Van CG-zijde werd opgemerkt, dat als we de D.L. en de daarin gegeven geestelijke leiding gaan 
kwijt raken, we aan het verarmen zijn. Bovendien is wat toen aan de orde was veel actueler dan we 
ons wellicht realiseren. 
Vanuit de NG-commissie kwam het verzoek om het gesprek over deze zaken te beëindigen, omdat 
er in het verleden al bij herhaling over gesproken is. Bovendien gaat het immers alleen maar om 
accentsverschillen en die zijn legitiem. Op essentiële punten zijn we het eens, zo werd gesteld. Als 
we over deze zaken blijven doorspreken zullen de CGK-deputaten steeds wel weer dingen bij de 
NGK vinden, waar vragen bij gesteld kunnen worden. En het is toch niet nodig dat de NG-commis
sie telkens weer antwoord moet geven op de vraag of het geloof van de Heilige Geest komt? 
Ook werd nog gesproken over de plaats van het werk van de Heilige Geest in de prediking. Door de 
NG-commissie werd erkend, dat dit werk in de preek aan de orde moet komen, maar het Is de vraag 
of dit in elke preek expressis verbis dient te gebeuren. 
Tenslotte werd besloten dat er geen samensprekingen meer zullen gehouden worden zolang de 
Landelijke Vergadering van de NGK bijeen komt. 

3.4.3.5. 23 mei 1995 
In deze laatste samenspreking - gehouden te Bunschoten - werd met een gedeelte van de NG com
missie gesproken over het rapport dat wij aan de G.S. dachten uit te brengen. Daarbij stond het 
onderdeel "Evaluatie" centraal. Vanuit de commissie werd teleurstelling geuit over bepaalde passa
ges uit het rapport alsook over het feit , dat de samensprekingen in de afgelopen periode ons niet 
verder tot elkaar gebracht hebben. Onzerzijds werd duidelijk gemaakt, dat ook wij de gang van 
zaken op diverse punten als teleurstellend hebben ervaren. Dat geldt met name ook het door de 
extra Landelijke Vergadering van 20 mei 1995 bekrachtigde besluit om de zusters der gemeente toe 
te laten tot het diakenambt en de wijze waarop dat besluit genomen werd. Dit besluit werkt er aan 
mee dat onze kerken hoe langer hoe verder uit elkaar groeien. 
Toegezegd werd dat op een enkel punt het rapport zou worden bijgesteld. 

3.4.4. Landelijke Vergadering N.G.K. 
Van de Landelijke Vergadering 1994 werd een uitnodiging ontvangen om tijdens de zittingen aan
wezig te zijn. Voorafgaande aan elke zitting werd een agenda toegezonden. Op de uitnodiging is 
ingegaan en verschillende zittingen, waar zaken aan de orde kwamen die voor de relatie tussen 
beide kerken van belang waren, zijn bijgewoond door een afvaardiging van deputaten. Van hun 
ervaringen brachten de bezoekende deputaten verslag uit. 
De relatie tussen de NGK en de CGK werd besproken op de zitting van 10 september 1994. Bij die 
gelegenheid heeft de voorzitter van deputaten, ds. J. Westerink, de Landelijke Vergadering toege-
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sproken. In zijn _toespraak heeft hij er op gew~zen, dat de besprekingen over de toeëigening van het 
heil hun afronding naderen. Tevens heeft h1J naar voren gebracht, dat het voor de relatie tussen 
beide kerken van groot belang zal zijn wat de Landelijke Vergadering zou besluiten ten aanzien van 
de voorstellen tot wijziging van het A.K.S. Tenslotte heeft hij gewezen op zekere ontwikkelingen in 
de NGK, die in de CGK reden tot zorg geven, zoals het voorstel om de vrouw toe te laten tot het dia
kenambt. 
De bespreking op _de Landelijke Vergadering van de wederzijdse verhouding werd gekenmerkt door 
een zekere matheid. De tendens van de bespreking was, dat er op landelijk niveau niet veel meer te 
verwachten is, omdat de samensprekingen stagneren. De contacten op plaatselijk niveau zijn echter 
belangrijker en die moeten wel doorgaan. 
Van de andere inmiddels door de Landelijke Vergadering genomen besluiten worden hier vermeld 
het besluit om de zusters der gemeente toe te laten tot het diakenambt en het besluit om een aantal 
wijzigingen aan te brengen in het A.K.S. en om te komen tot een ondertekeningsformulier voor 
ambtsdragers. 
Het besluit ten aanzien van het openstellen van het diakenambt voor vrouwen maakt wel onder
scheid tussen enerzijds het ambt van diaken en anderzijds dat van ouderling. Bij de bespreking van 
deze zaak werd opgemerkt dat een dergelijk besluit de relatie met andere kerken zou kunnen 
bemoeilijken. Het besluit werd evenwel genomen. 
De wijzigingen in het A.K.S. geven enerzijds aan dat er een tendens is om te komen tot een meer 
gereformeerde struktu_ur van _het kerkelijke leven, terwijl men anderzijds toch uitdrukkelijk ook diege
nen wil vasthouden, die moeite hebben met een strakke kerkordelijke band. Aangezien deze beslui
ten van woot gewicht geacht worden, zal eerst nog een extra vergadering van de Landelijke 
Vergadering worden gehouden waarb1J alle gemeenten aanwezig zullen zijn, op welke vergadering 
de genomen besluiten dienen te worden bekrachtigd. 

3.4.5. Contact met CGK 

3.4.5. 1. Contact met het Samenwerkingsoverleg 
In het begin van de verslagperiode zijn deputaten uitgenodigd om de vergaderingen van het 
Samenwerkingsoverleg b1J te wonen. In dit overleg ontmoeten diverse samenwerkende gemeenten 
elkaar een paar_ maal per Jaar. Het leek deputaten goed om van de gang van zaken in dit overleg op 
de hoogte te bhJven; vandaar dat besloten werd de uitnodiging te aanvaarden en één maal per jaar 
als waarnemer de vergaderingen te bezoeken. Van hun bezoeken brachten de afgevaardigde depu
taten verslag uit. 
In dit overleg wordt van tijd tot tijd de situatie in de samenwerkende gemeenten besproken en wor
den ervaringen uitgewisseld. Deputaten zijn op de hoogte van de brief die vanuit dit 
Samenwerkingsoverleg aan de synode is verzonden. 
Deputaten realiseren zich dat de vergaderingen van dit Samenwerkingsoverleg geen officiële status 
hebben. 

3.4.5.2. Contacten met andere CGK 
In het Samenwerkingsoverleg ontmoetten deputaten van tijd tot tijd een aantal CGK. In de verslag
penode zI1n de contacten met andere_ CGK slechts incidenteel geweest. Zo nu en dan ontvingen wij 
een bnef met betrekking tot de. relatie tot de NGK. Enerzijds werden deputaten zo op de hoogte 
gehouden van het feit, dat er h1_er en daar vormen van samenwerking tot stand waren gekomen. 
Anderz11ds bereikten ons soms signalen die van bezorgdheid ten aanzien van bepaalde ontwikkelin
gen in de NGK blijk gaven. Deputaten hebben afgezien van het houden van een enquête in de ker
~en inzake de relatie tot de NGK. In het verleden is er reeds meer dan eens zo'n enquête gehou
den. Het kwam deputaten voor dat het niet te verwachten was, dat de resultaten dit keer veel zou
den afwijken van de resultaten van vroegere enquêtes. Bovendien was bij vorige gelegenheden al 
wel eens gebleken, dat kerkeraden niet altijd even bereidwillig zijn om steeds weer antwoord te 
moeten geven op dezelfde vragen. 

3.4.6. Evaluatie 
Zoals boven reeds werd vermeld kwamen de samensprekingen dit keer moeizaam op gang. Wat 
moest er, zo werd vooral van de zijde van de NG commissie gevraagd, na alles wat er over de toeëi
gening van het heil al besproken is, verder nog gezegd worden? Ook toen de gesprekken op gang 
gekomen waren, was dit min of meer de instelling van de NG broeders. Hun standpunt werd bekend 
geacht en dat moest maar beoordeeld worden. 
Dit bracht met zich mee dat de sfeer tijdens de samensprekingen wel eens erg gespannen was en dat 
er af en toe zelfs wel eens irritatie was. De NG broeders hadden de indruk dat zij steeds weer hetzelf
de moesten zeggen en dat wat zij zeiden toch nooit voldoende was. 
De sfeer tijdens de samensprekingen heeft er binnen het deputaatschap toe geleid, dat we ons de 
vraag gesteld hebben of wij ook aanleiding hebben gegeven tot de genoemde spanning en irritatie. 
De vraag die daarbij op kwam was die naar de intentie waarmee we de samensprekingen zijn inge
gaan. 
Wat betreft het A.K.S. moet worden gezegd, dat de NG commissie er de voorkeur aan gaf hier pas 
over te spreken, nadat de Landelijke Vergadering terzake het A.K.S. besluiten had genomen. Het is 
ons tevens gebleken dat er in hun eigen kring over het A.K.S. verschil van visie bestaat. Dat verschil 
van visie bleek ook tijdens de Landelijke Vergadering. 
De resultaten van de samensprekingen zijn gering. Wellicht dat dit mede verband houdt met de sfeer 
waarin de gesprekken gehouden werden. Maar meer nog heeft dit geringe resultaat te maken met de 
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inhoudelijke kant van de materie. Deputaten spreken er hun erkentelijkheid over uit, dat de NG com

missie tenslotte toch bereid was de nog bestaande verschillen (weer) te bespreken en dat de commis

sie zelfs bereid was haar visie ten aanzien van de toeëigening van het heil op papier te zetten. Maar 

met alle ernstige pogingen die gedaan werden om elkaar te verstaan en dichter tot elkaar te komen, 

ontstond toch keer op keer een situatie waarbij de vraag opkwam of we elkaar inderdaad echt ver

staan. Op papier konden we wellicht nog wel een zelfde geluid laten horen - al bleven er toch ook ver

schillen bestaan - maar werd er dan verder over gesproken, dan kwam toch weer de vraag op of er 

van échte overeenstemming sprake was. 
De vraag naar de functionering in de prak1ijk van datgene wat in de stukken van de commissie gesteld 

wordt, is in feite niet aan de orde geweest. Mogelijk is dit ook niet direct nodig; wat wij uit de praktijk 

weten - mede op grond van bij eerdere gelegenheden gehouden enquêtes - laat weten dat bij deze 

functionering op zijn minst vragen te stellen zijn. 
Toegespitst op de vraag of de verschillen een gescheiden kerkelijk leven rechtvaardigen zijn deputa

ten niet tot een gelijkluidend standpunt gekomen. Er zijn deputaten die van mening zijn dat de ver

schillen getaxeerd moeten worden als accentsverschillen, niet anders dan wij in eigen kerken ook 

tegenkomen en die daarom geen gescheiden kerkelijk leven rechtvaardigen. Deze deputaten delen in 

dit opzicht de mening die ook is uitgesproken door de NG commissie. Als wij in de gemeenschappelijk 

aanvaarde confessie onze gezamenlijke basis hebben moeten we elkaar naar het gebod des Heeren 

aanvaarden. Er zijn weliswaar verschillen en die moeten zeker verder worden doorgesproken. 

Daartegenover is er echter ook zoveel dat samenbindt. Het verder doorspreken over de verschillen 

moet bij voorkeur op plaatselijk niveau gebeuren. 
Andere deputaten menen uit de gebleven verschillen te moeten concluderen, dat er van eenwording 

op dit moment geen sprake kan zijn. De samensprekingen leren, dat we elkaar in de formuleringen op 

papier dicht kunnen naderen, maar daarna blijkt dan in de praktijk weer dat we het toch verschillend 

verstaan. En de verschillen die dan geconstateerd worden, raken wezenlijke zaken, zoals de realiteit 

van de doodslaat van de mens - ook van het verbondskind - en de wijze waarop een verbondskind tot 

het geloof komt. Dit heeft dan uiteraard weer onmiddellijke gevolgen voor de wijze waarop in de predi

king de gemeente wordt aangesproken en waarop aan de gemeente geestelijke leiding wordt gege

ven. De indruk bestaat, dat de commissie ten diepste niet verstaat wat wij bedoelen. Dit zou wel eens 

een oorzaak kunnen hebben in het feit , dat de zogenaamde reformatie van de dertiger jaren zoveel 

betekent voor de NGK. 
Mogelijk dat het belangrijkste verschil gelegen is in de visie op de relatie tussen Gods soevereiniteit 

en de menselijke verantwoordelijkheid, waarbij aan de NG-zijde het sterkste accent valt op de men

selijke verantwoordelijkheid , met het dreigende gevaar van Remonstrantisme. 

Overigens blijkt het hoe langer hoe meer een onmogelijke opdracht om de overgebleven verschillen 

zodanig te formuleren dat beide gesprekspartners zich in die formulering herkennen. Wijst dit op een 

verschillend geestelijk klimaat? In ieder geval kan de conclusie getrokken worden dat de discussie 

niet tot een einde komt omdat we steeds weer langs elkaar heen praten. Maar zelfs al zou een 

gemeenschappelijke formulering wel mogelijk zijn , dan blijft het de vraag of daarmee alles opgelost is. 

Zo was er dit keer een factor, die de moeite nog verzwaarde, namelijk het feit, dat in de samenspre

kingen aanleiding gevonden werd om met nadruk een zaak aan de orde te stellen, die zó nog niet eer

der in bespreking was geweest, namelijk de relatie tussen Schrift en confessie. Bepaalde uitlatingen 

van de zijde van de NG commissie over die relatie riepen de vraag op of de confessie - waarbij met 

name gedacht wordt aan de Dordtse Leerregels - in de NGK wel zo veilig is. In de bespreking van dit 

onderwerp bleek dat er in de NGK een sterke vrees voor confessionalisme is. Maar de mate waarin 

die vrees voorkomt leidt onzes inziens tot het gevaar, dat er een discrepantie wordt aangenomen tus

sen Schrift en confessie. 
Dit onderwerp is in de samensprekingen niet uitputtend behandeld, deels door tijdgebrek, deels ook 

doordat de NG broeders er zelf van overtuigd waren dat er op dit punt geen reden tot verdenking 

bestaat, ook al stelt men dat men er de voorkeur aan geeft de taal van de Schrift te spreken en niet 

die van de traditie (lees: confessie). 
Gezegd kan worden, dat deputaten over deze ontwikkelingen zorg hebben. Er zijn deputaten die in dit 

spreken over de verhouding tussen Schrift en confessie een bevestiging menen te zien van hun ver

moeden, dat we toch niet op dezelfde basis staan. Andere deputaten gaan niet zover. Wel zijn allen 

van mening dat bij voortgaande contacten dit onderwerp in ieder geval serieuze aandacht dient te 

hebben en dat het nodig is dat hier duidelijkheid komt. Het verleden laat zien welke gevaren dreigen 

als op dit punt de belijndheid gaat ontbreken. 
Het gesprek over het A.K.S. is in feite helemaal niet goed op gang gekomen. Dit hangt mede samen 

met het feit, dat de Landelijke Vergadering 1994 te maken kreeg met een aantal voorstellen om het 

A.K.S. aan te passen. Besloten werd om dit op bepaalde punten ook te doen, maar die besluiten 

moeten nog bekrachtigd worden en deputaten hebben geen gelegenheid gehad hier uitvoerig met de 

commissie over te spreken. De tendens, zoals die zich nu aftekent is dat het A.K.S. toch niet te strak 

moet binden om zodoende ruimte te hebben elkaar ondanks veel dat verschilt toch vast te houden. 

Doordat het gesprek over het A.K.S. eigenlijk niet goed plaats kon vinden, kon ook niet expliciet vol

daan worden aan de opdracht van de synode van 1992 om bij het gesprek over het A.K.S. 'ook aan

dacht te geven aan diverse landelijke en plaatselijke ontwikkelingen, die een belemmering op de weg 

naar eenheid kunnen zijn'. 
De federatie-gedachte is even aan de orde geweest, maar die is op grond van het beleid dat onze 

kerken op dit punt in het verleden gevoerd hebben afgewezen. 
Intussen zijn de ontwikkelingen in de NGK doorgegaan. Een van de meest opvallende ontwikkelingen 

is de openstelling van het diakenambt voor de zusters der gemeente. Deputaten hebben de NG com

missie duidelijk gemaakt dat dit besluit en de daar straks uit voortvloeiende prak1ijk duidelijk een nieu-
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we hindernis is op de weg naar kerkelijke eenheid. 

Het zal duideHjk zijn, dat deputaten in de _gerinQe resultaten van de samensprekingen in de verslagpe

riode alsook 1n d_e doorgaande ontw1kkelinge~ m de NGK weinig aanleiding vinden om voor te stellen 

de contacten te intensiveren. Het tegendeel liJkt de aangewezen weg. De afstand is eer vergroot dan 
verkleind. 
Eén ding vraag_! echter nog afzonderlijk de aandacht. Dat betreft de positie van die kerken, waar men 

1n de loop der Jaren tot een bepaalde vorm van samenwerking met de NGK is gekomen, soms zelfs 

tot een zeer vérgaande vorm. In de verslagperiode zijn er ook een paar gemeenten bij gekomen die 

een bepaalde _vorm van samenwerking hebben. In die kerken oordeelt men positief tot zeer positief 

o~er wat bereikt mocht worden. Al gebiedt de eerlijkheid te zeggen dat er onder die kerken ook wel 

z11n , waar de samenwerking niet verder lijkt te komen en waar men ook wel tevreden is met een 
beperkte mate van samenwerking. 

Het_ is te verstaan dat deze gem,eenten waar samenwerking is, graag zouden zien, dat er ook op lan

delijk niveau voortgang zou z11n gemaakt en dat ZIJ het zeer betreuren dat dit niet het geval is. 

Deputaten kunnen dan oo_k verstaan dat deze gemeenten gemeend hebben afzonderlijk een brief aan 

de synode te moeten schniven om ook hun geluid te laten doorklinken. 

Anderzijd_s lijk1 het er hoe langer hoe meer op dat de positie van de samenwerkingsgemeenten (in de 

zin van b1Jlage 6 K.O. sub 3c_) een probleem oplf,vert voor de eenheid in eigen kerkverband. De gang 

van zaken op d1v~rse kerkelijke vergaderinQen liJk1 dat te bevestigen. Mogelijk moet worden toegege

ven dat dit 1n de liJn van de on_tw,kkelingen ligt, maar moet dan toch niet gezegd worden, dat zich hier 

het feit wreek1, dat ons kerkeliJk leven erg gevarieerd is en dat daardoor hetgeen op plaatselijk niveau 

wel bere1k1 kan worden, op landeliJk niveau met bereik1 is en waarschijnlijk ook niet bereikt zal wor

den? Is er ook niet het gevaar dat dit op den duur fnuikend kan worden voor ons eigen kerkelijke 

leven? Moet ook n_iet vastgesteld worden dat onze kerken, vanwege de tegengestelde visie die er 

bestaat op de relatie tot de NGK, er te zwak voor zijn om met de NGK als geheel te verenigen? Dit 

alles klemt te m_e_er als we letten op de m de NGK aan de gang zijnde ontwikkelingen. 

Om meer dan een reden (onder meer de moeite die op verschillende classicale vergaderingen wordt 

ervaren) komt de vraag op of het met gewenst ,s, dat er duidelijkheid zal komen ten aanzien van de 

vraag hoe het moet met de samenwerkingsgemeenten. De grote vraag is echter hoe dit zou moeten 

gebeuren. Op het eerste gezicht zijn er twee mogelijkheden. De eerste is dat het kerkverband zou 

moeten mee_kornen met de op plaatselijk _niveau bereikte resultaten. Dat dit gebeuren zal is echter niet 

erg waarsch1JnliJk: De _tweede mogeliJ~he,d ,s dat de plaatselijke kerken in de pas zouden moeten blij

ven 111et de ontwikkelingen op landelijk gebied en niet vooruit moeten lopen. Gelet op de gegroeide 
prakt1Jk 1s dit echter ook niet te verwachten. 

Hoe er dan wel_ duidelijkheid zal kunnen komen? Sommige deputaten denken aan de mogelijkheid om 

de samenwerkingsgemeente~, nadat zij ee_n aantal jaren hebben samengewerkt, voor de vraag te 

stellen b1J welk kerkverband ZIJ U1te1ndeliJk willen behoren, dit mede op grond van het karakter van de 

vo_orlop1ghe1d van_ de samenwerking, zoals aangegeven in bijlage 6 K.O. sub 1c. Andere deputaten 

w11ze deze oplossing af op grond van het feit , dat diverse synoden opgeroepen hebben naar kerkelijke 

eenwording met de NGK te streven en de samenwerkingsgemeenten aan die oproepen gehoor 
gegeven hebben. 
Deputaten hebben vanwege de ingewikkelde problematiek ten dezen geen advies. 

3.4.7. Voorstellen 

Deputaten _zijn er niet in geslaagd hun voorstel inzake de relatie tot de NGK zodanig te formuleren, 

dat allen ~,ch er 1n konden vinden. Daardoor zagen zij zich genoodzaakt een meerderheids- en een 

mmderhe1dsvoorstel aan te bieden. Het meerderheidsvoorstel (voorstel 1) is afkomstig van de deputa

ten A. Baars, P. den Butler, B. de Graaf, J.M.J. Kieviet, A.W. Overwater, J.C.L. Starreveld en J. 

Westennk. Het m1nderhe1dsvoorstel (voorstel Il) wordt ingediend door de deputaten J w Maris A 
Pothof, D. Quant en B. Witzier. · · ' · 

3.4.7. 1. Voorstel I 
De synode 
overwegende 

1. dat ee'.dere synoden hebben uitgesproken dat de Nederlands Gereformeerde Kerken zich in 

alles willen stellen op de _grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde belijdenis; 

2. dat deputaten de verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil met de NG commis
sie hebben besproken; 

3. dat deputaten stellen dat het vrijwel_onmo~elijk is om de gebleven verschillen op zulke wijze te 

form~leren , dat ook de NG _comm1ss1e zich 1n de formulering herkent; 

4. dat t1Jdens de samens_prek1ngen vragen gerezen zijn over de visie in de NGK op de relatie tus
sen Schrift en confessie; 

5. dat het gesprek over het A.K.S. en het functioneren ervan niet echt gevoerd kon worden en dat 

daardoor ook ~auwelijks kon '."'orden v_oldaan aan de opdracht om mede aandacht te geven aan 

diverse la_ndeliJke en plaatselijke ontwikkelingen die een belemmering op de weg naar eenheid 
kunnen z11n ; 

6. dat deze _ontwikkelingen wel zijn doorgegaan, getuige onder meer het besluit van de Landelijke 

Vergadering yan de NGK om het c_J1akenambt open te stellen voor de zusters der gemeente; 

7. dat er verschillende gemeenten z11n waar een min of meer intensieve vorm van samenleving met 
de plaatselijke NGK wordt onderhouden; 

constaterende 
1. dat er verschillen gebleven zijn ten aanzien van de visie op de toeëigening van het heil; 
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2. dat de discussie over het A.K.S. in de NGK op gang gekomen is getuige de door de Landelijke 

Vergadering aangenomen wijzigingen van het A.K.S. ; 
3. dat er steeds spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk hier en daar wel 

en landelijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de NGK en dat dit binnen eigen kerkverband 

moeite blijft geven; 
4. dat de kerken van het Samenwerkingsoverleg aandringen op nauwere samenwerking met de 

NGK; 
van oordeel 
1. dat het na jarenlange samensprekingen niet gelukt is de bestaande verschillen weg te nemen en 

dat er daardoor in plaats van meerdere overeenstemming nu feitelijk van groeiende verwijdering 

gesproken moet worden; 
2. dat het ook niet te verwachten is dat de verschillen , die gebleven zijn met betrekking tot de 

toeëigening van het heil in nog te houden samensprekingen geheel zullen kunnen worden weg

genomen; 
3. dat bovendien de aard van de gebleven verschillen zodanig is, dat zij een belemmering vormen 

voor kerkelijke eenheid; 
4. dat de wijzigingen, die door de Landelijke Vergadering (voorlopig) zijn aangebracht in het A.K.S. 

aan onze bezwaren tegen het A.K.S. wel tegemoet komen, maar die bezwaren niet geheel 

wegnemen; 
5. dat er reden is om vragen te stellen bij wat vanuit de NG commissie naar voren is gebracht over 

de relatie tussen Schrift en confessie; 
6. dat door het besluit van de Landelijke Vergadering om het diakenambt open te stellen voor de 

zusters der gemeente een nieuwe hindernis gelegd is op de weg naar kerkelijke eenheid; 

7. dat het dienstig is nogmaals te wijzen op wat de synoden van 1983, 1986 en 1992 uitspraken, 

namelijk dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt en 

dat het daarom belangrijk is de noodzaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in 

eigen kerkverband in het oog te houden; 
8. dat het vanwege de spanning en vervreemding in eigen kerkverband beter is eerst aan herstel 

van vertrouwen in eigen kerkverband aandacht te besteden; 
9. dat het gewenst is dat er duidelijkheid komt in de positie van de samenwerkingsgemeenten; 

spreekt uit 
1. dat zolang er verschillen met betrekking tot de toeëigening van het heil alsmede vragen aan

gaande het functioneren daarvan blijven bestaan, deze een belemmering vormen voor kerkelijke 

eenheid; 
2. dat de gebleven verschillen ten aanzien van de kerkregering eveneens een belemmering vor

men voor kerkelijke eenheid; 
3. dat ook de vragen met betrekking tot de relatie tussen Schrift en confessie, zoals die in de laat

ste serie samensprekingen zijn gerezen, op dit moment mede een belemmering vormen op de 

weg naar kerkelijke eenheid; 
4. dat ook het besluit van de Landelijke Vergadering om zusters der gemeente toe te laten tot het 

diakenambt kerkelijke eenwording in de weg staat; 
en besluit 
1. geen besluiten te nemen die uitbreiding van de contacten met de NGK beogen; 

2. deputaten geen nieuwe opdrachten te geven om met de NG commissie samen te spreken. 

3.4. 7.2. Voorstel Il 
De synode 
overwegende 
(als voorstel I) ; 
constaterende 
(als voorstel I); 
van oordeel 
1. dat ten aanzien van de visie inzake de toeëigening des heils, op schrift gesteld ten behoeve van 

een aantal samensprekingen, de NG commissie in belangrijke mate tegemoet gekomen is aan 

de bezwaren van CG-zijde; 
2. dat in het gesprek daarover evenwel zoveel moeite gebleven is in het werkelijk verstaan van 

elkaar, dat de vraag naar de functionering van de belijdenis belangrijk blijft, ondanks de formele 

confessionele overeenkomst; 
3. dat mitsdien, als het niet mogelijk blijkt de gesprekken op dit punt landelijk voort te zetten, hier

aan in plaatselijke contacten niet voorbijgegaan kan worden; 
4. dat de wijzigingen die door de Landelijke Vergadering (voorlopig) zijn aangebracht in het A.K.S. 

aan de bezwaren van CGK-zijde tegemoet komen; 
5. dat er niettemin reden is om over het A.K.S. en de functionering daarvan door te spreken op lan

delijk niveau; 
6. dat er reden is om door te spreken over de relatie tussen de Heilige Schrift en de confessie in 

het licht van datgene dat daarover in de landelijke samensprekingen met de NG commissie naar 

voren is gebracht; 
7. dat het besluit van de Landelijke Vergadering om het diakenambt open te stellen voor de zusters 

der gemeente een hindernis opwerpt voor kerkelijke eenheid met onze kerken; 

8. dat ingegaan dient te worden op de uitdrukkelijke wens van de Landelijke Vergadering over dit 

besluit door te spreken o.a. met onze kerken; 
9. dat het dienstig is nogmaals te wijzen op wat de synoden van 1983, 1986 en 1992 uitspraken, 
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namelijk dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt en 

dat het daarom belangrijk is de noodzaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in 

eigen kerkverband in het oog te houden; 
10. dat de positie van met name de samenwerkingsgemeenten de aandacht verdient van de ker

kelijke vergaderingen in het licht van het gebrek aan integrale toenadering van de landelijke 
kerkverbanden; 

spreekt uit 
1. dat voortzetting van de landelijke gesprekken met betrekking tot de verschillen aangaande de 

toeëigening van het heil niet zinvol is omdat 
a. formeel gezien deze verschillen binnen de ruimte van de confessie vallen; 

b. niet te verwachten is, dat voortzetting van het gesprek nieuwe gezichtspunten of resultaten 
zal opleveren; 

2. dat over de functionering van de vragen rond de toeëigening des heils (met name in de predi

king) in de plaatselijke situaties dient te worden doorgesproken; 

3. dat een en ander op het niveau van de classicale vergaderingen dient te worden gerapporteerd; 

4. dat de classicale vergaderingen eveneens speciale aandacht dienen tegeven aan de samenwer

kingsgemeenten (in de zin van bijlage 6 K.O. sub 3c), opdat de band van deze gemeenten aan 
het eigen kerkverband blijve bewaard; 

en besluit 
1. deputaten op te dragen: 

a. met de NG commissie in de landelijke samensprekingen door te spreken over de overgeble

ven vragen ten aanzien van het functioneren van het A.K.S.; 

b. in te gaan op de wens van de Landelijke Vergadering van de NGK om te spreken over het 

besluit inzake de openstelling van het diakenambt voor de zusters der gemeente; 

c. met de NG commissie te spreken over de relatie tussen Schrift en confessie; 
2. de plaatselijke kerken op te roepen 

a. voortdurend de zaak van de eenheid van de verschillende kerken ootmoedig aan de Here 
voor te leggen in de gebeden; 

b. elkaar ook bij verschil van inzicht hierin in liefde te dragen en te verdragen; 

c. zoveel als mogelijk is te bevorderen dat het zoeken naar eenheid met de NGK gepaard gaat 

met het bewaren van de eenheid in eigen kerkverband; 
3. de classicale vergaderingen te verzoeken gepaste aandacht te geven (bijvoorbeeld via de ver

slagen naar art. 41 K.O.) aan die gemeenten waarin een vorm van samenwerking met de NGK 

tot stand is gekomen in het licht van de moeizame landelijke toenadering, en daarbij met name 

de samenwerkingsgemeenten met raad en daad terzijde te staan. 

4. Bezinning 

4.1 . Opdracht 
De synode van 1989 droeg deputaten op 'zich te bezinnen op de vraag welke ruimte voor verscheiden

heid er in een kerk van gereformeerd belijden mag en kan zijn '. Omdat deputaten aan de synode van 

1992 moesten berichten, dat zij niet tot een afronding van hun bezinning op deze vraag waren geko

men, herhaalde de synode van 1992 de in 1989 gegeven opdracht. 

Voor het verstaan van de bedoeling van de gegeven opdracht is het verhelderend te lezen wat de Acta 

van de synode van 1989 erover zeggen. In het rapport van de commissie die met het voorstel kwam, 

lezen we dat het hierbij gaat om 'een vraag die van belang is voor onze verhouding tot andere kerken, 

maar ook in verband met spanningen die toenadering tot andere kerken kan oproepen in de verhoudin
gen binnen onze kerken' (Acta 1989, p. 424). 
Ook het praeadvies dat ter synode door prof. dr. J. van Genderen inzake deze materie werd gegeven is 

verhelderend. Daarover vermelden de Acta: 'De vragen rondom de eenheid van de kerk vertonen vele 

aspecten. Waar begin je? Men kan sterk wijzen op de verschillen tot in nuances toe. Men kan beginnen 

bij wat verbindt en dan stuiten op_ dit pijnlijke dat men in belijdenis bij elkaar hoort en dat het mogelijk is 

dat onze gereformeerde behJderns op verschillende punten verschillend wordt verstaan. Dat stelt voor 

principile vragen'. 'Daar is nog geen studie van gemaakt door deputaten, terwijl we er wel telkens mee 

in aanraking komen in onze contacten. Hoe zwaar weegt dat nu?' (Acta 1989, art. 170). 

4.2. Uitvoering 
Bij de uitvoering van de opdracht hebben deputaten gebruik gemaakt van twee bezinningsstukken. Het 

ene luidt "Wat hebben de Kerken uitgesproken in de 19e eeuw inzake de toeëigening des heils, de ver

houding schenking en deelachtigmaking en de plaats van de Heilige Geest in de prediking?' en was 

geschr~ven door_ ds. D. Quant. H~t andere stuk was van d~ h_and van drs. J.C.L. Starreveld en droeg 

als titel Welke ruimte voor versche1denhe1d kan en mag er zI1n In een kerk van gereformeerd belijden?' 

Dat deputaten in 1992 moesten berichten de bezinning op de genoemde vraag niet te hebben kunnen 

afronden hing onder andere samen met het veelomvattende van de vraag. Nu deputaten opnieuw met 

deze vraag zijn bezig geweest zijn zij tot de conclusie gekomen dat er twee manieren zijn om de vraag 

te benaderen en er een antwoord op te zoeken. 
De eerste benadering is een vrij eenvoudige. Dan is er zelfs geen sprake van dat de materie, in de 

vraag aangeduid, veelomvattend is. Immers, op genoemde vraag zou eenvoudig geantwoord kunnen 

worden, dat de ruimte voor verscheidenheid die er in een kerk van gereformeerd belijden zijn kan, dui

delijk gemarkeerd is in de Schrift en de confessie. Alles wat meer gezegd zou kunnen worden, zou als 

een extra norm kunnen worden gehanteerd. 
Uit de geschiedenis kan worden aangetoond, dat de vraag meermalen in deze geest is beantwoord. In 
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de 19e eeuw is bijvoorbeeld keer op keer verwezen naar de confessie . Schrift en confessie werden 
steeds als de norm gehanteerd, waarbij men ten aanzien van de uitleg van bepaalde artikelen ook nog 
voorzichtig was. De kerken hebben er voor gewaakt iets te bepalen dat boven de confessie uitgaat. 
Het is uit de geschiedenis van onze kerken na 1892 duidelijk, dat deze lijn steeds gevolgd is. Er zijn 
geen kerkelijke uitspraken geweest die naast of boven de belijdenis werden geplaatst. Deze praktijk zou 
er ons dan ook toe kunnen brengen de vraag die deputaten in de opdracht meekregen eenvoudig te 
beantwoorden door te zeggen dat de bedoelde ruimte in Schrift en confessie gelegen is. 

Het is echter de vraag of dat gelet op de praktijk iets oplost. Dat er contacten zijn met andere kerken -
i.c. de Gereformeerde Kerken Vrijgemaak1 en de Nederlands Gereformeerde Kerken - is omdat we heb
ben kunnen uitspreken dat beide kerken 'zich in alles willen stellen op de grondslag van en begeren te 
leven naar de gereformeerde belijdenis'. Het is niet denkbaar dat er van samensprekingen sprake zou 
zijn geweest als dit niet zou kunnen worden gezegd van de genoemde kerken. Het hebben van dezelf
de confessionele basis was eenvoudig voorwaarde voor het aangaan van contacten en het beginnen en 
voortzetten van samensprekingen. 
Maar toch is in de loop van de gesprekken gebleken, dat het hebben van dit gemeenschappelijke niet 
heeft kunnen voorkomen, dat er ernstige verschillen werden geconstateerd; verschillen die bijvoorbeeld 
ook te maken hebben met het feit dat aan bepaalde elementen van de belijdenis niet of onvoldoende 
recht wordt gedaan (Acta 1989, p. 101 ). En deze verschillen hebben tot nog toe kerkelijke eenwording 
in de weg gestaan (Acta 1992, p. 102). 
Het is gebleken, dat we wel dezelfde belijdenis kunnen hebben, maar dat er verschillen zijn - soms zelfs 
ernstige verschillen - in de interpretatie ervan. Verwijzing naar Schrift en confessie zonder meer is daar
om niet voldoende. Er moet meer gezegd worden. 
Echter, zodra de dingen zo gesteld worden, doemt het gevaar op dat er toch weer formuleringen zullen 
komen, waarin een bepaalde interpretatie van de confessie wordt gegeven die een bindend karak1er 
voor de kerken zou kunnen krijgen. En tegen dat gevaar dient ook gewaakt te worden. 
Het zal duidelijk zijn dat het een precaire zaak is om met de gegeven opdracht bezig te zijn . 

Daar komt nog bij , dat er in de contacten met andere kerken zaken een rol spelen, die niet allemaal 
direct met de leer (dus de confessie) te maken hebben. Het gaat bijvoorbeeld ook om zaken, de gerela
teerd zijn aan de wijze van kerkregering en de ordening van het kerkelijke leven. Verschillen op dat ter
rein blijken ook kerkelijke eenheid in de weg te staan. Natuurlijk is er een nauw verband tussen confes
sie en kerkorde en zou het wel eens zo kunnen zijn dat verschillen in kerkorde teruggaan op verschillen 
in de leer. Maar als het gaat om de vraag hoeveel ruimte voor verscheidenheid er in kerken van gerefor
meerd belijden mag en kan zijn , dient in het licht van de verschillen die er zijn in de kerkregering, naast 
een verwijzing naar Schrift en confessie, ook uitdrukkelijk naar de kerkorde verwezen te worden. Dit niet 
met de bedoeling om de kerkorde in een positie van nevenschikking naast Schrift en confessie te plaat
sen (er is trouwens ook bij Schrift en confessie van geen nevenschikking sprake) , maar omdat de ker
korde eenvoudig niet ongenoemd mag blijven. 
Dit is o.a. terug te vinden in art. 49 K.O., waar het doel van de taak van de deputaten van de particuliere 
synode omschreven wordt als 'opdat enigheid, orde en zuiverheid der leer bevestigd worden'. Dit zelfde 
principe is terug te vinden in de door onze kerken aanvaarde 'Voorlopige regeling voor het gestalte 
geven aan eenheid met kerken van gereformeerd belijden'. Als het gaat om de vraag wanneer nauwer 
samenleven mogelijk is wordt in die regeling niet alleen naar Schrift en confessie verwezen, maar ook 
naar de 'regels die voor het kerkelijke leven gelden' en naar 'de noodzaak om de eenheid en zuiverheid 
van de leer en van de kerkregering te bewaren'. 
Het is welhaast vanzelfsprekend, dat ook op overeenstemming in de wijze van kerkregering gelet dient 
te worden. Welke verwarring ontstaat er binnen een kerk als er op dat terrein twee verschillende regels 
worden gehanteerd? En dat het verschil dat er op dit terrein bestaat tussen de CGK en de NGK mede 
een rol gespeeld heeft in het gescheiden blijven, bewijst de geschiedenis van de contacten tussen deze 
twee kerken. Trouwens, in de praktijk doen zich heel concreet moeilijkheden voor als blijk1 dat samen
werkende gemeenten tot beide kerkverbanden zeggen te behoren en daarom ook van twee verschillen
de regelingen voor het kerkelijk leven gebruik kunnen maken, namelijk de K.O. en het A.K.S. (zie slot 
3.4.6). 

Terugkerend tot de confessie en de interpretatie ervan, het verloop van de samensprekingen met zowel 
de NGK als de GKV laat zien dat er verschillen gebleven zijn. Verschillen in interpretatie van de confes
sie, die resulteren in verschillen in de prediking en beschouwing van de gemeente. Kunnen die verschil
len in elkaar verdragen worden? Van de zijde van zowel de NGK als de GKV is gezegd, dat dit inder
daad moet kunnen, al zal het gesprek over de verschillen ook na een vereniging van de kerken voortge
zet moeten worden. Maar deze verschillen staan vereniging niet in de weg. Daarbij wordt door zowel de 
NGK als de GKV gewezen op het feit, dat binnen de CGK soortgelijke verschillen in interpretatie van de 
confessie en dus ook in de prediking zich voordoen en dat dit toch kennlijk in een en hetzelfde kerkver
band ook verdragen kan worden. Verdragen we dit in anderen niet, dan meten de CGK met twee 
maten, zo wordt gezegd. 
Deputaten zijn een andere mening toegedaan. In de eerste plaats zal nog moeten worden aangetoond, 
dat de verschillen die binnen onze kerken ontegenzeggelijk aanwezig zijn , van dezelfde aard zijn als de 
verschillen die we in de relatie met andere kerken constateren. Maar aangenomen dat de verschillen 
binnen de CGK inderdaad van dezelfde aard zijn en dat we daar kennelijk mee kunnen leven, dan kan 
nog niet gezegd worden dat we met twee maten meten. 
Als we die verschillen intern verdragen dan wil dat immers niet zeggen, dat we er tegenover elkaar over 
zouden mogen zwijgen. Integendeel! Alles zal in het werk gesteld moeten worden om de eenheid intern 
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te bevestigen en zonodig te herstellen, opdat datgene waarin we verschillen niet een oorzaak van 
scheiding zal gaan worden. Dat de verschillen overigens toch min of meer wel scheidend werken, blijk1 
in de praktijk in tal van zaken. Maar intussen horen we als CGK bij elkaar, ondanks die verschillen. 
Gaat het nu om eenwording met andere kerken terwijl er verschillen in interpretatie van de confessie 
bestaan en verschillen die voortvloeien uit een overaccentueren of te weinig accentueren van bepaalde 
gedeelten van de confessie, dan ligt de zaak anders. Uit het hebben van dezelfde confessie kan gecon
cludeerd worden dat we op grond daarvan bij elkaar behoren. Welnu, dat mag er dan toe brengen 
elkaar met ernst te zoeken. Blijven de verschillen echter bestaan dan moet de vraag gesteld worden of 
het wijs is om toch tot een vereniging van kerken te komen of dat het well icht beter is de pogingen daar
toe (tijdelijk) te beëindigen. Bij vereniging ondanks de bestaande en gebleven verschillen kunnen de 
moeilijkheden die dan gaan ontstaan wel eens niet te overzien zijn. Mogelijk dat dit meer een praktische 
dan een principiële overweging is, maar we zijn van mening dat de praktijk net zo min als het principe 
uit het oog verloren mag worden. 

4.3. Watnu? 
Deputaten hebben al meer gerapporteerd over de moeilijkheden die aan hun arbeid verbonden zijn en 
die zij bij het verrichten van hun werk steeds weer ondervinden. De 'eenheid van gereformeerde belij
ders in Nederland' is een zaak, die momenteel onmogelijk te bereiken lijkt te zijn. Zo ervaren deputaten 
het keer op keer. 
We zullen niet herhalen wat we hierover schreven aan de synode van 1989 (Acta, p. 285) en aan die 
van 1992 (Acta p. 294). Maar nu we weer gestuit zijn op de onmogelijkheid om te komen tot realisering 
van wat de instructie van deputaten beoogt, gaan de vragen, die we in ons rapport aan de synode van 
1989 stelden des te meer klemmen. Deputaten vragen zich dan ook in alle ernst af of de instructie die 
zij meekregen niet bijgesteld dient te worden. In 1989 deden deputaten dienaangaande een suggestie , 
maar die werd door de synode niet overgenomen. Thans doen deputaten hetzelfde voorstel en zij voe
ren daarbij als overwegingen aan wat zij in hun rapport aan de synode van 1989 vermeldden. 

4.4. Voorstellen 
De synode besluite 
1. de bezinning van deputaten op de vraag 'welke ruimte voor verscheidenheid er in een kerk van 

gereformeerd belijden mag en kan zijn' te aanvaarden; 
2. deputaten op te dragen zich te bezinnen op een eventuele bijstelling van hun instructie en daarover 

voorstellen te doen op de synode van 1998. 

5. Slot 

Aan het einde van hun rapportage gekomen willen deputaten nog eenmaal een aantal zaken noemen. 
De goede verstandhouding binnen het deputaatschap, waar we al eerder over schreven, is tot het einde toe 
gebleven, al zal duidelijk zijn, dat bij de formulering van de evaluaties en de voorstellen de meningen niet 
altijd met elkaar spoorden en op een bepaald punt zelfs geheel uiteen gingen. We zijn dankbaar voor de 
goede verhoudingen binnen ons deputaatschap. 
De moeiten die deputaten met de uitvoering van hun opdrachten hebben ondervonden waren ook in de ver
slagperiode niet gering. Kerkelijke eenheid - ach wanneer? En toch leven we als kerken van gereformeerd 
belijden allemaal in een tijd van toenemende ontkerstening, in het licht waarvan de kerkelijke verdeeldheid 
des te schrijnender uitkomt. Deputaten zijn het zich bewust dat die ontkerstening des te meer een prikkel 
moet zijn om met ernst de eenheid van gereformeerde belijders te zoeken. Dat deputaten ten dezen van 
gedachte zijn dat de weg waarlangs die eenheid eventueel bereik1 zou kunnen worden nog eens goed door
dacht dient te worden, kan duidelijk zijn uit wat zij in hun rapport onder "Bezinning" daarover schreven. Maar 
de zaak zelf blijft ons voortdurend dringen tot gebed en inspanning. Geve de Heere Zelf een weg, die ook 
begaanbaar blijk1. 

Voorstellen 
Deputaten stellen tenslotte voor: 
De synode besluite 
1.de handelingen van deputaten goed te keuren; 
2.opnieuw deputaten te benoemen. 

Bijlage 14.1 

J. Westerink, voorzitter 
P. den Butler, secretaris 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE GENERAL ASSEMBLY VAN DE 
FREE CHURCH OF SCOTLAND, GEHOUDEN VAN 24-27 MEI 1994 TE EDINBURGH 

De Synode stond onder leiding van ds. Alex. M. Macleod, predikant te Kinloch, op het eiland Lewis, bijge
staan door prof. C. Graham, die "retiring-Moderator'' was en door twee scribae, de professoren John L. 
Mackay en Hugh M. Cartwright. 
De Synode behandelde de rapporten van vele deputaatschappen, waaronder die van de honorering van 
predikanten en die van de Zending veel aandacht ontvingen. 
De honorering van predikanten geschiedt uit de Centrale Kas Financiën van de Kerk. Het honorarium is voor 



196 

allen gelijk. Het bedroeg thans f 11.250.- (fl. 32.060.-) , zijnde ca. 60 % van het gemiddelde inkomen van 
een Schotse employé. Naast het honorarium heeft de predikant vrij wonen en ontvangt hij t.z.t. emeritaats
uitkering. 
De kerkelijke inkomsten hadden duidelijk te lijden van de zorgelijke economische situatie in 1992 - 1993, 
zodat het niet mogelijk was gebleken de honoraria aan te passen zonder een extra beroep op vrije giften te 
doen en bedragen te onttrekken uit een "ondersteuningsfonds". Het besluit is na veel gesprek en discussie 
genomen de salarissen op te trekken tot 72 % van het gemiddelde inkomen van een werknemer. Indien de 
kerken voor het "salarisfonds" niet voldoende zouden opbrengen, zou in de komende jaren de bijdrage voor 
het onderhoud van de kerkgebouwen worden verminderd. Voor 1994 werden beslissingen genomen uitga
ven van dien aard op te schorten. 
Het moet duidelijk zijn dat dit inkomen, gelet op de kosten van levensonderhoud, aan de zeer lage kant is. Er 
zijn slechts weinig gemeenten, die daarop een aanvulling kunnen geven naast de kosten, die men moet 
opbrengen voor vervoer (kilometer-vergoeding). 
Het rapport van zendingsdeputaten omvatte een uitgebreide informatie over de zendingsterreinen van de 
FCS. 
Peru blijft het belangrijkse zendingsterrein, met inzet van zendingswerkers op evangelische scholen, met 
toewijding aan een opleiding van Peruviaanse predikanten, zowel voor de lglesia Evangelica Presbiteriana 
del Peru, alsook voor andere denominaties. Samenwerking met de Gerei. Zendingsbond werd dankbaar 
gememoreerd. 
Zuid-Afrika is een niet minder belangrijk terrein (Transkei , Kentani) . De Afrikaanse kerk heeft dringend 
behoefte aan Afrikaanse predikanten, maar zou de zendingsactiviteit toch zeker nog niet kunnen missen. 
Naast het originele zendingswerk is het bouwen aan opleidingen uiterst urgent. In Dumisani heeft de Free 
Church haar bijbelschool waar momenteel 70 studenten een opleiding van 3 jaar ontvangen. 
India - de Free Church of Central India kent enkele gemeenten en voorgangers en maakt een redelijke groei 
door. Deze kerk is nu ook lid van de I.C.R.C. 
Christian Witness to lsrael bestaat niet uit het plaatsen van een predikant in Israël, maar uit getuigend aan
wezig zijn in plaatsen waar Joodse studenten studeren (Glasgow) of waar orthodox-joodse groepen bijbel
studies willen houden met orthodoxe protestanten (Australië). 
Het rapport over de Zending werd afgesloten met het laten spreken van aanwezige zendelingen en zen
dingswerkers in een avondsessie waarbij veel leden van de gemeente aanwezig waren. 
Wat mij onder de vele documenten opviel was het rapport van het deputaatschap over "Public Questions, 
Religion and Morals". Dit comité houdt zich bezig met de zaken die zich in het kerkelijke, maatschappelijke 
en sociale leven in enig jaar presenteren. Zij plegen aan specifieke onderwerpen dan een studie te wijden en 
deze studie na aanvaarding door de Synode, toe te zenden aan de kerkeraden en predikanten, teneinde 
deze daarmee hun voordeel kunnen doen in het werk binnen en buiten de gemeente. 
Zo werd er gerapporteerd over een appèl aan de B.B.C. over het weren van godslasterlijke woorden en uitin
gen in programma's en over de bevordering van de persoonlijke christelijke ethiek in plaats van het onder
mijnen daarvan. 
Een tweede studie-rapport handelde over "Jezus, de enige Redder" - betrekking hebbend op de huidige 
ideeën van de pluriforme verlossingsmogelijkheden (Boeddhisme, Moslim, Hindoeïsme). 
Een derde rapport ging over "Euthanasie" en een vierde over "Thuiszorg", ook in Schotland een deel van het 
vraagstuk van de bejaardenzorg. Dat het werk zich niet beperkt tot de geestelijke zaken alleen laat zich ook 
uitdrukken in een rapport over de Europese Gemeenschap. Redelijk behartigenswaardige opmerkingen wor
den daarin gemaakt. Het totale rapport sluit af met een hoofdstuk over het diakonale werk van de kerk. 
Naast deze specifieke hoofdzaken gaf de Synode aandacht aan de Theologische Opleiding van de Free 
Church en zou zij een uitwisseling van hoogleraren uit Apeldoorn en met Apeldoorn verwelkomen. Er zijn 
thans 30 studenten in Edinburgh, waarvan 18 uit de Free Church afkomstig zijn. Jeugddeputaten vroegen 
aandacht voor het werk in de gemeenten onder de '1eeners", voor het jeugd-orgaan, voor de zomerkampen 
van de jeugd. Deputaten Psalmberijming zijn volhardend bezig met een nieuwe berijming. 22 Psalmen zijn 
nu gereed. Het rhytmisch zingen, zonder orgelbegeleiding, vaak meerstemming, is een uiterlijk teken van de 
Free Church. Jongeren krijgen hier meer en meer problemen mee. Zij achten het afwezig zijn van het orgel 
meer een cultureel dan een principieel verschijnsel. 
In onze toespraak aan deze vergadering hebben wij de zegenwensen uitgesproken namens onze kerken. 
Wij hebben meegedeeld, dat het in het voornemen van deputaten ligt aan de eerstkomende Generale 
Synode voor te stellen het lidmaatschap aan te vragen van de I.C.R.C. Deze mededeling werd met grote 
erkentelijkheid begroet (hun applaus is "stampvoeten"). 
Ook hebben we instemming betuigd met de wens om in de nabije toekomst tot een uitwisseling van hoogle
raren te komen. 
Tenslotte hebben we enige gedachten geuit waarmee we in deze tijd in kerk en samenleving te maken heb
ben. We leven in een tijdperk van grote welvaart; de gemiddelde leeftijd was nog nooit zo hoog, de technolo
gie en de innovatie in de technologie nog nooit zo groot, de kracht van het technisch denken nog nooit zo 
sterk. De communicatie overstijgt alles wat er was. Daartegenover staat dat de werkeloosheid nog nooit zo 
groot was, de kracht om vrede te maken nog nooit zo laag, terwijl de oorlog in vele delen van de wereld 
voortgaat. We leven in de wereld van de autonome mens, die geen God en geen Meester kent. De strijd van 
de kerk is tegen deze grond-leugen - vrijheid zonder God - in te gaan. De strijd zal harder en intensiever 
worden. Het gebed en een gezonde Evangelieprediking zijn buitengewoon nodig, zodat de Geest kan wer
ken met het Woord van God. De tijd kan ons pessimistisch maken; de teruggang van de kerk, de kracht van 
de Boze, het gevaar niet vervuld te zijn met de Geest kunnen ons depressief maken. Maar het Woord van 
God geeft ons een betere kracht èn het geloof om met Habakuk te belijden hetgeen geschreven is in Hab. 
3:17 en 18. 
De toespraak werd met een hartelijk wederwoord beantwoord; zegenwensen aan het adres van onze kerken 
werden uitgesproken. 
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De Synode vergaderde in grote harmonie. De zegen van de Heere werd duidelijk ervaren in het kerkelijke 
werk, zowel in gemeenten als in het kerkverband. Het leven vanuit het Woord van God, als de enige ware 
Bron voor leven, denken en werken, beleden in de Westminster Confessie, beheerst het doen en laten. Het 
bevindelijke, mystieke element komt daarbij niet zo zeer naar voren in de rapporten en documenten, maar 
zeer wel in de gebeden, die elke morgen en middag werden opgezonden. Het "devotional hour" voor de 
morgenvergadering legt getuigenis af van het besef van afhankelijkheid van de Heere God voor het per
soonlijke en kerkelijke leven. 

A.W. Overwater. 

Bijlage 14.2 

KORT VERSLAG VAN DE ONTMOETING MET AFGEVAARDIGDEN VAN DE 
FREE REFORMED CHURCHES OF NORTH AMERICA 

Op woensdag 16 juni 1993 vond een ontmoeting en gesprek plaats met afgevaardigden van het External 
Relations Committee van de Free Reformed Church of North America. De broeders rev. C. Pronk, C.A. 
Schouls en P. VanderMeyden waren speciaal naar Grand Rapids gekomen om ons te ontmoeten. 
Het gesprek was van informatieve aard en droeg een informeel karakter. Van onze kant konden wij de 
besluiten van onze synode toelichten. 
De synode van de Free Reformed Church was twee weken eerder gehouden en men kon ons op de hoogte 
stellen van de besluiten van die synode. Allereerst merkten de broeders op dat ze gaarne afgevaardigden 
van onze kerken op hun synode hadden begroet. Het was een goede synode. 
Vermeldenswaard is het besluit tot een kleine wijziging van de naam van de kerk; voortaan zullen ze zich 
met het meervoud FR Churches noemen. 
De kwestie van het in kerkelijk gebruik vrijgeven van een nieuwe bijbelvertaling blijft verder bestudeerd wor
den. 
Het verzoek van een broeder die buiten het ambt van dienaar des Woords geraakt was tot ambtsherstel kon 
(nog ?) niet ingewilligd worden. 
Verheugend was het besluit tot instituering van een nieuwe gemeente in Brantford, Ontario, bestaande uit 
ruim honderd leden nu ingeschreven bij de kerk van Hamilton. 
Er zijn beperkte kerkelijke contacten aangegaan, hoewel die nog een informeel karakter hebben, met 
gemeenten die behoren tot het verband van de Reformed Church of America maar die wortelen in contacten 
met de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk , zoals in Fort Macleod, Alberta en in 
Norwich, Ontario. In Canada ligt dat gemakkelijker dan in Nederland, volgens de broeders. 
Naast deze zaken die onze beide kerken betreffen, waarbij we ook de kerkelijke gemeenschap beleefden in 
het mogen voorgaan in de erediensten in de FRC, bespraken we de bredere kerkelijke situatie zoals de 
gebeurtenissen in de CRC en de problemen rond de Netherlands Reformed Congregation van Grand 
Rapids met haar predikant dr. J.R. Beeke. De moeiten aldaar hebben geen rechtstreekse invloed ten gunste 
of ten nadele van de FRC. 
Tenslotte wierpen we een blik vooruit naar de komende vergaderingen van de I.C.R.C., die gehouden wor
den in Zwolle. De FRC heeft het lidmaatschap aangevraagd en daarover zal in Zwolle een beslissing geno
men worden. De broeders Pronk en VanderMeyden zijn naar Nederland afgevaardigd en hopen de vergade
ringen van de I.C.R.C. te bezoeken. Wij verklaarden de afwachtende en voorzichtige houding van onzeker
ken in het aanvragen van het lidmaatschap vanuit onze ervaringen in het verleden met oecumenische orga
nen. Ook voor ditmaal hebben we alleen verzocht waarnemer te zijn. 
Dankbaar waren we voor deze ontmoeting met de broeders van de FRC met wie we van hart tot hart kon
den spreken. In dankgebed en voorbede voor onze beide kerken werd de ontmoeting besloten. 

Bijlage 14.3 

P. den Butler 
J.C.L. Starreveld 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE CHRISTIAN REFORMED CHURCH IN 
NORTH AMERICA (CRCNA), GEHOUDEN VAN 8 T/M 17 JUNI 1993 

Ter uitvoering van het besluit van de synode van Apeldoorn 1992 ten aanzien van de CRCNA dat luidde 'de 
zorg over de voortgaande verontrustende ontwikkelingen en besluitvorming in de Christian Reformed 
Church in North America in de contacten met vertegenwoordigers van deze kerk en met name het 
lnterchurch Relations Committee opnieuw en met nadruk aan de orde te stellen en zo mogelijk die grondig 
te bespreken' en op uitnodiging van de CRCNA zonden deputaten de broeders Den Butler en Starreveld als 
afgevaardigden naar de synode van de CRCNA van 1993 die op de campus van Calvin College te Grand 
Rapids in het Fine Arts Centre vergaderde van dinsdag 8 juni tot en met donderdag 17 juni 1993. 
Tijdens deze synode kon ook een ontmoeting plaats vinden met een drietal leden van het Committee lor 
External Relations van de Free Reformed Church of North America. 
De behandeling van de zaak van de toelating van vrouwen tot alle ambten in de kerk overschaduwde alle 
andere zaken. 
De vergaderingen werden rustig, zachtmoedig en toch met de nodige vaart voorgezeten door rev. Peter W. 
Brouwer (63) bijgestaan door rev. M.N. Greidanus, als eerste scriba, die op onze synode de CRCNA verte-
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genwoordigde. Naast hen aan de moderamentafel hadden ook pla~ts de general secretary rev ._ Leonard J . 
Hofman en de executive director of ministries dr. Peter Borgdorff. Z1J hebben een groot aandeel 1n de prakti-
sche en administratieve gang van het synodewerk als vrijgestelde functionarissen. . . .. 
Hartelijk was de ontvangst ter synode wanneer afgevaardigden van andere kerken off_1_c1ee_l word_en geintro: 
duceerd. Zij worden gevraagd op te staan en worden met applaus bewoet. D1_e harteliJkhe1d 1s rnet_fonmeel , 
ze bleek ook later in de gesprekken en ontmoetingen met afgevaardigden b1J de maalt1Jden en t1Jdens de 
onderbrekingen. 

1. Contrast 

Vergeleken met de synode van 1989 waar wij ook als afgevaardigden aanwezig waren, staat de synode van 
1993 in diep contrast. Toen konden we de CRCNA in haar synodevergaderingen typeren als een vitale, 
actieve en optimistische gemeenschap; de indruk van 1993 is een heel a_ndere. . . 
In een commentaar in The Banner schreef prof. KrommInga dat sommige afgevaard1g_den de CRCNA met 
een zinkend schip noemden, maar dat het schip van de kerk door woeste zee heenging kan met ontkend 
worden. . 
We moeten verschillende zaken noemen die het bovenstaande contrast aangeven en op de synode dien-
den. 

Een bijzonder moment in de synode is de beroepbaarstelling van kandidaten voor het predikambt. Da~r zijn 
veel familieleden bij , er zijn feestelijke toespraken en er Is verwachtingsvol uItzIen naar de toekomst. Ditmaal 
was de beroepbaarstelling sober en ernstig. Familie was nauwelijks aanwezig. De toespraak van de rector 
van het seminarie gewaagde van de voorkeur van veel kandidaten voor arbeid buiten de gemeente in b11zon
dere taken. 

Bij deze bijeenkomst evenals bij de presentatie van andere landelijke takken van arbeid zoals de zending, 
de evangelisatie en de radio- en televisiearbeid was er een sterk_ wij-gevo~I , het met elkaar werken als één 
familie aan de grote roeping van de verbre1d1ng van h_et KornnknJk. Ook bIJ de bespreking ~an deze takken 
van arbeid was de soberheid opvallend. De functIonanssen van de deputaatschappen, d_Ie In de synod~ver
gadering het verslag van hun werk kwamen toelichten, konden _rekenen op een aandachtig gehoor en wisten 
zich gedragen door de liefde van de kerken voor hun werk. Ditmaal was er veel minder merkbaar van hun 
aanwezigheid. 
Heel duidelijk was dat in de pijnlijke zaak van ds. Melvin Flikkema_1 die door de synode van 1_992 was 
benoemd als onderdirekteur van het deputaatschap dat verantwoordelijk Is voor de predikanten 1n dienst van 
instellingen van barmhartigheid en het krijgsmachtpastoraat. Hij was in juni 1992 door de synode benoemd 
en begin september 1992 door het deputaatschap ontslagen vanwege financiële problemen zonder dat er 
een bevredigende afvloeïingsregeling of andere werkkring geboden konden worden. Meerdere vergaderuren 
werden aan deze zaak besteed, die in openbare zitting behandeld werd. De synode gevoelde_ zich aan één 
kant beschaamd en vergoedde ruimschoots de kwalijke gevolgen voor ds. Flikkema, and~rz1Jds werden er 
besluiten genomen die dergelijke ontsporingen in het synodale benoem1ngsb.ele1d onmogelijk maken. 
Het getal zendingsarbeiders moest venminderd worden door teruglopende b1Jdragen uit de kerken. 

Een derde contrast was dat deze synode zich moest bezighouden met een zaak waanmee in wezen geen 
enkele kerk uit de voeten kan en dat was een eenduidige regel maken waanmee classes kunnen w.erken 1n 
het geval predikanten hun ambt neerleggen en kerken zich onttrekken aan_ het kerkverband. Er bliJk_en ver
schillende praktijken gevolgd te worden vanaf het constateren dat iemand zich onttrokkE:n. heeft en z11n ambt 
heeft neergelegd tot het officieel ontzetten van een dienaar des Woords u1t_het ambt. In een Jaar verloren om 
welke reden ook 33 dienaren van het Woord de naam en de eer van een dienaar des Woords 1n de CRCNA. 
Hier werd in de synode de pijn voelbaar van de scheiding der geesten die zich aan het voltrekken is in de 
CRCNA. Meenmalen was er de stem van een ouderling of collega die refereerde aan_ het _heengaan uit de 
kerk van een dienaar des Woords die men in ere heeft en die om redenen van de beliJderns en de handha
ving daarvan in geweten zich onttrok aan de CRCNA. Ook al betreft dit een andere kerk, wij voelden ons 
geraakt door de behandeling van dit verwerken van de crisis in de CRCNA. 

2. Crisis 

De gegevens over de crisis ontlenen we aan het rapport van het Pastor-Church Relations Committee, een 
deputaatschap dat hulp biedt aan vakante gemeenten in het beroe~_in~swerk en hulp _aan gemeenten waar 
de relatie tussen predikant/predikantsgezin en gemeente erg moe11iJk Is. Een bel_angnJk deputaatschap dat 
de vinger aan de pols houdt van wat er in de plaatselijke gemeenten aan de hand 1s. . 
Een hoofdstuk uit dat rapport is gewijd aan het geestelijke klimaat van de CRCNA. Daann wordt geconsta
teerd dat meer dan twintig kerken de pijn van een splitsing of afscheiding moesten doonmaken en evenzo
veel onafhankelijke gemeenten werden gesticht; dat er 33 predikanten weggingen van hun_ gemeente en 
ongeveer 1000 gezinnen de CRCNA verliete~. Deze kerkverlatin~ was om redenen van rechtzinnigheid. 
Los daarvan staan de leden die de CRC verlieten vanwege trad1t1onalisme, onverdraagzaamheid en intellec
tualisme om een toevlucht te zoeken in verschillende evangelische gemeenten. Daarnaast vraagt de verwe
reldlijking zijn tol wanneer het geloof niet meer een vitale rol speelt in het leven van mensen en het kerklid
maatschap wordt ervaren als een last die terzijde wordt gelegd. En tenslotte zIJn er de onvoorziene omsta~
digheden als een echtscheiding, ruzie, werkloosheid , mislukking in zaken, voorkeur van de kinderen die 
meer en meer leiden tot onttrekkingen. . . . . 
Als oorzaken worden aangewezen het materialisme, het secularisme, de consumptiementaliteit, de P?lansa
tie in leerstellige kwesties waardoor niet meer naar elkaar geluisterd wordt maar alleen beschuld1g1ngen 
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geuit. Dan constateert het rapport dat er gebrek is aan 'doctrinal reflection ' en dit denkend en geestelijk 
bezig zijn met de heilige leer is precies wat de CRCNA nodig heeft tegenover de overheersende geest van 
oppervlakkigheid die nu heerst. Schrijven over geestelijke onderwerpen kan alleen in een geest van ver
draagzaamheid en wederzijdse aanvaarding. 
Uw afgevaardigden hebben bij verschillende gelegenheden gewezen op twee publicaties in dit verband die 
een handreiking zouden kunnen bieden. Allereerst wezen we op de 'Beknopte gereformeerde dogmatiek' 
van Van Genderen en Velema en vervolgens op 'Hoe staan wij ervoor?' over de actualiteit van de gerefor
meerde theologie van de hand van hoogleraren uit Apeldoorn en Kampen. Het bleek ons dat deze uitgaven 
onbekend waren. 
Het moge duidelijk zijn uit het boven gereleveerde dat de broeders van de CRC synode niet zaten te wach
ten op broeders uit andere kerken die nog eens zouden benadrukken wat er bij hen aan schort. 
Toch hebben we bij twee gelegenheden uitvoering gegeven aan het besluit van de synode van 1992. 

3. Toespraak en ontmoeting met het lnterchurch Relations Committee 

Op maandagmiddag 14 juni ontving br. Den Butler gelegenheid de vergadering toe te spreken. Hij gaf uit
drukking aan onze verontrusting over de ontwikkelinbgen en besluitvonming in de CRCNA ten aanzien van 
de toelating van de vrouw tot de ambten, de henmeneutische vragen rond schepping en evolutie onder ver
wijzing naar wat andere kerken, o.a. de RCNZ hadden geschreven. Een geest van hoogmoed is ons vreemd 
in het licht van de problemen die in de CGK aan de orde zijn al zijn die van andere aard. Gewezen werd op 
het feit dat er nog geen verandering was op te merken bij de CRC. Veel wordt gehoord over acties van de 
kerk voor anderen, maar de eerste roeping van de kerk is toch de verkondiging van het Evangelie en de 
nadruk op wat de Here gedaan heeft, doet en doen zal in deze wereld. 
Aan de hand van het bovengenoemde rapport van het Pastor-Church Relations Committee ging hij in op de 
veranderende rol van de CRC-predkant, die vroeger een patriarch-pastor was en nu veel meer een artisan
coördinator. Ligt daar niet een oorzaak dat de schapen van de kudde verstrooid worden? Als het werk van 
de Vader, de Zoon en de Heilige Geest in het midden van de gemeente ontvouwd wordt door de dienaar 
van het Evangelie, dan beantwoordt dat aan de noden van de kudde. Daarmee worden ook zij geholpen die 
de roeping hebben voor de kudde te zorgen. 
Onder dank voor de uitnodiging en ontvangst en de vergadering aanbevelend aan de werking van het onfeil
bare Woord en de Heilige Geest werd de toespraak besloten. De praeses antwoordde. 

Op de vrijdagmiddag voorafgaande aan de toespraak was er een uitgebreide ontmoeting met het 
lnterchurch Relations Committee. Voor dit Committee waren aanwezig de voorzitter prof. F.H. Klooster, de 
secretaris ds. C. Boomsma, en de leden zr. E. Vanderlaan en zr. A. Kamp. Er was behoorlijk tijd uitgetrok
ken voor dit gesprek. 
De voornaamste twee onderwerpen waren de kwestie van de besluiten ten aanzien van schepping/evolutie 
van de CRC-synode van 1991 en de zaak van de toelating van de vrouw tot de ambten in de kerk. Voor wat 
de eerste kwestie betreft wezen wij op de beide besluiten van de synode van 1991 die het gevaar van dub
belzinnigheid met zich brengen. Wat met de ene hand wordt genomen, wordt met de andere hand gegeven 
(zie onze Acta 1992, p. 251, sub 2 en 3). De tweede zaak is nog volop in behandeling: ook daarover hebben 
we de bezorgdheid van onze kerken geuit tegenover de commissieleden. 
Het bleek ons dat zij zich wilden overtuigen van het feit of wij ons werkelijk met de zaken zoals ze zich ont
wikkeld hadden in de CRCNA op de hoogte hadden gesteld. Er werd een pleidooi gevoerd voor het legitie
me in de ontwikkelingen binnen de CRCNA. Wij kregen sterk de indruk dat het Committee solidair is met de 
ontwikkelingen die onze verontrusting opriepen. Er is naar ons geluisterd maar op de een of andere manier 
komt het niet over of biedt het onvoldoende tegenwicht tegen de zuigkracht van wat als nieuw en verfrissend 
wordt ervaren. Een werkelijk geestelijk aanvoelen van elkaar misten wij. Naar ons idee heeft dat te maken 
met het feit , dat er bij de CRCNA een afscheidnemen is van betweterige gerefonmeerde theologie zoals wij 
die kennen uit de jaren voor de oorlog. 
Men vereenzelvigt ons met steile orthodoxen, die nog leven in de sfeer van dat ze alles weten en ieder 
ander die een millimeter van de belijdenis afwijkt, veroordelen. Als je zo bekeken wordt heeft dat iets dat 
moedeloos maakt. De CRCNA lijkt haast veroordeeld wat haar leidslieden betreft, in de Amerikaanse con
text weliswaar, dezelfde wegen te volgen als de Gereformeerde Kerken in Nederland. 
In dit gesprek mochten we wijzen op de publicaties vanuit Apeldoorn en Kampen, die niet bekend waren en 
werden we gewezen op een publicatie van ds. Boomsma die verslag doet van zijn overstap naar voorstan
der zijn van de vrouw in het ambt. 
Er was wel een sfeer van vertrouwen en openheid. Bescheiden en naar beste weten hebben we met elkaar 
gesproken. 

4. Consensus 

Temidden van zoveel kerkelijke moeite als waarin de CRCNA verkeert en waarvan het bovenstaande getui
genis aflegt, is het geen wonder dat er veel werd ondernomen om de eenheid en een gezamenlijke opdracht 
als kerk te beleven. Een Christian Refonmed State senator van Michigan, Vernon Ehlers, fungeerde als voor
zitter van een taskforce die lijnen uitstippelde voor de activiteit van de CRCNA op alle kerkelijke niveaus ter 
bestrijding van de honger in de wereld. Er werd een speciale korte eredienst gehouden met het oog op deze 
taak. Het thema was "Freedom to serve, meeting the needs of the world". Gedurende de hele synode was 
dit op een groot spandoek te lezen. Concreet betekende dit dat er een studiesecretaris benoemd wordt om 
hierin te adviseren aan de synode en de kerken. De jongere generatie krijgt hierin een voorbeeld van wat het 
leven in Christus op de grens van de 21 e eeuw betekent. 
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Om tot de gewenste consensus te komen werd er na de opening van de synode en de verkiezing van het 
moderamen de hele dinsdag 8 juni besteed onder leiding van ervaren groepstrainers aan het zich oefenen in 
het uitspreken van hun visie op de kerk en wat er te doen staat. Afgesloten werd deze dag met een 'service 
of celebration', waarin de brief aan de Kolossenzen de leidraad en de lezing vormde. Woensdag en donder
dag 9 en 10 juni werden grotendeels besteeds aan het vergaderen in de commissies. 
Een instructie om een speciale week van de eenheid te vieren in alle kerken in 1994 haalde niet een meer-
derheid. 

5. De vrouw In het ambt 

Zoals dit onderwerp wat aan het eind van dit rapport komt, zo was het ook op de synode. Woensdag 16 juni 
kwam het aan de orde terwijl donderdag 17 juni de synode gesloten werd. Alle voorgaande dagen hing het 
in de lucht, werd er over gefilosofeerd en gesproken en door de commissie gehandeld. Een meerderheids
en een minderheidsrapport lagen ter tafel. 

De meerderheid wilde blijven bij de beslissing van de synode van 1992 om de verandering van artikel 3 van 
de kerkorde niet te ratificeren en te blijven bij de tekst die het woord 'mannelijk' aangeeft voor hen die geroe
pen worden een ambt te vervullen. Voor de verduidelijking van de uitdrukking 'expound the Word of God' 
stelde het meerderheidsrapport voor een studiecommissie te benoemen . Deze uitdrukking gebruikte de 
synode van 1992 toen ze de kerken opwekte onder leiding van de ouderlingen gebruik te maken van de 
gaven die vrouwen hebben ontvangen. 

Het minderheidsvoorstel stelde voor om de beslissing van 1992 te 'heroverwegen' naar art. 31 van de ker
korde hetgeen betekent revisie van deze beslissing. Het minderheidsvoorstel voor een herziene beslissing 
luidde: 'Thai synode revise the decision of Synod 1992 conceming women in office by giving councils the 
option to nominale, elect, call and ordain qualified women to the offices of eider, minister and evangelist.' 
Het argument voor de revisie werd gevormd door het naar voren brengen van voldoende en nieuwe gronden 
voor revisie. Drie gronden werden genoemd: 
a. de beslissing van 1992 bindt de gewetens van vele leden die oprecht geloven dat de Schrift niet verbiedt 

dat vandaag gekwalificeerde vrouwen dienen in enig kerkelijk ambt. De beslissing van 1992 bindt het 
geweten waar de Schrift niet bindt; 

b. de beslissing van 1992 heeft ernstige onrust in de kerken veroorzaakt; 
c. de beslissing van 1992 dat vrouwen mogen 'expound' is een probleem omdat het een uitdrukking is, die 

vreemd is aan de kerkorde en voorbijgaat aan de regel dat publieke verkondiging van het evangelie 
bevestiging en zending door de kerk vereist. Bovendien kan het onderscheid tussen 'prediken', 'verma
nen' en 'expound' op grond van geslacht niet verdedigd worden op de basis van de Schrift en 'verduistert 
het zowel het evangelie van genade als de gaven van de Geest'. 

Het verstrekkende minderheidsvoorstel vormde de inhoud van de urenlange discussie. Dat er een twintigjari
ge discussie voorafgegaan was, was te merken aan het feit dat meer culturele en emotionele argumenten 
een rol speelden dan het spreken van de Schrift. De weg van de 'option' werd gepresenteerd als de weg tot 
vrede in de kerken en uiteindelijk zou men verder kunnen gaan om de noden in de wereld het hoofd te bie· 
den na deze tijd· en energieverslindende controverse, aldus enkele van de gronden waarmee dit voorstel 
werd onderbouwd. 
Als Schriftuurlijke onderbouwing werd gerefereerd aan de meest stellige conclusies van rapport 31 aan de 
synode van 1992: 
1. Het Nieuwe Testament leert dat mannen en vrouwen gelijk zijn in Christus zoals ze dat waren bij de 

schepping; daarom mogen vrouwen zowel als mannen het volle voorrecht uitoefenen van het gebruiken 
van hun gaven in de kerk (Gen. 1:26-28, Hand. 2:17, 18, Gal. 3:28)'. 

2. 'Er is geen duidelijk en onaanvechtbaar getuigenis in de Schrift dat de kerk dwingt om vrouwen in hun 
gelijkheid in Christus af te houden van het ambt in de kerk ten allen tijde, op alle plaatsen en in alle 
omstandigheden'. 

3. 'Het Schriftuurlijk onderwijs dat de man hoofd van zijn vrouw is binnen het huwelijk kan niet verbreed 
worden om het hoofd-zijn van alle mannen over alle vrouwen als argument te gebruiken om vrouwen te 
verhinderen te dienen in de ambten van de kerk'. 

Na de uitgebreide discussies waarin de praeses na de hamer overgedragen te hebben een klemmend 
beroep op de afgevaardigden deed niet voor het minderheidsvoorstel te stemmen vanwege de grote schade 
die de kerk zou worden toegebracht, verliepen de stemmingen als volgt: 93 stemmen waren voor het her
overwegen van het besluit van 1992 en 90 stemmen tegen. De schriftelijke stemming over het voorstel van 
de 'option' had als uitslag: 95 stemmen voor, 88 stemmen tegen 1 onthouding. 
De spanning was hoog opgelopen en ontlaadde zich in het zingen van een lied door de negen vrouwen, die 
in het wit en geel gekleed, met een beeldje van een duif met één gebroken vleugel in een mandje, alle zittin
gen van de synode hadden bijgewoond als een 'stille instructie' voor dit aangenomen voorstel. 
Er waren gemengde gevoelen onder de afgevaardigden; sommigen konden hun tranen van droefheid niet 
bedwingen terwijl er bij ieder een gevoel van beschaamdheid leek te zijn. 
De voorstellen om met terzijdestelling van de kerkordelijke regels onmiddellijk de kerkorde te veranderen 
door het woord 'mannelijk' te schrappen uit art. 3 en tegelijk deze verandering te ratificeren werd tactisch 
door de voorzitter buiten de stemming gehouden en op formele gronden afgewezen als buiten de orde zijn· 
de. De commissie kreeg opdracht om voorstellen te doen voor de procedure van ratificatie. Die voorstellen 
werden op de laatste synodedag, donderdag 17 juni, aangenomen zodat de synode van 1994 moet beslis· 
sen over de 'advisability' van de voorgestelde verandering in artikel 3 van de kerkorde. Ondertussen wordt 
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van iedere gemee~te verwacht dat men zich houdt aan de geldende kerkorde. Tevens werden gedetailleer
de pastorale richthjnen aangenomen, te gebruiken door kerkeraden, classes en synode en synodale orga
nen en kerkleden 1n het geval vrouwen bevestigd werden tot ambtsdragers. De weg is nog niet ten einde. 

6. Enkele andere zaken 

De synode verrichtte vele benoemingen voor de committees. Een belangrijke benoeming was die van een 
nieuwe hoofdredacteur van "The Banner". Uit een enkelvoudige kandidaatstelling verkoos de synode met 
meerderheid rev. John Suk, na het gebruikelijke interview. 
Voor wat de wereldlijke en organisatorische kant van de kerk betreft werd een nieuwe constitutie en huis
houdelijk reglement voor een Board of Trustees aanvaard. 
09. synode gaat niet over tot het instellen van regionale synodes (een Amerikaanse en een Canadese)· wel 
krijgl de Canadese raad van CRC-kerken meer gewicht. ' 
w_at het stelsel v~n financiële b_ijdragen uit de kerken betreft wordt overgegaan op een stelsel van minimum
bijdragen per belijdend lid en met meer op bijdragen per familie. Dit zal geleidelijk worden ingevoerd. De bij· 
drage voor 1994 werd gesteld op $ 545.10 per familie en op $ 227.12 per lid. 
De general secretary re~. Leonard J. Hofman zal in 1994 terugtreden; voor deze belangrijke post moet het 
Synod1cal Interim Comm1ttee een voordracht doen aan de synode van 1994. 
Over de kerkelijke verhouding tot de Gereformeerde Kerken in Nederland zal in 1995 een rapport ingediend 
worden. het lnterchurch Relations Committee zal voortgaan met onderzoek en gesprekken. Uit de GKN 
waren de praeses en de oud-praeses van de synode, ds. P. Boomsma en ds. E. Overeem als afgevaardig-
den aanwezig. ' 
T~nslotte werd _de belangrijke kwestie van de kindercommunie en de functie van de openbare geloofsbelijde
nis na een stevige discussie terugverwezen naar een studiecommissie. 

Het bijwonen van deze synode \'las voor uw afgevaardigden een boeiende en spannende aangelegenheid. 
Onze aanwez1ghe1d werd op prijs gesteld. Met de hartelijkste woorden van bemoediging van de praeses 
('hold on to the reformed faith ') namen wij afscheid. 
Of on_ze stem gehoord"is kunnen wij niet beoordelen. De spanningen in de CRCNA zijn nog niet afgenomen. 
Het lijkt met gemakkelijk om staande in de trad1t1e van onze kerken zich te herkennen in de ontwikkelingen 
en het klimaat binnen de CRCNA. Velen zijn daar die het Woord en de gereformeerde belijdenis liefhebben, 
maar de weg naar aanpassing aan moderne theologische en kerkelijke ontwikkelingen lijkt onomkeerbaar 
Beware de Here de CRCNA bij Zijn Woord. · 

Bijlage 14.4 

P. den Butler 
J.C.L. Starreveld 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE ALGEMENE SINODE VAN DIE GEREFORMEERDE KERKE IN 
SUID-AFRIKA, GEHOUDEN TE POTCHEFSTROOM VAN 3 TOT 14 JANUARI 1994 

1. Opdracht 

Deputaten voor de Eenheid van Gereformeerde belijders en Correspondentie met buitenlandse kerken had
den de opdracht gegeven bij he_t bezoek en de toespraak aan de Synode van de GKSA niet alleen uiting te 
geven aan de hartelijke wederzijdse verbondenheid, maar ook aan de volgende zaken aandacht te geven: 
de ~erhouding met _de CRC; de verbreking van de banden met de GOR; de samenwerking met de andere 
Nas1onale S1nodes_ 1n de Algemene S1node (waar van onze kant • samen met Zendingsdeputaten . in uitvoe
nge correspondentie reeds aandacht aan was gegeven); de mogelijkheid van oriëntatie op de ICRC. 

2. Algemene indruk van de Synode 

Na aankomst in Potchefstroom · waar ik in de morgen van dinsdag 4 januari rechtstreeks van de luchthaven 
door de secretaris van Dep_utate Korrespondensie, dr. M.J. duPlessis, werd heengebracht . had ik meteen 
gelegenheid 1n de vergadering van de synode thuis te geraken. Tijdens de theepauze (voor ons: koffiepau
ze) konden heel wat bekende en bevriende handen worden geschud, onder meer van prof. dr. L. Floor. 
De Synode 1s bezig met de eerste" ronde _van bespreking van alle agendapunten, waarbij alleen vragen 
mogen worden gesteld. De vriendelijke le1d1ng van de praeses, dr. C.J Malan, voorkomt niet dat iets van de 
toonzetting van de_echte_bespreking al merkbaar wordt. Na de bespreking in commissies komen alle zaken 
immers voor beslu1tvorm1ng terug. Een aantal zaken ligt d_uidelijk gevoelig. De vergadering verwacht dat er 
nog wel vuurwerk in de besprekingen z_al komen. Juist die onderwerpen waar wij ook belangstelling voor 
h9.bben behoren tot de gevoelige materie: de verhouding met de CRC, de samenwerking in de Algemene 
S1node, Potchefstroom (TSP) en Hammanskraal (HTS) en de kwestie van de openstelling van het ambt voor 
de vrouw, die 1n een bezwaarschrift van de Classis Beland, tegen een besluit van de Nasionale Sinode van 
1988, wordt bepleit. 

Bij de meeste van deze onderwerJ)en ·. en een aantal andere • blijkt de politiek een onderhuidse spannnings
factor te Zijn. Meestal wordt_ het met u1tQesproken, maar ieder is zich ervan bewust wat voor verbindingslij
nen erhggen tussen de politieke d1scus_s1es en de agenda van de synode. De verkiezingen van 27 april 1994 
zullen immers grote veranderingen inluiden en de instemming met of de afkeer van het beleid van de (gere-
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formeerde!) staatspresident F.W. de Klerk blijkt bij velen diep te zitten. Het afscheid van de apartheid kan 
politieke realiteit heten, maar als proces in de harten van het volk, _ook_ van het gereforme9.rde volk, 1s het 
nog een lange weg om te gaan. Niet voor niets zI1n er die getuigen In dit opzicht een bekering nodig gehad 
te hebben. . . . . 
De vrees voor een conflictsituatie op de synode heeft bijgedragen aan een grote voorz1cht1ghe1d 1n de 
besluitvorming. Dit is m.i. de verklaring van het besluit _de voorstellen aangaande samenwerking in de 
Algemene Sinode (nog) niet te aanvaarden, maar eerst via verdere bespre_kingen met de vertegenwoordi
gers van de andere Nasionale Sinodes te proberen wotere eenstemm1ghe1d In eigen gelederen te verkr1J
gen. Deze voor ons uiterst teleurstellende besluitvorming op een zo belangnJk onderdeel maakt het moe1hJk 
als algemene impressie van de synode een pos1t1ef beeld te _schilderen. Toch moet met ver!;l_eten worden, 
dat er op het gebied van de verhoudingen met de andere Nas1onale Sinodes ook 9.en belangnJke stap voor
uit is gezet: de beide theologische opleidingen, de Hammanskraalse TeologIese Skool (HTS) en de 
Teologiese Skool van Potchefstroom (TSP)_, word:n met ingang van 1995 samengevoegd te Potchefstroom. 
Bij dit laatste besluit heeft de verwachte flnanc1ele besparing zeker een stevige rol gespeeld, maar men 
moet ook zeggen, dat met een dergelijke besluitvoerming een perspectief van sam_enwerking en gemeen
schappelijkheid in de opleiding aanvaard is, dat _een paar jaar geleden nog geen s~h1Jn van kans maakte. De 
hoop kan worden uitgesproken - en leeft ook b1J velen in de GKSA - dat dit besluit, waann de _medeverant
woordelijkheid van de Sinodes Soutpansberg en Middellande voor de ene ople1d1_ng u1tdrukkehJk verdiscon
teerd is, ook voor de andere aspecten van de samenwerking van de Nas1onale S1nodes een onomkeerbaar 
proces heeft ingeluid. 

3. Gast uit een corresponderende kerk, maar geen vreemdeling 

De plaats die een afgevaardigde van een corresponderende, ker~ . o~ de synode ontvangt is royaal. De 
'vreemdeling' wordt behandeld als een onder dit volk geboren lsraehet ! Geen plaats terz1Jde, maar midden 
onder de afgevaardigden (waar ook de diverse theologische hoogleraren die een adviserende stem hebben, 
verspreid hun plaats hebben). Uitdrukkelijk wordt gezegd, dat de christelijke gereformeerde ga~t het recht 
heeft wanneer hij dat wenst aan de besprekingen deel te nemen of de comm1ss1evergaderingen b1J te 
wonen, natuurlijk afgedacht van de gelegenheid_om namens on.ze kerken de Sin?de toe _te sp_reken. De 
commissies worden erop geattendeerd van de buitenlandse gast gebruik te maken waar dit nuttig liJkt. Het 
gaf mij een associatie met de plaats van de buitenlandse_ afgevaardigden op de Synode van Dordrecht. 
Natuurlijk werd participatie hier niet door een taalprobleem In de weg gestaan, maar onze generale synode 
zou zich toch eens op de invulling van de aanwezigheid van buitenlandse _gasten kunnen, bezinnen._ 
Bij enkele gelegenheden werd door mij van het recht tot spreken . gebruik gemaakt: bIJ de k\Yest1e_ van de 
vrouw in het ambt en bij de bespreking van het voorstel de opleidingen samen te voegen. B1J de d1sc_uss~e 
rond de verhouding van de Nasionale Sinodes en de Algemene S1node Is er een_ indirecte part1c1pat1e 
geweest door de uitvoerige nota die namens onze Deputaten Correspondentie_ en de Deputaten 
Buitenlandse Zending was verzonden. Mijn verzoek dit stuk, en de aangehechte kopie van een brief die 
reeds in 1990 was verzonden maar toen niet is aangekomen, voor alle synodeleden te vermenigvuldigen, 
werd zonder moeite ingewilligd. Op een later tijdstip is met grote waardering over deze brieven gesproken 
en is besloten, dat we een officieel antwoord zullen ontvangen. Helaas zal daar met In staan waar we op 
gehoopt hadden. 

4. 'Groeteboodskap' 

Op maandag 10 januari werd mij gelegenheid gegeven de groeten van de Christ_elijke Gereformeerde 
Kerken over te brengen. Na een hartelijke en humoristische introductie door _dr. A. L1ndhout, voor velen 1n 
onze kerken geen onbekende, heb ik de synode toegesproken. De kern van mI1n woorden geef 1k kort w_eer. 
Vanuit de verbondenheid in hetzelfde geloof aan hetzelfde evangelie, Is er reden elkaar te doen delen in de 
bemoedigingen en de vermaningen die we ieder afzonderlijk van de Here ontvangen. 
In de synodestukken was te vinden, dat de u1tnodIgIng aan vertegenwoordigers van __ corresponderende ker
ken eigenlijk van de Algemene Synode zou moeten uitgaan. Daar hebben ook WIJ naar u1tgez1en, mede 
omdat wij evenzeer als aan de Sinode Potchefstroom ook aan de Sinode Soutpans_berg en de Sinod9. 
Middellande verbonden zijn. Dat wij bekommerd zijn over de stagnatie van deze ontwikkeling, hebben WIJ 
reeds eerder doen blijken, in de missie van ds K. Boersma en _mij in 1990 namens t"'.ee deputaatsch_appen, 
en in de inmiddels verspreide brieven. Een belangrijk element In onze korrespondentIe Is de verwerking van 
gegevens uit het studierapport van de Sinode Soutpansberg, 'Study Report on the Proposal to Suspend 
Participation in the General Synode when il is based on ethnicity', ook al hebben we er enkele kanttekenin-
gen bij gemaakt. . . 
De aandrang die we hierin op u uitoefenen heeft niet het karakter van een ultimatum uit de hoogte, maar van 
een bescheiden en toch zeer dringende broederlijke aandrang op grond van het Woord van God. . 
We hebben elkaar ook in het licht van de internationale ideologische en religieuze ontwikkelingen nodig, 
zeker nu de GOR als ontmoetingsplaats helaas is afgevallen, voor ons en voor u. Onze bevindingen met de 
ontwikkelingen van de ICRC zijn zeer positief. Het is te verwachten, dat op onze GS van_ 1995 het voorstel 
tot aansluiting zal dienen. We zouden ons verheugen als de Algemene Sinode van Die Gereformeerde 
Kerke van Suid-Afrika zich eveneens in die richting bewoog. 
Mij is gevraagd door de Kommissie voor Kontakt en Samenwerking met Andere Kerken van de Nederlands 
Gereformeerde Kerken u ook namens deze kerken hartelijk te groeten. Ook namens deze kerken de hartehJ
ke zegenwens voor uw vergadering en uw kerken. 
Van diverse kanten werd mij naderhand de verzekering gegeven, dat de bedoeling van onze 'boodschap' 
zowel begrepen als gewaardeerd werd. 
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5. Besluitvorming 

Op de besluitvorming ten aanzien van enkele voor ons interessante zaken wil ik iets nader ingaan. 
Lidmaatschap oecumenische organisaties. Het besluit om het lidmaatschap van de GOR te beëindigen was 
kennelijk zo'n evident gevolg van de voorgeschiedenis, dat het voorstel daartoe zonder enige discussie werd 
aanvaard_._ Tot een besluit ten aanzien van de ICRC kwam het nog niet, daar men niet wilde vooruitlopen op 
wat fe1teliJk de bevoegdheid van de Algemene Sinode zou zijn. Wel was er een positief rapport van prof. 
Helberg die als waarnemer aanwezig is geweest op de ICRC-conferentie in Zwolle. 
Correspondentie CRC: Dit was een gevoelige zaak. Het voorstel , afgaande op indirecte informatie, de ont
w1_k_kelingen In de Christian . Reformed Church te veroordelen, werd verworpen. Men wil zich eerst nader 
onenteren na o.m. de besluiten van de laatste synodes van de CRC te hebben bestudeerd. De commissie 
was aangesproken door mijn informatie over de zorgvuldige handelwijze die onze kerken in het contact met 
de CRC volgen. 
Rapport van Deputate korrespondensie met ander Nasionale Sinodes. Onder dit hoofd was de samenwer
king met Soutpansberg en Middellande en de toekomst van de Algemene Sinode aan de orde. Er was een 
prachtig meerderheidsrapport, waarin het ontwerp van een 'Document van overeenkomst' stond, opgesteld 
door ~fgevaard1gden van elk van de drie synodes. Een moedig, principieel, maar ook een bezonnen en 
waardig stuk, dat de lezer laat begrijpen, dat daar gezamenlijk naar de Schriften is geluisterd. Ik was onder 
de indruk van het gehalte van dit document, gezien de wijze waarop het tot stand gekomen was maar voor-
al ook vanwege de inhoud. ' 
Uit de wijze waarop de stemming_ bij enkele zaken verlopen was, die ook gevoelig lagen op het punt van de 
verhouding blank en zwart, had 1k - net als een heel aantal synodeleden met wie ik erover sprak - moed 
gevat, dat dit rapport een heel goede 'kans' maakte aanvaard te worden. 
Echter was er ook een minderheidsrapport van twee broeders deputaten. Daarin werd er o.a. tegen gepro
testeerd, dat het meerderheidsrapport in verband met de doorwerking van de apartheid spreekt van de uit
werking van 'strukt~rele onreg'_._ H_et minderheidsrapport stelt, dat structureel onrecht niet mogelijk te achten 
Is, omdat zonde alt1Jd persoonhJk Is. Ook werd een beroep gedaan op de legitieme kanten van verscheiden
heid, met name in cultuur en taal, die bij de instituering van een kerk in rekening gebracht kunnen worden. 
Dat deze factoren inderdaad van belang kunnen zijn , zullen weinigen tegenspreken. Als echter de onuitge
sproken realiteit op de achtergrond van dit rapport staat, dat de één een dergelijke verscheidenheid aan de 
ander oplegt, is er heel wat uit te leggen. 
Onmiskenbaar werd bij de discussie over deze zaak de synode geregeerd door vrees. Vrees vooral dat de 
zeer herkenbare politieke verschillen die een rol speelden in de bespreking, hoezeer ook door sommigen 
ontkend, de eenheid in eigen gelederen onherstelbaar zouden aantasten. Te snel werd een voorstel aange
nomen, dat op deels formele gronden de besluitvorming opschoof en de principiële discussie van de syno
detafel afhaalde nog voor die goed en wel begonnen was. Nieuwe deputaten voor het gesprek met de ande
re nationale synodes zijn benoemd, voor wie de eerste opdracht is "om dringend as Deputate van die GKSA 
onderlinge ooreenstemming te probeer bereik oor sake waaroor met Deputate van die ander Sinodes 
gesprek gevoer word". 
De teleurstelling bij velen was groot. Bij mij niet het minst omdat in het debat de broeders van de andere 
sinodes niet alleen letterlijk afwezig waren, maar ook in de woorden van de meeste synodeleden volstrekt 
niet leken te bestaan. 
Ik wist hier tussen broede_rs te zijn . Maar op dat moment moest ik de zaal even verlaten. Tegen sommige 
van de synodeleden heb 1k het gezegd, meer als een appèl dan als een verwijt: "Jullie kennen de zwarte 
broeders niet eens, die de Here aan jullie gegeven heeft". 
Na dit dieptepunt op woensdag 12 januari , kwam op donderdag 13 januari het reeds genoemd besluit om de 
'zwarte' e~ de 'blanke'_ theologische opleidingen ultimo 1994 samen te voegen tot stand. Een gevoel van 
bev'.eemding maakte z_Ich meester van menigeen. Argumenten die in het vorige besluit de doorslag gaven in 
de richting van gesche1denhe1d, speelden nu geen rol, hoe verwant de materie ook was. De financiële factor 
was in dit besluit wel stevig aanwezig. Maar niet slechts uit ongeestelijke zuinigheid. M.i. werd deze factor 
door velen_ aangegrepen om langs een route die de politieke gevoeligheden wat uit de weg kon blijven, toch 
gezamenliJk de weg te kunnen gaan die er een van gehoorzaamheid aan de Here was. Een imponerend 
schouwspel was het niet. Toch weet ik, dat velen de Here hebben gedankt. Ik heb in de bespreking er bij de 
synode op aan gedrongen, dat er bij de uitvoering van dit besluit met grote zorgvuldigheid voor zal worden 
gezorgd de opvang van de zwarte studenten in Potchefstroom op een geloofwaardige manier te doen plaats 
vinden. Er kan immers nog allerlei schade geleden worden door alle betrokkenen. Verwacht mag worden, 
dat dit besluit ook op korte termijn zal leiden tot de opheffing van het Heidelberg Theological Seminary in 
Sibasa, Venda. 
Ambten open voor de vrouw? De afwijzing van een eerder voorstel vrouwen toe te laten tot de ambten in de 
~erk, in 1988, leverde een bezwaarschrift van de classis Boland, aan de Kaap, op. Kern van de argumenta
tie was gelegen in een schriftbenadering die o.m. bekend is uit de discussie over de contextualiteit binnen de 
GOR in de jaren tachtig. In het heldere rapport van de synodale commissie, dat de besluitvorming voorbe
reidde, werd_ vooral aan dit aspect van de hermeneutiek aandacht gegeven. Ik heb er o.m. op gewezen, dat 
in de _gesch1edenis van de GK_N de kritische benadering van de Bijbel het eerst aan de dag trad bij de 
beslu1tvorm1ng omtrent vrouweliJke ambtsdragers, en dat het kennis nemen van de Chr. Gerei. bijdrage aan 
het door de GOR verzamelde materiaal voor de beoordeling van deze hermeneutische methode van belang 
kan zijn . 
Het bezwaarschrift werd na een overigens goed gevoerde bespreking met grote meerderheid verworpen. 
Kelkies by het nagmaal? In de pers werd nogal aandacht besteed aan de vraag waar de synode op moest 
antwoorden, of de viering van het avondmaal wezenlijk tekort deed aan de NT-ische noties, wanneer in 
plaats van grote bekers kleine bekertjes ('kelkies') werden gebruikt. Oude synodebesluiten en een verschil in 
trad1t1e tussen de GKSA en de NG-kerk, maakten dat hier grote principes in het geding werden geacht. Voor 
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ons niet zo gemakkelijk voor te stellen. Er zal op deze en andere vragen rond de avondmaalsviering nog 

worden gestudeerd door een deputaatschap met o.m. een duidelijke exegetische opdracht. 

6. Tenslotte 

De Gereformeerde Kerken in Zuid-Afrika verkeren in een historische maalstroom. Het is verdrietig als som

mige veranderingen niet door de kerk zullen worden ingezet op grond van een zoeken naar de weg van de 

Here in Zijn Woord, maar in het kielzog van de ophanden zijnde politieke veranderingen wel moeten komen. 

Niettemin is hier een kerk die zoekt trouw te zijn aan de Here en zijn dienst. Laten we haar In ootmoed vast

houden en voor haar bidden en niet minder voor de volken van Zuid-Afrika en voor de leiders van de volke

ren die geroepen zijn tot gerechtigheid. 

Prof.dr. J.W. Maris 

Bijlage 14.5 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE REFORMED CHURCHES OF NEW ZEALAND 
10 -15 AUGUSTUS 1994 

Mijn vrouw en ik werden hartelijk ontvangen. Er was voor ons een appartement beschikbaar. De bewoners • 

gemeenteleden van de kerk in Pukekohe - waren op reis. Wij konden daar rustig logeren. Ze zijn de schoon

ouders van Rev. Flinn. 
Naast enkele tochten op het eiland, waren er vooral de kerkelijke ontmoetingen, die ons programma vulden. 

Allereerst het bijwonen van een gemeentevergadering in de plaats waar we logeerden. Ons trof een duidelij

ke overeenkomst met Nederland. Toch was er ook verschil. De predikant, ds. M. Flinn, en een van de ouder

lingen deden verslag van hun werk. Er was gelegenheid om vragen te stellen, opmerkingen te maken en 

suggesties te doen. Al werd er van deze gelegenheid matig gebruik gemaakt, de gang van zaken tekende 

de openheid van het gemeenteleven. De gemeente bestaat nog geen 10 jaar. Men is begonnen met 4 

gezinnen, en nu uitgegroeid tot 150 leden. De gemeente is zich haar roeping, tot het uitdragen van het evan

gelie, bewust. Toetreding tot de gemeente is onder Gods zegen voomameljk te danken aan persoonlijke 

contacten van gemeenteleden met onkerkelijken, met mensen die in hun eigen kerk of charismatische groep 

geen houvast noch geestelijke opbouw aantreffen. 
Daarnaast waren er de kerkdiensten op zondag 14 augustus. Zelf mocht ik in de avonddienst voorgaan. 

Deze was minder goed bezet dan 's morgens. Dat was te verwachten, want die morgen waren er veel kinde

ren , die al naar behoefte rustig de dienst verlieten en ook weer terugkwamen. De oppas op deze kinderen 

was 's avonds thuis. 
Het was een hele ervaring zowel om zelf in de dienst aanwezig te zijn, als die te leiden. Er bleek ongezocht 

een behoorlijke overeenstemming tussen beide preken te zijn ('s morgens Joh. 4:34; 's avonds Ps. 25 : 14). 

Waar het eigenlijk om te doen was, was de ontmoeting met deputaten voor betrekkingen met buitenlandse 

kerken. Dit gesprek vond plaats op zaterdagmiddag, 13 augustus. Men had slechts 2 afgevaardigden voor 

dit gesprek benoemd, namelijk ds. Flinn en br. Voschezang, zelf afkomstig uit de Gerei. Gemeente (zijn 

vrouw is van oorsprong Chr. Gerei.) . Ze zijn reeds meer dan 40 jaar in Nieuw Zeeland. 

Voornaamste onderwerp van gesprek was de Synode van de Reformed Churches of Australia in Perth 

waarheen ook ds. Flinn namens de R.C. Nieuw Zeeland is afgevaardigd. 

Over een aantal punten heb ik wat achtergrondinformatie gevraagd, terwijl ik mijn indruk van de rapporten 

(in totaal 450 blz.) heb gegeven. 
Het gesprek had een oriënterend karakter. Beiden hopen we dat de R.C.A. hun gereformeerd karakter zullen 

bewaren. Op dit punt is de komende Synode wellicht van beslissende betekenis. Men kan zich afvragen of 

een dergelijk gesprek op zijn plaats is tegenover de R.C.A. Wij hebben van beide kanten oriënterend en 

indrukken-uitwisselend gesproken, met de hartelijke bedoeling de hand te bieden en voor zover gewenst en 

mogelijk, de crisis waarin de R.C.A. verkeren, te boven te komen. Dat met het spreken van een crisis niet 

teveel gezegd is, zal ieder die de rapporten nauwkeurig bestudeert, onderschrijven. 

Een ander punt was de vraag naar een eigen opleiding van predikanten. De behoefte daaraan wordt in 

Nieuw Zeeland steeds dringender gevoeld. De meeste jonge predikanten hebben in Geelong gestudeerd. 

Overigens is dat geen verplichting voor a.s. predikanten. Wel voelen de Nieuw Zeelandse Kerken zich 

moreel gebonden tot steun aan Geelong. Daar veranderen (alweer blijkens de rapporten) de zaken behoor

lijk. Dat stelt velen in Australië en Nieuw Zeeland voor vragen. 
Uiteraard kon noch wilde ik concreet advies geven. Wel hebben we verschillende aspecten van het pro

bleem wat nader bekeken op mogelijkheden, en op dit moment vooral onmogelijkheden onder ogen gezien. 

Een derde punt was de vraag, wat onze zendingsdeputaten hebben gedaan met het verzoek om informatie 

over nieuwe zendingsterreinen. De zaak is ter synodezitting aan de orde geweest in het contact met Ds. Den 

Butler. Er zou vanuit Nieuw Zeeland een brief geschreven worden. De broeders konden niet met zekerheid 

zeggen dat dit is gebeurd. Wel hopen zij antwoord op hun vraag te krijgen. 

Als ik terugzie op de vooral informele contacten, is mijn conclusie in drie punten samen te vatten. 

1. Voor mijzelf was deze ontmoeting een verrijkende ervaring; dit is echter wel erg persoonlijk gesteld. 

2. Het is goed dat er contacten zijn . De Nieuwzeelandse kerken proeven daarin belangstelling en meeleven 

anderzijds. Berichtgeving over deze contacten kan de belangstelling binnen onze kerken verlevendigen. 

Zij is ook goed naar die mensen die familieleden in Nieuw Zeeland hebben. 

3. Een bezoek aan Nieuw Zeeland buiten een synodezitting om, zou duidelijker gestructureerd moeten 
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worden ._ Een korte, maar duidelij_ke agenda, die in gemeenschappelijke correspondentie door beide 

secretarissen (eventueel In telefonisch overleg) opgesteld wordt. Dat zou de reis van hem die onze ker

ken _daar vertegenwoordigt, een scherper profiel geven. Hij zou 'gepointeerder' kunnen overleggen, en 

wellicht ook een breder contact met de kerk kunnen hebben, dan met slechts één gemeente en met 
slechts twee deputaten. 

Met opzet heb ik dit eerste deel van mijn rapport geschreven voordat de synode in Perth begint. Het lijkt me 

met g_oed het verslag over Nieuw Zeeland te laten beinvloeden door welke ervaringen dan ook in Perth. 

De vliegreis van S1dney naar Perth op 15 augustus bood een goede gelegenheid om indrukken, ervaringen 

en reflex1es aan het papier toe te vertrouwen. Aan de concepttekst heb ik geen wijzigingen meer aange
bracht. 

S(echts één toevoeging. Ds. Flinn ~eelt in Perth gevraagd of onze kerken niet duidelijk hun voorkeur voor de 

N1euwzeelandse Kerken kunnen uitspreken. Dat zou hen sterken in hun positie tegenover de R.C.A. Ik heb 

gezegd dat 1k dit aan deputaten zou overbrengen. Ook heb ik verteld , dat ik in mijn rapport pleit voor een 
gestructureerd overleg. 

Dr. W.H. Velema 

Bijlage 14.6 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE REFORMED CHURCHES OF AUSTRALIA 
15 · 25 AUGUSTUS 1994 

1. Algemene opmerkingen 

Laat ik mogen beginn_en met enkele algemene opmerkingen. Zij zouden ook aan het eind van het verslag 

een ~laats kunnen knJgen. Toch maak 1k ze nu reeds. Wellicht vergemakkelijken zij het verstaan van de 
besluiten. 

De buitenla_ndse afgevaardigden, in ~roter aantal dan ooit tevoren aanwezig, werden zeer hartelijk ontvan

~en, zowel 1n de v~rgadenngen als b1J informele ontmoetingen, in pauzes en bij de maaltijden. Mijn vrouw en 

1k waren te gast _b1J een ech_tpaar,_ dat nog zeer goed Nederlands spreekt. Zij waren meermalen na hun emi

gratie 1n het begin van de v1Jft1geqaren, In Nederland geweest. Dat vergemakkelijkte het contact. Onze gast

heer was ook _afgevaardigd naar de synode als ouderling. Dat was zeer handig in verband met het vervoer. 

Een enkele reis naar de synode en terug kostte 20 . 30 minuten. 

Perth is een stad van bijn_a 1 miljoen inwoners en in de breedte gebouwd. De eerste dinsdagavond ben ik 

wegens vermoe1dhe1d thuis gebleven. Ik heb ook een deel van een middagzitting moeten verzuimen in ver

band met taken betreffende de bank en onze reis. Verder ben ik steeds aanwezig geweest. Op het terrein 

van de kerk stond ee.n caravan. _Daarvan mocht ik tussen de middag gebruik maken. Zo goed en zo groot 

was de zorg voor mIJ. Door het intensieve vergaderschema heb ik weinig van de stad en haar omgeving 

~ez1en. __ Alleen zaterdag was er een uitstapje naar Fremantle. We hebben daarvan genoten. Ook omdat daar 

1n de v1Jft1gerJaren zoveel Nederlanders voet aan wal hebben gezet. Voor sommige synodeleden was het 

een emotioneel weerzien . Z1J waren er aangekomen en sindsdien niet meer geweest. 

De sfeer op de synode was goed _en bleef goed, ondanks het feit dat er zich grote tegenstellingen openbaar

den. Het ging wat vergadertechniek betreft zeer formeel toe; verder was het zeer informeel, tot de kleding 

toe. Er werd heel veel gelachen, ook op momenten en over zaken, waarbij wij zeker niet zouden lachen. 

De vergadertechniek is die van de Engels-sprekende wereld. Dat blijkt vooral in besprekingen en besluitvor

ming. De rapporteur presenteert de aanbevelingen (voorstellen) . Er moet zelfs uit de vergadering een motie 

worden 1nged1end om de aanbevelingen in bespreking te nemen. 

_Dan gaat men uit van de eerste en daarna van . de volgende aanbeveling. Zo wordt als in een terugblik de 

inhoud van een _rap~?rt besproken. Dit betekent In feite dat er allerlei opmerkingen worden gemaakt, waarop 

over en weer e1genliJk met meer wordt ingegaan. Ze worden geponeerd. leder moet zien hoe hij ze in zijn 
stemgedrag verwerkt. 

Wel moet gezegd worden dat de rapporten tevoren op de classisvergaderingen zijn besproken, en, als het 

goed 1s, ook op de kerkeraadsvergaderingen. De praeses vraagt soms aan elke classis (sinds 1991 zes in 

totaal) wat er op de class1svergadenng van Is gezegd. De afgevaardigde is aan dat oordeel niet gebonden. 

De secund1-afgevaard1gden worden geacht aanwezig te zijn, en mogen meespreken, maar niet meestem

men. Z,elfs alle ambtsdragers in ?e vergadering aanwezig mogen meespreken en bij de comitévergaderin

gen bliJven_. De synode bestaat uit 24 afgevaardigden. Ik vermoed dat men de stem van de kerken zo breed 

mogelijk wil laten horen. Vandaar het meespreken van zovelen. 

De afgevaardigden uit het buitenland hebben recht van meespreken, als vierde in volgorde. Hun wordt zel

den of nooit naar hun mening gevraagd. Ik heb mijn po_sitie in ct,e discussie als een moeilijke ervaren . Als je 

meespreekt, en vooral als dat knt1sch Is, Is . men geneigd Je b1Jdrage op te vatten als een zich mengen in 

a~dermans zaken. De _afgevaardigde van Nieuw Zeeland heeft meer dan eens kritisch gesproken. Ik weet 

vniwel zeker dat sommige synodeleden dat hem niet in dank hebben afgenomen. 

Ik zelf zou gemakkelijker en vrijmoediger gesproken hebben, als de vergadering naar mijn oordeel zou 

gevraagd hebben. Ook anderen toonden zich zeer terughoudend. Dat zal temeer het geval zijn geweest, 

omdat men vanuit het buitenland de achtergronden, de details, en de implicaties niet kent. 

?e ,?temming geschiedt met het roepen van "Ay'' (voor), "No" (tegen). De voorzitter weegt het stemgeluid. De 

Ay -s __ of de "No"-'s hebben het. Als er onzekerheid of onduidelijkheid bestaat in de vergadering wordt er als

nog b1J hand opsteken gestemd. Bij schriftelijke stemmingen (zoals ik er enkele heb meegemaakt) tellen de 

eerste en tweede voorzitter de stemmen en delen mee dat het voorstel is aangenomen of verworpen. 
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Niemand vraagt naar de stemverhouding. Ze wordt in de Acta ook niet vermeld. 

Het is opmerkelijk dat ingediende moties niet in de Acta worden vermeld. De Acta zijn zeer beknopt. Men 
kan alleen het beslotene terugvinden. Hoe het besluit In de vergadering tot stand Is gekomen, Is met na IE! 
gaan. Voor mijn besef een indicatie ervan dat men aa~ de discussie een geringere waarde hecht dan b1J 
ons. Als er een motie wordt ingediend, wordt de bespreking van het onderwerp stopgezet. Dan moet er eerst 
over de motie gediscussiëerd en beslist worden. . . . 
Het is bijzonder gemakkelijk dat de Acta van de vorige dag de volgende morgen In concept op tafel hggen. 
Dat afgevaardigden uit het buitenland hebben gesproken, wordt vermeld en ko~ weergegeven, als ook 
enkele zinnen uit de beantwoording door een synodelid. Ze vormen geen apart artikel in de Acta. Er Is een 
soort conferentie geweest in synodetijd. Het feit wordt vermei~. Het thema ook. 'Gifts ~nd ministers'. Hoe 
alles verder in zijn werk is gegaan, blijft onvermeld. Zelf heb 1k alleen de bespreking in groepen meege
maakt. De avond tevoren ben ik, zoals hierboven gezegd, afwezig geweest. Ik heb opgekeken van het 
gemak waarmee de liturgie en de kerkorde ter discussie, en plaatselijk terzijde w.erd gesteld. Er Is geen ver
slag in de plenaire vergadering uitgebracht noch een conclusie aangenomen. M1J _kwam deze procedure wat 
vreemd voor. De tweede voorzitter zei op mijn vraag dat ze sinds 1985 In gebruik Is. . . . 
Dikwijls werd langer vergaderd dan zoals was overeengekomen, tot 9 uur. Een broeder dI~nt een motie In 
om door te gaan tot 9.30 uur; daarna weer een motie om nog langer door te gaan. Een appel in besloten zit
ting werd op een avond van 8.30 - 11 .30 uur behandeld_. Ik vond het ,ianQer doorvergaderen niet aangenaam 
noch gepast. Gelukkig kon ik het wel volhouden, dankz1J de caravan s middags .. 
Er werd veel tijd ingeruimd voor Schriftlezing en gebed. Er werd veel en enthousiast gezongen. Er werd voor 
plaatselijke gemeente en gemeenteleden (ook buiten_ Perth) gebeden. Ik ben onder de indruk gekomen van 
deze ogenblikken van devotionals. Soms werd er t1Jdens de vergadering vlak voor moe1hJke beshssingen 
extra gebeden. . . 
Het viel mij op dat de voorzitter zonder officieel de hamer over te geven, nogal eens de le1d1ng voor kortere 
tijd in handen gaf van de tweede voorzitter. Verder is een duidelijk gebrek d~t er geen hoogler~ar kerkrecht 
is. Dat hangt samen met het feit dat het College geen kerkehJk College Is. BIJ navraag bleek mIJ dat er geen 
officieel hoogleraar kerkrecht is. . 
Tot zover mijn opmerkingen vooraf. Ik zal nu aan de hand van de (voorlopige) Acta de voornaamste punten 
die besproken zijn vermelden. Er waren ook heel wat zaken van interne aard. De synode duurde tot 25 
augustus. In de loop van deze dag zijn we vertrokken. De laatste vergadenng heb 1k met meegemaakt. Er 
restten toen nog de vaststelling van de begroting en de benoemingen van c;ommIssIes. In a_ntwoord op de 
groet van de praeses woensdagavond 24 augustus heb ik gezegd dat WIJ hoopten hem In Zierikzee te 
mogen begroeten. 

2. Een aantal agendapunten 

Ik zal nu heel in het kort een aantal punten vermelden die op de synode aan de orde zijn geweest. Het gaat 
vooral om de beslissingen die zijn genomen. De voorgeschiedenis kende ik voor een deel niet. Door_ inten
sief informatie te vragen ben ik daarover wel iets te weten gekomen. Ik zal trachten In een terugbhk een 
samenvattende indruk en voorlopig oordeel te geven. Ik kies de volgorde van de Acta en zet er tussen haak-
jes het artikel achter, waaronder het betreffende punt is te vinden_. . . .. . 
Er werd voorgesteld een formulier te ontwerpen voor een kerkehJke handehng, In het geval een huwehJk met 
in de kerk kon worden bevestigd, omdat een van beiden ongelovig is. Het ging om een huwelijk, en niet om 
een vorm van ongehuwd samenwonen. Het voorstel is afgewezen omdat een vorige synode er in t_oege
stemd heeft, dat de bestaande bepaling met soepelheid mag worden toegepast. Dus wel een huwehJksbe-
vestiging, als de ongelovige partij op weg is om christen te worden (art. 19). . . . 
Voor het missionwerk werd een nieuwe methode aanvaard met het oog op training van a.s. zendehngen. Er 
werd over het model zelf weinig ter synode gezegd. Ik kreeg de indruk dat het al in gebruik is en nu goedge-
keurd werd (art. 23). . .. 
De ingebruikgenomen regeling voor het Vicariaat werd goedgekeurd (art. 24). Ook hier nauwehJks een 
inhoudelijke discussie, maar een aanvaarding van het verslag van de desbetreffen?e Deputaten. . 
Het meerderheidsvoorstel betreffende vrouwen in het ambt werd besproken. Uitgesproken werd, de uit
spraak van 1991 te herhalen dat het een bijbels principe is dat de man het hoofd is van de vrouw. Toen bij 
motie voorgesteld werd, als basis daarvoor en als invulling daarvan het rapport 1991 te gebruiken (op grond 
waarvan de uitspraak werd gedaan) werd dit voorstel afgewezen. De stemmen staakten. De stem van de 
voorzitter (die anders niet meestemt) gaf de doorslag. Door dit besluit is er onduidelijkheid ontstaan over wat 
de bevestiging van de uitspraak van 1991 in feite betekent. Die onduidelijkhei~ is vergroot, doordat de syno
de weigerde uit te spreken dat dit onderwerp een confessioneel thema (issue) Is. 
Daarna kwam het minderheidsrapport aan de orde, verdedigd door een zuster. Haar voorstel om de ambten 
open te stellen werd afgewezen. Dat voor een diaken met een kleine meerderheid. Dat voor ouderling~n met 
groter meerderheid. Dat voor predikant met algemene stemmen. Wel werd besloten dat een commIssIe (art. 
25) de exegetische gegevens of een vrouw diaken kan zI1n , zal onderzoeken. .. 
Toen dit punt afgehandeld was, nam een synodelid het woord (ongevraagd). Hij bedankte deze zuster. ~IJ 
kreeg een daverend applaus en werd gezoend en omhelsd door tal van syno?,eleden die voor de vrouw in 
het ambt zijn. Het hele tafereel droeg een emotioneel karakter en maakte op mIJ de indruk, dat deze synode
leden wilden goedmaken wat deze vrouw van de synode niet had gekregen. 
Het College in Geelong is geen kerkelijk instituut. De kerk (van Australië en ook die van Nieuw Zeeland) 
heeft een contract met het College. Toch werd er een apart moment van dankzegging en voorbede in_gelast. 
Verder is besloten (voor de derde keer) door een commissie te laten onderzoeken of het College met een 
door de kerk beheerd en bestuurd College kan worden. Ik hoorde dat 20 % van het totaal van de algemeen 
kerkelijke bijdragen voor het College is bestemd (art. 27). 
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Het rapport over "Healing, signs and wonder" werd aangenomen. Dit is een evenwichtig rapport, dat een 
aparte dienst van genezing afwijst. Enkele formuleringen tegen zulk een praktijk werden door de synode nog 
aangescherpt (art. 28). 
Het jeugdwerk kreeg uitvoerige aandacht. Tijdens de bespreking van het rapport werd van audio-visuele 
middelen gebruik gemaakt. Er was enige kritiek op het feit dat materiaal , zelfs van lutherse oorsprong werd 
gebruikt. Er werd verder geen actie ondernomen (art. 30). De CRC heeft op het jeugdwerk in de RCA grote 
invloed, zo bleek mij. 
Gevraagd werd de toelating van gasten aan het Avondmaal in te perken. De synode wees dit verzoek af. Ik 
heb de indruk dat er wel toezicht is (dus geen open Avondmaalstafel) , maar dat ieder die zegt in Christus te 
geloven, Avondmaal mag vieren (art. 34). Dit is meer dan het eenmalig als gast kunnen toetreden, zoals dat 
in sommige gemeenten bij ons het geval is. 
Sommige gemeenten willen van de naam Gereformeerd af. Dat werd goedgevonden, mits er overleg is met 
de classis, en de naam Gereformeerd in briefhoofd en andere officiële stukken bewaard blijft (art. 44). 
De synode had vanu,it verschillende kanten te oordelen over liturgische gebruiken die zijn ontstaan (art. 45, 
51 , 52, 53 en 54). Z1J besloot de bepahngen van 1985 nog eens te onderstrepen. Men zei mij dat juist daar
door vrijheid , onzekerheid en verdeeldheid in plaatselijke gemeenten is ontstaan. Derhalve is te vrezen dat 
deze . herhaling _niet veel zal uitwerken. Verschillende appèls van Ds. Deenick tegen gegroeide praktijken 
(getu1g_emssen In de eredienst; gebedsronden van gemeenteleden) werden afgewezen. De synode wilde 
kennehJk geen beperkingen aanbrengen, respectievelijk geen orde scheppen. De synode besloot zelfs een 
studiecommissie te benoemen die moet nagaan hoe de Kerkorde gewijzigd kan worden om meer te voldoen 
aan de behoeften van deze tijd . 
Op basis van enkele overwegingen besloot de synode dat een ouderling het Avondmaal mag bedienen. Een 
bijbels, confessioneel of historisch onderzoek is aan deze beslissing niet voorafgegaan (art. 55). 
Kinderen aan het Avondmaal was een eenstemmig voorstel van de desbetreffende deputaten (art. 50) . 
Enkele voorstellen werden aangenomen. Uit te spreken dat er geen grond bestaat voor het weren van kinde
ren , zoals de Reformatie deed, ging velen te ver. Toen werd een studiecommissie benoemd met een drie
voudige opdracht (art . 50). De reeds genomen besluiten werden met algemene stemmen ingeÎrokken. 
Besloten werd lid van Reformed Ecumenical Council te blijven (art. 47). Herhaaldelijk werd ten aanzien van 
de GKN gezegd: Zij is mijn moeder. Dat een predikant en ikzelf opmerkten dat de GKN geen enkele kritiek 
meer aanvaardt, vond geen gehoor. Een ruime meerderheid stemde voor. 
Tenslotte werd een appèl tegen het rapportbesluit van 1991 "Word en Spirir behandeld (art. 56). De bijzon
dere openbaring gaat door in de profetie, al heeft zij niet dezelfde status als het Woord. Fundament voor 
deze stelling is dat ook de algemene openbaring doorgaat. Ds. Deenick deed een bewogen appèl om terug 
te komen op het besluit van 1991. Het mocht niet baten. Met ruime meerderheid werd het besluit gehand
haafd. Zes synodeleden vroegen aantekening in de Acta dat ze tegengestemd hebben. Ik kreeg de indruk 
dat dit besluit voor een deel van de kerkleden ingrijpend is en grote teleurstelling teweegbrengt. 
De OPC-broeders hebben duidelijk over hun moeite met dit standpunt gesproken. Er werd niet op ingegaan. 

3. Conclusie 

Tot zover het overzicht. Mijn eindindru_k is deze, dat de synode een aan de gang zijnde verandering in koers 
heeft bevestigd. Soms werd een slapie teruggedaan, maar over het geheel genomen wil men het spreken 
en handelen van de kerk afstemmen op deze tijd , om vooral de jeugd te behouden en om invloed te hebben 
op de Australische samenleving. Ds. Pelicaan heeft op de avond van de bidstond na de sluiting van de 
dienst een kort woord gesproken. Dat eindigde in bezorgdheid over de koers van de Gereformeerde kerken 
in de wereld . _Het was mijns inziens ook voor Australië bedoeld. De synode heeft er geen blijk van gegeven 
hiermee te willen rekenen. Er was oog noch oor voor de positie van bezwaarde kerkleden, al werden hun 
gevoelens van tijd tot tijd in de discussies vertolkt. 
Een broeder predikant zei op een bepaald moment: wij hebben een totaal andere instelling (mind) nodig dan 
er nu in onze kerken is. Een ander zei : Er wordt in al de besprekingen veel te veel nadruk gelegd op de 
mens. We moeten uitgaan van God en Zijn openbaring. 
Ik herhaal, dat er naar mijn indruk niet echt gediscussieerd werd. Er werden statements uitgesproken. Ik heb 
de positie van buitenlandse afgevaardigde als moeilijk ervaren. Er werd nooit naar hun oordeel gevraagd. 
Wat ik gezien en gehoord heb, doet mij vrezen voor een ontwikkeling als in de CRC, zij het op enige afstand. 
Ook het feit dat er pas na 40 jaar een afgevaardigde van onze kerk een synode van de RCA bezocht, maak
te mi)_ besc_heiden in mijn optreden. Wel heb ik in mijn toespraak de vinger bij de wond gelegd. 
Het hJkl mIJ , na deze synode te hebben meegemaakt, een juist besluit van deputaten om een afgevaardigde 
te zenden. Hoewel het geen eenvoudige taak was, heb ik die toch met dankbaarheid vervuld. Ik hoop dat 
van de moeiten en van de dankbaarheid iets doorklinkt in dit verslag. 

Dr. W.H. Velema 

Bijlage 14.7 

BIJWONING VAN DE INTERNATIONALE CONFERENTIE VAN GEREFORMEERDE KERKEN (1.C.R.C.) 

1. Deelname 

In opdracht van uw deputaatschap werd de derde Internationale Conferentie van Gereformeerde Kerken 
(1.C.R.C.) , gehouden van 1 tot en met 9 september 1993 te Zwolle, voorzover het hun mogelijk was als 
waarnemers bijgewoond door de brs. drs. J.C.L. Starreveld en (ofschoon geen deputaat meer) ds. K. 
Boersma, terwijl verschillende andere leden van het deputaatschap van tijd tot tijd een of meer zittingen bij-
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woonden. 
Afgevaardigden van deelnemende kerken warenr er uit gereformeerde of presbyteriaanse kerken van 
Korea, Indonesië, Zuid-Afrika, Nederland, Schotland, Ierland en Canada. 
Als leden werden toegelaten de Orlhodox Presbyterian Church (USA), de Reformed Church in the United 
States, de Free Reformed Churches of North America (onze zusterkerk) en de Free Church of Central India. 
Waarnemers waren er uit Japan, Taiwan, Nieuw Zeeland (onze zusterkerk) , Indonesië, Sri Lanka, Afrika 
(waaronder onze zusterkerk Die Gereformeerde Kerke Suid Afrika) , Nederland (behalve onze kerken ook de 
Nederlands Gereformeerde Kerken) , Venezuela , Brazilië, Noord-Amerika, Groot-Brittannië en Peru. 
Het moderamen, onder wie de voorzitter ds. A. de Jager van de Gerei. Kerk (vrijgemaakt) van Zwolle
Berkum, werd op voordracht benoemd. De agenda bestond uit het leveren en bespreken van referaten , de 
presentatie van verschillende kerken die als waarnemers aanwezig waren, het toelaten van kerken die om 
aansluiting hadden gevraagd en het bespreken van commissierapporten. 
Er was veel tijd vrijgelaten voor onderlinge gesprekken als kerken. 

2. Conferentie 

Het lijkt ons niet nodig om van alles een nauwkeurig verslag te geven. Daarom slechts het volgende: 
De onderwerpen hadden betrekking op verschillende facetten van het kerkelijke en geestelijke leven: de 
vraag naar hedendaagse profetie i.v.m. de charismatische beweging, de gereformeerde kijk op zending, 
catechismusprediking, soms gehoorde kritiek op de Westminster Confessie, tolerantie, Christologie en zen
ding, heilshistorische en/of exemplarische prediking. 
De gereformeerde en de presbyteriaanse tradities, die beide ongeveer gelijkelijk aanwezig waren, kwamen 
bij deze onderwerpen met een zeker evenwicht aan bod, hetgeen ook bleek bij de soms uitvoerige bespre
kingen. Deze gesprekken waren heel geschikt om te kunnen vernemen, wat er onder de deelnemers leefde. 
Boeiend was het om bij de discussies te bemerken, hoe men elkaar in zegeningen en behoeften verstond en 
herkende, elkaar kon aanvullen en corrigeren, en dat er soms een geestelijke diepgang gevonden werd, die 
bemoedigend werkte. 
Een belangrijk rapport dat besproken moest worden was dat van een commissie over "Theological affirma
tion", over de vraag, of er een verklaring moest worden opgesteld over de kwestie, wat een ware kerk is en 
welke gevolgen dat heeft voor toelating tot elkaars avondmaalsviering. Het verzoek was gedaan door de 
Presbyteriaanse kerk van Oost-Australië. De commissie , bestaande uit de hoogleraren A.C. Boyd 
(Schotland), J. Faber en N.H. Gootjes (Canada) en F.S. Leahy (Noord-Ierland) was van oordeel , dat het niet 
nodig is om een stuk op te stellen naast de confessies, die er immers al over spreken. Wat betekent dit voor 
het lidmaatschap van de I.C.R.C.? Zulk een kerk moet trouw zijn aan de belijdenis, zoals vastgelegd in de 
grondslag van de I.C.R.C. (art. IV.1.a). Ten minste twee derde van de ledenkerken moet voor toelating zijn. 
De I.C.R.C. is een conferentie en geen synode. Haar besluiten zijn adviserend van aard (art. V). Toelating 
tot de I.C.R.C. neemt het recht niet weg van de ledenkerken om haar eigen zusterkerkrelaties te omschrij
ven. Tegelijkertijd behoort het lidmaatschap van de I.C.R.C. een stimulans te zijn om broederlijke betrekkin
gen te zoeken of een kerkelijke gemeenschap met de andere ledenkerken. Aldus het rapport, dat door de 
conferentie werd aanvaard. 
Van belang was een ander rapport, van de commissie over de zending, dat de aandacht van de lidkerken 
vraagt voor elkaars zendingsactiviteiten en -methodieken en dat de leden vraagt om regionale zendingscon
ferenties te beleggen, alsook om elkaar te informeren over het werk dat onder het Joodse volk gedaan 
wordt. 
Besloten werd om de volgende conferentie D.V. in 1997 in Seoul, Korea, te houden. Ruim van te voren zou 
ieder lid op de hoogte gesteld moeten worden van de aanvragen om als lid toegelaten te worden. Verder 
zouden noden en mogelijkheden wat betreft kerken in de Derde Wereld tijdig bekend gemaakt moeten wor
den. 
Tegen het eind van de conferentie werd nog het voorstel gedaan om een commissie te benoemen, die een 
stuk zou moeten voorbereiden om de zuiverheid van de I.C.R.C. te bewaken om een afglijding in de toe
komst te voorkomen, maar dit voorstel verwierf niet voldoende steun. 
In zijn slottoespraak kwam de voorzitter terug op het breed ondervonden besef van onderlinge gemeen
schap. Hij wilde echter vooral benadrukken, dat het niet hierbij zou blijven, maar dat de afgevaardigden de 
inhoud van de conferentie zouden rapporteren, zo dat de betrokken kerkgemeenschappen in de toekomst 
meer bij de I.C.R.C. betrokken zouden worden. Samenwerking op zendinsgebied en het onderhouden van 
contact met de secretaris is zeer wenselijk . De agenda van de volgende conferentie moet in overeenstem
ming zijn met wat er in de kerken leeft. 
Aan het eind is een kort persverslag gegeven. 

3. Overwegingen over een eventuele aanmelding als lid 

1. Door sommigen werd verwacht, dat er aan het slot een soort samenvatting of getuigenis zou komen. 
Daar bestond echter geen commissie voor. Het persverslag zegt wel: Alle referaten gaven aanleiding tot 
aanzienlijke en leerzame besprekingen die, terwijl verschillen eerlijk onder ogen werden gezien, dienst
baar waren aan de bevordering van een groter wederzijds begrip tussen de deelnemende kerken. 
Het hierboven onder B. vermelde doet al bemerken, dat uw afgevaardigden van de conferentie een 
goede, opbouwende indruk hebben meegenomen. Met vele broeders uit binnen- en buitenland hebben 
wij gesprekken gehad, die ons goed hebben gedaan. 
Confessionele trouw is hier buiten verdenking, terwijl een geestelijke herkenning meermalen aanwezig 
was. 

2. Nu het hier een derde keer betrof dat de conferentie bijeenkwam, was duidelijk te merken, dat er veel 
meer openheid is gekomen in het ontvangen en waarderen van andere verwante kerken, ook als die 
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(nog) niet tot een zusterkerkrelatie kwamen. Van verschillende kanten (GKV, OPC, RCNZ, FRCNA, 
RPCI) is er op aangedrongen dat onze kerken zich als lid zullen aanmelden. 

3. In de onderlinge gesprekken werd het belang van een inzet voor derde-wereldlanden en de kerken daar 
meer dan eens besproken, maar een werkelijk agendapunt is het niet geweest. Juist in dit opzicht zou de 
1.C.R.C. van grote betekenis kunnen gaan worden. Samenwerking op zendingsgebied is wel onder ogen 
gezien. Zouden onze kerken lid worden, dan zouden deze onderwerpen, die ons eerder ook in de 
G.O.R. na aan het hart lagen, meer aandacht moeten krijgen. 

4. Men kan zich afvragen of onze kerken, na twee andere ervaringen achter de rug te hebben, nu in een 
derde organisatie moeten stappen. Voor uw deputaatschap is het een zaak van overweging, op welke 
manier allerlei contacten met kerken die daar om vragen, b.v. de OPC, de kerken van Japan of van Sri 
Lanka, vruchtbaar onderhouden kunnen worden. Zou dat niet juist, of althans hoofdzakelijk, via deze ver
bindingen kunnen lopen? Niet alleen het ontvangen en beleven van broederlijke gemeenschap, maar 
misschien nog meer het geven van steun van onderscheiden aard aan dikwijls zo geïsoleerd levende 
gereformeerde gemeenschappen is een roeping die in onze tijd steeds meer op ons af komt en die op de 
manier van de I.C.R.C. gerealiseerd zou kunnen worden. 

5. Nu onze kerken tot tweemaal toe waarnemers hebben gezonden, is de tijd gekomen om een beslissing 
te nemen. Uw vertegenwoordigers menen uw deputaatschap, gelet op bovengenomede ervaringen en 
overwegingen te kunnen adviseren om een positief besluit te nemen en de komende generale synode 
voor te stellen, tot het aanvragen van het lidmaatschap over te gaan. 

Met dank voor het in ons gestelde vertrouwen en broederlijke groet, 

J.C.L. Starreveld 
K. Boersma 

AANVULLEND RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE EENHEID VAN DE GEREFORMEERDE 
BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN 

Nadat wij ons rapport hadden afgesloten zijn er nog enkele zaken geweest, die we in dit aanvullend rapport 
ter kennis van de synode willen brengen. In de wijze waarop we dit doen volgen we de orde van ons eerder 
uitgebrachte rapport. 

1.2. Deputaten 

Behalve de deputaten Starreveld en Westerink is ook br. J.M.J. Kieviet niet meer als deputaat beschikbaar 
voor een nieuwe periode. In verband met het feit , dat hij in Apeldoorn zal gaan studeren heeft hij te kennen 
gegeven als deputaat te willen terug treden. Voor de vervulling van de door zijn vertrek ontstane vakature 
zullen we t.z.t. aan de synode een voorstel doen. 

1.3. Vergaderingen 

Ter afhandeling van diverse zaken vergaderden deputaten ook nog op 12 juli 1995. 

2.3.1.2. Reformed Presbyterian Church of /re/and (R.P.C.I.) 
Prof. dr. J.W. Maris bezocht de General Assembly van deze kerk, die gehouden werd 12 tot 14 juni 
1995. Hij bracht van dit bezoek verslag uit (zie bijlage 14.8). Deputaten zijn dankbaar voor de goede 
indrukken die hun afgevaardigde van deze vergadering mocht meenemen. Het blijkt een goede 
zaak met deze kleine kerk, die overigens heel wat acitiviteiten ontplooit, contact te onderhouden. 

2.3.1.3. Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France (E.R.E.I.) 
In ons rapport maakten we melding van de wenselijkheid van een ontmoeting met ds. D.A. Brienen 
om met hem de situatie in de E.R.E.I. te evalueren. Op de uitnodiging die verzonden werd om een 
afgevaardigde naar onze synode te zenden kregen we bericht dat ds. Brienen als zodanig is aange
wezen. Wij hopen van zijn aanwezigheid gebruik te maken om ons voornemen uit te voeren. 

2.3.2. 1. Free Reformed Churches of North America (F.R.C.) 
Ds. J. Westerink vertegenwoordigde onze kerken op de synode van de F.R.C. , gehouden van 7 tot 
en met 9 juni 1995. Van dit bezoek bracht hij verslag uit (zie bijlage 14.9). Deputaten hebben met 
dankbaarheid van zijn verslag kennis genomen. Het is goed om met deze kerken op geregelde 
wijze contact te onderhouden. 

2.3.2.2. Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) 
In de verslagperiode werd twee maal een bezoek gebracht aan een synode van de C.R.C. Dit 
gebeurde in verband met het besluit van onze synode van 1992. We rapporteerden daarover al eer
der. Het tweede bezoek vond plaats in juni van dit jaar. De brs. Den Butler en Westerink bezochten 
de synode, die van 13-21 juni in Grand Rapids, Mi. U.S.A. gehouden werd. Van dit bezoek brachten 
zij verslag uit (zie bijlage 14.10). 
Deputaten namen met grote teleurstelling van dit verslag kennis. Zij betreuren de gang van zaken in 
de CRC ten zeerste en zijn met hun afgevaardigden van mening dat deze kerken door de genomen 
besluiten er blijk van geven dat zij bezig zijn het gereformeerde spoor te verlaten. Zij betreuren het 
eveneens dat wat onze kerken aan zorg hebben uitgesproken op geen enkele wijze merkbaar 
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resultaat heeft gehad. Tenslotte betreuren zij het ook, dat er in de CRC weinig begrip en meeleven 
blijk1 te zijn met die leden die met de ingeslagen koers de grootste moeite hebben en er zelfs door in 
gewetensnood zijn gekomen. 
In het licht van het besluit van de synode van onze kerken van 1989 om het lidmaatschap van de 
GOR op te zeggen stelt met name het besluit van de synode van de CRC ten aanzien van de conti
nuering van de relatie tot de GKN en de voor dit besluit aangevoerde argumentatie onze kerken 
voor de vraag of wij de ecclesiastical fellowship met de CRC nu nog wel kunnen voortzetten. Deze 
vraag was in 1992 al relevant in verband met de toen gesignaleerde ontwikkelingen in de CRC. 
Andere van de in juni door de synode van de CRC genomen besluiten maken de vraag nog meer 
urgent. Almetal lijken er voor voortzetting van onze relatie steeds minder goede motieven te 
bestaan, ja lijk1 deze voortzetting meer dubieus dan ooit tevoren. Er lijkt ook weinig of geen grond te 
zijn voor hoop, dat onze inbreng in de wederzijdse contacten de CRC nog tot enige koerswijziging 
zou kunnen brengen. 
Vandaar dat deputaten tot geen ander voorstel kunnen komen dan de synode te adviseren om met 
droefheid te besluiten dat de ecclesiastical fellowship met de CRC niet langer zal worden voortge
zet. 

2.3.3.2. Dutch Reformed Church of Botswana (D.R.C.8.) 
Zeer recentelijk werden deputaten op de hoogte gesteld van het ontstaan van de Reformed 
Churches in Botswana, een kerk van gereformeerd belijden en in nauwe relatie met ons zendings
werk in Botswana, maar zelfstandig bestaande naast de DRCB. Dit nieuwe kerkverband vroeg ons 
om de relatie van correspondentie. Bij navraag bij deputaten Buitenlandse Zending bleek ons, dat 
dit kerkverband wel contacten heeft gehad met de DRCB maar niet tot een eenheid ermee kon 
komen. Deputaten hebben zich nu tot de DRCB gewend om meer inzicht in de situatie te krijgen. 
Het verzoek van de Reformed Churches in Botswana dient dus nog beantwoord te worden. 

2.3.5.2. Reformed Churches of Australia (R.C.A.) 
Deputaten hebben intussen de Acta van de synode van de RCA 1994 ontvangen. Doorlezen van 
deze Acta bevestigt datgene wat onze afgevaardigde, prof. dr. W.H. Velema, na zijn bezoek rappor
teerde. Deputaten besloten de ontwikkelingen in de RCA nauwkeurig te volgen, maar op dit moment 
geen verdere stappen te ondernemen. 

2.3.6. Voorstel 
(t.a.v. de Christian Reforrned Church): 
De synode 
overwegende 
1. dat de CRC in het verleden in vele opzichten een duidelijk gereformeerd geluid heeft laten horen, 

waardoor deze kerk door velen is gerespecteerd; 
2. dat synoden van de CRC in de laatste jaren besluiten hebben genomen die te kennen geven dat 

deze kerk bezig is het gereformeerde spoor te verlaten; 
3. dat onze kerken zich de laatste jaren moeite hebben gegeven de bij hen levende zorg ten aanzien 

van bepaalde ontwikkelingen in de CRC bij verschillende gelegenheden aan de orde te stellen, 
maar dat de CRC hier weinig of geen gehoor aan blijk1 te hebben gegeven; 

spreek1 uit 
1. dat het haar met droefheid vervult dat de CRC er al meer blijk van geeft een nieuwe, van het 

authentiek gereformeerde spoor afwijkende, koers te willen volgen; 
2. dat het onder de gegeven omstandigheden weinig zinvol is om onze ecclesiastical fellowship met 

de CRC voort te zetten; 
en besluit 
1. niet langer een ecclesiastical fellowship met de CRC te onderhouden; 
2. van dit besluit met droefheid mededeling te doen aan het lnterchurch Relations Committee van de 

CRC. 

2.4. International Conference of Reformed Churches (I.C.R.C.) 

Een van de vragen, die wij in de afgelopen periode aan het Interim Committee van de I.C.R.C. gesteld heb
ben, was om ons op de hoogte te stellen van eventuele regionale conferenties onder auspiciën van de 
I.C.R.C. Onlangs kregen we bericht dat er een regionale conferentie zal worden gehouden in Noord-Ierland 
in de tweede week van september D.V. De kerken die in deze conferentie zullen participeren zijn de Free 
Church of Scotland, de Reforrned Presbyterian Church of lreland en de Evangelical Presbyterian Church of 
lreland, alle lidkerken van de I.C.R.C. Onze kerken werden uitgenodigd ook aan deze conferentie deel te 
nemen. 
Br. A.W. Overwater heeft zich beschikbaar gesteld om op de genoemde conferentie namens onze kerken 
aanwezig te willen zijn. Te zijner tijd hoopt hij aan deputaten zijn bevindingen te rapporteren. 

J. Westerink, voorzitter 
P. den Butter, secretaris 
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Bijlage 14.8 

VERSLAG VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE 
REFORMED PRESBYTERIAN CHURCH OF IRELAND, 12 - 14 JUNI 1995 

1. Een synode met sfeer 

Voor de tweede keer werd door een afgevaardigde van de CGKN een synodevergadering van de Reformed 
Presbyterian Church in lreland bezocht. In 1992 was ds P. den Butler er te gast. Opnieuw - maar dat was 
toevallig - werd de vergadering gehouden in de kerk van Ballymoney in Noord-Ierland. Hoewel enkele 
gemeenten in de Ierse republiek liggen, is Noord-Ierland, dat deel uitmaakt van het koninkrijk Groot
Brittannië, het gebied waar deze kerkgemeenschap thuis is. 
De synode van dit relatief kleine kerkverband - er zijn zo'n 35 gemeenten met ongeveer 6000 leden - wordt 
jaarlijks gehouden. Daar zijn dan van elke plaatselijke gemeente twee vertegenwoordigers aanwezig. Men 
kent elkaar. Het is voor hen niet vreemd ter synode een opsomming te krijgen van de mutaties van predikan
ten in het afgelopen jaar en van de verkiezing of het overlijden van ouderlingen. Dat de vergadering in onze 
ogen wat onoverzichtelijk is, is voor hen zelf blijkbaar geen belemmering. Gasten en afgevaardigden zitten 
probleemloos door elkaar in de kerk. Men kan de zaken zonder moeite binnen drie dagen afhandelen. En 
dat gebeurt als regel in een hartelijke en ontspannen sfeer. Humor is de leren niet vreemd! 
Het is overigens zinvol van hun wijze van vergaderen kennis te nemen. In het vervolg van dit verslag zitten 
elementen die in ons kerkelijk leven tot nadenken kunnen stemmen. 

2. De moderator 

Wie de synode zal voorzitten is te voren onofficieel bekend. Naar toerbeurt wordt een van de vier 'presbyte
ries' (te vergelijken met onze classes, terwijl er behalve de synode geen meerdere vergaderingen zijn) 
gevraagd een moderator uit haar midden voor te dragen. Dat moet een predikant zijn met minstens tien 
dienstjaren. Gepoogd wordt iemand aan te wijzen die deze taak niet eerder heeft vervuld. De eventuele ver
scheidenheid in het kerkelijk leven komt zo optimaal tot haar recht. Met algemene instemming werd de voor
dracht, waarbij de kwaliteiten van de betreffende predikant werden geroemd, aanvaard. Het betrof ds. T. 
Donachie van een van de gemeenten in de republiek . Hij zal ook tijdens de zitting van de synode van 
Zierikzee 1995 zijn kerk vertegenwoordigen. 
Mag het zo zijn , dat het verloop van de vergaderingen een bijna informeel karakter had onder zijn leiding, 
het was duidelijk wanneer er besluiten genomen moesten worden, en ook de besluiten waren duidelijk. Dat 
werd op een efficiënte manier ondersteund door de scriba {de 'clerk') van de synode, die deze functie vele 
jaren aaneen kan bekleden. Hij slaagde erin bij het begin van elke volgende zitting de notulen van de vorige 
uit de voor hem staande computer te laten rollen , zodat de notulen meteen werden vastgesteld. Die bevatten 
overigens alleen de formele gang van de besluitvorming, niet de discussie. 

3. Enkele besluiten 

Het aanbod van genade gehandhaafd 
Het is van belang kennis te nemen van enkele van de genomen besluiten. In de Presbyterie van het 
Noorden was gesproken over de leer van de kerk aangaande het aanbod van genade. Bij enkele jongeren 
was sprake geweest van enige invloed van de Protestant Reformed Church uit de Verenigde Staten, waar 
men in het voetspoor van H. Hoeksema verwerpt, dat er in het evangelie een algemeen aanbod van genade 
is. Het evangelie staat daar geheel onder beheersing van de uitverkiezing, op soortgelijke manier als bij de 
Gereformeerde Gemeenten in Nederland. De bewuste Presbytery had in een verklaring opgesomd wat hier
op betrekking had in de Westrninster Confessie en in de Grote en Kleine Catechismus van Westrninster en 
gehandhaafd, dat "in het evangelie een roeping , een nodiging of aanbod is, gericht tot allen die het horen". 
Vervolgens werden twee stellingen afgewezen als hiermee in strijd , namelijk: "1. Het evangelie bevat niets 
meer dan een voorstelling van de waarheid en een bevel die te gehoorzamen; 2. Wanneer het evangelie 
gepredikt wordt bevat het geen ernstige en welmenende nodiging van God voor allen die het horen om tot 
Christus te komen en behouden te worden". 
Deze uitspraken werden door de synode overgenomen, waarmee het aanbod van genade in de prediking 
van het Woord dus ondubbelzinnig werd onderstreept. 

De tekst van de Catechismus 
Het catechetisch onderwijs van de jeugd was aan de orde bij de bespreking van het materiaal voor de 
'Sunday School'. De vraag was of gebruik mocht worden gemaakt van een hedendaagse versie van de 
Kleine Catechismus (van Westminster, uit 1649). Het bleek in de praktijk aan de plaatselijke kerken te wor
den overgelaten, maar er werd wel een commissie benoemd om over enkele van deze hedendaagse 'ver
talingen' te rapporteren. De catechismus wordt immers niet alleen geleerd, maar de kennis ervan door de 
jeugd wordt ook op officiële kerkelijke examens getoetst! 

De psalmen 
De psalmen nemen een grote plaats in in de kerk. Men is zeer overtuigd, dat naast de psalmen geen gezan
gen nodig zijn voor het geestelijk leven van de kerk. Het zingen gebeurt voorts, net als in de Free Church of 
Scotland, zonder begeleiding. Dat brengt met zich mee dat niet alleen het zingen van de psalmen in de kerk
diensten, onder leiding van een voorzanger {de 'presenter'), belangrijk is, maar ook het leren en oefenen van 
de psalmrnelodieën. Een psalmbundel met de 150 psalmen, en een aantal in een nieuwere berijming, is 
voorhanden, terwijl bovendien gewerkt wordt aan een nieuwe berijming, waarvan al een aantal psalmen 
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beschikbaar is en ook wel in de diensten beproefd wordt. Voorzover ik kon nagaan zonder enige weerstand. 
(Hetzelfde geldt overigens van het gebruik van bijbelvertalingen. Zonder problemen worden de klassieke 
King James Version en de New International Version naast elkaar gebruikt) . 
Het zingen zonder orgelbegeleiding - soms met ondersteuning van een koor dat de voorzanger vervangt -
klinkt vaak indrukwekkend. Het heel bewust zingen van allen met hart en mond tot eer van God wordt er zeker 
mee gediend! In de erediensten is het daarbij gebruik (evenals bij het gebed) dat allen eerbiedig gaan staan. 
Iedere kerk vindt blijkbaar zo haar eigen accenten die vervolgens de kracht van principes kunnen krijgen ... 

De theologische opleiding 
De synode hield zich bezig met de opleiding van predikanten doordat tijdens de vergadering een nieuwe 
hoogleraar werd genstalleerd, prof. dr. David MacKay, als opvolger van prof. Leahy voor het onderwijs in de 
leer van de kerk. De hoogleraren, vier in getal, combineren hun werk met het predikantschap in de gemeen
te. Dat geeft beperkingen aan hun mogelijkheden, maar zij zijn duidelijk overtuigd van de noodzaak van een 
wetenschappelijke opleiding. Enkele van de hoogleraren zijn ook gepromoveerd in de theologie. Het aantal 
studenten uit de eigen kerk is gering. Er zijn er ook van daarbuiten die de colleges volgen. 

Het gebed 
Indruk heeft op mij gemaakt de plaats die het gebed op de synode had. Er werd een morgen aan besteed 
om gezamenlijk te bidden. Gemeenschappelijk werd voor de Here schuld beleden van de kerkelijke zonden, 
maar daarin had uitdrukkelijk ook de persoonlijke schuld van de ambtsdragers bijvoorbeeld in hun eigen 
gezin en huwelijk een plaats. In vier groepen werd daarna uiteengegaan om achtereenvolgens gezamenlijk 
te bidden voor het werk van de kerk, met name ook in zending en evangelisatie , maar ook voor de kerken in 
het buitenland werd gebeden. Ook onze kerken werden aan de Here opgedragen, waarbij speciaal voor de 
Theologische Universiteit werd gebeden. Op een stichtelijke manier gingen velen beurtelings voor in gebed. 

Contacten 
Er zijn contacten met kerken in binnen- en buitenland. De plaats die aan mij als Nederlandse afgevaardigde 
werd gegeven, was zeer hartelijk. Men was verheugd te horen dat op onze synode het voorstel zou dienen 
tot aansluitng bij de ICRC, waar zij reeds lid van zijn. Het kostte mij geen moeite namens onze kerken woor
den te spreken die uiting gaven aan een besef van verbondenheid. Bij de verschillen in theologische en ker
kelijke traditie ondervindt men, dat er een gemeenschappelijk herkennen is van het werk van dezelfde 
Heilige Geest, die schuld, genade en dankbaarheid doet kennen om Christus' wil. 

J.W. Maris 

Bijlage 14.9 

RAPPORT VAN HET BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE 
FREE REFORMED CHURCHES OF NORTH AMERICA, GEHOUDEN OP 7,8 en 9 JUNI 1995 

1. Afvaardiging 

Deputaten droegen ondergetekende op de kerken te vertegenwoordigen op de synode van de Free Reformed 
Churches of North America. Deze kerken komen jaarlijks in synode bijeen, maar in de regel wordt eenmaal in 
de drie jaar een afgevaardigde gezonden, die zijn bezoek zo mogelijk combineert met een bezoek aan de syno
de van de Christian Reformed Church. Die combinatie bleek ook dit jaar mogelijk te zijn . De synode van de FRC 
geeft een royale plaats aan de afgevaardigde van onze kerken, door hem te benoemen tot adviserend lid. 

2. Bidstond en opening 

Op de avond voorafgaande aan de synode werd een bidstond gehouden in de kerk van Hamilton, de roe
pende kerk en tevens de plaats waar de synode vergaderde. Voorganger was drs. G.R. Procee, die het 
Woord bediende uit Jes. 57:15: Gods tegenwoordigheid bij Zijn volk. 
Op woensdagmorgen werd de synode geopend. In het moderamen werden verkozen: tot praeses drs. L.W. 
Bilkes, tot scriba I drs. G.R. Procee, tot scriba Il ds. C.A. Schouls en tot assessor drs. C. Pronk. Naast 
ondergetekende werd ook ds. K. Gangar, die het Home Mission Station in Bellevue, Seattle, WA dient, tot 
adviserend lid benoemd. 

3. Opleiding 

Deputaten voor de opleiding konden met vreugde meedelen, dat weer een student mocht worden toegelaten 
tot de studie ter voorbereiding op het ambt van dienaar des Woords. Omdat de FRC geen eigen opleiding 
hebben en er momenteel ook geen verdere plannen in die richting ontwikkeld worden, werd de vraag 
opnieuw urgent, waar deze student zijn opleiding moet krijgen. Deputaten hadden onderzoek gedaan naar 
de mogelijkheden die de opleiding van de Heritage Netherlands Reformed Congregations - een afsplitising 
van de Netherlands Reformed Congregations - zou kunnen bieden. Besloten werd echter om als voorheen 
te kiezen voor de opleidng die het Seminary van de Canadian Reformed Churches in Hamilton, ON biedt. 

4.Zending 

Het zendingswerk van de FRC mag zich verheugen in een voorspoedige ontwikkeling onder de zegen van 
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de Heere. Berichtte ds. Baars drie jaar geleden in zijn verslag dat de synode besloten had, het zendingswerk 
ter hand te nemen onder de Achi-indianen in Cubulco, Guatemala, op deze synode lag een verzoek van de 
kerk van Vineland om te mogen overgaan tot instituering van een kerk in Cubulco. Een verblijdend aantal 
mensen woont de diensten bij en er zijn mogelijkheden tot verkiezing van ambtsdragers. Een probleem dat 
de synode bezig hield, was de vraag: Moeten zij die overkomen en ooit de doop hebben ontvangen in de 
Roomskatholieke kerk, alsnog gedoopt worden? Velen vragen daar om, temeer omdat ze zien dat andere 
kerken die in hetzelfde gebied werken, in zu lke situaties de doop bedienen en omdat zij de doop in de 
Roomse kerk in de context van de bijgelovige wereld van Midden-Amerika niet als een echte christelijke 
doop beschouwen. De synode nam in deze zaak geen beslissing. Het bleek overigens, dat er op dit punt 
verschil van mening is tussen de gereformeerde en de presby1eriaanse traditie. De te institueren kerk zal de 
naam "lglesia Reformada Libre" dragen. 

5. Evangelisatie 

Ook het werk in Seattle mag zich in een goede voortgang verheugen. Rev. Gangar zet zich met veel enthou
siasme in en zijn werk wordt gewaardeerd. Er is een duidelijke groei in ledental en het ziet er naar uit dat 
ook hier binnenkort ambtsdragers kunnen worden verkozen en een gemeente kan worden geinstitueerd. 
Via het evangelisatliewerk, dat door middel van de radio geschiedt, worden ook velen bereikt. 

6. Classes 

Vanwege de geringe omvang van het kerkverband is al jaren geleden besloten, geen classisvergaderingen 
meer te houden en als kerken alleen jaarlijks in synode bijeen te komen. Dat betekent, dat op deze synode 
allerlei zaken aan de orde komen, die bij ons op de classis worden afgehandeld, zoals rapporten naar art. 41 
K.O. en verslagen van kerkvisitatie. Nu diende er een instructie om weer over te gaan tot het instellen van 
classes. Het voorstel was om drie classes in te stellen, die vanwege een verschil in omvang een onevenredi
ge afvaardiging naar de synode zouden zenden, die dan eens per twee jaar zou bijeenkomen. In de synode 
leefden nog al wat bezwaren. Het kerkverband is zo klein , dat een directe afvaardiging van de kerkeraad 
naar de synode mogelijk is. Tegelijkertijd ontmoeten de kerken, die vaak op grote afstand van elkaar gesitu
eerd zijn , elkaar en dat werkt alleen maar ten goede. 
De instructie werd niet overgenomen. 

7. Contact met de Can. Ref. Churches 

Er diende een instructie van de kerk van Abbotsford BC, waarin werd voorgesteld een commissie te benoe
men om contact te zoeken met de Canadian en American Reformed Churches (zusterkerken van de Gerei. 
Kerken Vrijgemaakt in Nederland) met het oog op nader contact en eventueel eenheid met deze kerken. De 
kerk van Abbotsford heeft al enige jaren samensprekingen gehouden met de Can. Ref. Ch. van Langley. Die 
samensprekingen hebben geresulteerd in een erkenning van elkaar als ware kerken van Christus. 
In de synode werden nog al wat vragen gesteld met betrekking tot de prediking in de Can. Ref. Ch . en de 
vrees werd geuit, dat het bevindelijke element in de prediking van de Can. Ref. Ch. niet voldoende tot zijn 
recht kwam. Anderzijds werd gewezen op het feit , dat de FRC gebruik maakt van de opleiding van de Can. 
Ref. Ch. 
De synode besloot de instructie niet te aanvaarden, maar de zaak als zodanig in handen te geven van depu
taten voor contact met andere kerken en deze deputaten in overweging te geven om contacten te leggen 
met de Can. Ref. Ch. evenals met andere gereformeerde kerken. 

8. King James Vertaling 

De kerk van Abbotsford vroeg via een instructie om de instelling ven een commissie ter bestudering van de 
redenen , waarom de kerken hechten aan de King James Vertaling. In een uitgebreide bespreking bleek, hoe 
gevoelig deze zaak in de kerken ligt. De instructie werd ingetrokken. 

9. Toespraak 

Ondergetekende kreeg gelegenheid de synode toe te spreken op een moment waarop jongeren van de 
Rehoboth Christian School de synode bezochten. Ik heb de hartelijke groeten overgebracht en Gods zegen 
toegewenst. Verder heb ik iets verteld over het proces van secularisatie in Nederland. Namens de synode 
antwoordde ds. C. Pronk. Als afgevaardigde naar onze synode 1995 werd aangewezen ds. C.A. Schouls. 

10. Tenslotte 

mag nog opgemerkt worden dat de synode 1995 in mijn ogen een goede synode is geweest, waar de broe
ders afgevaardigden naar elkaar luisterden en samen zochten naar Gods weg voor de kerken. Het is duide
lijk, dat de FRC een kleine kerk is in een immens groot land. Dat stelt voor bijzondere problemen. Daarbij is 
men bezig een weg te zoeken om van een hollandse emigrantenkerk te worden tot een kerk die een plaats 
heeft in de amerikaanse en canadese wereld , met behoud van het gereformeerde erfgoed, dat men van 
Nederland heeft meegekregen. De Heere zegene de kerken in het zoeken van die weg en het vinden van 
die plaats en stelle ze zo ten zegen. Het was mij een vreugde om de broeders te ontmoeten. 

J. Westerink 
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Bijlage 14.10 

BEZOEK AAN DE SYNODE VAN DE CHRISTIAN REFORMED CHURCH OF NORTH AMERICA 
(12 • 21 juni 1995) 

1. Opdracht 

Ingevolge de opdracht, die de generale synode van 1992 aan deputaten gaf met betrekking tot de relatie van 

onze kerken tot de Christian Reformed Church of North America (CRC), besloten deputaten in de verslagpe

riode twee maal een delegatie naar de synode van deze kerk te zenden. Zodoende was er niet alleen een 

delegatie uit onze kerken aanwezig op de synode van 1993, maar werden ook in 1995 twee deputaten afge

vaardigd. Ondergetekenden kregen van deputaten de opdracht nogmaals de zorg te verwoorden, die in 

onze kerken leeft ten aanzien van bepaalde ontwikkelingen in de CRC. Heel concreet kregen zij als opdracht 

mee de wens uit te spreken, dat de synode van de CRC in 1995 zou blijven bij de duidelijke uitspraken van 

de synode van 1994. 
Wij hebben ons zo goed mogelijk van onze taak gekweten. Wij waren aanwezig in de bidstond, die gehou

den werd op maandagavond 12 juni , aan de vooravond van de opening van de synode. Wij hebben het 

grootste deel van de zittingen van de synode bijgewoond, die van 13 tot en met 21 juni op het terrein van 

Calvin College te Grand Rapids, Michigan, U.S.A. gehouden werden. Wij hebben deelgenomen aan het 

beraad binnen een van de commissies van advies, nl. de commissie waarin de interkerkelijke verhoudingen 

besproken werden. Wij hebben een uitvoerig gesprek gehad met een aantal leden van het lnterchurch 

Relations Committee. Tenslotte heeft een van ons de synode toegesproken. 
Van een en ander bieden wij hier een verslag aan. 

2. Gesprek met leden van het lnterchurch Relations Committee {IRC) 

Tijdens de eerste zittingsweek van de synode - voordat de belangrijke beslissingen genomen werden - had

den we een uitvoerig en indringend gesprek met een aantal leden van het IRC, t.w. de predikanten Clarence 

Boomsma, Ed VanBaak, Leonard J. Hofman en Alfred Luke. In dit gesprek kwamen diverse zaken aan de 

orde, die we met de brs. bespraken in het licht van de uitspraak van de synode van 1992. 
Zaken die besproken werden waren de volgende: 

2. 1. Het gebrekkig functioneren van de bestaande relatie 
We kwamen tot dit punt allereerst doordat de Agenda voor de synode 1995 ons niet op tijd bereikte, waar

door we ons niet goed op de vergaderingen hadden kunnen voorbereiden. Vervolgens constateerden we dat 

de relatie gebrekkig functioneert doordat wij pas uit deze Agenda hadden begrepen, dat het IRC aan de 

synode voorstelde om de relatie met de Gereformeerde Kerken in Nederland (GKN) voort te zetten. 
Onze vraag was of op grond van de regels van "ecclesiastical fellowship" het IRC niet met ons over dit voor

stel had moeten overleggen; men kon immers weten, dat een dergelijk besluit voor ons bezwaarlijk zou kun

nen zijn . In dit verband hebben wij gewezen op het besluit van onze synode 1989 om het lidmaatschap van 

onze kerken van de Gereformeerde Oecumenische Raad (GOR) te beëindigen met name vanwege het 

gehandhaafde lidmaatschap van de GKN in deze organisatie. 
De brs. van het IRC hebben toegegeven, dat hier inderdaad wel van een gebrek aan communicatie gespro

ken kan worden. 

2.2. Het voorstel om de relatie met de GKN te continueren 
Over het voorstel van het IRC aan de synode om de relatie met de GKN te continueren hebben we onze 

verwondering uitgesproken en we hebben om de motivatie achter dit voorstel gevraagd. In het verleden is 

namens de CRC immers meer dan eens heel duidelijk op een kritische wijze gereageerd op bepaalde ont

wikkelingen in de GKN. Met name het rapport "God met ons" is sterk bekritiseerd en dit was zo mogelijk nog 

sterker het geval met het pastorale advies met betrekking tot de homosexuele praktijk. Onze vraag aan het 

IRC was waarom er nu zo'n welwillende houding wordt ingenomen. Is er dan inderdaad zoveel veranderd in 

de GKN? 
In antwoord op onze vragen deelden de brs. mee, dat zij nog steeds moeite hebben met diverse zaken in de 

GKN, zoals de tolerantie ten aanzien van de homosexuele praxis. Overigens was in de contacten met de 

GKN duidelijk geworden, dat men in deze kerken toch wil vasthouden dat de Bijbel Gods Woord is. 

Daardoor waren wel verschillende bezwaren die aanvankelijk tegen "God met ons" en de "Sequel" beston

den, wat weggenomen. De zaak van de homosexuele praktijk is in de contacten niet meer zo direct aan de 

orde geweest, aangezien deze materie ook op de agenda van de GOR stond. Wel ziet het IRC het als een 

roeping van de CRC om met name op dit punt met de GKN verder te spreken. 
Wij hebben van onze kant gevraagd of men zich niet te snel heeft laten overtuigen. Met voorbeelden hebben 

we geprobeerd aan te tonen, hoe de praktijk in de GKN is. Ook hebben we gevraagd of men er begrip voor 

heeft dat onze kerken met de GOR gebroken hebben in verband met het lidmaatschap van de GKN in die 

organisatie en dat in het licht daarvan een eventueel besluit van de CRC om de relatie met de GKN te conti

nueren onze kerken wel eens voor de vraag zou kunnen stellen of de relatie tussen onze kerken en de CRC 

dan wel bestendigd kan worden. 
Daarop werd geantwoord, dat men voor zo'n stap wel begrip zou kunnen hebben, maar dat toch sterk wordt 

gehoopt, dat onze kerken de relatie niet zullen verbreken. 'Wij hebben ook de CGKN nodig". 

2.3. De relatie tussen de CRC en de GKSA 
Het rapport van het IRC in de Agenda had ons ook verteld, dat het IRC aan de synode voorstelt om nog niet 

te komen tot een normalisering van de relatie met de Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika (GKSA). In 1989 
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was die relatie opgeschort vanwe~e het standpunt van de GKSA inzake "apartheid". Ondanks verandering 

en verbetering op dit punt - WIJ wezen 1n dit verband o.a. op de integratie van Hammanskraal in 

P_otchefs'.room - stelde het IRC voor de opschorting nog niet ongedaan te maken. Wij stelden de vraag of 

hier nu niet sprake 1s van meten met twee maten. Terwijl de relatie met de GKN wordt bestendigd blijft de 
relatie met de GKSA nog steeds opgeschort. 
Het voorstel inzake de GKSA werd verklaard met het argument dat alle problemen in de relatie met deze 

kerk nog niet zijn opgelost. Wel hoopt men in verdergaand overleg binnenkort zover te komen dat aan een 
volgende synode kan worden voorgesteld de betrekkingen te normaliseren. 

2.4. Overige punten 
Wij vonden het niet nodig nog eens uitvoerig stil te staan bij de zaken die de synode van 1992 ertoe bracht 

haar zorg uit te spreken, namelijk de problematiek terzake van "creatie/evolutie" en van "de vrouw in het 

ambt". Deze zaken waren in de ontmoeting met het IRC in 1993 al uitvoerig aan de orde geweest (zie het 

verslag van die ontmoeting). Wel hebben we met betrekking tot de zaak van de vrouw-in-het-ambt gezegd 

dat we van harte hoopten, dat de CRC zou blijven in de lijn van de duidelijke uitspraken van de synode van 
1994. 

2.5. Evaluatie 
De brs. van het IRC drongen er op aan dat de relatie tussen CRC en CGKN bestendigd zou blijven. Men 

zou graag de indruk wegnemen alsof de CRC de relatie met de GKN hoger waardeert dan die met de 
CGKN. 
De gesprekken kenmerkten zich door openhartigheid en duidelijkheid. Er was wederzijds bereidheid naar 

elkaar te luisteren. Na afloop hadden we de indruk, dat in de toekomst mogelijk nog wel iets bereikt zou kun
nen worden. 
Hierbij moet wel bedacht worden dat deze ontmoeting plaats vond voordat de synode besluiten nam inzake 

de relatie met de GKN en inzake de vrouw-in-het-ambt. De positieve indruk, die we na onze ontmoeting met 

het IRC hadden, verdween voor een groot deel toen namens het IRC op de synode werd ingegaan op de 
bezwaren tegen voortzetting van de relatie met de GKN. 

3. De Synode 

Over de synode zelf is heel wat te vertellen. Alles weergeven lijkt ons niet nodig, aangezien de Acta binnen

kort zullen verschijnen en een compleet beeld zullen geven. We zullen ons in dit rapport hoofdzakelijk beper

ken tot het weergeven van een aantal zaken, die van direct belang zijn voor de relatie tussen de CRC en 
onze kerken en die te zien geven welke koers de CRC vaart. 

3.1. Algemeen 
De Agenda, die we jammer genoeg niet op tijd hadden ontvangen, was dit maal dikker dan anders. Naast de 

rapporten van_ de_ verschillende deputaatschappen en studiecommissies was er een buitengewoon groot 

aantal 1nstruct1es ingediend, waarvan er heel wat betrekking hadden op de zaak, die de CRC al jaren lang 
heeft bezig gehouden, nl. die van de "vrouw-in-het-ambt''. 
De synode werd op dinsdagmorgen 13 juni geopend door rev. Calvin H. Bolt. Bij de verkiezing van het 

moderamen werd deze predikant als chairman aangewezen. Vice-chairman werd rev. Jack B. Vos. First en 
second clerk werden resp. rev. Howard Vanderwell en dr. Robert Godfrey. 
Rev. Bolt was voor de zesde keer in zijn leven voorzitter van een Synode. Hij staat bekend als een man van 

het midden. In zijn openingswoord had hij sterk aangedrongen op het zoeken en bewaren van de eenheid in 
de door verschillende zaken sterk verdeelde kerk. 
Na deze tijdrovende moderamenverkiezing werden er tien 'advisory committees' benoemd, die de besluitvor

ming omtrent de verschillende agendastukken moesten voorbereiden. Committee VII kreeg 
"lnterdenominational Matters" toegewezen. 
De rest van de dinsdag en vrijwel de gehele woensdag werd besteed aan commissievergaderingen. 

De afgevaardigden van buitenlandse kerke_n werden hartelijk ontvangen en kregen het recht om aanwezig te 

z1Jn m de verga.denngen van de commissies. Het leek ons het meest zinnig de vergaderingen van 

Comm1ttee VII b1J te wonen. Zodoende hebben we vrijwel alle besprekingen in die commissie meegemaakt, 

samen met de afgevaardigden van de GKN, de predikanten R. Vissinga en E. Overeem en de afgevaardig

den van de Orthodox Presbyterian Church. De afgevaardigden van de Nederlands Gereformeerde Kerken, 
prof. dr. H.Geertsema en ds. A. Boshuizen, kozen voor andere commissies. 

3.2. Agenda 
Zoals al gezegd was de Agenda dit keer een zeer volle. Jaarlijks terugkerende zaken kwamen er in voor, 

alsook zaken die op een heel speciale manier de aandacht tot zich trokken. 

3.2.1. Reguliere zaken 
We zullen aan de reguliere zaken in dit rapport niet veel aandacht schenken. Uiteraard waren er ook 

dit keer rapporten van diverse deputaatschappen. Te denken valt aan World Missions, Home Mission, 

World Relief, Back to God Hour, Calvin Seminary en Calvin College, e.d. We maakten de beroepbaar

stelhng van de kandidaten mee; er was een ontmoeting met zendingswerkers, die of met verlof waren 

of binnenkort uitgezonden zullen worden. Er was eveneens een ontmoeting met "chaplains", die in 

het leger, in gevangenissen, in ziekenhuizen, e.d. werken. Allemaal dingen waar dankbaarheid voor 

past. Maar het was duidelijk, dat de synode met deze zaken vrij snel klaar was en dat de aandacht 

van de afgevaardigden uitging naar andere agendapunten die de gemoederen veel meer bezig hiel
den. 
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3.2.2. Speciale zaken 

3.2.2.1 . Rapport lnterchurch Relations Committee . 
Drie zaken willen we uit dit rapport en de bespreking ervan ter synode releveren . 

3.2.2.1.1. Gereformeerde Kerken Nederland (GKN) 
Aan het IRC was opdracht gegeven een voorstel voor te bereiden terzake van de vraa~ of de_rela
tie met de GKN zou kunnen worden voortgezet. Problemen met bepaalde ontwikkelingen 1n de 
GKN had de CRC-synode van 1983 al doen besluiten restricties toe te passen op de bestaande 
ecclesiastical fellowship met de GKN. Deze restricties betroffen het openstellen van de kansels 
voor predikanten van de GKN en het deelnemen aan het Avondmaal door leden van de GKN. 
In 1993 rapporteerde het IRC dat men nog niet gereed was met een advies. Het IRC kreeg toen 
nog twee jaar respijt. Het advies dat nu werd uitgebracht was om, ondanks_ nog gebleve~ bezwa
ren, de relatie met de GKN voort te zetten met de in 1983 gemaa_kte restricties. Dit advies werd 
gegeven op grond van de constatering dat er in de GKN wel degelijk geluisterd 1s naar de door de 
CRC ingebrachte bezwaren. . 
Voordat de zaak op de synode in bespreking kwam kreeg een van de a!gevaard1gden van de, 
GKN, ds. R. Vissinga, gelegenheid de synode toe te spr_ek_en. ()~ een eerl1Jke manier vertelde h1J 
een en ander over de huidige situatie in de GKN. Daarb1J ging h1J m op de m de GKN" getolereerde 
homosexuele praktijk, waarbij hij Gal. 3:28 citeerde en aan deze tekst toevoegde noch hetero
noch homo-sexueel". Deze en nog andere uitspraken veroorzaakten merkbaar _een schok m de 
Synode. Dat bleek ook tijdens de bespreking van het rapport van het IRC, waarb1J meer dan eens 
op deze toespraak werd teruggegrepen. . 
Voor degenen die de besprekingen in Committee VII hadden meegemaakt_ kwamen de opmerkin
gen van ds. Vissinga niet helemaal onverwacht. In de vergaderingen van die comm1ss1e had deze 
ook al dingen gezegd, die voor sommigen onthullend waren. Te denken valt o.a. aan de opmer
king dat men "in de GKN een methode ontwikkeld heeft om de Bijbel te lezen met moderne ogen". 
Heel wat synodeleden waren echter duidelijk geshockeerd door de toespraak van de praeses van. 
de synode van de GKN. Trouwens, ook de aanwezige leden van het IRC waren aangeslagen. ZIJ 
zagen hun voorstel door deze toespraak in gevaar gebracht, nu bleek dat er 1n de GKN inderdaad 
situaties bestaan, die grote zorg geven. . . . 
Vanuit de commissie van advies was er zowel een meerderhe1ds- als een mmderhe1dsrapport 
ingediend. Het minderheidsrapport stelde voor _de relatie met de GKN te verbreken. Over dit 
voorstel is uitvoerig gesproken, waarb1J - zoals hierboven al werd opgemerkt - de toespraak van 
ds. Vissinga een grote rol speelde. Er werd door diverse afgevaardigden grote zorg u1tgesprok_e~, 
terwijl daarentegen door de voorstanders van voortgezette contacten met de GKN maar weinig 
argumenten op tafel werden gelegd. Namens het IRC deed rev. Cl. Boomsma een poging om een 
goed woord voor de GKN te spreken en zodoende het voorstel van het IRC te ~erdedigen. Ook de 
andere afgevaardigde van de GKN, ds. E. Overeem, sprak de synode toe. HIJ deed een emotio-
neel beroep op de Synode om de GKN toch niet "op afstand" te beoordelen.. . 
Het resultaat van de bespreking was dat bij stemming het voorstel van de m1nderhe1d van de com
missie met 80 tegen 89 stemmen verworpen werd. 
De volgende dag werd het meerderheidsvoorstel in bespreking gegeven; het voorstel dat hele
maal in de lijn van het IRC-voorstel lag en beoogde de relatie te bestendigen. Het verloop van de 
discussie was heel merkwaardig. Mede dankzij het dringend beroep, dat rev. E. VanBaak, lid van 
het IRC op de synode deed, werden steeds meer afgevaardigden voor het standpunt van het 
IRC ge,;,onnen. Een argument dat herhaaldelijk gebruikt werd was dat de GKN "moeder'' van de 
CRC is en "je zet toch je moeder niet zomaar_ buiten de deur':. Het bleek dat emotionele banden 
met de GKN nog steeds sterk zijn . Er werden 1n deze d1scuss1e trouwens heel wat emotionele en 
weinig zakelijke argumenten gebruikt. . . 
Tenslotte werd het voorstel van de meerderheid van de commissie aangenomen. Dit geschiedde 
op de gebruikelijke wijze van stemmen , waarbij de voorzitter door meting van het volume van 
zowel de voor- als de tegenstemmers vaststelt of een voorstel aangenomen of verworpen 1s. De 
CRC blijft dus de relatie met de GKN onderhouden_._ . 
Toen na dit besluit werd voorgesteld om een term1Jn te stellen waarbinnen de gesprekken met de 
GKN resultaat dienen te hebben, werd dit voorstel niet aangenomen. Ook e_en voorstel om de op 
de synode uitgesproken zorg en moeite aan de GKN mee te delen werd niet aangenomen. Wel 
zal het IRC in de contacten met de GKN dringend moeten spreken in de hoop dat dit effect zal 
hebben. 

3.2.2.1.2. Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika (GKSA) . 
Het voorstel van het IRC om de relatie met de GKSA nog niet te normaliseren, maar de opschor
ting, waartoe de synode van 1989 besloot, te continueren, werd door de synode zonder noemens
waardige discussie aangenomen. Het lijkt er op, dat de GKSA voor het gevoel van de meesten m 
de CRC tamelijk ver weg staat en dat de relatie met deze kerk niet als erg relevant wordt ervaren. 

3.2.2.1.3. Reformed Ecumenical Council (REG) . 
Het IRC had ook een aantal voorstellen gedaan met betrekking tot de Reformed _Ecumenical 
Council. Van het Interim Committee van de REG waren aanbevelingen ontvanQen, die een_w1Jz1-
ging van de constitutie beoogden. Daar hoorde o.a. ook b1J een be(laling waarin suspens1on of 
membership' werd geregeld. Het IRC stelde voor deze aanbeveling niet over te nemen. De syno
de besloot conform. Hier speelde duidelijk de vrees een rol , dat als de const1tut1e van de REG een 
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bepaling van 'suspension of membership" zou gaan bevatten, sommige lidkerken zouden voorstel
len deze bepaling terstond toe te passen op de GKN. En dat moest worden voorkomen. 

3.2.2.2. Instructies betreffende vrouwelijke ambtsdragers 
De synode van 1994 sprak uit: '1he clear teaching of Scripture prohibits women trom holding the offi
ces of minister, eider and evangelist". Dat deze uitspraak gedaan werd was verrassend, vooral 
gezien in het licht van wat voorafgaande synoden uitgesproken hadden. In 1993 was bijvoorbeeld 
besloten, dat alle ambten ook opengesteld moesten worden voor vrouwelijke leden der gemeente. 
Dit besluit kon echter pas van kracht worden als een jaar later de synode zou besluiten de kerkorde 
op dit punt aan te passen en het woord "male" uit art. 3 te schrappen, zodat er niet langer zou staan 
dan alleen mannelijke leden tot het ambt geroepen zouden kunnen worden. 
De verrassende wending van de synode van 1994 was echter niet goed gevallen in de kerken. Een 
grote hoeveelheid instructies protesteerden ertegen, vroegen om herziening en om de aanpassing 
van de kerkorde alsnog te ratificeren. Anderen instructies spraken uit dat men een dergelijk besluit 
niet voor vast en bondig kon houden omdat het de gewetens bindt waar Gods Woord niet bindt. Na 
het lezen van al die verschillende instructies kwam de vraag op: Hoe kan een synode daar nu nog 
uit komen? 
De taak van advisory committee X was dan ook geen eenvoudige. Vanmeetaf was te voorzien dat 
deze commissie niet met een eenstemmig rapport zou kunnen komen. Inderdaad, er was een meer
derheids- en een minderheidsrapport. Het minderheidsrapport stelde voor te blijven bij de uitspraken 
van 1994 met één modificatie, nl. dat nu uitgesproken zou worden, 'that both sides had faithfully 
sought to interpret Scripture on this issue". Met deze bepaling wilde de minderheid van de commis
sie tot uitdrukking brengen dat, hoewel men koos voor de interpretatie van de schriftgegevens, dat 
vrouwelijke leden der gemeente geen toegang hebben tot het ambt, ook de andere uitleg van de 
schriftgegevens mogelijk is, dat namelijk de ambten wel mogen worden geopend voor vrouwen. 
Het meerderheidsrapport stelde voor dat de synode uit zou spreken, dat er terzake van de vraag of 
vrouwen ambtsdrager kunnen zijn , twee verschillende overtuigingen zijn, die beide de Schrift 
respecterem als het onfeilbare Woord van God. De synode nam dit voorstel over en sprak daarmee 
dus uit, dat de Bijbel op twee verschillende manieren gelezen kan worden en dat beide interpretaties 
gelijke rechten hebben. 
Dit was kennelijk bedoeld als een compromis, maar de tegenstanders maakten duidelijk dat men 
aan zo'n compromis geen behoefte had, aangezien er volgens hen maar één juiste interpretatie 
mogelijk is. Niettemin, de synode besloot conform het voorstel. 
Toen dat eenmaal uitgesproken was, bleef de synode ten aanzien van de toepassing van dit begin
sel geheel in de lijn van het commissievoorstel. Het woord "male" in art. 3 van de kerkorde werd niet 
geschrapt; het werd alleen "inoperative" verklaard . Dat wil zeggen, dat het voorlopig niet functio
neert, c.q. behoeft te functioneren. Een afgevaardigde zei hiervan, dat dit een manier is om de ker
korde te veranderen zonder deze te veranderen. 
Vervolgens werd besloten dat de zaak tot het jaar 2000 van de tafel van de synode zal blijven, maar 
dat de classes zich erover kunnen uitspreken. Als een classis vindt dat vrouwen tot het ambt kun
nen worden toegelaten kan deze classis kerken in haar ressort daar toestemming voor geven. Is 
een classis een andere mening toegedaan, dan kan een kerk binnen die classis toch tot het openen 
van de ambten voor vrouwen overgaan, mits op goede gronden kan worden aangetoond, dat dit 
noodzakelijk is met het oog op de gemeente. 
Overigens werden er ook nog wel een aantal restricties aangenomen,; zo kunnen vrouwelijke 
ambtsdragers bijvoorbeeld niet worden afgevaardigd naar meerdere vergaderingen. 
De wijzigingen van de kerkorde, die gemelde besluiten noodzakelijk maken zullen echter voorlopig 
niet in de kerkorde worden aangebracht. Ze worden alleen in het supplement van de kerkorde ver
meld. 
Tenslotte besloot de synode de kerken op het hart te binden dat deze zaak niet de zaligheid raakt 
en '1hat even in our differences we remain sisters and brothers in Christ''. 
De discussie over de voorstellen, die tenslotte allemaal aangenomen werden, duurde lang. Het ver
zet tegen de voorstellen was vaak grondig, vaak ook emotioneel. Maar de stemming wees uit voor 
welke mogelijkheid de synode koos. De princiële beslissing om uit te spreken dat de Schrift op dit 
punt op twee manieren verstaan kan worden, werd genomen met 112 stemmen voor en 66 stem
men tegen. 
Deze uitslag sloeg een deel van de afgevaardigden met een vorm van verlamming, terwijl anderen 
een gevoel van triomf niet konden verbergen. Er werden toen zelfs pogingen gedaan om nu maar 
ineens alles te veranderen en ook de restricties die werden voorgesteld, onnodig te verklaren. 

3.2.2.3. Kinderen aan het Avondmaal 
Een twee jaar geleden ingestelde studiecommissie bracht verslag uit van het resultaat van de bezin
ning op de vraag langs welke weg kinderen tot de viering van het Avondmaal zouden kunnen wor
den toegelaten. Al op een eerdere synode was besloten dat de kinderen der gemeente recht heb
ben op het Avondmaal. De vraag, die nog beantwoord moest worden was of zij recht hebben op het 
Avondmaal vanuit het feit , dat zij verbondskinderen zijn en als zodanig gedoopt zijn, of dat zij pas 
recht op het Avondmaal hebben als zij eerst hun geloof beleden hebben. 
De studiecommissie was niet tot een eensluidend oordeel gekomen en ook de commissie van 
advies was verdeeld. Tenslotte besloot de synode dat kinderen, alvorens te kunnen worden toegela
ten tot het Avondmaal, eerst een aantal vragen moeten beantwoorden, uit welk antwoord zal moe
ten blijken dat er geloof aanwezig is. Bij dit besluit gaf wat 1 Cor. 11 zegt over het onderscheiden 
van het lichaam des Heeren de doorslag. De synode stelde ook vast op welke wijze deze geloofsbe-
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lijdenis in de eredienst dient te worden afgelegd. Uiteraard zijn de vragen, die gesteld worden, een

voudig; ze komen in feite neer op "Houd je van de Heere Jezus?" 
Door dit besluit maakt de CRC nu in feite onderscheid tussen drie soorten leden der gemeente: 

1. doopleden; 2. belijdende leden met beperkte rechten ; 3. belijdende leden in volle rechten. De 

tweede categorie bestaat uit kinderen, die de bovengenoemde beknopte vorm van belijdenis heb

ben afgelegd, waardoor ze toegang verkregen hebben op het Avondmaal. De derde categorie wordt 

gevormd door hen die officieel belijdenis hebben afgelegd na onderwezen te zijn in de leer der kerk 

en die met hun belijdenis die leer ook onderschrijven. 
Uit het genomen besluit vloeit voort dat de kerkorde dient te worden aangepast. De synode besloot 

daar dan ook toe. 

3.2.2.4. Tweede kerkdienst 
Ook de kerkorde van de CRC bepaalt, dat er minstens twee maal op een zondag een kerkdienst 

dient te worden gehouden. De praktijk laat echter zien, dat in vele gevallen de tweede kerkdienst 

slecht bezocht wordt en dat er zelfs kerken zijn waar men de tweede dienst heeft afgeschaft. 

Hiervoor worden verschillende argumenten aangevoerd. Vele leden geven er de voorkeur aan om 

in kleine groepen samen te komen voor bijbelstudie e.d. Gemeenten , die voor een groot deel 

samengesteld zijn uit mensen die behoren bij ethnische minderheden zijn niet gewoon aan twee 

diensten op zondag, maar hebben naast de ene dienst op zondag vaak wel een dienst in de week. 

In verband met de bestaande situatie was er een instructie ter synode die vroeg om aanpassing van 

de kerkorde op dit punt. 
Het voorstel van de commissie van advies was om aan dit verzoek te voldoen. Er was wel verzet 

tegen dit voorstel op de synode omdat men in een wijziging van de kerkorde op dit punt duidelijk 

een afwijking zag niet alleen van de gereformeerde traditie, maar ook van de bijbelse lijn. Evenwel 

werd besloten overeenkomstig het voorstel van de commissie en luidt het betreffende artikel van de 

kerkorde nu, dat de gemeente gewoonlijk ('ordinarily') tweemaal op zondag zal samenkomen. 

3.2.3. Buitenlandse afgevaardigden 
Van verschillende kerken in het buitenland waren afgevaardigden aanwezig . Deze afgevaardigden 

kregen gelegenheid de synode toe te spreken. Daarvoor was niet een bepaalde zitting gereserveerd, 

maar net wanneer het zo uitkwam en de agenda het toeliet werd aan een afgevaardigde gelegenheid 

gegeven het woord te voeren. 
De afgevaardigde van de GKN kreeg al in een vrij vroeg stadium het woord, vlak voorafgaande aan 

het debat over de relatie tot de GKN. Afgevaardigden van de Ned. Gerei. Kerken en de Reformed 

Churches of Australia spraken in een later stadium. Wij kregen het woord nadat de belangrijkste 

beslissingen al waren genomen en dat geldt ook van de afgevaardigden van de Orthodox 

Presbyterian Church. 
Toen onze beurt gekomen was bracht ds. den Butler de groeten van onze kerken over. Hij verklaarde 

dat onze aanwezigheid op deze synode - nadat we ook in 1993 al aanwezig waren - mede samen

hangt met het feit dat onze synode van 1992 zorg uitsprak ten aanzien van een aantal ontwikkelin

gen binnen de CRC. Hij liet weten, dat die zorg na de genomen besluiten zeker niet minder is gewor

den. De CGKN hadden gehoopt dat de synode wat betreft de zaak van de vrouw-in-het-ambt zou zijn 

gebleven bij de duidelijke uitspraken van 1994. Daarom is het besluit dat nu genomen is, een grote 

teleurstelling. Wat betreft het besluit ten aanzien van de relatie tot de GKN zei hij , dat het mogelijk is, 

dat dit besluit effect zou kunnen hebben op de relatie met onze kerken. 
Sprekend over de secularisatie van de nederlandse samenleving, waar blijkens de woorden van de 

afgevaardigden van de GKN een argument aan ontleend wordt om het Evangelie op een andere wijze 

te lezen, zei hij, dat er geen heil verwacht mag worden van een aanpassing van Gods Woord aan de 

omgeving waarin dat Woord gebracht wordt. Paulus deed dat ook niet. Gebeurt het wel , dan remt dat 

de secularisatie niet af, maar bevordert zij deze. Daarom is een van de oorzaken van de huidige 

secularisatie de ontrouw van de kerken. 
Tenslotte sprak hij zijn bezorgdheid uit over de wijze waarop deze synode als een locomotief door

raasde zonder op de noodkreten van hen te letten, die in hun geweten bezwaard waren. 

Deze toespraak werd met gemengde gevoelens aangehoord. Uit de wijze waarop er op werd gere

ageerd bleek hoe verdeeld de synode was. 

3.3. Sfeer en klimaat 
De sfeer en het klimaat, zoals we dat op de synode aantroffen werd gekenmerkt door een aantal , soms 

zelfs wel tegenstrijdige, zaken. 
Vanaf het begin werd sterk het accent gelegd op de eenheid en het bewaren van die eenheid. In de bid

stond, voorafgaande aan de synode, werd dit sterk benadrukt. In het openingswoord van rev. Bolt kwam dit 

accent weer sterk terug. En ook tijdens de discussies ter synode werd hier steeds weer op gewezen. 

Naarmate de tijd voortging en de synode tot belangrijke besluiten kwam, viel het op, dat het benadrukken 

van de eenheid steeds minder geschiedde, totdat aan het eind van de synode deze zaak helemaal niet 

meer genoemd werd. Het zou, na de ingrijpende besluiten, ook van weinig realiteitszin hebben getuigd, als

nog een beroep op de eenheid te blijven doen. 
De gedachte aan het bewaren van de eenheid speelde ook een rol in de poging om ten aanzien van een 

aantal controversiële zaken te streven naar een compromis. Zo was het voorstel ten aanzien van de vrou

welijke ambtsdragers duidelijk als zo'n compromis bedoeld. Maar het bleek dat de tijd voor compromissen 

voorbij was en dat er op bepaalde punten ook geen compromis mogelijk was. Toen raakte de notie van de 

eenheid meer en meer buiten het gezichtveld. 
Opvallend was overigens wel, dat de geest van triomfalisme ontbrak. Was het in het verleden zo, dat op de 
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synoden nogal eens grote aandacht gegeven werd aan alles wat er door de CRC in deze wereld werd 

gedaan en wekte dat de indruk van activisme en een zekere zelfvoldaanheid, dit keer was daarvan veel 

minder sprake. Wel werd er nog met een zekere trots gesproken over de activiteiten, zoals van 'World 

Missions' en 'Home Mission' en 'Back to God Hour'en 'World Relief' , maar het gebeurde dit keer veel 

be5.che1dener. Dat zal wel samenhangen met het feit, dat de CRC in de afgelopen jaren heel wat leden zijn 

kw1Jt geraakt, zodat gerapporteerd moest worden, dat het totale ledental beneden de 300.000 is gezakt. Ook 

he_t aantal lezers van het officiële blad ''The Banner'' loopt gestaag achteruit. Deze gegevens hebben onge

tw11feld invloed gehad op de toch wat ingetogener manier van spreken. 

Een andere f<1ctor, die meegewerkt heeft in het bepalen van de sfeer op de synode was dat diverse synode

leden_ kennelijk v_ast besloten waren om alles te doen wat zou kunnen leiden tot een herziening van het 

besluit van 1994 inzake de vrouweliJke ambtsdragers. Op allerlei wijzen werd dit openbaar. Over de synode 

van 1994 werden dan ook minder vleiende opmerkingen gemaakt. En toen geconstateerd werd, dat men de 

meerd_erhe1d had om tot 1ngriJpende veranderingen te komen, heeft men de kans niet laten voorbijgaan. 

Dat leidde ertoe, dat niet alleen het besluit van 1994 terzake de vrouwelijke ambtsdragers radicaal werd 

omgebogen, maar ook dat er 1n ~ndere zaken met een voortvarendheid gehandeld werd, waardoor de syno

de de indruk gaf van een __ sneltre1n, die niet meer gestopt kan worden. Dat men daarbij "door de bochr ging 

was voor iedereen du1deliJk. Voor de een was dit een reden tot grote zorg, voor de ander was dit niet anders 

dan het bereiken van wat was voorgenomen. 
Tenslo_tte was een opvallend kenmerk van deze synode, dat het verzet van de "behoudende" vleugel aan

vankelijk tevergeefs was en mede ook door de vastberadenheid van de anderen op den duur bijna geheel 

verstomde. Het had geen zin meer zich te verzetten. De animo om nog verder mee te doen met de bespre

kingen nam af. De synode kon zelfs een dag eerder dan was gerekend worden gesloten. Met de nood van 

gewetensbez""'.aarden werd weini~ of geen rekening gehouden. Tot zelfs in de slottoespraak van de praeses 

toe was _du1deliJk, dat degenen, die bezorgd en teleurgesteld naar huis moesten, slechts een geringe plaats 

hebben in het denken van de meerderheid. Er werd met geen woord gerept over hen, die in grote geestelijke 
nood verkeren door de besluiten van deze synode. 

4. Evaluatie en conclusie 

Na het bovenstaande zal het duidelijk zijn dat het bijwonen van deze synode voor ons een teleurstellende 

ervaring was. Niet alleen werd de hoo~. beschaamd, dat de synode van 1994 mogelijk een wending ten 

goede te zien ~egeven had, maar d~ w11ze waarop nu een andere koers werd ingeslagen was zo doelbe

wust, dat er weinig hoop meer overbliJft, dat de CRC in het gereformeerde spoor zal blijven. Het streven naar 

een bewaren van de band met de GKN, zowel in directe contacten als binnen de REC was evident. Het 

tegemoet komen aan een ander en moderner verstaan van de Schrift was eveneens onmiskenbaar. De 

begeerte om elkaar vast te houden:. zoals dit_tot heden toe_ nog werd gevonden, was, ondanks alle oproepen 

om de eenheid te bewaren, du1deliJk veel minder aanwezig. Begrip voor mensen, die grote moeite hebben 

met bepaalde ontwikkelingen, was vrijwel afwezig. 
Geluisterd wordt er nauwelijks naar hen die een ander geluid laten horen, zowel van binnen de CRC uit als
ook van de kant van andere kerken. 
Het is duidelijk, dat de synode van dit jaar voor de CRC rampzalige gevolgen zal hebben. Waren er in de 

afgelopen jaren al velen geweest die zich van de CRC hadden losgemaakt, het ligt voor de hand dat deze 

uittocht zich nu in versterkte mate zal voortzetten. 

Met alle waardering_ voor datgene waar de CRC in het verleden voor gestaan heeft en voor vele goede din

gen die ook nu nog 1n deze kerk gevonden worden, kunnen wij tot geen andere conclusie komen, dan dat de 

CR~ thans een a.n_dere koers volgt. Met name het ~esluit ten aanzien van de vrouwelijke ambtsdragers laat 

dit zien:. ~oals WIJ en 1n de contacten met het IRC en ter synode zelf hebben gezegd, lijkt het ons, dat deze 

koersw11z1g1ng onze kerken voor de vraag stelt of we de relatie met de CRC nog kunnen voortzetten. De 

synode van 1992 stelde die vraag reeds. De ontwikkelingen na 1992 leiden ons tot geen andere conclusie 

dan dat ~IJ als kerken er beter aan doen niet langer de ecclesiastical fellowship met de CRC te onderhou

den. Het 1s_ een tneste zaak om tot deze conclusie te komen, maar de werkelijkheid laat ons geen andere 

keus. Overigens trekken we deze conclusie met pijn in ons hart, speciaal als we denken aan degenen, die 

alles gedaan hebben om de CRC in het gereformeerde spoor te houden. 

Eé~ ding_willen we hier ~og met nadruk signaleren. Het heeft ongeveer 25 jaar geduurd voordat de ontwik

kelingen 1n de CRC geleid hebben tot de besluiten van de afgelopen synode. In die jaren heeft met name de 

zaak van de vrouwelijke ambtsdrager _in de kerk veel onrust veroorzaakt. De verschillende synoden hebben 

op dit punt een weinig consistent beleid gevoerd. Wat het ene jaar werd uitgesproken werd het volgend jaar 

weer herroepen of dClor een ander besluit ongedaan gemaakt. Daardoor werd de verwarring alleen maar 

groter. Zonder overdri1v1ng kan gezegd worden dat deze zaak de CRC innerlijk gebroken heeft. We kunnen 

alleen maar hopen, dat onze kerken, ziende op de gang van zaken in de CRC, lering mogen trekken en 

bewaard mogen worden voor besluiten, die in plaats van leiding te geven aan de kerken, deze in verwarring 
en onrust brengen. 

J. Westerink 
P. den Butler 

TWEEDE AANVULLENDE RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE EENHEID VAN DE GEREFOR

MEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN. 

2.3.2.2. Christian Reformed Church of North America (C.R.C.) 

Op onze deputatenvergadering van 24 augustus 1995 bleek dat ds. B. Witzier grote moeite heeft 



220 

met het voorstel , dat deputaten aan de synode voorleggen inzake de relatie tot de . C_hristian 
Reformed Church. Op de vergadering waarop het voorstel werd geformuleerd was ds. W1tz1er van
wege ziekte afwezig. Wel had hij telefonisch zijn gevoelen te kennen gegeven. 
Na kennisname van het voorstel heeft ds. Witzier deputaten op de hoogte gesteld van de argumen
ten, op grond waarvan hij het gedane voorstel meent te moeten afwijzen en heeft hij gevraagd om 
alsnog een minderheidsvoorstel te mogen indienen. Deputaten hebben de aangevoe_rde ~rgumen
ten besproken, maar zien er geen reden in hun eerder geformuleerde voo_rstel te herzien. ZIJ kunnen 
dan ook niet anders doen dan in dit tweede aanvullende rapport het m1nderhe1dsvoorstel van ds. 
Witzier doorgeven. Dat voorstel luidt: 
De synode overwegende 
1. dat de CRC in het verleden in vele opzichten een duidelijk gereformeerd geluid heeft laten 

horen, waardoor deze kerk o.a. in het zendingswerk veel heeft mogen betekenen en door velen 

is gerespecteerd; . . .. 
2. dat synoden van de CRC in de laatste jaren besluiten hebben genomen die du1deliJk maken dat 

deze kerk, in ieder geval een groot deel daarvan, de indruk geeft moeite te hebben om op het 
gereformeerde spoor te blijven; . .. 

3. dat in deze kerk eveneens een groot deel is dat het gereformeerde spoor w,I bliJven volgen en 
bewogen deelneemt aan de worsteling om het gereformeerde erfgoed te bewaren; 

4. dat een niet gering aantal leden van onze kerken via familierelaties banden heeft met leden van 
de CRC die o.a. uitkomen in het deelnemen aan elkaars avondmaalsvieringen; 

5. dat onze kerken zich de laatste jaren moeite hebben gegeven de eveneens bij vele CRC-leden 
levende zorg t.a .v. bepaalde ontwikkelingen in de CRC bij verschillende gelegenheden aan de 
orde te stellen, maar nauwelijks gehoor hebben gekregen; 

spreekt uit 
1 . dat het haar met droefheid vervult dat de CRC in haar worsteling om het gereformeerde erfgoed 

te bewaren niet tot duidelijke besluitvorming heeft kunnen komen; 
2. dat het onder deze omstandigheden, waarin zozeer de waarheid van Gods Woord in geding is, 

van belang blijft de CRC op te roepen trouw te blijven aan haar oorspronkelijke gereformeerde 
positie die van elementaire waarde is om door te geven ook in de engelstalige wereld; 

en besluit 
1. de ecclesiastical fellowship met de CRC alsnog te blijven onderhouden; 
2. de CRC in liefde volhardend op te roepen te blijven bij het erfgoed van de reformatie. 

BIJLAGE 15 
art. 39 

J. Westerink, voorzitter 
P. den Butler, secretaris 

RAPPORT 1 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; 
INZAKE RAPPORT DEPUTATEN EENHEID EN CORRESPONDENTIE: 

ONDERDEEL C.O.G.G. (3.1.) 

Blijkens de G.S. acta 1992, art. 112, was de achtergrond van het besluit om vooralsnog te blijven participe
ren "dat in de periode tot 1995 duidelijk zal moeten blijken dat er vooruitgang is." 
Ondanks de nieuwe activiteiten van het C.O.G.G. zijn de twijfels inzake de vrijblijvendheid van het spreken 
binnen dit contactorgaan (nog) niet weggenomen. 
Uw commissie heeft kennis genomen van de inhoud van de "ecclesiologische consensus" en heeft van 
deputaten vernomen, dat dit stuk niet aan alle synodeleden ter beschikking is gesteld, omdat het nog een 
zeer voorlopig karakter draagt en allereerst voor intern gebruik is bedoeld. 

Uw commissie stelt u het volgende voor: 
De synode 
overwegende 
1. dat het C.O.G.G. pogingen in het werk heeft gesteld om minder vrijblijvend met elkaar te spreken; 
2. dat nog niet te overzien is waar de initiatieven van het C.O.G.G. toe zullen leiden; 
besluite 
deputaten op te dragen .. .. . 
1. vooralsnog te blijven participeren in het C.O.G.G., opdat, mede door d_e b1Jdrage onzerz1Jds, d1_t orgaan 

ertoe mag dienen dat de zaak van de eenheid van gereformeerde beliJders m ons land waarl1Jk bevor

derd wordt. 

T.M. Hofman, rapporteur 

BIJLAGE 16 
art. 44 
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RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR KERK EN ONDERWIJS 

1. Algemeen 

1. 1. Samenstelling 
De synode van 1992 benoemde tot leden van het deputaatschap drs. C. M. van den Hoek, drs. P. D. 
Holland, drs. J. J. F. Scheper, drs. G. van 't Spijker, ds. D. Visser. Ds. D. Visser is voorzitter en drs. G. van 't 
Spijker is secretaris. De deputaten zijn dankbaar dat zij in de afgelopen periode gezondheid en gelegenheid 
kregen om aan hun opdracht te werken. 

1.2. Taak 
Naast de zaken die de generale synode al eerder aan de deputaten toevertrouwde, droeg zij de deputaten 
op: 
a. een onderzoek in te stellen naar de betrokkenheid van kerkeraden en kerkleden bij de onderwijsproble

matiek, over de resultaten te rapporteren en voorstellen te doen aan de volgende generale synode; 
b. het rapport over de reformatonsche en gereformeerde (vrijgemaakte) scholen toe te zenden aan de ker

keraden, opdat het aan de kerken dienstbaar gemaakt kan worden; 
c. zich zo mogelijk met classicale commissies te bezinnen op de vraag naar de zin van de voortzetting van 

de regionalisatie en dienaangaande voorstellen te doen aan de volgende generale synode. 
Bovendien gaf_ zij de deputaten toestemming de kerkleden toe te rusten in hun taak aangaande het prote
stants-chnstehJk onderwijs door middel van pubhkaties. 
Een groot deel van de aandacht van de deputaten is uitgegaan naar het bedoelde onderzoek naar de 
betrokkenheid en naar de toerusting door middel van publikaties. 
Ook is er meer dan voorheen aan de deputaten advies gevraagd, met name waar het ging om het behoud 
van goed christelijk onderwijs. 
Het is de deputaten opgevallen, dat hun taak de laatste jaren beduidend zwaarder is geworden. Dat bleek uit 
de hoeveelheid tijd die er aan besteed is en bijvoorbeeld ook uit de sterke toename van de hoeveelheid te 
verwerken post. 

1.3. Vergaderingen 
Vergaderd werd op 20 jan. 1993, 11 mei 1993, 7 okt. 1993, 8 dec. 1993, 3 feb. 1994, 4 mei 1994, 31 mei 
1994, 28 sept. 1994, 3 nov. 1994, 11 jan. 1995, 2 feb. 1995 en 2 mrt. 1995. 

2. Contact met de kerken 

2. 1. Met de kerkeraden en predikanten 
De syn()de gaf de deputaten opdracht het rapport over het reformatorische en het gereformeerde (vrijg.) 
onderwijs aan de kerkeraden toe te zenden. Op verzoek van de deputaten heeft het Kerkelijk Bureau voor 
de verzending gezorgd. Van twee kerkeraden volgde daarop een reactie. 
In opdracht van de synode hebben de deputaten gewerkt aan een onderzoek naar de betrokkenheid van 
kerkeraden en kerkleden bij de onderwijsproblematiek. Om dit onderzoek te verrichten hebben de deputaten 
een enquête_gehouden. Naar_aanleiding daarvan ~ebben ~.erscheidene kerkeraden gereageerd met opmer
kingen, hetzij telefonisch hetzij per afzonderlijke bnef, hetzij per begeleidend schrijven bij het al of niet inge
vulde enqu~te formulier. De deputaten hebben wanneer een reactie voor de hand lag antwoord gegeven. 
Naar aanle1d1ng van de artikelen, die de deputaten lieten verschijnen in de plaatselijke kerkbladen, kwamen 
heel wat reacties los, o.a. ook van enkele kerkeraden. Er werd gevraagd om inlichtingen, maar soms ook om 
de aanwez1gh_e1d van een der deputaten op ee~ voorlichtingsavond voor onderwijsgevenden. De deputaten 
hebben 1nhchtmgen gegeven. Enkele van hen zijn ook aanwezig geweest op voorlichtingsavonden. 
De _deputaten hadden besloten een tijdlang geen preekschetsen te verstrekken, omdat uit een enquête in de 
vonge werk~enode was gebleken, dat niet veel predikanten van de preekschetsen gebruik maakten. Een 
van de predikanten vroeg via de telefoon of de deputaten binnenkort weer eens een schets wilden rondstu
ren . 
Geantwoord is, dat over enige tijd daaraan weer aandacht geschonken zal worden. 

2.2. Met kerkleden 
Het contact met de kerkleden is intensiever geweest dan in voorgaande verslagperiodes. De oorzaak is dui
delijk: men reageert op de artikelen, die de deputaten hebben laten verschijnen in de plaatselijke kerkbla
den. Een enkele keer komt er een aanvraag binnen betreffende een van de rapporten, die de deputaten in 
opdracht van de synode hebben laten verschijnen. 
Naar aanleiding van de arti_kelen en de rapporten _reageert men soms met persoonlijke vragen. Dikwijls gaat 
het om vragen het onderwijs betreffende. Men wil meer weten over een bepaalde kwestie omdat men als 
bestuurslid bij het onderwijs betrokken is. Of men stelt samen met enkele andere ouders va~t dat de ontwik
kelingen in het plaatselijke onderwijs zorgwekkend zijn en men wil zien wat er aan' te doen valt. 
Fusieperikelen komen steeds meer voor. Een van oorsprong protestants-christelijke school moet wegens het 
te lage leerlingenaantal fuseren, en de enige fusiepartner is bijv. een rooms-katholieke school. Dit is maar 
een voorbeeld van de vele. Het baart de ouders terecht zorgen. De deputaten gaven als adviezen: zien of de 
school als een dependance van een andere protestants-christelijke school kan worden voortgezet, of: zoek 
een structuur, waarbinnen zelfstandigheid en identiteit zoveel mogelijk gehandhaafd kunnen worden, of: 
tracht een nieuwe schoolvereniging op te richten en ontwerp daarvoor een duidelijke identiteit, of: vorm een 
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stichting, om samen met andere ouders het vervoer te regelen , zodat de kinderen in een andere plaats naar 

school kunnen. 

3. Regionalisatie 

3.1. De opdracht van de synode van 1992 

A. De taak van de deputaten. 
Destijds was gekozen voor de regionale benadering, toen bleek, dat voor landelijke conferenties, door de 

deputaten belegd, geen grote belangstelling was. Gehoopt was dichter bij de mensen te komen door op 

regionaal niveau zulke conferenties te beleggen, waarbij men beter in kon _gaan_ op de zaken die In de 

regio's zelf speelden. Maar ook binnen kleine regio's kunnen al grote verschillen liggen. Er zijn grote ver

schillen en men voelt zich (helaas) niet bij andermans problemen betrokken. 

Overeenkomstig de opdracht die door de synode van 1989 aan de deputaten ge~even is, .. om_ de regio

nalisatie tot hoofdpunt van de werkzaamheden te maken hebben de deputaten zich destijds ingespan

nen om in elke classis een classicale commissie te laten functioneren. Het resultaat viel tegen, wat 

gerapporteerd is aan de synode van 1992. Dat heeft geleid tot een wijziging in de opdracht aangaande 

de classiscommissies. 
De deputaten moesten zich nu in opdracht van de synode bezighouden ( samen met de classiscommis

sies) met de vraag wat de zin is van de voortzetting van het werken met classiscommissies en dienaan

gaande rapporteren aan de synode. 
B. Werkzaamheid in dit kader. 
a. Rondvraag. 
Om te onderzoeken wat de ervaringen zijn van de bestaande classiscommissies, is door de secretaris een 

rondvraag onder alle classiscommissies gehouden. . . . 

1. De classiscommissie Groningen functioneert niet, volgens de scriba van de classis. De scriba van de 

classis zou de samenroeper zijn , maar de huidige scriba is niet op de hoogte. Er is verder niets van 

bekend. 
2. De classiscommissie Hoogeveen ontplooit geen activiteiten, volgens de scriba van de classis. De classis 

heeft geen samenroeper voor de commissie kunnen aanwijzen. Het leeft niet. Wat de basisscholen 

betreft: die hebben het vertrouwen van de ouders. 
3. De classiscommissie Leeuwarden heeft de laatste jaren heel weinig gedaan. Enkele jaren geleden heeft 

men een avond belegd. Toen bleek de respons zeer gering. Daarna is er niets meer gedaan. Men zag 

het niet als taak de ouders op te trommelen. Voor maart 1994 zal de commissie weer eens bijeenkomen. 

In het najaar van 1994 bleek men nog niet bijeengekomen te zijn . . . 

4. De classiscommissie Zwolle is in afwachting van opdrachten van de classis. Men verwacht met op deze 

wijze ooit nog in actie te komen. 
5. De classis Amersfoort heeft nooit een commissie voor Kerk en Onderwijs ingesteld, evenmin als de clas

ses Utrecht en Dordrecht. 
6. De classiscommissie Apeldoorn wil graag precies weten wat er gedaan moet worden. De commissie 

heeft een voorlopige inventaris gemaakt van de situatie in diverse gemeenten binnen de classis. Ook wil 

men graag meer weten over de instructie. Ds. van 't Spijker heeft hun vergadering bezocht op 24 feb. 

1994, te Rijssen, om een en ander door te spreken. 
7. De classiscommissie Amsterdam is opgeheven bij gebrek aan respons. 

8. De classiscommissie 's Gravenhage staat op non-actief. 
9. De classiscommissie Haarlem functioneert naar de mening van de deputaten goed. Maar de commissie

leden missen bij hun werk betrokkenheid en ruggesteun vanuit de classis en de kerkeraden. Men heeft 

een cursus geloofsopvoeding georganiseerd. Die wordt nog steeds hier en daar ( door het hele land) 

gegeven. De commissie vergadert regelmatig. Men wil graag op de hoogte blijven van de activiteiten van 

de deputaten. Van wat de deputaten aan kerkeraden rondsturen of aan predikanten ter beschikking stel

len, wil men graag een exemplaar krijgen. De deputaten hebben die wens ingewilligd. 

10. De classiscommissie Middelburg heeft de werkzaamheden opgeschort wegens te geringe belangstelling 

uit de gemeenten en uit de kerkeraden van de classis. Aanvankelijk waren er vier leden, later tien. Er zijn 

wat samenkomsten gehouden, met een geringe opkomst. De best bezochte bijeenkomst was niet op 

classicaal niveau, maar op een gemeente-avond van Zierikzee, waar een lezing werd gehouden. 

11 . De classiscommissie Rotterdam bestaat niet meer. Bij inventarisatie van de voorlopige commissie bleek, 

dat er in de classis weinig behoefte was. Er was een overwegend negatieve respons. "We hebben ons al 

gewend tot het Ref. onderwijs, en dus hebben we zulke commissies niet nodig." 

b. Overwegingen. 
De deputaten hebben aan de hand van deze rondvraag vastgesteld, 

dat wat landelijk niet (meer) gelukte, op regionaal niveau ook niet lukt. Daarbij spelen plaatselijke verschillen 

een rol , maar bovendien is men vooral op de eigen plaatselijke situatie gericht. 

Als taak voor de commissies zien de deputaten: 
inventarisatie van de problemen in het ressort van de classis. 
het opzetten en onderhouden van netwerken om op de hoogte te blijven van de situatie in de gemeenten. 

het vormen van een kader om ouders toerusting te kunnen geven op het gebied van de christelijke 

opvoeding, inclusief het onderwijs. 
het wekken van aandacht voor de zaken die hiermee te maken hebben. 

Voor veel van de bovengenoemde taken kan men ook goed werk verrichten in plaatselijke commissies. In 

enkele plaatsen is de kerkeraad overgegaan tot het instellen van plaatselijke commissies voor kerk en 

onderwijs. De deputaten zouden dat willen stimuleren. Het feit , dat er reformatorische scholen zijn maakt het 

werk van de commissies niet overbodig. Soms weert men leden van onze kerken. Bovendien moeten 

ouders en kerkeraden niet menen, dat volledig aan de verantwoordelijkheden is voldaan wanneer men de 
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kinderen naar het reformatorische onderwijs stuurt. 

We moeten ook de ambtsdragers ervan overtuigen, dat de onderwijsopdracht niet een secundaire zaak is 

voor de kerken. Een van de wortels van de secularisatie ligt in het onderwijs. Met zulke overwegingen kun

nen de gemeenten en de classes benaderd worden. 

A_ls voornaamste taak zien de deputaten het geven van t_oerusting op het gebied van de geloofsopvoeding 

binnen de gezinnen. Daarnaast kan de taak van plaatselijke commissies zijn het signaleren van problema

tiek (naar aanle1d1ng van sItuatIes op scholen of naar aanleiding van overheidsmaatregelen) het opzetten en 

onderhouden van netwerken, het meewerken aan projecten, het betrekken van de kerken b
0

ij het werk op de 

scholen. 
Maar er_ zijn gevallen denkbaar, waarbij een plaatselijke commissie aangewezen is op steun van andere 

plaatsellJke commIssIes. In dat geval Is het goed, wanneer er classicale commissies zijn ter ondersteuning. 

3.2. Contact met de classicale commissies 

Over en met de classiscomm_iss_ies is er contact geweest in verband met de rondvraag betreffende het func

tioneren van de class1scomm1ss1es. De deputaten hebben daarover hierboven gerapporteerd. Daarnaast zijn 

er nog andere contacten geweest. 

De classi_scommissie Apeldoorn vroeg en kreeg steun bij het bezinnen op het functioneren . 

De class1scomm1ss1e . Haarlem deelde mee, dat men het werk iets anders wilde aanpakken. Veel energie 

heeft men gestoken in het geven van cursussen over geloofsopvoeding. Samen met de deputaten is er 

nagedac~t over het opzetten van een cursus: Ouders en de christelijke school maar deze taak leek zeer 

omvangriJk. ' 

De clas_siscommissie Haarlem vroeg in hoeverre samenwerking mogelijk is met leden van bijv. de Gerei. 

Kerk VriJQ., of de Ned. Gerei. Kerk. De deputaten gaven als antwoord, dat de classiscommissie een werkor

gaan_van de classis Is voor de eIge_n kerkleden. De classiscommissie is verantwoording verschuldigd aan de 

classis. Daar moet dus een _kerkeliJke relatie bestaan tussen de classis en de leden van de classiscommis

s1e. De leden van de commIssIe kunnen dan ook niet anders dan lid van de eigen kerk zijn. De commissie 

mag wel samenwerken met een ander orgaan en zo ook leden van andere kerken dienen. Dat andere 

orgaan kan _nooit verantwoording aan de classis afleggen, omdat het geen orgaan is van de classis. De clas

s1scomm1ss1e_ kan oo_k Qeen verantwoording voor handelingen van dat andere orgaan afleggen. Het hoeft 

voor de class1scomm1ss1e met van belanQ te zijn aan welke instantie dat andere orgaan verantwoording ver

schuldigd 1s. Voordat men, tot samenwer~1ng overgaat, moet men dus eerst de afbakening tussen de samen

werkende organen d~f1meren, plus de wI1ze van samenwerken. Die samenwerking moet zodanig zijn , dat de 

class1scomm1ss1e altijd verantwoording kan afleggen aan de classis. In geval van samenwerking moet ook 

van de samenwerking verantwoording afgelegd worden. 

Op het verzoek van de classiscommissie Haarlem om een betere communicatie met de deputaten hebben 

de deputaten besloten, datgene wat ze toezenden aan kerkbladen, predikanten en kerkeraden ook toe te 

zenden aan de functionerende classicale en plaatselijke commissies ' 

De class1sco_mm1ss1e Haarlem is gestart met het opzetten van plaatselijke commissies voor Kerk en 

Onderw1Js. ZIJ benadert daarvoor de kerkeraden van de gemeenten in de classis. Voor werkwijze en taakin

houden voor een plaatselijke commissie is een model ontworpen. 

3.3. Contact met plaatselijke commissies 

De plaatselijke commissie te _Zwolle heeft de hulp van de deputaten gevraagd en gekregen bij het beleggen 

van_ een avond voor onderw11sgevenden. Datzelfde geldt voor Surhuisterveen. Deze commissie vroeg ook 

advies met betrekking tot p~ojecten, waari~ de sc_holen met de kerken samenwerken. Met een van de projec

ten was men met zo gelukkig en de commIssIe wilde weten hoe men aan beter materiaal kon komen. 

We hebben geen centrum, waar we dergelijk materiaal kunnen betrekken. We moeten het materiaal van 

anderen _op de mentes beoordelen. Je bent niet altijd gelukkig met het materiaal dat door de scholen wordt 

vervaardigd. Het beste Is het om het materiaal zelf samen te stellen in samenwerking met de school Er zal 

verder nagegaan moeten worden, hoe dit moet worden geconcretiseerd. · 

3.4. Conclusie 

De deputaten verwachten, dat het opzetten van plaatselijke commissies voor kerk en onderwijs perspectie

ven biedt. 

4. Contact met anderen 

4. 1. Periodieken 

De deputa!en ontvangen kosteloos het Bulletin van de Unie School en Evangelie en het blad "De 

Reformatorische School", evenals 'Inkom', 'ZEG', 'De School met de Bijbel', en het bulletin van de hoge

school De V11verberg/F~lua. Ze zijn er toe overgegaan, dat elk van de deputaten een of twee van deze bla

den doorneemt en de_ inhoud van de artikelen die van belang lijken, kort samenvat. Zodoende kunnen de 

deputaten de 1nformat1e verwerken en adequaat reageren op de ontwikkelingen. Van uitgebreidere publika

tres, zoals h_et extra buUet1n ~an de _Unie voor Christelijk Onderwijs: 'De verzuiling voorbij', hebben de depu

taten voor zichzelf een iets uItgebre1dere studie _gemaakt, omdat daarin een standpunt wordt ingenomen, dat 

de deputaten met bevorderliJk achten voor het In stand houden van een goede christelijke identiteit van de 

scholen. 

4.2. VSGB 

De deputaten hebben uitno_digingen ontvangen van het Verband van Scholen van Gereformeerde Belijdenis 

voor het bezoeken van de Jaarvergaderingen. Zij _trachten die te bezoeken. Ze hebben gevraagd om materi'. 

aal, dat ze aan de kerkleden konden toesturen, die reageerden op het artikel over de AWGB. Ze hebben dat 
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materiaal ook ontvangen. 

4.3. De Vijverberg/Felua 
De deputaten zijn dankbaar voor al het werk dat ds. D. Quant heeft verzet ten behoeve van de deputaten. 
Regelmatig werd door hem op de vergadering van de deputaten verslag afgelegd van de werkzaamheden 
voor de Vijverberg, protestants christelijke Hogeschool op gereformeerde grondslag te Ede. Ds. D. Quant 
was in 1992 herbenoemd als lid en secretaris van het bestuur. 
In december 1992 tekenden de besturen van de Vijverberg en van Felua een gezamenlijke intentieverklaring 
voor een fusie. De deputaten hebben in de loop van 1993 de bijbehorende stukken bestudeerd. Ze hebben 
zich akkoord verklaard met de fusie en met de wijziging van de structuur. Ds. D. Quant Is als secretans van 
het nieuwe bestuur geen afgevaardigde meer namens de deputaten. Drs. C. M_. van den Hoek nam namens 
de deputaten plaats als lid van de Stichtingsraad van De V11verberg - Felua. H1J doet verslag aan de deputa
ten. 

4.4. Overigen 

4.4. 1. Zuid- Afrika . 
Via ds. P. den Butler in zijn hoedanigheid van secretaris van de deputaten voor de eenheid van _de 
gereformeerde belijders etc. bereikte de deputaten in 1994 het ve_rzoek _van de Deputate vir chnstelike 
onderwys, Nasionale Sinode van die Gereformeerde _Kerk.e In Su1d- A.fnka, om steun te ontvangen In 
de nieuwe situatie die daar was ontstaan, nu het chnsteliJke onderw11s met meer van staat~wege op 
de scholen wordt verzorgd. De steun waarom men vraagt is: elk document, rapport, advies en zo 
meer dat in onze Kerken specifiek over het christelijke onderwijs handelt. De deputaten hebben vast
gest~ld, dat ds. P. den Butler reeds gewezen had op de al verschenen rapporten. Zij hebben_ bovE:n
dien geantwoord, dat zij die gegevens hopen te verstrekken, waarvan ze denken, dat men In Zuid
Afrika er belang bij kan hebben. De deputaten maken daarvan h_1er melding, omdat de deputaten 
daarmee eigenlijk buiten de opdracht van de Synode gaan. Maar ZIJ achten het en In de geest van de 
opdracht van de synode en op broederlijke gronden geboden om deze steun waar mogeliJk te verle-
noo. . .. 
Ook uit Zuid-Afrika ontvingen de deputaten een verzoek van de Gereformeerde Skoolverernging Dirk 
Postma, om financiële steun, of om adressen van hen die financiële steun zouden kunnen ~erlenen. 
Er is geantwoord, dat wijzelf niet in staat waren d_~ze steun_)e v~rlenen of te orgarnseren. W11 hebben 
hen het adres gegeven van de Unie voor ChnsteliJk onderw1Js, die inderdaad allerlei buitenlandse pro
jecten ten bate van het christelijke onderwijs steunt. 

4.4.2. Anderen 
Soms bereikt de deputaten een verzoek om inlichtingen van derden, die geen lid zijn van onze ker
ken, bijvoorbeeld n.a.v. van een artikel , dat men in een plaatselijk ge~eenteblad van een van onze 
kerken heeft gelezen. Getracht wordt in zulke gevallen zo goed mogeliJk de betrokkenen door te ver
wijzen naar hen, die het beste antwoord kunnen geven op de gestelde vragen, 1nd1en de deputaten 
zelf daartoe niet in staat zijn . 

4.4.3. Deputaten voor contact met de Overheid . . 
In verband met ontwikkelingen rondom de TWAO Is aan de deputaten voor contact met de Overheid 
gevraagd hoe er verder gehandeld kon worden. De ~eputaten voor co~_tact met de Overheid hebben 
daarop een brief gestuurd aan de vaste kamercomm1ss1e voor Onderw1Js. De deputaten voor kerk en 
onderwijs hebben aan de deputaten voor contact met de overheid hun instemming betuigd met dit 
schrijven. 

4.4.4. Besturenraad 
Naar aanleiding van een brochure waarin de Besturenraad het beleidsplan voor de komende jaren uit
een zette, hebben de deputaten een brief geschreven, met daarin waarderende opmerk1ngen_over_de 
visie , die men had op het schoolmanagement, maar waarin ook gewezen werd op de pnnc1p1ele 
bezwaren, die wij hebben ten opzichte van de grondslag die men a~n de protestants-chnsteliJ~e scho
len adviseert. Men grondt zich niet meer op Gods Woord en de dne formulieren van enigheid, maar 
op een waziger formulering , waarbij men uit het oog verliest, dat voor elk mens de noodzaak tot 
wedergeboorte bestaat. 

5. Werkzaamheden In verband met art. 6 K.O. 

5. 1. Personalia 
Binnen het kader van Art. 6 K.O. hebben of hadden de deputaten verantwoordelijkheid voor de predikanten 
A. Broersma, Th. Peppink, en A. W. Wubs en J. P. van den Boomgaard. 

5.2. Contacten 
Het directe contact tussen de deputaten en de predikanten wordt onderhouden door het jaarlijks afleggen 
van een bezoek. Een van de deputaten bezoekt een van de predikanten en alle predikanten krijgen op deze 
wijze bezoek. Deze bezoeken worden verslagen op ~e deputatenvergaderingen. Niet alle predikanten vin-
den een jaarlijks bezoek noodzakelijk. De deputaten wille~ dit respecteren. . . 
Daarnaast blijven de deputaten van het werk van de predikanten op de hoogte via de toezending van de ver
slagen aan de betrokken kerkeraden. De deputaten ontvangen deze verslagen niet met een zeer hoge fre
quentie. 

6. Bezinning 

6. 1. Algemeen 
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E_venals in de vorige verslagperiode werd een deel van de aandacht van de deputaten opgeëist door bezin
ning over onderwerpen, hun door de generale synode aangereikt. De meeste tijd hebben de deputaten 
gespendeerd aan het opstellen en houden van een belangstellings-enquete onder kerkeraden. Daarnaast is 
er steeds gewerkt aan h_et schrijven van korte informatieve artikelen voor de plaatselijke kerkbladen. Ook 
hebben de deputaten zich bezonnen op het functioneren van de classicale commissies voor Kerk en 
Onderwijs. Tenslotte hebben de deputaten gewerkt aan een brochure, bestemd voor ouders en kerkeraden 
met het oog op de identiteit van de scholen, die door de kinderen der gemeente bezocht worden. ' 

6.2. De belangstellings-enquête 
Aangezien de generale synode van 1992 aan de deputaten de opdracht had gegeven een onderzoek in te 
stellen naar de betrokkenheid van kerkeraden en kerkleden bij de onderwijsproblematiek, over de resultaten 
te rapporteren en voorstellen te doen aan de volgende generale synode, hebben de deputaten een enquête 
gehouden, waarvan het verslag in een bijlage aan de synode wordt aangeboden. 

6.3. Arlikelen 
De deputaten hebben de vol~ende artikelen geschreven, resp. doen schrijven en doen plaatsen: 
1. Aankond1g1ng van de artikelen, met het verzoek onderwerpen op te geven, die men graag behandeld 

zag. 
2. TWAO, twee artikelen betreffende de tijdelijke wet arbeidsbemiddeling onderwijs· 
3. MZR, een artikel betreffende de medezeggenschapsraad ' 
4. AWGB, een artikel betreffende de algemene wet gelijke behandeling 
5. Christelijke identiteit van het onderwijs, vier artikelen. 
6. Kind op Maandag, een artikel betreffende een bijbelvertel-methode. 
Op deze artikelen is steeds door kerkleden gereageerd met het verzoek om inlichtingen, of met persoonlijke 
opm_erkingen het onderwerp betreffende. De deputaten hebben geprobeerd zo goed mogelijk op deze reac
ties in te gaan. 

6.4. De regionalisatie 
Dit punt van bezinning is hierboven al aan de orde geweest bij het bespreken van de contacten, die de 
deputaten hebben gehad met anderen. 

6.5. Brochure: Handreiking Schoolkeuze 
Tijdens de_ rapporteringsperiode kwam het de deputaten ter ore, dat de kerkeraad van Veenendaal- Pniël 
een comm1ss1e had benoemd met als opdracht het samenstellen van een brochure, waarin de ouders iets in 
de hand kregen om te bepalen naar welke school ze hun kind konden sturen. De deputaten hebben hierover 
met hem contact opgenomen. Ze hebben toestemming gekregen de brochure te gebruiken. Naar aanleiding 
van deze brochure, voor welke de deputaten veel waardering hadden, maar die ze toch te veel plaatselijk 
bepaald achtten, hebben de deputaten zelf een brochure samengesteld, die bedoeld is voor kerkeraden om 
ouders te_ adviseren en voor ouders, om een handreiking te hebben wanneer ze een school voor hun kind 
moeten kiezen. 
De deput~ten bieden de brochure hierbij als een bijlage aan. Zij vragen toestemming om deze in de kerken 
te verspreiden. 

7. De toekomst 

Wanneer de deputaten trachten een beeld te vormen van de nabije toekomst, dan denken zij in eerste 
instant,~ aan een verzoek aan de kerkeraden om plaatselijk waar mogelijk een commissie voor kerk en 
onderw1Js 1n te stellen. Ook willen ze "'."erken aan een verdere consolidering van de situatie, wat betreft de 
goed functionerende classicale commIssIes. Verder denken zij aan een proces van bewustwording bij de 
kerkleden, waarbij zeker ook gedacht moet worden aan de ambtsdragers onder hen, welk proces zij denken 
te bevorderen door middel van korte, eenvoudige publikaties in onze kerkelijke pers, en door het verstrekken 
van een brochure al_s h~ndreiking bij de schoolkeuze. Dat deze activiteiten noodzakelijk zijn blijkt de deputa
ten uit de enquête die ZIJ gehouden hebben. 

8. Voorstel/en 

8. 1. Benoemingen 
De deputaten stellen u voor opnieuw deputaten voor Kerk en Onderwijs te benoemen, vijf in getal. Daarbij 
dient op9emerkt te word_en, dat ds. D. Visser en drs. J.J.F. Scheper te kennen hebben gegeven na hun zit
t1ngspenode van negen Jaar nu met meer herbenoemd te willen worden. Voorstellen over hun opvolging zul
len het moderamen van de synode tijdig bereiken. 

8.2Beleid 
De deputaten verzoeken de synode op grond van het haar aangeboden rapport aan de deputaten enkele 
hoofdzaken van beleid in de komende periode te geven. 

Daarbij doen de deputaten in ieder geval de volgende voorstellen: 
De synode besluite: 
1. de aanbevelingen over te nemen, welke de deputaten geformuleerd hebben aan het einde van het rap-
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port aangaande de belangstellingsenquête; . . . .. 
2. de deputaten op te dragen de kerkeraden te stimuleren 1n het 1n het leven roepen van _plaatselijke c_om

missies voor kerk en onderwijs om de betrokkenheid van ouders en kerkeraadsleden bij het onderwijs te 
bevorderen en om adequater te kunnen reageren wanneer zich moeilijkheden voordoen of dreigen voor 

te doen; .. • 1- r · 
3. de deputaten op te dragen zich te bezinnen op de _vraag, hoe de aanvankelijk begonnen reg_1_ona 1sa 1e_1n 

enkele classes op de beste wijze voortgang kan vinden! als ondersteuning voer de plaatselijke commis
sies; daarbij attent te zijn op mogelijkheden voor u1tbre1ding van deze reg1onallsat1e, maar overigens te 
berusten in de feitelijke situatie; . 

4. de deputaten opnieuw toestemming te geve_n de kerkleden _toe te ruste_n 1n hun taak aangaande het pro
testants-christelijk onderwijs d.m.v. publlkat1es 1n de kerkelijke pers, dit ter bevordering van een proces 
van bewustwording op het brede terrein van de onderwijsproblematiek; 

5. de deputaten opdracht te geven de Handreiking Schoolkeuze onder de kerkeraden en kerkleden te ver-
spreiden. 

9. Ten slotte 

Aan het einde van dit rapport gekomen, uiten de deputaten hun dankbaarheid jegens God de HEERE voor 
zijn zorg en wijsheid. 

Drs. G. van 't Spijker, secretaris. 

Onderzoek naar de betrokkenheid van ouders en kerkeraden bij het christelijke onderwijs 

1. Doel 

a. Het doel van het onderzoek is: . 
Het uitvoeren van de opdracht van de generale synode 1992, a,1n de deputc1ten gegev9.n, om uit te zoeken 
hoe het staat met de betrokkenheid van kerkeraden en ouders bij het christelijke onderw1Js. . 
De deputaten hebben, om een onderzoek uit te kunnen voeren, zich afgevraagd hoe betrokkenheid gestalte 

~~g~.etrokkenheid kan verstaan worden als een actief functioneren in het christelijke onderwijs. Over deze 
vorm van betrokkenheid gaat het niet. De betrokkenheid kan ook verstaan worden als een meeleven met het 
wel en wee van de kinderen, die naar een christelijke school gaan. Over deze vo_rm van betrokkenheid ga,1t 
het ook niet. De betrokkenheid die bedoeld wordt, bestaat in: weten wat er zich in het christelijke onderwijs 
in het algemeen afspeelt, met aandacht toezien hoe dat doorwerkt in de school waar ons kind onderwezen 
wordt, of in de scholen waarin de kinderen der gemeente onderwezen worde~ en de bere1dhe1d om passen
de maatregelen te nemen ten bate van de Schriftgetrouwheid van het onderw1Js dat de k1nde_ren krijgen. 
Op grond hiervan is de opdracht van de synode _geconcretiseerd tot: Onderzoeken of er bij kerkeraden"en 
gemeenteleden voldoende oog is voor de ontwikkelingen, die de Schriftgetrouwheid van het christelijke 
onderwijs bedreigen. 

b. Nadere toelichting .. . . 
Er zijn nogal wat ontwikkelingen die de Schriftgetrouwheid van het christelijke onde_rw1jS bedreigen. Die o_nt-
wikkelingen kunnen zijn van politieke aard, van theologische of levensbeschouwelijke aard, van onderwijs-
kundige aard van pedagogische aard, van persoonlijke aard. . . 
Men zou er ~an kunnen toevoegen: ontwikkelingen van financiële aard, maar die ontwikkelingen moeten 
deels ondergebracht worden onder de politieke, deels onder de persoonlijke. . 
1. Ontwikkelingen van politieke aard: Hoewel de Overheid wil dereguleren en de autonomie van de scholen 

vergroten, neemt zij tevens maatregelen, te weten: voorschriften over schoolgrootte, voorschrift_en over 
benoemings- en ontslagbeleid, voorschriften over de wijze van besturen, voorschriften over de"w1jze_ van 
financieren. We moeten rekening houden met de eventuele komst van voorschriften over _kwaliteits
handhaving". Door de voortdurende regelgeving van de_ overheid en de zorg van de overheid voor de 
kwaliteit van het onderwijs kan de overheid zich gaan inlaten met de invulling van de inhoud van het 
onderwijs, bijvoorbeeld door de eis, dat het onderwijs moet voldoen aan door de overheid vastgestelde 

onderwijsdoelen. .. . • .. d' 
2. Ontwikkelingen van theologische of levensbeschouwelijke aard. Onder invloed van theolog1een ie 

opgeld doen, zullen ouders en/of besturen verschillende eisen aan het ~ehalte van hun s~hool stellen. 
Het is maar zeer de vraag of men dan ook goed gereformeerd en Schriftgetrouw onderwijs voor ogen 
heeft. Indien men nog over de Bijbel spreekt komt men met andere 1nterpretat1es:. Men zal de mens tot 
norm verheffen. Of men zal een visie op tolerantie zo ver doorvoeren, dat een gelijkwaardige of ruimere 
plaats geboden wordt aan andere vormen van geloven. .. .. . .. .. 

3. Ontwikkelingen van onderwijskundige aard: Vee_l onderwijsgevenden, ook bij het christelijke, onderw1Js, 
zijn via hun opleiding met hedendaagse onderw1jskund1ge opvattingen doortrokken. Onderwijskunde als 
wetenschap pretendeert waardevrij te zijn . Bijbelse waarden en normen hebben volgens _de moderne 
inzichten geen relatie met onderwijskunde als wetenschap. Geen enkele vorm van menselijk denken 1s 
echter waardevrij. 
Vervolgens wordt vandaag vooral van de kant van . de overheid het sociaal-economische_ denken 
geplaatst boven het onderwijskundig, zodat de economische st_ructuur en de sociale gelaagdheid bepa-
lend gaan worden voor de inhoud en de functie van het onderwijs_. . . .. 
Dit alles zal in de komende tijd de ontzuiling van het onderwijs bespoedigen en ook het chnstelljke 
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onderwijs nog verder doen veralgemeniseren en vervlakken. Sociaal-economische aspecten worden 
steeds meer bepalend, waarbij identiteitsverschillen nog slechts worden gezien als een historische fran
je. In veel situaties waarbij het christelijke onderwijs bij fusies is betrokken, ervaart men de verschillen in 
identiteit niet meer als beletsel. 

4. Ontwikkelingen van pedagogische aard: In de hedendaagse kind- en mensvisie gaat men uit van de 
autonome mens, die slechts in opvoeding en onderwijs geholpen mag worden om zo goed mogelijk zich
zelf, zijn ZELF, te ontwikkelen en zo tot zelfverwerkelijking te komen. 
Belangrijk en zingevend is vandaag datgene wat de mens aan waarden zelf heeft ontdekt en wat door de 
meerderheid van de samenleving als zodanig wordt aanvaard. Normatieve pedagogie wordt als indoctri
nerend en verouderd patriarchaal gezien, ook door zich noemende christelijke pedagogen. 
Daarnaast heeft het secularisatieproces bij de hedendaagse mens een heimwee naar het spirituele doen 
ontstaan. Vormen van neo-gnostiek en oosters mystiek denken hebben reeds met resultaat ingewerkt op 
de hedendaagse pedagogiek, en zo ook hun invloed gekregen in het algemene christelijke onderwijs. 

5. Ontwikkelingen van persoonlijke aard: Ouders kunnen onderschatten welke invloed het onderwijs heeft 
op de vorming van hun kinderen. Ze kunnen onvoldoende inschatten wat er op hun school gebeurt of 
zich gemakkelijk bij een stand van zaken neerleggen. Ze hebben soms geen offer over voor wat drin
gend nodig is. 
Ouders kunnen eenvoudigweg hun kinderen naar een school sturen zonder zich af te vragen wat daar 
met hun kind gebeurt. 
Ouders kunnen een gebrek aan onderscheidingsvermogen hebben. 
Of ze missen een duidelijk criterium bij de beoordeling van bijbels genormeerd christelijk onderwijs. Of 
het ontbreekt ze aan inzicht in hoeverre de secularisatie ook de Schriftgebondenheid van het christelijke 
onderwijs heeft aangetast. Ouders kunnen menen, dat een zekere algemene gelovigheid al voldoende 
is voor hun eigen behoud en voor dat van hun kinderen. Ze kunnen soms een te beperkte blik hebben op 
de dienst van de Heere en de noodzaak van het gebruik van de genademiddelen. 

c. Geen andere formulering 
Deze lijst van ontwikkelingen kan met praktijkvoorbeelden aangevuld worden. Ze zijn gedefinieerd als ont
wikkelingen die de Schriftgetrouwheid van het christelijke onderwijs bedreigen. 
1. Men kan ze ook beschouwen als ontwikkelingen die het christelijke onderwijs bedreigen. Er kan dus een 

discussie ontstaan over de vraag wat christelijk onderwijs eigenlijk is. Want een ander kan vanuit een 
zogenaamde tolerante instelling ten aanzien van de Schriftgebondenheid genoegen nemen met een 
humanistische vorm van onderwijs waarbij gebruik gemaakt wordt van bijbelse woorden en begrippen. 

2. Men kan ze ook beschouwen als ontwikkelingen die de geloofsopvoeding van de kinderen bedreigen. 
Maar de een zal daar tegen in opmerken, dat hij die variant van geloofsopvoeding, die nu ontstaan is 
juist de goede zal vinden, zodat er niets bedreigd wordt, een ander zal menen, dat er van geloofsopvoe
ding geen sprake kan zijn , omdat de Heere de Werker van het geloof is, en wij met onze opvoeding 
hooguit een geschikte attitude voor de dienst van de Heere bij kunnen brengen. 

Als we deze beschouwingen in onze doelstelling opnemen hebben we geen duidelijk doel voor ons onder
zoek, wegens de vele opvattingen die mensen er dan op van toepassing kunnen verklaren. Daarom is het 
nodig ons te beperken tot de opdracht die de synode aan de deputaten heeft verstrekt. Dit leidde ons tot de 
doelstelling zoals die hierboven geformuleerd is. 
Men zou kunnen overwegen, of er niet nog een ander doel bij moet komen, nl. onderzoeken, of kerkeraden 
en gemeenteleden bereid zijn zich te laten mobiliseren tegen gevaren, die uit deze ontwikkelingen kunnen 
voortvloeien. 
Maar men zal zich ook laten mobiliseren of in elk geval voldoende waakzaam zijn, als er voldoende oog is 
voor die gevaren. 

d. Waarom dit onderzoek? 
Het is de vraag of kerkeraden en gemeenteleden voldoende oog hebben voor de onder lb, 1 t/m 5 genoem
de ontwikkelingen. De deputaten hebben twijfel daaromtrent geuit wegens de moeizaamheid van hun 
arbeid, die voortvloeide uit de geringe respons op hun arbeid van de kant van ambtsdragers en gemeentele
den. 

2. Gebruikte middelen 

a. Aard van de methode 
Het geschetste probleem en het genoemde doel maken het nodig de ambtsdragers en de gemeenteleden 
naar hun mening te vragen. 
We onderscheiden hier mening van kennis. We moeten naar een mening vragen. Niet naar inzicht of naar 
kennis. Inzicht en /of kennis zijn wel medebepalend voor een mening, maar het is mogelijk bij behoorlijke 
kennis van de stand van zaken van mening te zijn, dat de eventuele gevaren, voortvloeiend uit de ontwikke
lingen, niet groot zijn, of juist wel. 
Vragen naar kennis en inzicht kan gebeuren via enquêtes, interviews en vooral via toetsen. Vragen naar een 
mening kan niet via een toets . Het onderzoek van de deputaten mag dan ook niet als een toets worden 
gezien, waarmee de deputaten de kennis van de ondervraagden wilden meten. 

b. Keuze van de methode 
In eerste opzet is door de deputaten gekozen voor een voorlopige enquête onder kerkeraden, die gevolgd 
zou moeten worden door een tweede, meer toegespitste enquête onder de kerkeraden, gepaard gaande 
met een interview onder gemeenteleden. Na het verwerken van de resultaten van de gehouden enquête zijn 
de deputaten tot de overtuiging gekomen, dat zij al over voldoende gegevens beschikten die konden dienen 
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tot het volvoeren van de opdracht welke de Synode gegeven heeft. Zij meenden daaron:i af te kun.nen zien 
van het houden van een vervolgonderzoek, omdat dit slechts zou leiden tot een academische verf11rnng van 
de conclusies. 
De deputaten leggen in dit rapport deze gegevens van de gehouden enquête aan de Synode voor. 

c. Opzet en uitwerking .. . .. .. . 
De opzet en de uitwerking van de enquête z1Jn opgenomen in een b1Jlage b1J dit rapport. 

3. Conclusies 

a. Betrouwbaarheid 
De volgende conclusies zijn statistisch naar behoren betrouwbaar te noemen. 

b. Ernstig bezig . . .. .. 
De kerkeraden zijn van mening, dat zij en hun gemeenteleden ernstig bezig z11n (behoren te z1Jn) met vragen 
betreffende het christelijk onderwijs (omdat hun overtuiging hen daartoe aanzet) . 

c. Dikwijls een school in de buurt . . .. 
De kerkeraden zijn, voorzover ze zich tot een oordeel in staat achten, en dat is_ 1n een behoort1Jk hcxx,i aantal 
het geval, met een kleine meerderheid van mening, dat de gemeenteleden in hun buurt een basisschool 
hebben waar Schriftgebonden onderwijs gegeven wordt. . . 
Dit is vooral het geval in de PS van het Noorden en 1n die plaatsen waar men de kinderen over het alge
meen naar het reformatorische onderwijs stuurt. 

d. Minder vertrouwen in het voortgezette onderwijs 
Voor het voortgezette onderwijs is men aanzienlijk minder van vertrouwen. Een derde van de kerkeraden 
vindt de situatie in de eigen school of woonplaats in orde. Dat betreft zowel reformatorische als andere prot. 
chr. scholen. Een derde van de kerkeraden vindt de situatie in de eigen school of woonplaats met 1n orde. 
In de PS van het Oosten en van het Westen heeft men meer moeite met de situatie. 

e. Moeilijk te beschrijven . .. .. . . . 
Opvallend is, dat in de plaatsen waar men moeiten heeft, het ook moeilijk bliJkt de s1tuat1e precies te 
beschrijven. 

f. Er wordt op gewezen 
Vijf op de zes kerkeraden zeggen tijdens huisbezoeken en/of_ doopgesprekken op de noodzaak van goed 
christelijk onderwijs te wijzen. Bij een op de zes doet men het met. 
De PS van het Noorden en het Oosten lopen hierin iets achterop. 

g. Betrokkenheid verondersteld . .. . .. 
Vijf op de zes kerkeraden zeggen bij ouders uit hun gemeente betrokkenheid b1J het_ chnstehJke karakter van 
het onderwijs te veronderstellen , hetzij doordat ouders zich ervoor inspannen, het ZIJ doordat ze er aandacht 
voor tonen. Een op de zes kerkeraden ziet dat anders. 

h. Onvoldoende duidelijk . . .. .. 
Het is niet voldoende duidelijk in welke mate ouders zich metterdaad inzetten voor het chnstehJke onderw1Js. 

i. Wel of niet op de hoogte? .. 
De kerkeraden zijn voor een derde deel van mening dat hun gemeenteleden voldoende op de hoogte z11n 
van de problematiek binnen het christelijke onderwijs, ze zijn voor een derde deel een tegenovergestelde 
mening toegedaan, ( en voor de rest is het ze dus onduidelijk) . 

j. Met de neus op de feiten . 
Wellicht krijgt men pas door dat er wat aan de hand is_ als men met de neus op de fe1te_n w_ordt gedrukt en 
waarschijnlijk is dat in een groot aantal gevallen nog met gebeurd. Men zou zich voor die l1Jd moeten laten 
waarschuwen, maar daar ligt waarschijnlijk het probleem. 

k. Bekend bij de kerkeraad 
Driekwart van de kerkeraden zegt op de hoogte te zijn van de problematiek. 

I. Maar niet precies .. . .. 
Slechts weinig kerkeraden geven in hun antwoo_rd echt bliJk_ ervan te :,:,,eten wat de problemen precies z1Jn. 
Daar is niet rechtstreeks naar gevraagd, maar uit het onderling vergelijken van de antwoorden volgt dat het 
gerechtvaardigd is aan te nemen, dat men het inderdaad niet precies weet. 
m. Beter dan de anderen 
Merkwaardig is, dat driekwart van de kerkeraden vindt dat ze vol~oende op de hoogte zijn, terwijl ze er min
der van overtuigd zijn , dat ook de gemeenteleden op de hoogte z1Jn . 

n. Opdracht .. . . 
Vrijwel unaniem zien de kerkeraden het als een opdracht de ouders te w1Jzen op hun taak inzake het christe
lijke karakter van het onderwijs. 
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o. Informatie voor ouders wenselijk 

De meeste kerke_raden vinden dat de ouders goed geïnformeerd moeten worden. Tweederde vindt meer 
1nformalle wenselijk, een kwart vindt meer informatie niet nodig. De rest is hierover onduidelijk. 

p. Niet vaak aan de orde 

Dui_delij_k is, dat er_op ker~eraadsvergaderingen niet vaak gesproken wordt over problemen betreffende het 
christeliJke onderw1Js. In VIJi van de zes kerkeraden komt het niet vaak aan de orde. 

q. Streekgebonden? 

Hoewel het ~m kleine getallen gaat spreekt men er in het Oosten kennelijk vaker over (7) dan in het Zuiden 
(2) . Dat kan liggen aan de het type onderw1Js waarheen de ouders de kinderen gewoonlijk sturen. 

r. Inconsequent 

Het beeld da! de beantwoording van de vragen heeft opgeroepen is, dat men als kerkeraden wel over de 
k~nrns beschikt, maar die zelden hoeft te gebruiken. Dat is vreemd als men zegt te weten dat er problemen 
Zijn . 

Een kwart van de kerkeraden zegt inderdaad de situatie op de scholen ongunstig in te schatten, te menen 
dat men voldoende op de hoogte 1s van de problematiek, maar er nooit over te spreken op de kerkeraads
vergaderingen, en dat terwijl ze van mening zijn dat de ouders niet voldoende op de hoogte zijn . 
Dit roept toch de vraag op, waarom de zaak van het christelijke onderwijs niet vaak aan de orde komt. 

s. Nogmaals inconsequent 

Van de 113 _kerkeraden, die in gesprekken aandacht geven aan de noodzaak van goed christelijk onderwijs, 
z1Jn _er 95, die antwoorden, dat er niet vaak_ problemen zijn , die de aandacht van de kerkeraad vragen. Dit 
liJkt inconsequent. Van de ~9 kerkeraden, die melden, dat ze op de hoogte zijn van de problematiek zijn er 
23 die aangeven, dat ze met precies weten wat zich op de christelijke scholen van hun woonplaats/omge
ving afspeelt. Ook dit lijkt inconsequent. 

De deputaten hebben het sterke vermoeden, dat de zaak van het christelijke onderwijs minder aan de orde 
komt dan noodzakelijk zou zijn . 

t. Op de hoogte in eigen woonplaats/regio 
Sommige kerkeraden zeg_gen _niet alles te (kunnen) weten over de situatie van het christelijke onderwijs in 
hun e1g9.n woonplaats/regio. B11na tweederde zegt voldoende te weten. Van de kerkeraden , die toegeven de 
plaatseliJke s1tuat1e met _te kennen, maar waarvan de kinderen die scholen wel bezoeken, zeggen er te veel 
de algemene problematiek met te kennen en er op de kerkeraad niet vaak over te spreken. Dit gaat over een 
zesde van de ondervraagde kerkeraden. 
Een derde van de kerkeraden geven in dit opzicht antwoorden die onbegrip wekken. 

4. Resumé' 

a. Twijfel 

Op grond van bovenstaande conclusies kan op zijn minst gesteld worden , dat er twijfel bestaat of kerkera
d9.n en gemeenteleden wel voldoende op de hoogte zijn van ontwikkelingen binnen het christelijke onder
WIJS, die de Schriftgetrouwheid ervan bedreigen. 

b. Nauwelijks ter sprake 

Vervolgens_ is het uit het onderzc:>ek duidelijk geworden, dat over het christelijke onderwijs in relatie tot de 
gedoopte kinderen van de kerkeliJke gemeente onvoldoende of nauwelijks wordt gesproken. 

c. Globaal genomen slechts formeel betrokken 

Tenslotte is uit het gehouden onderzoek gebleken, dat kerkeraden en gemeenteleden formeel wel van een 
zekere betrokkenheid blijk geven, maar daar blijft het globaal genomen bij. 

5. Aanbevelingen 

De deputaten menen op grond v_an de getrokken conclusies en naar aanleiding van de opdracht van de 
generale synode van de ChristeliJke Gereformeerde Kerken 1992 de volgende aanbevelingen te kunnen 
geven. 

1. Ouders en kerkeraden di_enen meer hun verantwoordelijkheid te verstaan t.a.v. de gedoopte kinderen 
der gemeente. H1_eraan dient voortdurend grote aandacht te worden besteed in publikaties en vergade
ringen , all9.reerst in gemeentelijk en zo mogelijk ook in ruimer verband in de meerdere vergaderingen. 

2. Nadrukkelijk en regelmatig dient het met de gereformeerde belijdenisgeschriften harmoniërend christelij
ke onderw11s aan de orde te komen als het enige onderwijs dat voldoet aan de doopbelofte en dit dan 
zowel op kerkeraadsvergaderingen , in de ambtelijke bearbeiding als in de prediking. 

3. De _oud_~rs en de kerkeraden dienen zich bewust te zijn of te worden , dat er wel scholen zijn, die zich 
christeliJk noemen!. maar waarvan de identiteit en het onderwijs niet in overeenstemming zijn met de 
gereformeerde beliJdernsgeschriften. Ook mag van hen worden verwacht, dat zij zich inzetten voor ver
betering van het christelijke gehalte van het onderwijs en zich verzetten tegen verdere achteruitgang. 

4. Cle ouders _en de kerkeraden d_1enen zich_ te bezinnen op andere mogelijkheden als ouders geen christe
hJ_k onderw1Js mee_r aantreffen 1n harmonie met de gereformeerde belijdenisgeschriften, opdat gedoopte 
kinderen onderw1Js ontvangen in overeenstemming met de doopbelofte. De deputaten voor kerk en 
onderwijs kunnen hierbij adviseren. 
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5. Als die mogelijkheden er niet zijn , dienen ouders en kerkeraden zich te bezinnen op mogelijkheden om 

in het gezin en in de gemeente de kinderen van de gemeente zo'n godsd1enst1ge opvoeding te geven, 

dat het gemis van goed christelijk onderwijs op de scholen wordt opgevangen. . . 

6. Opnieuw dient er intense aandacht te komen bij ouders en kerk~raden voor de bekende _tnade. kerk

gezin-school , waarbij alle drie staan binnen de lichtkring van en zich houden aan het onfeilbare Woord 

des HEEREN. . . · b" d d k raag VI 9 

7. Het lijkt de deputaten van groot belang, dat bij te houden kerkv1sItat1es met 1izon ere na ru v • 

van het reglement op de kerkvisitatie zal worden besproken. 

Verwerving en verwerking van de gegevens 

Bijlage bij: .. h h · I··k d .. 

Onderzoek naar de betrokkenheid van ouders en kerkeraden b1J et c nste IJ e on erwIJs. 

1. Gebruikte middelen 

a. Aard van de methode . d t I d 

Het geschetste probleem en het genoemde doel maken het nodig de ambtsdragers en e gemeen e e en 

naar hun mening te vragen. . N. · · hl f 

we onderscheiden hier mening van kennis. We moeten naar een mening vragen._ iet na~r in~1c o n':'ar 

kennis. Inzicht en /of kennis zijn wel medebepalend voor een mening, maar het 1s mogellJk _b1J behoo_rl1Jke 

kennis van de stand van zaken van mening te zijn, dat de eventuele gevaren, voortvloeiend uit de ontwikke-

lingen, niet groot zijn , of juist wel. . . . 

Vragen naar kennis en inzicht kan gebeuren via enquêtes, interviews en vooral via toetsen. Vragen naar een 

mening kan niet via een toets. Het onderzoek van de deputaten. mag dan ook met als een toets worden 

gezien, waarmee de deputaten de kennis van de ondervraagden wilden meten. 

b Keuze van de methode • d" 1 d 

1~ eerste opzet is door de deputaten gekozen voor een voorlopige enquete onder kerkeraden , 10 gevo g 

zou moeten worden door een tweede, meer toegespitste enquête onder de kerkeraden , gepaard gaande 

met een interview onder gemeenteleden. . . . . 

1 . De voorlopige enquête is opgezet met weinige, korte vragen waarop In pnnc1pe slechts met Ja of nee 

geantwoord kon worden. . .. • 1 

Dit is gedaan om een behoorliJke respons te knJ9en. Want een zeer genuanceerde enquete vergt vee 

aandacht van de ondervraagden en loopt daarom kans genegeerd te worden. De nu gepresenteerde 

enquête kan vlot beantwoord worden. . 

Een extra kwestie is , dat de vragen bij de verschillende kerkeraden gedachten opwekken ~an hun eigen 

situatie En de situaties waarvoor de kerkeraden geplaatst zijn, lopen nogal uiteen. Sommige hebben te 

maken · met een zeer behoudend ledenbestand, andere in veel mindere mate:. Sommige hebben te 

maken met streekgemeenten, andere met gemeenten __ die tot een plaats beperkt z1Jn . Sommigen leven in 

een kring die geseculariseerd denkt en va~ het b1Jbels denken en geloven vervreemd 1s geraakt: 

Schriftgetrouwe christenen, ouders, onderw1Jsgevenden, leden van_ het bestuur of de mede_zeggen 

schapsraad kunnen daardoor slechts een geringe minderheid voi:men In de diverse schoolgeledingen. 

Als gevolg hiervan zouden we bij het nastreven van volled1ghe1d moeten ov~rga_an tot het maken van 

zeer gedetailleerde vragenlijsten. Bij de veelheid van gegevens zou de o_ndu1dellJkhe1d toenemen. Het 

alternatief is het maken van een summiere lijst met beperkte beantwoord1ngsmogel1Jkheden, eventueel 

gevolgd door een meer verfijnd onderzoek. .. . 

2. Hoe goed men ook zijn best doet, altijd zijn misverstanden mogelijk over _de bedoeling van_ de ondervra

ger. Je kunt je vragen nog zo eenvoudig maken, nog zo secuur mogelijk stellen, toch _zien de onder

vraagden kans er iets anders in te lezen dan bedoeld Is. Ze kunnen ook heel verschillend reageren 

omdat ze een andere opvatting hebben over doel en nut van het onderzoek. 

De gegeven antwoorden maken het dan ook noodzakelijk om ons af te vragen: hoe komt men tot zulke 

antwoorden. 

c. Verdere uitwerking 
. 

Met behulp van dit laatste is het mogelijk om genuanceerdere vragen te stellen, hopend op een genng aan-

tal misverstanden. d d · 1 d 

De tweede enquête zou moeten voortvloeien uit de resultaten van de eerste. In e twee e enque e zou e 

mogelijkheid tot een ruimere beantwoording aanwezig zIJn . Dat Is In de eerst~ enquête ongewenst_, omdat 

het bij een grote diversiteit in beantwoordingen moeilijk is tot een helder overzicht te komen en lastig wordt 

om volgende nuttige stappen te bepalen. 

d. De eerste ronde . .. 

Omdat te verwachten was, dat de kerkeraden op heel verschillende manieren op de afzonderliJke vragen 

zouden reageren , is gekozen voor het combineren van een aantal vragen. Naderhand kunnen de antwoo_r

den met elkaar in verband gebracht worden. Dan kan uit het vergelijken van de antwoorden eventueel bliJ

ken of men besef heeft van wat men zelf antwoordt. . . . 

Ook een eventueel gebrek aan besef van wat men zelf zegt is veelzeggend voor de vraagstelling die tot ~11 

onderzoek geleid heeft, nl. of men voldoende oog heeft voor de ontwikkelingen, die de Schnftgetrouwhe1d 

van het christelijke onderwijs bedreigen. 
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e. Na het verwerken van de resultaten 

Na het verwerken van de resultaten zijn de deputaten tot de overtuiging gekomen, dat zij al over gegevens 

beschikten die konden dienen tot het volvoeren van de opdracht welke de synode gegeven heeft. 

De deputaten willen in dit rapport deze gegevens aan de synode voorleggen en het aan de synode over 

laten wel of niet uit te spreken of zij van mening is, dat voortzetten van het onderzoek noodzakelijk is. 

f. De volgende vragen zijn in eerste instantie gesteld 

Belangstellings - onderzoek Kerk en Onderwijs. 

Gaarne het bedoelde antwoord omcirkelen. 

1. Zijn vragen betreffende het christelijke onderwijs belangrijk voor Uw gemeente? • JA • NEE 

2. Is het christel ijke onderwijs in Uw woonplaats/ omgeving Schriftgebonden? 

a. wat betreft het basisonderwijs • JA • NEE 
b. wat betreft het voortgezet onderwijs • JA • NEE 

3. Besteedt U tijdens huisbezoeken en/of doopgesprekken aandacht aan de noodzaak van goed christelijk 

onderwijs? • JA • NEE 

4. Is er betrokkenheid van de ouders uit Uw gemeente bij het christelijke karakter van het onderwijs? • JA • 

NEE 

5. Zijn Uw gemeenteleden naar Uw mening voldoende op de hoogte van de problematiek binnen het chris

telijke onderwijs? 
* JA * NEE 

6. Bent Uzelf naar Uw mening voldoende op de hoogte van de problematiek binnen het christelijke onder

wijs? 
* JA * NEE 

7. Ziet U het als een opdracht de ouders te wijzen op hun taak inzake het christelijke karakter van het 

onderwijs? • JA • NEE 

8. Dient er vanuit de kerken meer informatie inzake het christelijke onderwijs te komen? • JA • NEE 

9. Zijn er op het gebied van het christelijke onderwijs vaak problemen, die de aandacht van de kerkeraad 

vragen? 
* JA * NEE 

10. Weet U voldoende over wat zich op de christelijke scholen in Uw woonplaats/omgeving afspeelt?• JA • 

NEE 

11 . Zou U als kerkeraad , als het zo te pas komt, toestemming willen geven voor een onderzoek van de 

deputaten onder ouders van Uw gemeente? • JA • NEE 

12. Zou U als kerkeraad aan zo'n onderzoek onder de ouders willen meewerken? • JA • NEE 

g. Verwerking van de antwoorden. 
1. De antwoorden zijn verwerkt met behulp van het computerprogramma Epi Info 5.00 Public Domain 

Software lor Epidemiology and Disease Surveillance, World Health Organization, Geneva Switzerland. 

Om de gegevens eenvoudig te verwerken zijn in de berekeningen ja en nee vervangen door getallen. 

0: geen antwoord; 1: ja; 2: ja en/of nee; 3: nee. 

Een gemiddelde dicht in de buurt van 1 betekent dus, dat de kerkeraden vrij algemeen met ja hebben 

geantwoord. 
In de antwoorden treedt een zekere spreiding op. Een grote spreiding betekent een onzekerheid bij het 

beantwoorden. 
2. Daarnaast is genoteerd wat de kerkeraden alsnog aan opmerkingen hebben doorgegeven. Hieruit wordt 

afgeleid , hoe men de verschillende vragen heeft opgevat. 

3. De getallen en ande_re antwoorden1 met de daarbij behorende tabellen en overzichten, zijn bijeenge

bracht In een apart b1Jvoegsel van dit verslag, dat ter controle ter beschikking staat van de synodecom

missie die het werk van de deputaten in eerste instantie ter beoordeling krijgt. 

4. Het overzicht van deze resultaten wordt verder in dit rapport aan de orde gesteld. 

2. Reacties 

a. Aantal 
Van d_e ca 180 kerkeraden hebben er ongeveer 140 gereageerd. Dat is een goede respons. Hierdoor zijn 

statIst1sch gezien de uitkomsten zeker betrouwbaar te noemen. Wel moet rekening gehouden worden met 

de verschillende interpretaties die men aan de vragen gegeven heeft. 
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b. Interpretaties • · h ft 1 
1 d·t d 11 dl nagegaan of men de vragen ook op verschillende manier ee ge ezen. 
~aI \;:n ~il ~;~~hillende interpretaties kwam blijkt uit op de enquêteformulieren geschreven reacties. Uit 

het overzicht van deze reacties volgt: 

1. Zijn vragen betreffende het christelijke onderwijs belangrijk voor Uw gemeente? • JA • NEE 

Men kan gezien de reacties de vraag als volgt lezen: . .. .. ( d 1 1. Bent u of zijn uw gemeenteleden ernstig bezig met vragen betreffende het chnstelijk onderwijs om a 
hun overtuiging hen daartoe aanzet) 

2. Bent u of zijn uw gemeenteleden ernstig bezig met vragen betreffende het christelijk onderwijs (omdat 
de omstandigheden ze daartoe nopen). 

lnte relatie 2 kan verklaren waarom enkele kerkeraden met nee geantwoord hebben . . 
De ~eerderheid heeft kennelijk de eerste interpretatie gekozen. Dat was ook de bedoeling van de deputaten. 

we gaan er in het vervolg van uit, dat in ?e meeste gevallen bij vraag 1 ja betekent: op grond van onze 
overtuigingen behoren we dit een belangnjke kwestie te vinden. 

van de 142 antwoorden waren er een aantal niet bruikbaar. 130 keer werd met ja geantwoord, 4 keer met ja 
en/of nee en 2 keer met nee. Dit levert een gemiddelde 1,06 en een spreiding 0,29. . 
De twee nee antwoorders kwamen uit de particuliere synode van het_zu1den. Hun antwoord betekent. Deze 
vraag is niet belangrijk, want onze kinderen gaan naar het ref. onderwijs. .. .. 
~:.~.~ag waarschijnlijk over het hoofd, dat ook dan de vragen nog belangnjk zijn . 

2. Is het christelijke onderwijs in Uw woonplaats/ omgeving Schriftgebonden? 
a. wat betreft het basisonderwijs • JA • NEE 

Gezien het commentaar heeft niet iedereen de vraag exact beantwoord. . _ 
Sommi en hebben er in gelezen: stuurt u uw kinderen naar een basisschool met Schnftgebonden onder 
wijs? A~deren hebben de vraag letterlijk genomen en gezegd: al sturen we onze k1nd,eren naar een r~fo~ma
toris~he school in een andere plaats, we doen nu een uitspraak over wat we plaatselijk menen aan te ~e ~n: 
In streekgemeenten is het niet eenvoudig gebleken deze vraag te beantwoorden, evenmin als 1n gro e s e 

g~~r de grote diversiteit in situaties en de bijbehorende diversiteit in antwoorden is deze vraag minder 

~-~~~!;,ikt om met andere vragen vergeleken te worden. 

2. Is het christelijke onderwijs in Uw woonplaats/ omgeving Schriftgebonden? 
b. wat betreft het voortgezet onderwijs • JA • NEE 

Hierbij kan hetzelfde commentaar gegeven worden als bij vraag 2a. . 
Opvallend is, dat men duidelijk meer bedenkingen heeft. Naar een verklanng kan gezocht worden. 

Bï de beantwoording van deze vraag viel op, dat een uitgesproken mening . ov~r het wel of niet 
S~hriftgebonden zijn van de scholen gepaard ging met een geringe behoefte aan toelichting. . 

45 1_ 
In de groep waarin geen commentaar is geleverd vond men in 32 gevallen de scholen goed en 1n geva 

~~~-~~et. ( en in 12 gevallen aarzelde men.) 

3_ Besteedt u tijdens huisbezoeken en/of doopgesprekken aandacht aan de noodzaak van goed christelijk 

onderwijs? • JA • NEE 

Gezien het commentaar is deze vraag niet voor meerderlei uitl~g _vatbaar. 
De meesten zeggen de noodzaak van goed christelijk onderwijs 1n de gesprekken aan de orde te stellen, nl. 

114 van de 137 (83%). 
:'.,~~-~~.overige komen er 15 uit de PS van het Noorden of het Oosten . 

4_ Is er betrokkenheid van de ouders uit Uw gemeente bij hel christelijke karakter van het onderwijs? • JA 
• NEE 

Uit de antwoorden blijkt dat deze vraag op twee manieren kan worden opgevat. . . 

1a. Spannen de ouder~ zich in ten bate van het onderwijs, bijv. door plaats te nemen in besturen, commis-

sies e.d. · · h · 
1 b Deze vraag eventueel versmald tot: zijn er ouders, die z1c inspannen. . .. k 

2_ · Hebben de ouders enige interesse voor de gang van zaken op school , voor wat betreft het chnstelij e 

karakter van het onderwijs? 

Gezien het grote aantal keren dat met ja wordt geantwoord ( 84%, spreiding 0,45) ligt het voor de hand dat 
men gekozen heeft uit betekenis 1 bof 2. 
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Welke van de twee, dat is niet zo duidelijk. Dat betekent, dat op dit moment weinig met het antwoord gedaan 
~,:!~.':".:~rden. In een eventueel volgende enquête zal hier preciezer naar geïnformeerd moeten worden. 

5. Zijn Uw gemeenteleden naar Uw mening voldoende op de hoogte van de problematiek binnen het chris
telijke onderwijs? 
* JA * NEE 

Uit de gegeven opmerkingen blijkt, dat een deel van de beantwoorders de term: problematiek te vaag vond. 
Men kan stellen: op onze school zijn geen problemen. Of: er speelt zich heel wat af binnen het christelijk 
onderwijs, maar wat er nu tot problemen leidt weten we niet. 
Gezien het genoemde onder l.b. 1 1/m 4 kan er zich van alles voordoen op de scholen. Het is maar zeer de 
vraag of kerkeraden en gemeenteleden daarvan op de hoogte zijn . Een enkeling zal het doorzien. De mees
ten denken waarschijnlijk alleen aan de vraag: is de school wel christelijk genoeg. 
Dit verklaart, waarom het gemiddelde antwoord op 1,90 ligt en de spreiding 0,88 bedraagt. Men is onzeker 
over de vraag. 
Overigens hebben we naar de mening van de ambtsdragers gevraagd. Die hoeft niet overeen te komen met 
~:!.~~and van zaken. Men kan te optimistisch zijn, of te pessimistisch. 

6. Bent Uzelf naar Uw mening voldoende op de hoogte van de problematiek binnen het christelijke onder
wijs? 
*JA* NEE 

Uit de gegeven opmerkingen blijkt opnieuw, dat een deel van de beantwoorders de term: problematiek te 
vaag vond. 
Toch zijn hier minder reacties . Dat kan komen, doordat men zijn bezwaren al geuit heeft bij de vorige vraag. 
Maar men is ook veel minder onzeker in de antwoorden. Dat is opmerkelijk. Het gemiddelde is 1,40, de 
spreiding 0,74. Daarom ligt het voor de hand te stellen, dat men echt meent op de hoogte te zijn van de pro
blematiek. 73% zegt van mening te zijn dat ze voldoende op de hoogte zijn. Bedacht dient te worden, dat bij 
vraag 5 men antwoord diende te geven over anderen en over zichzelf. Dan is de term problematiek toch niet 
~~-~~~g als sommigen meenden. Dat telt dan ook mee bij de interpretatie van vraag 5. 

7. Ziet U het als een opdracht de ouders te wijzen op hun taak inzake het christelijke karakter van het 
onderwijs? 
* JA * NEE 

Gezien de reacties was er weinig onduidelijkheid over deze vraag. 
Men was inderdaad zeer positief. Gemiddelde mening 1,01 , spreiding 0, 19. De enkele neezegger kan de 
vraag het intrappen van een open deur hebben gevonden en gemeend hebben, dat iets dergelijks zo van
zelfsprekend was, dat zoiets niet meer een taak van de kerkeraad hoefde te wezen. 
Ook kan dit veroorzaakt zijn door verschil van mening over het woordje taak. Is het taak van de ouders hun 
kinderen naar een goede christelijke school te sturen. Deze visie kan het geleverde commentaar verklaren. 
Of is het soms taak van de ouders zich op de scholen in te zetten voor het behoud van het christelijke karak
ter van de scholen. Dan kan een kerkeraad, gezien de wanhopige situatie zeggen: nee, die taak hebben de 
ouders niet meer. 

8. Dient er vanuit de kerken meer informatie inzake het christelijke onderwijs te komen? * JA * NEE 

Sommigen zijn van mening, dat de informatie niet vanuit de kerken dient te komen, wel vanuit de scholen. 
Waarom? Dat zou nader onderzocht moeten worden. Over de interpretatie kan geopperd worden, dat er aan 
allerlei informatie te denken is, waarvan een deel door de school gegeven zal moeten worden en een ander 
deel door de kerken. 
Sommigen antwoorden met nee, omdat ze kennelijk de nu aangeboden informatie voldoende vinden. Gaan 
ze dan uit van de vroegere situatie met mislukkende voorlichtingspogingen, of gaan ze uit van de huidige, 
~;.'.~.~ikelen in de plaatselijke bladen? 

9. Zijn er op het gebied van het christelijke onderwijs vaak problemen, die de aandacht van de kerkeraad 
vragen? 
* JA * NEE 

Deze vraag bevat geen onduidelijkheid. Duidelijk is, dat er op kerkeraadsvergaderingen niet vaak gesproken 
wordt over problemen betreffende het christelijke onderwijs. Het gemiddelde bedraagt 2,69, de spreiding 
0,70. In 82% van de kerkeraden komt het niet vaak aan de orde. 
******** 

10. Weet U voldoende over wat zich op de christelijke scholen in Uw woonplaats/omgeving afspeelt? * JA * 
NEE 

Men zegt in de commentaren niet alles te weten. Als reden wordt aangevoerd: De gemeente is te uitgebreid 
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om alles te kunnen weten. Of: we sturen onze kinderen niet naar de plaatselijke scholen. Uit deze beant

~~~~(ng blijkt, dat men niet in onzekerheid hoefde te verkeren over de strekking van de vraag. 

11 . zou u als kerkeraad, als het zo te pas komt, toestemming willen geven voor een onderzoek van de 

deputaten onder ouders van Uw gemeente? • JA • NEE 

12. zou u als kerkeraad aan zo'n onderzoek onder de ouders willen meewerken? • JA • NEE 

Deze vragen zijn van belang indien er een vervolgonderzoek komt. 

c. Assistentie bij het invullen _ 
Bij het lezen van alle teruggezonden enquêteformulieren ontstond de indr_uk, dat een d,eel van de kerkera-

den de formulieren hebben laten invullen door iemand die betrokken was bij het onderwijs. Deze indruk werd 

bevestigd door mondelinge mededelingen van invullers aan de deputaten. Dat kan betekenen, dat we niet 1n 

alle gevallen met de mening van de kerkeraadsleden te maken hebben, maar met de mening van een des

kundige, met welke mening de kerkeraad zich heeft verenigd. 

3. Resultaten 

Hier wordt nagegaan wat de beantwoording van de vragen oplevert. Omdat hetzelfde materiaal gebruikt is 

als bij de vraag of men de gestelde vragen ook verschillend kon lezen, komen hier voor een deel dezelfde 

bewoordingen voor als bij llb. Maar de vragen worden nu bekeken met een andere doelstelling, nl , om na te 

gaan welke informatie verkregen is. 

Vraag 1 . . . 
Er lijken twee interpretaties mogelijk, maar de meest gekozen 1nterpretat1e 1s: _ .. .. 

1. Bent u of zijn uw gemeenteleden ernstig bezig met vragen betreffende het christelijk onderwijs (omdat 

hun overtuiging hen daartoe aanzet) 

Op deze vraag wordt in overgrote meerderheid positief gereageerd. 

Dit levert een gemiddelde 1,06 en een spreiding 0,29. _ _ 
De twee nee antwoorders kwamen uit de particuliere synode van het zuiden. Hun antwoord betekent. Deze 

vraag is niet belangrijk want onze kinderen gaan naar het ref. onderwijs... .. 

Men moet kennelijk nog leren inzien, dat ook dan de vragen nog belangnjk zijn. 

Vraag2a 
Gezien het commentaar heeft niet iedereen de vraag exact beantwoord. . . 

Door de grote diversiteit in situaties en de bijbehorende d1vers1te1t 1n antwoorden 1s deze vraag minder 

geschikt om met andere vragen vergeleken te worden ._ 
59% vindt de situatie in de eigen school of woonplaats 1n orde. 

26% heeft twijfels _ _ 
15% vindt de situatie in de eigen school of woonplaats niet in orde. _ _ .. 
Met een gemiddelde van 1,54 neigt men tot een positief oordeel , met een spre1d1ng van 0,75 bliJkt de ver-

scheidenheid. . 
De minste kritiek op de scholen vindt men in de classes Amersfoort, Dordrecht, Groningen, Hoogeveen, 

Leeuwarden, Zwolle. . 
De meeste kritiek op de scholen vindt men i~ de classes Amsterdam, ~peldoom, Haarlem, Middelburg: 

In de PS van het Noorden heeft men weinig behoefte h1erb1j opmerkingen te maken. In de andere ligt dat 

duidelijk anders. . . 
• Volgens de kerkeraden in de PS van het Noorden valt het daar heel erg mee met de Schriftgebondenheid 

van de basisscholen (36 van de 43 kerkeraden) 

Vraag2b 
Hierbij kan hetzelfde commentaar gegeven worden als bij vraag 2a. _ 
Opvallend is, dat men duidelijk meer bedenkingen heeft. Naar een verklaring kan gezocht worden. 

29% vindt de situatie in de eigen school of woonplaats in orde. 

32% heeft twijfels _ _ 
37% vindt de situatie in de eigen school of woonplaats niet 1n orde. _ . .. 

Met een gemiddelde van 2,05 neigt men tot een twijfelend oordeel , met een spre1d1ng van 0,85 bhJkt de ver-

scheidenheid. 
De minste kritiek op de scholen vindt men in de classes Amersfoort, Dordrecht, Zwolle. 

De meeste kritiek op de scholen vindt men in de classes Amsterdam, Apeldoorn , Haarlem, Middelburg 

's Gravenhage. 

Vraag3 _ . . 
Gezien het commentaar is deze vraag niet voor meerderlei uitleg vatbaar. 
De meesten zeggen dit in de gesprekken aan de orde te stellen, nl. 114 van de 137 (83%). 

Van de overige komen er 15 uit de PS van het Noorden of het Oosten. 
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Vraag4 
Uit de antwoorden blijkt, dat deze vraag op twee manieren kan worden opgevat. 

1a. Spannen de ouders zich in ten bate van het onderwijs, bijv. door plaats te nemen in besturen commis

sies e.d. 
1 b. Deze vraag eventueel versmald tot: zijn er ouders, die zich in spannen. 

2. Hebben de ouders enige interesse voor de gang van zaken op school, voor wat betreft het christelijke 

karakter van het onderwijs? 

Gezien het grote aantal keren dat met ja wordt geantwoord ( 84%, spreiding 0,45 ) ligt het voor de hand dat 

men gekozen heeft uit betekenis 1 bof 2. 
Welke van de twee, dat is niet zo duidelijk. Dat betekent, dat op dit moment weinig met het antwoord gedaan 

kan worden. In een volgende enquête zal hier preciezer naar geïnformeerd moeten worden. 

Vraag5 
Uit de gegeven opmerkingen blijkt, dat men de term 'problematiek' te vaag vond. 

Gezien het genoemde onder l.b. 1 en 2 kan er zich van alles voordoen op de scholen. Het is maar zeer de 

vraag of kerkeraden _en __ gemeenteleden daarvan op de hoogte zijn . Een enkeling zal het doorzien. De mees

te_n denken waarschijnlijk alleen aan de vraag: is de school wel christelijk genoeg. 

Dit verklaart, waarom het gemiddelde antwoord op 1 ,90 ligt en de spreiding 0,88 bedraagt. Men is onzeker 

over de vraag. 
Overigens hebben we gevraagd naar de mening van de ambtsdragers over de kennis van de gemeentele

den. 
39% vindt, dat de gemeenteleden voldoende op de hoogte zijn. 
27% zegt het niet te weten 
32% vindt dat de gemeenteleden er te weinig van weten. 
De verdeling is als volgt: 
N: 13, 13, 17 ( wel , twijfel , niet genoeg) 
0 : 15, 10, 9 
W: 19, 8, 3 
Z: 7, 6, 14 
De inschatting die de ambtsdragers in de PS van het Noorden en de PS van het Zuiden maken is pessimisti

scher da.n die van de PS va.n he) Oosten en het Westen. Nu meent men in het Noorden, dat de scholen nog 

behoorlijk Schnftgetrouw Zijn . (Zie vraa.g 2a en 2b.) In het Zuiden gaat een hoger percentage van de kinde

ren naar helt reformatorische onderwijs. Men hoeft als ouders dan van de plaatselijke situatie niet op de 

hOQ\lte te zijn. En men kan menen, dat de algemene problematiek aan de voordeur voorbij gaat, zodat men 

er zich niet mee bezig hoeft te houden. In het Westen en het Oosten heeft men meer moeite met de scho

len. 
Is het mogelijk hieruit te concluderen, dat men pas door heeft dat er wat aan de hand is als men met de 

neus op de feiten wordt gedrukt en dat men in het Oosten en Westen dat sterker heeft ondervonden dan in 

het Noorden en Zuiden? 
~a_n zou dat betekenen, dat veel kerkeraadsleden niet weten wat er aan de hand is en vanuit een beperkte 

v1s1e hun mening hebben gegeven. 
Overigens kan hier pas meer zekerheid over komen indien de vraag aangescherpt is en daarna opnieuw 

beantwoord. 

Vraag 6 
73% van de ambtsdragers zegt van mening te zijn dat ze voldoende op de hoogte zijn. 

Men zal kunnen menen: We weten dat er heel wat gaande is, en dat de situatie van het onderwijs niet roos

kleurig is. Dat kan het (kleine) verschil verklaren tussen de kerkeraden van de PS van het Westen met de 

andere. 25 van de 30 achten zich daar op de hoogte. Alle 11 reflectanten uit de classis 's Gravenhage heb

ben deze mening. 
Merkwaardig is, dat 73% vindt dat ze voldoende op de hoogte zijn , terwijl blijkens vraag 5 39% vindt dat de 

gemeenteleden voldoende op de hoogte zijn . ' 

Waarom hebben ze een betere dunk van zichzelf dan van anderen? 

Zijn ambtsdragers werkelijk gemiddeld beter op de hoogte dan andere belijdende leden? Als dat zoiets 

betreft als _de ontwikkelingen op het gebied v_an ~et onderwijs, moet daar een speciale verklaring voor zijn. 

Wellicht blijkt hier de invloed van de ass1stent1e bij het invullen. Als dat de enige verklaring is hebben de ker

keraden daarmee tevens te kennen gegeven zelf maar matig op de hoogte te zijn , omdat de ambtsdragers 

zich 1n principe niet onderscheiden van de overige belijdende leden. 

De verdeling is als volgt: 
Van de kerkeraden , die zelf menen voldoende op de hoogte te zijn en bovendien van hun gemeente het 

tegendeel veronderstellen: 
N: 7, 10 ( twijfel, niet genoeg) 
0 : 5, 6 
W: 5, 2 
Z: 3, 9 
Het Noorden onderscheidt zich door weinig kennis te veronderstellen, het Westen door meer kennis te ver

onderstellen. 
Opnieuw deze vraag: 
Is het mogelijk hieruit te concluderen, dat men pas door heeft dat er wat aan de hand is als men met de 

neus op de feiten wordt gedrukt? 
Dan zou dat betekenen, dat veel kerkeraadsleden niet weten wat er aan de hand is en vanuit een beperkte 
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visie hun mening hebben gegeven. 

g~f ~~e~e~2~e~~ntJ;tJ~ ~!~~:~n:~~~~~c~~~~ v!~i~\i~: ~:kJ; g/:;:s:ij~~msec~o%e~-v~~~i~~=t ~~h~:;~ 
enquê\e :~~~~o~r~:i

1
~~~~~:.

0
;:~t~~n~:~~elijk de nu aangeboden informatie voldoende vinden. Gaan 

~i:i~ vgan de vroegere situatie met mislukkende voorlichtingspogingen, of gaan ze uit van de hu1d1ge, met 

artikelen in de plaatselijke bladen ... 
66% vindt meer informatie wenselijk 
25% vindt meer informatie niet nodig. . .. . 
Er ligt tussen de diverse PS-en geen du1dehjk verschil. 
Wat de classes betreft, daar zijn wel verschillen op te merken. 
Maar of het daar over doorslaggevende getallen gaat 1s de vraag. 

6~~!gv~aag bevat geen onduidelijkheid. Duidelij_k is, dadt er <>P kHer~eraad_~~~l~!d~~~~:;g~ir6vt~eg:~~~f!~~ 
wordt over problemen betreffende het chnstelijke on erw1jS. e gemi , , 

o,7o.. den komt het niet vaak aan de orde. Men kan zich inderdaad afvragen of deze proble
~!~~ ~;nd~e k~~~:~~dstafel thuis hoort. Als uitvloeisel van de pastorale zorg kan het ter sprake komen. 

r wanneer men eenmaal een standpunt heeft ingenomen hoeft men er niet veel over te zeggen: 

~l~ifj:Fl~~r~:~r~~r~~:i:7t{i~~ne~:n~=~~Ys{i~::i~~di1!i:~~~~~:r:~ ~jJ~p~i;;~~h~:~~§1~Ïl~\ 
gen. In het Oosten maakt men zich vaker zorgen over e gang van za 

~;~~~- is hoeveel kerkeraden er zijn die zeggen, dat de problemen niet_ vaak op de kerkeraad komen, di~ 
daarbij menen, dat de kerkeraadsleden zelf er w~I genoeg van weten,dd1~ n;:t ze~gen~~~~ d:cfi:!~~~~:s 
den ook wel genoeg weten. Bovendien 1s daarbij de inschatting van e e eraa ov 

nageg.i.an.at het om 36 evallen . Hiervan schatten 22 de situatie op d_e basisschool positief in. 9 van de 36 
~:rt~:~J!n schatten de ~ituatie op het voortgezette onderwijs positief 1n. Mogelij_kerw1jze bestaat er nog een 

~eed~~~: ::~k~;:nih~~~\ijr:n o~~~:\J~e nf~\u:::~rrr;,~a~~l~~~~r5~~~~:rn s~~=k: t;:::tE~:;ia~~e%::i~~~~ 

g'~~ i~~:::~ ~~~~~~I kerkeraden er zijn , die zeggen, dat de problemend_niet vkaakgog~~e d~~r~:rga=~~~~:~~~~ 
rb"" d t d kerkeraadsleden zelf er wel genoeg van weten, ie oo ze , 

~!f gin~:;~~te~. B~vendien is daarbij de inschatting van de kerkeraad over de schools/tuities ~age~!~~ien 
Het gaat over 45 kerkeraden. 31 van hen zijn positief over de s1tuat1e op de bas1ssdchoho . de a;ae;retoch hun 

t n erust geweten over aan de ouders, die wel weten wat er aan e an_ 1s 
~~td~~!n rr:i~a~eee~ problematische schoo_l_ sturen. Misschien kunnen ze niet anders en zien ze er ook geen 
gat meer in? Maar legt men zich er dan bij neer? . h" 
Van de 45 kerkeraden zijn er 20 positief over het_ voortgezet onderwijs. De andere 25 hadden er m1ssc 1en 

toch ~ve~~~e~e;ee~~t~~~!tr:~:na~~~ijn~edrea~~~~en, dat de problemen wel vaak op _de kerkeraad komen. 
g~~rbij 7s de inschatting van de kerkeraad over de schoolsituaties nagegaan en de inschatting van eigen 

~!\c~lne~6d~:~k~adJe~~:::z:~e~~~-vinden dat_de gemeenteleden voldoende op de hoogte zijn, waarvan er 

13 vinden dat ze zelf voldoende op de hoogte zijn . d 

~; ~j~o;:ez~~r~~;a~~de~ed~in~i:e?~~~i5:i~~~ae
0
~~: :1~0~!f ~~~rt~!~~~ ~~a:~ij:n~:~n ~~~=f ~~~ ~i 

bi 'tt d"e er op de kerkeraadsvergaderingen vaak over praten! 
~~ d:~:~g~~jtin~nva

1
n vraag 3 met vraag 9 blijkt, dat er 113 kerkeraden zijn, die in gespredkkendaa

1
ndach: 

k d hristelijk onderwijs en dat van deze 113 er 95 antwoor en, a er nie 
e:~~np~:~e~e~o~~:a~e ~:nai~~aiht van de kerkeraad vragen. Dit lijkt inconsequent in het licht van het 

voorgaande. 

~:i~:i in de commentaren niet alles te weten. Als reden wordt aangevoer.d: De gemeente is te uitgebreid 
om alles te kunnen weten. Of: we sturen onze kinderen niet naar de plaats_elijke scholen. E .. 

61 % zegt voldoende te weten. 18% laat het in het midden. 20% zegt niet genoeg te weten. r zijn geen 

opvallende verschillen tussen de vier PS-en. . b k d d r
Er zijn 51 kerkeraden die toegeven de plaatselijke situatie niet te kennen. 39 van hen_ espre en 

2
; on ~ 

wïs roblematiek niet'vaak. Er zijn erbij , waarvoor de twee bovengenoemde redenen niet opgaan. van ~ 
51j k~rkeraden geven toe de algemene problematiek niet te kennen. Van deze 27 zeggen er 22 er op de ker 
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keraad niet vaak over te spreken. 
Uit de vergelijking van vraag 10 met vraag 6 volgt, dat 99 kerkeraden opgeven wel op de hoogte te zijn van 
de problematiek, maar dat van deze 99 er 23 niet precies of helemaal niet weten wat er zich op de christelij
ke scholen van hun woonplaats/omgeving afspeelt. Dit kan op verschillende manieren verklaard worden. 
Men kan wegens de problematiek de kinderen ergens anders naar toesturen en het onderwijs in eigen 
woonplaats/omgeving geheel ignoreren. Men kan door de uitgestrektheid van de gemeente niet meer in 
staat zijn de situatie te overzien en zich gedwongen voelen het probleem te negeren. Of men is inconse
quent en zegt, dat men van de problemen weet terwijl men er niets aan doet. We zullen in elk geval moeten 
overdenken, wat de taak van een kerkeraad in deze is. Hoe vaak en hoe grondig behoort de kerkeraad de 
problemen van het christelijke onderwijs te bespreken? 

4. Nauwkeurigheid 

Er zijn drie factoren van belang voor de nauwkeurigheid van de uitkomsten. 
De ene factor is getalsmatig, de andere taalkundig , de derde persoonlijk. 

a. Taalkundig 
De taalkundige factor betekent, dat de ondervraagden niet allen de vragen in dezelfde zin hebben opgevat. 
Wat dit betreft zit er een verwaarloosbare onzekerheid in de uitkomst bij vraag 1 . 
De onzekerheid als gevolg van deze factor is bij vraag 4 groter. Er kan niet goed gekozen worden uit twee 
interpretaties. Onduidelijk is welke mate van betrokkenheid de kerkeraden tot een ja heeft gebracht. 
Overigens is de beantwoording van deze vraag buiten de onderlinge vergelijkingen gehouden. De nauwkeu
righeid wordt daardoor dus niet beïnvloed. Het enige gevolg is, dat we nu niet een extra argument hebben 
om vast te stellen of de kerkeraden wel een juiste visie hebben of niet. Bij een verkeerde visie van de kerke
raad moet de betrokkenheid in feite anders zijn dan de veronderstelde betrokkenheid. Een gebleken ver
keerde visie zou een zwaar argument zijn geweest. 
Ook in vraag 5 zat een onduidelijkheid. Uit de gegeven opmerkingen blijkt, dat men de term 'problematiek' te 
vaag vond. 
De meesten denken waarschijnlijk alleen aan de vraag: is de school wel christelijk genoeg. Men is onzeker 
over de vraag. 
Toch is dit niet van grote invloed op de uitkomst. We vroegen geen informatie, maar een mening. Die 
mening is voldoende duidelijk naar voren gekomen. Men vond onmiskenbaar, dat de gemeenteleden onvol
doende op de hoogte waren. Als men dat kan vinden ten aanzien van de plaatselijke problematiek zal men 
het zeker vinden van de landelijke. Het antwoord kan dan alleen nog maar pessimistischer zijn. 
Als we uit de beantwoording van vraag 5 willen afleiden, dat de kerkeraadsleden eerst met hun neus op de 
feiten gedrukt moeten worden voordat ze met een gegronde mening kunnen komen zal de vraag aange
scherpt moeten worden en daarna opnieuw beantwoord. 
Uit de gegeven opmerkingen bij vraag 6 blijkt opnieuw, dat men de term 'problematiek' te vaag vond. 
Toch zijn hier minder reacties. Men is ook veel minder onzeker in de antwoorden. Het gemiddelde is 1,40, 
de spreiding 0,74. Daarom ligt het voor de hand te stellen, dat men echt meent op de hoogte te zijn van de 
problematiek. 
Deze vraag is wel in vergelijkingen betrokken. Dat is gebeurd op grond van de veronderstelling, dat het vol
doende was een vage mening over het woord problematiek te hebben. Het gaat er immers om vast te stel
len of de kerkeraden oog hebben voor de ontwikkelingen en de daaruit voortvloeiende bedreigingen van de 
Schriftgebondenheid van het christelijke onderwijs. Daarbij is de interpretatie van het woord problematiek 
niet van het grootste gewicht. We kunnen een redelijke indruk krijgen van hoe ernstig men die problematiek 
inschat, ongeacht over welke problematiek het gaat. 
Gezien de reacties was er weinig onduidelijkheid over vraag 7, 8. Toch moeten we met interpretatieverschil
len rekening houden. Wat is taak bij vraag 7? En wat voor informatie moet er komen bij vraag 8? Wat is 
"meer informatie"? Maar de indruk bestaat dat deze onduidelijkheden de nauwkeurigheid niet al te zeer beïn
vloeden. Over het algemeen wordt toch vrij uniform op deze vraag gereageerd. Ook in het commentaar 
bleek het dikwijls te gaan over informatie, door de deputaten te verschaffen. 
Vraag 9 bevat geen onduidelijkheid. Duidelijk is, dat er op kerkeraadsvergaderingen niet vaak gesproken 
wordt over problemen betreffende het christelijke onderwijs. 
Vraag 1 O was niet onduidelijk. Als men de vraag moeilijk te beantwoorden vond kwam dat door de plaatselij
ke situatie. Dat betekent, dat er bij de invloeden van de getallen op de nauwkeurigheid ingegaan moet wor
den. 
Samenvattend kan over de invloed van de taalfactor op de nauwkeurigheid gezegd worden, dat daar waar 
er problemen uit konden voortkomen geen conclusies zijn getrokken. In de andere gevallen speelt de taal
factor nauwelijks een rol. 
b. De invloed van de getallen op de nauwkeurigheid 
Van de ca 180 kerkeraden hebben er ongeveer 140 gereageerd. Dat is een goede respons. Hierdoor zijn 
statistisch gezien de uitkomsten zeker betrouwbaar te noemen. Zodra we gaan opsplitsen gaat het om klei
nere getallen. Dan moeten we voorzichtiger worden. Overigens is de grote respons ook dan nog waarborg 
voor voldoende nauwkeurigheid. Bij getallen die in de grootte-orde liggen van enkele tientallen kunnen we 
veilig conclusies trekken. 
Van de 142 antwoorden waren er een aantal niet bruikbaar. Dat heeft met de nauwkeurigheid niet veel uit te 
staan. 
Of men heeft zeer onnauwkeurig geantwoord, of men heeft aangegeven niet in een voor de enquête rele
vante positie te verkeren. De niet bruikbare antwoorden konden veilig genegeerd worden. Het betekent 
gewoon, dat de respons in werkelijkheid wat lager is. Maar bij 130 reacties van de 180 mogelijke hebben we 
nog steeds een respons in de grootte-orde van 70%. 
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Soms gaat het om kleine getallen, zoals de twee neezeggers van vraag 1. Hun mening kan nooit een algemeen beeld geven. Maar in sommige gevallen gaat het ook met om een algemeen beeld. Daaryoor 1s de problematiek toch te divers. Wat wel een algemeen beeld op moet leveren is de gemeenschappelijke vraag: heeft men voldoende oog voor de ontwikkelingen. In zulke gevallen mogen we gl:lrust met percentages komen. Zeker als er verschillende voorbeelden gegeven kunnen worden waaruit blijkt, dat de antwoorden van een redelijk percentage van de kerkeraden tot nadenken moeten stemmen, kan er met meer recht 
gezegd worden: zo en zo staat het met onze kerken. 
Bij vraag 2a bijvoorbeeld was in een tussenberekening gebaseerd op 130 i.p.v. 142 reflectanten de volgende 
stand van zaken gevonden: . 
60% (59%) vindt de situatie in de eigen school of woonplaats in orde. 
25% (26%) heeft twijfels . . 
15% (15%) vindt de situatie in de eigen school of woonplaats met 1n _orde. . . De cijfers tussen haakjes zijn gebaseerd op 142 reflectanten. Gezien de gennge invloed kan gezegd wor-
den, dat zulke percentages behoorlijk betrouwbaar zijn. . _ .. 
Met opmerkingen van de volgende soort moeten we wat voorz1cht1ger z1in: . . De minste kritiek op de scholen vindt men in de classes Amersfoort (8 van 11 pos1t1ef) , Dordrecht 9 van 9 pos.), Groningen (8 van 9 pos.), Hoogeveen (8 van 8 pos.), Leeuwarden 10 van 13 pos.), Zwolle 10 van 13 pos.). De meeste kritiek op de scholen vindt men in de classes Amsterdam (3 van 8 pos.), Apeldoorn (2 van 12 
pos.) , Haarlem (3 van 11 pos.), Middelburg (3 van 8 pos.). . . . Maar al gaat het hier om te kleine getallen om er absolute uitspraken aan te verbinden, toch 1s de trend 
onloochenbaar. - · d Il · Dat 36 van de 43 kerkeraden in de PS van het Noorden het met de Schriftgebondenheid mee vin t va en 1s een getal , dat voldoende stevig staat om er een uitspraak aan te verbinden. . In overeenkomstige gevallen lijken de conclusies een overeenkomstige betrouwbaarheid te hebben. 

c. De invloed van de personen die het formulier hebben ingevuld _ . Aangezien niet alle kerkeraden de formulieren op hun vergaderingen hebben 1n~evuld (de indruk bestaat dat een aantal kerkeraden een "deskundige" in de arm genomen hebben), kan met vo,or 100% zeker gezegd worden: dit is de mening van de kerkeraden. Toch mag verondersteld worden, dat die helpers getracht heb-
ben naar beste weten het formulier in te vullen. .. Maar zo kan verklaard worden, dat volgens de formulieren de kerkeraden sch1Jnen te denken, _dat z_e deskundiger zijn dan de gemeenteleden. Zo kan ook verklaard worde~, dat de kerkeraden _overtuigd z1Jn van een hoge mate van betrokkenheid. Immers, de helper staat voor_ z1!n eigen betrokkenheid pal 9.n zal meer geneigd zijn mede te delen, dat er wel sprake 1s van betrokkenheid in de gemeente, waarvoor h1J het formu-
lier invult. .. h 

1 Als gevolg daarvan is er een kans dat de uitkomsten negatiever zouden z1Jn als er geen e pers waren 
geweest. 

d. Samengevat . . (h" d t Samenvattend kan gesteld worden, dat de getallen een goede betrouwbaarheid bezitten, 1e,r en aa.r wa ongunstiger behoorden uit te vallen) , maar dat aanscherpen van de formulenngen noodzakelijk zou z1Jn om redelijke vermoedens tot vaststellingen te kunnen promoveren. De kans 1s groot dat de verhoud,nQen dan niet erg gewijzigd zijn , maar kritiek op onzekere formuleringen kan dan weerlegd worden. Bovendien kan 
dan meer geconcludeerd worden. 

e. Conclusies 
De conclusies die uit deze gegevens getrokken zijn , staan in het onderzoeksrapport vermeld onder 3. 
Conclusies. 

HANDREIKING SCHOOLKEUZE 

Bijlage rapport Deputaten 'KERK EN ONDERWIJS' 

1. Ten geleide 

De deputaten voor Kerk en Onderwijs geven u als ouder of kerkeraadslid in dit boekje een handreiking bij uw 
schoolkeuze of uw advies bij een schoolkeuze. 
Het is vandaag steeds moeilijker geworden om een school te ki_ezen die nog ernst maakt met Gods IIJoord. Er zijn heden vele scholen die zich christelijk noemen, maar b1J welke chnsteliJke school staat de B1Jbel nog 
centraal? 
Waar let je op om zo'n school te vinden? 
Welke aspecten zijn dan vooral belangrijk ? 
Hoe begin je het gesprek met de school? 
Hoe ligt vandaag de verhouding tussen bestuur en schoolteam? 
Wie is waarvoor verantwoordelijk? 
En zo zijn nog vele vragen te stellen. 
Kerk, school en gezin hebben elkaar nodig! 
Dat gold vroeger, maar dat geldt met nog meer klem vandaag_._ _ _ _ _ In opvoeding en onderwijs dient de Bijbel ons richtsnoer te z1Jn , met alleen 1n de kerk en in het gezin, maar 
ook op school. 
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We le_ven nu i~ een_ tijd w.a~rin vanuit onze omgeving veel indrukken op ons en onze kinderen afkomen. Daar 1s veel b1J dat in stnJd 1s met het Woord van de HEERE. 
We die_nen dan voo_r alles de wapenrusting Gods aan te doen, zoals beschreven in Efeze 6:10 Vm 18, wanneer WIJ met onze kinderen staande willen blijven. 
Het enige wapen dat de christen daarbij in handen wordt gegeven, is het zwaard des Geestes, Gods Woord. Daarom is het van levensbelang, dat in kerk, gezin en school , elk op eigen terrein , alleen wordt gewerkt naar de norm van Gods Woord. 
Sinds 1993 leefde bij de deputaten voor Kerk en Onderwijs de gedachte om U iets in handen te geven dat een richtlijn zou kunnen zijn bij de schoolkeuze. 
Begin 1994 ontvi_ngen de deputaten een brochure, opgesteld door een commissie benoemd door de kerkeraad van de Pmelgemeente te Veenendaal over hetzelfde onderwerp. Die brochure was geschreven speciaal voor gebruik 1n Veenendaal. Met_toestemrT1ing van de kerkeraad hebben de deputaten een dankbaar gebruik gemaakt van deze brochure b1J het schnJven van deze Handreiking Schoolkeuze. 

2. Inleiding 

De deputaten zijn bij he( opstellen van deze Handreiking uitgegaan van de Bijbel en de belijdenis. Wat we daar vinden 1s geconcretiseerd in: 

2. 1. De doopbelofte 
In de doopbelofte, die ou_ders bij de _doop hebben afgelegd, nemen zij, de HEERE biddend om kracht en bijstand, de verantwoordeliJkhe1d op zich om hun gedoopte kind te onderwijzen en te doen onderwijzen in de voorze1de leer. 
Met deze vo,orzeide leer wordt bedoeld de leer, die in het Oude en Nieuwe Testament en in de Artikelen van het ChnsteliJk geloof begrepen 1s en in de kerk geleerd wordt. 

2.2. De kerkorde van de Christelijke Gereformeerde Kerken 
In art. 54_ van deze ( oorspronkelijk op de Generale Synode van Dordrecht 1618/1619 vastgestelde) Kerkorde 1s aangegeven, dat 
"De kerkeraden hebben toe . te zien, dat de ouders overeenkomstig hun doopbelofte hun kinderen doen onderw1Jzen op de scholen, die tot grondslag hebben Gods Woord en de drie formulieren van enigheid." 
2.3. Het huwelijksformulier 
Bij de hU111elijksbevestigin~ in onze kerken wordt in het gelezen huwelijksformulier duidelijk gesteld, dat God de huweliJkse staat heeft ingesteld, o.a. opdat de kinderen die de HEERE de gehuwden toevertrouwt, in de waarachtige kennis en vreze Gods, Hem ter eer en tot hun zaligheid zullen worden opgevoed. 

2.4. De Heidelbergse Catechismus 
Tenslotte wordt in Zondag 38, vraag 103 gesteld: 
"Ten eerste _dat de kerkedienst of het predikambt en de scholen onderhouden worden en dat ik vooral op de sabbat, dat 1s op de rustdag, trouw tot _Gods gemeente zal komen om Gods Woord te horen, de sacramenten te gebruiken, God de HEERE publiek aan te roepen en de christelijke barmhartigheid aan de armen te betonen;" 
Nu wordt met het "scholen onderhouden" hier p_rimair de opleiding tot de dienst des Woords bedoeld, maar vervolgens toch zeer beslist ook schoolonderw1is aan de kinderen. Opdat zij bijvoorbeeld zelf Gods Woord zullen kunnen lezen. 

3. Identiteit 

Het eerste waar we op dienen te letten, wanneer we een school zoeken voor onze kinderen, is de identiteit van de betrokken school. 
Waaraan is echter deze identiteit af te lezen ? 
Bij het bespreken van de identiteit van een school blijkt het voor velen duidelijker te worden wanneer we een eenvoudige indeling voor onze gedachten maken. 
We kunnen deze indeling vergelijken met een lichtbundel die in drie kleuren uiteen valt. 

formeel aspect 

Identiteit handelingsaspect 

gespreksaspect 

De ene kleur van de lichtbundel identiteit wordt gevormd door wat men noemt het formele aspect. Dit formele aspect wordt gevormd door de grondslag van de school , de doelstelling en wat verder in de statuten beschreven staat. Verder behoort nog tot het formele aspect het schoolwerkplan en bijvoorbeeld de beschreven schoolregels. Kortom, alles wat men op schrift gesteld heeft om de gang van zaken op school te sturen. 
De twee _andere kleure~ stellen de overige aspecten voor die aan het begrip identiteit zijn te onderscheiden. Deze beide_ aspecten z1in het handelingsaspect en het gespreksaspect. 
Het handelingsaspect geeft weer alles wat op school gebeurt in onderwijs en opvoeding. Met gespreksaspect wordt bedoeld de toetsing van het handelingsaspect aan het formele aspect. Dat doet men door na te gaan of datgene wat op school ge_beurt over9.enstemt met de vastgestelde uitgangspunten (dat wil zeggen: met het formele aspect). Die toetsing vindt b1Jvoorbeeld plaats in de ledenvergadering van de schoolvereni-
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ging, bij benoemingen van personeel, bij vaststelling van het schoolwerkplan, bij schoolbezoek door een 

bestuurslid, in een oudergesprek i.v.m. de identiteit, etcetera. .. . 

Achtereenvolgens zullen we nu elk van deze aspecten, namelijk.: het fo~ele aspect, het handelingsaspect 

en het gespreksaspect in de praktijk van de school eens nader gaan bezien. U knJgl nu een algemeen beeld 

om te weten op welke punten U kunt nagaan hoe christelijk de school is. 

4. Het formele aspect 

We komen, wanneer we het formele aspect van de identiteit van de school gaan bezien, allereerst bij het 

bevoegde gezag van de school : het schoolbestuur. 
Elke school heeft een zogenoemde rechtspersoon, die de school heeft opgericht en die vanaf dat moment 

de school bestuurt. Zo'n rechtspersoon kan zijn een stichting of een vereniging. 

Bij een stichting heeft men als ouders geen inspraak, hoogstens enigszins via een medezeggensschaps

raad. Bij een vereniging kunnen de ouders als leden van de vereniging wel hun stem laten horen. 

Tijdens de oprichting zijn er ten overstaan van een notaris statuten vastgesteld. Deze statut~n worden ver

volgens bij de Kamer van Koophandel ingediend, waar ze worden opgenomen 1n het verenigingen- of_st1ch

tingenregister. Met het opnemen van die statuten in het register heeft het _bestuur de rechtspersoonliJkhe1d 

verkregen, waardoor ze in aanmerking komt voor subs1d1e van de overheid. Die 1s nodig om de school te 

exploiteren. . .. 

Van de rijksoverheid ontvangt het bestuur het geld voor het uitbetalen van de salanssen van het onderw1J

zend personeel. Van de gemeentelijke overheid ontvangt het bestuur de ovenge gelden voor explo1tat1e en 

onderhoud van de school. Ook het geld voor eerste aanschaf van leermiddelen en meubilair worden ontvan

gen via de gemeentelijke overheid. 

4. 1. Statuten 
De statuten van de school vormen het eerst voor de hand liggende handvat, waarmee de ouders de identi

teit van de school kunnen beoordelen. 
Belangrijk is vooral het nauwlettend nalezen van de grondslag _en de doelstellin_g van de school. 

Is deze grondslag de in het doopformulier genoemde "voorze1de leer"? Dat wil zeggen: Gods Woord en de 

daarmee in overeenstemming zijnde drie formulieren van enigheid. Of is er een waziger grondslag gekozen? 

In de statuten is eveneens aangegeven, van welke rechtspersoon de school uitgaat. Meestal zult u als 

rechtspersoon een vereniging zien genoemd, en een enkele_ maal een stichting. .. 

Van een schoolvereniging kunt u lid worden om zodoende invloed uit te oefenen. U kunt meehelpen b1J het 

aanwijzen van kandidaten voor bestuursfuncties en u hebt als lid stemrecht. Bij een stichting kan dat niet. 

Een school uitgaande van een stichting kan wel onderwijs geven in overeenstemming met .. "de _voorzeide 

leer". Ouders kunnen echter van een stichting geen lid worden om zo medeverantwoordeliJkhe1d voor de 

betrokken school te dragen. Een stichtingsbestuur regelt zelf het vervullen van openvallende bestuursvaca

tures. Een stichtingsbestuur is meestal autonoom. Het is alleen gebonden aan de eigen statuten. 

u kunt de statuten raadplegen om te zien of u voor de school die u op het oog hebt te maken hebt met een 

stichting of met een vereniging. De statuten van de school zijn bijna altijd verkrijgbaar bij de directie van de 

school, of bij de secretaris van het bestuur. . 

Bij een vereniging is het voorts nog van belang om te zien wie allemaal lid kunnen worden van die school-

vereniging. Want de leden kiezen uit hun midden het bestuur van de school. . . . 

Meestal kunnen alleen die ouders of meelevende belangstellenden lid worden van de schoolvereniging, die 

van harte de grondslag en de doelstelling van de school onderschrijven. 

Op de jaarlijkse ledenvergadering wordt door de leden het bestuursbeleid goedgekeurd of afgewezen en 

gecorrigeerd. . . .. . . . 
De meerderheid van de ledenvergadering bepaalt uite1ndehJk het beleid van de vereniging en zo ook van de 

school. 

4.2. Grondslag 
Voor christelijke gereformeerde ouders is de enig aanvaardbare grondslag: Gods Woord en de daarop 

gebaseerde drie formulieren van enigheid, of iets wat met andere woorden op hetzelfde neerkomt. .. 

Vanuit deze grondslag is toetsing van het hele schoolgebeuren en al het bestuursbele_1d mogel1Jk. Deze 

grondslag is dezelfde als de "voorzeid~ leer", waarnaar ouders_ voor Gods aangezicht b1J de doop hebben 

beloofd hun kinderen te zullen onderw11zen en te doen onderw11zen. Alhoewel de grondslag behoort tot het 

formele aspect is het uiteindelijk het kompas, waarop het schip van de school vaart. Tijdens de vaart zal de 

schipper steeds het kompas nauwlettend dienen gade te slaan, wil het schip koers houden! 

4.3. Doelstelling 
In de statuten vindt u ook de doelstelling van de school omschreven. Uit deze doelstelling zal onomwonden 

en helder moeten blijken, dat het bestuur christelijk onderwijs wil laten geven. 

Uiteraard mag de doelstelling niet afwijken van de grondslag. Men moet in deze doelstellingen kunnen lezen 

hoe de grondslag functioneert in het dagelijks te geven onderwijs. 

4.4. Bestuurssamenstelling . . 

Meestal is de bestuurssamenstelling een afspiegeling van de kerkelijke achtergrond van de ouders die lid 

zijn van de schoolvereniging. Ook wordt meestal rekening gehouden met de grootte van de plaatselijke bij 

de school betrokken kerken. 
Wanneer geen lid van de Christelijke Gereformeer~e Kerken deel uitmaakt yan het bestuur, maar er "."'el ver

schillende christelijke gereformeerde ouders lid z11n van de schoolvereniging en wanneer ZIJ ook k1n~eren 

hebben op de school , dan kan gevraagd worden bij de vervulling van een vacature daarmee rekening te 

houden. Ook geven de statuten meestal de mogelijkheid aan voor bijvoorbeeld een tiental leden om met een 
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eigen (tegen)kandidaat te komen op de verkiezingsvergadering. De procedure daartoe staat meestal even

eens weergegeven in de statuten. 

4.5. Bestuursbeleid 
Het bestuursbeleid moet in overeenstemming zijn met de grondslag. Toch gebeurt het vandaag nogal eens 

dat het bestuursbeleid op de keper beschouwd niet strookt met de grondslag. 

Elke schoolvereniging dient een Jaarverslag op te stellen. Deze jaarverslagen en eventuele andere publika

t1es van of namens het schoolbestuur zijn altijd openbaar. Als lid van de vereniging heeft men te allen tijde 

het vols_te recht om _op de geconvoceerde ledenvergadering te reageren op het jaarverslag en op andere 

pubhkaltes. Zaken die met op de agenda staan, kunnen eventueel in de rondvraag aan de orde komen met 

het verzoek, wanneer er niet voldoende tijd meer is, het aangesneden punt op een volgende of op een apar

te ledenvergadering aan de orde te stellen. Juist het spreken en vragen stellen op een ledenvergadering is 

belangrijk, omdat men dan zelf kan vernemen of ook andere ouders het betreffende punt bijvallen. 

Bovendien worden op deze wijze ook ouders, die geneigd zijn de zaken maar op hun beloop te laten, meer 

alert gemaakt. 
Een tweetal beleidsterreinen zijn voor ouders van uitermate groot belang, namelijk.: 

a. het personeelsbeleid 
b. het toelatingsbeleid voor leerlingen en leden. 

a. Personeelsbeleid 
Te benoemen onderwij_sgevende en ondersteunen_de personeelsleden dienen de grondslag van de school 

van harte te onders~hnJven en 1n leer en !~ven bliJk ervan te geven de ondertekende grondslag serieus te 

nemen. Men dient b11voorbeel~ lidmaat te z11n_van een van de bij de school betrokken kerken. Als onderwijs

gevende moet men zeker belijdend lidmaat z11n van een der bij de school betrokken kerken. Ook in de ver

dere levenswandel, werkwijze en omgang met kinderen en volwassenen zullen zij een goed voorbeeld moe

ten z11n voor de kinderen. Wanneer.er op een van de bovengenoemde punten iets mankeert, zal er aan de 

bel getrokken moeten worden. Het 1s geen goed teken wanneer een schoolbestuur zulke dingen niet onder 

controle heeft. 
Alvorens men de kinderen plaatst_ op een school waarvan de grondslag vertrouwen inboezemt, is het goed 

eerst b1J bestuursl_eden of b1J de directeur van de school te informeren naar het benoemingsbeleid. Niet alle 

schoolbesturen z11n h1enn te allen t1Jde waakzaam geweest. Juist vandaag is het benoemingsbeleid t.a.v. het 

onderw11zend personeel van levensbelang voor de school. Wat dit betreft kunt u vragen: volgens welke crite

na benoemt u uw personeel , hoe strak volgt u uw eigen criteria, hoe hebt u bij de laatste benoeming daar 

gestalte aan gegeven. 

b. Toelatingsbeleid 
Allereerst is er het toelatin~sbeleid voor leden van de vereniging. Wordt iedereen die zegt christelijk te zijn 

ook zomaar toeg_elaten als lid van de vereniging? Moeten alle leden schriftelijk hun instemming betuigen met 

de grondslag? Dit laatste 1s van belang om te weten, welke ouders gezamenlijk het bestuur kiezen en in feite 

het beleid van de school gaan bepalen. 
Zo is er ook het toelatingsbeleid voor de leerlingen. Worden alle leerlingen die worden aangemeld ook toe

~elaten?_ Of dienen de ouders, die geen lid van de schoolvereniging kunnen of willen worden wel hun 

1nstemm1ng te betu.1gen met het gevolgde schoolbeleid? Het is niet overbodig hiernaar te vragen. Leerlingen 

hebben wel d~geliJk ook invloed op elkaar. Het is op veel algemeen christelijke scholen een unicum, wan

neer een leerling tweemaal per zondag naar de kerk gaat. Het komt bovendien steeds meer voor dat van 

een klas van dertig kinderen op een christelijke school maar enkele kinderen 's zondags nog naar de kerk 

gaan. 
Tevens is het goed er op te _letten of het schoolbestuur als bevoegd gezag bereid is om in overleg met de 

d1rect1e ook, indien nodig, kinderen van de school te verwijderen. Nu zijn er enkele gevallen waarin een 

schoolbestuur geen kinderen van de school mag verwijderen. Bijvoorbeeld wanneer de school staat in een 

dorp en er geen openbaar onderwijs is in dat dorp. Dan mag een schoolbestuur geen leerlingen weigeren. 

De leerlingen echter dienen zich wel te gedragen naar de voorgeschreven schoolregels. 

5. Het handelingsaspect 

Bij het handelingsaspect, het hele schoolgebeuren betreffende, zullen we onderscheid maken tussen: 

1. de schoolorganisatie, 
2. het onderwijs in de school, 
3. het schoolklimaat. 

5. 1. Schoolorganisatie 
Bij de schoolorganisatie denken we aan bijvoorbeeld: 

• de medezeggenschapsraad, 
• de oudercommissie, 
• ouderbezoeken, 
• de directie, 
• ex1erne relaties. 

a. Medezeggenschapsraad en oudercommissie 

Allereerst was aan veel scholen een oudercommissie verbonden. 

Dat is vaak nog het geval, maar deze oudercommissie dient voor het opknappen van allerlei karweitjes in de 

school. 

-
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Sinds enkele jaren is iedere school verplicht een medezeggenschapsraad te benoemen . Bij gegronde rede
nen mag men echter daarvan ook ontheffing aanvragen bij het ministerie. 
Een medezeggenschapsraad is door de rijksoverheid van bepaalde bevoegdheden voorzien. Zo'n raad kan 
bijvoorbeeld het recht hebben in te stemmen met bestuursbesluiten of deze af te wijzen. Ook kan de mede
zeggenschapsraad bij nog weer andere bestuursbesluiten een positief of negatief advies geven . Het 
bevoegd gezag blijft te allen tijde het schoolbestuur. Toch kan voor een schoolbestuur zo'n medezeggen
schapsraad knap vervelend worden, wanneer deze raad door een negatieve opstelling het schoolbestuur 
voor de voeten dreigt te gaan lopen. De medezeggenschapsraad heeft een reglement, waarin zijn bevoegd
heden zijn vastgelegd. Men kan afwijken van het model, dat het ministerie daarvoor heeft opgesteld. Op veel 
christelijke scholen gebeurt dat ook, omdat de medezeggenschapsraad anders in staat is de christelijke 
identiteit van de school uit te hollen. Men moet in deze gevallen wel opletten, want om de twee jaar moet het 
reglement opnieuw vastgesteld worden. Bij onenigheid over dit reglement of bij nalatigheid wordt automa
tisch het door het ministerie voorgestelde reglement van kracht. 

b. Ouderbezoeken 
Op elke school worden ouderavonden gehouden, naast de ledenvergaderingen. Ook kan een ouder, indien 
gewenst (en het beste is na afspraak), na of voor schooltijd een gesprek hebben met de leraar van hun kind 
of de directeur van de school. 
Heel belangrijk is echter dat ook de onderwijsgevenden van de school minstens een maal per jaar een 
bezoek brengen bij alle ouders van de leerlingen in hun klas. (Voor de leraren in het voortgezet onderwijs is 
dit meestal niet te verwezenlijken. Indien mogelijk is het echter wel gewenst dat de klasseleraar of -lerares 
tracht de ouders van de leerlingen in zijn of haar klas thuis te bezoeken.) Dit soort bezoeken is bijzonder 
belangrijk voor de onderwijsgevenden om enig zicht te krijgen op het milieu waar de leerling uit voortkomt. 
Men let dan bijvoorbeeld op: 

Hoe wordt gedacht en gehandeld in het gezin? 
Hoe zijn de materiële omstandigheden? 
Hoe is de gezinssamenstelling? 
Zijn er bijzondere noden in het gezin? 
Uit welke woonomgeving komt de leerling? 

Kortom de lerares of leraar krijgt op deze wijze informatie, die voor de omgang met de betrokken leerlingen 
van belang is. 
Aan de andere kant hebben de ouders de mogelijkheid om in de eigen omgeving met een van de onderwijs
gevenden van hun kinderen te spreken en eventuele vragen aan hen te stellen. 

c. Directie 
Bij elke school, zowel voor basisonderwijs als voor voortgezet onderwijs, treffen we vandaag een directeur 
en een adjunct-directeur aan. De directie is verantwoordelijk voor het hele schoolgebeuren en dient namens 
het bestuur er ook op toe te zien dat het bestuursbeleid in de praktijk wordt gerealiseerd. 
Het eerste contact dat ouders bij de aanmelding van hun kind als leerling van een school hebben is meestal 
met de directeur of de adjunct-directeur. Zo'n gesprek is van belang voor de eerste indruk. De eerste indruk 
is dikwijls bepalend voor het beeld dat men later van de school heeft. 
Voor ouders zelf kan het belangrijk zijn om de punten die men wenst door te spreken, eerst thuis te overleg
gen. 
Daarna is het aan te raden om de punten die men aan de orde wil stellen van te voren op te schrijven. Deze 
punten kunnen dan een leidraad vormen voor het gesprek. 
Achteraf is het heel vervelend wanneer bepaalde punten niet aan de orde zijn geweest, omdat bijvoorbeeld 
de directeur van de school zo vlot van de tongriem was gesneden, dat men de helft van de gesprekspunten 
vergat. 

d. Externe relaties 
Een ander belangrijk aspect, waaraan een apart hoofdstuk in het schoolwerkplan dient te worden besteed is 
de wijze waarop de school de externe relaties onderhoudt. Bij de externe relaties wordt dan gedacht aan: 
• de schoolbegeleidingsdienst, waarbij de school is aangesloten, 
• die pedagogische academies, (hoger beroepsonderwijs voor leraren basisschool) waarvan studenten 

stage lopen op de school , 
• de schoolartsendienst, waaraan meestal verbonden de logopedie (spraakleraar/lerares), 
• andere basisscholen in de directe omgeving, 
• die scholen voor voortgezet onderwijs waarheen de leerlingen vertrekken na de basisschool te hebben 

doorlopen. 
• kerken, 

een muziekschool etc. 

Van belang voor ouders is vooral te letten op: 
1. Bij welke schoolbegeleidingsdienst de school is aangesloten. 

Is dat een algemene, neutrale of een protestants-christelijke schoolbegeleidingsdienst? 
2. Met welke pedagogische academie onderhoudt de school contacten. De studenten van deze pedagogi

sche academie geven van tijd tot tijd onder verantwoordelijkheid van de klasseleraar of -lerares les op 
school. 

5.2. De onderwijsactiviteiten 
Er heeft meestal eerst een oriënterend gesprek plaats met de directeur van de school, wanneer ouders van 
plan zijn hun kind of hun kinderen te gaan aanmelden bij die school. In zo'ri gesprek kan zeker gevraagd 
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worden naar de wijze waarop de school meent in het lesgebeuren bij alle vakken de Bijbel centraal te kun
nen stellen. Vervolgens kunnen in zo'n verkennend gesprek de volgende aspecten aan de orde worden 
gesteld: 

• het schoolwerkplan, 
• het godsdienstonderwijs, 
• vieringen en openingen, 
• enkele vakvormingsgebieden, 
• buitenschoolse activiteiten. 

Ten behoeve van de ouders zullen we elk van deze aspecten kort toelichten: 

a. Het schoolwerkplan 
Sinds de invoering van de basisschool heeft elke basisschool de verplichting een schoolwerkplan op te stel
len. Meestal wordt zo'n schoolwerkplan opgesteld door het gehele schoolteam onder leiding van de directeur 
en met hulp van de schoolbegeleidingsdienst, waarbij de school is aangesloten. Vervolgens passeert het 
schoolwerkplan het schoolbestuur ter ondertekening. Uiteindelijk is het bestuur van de school als bevoegd 
gezag ook verantwoordelijk voor het schoolwerkplan. 
Het schoolwerkplan is een der subsidievoorwaarden voor de basisschool. Ouders hebben er recht op het 
schoolwerkplan in te zien. Sommige scholen hebben een verkorte versie van het schoolwerkplan voor 
belangstellende ouders beschikbaar. Het schoolwerkplan is wel van een dergelijke omvang dat het ondoen
lijk is om het tijdens zo'n eerste gesprek door te nemen en er vragen over te stellen. Men zou, alvorens tot 
plaatsing van het kind als leerling van de school over te gaan, kunnen vragen het schoolwerkplan enige uren 
thuis te mogen inzien. In dit schoolwerkplan staat de identiteit van de school beschreven, maar ook de doe
len en uitgangspunten van alle vakvormingsgebieden staan er in. Bladerend in zo'n schoolwerkplan krijgt 
men wel een indruk van de school en van het onderwijsgebeuren. Ook op scholen voor voortgezet onderwijs 
is een soortgelijk plan aanwezig, dikwijls instituutsplan genoemd. 

b. Het godsdienstonderwijs 
Het _godsdienstonderwijs, of zoals het vroeger heette, en op veel plaatsen ook nu nog heet: bijbelse geschie
denis, vormt op school een apart vak. Meestal wordt dit vak aan het begin van de dag gegeven. Een belang
rijke vraag is dan: hoe straalt via de gegeven godsdienstles of bijbelvertelling Gods Woord door in de rest 
van de vakken? 
De volgende vragen zouden ook gesteld kunnen worden : 

Hoe vaak wordt er per week uit de Bijbel verteld, en volgens welke methode? Wordt er uit zowel het 
Oude als Nieuwe Testament verteld? 
Wordt er ook systematisch bijbelkennis aangebracht? 
Worden er bijbelteksten uit het hoofd geleerd? 
Wordt er ook aandacht besteed aan het leren van psalmversjes? 
Wordt er zo mogelijk in groep acht ook aandacht besteed aan enkele punten uit de geloofsleer, bijvoor
beeld enkele vragen en antwoorden uit de Heidelbergse Catechismus? 
Welke bijbelvertaling wordt er op school gebruikt en welke psalmberijming? 
Wordt er in groep zeven en acht ook aandacht besteed aan zendings- en kerkgeschiedenis? 
Wat voor geestelijke liederen worden er gezongen? 

Het is voor ouders erg belangrijk om te weten of het onderwijs op school aansluit bij de opvattingen thuis en 
in de kerk. 
Voor scholen voor voortgezet onderwijs ligt de situatie enigszins anders. Er wordt bijvoorbeeld meestal 
slechts eenmaal per week godsdienstonderwijs gegeven. Ook hier kan gevraagd worden naar de wijze 
waarop het godsdienstonderwijs wordt gegeven. Welk leerboek wordt bijvoorbeeld gebruikt? Wordt getracht 
ook bijbelkennis bij te brengen, of gaat het godsdienstonderwijs op in een aantal moderne thema's, of soms 
nog erger, in onderwijs in godsdienstige stromingen? 

c. Vieringen en openingen 
Vraag ook eens naar de manier waarop men de dag begint. Of naar de manier waarop vieringen gehouden 
worden. Op steeds meer christelijke scholen wordt de dag wel met gebed begonnen, maar niet met dankge
bed besloten. Ook zijn er scholen waar dit eenmaal per week gebeurt. Voor ouders die zich op een school 
oriënteren is het zeker zaak om te vragen of dit alles wel op een behoorlijke wijze plaats vindt. 
Sc_holen voor voortgezet onderwijs hebben een geheel ander lesrooster, maar ook hier bestaat de mogelijk
heid dat een der leraren de dag begint met een korte schriftlezing en gebed. Bovendien kan de dag min
stens met dankgebed worden besloten. Vaak is dit anders geregeld! 
Ook de vieringen zijn van belang. 
Hoe vinden de Kerst-, Paas- en Pinkstervieringen op school plaats? Wordt er ook tijdens de andere lessen 
voldoende aandacht besteed aan de christelijke feestdagen? 
Er zijn nog meer zaken in dit verband van belang. 
Op welke wijze nemen de leerlingen van klas acht afscheid van de school? 
Op welke wijze gebeurt dat bij de school voor voortgezet onderwijs? 
Hoe worden de feesten op school , bijvoorbeeld de verjaardagen van de klasselerares of -leraar gevierd? 
Welke regels gelden op de school voor voortgezet onderwijs voor klasseavonden en bijeenkomsten van de 
leerlingenschoolclub? 

d. De vakvormingsgebieden. 
Geen enkel onderwijsvak is waardevrij. 
Zelfs bij een vak als rekenen komen christelijke principes aan de orde. Dit geldt echter nog sterker bij : taal, 
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aardrijkskunde, natuurkunde, biologie en geschiedenis. De inhoud van de gebruikte leerboekjes dient in elk 
geval niet in strijd te zijn met de bijbelse opvattingen. Een paar voorbeelden: Er worden tegenwoordig taal
boeken gebruikt met schuttingwoorden of onderwerpen over occultisme. 
Bij scholen voor voortgezet onderwijs kan geïnformeerd worden naar de samenstelling van de literatuurlijs
ten voor Nederlands en andere talen . 
In veel aardrijkskundeboeken, ook voor basisscholen, gaat men uit van de evolutieleer als een vaststaand 
feit en niet een onbewezen veronderstelling. 
Helaas is het wel een vaststaand feit , dat op sommige christelijke scholen een afwijking bestaat tussen dat
gene wat men zegt te beogen en de inhoud van de gebruikte leerboeken. Heeft de school dit onderkend? Is 
men bezig dit te veranderen? Wordt dit probleem, als er geen andere methode is, zorgvuldig benaderd, bij
voorbeeld door hoofdstukken over te slaan? 

e. Buitenschoolse activiteiten. 
Het karakter van de buitenschoolse activiteiten weerspiegelt ook hoe christelijk de school is. 
Allereerst kan dan worden gedacht aan de jaarlijkse schoolreisjes en de steeds meer in zwang komende 
driedaagse schoolreisjes voor leerlingen van groep acht. Welke regels worden dan gehanteerd? Hoe wordt 
dan de dag begonnen en beëindigd ? 
Niet alleen schoolreisjes behoren tot de buitenschoolse activiteiten. Men kan ook denken aan acties. Welke 
acties worden op school gehouden? Bijvoorbeeld geldinzamelingsacties voor verschillende doelen. Welke 
doelen zijn dat en welke leerlingen worden gevraagd daaraan mee te doen? 

5.3. Het pedagogische klimaat 
Het pedagogisch klimaat in een school wordt ook wel eens genoemd het schoolklimaat. 
Een van de aspecten, die aan het begin van het schoolwerkplan en eveneens in een soortgelijk plan voor 
het voortgezet onderwijs worden omschreven, is het opvoedingsdoel van de school. 
Nog zo'n aspect: de visie op het kind. Een laatste aspect is de gang van zaken op school. 
Is dit opvoedingsdoel en is deze kindvisie in overeenstemming met bijbelse uitgangspunten en klopt de gang 
van zaken op school ook? 

a. Het opvoedingsdoel 
Een vandaag veel gebruikt opvoedingsdoel is bijvoorbeeld het indertijd door Feitse Boerwinkel geformuleer
de doel , dat als volgt luidt: 
"Het opvoedingsdoel is het begeleiden en stimuleren van de jonge mens op weg naar de volwassenheid , 
zodat hij steeds beter toegerust en gemotiveerd is om te bepalen waar hij zijn krachten wil inzetten om de 
algemene cultuuropdracht van de mens (namelijk, deze aarde te bewerken en te bewaren in samenwerking 
met en tot vreugde van zijn medemensen) op persoonlijke wijze gestalte te geven, daarbij zijn kritische zin 
ten aanzien wat echt of onecht, waar of onwaar, recht of onrecht is , aan te scherpen, en hem bereid te 
maken op te komen voor verdrukten en ontrechten, aan welke kant die zich ook bevinden." 
Op het eerste gezicht is dit een prachtige doelstelling, maar het is wel een doelstelling slechts van en voor 
deze aarde. Het allerbelangrijkste, namelijk. , het opvoeden in de vreze des HEEREN, ontbreekt! 
De mens die opgevoed is met en naar het opvoedingsdoel, zoals boven omschreven, zal het Koninkrijk 
Gods hier en nu trachten te doen ontstaan, op deze aarde. Dat de christelijke school de kinderen ook heeft 
voor te houden, dat ze gaan bidden om een nieuw hart, ontbreekt. Dat voor een ieder bekering nodig is en 
een persoonlijke relatie met de Heere Jezus Christus, is aan de bovengenoemde doelstelling geheel 
wezensvreemd. 
De mens is geschapen naar Gods beeld en gelijkenis. Maar diezelfde mens is vervolgens in Adam in zonde 
gevallen. Hij zondigt zelf ook nog dagelijks. Tussen de mens en zijn Schepper is daardoor een onoverbrug
bare kloof ontstaan, tenminste van de mens uit gezien. Voortaan loopt daarom de weg van de mens voor 
eeuwig dood in de dood, de diepste ellende. Maar dan het onbegrijpelijke wonder, dat de Heere Jezus in de 
plaats van zondaren is gestorven aan het kruis. Via Hem is de weg tot God hersteld. Zoals de Heere dat ook 
zelf zegt in Joh. 14: 6: "Ik ben de Weg, en de Waarheid , en het Leven. Niemand komt tot de Vader, dan door 
Mij". 
Dienen we dan niet zelf te komen tot een leven in de vreze des HEEREN? Zullen we dan onze kinderen 
daarloe niet opwekken? Moeten we dan niet ons leven in overeenstemming brengen met Gods wil? En zul
len we dat onze kinderen ook niet voorhouden? 
Daarom is het centraal stellen van de Bijbel voor heel het onderwijsgebeuren voor elke christelijke school 
een levensvoorwaarde. Wanneer dit verkwijnt en tenslotte verdwijnt, dan verdwijnt ook het bestaansrecht 
van het christelijke onderwijs! 
Welk pedagogisch klimaat heerst in uw gezin? 
Welk pedagogisch klimaat treffen we aan op de school , waar onze kinderen het onderwijs zullen gaan vol
gen? 
Dit alles is zo belangrijk, het heeft uiteindelijk te maken met eeuwig leven of eeuwige dood. 

b. De visie op het kind 
Hoe worden vervolgens de leerlingen gewaardeerd op school , maar eveneens ook thuis? 
Letten we zowel in de school als thuis vaak niet uitsluitend op goede intellectuele prestaties? 
Natuurlijk mag men op school en thuis de kinderen opwekken om te woekeren met de gaven, die ze van de 
HEERE hebben gekregen. Maar zijn Schepper vraagt niet meer van het kind, dan Hij het aan mogelijkheden 
heeft meegegeven. 
We waarderen het wanneer een kind geschikte vakken leert en er goede prestaties in behaalt. Maar waarde
ren in bijbels licht is een heel ander waarderen , dan de waardering van de mens van deze wereld. Is voor de 
christen niet het voornaamste vak: de vreze des HEEREN? 
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Al de bovengenoemde zaken bepalen heel duidelijk de sfeer op school. 
Die sfeer is belangrijk ! 
Een goede, open en warm-christelijke sfeer zorgt er voor, dat de kinderen zich wel bevinden op de school , 
waar ze dagelijks heengaan. Veiligheid , warmte en zekerheid zijn basisvoorwaarden om tot ontwikkeling te 
komen en de van God gekregen gaven te kunnen en te mogen ontplooien. 

c. De gang van zaken op school 
Enkele punten op school , die mede de sfeer sterk kunnen bepalen zijn nog de volgende: 
1. Schoolregels: 

Het is een goede zaak, wanneer er schoolregels zijn , maar het moeten er niet te veel zijn en niet te wei
nig. Er dient gezag te zijn zonder machtsvertoon. 

2. Straf en beloning: 
Straffen en beloningen zijn nodig bij onderwijs en opvoeding. Ze dienen echter wel door de liefde te wor
den omvat en gedragen. 

3. Aandacht: 
Er dient aandacht te zijn voor elke leerling, maar ook dient elke leerling aandacht te hebben voor mede
leerlingen. 
Elke leerling dient eveneens inzicht te hebben in de wijze waarop een christen omgaat met zichzelf en 
zijn omgeving. 

4. Leerlingbegeleiding. 
Heeft de school ook zorg voor de minder begaafde of de hoogbegaafde leerling? Heeft de school ook 
zorg voor de gedragsgestoorde en de in zichzelf gekeerde leerling? 
Basisscholen zijn in verband met de leerlingenzorg aangesloten bij schoolbegeleidingsdiensten. Scholen 
voor voortgezet onderwijs hebben daar intern een bepaalde organisatie voor ontwikkeld. 

5. Zelfstandigheidsontwikkeling. 
Geeft de school ook ruimte aan het ontplooien van de eigen zelfstandigheid van de leerling en het 
inbrengen van eigen initiatieven? Het is eveneens een belangrijk opvoedingsaspect als kinderen vroeg 
leren wat het betekent ergens voor verantwoordelijk te zijn . 

6.Hetgespreksaspect 

Er zijn in de vorige hoofdstukjes heel wat zaken aan de orde gekomen. Telkens zijn er al zaken aangegeven 
die u zou kunnen navragen. Daarvoor moet uzelf het gesprek beginnen. De betrokkenen op school spreken 
natuurlijk ook over hun school. Het schoolbestuur spreekt met de directie. De directie spreekt met de onder
wijsgevenden. Er is een inspectie voor de scholen, er is een schoolbegeleidingsdienst. Als het goed is, 
neemt de klasseleraar of -lerares contact op met de ouders. Dat alles maakt deel uit van het gespreksas
pect. Uw gesprek, dat u gaat voeren met bestuur, directie of onderwijsgevenden , hoort hier ook bij . Het 
gespreksaspect ligt in de toetsing van het formele aspect aan het handelingsaspect. Bij deze gesprekken 
gaat het immers niet over koetjes en kalfjes. Men bespreekt wat er op school gebeurt. Dat gesprek heeft als 
achtergrond alles wat men heeft vastgelegd om de gang van zaken op school te bepalen, dus het formele 
aspect. De gang van zaken op school mag niet in strijd zijn met dat formele aspect. Het zal wel voorkomen, 
dat op een school formeel alles in orde is, maar de praktijk een totaal ander beeld te zien geeft dan bijvoor
beeld de beschrijving in het schoolwerkplan of het instituutsplan. Juist in het gespreksaspect ligt de mogelijk
heid van toetsing. Als het goed is vindt deze toetsing voortdurend plaats. Ook wanneer uw kind of kinderen 
een school reeds bezoeken, is het belangrijk het handelingsgebeuren voortdurend te toetsen aan het for
meel vastgelegde in plannen, statuten en grondslagen. Juist in deze tijd , waarin de secularisatie hand over 
hand toeneemt, dienen we elkaar, ook als ouders en onderwijsgevenden, tot een hand en een voet te zijn . 
Wij hebben, om u te helpen, achterin een toetsingslijst opgenomen, aan de hand waarvan u uw gesprek kunt 
voeren. 
Wij willen u nog op een heel bijzondere kant van het gespreksaspect wijzen. Een kant die u niet zo aantreft 
bij openbare scholen . Eigenlijk wordt dit ook niet tot het gespreksaspect gerekend. Maar het is wel heel 
belangrijk. Het gebed. 
Onze kinderen en leerlingen zijn zondige kinderen, maar wij als onderwijsgevenden en opvoeders zijn even
eens zondige mensen met veel tekortkomingen en gebreken. 
Wat een kracht ligt er dan in het gebed om hulp en bijstand van omhoog. Nu de tijden steeds donkerder wor
den, komt het er op aan, dat we bidden. Ook de opvoeding van onze kinderen en de schoolkeuze voor onze 
kinderen zijn zaken waar eeuwig leven en eeuwige dood mee zijn gemoeid. 
Daarom is het gebed een onmisbare zaak op de school van uw kinderen, maar ook in uw eigen gezin. 
Laten wij ernst maken met de doopbelofte! 

7. Ten slotte 

De deputaten hopen dat u met deze summiere gegevens toch als ouder of als kerkeraadslid een handrei
king hebt gekregen bij uw schoolkeuze of uw adviezen bij een schoolkeuze. 
Het kan zijn, dat er na lezing van deze brochure nog vragen overblijven. Misschien wilt u verdere hulp bij uw 
schoolkeuze. U kunt zich dan wenden tot uw kerkeraad, predikant, ouderling of diaken. 
De deputaten houden zich aanbevolen voor vragen en/of opmerkingen, die er zijn naar aanleiding van het 
doornemen van deze brochure. Er kan rekening mee gehouden worden als er een tweede druk moet komen. 
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TOETSINGSLIJST 

1. Het formele aspect 

1.1. Is de rechtspersoon van de school een stichting, een vereniging? 
1.2. Hoe luiden de statuten van de school? 
1.3. Hoe is de grondslag in de statuten verwoord? 
1.4. Wordt deze grondslag gevormd door Gods Woord en de daarop gegronde drie formulieren van enig-

heid? 
1.5. Of is deze grondslag waziger opgesteld? 
1.6. Hoe luidt de doelstelling van de school? 
1.7. Hoe is het bestuur van de vereniging of stichting samengesteld, d.w.z. welke kerkelijke richtingen zijn 

in het bestuur terug te vinden ? 
1.8. Is er mogelijk nog een recent jaarverslag van de schoolvereniging of stichting verkrijgbaar? 
1.9. Kan men als belijdend lid van de Christelijke Gereformeerde Kerken ook lid worden van de schoolver

eniging? 
1.10. Hoe is het personeelsbeleid in de school geregeld, d.w.z. dienen de personeelsleden ook de grond

slag te onderschrijven? En dienen de personeelsleden ook belijdend lid te zijn van de bij de school 
betrokken kerken? 

1 .11 . Hoe is het benoemingsbeleid geregeld in de school? 
Worden er ook eisen gesteld aan de kerkelijke achtergrond van een toekomstig personeelslid , voor 
leer en leven ? 

1.12. Worden alle leerlingen toegelaten tot de school, die worden aangemeld? 
1.13. Kunnen alle ouders, die kinderen op school hebben ook lid worden van de schoolvereniging? Welke 

niet en waarom niet? 
1.14. Kunnen er ook kinderen van school worden verwijderd , indien nodig? 
1.15. Dienen de kinderen steeds alle lessen te volgen, ook de godsdienstles? 

2. Het handelingsaspect 

We kunnen hierbij onderscheid maken tussen 
de schoolorganisatie. 
het onderwijs. 
het schoolklimaat. 

a. De schoolorganisatie 
2.1. Is er aan de school ook een oudercommissie verbonden? 

Wat is de taak van deze commissie? 
2.2. Is er aan de school een medezeggenschapsraad verbonden? 
2.3. Hoe luiden de bevoegdheden van deze medezeggenschapsraad? 
2.4. Hoe onderhoudt de school de contacten met de ouders? 

Worden er ouderavonden gehouden? Zijn er vaste tijden waarop de ouders de vorderingen van hun 
kinderen kunnen bespreken? 

2.5. Worden de ouders thuis door de onderwijsgevenden bezocht? 
2.6. Hebt u de punten die u in het toelatingsgesprek met de directeur/adj. directeur wenst door te spreken 

ook voor u zelf van te voren genoteerd? 
2.7. Met welke externe instanties onderhoudt de school relaties? 
2.8. Is de school aangesloten bij een Prot. Chr. Schoolbegeleidingsdienst? Zo ja, welke? 
2.9. Met welke Pedagogische Academies heeft de school relaties? 

b. Onderwijsactiviteiten 
2.10. Hoe tracht de school de Bijbel een centrale plaats te geven in het onderwijs? 
2.11. Is het ook mogelijk inzage te krijgen in het schoolwerkplan 

en is het mogelijk een exemplaar enkele dagen mee te krijgen om door te lezen ? Is er eventueel ook 
een verkorte versie van het schoolwerkplan? 

2.12. Hoe staat de identiteit van de school beschreven in het schoolwerkplan? 
2.13. Hoe luiden in het schoolwerkplan de doelen en uitgangspunten van de vakvormingsgebieden? 

Zijn deze doelen en uitgangspunten soms in strijd met de grondslag? 
Welke methoden worden gebruikt bij het voortgezet onderwijs? 
Zijn deze methoden ook in overeenstemming met de grondslag en zo niet, wat doet men daaraan op 
school? 

2.14. Hoe vaak wordt per week uit de Bijbel verteld? 
2.15. Wordt er zowel uit het O.T. als uit het N.T. verteld? 
2.16. Wordt in het schoolwerkplan beschreven, hoe en op welke wijze men ook systematisch tracht bijbel-

kennis bij te brengen? 
2.17. Worden er ook psalmversjes en Bijbelteksten geleerd? 
2.18. Worden er ook enkele punten uit de geloofsleer, bijv. de Heidelbergse Catechismus onderwezen? 
2.19. Welke Bijbelvertaling wordt op school gebruikt en welke psalmberijming? Welke geestelijke liederen 

worden geleerd en gezongen ? 
2.20. Welke methode voor godsdienstonderwijs wordt door de school gebruikt? 

Gaat het godsdienstonderwijs op in een aantal modieuze thema's? 
2.21. Wordt er ook onderwezen in geestelijke stromingen en is er duidelijk verschil tussen godsdienstonder-

2.22. 
2.23. 
2.24. 

2.25. 

2.26. 

2.27. 
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wijs en onderwijs in geestelijke stromingen ? 
Hoe zijn de vieringen en dagopeningen en -sluitingen geregeld? 
Hoe vinden de Kerst-, Paas- en Pinkstervieringen plaats? 
Op welke wijze wordt er door de kinderen van groep acht van de basisschool afscheid genomen van 
de school? Hoe wordt zo'n avond of middag georganiseerd? 
Hoe wordt de verjaardag van de onderwijsgevende in de klas gevierd? Welke regels gelden bij het 
voortgezet onderwijs voor klasseavonden? 
Welke regels gelden bij schoolreisjes voor een of meer dagen? Hoe wordt dan de dag begonnen en 
beëindigd? 
Welke inzamelingsacties worden op school wel gehouden en voor welke doelen? 

c. Het pedagogisch klimaat 
2.28. Hoe luidt het opvoedingsdoel van de school? 
2.29. Hoe is de visie op het kind verwoord? 
2.30. Zijn het opvoedingsdoel en de kindvisie van de school ook in overeenstemming met de grondslag van 

de school? 
2.31 . Hoe worden de leerlingen gewaardeerd op school? Hoe doet u dat zelf thuis? Hebt u dat wel eens 

getoetst aan bijbelse normen? 
2.32. Zijn er ook schoolregels en zo ja hoe luiden deze? 
2.33. Hoe zijn straffen en beloningen geregeld op school? 
2.34. Op welke wijze wordt er aandacht besteed aan de leerlingen op school? 
2.35. Is er ook leerlingbegeleiding op school? 
2.36. Is er ook ruimte op school voor het kunnen ontplooien van de zelfstandigheid van de leerlingen? 
2.37. Worden de leerlingen indien nodig ook ter verantwoording geroepen? 

3. Het gespreksaspect 

3.1. Hoe wordt in de school getracht concreet vorm te geven aan het gespreksaspect? 
3.2. Wordt het schoohNerkplan of het instituutsplan bij het gespreksaspect ook daadwerkelijk gebruikt? 
3.3. Is het ook mogeltJk concrete voorbeelden te geven waaruit blijkt dat het gespreksaspect in de school 

ook daadwerkelijk aan de orde komt? 
3.4. Bezoeken de bestuursleden zelf ook van tijd tot tijd de school tijdens het lesgebeuren? 
3.5. Worden bij sollicitaties de kandidaten ook in de praktijk voor de klas door enkele bestuursleden beluis

terd? 

BIJLAGE 17 
art. 44 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE V BETREFFENDE RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR KERK EN 
ONDERWIJS 

1. Algemeen 

Uit het rapport blijkt dat twee deputaten, drs. D. Visser en drs. J.J.F. Scheper hebben verzocht niet voor 
herbenoeming in aanmerking te komen. Beiden hebben het deputaatschap negen jaar gediend. Met waar
denng en dankbaarheid mag op hun werk terug gezien worden, waarbij de commissie ook wil vermelden dat 
drs. D. Visser de deputaten als voorzitter diende. 
Deputaten vermelden dat hun taak beduidend zwaarder is geworden en wijzen daarbij op het hun door de 
vonge generale_ synode opgedragen onderzoek en de door hen verzorgde publicaties, ook werden meer ver
zoeken om advies ontvangen. 
De commi_ssie meent met name uit dit laatste af te mogen leiden dat het werk van deputaten blijkbaar meer 
beke_ndhe1d heeft gekregen. Wellicht dat hier ook de publicaties van deputaten een rol in spelen. De com
m1ss1e acht dit verheugend, anderzijds laat dit ook zien dat er veel vragen en zorgen zijn op het gebied van 
het onderwijs. 
Met grote waardering heeft de commissie kennis genomen van het omvangrijke werk van deputaten, tegelijk 
heeft de comm1ss1e ook gemeend iets te voelen van het moeizame in dit werk. De belangstelling vanuit de 
kerken en het besef van de nood in het onderwijs lijken niet sterk genoeg te zijn . Bij verschillende onderde
len van het rapport komt dit terug. 

2. Contacten met de kerken 

Deputaten geven aan dat er reacties vanuit de kerken kwamen met betrekking tot het houden van een 
enquête. Deze reacties waren van verschillende aard. Er waren kerkeraden die extra gegevens mee zon
den: Soms werd bericht dat vanwege de aanwezigheid van reformatorisch onderwijs men de enquête niet 
nodig vond. Ook was er een reactie waarin de gedachte werd geuit dat de ernst van van de situatie van het 
ond_erwijs niet voldoende werd gezien. Bovendien werd gewezen op het ontoereikende van de enquête 
gezien de verschillende soorten van onderwijs. 
De belangstelling voor de preekschetsen lijkt matig te zijn zoals deputaten reeds in hun rapport van 1992 
vermeldden. De situatie is per plaats dikwijls verschillend. Deputaten willen met een preekschets alleen 
maar dienstbaar zijn en zo mogelijk eraan meewerken dat het onderwijs een duidelijke plaats krijgt of 
behoudt in de gemeenten. Het zou misschien een mogelijkheid zijn een aantal reeds bestaande schetsen te 

--
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bundelen en ter beschikking te stellen. 
Wat de contacten met kerkleden betreft blijkt er een ruime variatie aan vragen te zijn, die met name over 

praktijksituaties gaan. 

3. Regionalisatie 

Uit het rapport van deputaten blijkt dat de classicale commissies er niet zijn of dat ze op _een enkele uitzon

dering na niet functioneren . Uiteraard is dit een teleurstellende gang van zaken. Wellicht Is de sItuatIe plaat

selijk te verschillend zelfs per classis, overwegen deputaten. Als taak ~an een classicale commIssIe __ zou dan 

blijven een inventarisatie van de problemen in het ressort van d~ classis, alsoo_k het op de_ hoogte blijven van 

de situatie in de gemeenten en het toerusting geven op het gebied van chnstelijke opvoeding. .. . . 

Nu wijzen deputaten op het belang hiervoor _van plaatselijke commissies. H?ewel een plaatselijke commIssIe 

ook naar onze mening van betekenis kan Zijn , meent uw commIssIe dat hier een zeer belangnjke taak met 

name voor de kerkeraden ligt. Via huisbezoek en prediking zal het belang en de noodzaak van een opvoe-

ding in de vreze des HEEREN benadrukt moeten worden. .. . . . 

Ook contacten van deputaten met jeugdouderlingen via b.v. een onderw1jsbnef zouden hier van betekenis 

kunnen zijn. . . . 
Deputaten zouden plaatselijke commissies wellicht goed dienen met het uitgeven van een InstructI9. voor de 

werkwijze van een plaatselijke commissie. Het zal belangrijk zijn dat de behoefte aan een plaatselijke com

missie wordt gezien. 
Wellicht dat vanuit plaatselijke commissies ook weer behoefte gevoeld gaat worden aan contacten _ met 

andere plaatselijke commissies. Hier zouden dan op termijn nieuwe mogelijkheden liggen voor de classicale 

commissies. 

4. Contacten met anderen 

Met betrekking tot "De Vijverberg/Felua• is door de commissie gevraagd naar de verdere uitbreiding van de 

Vijverberg/Felua door fusies en de verantwoordelijkheid van deputaten hierin. Uit het antwoord van deputa

ten bleek dat deputaten bij de fusies en de daarbij ontstane nieuwe bestuur~structuur met name erop _heb

ben gelet dat de identiteit gegarandeerd is en bewaakt wordt. Overigens zijn ook Deputaten ADMA In de 

stichtingsraad vertegenwoordigd. 

5. Contacten met predikanten naar art.6 K.O. 

Hoewel de predikanten naar art.6 K.O. werken onder verantwoordelijkheid van een kerkeraad lijkt het de 

commissie toch ook van belang, zowel voor de kerken als voor de betreffende predikanten, dat er_ een gere

geld contact bestaat tussen deze predikanten en deputaten, mede met het oog op de bepaling In de K.O. 

art.6 sub 2 e. "dat de deputaten de generale synode verslag doen van de inhoud en de voortgang van deze 

bijzondere arbeid.". . 
Het is positief dat deputaten de betreffende predikanten bezoeken. 

6. Bezinning 

De belangstellingsenquête. . . _ 

In een uitvoerige bijlage, en bijlage daarbij , geven deputaten een toelichting op de gehouden enquete:_ In 

deze toelichting worden allerlei ontwikkelingen genoemd die de Schriftgetrouwheid van het chnstelijke 

onderwijs bedreigen. Vrij uitvoerig hebben deputaten zich hierop bezonnen. De kerkeraden hebben de vra-

gen beantwoord zonder deze bezinning te kennen. .. .. 
Er is gekozen voor een enquête met korte vragen, om een behoorlijke respons te knJgen. Eventueel zou, 

volgens deputaten, nog een tweede enquête met meer genuanceerde en toegespitste vragen gehouden 

kunnen worden. 
Naar de mening van de commissie was een scherpere differentiatie tussen basis- en voortgezet onderwijs 

verhelderend geweest. 
De commissie deelt de bezorgdheid van deputaten zoals die verwoord is in de aanbevelingen. 

Ook naar de mening van de commissie is de situatie van het christelijke onderwijs ernstig, al is er verschil 

per regio. . .. _ . 
Maar ook daar waar het goed lijkt te gaan is waakzaamheid zeker op zijn plaats. De veranderingen gaan dik

wijls bijna onopgemerkt. Nu is de zorg over het christelijke onderwijs onderdeel van het -~eheel van de gees

telijke situatie. Ook in de kerken is immers veel aan de hand. Het zal van groot b,elang zijn dat er in de gezin

nen en in de gemeente een levende band is aan de HEERE en een leven uit Zijn Woord. Zo zal er In afhan

kelijkheid van en biddend om het werk van de Heilige Geest geluisterd worden naar God_s Woord. Tegen 

deze achtergrond heeft de commissie ook de aanbevelingen van deputaten gelezen, waarbij met name aan

beveling 1 en 5 aandacht krijgen. 
In aanbeveling 2 en 4 wil de commissie, in overeenstemming met het onder ons vigerende reglement op de 

kerkvisitatie, graag spreken van onderwijs naar de gereformeerde belijdenisgeschriften. . 

De artikelen die deputaten lieten verschijnen zorgden voor reacties uit de kerken. Deze artikelen worden 

blijkbaar gelezen. 
Het mag een stimulans zijn om hiermee door te gaan. 
De commissie staat positief tegenover een verspreiding van de brochure "Handreiking Schoolkeuze•. Het 

lijkt de commissie juister om in de inleiding van de "Handreiking" eerst de belijdenis, dan het huwelijksformu

lier en de doopbelofte en daarna de kerkorde te noemen. 
Onder 5.1.D, Externe relaties, is sprake van pedagogische academies. Het is beter thans te spreken van 
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pabo's. Ook mist de commisie bij het noemen van een schoolbegeleidingsdienst de reformatorische school

begeleidingsdienst. 
Bij 5.3.A., Het opvoedingsdoel, wijzen deputaten op een binnen de Besturenraad gebruikte formulering van 

het opvoedingsdoel ,waaraan het belangrijkste, namelijk het opvoeden in de vreze des HEEREN ontbreekt. 

Binnen de commissie is in dit verband gesproken over een gevaarlijke tendens in de hedendaagse pedago

giek, m.b.t. gewetensvorming. De methode om tot morele beslissingen te komen kan doel op zich worden en 

voorrang krijgen boven de inhoud en norm van Gods Woord. 
Wat de toetsingslijst betreft lijkt het de commissie nuttig en belangrijk om aan te geven hoe zo'n lijst dienst 

kan doen. 
Deze "Handreiking" zal zeker ook dienen bij het bewust worden en onderkennen van de problemen en zor

gen rond het christelijke onderwijs. Zo kan de handreiking nog een bredere uitwerking hebben dan alleen 

voor de ouders die staan voor een schoolkeuze voor hun kind. 

7. De toekomst 

De gedachten van de deputaten voor de taken voor de nabije toekomst hebben de instemming van de com

missie. Bovendien laat het werk dat deputaten in de afgelopen periode verricht hebben, zien dat deze taken 

bij hen in goede handen zijn. 

8. Voorstellen 

De commissie stelt voor: 
1. deputaten dank te zeggen voor het omvangrijke werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht, en 

hun handelingen goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. in het licht van de belangstellingsenquête met het oog op de stimulerende en adviserende taak van 

deputaten jegens de kerken de volgende aanbevelingen over te nemen: 
1. Ouders en kerkeraden dienen duidelijk hun verantwoordelijkheid te verstaan t.a.v. de gedoopte kinde

ren der gemeente. Hieraan dient voortdurend grote aandacht te worden besteed in publicaties en ver

gaderingen, allereerst in gemeentelijk en zo mogelijk in ruimer verband in de meerdere vergaderingen. 

2. Nadrukkelijk en regelmatig dient het christelijke onderwijs dat naar Schrift en belijdenis is aan de 

orde te komen als het enige onderwijs dat voldoet aan de doopbelofte en dit dan zowel op de kerke

raadsvergaderingen, in de ambtelijke bearbeiding als in de prediking. 
3. De ouders en kerkeraden dienen zich bewust te zijn of te worden, dat er wel scholen zijn die zich chris

telijk noemen, maar waarvan de identiteit en het onderwijs niet in overeenstemming zijn met de gere

formeerde belijdenisgeschriften. Ook mag van hen worden verwacht, dat zij zich inzetten voor verbete

ring van het christelijke gehalte van het onderwijs en zich verzetten tegen verdere achteruitgang. 

4. De ouders en de kerkeraden dienen zich te bezinnen op andere mogelijkheden als ouders geen 

onderwijs meer aantreffen naar de gereformeerde belijdenisgeschriften, opdat gedoopte kinderen 

onderwijs ontvangen in overeenstemming met de doopbelofte. De deputaten voor kerk en onderwijs 

kunnen hierbij adviseren. 
5. Als die mogelijkheden er niet zijn, dienen ouders en kerkeraden zich te bezinnen op mogelijkheden 

om in het gezin en in de gemeente de kinderen van de gemeente zo'n godsdienstige opvoeding te 

geven, dat het gemis van goed christelijk onderwijs op de scholen wordt opgevangen. 

6. Opnieuw dient er intense aandacht gegeven te worden bij ouders en kerkeraden aan de bekende 

triade: kerk-gezin-school waarbij alle drie staan binnen de lichtkring van en zich houden aan het 

onfeilbare Woord des HEEREN. 
7. Het is van groot belang, dat bij te houden kerkvisitaties met bijzondere nadruk vraag Vl.9 van het 

reglement op de kerkvisitatie zal worden besproken. 
4. de deputaten op te dragen de kerkeraden te stimuleren tot het in het leven roepen van plaatselijke com

missies voor kerk en onderwijs om de betrokkenheid van ouders en kerkeraadsleden bij het onderwijs te 

bevorderen en om adequater te kunnen reageren wanneer zich moeilijkheden voordoen of dreigen voor 

te doen; 
5. de deputaten op te dragen zich te bezinnen op de vraag, hoe de aanvankelijk begonnen regionalisatie in 

enkele classes op de beste wijze voortgang kan vinden, als ondersteuning van de plaatselijke commis

sies en daarbij attent te zijn op mogelijkheden voor uitbreiding van deze regionalisatie; 

6. de deputaten opnieuw te verzoeken de kerkleden toe te rusten in hun taak aangaande het christelijke 

onderwijs d.m.v. publicaties in de kerkelijke pers, dit ter bevordering van een proces van bewustwording 

op het brede terrein van de onderwijsproblematiek; 
7. de deputaten opdracht te geven de Handreiking Schoolkeuze ter beschikking van de kerkeraden en 

kerkleden te stellen. 

J . van Dijken, rapporteur 



BIJLAGE 18 
art.45 
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RAPPORT 2 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; INZAKE RAPPORT DEPUTATEN 

EENHEID EN CORRESPONDENTIE: ONDERDEEL GEREFORMEERDE BOND IN DE 
NEDERLANDSE HERVORMDE KERK (G.B.). (3.2.) 

Uw commissie constateert in deze samensprekingen een stagnatie. De frequentie van de ontmoetingen is 

door de jaren heen verder teruggelopen. Het rapport wijst op de werkdruk bij het Hoofdbestuur vanwege 

s.o.w. 
Uit de notulen van deputaten is duidelijk dat zij vele pogingen hebben ondernomen om tot frequenter overleg 

met de G.B. te komen. Hetgeen niet is geluk1. 

Uw commissie stelt u het volgende voor: 
De synode 
constaterende 
1. dat de synode van 1992 uitsprak, dat er behoudens het verschillend verstaan van de artikelen 27-29 

N.G.B. op andere punten een grote mate van overeenstemming is geconstateerd met het Hoofdbestuur 

van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk; 
2. dat er dit maal slechts een gering contact is geweest met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond; 

van oordeel 
1. dat de situatie waarin de Gereformeerde Bond op dit ogenblik verkeert, begrip en meeleven vraagt; 

2. dat het niettemin te betreuren is, dat er slechts zo weinig contact is geweest; 
3. dat het wel goed is als er vormen van contact worden onderhouden met het Hoofdbestuur van de 

Gereformeerde Bond in de hoop dat er later mogelijk perspectief zal komen naar kerkelijke eenheid; 

besluit 
deputaten op te dragen de contacten met het Hoofdbestuur van de Gereformeerde Bond in de Nederlandse 

Hervormde Kerk waar mogelijk voort te zetten. 

BIJLAGE 19 
art. 72 

T.M. Hofman, rapporteur 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR HET BEHEER VAN DE ALGEMENE KAS TOT STEUN AAN 

DE KERKEN TEN BEHOEVE VAN DE VERZORGING VAN EMERITI PREDIKANTEN, 
PREDIKANTSWEDUWEN EN -WEZEN NAAR ARTIKEL 13 K.O. 

1. Het deputaatschap 
1. 1. Samenstelling 
Het deputaatschap bestaat uit de volgende broeders: 
G. Schouten, benoemd door de particuliere synode van het Noorden, secundus R. Hogewind. 
Ds. R. van Beek.benoemd door de particuliere synode van het Oosten, secundus J.G. van der Poel. 

Ds. E.E. Slofstra,benoemd door de particuliere synode van het Westen, secundus ds. A. Bijkerk. 

J.C. van Beveren.benoemd door de particuliere synode van het Zuiden, secundus J. Boer. 

Namens de generale synode hebben zitting de broeders: 
P. Zuidema, 1e penningmeester 
D. Lokhorst, 2e penningmeester en 
Drs. L.W. Bil , deputaat-actuaris. 
Ds. R. van Beek is voorzitter en br. J.C. van Beveren sekretaris. 

In de zomer van 1994, na de gehouden vergadering van de particuliere synode van het Noorden, namen wij 

afscheid van br. J.D. Wisman die 22 jaar zich met hart en ziel heeft ingezet voor de Emeritikas. Twintig jaar 

was hij daarvan voorzitter. Met grote dankbaarheid zien wij terug op een periode dat hij met grote deskun

digheid leiding gaf aan ons deputaatschap. Ds.R.van Beek werd in zijn plaats benoemd tot voorzitter. 

Br. D. Lokhorst heeft te kennen gegeven zich niet meer verkiesbaar te stellen als generaal deputaat in ver

band met de richtlijnen van de generale synode inzake de maximale zittingsperiode van deputaten. Separaat 

zullen wij u een voorstel doen toekomen ter vervulling van de vacature van 2e penningmeester. 

1.2 . Vergaderingen 
Vanaf oktober 1992 tot april 1995 (de sluitingsdatum van dit rapport) zijn deputaten elf keer in vergadering 

bijeen geweest:ln 1992 op 27 november. In 1993 op 26 maart, op 3 juni (moderamenvergadering) en op 26 

november. 
In 1994 op 11 maart, op 6 april , op 26 augustus (afscheid van br. J.D. Wisman) en op 2 december. In 1995 

op 13 februari (moderamenvergadering) , op 14 maart en 7 april. 
Op één na zijn alle vergaderingen gehouden in de Chr.Geref.Kerk van Amersfoort. Enkele vergaderingen 

zijn besteed aan het synodale rapport over de positie van de predikanten naar artikel 6 K.O. 
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2. Voortgang van het werk 

2. 1. Contacten met emeriti - wel en wee 
Gedurende de verslagperiode hebbe_n deputaten hun_ werkzaamheden, zoals dit door de generale synode is 

opgedragen, regelmatig kunnen verrichten met de primI-deputaten zonder dat daarbij secundi behoefden te 
worden ingeschakeld. 

Na de generale synode 1992 zijn de volgende predikanten met emeritaat gegaan: 
In 1992 met ingang van 1 december: Ds. B. Bijleveld en Ds. Th. Rutters. 
In 1993 met ingang van 1 februari Ds. M. Vlietstra. 
met ingang van 1 september Ds. J.P. van den Boomgaard. 
met ingang van 1 ok1ober Ds. P. van Zonneveld. 
met ingang van 1 november Ds. W. van Benthem. 
met ingang van 15 november Ds. H. van der Schaaf. 
met ingang van 1 december Ds. H.C. van der Ent. 
In 1994 met ingang van 1 januari Ds. G. Leendertse en Drs. J. Kievit. 
In 1995 met ingang van 1 januari Ds. J.H. Carlier, Ds. M.Rebel en met ingang van 7 januari Ds. D. 
Slagboom. 

Overledenen 
Uit de kring van de emeritipredikanten zijn overleden in 
1992: Ds. J. Kampman op 9 juli. 
1993: Ds. G.J. Buijs op 4 april. 
1994: Ds. H.W. Eer\and op 5 februari. Ds. B. Bijleveld op 7 mei en Ds. R.J . van Pagée op 23 september. 
Uit de kring van de predikantsvrouwen zijn overleden in 
1992: de echtgenote van Ds. C.J.Ph. Sobering op 1 januari. 
1994: mevrouw J. Nieuwenhuijze-Ploeg op 13 januari en mevrouw M.P. Brandsma-Bikker op 25 oktober. 
Van de predikantsweduwen zijn overleden in: 
1992: mevrouw W. van der Zaal-Veerman op 15 juni en mevrouw W.A. Kleisen-Ester op 7 augustus .. 

1993: mevrouw J.M. Overdu1n-Por op 3 augustus, mevrouw M. Kraan-Veerman op 14 augustus en mevrouw 

G.J. Kampman-van Elburg op 10 november. 
1994: mevrouw W.A. Prins-Kleyn op 27 december. 
In 1992 nam het aantal predikantsweduwen toe met één door het overlijden van Ds. J. Kampman op 9 juli. 

In 1993 werd het aantal predikantsweduwen met drie vermeerderd door het overlijden van de predikanten 

Ds. J.W. van de Gronden op 14 januari, Ds. P. Beekhuis op 2 april en Ds. H.E. Sterk op 12 mei. 

De Here zegene alle nabestaanden met Zijn troost en genade. 

8.ij bijzondere gelegenheden op hoogtijdagen, bij ambts- en voorzover wij daarvan kennis dragen bij huwe

hJksJub1lea, kroonveriaardagen en ernstige ziekte besteden deputaten daar aandacht aan door het brengen 
van een persoonlijk bezoek. 
Door de emeriti worden deze persoonlijke kontakten zeer gewaardeerd. Deputaten ontvingen in verband 

daarmede veel dankbare briev.en en/of telefo_nisch waarderende reak1ies van de emeriti. Eénmaal per jaar 

medio december verzenden WIJ aan alle emeriti de trad1t1onele "Decemberkontaktbrief' met de beste wensen 

voor de Kerstdagen en de jaarwisseling, waarin het wel en wee van de emeriti en deputaten in het afgelopen 
Jaar wordt gememoreerd. 
In antwoord daarop krijgen wij veel vriendelijke brieven en telefoontjes. 

2.2. Betaling minimumbijdragen door I.E.R. Carambei (Brazilïe) 

In ons verslag aan de vorige generale synode Apeldoorn 1992 vermeldden wij onze zorgen in verband met 
de achterstand in betaling van de minimumbijdrage door de lgreja Evangélica Reformada te Carambei. Met 

genoegen kunnen wi)._u_ nu mededelen dat deze achterstand in betaling geheel is ingelopen en aangezui

verd. Door de repatriering van Ds.J.C.Hardeman naar Nederland is in Brazilië geen Chr.Geref.predikant 

meer, zodat de betaling van de minimum bijdrage nu niet van toepassing is. 

2.3. Studierapporten 
In verband met de vervulling van de opdracht van de generale synode 1992 gehouden te Apeldoorn om de 

generale synode 1995 nader te informeren en te adviseren over de positie van de predikanten die een roe

ping hebben aanvaard tot het verrichten van bijzondere arbeid, zoals in artikel 8, sub a, van de instructie 

voor deputaten is vastgelegd, hebben wij onze bevindingen neergelegd in een rapport en dat rapport sepa

raat toegezonden aan uw synode. Ons voorstel daarover aan de generale synode staat in genoemd rapport. 

B1J aanvaarding van ons voorstel verzoeken wij u hieraan terugwerkende kracht te geven tot 1 januari 1993, 

zulks In verband met de positie van één der artikel 6-predikanten. 
In dit verband kunnen wij u tevens berichten dat deputaten kennis hebben genomen van het rapport van de 

ge.nerale studie- en adviescommissie, onder voorzitterschap van drs. J.C.L. Starreveld, omtrent mogelijke 

wIJzIgIngen In stelsel en overige voorwaarden van de instructie voor deputaten naar artikel 13 K.O., dat door 

bo~envermelde commissie aan ons ter kennisneming werd toegezonden. 
W1J hebben deze geste van de commissie zeer gewaardeerd en ons uiteraard toch onthouden een reactie 

daarover te geven, daar het tot de bevoegdheden behoort van uw generale synode om bedoeld rapport te 

bespreken en daarover eventueel beslissingen te nemen. In hoeverre ons meerderheidsstandpunt en het 

minderheidsstandpunt, gerich_t aan de generale synode 1992, daarbij nog aan de orde zullen komen op deze 

synodale vergadering laten WIJ gaarne aan u over. Deputaten wensen u veel wijsheid toe. 
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2.4. Offervaardigheid 
De kerken laten steeds weer zien, dat zij de roeping tot verzorging van onze emeritipredikanten, predikants

weduwen en -wezen verstaan. Mede gelet op de toegepaste verhoging van de minimumbijdrage van de 

laatste drie jaren ten behoeve van de emeritikas, noodzakelijk voor de toekomstige verplichtingen ten aan

zien van onze emeriti , komt in de offervaardigheid de liefde tot Gods zaak duidelijk uit. Wij willen dit met 

dankbaarheid vermelden. 
Wij mogen thans aan 35 emeritipredikanten en aan 25 predikantsweduwen de door de generale synode 

vastgestelde uitkeringen doen uitbetalen. Het aantal halfwezen bedraagt momenteel 10. In verband met de 

verzorging van deze kinderen wordt aan een vijftal weduwen een verhoogde uitkering betaald. 

2.5. Contact met de Stichting Emeritaatsvoorziening "S.E. V. • 

In mei 1994 ontvingen deputaten het verzoek voor een gesprek van het bestuur van de Stichting 

Emeritaatsvoorziening "S.E.V." van de Nederlands Gereformeerde Kerken, gevestigd te Ermelo, om elkaar 

beter te leren kennen. Vervolgens om elkaars regelingen met betrekking tot de emeritering over en weer te 

bespreken, uiteraard vrijblijvend, zonder dat daar over en weer consequenties uit zouden kunnen worden 

getrokken. 
De Stichting "S.E.V." is opgericht na de splitsing eind zestiger jaren in de Gereformeerde Kerken 

Vrijgemaakt en heeft een deel van de bezittingen en verplichtingen van de destijds in de Gereformeerde 

Kerken Vrijgemaak1 funktionerende stichting overgenomen. 

De Stichting "S.E.V." is dus te vergelijken met onze Emeritikas. 

In de ontwikkelingen binnen de Nederlands Gereformeerde Kerken en onze kerken doen zich thans situaties 

voor waar de NG-kerk en de CG-kerk in één of andere vorm nauwer met elkaar (gaan) samenwerken. In 

sommige gevallen gevallen heeft dit geleid van overleg en samenwerking tot kanselruil. Maar er zijn ook nog 

verdergaande vormen te noemen. De voorbeelden van samenwerkingsgevallen willen wij hier verder buiten 

beschouwing laten. Tot nu toe staan zij en wij op het standpunt, dat de kerkelijke gebondenheid van de pre

dikant bepalend is voor de vraag welke instantie de zorg draagt voor de uitkeringen bij emeritering of, bij eer

der overlijden van de predikant, voor diens weduwe en kinderen. 

Tijdens genoemd gesprek kwamen onder meer aan de orde de minimum-bijdragen van de kerken aan de 

lasten van de emeritaatsvoorziening van beide instellingen. Daarbij bleek dat de minimum-bijdrage per 

lid/dooplid aan onze Emeritikas belangrijk lager is dan de bijdrage aan de Stichting "S.E.V.". Onze minimum

bijdrage bedraagt momenteel f. 20,80 en bij hen is de huidige bijdrage f. 38,- per lid/dooplid. 

De Stichting "S.E.V." heeft haar toekomstige verplichtingen aan emeritaatsuitkeringen voor ongeveer 90 pro

cent kapitaaldekkend gereserveerd. Bij onze Emeritikas bedraagt deze reserve ongeveer dertig procent. 

Onze uitkeringsgrondslag bedraagt thans f 64.453,- en bij de NG-kerken werkt men met een minimum-uit

keringsgrondslag van f 64.000,- en een maximum-uitkeringsgrondslag van f 90.000,- per jaar, al naar 

gelang van het betreffende honorarium van de predikant in zijn gemeente. 

Zo hebben deputaten tijdens dat kennismakingsgesprek, dat op 7 maart j.l. heeft plaats gevonden, over en 

weer mededelingen gedaan over de eigen regelingen. We zijn uit elkaar gegaan met de afspraak de huidige 

situatie te continueren doch mochten er in de toekomst eventueel situaties ontstaan die voor de beide kas

sen of voor één der kassen consequenties zouden opleveren, dat we dan daarover met elkaar zullen spre

ken. 

3. Financiën 

3.1. Uitkeringen 
In verband met de inbouw (in 1993) van de AOW/AWW-premie in het minimumtraktement is het nodig dat 

tot een andere berekeningswijze van de uitkeringen wordt gekomen. 

Een logisch gevolg van de inbouw in het minimumtrak1ement is, dat het percentage van 145 (artikel 5 van de 

instructie) wordt teruggebracht tot 135. Immers door de generale synode 1986 werd het percentage van 135 

verhoogd naar 145 ter gedeeltelijke compensatie van de premie AOW/AWW. 

Verder behelst onze regeling dat -praktisch vertaald- 80% van de AOW/AWW-uitkering in mindering wordt 

gebracht op de uitkering uit onze kas. Hoewel dit bij de invoering (GS-1980) vrij algemeen gebruikelijk was 

bij de pensioenfondsen, is dit inmiddels achterhaald en wordt door de meeste pensioenfondsen of volledig of 

met 10/7 van de AOW/AWW-uitkering of een afgeleide daarvan rekening gehouden. 

Wij achten het dan ook verstandig dat dit onderdeel , nu er toch een wijziging moet worden aangebracht, 

wordt aangepast, zij het dat de wijziging niet tot een verlaging van de uitkeringen uit onze kas mag leiden. 

Als uitgangspunt dient te worden gehandhaafd dat de uitkeringen jaarlijks met ten minste eenzelfde percen

tage stijgen als het minimumtrak1ement voor predikanten met tien dienstjaren. 

Voor zover dit in de nieuwe regeling die wordt voorgesteld niet het geval is, zal voorlopig door middel van 

een toeslag hierin moeten worden voorzien en te zijner tijd -na onder andere meer helderheid over de AOW 

en de Nabestaandenwet- dit binnen het bestaande systeem te worden geregeld. 

Vergelijking van de huidige regeling met de nieuwe regeling, zoals die wordt voorgesteld . 

Huidige regeling 
Hoogte van de uitkeringen volgens de huidige regeling in 1995, waarbij het minimumtrak1ement is aangepast 

sinds 1992 aan de verhogingen zoals door Deputaten voor Financiële Zaken is geadviseerd, (zonder 

inbouw). 

Basisgegevens: 
Minimumtraktement 
Uitkeringsgrondslag 145% van f.44.450,
AOW-uitkering gehuwd met toeslag 
AOW-uitkering alleenstaand 
AWW-uitkering met kinderen beneden 18 jaar 
AWW-uitkering alleenstaand 

Predikanten gehuwd: 
70% van f 64.453,
af: 80% AOW 

uitkering 

Predikanten weduwnaar (alleenstaand): 
70% van f 64.453,-
af: 80% AOW 

uitkering 

Weduwe 65 jaar e.o. (alleenstaand): 
50% van f 64.453,-
af: 80% AOW 

uitkering 
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Weduwe met 2 of meer kinderen beneden de 18 jaar: 
70% van f 64.453,-
af: 100% AWW 

bij:20% AOW-gehuwd 

uitkering 

Nieuwe regeling: 

[ 44.450,-
64.453,-
21.720,-
15.160,-

" 21 .031 ,-
14.370,-

= f 45.118,
= " 17.376,-

/ 27.742,-

=t 45.118,-
12.128,-

f 32.990,-

=! 32,227,
= " 12.128,-

/ 20.099,-

=t 45.118,-
21 .031 ,-

[ 24.087,-
4.344,-

f 28.431 ,-

Met als basis het minimumtraktement (met inbouw) 1995 zoals dat door Deputaten Financiële Zaken is 

geadviseerd. 
Minimumtraktement f 51 408 _ 

Uitkeringsgrondslag 135% " 59.401 '-

AOW/AWW-uitkering, zie de huidige regeling. · ' 

Predikanten gehuwd: 
70% van f 69.401 ,
af: 100% AOW 

bij : toeslag 

uitkering 

Predikanten weduwnaar (alleenstaand): 
70% van f 69.401,-
af: 100% AOW 

bij: toeslag 

uitkering 

Weduwe 65 jaar e.o. (alleenstaand): 
50% van f 69.401 
af: 100%AOW 

=! 48.581 ,
" 21 .720,-

f 26.861 ,
" 881 ,-

/ 27.742,-

=! 48.581 ,
" 15.160,-

~ 33.421 ,-
-,-

f 33.421 ,-

=t 34.701,-
15.160,-

f 19.541,-



bij: toeslag 

uitkering 
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Weduwe met 2 of meer kinderen beneden de 18 jaar: 

70% van f 69.401 ,-
af: 100% AWW 

bij : toeslag 

uitkering 

558,-

f 20.099,-

=t 48.581 ,-
21 .031 ,-

t 27,550,-
881 ,-

f 28.431 ,-

Gezien de oplossing waarvoor gekozen is, heeft dit nauwelijks financiële gevolgen voor onze kas. Het betreft 

op jaarbasis een meeruitgaaf van f 9.200,- (inclusief vakantietoelage) , namelijk f 1.800,- inzake vier pre

dikanten weduwnaar, alsmede f 6.700,- voor een zestal waarop de 15% vrijstelling van toepassing is en 

f 700,- aan restitutie premieheffing volksverzekeringen. 

3.2. Minimumbijdrage 
Ten aanzien van de hoogte van de minimumbijdrage mogen wij u kortheidshalve verwijzen naar de in 

de bijlage gevoegde prognoseberekeningen van deputaat-actuaris Drs.L.W. Bil. Hieruit blijkt, dat de 

minimum-bijdragen momenteel f 29,08 zouden moeten bedragen. 

4. Kerkorde 

4. 1. Aanpassing artikelen 
In verband met de nieuwe uitkeringsregeling, zie eind punt 3.1., dient een drietal artikelen van onze 

instructie te worden aangepast, namelijk de artikelen 5, 7 en 12. Zie hiervoor onze voorstellen. 

Vervolgens is in artikel 3 niet geregeld de benoeming van de deputaat-actuaris. Wij verzoeken u na de 

1 e en de 2e penningmeester ook de actuaris te vermelden. 
In artikel 14 van de instructie is geregeld dat het weduwenpensioen op de weduwenuitkering in minde

ring kan worden gebracht. Aangezien bij het merendeel van de pensioenfondsen aan de kinderen een 

zelfstandig recht wordt toegekend, dient dit artikel dusdanig te worden aangepast dat ook hiermede 

rekening kan worden gehouden. Een tekstvoorstel hiertoe treft u bij de voorstellen aan. 

In artikel 20 van onze instructie (bijlage 5) staat een percentage van 16 vermeld. Dit moet op een ver

gissing berusten, aangezien het percentage 21,5 bedraagt, hetgeen door de GS-1980 is vastgesteld en 

tijdelijk teruggebracht naar 16 procent door de GS-1986, doch door de GS-1992 weer gesteld op 21 ,5 

procent. Ons verzoek is dit te wijzigen van 16 in 21 ,5 procent. 

5. Voorstellen 

Deputaten stellen u het volgende voor: 
5.1. De koppeling van de uitkeringsgrondslag aan het geadviseerde minimum-traktement van een predikant 

met tien dienstjaren ook voor de komende drie jaren te handhaven. 

5.2. De minimum-bijdragen als volgt vast te stellen: 

voor 1996 f 25,25 per lid/dooplid 
voor 1997 f 25,90 per lid/dooplid 
voor 1998 f 26,90 per lid/dooplid 

5.3. Ter bepaling van de uitkeringsgrondslag, als gevolg van de inbouw van de AOW/AWW-premie, het 

minimumtraktement van een predikant met tien dienstjaren met ingang van 1 januari 1996 te vermenig

vuldigen met de factor 1 .35 in plaats van 1 .45 en in artikel 5 van de instructie het percentage van 145 

dus te wijzigen in 135. 
5.4. Artikel 7 van de Instructie te wijzigen en de eerste alinea als volgt vast te stellen: 

"Een gehuwde of ongehuwde emerituspredikant ontvangt een zodanige uitkering uit de emeritikas dat 

deze, tezamen met zijn eventuele AOW-of AAW-uitkering 70% van de uitkeringsgrondslag bedraagt, 

alsmede een toeslag met betrekking tot het nadelige verschil als gevolg van de nieuwe berekeningswij

ze ingaande 1 januari 1996 ten opzichte van die daarvoor." 

Als AOW- voor een enz. , enz. 
5.5. Artikel 12 van de Instructie te wijzigen en de eerste alinea als volgt vast te stellen: 

"Een predikantsechtgenote die weduwe geworden is op een leeftijd van 40 jaar of ouder en geen kin

deren heeft te verzorgen, ontvangt een zodanige uitkering uit de emeritikas, dat deze tesamen met 

haar eventuele AWW- of AOW-uitkering 50 procent van de uitkeringsgrondslag bedraagt, alsmede een 

toeslag met betrekking tot het nadelige verschil als gevolg van de nieuwe berekeningswijze ingaande 1 

januari 1996 ten opzichte van die daar voor. 
Indien zij één kind heeft dan wel twee of meer kinderen te verzorgen heeft, ontvangt zij een zodanige 

uitkering uit de Emeritikas, dat deze tezamen met haar eventuele AWW-of AOW-uitkering gelijk is aan 

60 procent respectievelijk 70 procent van de uitkeringstoeslag, alsmede een in de vorige alinea 

genoemde toeslag." 
5.6. Aan het eind van de 2e regel op bladzijde 70 dient de nieuwe zin aldus te luiden: 

"Het voorgaande is ook van toepassing op het wezenpensioen waarop een/de kind/eren recht 
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5.7. 
h9.elt/hebben," dat een in het vorige lid bedoelde enz., enz. 

BIJ aanvaarding van ons voorstel met betrekking tot het Rapport inzake dienaren des Woords naar arti

kel 6 K._O., zoals genoemd onder punt 2.3. gelieve u de daarmee gepaard gaande wijzigingen in onze 

Instructie over te nemen. 

Deputaten wensen u bij al uw arbeid de leiding van de Heilige Geest toe. 

Bijlage 1.1 

BALANS PER 31 DECEMBER 

AKTIVA 

FINANCIELE VASTE AKTIVA 
Obligaties 
Beleggingsrekeningen 

VLOTTENDE AKTIVA 
Vorderingen en overlopende 
aktiva 
Liquide middelen 

TOTAAL AKTIVA 

PASSIVA 

RESERVE 
Reserve 

SCHULDEN 
Schulden op 
korte termijn 

TOTAAL PASSIVA 

Bijlage 1.2 

STAAT VAN BA TEN EN LASTEN 

BATEN 
Opbrengst bijdragen kerken 
Giften 
Legaten 
Intrest 

LASTEN 
Uitkeringen 
Diverse kosten 

BATIG SALDO 

1994 
f 

15.906.000 
1.360.744 

17.266.744 

---------

1.083.031 
816.518 

1.899.549 
======== 

19.166.293 

19.156.849 

9.444 

19.166.293 
-======== 

1994 
f 

1.592.110 
11.650 
34.274 

1.210.788 

2.848.822 
======== 

1.601 .981 
24.456 

1.626.437 
======== 
1.222.385 

Ds. R.van Beek , voorzitter 
J.C. van Beveren, sekretaris 

P. Zuidema, 1e penningmeester. 

1993 
f 

14.353.000 
1.185.444 

15.538.444 

---====== 

986.610 
1.553.445 

2.540.055 

18.078.499 

18.072.530 

5.969 

18.078.499 

1993 
f 

1.578.562 
3.539 

30.094 
1.156.703 

2.768.898 
======== 

1.413.025 
18.718 

1.431.743 
======== 
1.337.155 

1992 
f 

14.155.000 
649.944 

14.804.944 

924.535 
796.131 

1.720.666 

16.525.610 

16.522.437 

3.173 

16.525.610 
--======= 

1992 
f 

1.080.973 
10.675 
2.000 

1.122.046 

2.215.694 
======== 

1.232.002 
19.969 

1.251 .971 
======== 

963.723 
:::::======= 



BEGROTINGEN 1996, 1997 EN 1998 

BATEN 

Bijdragen kerken 
Giften/legaten 
Intrest 

LASTEN 
Uitkeringen 
Diverse kosten 
Batig saldo 
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1996 
f 

1.890.000 
10.000 

1.410.000 

3.310.000 
==== 

1.920.000 
23.000 

1.367.000 

3.310.000 
======== 

1997 
f 

1.940.000 
10.000 

1.510.000 

3.460.000 
======== 

2.020.000 
24.000 

1.416.000 

3.460.000 
======== 

1998 
f 

1.990.000 
10.000 

1.610.000 

3.610.000 

2.090.000 
25.000 

1.495.000 

3.610.000 
====== 

Toelichting 
Bijdragen kerken 
De minimum-bijdrage is overeenkomstig artikel 20 van de instructie voor de jaren 1996 t/m 1998 gebaseerd 

op een heffing van 21 ,5% van het minimum-traktement van predikanten met 10 dienstjaren, voor dienst

doende predikanten beneden de leeftijd van 65 jaar. Uitgaande van het jaarboek 1994, is dat aantal predi

kanten voor 1995 geraamd op 167 en voor de volgende drie jaren op: 

1996 - 168 
1997 - 169 
1998 - 170 

Predikanten vallende onder artikel 6 K.O. zijn niet in deze getallen begrepen. 

Uitgaande van een jaarlijkse verhoging van de traktementen met 2% geeft de volgende bedragen: 

voor 1996 1.02 x f 51.408 _ f 52.436 
voor 1997 1.02 x f 52.436 _ f 53.485 
voor 1998 1 .02 x f 53.485 _ f 54.555 

De minimum-bijdragen zit , in verband met het voorgaande geraamd op: 

voor 1996 168 x 0.21 x f 52.436 _ f 1.893.988 
voor 1997 169 x 0.215 x f 53.485 _f 1.943.377 
voor 1998170 x 0.21 5 x f 54.555 _f 1.993.985 

Het aantal leden en doopleden van onze kerken bedroeg, volgens het jaarboek 1994, op 1 januari 1994 

75.496, rekening houdende met een geleidelijke teruggang, heeft ons overeenkomstig het advies van depu

taten Financiële Zaken doen besluiten voor de jaren 1996 tot en met 1998 uit te gaan van 75.000 leden. 

Dit leidt tot een minimum-bijdrage per lid en dooplid van: 

in 1996 f 1 .893.988 : 75.000 _ f 25,25 afgerond f 25,25 

in 1997 f 1.943.377 : 75.000 _ f 25,91 afgerond f 25,90 

in 1998 f 1.993.985 : 75.000 _ f 26,59 afgerond f 26,60 

Intrest 
Hierbij is uitgegaan van aanvaarding van onze voorstellen en het advies van deputaten Financiële Zaken om 

als percentage 7% van de uitstaande gelden aan te houden. 

Uitkeringen 
Gebaseerd op onze voorstellen en er van uitgaande dat gedurende de jaren 1996 tot en met 1998 de trakte-

menten en de A.O.W./A.W.W.-uitkeringen jaarlijks met 2% stijgen, geeft de volgende berekening: 

Basisgegevens: 
1995 a. minimum-traktement 

b. A.O.W.-uitkering gehuwd (met toeslag) 

c. A.O.W.-uitkering ongehuwd 
d. A.W.W.-uitkering weduwe zonder kinderen 

e. uitkeringsgrondslag 135% van a 

f. toeslag 

In 1996 
f 

a. 
52.436 

b. 
22.154 

c. 
15.463 

d. 
15.024 

In 1997 
f 

53.485 
22.597 
15.772 
15.324 

f 51.408 
21.720 
15.160 
14.730 
69.400 

verschillend 

In 1998 
f 

54.555 
23.048 
16.087 
15.630 
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e. 70.789 72.205 73.650 

Op basis van het voorgaande zullen de uitkeringen bedragen: 

Voor weduwe Voor weduwe 

Voor em.-pred zonder kinde- zonder kinde-

Voor gehuwde ongehuwd/ ren (ouder ren üonger 

em.-predikant weduwnaar dan 65 jaar) dan 65 jaar) 

f f f f 
1996 1996 1996 1996 

70% van 70.789 70% van 70.789 50% van 70.789 50% van 70.789 

_ 49.553 _ 49.553 _ 35.395 _ 35.395 

af: af: af: af: 

A.O.W. 22.154 15.463 15.463 15.024 

27.399 34.090 19.932 20.371 

bij : bij : bij : bij : 

toeslag 898 toeslag toeslag 569 toeslag 569 

28.297 34.090 20.501 20.940 

======= ======= ======= 

1997 1997 1997 1997 

70% van 72.205 70% van 72.205 50% van 72.205 50% van 72.205 

50.544 50.544 36.103 36.103 

af: 22.597 af: 15.772 af: 15.772 af: 15.324 

27.947 34.772 20.331 20.779 

bij: bij: bij : bij : 

toeslag 916 toeslag toeslag 580 toeslag 580 

28.863 34.772 20.911 21 .359 

-======== ---==--== - - ---- -- ===--==== 

1998 1998 1998 1998 

70% van 73.650 70% van 73.650 50% van 73.650 50% van 73.650 

51 .555 51.555 36.825 36.825 

af: 23.048 af: 16.087 af: 16.087 af: 15.630 

28.507 35.468 20.738 21.195 

bij: bij : bij : bij: 

toeslag 934 toeslag toeslag 592 toeslag 592 

29.441 35.468 21.330 21 .787 

-===-==== -------- ----===== 

Bij de berekening van het bedrag dat aan uitkeringen is geraamd, zijn wij uitgegaan van de navolgende ver

onderstellingen: 
a. Het aantal predikanten dat in de jaren 1996, 1997 en 1998 een uitkering uit de kas ontvangt bedraagt 

resp. 38, 40 en 41 waarvan 4 weduwnaar en 4 beneden de 65 jaar. 

b. Het aantal weduwen in die jaren is geschat op resp. 27, 28 en 29, waarvan 3 met 1 kind van 18 jaar en 

ouder en 2 met 2 of meer kinderen beneden 18 jaar. 

c. De vakantietoeslag blijft gehandhaafd op 8%. 
d. Aan restitutie premieheffing volksverzekeringen zal in de jaren 1996 tot en met 1998 een bedrag moeten 

worden betaald van resp. f 90.000, f 95.000 en f 100.000. 

Diverse kosten 
Rekening is gehouden met een stijging van f 1.000 per jaar. 

Batig saldo 
Overeenkomstig het beleid dat d_e laatste jaren gevoerd is en in dit rapport opnieuw benadrukt, zijn wij van 

mening dat de batige saldi volledig aan de reserve dienen te worden toegevoegd. 

ACTUARIËLE CIJFERS IN HET FINANCIËEL JAARVERSLAG 1994 

De actuarieel berekende benodigde reserve per 31 december 1994 bedraagt: 31,4 miljoen. 
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Deze reserve is opgebouwd uit de contante waarde van de toekomstige uitkeringen voor de huidige predi

kanten en predikantsweduwen en de contante waarde van de ontvangsten. De uitkering is gebaseerd op het 

niveau van 1995. 

De contante waarde van de toekomstige uitkeringen: 
De contante waarde van de toekomstige ontvangsten: 

Benodigde reserve 

Toelichting op de ontwikkeling van de actuariëel benodigde reserve 

62,1 miljoen 
30,7 miljoen 

31 ,4 miljoen 

De ontwikkeling van de actuariêel benodigde reserve op basis van 4% bedraagt 31,4 miljoen ultimo 1994, 

ten opzichte van 27,1 miljoen ultimo 1993. Deze ontwikkeling wordt verklaard door apart te kijken naar de 

contante waarde van de uitkeringen en de contante waarde van de ontvangsten. 

De toename van de contante waarde van de uitkeringen bestaat uit de volgende componenten: 

Contante waarde uitkeringen ultimo 1993: 
Toename als gevolg van intrestopbrengst (4%): 
Uitkering in 1994 (voorspelling) : 
Toename als gevolg van uitkering stijging in 1995 (3%) 
Toename als gevolg van nieuwe predikanten: 
Verschil model en werkelijkheid : 

Contante waarde uitkeringen ultimo 1994 

58,7 miljoen 
2,4 miljoen 

-1 ,7 miljoen 
1,8 miljoen 
0,8 miljoen 
0,1 miljoen 

62, 1 miljoen 

De afname van de contante waarde van de ontvangsten wordt verklaard uit het minder aantal leden 75.500 

leden ultimo 1993 ten opzichte van 75.000 ultimo 1994. 

Contante waarde ontvangsten ultimo 1993: 
Effect van minder leden: 

Contante waarde ontvangsten ultimo 1994: 

Commentaar 

31 ,6 miljoen 
0,9 miljoen 

30,7 miljoen 

De actuarieel benodigde reserve is in 1 jaar toegenomen met 4,3 miljoen. Deze wordt voor 3,5 miljoen ver

klaard door onderdelen die niet in de berekeningen zijn meegenomen, dit zijn: 

minder aantal leden (75.000 i.p.v. 75.500): 
stijging van de uitkeringen met 3%: 
6 nieuwe predikanten: 

0,9 miljoen 
1,8 miljoen 
0,8 miljoen 

3,5 miljoen 

De stijging van de uitkeringen uit de Emeritikas (+3%) blijkt er ieder jaar voor te zorgen dat de benodigde 

reserve iedere keer fors moet stijgen. Dit is ook de reden waarom jaar op jaar de benodigde omslag fors 

stijgt. Bij ongewijzigd beleid zal het tekort verder toenemen. Hierbij zij opgemerkt dat de reserve pas ver na 

de eeuwwisseling (2020) negatief zou worden. 

Mogelijk te nemen maatregelen om deze tekorten te reduceren : 

- het minder snel laten stijgen van de uitkeringen uit de emeritikas wellicht in samenhang met een verlaging. 

- het jaarlijks verhogen van de omslag met een percentage dat hoger is dan de stijging van de uitkeringen uit 

de Emeritikas. 

Ten aanzien van de uitkeringen blijkt al enige jaren achtereen dat de procentuele stijging van de uitkeringen 

uit de Emeritikas groter is dat de stijging van het traktement van een predikant met meer dan 10 dienstjaren. 

Dit wordt veroorzaakt door het feit dat de AOW die meegenomen wordt bij de berekening van de uitkeringen 

uit de Emeritikas minder snel stijgt als de vastgestelde traktementen. 

Benodigde omslag 

Een gevolg van het jaarlijks tekort is dat ook de benodigde omslag jaar op jaar stijgt. Op bijlage 2 is aange

geven hoe deze zich over 1994 heeft ontwikkeld. 

De toekomst 

In het licht van het bovenstaande is er geprobeerd om op basis van een min of meer realistisch scenario een 
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maat te berekenen voor een jaarlijkse omslag stijging die behoort bij een jaarlijkse stijging van de uitkeringen 

met 2%. De omslag dient dan ongeveer met 2.8% te stijgen. 

In onderstaande tabel zijn andere verhoudingen aangegeven: 

jaarlijkse 
stijging 
uitkeringen 
Emeriti kas 

1% 
- 2% 
- 3% 

4% 

Per lid 

In guldens 

Uitkering: 

jaarlijks 
benodigde 
omslag 
stijging 

_ 0,8% 
_ 2,8% 
_ 4,4% 
_ 5,8% 

per eenmalige uitkeringsstijging van 1 % 

per jaarlijkse uitkeringsstijging van 1 % 

Leden: 
per 1000 minder leden 

Predikanten: 
per jaarlijks 1 nieuwe predikant 

1,5 

1.0 

o.s 

o.o 

29,08 

Omslag per lid 

0,29 
5,65 

0,39 

2,00 

2075 
2070 
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Uitkeringen: Predikanten geb1 29 .627 
Predikanten weduwnaar 35.394 
Weduwe met 2 kinderen 29.981 
Weduwe vanaf 65 jaar zonder tin, 21.470 
Weduwe jonger dan 65 jaar zonde 21.635 
Arbeid1on"e1cbitt 36.050 

Scenario : Rentc=4,0%; GBMV8(fü -5/-6; Uitkeringen 1995; echtgenote 3 jaar jonger dan de man 

zonder stijging van de uitkeringen; zonder nieuwe predikanten; 75.000 leden 

EMB952.WK1 Modellen 

Datum 
09/01/97 b:\data\lotus\emeriti\lavem.wkl 

Verwacht o.b.v. oude bestand ultimo 1994 

Afwijkingen t.o.v. verwachting vorig jaar (tecb 

Minder leden 

Stijging a.g.v. stijging uitkeringen ( + 3 % ) 

Stijging a.g.v. nieuwe predikanten 

Verschil omslag fl. 20,80 i.p.v fl. 26,84 

Benodigde omslag Ultimo 1994 

Waarde 
Uitkenngen 

(x 1 mln.) 

59,4 

0,1 

1,8 

0,8 

62,05 

Omslag 
(in guldens) 

26,84 

0,05 

0,18 

1,18 

0,57 

0,27 

29,08 

1 

1 
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14.0 
13,0 
12,0 
11,0 

10,0 
9,0 

8,0 
7,0 

6,0 
5,0 
4,0 

3,0 

2.0 
1,0 

0.0 

Scenario 

Scenario 

Modellen 

Datum 

Omslag 1995 20,80 
jaarlijkse stijging premie 2,80% 
Beleggingsopbrengst 7,50% 
jaarlijkse stijging uitkeringen 2,00% 
aantal leden 75000 
·aarlïkse nieuwe rediuntcn 4 
: Rentc=4,0%; GBMV8CB5 -5/-6; Uitkeringen 1995; echtgenote 3 jaar jonger dan de man 

zonder stijging van de uitkeringen; zonder nieuwe predikanten; 75.000 leden 

EMB952.WK.1 

09/01/97 b:\data\lotus\emeriti\layem.wkl 



BIJLAGE20 
art. 72 

262 

RAPPORT INZAKE DIENAREN DES WOORDS NAAR ARTIKEL 6 K.O. 

Naar aanleiding van de opdracht van_ de generale synode 19~2 om de generale synode 1995 nader te infor
meren en te adviseren over de posItIe van de predikanten die een beroeping hebben aanvaard tot het ver
richten van bijzondere arbeid, zoals in artikel 6 K.O. is omschreven en over de toepassing van artikel 8 van 
de instructie voor deputaten naar artikel 13 K.O. kunnen wij uw synode het volgende rapporteren . 
Sinds in 1572 de godsdienstvrijheid begon te gloren en Prins Willem van OranJe een hofprediker aanstelde 
en weldra ook andere adellijke of hoge families een eigen predikant begeerden kwam de vraag op welke 
plaats deze predikers in het Gereformeerde kerkverband innamen. 
De Nationale Synode van Dordrecht 1578 nam ten aanzien van deze dienaren des Woords de volgende 

bepaling op: 

art. 8-: · 11 k d t 
Die in eenigher vorsten ofte anderer heeren hoven den diens_! de~ Woordts bedienen su en ooc or en • 
lick ende wettelick ghelijck andere beroepen werden, der beliJdenisse des gheloofs ende kerkelicke orde
ninghe onderschrijven ende uut den alder bequaemsten des hofghesIns ouderl1nghen ende diakenen 
stellen.Sij sullen oock in classen ende synoden verschI1nen, ende hen het oordeel der selver als andere 

dienaers onderwerpen. 

Op de Synode Middelburg 1581 is dit artikel uitgebreid tot de diensten in de gast- of weeshuizen met de 

woorden: . . 1 11 k 
"Ende soe feele der gheener anghaet, die in gasthuysen ofte weeshuysen d1en;n, die se ue su en ooc 
gehouden zyn naar die kerckelycke ordeninghe oft ord1nantIe haer te regulieren. 

Door de Synode van 's-Gravenhage 1586 werden de bepalingen van de vorige synode opnieuw geredigeerd 

en kort samengevat in: 

art. ~~I oock gheen Dienaer Dienst moghen aennemen in eenighe besondere heerlijckheden, gasthuysen oft 
andersins, tensij, dat hij voerhenen gheadmitteert end_e toeghelaten SIJ, vol~hende de voerghaende art1J· 
kelen; ende sal oock nietmin als andere kerckenordeninghe onderworpen s1Jn . 

Deze redactie is door de synode van Dordrecht 1618-19 woordelijk overgenomen en enkele e_euwen onver
anderd gebleven. (Zie: De Kerkenordening door Joh.Jansen, deel 1. Van de diensten. N11verdal 1917, 

bld.204.) 

1. Gereformeerde Kerken in Nederland 

Uit de opmerking van ds. Joh. Jansen mag duidelijk zijn dat de Gereformeerde Kerken in Nederland de tekst 
van art.6 D.K.O. ongewijzigd hebben overgenomen. 
Wel is dit artikel naderhand aangepast aan de taalkundige ontwikkeling. In "Gereformeerd Kerkrechr door 
dr. H. Bouwman, Kampen 1928 luidt art.6 der kerkenordening: . . . .. . 

"Ook zal geen Dienaar dienst mogen aannemen in eenige pa_rt1culiere heerlijkheden, gast_hu1zen of 
anderszins, tenzij dat hij voorheen geadmitteerd en toe.gelaten ZIJ , volgen_s ~e voorgaande artikelen, en 
hij zal ook niet minder dan andere aan de Kerkenordening onderworpen zI1n. 

In de "Korte Verklaring van de KERKENORDENING" door ds. Joh. Jansen, tweede vermeerde_rde en herzie
ne druk, Kampen 1937, komt art.6 ongewijzigd voor. Ten aanzien van de positie van geesteliJke verzorgers 
in Christelijke Stichtingen, die kerkelijk neutraal zijn , merkt ds. Jansen het volgende op: 

"Zoals in een huisgezin de vader den huiselijken godsdienst leidt, zoo kan he_t bestuur e_en huisvader of 
een afzonderlijk aangesteld geestelijk verzorger opdragen een gest1chtsgod_sd1enst In te richten. Zulk een 
geestelijk verzorger is dan echter, al is hij ook pre,dikant geweest en ementu~_ verklaard,_ in q~alite1t van 
geestelijk verzorger geen dienaar des Woords; zI1n prediking Is geen ambtelijke bediening, z11n woning 

geen pastorie enz. 
Zoo is de verhouding in onze christelijke gestichten. . 
De losmaking van een dienaar, die tot geestelijk verzorger_ werd ~enoemd, geschiedde dan ook aldus: 
a. Dat zulk een dienaar emeritus verklaard, en van den dienst zI1ner gemeente ontslagen wordt. 
b. Dat de emeriteering op gewone wijze plaats heeft, maar zonder financieële verplichting voor de kerk, 

die hem emeriteert. . 
c. Dat hij zijn radicaal behoudt en op verzoek der kerken het ~oord en de sacramente,n mag bedienen. 
d. Dat zijn geestelijken arbeid in het gesticht geen ambtelijk karakter draagt en zI1n prediking geen 

bediening des Woords, maar "een stichtelijk woord" is. .. . 
e. Dat hij als "geestelijk verzorger" geen toegang heeft tot de kerkelijke vergadenn~_en, doch alleen als 

emeritusdienaar zijner kerk aldaar de kerkeraadsvergadenngen zou kunnen b11wonen en naar de 
classis afgevaardigd zou kunnen worden, enz. maar dan in zijn oude gemeente en classe alleen. 

Aan de "Verklaring van de Kerkorde van de Gereformeerde kerken in Nederland" door dr.D. Nauta, Kampen 
1971, bladzijden 82 tot en met 87, ontleenden we het volgende: . . . . 
De Synode 's-Gravenhage 1949 wijzigde de redactie en nam een nieuw artikel In de toenmalige kerkorde 
op. Dit nieuwe artikel 13A luidt als volgt: 

263 

"In geval een dienaar door de generale synode of in overeenstemming met door haar goedgekeurde 
bepalingen geroepen wordt tot een arbeid ten beh_oeve van de kerken in het gemeen, die een geestelijk 
karakte,r d_raa~t en met de roeping tot de verkondiging van het Evangelie in nauw verband staat, waar
door h1J zI1n dienst In de gemeente niet langer kan uitoefenen, zal hij geacht worden in dienst te staan 
van de kerken In het gemeen en als zodanig ook de eer en de naam eens dienaars behouden. 
In geval een dienaar een arbeid g_aa_t uitoefenen, die een geestelijk karakter draagt en met de roeping tot 
de verkond1gmg van het Eva~gelie In nauw verband staat, waardoor hij zijn dienst in de gemeente niet 
langer kan uitoefenen, zal h1J toch de eer en de naam eens dienaars behouden met dien verstande 
evenwel dat de kerk, die hij __ gediend heeft en aan welke hij in het vervolg verbo~den zal blijven, niet 
gehouden Is hem verder In zI1n nooddruft te verzorgen, waartoe evenwel vereist zal zijn het voorafgaand 
oordeel van de classis, met kennis en approbatie van de deputaten der particuliere synode." 

Genoemd artikel 13A is _op de Synode Assen 1957, (ingangsdatum 1 januari 1959) gesplitst in een tweetal 
artikelen en wel In de artikelen 15 en 16, welke als volgt luiden: 
art. 15.: 

Een dienaar des Woords, die, met bewilliging van de kerkeraad, met goedkeuring van de classis en met 
medewerking en goedvindl'1n van de door de particuliere synode aangewezen deputaten, arbeid aan
vaardt, die wel een geestelijk kara~er draagt en met de roeping tot de verkondiging van het evangelie in 
rechtstreeks verband staat, maar die voor hem een verhindering is om zijn taak in de gemeente te blij
ven ver~chten, zal toch de eer en de naam van een dienaar behouden en ten aanzien van zijn ambtelij
ke posItIe aan de gemeente, welke hij het laatst diende, verbonden blijven. 

art. 16: 
Een dienaar des Woords, die door de generale synode of in overeenstemming met door haar goedge
keurde bepalingen geroepen wordt tot arbeid in opdracht van of ten behoeve van de gezamenlijke ker
ken, die wel een geestelijk karakter draagt en met de roeping tot de verkondiging van het evangelie in 
rechtstreeks verband staat, maar die voor hem een verhindering is om zijn taak in de gemeente te blij
ven vemchten, zal geacht worden In dienst te staan van de gezamenlijke kerken en de eer en de naam 
van een dienaar behouden. 

Artikel 15 handelt over "Andere arbeid met behoud van het radicaal." In het rapport van uw deputaten aan de 
generale synode van onze kerken Apeldoorn 1992 hebben deputaten reeds aandacht aan dit artikel 
geschonken, alsmede a.m he,t commentaar dat Dr.D. Nauta eraan heeft gewijd. 
Terwille van de belangnJkhe1d van de materie welke in dit artikel aan de orde is menen deputaten er nog
maals aandacht aan te moeten schenken. 
Dr. Nauta heeft er in zijn commentaar op gewezen dat in het verleden binnen het kerkverband verschillend 
werd geoordeeld over de vraag in hoeverre andere arbeid met een geestelijk karakter uitsluitend verricht kan 
worden door een dienaar des Woords. Met name __ ten aanzien van _leraren voor godsdienstonderwijs aan 
middelbare scholen werd m het verleden sterk betw11feld of deze arbeid, hoe belangrijk op zich zelf, door die
naren des W()ords mocht_ worden verricht, indien het aanvaarden van de functie van leraar tot gevolg zou 
hebben dat h11 zI1n ambt binnen de gemeente niet meer zou kunnen verrichten. 
De algemene opvatting was dat het geven van godsdienstonderwijs moeilijk geacht kon worden in recht
streeks verband te staan met de roeping tot de verkondiging van het evangelie. 
De synode van 's-_Gravenhage 1949 achtte dit verband aanwezig indien een predikant voor het geven van 
godsd1enstonderw11s door een kerkeraad daartoe werd beroepen en de kerkeraad rechtstreeks toezicht uit
oefende op de door de predikant terzake verrichte arbeid. 
Dr. Nauta wijst _er op dat de synode Sneek 1969 een tegengestelde uitspraak heeft gedaan, door te verkla
ren dat de arbeid door een godsdienstleraar verricht wel een geestelijk karakter draagt en met de roeping tot 
de verkondiging van het evangelie in rechtstreeks verband staat. 
Zij is zelfs nog verder gegaan, door uit te spreken dat ook degenen die tevoren niet in het ambt van dienaar 
des Woords werkzaam zijn geweest, mits zij de vereiste theologische opleiding hebben ontvangen door de 
kerk ter plaatse waar de desbetreffende school zich bevindt, kunnen worden beroepen. ' 
Dr. Nauta Is van mening dat deze uitspraak van de synode moeilijk valt te rijmen met de bewoordingen van 
de kerkorde welke spreekt in termen van: "het behouden van de eer en van "het verbonden blijven." 

2. Christelijke Gereformeerde Kerken 

In de kerkorde van Dordrecht anno _ 1618-19 en de synodale bepalingen der Christelijke Gereformeerde 
Kerk, docent P.J.M. de Bruin e.a., uitgave Dordrecht - D.J. van Brummen - 1923 is in artikel 6 onder het 
hoofd: ' 

'HEERLIJKHEDEN EN GASTHUIZEN' 
het volgende bepaald: 
"Daar zal ook geen _dienaar __ den dienst mogen_ aannemen in eenige particuliere Heerlijkheden , 
Gasthuizen of anderszins, tenzI1 h1J te voren geadmitteerd en toegelaten zij volgens de voorgaande arti
kelen. 
Hij zal_ook_ niet minder dan anderen der Kerkenordening onderworpen zijn ." 
Dit artikel In de kerkorde Is nagenoeg gelijk aan die in de Gereformeerde Kerken in Nederland zoals dr. 
Bouwman die weergeeft in zijn uitgave "Gereformeerd Kerkrechr, Kampen 1928. ' 

.~e generale synode van onze Kerken, Apeldoorn 1927, nam het besluit tot herziening van het 
Reglement Algemeene Kas tot ondersteuning van EMM.Predd.; Pred. Wed. en Weezen" en droeg aan 

een commissie op de kerkeraden vóór 1 januari 1931 haar rapport toe te zenden. 
De commissie bestond uit de volgende personen: 



Prol. P.J.M. de Bruin 
ds. A.H. Hilbers 
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ds. L.H. van der Meiden 
oud. B.J. Boerrigter. 
Uit dit rapport, waarin een principiële verklaring van art. 13 D.K.O. wordt gegeven, citeren we het volgen-

de: 

"Dit artikel luidt als volgt: 
ZOO HET GESCHIEDE, DAT EENIGE DIENAREN DOOR OUDERDOM, ZIEKTE OF ANDERSZINS 
ONBEKWAAM WORDEN TOT UITOEFENING VAN HUNNEN DIENST, ZULLEN ZIJ NOCHTANS DES
NIETTEMIN DE EER EN DEN NAAM EENS DIENAARS BEHOUDEN EN VAN DE KERKEN, DIE ZIJ 
GEDIEND HEBBEN, EERLIJK IN HUNNEN NOODDRUFT,GELIJK OOK DE WEDUWEN EN WEEZEN 
DER DIENAREN IN ' T ALGEMEEN ,VERZORGD WORDEN ." 

Dit artikel handelt dus over de Em.Predikanten, en wel over hun emeritaat en onderhoud. 
Wat het emeritaat betreft, bepaalt het eerst de REDEN der emeriteering, n.l. wanneer de Dienaren des 
Woords door ouderdom, ziekte of anderszins onbekwaam zijn geworden hun dienst uit te oefenen. 
Hier gelden dus andere gevallen dan in Artikel 11 en Artikel 12 der D.K.O., waar van LOSMAKING en 
OVERGANG TOT ANDEREN STAAT DES LEVENS sprake is. In dit artikel gaat het over Dienaren, die door 
ouderdom of ziekte niet meer in staat zijn hun diensten te verrichten. De Kerkorde spreekt ook nog van "of 
anderszins" en laat daardoor ook nog een weg open voor andere gevallen, welke men in die dagen niet 
kende. In onzen tijd kan dit direct van toepassing zijn voor Dienaren d_es Woords, die als lege_rpredikant of 
als geestelijk verzorger, het zij in dienst van het Rijk, of van een vereerng1ng kome_n. Zulke pred1ka_nten gaan 
niet over tot een wereldlijk beroep, zoodat Art.12 op hen met van toepassing 1s. ZIJ verrichten arbeid m Gods 
Koninkrijk, doch niet in den dienst der Kerk. Daarom kan hun om die reden emeritaat verleend worden, 
natuurlijk zonder financieele uitkeering. Wat de kerk betreft, zijn zij EMERITUS, dat is, UIT DEN DIENST of 
uitgediend, zooals het woord emeritus zegt." . . . . 
Uit bovenstaand citaat blijkt dat de commissie van gevoelen was dat 1nd1en een predikant andere arbeid met 
een geestelijk karakter ging verrichten met behoud van het radicaal hem emeritaat kon worden verleend. 
Deze gedachte vonden we o.a. ook bij ds. Joh. Jansen terug. . . . 
Uit de acta van de generale synode Rotterdam 1931 is ons gebleken, dat er ten aanzien van de pos1t1e van 
de artikel-6-predikanten, zie het hiervoren vermeld citaat uit het deputatenrapport, geen besluit 1s genomen; 
In het aangepaste "REGLEMENT van de Generale Kas tot steun van de verzorging naar ART. 13 D.K.O. 
komt geen enkele passage voor met betrekking tot de predikanten naar _artikel 6 K.O_. . .. 
In dit verband dient nog te worden vermeld, dat de bepaling of z1ensw11ze dat predikanten naar artikel 6 b1J 
aanvaarding van een benoeming tot geestelijk verzorger, godsdienstleraar, etc. worden geëmeriteerd niet 
meer bij de Gereformeerde Kerken in Nederland, noch in ons kerkverband van kracht zijn . . . 
In de Kerkorde van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland, Amsterdam 1984, 1s artikel 6, onder 
het hoofd "Beroeping tot bijzondere arbeid", als onderstaand vermeld: . .. 

"Een dienaar des Woords zal geen benoeming tot bijzondere arbeid als: geve~ van godsd1enstonde~1Js 
verbonden met pastorale arbeid aan protestants-christeliJke scholen, geesteliJke verzorging van m11itat
ren , in stichtingen van barmhartigheid en dergelijke, mogen aannemen, tenzij hij verbonden blijft aan een 
gemeente. De verhouding, waarin deze dienaar tot de betrokken gemeente staat, dient geregeld te wor-
den onder goedkeuring van de classis." 

In de verdere bepalingen van dit artikel wordt benadrukt dat: 
a. deze arbeid in overwegende mate het karakter draagt van verkondiging van het Woord van God; 
b. deze arbeid uitsluitend kan worden verricht in opdracht en onder verantwoordelijkheid van één of meer 

kerken, zulks te regelen in overleg met het deputaatschap waaronder deze arbeid ressorteert en na 
goedkeuring van de classis; .. 

c. de dienaar des Woords verplicht is op geregelde tijden schriftelijk rapport uit te brengen van z11n werk 
waarvan de kerkeraad afschrift zendt aan betrokken deputaten; 

d. de kerkeraad zijn predikant alleen met bewilliging van classis en deputaten kan terugroepen in de 

gemeentelijke arbeid; .. 
e. de deputaten de generale synode verslag doen van de inhoud en de voortgang van deze b11zondere 

arbeid; 
f. indien aan het sub a.b.c. genoemde niet wordt voldaan, de dienaar des Woords bij aanvaarding van bij-

zondere arbeid overgaat tot een andere staat des levens in de zin van art.12 van de kerkorde. 

Zoals eerder is opgemerkt leefden in de Gereformeerde Kerken aanvankelijk gevoelens van twijfel en zorg 
ten aanzien van andere arbeid door predikanten. Stringente bepalingen werden gegeven waaraan moest 
worden voldaan om het radicaal van predikant te kunnen behouden. 
De laatste decennia hebben een aanmerkelijk ruimere interpretatie te zien gegeven ten aanzien van de 
vraag wat moet worden verstaan onder "arbeid met een geestelijk karakter en met de roeping tot de verkon-
diging van het evangelie in rechtstreeks verband staande". (Zie o.a._synode Sneek 19_69) . 
Ook in ons kerkverband wordt aan dienaren des Woords de mogeliJkhe1d gegeven b11zondere arbeid te ver
richten met behoud van hun radicaal als predikant wanneer wordt voldaan aan de bepalingen in art.6 K.O. 
Predikanten die zich geroepen voelen tot het verrichten van bijzondere arbeid hebben: 
a. de goedkeuring nodig van de classis en zijn verplicht aan de gemeente waartoe zij behoren schriftelijk te 

rapporteren over hun arbeid; 
terwijl ze: 

b. van school- en stichtingsbestuurders of dergelijke instructies ontvangen inzake de uitoefening van hun 

taak; en 
c. door school- en stichting bestuurders of dergelijke worden bezoldigd. 
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De predikanten naar art.6 K.O. zijn derhalve aan tweeë_rlei instanties, n.l. aan de gemeente waartoe zij beho
ren en aan school- en st1cht1ngsbestuurders of dergeliJke verantwoording schuldig over de wi1·ze waarop ziJ. 
hun taak vervullen. 
In artikel 6_ K.O. zijn tevens aanvullende bepalingen opgenomen ten aanzien van predikanten die, naast hun 
arbeid 1n eigen gemeente'._werkzaamheden verrichten welke niet in opdracht van de kerken geschieden. 
De 1nhoud_van de~e nchtliJnen 1s dat de bedoelde werkzaamheden niet zodanig van omvang mogen zijn dat 
het ambtelijk werk 1n de gemeente er schade onder lijdt. 
De generale synode maakt duidelijk verschil in de beoordeling van beide categorieën van predikanten. 
Aan_ dienaren des WC>ords die zodarnge andere arbeid verrichten welke een verhindering vormen voor het 
verrichten van a~bteliJke arbeid 1n e1Qen gemeente worden stringente voorwaarden gesteld. Hieraan hebben 
ze te voldoen, b1J gebreke waarvan ZIJ geacht worden te zijn overgegaan tot een andere staat des levens in 
de zin van art.12 van de kerkorde. 
Aan dienaren des Woords die,_naast hun arbei_d in_eigen gemeente, werkzaamheden verrichten welke niet in 
opdracht van de kerken geschieden, worden richtliJnen gegeven met dringend verzoek zich daaraan te hou
den. Wel 1s toes_tem_m1ng nodig van kerkeraad of classis indien door het aanvaarden van andere werkzaam
heden het werk 1n eigen gemeente of m breder kerkelijk verband beperkt moet worden. 
In de thans geldende 1nstruct1e voor deputaten naar artikel 13 K.O. wordt in bijlage 8, met name in artikel 8 
sub_a en sub b onderscheid gemaakt 1n de aftrek van pensioenrechten en andere inkomsten. 
De_ inkomsten,_ die predikanten genieten uit hoofde van de vervulling van bijzondere arbeid, als bedoeld in 
artikel 6 K.O. , inclusief een hun als zodanig toegekend pensioen, worden volledig afgetrokken. 
De pensioenrechten, die voortvlo_e1en uit de vervulling van funkties vóór en/of nevenfunkties tijdens de 
ambtsperiode van gemeente-predikanten, worden afgetrokken voorzover die 15% van de uitkeringsgrond
slag te boven gaan. 
Deze onderl!nQe ongelijkvorm_iQheid werd door de -door de generale synode van 1989 benoemde
Adv1escomm1ss1e voor stelselw11z1g1ng van artikel 13 K.O. onbillijk genoemd. Gelijkstelling van deze ongelijke 
beha_ndeling zou volgens de voornoemde commissie verkregen kunnen worden door de laatste zinsnede 
van lid b ook van toepassing te verklaren voor lid a. 
Een minderheid van deputaten _was dez_elfde mening toegedaan . Evenwel het gestelde hierover, zowel in 
het rapport van de Adv1escomm1ss1e als 1n het minderheidsstandpunt van deputaten, werd door de generale 
synode 1992 met gehonoreerd. 
Deputaten hebben zich de vraag gesteld waarom in het verleden de generale synode het besluit daartoe 
heeft genomen, In de Acta he_bben zij daarover geen motivering kunnen vinden. 
Een verklanng_ zou kunnen z11n dat de generale synode destijds na ampele overwegingen heeft besloten de 
predikanten die andere arbe1d"met een geestelijk karakter gaan verrichten, hun radicaal als predikant te 
laten behouden met alle f1nanc1ele voor- en _nadelen _daaraan verbonden gedurende de periode waarin deze 
arbeid _wordt verricht, doch dat h_en b1J emeritering, uit de vervulde arbeid, geen financiëel voordeel dient toe 
te vloeien ten laste van de Emerit1kas. 
In de eerste helft van de tachtiger jaren is met name door predikanten naar art.6 K.O. zeer dringend met ons 
gesproken en geschreven _over het opbouwen van emeritaatsrechten naar rato van dienstjaren die zij als 
gemeente-predikanten gediend hebben in onze kerken. 
Tot op heden werd dit systeem van berekening van de emeritaatsuitkering in het algemeen niet door onze 
deputaten overgenomen . 

Het studierapport over artikel 13 K.O., dat diende op de generale synode 1968/69 wees het dienstjarenstel
sel voor de Emerit1kas van de hand. 
Ten aanzien daarvan werd gesteld: 

'.'Het i_nvoeren van dienstjaren en het afhankelijk stellen van de hoogte der uitkeringen aan de diensttijd is 
1n striJd met het karakter van de verzorging, hetwelk 1n de emeritaatsvoorzieningen duidelijk naar voren 
komt." Acta generale synode 1968, pagina 265. 

De_putaten_ hebben aan de generale synode 1986 · s-Gravenhage uitvoerig gerapporteerd inzake deze mate
rie, mede 1n verband met de gevoelens van onbillijkheid welke bij enkele predikanten naar art 6 zich open-
baarden. · 
Depu!aten hebben destijds geen aanleiding gevonden de synode terzake voorstellen te doen. (Zie Acta 
1986 s-Gravenhage bld.281 /290) 
De gen_erale synode 1992 Apeldoorn-Centrum heeft een studie- en adviescommissie benoemd waarin viJ'f 
leden z1tt1ng hebben. 
De commissie kreeg de_ opdracht de generale synode 1995 te adviseren over de gewenste toekomstige 
rege:ling , met 1nachtnem1ng van het_ unanieme principiële uitgangspunt, de bestaande regeling, de door de 
Ad~1escomm1ss1e 1ngebrach~e. p_rakt1sche uitga~gspunten en het door de synodale commissie aangevoerde 
ple1doo1, waarb1J b1J welke w11z1~mg van de hu1d1ge regeling dan ook, een overgangsregeling dient te worden 
gepresenteerd. Deze commissie zal zich ook_moeten bezinnen op de, niet alleen door de artikel-6-predikan
ten, 1n de_ eerste helft van de tachtiger Jaren 1n woord_ en geschrift _uitgesproken mening over het opbouwen 
van emeritaatsrechten naar rato van het aantal d1enst1aren welke ZIJ als gemeente-predikanten gediend heb
ben 1n onze kerken. 
Ons deputaatschap ontving de opdracht de generale synode 1995 nader te informeren en te adviseren over 
de toepassing van artikel 8 van hun instructie. 
Deputaten hebben zich opnieuw over deze materie gebogen en hebben bij de beraadslaging hierover mede 
betrokken het feit dat geacht kan worden dat in onze kerken een toenemend aantal predikanten met een 
mgen gemeente, nevenfunkt1es verv~lt. Speciaal denken wij hierbij aan het toenemend aantal predikanten 
die in kle1_ne gemeenten werkzaam z11n. In 1968 bedroeg het totale aantal predikanten 90 welk aantal nu is 
u1tgegroe1d tot 165 m 1993. ' 
Bij het ongewijzigd handhaven van artikel 8, lid b, hebben de predikanten met nevenfunkties bij emeritering 
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recht op de 15%-regeling. 
. 

Deputaten hebben ook aandacht geschonken aan het verschijnsel dat predikanten op oudere leeftiJd de 

werkdruk van een eigen gemeente te zwaar wordt en een funktIe aanvaarden, vallende b1nn~n het _kader 

van artikel 6. In deze funktie kunnen nog enkele jaren pensioenrechten worden opgebouwd. BIJ ementenng 

wordt de pensioenuitkering volledig in mindering gebracht op de uitkering _uit de Emeritikas. . . 

Hier treedt een ongelijkheid op met predikanten die pensioenrechten gemeten die voortvloeien uit de vervul-

ling van funkties vóór en/of nevenfunkties tijdens de ambtsperiode. . 

De vraag rijst of dit billijk is, temeer wanneer deze funktie werd aanvaard om vervroegd ementaat te voorko-

men. 
Vele predikanten naar artikel 6 zullen tijdens het vervullen van hun arbeid een hogere beloning hebben ont-

vangen dan het gemiddelde predikantstraktement . en, bij een redelijk aantal dienstjaren, pensioenrechten 

hebben opgebouwd welke uitgaan boven de u1tkenngen aan predikanten die tot hun ementenng een eigen 

gemeente hebben gediend. 
Ook hier doet zich een ongelijkheid voor, waarbij de billijksvraag kan worden gesteld. 

Er zijn onder de predikanten naar artikel 6 ook een aantal die tijdens_ hun dienst een lag_er inkomen 9.enieten. 

Bij emeritering ontvangen ze een zodanige aanvulling op hun pensioen dat het totaal inkomen gehJk 1s aan 

het inkomen van emeritipredikanten die een eigen gemeente hebben gediend. 

In onze overwegingen hebben we aandacht geschonken aan de mogelijkheid dat predikanten met neven

funkties een zwaardere taak hebben te vervullen dan de predikanten naar-6-K.O. 

De zwaarte van de onderscheiden taken is moeilijk meetbaar. 
Bovendien houden onze emeritaatsregelingen geen rekening met de zwaarte van de arbeid tijdens de werk

zame periode, noch bij predikanten met of zonder nevenfunkties, noch bij predikanten naar artikel-6-K.O. . 

Nà ampel overleg hebben deputaten bijna éénparig zich kunnen scharen _achter een voorstel om ook predi

kanten naar art.6 K.O. bij hun emeritering te doen delen in de 15%-regehng , als bedoeld 1n artikel 8, lid b, 

van hun instructie. 
Eén der deputaten, zitting hebbende in de door de generale synode 1992 b~noemd_e studie- en advie5<:om-

missie, meende zijn stem aan het voorstel te moeten onthouden, daar dit zIJn taak 1n voormelde comm1ss1e 

zou bemoeilijken. .. .. 

Op één der particuliere synoden werd de vraag gesteld of predikanten naar art.-6-K.O. b1J eventuele vr~gt1J-

dige beëindiging van de dienstbetrekking welke zij hebben aanvaard, recht hebben op u1tkenngen uit de 

Emeritikas. 
Hierbij is gedacht aan beëindiging van de dienstbetrekking als gevolg van ontslag. . . 

Deputaten menen deze vraag om een uitkering uit de Emeritikas bij onverhoopte werkloosheid met _te kun

nen honoreren. Deze predikanten zijn geen emeritipredikanten als is vermeld in artikel 13 K.O. ZIJ vallen 

onder de sociale wetgeving van hen die een dienstbetrekking vervullen. In dit verband verwijzen deputaten 

nog eens met nadruk op de eigen verantwoordelijkheid van de predikanten bij het aanvaarden van hun roe-

ping tot het verrichten van bijzondere arbeid. . . . 

Tenslotte willen wij nog melding maken van het besluit van de generale synode 1992, om lid 1 van art1kel-6-

K.O. te doen luiden: 
"In uitzonderlijke situaties, zulks ter beoordeling van _de betreffende kerkeraad en_ de classis, waar?.nder 

die kerkeraad ressorteert, kunnen ook kandidaten, die In de kerken beroepbaar z1Jn gesteld, voor b1Jzon-

dere arbeid worden beroepen." 
De bepalingen 1 . en 2. worden nu respectievelijk 2. en 3. .. . 

Normaliter dienen artikel-6-predikanten aan een gemeente te zIJn verbonden. Een kandidaat heeft nog geen 

eigen gemeente. Die situatie verandert als een kerkeraad overgaat tot het beroepen van een kandidaat tot 

predikant met een bijzondere opdracht naar artikel-6-K.O. (Voorbeeld:Stadskanaal 1993.) 

De kandidaat is dan predikant van een gemeente geworden en aan deze gemeente verbonden. Voor hem 

geldt nà bevestiging tot predikant de geldende emeritaatsregeling. 

3. Samenvatting en conclusie 

Met het voorgaande rapport hebben we getracht uw synode nader te informeren en te a~viseren over de 

positie van de predikanten die een beroeping hebben aanvaard tot het verrichten van b1Jzondere arbeid, 

zoals in artikel-6-K.O. is omschreven. 
Deputaten zijn van mening dat in een aantal gevallen zich onbillijkheden kunnen voordoen indien een pe_n-

sioen volledig in mindering wordt gebracht op de emeritaatsuitkering; reden waarom deputaten het redehJk 

achten dat een pensioen in mindering wordt gebrachtop de emeritaatsuitkering, voorzover dat 15% van het 

aanvaardbare minimumtraktement van predikanten met tien dienstjaren te boven gaan. 

4. Voorstel 

Gelet op de onderlinge ongelijkvormigheid tussen artikel 8, sub a, en artikel 8, sub b, van bijlage 5 (Instructie 

voor deputaten Emeritikas) van de Kerkorde, stellen wij u voor de laatste zinsnede van sub _b, welke luidt: 

"voorzover die 15% van het aanvaardbare mimmumtraktement van predikanten met tien d1enstJaren te 

boven gaan" eveneens van toepassing te verklaren op sub a van artikel 8. 

Ds. R.van Beek, voorzitter 
J.C. van Beveren, sekretaris 

P. Zuidema, penningmeester 

BIJLAGE 21 
art. 72 
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RAPPORT STUDIE- EN ADVIESCOMMISSIE EMERITIKAS 

1. Opdracht 

Door_ de Generale Synode 1992 gehouden te Apeldoorn-Centrum is besloten "om een studie- en adviescom

mIssIe van 5 leden te ben?emen met de opdracht om de generale synode 1995 te adviseren over de 

gewenste toekomstige regeling m_et _inachtneming van het unanieme principiële uitgangspunt, de bestaande 

re9ehng, de door de adv1esc_omm1ss1e ,~gebracht~ pr_akt1sche uitgangspunten en het door de synodale com

mIssIe aangevoerde pleIdoo1, waarb1J b1J welke wIJzIgIng van de huidige regeling dan ook, een overgangsre

geling dient te worden gepresenteerd" (tekst ontleend aan artikel 74 van de acta) . 

Dit besluit werd genomen op voorstel van commissie VI betreffende deputaten artikel 13 K.O. Deze vond de 

voorliggende matene te complex om tot een definitief oordeel te kunnen komen. Nadere studie en advisering 

door een gemengd samengestelde commIssIe leek haar noodzakelijk. Zij dacht daarbij aan een representant 

uit de deputaten art. 11 K.O., art. 13 K.O. , Financiën Th.U. en Financiële Zaken en een deskundige kerk

recht. 

2. Samenstelling commissie 

Met inachtneming van het hiervoor vermelde werd een commissie gevormd bestaande uit de broeders: 

H.J. van Maanen (namens deputaten art. 11 K.O.) 

J.C.L. Starreveld (deskundige kerkrecht tevens samenroeper) 

H. Schuurhu1s (namens deputaten Financiën Th.U.) 

A.H.J. Schwartz (namens deputaten Financiële Zaken tevens rapporteur) 

P. Zuidema (namens deputaten art. 13 K.O.) 

In het vervolg van dit rapport aan te duiden als uw commissie. 

3. Samenvatting rapport deputaten en commissie VI art. 13 K.O. 

Deze rappo~en _zijn _opgenomen in de pagina's 194 1/m 210 van de acta van de in 1992 gehouden synode. 

Hieronder ZIJn uItsluItend die onderwerpen en voorstellen vermeld die van belang zijn voor uw commissie. 

3. 1. Rapport deputaten (w.o. de ad_viesnota van de door deputaten ingestelde commissie) 

De door deputaten benoemde adv1escomm1ss1e Is van mening dat de gemeenten tekort schieten t.a.v. hun 

zorgplicht In die gevallen dat een breuk is ontstaan - anders dan door overlijden - in de unieke verhouding 

tussen de gemeente en haar dienaar des Woords. Deze breuk kan ontstaan door afzetting, overgang naar 

een. andere staat des levens en overgang naar een ander kerkverband. 

In die gevallen _verliest de _die~aar des Woords namelijk zijn radicaal als predikant en heeft de gemeente niet 

langer de verplichting om In zIJn levensonderhoud te voorzien. 

Dankzij reserveringe_n voor toekomstige verplichtingen is naar de mening van de commissie voor de drie 

genoemde_ categoneen van_ voormalige predikanten een zakelijk recht ontstaan op een deel van de gevorm

de reserve, een recht dat b1J het zuivere omslagstelsel met aanwezig was. 

Verder acht zij het verschil in de emeritaatsuitkering tussen gemeentepredikanten en predikanten naar art 6 

K.O. nie_t biHijk. Dit verschil dient te worden opgeheven. · 

Ook pleI_t ZIJ voor v_erd~re reservering voor toekomstige verplichtingen en wel op zodanige wijze dat deze na 

25 à 30 Jaar volledig zIJn gedekt. 

3.2. 
Omtrent een (partiële) zorgplicht t.a.v. de oudedagsvoorziening van predikanten die hun radicaal binnen 

onze kerken hebben verloren bleek binnen de kring van deputaten geen eenstemmigheid te bestaan. 

E_en meerderheid van dep~taten was van mening dat deze zorgplicht uitsluitend bestaat t.a.v. predikanten 

die levenslange trouw bew1izen (hun Ja-woord gestand doen). Ook zijn zij van mening dat geen persoonlijke 

rechte_n kunne~ worden ontleend aan het feit dat de kerken thans een reserve opbouwen teneinde aan toe

komstige verplichtingen t.o.v. hun emeriti predikanten te kunnen voldoen. 

Een minderheid van deputaten pleit __ voor het instellen van een kleine commissie die de opdracht krijgt nader 

onderzoek __ te doen naar een (part1ele) oudedagsvoorz1emng voor gewezen predikanten en geeft daarvan 

een mogehJkhe1d voor de praktische uitvoering, namelijk de storting van een koopsom bij een pensioenfonds 

of verzekeringsmaatschappij. 
Over het verschil in behandeling van gemeentepredikanten en predikanten naar art. 6 K.O. zullen deputaten 

de generale synode 1995 nader informeren en adviseren. 

Over de noodzaak tot verdere reservering bestaat geen verschil van mening. 

Verder wordt door een minderheid _van deputaten nog aandacht gevraagd voor de uitkeringen aan predi

k~ntsweduw,en en -wezen. Hieraan Is thans de voorwaarde verbonden dat zij lid van onze kerken dienen te 

ZIJn en te bhJven. Deze voorwaarde dient naar hun mening te vervallen c.q. te worden aangepast. 

3.3. Commissie VI Generale Synode 
Deze commissie stelt nog de vraa9. aan de orde of het juist is om voor de verplichtingen van het kerkverband 

uit art. 13 K.O. naar volledige dekking te streven, terwijl dat voor de verplichtingen uit art. 11 K.O. (via o.b. en 

a.) met gebeurt. 
Uitgaande van de verplichtingen van een kerkeraad ex art. 11 en 13 K.O. pleit de commissie ervoor dat aan 
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deze verplichtingen van het begin af aan wordt voldaan, namelijk door toekenning van een honora_rium voor 
de verplichting ex art. 11 en een voor emeritaatsvoorziening aan te wenden bedrag voor de verplichting ex 
art. 13. 

4. Aantal vergaderingen 

Uw commissie vergaderde op de volgende data: 24/9-93; 14/1-94; 18/2-94; 16/3-94; 11 /4-94; 3/6-94; 8/9-94; 
27/10-94; 8/12-94. 

5. Wijze van uitvoering van de opdracht 

5.1. d 
Uw commissie heeft zich niet uitvoerig bezig gehouden met de principiële uitgangspunten van de bestaan e 
regeling zoals deze uitstekend zijn verwoord in het rapport van deputaten art. 13 K.O . en de door hen 
benoemde adviescommissie. 
Kort weergegeven gaat het hier om: 
a. de regel van de Heilige Schrift (Malt. 10:10; 1 Cor. 9:13,14;Gal. 6:6; 1 Tim. 5:17,18) wie in het evangelie 

arbeidt zonder zorg van het evangelie moet kunnen leven; . . .. 
b. dat er een unieke band is tussen de dienaar des Woords en de gemeente door wie hIJ Is beroepen (art. 

10 K.O.); . . . .. 
c. dat de kerkeraad als vertegenwoordiger van de gemeente verplicht Is haar dienaren behoorl1Jk te onder-

houden (art. 11 K.O.); . .. .. 
d. dat deze unieke band tussen dienaar des Woords en gemeente inhoudt dat h1J zI1n leven lang aan de 

dienst der kerken is verbonden (art. 12 K.O.); . 
e. dat de gemeente die de dienaar des Woords heeft gediend in zijn actieve periode_. de plicht houdt naar 

behoren in het levensonderhoud van haar dienaar te voorzien ook nadat hem ementaat Is verleend. 
Ten behoeve van de nakoming van deze op de plaatselijke gemeente rustende zorgplicht is door de kerken 
een algemene kas (emeritikas) in het leven geroepen (art. 13 K.O., instructie deputaten in bijlage 5) . 

5.2. . . h b 
Wel heeft uw commissie aandacht besteed aan de oudedagsvoorziening van diegenen die In et am t van 
predikant de kerken een tijdlang hebben gediend en met wie een breuk is ontstaan anders dan door overl1J-
den (zie hoofdstuk 6) . . . . . . 
Eveneens werd aandacht besteed aan de ementaatsu1tkenng van predikanten naar art. 6 K.O. (z_1_e hoofd
stuk 7) en aan de stipulatie dat predikantsweduwen en -wezen lid van onze kerken dienen te bliJven (zie 
hoofdstuk 8) . 
Verder werd nog aandacht besteed aan de hoogte van de uitkering, _de wijze. waarop de omslag wordt gehe
ven, het beleggingsbeleid en het verzekeren van de ementaatsu1tkeringen (zie de hoofdstukken _9 tl~ 12) .. 
Tenslotte werd nog aandacht besteed aan het Emeriteringsfonds van de Theologische UniversIteIt (zie 
hoofdstuk 13). 

6. De oudedagsvoorziening van diegenen die In het ambt van predikant een tijdlang onze kerken 
hebben gediend 

6. 1. Het gaat hierbij o.a. om predikanten die: 
a. conform art. 12 K.O. zijn overgegaan tot een andere staat des levens; 
b. zijn overgegaan naar een ander kerkverband; 
c . zijn afgezet als dienaar des Woords; . . 
d. zijn vertrokken naar een buitenlandse kerk waarmede onze kerken in correspondentie staan. . 
In de periode 1964 t/m 1993 (dus in 30 jaar) gaat het bij de categorieën a., b. en c. om in totaal 17 predikan
ten. 
Hiervan vallen onder a. 1 predikant, onder b. 13 predikanten en onder c. 3 predikanten. . . 
In de periode 1964 t/m 1973 gaat het om 4 predikanten; in de periode 1974 t/m 1983 om 5 predikanten en In 
de periode 1984 t/m 1993 om 8 predikanten. . 
Van de 13 predikanten die er naar een ander kerkverband vertrokken, gingen er 2 naar de Gereformeerde 
Gemeenten 1 naar een Oud Gereformeerde Gemeente, 4 naar de Gereformeerde Kerken (synodaal) en 6 
naar de Nederlands Hervormde Kerk. In 1987 vertrok voor het laatst een predikant naar een ander kerkver-
band. . 
Voor afgezette predikanten is op basis van art. 11 K.O. een regeling getroffen. Deze regeling was tot dusver-
re op 1 predikant (afgezet in 1981) van toepassin~. . . . 
De overige 16 predikanten hebben de kerken In totaal 177 Jaar als gemeentepredikant gediend of wel 
gemiddeld gedurende 11 jaar. . . . . 
Door gebruik te maken van bij andere kerken be~taande regelingen (o.a. door toekenning van f1ct1eve 
dienstjaren) bleef de derving van uitkering c.q. pensioen beperkt tot 77 d1enst1aren, betrekking hebbend op 
1 O predikanten of wel gemiddeld 7, 7 dienstjaar per predikant. . . 
In de afgelopen 30 jaar werd aan 66 predikanten wegens ouderdom of ziekte emeritaat verleend. 

Te specificeren als volgt: 

19641/m 1973 

Verlening emeritaat 

17 

Een tijdlang gediend 

4 

1674 t/m 1983 
1984 t/m 1993 
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21 
28 

66 

Daarnaast overleden er nog 23 predikanten terwijl zij nog aan een gemeente verbonden waren. 

6.2. 

5 
8 

17 

Uit het hiervoor vermelde_ valt op te maken dat er m.b.t. deze materie twee standpunten zijn, namelijk: 
- kerken hebben uItslu1tend verplichtingen t.o .v. emeriti predikanten en alleen t.b.v. de nakoming van die 

verplichtingen is een algemene kas in het leven geroepen; 
kerken hebben beh~lve verplichtin~en t.o.v. emeriti predikanten ook verplichtingen t.o.v. van diegenen 
die de ke~en een tIJdlang als predikant hebben gediend en met wie een breuk is ontstaan anders dan 

.. doo~ overl1Jden en ook voor die verplichtingen kan een beroep worden gedaan op een algemene kas. 
B1J het innemen van het laatst genoemde standpunt wordt rekening gehouden met het feit dat het thans 
algemeen gebruikelijk is dat in de actieve periode vanaf de 25-jarige leeftijd voorzieningen worden getroffen 
~oor <?f ten behoeve van de betrokkenen, zodat deze na het bereiken van de daartoe gestelde leeftijd in 
f1nanc1eel opzicht zonder zorg kunnen leven. 
Door de minderheid van deputat~n, de_adviescommissie en de commissie van de Generale Synode wordt 
een en ander op ve.'.sch1llende wI1zen uitgewerkt, vanërend van het storten van een koopsom bij een verze
keringsmaatschapp1J, via de verlening van een zakelijk recht (gerelateerd aan het aantal dienstjaren) op de 
gevormde reserve tot het aan predikanten toekennen van een voor emeritaatsvoorziening aan te wenden 
bedrag. 

6.3. 
Het bovens_taande in aanmerking nemend, is uw commissie van mening dat: 
- de hu1d1ge welvaartsvaste regeling nog steeds voldoet (behoudens details) aan de verzorgingsgedachte 

die ten grondslag ligt aan het bepaalde in art. 13 K.O. 

6.4. 

de huidige regeling echter zodaniQ d!ent te worden aangepast dat ook aan predikanten die een tijdlang 
onze kerken hebben gediend het uitzicht op een (pro rata) uitkering wordt verleend. 
gezien het !eit dat het hier om bijzondere gevallen gaat, volstaan kan worden met een toevoeging aan de 
bestaande instructie voor deputaten art. 13 K.O. 

0~ grond hiervan stelt uw commissie u voor om aan de instructie van deputaten toe te voegen een tweetal 
artikelen - 23 en 24 - met de volgende inhoud: 
Artikel 23. Ter voorziening in _bijzondere gevallen zijn deputaten bevoegd uitkeringen te doen aan plaatselij
ke kerken ten behoeve van d1eg_enen die de kerken In het ambt van predikant een tijdlang hebben gediend; 
de uitkering wordt op dezelfde wI1ze be_paald als die van emeriti predikanten, predikantsweduwen en -wezen, 
evenwel_ met dien _verstande dat rekening wordt_ gehouden met de tijd dat zij onze kerken als predikant heb
ben gediend, terw1JI het tweede gedeelte van artikel 8 sub b. van de instructie niet op hen van toepassing is. 

Artikel 24. Bij de uitvoering van de in artikel 23 getroffen voorziening zijn de volgende bepalingen van toe
passing: 

a. onder. uitkerin.~en w_orden uitsluitend verstaan die waarop aanspraak bestaat vanaf het bereiken van de 
65-Jange leeltiJd en In geval van eerder overlijden. 

b. de aan_vraag dient te geschieden bij de kerk waaraan de predikant het laatst was verbonden. Deze kerk 
dient hiervan binnen 14 dagen kennis te geven aan deputaten. 

c. de h_oogte van de uitkering w_ordt bepaald door de _van toepassing zijnde uitkering per jaar te vermenig
vuldigen met een breuk met In de teller de d1enstt1Jd doorgebracht In onze kerken en in de noemer het 
aantal te behalen dienstjaren, te stellen op 40. 

d. indien _de uitkering tezamen_ rnet __ de aanspraken o~gebouwd voor en na het vertrek van de predikant, 
ho~er_1s dan de van toepassing z11nde uitkering per Jaar, dan komt het meerdere volledig in mindering op 
de In lid c. berekende uitkering. 

e. de aan artikel 23 te cmtle_nen aanspraken komen na die welke kunnen worden ontleend aan regelingen 
die van toepassing zI1n b1J andere kerkgenootschappen c.q . instellingen. 

f. artikel 23 1s van toepassing op predikanten die in 1996 of later de leeftijd van 65 jaar hebben bereikt of 
voor het bereiken van die leeftijd komen te overlijden. 

6.5. 
Ter toelichting op de artikelen 23 en 24 diene nog het volgende: 
a. Uw commissie is_ van_ rnen_ing dat ook aan predikanten die een tijdlang onze kerken hebben gediend een 

welvaartsvaste uItkenng dient te worden toegekend. Dit voorkomt een zgn. pensioenbreuk en een tekort 
doen aan partiële zorgplicht. 
Ook andere kerken __ volgen deze lijn. De mate waarin een reserve is opgebouwd voor toekomstige ver
plichtingen speelt bIJ deze benadenng derhalve geen rol (zie onder 3.1 ). 

b. De regehng opgenomen i~ artikel 24 lid d. voorkomt dat diegenen die de kerken een tijdlang in het ambt 
van predikant hebben gediend In totaal een hogere uitkering zouden verkrijgen dan predikanten die onze 
kerken. trouw zI1n gebleven en voor hun oudedagsvoorziening, afgezien van de A.O.W.-uitkering uitslui-
tend zI1n aangewezen op de uitkering uit de emeritikas. ' 
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c. Uitgaande van het aantal bijzondere gevallen over de laatste 30 jaar _(1964 Vm _19~3) zouden_ hiermee 

maximaal 177 (zie onder 6.1) gedeeld door 40 is gemiddeld 4,5e uitkering gemoeid zI1n . Op basis va_n de 

voor 1994 geldende uitkeringen is per uitkeringsgerechtigde op basis van een rekenrente ~an 4 % _b1J het 

bereiken van de 65-jarige leeftijd een kapitaal benodigd van rond f. 400.000. Voor 4,5e u1tkenng 1s der

halve benodigd 4,5 maal f.400.000 is f. 1.800.000. Per jaar is dat f. 60.000 (f. 1.800.000 gedeeld door 

30) of wel f. 0,80 per lid en dooplid. .. .. .. . 

Het gaat hier om een maximum. De werkelijke kosten zullen - bIJ geliJk bliJvende omstandigheden - ver

moedelijk aanzienlijk lager zijn, o.a. doordat de betrokkenen _na hun vertrek hogere aanspraken op een 

uitkering zullen opbouwen, dan in onze kerken het geval zal zIin , . . 

d. Aangezien bij bijzondere gevallen als bedoeld In het aan de InstructIe toe te, voegen art. 23 geen eisen 

worden gesteld t.a.v. het lidmaatschap van onze kerken, dient de 6e st1pulatIe ad art. 13 K.O. te worden 

aangepast. Hierop wordt in het vervolg van dit rapport terug gekome,n. . 

e. Tot de bijzondere gevallen zijn ook te rekenen de predikanten die zI1n vertrokken naar een buitenlandse 

kerk waarmee onze kerken in correspondentie staan (zie onder 6.1 punt d.) en die niet als predikant voor 

hun emeritering naar onze kerken zullen zijn teruggekeerd. 
Deze predikanten kunnen thans geen aanspraak maken op een uitkering uit de emeritikas .. Op _grond 

van het aan de instructie toe te voegen art. 23 kan wel aanspraak worden gemaakt op een u1tkenng uit 

de emeritikas en wel naar rato van het aantal dienstjaren. . 

Thans dienen vier uit onze kerken afkomstige predikanten een kerk waarmee wij in correspondentie 

staan. 

6·6· · 1· d t t d 
Na de aanvaarding en inwerkingtreding van de artikelen 23 en 24 van de Instruc Ie voor epu a en zou e 

door de generale synode van 1989 getroffen oudedagsvoorziening voor afgezette predikanten kunnen wor-

den ingetrokken. 
De enige krachtens deze regeling lopende uitkering dient dan wel op basis van het bepaalde in artikel 23 te 

worden voortgezet. 

7. Emeritaatsuitkerlng van predikanten naar artikel 6 K.O. 

\n opdracht van de generale synode hebben deputaten een rapport opgesteld over de toepassing van artikel 

8 van hun instructie, o.a. handelend over inkomsten en pensioenen die In pnncIpe in m1ndenng komen op de 

uitkering aan emeriti predikanten. . 

\n het door uw commissie ter inzage ontvangen conceptrapport wordt voorgesteld om voortaan de inkom

sten en pensioenen van predikanten naar art. 6 K.O. op dezelfde wijze te behandelen als de pensioenrech

ten opgebouwd voor en/of tijdens de ambtsperiode van gemeentepred1kanten. Dit betekent dat deze inkom

sten en/of pensioenen alleen worden gekort voorzover deze 15 % van het aanvaardbare m1nimumtrakte-

ment van predikanten met 10 dienstjaren te boven gaan. . .. 

Na aanvaarding door de generale synode van de in dit rapport . gedane voorstellen 1s aan de ongeliJke 

behandeling van predikanten naar artikel 6 K.O. en gemeentepred1kanten een einde gekomen. Hiermede 1s 

de belangrijkste grief van de eerstgenoemde predikanten weggenomen. . . 

De uitkering aan emeriti predikanten bedraagt, ongeacht het aantal d1enstJaren, thans ca f. 29.000 per.Jaar. 

15 % van het minimumtraktement (voor inbouw premie A.O.W./A.W.W._) bedraagt _ca. f. 6.500 (na inbouw 

premie A.O.W./A.W.W. ca f. 7.500). Dit betekent dat eerst wordt gekort 1nd1en de uitkering en het pensioen 

etc. tezamen een bedrag van f. 35.500 (f. 36.500) te boven gaan. Gezien de pensioenen die predikanten 

naar artikel 6 elders kunnen opbouwen (ca f. 40.000 en hoger bij 40 dienstjaren), lijkt ons de door deputaten 

voorgestelde wijziging van hun instructie _aanvaardbaa~. .. .. . . 

Wij achten het uit een oogmerk van geliJke behandeling wenseliJk om het (gew11z1gde) artikel ook van toe-

passing te verklaren op predikanten naar art. 6 K.O. die al met emeritaat ~IJn . . . 

Aangezien deputaten over dit onderwerp voorstellen zullen doen, laten WIJ deze In dit rapport achterwege. 

B. De eis dat predikantsweduwen en -wezen lid van onze kerken dienen te blijven 

\n de 6e stipulatie bij art. 13 K.O. is bepaald dat het recht op een uitkering uit de emeri_tikas vervalt zodra de 

belanghebbende ophoudt lid van een christelijke gereformeerde kerk in Nederland te zI1n. Tot de belangheb

benden behoren niet alleen de emeritus predikanten, maar ook de weduwen en de wezen. 

Een minderheid van deputaten was van mening dat het vervallen van de uitkering aan weduwen en wezen 

indien zij ophouden \id van onze kerken te zijn, principieel en sociaal onaanvaardbaar genoemd moet worden. 

Alleen bij onze kerken treft men zo'n stringente bepaling aan. . . 

Bij de Gereformeerde Gemeenten vervalt de uitkering in begi_nsel bij onttrekking aan_het"kerkverband (in 9.én 

geval vindt een uitkering plaats op verzoek van een diakonie aan een predikant die zI1n dienst tussent11ds 

heeft beëindigd). . . . . . 

Bij de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) vervalt de uitkering 1nd1en en voor zover de betrokken kerk zich 

niet verplicht voelt om langer uitkeringen te doen (er vinden In deze kerk op grond van barmhart1ghe1d o.a. 

uitkeringen plaats aan een Nederlands Gereformeerde weduwe en aan de voormalige echtgenote van een 

inmiddels overleden emeritus-predikant die alimentatieplichtig was) . 

Bij de Nederlands Gereformeerde Kerken , de Gereformeerde Kerken (synodaal) en de Nederlandse 

Hervormde Kerk kent men een bepaling als hiervoor bedoeld niet. . . .. 

Bij aanvaarding van de artikelen 23 en 24 van de instructie voor deputaten kan stipulatie 6 b1J art. 13 K.O. 

niet onveranderd gehandhaafd blijven. . . . . 

Hierbij heeft men in principe de keuze tussen het laten vervallen en het minder stringent maken van dit arti-

kel. 
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Aa_ngezien het bij de o~ergang .~an weduwen en wezen naar een ander kerkverband en bij degenen waarop 

artikel 23 van toepassing zal zIJn om uitzonderingsgevallen zal gaan, geeft uw commissie de voorkeur aan 

een aanpassIn_g v~.n bedoelde stipulatie door na "vervalt'' in te voegen de woorden "in beginsel". 

De 6e stIpulalle b1J art. 13 K.O. luidt dan: "Het recht op een uitkering uit de emeritikas vervalt in beginsel 

zodra belanghebbende ophoudt lid van een christelijke gereformeerde kerk in Nederland te zijn." 

9. De hoogte van de uitkering aan emeriti predikanten 

De uitkering aan gehuwde emeriti predikanten van 65 jaar en ouder bedraagt in 1994 70 % van de uitke

ringsgrondslag (145 "(o van het aanvaardbare minimumtraktement voor inbouw premie A.O.W./A.W.W. van 

predikanten met 10 d1enst1aren) verminderd met 80 % van de uitkering A.O.W. (van man en vrouw) en ver

meerderd met 8 % vakantietoeslag. 
De uitkeringsgrondslag is als volgt opgebouwd: 

Minimumtraktement 
Traktement boven minimum gemiddeld 11 ,32 % 
Waarde vrij wonen 17, 14 % 
Premie A.O.W./A.W.W. 10 % 
50 % iiremie ziektekostenverzekering 5,95 % 
Afronding 0,59 % 

Uitkeringsgrondslag 

De uitkering voor de gehuwde emeritus predikant kan nu als volgt worden berekend: 

70 % van de uitkeringsgrondslag is 
Af: 80 % van de uitkering A.O.W. is 

Bij: 8 % vakantietoeslag 

Wij merken hierbij het volgende op: 

f 
43.500 

4.924 
7.456 
4.350 
2.588 

256 

63.075 

44.153 
17.535 

26.618 
2.130 

28.748 

a. In verband met de inbouw (in 1993) van de A.O.W./A.W.W. premie in het minimumtraktement zullen 

d9.putaten, naar uw commissie heeft vernomen, aan de generale synode 1995 een andere berek~nings

wI1ze van de u1tkenngen voorstellen. 

b. Bij de bepaling van de . uitkeringen is uitgegaan van het gemiddeld traktement, zoals dit een aantal jaren 

geleden ( 1981) door middel van een enquête is vastgesteld. Met dienstjaren wordt geen rekening gehou

den. 
c. Voor waarct,e vrij wonen wordt aangehoude,n 17, 14 % _van he,t minimumtraktement zijnde een bedrag van 

f. 7.456 (b1J de Gereformeerde Kerke,n VnJgemaakt vindt b1J een geliJk traktement een bijtelling voor vrij 

wonen plaats van ca f. 11.000). Het Is zeer de vraag of het bedrag van f. 7.456, zeker gezien de forse 

huurverhCJgingen van de laatste jaren, nog wel toereikend is. Een gemiddelde huur van f. 10.000 à 

f.12.000 liJkt uw commissie waarschijnlijker. 

d. Het opnemen van d_e premie ziektekostenverzekering ad f. 2.588 in de uitkeringsgrondslag is maat-

schappelijk en ook_ b11 kerken niet gebruikelijk (wel bij de Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt). 

Gezien het gekozen uitgangspunt (gemiddeld trakt_ement) is - globaal benaderd - de hoogte van de uitkering 

aanvaardbaar te achten. Dit neemt niet weg dat In andere kerken vaak hogere uitkeringen plaats vinden 

o.a. doordat wordt uitgegaan van het werkelijke (hogere) traktement. ' 

Door uit te gaan van het gemiddeld traktement moet in onze kerken de ene predikant bij emeritering een 

grotere stap terug doen dan de andere predikant. Dit feit vormt nogal eens de aanleiding tot het sluiten van 

een aanvullende verzekering. 
Aangezien voor het \aais_( in 1981 onder predikanten een enquête is gehouden, komt het ons gewenst voor 

dat opnieuw een dergelijke enquête wordt gehouden. Hierbij zou dan tevens aandacht kunnen worden 

besteed aan de huidige hoogte van de (kale) huur en de verschillen die hierin, landelijk gezien, bestaan. 

10. De wijze waarop de omslag (verplichte minimum-bijdrage) wordt geheven 

De verplichte minimum-bijdrage wordt in onze kerken uitsluitend geheven van de tot ons kerkverband beho

rende kerken en wel naar rato van het aantal (doop)leden. Derhalve niet van deputaatschappen waarvoor 

predikanten zijn vrijgesteld . 

Bij andere kerkgenootschappen gebeurt dit in de regel wel. 

- B1J de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) wordt 350 tot 500 maal de omslag per lid en dooplid per vrij

gestelde predikant afgedragen aan de emeritikas. 

Bij de Gereformeerde Gemeenten werd voor zendelingen een actuarieel bepaald bedrag afgedragen 

aan de emeritikas. 
Zendelingen etc. kunnen tegen betaling van een premie verzekerd blijven bij het pensioenfonds van de 
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Nederlandse Hervormde Kerk. 

.. d t t h pen werkzame niet-predikanten wordt een pen-
De huidige re~eling is incon~equendt: voor brkziJ ~i pa!~~:~en worden geen kosten voor hun oudedagsver
sioenverzekenng afgesloten, voor aar we a 
zorging in rekening gebracht. 

voor het heffen van de omslag bij deputaatscha~fi·ge;s~2~~ep~i~r::i::~~~:~t~~~~ ;iie~:~:waar ze werk-
- de kosten van de oudedagsverzorg1ng van v 

;!~r;~~=~~~::a~e:~n v:~~r~f:~nv;:iir ~i~~~lts~i~~s~~~~~~tr:;e;e~~~~ft~~~r~en , is het niet onlo-

gisch dat ook de betrokken deputaatschappen hiervoor hun steentJe b11dragen. 

Het gaat bij onze kerken om de volgende deputaatschappen: 

Predikanten: 
Evangelisatie " 
Evangelieverkondiging onder lsrael 
Buitenlandse Zending 
Geestelijke verzorging varenden 
Pastoraat in de gezondheidszorg 

Totaal 

1? 
1 
6 
1 
1 

10 

273 

zondere gevallen. 
Nu, naar het zich laat aanzien, de inkomsten en pensioenen van predikanten naar artikel 6 niet meer volle

dig in mindering op de emeritaatsuitkering komen, is er ook uit dien hoofde onvoldoende reden om over te 

stappen op een systeem, als hiervoor bedoeld, waaraan premievrije aanspraken zijn verbonden. 

Op verzoek van uw commissie heeft deputaat L.W. Bil op basis van gegevens over 1994 een indicatieve 

berekening gemaakt van de kosten verbonden aan het onderbrengen van alle emeritaatsverplichtingen bij 

een pensioenfonds of verzekeringsmaatschappij. 
Voor het onderbrengen van de thans lopende verplichtingen t.o.v. emeriti etc. is een bedrag benodigd van 
18,4 miljoen, ongeveer de thans in de emeritikas aanwezige reserve. 
Voor de financiering van de backservice van de dienstdoende predikanten is in 1994 een premie vereist van 

1,5 miljoen, in 30 jaar dalend tot nul. 
Voor de financiering van de comingservice van de dienstdoende predikanten is jaarlijks een premie nodig 
van 1 miljoen, voor de helft te verhalen op de predikanten. 
Op basis van bovenstaande bedragen zou over 1994 een minimum-bijdrage benodigd zijn van f. 26,40. 
Indien het traktement eerst zou moeten worden verhoogd met de te verhalen premie, dan bedraagt de mini

mum-bijdrage in feite f. 33,- . In werkelijkheid bedraagt deze voor 1994 f. 20,80. 
Ook deze mogelijkheid is, alleen al op grond van het kostenplaatje, niet serieus overwogen. In het algemeen 

is verzekeren duurder dan eigen beheer. 
Daar komt nog bij dat in het kostenplaatje geen rekening is gehouden met de kosten verbonden aan emeri

tering wegens ziekte of gebreken (arbeidsongeschiktheid). Bovendien zou een operatie als deze ook een te 

grote ingreep betekenen in de bestaande regeling. 
Commissie 6 van de G.S. 1992 bepleitte het van het begin af aan (dus naast het traktement) beschikbaar 

stellen van een bedrag voor de oudedagsvoorziening (zoals voor de ziektekostenverzekering). 

Dit pleidooi houdt in dat door de kerken naast een jaarpremie voor de dienstdoende predikanten een bedrag 

moet worden opgebracht voor reeds verstreken dienstjaren (backservice) . 
Gezien de eerder uitgesproken voorkeur voor een aanvulling op het bestaande systeem, heeft uw commis

sie deze optie niet nader onderzocht. 
Wel vindt uw commissie een onderzoek naar het sluiten van een risico-verzekering voor het weduwen- en 

wezenpensioen het overwegen waard. 

13. Het emeriteringsfonds van de Theologische Universiteit 

Hierop is het reglement voor het verlenen van emeritaat, verlof en ontslag aan de hoogleraren van de 

Theologische Universiteit van toepassing (bijlage 13 behorende bij art. 20 K.O.). 
Vanwege de aard van de functie wijken de regels in acht te nemen bij emeritering van hoogleraren af van 

die van de predikanten. 
Indien emeritaat wordt verleend na het bereiken van de daartoe gestelde leeftijd (70 jaar), het vervuld heb

ben van de daartoe gestelde diensttijd (40 jaar) of wegens ziekte of gebreken, dan wordt het emeritaatstrak

tement (emeritaatsuitkering) onder goedkeuring van de generale synode vastgesteld door deputaten-finan

cieel en het curatorium. 
Bij de bepaling van de emeritaatsuitkering van de hoogleraren worden dezelfde (maatschappelijk aanvaar

de) grondslagen in acht genomen als bij predikanten. 
Omdat het voor iedere hoogleraar gelijke traktement hoger is dan van predikanten is ook de emeritaatsuitke

ring hiervan hoger. 
Bij het emeriteringsfonds voor hoogleraren wordt op korte termijn gestreefd naar 100 % dekking van de ver

plichtingen; bij de emeritikas zijn de verplichtingen thans voor ca 45 % gedekt door kapitaal en wordt 100 % 

dekking eerst op lange termijn bereikt. 
Nu de subsidie van het Ministerie van Onderwijs niet meer afhankelijk is van het exploitatiesaldo, maar in 

een bedrag per student wordt uitgedrukt, vormt de subsidie van de overheid geen beletsel meer voor het 

onderbrengen van het emeriteringsfonds bij de emeritikas. 
Het onderbrengen van het emeriteringsfonds bij de emeritikas heeft als voordeel een belangrijk grotere wer

king van de wet der grote getallen (aantallen). De nadelige gevolgen in financieel opzicht van vroegtijdig 

overlijden of het bereiken van een hoge leeftijd worden hierdoor voor de Theologische Universiteit belangrijk 

verkleind. 
Ook wordt de noodzaak van extra dotaties vermeden indien predikanten op latere leeftijd tot hoogleraar wor

den benoemd (wat een voordeel is voor de emeritikas). 
Indien aan een hoogleraar tussentijds ontslag wordt verleend, dan bestaat geen aanspraak op een emeri

taatsuitkering. Geval voor geval wordt dan nagegaan voor welke financiële regeling de betrokkene in aan

merking komt. 
Indien een hoogleraar ophoudt lid van een van onze kerken te zijn , dan heeft hij vanaf dat tijdstip geen recht 

meer op bezoldiging of welke financiële regeling dan ook. 
Gezien de inhoud van de laatstgenoemde bepaling en wat eerder is opgemerk1 over het onderbrengen van 

het emeriteringsfonds bij de emeritikas lijkt uw commissie een nadere studie over dit onderwerp zinvol. 

14. Voorstellen 

Naar aanleiding van hetgeen in de voorgaande hoofdstukken is besproken heeft uw commissie de eer u het 

volgende voor te stellen: 
1. Op grond van hetgeen is vermeld in hoofdstuk 6 aan de instructie voor deputaten toe te voegen een 

tweetal artikelen - 23 en 24 - luidende als volgt: 
Artikel 23. 
Ter voorziening in bijzondere gevallen zijn deputaten bevoegd uitkeringen te doen aan plaatselijke ker-
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ken ten behoeve van diegenen die de kerken in het ambt van predikant een tijdlang hebben gediend; de 

uitkering wordt op dezelfde wijze bepaald als die van emeriti predikanten, predikantsweduwen en -

wezen, evenwel met dien verstande dat rekening wordt gehouden met de tijd dat zij onze kerken als pre

dikant hebben gediend, terwijl het tweede gedeelte van artikel 8 sub b. van de instructie niet op hen van 

toepassing is. 

Artikel 24. 
Bij de uitvoering van de in artikel 23 getroffen voorziening zijn de volgende bepalingen van toepassing: 

a. Onder uitkeringen worden uitsluitend verstaan die waarop aanspraak bestaat vanaf het bereiken van 

de 65-jarige leeftijd en in geval van eerder overlijden. 
b. De aanvraag dient te geschieden bij de kerk waaraan de predikant het laatst was verbonden. Deze 

kerk dient hiervan binnen 14 dagen kennis te geven aan deputaten. 
c. De hoogte van de uitkering wordt bepaald door de van toepassing zijnde uitkering per jaar te verme

nigvuldigen met een breuk met in de teller de diensttijd doorgebracht in onze kerken en in de noemer 

het aantal te behalen dienstjaren, te stellen op 40. 
d. Indien de uitkering berekend tezamen met de aanspraken opgebouwd voor en na het vertrek van de 

in lid 1 bedoelde predikant, hoger is dan de van toepassing zijnde uitkering per jaar, dan komt het 

meerdere volledig in mindering op de in lid c. berekende uitkering. 

e. De aan artikel 23 te ontlenen aanspraken komen na die welke kunnen worden ontleend aan regelin

gen die van toepassing zijn bij andere kerkgenootschappen c.q. instellingen. 

f. Artikel 23 is van toepassing op de predikant die in 1996 of later de leeftijd van 65 jaar bereikt of voor 

het bereiken van die leeftijd komt te overlijden. 
2. Indien het voorstel van uw commissie m.b.t. de toevoeging van de artikelen 23 en 24 aan de instructie 

voor deputaten wordt aanvaard, kan de door de generale synode van 1989 getroffen oudedagsvoorzie

ning voor afgezette predikanten komen te vervallen. 
In dat geval stelt uw commissie u voor om deze in 1989 getroffen regeling in te trekken en daarbij tegelijk 

te bepalen dat de enige lopende uitkering, bij inwerkingtreding van de artikelen 23 en 24, voortaan krach

tens deze artikelen kan plaats vinden. 
3. Teneinde uitkeringen in bijzondere gevallen mogelijk te maken en het vervallen van de uitkering aan 

weduwen en wezen, indien zij ophouden lid van onze kerken te zijn, te voorkomen, stelt uw commissie in 

hoofdstuk 8 voor om de 6e stipulatie bij art. 13 K.O. als volgt aan te passen: "Het recht op een uitkering 

uit de emeritikas vervalt in beginsel zodra belanghebbende ophoudt lid van een christelijke gereformeer

de kerk in Nederland te zijn." 
4. Op grond van hetgeen in hoofdstuk 9 is vermeld m.b.t. de hoogte van de uitkeringen stelt uw commissie 

u voor om aan deputaten op te dragen opnieuw een enquête te houden en daarbij ook aandacht te 

besteden aan de hoogte van de huur die predikanten na verlening van emeritaat moeten betalen. 

5. Naar aanleiding van het vermelde in hoofdstuk 10, omtrent de wijze waarop de omslag wordt geheven, 

stelt uw commissie u voor om deputaten op te dragen om met ingang van 1996 de omslag ook te heffen 

bij deputaatschappen waar vrijgestelde predikanten werkzaam zijn , en wel een bedrag ter grootte van 

500 maal de voor dat jaar geldende omslag en hun instructie dienovereenkomstig aan te passen. 

6. Naar aanleiding van het vermelde onder hoofdstuk 11 inzake het beleggingsbeleid stelt uw commissie u 

voor om deputaten op te dragen om op de eerstvolgende synode met voorstellen te komen omtrent de 

instelling van een beleggingscommissie. 
7. In hoofdstuk 12 is een en ander vermeld omtrent het verzekeren van de emeritaatsuitkeringen. Naar 

aanleiding hiervan stelt uw commissie u voor om deputaten op te dragen om na te gaan of het sluiten 

van een risico-verzekering voor het weduwen- en wezenpensioen een zinvolle aangelegenheid is. 

8. Gezien het vermelde in hoofdstuk 13 omtrent het emeriteringsfonds stelt uw commissie u voor om zowel 

aan deputaten Emeritikas als aan deputaten-financieel T.U. op te dragen om een en ander te bestuderen 

en hiervoor op de eerstvolgende synode te rapporteren . 

15. Verantwoording 

In de loop der jaren heeft de emeritikas zich door reservevorming ontwikkeld van een kas op basis van het 

omslagstelsel tot een op een pensioenfonds lijkende instelling. 
Ging het aanvankelijk om reservevorming i.v.m. de toeneming van het aantal predikanten, thans wordt op 

lange termijn gestreefd naar volledige dekking van toekomstige verplichtingen. 

Een dergelijke ontwikkeling deed zich ook voor bij andere kerken. Bij alle onderzochte kerken werd 

gestreefd naar gehele of gedeeltelijke dekking van toekomstige verplichtingen. 

Bij enkele kerken kregen predikanten persoonlijke aanspraken op basis van het aantal dienstjaren (dus ook 

premievrije rechten). Bij overkomst vanuit een ander kerkverband werd als consequentie hiervan geen of 

slechts gedeeltelijk rekening gehouden met de daar doorgebrachte dienstjaren. 

Het feit van de reservevorming en het bij andere kerken geen (of slechts gedeeltelijk) rekening houden met 

bij onze kerken doorgebrachte dienstjaren, riep de vraag op of ook geen aanspraken moeten worden ver

leend aan predikanten die een tijd lang onze kerken hebben gediend. Een vraag die uw commissie op ver

schillende gronden met ja meende te moeten beantwoorden. 
Dit antwoord eenmaal gegeven zijnde, stond uw commissie voor de keuze tussen de introductie van een 

systeem op basis van het aantal dienstjaren waarbij persoonlijke (ook premievrije) rechten ontstonden op 

basis van door predikanten te betalen premies of handhaving van het bestaande systeem uitgebreid met de 

mogelijkheid van uitkeringen aan predikanten die een tijdlang onze kerken hebben gediend. 

Uw commissie koos voor het bestaande systeem omdat dit het beste past bij het karakter van het ambt van 

predikant. Deze heeft zich namelijk voor zijn leven aan de dienst der kerken verbonden. Mede als gevolg 

hiervan bleef het aantal predikanten met wie een breuk ontstond beperkt (17 in 30 jaar) en kon naar de 
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mening van uw commissie worden volstaan met het treffen van een regeling voor bijzondere gevallen. 

Bij het ontwerpen van deze regeling is er op gelet dat deze predikanten geen aanspraken verkrijgen die 

hoger zijn dan van predikanten die onze kerken hun leven lang zijn trouw gebleven. 

Door deze keuze werd een breuk met het verleden voorkomen en kan de aan art. 13 K.O. ten grondslag lig

gende verzorgingsgedachte volledig worden gehandhaafd. Tegelijk, en dit is belangrijk, wordt aansluiting 

gevonden bij de wijze waarop thans in de maatschappij voorzieningen worden opgebouwd voor de oudedag. 

Met deze regeling wordt aan predikanten die onze kerken trouw bleven niet tekort gedaan. Immers ook voor 

predikanten die een tijdlang onze kerken hebben gediend, werd aan de emeritikas bijgedragen. 

De in de aanvang geschetste ontwikkeling roept ook vragen op omtrent de wijze waarop de verplichte mini

mum-bijdrage moet worden geheven, het al dan niet verzekeren van de verplichtingen, het beleggingsbeleid 

en het samenvoegen van de emeritikas en het emeriteringsfonds. Uw commissie heeft gepoogd op al deze 

vragen een - soms voorlopig - antwoord te geven. 
Uw commissie heeft zich in dit rapport uitsluitend bezig gehouden met de verplichtingen ex art. 13 K.O. Niet 

met de verplichtingen ex art. 11 K.O. waarvoor deputaten o.b. en a. verantwoordelijk zijn. Ook deze deputa

ten hebben verplichtingen op langere termijn. Uw commissie is echter van mening dat de verplichtingen van 

de beide deputaatschappen niet op dezelfde wijze gedekt behoeven te worden. 

Bij de emeritikas gaat het om verplichtingen op lange zo niet zeer lange termijn. Reservevorming als nage

streefd is hier op zijn plaats. Bij o.b. en a. gaat het echter om verplichtingen op korte en middellange termijn 

(maximaal 10 jaar). 

16. Slotopmerkingen 

Bij het voltooien van onze opdracht kan uw commissie dankbaar vaststellen dat met een grote mate van 

eenstemmigheid kon worden gewerkt, wat niet wegneemt dat op onderdelen niet altijd gelijk wordt gedacht. 

Uw commissie meent met het bovenstaande zo goed mogelijk te hebben voldaan aan de door de Generale 

Synode 1992 verstrekte opdracht. 

Uw commissie wenst uw vergadering bij de behandeling van dit rapport de leiding van de Heilige Geest toe. 

Uw commissie: 

BIJLAGE 22 
art. 72 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE ART.13 K.O. 

(Rapporten deputaten en rapport studie- en adviescommissie) 

H.J. van Maanen 
A.H.J. Schwartz 

J.C.L. Starreveld 
P. Zuidema 

H. Schuurhuis 

De bespreking van de drie voorliggende rapporten brengt uw commissie tot de volgende opmerkingen en 

voorstellen. 

1. Opmerkingen 

1. Deputatenrapport 
Dit rapport geeft een goed beeld van de complexe materie en het door deputaten gevoerde beleid; het ver

dient waardering. 
Wat de motivering voor de voorstellen tot wijziging van de instructie betreft, kan worden opgemerkt: 

a. de wijziging van art. 7 is een voorlopige; aan deputaten dient te worden gevraagd de volgende generale 

synode een definitieve regeling voor te stellen; 
b. de generale synode 1992 besloot niet expliciet, doch slechts door aanvaarding van de begrotingen tot 

wijziging van art. 20. 
2. Wijziging art. 8 Instructie 
Uw commissie kan instemmen met de poging tot opheffing van de gesignaleerde rechtsongelijkheid. 

Niettemin overwoog zij of door aanvaarding van het voorstel van deputaten weer andere rechtsongelijkhe

den kunnen ontstaan. Na rijp beraad besloot zij toch het deputatenvoorstel met toevoeging van terugwerken

de kracht tot 1 januari 1993 aan u voor te leggen. 

3. Rapport studie- en adviescommissie 
Deze commissie heeft veel meer gedaan dan haar was opgedragen. Het hoofdpunt betrof de mogelijkheid 

van uitkeringen aan voormalige chr. gerei. predikanten en hun nabestaanden . 

Uw commissie overwoog dat in het rapport, met inachtneming van de hoge opvatting van het ambt van die

naar des Woords, van de handhaving van de verzorgingsgedachte en van het primaat van de plaatselijke 

kerk met zijn verantwoordelijkheid en zijn barmhartigheidsplicht, een aanvaardbare regeling wordt voorge

steld, zij het dat in art.23 na "gediend" nog moet worden opgenomen: "en hun weduwen en wezen". 

Wat de overige punten betreft: 
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a. gelet op mogelijke bijzondere gevallen kan uw commissie instemmen met de toevoeging van "in begin

sel" in stipulatie 6 bij art. 13 K.O.; 
b. het bijdragen aan de emeritikas door deputaatschappen voor welke een vrijgestelde predikant werk

zaam is, acht uw commissie een goede en aanvaardbare suggestie om een juist beeld te geven van de 

kosten van hun werksoort; 
c. wat het beleggingsbeleid betreft meent de commissie, dat een voorstel van deputaten moet worden 

afgewacht; 
d. een onderzoek naar mogelijke samenvoeging van het emeriteringsfonds van de Theologische 

Universiteit en de emeritikas acht uw commissie zinvol. 

2. Voorstellen 

1. Wijziging stipulatie 6 bij art.13 K.O.: 
na "vervalt" invoegen "in beginsel". 

2. Wijzigingen in de instructie voor deputaten: 
art. 5: "145" vervangen door "135". 
art. 7: De eerste alinea te vervangen door: 

"Een gehuwde of ongehuwde emerituspredikant ontvangt een zodanige uitkering uit de emeritikas 

dat deze, tezamen met zijn eventuele AOW- of AAW-uitkering 70% van de uitkeringsgrondslag 

bedraagt, alsmede een toeslag met betrekking tot het nadelige verschil als gevolg van de nieuwe 

berekeningswijze ingaande 1 januari 1996 ten opzichte van die daarvoor." 
Als AOW-uitkering voor een enz., enz. 
Deputaten wordt gevraagd voor de volgende generale synode een definitieve regeling voor te stel

len. 
art. 8: sub a. aanvullen met: 

"voorzover die 15% van het aanvaardbare minimumtrak1ement van predikanten met tien dienstja

ren te boven gaan" 
Deze wijziging gaat in op 1 januari 1993. 

art.12: De eerste alinea te vervangen door: 
"Een predikantsechtgenote die weduwe geworden is op een leeftijd van 40 jaar of ouder en geen 

kinderen heeft te verzorgen, ontvangt een zodanige uitkering uit de emeritikas, dat deze tezamen 

met haar eventuele AWW- of AOW-uitkering 50% van de uitkeringsgrondslag bedraagt, alsmede 

een toeslag met betrekking tot het nadelige verschil als gevolg van de nieuwe berekeningswijze 

ingaande 1 januari 1996 ten opzichte van die daar voor. 
Indien zij een kind dan wel twee of meer kinderen te verzorgen heeft, ontvangt zij een zodanige 

uitkering uit de emeritikas, dat deze tezamen met haar eventuele AWW- of AOW-uitkering gelijk is 

aan 60% respectievelijk 70% van de uitkeringsgrondslag, alsmede een in de vorige alinea 

genoemde toeslag ." 
In geval van twee of meer enz., enz. 

art.14: Na de eerste zin invoegen: 
"Het voorgaande is ook van toepassing op het wezenpensioen waarop een/de kind/kinderen recht 

heeft/hebben." 
art.20: "16" vervangen door "21 ,5" 

Toevoegen: 
art.23: Ter voorziening in bijzondere gevallen zijn deputaten bevoegd uitkeringen te doen aan plaatselijke 

kerken ten behoeve van diegenen, die de kerken in het ambt van predikant een tijdlang hebben 

gediend en hun weduwen en wezen; de uitkering wordt op dezelfde wijze bepaald als die van 

emeritipredikanten, predikantsweduwen en - wezen, evenwel met dien verstande, dat rekening 

wordt gehouden met de tijd dat zij onze kerken als predikant hebben gediend, terwijl het tweede 

gedeelte van artikel 8 sub b. van de instructie niet op hen van toepassing is. 

Toevoegen: 
art.24: Bij de uitvoering van de in artikel 23 getroffen voorziening zijn de volgende bepalingen van toepas

sing: 
a. Onder uitkeringen worden uitsluitend verstaan die waarop aanspraak bestaat vanaf het berei

ken van de 65-jarige leeftijd en in geval van eerder overlijden. 
b. De aanvraag dient te geschieden bij de kerk waaraan de predikant het laatst was verbonden. 

Deze kerk dient hiervan binnen 14 dagen kennis te geven aan deputaten. 
c. De hoogte van de uitkering wordt bepaald door de van toepassing zijnde uitkering per jaar te 

vermenigvuldigen met een breuk met in de teller de diensttijd doorgebracht in onze kerken en 

in de noemer het aantal te behalen dienstjaren, te stellen op 40. 
d. Indien de uitkering tezamen met de aanspraken opgebouwd voor en tijdens de ambtsperiode 

en na het vertrek van de predikant, hoger is dan de van toepassing zijnde uitkering per jaar, 

dan komt het meerdere volledig in mindering op de in lid c. berekende uitkering. 
e. De aan artikel 23 te ontlenen aanspraken komen na die welke kunnen worden ontleend aan 

regelingen die van toepassing zijn bij andere kerkgenootschappen c.q. instellingen. 
f. Artikel 23 is van toepassing op de predikant, die in 1996 of later de leeftijd van 65 jaar bereik1 

of voor het bereiken van die leeftijd komt te overlijden. 
3. De door de generale synode 1989 getroffen regeling voor afgezette predikanten in te trekken en de nog 

lopende uitkering onder te brengen bij deputaten art. 13 K.O. 
4. Aan deputaatschappen voor welke een vrijgestelde predikant werkzaam is, wordt opgedragen met 
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ingang van 1996 jaarlijks een bijdrage aan de emeritikas te voldoen van 500 maal de minimum jaarbij

drage per lid per op 1 januari aanwezige vrijgestelde predikant. 
5. Aan deputaten art. 13 K.O. op te dragen na te gaan of het sluiten van een risicoverzekering voor uitkerin

gen aan weduwen en wezen zinvol is en daarover aan de generale synode 1998 te rapporteren . 

6. Aan deputaten art. 13 K.O. en aan deputaten financieel van Theologische Universiteit op te dragen na te 

gaan wat de voor- en nadelen zijn van de samenvoeging van de door hen beheerde emeriteringsfondsen 

en daarover aan de generale synode 1998 te rapporteren . 
7. Met betrekking tot de minimum-bijdragen te beslissen na behandeling van het rapport van deputaten 

Financiële Zaken. 
8. Het beleid en de werkzaamheden van deputaten met dank voor hun werk goed te keuren. 
9. De studie- en adviescommissie eveneens te danken voor haar uitvoerige werk. 
10. Opnieuw drie deputaten waaronder een 1 e en een 2e penningmeester te benoemen. 

BIJLAGE 23 
art. 81 ,85 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 

Deputaten voor het contact met de kerkjeugd bieden u het volgende rapport van hun werkzaamheden aan. 

1. Samenstelling en opdracht 

1. 1. Benoeming 
De generale synode van 1992 benoemde tot deputaten de brs: D. van Arkel , ds. P.D.J . Buijs, ds. H. de 

Graaf, ds. H.H. Klomp, ds. H. Last, ds. G.P.M. v.d. Linden, ds. H.C. Mijnders, ds. D. Visser en dr. J.v.d . Wal. 

In deze verslagperiode heeft ds. D. Visser gefungeerd als voorzitter, ds. G.P.M. v.d. Linden als secretaris en 

br. D. van Arkel als penningmeester. 
De brs. D. van Arkel , ds. H. de Graaf, ds. H.H. Klomp, ds. H. Last, ds. H.C. Mijnders, en dr. J. v.d. Wal heb

ben te kennen gegeven niet voor herbenoeming in aanmerking te willen komen. 
Ter vervulling van de vacatures zullen wij in een afzonderlijk schrijven bij uw moderamen een voordracht 
indienen. 

1.2. De Generale synode van 1992 sprak t.a.v. deputaten voor het contact met de kerkjeugd o.a. het volgen

de uit: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren en de adviseurs te danken voor de bijdrage die zij in de 

afgelopen drie jaar hebben geleverd met inachtneming van de in het commissierapport gemaakte kantte

keningen t.a.v. de wijze waarop zij zijn omgegaan met de besluiten van 1989. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen. 
3. Deputaten op te dragen: 

a. Het resultaat van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren zo spoedig mogelijk af te 

ronden en praktisch te maken voor het jeugdwerk in onze kerken; 
b. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 

gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; 
c. het gesprek met de CGJO voort te zetten in de zin zoals het in de instructie bedoeld is en in overeen

stemming met de intentie van de synodebesluiten -niet alleen van 1944 en 1968, maar ook van 1974 

en 1989-, teneinde daarin de CGJO te stimuleren, te steunen, te adviseren en -waar nodig- aan te 

dringen op correctie, opdat in het werkmateriaal en de activiteiten van de CGJO haar grondslag dui

delijk tot uitdrukking komt en zo de verontrusting en de zorg daarover in de kerken wordt weggeno

men; 
d. met de LCJ, als voluit erkende jongerenorganisatie binnen onze kerken, het gesprek voort te zetten 

in de zin zoals het in de instructie bedoeld is; 
e. pogingen in het werk te (blijven) stellen de CGJO en de LCJ met elkaar in gesprek te brengen, en 

daarbij een brugfunctie te vervullen ; 
4. Voorts deputaten op te dragen de generale synode van 1995 D.V. te dienen met: 

a. een bezinningsstuk, waarin de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jonge

ren verwerk1 zijn , en waarin zij de richting aangeven waarin het jeugdwerk -en dus ook het jeugd- en 

jongerenwerk- in onze kerken zich zouden moeten ontwikkelen, om in het huidige geseculariseerde 

tijdsgewricht, jongeren toe te rusten tot een leven uil en naar het Evangelie in alle verbanden van het 

leven; 
b. een gefundeerd voorstel om, met het oog op de gevaren en uitdagingen van deze tijd, gestalte te 

geven aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk -en dus ook het jeugd- en jongerenwerk-, waarbij het 

nodig kan zijn de bepaling van die relatie, zoals die is vastgelegd in de instructie van deputaten, na 
constructief overleg met de jongerenorganisaties bij te stellen. 

2. Werkwijze deputaten 

Gezien het vele werk dat ons deputaatschap opnieuw wachtte zijn wij op dezelfde wijze verder gegaan als in 

de periode 1989-1992 d.w.z. het deputaatschap heeft zich onderverdeeld in secties. 
Deze secties werkten volgens de instructie zoals in die periode is vastgesteld , ze voerden zelfstandig 
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gesprekken, maar konden niet zelfstandig beslissen. Telkens werden besluiten in de voltallige deputatenver

gadering genomen. 
Zo hebben deputaten de volgende secties samengesteld: . . 
a. de sectie voor het gesprek met de CGJO, bestaande uit de brs. H. Last, G.P.M. v.d. Linden en D. Visser. 
b. de sectie voor het gesprek met de LCJ, bestaande uit de brs. 0 . van Arkel , P.O.J. Buijs en H. de Graaf 
c. de sectie voor het contact met studerenden, bestaande uit de brs. H.H. Klomp en H.C. Mijnders. 

3. Contact met de kerkjeugd 

3. 1. Lijn van de contacten .. . 
Evenals in onze rapportage van 1992, moeten deputaten ook nu melden dat de belangnJkste opdracht die 
de synode gegeven heeft en die verwoord is in bijlage 31 van onze kerkorde onder art. 3a, t.w.: "te bevorde
ren dat aan de jeugd Schriftuurlijke voorlichting en leiding wordt gegeven" en vlg . art. 3d: "contact te onder
houden met de kerkeraden, de Jeugdbonden en alle organen die zich met kerkjeugd en het jeugdwerk in de 
kerken bezig houden", naar het oordeel van deputaten niet vol~oende uit de verf_is gekomen . . 
De oorzaak hiervan ligt in het feit dat het leeuwedeel van de tijd van deputaten Is opgegaan In het vervullen 
van de brugfunctie tussen de beide Jeugdorganisaties. Weliswaar zijn deputaten dankbaar voor het bereikte 
resultaat, maar zij zijn onvoldoende toegekomen aan de eigenlijke opdracht. . .. 
Van harte hopen deputaten in de komende periode meer aandacht te kunnen geven aan hun e1genliJke taak, 
te meer daar huns inziens de tijd dringt om onze jongeren Schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven. 
e.e.a. uiteraard in nauw overleg met de beide jeugdorganisaties, jeugdouderlingen en kerkeraden. 
In de afgelopen periode hebben wij desalniettemin gepoogd door middel van conferenUes, voorlichting, 
jeugdzondagen, instructie aan jeugdouderlingen , aandacht voor studerenden, onze taak In dezen te ver
staan. 
Deputaten vergaderden in deze periode 20 keer in brede samenstelling, daarnaast 11 keer gezamenlijk met 
beide Jeugdorganisaties in het kader van de opdracht een brugfunctie tussen beiden te vervullen. In breed 
verband vergaderden deputaten 2 keer met de CGJO e~ 3 keer in sectieverband. Met de LCJ werd even
eens 2 keer in breed verband vergaderd en 3 keer In sectieverband. Verder vergaderde de sectie studenten

werk 3 keer. 
De volgende onderdelen willen we nog wat nader belichten: 

3.2. Conferenties 
In deze inter-synodale periode hebben deputaten drie conferenties belegd. De eerste conferentie was op 27 
maart 1993 in Amersfoort. Het onderwerp was: "De leef- en denkwereld van ONZE jongeren". 
Op deze druk bezochte conferentie presenteerde dr. J.van der Wal de eerste resultaten van zijn onderzoek 
en paste ds. H.H. Klomp de resultaten toe, in een pastorale bezinning hierop. . . . 
Het resultaat van deze conferentie is in de Wekker van 1992/1993 gepubliceerd In een viertal artikelen van 
dr. J. van der Wal onder de titel "Kerkelijke betrokkenheid van jongeren uit de Christelijke Gereformeerde 
Kerken" (pag. 454, 517, 532 en 547) en een drietal artikelen van ds. H.H. Klomp onder de titel "Jong 
geleerd oud gedaan" (pag. 611 , 624 en 640), zodat we het niet nodig achten hiervan verder verslag te doen, 
te mee~, daar genoemde resultaten door ons verwerkt zullen worden in een bezinningsstuk dat aan dit rap-
port zal worden toegevoegd. . . 
De tweede conferentie was op 14 januari 1994 in Amersfoort. Dit betrof een studenten-ouderlingen confe
rentie zodat we u, voor het verslag daarvan, verwijzen naar hoofdstuk 4 van dit rapport. 
De derde conferentie die deputaten belegden was op 28 mei 1994 in Huizen. Drs. A.G. Knevel uit Bussum 
sprak over het onderwerp "Gaat onze jeugd te gronde aan de T.V.?" Deze conferentie werd helaas niet zo 
goed bezocht, slechts een 50-tal ambtsdragers was _daarbij aanwezig. Toch wa_s het een zinvolle en belang
rijke conferentie, waar de vinger gelegd werd bij een van de grootste beinvloeders van onze Jeugd. 
Deputaten betreuren het daarom te meer dat er relatief gezien zo weinig animo was voo!. deze conferentie,; 
Aangezien drs. A.G. Knevel over dit onderwerp een tweetal boekjes heeft gepubliceerd ( De wereld In huis 
en "Doe dat ding dan uit'') leek het deputaten niet zinvol om nog een artikel hierover te publiceren. Verwezen 
kan worden naar deze boekjes. 
Het in het vorige rapport genoemde boek van Drs. P.D. Holland over geloofsopvoeding is in 1993 in de pers 
verschenen en (op verzoek van deputaten) aangevuld met gespreksvragen, is het zeer bruikbaar in 
gesprekskringen in de gemeente. Deputaten vernamen dat dit boekje goede dienst doet in vele gespreks

kringen. 

3.3. Jeugdsteunfonds . . .. 
In het financiële rapport van de penningmeester over 1994 staan de namen van 10 gemeenten die niet b1J
dragen aan het Jeugdsteunfonds. 
Deputaten zijn dankbaar dat er relatief weinig kerken niet bijdragen aan het jeugdsteunfonds, maar betreu
ren het desondanks zeer dat er toch nog steeds kerken zijn die om verschillende redenen niet bijdragen. 
Deputaten treden af en toe in correspondentie met enkele van deze kerken, maar hebben het gevoel dat de 
correspondentie met deze kerken geen echte correspondentie is, maar dat zij_ ons alleen formeel meedelen 
(al of niet aangemaand door de classis) dat men bezwaren heeft en daarom niet betaalt. Deputaten baseren 
deze stelling op het feit dat zij nooit een wederwoord horen van deze kerken. . .. 
Nog steeds wordt kennelijk niet goed begrepen dat het geld voor Jeugdsteunfonds voor het hele kerkeliJke 
jeugdwerk is, waaronder ook het werk van de LCJ. Vaak zijn de verenigingen van genoemde b_ezw~arde 
gemeenten aangesloten bij de LCJ, zodoende plukken zij er wel de vruchten van maar dragen niet bij aan 

de kosten. 

3.4. Contact met de CGJO 
3.4.1. Algemeen 
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In de afgelopen periode zijn de contacten met de CGJO apart, niet zo intensief geweest als in de vori
ge inter-synodale periode. Dat komt mede door het feit dat in de vorige periode schoon-schip is 
gemaakt en alle wrijfpunten vanuit het verleden zijn uitgepraat. Deputaten hebben dan ook in een hele 
andere sfeer en toonzetting gesproken met de CGJO dan in de vorige periode. 
Er kan zelfs gesproken worden van een goede relatie , waarin de zaken die aan de orde moeten 
komen duidelijk gezegd kunnen worden en waarin er een eerlijk luisteren is naar elkaar. 
Deputaten willen dan ook niet verhelen dat er zich bij de CGJO een ontwikkeling ten goede voordoet, 
hetgeen onder andere te merken is aan een verbetering van het werkmateriaal in de afgelopen perio
de en aan het verloop van de gesprekken met de LCJ 
Er blijven van deputaten-zijde zeker nog wensen ter verbetering bestaan, maar de CGJO heeft hierin 
haar eigen verantwoordelijkheid. We merken dat er geluisterd wordt naar wat deputaten aandragen 
en naar de suggesties die zij doen. We zullen daar mee blijven doorgaan. Deputaten zijn hier dank
baar voor en hopen dat e.e.a. zal bijdragen aan de afbraak van de onderlinge verdeeldheid in jeugd
land en binnen onze kerken. 

3.4.2. Gesprekken met de CGJO 
Een tweetal gesprekken met de CGJO (met het hele deputaatschap) waren nodig ter voorbereiding 
op de gezamenlijke gesprekken met de LCJ In deze gesprekken werden de laatste beletsels wegge
nomen en de procedures afgesproken t.b .v. die gesprekken. 
Het is niet nodig nader hierop in te gaan, daar het resultaat van de gesprekken tussen de CGJO en 
de LCJ uitvoerig wordt weergegeven. 
In sectieverband vergaderden deputaten 3 keer met de CGJO 
Onderwerp van gesprek waren in hoofdzaak: de nieuwe subsidieregelingen en de voorwaarden van 
het ministerie van V.W.S. (voorheen W.V.C.) en het nieuwe visieprogram van de CGJO 

3.4.2. 1. Subsidieregeling voor de CGJO 
In 1991 kwam het bericht bij de CGJO binnen dat de subsidie van het ministerie van V.W.S. met 25 
% zou verminderd worden. Deze forse ingreep betekende voor de CGJO het verlies van één hele 
arbeidsplaats. Tegelijkertijd stelde V.W.S. de voorwaarde dat er een samenwerkingsverband moest 
worden opgericht met 13 andere jeugdwerkorganisaties met zeer verschillende identiteiten. Het 
ministerie verwachtte van die organisaties (vergaande) inhoudelijke samenwerking. Dat was een 
onmogelijkheid. 
Een tussenvorm werd gekozen: Er werd een stichting opgericht waarin alle 14 organisaties partici
peren. Deze stichting is aanspreekpunt voor de overheid en ontvangt primair de subsidie, waarna 
deze volgens een bepaalde sleutel verdeeld wordt over de participerende organisaties. 
Per 1 januari 1995 is het zo dat de subsidie in tweeën gedeeld wordt: 75 % is basis-subsidie en 25 
% project-subsidie. Dat houdt in dat op basis van ingediende en door V.W.S. goedgekeurde projec
ten subsidie kan worden ''verdiend". Die projecten dienen wel aan te sluiten bij de beleidsspeerpun
ten van de overheid. 
De CGJO is er niet gerust op dat zij in deze zaken zal kunnen (of willen) voldoen aan de eisen van 
de overheid. Vandaar dat terdege rekening gehouden moet worden met een verlies van nogmaals 
25 % subsidie voor 1995 en/of de daarop volgende jaren. 
Bovendien werd net voor het gereedkomen van deze rapportage duidelijk dat er per januari 1996 
opnieuw een forse generale bezuiniging op de subsidie zal plaatsvinden. En het is zelfs niet ondenk
baar dat vanaf 1996 (of spoedig daarna) de rijkssubsidie voor het (identiteitsgebonden) Jeugd- en 
Jongerenwerk helemaal stopt. Tegen deze achtergrond is het voor de CGJO van groot belang te 
weten in welke mate onze kerken hun financiële last zullen willen dragen. 

3.4.2.2. Nieuw visieprogramma 
In een van onze eerste ontmoetingen na de synode van '92 met de CGJO hoorden deputaten van 
het instellen van een commissie die alles wat het werk van de CGJO aangaat kritisch moet bekijken 
en doordenken. Met name de vraag "is ons Jeugd- en Jongerenwerk, zoals het nu geschiedt, wel 
adequaat voor de begeleiding en opvang van onze jongeren in dit enerverende tijdsgewricht. " 
Daarbij zijn kernzaken op tafel gekomen als: 

de veranderende -heterogeen wordende- samenleving. 
de vermindering van de kerkelijke betrokkenheid van onze jongeren. 
de vraag of een ledenorganisatie wel een adequaat middel is in deze tijd. 
bezinning op de verhouding kerk - CGJO 
ontwikkelingen m.b.t. overheidssubsidie en subsidieregeling. 

Deputaten waren er blij mee dat ook de CGJO over deze belangrijke zaak wil nadenken. 
De werkgroep van de CGJO die met deze items is bezig gegaan, kwam tot een nieuw visieprogram
ma, waaruit uiteindelijk op hoofdlijnen drie actiepunten zijn voortgekomen: 
1 . een bezinning op de verhouding kerk - CGJO 
2. het bevorderen van samenhang in de ontwikkelingen en overdracht van waarden en normen in 

gezin, school en kerk. 
3. het weerbaar maken van jeugd en jongeren tegen de invloeden van de tijd waarin ze leven. 

Toen het concept van dit visieprogramma klaar was hebben deputaten een exemplaar gekregen 
en hun commentaar daarop kunnen geven. Wij vonden het als deputaten een goed stuk en heb
ben daarbij een aantal kanttekeningen kunnen plaatsen. 
In de zomer van 1995 zal dit program gepresenteerd worden (zijn) op een landelijk symposium. 
De leden van de synode zullen dan ook wel op de hoogte zijn. 

3.4.3. Ledenbestand 
De ledentelling van 1 januari 1995 laat zien dat per die datum bij de CGJO 274 plaatselijke clubs en 



280 

verenigingen zijn aangesloten met een totaal aantal van 4814 leden. 

3.5. Contacten met de LCJ 
3.5. 1. Gesprekken met de LCJ 

Ook in de contacten met de LCJ heeft het gewicht gelegen in de gesprekken tussen de LCJ en de 

CGJO 
Toch zijn er daar buitenom contacten geweest, zowel met het voltalliQe_ deputaatschap als met de 
sectie. Maar op verzoek van de LCJ zijn de sectie-gesprekken tot een minimum gereduceerd, daar de 

gesprekken met de CGJO een enorme tijdsinvestering vroegen. . 
Allereerst zijn er direct na de synode, twee intensieve gesprekken geweest met de LCJ inzake de 
behandeling van de rapportage van deputaten ter synode en spe_c1f1ek de aandach_t die de LCJ daann 
kreeg. Met name de standpuntbepaling va_n _deputaten inzake de relatie met de beide 
Jeugdwerkorganisaties, had hen overvallen, terw1JI ZIJ ook van mening waren dat aan hun brochure te 

weinig aandacht was besteed. 
Op de vraag van deputaten of dit een vertrouwenscrisis in de relatie met de LCJ had teweeg gebracht 
antwoordde de LCJ ontkennend, wel leefde bij de LCJ de vraag of zij wel meetelde als 
Jeugdorganisatie. Deputaten konden echter de LCJ duide(ijk maken d~t dit niets te maken heeft met 
een soort "stiefkind-gedachte" maar dat het vele werk, dat In een kort t11dsbestek vlak voor de Synode 
moest klaar gemaak1 worden, hieraan debet was. De LCJ kon tevreden zI1n met deze uitleg. . 
Beide partijen ervoeren deze gesprekken als zinvol en wederz_ijds kon gesproken worden van een uit 
de weg ruimen van datgene wat naar het gevoel een toekomstige goede relatie In de weg zou kunnen 

staan. 
In de genoemde gesprekken met de LCJ . (met het hele deputaatschap) is als belangrijkste punt aan 
de orde geweest het toewerken naar gesprekken met de CGJO. Ook bij de LCJ lagen er gevoelige 
punten. Maar deputaten zijn dankbaar dat dit mogelijk was en er afspraken gemaak1 konden worden 

t.a.v. de procedures t.b.v. die gesprekken. . 
Ook hier merken we op dat het niet nodig is nader op deze gesprekken In te gaan, daar het resultaat 
van de gesprekken tussen de CGJO en de LCJ uitvoerig wordt weergegeven. 

3.5.2. Financiën 
Deputaten zijn reeds in de vorige inter-synodale periode tot goede afspraken gekomen met d? LCJ 
Die afspraak luidde dat er subsidie gegeven zal_ worden over de kosten v~n de lan_deliJke actIvIteIten 
en dan specifiek de kosten die rechtstreeks het Jeugdwerk raken. PlaatseliJk en reg1o_naal werk zullen 
door de plaatselijke verenigingen c.q. de regionale contacten worden gedragen. De b11drage Is vastge-

steld op 80% van de door deputaten goedgekeurde kosten. . . .. . . . 
Voorts zijn aan de subsidie diverse voorwaarden verbond~n (goede fmanc1ele admmIs_tratIe, goed 
beheer van de middelen, boekencontrole, voorschotregeling e.d.).Reeds twee Jaar vindt nu ook 

accountantscontrole plaats. .. 
De LCJ heeft zich bezonnen op de prak1ische en principiële aspecten van het aanvragen van nJkssub
sidie, maar zal daar voorlopig van afzien. De reden daarvoor is als volgt samen te vatten: 
- de overheid bemoeit zich steeds meer met de inhoud van het werk. 
- overheidssubsidie wordt steeds minder aan organisaties verstrek1, men wil voornamelijk geld geven 

aan projecten. . . 
Zie voor de financiën hoofdstuk 7 van ons rapport, inzake de consequenties van de benoeming van 

een (part-time) jeugdwerker. 

3.5.3. Ledenbestand . 
In totaal zijn bij de LCJ 138 verenigingen aangesloten met± 2500 jongeren als lid. Ze zijn afkomstig 

uit 58 Chr. Gerei. kerken. 

3.5.4. Ontwikkelingen bij de LCJ .. 
Door de groei van de LCJ blijft een bezinning op haar organisatie-structuur en haar rechtspers<?OnhJk
heid en haar verantwoordelijkheden naar binnen en buiten een voortdurend ond~rwerp van bezinning. 
Voor al de genoemde zaken is nog geen definitiev_e beslissing genomen, maar die zal op 25 mei 1995 
genomen worden (zijn) . De statuten van de LCJ zI1n deputaten aangeboden ter adv1senng. . 
Wel heeft de LCJ het principe besluit genomen om in 1995/1996, (wanneer dat f1nanc1eel haalbaar 1s) 
een werker aan te trekken . In de begroting voor 1995 is daar reeds rekening mee gehouden. 
Deputaten hebben in dezen nog geen toezeggingen gedaan daar wij hiervoor geen budget hebben. 
De ontwikkelingen die overigens plaatsvinden bij het ministerie van V.W.S. bevestigen ons vermoe
den dat de totale subsidiëring van het jeugdwerk wel eens volledig ten laste van de kerken zal kunnen 

komen. 

3.6. Gesprekken tussen de CGJO en de LCJ o.l.v. Deputaten. 
3.6.1 . Algemeen . .. 

Deputaten zijn dankbaar dat de lang door de synode geuite wens, om te komen tot een wezenlijk 

gesprek tussen de CGJO en de LCJ in vervulling is gega_an. . . 
O.l.v. de deputaten zijn er elf gesprekken geweest, waann een agenda Is afgewerkt die door de depu

taten, na overleg met de beide organisaties, was vastgesteld. 
Die agenda zag er als volgt uit: 

1 . Opening door de voorzitter van Jeugddeputaten 
2. Vaststelling agenda 
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3. Kennismaking 
a. Gesprekspartners stellen zich aan elkaar voor. Namens wie nemen ze aan dit gesprek deel? 
b. Elkaar informeren over de eigen organisatie, over structuur, werkwijze , methodiek, doel en 

inhoud van het werk 
4. Inventarisatie 

a. Welk beeld hebben de CGJO en de LCJ van elkaar? 
b. Wat zijn de bezwaren van de LCJ tegen de CGJO? 
c. Wat voor oud zeer zit er bij de CGJO t.a.v. de LCJ? 

5. Bespreking van het bezinningsgedeelte van deputaten 
6. Huidige stand van zaken 

a. Overeenkomst en verschil tussen de beide jeugdwerkorganisaties; principieel , in werksoort en 
werkmateriaal en in activiteiten 

b. Hoe is de wederzijdse verhouding? Staat u tegenover elkaar als concurrenten of naast elkaar 
als verschillende of gelijkwaardige organisaties? 

c. Is er enige vorm van samenwerking mogelijk? 
7. Hoe gaan we verder? 

a. Wederzijdse informatie? 
b. Structureel overleg? 
c. Gezamenlijke bezinning (met deputaten) met het oog op onze jeugd? 
d. Verdergaande samenwerking? In welke vorm? 

8. Sluiting. 
Om u een goed inzicht te geven in de inhoud van de gesprekken volgt nu een weergave van die 
gesprekken. Daarna leggen we u enkele conclusies voor. 

3.6.2. Inhoud gesprekken 
In het eerste gesprek, op 23 augustus 1993, stellen de gesprekspartners zich aan elkaar voor. Omdat 
de CGJO meer dan eens gezegd heeft dat het voor haar niet duidelijk is wie de LCJ is, krijgen de 
afgevaardigden van de LCJ als eersten het woord. 
Namens het bestuur van de LCJ nemen zij deel aan deze gesprekken en moeten aan de vergadering 
van de LCJ verantwoording afleggen. Voor het bestuur levert elk jeugdcontact een bestuurslid. Omdat 
er zes jeugdcontacten 16 plus zijn en er een jeugdcontact 16 min is, zijn er momenteel zeven 
bestuursleden. Bij de LCJ zijn ongeveer 100 verenigingen met 2100 leden aangesloten in de leeftijd 
van 11-23 jaar. De verenigingen werken regionaal in een jeugdcontact samen. Zo'n jeugdcontact 
heeft een eigen bestuur en is autonoom. De nadruk ligt op wat er regionaal , maar vooral plaatselijk 
gebeurt; het landelijk werk moet daaraan ondergeschikt blijven. Men wil waken voor een dominante 
rol van het bestuur en het grondvlak direct bij het werk betrekken. Aan dit grondprincipe wil men blij
ven vasthouden, ook al zou de structuur moeten veranderen. Doel van het werk is de vorming van 
jongeren met het oog op hun taak en plaats in kerk en samenleving. 
De afgevaardigden van de CGJO zijn eveneens door hun bestuur afgevaardigd en aan dat bestuur 
verantwoording verschuldigd. Het bestuur moet verantwoording afleggen aan de leden, daar de 
CGJO een ledenorganisatie is. De CGJO heeft 270 clubs en verenigingen met 5000 jongeren van 
ongeveer 8-24 jaar en kent zo'n 1000 vrijwilligers die zich voor dit werk inzetten. Het doel van de 
CGJO is om, in gebondenheid aan Schrift en belijdenis, uitgaande van de opdracht en actuele situatie 
van de gemeente van Jezus Christus in deze wereld op het terrein van het vrije jeugdvormingswerk 
zich in te zetten voor de ontplooiing van de aan dat jeugdwerk deelnemende jongeren om hen vanuit 
de Heilige Schrift toe te rusten opdat zij (mede daardoor) als leden van die gemeente zullen kunnen 
functioneren in alle verbanden waarin zij zijn geplaatst. Vroeger heette dat: jongeren uit de kerk voor
bereiden op de wachtende taak in kerk, staat en maatschappij . Als het gaat om deze vorming spreekt 
de CGJO over vier deelterreinen: bezinning, ontmoeting, ontspanning en (gezamenlijke) actie. De 
CGJO is een organisatie voor Jeugd- en Jongerenwerk, corresponderend met een breed scala van 
Jeugd- en Jongerenwerk in Nederland, maar door de CGJO gedaan ten dienste van jeugd en jonge
ren binnen de CGK. De CGJO is geen kerkelijke organisatie, maar een organisatie binnen onze ker
ken, die primair plaatselijke clubs en verenigingen ondersteunt d.m.v. materiaal en kaderinstructie. 
Het werkmateriaal bevat veel bijbelstudie, want toerusting vanuit de Schrift ontvangt alle accent. Ook 
een twintigtal 16 min clubs van de Ned. Gerei.Kerk zijn lid, omdat voor die clubs binnen de eigen kerk 
geen organisatie bestaat. 
Vervolgens wordt geïnventariseerd welk beeld de organisaties van elkaar hebben, welke bezwaren de 
LCJ tegen de CGJO heeft en welk oud zeer er bij de CGJO t.a.v. de LCJ leeft. 
De LCJ noemt allereerst inhoudelijke bezwaren tegen het werkmateriaal en de bondsdagen van de 
CGJO, die er samenvattend op neerkomen dat er binnen de CGJO wel gesproken wordt over het 
christen-zijn, maar niet over hoe je een waar christen wordt. 
Verder noemt zij dat in de vierslag van de CGJO -vorming, ontmoeting, ontspanning, gezamenlijke 
actie- teveel gelijkwaardigheid zit, waardoor de vorming niet tot haar recht komt. Ook maak1 de CGJO 
een te strik1e scheiding tussen jeugdwerk en kerkewerk. Die scheiding is er wel naar verantwoordelijk
heid, maar niet naar inhoud. Door die scheiding ontstaat er teveel onafhankelijkheid van de kerken. 
De jeugddeputaten zijn de stem van de kerk. Daarom is er geen sprake van gelijkwaardigheid tussen 
de jeugdorganisaties en de deputaten. 
Voorts is zij van oordeel dat de CGJO primair van de opdracht en de actuele situatie van de gemeen
te van Christus uitgaat en niet in de eerste plaats van Schrift en belijdenis. Ook gebruikt zij wereldse 
begrippen als mondigheid, menswaardigheid en solidariteit. Tenslotte noemt zij de houding van de 
CGJO t.a.v. geuite bezwaren van aangesloten verenigingen. Voor die bezwaren was geen begrip. Het 
was niet mogelijk om daarover tot een inhoudelijk gesprek te komen. 
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De CGJO reageert hierop door te zeggen dat we leven in een gepolariseerde kerkelijke situatie waar

in we ideeën over elkaar hebben zonder dat we geestelijk samenleven. De CGJO wil ernaar staan dat 

er gewerkt wordt naar de Schrift en dat het goede van de traditie in het jongerenwerk bewaard blijft. In 

de kontekst van de kerken wil de CGJO werken vanuit dezelfde bron en norm, waarbij het uitgangs

punt is dat jongeren tot geloof moeten komen. Dat dient in het Jeugd- en Jongerenwerk een plaats te 

hebben, maar er is verschil met het kerkewerk. Want de kerk heeft een ambtelijke opdracht om aan te 

dringen op geloof en bekering. Op de verenigingen wordt de noodzaak van bekering niet verzwegen, 

maar deze komt op een andere manier aan de orde. 
Vervolgens wordt van de kant van de CGJO gezegd dat er bij haar geen officieel beeld van of over de 

LCJ is. Ook heeft zij tegen de LCJ geen geformuleerde bezwaren. Wel is er sprake van oud zeer. 

Zoals er bij de LCJ zijn die zich niet goed behandeld voelen door de CGJO, heeft ook de CGJO in het 

verleden bepaalde negatieve ervaringen opgedaan. Daar hoeft inhoudelijk niet over gesproken te wor

den, maar er moet wel aan worden toegevoegd dat de LCJ nooit officieel contact met de CGJO heeft 

opgenomen om met haar te spreken, terwijl men naar buiten toe lang niet altijd aardig over de CGJO 

sprak. 
In haar reactie zegt de LCJ dat je in een situatie waarin je langs elkaar heen leeft toch een redelijk 

goed beeld van elkaar kunt krijgen uit elkaars activiteiten. Zij erkent dat er door hen die in het verleden 

bezwaren tegen de koers van de CGJO hadden veel fouten zijn gemaakt. Helaas was er geen contact 

(mogelijk) tussen LCJ en CGJO; de LCJ heeft alleen met de deputaten gesproken. 
Deputaten merken op dat zij niet altijd de juiste weg hebben weten te vinden om de opgedragen brug

functie te vervullen. 
De voorzitter van de CGJO voegt eraan toe dat de CGJO wat dat betreft misschien wel wat toeschie

telijker had mogen wezen. Maar toen lagen de zaken scherper dan nu. 
Tenslotte wordt met instemming van beide organisaties besloten om een bericht aan 'De Wekker' te 

zenden waarin melding van deze ontmoeting wordt gemaakt en de kerken om voorbede wordt 

gevraagd. 
In het tweede gesprek, op 7 september 1993, gaat de CGJO nader in op de bezwaren door de LCJ 

op de eerste vergadering geuit. Eerst gaat het over de vraag of de vorming wel tot haar recht komt. In 

het werk van de CGJO staat de Bijbel in het middelpunt en is vorming de hoofdtaak van de CGJO die 

plaatsvindt op vier deelterreinen: bezinning, ontmoeting, ontspanning en actie. De doelstelling van dit 

vormingswerk is jongeren op een bewuste manier hun plaats te laten innemen in allerlei verbanden. 

Die vorming vindt niet plaats op een ambtelijke manier; het is geen kerkewerk. Het is heel goed 

mogelijk om jeugdwerk als kerkewerk op te zetten. De CGJO heeft de indruk dat de LCJ dat doet. 

Vanouds is het jeugdwerk bij de CGJO anders opgezet; niet gescheiden van het kerkewerk, maar wel 

met een eigen verantwoordelijkheid en doelstelling. 
Toen de relatie met de deputaten onder geweldige spanning stond, heeft de CGJO alle nadruk op de 

eigen verantwoordelijkheid gelegd, zonder daarmee te willen zeggen dat de deputaten en zij gelijk

waardig zijn . Dat is ook niet bedoeld met een begrip als 'institutionele relatie'. Daarmee is gezegd dat 

er in juridische zin sprake is van twee instituten die een relatie met elkaar hebben. Het belangrijkste is 

daarmee niet gezegd, want een organisatie als de CGJO kan nooit gelijkwaardig aan de kerken zijn . 

De CGJO werkt binnen die kerken en wil luisteren naar de stem van de kerk, maar heeft wel een 

eigen verantwoordelijkheid. 
De CGJO bestrijdt dat zij de actuele situatie van de gemeente tot uitgangspunt maakt. Heel art.3 luidt 

als volgt: De bond heeft ten doel: -uitgaande van de opdracht in de actuele situatie van de gemeente 

van Jezus Christus in deze wereld- op het terrein van het vrije jeugdvormingswerk zich in te zetten 

voor de ontplooiing van de aan dat jeugdwerk deelnemende jongeren en hen vanuit de Heilige Schrift 

toe te rusten opdat zij, mede daardoor, als leden van die gemeente kunnen functioneren in alle ver

banden waarin zij worden geplaatst. 
De actuele situatie is dus niet het uitgangspunt, maar is wel heel wezenlijk. De CGJO wil jongeren in 

de actuele situatie van kerk en wereld bereiken. Dat vind je ook zo in de Heilige Schrift. 
Vervolgens wordt opgemerkt dat moderne woorden als mondigheid, menswaardigheid en solidariteit 

vanuit bijbelse noties op goede wijze ingevuld (kunnen) worden. 
De CGJO geeft verder aan dat zij altijd heel serieus met bezwaren is omgegaan, maar dat zij daarbij 

fouten heeft gemaakt. Overigens waren de klachten niet massaal; verreweg de meeste leden waren 

het met de lijn van de CGJO eens. 
De LCJ heeft tot voor kort nooit een rechtstreeks verzoek tot gesprek gedaan. Zo'n verzoek kwam 

vrijwel gelijk met de brochure. Die twee leken in strijd met elkaar, waardoor de CGJO op dat moment 

een gesprek niet wilde. 
Vervolgens uiten beide organisaties hun verbazing over het feit dat het bezinningsgedeelte dat in het 

deputatenrapport aan de GS '89 stond, in herziene versie, op deze agenda staat. Is dat niet bedoeld 

voor een gesprek tussen de deputaten en de organisaties? 
Wat is de status van het stuk? 
De deputaten antwoorden dat het in 1988 geschreven werd om te dienen als uitgangspunt voor een 

gesprek met en tussen beide organisaties. 
Deputaten geven eerst nog eens kort de geschiedenis van dit stuk weer. In 1988 zetten de deputaten 

een aantal punten op papier die moesten dienen als uitgangspunt voor een gesprek tussen de CGJO 

en de LCJ. Dat gesprek kwam niet tot stand; de CGJO wees fel de bezinning van de deputaten af, ter

wijl de LCJ hartelijke instemming betuigde. De deputaten gaven deze bezinning in hun rapport aan de 

GS van 1989 een plaats. Ook de synode stemde van harte in met deze bezinning en vond het een 

goed uitgangspunt voor gesprek met en tussen de organisaties. Tussen 1989-1992 zijn er tussen de 

deputaten en de CGJO diepgaande gesprekken gevoerd met een positief resultaat. Daarna vroegen 

de deputaten aan de CGJO of zij hun bezwaren tegen dit bezinningsgedeelte kenbaar wilden maken. 
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Dat deden_ zij . Rekening houdend met die bezwaren formuleerden de deputaten het bezinningsge

deelte opnieuw en deden deze nieuwe versie aan de beide organisaties toekomen. Beide maakten 

hun opmerkingen bij deze versie. Dat leidde tot een nieuwe versie.In dit gesprek tussen de CGJO en 

de LCJ zouden de deputaten graag zien dat deze nieuwe versie besproken werd om te zien of en in 
hoeverre beide organisaties zich in dit stuk kunnen vinden. 
Na deze toelichting hebben beide organisaties geen bezwaar om het stuk te bespreken, maar achten 
het beter om dat na agendapunt 6 te doen. 
De rest van het gesprek gaat over het verschil tussen de beide jeugdwerkorganisaties. De LCJ is 

benieuwd of er sprake is van een verandering bij de CGJO. In het verleden was vorming een van de 

vier deelterreinen, terwijl nu gezegd wordt dat vorming het doel van de vier deelterreinen is. Uit het 

antwoord van de CGJO blijkt dat er geen sprake is van een wezenlijke verandering. Voorheen werd 

het woord vorming in twee betekenissen gebruikt, als totale doel en als een van de deelterreinen. Dat 

is verwarrend. Daarom is besloten om het woord vorming alleen nog in de eerste betekenis te gebrui
ken en bij de deelgebieden over bezinning te spreken. 
Vervolgens wordt uitvoerig gesproken over de vraag of in het materiaal van de CGJO de basisprinci

pes wel voldoende verwoord worden. Wordt er wel van uit gegaan dat onze jongeren tot geloof moe

ten komen, omdat ook zij van nature verloren mensen zijn? Wordt er wel (voldoende) aandacht gege
ven aan het bevel van geloof en bekering? 
De CGJO antwoordt dat zij er niet van uitgaat dat iedere jongere gelooft, maar het is niet de eerste 

taak van het Jeugd- en Jongerenwerk om op te roepen tot geloof. Dat is de taak van de kerk. In die 

kerk vindt het jeugdwerk complementair plaats. De LCJ vraagt of het wel juist is om zo complementair 

te werken en of er op een bepaald moment in het werk van de jeugdbonden niet een andere lijn is 

gekomen, waarin sommigen zich niet meer konden herkennen. Het antwoord van de CGJO luidt dat 

er van een andere lijn geen sprake is en dat er overal in het werk ruimte is voor de oproep tot beke

ring. Ook wordt opgemerkt dat nooit allen zich in het werk van de CGJO herkenden. Velen die nu lid 
van de LCJ zijn, waren dat vroeger niet van de CGJO. 
Bij de LCJ leeft de vraag of er toch niet sprake is van een wezenlijk verschil tussen de LCJ en de 

CGJO en of het werk van de CGJO wel binnen de grenzen van de belijdenis valt? Over de vraag of 
die laatste vraag zo kan worden gesteld, wordt uitvoerig gesproken. 
Van de kant van de deputaten wordt opgemerkt dat we ervan moeten uitgaan dat ook de ander op 

Schrift en belijdenis staat. De LCJ maakt duidelijk dat het haar ten diepste erom gaat de vraag aan de 

orde te stellen of de CGJO wel voldoende op de belijdenis staat, of ze in haar materiaal de belijdenis 

goed en voldoende verdisconteert. De CGJO vindt dat die vraag aan haar mag worden gesteld. In dit 

verband is ook de vraag van belang hoe de belijdenis in Jeugd- en Jongerenwerk gestalte moet krij
gen. 
In het derde gesprek, op 6 november 1993, wordt er eerst gezamenlijk teruggekeken naar de twee 

eerste gesprekken. Er is dankbaarheid voor de gebleken mogelijkheid tot gesprek, maar ook vrees 

dat we misschien niet zoveel verder zullen komen. De deputaten doen de suggestie om van beide 
organisaties een jaargang werkmateriaal te bespreken. 
Vervolgens wordt uitvoerig gesproken over de methodiek die beide organisaties hanteren. In de lijn 

van vroeger, toen in de taakomschrijving doorklonk dat jongeren moesten worden voorbereid op de 

wachtende taak in kerk, staat en maatschappij , is het doel van de CGJO nu ontplooiing en toerusting, 

gericht op het functioneren in alle (levens)-verbanden. In dit werk gaat het om leerprocessen, waarin 
bewustwording gestimuleerd en waarin betrokkenheid aangekweekt wordt. 
Naar de mening van de CGJO, gebaseerd op het werkmateriaal en de brochure van de LCJ, doet de 

LCJ geen jeugdvormingswerk maar kerkewerk. Zij noemt catechisatie en jeugdwerk twee aspecten 

van hetzelfde werk. Het werk van de LCJ valt zeer te waarderen, maar heeft te weinig oog voor de 

leefwereld van de jongeren. Voor de CGJO is de situatie van de jongeren niet bepalend voor de 
inhoud van de vorming, maar wel voor de keuze van de onderwerpen. 
De LCJ antwoordt dat zij geen kerkelijk jeugdwerk, vanuit de kerken geïnitieerd en gecontroleerd, 

doet, maar vrij kerkelijk jeugdwerk, door en voor jongeren, langs de lijnen die door de kerken zijn uit

gezet. Zij gaat uit van de Bijbel(studie) om van daaruit naar de leefwereld van de jongeren te gaan, 
terwIJI de CGJO de omgekeerde beweging maakt. 
De CGJO betoogt dat het hier om een kwestie van methode gaat en dat de aanpak van de LCJ geen 

garantie biedt dat de Schrift in zijn volle rijkdom aan het woord komt. De CGJO vraagt of haar metho

de een te accepteren werkvorm is. De LCJ antwoordt dat de methode zuiver moet zijn, maar dat de 

inhoud er doorheen moet gaan. Het gaat bijv. niet zozeer om bijbelstudie, alswel om de inhoud ervan. 

De CGJO geeft als haar mening dat als je het zo zegt het mogelijk is om onafhankelijk van de inhoud 

te zeggen of de methode wel of niet goed is. De LCJ belooft deze vraag mee te nemen naar de 
bestuursvergadering. 
In het vierde gesprek, op 16 februari 1994, beginnen de deputaten te spreken over hun opdracht van 

d~ GS om een b_ezinningsstuk te schrijven met het oog op de toekomst van het werk voor onze jeugd. 

Z1J doen aan de Jeugdwerkorganisaties het verzoek om zich ook op deze opdracht te bezinnen en hun 

gedachten over de toekomst van het jeugdwerk op papier te zetten. De deputaten zullen hetzelfde 

doen, waarna deze drie stukken als uitgangspunt voor een gezamenlijk gesprek over dit onderwerp 

kunnen dienen. Daarna zullen de deputaten hun bezinningsstuk voor de GS schrijven. 
Voor dit verzoek hebben de deputaten twee redenen. Omdat de CGJO en de LCJ voor een groot deel 

van onze kerkjeugd werken, zou het niet juist zijn als de deputaten met het oog op de toekomst van 

het jeugdwerk een bezinningsstuk zouden maken zonder overleg met de beide organisaties. Een 

wezenlijke inbreng van hun kant is voor zo'n stuk onmisbaar, al wordt het een stuk van de deputaten 

zelf. Een tweede reden is dat op deze wijze vanuit een andere invalshoek, niet vanuit de verschillen of 

het verleden, maar met het oog op de toekomst, met elkaar kan worden gesproken over de funda-
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menten van het jeugdwerk. 
De organisaties staan positief tegenover dit verzoek. Afgesproken wordt dat dat gesprek over de toe

komst van het jeugdwerk na de zomervakantie zal plaatsvinden. . .. 

Voor het overige is een stuk door de LCJ geschreven deze keer uitgangspunt van gesprek. Daarb1J 

gaat het vooral (opnieuw) over methode en inhoud, uitgangspunt en uitwerking, de verhouding Woord 

van God en de actuele situatie. 
Naar de mening van de LCJ krijgt bij de CGJO de actuele situatie teveel nadruk ten koste van het 

Woord van God. De CGJO antwoordt dat zij het Woord van God voluit aan het woord wil laten komen, 

maar dat God ingaat op onze situatie. Denk aan de menswording van Jezus Christus. De LCJ onder

streept dat voor haar niet allereerst bepalend is wat jongeren vinden, maar wat God vindt. Ook de 

CGJO vindt wat God zegt van primair belang, maar Hij spreekt over en in ons concrete leven. Dat 

moet in het licht van het Woord aan de orde komen. De LCJ komt dan tot de conclusie dat het uit

gangspunt van de CGJO juist is, maar de uitwerking niet. 
In het vijfde gesprek, op 5 maart 1994, wordt het stuk van de LCJ verder besproken. In dat stuk wordt 

gewezen op uitspraken van ds. A.M. Berkhoff, prof. L.H. v.d. Meiden en br. A.de Bruyne, waarin 

gewezen wordt op de noodzaak om door een waar geloof met de Christus der Schriften in levensv_er

binding te komen, op Jezus' school te zijn en van een leven in de vreze des Heeren. De doelstelling 

van het jeugdwerk is Gods weg te kennen. Ze is bepalend voor de inhoud en de methode van het 

werk. 
Naar de mening van de LCJ is de CGJO niet op die lijn gebleven. Als bewijs daarvoor geeft zij citaten 

uit de zestiger jaren, o.a. dit: "Bijbelstudie is geen hoofdzaak, maar wel noodzaak". Ook schreef de 

CGJO dat met elkaar praten over de persoonlijke verhouding tot God 'slechts' een deel is van het 

gehele proces van ontplooiing tot bewuste christenmensen in deze wereld . 

De CGJO vindt het moeilijk om te spreken over losse citaten uit het verleden, maar vindt wel dat ze 

wat ongelukkig geformuleerd zijn. Zij staat overigens van harte achter wat van de voortrekkers_ van de 

jeugdbonden geciteerd is, mits die citaten in hun geheel en in hun context worden gelezen. Die voor

trekkers hebben namelijk nooit bedoeld om te zeggen dat de jeugdvereniging een bijbelstudiegroep is. 

In het jeugdwerk ging en gaat het om vorming, waarbij bijbelstudie van groot belang is, maar niet de 

enige werkvorm. Van de kant van de deputaten wordt opgemerkt dat veel van wat 1n de zestiger Jaren 

geschreven werd een concrete achtergrond had, namelijk de Fakkeldragerskampen. 

Vervolgens benadrukt de LCJ dat het beginsel en de inhoud, de doelstelling en de methode niet ont

koppeld kunnen worden. De CGJO is het daarmee eens, maar meent dat wel kan worden gezegd of, 

los van de inhoud, de methode verwerpelijk is. Zij vraagt hoe de LCJ daarover denkt. 

Die zegt dat zij dat op dat moment onvoldoende kan overzien; daarom wi_l zi_j die .vraag liever.!at_er 

beantwoorden. Maar zij voegt eraan toe dat de methode van de CGJO 1n pnnc1pe niet verwerpelijk 1s, 

mits ze bijbels wordt ingevuld. Bij de bespreking van de inhoud van het werkmateriaal wil de LCJ hier

op terug kunnen komen. 
Daarna wordt geconstateerd dat de CGJO het eens is met de vier volgende conclusies van de LCJ. 

1. In het jeugdwerk mogen we onze agenda niet enkel laten bepalen door de wereld, al kan er voor 

het vergaren van de te behandelen onderwerpen breed rondgekeken worden. . 

2. Voor de nadere invulling van de onderwerpen is Gods Woord bron en norm en het enige vertrek

punt. 
3. De verwoording naar de overheid is slechts een algemene typering en kan niet naar de kerken toe 

functioneren als verwoording van de doelstelling van de CGJO. 

4. Methode en inhoud van het werkmateriaal kunnen niet van elkaar worden losgekoppeld. 

Tenslotte wordt in principe afgesproken om van beide organisaties samen een jaargang werkmateri

aal te bespreken. Er wordt nog over nagedacht hoe dat het beste kan gebeuren. 

In het zesde gesprek, op 17 mei 1994, worden eerst verdere afspraken gemaakt over hoe het werk

materiaal zal worden besproken. Op voorstel van de CGJO zal het materiaal van het seizoen '93/94 

worden besproken, waarbij gekeken wordt naar de verhouding met de grondslag en_ doelstelling, naar 

de gehanteerde en geadviseerde werkvormen, naar de bru1kbaarhe1d voor de leeltiJdsgroep, naar wat 

inhoudelijk goed is aan het materiaal en wat de inhoud nog ten goede zou zijn gekomen en hoe de 

ander dit onderwerp in de eigen kring aan de orde zou stellen. Dat laatste kunnen de deputaten niet 

invullen, voor het overige zullen ook zij hun mening geven. . 

Door onvoldoende voorbereiding van deze vergadering door de deputaten verzandde de rest van dit 

gesprek in een evaluatie, waarin de CGJO vreugde uitsprak over de mogelijkheid tot gesprek en de 

vooruitgang die daarin geboekt is, terwijl de LCJ zorg uitte omdat er inhoudelijk nog weinig gesproken 

is en bij haar de vraag sterk leeft of de CGJO wel werkt binnen de kaders van Schrift en belijdenis, 

o.a. gelet op de laatstgehouden bondsdag. In tegenstelling tot de CGJO vindt de LCJ dat de deputa

ten - ook in dit stadium - meer dan leiders van het gesprek (moeten) zijn. Zij heeft behoefte aan een 

handreiking van de deputaten om te zien of het zin heeft de gesprekken voort te zetten, dit tegen het 

licht van de bondsdag 1994, tegenover de instemming van de CGJO met de uitspraken uit het verle

den. Graag wil zij met de deputaten spreken over de vragen die bij haar leven en horen hoe de depu

taten daarover denken. Na afspraken voor de vervolgvergaderingen wordt besloten om nu een 

gesprek te voeren tussen de deputaten en de LCJ over haar visie op de bondsdag. Maar eerst wordt 

nog gesproken over een voorstel van de CGJO om de kerken te informeren over de stand van zaken 

en een hernieuwde oproep tot voorbede te doen. Dit voorstel wordt aanvaard. De deputaten zullen 

met een concept komen. 
In het zevende gesprek, op 13 oktober 1994, ligt een voorstel voor een hernieuwde oproep tot voor

bede ter tafel, dat na enige wijzigingen door allen wordt aanvaard. 

Daarna wordt uitvoerig gesproken over zowel het concept bezinningsstuk van de deputaten als over 

de bezinningsstukken die de CGJO en de LCJ op verzoek van de deputaten hebben geschreven. 
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Opvallend is d!3-I er in grote lijn~n veel wezenlijke overeenkomst tussen deze drie stukken is. Op som

mige punten z11n er ook verschillen. Daarover worden wederzijd~ vragen gesteld die aanleiding geven 

tot een goed gesprek. Met de stukken v_an de beide or9anisat1es en deze gezamenlijke bespreking 

kunnen de deputaten hun winst doen b1J de samenstelling van de definitieve versie van hun bezin

ningsst~k met_ het oog op de toekomst van het jeugdwerk in onze kerken. Veel van wat aan de orde 

kwam, 1s daarin verwerkt. 

In het achtste gesprek, op 3 november 1994, wordt het werkmateriaal 16 plus van beide organisaties 

besproken. De CGJO g_eeft als eerste haar mening over het materiaal van de LCJ. Men heeft er veel 

waardering voor; sommige schetsen zou de CGJO zo zelf kunnen gebruiken, maar andere helemaal 

niet. '(ele zouden anders aan de orde worden gesteld. Dit is meer kerkewerk dan jeugdvormingswerk. 

D1kw1Jls worden_ de zaken nogal dogmatis_ch verwoord, t_erwijl de vragen vooral gesloten vragen en 

kennisvr~gen z1Jn . Zulke vragen zetten de Jongeren te weinig aan het denken en zijn meestal ook niet 

persoonliJk genoeg. De LCJ antwoord_! dat de jongeren vaak moeite hebben met heel persoonlijke vra

gen en dat het wel deg_eliJk de bedoeling 1s om Jongeren 1n hun situatie met het Woord te bereiken. De 

CGJO vat de _doelstelling van de LCJ te beperkt op, al wil de LCJ vanuit de Bijbel nadrukkelijk leiding 

geven aan de Jeugd, waarb1J het dogma een wezenlijk onderdeel is dat aan de orde moet komen. 

De deputaten hebben veel waardering voor het materiaal, al hebben ook zij op bepaalde onderdelen 

van inhoud en vormgeving kritiek. 

Vervolgens geeft de LCJ haar mening over het werkmateriaal 16 plus van de CGJO. Slechts een 

enkele schets zou ook de LCJ kunnen gebruiken; de meeste onderwerpen zou men ook aan de orde 

kunnen stellen, maar anders. Er is grote waa_rdering voor de aanpak van de CGJO, maar op veel pun

ten fmse knt1ek op de inhoud. Naar de mening van de LCJ komen wezenlijke elementen van Schrift 

en beliJdenis onvoldoende aan bod, zoals de verdorvenheid van de mens, het werk van Christus en 

het werk van de Heilige Geest. 

De CGJO erkent dat sommige schetsen beter zouden kunnen; dat de dingen soms beter onder woor

den hadden kunnen WC>rd~n gebracht, maar antwoordt bovendien dat niet altijd alles aan bod behoeft 

te_ komen. Ook hEleft ZIJ niet de behoefte om de dingen dogmatisch te benoemen, een verlangen dat 

ZIJ wel bespeurt b1J de LCJ. 
De deputaten hebben veel waardering voor de_ wijze waarop de CGJO de schetsen opzet. Jongeren 

worden _ zo gestimuleerd om na te denken en 1n gesprek te gaan. Maar wel zijn zij van mening dat 

wezenliJke n_ot1es als het werk van Christus en het werk van de Heilige Geest nadrukkelijker en breder 

in het matenaal aan de orde zouden moeten komen. 

In het negende gesprek,_ op 18 j~nuari 1995, wordt het werkmateriaal min 16 van de beide organisa

ties besproken. _De LCJ 1s over dit matenaal van de CGJO positiever dan over dat van plus 16; vindt 

meer ervan bruikbaar!. maar heeft wel op dezelfde wezenlijke punten kritiek. De deputaten merken 

hier hetzelfde op als b1J het plus 16 materiaal. 

De CGJO _antwoordt dat ze blij is dat de LCJ dit materiaal positiever waardeert. Zij constateert bij de 

LCJ_ de neiging 0111 meer naar de belijdenisgeschriften te verwijzen. De CGJO acht dat niet haar doel

stelling, al staat ZIJ van harte achter en op de belijdenis. Zij wil wel graag inhoudelijk de belijdenis ter 

sprake bren_gen, maar de artikelen hoeven er niet altijd bij te worden gehaald. 

Zowel over inhoud als _vorm wordt nog wat dieper doorgesproken. 

De CGJO uit waardering_ voor het min 16 werkmateriaal van de LCJ, maar heeft ook kritiek, o.a. op 

taalgebruik, de vraagstelling en op het vele dat dikwijls in een schets aan de orde wordt gesteld. 

De beoordeling van de deputaten is in grote lijnen gelijk. Ook hierover wordt nader van gedachten 

gewisseld. 
Er is geen tijd meer om de rest van de agenda af te werken. Over de bonds- en appèldagen en het 

bezinningsgedeelte van de deputaten zal in een volgende vergadering worden gesproken. 

In het tiende gesprek, op 1 februari 1995, wordt bijna uitsluitend over de bondsdagen van de CGJO 

en de appèldagen van de LCJ gesproken. 

Eerst ~n,jgt_de LCJ 9elegenheid om het hare over de bondsdag(en) te zeggen. Zij merkt op dat van de 

pnnc1p1ele 1nstemm1ng met de voortrekkers van het jeugdwerk, gegeven op 17 mei 1994, in de praktijk 

van de bondsdag niets te merken was. Schrift en beliJdenis komen nauwelijks aan de orde. Dat laat 

geen_ andere conclusie _toe dan dat de bondsdag niet in overeenstemming is met de grondslag. Echte 

V()rming vanuit ~e Schrift 1s marginaal e~ minimaal; de beliJdenis komt in het geheel niet aan de orde" 

BIJ alle goede dingen die er z11n , zoals b1Jbelstud1e, samenzang, singing corner, diaflitsen, markt en de 

organisatie, moet worden gezegd dat de gehele sfeer niet die van de LCJ is en niet overeenkomt met 

de geElst van de belijdenis en de beleving daarvan. De volle aandacht zou op het Woord en de ver

kond1g1ng van het Paasevangelie moeten liggen, maar er zijn slechts korte momenten van bezinning 

appel en meditatie, waarin maar een magere boodschap wordt meegegeven. Zaken als gospelforma'. 

ties en theatergroepen passen niet bij het (doorgeven van het) Woord van God. Al vindt de achterban 

van de"CGJO_ dat_ aantrek_kelijk, het is niet de bedoeling van een dag voor de verbondsjeugd. 

WezenliJke noties uit de beliJdenis, zoals de verdorvenheid van de mens, de noodzaak van de weder

geboorte, de verkiezing, Gods eenzijdige genade en de toeëigening des heils, komen niet aan bod. 

D_e_CGJO reageert met te zeQgen dat ze blij is dat er nog iets goed is, maar dat het wel erg beperkt is. 

ZIJ is geraakt door de concl_us1e dat ~olgens de LCJ ook de laatste bondsdag niet in overeenstemming 

met_ de grondslag was. Z1J 1s Juist bliJ met de laatste bondsdag. De Heilige Schrift kwam helemaal niet 

minimaal aan ~e orde, want alles wat gebeurde kwam vanuit het Woord. Al werd de term 'de toeëige

nmg des he1ls niet genoemd de zaak kwam wel degelijk aan de orde, o.a. in de vraag om een 

geloofskeu~e_. Over de verkiezing is niet gesproken, maar zij is wel de dragende grond zoals ook 

Gods eenz11d1ge genade. Bovendien is in de diaflitsen tot uitdrukking gebracht dat het ons' van Boven 

g_egeven moet worden. Er was geen sfeer in strijd met de belijdenis. Jongeren houden van gospelmu

ziek en om daarop te reageren door mee te bewegen. Daar is principieel niets op tegen, al zijn er 
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grenzen. Er is geprobeerd om jongeren aan het denken te zetten en hen op een eigentijdse manier 

met het evangelie te confronteren. Wij menen dat dat deze keer goed gelukt is. 

Samengevat wordt door deputaten gezegd _dat er drie belangrijke punte_n van verschil zijn. De LCJ 

zegt dat de bondsdag niet in overeenstemming met de grondsl.~g 1s, terw1JI_ de CGJ? ervan_ overtuigd 

is dat die overeenstemming er wel is. De LCJ zegt dat wezenliJke zaken uit de beliJdems met aan de 

orde komen terwijl de CGJO zegt dat ze wel aan de orde komen, maar niet in de geijkte termen. De 

CGJO maakt gebruik van vormen en middelen waarvan de LCJ vindt dat ze niet passen bij de Heilige 

Schrift en de geest van onze belijdenis. 
De LCJ zegt in een reactie dat de wezenlijke dingen zoals het werk van de Heilige Geest wel met 

andere woorden aan de orde mogen komen, maar ze moeten wel met nadruk worden genoemd. Al is 

het moeilijk om het zo te zeggen, als deze zaken onvoldoende aan de orde komen vindt de LCJ dat 

het werk niet in overeenstemming met de grondslag is. Dat is al jarenlang zo in het werkmateriaal en 

op de bondsdag. 
De CGJO vindt dat het wel moet worden waargemaakt dat het niet in overeenstemming met de grond

slag is op een aantal fundamentele zaken, zoals t.a .v. de verkiezing, is gereageerd. De verkiezing is 

het dragende grondvlak op de bondsdag en in niets weersproken. Ze is op e~n andere manier en in 

andere woorden aan de orde geweest. Als dat niet herkend wordt, moet het blijkbaar toch met de ver

trouwde woorden worden gezegd. 
De LCJ antwoordt dat de verkiezing zeer fundamenteel is en volgens haar niet aan de orde kwam. 

Het gaat er niet alleen om wat we (gemeenschappelijk) belijden, maar vooral ook hoe de b_elijdenis in 

de praktijk functioneert. Zij heeft er moeite mee de oorzaak (ook) te zoeken 1n het gebruik van een 

verschillende taal. 
De CGJO heeft er alle begrip voor dat de LCJ het gebruik van woorden en vormen nadrukkelijk aan 

de orde stelt, maar heeft grote moeite met de zware beschuldiging dat de bondsdag niet in overeen

stemming met de grondslag was. Inhoudelijk is de CGJO in dit gesprek op drie belanwijke zaken 

ingegaan, op de toeêigening, de verkiezing en de genade. Op een bepaalde manier z11n die zaken op 

de bondsdag aan de orde geweest. Het kan zijn dat het minder goed of niet breed genoeg gezegd 1s; 

dat de LCJ het niet gehoord heeft. 
De LCJ erkent dat op deze drie punten gereageerd is, maar zegt dat zij de zaken zo niet heeft 

gehoord, terwijl ze ook nog andere fundamentele zaken hebben genoemd. De vraag of het werk van 

de CGJO in overeenstemming met de grondslag is, ligt niet voor het eerst op tafel. De bestaansreden 

van de LCJ is ermee verbonden. 
Daarom vraagt de CGJO of deze vraag ooit van tafel zal gaan. Bovendien vraagt zij of de LCJ deze 

uitspraak in het licht van dit gesprek opnieuw wil overwegen. Tevens wijst zij erop dat de LCJ er goed 

aan zou doen de vraag los te koppelen van eigen bestaansrecht. Deputaten merken op dat het voor 

de LCJ wel zo ligt dat zij is ontstaan door een verkeerde koers van de CGJO. . 

De CGJO vraagt of de harde uitspraak van de LCJ alleen de bondsdag geldt of ook het werkmateri

aal. De LCJ antwoordt dat haar oordeel ook het werkmateriaal treft. Al heeft zij, met name bij het min 

16 materiaal, daar ook positieve dingen van gezegd, eveneens heeft zij steeds de vinger gelegd bij 

het missen van essentiële dingen van de belijdenis. Ze zegt echter toe dat zij haar uitspraak na dit 

gesprek opnieuw in overweging zal nemen en er de volgende keer op terug zal komen. 

Vervolgens geeft de CGJO haar beoordeling van de appèldagen van de LCJ . Wat daar gebeurt, is in 

overeenstemming met de grondslag en past bij de doelgroep. Het is niet geheel duidelijk of de doel

stelling kerkewerk of Jeugd- en Jongerenwerk is. Het was niet een dag speciaal voor jongeren. Er 

wordt veel gepreekt. Beleven jongeren dit alles zo? Ze maken het passief me_e. Het thema, de organ_i

satie, het boekje en de actie waren heel goed. Alles wat gezegd werd, was met even gelukkig. Ook 1s 

er sprake van eenzijdigheid. Er ligt een sterke nadruk op de ellende en er 1s een benadering vanuit de 

angst voor het verkeerde. Een meer positieve benadering, waarin van de verbondsrelatie wordt uiige_; 

gaan, brengt meer evenwicht. De CGJO heeft een andere aanpak omdat deze vorm en inhoud met b1J 

haar doelgroep past. . 

De LCJ is dankbaar voor de milde beoordeling. Zij is van mening dat de appèldag bij haar Jongeren 

aansluit. Ook bij hen zijn de reacties verschillend. Sommigen willen het wel eens iets anders, anderen 

hebben er geen moeite mee. Het gaat niet alleen om aansluiting bij de belevingswereld van jongeren, 

maar ook om de belevingswereld van het heil. De lijn van het verbond moet getrokken worden, maar 

het is niet goed om alleen van de verbondsrelatie uit te gaan. Door de zondeval is er alleen leven door 

het werk van de Heilige Geest. 
In het elfde gesprek, op 18 februari 1995, komt de LCJ zoals beloofd terug op haar uitspraak in de 

vorige vergadering over de CGJO gedaan. Naar aanleiding van het weerwoord van de CGJO heeft de 

LCJ zich bezonnen en komt nu met de volgende uitspraak: 
Naar onze overtuiging functioneert de grondslag in het werk van de CGJO onvoldoende. 

Aan deze conclusie liggen drie overwegingen ten grondslag. Bij de beoordeling van het werkmateri~al 

en de bondsdag heeft de LCJ haar ernstige bezwaren duidelijk naar voren gebracht. Op sommige 

punten, o.a. de belijdenis van de verdorvenheid van de mens en de noodzaak van de wedergeboorte, 

is de CGJO niet ingegaan. . 

Wat de toeêigening des heils betreft heeft de CGJO gewezen op de oproep tot de geloofskeuze die 

op de bondsdag werd gedaan. Dat hoort wel bij de toeêigening, maar allereerst gaat het daarin toch 

om het werk van de Heilige Geest die ons toeêigent wat we in Christus hebben. 

Bij andere punten, zoals Gods verkiezing en eenzijdige genade, heeft de CGJO uitgelegd hoe die een 

plaats in het programma hadden, maar zo heeft de LCJ het niet gehoord, terwijl deze zaken in het stu

diemateriaal naar de overtuiging van de LCJ onvoldoende zijn uitgewerkt. 

Gelet op deze zaken heeft de LCJ nog steeds de grootste moeite haar standpunt te wijzigen. Maar de 

LCJ wil het volle gewicht hechten aan de goede bedoeling van de CGJO die zij in haar weerwoord 
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hoorde doorklinken. 
Zij is bereid te geloven dat de CGJO wil staan op de grondslag. 

Tevens 1s ze dankbaar dat de genoemde wezenlijke noties uit de belijdenis dragend grondvlak zijn 

voor het werk van de CGJO. Tenslotte wil de LCJ graag de mogelijkheid tot gesprek met de CGJO 

openhouden. 
De CGJO is enerzijds blij met_de _herform~lering die de LCJ van haar standpunt heeft gegeven In 

deze formulenng en de toelichting 1s du1deliJk gezegd dat de CGJO wil staan op de grondslag en dat 

de LCJ aanvaardt dat de g~noemde fundamentele zaken uit de belijdenis voor de CGJO dragend 

~rondvl_ak z11n . Maar anderz1Jds 1s de CGJO van mening dat deze herformulering nog ernstig genoeg 

1s. Het 1s een minimale formulering, waarin het vertrouwen dat de CGJO de grondslag voldoende laat 

functioneren ontbreekt. 

Wat de verdorvenheid van de mens en de noodzaak van de wedergeboorte betreft zegt de CGJO dat 

ook die tot het dragend grondvlak behoren, met bewust vermeden worden, maar in andere bewoordin

gen en op een andere manier een plaats ~.rijge_n; niet op een dogmatische manier, maar direct appel

lerend. Wat _de wedergeboorte en de toee1ge~1ng_ des he1ls betreft is het ook voor de CGJO duidelijk 

dat.~et daann over het werk van God gaat. H1J gnJpt de mens aan, heeft de leiding daarin en doet het 

toee1genen. De CGJO wil graag leren van de kritiek die op heel concrete punten t.a.v. het werkmateri

aal en de bondsdag geleverd is, opdat fouten in de toekomst worden voorkomen. 

Er ontstaat een gesprek over_verbondsautomatisme en verondersteld geloof. De CGJO verzekert dat 

ze daar nooit van uitgegaan z1Jn . Wel moet voor ogen worden gehouden dat zij bezig is met vormings

werk. Dat werk 1s aanvullend; de Jeugdvereniging 1s geen bekeringsinstituut. Al moeten jongeren tot 

geloof komen, _de oproep tot geloof is primair de taak van de kerk. De CGJO constateert echter zulke 

grote v~r~nderingen dat_z1J er steeds minder van kan uitgaan dat zij aanvullend bezig is, zodat ook zij 

nu bezig 1s om deze dingen meer in haar w_erk op te nemen. De CGJO vreest echter dat zij haar 

image dat ze van een verondersteld geloof uitgaat wel nooit meer zal kwijtraken. De deputaten zijn 

van mening d_at dat een te somber geluid is. Zij hebben die kritiek ook op de CGJO (gehad), maar 

zien veranderingen ten goede. De CG_JO benadrukt ook nu dat het nodig is dat het eigene van het 

Jeugd- en Jongeren.werk behouden bliJft. D_e deputaten ~mderstrepen dat door te zeggen dat het niet 

alleen de bedoeling 1s dat de avond van de Jeugdvereniging een tweede catechisatieavond is. 

Vervolgens gaat het gesprek kort over het herziene bezinningsstuk van de deputaten. 

Daarna wordt er gesproken over eventuele toekomstige samenwerking. Vastgesteld wordt dat de 

CGJO en de LCJ elkaar_ als_ volw.aardige organisaties voor Jeugd- en Jongerenwerk binnen de CGK 

accepteren. Beide organisaties Z(!n geroepen om voor jeugd en jongeren in de CGK het beste te zoe

ken op grond van Schrift en beliJdems. Voor vergaande samenwerking en gezamenlijke activiteiten 

staan de CGJO en de LCJ op dit moment te ver uit elkaar. 
Er wordt besloten: 
1. dat er minstens eenmaal per jaar tussen (delegaties van) de besturen van de CGJO en de LCJ 

een ontmoeting zal z1Jn met of zonder de deputaten om te spreken over: 

a. elkaars organisatie, werk en werkvormen; 
b. ontwikkelingen in (kerkelijk) Jeugd- en Jongerenwerk; 

c. ontwikkelingen 1n de leef- en denkwereld van de jongeren-
d. wat gezamenlijk kan worden gedaan; ' 

e. andere overeen te komen agendapunten. 
2. dat de organisaties elkaar hun werkmateriaal zullen toezenden-

3. dat zij elkaar zullen uitnodigen voor- en bij elkaar vertegenwoo;digd zullen zijn op- landelijke activi

teiten; 
4. dat in het openbaar niet over elkaar zal worden gesproken zonder die zaken eerst met elkaar te 

hebben besproken. 

De CGJO zou ook graag zien dat er geen directe, schriftelijke benadering van elkaars leden plaats

vindt met_ u1tnod1g1ng voor deelname aan act1v1te1ten zonder toestemming van de andere organisatie. 

De LCJ z1et_er ge_en b~zwaar 1n om alle chr.geref.jeugdverenigingen uit te nodigen voor een bonds- of 

appèldag. Z1J ~od1gt al Jaren alle v.erenigingen voor haar appèldagen uit; weet niet eens precies welke 

verenigingen lid van de CGJO z11n . De CGJO 1s van mening dat een dergelijke uitnodiging alleen aan 

de eigen leden behoort verzonden"te worden. Bovendien wordt in de gegeven omstandigheden dit als 

concurrentie ervaren. De CGJO knJgt van sommige van haar leden hierover klachten. De LCJ bedoelt 

het absoluut met als concurrentie. De CGJO trekt de oprechtheid van de LCJ niet in twijfel en vraagt 

daarom dergelijke uitnodigingen niet meer naar haar leden te verzenden zonder overleg met en toe

stemming van haar. De LCJ belooft hierover in eigen bestuur te spreken en er later op terug te 

komen. 
Voor deze vergadering rest nog een punt, bespreking van het bezinningsgedeelte van de deputaten. 

Deputaten geven eerst nog eens kort de geschiedenis van dit stuk weer. 

De LCJ maakt duidelijk dat haar voorkeur uitgaat n~ar de_ eerste versie, maar ook in deze kan zij zich 

grotendeels_ vinden. _M_et een paar punten heeft ZIJ moeite. Dat resulteert in enkele veranderingen. 

Daardoor luidt de def1mt1eve te~st van het bezinn!ngsgedeelte van de deputaten als volgt: 

Het Jeugd- en Jongerenw_erk b1nn~n de ChnstehJke Gereformeerde Kerken wordt door en voor jonge

ren gedaan en geschiedt 1n hartelijke verbondenheid met de plaatselijke gemeenten en het landelijke 

kerkverband. 
1 • Doel van het Jeugd- en Jongerenwerk is de vorming en toerusting van jongeren met het oog op 

hun plaats en taak in kerk en samenleving. 

2. VClor deze vom1ing _en toerusting is de Bijbel als het onfeilbare Woord van God bron en norm, ter

WIJi ook de"beliJdemsgeschriften die op dit Woord gegrond zijn voor dit Jeugd- en Jongerenwerk 

normatief z1Jn. 
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3. De woorden bron en norm geven ook aan dat aan het koningschap van God op alle terreinen v_an 
het leven alleen gehoor en vorm kan worden gegeven, wanneer er een levende en persoonliJke 

verbondenheid met de Heere is. . .. 
4. Deze vorming en toerusting krijgen gestalte in bezinning, ontmoeting, ontspanning en gezamenliJ

ke actie. Iets anders gezegd, bezinning, ontmoeting, ontspanning en gezamenliJke actie z11n 

dienstbaar aan deze vorming en toerusting. .. . . . 
5. Tussen Jeugd- en Jongerenwerk en de kerkelijke ambtelijke arbeid Is er zowel naar doelste_lling 

als naar methodiek onderscheid. Maar kerk en Jeugd- en Jongerenwerk d_ragen elk, op eigen 
wijze, zorg en verantwoordelijkheid voor eenzelfde (doel)groep van Jeugd en Jon~eren. Daarom 1s 
een goede samenwerking tussen kerk (deputaten) en _Jeugd- en Jongerenwerk dnngend geboden, 
opdat er samenhang zij in het werk dat aan onze kerkJe_ugd geschied!. . 

Beide organisaties kunnen zich in dit bezinningsgedeelte vinden. DaarbIJ moeten twee aan_tekeningen 
worden gemaakt. In dit stuk wordt telkens over Jeugd- EJn JongEJrenwerk gesproken. Dat 1s de naam 
die de CGJO gebruikt; de LCJ spreekt liever over vnJ kerkelijk Jeugdwerk .. Ook haar werk _ wo_rdt 
bedoeld. In punt 4 staan twee formuleringen die veel _op elkaar lijken, maar niet helemaal geliJk z1Jn . 
De eerste past bij het werk van de CGJO, de tweEJde b11 dat_ van de LCJ_. 
Ten slotte wordt besloten opnieuw een gezamenliJk bericht In de kerkeliJke pers te plaatsen. 

3.6.3. Conclusies .. 
1. De deputaten zijn dankbaar dat er gesprekken op gang zI1n 9ekomen tussen de CGJO en de LCJ. 

Zij vonden dat zo belangrijk dat zij de meeste tijd en energie in deze gesprekken hebben gesto-

2. ~~;~ns verslag zal het duidelijk zijn dat de deputaten hun brugfunctie hoofdzakelijk
I 

__ khebbhe~ 
beperkt tot het leiden van het gesprek. De deputaten hebben zich zo weinig moge IJ in e 
gesprek tussen de organisaties gemengd, maar zich er O<lk niet helemaal van onthouden. Op een 
aantal wezenlijke punten hebben de deputaten inhoudelijk een b1Jdrage geleverd, o.m. door het 
bezinningsgedeelte van de deputaten op de agenda te zetten, door voor te stellen elkaars werk
materiaal en bonds- en appèldagen te bespreken en ons sa~en te._ bezinnen op de toeko_mst van 
al het jeugdwerk in onze kerken, wat niet alleen een belangnJke b1Jdrage aan ons bez1nningsstuk 
voor de GS was, maar vooral ook van belang voor onze gemeenschappeliJke taak voor Jeugd en 

jongeren. h" d · d · d 
3. De inhoud van de gesprekken geeft wel een indruk_van wat er in de gesc Ie enis van e Jeug or-

ganisaties gepasseerd is, waardoor er een tweede 1eugdwerkorganisatIe ontstond, maar laat voor

al zien waar de verschillen liggen. 
4. De CGJO ziet zichzelf als een ledenorganisatie die ten behoeve van haar leden Jeugd- en 

Jongerenwerk doet in de lijn zoals er in onze kerken altijd jeugdwerk is gedaan. Het gaat in _dat 
werk om vormingswerk, waarin onze jongeren moeten worden toegerust voor hun (toekomstige) 
taak in kerk en maatschappij. Onze jongeren worden ook en primair thuis en door de kerk (1n pre
diking en catechese) gevormd, alsmede door de school. Het Jeugd- en Jongerenwerk 1s aanvul-

lend daarbij. . 
De CGJO ziet de LCJ als een organisatie die ook werkt voor Chr.Gerel. Jongeren, maar op een 
andere wijze, meer kerkelijk. Dat is haar goed recht en zij doet goed werk; de. CGJO heeft daar 
geen enkele moeite mee. De CGJO beklemtoont dat vele leden van de LCJ nooit lid waren van de 
CGJO een aantal wel. Die hebben in het verleden protest aangetekend tegen de koers van de 
CGJO'. Hun protest is serieus genomen, maar heeft geen koerswijziging met zich meegebracht 
omdat de meerderheid van de leden met die koers instemde. Voor 1992 heeft de LCJ als organi-
satie zich nooit officieel tot de CGJO gewend met het verzoek om een ge,sprek. .. 
De verschillen tussen de organisaties worden niet alleen door de werkwI1ze veroorzaakt, maar z11n 
ook een weerspiegeling van de verschillen in onze kerken. . . . 

5. De LCJ is het met dat laatste eens. Bovendien is zij van mening dat de CGJO 1n de zestiger Jaren 
een andere koers is gaan varen dan voorheen. Niet alleen de werkwijze veranderde, maar boven
al was er sprake van een inhoudelijke wijziging, zo ernstig dat de slotsom moet luiden dat naar de 
overtuiging van de LCJ de grondslag in het werk van _de CGJO onvoldoende functioneert. In het 
verleden hebben alle protesten van verenigingen die bIJ de CGJO aangesloten waren_ geen funda
mentele verandering gebracht. Om die reden is de LCJ ontstaan. Vanaf het pnlle begin was er het 
verlangen om met de CGJO in gesprek te komen, een gesprek dat in opdracht van de GS door de 
deputaten op gang gebracht en geleid moest worden, maar_ niet tot stand _kwam .. Daardoor 
gebeurde wat de LCJ'ers niet wilden, er ontstond een tweede 1eugdwerkorganisat1e die __ groe1?e 
omdat ook vele andere verenigingen zich aansloten. Steeds heeft de LCJ gezegd dat Zij er niet 
zou moeten zijn- dat zij zich zou opheffen als de grondslag bij de CGJO goed zou functioneren. 
Maar de CGJO voer geen andere koers ondanks alle duidelijke signalen va~uit_ de_ kerken. 
Daardoor is de LCJ inmiddels een volwaardige en voluit erkende jeugdwerkorganisat1EJ binnen de 
CGK geworden, die naar haar eigen mening de lijn van het verleden doortrekt, terw11I de CGJO 

daarvan is afgeweken. . 
6. Naar de mening van de deputaten bevatten zowel de weergave van de visie van de CGJO als die 

van de LCJ op het verleden elementen van waarheid, maar is beider beeld niet geheel vnJ van 
eenzijdigheid. Veel belangrijker dan om nauwkeurig na te ~aan hoe het in _het verleden 1s 
(mis)gegaan, is het om te bezien hoe de situatie in het heden Is en welke mogeliJkheden er voor 

de toekomst zijn. . . 
7. De deputaten betreuren het enerzijds dat er in onze kerken twee organisaties voor Jeu~d- en 

Jongerenwerk ontstaan zijn, vooral omdat, gelet op de versche1denhe1d __ In de __ kerken, het bliJkbaa_r 
niet anders kon. Maar nu deze twee organisaties er zijn, zijn we anderz11ds bliJ met het werk dat z1J 
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beide verrichten, waardoor een groter deel van onze jeugd in organisaties met elkaar verbonden is 
dan wanneer een van de twee er niet zou zijn. Naar onze overtuiging streven beide organisaties er 
ernstig naar om op basis van Schrift en belijdenis onze jeugd toe te rusten . Graag willen de depu
taten beide organisaties, in het goede werk dat zij doen, stimuleren, steunen en adviseren. 
Bij beide organisaties hebben we aangedrongen op correctie. 
Bij de LCJ zou meer oog moeten komen voor de breedte van het spreken van de Schrift en niet 
alles moet worden geconcentreerd op wedergeboorte en bekering. Tevens is er methodisch e.e.a. 
te verbeteren. 
Bij de CGJO zouden wezenlijke elementen uit de belijdenis beter verdisconteerd moeten worden, 
in werkmateriaal en bondsdagen. 
Wel merken deputaten met dankbaarheid op dat er heden bij de CGJO een open oor is voor kriti
sche geluiden vanuit de kerken zeker zoals die door de deputaten, de stem van de kerk, tot haar 
komen. Mede tengevolge daarvan vinden er, naar oordeel van deputaten, veranderingen ten 
goede plaats bij de CGJO. 

8. De deputaten zijn het met de organisaties eens dat zij momenteel te ver uit elkaar staan om tot 
vergaande samenwerking en gezamenlijke actie te kunnen komen. De deputaten zijn blij dat beide 
elkaar erkennen als volwaardige organisaties voor Jeugd- en Jongerenwerk binnen de CGK die 
voor onze jeugd het beste zoeken op basis van Schrift en belijdenis en dat ze afspraken hebben 
gemaakt dat en hoe zij verder contact met elkaar zullen onderhouden, waarbij ook de deputaten 
een belangrijke rol kunnen spelen. 
De deputaten willen graag voortgaan om het gesprek tussen de CGJO en de LCJ te stimuleren en 
te begeleiden, in de hoop en met het gebed dat het onze jeugd en kerken ten goede mag komen. 
Zonder iets te willen forceren willen we het als een roeping blijven zien dat er in onze kerken 
slechts één jeugdwerkorganisatie zou moeten zijn. Vanuit dat ideaal is het onze wens en ons werk 
dat er vormen van samenwerking tot stand komen. Bovendien gaat het erom dat beide organisa
ties werken op basis van Schrift en belijdenis niet alleen naar eigen overtuiging, maar ook naar die 
van de ander; en van de kerken. Op de basis van vertrouwen is er de mogelijkheid om elkaar te 
corrigeren, opdat we samen in het goede spoor komen en blijven tot zegen van onze jeugd en 
kerken. 

4. Contact met de studerenden en studentenorganisaties 

4. 1 Contact met studerenden 
4.1 .1. Overzicht van het werk 

Sinds 1990 vormen de brs. H.H. Klomp en H.C. Mijnders binnen Jeugddeputaten de sectie studenten
werk. Zij proberen dienstbaar te zijn aan het contact van de kerk met die jeugd, die onderwijs geniet 
aan een universiteit of hogeschool. 
Hier volgt een korte opsomming van het werk dat in dit kader wordt verricht. 
a. Met behulp van het kerkelijk bureau in Veenendaal wordt jaarlijks aan alle kerkeraden up-to-date 

adressenmateriaal gezonden van studentenouderlingen en chr. gerei. studenten(opvang)werk en 
positief chr. studenten organisaties. 

b. Eveneens met behulp van het kerkelijk bureau worden jaarlijks alle kerkeraden geënquêteerd over 
de namen en studieadressen van de jonge gemeenteleden die buitenshuis studeren. Die gege
vens worden geordend en doorgegeven aan de kerkeraden in de steden waar zich de universiteit 
of hogeschool bevindt. 
In onze rapportage aan de vorige synode meldden wij een respons van 121 kerken. Inmiddels 
hebben 136 kerken gereageerd op ons verzoek. 

c. In deze periode organiseerde ons deputaatschap op 14 januari 1994 een conferentie voor studen
tenouderlingen. 
Voor het verslag daarvan hieronder bij punt 4.3. 

d. Tenslotte vindt jaarlijks een ontmoeting plaats van enkele deputaten met vertegenwoordigers van 
de CSFR en van !FES-Nederland. Zie hieronder4.2. 

4.2 Contacten met studenten-organisaties 
4.2. 1. Contacten met de /FES 

!FES-Nederland is een landelijke vereniging die gevormd wordt door diverse plaatselijke chr. studen
tengroepen. Alle onderschrijven dezelfde, bijbelgetrouwe grondslag en stellen zich ten doel om binnen 
de studentenwereld dienstbaar te zijn aan het Koninkrijk van God. 
De werkwijze binnen de vereniging wordt gekenmerkt door: 
a. Bijbelgetrouwheid; 
b. fundamentele eenheid en functionele verscheidenheid ; 
c. voor en door studenten; 
d. verbonden met- en gericht op de kerken; 
e. internationale familie. 
Ook in deze verslagperiode vond er jaarlijks overleg plaats tussen deputaten en het bestuur van 
!FES-Nederland. 
De contacten verlopen goed en worden op prijs gesteld. Men is van de zijde van !FES-Nederland heel 
dankbaar voor de financiële ondersteuning door onze kerken. Om zo doeltreffend mogelijk te kunnen 
werken is een meerjaren beleidsplan opgesteld. In onze rapportage van 1992 citeerden deputaten uit 
het beleidsplan 1991-1994. 
Intussen is het beleidsplan 1994-1997 gereed gekomen. Dit is een zaak van het !FES-bestuur. Toch 
is er in de jaarlijkse ontmoetingen overleg geweest over inzet en doelstelling van dit beleid. Groei van 
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de vereniging en uitbreiding van de activiteiten onderstreept de wenselijkheid van een meerjarenbe

leidsplan. 
Het gaat erom -voor zover mogelijk- een strategie te ontwikkelen voor de middellange termijn en om 

voor de periode 1994 - 1997, waarbinnen het totale pakket aan activiteiten de prioriteiten (dienen te) 

liggen. Dit mede tegen de achtergrond van de toenemende studiedruk onder de studenten en een 

minder gemakkelijke beschikbaarheid daardoor voor het kaderwerk. 
Derhalve is in dit nieuwe beleidsplan getracht een eenvoudiger structuur aan te brengen. Het accent 

valt op de concrete doelstellingen en activiteiten in het bereiken en toerusten van de studerende jon

geren. Wie uitgebreider geïnformeerd wil worden, kan daarvoor terecht in "Estafette", het handboek 

voor chr. studentenwerk, waarnaar het nieuwe beleidsplan meermalen verwijst. 
Doelen en activiteiten: 
1. Stimuleren van persoonlijke en gezamenlijke Bijbelstudies (daarbij oog voor voldoende diepgang 

vanwege afnemende bijbelkennis) ook via bijbelstudieconferenties. 
2. Toerusting slatwerkers, waarbij sterker accent gelegd wordt op pastoraat. 
3. Bevorderen dat eerste jaars meteen in hun eerste studiejaar lid worden van een chr. studenten

groep. Goede voorlichting aan J.V.'s, examenklassen middelbaar onderwijs, kerkeraden en via 

publikaties in kerkbodes. 
4. Streven naar kwaliteit van relaties tegen de trend in van vrijblijvendheid in relaties/individualise

ring . 
5. Wegwijs maken (middels verantwoorde chr. lectuur) in de wereld van de geseculariseerde weten-

schap. 
In de achterliggende periode was er een verblijdende groei van de studentengroepen. Dit brengt 

tevens een groei van werkzaamheden mee. Uitbreiding van de stafcapaciteit kan alleen worden over

wogen wanneer een gezonde en verantwoorde financiële reserve kan worden opgebouwd. 

4.2.2. Contact met de C.S.F.R. 
In het synoderapport 1992 maakten deputaten melding van zeer goede contacten met de CFSR. 

Deze contacten hebben zich in de achterliggende periode voortgezet. Eenmaal per jaar vond er een 

ontmoeting plaats. Daarbij waren aanwezig het landelijke bestuur van de CFSR als ook afgevaardig

den van de Ned. Hervormde Kerk en onze jeugddeputaten. Meer dan eens en op verschillende 

manieren is getracht ook de Gerei. Gemeenten bij dit overleg te betrekken. Dit had helaas geen posi

tief resultaat. 
Doelstelling van dit overleg tussen het bestuur van de CFSR en vertegenwoordigers van de kerken uit 

de eigen achterban is om in tijden van kerkverlating onder studerenden op een geestelijke manier de 

handen ineen te slaan in de hoop de student voor de Heere en Zijn dienst te mogen behouden. 
In dat kader staan alle activiteiten die via de disputen worden aangeboden en de conferenties die wor

den belegd. Het is van belang elkaar op de hoogte te houden van bestaan en activiteiten. CFSR en 

de kerken staan mutatis mutandis voor dezelfde opdracht in een zelfde doelgroep. 
Helaas zijn relatief gezien maar weinig studerenden uit onze kerken aangesloten bij een studenten

vereniging. (CFSR, lchthus of Alpha - ongeveer 10%). Dit heeft te maken met de enorme tijdsdruk 

waaronder gestudeerd dient te worden enerzijds. En anderzijds met de (toenemende) gewoonte van 

studenten om lid te blijven in de !huisgemeente en daar soms ook actief mee te blijven doen in het 

gemeentelijke leven. Op zich verblijdend. Beide redenen hebben echter wel als gevolg dat het kader

werk in de verenigingen door relatief minder mensen moet worden gedaan die zelf ook van een 'tem

pobeurs" rond moeten zien te komen. 
In de ontmoeting van december 1994 is uitvoerig van gedachten gewisseld over de wenselijkheid en 

mogelijkheid van het studentenpastoraat. Sinds twee jaar houdt de pastoraatscommissie van de 

CFSR (kortweg pascie) zich bezig met het studentenpastoraat. Dit had namelijk de opdracht om 

namens de Ned.Herv.Kerk, de Gerei. Kerken en de R.K.Kerk het Evangelie van Christus present te 

stellen in de universitaire en HBO-wereld. Hierbij werd niet samengewerkt met de chr. studentenver

enigingen. Echter weinig orthodoxe studenten voelden zich bij dit pastoraat thuis . Er werd nogal kritiek 

gehoord op de vrijzinnige manier waarop dit pastoraat werd ingevuld. De pascie heeft nu een nota 

opgesteld waarin de bezwaren worden genoemd en een aantal aanbevelingen wordt gedaan. Deze 

nota is voorgelegd aan de landelijke bestuursorganen van het studentenpastoraat en aan de synodes 

van de Ned. Herv. Kerk en Gerei. Kerk. Mede door druk vanuit de Triosynode werd uiteindelijke een 

verklaring over studenten pastoraat opgesteld samen met de chr. studenten verenigingen . Daarin 

wordt aanbevolen dat chr. studenten zitting nemen in de beleidsraden van het studentenpastoraat. 

Tevens wordt de wenselijkheid uitgesproken dat er een "orthodoxe" pastor wordt aangesteld die pasto 

raat kan verlenen aan leden van chr. studentenverenigingen. Slatwerkers van IFES-NL gaan dit bege

leiden. 

4.3. Studentenouderlingen-conferentie 
Zoals reeds hierboven aangegeven vond op 14 januari 1994 een studentenouderlingen-conferentie plaats in 

Amersfoort. 
Het thema was: "Studeren in bijbels licht". 
Voor deze conferentie waren uitgenodigd de vader van een student uit Zwolle , een student uit Dordrecht-C 

en een ex-studentenouderling uit Ede. Zij zouden korte inleidingen verzorgen. 
Helaas was de ex-studentenouderling uit Ede vergeten te komen, zodat dat referaat jammergenoeg ontbrak. 

Maar vijf aanwezigen uit de zaal hebben toen van hun ervaringen verteld. Er waren 20 aanwezigen en het 

was een zinvolle conferentie. 

5. Young Eagles kampen 

5.1 . Ontstaan van de relatie 
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In september 1992 vroeg het bestuur van de "Wegwijzer-kinderkampen" een informatief gesprek aan met 

twee deputaten. In dit gesprek kwam naar voren dat zij , als organisatoren van Evangelisatiekampen voor 

buitenkerkelijke kinderen, meermalen met de vraag geconfronteerd werden of iets dergelijks ook niet moge

lijk was voor kinderen van de kerk. Vaak was het n.l. gebeurd dat kinderen van de kerk ook met de 

"Wegwijzer-kinderkampen" meegingen, hoewel dat niet de opzet was. Verder deelden zij ons mee dat het 

hen op het hart gebonden werd dat enerzijds onze jeugd reeds vroeg te maken krijgt met het secularisatie

proces in de samenleving, doordat er vaak geen goed christelijk onderwijs voorhanden is en dat er ander

zijds vanuit de kerk hiertegen geen alternatief geboden kan worden. 
Zij vroegen mee te denken met en mee te werken aan de opzet van vakantie-kinderkampen voor de jeugd 

van onze kerken, in eerste instantie voor de leeftijd van 8-12 jaar. De bedoeling van deze kampen is om de 

kinderen een week lang spelenderwijs te leren om te gaan met Gods Woord en te leren wat stille tijd is. De 
beide deputaten zegden toe dit te bespreken op een deputatenvergadering. 
In een gesprek met het volledige deputaatschap en de brs. E. van Rij uit Klaaswaal en F. de Haan uit 

Naarden, werd een aantal zaken diepgaand besproken. Vragen kwamen aan de orde als: 
wie draagt de verantwoordelijkheid. 
moet dit ook vallen onder de "Wegwijzer-kinderkampen" 
wat is de financiële basis. 
is er belangstelling voor in de kerk. 
welke relatie heeft men in gedachte met Jeugddeputaten. 

De brs. antwoordden dat zij wilden komen tot een gescheiden opzet van het Wegwijzer-kinderwerk. Een 

aparte stichting zou worden opgericht, wel zou met het concept van de 'Wegwijzer-kinderkampen" gewerkt 

worden en geprofiteerd worden van kennis en mankracht van deze kampen. Deputaten betwijfelden of zij 

hierin een actieve taak hebben, onze instructie geeft daarvoor geen ruimte. 
In eerste instantie werd afgesproken dat er een brief naar alle kerkeraden gestuurd zou worden om te peilen 

of er voor deze kampen animo bestaat en welke kerkeraden er verantwoording voor zouden willen dragen. 

Deputaten staan heel positief achter dit initiatief en hebben daarom een adhesie-brief erbij gesloten. 

De reacties op dit onderzoek waren moed gevend, zodat in een nader gesprek met de brs. Van Rij en de 

Haan werd afgesproken om het voorstel , als experiment, voor één jaar uit te voeren. Deputaten zegden de 

inmiddels opgerichte stichting "Young Eagles-kampen" een financile bijdrage toe van f 1.000,- per jaar en 
een lening van f 2.000,- om de aanloopkosten te dekken. 

5.2. uitbouw 
De eerste reactie waren moedgevend. Toen het kwam tot een eerste kampweek, waren de geplande twee 

weken al heel gauw volgeboekt, gepland was 80 kinderen, 160 aanmeldingen kwamen er. 
In de uitgave van de 1e krant van de "Young Eagles kampen" de "Yekker" lezen we van een gezegend sei
zoen. 
Voor het seizoen 1995 is de belangstelling ruim verdubbeld zodat reeds 4 kampweken volgeboekt werden. 

Aangezien het Jeugddeputaten ontbreekt aan financiële middelen en deputaten het principieel niet juist ach

ten dat de kosten voor deze kampweken op de kerken afgewenteld worden, maar dat de ouders van de 

deelnemende kinderen daarvoor het leeuwedeel op tafel moeten leggen, heeft de Stichting, met goedvinden 

en een positief stimulerende brief van deputaten, een schrijven verzonden aan alle kerkeraden om te komen 

tot een vaste jaarlijkse bijdrage hunnerzijds teneinde een part-time, eventueel een full-time medewerker, te 
kunnen aanstellen om dit werk goed te kunnen begeleiden. 
Daarbij wordt ook gedacht aan de verdere uitbouw van dit werk naar de leeftijd van 12 - 16 jaar. 

5.3. Belang van dit werk 
Het werd hierboven al even aangehaald dat het nodig is dat onze jeugd een goede begeleiding krijgt. 

Deputaten staan er achter, wat destijds aan de kerken werd geschreven: • Men ziet aan de ene kant dat 

(ook buitenkerkelijke) jonge mensen tot de erkenning komen dat ze Jezus Christus als hun Heere en 

Heiland nodig hebben, maar tegelijkertijd , aan de andere kant, dat een verontrustende kerkverlating onder 
de jeugd plaatsvindt." 
"Gezamenlijk staan wij voor de opdracht om die kerkverlating tegen te gaan. Hierbij kan een dergelijk kinder

kamp een belangrijk middel zijn." ..... "De kinderen in de leeftijd van 8 tot en met 12 jaar verkeren in een 

levensfase waarin zij enorm belangstellend zijn voor alles dat om hen heen gebeurt. Op school hebben ze 

het basisgereedschap voor lezen, schrijven en rekenen reeds leren gebruiken. Hierna komen de oriëntatie

vakken zoals aardrijkskunde en geschiedenis. Kinderen in deze leeftijd zijn leergierig en, zoals sommigen dit 

verduidelijken, als sponsjes die alles absorberen. Voor ons als kerken ligt hier een mogelijkheid waaraan 
niet voorbijgegaan mag worden." 
Deputaten verzoeken de synode derhalve goedkeuring te geven aan het initiatief dat deputaten hierin heb

ben genomen en voor de toekomst deputaten toestemming te geven dit werk te blijven begeleiden en tevens 
een beperkte jaarlijkse financiële bijdrage te verstrekken. 

6. Contacten met de jeugdhulpverlening (C.1.0.✓.H. V.) 
(voorheen C.l.0.-B.J.) 

In het vorige G.S. rapport berichtten deputaten u de oprichting van de nieuwe stichting 

"Sam_enwerkingsverband Levensbeschouwing Jeugdhulpverlening" (S.L.J.) Dit is een nieuwe zelfstandige 

stichting met het oog op de jeugdhulpverlening, in de oprichting waarvan de C.1.O.-B.J. de voornaamste par
ticipant is geweest. 
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Dit nieuwe samenwerkingsverband, waarvan br. P. de Berg te Ede bestuurslid is vanuit de CIO, stelt statu

tair de noodzaak en het recht van professionele geestelijke verzorging in het hele veld van de jeugdhulpver

lening. De nieuwe stichting zette eerst een onderzoek op naar de bereidwilligheid tot medewerking van de 

diverse directies van de instellingen. Bij positieve reactie kan men op eigen kosten een functionaris aanstel

len voor deze levensbeschouwelijke hulpverlening. Elke jongere binnen de instelling zal op verzoek die hulp

verlening ontvangen. Basis-doelstelling daarbij is het (opnieuw) inhoud geven aan de zingeving van het 

bestaan. 
Op bestuursniveau van de SLJ is niet te bepalen hoe die hulpverlening er inhoudelijk uitziet, gesteld dat men 

dat zou willen. Daarvoor is de bestuurlijke samenwerking te verscheiden. Het aanbod wordt bepaald door de 

vraag van de jongere en door de instelling van de hulpverlener zelf. Het concept van werkwijze ten dezen 

werd indertijd door het bestuur besproken en geamendeerd in die zin dat er bij projectverslagen minder 

praktijkvoorbeelden en meer principiële informatie dient te worden opgenomen, van waaruit de hulpverlener 

werkt. 
Br. P. de Berg heeft hier zijn invloed ten goede aan kunnen wenden. De definitieve projecten die men wil 

gaan uitvoeren worden in het SLJ-bestuur besproken en al of niet toegestaan. 

Deputaten volgen met belangstelling de verdere ontwikkelingen en zijn dankbaar voor de positie van br. P. 

de Berg op bestuursniveau. 

7. Financiën 

7. 1. Overzicht baten en lasten 1992 - 1994 

BATEN 1992 1993 1994 

f f f 

Bijdrage kerken 71.970 93.101 92.858 

Interest 16.588 14.686 12.758 

88.558 107.787 105.616 

========== ---------- ========= 
LASTEN 

Subsidie CGJO 53.151 50.000 11.277 

Subsidie LCJ 18.000 25.000 25.504 

Subsidie IFES 14.000 15.000 14.500 

Subsidie overige 2.000 
activiteiten 2.000 2.000 

Algemene kosten 23.126 20.725 17.533 

Kosten onderz.leef 
en denkw. jongeren 5.000 

110.277 117.725 70.814 

---------- ----------

Saldi 
Nadelig/Batig 21.719 N 9.938 N 34.802 B 

-------- --------
Gemiddelde 
opbrengst 1,22 
per (dooplid) f 0,94 f 1,23 

---------- ---------
Vastgestelde 
minimum bijdrage f 1,- f 1,28 f 1,28 

--------- ----------
Aantal kerken dat niet bijdroeg 13 10 10 

7.1.1. Toelichting 
De jaren 1992 en 1993 geven een exploitatietekort te zien. Dit stemt overeen met de ramingen. 

Er is i.v.m.de omvang van het vermogen die jaren namelijk bewust een beperkt tekort geraamd omdat de 

omvang van het eigen vermogen enige beperking van de omslagstijging mogelijk maakte. Over 1994 is een 

overschot gerealiseerd van rond f 34.800,-. De omvang van het tekort over 1993 is lager dan geraamd. 

1992 (tekort) 
1993 (tekort) 
1994 (tekort) 

Raming 
f 

15.000 
19.000 
26.000 

Werkelijk 
f 

21.719 (tekort) 
9.938 (tekort) 

34.802 (over ) 

Tekorten c.q.overschot zijn vooral een gevolg van een lagere bijdrage aan de CGJO dan is geraamd. 

De CGJO heeft in verband met de lagere rijkssubsidie bezuinigingen doorgevoerd in de eigen 

organisatie,om daarmee het stijgende tekort te beperken. 
De post "kosten van studie en onderzoek" is niet besteed omdat de intensieve contacten met de jeugdwerk

organisaties geen ruimte lieten om terzake taken aan te vatten. 

7.2. Begroting 1996 tlm 1998 

BATEN 

Bijdrage kerken 
(àf3,-) 
Interest 

LASTEN 

Subsidie CGJO 
Subsidie LCJ 
(incl.Jeugdw) 
Subsidie IFES 
Subsidie 
overige activ. 
Kosten studie 
en onderzoek 
Kosten K.A.B. 
Algemene 
kosten 

Tekorten 

Bijdrage per 
lid (incl.jeugd
werker LCJ) 
Bijdrage per 
lid(excl. 
jeugdwerker). 

7.2. 1. Toelichting 
1. Baten 
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1996 
f 

225.000 
5.000 

230.000 

96.500 

96.500 
16.000 

10.000 

5.000 
12.600 

8.000 

244.600 

14.600 

f 3,-

f 2,10 

1997 
f 

225.000 
5.000 

230.000 

98.000 

98.000 
16.000 

10.000 

5.000 
12.950 

8.500 

248.450 

18.450 
--======= 

f 3,-

f 2,10 

1998 
f 

225.000 
5.000 

230.000 

100.000 

100.000 
16.000 

10.000 

5.000 
13.650 

9.000 

253.650 

----------
23.650 

----------

f 3,-

f 2,10 

Het begrotingsbeeld geeft aan de lastenzijde aanmerkelijk hogere uitgaven te zien. Deze stijging houdt voor

al verband met hogere subsidies aan de jeugdwerkorganisaties. 

De bijdrage van de kerken is daarom verhoogd van f 1,28 naar f 3,-. Ook bij deze 'omslag' resteren er klei

ne tekorten. 
Gezien de omvang van het vermogen is dat ons inziens verantwoord. 

2. Lasten 
De bijdrage aan de CGJO is verhoogd van f 60.000.- naar f 96.500,- omdat de rijkssubsidie steeds meer 

onder druk komt te staan. 
De CGJO brengt zelf ook bezuinigingen aan in eigen organisatie, maar kan de beperkingen niet geheel 

opvangen. 
Overigens is er nog steeds geen duidelijkheid over het subsidiebeleid op langere termijn. 

De bijdrage aan de LCJ - die niet door het rijk gesubsidieerd wordt - is eveneens op f 96.500,- geraamd. In 

die raming is rekening gehouden met de huidige financiële steun voor 1996 te ramen op f 31.500,- èn de 

wens van de LCJ om een (part-time) jeugdwerker aan te stellen. Rekening houdend met personeelskosten 

en een beperkt bedrag voor kantoorkosten is daarvoor f 65.000,- geraamd in 1996. Indien deze post niet 

wordt goedgekeurd, kan de omslag met f 0,90 worden verlaagd tot f 2, 10. 

In de post 'subsidies overige activiteiten' is rekening gehouden met enige steun aan de Young Eagles kam

pen. Wij achten deze activiteit van groot belang voor de jongere jeugd van onze kerken. 

De overige posten zijn afgestemd op de huidige lasten dan wel gereserveerd om enige studie en onderzoek 

te (laten) verrichten. 

3. Ontwikkeling rijkssubsidie 
Gezien de recente ontwikkelingen met betrekking tot de rijkssubsidie stellen wij u voor, ons toe te staan de 

CGJO aanvullende steun te verlenen indien de rijkssubsidie sterk wordt verminderd c.q. wordt beëindigd. 

Hiertoe kan voorshands het vermogen worden aangesproken. 

8. Opdracht 3a en 4a + b van de Generale Synode 1992 

8. 1. Inleiding 
Deputaten ontvingen van de synode de opdracht om het resultaat van het onderzoek naar de leef- en denk-
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wereld van jongeren zo spoedig mogelijk af te ronden en praktisch te maken voor het jeugdwerk in onze ker
ken (3a) en een bezinningsstuk te schrijven, waarin de resultaten van het onderzoek naar de leef- en denk
wereld van jongeren verwerkt zijn, en waarin zij de richting aangeven waann h_et Jeugdwerk -en dus ook het 
jeugd- en jongerenwerk- in onze kerken zich zouden moeten ontwikkelen, om 1n het hu1d1ge geseculariseer
de tijdsgewricht, jongeren toe te rusten tot een leven uit en naar het Evangelie in alle verbanden van het 

leven (4a). .. 1 · h bb d t t n 
Omdat beide opdrachten in elkaars verlengde liggen, maar ook nauw b1J elkaar aans u,1ten e . en epu a e 
besloten om opdracht 3a en 4a samen te voegen, om deze opdrachten op deze w11ze praktisch te maken 
voor onze kerken. . . . 
Daarom laten deputaten na het rapport over de _leef- 1:n denkwereld van de Jongeren een bez1nmngsstuk vol-
gen waarin de richting wordt aangegeven, waarin het Jeugdwerk zich zou moeten ontwikkelen. .. . 
Daarin wordt aandacht gegeven aan het ontstaan en doel van het depu_taatschap, aan de t1Jd waann we 
leven, aan onze jeugd in deze tijd , aan de kerk waarin we leven, aan de b1Jbelse opdracht en aan de richting 
waarin zich het werk moet ontwikkelen. . . .. 
Aan opdracht 4b (een gefundeerd voorstel om, met het oog op de gevaren en u1tdag1ngen van deze t1Jd , 
gestalte te geven aan de relatie tussen kerk en jeugdwerk -en du,s ook het J_eugd- en Jongerenwerk) hebben 
deputaten nog geen aandacht kunnen geven. Uiteraard 1s de t1Jds1nvestering 1n de gesprekken tussen de 
CGJO en de LCJ hieraan debet, maar ook omdat de goede relatie met beide Jeugdorgamsat1es, de nood-
zaak hiervan minder urgent maakt. . 
Deputaten doen hierbij het verzoek om punt 8.2. en 8.3. van ons rapport dienstbaar te mogen maken voor 
de kerken door ze in een brochure-vorm aan de kerkeraden te doen toekomen. 

8.2. Kerkelijke betrokkenheid en enkele aspekten van het christen-zijn van jongeren uit de christelijke gere
formeerde kerken 

8.2. 1. Algemeen 
8.2.1.1. Kerkverlating . 

Het woord "kerkverlating" is inmiddels een even bekend als berucht begrip geworden . De la-:itste 
jaren is er een stroom aan onderzoeken en commentaren gepubliceerd waarin aan dit versch1Jnsel 
aandacht wordt besteed. Onderzoeksrapporten die ook onder ons een alarmerende werking hadden 
waren die van Van der Ploeg ("Het lege testament") , waarin hij de achtergronden van de kerkverla
ting in de Gereformeerde Kerken beschreef) , van Van _Driel en Kole ("Bijtijds leren geloven", een 
onderzoek onder leerlingen van prot. chr. en reformatorische scholen) en van Jeugddeputaten van 
onze kerken ("Kerkvervreemding en kerkverlating"), gerapporteerd aan de GS van 1986). 

8.2. 1.2. Mogelijkheden en grenzen van onderzoek . 
Nu mogen wij niet verwachten dat onderzoek de problemen oplost. Wel dat het de problemen _1_n 
kaart brengt. Althans tot op zekere hoogte. Men hoort wel eens de kritiek dat wetenschappelijk 
onderzoek het hart van de zaak niet raakt. Want, zo zegt men dan: (on)geloof 1s met meetbaar met 
behulp van sociaal-wetenschappelijke methoden. Dat is ook zo. . 
Daarin verschilt onderzoek in beginsel overigens niet van een pastoraal gesprek. Ook de dominee, 
de ouderling en de diaken kunnen immers niet in het hart zien, Maar zij kunnen wel naar de vruch
ten kijken en die hebben volgens de Schrift een sterk verband m_et het soort boom waar ze van af 
komen. zo geven ook de resultaten van dit onderzoek een redeliJ_k betrouwbaar beeld van wat a.an 
de buitenkant zichtbaar is. Maar we erkennen dat dit met alt1Jd samenvalt met de geesteliJke 
gesteldheid van het hart. 

8.2.1.3. Voorgeschiedenis . . . 
Het onderzoek waarvan hierbij verslag gedaan wordt, heeft een lange historie. Reeds 1n 1983 gaf de 
GS aan deputaten voor het contact met de kerkjeugd opdracht _een onderzoek in te stellen naar de 
leef- en denkwereld van jongeren uit onze kerken. Door allerlei oorzaken kwam het echter met tot 
het gewenste resultaat. . . 
De Jeugdouderlingenconferent1e van februari 1~86 werd door deputaten benut_ om d.m.v. een 
enquête onder Ueugd)ouderlingen inzicht te _verkriJgen 1n _de kerkelijke betrokkenheid van onze Jon
geren en de ervaringen van de jeugdouderl1ngen. Daaruit kwam naar voren dat kerkvervreemding 
en kerkverlating een serieus probleem vormden en dat het contact met het op drift geraakte deel 
van de jeugd vaak als moeilijk en moeizaam werd ervaren. . 
De resultaten werden in 1986 aan de Generale Synode gerapporteerd. Deze gaf mede gezien de 
resultaten van de enquête, deputaten opnieuw opdracht een onderzoek naar de leef- en denkwereld 
van jongeren in te stellen. . 
Eind 1988 kon met het onderzoek een aanvang worden gemaakt. De start was voorspoedig. Het 
voorbereidende literatuuronderzoek kon nog in 1988 worden afgerond1 een onderzoeksplan_ werd 
opgesteld en een vragenlijst werd samengesteld en getest. De def1mt1eve vragenliJst werd 1n het 
voorjaar van 1989 toegezonden aan de jongeren die tot de steekproef behoren. Voor de zomer van 
dat jaar waren de gegevens binnen. Toen trad er helaas stagnatie op, waardoor de presentatie van 
het onderzoek u nu pas bereikt. .. . . . .. . . 
Tenslotte merken we op dat dit onderzoek in _wetensc_happeliJke zin zo obJ_ectief_ mogelijk 1s uitge
voerd. Veel onderzoekers op dit gebied laten zich met -1n elk geval met p~s1t1ef - uit over hun betrok
kenheid bij de zaak waar het om gaat, namelijk de zaak van het KomnkriJk Gods. Het 1s ons verlan
gen dat dit onderzoek dienstbaar mag zijn aan het kerkvergaderend werk van onze Heere Jezus 
Christus. Vanuit die motivatie is aan dit onderzoek gewerkt. De normatieve voorondersteumngen 
zijn gebaseerd op het Woord van God. Vanuit dat referentiekader worden de resultaten van het 
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onderzoek gewaardeerd. 

8.2. 1.4. Het effect van de vertraging 
In ons deputaatschap is de vraag aan de orde geweest of de resultaten nog wel waarde hebben 
voor de situatie van nu. Er zijn immers ongeveer zes jaren verstreken sinds de gegevens werden 
verzameld. Het is niet onwaarschijnlijk dat die vraag ook onder u leeft. Twee reacties hierop. 
In de eerste plaats is het ook in het gangbare wetenschappelijke bedrijf niet ongewoon dat er zo'n 
lange tijd zit tussen verzamelen en presenteren van gegevens. Veel onderzoek is dermate ingewik
keld en daarmee zo arbeidsintensief, dat er jaren verlopen voordat gegevens beschikbaar komen. 
Toch oordeelt men dan niet dat de resultaten inmiddels achterhaald zijn . Dat komt en dat is in de 
tweede plaats een meer inhoudelijke reactie op de gestelde vraag, omdat het object van onderzoek 
wel veranderlijk is, maar ook weer niet zo dat in een periode van zes jaar, een volstrekt onvergelijk
bare toestand zou zijn ontstaan. Als onze samenleving zo sterk aan verandering onderhevig zou 
zijn, zou sociaal-wetenschappelijk onderzoek in het geheel geen zin meer hebben en zouden wij 
zelf niet meer in staat zijn ons aan die veranderingen aan te passen. 

8.2.20pzet 
8.2.2.1. Aanpak 

De resultaten trekken uiteraard het meest onze aandacht. Maar we moeten eerst de aanpak van het 
onderzoek kort uitleggen, omdat de gegevens anders moeilijk zijn te plaatsen. 
Waar gaat het om in dit onderzoek? Door de GS werd opgedragen een onderzoek in te stellen naar 
de leef- en denkwereld van jongeren. 
Het begrip jongere is gedefinieerd als degenen tussen de 17 en 25 jaar die op het moment van het 
onderzoek als (doop)lid van de Christelijke Gereformeerde Kerken waren ingeschreven. Deze 
afgrenzing is onder meer gekozen vanwege het feit dat uit ander onderzoek is gebleken dat in deze 
leeftijdsperiode de mate van kerkelijke betrokkenheid min of meer duidelijk gestalte krijgt. Een prak
tische reden is dat mensen in deze leeftijdsgroep goed d.m.v. een enquête zijn te benaderen. 
Om de gegevens te verzamelen is gebruik gemaakt van een schriftelijk in te vullen vragenlijst, die 
voor de afname op zijn bruikbaarheid is getoetst. 
De opzet van het onderzoek is destijds vanuit deputaten vooral begeleid door ds. K. Boersma uit 
Oud-Beijerland en drs. M. C. de Valk uit Gouda. 

8.2.2.2. De vraagstelling 
De vraag naar de leef- en denkwereld van onze jongeren is toegespitst op o.m. kerkelijke betrokken
heid', godsdienstige activiteiten, opvattingen over het belijden der kerk en levensstijl en de mate 
waarin men zich thuisvoelt in de gemeente. 
Het begrip 'leef en denkwereld' vroeg om een verder gaande inperking. De vraag naar de leef- en 
denkwereld van onze jongeren is voor dit onderzoek uitgewerkt in de volgende deelvragen: 
1. Wat is de mate van de kerkelijke betrokkenheid - met name t.o.v. de Chr. Gerei. Kerken - van de 

onderzochte groep jongeren? 
2. Wat vinden zij van enkele kernnoties van het christelijk geloof? 
3. In hoeverre houden geloofsvragen deze jongeren bezig? 
4. Wat vinden ze van de kerk? 
5. Hoe is hun houding t.o.v. de vrije groepen? 
6. Welke opvattingen huldigen ze over enkele actuele ethische kwesties? 
7. Welke relatie is er tussen dit alles en enkele sociaal-demografische kenmerken, zoals geslacht, 

leeftijd en het feit dat men onderwijs ontvangt of reeds werkt? 
8. Idem, maar dan voor de opvattingen en het godsdienstig gedrag van hun ouders? 
9. Idem, maar dan voor de godsdienstigheid van vrienden en vriendinnen? 
10. Hoe ervaren deze jongeren de omgang met niet-kerkelijke jongeren? 
In totaal zijn 91 vragen gesteld. Wellicht is het zinvol nog even stil te staan bij de terminologie van 
de vragenlijst, met name bij het gebruik van het woord 'geloof'. Hier wordt het gebruikt in de beteke
nis van godsdienstig zijn. Men kan daar gemakkelijk kritiek op oefenen, omdat dit niet hetzelfde 
behoeft te zijn als geloof in de bijbelse zin , namelijk vertrouwen op God. Toch is deze woordkeuze 
gehanteerd, vanuit de veronderstelling dat men op deze manier precies wist waar het om ging, zon
der dat ingewikkelde en daarmee verwarrende omschrijvingen gebruikt behoefden te worden. 

8.2.2.3. Methode van gegevensverzameling en -verwerking 
Zoals gezegd is gekozen voor het gebruik van een schriftelijke enquête om de benodigde gegevens 
te verwerven. Over dit middel is veel te zeggen. We volstaan met op te merken dat het, mits zorg
vuldig opgezet en gepresenteerd, een zeer geschikt middel is om op een betrekkelijk efficiënte wijze 
te kunnen beschikken over de gewenste gegevens, waarbij de antwoorden van de ondervraagden 
onderling vergelijkbaar zijn . Dat laatste is een essentieel punt met het oog op de verwerking van de 
gegevens. Vandaar dat steeds van vooraf geformuleerde antwoordmogelijkheden gebruik is 
gemaakt. 
Daaraan vooraf gaat de vraag of de vragen die gesteld worden ook niet voor tweeërlei uitleg vatbaar 
zijn. Om daarvoor te zorgen is de vragenlijst eerst uitgetest bij een groep jongeren uit één van onze 
gemeenten. Onduidelijkheden in de vraagstelling zijn daarop gewijzigd. De resultaten zijn statistisch 
verwerkt m.b.v. het SPSS programma. 

8.2.2.4. Onderzoeksgroep 
Getracht is een zodanige onderzoeksgroep samen te stellen dat verwacht mag worden dat die een 
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goede afspiegeling vormt van het geheel van de Chr. Gerei. Kerken. De onderzoeksgroep bestaat 

uit 178 jongeren, waarvan 97 mannen en 81 vrouwen (resp. 54% en 46%), met een gemiddelde 

leeftijd van bijna 21 jaar (s.d. =2.5). 

8.2.2.5. De participerende gemeenten .. . 

De vorming van de onderzoeksgroep is als volgt aangepakt. Eerst zI1n ~lle gemeenten in ons land 

alfabetisch gerangschikt binnen hun Particuliere Synode. Vervolgens Is elke zeven_de gemeente 

geprikt. Zodoende kwamen we op 29 gemeenten, evenredig verdeeld over de Part1cuhere Synodes. 

Deputaten oordeelden dat deze selectie inderdaad een goede afspiegeling gaf van het geheel van 

ons kerkverband. Vervolgens werden die gemeenten verzocht hun medewerkmg _te g_even. Daarvan 

weigerde er 1 omdat men het onderzoek niet zinvol vond en 1 omdat er nauwehJks Jongeren 1n die 

gemeente waren. Een respons van 93 %. Voor deze gemeenten werden in overleg met de~utaten 

qua ligging vergelijkbare gemeenten gevraagd mee te werken, _waar deze vervolgens pos1t1ef op 

reageerden. De gemeenten die meewerkten aan het onderzoek z1Jn de volgende. 

Tabel 1 Gemeenten die in het onderzoek participeerden 

PS van het Noorden 
Damwoude 
Drachten 
Lelystad 
Lutten 
Nieuwe-Pekela 
Sneek 
Winschoten 
Zwolle 

PS van het Oosten 
Aalten 
Deventer 
Harderwijk 
Noordeloos 
Oosterbeek 
Veenendaal Pniêl 

PS van het Westen 
Aalsmeer 
Amsterdam 
Delft 
's-Gravenhage 
Lisse 
Purmerend 
Westzaan 

PS van het Zuiden 
Dordrecht Centrum 
Haamstede 
's-Hertogenbosch 
Middelharnis 
Poederoyen 
Rotterdam Centrum 
Rozenburg 
Zierikzee 

De gemeenten die medewerking toezegden werd vervolgens gevraagd om van_ de naar alfabetische 

volgorde gerangschikte groep jongeren van 17 - 25 Jaar uit hun gemeente, beginnend vanaf de Ade 

eerste 1 0% van het totale aantal door te geven en hen intussen via de kerkbode of op een andere 

manier te informeren over het onderzoek. 

8.2.2.6. Respons . . . 1 

Op deze wijze kregen we van 241 Jongeren de benodigde gegevens. D~ze ontvingen vervo gans 

een brief plus de enquête. In de brief werd uitleg gegeven over de bedoeling van het onderzoek en 

aangekondigd dat ze zouden worden opgebeld om te_ horen of men nog vragen had. Dat laatste was 

uiteraard een tijdrovende zaak, maar had als belangnJk voordeel dat daardoor mensen gemotiveerd 

konden worden én • heel belangrijk - dat van weigeraars enigszins achterhaald kon worden waarom 

men weigerde. 
Van de 241 verzonden vragenlijsten kwamen er 235 op het gewenste adres aan en daarvan kwa-

men er 178 ingevuld terug; een respons van bijna 76%. Een goed resultaat als men weet dat 50% al 

als heel behoorlijk wordt gezien. 

8.2.2. 7. Non-respons 
d. · 1 

voor we overgaan naar de antwoorden op de vragenlijst, nog even aanda~ht voor degenen ie me 

reageerden. Vanwege de mogelijkheid van rechtstreeks contact die de wIJze van benaderen bood, 

kon enig inzicht in de motieven van de weigeraars worden verkregen. . 

van degenen die wel een vragenlijst hadden ontvangen en met me_ededen (57 personen) had 1k zelf 

contact met 10 jongeren die expliciet te kennen gaven dat ze met meer tot de Chr. Gerei. Kerk 

behoorden. Ze gaven antwoorden als: "Het zegt me totaal niets meer" en "Ik voel me er helemaal 

niet meer bij betrokken". . .. .. 

Ook van de overigen kreeg ik voor een groot deel de indruk dat ze tamehJk tot zeer afstandehJ~ ston-

den tegenover het lidmaatschap van de Chr. Gerei Kerk en het geloof. Vaak wilden ze zelf met aan 

de telefoon komen en maakten de ouders me deelgenoot van de zorgen die z_e in dit opzicht over 

hun kinderen hadden. 14 ouders gaven expliciet aan dat hun zoon of dochter met of nauwehJks nog 

geïnteresseerd was in kerk en geloof. . . 
Van de overige 33 jongeren uit deze groep konden er 12 met bereikt worden. Van de resterende 11 

kon niet met zekerheid worden achterhaald hoe ze stonden tegenover kerk en geloof 

8.2.2.8. Representativiteit . . 

Belangrijk is de vraag in hoeverre de onderzochte groep representatief te noemen 1s voor het 
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geheel van het kerkverband. De volgende opmerkingen hierover. 

1. Het aantal deelnemende gemeenten is op een a-selecte wijze gekozen. 

2. De respons vanuit de gemeenten is zeer groot. 

3. Deputaten hebben vervolgens nog eens expliciet de mate van representativiteit van deze groep 

gemeenten beoordeeld en deze goed bevonden. 

4. De steekproef van jongeren is op a-selecte wijze uit het totale bestand van de betreffende 

gemeenten getrokken. 
5. De respons van de benaderde jongeren is zeer hoog (76%). 

Al met al biedt dit voldoende basis om te kunnen spreken van een representatieve steekproef. 

8.2.2.9. Resultaten 
Het betreft de kerkelijke betrokkenheid van de onderzochte 178 jongeren, hun godsdienstige activi

teiten, hun kijk op de relatie tussen kerk en geloof, hun mening over enkele belangrijke noties uit het 

christelijk geloof, hun geloofsbeleving, de mate waarin ze zich thuisvoelen in hun gemeenten en hun 

opvattingen over enkele ethische kwesties. 

8.2.3. Het onderzoek 
8.2.3. 1 De kerkelijke betrokkenheid van de jongeren 

Op de feitelijk gestelde vraag: "Hoe vaak ga je naar de kerk?" antwoordt 70% 2 x per zondag, 20% 

gaat 1 x, 4% zegt nooit te gaan en de overige 7% gaat zeer onregelmatig. De vraag of men zichzelf 

tot de Chr. Geref. Kerk (verder als CGK) rekent probeert meer te achterhalen of men innerlijk het 

besef heeft bij deze kerken te horen. Daarop antwoordt 70% met "ja", 9% met "nee" en 20% is daar

over onzeker. 
Aan degenen die zich niet tot de CGK rekenen, of daarover onzeker zijn (47 van de 178 jongeren) 

werd vervolgens gevraagd of ze zich wel bij een andere kerk of groep rekenen. Opmerkelijk is dat 

slechts 17% deze vraag met ,ja" beantwoordt. De meesten van hen (57%) vinden blijkbaar dat ze 

"nergens" meer bij horen en de overigen (26%) weten het niet precies. 

Aan de totale groep is de vraag voorgelegd of men zich misschien meer thuis zou voelen bij een vrije 

groep, zoals Youth lor Christ. 
Uit de beantwoording blijkt dat dergelijke groepen een onmiskenbare aantrekkingskracht uitoefenen 

op jongeren uit onze kerken. 11 % is het daarmee (grotendeels) eens, 20% is onzeker. De overigen 

voelen zich daar overwegend niet thuis. 
We hebben de betrokkenheid bij de kerk ook van een andere kant getracht te peilen, door een reac

tie te vragen op de confronterende stelling: "De kerk heeft voor mij afgedaan". Dan zien we toch dat 

slechts 5% het daarmee geheel of grotendeels eens is. 88% is het daarmee geheel of grotendeels 

oneens. 
Hieronder volgen nu de exacte gegevens: 

Tabel 2 "ben je doop- of belijdend lid van de CGK?" 

Dooplid 
Belijdend lid 
Anders 

Aantal % 
122 69 
54 30 
2 1 

Tabel 3 "reken je jezelf als behorend tot de CGK?" 

Nee 
Onzeker 
Ja 

Aantal % 
16 9 
35 20 
127 70 

Tabel 4 (Indien nee of onzeker) "Reken je jezelf wel tot een andere kerk of godsdienstige groepe

ring?" 

Nee 
Onzeker 
Ja 

Aantal 
27 
12 
8 

% 
57 
26 
17 

Tabel 5 "Voel me meer thuis bij groep als YFC" 

Geheel eens 
Enigszins eens 
Onzeker 
Enigszins oneens 
Geheel oneens 

Aantal % 
5 3 
15 8 
36 20 
36 20 
86 48 

Tabel 6 "Hoe vaak ga je naar de kerk?" 

Nooit 
< 1 x per maand 
1x per maand 
1 x per zondag 
2x per zondag 

Aantal % 
7 4 
4 2 
8 5 
35 20 
122 70 



Tabel 7 "De kerk heeft voor mij afgedaan" 

Geheel eens 
Enigszins eens 
Onzeker 
Enigszins oneens 
Geheel oneens 

Aantal % 
5 3 
4 2 
12 7 
12 7 
145 81 
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Uit deze gegevens kunnen we het volgende opmaken. 
1. 70% is redelijk tot zeer meelevend, 20% is 'op drift' en 10% is praktisch geheel vervreemd 

geraakt van de CGK. 
2. Als men vervreemd is geraakt van de CGK, betekent dat voor het grootste deel dat men meteen 

geheel onkerkelijk wordt. . . . 
0 

• 

3. De vrije groepen oefenen een zekere aantrekkingskracht uit: ruim 10 1/o voelt zich daar (vee!) 

meer thuis, 20% heeft geen duidelijke voorkeur voor een groep of de CGK en 70 % voelt zich dui

delijk meer thuis bij de CGK. 
4. Vergelijken we de reacties op de harde stelling " De kerk heeft voor mij afgect,aan" met de hier

voor vermelde gegevens, dan blijkt dat ongeveer 15 % van de Jongeren enerz11ds (zeer) ?ntrouw 

is in het kerkbezoek, maar nog niet zover gaat de kerk grotendeels af te schnJven. Dit z11n 1n de 

letterlijke zin van het woord de randkerkelijken. 

8.2.3.2. Godsdienstige activiteiten 
Behalve zaken als kerkgang en de mate waarin men zich bij de kerk betrokken zegt te voelen, kun

nen we ook kijken naar allerlei gedragingen waarvan we veronderstellen dat die behoren tot het 

leefpatroon van gereformeerde Jongeren. We noemen dat gemakshalve "godsdienstige activiteiten•. 

Tabel 8 Godsdienstige activiteiten (%) 

(Mee)bidden aan tafel 
Bidden bij naar bed gaan 
Zelf uit de Bijbel lezen 
Catechisatiebezoek 
Naar club of vereniging gaan 
Praten over kerk en geloof 
Lezen geestelijke lectuur 

nooit 
3 
12 
20 
18 
31 
6 
28 

soms 
7 
16 
29 
5 
18 
46 
47 

vaak/altijd 
90 
72 
51 
77 
52 
48 
25 

Naarmate het meer aangeleerde gewoonten betreft en er sociale controle bijkomt, zien we die 

gedragingen vaker voorkomen. Zo bidt 90% doorgaans (mee) aan tafel" 72% bij het naar bed gaan 

(12% doet dat overigens nooit) en 72% gaat meestal naar de catech1sat1_e. .. 

Duidelijk anders ligt dat bij zelfstandig de Bijbel lezen: 20% doet dat nooit, 52% meestal of alt1Jd. . 

Voor het lezen van geestelijke lectuur geldt dat 28% dat nooit doet en 47% soms, We ~oemen hier 

tenslotte nog dat 31 % nooit naar een vereniging of club zegt te gaan en 52% vaak of alt1Jd . 

8.2.3.3. Visie op relatie kerk en geloof 
Van de meer algemene gegevens over kerkelijke betrokkenheid en godsdienstig gedrag gaan we nu 

naar wat meer gedetailleerde informatie. . . . 

Allereerst interesseert ons hun visie op de relatie tussen kerk en geloof. In allerlei publlkat1es wordt 

gewag gemaakt van een ontwikkeling waarbij mensen het gelovig zijn meer en meer losmaken van 

het behoren tot een kerk. Geloven, zo zegt men dan, kun je ook best buiten de kerk. Waar staan 

onze jongeren in dit opzicht? 

Tabel9 Mening over de relatie kerk en geloof.(%) 

Geheel Enigszins Onzeker Enigszins Geheel 

eens eens oneens oneens 

• Je kunt best geloven 
zonder de kerk" 10 22 8 18 42 

"Kerk en geloof horen 
8 6 2 

bij elkaar" 58 25 
"De kerk is heel be-
langrijk voor mij" 47 29 11 6 7 

"Het geloof is heel 
belangrijk voor mij" 62 21 10 4 3 

Er is een duidelijke tendens waarneembaar in de richting van een relativeren van de relatie tussen 

kerk en geloof. Slechts 60 % is geheel of gedeeltelijk overtuigd van het feit dat geloof en kerk onlos

makelijk met elkaar verbonden zijn . Zij laten in elk geval (enige) ruimte voor de gedachte d~t gelo

ven ook buiten de kerk kan. Al is 83 % (grotendeels) van mening dat die twee e1genliJk wel b1J elkaar 

horen. Het verschil tussen de waarde die men hecht aan "geloof' of "kerk" is overigens niet zo heel 

groot. Voor 83 % is geloof belangrijk, terwijl 76 % dat van de kerk zegt. Het_ blijkt dat wie het belang 

van de kerk relativeert, tevens geneigd is het belang van het geloof te relativeren (de correlatie tus-
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sen beide items is .70). 

8.2.3.4. De invloed van het geloof op belangrijke sociaal-maatschappelijke keuzemomenten 

In hoeverre heeft "het geloof' consequenties voor belangrijke zaken uit het leven van alledag? De 

volgende tabel geeft ons daarover informatie. 

Tabel 10 "wat is de invloed van je geloof op de volgende dingen?" (%) 

Keuze van studie of baan 
Keuze van vrienden/vriendinnen 
Vrije tijdsbesteding 
Geldbesteding 

niet 
40 
32 
23 
39 

enigszins 
40 
32 
52 
45 

sterk 
20 
26 
25 
16 

De betekenis van "het geloof' blijkt dan betrekkelijk. Dit geldt in het bijzonder voor geldbesteding en 

de keuze van studie of baan. Voor beide onderwerpen geldt dat 40% van de jongeren aangeeft dat 

het geloof daar niets mee te maken heeft. Slechts in respectievelijk 16 en 20% ziet men een sterk 

verband met het christelijk geloof. 
Maar ook vrije tijdsbesteding en de keuze van vrienden en vriendinnen zijn voor veel jongeren "vrije 

kwesties", slechts een kwart van de jongeren geeft aan dat hun overtuiging hierop een sterke 

invloed heeft. 
We mogen hier wel de aandacht op vestigen. De Schrift is er niet onduidelijk in dat o.a. op deze ter

reinen tot uiting moet komen waar ons hart ligt. Maar onze jongeren leggen de link tussen leer en 

leven in dit opzicht blijkbaar niet zo vanzelfsprekend. 

8.2.3.5. Mening over enkele kemnoties van het gereformeerd belijden 
We gaan nu naar enkele noties uit het christelijk geloof, die in onze tijd "onder vuur liggen": de Bijbel 

als het Woord van God, de schepping, de uniciteit van het christelijk geloof, de wederkomst van de 

Christus enz. Hoe staan onze jongeren daar tegenover? 

Tabel 11 In hoeverre ben je het eens/oneens met onderstaande uitspraken?(%) 

Geheel Enigszins Onzeker Enigszins Geheel 
eens eens oneens oneens 

De bijbel is Gods Woord 87 8 4 6 

De aarde is geschapen 
in 6 dagen 76 5 11 2 3 

De chr. godsdienst 
is de enige ware 57 8 18 9 8 

Alleen Christus 
kan ons zaligmaken 86 8 7 2 

Eenmaal zal Christus 
wederkomen 83 7 7 6 2 

Na de dood 
is er niets meer 2 6 6 4 88 

Het overgrote deel van de jongeren antwoordt op deze vragen conform het gereformeerde belijden: 

87% acht de Bijbel Gods Woord, 76% is het helemaal eens met de stelling dat de aarde in 6 dagen 

is geschapen, 86% antwoordt in die zin op de stelling "Alleen Jezus Christus kan ons zalig maken", 

83% doet dat op de uitspraak "Eenmaal zal Christus ten oordeel wederkomen". 

Tenslotte is 88% het geheel oneens met de opvatting "Na de dood is er niets meer". Opmerkelijk is 

wel dat aan de exclusiviteit van het christelijk geloof fors wordt getwijfeld: slechts 57% is het eens 

met de stelling dat de christelijke godsdienst de enige ware is. Voorts moeten we bedenken dat het 

hier om nogal robuuste uit- spraken gaat. In dat licht is het niet te verwaarlozen dat bij voorbeeld 

één op de 1 O jongeren in meer of mindere mate zegt te twijfelen aan de wederkomst van Christus. 

8.2.3.6. Persoonlijke geloofsbeleving 
De persoonlijke omgang met God en vragen die waarschijnlijk iedere christen ten aanzien van het 

bestaan van God en het gezag van de bijbel wel eens heeft, zijn eveneens bevraagd. 

Tabel 12 In hoeverre ben je het eens/oneens met onderstaande uitspraken?(%) 

Geheel Enigszins Onzeker Enigszins Geheel 
eens eens oneens oneens 

Ik vraag me wel eens af 
of de bijbel waar is 16 27 13 10 34 

Ik twijfel wel eens aan 
Gods bestaan 11 17 7 7 57 

Ik heb geen last van 
geloofsproblemen 34 23 19 14 10 

Ik ken de persoonlijke 



omgang met God 26 
Belangrijk te weten 
dat God van me afweet 66 

26 

15 
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29 

12 

6 

4 

13 

4 

Het verbaast niet dat velen twijfel of aanvechtingen kennen: 43% is het meer eens dan oneens met 

de uitspraak "Ik vraag me wel eens af of de Bijbel waar is". En 28% is het meer eens dan oneens 

met de uitspraak "Ik twijfel wel eens aan Gods bestaan". Het is misschien wel des te opmerkelijker 

dat 57% overwegend van mening is dat men geen last heeft van geloofsproblemen. De uitspraken 

"Ik ken de persoonlijke omgang met God" en "Het is belangrijk te weten dat God van me afweet" 

gaan eigenlijk over hetzelfde - de reêle relatie met God - maar dan vanuit het gezichtspunt van de 

persoon zelf versus, als we het zo mogen zeggen, vanuit God gedacht. Daarbij valt op dat men 

meer vertrouwen heeft in Gods omgang met zichzelf dan de eigen omgang met God: 52% zegt de 

persoonlijke omgang met God te kennen terwijl 81% het (enigszins) eens is met de tweede uit

spraak. 
Deze uitspraken zijn door hun persoonlijk karakter en het feit dat ze appelleren aan mogelijke twijfel 

niet zo gemakkelijk te interpreteren. Wat betekent het bijvoorbeeld als 52% zegt de persoonlijke 

omgang met God te kennen? De samenhang met het eerder besproken item "Zelf uit de Bijbel 

lezen" is gering (r = .46). Dat betekent dat er nogal wat mensen zijn die wel zeggen vaak persoonlijk 

uit de Bijbel te lezen maar niet de persoonlijke omgang met de Heere te kennen, dan wel dat men 

zegt de persoonlijke omgang met God te kennen, zonder regelmatig uit de Bijbel te lezen. 

8.2.3.7. Zich thuis voelen in de gemeente 
Hoe ervaren jongeren hun plaats in de gemeente? 65% voelt zich meer wel dan niet opgenomen, 

terwijl 21% het tegenovergestelde vindt. Op de uitspraak "Ouderen begrijpen jongeren slecht'', ant

woordt 38% (enigszins) bevestigend en 47% (enigszins) ontkennend. Tenslotte vindt 74% dat de 

gemeente de jongeren er voldoende bij betrekt. 

Tabel 13 In hoeverre ben je het eens/oneens met onderstaande uitspraken?(%) 

Ik voel me opgenomen 
in de gemeente 
Ouderen begrijpen 
jongeren slecht 
Gemeente betrekt 
jongeren er voldoende bij 

Geheel Enigszins Onzeker Enigszins Geheel 
eens eens oneens oneens 

33 32 14 

20 18 16 

43 31 10 

12 

34 

11 

9 

13 

5 

De evaluatie van de antwoorden op deze stellingen hangt sterk af van welke verwachtingen men uit

gaat. In het licht van het feit dat er vaak kritiek is op wat de gemeente voor jongeren doet en dat de 

gemeente de jongeren er maar wat bij laat hangen vielen de resultaten ons mee. Ook binnen de 

kerken bestaat er blijkbaar minder een generatiekloof dan soms wordt gesuggereerd. Aan de ande

re kant moet de kritiek die uit de antwoorden spreekt ook weer niet worden verwaarloosd. Als 21% 

zegt zich niet (geheel) opgenomen te voelen in de gemeente en 38% aangeeft dat men zich door 

de ouderen slecht begrepen voelt zijn dat aantallen waar we niet omheen kunnen en mogen. Vanuit 

psychologisch gezichtspunt bekeken moet men dit wel plaatsen tegen de achtergrond van het feit 

dat het hier om jongeren gaat. Eenzaamheid en het gevoel niet begrepen te worden horen een 

beetje bij die leeftijdsfase. We zeggen dit omdat men soms doordraaft met de kritiek van jongeren 

op de kerk. Men mag uit het voorgaande opmaken dat jongeren nogal eens van dergelijke gevoe

lens zullen hebben, maar niet - en dat zeggen we er nadrukkelijk bij - dat men er daarom maar geen 

aandacht aan moet schenken. Integendeel we zullen juist wel veel oog en oor moeten hebben voor 

hun situatie en beleving, willen we in staat zijn hun de leiding te geven die ze nodig hebben en het 

vertrouwen te winnen dat daar de basis voor moet leggen. 

8.2.3.8. Ethische kwesties 
In onze bespreking van de antwoorden op de gestelde vragen, staan we tenslotte stil bij de opvattin

gen over enkele ethische zaken. 

Tabel 14 In hoeverre ben je het eens/oneens met onderstaande uitspraken?(%) 
Geheel Enigszins Onzeker Enigszins Geheel 
eens eens oneens oneens 

Een homosexuele leefwijze 
is niet verkeerd 6 10 15 4 66 

Euthanasie is verkeerd 47 7 23 14 10 

Belasting ontduiken is 
net zo erg als diefstal 51 21 11 10 8 

Af en toe dronken worden 
is niet erg 12 14 8 12 53 

Men moet zelf weten of men 
wil samenwonen 32 16 8 9 35 

Volgen van sport op zondag 
is verkeerd 35 15 10 16 25 

Geloof en zorg voor milieu 
staan los van elkaar 6 
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5 7 15 67 

Er zijn duidelijke verschillen waarneembaar t.a.v. de mening over de diverse ethische onderwerpen 

waarover hun mening werd gevraagd. 
We sommen de bevindingen op. Veel jongelui lijken zich bewust te zijn van de relatie tussen gods

dienst en d_e zorg _voo_r het milieu: 82% zegt een duidelijk verband te zien tussen geloof en de zorg 

voor het milieu. H1erb1J moet evenwel aangetekend worden dat dit voor een (belangrijk?) deel wel

licht te verklaren is uit de belangstelling die er voor dit onderwerp is. In het geseculariseerde "zonde

besef', neemt milieuvervuiling immers een belangrijke plaats in. Tevens blijft het een vraag hoe de 

ondervraagde jongeren hun mening praktisch invullen. 

Een meerderheid van 70% staat overwegend afwijzend tegenover de homoseksuele leefwijze, aan 

de andere kant vindt 16% dat daar toch wel ruimte voor moet zijn. Een andere vraag die relatievor

ming betreft gaat over ongehuwd samenwonen. 

Op de stelling "Men moet zelf weten of men wil samenwonen", antwoordt 48% dat men het daar 

meer mee eens dan oneens is, 44% wijst dit overwegend af. 

Een groter aantal tegenstanders is er te vinden voor de stelling "Af en toe dronken worden is niet 

erg", 26% vindt - om het wat losjes te formuleren- dat dat af en toe moet kunnen. 

Euthanasie wordt door 54% als onjuist beschouwd, terwijl 24% dat niet (helemaal) verkeerd vindt. 

Het volgen van sport op zondag wordt door 50% (enigszins) afgewezen, 41% is echter de tegen

overgestelde mening toegedaan. 
De belastingmoraal is (in elk geval op deze leeftijd) redelijk hoog. 72% is het meer eens dan oneens 

met de uitspraak "Belasting ontduiken is net zo erg als diefstal". 18% ziet dat evenwel anders. 

Wanneer we deze resultaten op ons laten inwerken, moeten we constateren dat juist op het vlak 

van de levensstijl en ethische opvattingen de wereldgelijkvormigheid onder een groot deel van onze 

Jongeren bepaald zorgelijk Is. Deze resultaten komen globaal overeen met die welke we in het vori

ge artikel bespraken in het kader van enkele sociaal-maatschappelijke keuzemomenten. 

Men mag dan in grote meerderheid de stelling onderschrijven dat de Bijbel Gods Woord is, of dat 

alleen Jezus Christus ons zalig kan maken, als het aankomt op het gehoorzamen van dat Woord en 

het volgen van Hem weten veel jongeren daar niet de schriftuurlijke consequenties aan te verbin

den. 
Veel jongeren uit onze kerken hebben blijkbaar niet het juiste zicht op de eenheid van het leven van

uit het zien op en het volgen van Christus. 

8.2.4. Conclusies 
We vatten de belangrijkste conclusies die uit het onderzoek naar voren komen kort samen. Vanuit die 

gegevens noemen we enkele punten van aandacht voor ieder die zich met de christelijke opvoeding 

en vorming van onze jongeren bezig houdt. 

1. Als we louter kijken naar zaken als kerkgang en de mate waarin men zich rekent tot de 

Christelijke Gereformeerde Kerken (verder CGK) dan is 70% redelijk tot zeer meelevend te noe

men, 20% is "op drift" en 10% is praktisch geheel vervreemd geraakt van de CGK. We moeten 

beseffen dat dit gemiddelde cijfers zijn. Dat wil zeggen dat de situatie in de ene gemeente (veel) 

ernstiger is dan in de anders. (Zie ook conclusie 10). 

2. Als men vervreemd is geraakt van de CGK, betekent dat voor het grootste deel dat men tevens 

geheel onkerkelijk wordt. 
3. De vrije groepen oefenen een zekere aantrekkingskracht uit: ruim 10% voelt zich daar (veel) meer 

thuis en 20% heeft geen duidelijke voorkeur voor een dergelijke groep of de CGK. 

4. Wat de "godsdienstige activiteiten" betreft, wijzen we slechts op één maar wel essentieel gegeven, 

namelijk het persoonlijk lezen van Gods Woord, De helft doet dat vaak, 30% zegt dat soms te 

doen en 20% doet dat nooit. 
5. Een derde van de jongeren laat ruimte voor de gedachte dat je ook buiten de kerk wel kunt gelo

ven. 
6. Centrale noties van het christelijk geloof worden door de jongeren in grote meerderheid onder

schreven. Toch twijfelt maar liefst 35% in meer of mindere mate aan de uniciteit van het christelijk 

geloof en 1 op de 1 O twijfelt aan de wederkomst van Christus of wijst die gedachte af. 

7. Iets meer dan de helft zegt de persoonlijke omgang met God te kennen en een even grote groep 

heeft naar eigen zeggen geen geloofsproblemen. Van de andere kant benaderd, betekent dit dat 

velen in meer of mindere mate hun twijfels hebben, b.v. over het bestaan van God (bijna 30%) en 

over de waarheid van Gods Woord (ruim 40%). 
8. 1 op de 5 jongeren voelt zich niet opgenomen in de gemeente. 

9. Ten aanzien van de inrichting van het dagelijks leven en ethische vragen blijken de jongeren het 

bijbelse spoor nogal eens bijster te zijn. Geldbesteding, keuze van studie en baan en van vrienden 

en vriendinnen blijken voor velen "vrije kwesties". De helft heeft niet echt grote problemen met 

ongehuwd samenwonen. het volgen van sport op zondag en euthanasie. 

10. Gezien de gevolgde methode en de hoge respons kunnen we van een representatieve onder

zoeksgroep spreken, Dat wil zeggen dat we van mening zijn dat de resultaten een goede afspie

geling vormen van de situatie onder de jongeren in onze kerken. 

Op grond van het non-respons-onderzoek (zie punt 8.2.2.7) moeten we hierbij wel een kanttekening 

maken. De groep die niet mee wilde doen aan het onderzoek staat veel minder positief tegenover 

kerk en geloof, dan zij die wel mee wilden doen. We moeten hieruit concluderen dat de resultaten een 

geflatteerd beeld geven van de werkelijkheid. Wanneer we de gegevens uit het non-responsonder

zoek voegen bij die van de enquête, moeten we concluderen dat minimaal 17% praktisch geheel van 
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de Christelijke Gereformeerde Kerken vervreemd is geraakt. 
In het algemeen zal de totale groep jongeren uit onze gemeenten dan ook minder kerkelijk betrokken 
zijn en zullen hun opvattingen over kerk, geloof en levensstijl minder "gereformeerd" luiden dan uit dit 
onderzoek blijkt. 

8.2.5. Aandachtspunten 
Hoe taxeren we nu deze resultaten? Wie zich aan een ander spiegelt, spiegelt zich zacht, zegt het 
spreekwoord. We doelen daarmee op de resultaten van allerlei onderzoeken naar kerkverlating in de 
grotere kerkverbanden. Daaruit blijkt een breed en gestaag proces van verval van het christelijk leef
en denkpatroon . Daarmee vergeleken mogen we dankbaar zijn dat het zó erg bij ons niet is. We 
mogen dankbaar zijn voor het feit dat in de maalstroom van de moderne ontwikkelingen elke zondag 
nog vele Chr. Gerei. jongeren zich naar de kerk begeven om te luisteren naar de boodschap van het 
Evangelie van vrije genade. We zijn dankbaar - maar niet tevreden. Er is ook reden tot zorg en er ligt 
veel huiswerk. Ons beperkend tot de resultaten van dit onderzoek, wijzen we 'slechts' op de volgende 
punten. 
1 . Gegeven het onmisbare belang van kennis van het Woord van God en de God van dat Woord én 

het feit dat slechts de helft van de jongeren vaak persoonlijk in dat Woord leest, klemt de vraag 
hoe wij onze jeugd dat Woord zelfstandig, biddend en trouw leren lezen. 

2. Gezien de trekkracht die de vrije groepen uitoefenen is het nodig onze jongeren in te leiden in het 
bijbelse (gereformeerde) denken in dezen. We mogen daarvoor onder meer verwijzen naar het 
boekje "In of naast de kerk?" van ds. J. H. Velema. 

3. Kerkvervreemding betekent in de praktijk veelal (inleiding tot) kerkverlating. Signalen van ver
vreemding (ontrouw kerkbezoek e. d.) dienen we daarom voluit serieus te nemen. Gedachten als 
"Dat komt wel weer in orde als hiVzij ouder is", blijken in de meeste gevallen misplaatst. Dit wordt 
ook door andere onderzoeken bevestigd. 

4. Hoewel wij niet op een onevenwichtige wijze aan de haal moeten gaan met het gegeven dat een 
deel van de jongeren zich onvoldoende thuisvoelt in de gemeente en zich onvoldoende door de 
ouderen begrepen voelt, verdient dit gegeven wel onze serieuze aandacht. We moeten ons 
inspannen om hun vertrouwen te winnen en hen bij de zaak van de kerk te betrekken, Daarvoor is 
kennis nodig van, betrokkenheid bij en zorg voor hun bijzondere situatie. Die moeten we -
ondanks alle zorgelijke ontwikkelingen in onze samenleving - overigens niet bij voorbaat pessimis
tisch benaderen. Positief moeten we stellen dat God onze jongeren roept om juist in déze tijd jon
geren van Christus te zijn . Dat zijn enkele voorwaarden om hun de leiding te kunnen geven die zij 
nodig hebben én waar zij zelf om vragen. 

5. Tenslotte de levenspraktijk als niet het minst belangrijke veld van aandacht. Wellicht blijkt juist op 
dit punt hoezeer de schema's van de wereld het leven en denken van onze jeugd (en hun ouders) 
zijn binnengedrongen. Als dit gebeurt berooft ons dat van de kracht van het Woord van God. Wij 
kunnen niet God dienen en de wereld . 

Wij moeten de resultaten ook op dit punt ernstig nemen. Uit de literatuur blijkt duidelijk dat het loslaten 
van de bijbelse ethiek vaak een voorbode is van een erosie van het bijbelse denken en leven in het 
algemeen . Onze ethiek is immers een teken van de dogmatiek die wij er al dan niet expliciet op na 
houden. Wij moeten ons dus afvragen hoe wij onze jeugd de christelijke levenspraktijk op een waar
achtige en overtuigende manier kunnen voorleven. 
Deze aandachtspunten roepen uiteraard om gepaste activiteiten. Met het oog daarop zijn de afgelo
pen jaren - naast alles wat beter ongepubliceerd had kunnen blijven - de nodige handreikingen ver
schenen. En wie ernst maakt met de situatie zal serieus gebruik maken van deze middelen. Maar hier 
liggen meteen moeiten en valstrikken. Moeiten o.a. vanwege de onderlinge verdeeldheid . Wanneer 
we zonder meer allerlei activiteiten gaan opzetten kunnen we er bijna zeker van zijn dat nog voor er 
ook maar iets gedaan is, verlammende discussies ontstaan over aard en doel van die activiteiten. 
Daarbij wordt er vaak meer gelet op wie het zegt en hoe het gezegd wordt, dan op de inhoud van de 
boodschap, getoetst aan het Woord van God. 
En valstrikken onder meer vanwege de verleiding van actie om de actie zelf - omdat bezinning wel 
eens zou kunnen leiden tot een besef van onmacht tegen over het overweldigende probleem van de 
secularisatie. Laten we nu maar toegeven dat de wereld natuurlijk veel beter is dan de kerk in het 
organiseren van activiteiten die de jeugd trekken. Maar dat is niet echt doorslaggevend. Waar het om 
gaat is het bewust zijn van het feit dat we met ons onderwerp verkeren op het slagveld waar de Geest 
strijdt tegen de machten van de zonde, de wereld en de boze. Dit inzicht moet ons doen beseffen dat 
we van het Evangelie geen programma kunnen maken, waarvan wij de regie in handen hebben. Laat 
staan dat we de uitkomst zouden kunnen controleren. Slechts in volstrekte afhankelijkheid aan 
Christus kunnen we een instrument zijn in Zijn handen. Naar onze stellige overtuiging begint onze 
taak in dezen daarom niet met het opzetten van allerlei activiteiten - al zal het niet zonder kunnen . 
Maar onze concrete aanpak moet beginnen met en gedragen worden door het persoonlijke en geza
menlijke gebed voor de jongeren van de gemeente en onze persoonlijke en gezamenlijke navolging 
van Christus. 
In dit verband worden onze gedachten dan als vanzelf geleid naar dat prachtige gebed uit het doops
formulier, waarin het grondmotief van het christelijke leven zo indringend onder woorden wordt 
gebracht: 
'Wij bidden U, bij Uw grondeloze barmhartigheid, dat Gij deze Uw kinderen genadig wilt aanzien, en 
door Uw Heilige Geest in Uw Zoon Jezus Christus wilt inlijven, opdat zij met Hem begraven worden in 
Zijn dood en met Hem mogen opstaan in een nieuw leven. Laten zij hun kruis, Hem dagelijks navol
gende, blijmoedig dragen en Hem aanhangen met waarachtig geloof, vaste hoop en vurige liefde, 
opdat zij dit leven -dat toch niet anders is dan een gestadige dood- om Uwentwil getroost zullen verla-
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ten en op de jongste dag voor de rechterstoel van Christus, uw Zoon, zonder vrees mogen verschij
nen, door Hem, onze Heere Jezus Christus, Uw Zoon, die met U en de Heilige Geest, één enig God 
leeft en regeert in eeuwigheid. Amen. " ' 

8.3. Bezinning op de ontwikkelingen in het jeugdwerk 
8.3. 1. Ontstaan en doel van het deputaatschap 

Op verzoek van de jeugdbonden benoemde de GS'44 Jeugddeputaten. 
Omdat er In de kerken argwaan tegen georganiseerd jeugdwerk bestond, waren de deputaten o.a. 
bedoeld als morele steun voor de jeugdbonden. Zij moesten met volkomen erkenning van hun zelf
stand1ghe1d contact met de Jeugdbonden onderhouden en zoeken naar wegen en middelen om aan 
onze Jeugd naar eigen beginsel voorlichting en leiding te geven. 
Van de GS'68/6.9 kregen deputaten een nieuwe instructie die een geweldige taakverbreding beteken
de. De belangnJk_st_e taak werd te bevorderen dat aan de héle jeugd van onze kerken Schriftuurlijke 
voorl1cht1ng en le1d1ng wordt gegeven. Daartoe moet niet alleen contact met de jeugdbonden worden 
onderhouden, maar primair met de kerkeraden, en verder met alle organen die zich met de kerkjeugd 
en het jeugdwerk in de kerken bezighouden. 
Er is _wel enig contact met kerkeraden en jeugdouderlingen, maar toch is het belangrijkste accent blij
ven liggen op het contact met de Jeugdbonden. Dat is verklaarbaar vanuit de geschiedenis van 1944 
tot 1968, n:i_aar vooral ook vanwege de ontwikkelingen in jeugdland, waardoor de deputaten telkens 
weer veel t1Jd en aandacht moesten besteden aan de verontrusting in een deel van de kerken over het 
werk van de CGJO en over het ontstaan daardoor van een nieuwe jongerenorganisatie, de LCJ, en 
pogingen om tussen deze twee organisaties een brugfunctie te vervullen. Daardoor kwamen de 
deputaten te weinig toe aan de hoofdtaak uit de instructie. 
In opdracht 3a en 4a van de GS moeten de deputaten nadrukkelijk bezig zijn om invulling te geven 
aan die belangrijkste opdracht. 
[)e deputaten besloten om zich niet alleen over die opdracht te buigen, maar daarover een -gezamen
hJk- gesprek a11n te gaan met de CGJO en de LCJ. Voor dit stuk zijn uiteraard alleen de deputaten 
verantwoordehJk, maar het Is ontstaan als vrucht van contact met beide organisaties. 

8.3.2. De tijd waarin we leven 
We leven in een geseculariseerde wereld. Primair betekent dat, dat de westerse mens met God niet 
rekent; God voor hem niet bestaat. 
We leven in een maatschappij die heel sterk suggereert dat het christelijk geloof een achterhaalde 
zaak is. Een samenleving waarin zij die geloven daarvoor een prijs moeten betalen. 
Het belang van de godsdienst is afgenomen. Er is sprake van functieverlies. We leven in een verwe
tenschappelijkte _cultuur, waa_~in godsdienst en geloof niet realistisch en redelijk worden geacht. 
God(sd1enst) Is niet of nauwehJks meer nodig voor wereldverklaring; in plaats van de godsdienst hel
pen wetenschap en techniek uit de no~d en beïnvloeden het concrete bestaan. De wetenschap 
brengt ook vergaande specIahsenng met zich mee. Het leven wordt ondoorzichtig en verbrokkeld. 
Tevens is er de groeiende overtuiging dat de westerse cultuur meer voedsel dan geluk biedt, de 
natuur uitput en het milieu vervuilt. Daarom is er tegelijk weer toenemende aandacht voor (oosterse) 
rehg1e, New Age denken en voor het occulte; voor zingevingsvragen. Die vragen blijken voor een 
groot deel niet te beantwoorden, terwijl er bovendien vele andere antwoorden dan christelijke gege
ven worden. Dat wordt In afnemende mate als een probleem ervaren. leder heeft zijn eigen antwoor
den en waarheid. 
Er is s~rake va_n een toenemend relativisme en pluralisme, waarbij verschillende geloofsovertuigingen 
als gehJkwaard1g worden beschouwd. leder moet zijn eigen keuze maken, daarbij volop ruimte latend 
voor de overtuiging van een ander. Die s_terke hang naar eigen keuze en persoonlijke overtuiging 
vloeit ook voort uit het proces van de subJectivering en van de individualisering. Daardoor is er een 
sterke privatisering van de godsdienst; is er de neiging om te geloven à la carte. 
Waar geloof no_g wel belangrijk gevonden wordt, is dikwijls weinig waardering voor de kerk. Er is spra
ke van antI-instItutIonahsme en gebrek aan acceptatie van gezag. 
Toegevoegd moet nog worden dat heel onze maatschappij -ook het leven van kerkmensen- sterk 
doortrokken is van materialisme, terwijl amusement en ontspanning hoog genoteerd staan. 
In dit tijdsgewricht zijn wij kerk en groeit onze jeugd op. Zij/wij worden door die tijd diepgaand beïn
vloed. 

8.3.3. Onze jeugd in deze tijd 
Uit het onderzoek naar de leef- en denkwereld van jongeren is naar voren gekomen dat slechts 70% 
meelevend is, zij die vervreemd zijn geraakt van onze kerken keren de kerk de rug toe. De helft leest 
zelf w_einig of nooit in de Bijbel: een derde meent dat je ook wel buiten de kerk kunt geloven; 35% twij
felt min of meer aan de uniciteit van het christelijk geloof, terwijl velen twijfels hebben over het bestaan 
van God of de waarheid van Gods Woord. 
Wat ethische vragen en de inrichting van het dagelijks leven betreft laten velen zich niet gezeggen 
door de normen van Gods Woord. Er blijkt een sterke scheiding tussen leer en leven. Hieraan kan 
worden_ toe.gevoegd dat ui_t ee_n onderzoek dat de CGJO onder zijn leden deed, bleek dat jongeren 
veel vnie t1Jd hebben en die b1J voorkeur voor sport gebruiken. Ook TV-kijken geniet onder de jeugd 
grote belangstelling, waarbij hun favoriete programma's meestal niet door de EO of de NCRV worden 
uitgezonden en dikwijls in strijd zijn met de christelijke normen en waarden. 
Deputaten voegen daaraan toe dat dat evenzeer geldt van de programma's waarnaar ouderen kijken. 
Zoals de ouden kijken, kijken de jongen. Ook aan hen die geen TV hebben of zelden TV kijken, gaat 
de geest van de tijd niet voorbij. Die geest houdt voor (onze) kerkdeuren geen halt. Niet ieder is in 
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dezelfde mate en op dezelfde wijze door de tijdgeest beïnvloed. .. 
Sommige jongeren dompelen zich onder in wat onze tijd te bieden heeft. Daardoor zIJn of raken _ze 
helemaal los van de kerk. Anderen voelen zich met hart en ziel bij de kerk betrokken. Ze voelen zich 
geheel thuis in de gemeente waartoe zij behoren. _Weer anderen zijn en blijven traditiegetrouw bij de 
gemeente, terwijl de dingen van het geloof nauwehJks of met_hun hart hebben. .. . 
Tenslotte zijn er ook die ijverig met Bijbel en geloof bezig zI1n , maar die nauwehJks In de (Chr.Geref} 
kerk geïnteresseerd zijn of die zich zeer tot een evangelische gemeente voelen aangetrokken vanwe-
ge het geestelijk klimaat. . . . . . 
Zoals in heel onze maatschappij is er ook onder ons en onze Jeugd een groot ind1v_1duahsme en con
sumentisme. Dat blijkt onder meer hieruit dat primair gekeken wordt naar het proflJt dat men van het 
lidmaatschap van een vereniging of jongerenorganisatie heeft, terw1JI het besef van medeverantwoor
delijkheid afneemt, alsook het besef van het belang om een vereniging of organisatie te versterken en 
zelf voor anderen van betekenis te zijn . De persoonlijke ervaring wordt door velen van veel groter 
belang geacht dan beleving in de gemeenschap. Onder de jeugd is een duidelijk waarneembare 
behoefte aan warmte, directheid, spontaniteit en authenticiteit. 
In onze kerken hebben we, terecht, altijd grote waarde gehecht aan een persoonlijke geloofskeuze. 
Als het geloof geen persoonlijke zaak is, is het zonder inhoud. Toch is de hedendaagsl:. nadruk op 
persoonlijke keuzen niet alleen en in de eerste plaats pos1t1ef te waarderen. Want in de w11ze waarop 
in onze individualistische maatschappij op die persoonlijke keuzen wordt aangedrongen, openbaart 
zich relativisme en normloosheid. leder mag zijn eigen waarheid , normen en waarden hebben. Als het 
authentiek menselijk is, is het goed. .. . .. 
Het gaat echter om een persoonlijk geloof, om gemeenschap_pehJk het apostolisch geloof te ~ehJd_en. 
Het gaat om een persoonlijke keuze binnen de christehJke gemeente, binnen de ChnstehJke 
Gereformeerde Kerken. 

8.3.4. De kerk waarin we leven . 
Als het gaat over de kerk waarin we leven, is het goed om te beseffen d_at de k~rk van_ de Heer~ 1s. 
Wat van de Heere is, is kerk. Zij is een heilige vergadering van de waarl1Jk gelovige chnstenen die al 
hun heil verwachten van Jezus Christus, gewassen zijn door zijn bloed, geheiligd en verzegeld door 
de Heilige Geest (NGB art.27). Dat is de Christelijke, Gereformeerde, Kerk. 
Die kerk is het werk d~s Heeren. Zelfs de poorten der hel kunnen haar niet overweldigen. Het gaat 
erom dat jong en oud van die kerk een leve_nd lidmaat zijn . _De Heilige Geest is_ het die dat werkt. H1J 
werkt sinds pinksteren met grote kracht en nJker dan ooit. H1J komt zelfs wonen In de harten der gelo
vigen, zodat stromen van levend water uit hun binnenste vloeien. Zo mogen we de Heere aan het 
werk weten en zelf in zijn dienst aan het werk zijn . . . 
Het belangrijkste werk is het gebed, als blijk van volkomen afhankelijkheid van de Heere en als uItInQ 
van vertrouwen dat de Heere zijn werk in stand houdt. Want Hij is de trouwe God van het verbond. H1J 
gaat voort in de lijn der geslachten. Hij heeft zich ook in de Chr.Geref.Kerken niet onbetuigd gelaten, 
maar zijn rijke zegen geschonken. . . . . . 
Toch voelt een toenemend aantal jongeren (en ouderen) zich In de CGK met thuis. Er 1s gebrek aan 
kerkelijk besef. Ook wordt te weinig beseft waarom he!. ging in_ 1834 en 1892 en waarom het heden 
gaat: een persoonlijk geloof. Het gaat erom dat een riJke Christus en een arme zondaar tot elkaar 
komen; te beseffen dat de Heere het verlorene zoekt, dat Hij in de doop en telkens weer tot ons komt, 
opdat wij tot Hem zullen komen. Het gaat erom dat we de verborgen omgélng met_ de Heere zullen 
leren kennen; zullen leren leven in de vreze des Heeren, gerechtvaardigd en in he1hgIng. 
Dat is het hart van het Evangelie, dat ook in onze belijdenis(geschriften) onder woorden is gebr_acht. 
Maar onze belijdenissen zijn steeds minder geliefd. Bovendien wordt dit beginsel steeds minder 
gekend. 
Daarmee wordt niet gezegd dat er over deze zaken niet wordt gepreekt, gesproken_en geschreven. 
Dat gebeurt genoeg, goed orthodox. Maar daarin zijn we vaak bezig met een abstractie, zonder dat er 
sprake is van een persoonlijke, levende relatie. 
De woorden van de zaken kennen we {hoewel ook niet altijd ; ook daarover zijn we het niet altijd met 
elkaar eens) , maar de zaken van de woorden lijken dikwijls afwezig. Kortom, er is t_e weinig vrez_e de~ 
Heeren, te weinig echt geestelijk leven. Dat blijkt uit gebrek aan ootmoed en nedenghe1d. Het bhJkt uit 
veel ongeestelijke strijd op kerkelijk erf, ook in jeugdland. .. . . 
Vanouds waren er liggingsverschillen in onze kerken, maar er waren t1Jden dat die door helde en lank
moedigheid werden overbrugd. 
Bovendien was er het vertrouwen dat ook de ander stond op Schrift en belijdenis. Nu ontbreekt dat 
vertrouwen dikwijls, zodat onze kerken te vergelijken zijn met een eilandenrijk, waarbij (deugdelijke) 
bruggen naar de verschillende eilanden ontbreken. . . . .. .. 
Onze kerken zijn een vat vol tegenstrijdigheden, waann het voor Jongeren heel moe1hJk kan z11n om 
zich thuis te {blijven) voelen. 
Primair is dat geen jongerenprobleem, maar een ouderenprobleem, zeker ook een ambtsdragerspro-
bleem. .. 
Zolang en voorzover er gekrakeel is in de kerk is het een onbegrijpelijk wonder dat er nog jongeren bIJ 
de kerk blijven. Dat geldt ook wanneer de dienst des Heeren ons hart niet heeft, als we ons leven 
laten beheersen door ons werk of onze ontspanning, door wat onze tijd te bieden heeft en eigen hart 
ons ingeeft. 
Dat gebeurt allerwegen. .. 
Echte christenen, met een krachtige, innerlijke overtuiging, die intens bezig zijn met het geloof, zIJn te 
dun gezaaid, ook in onze kerken. Aan naam- en praatchristenen heeft onze jeugd n_iets. . 
Dat kunnen hun identificatiefiguren niet zijn. Onze jeugd heeft goede 1dent1f1cat1ef1guren nodig, man-
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nen en vrouwen die de levende omgang met God kennen, ouders en ouderen die hen jaloers maken. 

8.3.5. De bijbelse opdracht 
Dat_jaloers maken is trouwens ook een bijbelse opdracht. De Heere vraagt van ons om zijn woorden 
d1~ 1n ons ha~ moeten zijn , onze kindere_n in te prenten (Deut.6:6) . Aan het volgende geslacht moeten 
WIJ de roemriJke daden des Heeren, z11n kracht en de wonderen die Hij gewrocht heeft, vertellen 
(Ps.78:4) . 
ln_lsraël vond de godsdienstig~ opvoeding primair plaats in het gezin. Daarbij kwam het onderwijs dat 
pnesters en profeten gaven. BIJ de Jeugd van 12 en ouder was de (godsdienstige) opvoeding voltooid, 
hoewel men In het gezin en de gemeenschap bezig bleef met de dienst des Heeren. 
In onze situatie zijn we er dan nog volop mee bezig, zoals ook met de rest van de opleiding en opvoe
ding. De school speelt daarin een belangrijke roL Hoe belanwijk een goede godsdienstige vorming op 
de scholen ook Is, die moet bovenal In de gezinnen geschieden. De ouders mogen dat niet aan de 
sc_hool overlaten, Het Is hun opdracht. Tevens hebben zij het bij de doop aan de Heere beloofd. 
BIJ de ~odsd1enst1ge opvoeding 1s ook een belangrijke taak weggelegd voor de gemeente, waartoe 
onze kinderen behoren. Op verschillende manieren -in catechese, op verenigingen en clubs- zijn we 
daarmee In de kerken bezig. Het ,s goed om ons te realiseren dat wij daarbij een sterk accent leggen 
op de Jeugd van 12 Jaar en ouder. Deputaten houden zich alleen met (een deel van) die jeugd bezig. 
In de gemeenten wordt daaraan meestal ook veel aandacht besteed. 
W_e stipten aan délt dat in de Bijbel_anders ligt. _Daar ligt in de (godsdienstige) opvoeding alle accent op 
m_,_n 12. In onze t1J~ duren o~voed1ng en vorm,nQ langer. Daarom is ook de godsdienstige opvoeding 
bhJven_d noodzakehJk. Toch dienen we ons te realiseren dat die godsdienstige opvoeding primair moet 
g~sch1eden aan h~t jonge_ kind_ en primair in het gezin. Wat kerk en school hen meegeven, komt daar
b1J. In het on_derw11s van die drie -gezin, kerk en school- dient fundamentele eenheid te zijn . Dat geldt 
zeker voor kinderen tot 12, maar ook voor pubers is dat van grote betekenis. 

8.3.6. De richting waarin het werk moet geschieden 
De deputaten zij~ van mening da_t er :vanuit de bijbelse opdracht en met het oog op onze tijd- veel 
aandacht moet zIJn voor de godsd1enst1ge opvoeding van onze jonge kinderen. 
Ouders moeten daarop attent zijn en door kerkeraden daartoe worden gestimuleerd. Cursussen {kun
nen) worden gegeven in gemeenten om elkaar te stimuleren. De Young Eagles-kampen zijn bedoeld 
als een bijdrage in deze richting. 
Laten we als kerken en kerkeraden, maar bovenal als ouders onze taak verstaan . Het is van het 
grootste belang dat onze kinderen_ vro_eg op een goede en intense wijze met God, Bijbel en geloof in 
aanraking komen, alsook dat ze zich in de gemeente en de kerken helemaal thuis (gaan en blijven) 
voelen ._ Daarop kan worden voortgebouwd bij de jeugd van plus 12 en plus 16. 
Voor die Jeugd hebben de _vereniQing_en en organisaties een belangrijke taak. Daarbij moet bedacht 
dat een groot deel _van de Jeugd met Is aangesloten, de indifferente jeugd niet, maar ook zij niet die 
zich b1J (de andere Jeugd van) de gemeente niet thuisvoelen. 
Die laatste categorieën jeugd zijn dikwijls heel moeilijk te bereiken. 
Ook zij die wel aan het verenigingswerk meedoen, zijn er lang niet allen hartelijk bij betrokken. Ook 
onder hen is onverschilligheid, is -~r een categorie die nauwelijks de Bijbel leest, vraagtekens zet bij de 
grondwaarheden van het christehJk geloof, ,n de leer 'orthodox' is, maar in het leven liberaal. 
Wie dit alles overweegt en bedenkt dat dit slechts een grove schets is en de werkelijkheid nog veel 
gecompliceerder, moet wel tot de conclusie komen dat we als kerken, deputaten, organisaties en ver
emg1n~sleI_ders voor_ een onmogelijke taak staan. Zo lijkt het, maar wat bij de mensen onmogelijk is, is 
mogelijk b1J G_od. H1J geeft ons zI1n opdracht. Bovendien heeft Hij zijn {vleesgeworden) Woord gege
ven. De Schnften kunnen Jongeren en ouderen wijs maken tot zaligheid , zodat wij een mens Gods 
worden, tot alle goed werk volkomen toegerust ( 2 Tim.3: 14-17). 
De Heere vraagt van ons dat we bij het begin beginnen, dat we onze kleine kinderen in de vreze voor 
z11n Naam opvoeden. Hij vraagt van ons dat we daarmee ijverig voortgaan als ze ouder worden, in 
onze gezinnen en gemeenten. Maar dan moet wel de vreze des Heeren gekend worden. We hebben 
levende ~emeenten nodig, levende ouderen, met wie onze jongeren zich identificeren kunnen. 
Daarvoor ,s een kerk nodig die dicht bij de Heere leeft, onder het kruis, die de goede strijd des geloofs 
strijdt, die op een geestelijke wijze strijdt en leeft. 
Als en zolang dat (teveel) ontbreekt_ kunnen we van alles voor de jeugd organiseren en nota's publice
ren, maar het baat ons mets: Maar ,n de weg van volkomen afhankelijkheid van God mogen we grote 
dingen verwachten. Daarb1J 1s het zaak dat we onze Jeugd leren de Bijbel te kennen en te verstaan. 
Het Qaat om Bijbelkennis en kennis aan de Heere. Het gaat erom dat zij verstaan dat Gods Woord 
een nchtsnoer voor ons leven Is; dat leer en leven een eenheid (moeten) zijn ; dat een christen wel in 
maar met van de wereld is. Het is zaak daarbij de jeugd serieus te nemen. Dat kan alleen als we hun 
leef- en denkwereld kennen, als we wet_en wat hen bezighoudt en wat hun vragen en twijfels zijn. 
Ze moeten het gevoel hebben dat er ruimte voor hen is, dat ze er mogen zijn en er helemaal bijhoren. 
Z_e moeten bovendien de overtu1gIng kn19en dat het de moeite waard is om lid van de gemeente te 
z11n; dat het van levensbelang is om het evangelie te aanvaarden. Al is het Evangelie niet naar de 
mens, het Is ~el voor de mens; wel tot zaligheid en vreugde voor wie erdoor geraakt is. Zo'n mens wil 
graag voor zIJn overtuiging staan, ook ,n de maatschappij, al brengt dat spot en lijden met zich mee. 
Hoe meer de ~emeente een gemeenschap van zulke mensen is, des te beter zijn de voorwaarden die 
nodig zIJn om Jongeren toe te rusten tot een leven uit en naar het Evangelie in alle verbanden van het 
leven. 
Van groot belang is daarbij het werk van verenigingen en clubs en de ondersteuning van de organisa
ties. Van groot belang voor jongeren is zo'n plek in de gemeente en zijn zulke verbanden. Ook van 
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groot belang is dat de jongerenorganisaties CGJO en LCJ n_iet als concurrenten optreden, maar 
samen het heil van heel onze kerkJeugd zoeken, In samenwerking met de deputaten. Bovend1e~ zou 
het goed zijn als in de gemeente(n) de verschillende activiteiten voor de jeugd z_oveel mogeliJk op 
elkaar worden afgestemd. Samenhang in het werk voor en met de _Jeugd komt Jeugd_ en_ kerk ten 
goede. Altijd is het jeugdwerk gedaan in de context van de gemeente, In het besef dat pnmair de taak 
in het gezin ligt en dat ook de christelijke school een bij_drage le_vert. .. . . 
Nu dat laatste lang niet altijd en overal het geval meer Is en er In onze t1Jd veel aan het verschu1v_en 1s, 
dringt steeds meer het besef door dat we in een tijd leven waa_rin het van _toenemend _belang 1s _om 
wat er in de gezinnen, de gemeente (en de school) aan chnstellJke opvoeding en vorming geschiedt 
(beter) op elkaar af te stemmen. 

8.3.7. Aanbevelingen 
1. Het is dringend gewenst om als kerken de hand in eigen boezem te steken; om ons voor God en 

elkaar waarlijk te verootmoedigen en om elkaar, in vertrouwen op de Heere, te aanvaarden en te 
zoeken. 

2. Een goede godsdienstige opvoeding is primair de taak van de ouders die niet vroeg genoeg kan 
worden aangevat. Tot die taak moeten ouders worden gestimuleerd en zonod1g toegerust. 

3. Ook in de gemeente is aandacht voor de jonge jeugd van -12 van groot belang. Het werk met en 
voor die jeugd heeft een gestructureerde aanpak nodig. Dat geldt voor alle arbeid met en voor de 
jeugd in de gemeente. 

4. Tevens is het nodig dat de godsdienstige vorming in het gezin en de gemeente (en op school) 
zoveel mogelijk op elkaar worden afgestemd. .. . .. 

5. In de godsdienstige opvoeding en vorming is het noodzakeliJk dat"onze Jeugd de B1Jbe_l leert k_en
nen; dat hen niet alleen feitenkennis wordt bijgebracht, maar dat ZIJ ook de verbanden 1n de B1Jbel 
leren zien. 
Om die verbanden te leren kennen, is onze belijdenis een belangrijk middel. Ze moeten ontdekken 
en vasthouden dat de bijbelse boodschap uniek is; dat er onder de he_mel maar een"Naa_m gege
ven is waardoor wij moeten zalig worden. Goede kennis van de B1Jbel Is een belangnJk middel om 
de Heere te leren kennen. 

6. Het is noodzakelijk om onze jeugd te leren dat in het geloof leer en leven een eenheid zijn . In deze 
tijd is het van het grootste belang om hen bijbelse normen en waarden. bij te brengen. 

7. Het zou goed zijn als er voor het geheel van de jeugd, vanaf de leeft1Jd van 6 Jaar, een totaal leer-
en opvoedingsplan zou komen . .. 

8. Er moet naar wegen worden gezocht om . de aanpak van het jeugdwerk en de noodzakellJke 
afstemming tussen gezin, kerk (en school) in het werk voor de Jeugd op een adequate manier te 
begeleiden. . . 

9. Jeugd, die kwam tot belijdenis van het geloof, dient ingeschakeld te worden in de dienst van de 
Heere. 

8.3.8. Tenslotte . 
Tenslotte moet gezegd dat in dit stuk niets nieuws is gezegd. Het is slechts een gebrekkige poging 
om, met behulp van wat anderen hebben gezegd en bedacht, een enkele stippellijn te trekken. T~ch 
bieden we het u aan in de hoop dat het voor de jeugd van onze kerken van eni9e betekenis mag z1Jn. 
Het is onze hoop dat wij als kerken en ouderen in de eerste plaats de ha_nd In eigen boezem willen 
steken; dat we niet blijven steken in vrome woorden, maar dat er (waarachtig gebed om) echte vroom
heid mag zijn en komen. Want in de vreze _des Heeren_ mogen e_n zullen_ we voor -de Jeugd van- onze 
kerken grote dingen verwachten, ook In dit geseculariseerde t1Jdsge_wncht. De aarde Is immers des 
Heeren en haar volheid en Hij is met zijn gemeente tot aan de vole1nd1ng der wereld . H1J zal er zelf 
voor zorgen dat eens de aarde vol zal zijn van d_e kennis des Heeren. Dan zullen allen de Heere ken
nen, van de kleinste tot de grootste. Dat Is het t1JdstIp waarop God5. kerk wacht. _Nog een_ korte, korte 
tijd en Hij die komt zal er zijn en niet op zich laten wachten en mIJn rechtvaardige zal uit het geloof 
leven (Hebr.10 :37 en 38) . 

9. Voorstellen 

Deputaten doen de synode de volgende voorstellen: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen . 
3. Deputaten op te dragen: . . . 

a. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 
gehele kerkjeugd Schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; 

b. het gesprek met de CGJO en de LCJ voort te zetten opdat het mag komen tot een goede samenwer-
king tussen die beide organisaties. . 

c. Het werk van de Young Eagles kampen te stimuleren en de kerken op te roepen het belang van dit 
werk te onderkennen. 

d. Punt 8.2 en 8.3 van dit rapport dienstbaar te maken voor de kerken door ze in de vorm van een bro-
chure aan de kerkeraden te doen toekomen. 

4. De voorgestelde verhoging van de financiële omslag goed te keuren, als mede toe te staan dat aan de 
CGJO, zonodig, aanvullende steun wordt verleend indien de rijkssubsidie drastisch wordt verminderd 
c.q. wordt beëindigd. 

Namens deputaten, 

BIJLAGE 24 
art. 81 ,85 
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D. Visser, voorzitter 
G.P.M. v.d. Linden, secretaris 

RAPPORT 1 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN VOOR HET CONTACT MET DE KERKJEUGD 

1. Algemeen 

Uw commissie heeft met grote waardering kennis genomen van het uitvoerige en overzichtelijke rapport van 
deputaten voor het contact met de kerkjeugd. Uit dit rapport blijkt dat de arbeid van deputaten in deze afge
lopen drie jaar in sterke mate werd beheerst door het leiding geven aan de gesprekken tussen de CGJO en 
het LCJ. In het licht van de besluiten van de generale synode van 1992 is dat ook niet verwonderlijk en wij 
willen onze erkentelijkheid uitspreken voor de vele tijd en energie die deputaten in de uitvoering van deze 
opdrachten hebben geïnvesteerd. Wij zijn ook dankbaar dat het deputaatschap de resultaten van het onder
zoek naar de leef- en denkwereld van jongeren in hun rapport heeft gepubliceerd en heeft verwerkt in een 
bezinningsstuk. 

2. Samenstelling deputaatschap 

Met enige bevreemding heeft de commissie geconstateerd dat niet minder dan zes van de negen deputaten 
de wens te kennen gegeven hebben niet meer voor herbenoeming in aanmerking te willen komen. 
Desgevraagd hebben deputaten ons ervan overtuigd dat al deze deputaten doorslaggevende argumenten 
konden aangeven voor hun verzoek. Wij willen hierbij echter wel de kanttekening maken dat het schadelijk 
kan zijn voor de voortgang van het werk van het deputaatschap, wanneer zoveel leden tegelijk aftreden. 
Indien enigszins mogelijk dient een dergelijke situatie in de toekomst voorkomen te worden. 

3. Rapportage 

In het rapport heeft de commissie enkele kleine typefouten ontdekt en die aan deputaten doorgegeven. Op 
één belangrijker onjuistheid willen wij uw aandacht vestigen. Het gaat om het besluit van de Generale 
Synode van 1992 dat op blz. 2 van het rapport niet geheel correct is weergegeven. Het begin van de eerste 
uitspraak moet namelijk luiden: "De handelingen van deputaten en hun adviseurs onder dank voor de door 
hen verrichte arbeid goed te keuren met inachtneming van de in het commissie-rapport gemaakte kantteke
ningen ... ". Bij 4a is het onderstreepte gedeelte weggelaten: " .... om in het huidige geseculariseerde tijdsge
wricht jongeren onder Gods zegen - in de vreze des Heeren - toe te rusten tot een leven uit en naar het 
Evangelie in alle verbanden van het leven" (Acta G.S. 1992, art. 237, blz. 121). Ons is gebleken dat de 
secretaris van deputaten per abuis een voorstel van commissie 3 van de GS 1992 heeft geciteerd, dat later 
is geamendeerd. 

4. Gesprekken tussen de jongerenorganisaties 

De commissie is dankbaar dat deputaten een brugfunctie konden vervullen en dat de CGJO en het LCJ 
onder hun leiding tot een wezenlijk gesprek kwamen. Wij zijn van mening dat de synode in de samenvatten
de weergave van de samensprekingen (3.6.2., blz. 8 - 21) een helder beeld van het karakter en de inhoud 
van de gesprekken geboden wordt. In onze ontmoetingen met vertegenwoordigers van de CGJO en het LCJ 
bleek dat de besturen van beide organisaties dit gedeelte van het rapport vooraf in concept hebben ingezien 
en zich in de verslaglegging kunnen vinden. 
Wij willen allereerst uit dit gedeelte van het rapport een aantal dingen onderstrepen die ons verblijden: 
1. De verhouding tussen deputaten en de CGJO blijkt aanmerkelijk verbeterd te zijn (blz. 4v.) 
2. Er is bij deze organisatie meer een open oor gekomen voor de kritische geluiden die haar vanuit de ker

ken bereiken (blz. 21 ). 
3. Deputaten oordelen dat zich bij de CGJO een ontwikkeling ten goede aftekent, die onder andere zicht

baar wordt in een verbetering van het werkmateriaal (blz . 5, 21 ). 
4. De samensprekingen waren voor het LCJ aanleiding zijn scherpe kritiek op het CGJO te matigen (vgl. 

blz. 17v.). 
Vervolgens kwam bij ons ook een aantal vragen boven: 
1. Wij vroegen ons af of de opstelling van deputaten in de gesprekken soms niet iets te terughoudend en 

teveel op de achtergrond is geweest. Hierop antwoordden zij dat de situatie voor hen uiterst moeilijk 
was. Bovendien hebben zij - al was het meer op de achtergrond - wel degelijk leiding gegeven. Zo werd 
de agenda van de gesprekken door hen bepaald en, waar nodig, gaven zij bij monde van de voorzitter 
een oordeel over de wezenlijke punten van discussie. Overigens was er binnen uw commissie ook 
begrip voor een voorzichtige opstelling van deputaten om zoveel mogelijk een brugfunctie te vervullen. 

2. Bij de bespreking van de kritiek op het LCJ (blz . 21 sub 7) , gaven deputaten toe dat deze op één punt te 
zwaar is aangezet. De zin: " ... en niet alles moet worden geconcentreerd op wedergeboorte en beke
ring.", zou de indruk kunnen wekken dat de andere aspecten van de leer van de Schrift bij het LCJ niet 
ter sprake komen. Dat is niet de bedoeling. Deputaten willen benadrukken dat het noodzakelijke accent 
op wedergeboorte en bekering niet ten koste mag gaan van de andere facetten van geloof en leven. 
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3. Uw commissie heeft deputaten gevraagd hoe zij de kritiek van het LCJ op de CGJO taxeren. Hun ant
woord was dat zij het op belangrijke punten met die kritiek eens zijn , maar tegelijk van oordeel zijn dat _de 
kritiek te ver gaat en soms ook eenzijdig is. Volgens hen zou het yersch1l _als ~olgt aan te _duiden z11n : 
deputaten zijn van mening dat bij de CGJO wezenliJke elementen uit de beliJderns nadrukkeliJker aan de 
orde moeten komen, terwijl het LCJ van mening is dat ze bijna niet aan de orde komen. 

In de derde plaats willen wij uiting geven aan onze blijvende zorgen. . . . 
1. Ondanks verblijdende ontwikkelingen in de achterliggende periode, 1s de verdeeldheid onder de Jonge-

ren uit onze kerken niet weggenomen. . .. . .. 
2. Een punt van zorg blijft het ook door deputaten geconstateerde feit dat wezenliJke elementen uit de beliJ

denis beter verdisconteerd moeten worden in het werkmateriaal en de bondsdagen van de CGJO. 
3. Gezien de conclusie van deputaten inzake verdere samenwerking (blz. 21 sub 8) en gehoord het gevoe

len van de CGJO en het LCJ daarover is het in de praktijk vooralsnog niet mogelijk dat beide organisa
ties samenwerken. Uw commissie wil daarbij overigens nog het volgende opmerken. 

In hun conclusies betreuren deputaten het dat er in onze kerken twee organisaties voor Jeugd- en jongeren
werk ontstaan zijn . In dat verband leggen zij niet ten onrechte verband met de verscheid_enheid die in _het 
geheel van onze kerken zichtbaar is . Anderzijds zeggen zij "blij te zijn met het werk dat beide (organisaties) 
verrichten, waardoor een groter deel van onze jeugd in organisaties met elkaar verbonden is_ dan wann~er 
een van de twee er niet zou zijn" (blz. 21 sub 7) . Uw commissie ontkent dat laatste beslist met. Anderz1Jds 
willen wij er met klem op wijzen , dat onze kerken deze situatie nooit zonder pijn mogen accepteren en dat 
het geboden blijft wegen te zoeken om te komen tot één jeugdwerkorganisatie. Deputaten geven dat trou
wens ook aan in het slot van hun conclusies (blz. 21 sub 8) . 

5. De kwestie van de subsidie 

Hoewel uw commissie zich bewust is dat het financiële gedeelte van het rapport van deputaten ter beoorde
ling wordt voorgelegd aan commissie 6, heeft zij er toch behoeft_e aan enkele opmerkin~_en te maken over de 
kwestie van de subsidiëring van het jeugdwerk (blz._ 5, 7) . De s1tuat1e ,s _als volgt. Het liJkt beslist rne! onmo
gelijk dat de CGJO in de komende jaren haar subsidie door de overheid ~eheel of gedeeltelijk verliest. Nu 
bleek ons in een gesprek met een deputatie van de CGJO dat deze dreiging op dit moment minder ernstig 
lijkt dan toen het deputatenrapport werd geschreven. Desondanks is bezinning over deze kwestie dringend 
geboden. Deputaten hebben in hun rapport daartoe een aanzet gegeven en 1n hun begroting 1996 - 1998 
rekening gehouden met een wegvallen van de subs1d1e door de overheid . Daarnaast heeft het LCJ het voor
nemen een werker aan te trekken , wanneer dat financiëel haalbaar is. 
Uw commissie is ervan overtuigd, dat het verlangen van het LCJ om een werker aan te stelle_n gerechtvaar
digd is. Ook de CGJO zal zonder werkers niet -~oed kunnen fu_ncti_oneren: In de gesprekken 1s ons du1deliJk 
geworden, dat beide organisaties zoveel mogelijk werk door vri1w1lhgers _w1llen laten doen. Bovendien betrekt 
de CGJO haar bestuurleden meer bij allerlei werkzaamheden en bezint ZIJ zich op mogelijkheden om de 
inkomsten op andere wijze te versterken. Niettemin zal met name bij het wegvallen van de subsidie een 
zwaarder beroep gedaan moeten worden op de kerken . Het feit dat binnen onze kerken nu twee jeugdorga
nisaties werkzaam zijn, is hierbij een complicerende factor. 

6. De 'Young Eagles Kampen' 

Uw commissie heeft in haar gesprek met deputaten ook aandacht geschonken aan wat gerapporteerd wordt 
over de Young Eagles Kampen. Deputaten zijn van oordeel dat deze vakantiekampen voor kinderen in een 
behoefte voorzien en spreken daarover met groot enthousiasme. W1J z11n van mening dat het inderdaad van 
groot belang is dat onze jongeren mogelijkheden geboden worden _ voor een vera_ntw_oorde vakantiebeste
ding. Wij herinneren eraan dat ook binnen andere kerken en kerkehJke 1eugdorgarnsat1es_ dergelijke 1rnt1at1e
ven ontplooid zijn . Daarom staan ook wij welwillend tegenover dit werk en hebben er begrip voor dat deputa
ten hieraan een bijdrage hebben toegezegd. 
Uw commissie vraagt zich echter af, of deputaten in dit werk actief kunnen participeren. In het rapport wordt 
terecht opgemerkt dat de instructie hiervoor geen ruimte biedt (blz. 24). Daarom dienen deputaten zich O:_'
eerst te bezinnen op de vraag of en in hoeverre het werk van de Young Eagles Kampen een plaats kan kriJ
gen binnen hun instructie en de volgende synode met een gefundeerd voorstel daaromtrent te dienen. De 
commissie acht het niet bezwaarlijk wanneer deputaten de komende Jaren met de st1cht1ng contacten onder
houden en het werk - binnen het raam van de begroting - ondersteunen. 

7. Enquête en bezinning 

De commissie wil allereerst uiting geven aan haar dankbaarheid dat de enquête in dit rapport gepubliceerd 
is. Naar onze mening is zij op een deskundige wijze uitgevoerd en verwerkt. De resultaten zijn voor onze 
kerken ook van groot belang. Bij de enquête en de bezinning die daar door deputaten aan toegevoegd 1s, 
willen wij de volgende opmerkingen maken. 
In sommige opzichten zijn de resultaten van de enquête zeer verontrustend. Wij noemen slechts één voor
beeld: vele jongeren blijken de leer heel moeilijk te kunnen vertalen naar de praktijk van het le~en (blz. 36, 
tabel 10). Naar ons oordeel is nadere bezinning op deze en andere punte_n dringend nodig_. W1J willen er 1n 
dit verband ook op wijzen dat bij de zgn. 'non-respons' (blz. 32) e1genhJk geen sprake 1s van een_ non.
respons in strikte zin, omdat degenen die niet reageerden telefonisch z11n benaderd. Daaruit werd du1deliJk 
dat deze jongeren overwegend zeer negatief staan tegenover geloof en kerk. _Wij vragen ons af of het totaal
beeld van de enquête nog niet iets negatiever wordt, wanneer dit gegeven 1n het geheel zou worden ver

werkt! 
waardering heeft de commissie voor de bezinning van deputaten, waarin zij een aantal lijnen uit de enquête 
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doo_rtrekken en in een breder kade_r plaatsen. Wel is duidelijk dat het hier gaat om een eerste aanzet: op ver
schillende punten 1s een nadere uitwerking gewenst. Daarbij denken wij bijvoorbeeld aan de aanbevelingen 
(blz. 47) . Telkens dringt zich hier de vraag op hoe één en ander in praktijk moeten worden gebracht (bijv. de 
aanbevelingen 2, 6, 7 en 9). 
Niettemin zouden wij het toejuichen wanneer de enquête en de bezinning, zoals die in dit rapport gestalte 
gekregen heeft, op korte term1Jn 1n de vorm van een brochure gepubliceerd wordt en aan de kerkeraden 
wordt toegezonden. Daarbij is het wel gewenst dat enkele gedeelten enigszins herschreven of uitgebreid 
worden , om de toegankelijkheid en de bruikbaarheid voor de kerken te vergroten. In het gesprek met depu
taten heeft uw commissie enkele concrete passages aangewezen die daarvoor in aanmerking komen. 

8. Verleden en toekomst 

Deputaten laten verschillende malen in hun rapportage zien welke spanning zij voelen tussen 'het verleden' 
en 'de toekomst'. We denken onder meer aan de volgende uitspraak: "Veel belangrijker dan om nauwkeurig 
na te gaan hoe het in het verleden is (mis)gegaan, is het om te bezien hoe de situatie in het heden is en 
welke mogelijkheden er voor de toekomst zijn" (blz. 21 sub 6). Uw commissie stemt daarmee in, maar wil 
wel de kanttekening maken dat we op weg naar de toekomst het verleden meedragen en dat niet van ons 
mogen en kunnen afschudden. Daarom is het van het grootste belang dat deputaten de gesprekken met de 
jeugdorganisaties blijven voortzetten. Tegelijkertijd hopen wij met deputaten dat zij zich in de komende 
periode intensiever kunnen bezighouden met wat zij zelf "hun belangrijkste opdracht noemen" (blz. 3). Wij 
willen hen aanmoedigen daaraan zeer hoge prioriteit te geven. 
Tenslotte hecht uw commissie eraan te benadrukken van hoeveel gewicht het is voor de kerk van de toe
komst_ dat de kerkeraden hun h_erderlijke zorg voor de gehele jeugd van de gemeente trouw behartigen en 
1ntens1veren. Want alleen vanuit die voedingsbodem zal de gezamenlijke herderlijke zorg voor het geheel 
van de jeugd van de kerk binnen en buiten de jeugdorganisaties goed kunnen functioneren . 

9. Voorstellen 

De commissie stelt u voor: 
1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werk

zaamheden goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen 

a. te doen wat in hun vermogen ligt om, in overeenstemming met de instructie van deputaten, aan de 
gehele kerkjeugd schriftuurlijke voorlichting en leiding te geven; 

b. het gesprek met de CGJO en het LCJ voort te zetten opdat het mag komen tot een goede samen
werking tussen die beide organisaties; 

c. in de contacten met beide jeugdorganisaties de kritische opmerkingen die bij hun werk gemaakt wor
den te bespreken en waar nodig hen van advies te dienen en aan te dringen op correctie-

d. zich te bezinnen op de vraag of en in hoeverre het werk van de Young Eagles Kampe~ een plaats 
kan krijgen binnen de instructie van deputaten en de volgende synode met een gefundeerd voorstel 
daaromtrent te dienen; 

e. de enquête en de bezinning, zoals die in de punten 8.2 en 8.3. van het rapport gestalte gekregen 
heeft dienstbaar te maken voor de kerken door ze in de vorm van een brochure aan de kerkeraden te 
doen toekomen; 

f. zich te beraden op de vraag hoe deze bezinning naar de praktijk toe nader kan worden uitgewerkt. 

BIJLAGE 25 
art. 89,121 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE EVANGELISATIE 

A. Baars, rapporteur 

Dit rapport bevat naast de werkzaamheden voortvloeiend uit de regeling voor de evangelisatie ook een ver
slag van de werkzaamheden voortvloeiend uit de opdrachten van de generale synode van 1992, te weten: 

deputaten op te dragen te onderzoeken op welke wijze het evangelisatiewerk in Amsterdam kan worden 
voortgezet en daartoe opnieuw in overleg te treden met de kerkeraad van Amsterdam Nieuw West; 
deputaten op te dragen nader te onderzoeken of de taak die aan de algemeen functionaris was opgedra
gen ook op een andere wijze kan worden vervuld; 
deputaten op te dragen - indien blijkt dat de benoeming van een algemeen functionaris noodzakelijk blijft 
- zich nader te bezinnen op de voorgestelde instructie en daarbij rekening te houden met de ter synode 
geuite wensen en bezwaren. 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

1. 1. Benoemd door de generale synode 
De generale synode benoemde de brs. ds. J. Jonkman, ds. J.J. Lof en W. van Zwol (penningmeester) als 
primi en de brs. ds. J . van Mulligen, ds. J. Oosterbroek en W. Bonvanie als respectievelijke secundi. Door de 
overgang van br. W. Bonvanie naar een andere kerkgemeenschap is deze functie vacant. 



Il 1.2. Benoemd door de particuliere synoden 
Door de particuliere synoden werden benoemd: 
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van het Noorden: ds. H.B. Hoogendoorn en ds. J.J. de Jonge; 
van het Oosten : ds. H.R.H.A. de Boer en ds. H.J.Th. Velema; 
van het Westen : ds. J. Bos en ds. J. Verhage en 
van het Zuiden : ds. M. van der Sluys en ds. H. Wubs. 

1.3. Moderamen 
Het moderamen is als volgt samengesteld: 

voorzitter ds. J. Jonkman; 
secretaris ds. H.B. Hoogendoorn en 
penningmeester br. W. van Zwol. 

2. Vergaderingen, secties en commissies 

Deputaten vergaderden vijf maal per jaar plenair. Het deputaatschap kent twee secties: 
sectie 1 houdt zich bezig met bezinning, lectuur en de voorbereiding van conferenties en 

sectie 2 is belast met alles wat de werkterreinen aangaat. 
De secties vergaderden zo vaak als nodig was. 
De zogeheten overlegcommissie functioneerde zo lang ds. J. Kievit in dienst van deputaten was. Zie verder 

paragraaf 6.1 . 

3. Bezinning, lectuur en conferenties 

3.1 . Bezinning 
Naast de bezinning, die eigen is aan de opdracht in de regeling voor de evangelisatie , hebben deputaten 

zich ook intensief bezonnen op de opdrachten, welke de generale synode in 1992 aan deputaten gaf (zie bij 

de inleiding). Voor de resultaten van deze bezinning verwijzen wij u naar de paragrafen 6.2. en 6.3. 

3.2. Lectuur 
3.2.1. GA 

De redactie van GA bestond in de verslagperiode uit de di. J. Kievit, J.J. Lof, H. van Mulligen en 

H.J.Th. Velema. 
Br. J. Schotanus verzorgde in grote trouw de administratie. Om kostenbesparende redenen werd van 

drukker veranderd. Van De Walburgpers te Zutphen werd overgegaan naar drukkerij Herman Bolhuis 

te Ermelo. 
Wat betreft de inhoud zette de redactie het beleid voort. De redactie probeerde zoveel mogelijk wer

kers uit de praktijk van het evangelisatiewerk aan het woord te laten. Lezers kunnen zo ideeën 

opdoen, die evangelisatiecommissies kunnen gebruiken voor hun arbeid. 
Sinds augustus 1994 zijn gesprekken gaande met de redacties van Doorgeven om GA in een wat bre

dere opzet in Doorgeven een plaats te geven. Deputaten zien hierin een goede mogelijkheid om hun 

werk, o.a. het steunen van diverse projecten, in de kerken bekendheid te geven en de gemeentele

den te stimuleren en te activeren met het oog op hun evangelisatorische taak. 

3.2 .2. Echo 
In de redactie hebben namens onze kerken zitting de brs. ds. H.R.H.A. de Boer, ds. A.J . Meiske en N. 

Weeda. De redactie ziet er op toe , dat het aantal Chr. Gerei. scribenten op peil blijft en de inhoud van 

het blad verantwoord is. 

3.2.3. De cursus Ontvangen en Overdragen 
Er is veel toerustingsmateriaal op de markt, vooral uit de evangelische hoek. De behoefte werd 

gevoeld om een cursuspakket samen te stellen, dat in al onze kerken bruikbaar zou zijn. Ca 100 

gemeenten maak1en met veel waardering van de het cursuspakket gebruik. Dat heeft deputaten ver

heugd. Na het vertrek van ds. Kievit zagen deputaten geen kans meer hun toezegging het pakket uit 

te breiden waar te maken. 

3.3. Conferenties 
3.3.1. Toerustingsconferenties 

De plannen, uiteengezet in het vorige rapport aan de generale synode, konden worden uitgevoerd. 

Deputaten organiseerden op 1 mei 1993 een conferentie met als thema: Ik wil er wel over praten, 

maar hoe? Ds. A.P. van Langevelde leidde het onderwerp tijdens de morgenbijeenkomst in. Tijdens 

de middagbijeenkomst werd aan de hand van een videofilm praktische toerusting gegeven in het 

voeren van een evangelisatiegesprek. De conferentie werd gehouden in de Chr. Gerei. Kerk van 

Harderwijk en werd goed bezocht. De keuze voor praktische toerusting bleek een goede: de behoef

te aan dergelijke toerusting is groot. 
Op 23 april 1994 werd een toerustingsconferentie gehouden met als onderwerp Kinderevangelisatie. 

Tijdens de morgenvergadering kwamen drie sprekers aan het woord. Br. E. van Rij sprak over het 

werven van kinderen, br. P.D. Holland over het vertellen van het evangelie aan kinderen en ds. J. 

van Amstel over het zingen met kinderen. Tijdens de middagvergadering waren er twee workshops, 

één waarin het zingen met kinderen werd geleerd en één waarbij vragen door de inleiders werden 

beantwoord. De deelnemers aan de conferentie spraken ook nu waardering uit voor de praktische 

toerusting. 
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Voor 22 april 1995 is een conferentie uitgeschreven met als onderwerp Campingevangelisatie. 

3.3.2. Conferenties met classicale deputaten 

Voor deputaten heeft de toerusting van gemeenteleden een hoge prioriteit. Nu zij geen vrijgestelde 

meer voor deze taak kunnen inzetten, leek het deputaten goed de weg naar de gemeenten vooral 

via de classicale deputaten te bewandelen. Om de banden met de classicale deputaten aan te halen 

werd, aansluitend aan de deputatenvergadering van 12 november 1993, een vergadering met hen 

belegd. Gesproken werd over de vraag, wat deputaten voor de classicale deputaten kunnen beteke

nen. Veel classicale depu_taten lieten blijken met hun opdracht vanuit art. 1 o van bijlage 16 van de 

Kerkorde _praktisch met uit de voeten te_ kunnen. De behoefte werd gevoeld aan een nauwkeuriger 

omschn1v1ng _van de taak van de classicale deputaat. Verder spraken de classicale deputaten de 

wens uit _vanuit het deputaatschap gevoed te worden met ideeën en materialen om de kerken daar
mee te dienen. 
Tijdens de vergadering van 14 juni 1994 werd de verhouding tussen deputaten en de classicale 

deputaten nader besproken. Een taakoms_chrijving van het werk van de classicale deputaat was het 

gevolg (zie b1Jlag_e 1 ). Verder werden de videocursus "Het bereiken van je leefwereld" en de werkmap 

van de Evangelische Alliantie met evangelisatie-ideeën op hun bruikbaarheid beoordeeld. Deze 

onderlinge contacten en toerusting blijken zo goed uit te pakken, dat jaarlijks een ontmoetings- en 
instructiedag met de classicale deputaten afgesproken zal worden. 

4. Werkterreinen 

4. 1. Amsterdam 

Conform de opdracht van de generale synode van 1992 inzake Amsterdam (zie bij de inleiding) traden depu

taten 1n overleg met de kerkeraad van An;~terdam Nieuw West. De kerkeraad besloot het gemeentelijk werk 

en het evangelisat1ewerkrnet meer door een en dezelfde persoon te laten gebeuren. Sinds september 1994 

1s dr. T. Bnenen als predikant aan de gemeente verbonden. De financiële verantwoordelijkheid voor de pre
dikant berust geheel bij de gemeente. 

De kerkeraad heeft v~r het evangelisatiewerk een broeder op het oog. Wegens ziekte kon zijn benoeming 

nog _geen doorgang vinden. Een delegatie van de kerkeraad heeft begin 1995 verslag uitgebracht van de 

huidig~ stand van zaken. Ondertussen heeft het evangelisatiewerk in Amsterdam wel voortgang gevonden 

waarbIJ de noodzaak van een vrijgesteld werker zich des te sterker deed voelen. ' 

4.2. Antwerpen 

Inmiddels is de gemee~te te Antwerpen een zelfstandige gemeente geworden. Zij beschikt over een eigen, 

nieuw gebouwd kerkelijk centrum, van waaruit het evangelisatiewerk nog krachtiger dan voorheen wordt 

voortgezet. Een __ paar voorbeelden uit een verslag van ds. K. Groeneveld mogen de vorige uitspraak illustre

ren: Er 1s een B1Jbelstud1e voor beginners (de zogeheten ontdekkingsgroepen); de Bijbelwinkel wordt gepro

moot en het markt'. en kinderwerk worden b_egele1d. Grote betrokkenheid was er bij het project Antwerpen 

1993. D_e voorbereidingen voor de Wereldw1Jde evangeliecampagne, een Silly Grahamcampagne in maart 
1995, zIJn In volle gang. 
De financiële en morele steun van deputaten blijven onontbeerlijk. 

4.3. Noord Holland 

De brs ds. A.P. van Langevelde en ds. A.J. M~tske zijn als predikanten met een evangelisatie-opdracht ver

bonden aan de gemeente te Broek op Langed1Jk. Voor wat betreft hun werken in die opdracht komen zij voor 
60% ten laste van deputaten. 

~s. Van L_angevelde is belast_ met de pastorale zorg voor de wijkgemeente Alkmaar en besteedt 25% van 

ZIJn werkt1Jd aan evangelisatiewerk. Behal~e dat _hij voorgaat in evangelisatiediensten , leidt hij diverse 

g~spreksgroepen met rand- en bu1tenkerkeliJken. H1J begeleidt het regelmatig organiseren van de vakantie

b1Jbelschool In een deel van Alkmaar en heeft zich ook ondersteunend ingezet voor het realiseren van het 
Aanloophuis in Alkmaar. 
Ds. Meiske besteedt 75% van zijn werk1ijd aan evangelisatiewerk. De rest van zijn arbeidstijd draagt hij zorg 

voor gemeente-opbouw, ca_techese ~n __ pastoraat in Hoorn. Hij heeft tot januari 1995 gewerkt vanuit 

Heerhu~_owaard. Daar organiseerde hIJ b1Jbelknngen en koffie-ochtenden van evangelisatorische aard. Ook 

leidde h1J een _k1nderclub. Verscheidene. malen ging hij voor in evangelisatiediensten. In Alkmaar zet hij zich 

al weer enige Jaren In om samen met zIJn medewerksters prostituées met het evangelie in aanraking te bren

gen. Via het_ bezoekwerk en het geven van Nederlandse les aan Spaanstaligen ontstaan contacten waarin 

gebed, schnftlezing en het zingen van geestelijke liederen een plaats hebben. Omdat dit werk in Alkmaar 

enorm is uitgegroeid en ten einde dit werk effectiever te kunnen uitvoeren, is een pand in de binnenstad van 

Alkmaar aangekocht. In een gedeelte van dit pand heeft de familie Meiske zich in januari 1995 gevestigd. 

E.en ander deel van het pand wordt geschikt gemaakt als les- en ontvangstruimte, zodat over niet al te lange 
tIJd dit aanloophuis volledig kan functioneren . 
Gedurende d_e zomermaanden geeft ds. Meiske leiding aan het evangelisatiecampingwerk in Groet en 

Schoorl. Uit dit werk Is o.a. een Jongerenclub in Schoorl ontstaan. 

Ook_in Hoorn heeft ds. Meiske het evangelisatiewerk ter hand genomen. Dit werk verkeert nog in een begin
stadium. 

4.4. Twente 

Br. N. Weeda werkt in TIVente in dienst van d_e_ Contact Commissie Evangelisatie Twente (CCET). Sinds 

november 1977_ven,,ult h1J in. deze regio de_ moe11iJke taak van evangelist met grote inzet en enthousiasme. 

Naast de gebru1keliJke actIvIteIten als verrichten van huisbezoeken, het leiden van zang- en welkomstdien-
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sten, het betrokken zijn bij evangelisatierecreatiewerk en van vakantiebijbelscholen, het lesgeven aan een 

grote opdrachVevangelisatieschool met tal van cursisten, werkt br. Weeda met zegen onder buitenlanders, 

o.a. Turken en Vietnamezen. Ook de lokale omroep wordt gebruikt om het evangelie door te geven. 

In Enschede en Hengelo vindt dit werk plaats in samenwerking met de Ned. Geref. Kerken. 

4.5. Wegwijzerkampen 
Door de stichting Wegwijzerkampen, uitgaande van de kerken van Oud-Beijerland, Ridderkerk, Rotterdam

OosVCapelle aan de IJssel en de buitengewone wijkgemeente van de Ned. Herv. Kerk in Krimpen aan de 

IJssel, worden jaarlijks kinderkampen (9-12 jaar), tienerkampen (13-16 jaar), jongerenkampen (16-18 jaar) 

en seniorenkampen (18 jaar en ouder) georganiseerd. Daarnaast worden er nazorgevangelisatieclubs en 

clubs voor tieners {buitenkerkelijke kinderen) door die plaatselijke gemeenten verzorgd. Dit alles staat onder 

leiding van het zogeheten "voorzittersoverleg", waarvan br. Van Rij de stuwende kracht is. 

Men streeft er naar bovengenoemde kampen kostendekkend te doen draaien; de zo genoemde "centrale 

kosten" worden uit een gemeenschappelijke kas bekostigd. Voorts stelt de stichting "Steun 

Wegwijzerkampen" br. Van Rij in staat zich anderhalve dag per week vrij te maken voor de organisatie en 

nazorg voor dit werk, in welke kosten deputaten sinds 1985 ook bijdragen. 

4.6. Oost-Vlaanderen 
Jaarlijks wordt een bezoek gebracht aan br. H. Bor in Gent, die daar reeds ruim 15 jaar als evangelist 

namens de stichting Oost-Vlaanderen werkzaam is. Deputaten kriJgen een goede indruk van deze arbeid en 

zijn overtuigd van de grote inzet van br. Bor. Er mag gesproken worden van Gods zegen op dit moeilijke 

werk in een rooms-katholieke omgeving. 
Deputaten betrekken br. Bor ook bij het overleg met evangelisatiewerkers binnen onze kerken en bij de jaar

lijkse conferenties. 

5. Evangelie en Moslims 

Deputaten participeren in de stichting Evangelie en Moslims, stichting voor getuigenis en dienst onder mos

lims in Nederland. Andere participanten in de stichting zijn namens onze kerken zendingsdeputaten , verder 

de Hervormde Bond voor Inwendige Zending op Gereformeerde Grondslag, de Gereformeerde 

Zendingsbond, de Morgenlandzending en de Ned. Geref. Kerken. 

Namens deputaten zending heeft ds. W. van Heest zitting in de stichting. Tot 1 januari 1995 vertegenwoor

digde mevrouw dr. E. van Riessen, eveneens namens deputaten zending in het bestuur, ons deputaat

schap. Sinds die datum beschikken deputaten weer over een eigen afgevaardigde in het bestuur van de 

stichting in de persoon van ds. J. Bos. 
Binnen het deputaatschap is veel waardering voor het werk van de stichting. De infobulletins, die maande

lijks verschijnen, bevatten veel leerzame informatie. De stichting stelt pogingen in het werk een allochtone 

werker aan te trekken om zo het evangeliseren onder moslims voor de gemeenten en de opvang van chris

ten geworden moslims in de gemeenten te vergemakkelijken. Deputaten hebben besloten in de kosten van 

de allochtone werker bij te dragen. 

6. De landelijk functionaris voor het evangelisatiewerk 

6.1. Ds. J. Kievit 
Na de generale synode van 1992 heeft ds. Kievit nog twee jaar in dienst van deputaten gefunctioneerd. De 

classis Amersfoort verleende ds. Kievit per 1 januari 1994 eervol emeritaat. Op zondag 2 januari van dat jaar 

werd in "De Voorhof te Ermelo een afscheidsdienst gehouden. Zo kwam een einde aan een lange periode 

van samenwerking tussen deputaten en ds. Kievit. Deputaten zijn dankbaar voor het werk, dat ds. Kievit ver

zet heeft. De indruk bestaat, dat evangelisatie als onderwerp toch meer in de kerken is gaan leven. Wij gun

nen hem na een periode van vrijgesteld zijn voor bijzondere arbeid een periode van vrijgesteld zijn van bij

zondere arbeid. 
De begeleiding van ds. Kievit was in handen van de zogeheten "overlegcommissie". Deze commissie 

bestond uit een aantal deputaten en een afgevaardigde van de kerkeraad van de kerk te Ermelo, de 

gemeente, waaraan ds. Kievit als predikant verbonden is. Na de emeritering van ds. Kievit werd de commis

sie ontbonden. 

6.2. De noodzaak van een landelijk vrijgesteld functionaris 

De generale synode van 1992 besloot "uit te spreken, dat na de emeritering van de huidige vrijgestelde, 

deze functie vooralsnog niet zal worden gecontinueerd". Verder droeg de synode deputaten op "nader te 

onderzoeken of de taak die aan de algemeen functionaris was opgedragen ook op een andere wijze kan 

worden vervuld". Inmiddels hebben deputaten een dergelijk onderzoek verricht en wel: 

- bij zichzelf. Deputaten noemen eerst zichzelf, niet uit ongepaste hoogmoed, maar omdat zij meenden de 

vraag naar wat mogelijk is eerst aan zichzelf te moeten stellen. Zij gingen na in hoeverre zij zelf in de 

gelegenheid zouden zijn enige taken van de vrijgesteld functionaris over te nemen. Geconcludeerd kan 

worden, dat reeds veel , om niet te zeggen té veel dagdelen aan het werk voor het deputaatschap worden 

gegeven. Deputaten vinden het onverantwoord t.o.v. de eigen gemeente het aantal dagdelen voor het 

werk voor het deputaatschap verder uit te breiden. Deputaten zien bijvoorbeeld beslist geen kans zelf toe

rustingsmateriaal te maken of 's avonds zelf met een toerustingsprogramma de gemeenten langs te rei

zen. 
Deputaten hebben zich bezonnen op een voorstel van één van hen om te proberen zelf meer van de instruc

tie te kunnen realiseren. Er werd een schema ontworpen, waarin allerlei werkgroepen de taken, die tot het 

evangelisatiepakket horen, uitvoeren. Deze werkgroepen zouden moeten bestaan uit één of meer deputa-
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ten, één of meer classicale deputaten, een werker, een deskundige en (eventueel) een aantal gemeentele

den. Het om.schakelen n_aa'. deze totaal nieuwe structuur zou (te) veel tijd en energie vragen. Bovendien zou 

door het zitting hebben ,n eén of meer werkgroepen een nog grotere aanslag op de tijd van de {classicale) 

deputaten worden gedaan. 

- de cl<1ssicale deputaten. In de afgelopen drie jaar kwamen deputaten drie keer met de classicale deputa

tl:n b1Jeen. Deputaten zien geen kans_ conferenties als onder 3.3.2. genoemd vaker te beleggen of de clas

sicale deputaten van _nog meer m_atenaal of InstructIe te voorzien. Ook van de kant van de classicale depu

taten werd de moe1liJkhe1d en hier en daar zelfs de onmogelijkheid uitgesproken naast het werk in de 

gemeente met toerust,ngsprogramma's langs de gemeenten of evangelisatiecommissies in het classicaal 

ressort te trekken. 
Een onderzoek on_der de classicale deputaten naar hun visie op de noodzaak van het hebben van een vrij

gesteld funct,ona_ns leverde als resultaat op, dat in een tijd, waarin de kerk afkalft en de gemeente haar 

getuigende_ roeping meer dan 0011 moet {leren) verstaan, het hebben van een vrijgesteld functionaris 

onontbeerl1Jk Is. 
- de werkers. Door middel van ~en vragenlijst werd de werkers gevraagd, wat zij eventueel nog voor depu

taten zouden" kunnen doen. B1J hen doen zich dezelfde problemen voor als bij deputaten en de classicale 

deputaten. ZIJ kunnen hier en daar en zo nu en dan nog wel eens een avondje voor deputaten aan het 

werk, maar van een gestructureerde aanpak van de gemeenten kan geen sprake zijn . 

Evenals onder de classicale deputaten w~rd onder de werkers een onderzoek gedaan naar hun visie op 

de noodzaak van het hebben van een vnJgesteld funct,onans. Het hoeft niet te verwonderen dat de uit

komst van het onderzoek niet anders was dan de uitslag van het onderzoek onder de classi~ale deputa

ten. 
Door de ontkerstening van ons volk en de toevloed van allochtonen neemt het werk van het deputaat

schap om de gemeenten op beide terreinen toe te rusten alleen nog maar toe. 

Al!es overziende menen deputaten geen andere conclusie te kunnen trekken dan dat de opgelegde taak 

(zie art. 5 van de regeling voor evangelisatie) op een andere wijze ingevuld en uitgevoerd zóu kunnen wor

den, maar dat zeker voor de uitvoering de tijd bij de (classicale) deputaten en de werkers ten ene male 

ontbreekt Dus kunnen deputaten hun taak alleen verantwoord uitvoeren met behulp van een vrijgesteld 

funct,onans. 

6.3. De instructie 

De generale synode van 1992 be~loot_ook "?eputaten op te dragen - indien blijkt dat de benoeming van een 

algemeen funct,onans noodzakelijk bliJft - zich nader te bezinnen op de voorgestelde instructie en daarbij 

rekening te houden met de ter synode geuite wensen en bezwaren". 

Eén van d_e ter synode ~euite bezwaren betreft het "gewicht" van de door deputaten opgestelde instructie 

voor_ de vnJgestelde. De instructie zou voor één man te zwaar zijn . Naar de mening van deputaten is het in 

het licht van deze opvatting op z'n zachtst gezegd merkwaardig hen die ene man vervolgens te ontnemen. 

Consequent g~redeneerd zou juist een tweede man aan die ene moeten worden toegevoegd. De instructie 

1s inderdaad met licht, maar geeft aan wat _deputaten voor de goede vervulling van de door de generale 

synO<:le op hun schouders gelegde taak nodig achten. Bovendien moet de instructie gezien worden als een 

nchtl1Jn. Het stellen van een hoog ideaal zou iemand, die moet proberen iets van dat ideaal te verwezenlij

ken, moedeloos kunnen maken. Anderzijds zou het iemand ook tot het geven van de beste krachten kunnen 

stimuleren. Daarbij is duidelijk, dat er prioriteiten gesteld moeten worden. Deputaten vrezen, dat de synodale 

beoordeling van de InstructIe en van het beantwoorden van de vraag, wat iemand daarvan terecht zou kun

nen brengen, teveel beïnvloed is door "de teleurstellende gang van zaken in het verleden". Deputaten blijven 

dan ook volledig achter hun InstructIe staan. Deputaten onderstrepen de noodzaak iemand te hebben die 

op krachtige, energieke en enthousiaste wijze de uitvoering van de instructie ter hand gaat nemen. ' 

7. Beraadscommissie gemeentetoerusting 

De. beraadscof!lmissie bestond uit afge_vaardigden van deputaten voor de buitenlandse zending, voor evan

gelieverkond1q1ng onder lsrael, voor binnen- en buitenlandse hulpverlening, voor algemene diakonale en 

maatschappelijke aangelegenheden en voor_ evangelisatie. De commissie werd destijds in het leven geroe

pen om de werkzaamheden van de verschillende deputaatschappen in de richting van de gemeente op 

elkaar af te stemmen. Het voortbestaan van de commissie stond enkele keren ter discussie. Besloten werd 

de commissie wegens het niet doelmatig functioneren op te heffen. 

8. Financiën 

8.1. Diverse subsidies 

Naast reeds genoemde projecten werden ook kleinere projecten gesubsidieerd. Te denken is o.a. aan werk 

op de camping Julianahoeve via de Chr. Geref. Kerk te Haamstede. 

Twee kerken vroegen subsidie aan voor dat deel van het werk van de te beroepen predikant dat onder 

evangelisatiewerk te rangschikken valt. Deputaten wezen de verzoeken af met als reden dat de'gevraagde 

gelden niet aanwezig zijn c.q. niet zijn begroot. Wel beloofden deputaten één van de gemeenten aan de 

synode voor te leggen, hoe met dergelijke verzoeken moet worden omgegaan. 

8.2. Toelichting op de financiën over de jaren 1992-1994 

Voor een overzicht van de financiën over bovengenoemde jaren verwijzen wij u naar de bijlagen 2 en 3. 

Daar de generale synode dest1Jds accoord ging met ons verzoek om de inkomsten van zendingsdagen en 

dergeliJke met in mIndenng te brengen op onze begroting (wegens het structureel niet bijdragen aan ons 

deputaatschap door een groot aantal kerken) , werd bereikt, dat de tekorten over 1992 en 1993 beperkt bie-
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ven. Met name door het wegvallen van de lasten van een vrijgestelde kon over 1994 voor het eerst weer een 

batig saldo worden bereikt. 
Ondanks de periodieke verzoeken om afdracht volhardde een groot aantal kerken wederom in het niet afdra

gen van hun synodale omslag; een enkele kerk gaf een reactie, de overige meenden juist te handelen door 

algeheel stilzwijgen. 
In bovengenoemde reactie werd gesteld niet bij te dragen voor deputaten evangelisatie, omdat het evangeli

satieproject te Gent financieel wordt gesteund. Dit project, uitgaande van vijf kerken uit de Particuliere 

Synode van het Zuiden, wordt door het deputaatschap, zoals gemeld, jaarlijks bezocht, maar niet gesubsi

dieerd. 
De subsidies plegen te stijgen door indexatie van de salariskosten; de stijging overtreft plaatselijk de begro

ting. Met name de subsidie aan "Evangelie en Moslims" overschreed de begroting (de vroegere begrotings

cijfers waren niet geïndexeerd). 
Door het vertrek van ds. H.P. Brandsma in 1992 uit Amsterdam en de omstandigheid, dat nog geen evange

list kon worden benoemd, trad op dit project een besparing op. 

Ook wat betreft de kosten trad t.o.v. de begroting een besparing op, door dat de generale synode van 1992 

het voorstel van deputaten om een vervanger voor ds. Kievit te benoemen vooralsnog niet honoreerde. 

Dientengevolge wordt ook voor 1995 een batig saldo verwacht. 

8.3. Toelichting op de begroting voor de jaren 1996-1998 

Belangrijker dan de terugblik is de blik op de toekomst, te weten de jaren 1996-1998 D.V. 

Naar verwachting zal in 1995 in Amsterdam een evangelist worden benoemd. Omdat de kerkeraad van 

Amsterdam Nieuw West de combinatie predikant-evangelist (als bij ds. Brandsma) niet langer verantwoord 

heeft geacht, zal het beroep op de subsidie van het deputaatschap belangrijk hoger uitvallen dan voorheen; 

bij beroep op deputaten heeft het deputaatschap de opdracht van de generale synode van 1992 om 

Amsterdam een speciale plaats te geven in acht te nemen. 

Nieuw beleid is ook ingezet in het bijzondere project te Alkmaar (het Aanloophuis) . Als we zien, hoe dit pro

ject door de kerken wordt gedragen, menen deputaten reeds boven de begroting van 1995 te mogen en te 

moeten gaan met een subsidie in de kosten van exploitatie ter grootte van circa f 12.000,- per jaar. 

Deputaten hebben in paragraaf 6 aangetoond, dat een vrijgestelde voor de uitvoering van het werk noodza

kelijk is. Dit houdt in, dat vanaf 1 april 1996 in de begrotingen ook rekening moet worden gehouden met 

salariskosten e.d. voor de vrijgestelde. 
Voorts menen deputaten, dat - nu ons land zendingsgebied is geworden - aan verzoeken uit de kerken om 

financiële steun in de komende jaren niet kan worden voorbijgegaan. Voor nieuwe projecten, zoals gemeld 

bij 8.1., dient naar ons stellig oordeel in de begroting ruimte te worden geschapen; deputaten hebben dit 

nieuwe beleid voorzichtig begroot. 
Bij de begroting is rekening gehouden met 3% cumulatieve stijging van de (salaris)kosten. 

Samenvattend kan het volgende worden gesteld: Willen deputaten hun werk ten behoeve van de evangeli

satie verantwoord kunnen blijven uitvoeren, dan dient de bijdrage voor deze "binnenlandse zending" te wor

den verhoogd naar f 5,20 per lid/dooplid, waarbij is uitgegaan van 75.000 leden/doopleden. 

9. Voorstellen 

Deputaten stellen u het volgende voor: 
- het werk van deputaten over de afgelopen drie jaar goed te keuren; 

- deputaten op te dragen opnieuw een vrijgestelde te benoemen; 

- de begrotingen voor de jaren 1996-1998 goed te keuren en de daaruit voortvloeiende minimumbijdrage 

per (doop)lid vast te stellen op f 5,20; 
- opnieuw deputaten te benoemen en daarvan aan de secretaris van het deputaatschap bericht te geven; 

- een uitspraak te doen over het omgaan met subsidieverzoeken van gemeenten voor dat deel van het werk 

van een te beroepen predikant dat als evangelisatiewerk is aan te merken (zie paragraaf 8.1 .). 

10. Besluit 

Deputaten zijn dankbaar, dat de Here de mogelijkheden gaf de opgelegde taak zo goed mogelijk te vervul

len. 
Deputaten komen, bezig met het werk voor het deputaatschap, onder de indruk van de nood van deze tijd . 

De kerken dienen van die nood doordrongen te zijn. "Daar wij weten, hoezeer de Here te vrezen is, trachten 

wij de mensen te overtuigen", 2 Korinthe 5:11a. En "de liefde van Christus dringt ons", 2 Korinthe 5:14. De 

gemeenten dienen hoe langer hoe meer en beter toegerust te zijn voor het uitvoeren van een geweldige 

opdracht. Graag zetten deputaten daartoe hun werk voort onder de zegen van Hem, die beloofd heeft: "Ik 

ben met u tot aan de voleinding der wereld", Mattheüs 28:20. 

Wij wensen u de onmisbare leiding van de Heilige Geest en de zegen van de Here toe. 

Namens deputaten evangelisatie, 

J. Jonkman, voorzitter, 
H.B. Hoogendoom, secretaris, 
W. van Zwol, penningmeester. 
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Bijlage 25.1 

VOORSTEL TOT EEN NADERE INVULLING VAN DE TAAK VAN DE CLASSISDEPUTAAT VOOR 

EVANGELISATIE 

Tijdens de vergadering met de classicale deputaten d.d. 14 juni j.l. werd duidelijk, dat veel classicale deputa

ten niet precies weten, hoe ze_ hun opdracht moeten invullen. Afgesproken werd, dat wij hen zullen voorzien 

van een aantal tips. Als zodanig moet onderstaand stuk worden opgevat. 

Bijlage 16, art. 10, sub ale: INVENTARISEREN/RAPPORTEREN: 

Met betrekking tot het jaarlijks classicaal onderzoek werden de volgende suggesties aan de hand gedaan: 

1. Het Is -~oed het JaarhJks onderzoek te blijven doen; 

2. Daarb1J moet niet zozeer worden gevraagd naar wat er al of niet wordt gedaan, maar vooral naar de 

wensen, die bij de evangelisatiecommissies leven-

3. Het is goed de verkregen gegevens te melden aa'n de classis, die uiteindelijk verantwoordelijk blijft voor 

het werk van haar deputaat; 

4. Het is goed de gegevens toe te spelen aan de evangelisatiecommissies binnen de classis ten einde 

1deeen op te doen en van elkaar te leren· 

5. Het is eveneens goed de landelijke depuiaten van de gegevens op de hoogte te brengen en met hen te 

overleggen, of en hoe zij aan de geuite wensen kunnen voldoen . 

Bijlage 16, art. 10, sub b: STIMULEREN: 

De volgende ideeën werden geleverd om de aktiviteiten in de classis te stimuleren: 

1. Een classicaal evangelisatiecommissie instellen om goede dingen te bedenken en een plan op te stellen 

c.q. uit te voeren; 

2. Eén- of tweemaal per jaar de evangelisatiecommissies bijeen roepen om ze toe te rusten bijvoorbeeld 

door ze aan te leren met de _cursus "Ontvangen en overdragen" te werken om de gemee~te toe te rus

ten dan wel ze te be9e_le1den In het opzetten van georganiseerd werk; 

3. Classicaal een akt1v1te1t_ opzetten _en uitvoeren (de classis Leeuwarden draagt verantwoordelijkheid voor 

camp1ngwerk in Bakhuizen. Zo zIJn er meer akt1v1te1ten te bedenken, die classicaal kunnen worden aan

gepakt) ; 

4. Het_deelnemen aan een stuk praktisch werk, dat door (een gemeente in) de classis gebeurt (in de eva

luatie ter vergadering omschreven als werkbezoek of werk ter plaats) ; 

5. M1niconferent1e met de predikanten uit het classicaal ressort om hen meer bij het evangelisatiewerk te 

betrekken; 

6. Indien mogelijk het bezoeken van een gemeentelijke evangelisatiecommissie om die te activeren of van 

een kerkeraad om_ met hem te spreken over het instellen van een commissie, als die nog niet in een 

gemeente aanwezig Is; 

7. Het verzorgen van een toerustingsavond in een gemeente om betrettende gemeente als gemeente 

meer oog voor het evangelisatiewerk te geven. 

Bii!a~e 16, art.10, sub. d: FUNGEREN ALS KONTAKTPERSOON: 

Bf/ dit punt komt de relatie tussen de classicale en de landelijke deputaten aan de orde. De volgende sug

gesties worden aan de hand gedaan: 
1. Eén- of tweemaal per jaar een ontmoeting organiseren; 

2. Het - eventueel per P.S. - organiseren van studiedagen voor predikanten· 

3. Het fungeren van de landelijke deputaten als vraagbaak; ' 

4. Het voeden van de classicale deputaten met ideeën, bijv. d.m.v. een rondzendbrief (bijv. eens per kwar-

taal) ; 
5. Het aanbieden (eventueel organiseren) van studiereizen; 
6. Het maken van materiaal; 
7. Het bekend maken van wensen aan de landelijke deputaten. 

BIJLAGE 25.2 
BALANS 

BALANS PER 31 DECEMBER 1994 1993 1992 

AKTIVA 
f f f 

FINANCIELE VASTE AKTIVA 
Financiële vaste aktiva 162.242 16.266 20.063 

VLOTTENDE AKTIVA 
Vorderingen en overlopende 
aktiva 4.262 6.184 14.530 
Liquide middelen 129.277 216.030 204.663 

133.539 222.214 219.193 
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TOTAAL AKTIVA 295.781 238.480 

PASSIVA 
EIGEN VERMOGEN 
Eigen vermogen 284.990 227.859 

SCHULDEN 
Schulden op korte termijn 10.791 10.621 

TOTAAL PASSIVA 295.781 238.480 
----------

BIJLAGE 25.3 
STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

BATEN 1994 1993 
f f 

Opbrengst bijdragen kerken 247.444 249.011 

Zendingsdagen 25.689 21.146 

Intrest 10.128 13.355 

Overige inkomsten 1.452 5.296 

Bijzondere bate 0 13.998 

TOTAAL BATEN 284.713 302.806 

LASTEN 
Personeelskosten 16.995 93.416 

Subsidies 155.256 144.751 

Stichting "Evangelie en 
35.291 Moslims" 30.224 

Exploitatie periodieken 632 1.762 

Diverse kosten 24.475 24.397 

Bijzondere lasten 0 7.912 

TOT AAL LASTEN 227.582 307.529 

BATIG/NADELIG SALDO 57.131 - 4.723 -
----------

Specificatie subsidies: 
1994 1993 

f f 

Twentse kerken (C.C.E.T.) 44.500 42.000 
Noord Holland/Broek op 
Langedijk 52.006 50.001 

Antwerpen 44.000 41 .000 
Evang. Alliantie Driebergen 250 250 
Stg. Wegwijzer-

9.500 6.500 kampen/O.S.W.E.K. Ridderkerk • 
Amsterdam 0 0 
Groet/Broek op Langedijk 2.500 2.500 
Julianahoeve Haamstede 2.500 2.500 

155.256 144.751 

BIJLAGE 25.4 

Concept Begrotingen 1996-1998 
(met herziene begroting 1995) 

Subsidies 1995 1996 
f f 

Twente 46.000 47.500 
Noord Holland 53.500 55.000 
Amsterdam 25.000 51 .500 
Alkmaar 12.000 12.500 

239.256 
=======-== 

232.582 

6.674 

239.256 
---------

1992 
f 

245.773 
24.952 
16.378 

1.442 
0 

288.545 

92.594 
140.166 

24.748 
11 .933 
21 .165 

0 

290.606 

2.061 

1992 
f 

38.000 

42.000 
38.000 

250 

6.500 
10.416 
2.500 
2.500 

140.166 

1997 1998 
f f 

49.000 50.000 
57.000 58.500 
53.000 54.500 
13.000 13.500 

Antwerpen 
Wegwijzerkampen en OSWEK 
Groet 
Haamstede (Julianahoeve) 
Overige kleine projecten 
Nieuw beleid 

Subtotaal 
Evangelie en Moslims 
Personeelskosten 
Exploitatie "GA" 
Exploitatie "Doorgeven" 
Kosten K.A.B. 
Kosten Deputaten 
Kosten vrijgestelde 
Overige kosten 

Totaal jaarlijkse lasten 
Af: Rente-inkomsten 

Benodigde bijdragen 

Gemiddelde 96-98 
Benodigde omslag 96-98 

390.000 
5,20 

Geschatte eigen vermogensontwikkeling 

Eigen vermogen ultimo 1994 
Verwacht batig saldo 1995 

Verwacht eigen vermogen ultimo 1995 
Verwacht batig saldo 1996 

Verwacht eigen vermogen ultimo 1996 
Verwacht nadelig saldo 1997 

Verwacht eigen vermogen ultimo 1997 
Verwacht nadelig saldo 1998 

Verwacht eigen vermogen ultimo 1998 
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44.000 
8.500 
2.500 
2.500 

500 
5.000 

199.500 
31.500 

0 
1.500 
4.500 

10.000 
12.000 

0 
3.000 

262.000 
12.000 

250.000 

45.000 
8.500 
2.500 
2.500 

500 
10.000 

235.500 
32.500 
67.500 

0 
6.000 

11.000 
12.000 
2.500 
3.500 

370.500 
13.500 

357.000 
----------

46.000 
9.000 
2.500 
2.500 

500 
15.000 

247.500 
33.500 
93.000 

0 
6.500 

11.500 
12.500 

3.500 
4.000 

412.000 
13.500 

398.500 
----------

47.000 
9.000 
2.500 
2.500 

500 
20.000 

258.000 
34.500 
95.500 

0 
7.000 

12.000 
12.500 
4.000 
4.500 

428.000 
13.500 

414.500 

285.000 
20.000 

305.000 
33.000 

338.000 
8.500-

329.500 
24.500-

305.000 

Dit laatste bedrag ligt beneden de synodale normstelling van eenmaal de jaarlijkse lasten ad f 428.000 over 
1998. 

Voor toelichting zie punt 8. Financiën. 

BIJLAGE 26 
art. 89,121 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE 
EVANGELISATIE 

Met grote belangstelling heeft uw commissie kennis genomen van het rapport van de deputaten voor de 
Evangelisatie. Naar onze mening is het een goed rapport, maar op sommige (belangrijke) punten te 
beknopt. 
In hun bezinning zijn de deputaten vrijwel uitsluitend bezig geweest met de opdrachten van de Generale 
Synode. 

1. De cursus Ontvangen en Overdragen (3.2.3) 

Op onze vraag hoe de cursus Ontvangen en Overdragen is ontstaan, antwoordden deputaten dat de cursus 
1s ontstaan uit materiaal dat ds.H.B.Hoogendoom in het verleden maakte met het oog op het evangelisatie
werk 1n de classis Amsterdam. Ds. J. Kievit heeft aan de definitieve vormgeving een belangrijk aandeel gele
verd. Door zijn vertrek gelukte het niet de beloofde uitbreiding aan de cursus te geven. Wel is er door depu
tat_en veel toerustingsmateriaal bekeken, o.a. uit evangelische hoek. Graag zouden deputaten wat bruikbaar 
1s 1n_ eigen materiaal een plaats geven, zodat onze evangelisatiecommissies gebruik kunnen maken van toe
rust1ngsmateriaal dat op gereformeerde leest geschoeid is. Die behoefte wordt tegenover deputaten meer 
dan eens uitgesproken, al is er waardering voor het pakket dat reeds is samengesteld. 
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2. Classicale deputaten (3.3.2) 

De commissie acht het een goede zaak dat er classicale deputaten voor evange_!isatie zijn, die in hun re_ssort 
toegerust, enthousiast en enthousiasmerend bezig zijn. De vra~g rees echter b1J ons of de taakomschriJvmg 
die deputaten voor de classicale deputaten gemaakt hebben (b1Jlage 1.1 en 1.2) met veel te zwaar 1s. Is een 
vrijgestelde niet overbodig als de classicale deputaten naar deze omschrijving hun werk doen? 
Deputaten antwoordden dat het verzoek om een dergelijke taakor11schrijving _van de classicale deputaten 
zelf gekomen was. Zij wilden graag vruchtbaar en concreet bezig z1Jn , maar wiste~ met zo QOed hoe. Deze 
taakomschrijving is bedoeld om het werkveld aan te geven en handvatten aan te reiken. Het 1s met een pak
ket taken dat de classicale deputaten geheel hoeven te volbrengen, maar gegeven als een stimulans om te 
zien wat er kan worden gedaan. 

3. Amsterdam (4.1) 

De rapportage over Amsterdam is naar de mening van uw commissie te beknopt, zeker gelet op de uitvoeri-
ge bespreking op de vorige synode. . 
Deputaten konden aanvullend melden dat de evangelist die in Amsterdam zou gaan werken 1s begonnen, al 
is hij nog niet officieel geïnstalleerd. 

4. Noord - Holland (4.3) 

Er is bij uw commissie en in de kerken veel waardering voor het evangelisatiewerk in No_ord-Holland, met 
name dat van ds. A.J. Meiske. Hij is steeds intensiever in Alkmaar gaan werken; ook 1s h1J er gaan wonen. 
Maar de andere werkzaamheden die hij deed, o.a. in Heerhugowaard vinden ook voortgang. 

5. Twente (4.4) 

De commissie vroeg of er iets meer over het werk van br.N.Weeda kon worden vertel~. Zowel in Hen9.elo als 
in Enschede is er opvang van Vietnamezen geweest. Met hulp van een Turk die christen 1s werkt h1J onder 
Turken. In Enschede doet hij o.a. aan marktevangelisatie en schuwt daarbij zelfs de confrontatie met over
tuigde satanisten niet. Hij heeft een bijzondere gave ontvangen om met mensen van allerlei slag om te gaan 
en hen heel direct met het evangelie te confronteren. 
Deputaten hebben grote waardering voor zijn werk. 

6. Evangelie en Moslims (5) 

Uw commissie was benieuwd of de stichting Evangelie en Moslims er reeds in geslaagd is een allochtone 
werker aan te trekken. Deputaten konden meedelen dat dat inderdaad kort voor de vakantie !Jelukt _was. 
Deputaten zijn daar blij mee. Wel wordt er van hen een bijdrage van ong. f 12.000 verwacht, die met 1n de 
begroting is opgenomen. 

7. Vrijgestelde (6) 

Aan het werk van ds. J. Kievit is door zijn emeritering een einde gekomen. Graag sluiten we ons aan bij de 
dank die deputaten uitspreken voor het werk dat hij heeft gedaan. 
Op onze vraag op grond waarvan deputaten uitspraken_ dat de indruk b_?staat d.;it_ evangelisatie als onder
werp toch meer in de kerken is gaan leven, verwezen Z(J. naar een enquete die _ZIJ Jaren geleden h1elde_n en. 
spraken zij over signalen die zij opvangen. Deputaten z1Jn het met de comm1s_s1e eens dat evangelisatie b1J 
een te kleine categorie mensen in de gemeenten leeft. Bovendien hebben ZIJ het gevoel dat het dringend 
noodzakelijk is om de zaak van het evangelisatiewerk en de taak om te evangeliseren telkens onder de aan
dacht van de gemeente te blijven brengen. 
Naar de mening van deputaten is het daarom nodig dat er opnieuw een vrijgestelde komt. Na de vori~e 
synode hebben deputaten zich weer intensief beraden op de vraag of het werk ook op een andere manier 
zou kunnen worden gedaan. Ook hebben ze opnieuw de instructie voor een vrijgestelde onder de loep 
genomen. Deputaten kwamen tot de conclusie dat voor een goed functioneren van het evangelisatiewerk 
een vrijgestelde onontbeerlijk is. . . . . . 
Naar de mening van de commissie hebben de deputaten van hun intensieve bezinning een te beknopte 
weergave gegeven. Dat geldt met name voor het gedeelte over de instructie (6.3) 
Die instructie is in de loop der jaren in de praktijk ontstaan en draagt 0.1. daar de sporen van. Daarom zou 
het, mede gelet op de bespreking op de vorige synode en op de nieuwe situatie goed g~wee_st zijn_ als d? 
deputaten de instructie nog eens extra kritisch hadden bekeken én herzien. Ook hadden ZIJ 1n dit stadium 0.1. 
moeten aangeven om welke reden(en) deputaten van mening zijn dat een vrijgestelde noodzakelijk is. Uw 
commissie heeft er bij deputaten op aangedrongen dat zij alsnog uw vergadering dienen zouden met nadere 
informatie. Zij hebben dit advies meegenomen en beloofd er iets mee te zullen doen. 
De commissie is van mening dat er alle reden is om (opnieuw) een vrijgestelde aan te stellen. We maakten 
een vergelijking met deputaten Adma. Om de gemeente diakonaal bewust te_ maken zijn er twee"vrijgestel
den. Het is niet minder nodig dat de gemeente bewust gemaakt wordt en zich ervan bewust bliJft dat wie 
gelooft door de kracht van de Heilige <,eest getuige zal zijn. Dat is echter in onze ontkerstende samenleving 
waarin de saecularisatie en ontkerkeliJkmg voortgaan met eenvoudig. Er 1s eerder de ne1g1ng tot 1ntrovert1e 
dan om met het evangelie naar buiten te treden. Tevens is er de nieuwe, grote uitdaging van de Islam en 
van andere, oosterse godsdiensten en van de noodzaak van de zogenaamde 'urban mission' . Daarom is het 
van grote betekenis dat er vanuit het deputaatschap evangelisatie bezinning plaatsvindt en beleid wordt 
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gemaakt. Slechts een _vrijgestelde zal de tijd hebben om zich grondig te bezinnen; om vanuit de bezinning 
het evangelisatiewerk 1n de gemeenten te stimuleren en te begeleiden; om ook nieuwe impulsen te geven. 
Daarbij is het van belang dat (een vrijgestelde in opdracht van) het deputaatschap werkt aan een gerefor
meerde methode om te evangeliseren. Om daartoe te komen en voor de nadere invulling van het werk lijkt 
het ons nodig en goed dat er contact gezocht wordt met gelijkgezinden, o.a. de 1.Z.B. 

8. Financiën {8) 

Uw commissie _betreurt het zeer dat nog steeds een groot aantal kerken niet voor het evangelisatiewerk 
afdraagt. Een v1Jftal gemeenten geeft aan Gent. Deputaten zijn vol lof over het goede werk dat daar door br. 
H. Bor wordt_ geda_an en spreken over een goede samenwerking met hem. Dat is verheugend; toch werd het 
1n uw comm1ss1e Jammer gevonden dat de samenwerking niet zodanig is dat dit project eenzelfde relatie 
heeft met deputaten evangelisatie als de andere evangelisatieprojecten in onze kerken. Het werd wel begre
pen, maar toch Jamrr1er 9.evonden dat dit extra project betekent dat vijf kerken hun omslag aan deputaten 
met b~talen. OnbegriJpeliJk vindt uw comm1ss1e het dat ook heel wat andere gemeenten, (bijna) gehuld in 
st1lzw1J9en, menen hun omslag te mogen inhouden. Het lijkt ons noodzakelijk om er bij die gemeenten -
opnieuw- op aan te dringen om op die weg niet voort te gaan. 
~at zoveel 9.emeenten hun omslag niet betalen is één van de redenen waarom deputaten altijd krap bij kas 
zitten .. Dat mJpt des te meer_ nu Nederland steeds meer ontkerstent. Daarom begrijpen we wel dat deputaten 
een u1tspraa_k vragen hoe ZIJ met nieuwe subs1d1everzoeken moeten omgaan. We menen echter dat dit geen 
Juiste vraag 1s. Krachtens hun instructie mogen deputaten een juist verzoek inwilligen, mits de begroting het 
toestaat. Op grond van toename van het aantal verzoeken zouden deputaten kunnen overwegen om een 
zekere reservering te begroten. Nu vragen zij met f 5,20 reeds aanzienlijk meer dan de omslag tot nu toe. 
Gelet op het (toenerT1ende} werk en de wenselijkheid om een vrijgestelde te hebben is die verhoging naar 
onze mening zeer reeel. 

9. De commissie stelt de synode voor: 

1. het werk van deputaten goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen opnieuw een vrijgestelde te benoemen; 
4. er bij alle kerken op aan te dringen om de omslag af te dragen. 

D.Visser, rapporteur 

BIJLAGE27 
art. 102,103,106,161 ,169 

RAPPORT 3 COMMISSIE IV INZAKE RAPPORT DEPUTATEN EENHEID EN CORRESPONDENTIE. 
ONDERDELEN "ALGEMEEN", "BUITENLAND" EN "BEZINNING". 

1. Algemeen 

De commissie spreekt haar grote waardering uit voor het vele werk dat dit deputaatschap verricht in binnen
en buitenland. Het is de commissie duidelijk gezien de omvang en inhoud van dit rapport dat er veel werk is 
gedaan. De werkdruk waaronder dit deputaatschap zijn werk moest doen is groot te noemen. 
De G.S. 1977 benoemde in dit deputaatschap drs. J.C.L. Starreveld en ds. J. Westerink. Zij hebben onze 
kerken vele jaren vertegenwoordigd. Aan ds. Starreveld werd in 1980 het secretariaat toevertrouwd. In 1983 
veranderde dat en was hij vele jaren waarnemend voorzitter. Ds. Westerink werd in 1983 tot secretaris 
benoemd; in 1986 werd hij voorzitter van dit deputaatschap. Genoemde broeders hebben onze kerken op 
vele plaatsen vertegenwoordigd in het buitenland. 
Br. J.M.J. Kieviet werd in 1992 in dit deputaatschap benoemd. Genoemde broeders, die hun werk in grote 
getrouwheid hebben verricht treden terug. Uw vergadering zal daarin aanleiding zien om haar grote dank
baarheid uit te spreken voor het vele werk dat deze broeders in dit deputaatschap hebben gedaan. 
Uw commissie heeft het rapport met een vertegenwoordiging van deputaten uitvoerig besproken. Mocht in 
de _toekomst de omvang van het werk voor dit deputaatschap gelijk blijven dan verdient het aanbeveling een 
splitsing van werkzaamheden aan te brengen (zie 1.4. deputatenrapport en rapport 1 G.S. 1992, pag. 316 
onder1) 
Met veel waardering nam uw commissie kennis van de uitvoering van de verschillende taken die door de 
leden van dit deputaatschap zelf konden worden verricht in binnen-en buitenland. De hulp die daarbij werd 
geboden door prof. dr. W.H. Velema, ds. K. Boersma en prof.dr. H.G.L. Peels, wordt zeer op prijs gesteld 
door uw comm1ss1e. 
Met vreugde namen wij kennis van de rapportage over de goede contacten die er zijn met deputaten buiten
landse zending. Uit praktische overwegingen is het geboden dat zendingsdeputaten de kontakten blijven 
onderhouden met die kerken die uit het zendingswerk zijn ontstaan. 
De ;ommissie spreekt de wens uit dat de kerken in de toekomst frequenter op de hoogte worden gehouden 
via De Wekker" van onze oecumenische contacten. 
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2. Buiten/and 

De synode van 1992 besloot deputaten op te dragen (t.a.v. de bezinning op de oecumenische contacten) : 

a. Zich te bezinnen op de vraag of het bepaalde bij art. 51 K.O. in het licht van de ontwikkelingen in de 

oecumenische relaties niet een wijziging behoeft en daarbij met name aandacht te geven aan de vraag 

of het onderscheid tussen "contact'' en "relatie" (zoals die onder B en C gestipuleerd zijn) nog wel zinvol 

is (acta G.S. 1992, art. 103 sub 1a). 
Deputaten hebben zich van hun opdracht gekweten en hebben u voorstellen gedaan om de drie bestaande 

vormen van correspondentie met buitenlandse kerken terug te brengen tot twee, t.w. volledige en beperkte 

correspondentie met buitenlandse kerken. Uw commissie heeft begrip voor de argumentatie van 

deputaten en stemt met de voorstellen in (zie 2.1.1. en 2.1.2. van het rapport, pag. 5/6) 

2.2. informatieverstrekking 
Met belangstelling ziet de commissie uit naar het handzame boekje dat informatie verschaft over onze ker

ken. 
Uw commissie acht het juist wanneer deputaten ná elke synode aan die kerken met wie wij in relatie staan 

per brief een kort overzicht geven van de voornaamste synodebesluiten die voor die kerken relevant zijn. Uw 

commissie stemt in met de argumentatie van deputaten om op de in 1992 aangegeven wijze geen uitvoering 

te geven aan de opdracht van G.S. 1992 - zie acta G.S. 1992, art. 103 sub 2 en rapport deputaten pag. 6 en 

7. 
In die delen van het deputatenrapport met de bijlagen die handelen over de relatie met kerken in het buiten

land wordt uitvoerig ingegaan op de contacten met een groot aantal van de kerken. Uw commissie is depu

taten erkentelijk voor hun duidelijke rapportage in de bijlagen. Het lijkt uw commissie goed om alleen die 

contacten met die kerken te noemen, waarvan de rapportage binnen de kring van de commissie aanleiding 

gaf tot vragen en opmerkingen. 

1. Europa; Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France (E.R.E.I. - 2.3.1.3) 

Met belangstelling zien wij uit naar de ontmoeting van deputaten en ds. O.A. Brienen zodat in dat gesprek de 

situatie in deze kerken kan worden besproken. 
Uw commissie hecht eraan dat de contacten met deze kerken worden voortgezet, maar ook dat officieel 

wordt uitgesproken welke onze zorgen zijn t.a.v. de ontwikkelingen in dit kerkverband. Eerder heeft ds. K. 

Boersma op persoonlijke titel het één en ander onder woorden gebracht; een officiële reactie van onze 

deputaten mag echter niet uitblijven. 
Uw commissie heeft met belangstelling en dankbaarheid kennisgenomen van hetgeen deputaten rapporte

ren m.b.t. de overige contacten met kerken in Europa. 

2. Amerika - Christian Reformed Church of North America ( C.R.C. - 2.3.2.) 

De inhoud van de rapportage over deze kerken verdriet ons zeer. Vele jaren zijn wij aan elkaar verbonden 

via het "ecclesiastical fellowship". Uit de uitvoerige rapportage in bijlagen 3 en 1 O en de mondelinge toelich

ting van deputaten tijdens onze commissievergadering is het ons duidelijk geworden dat er naar "ons" niet 

wordt geluisterd. Het moge ons aller gebed zijn dat deze kerken mogen terugkeren naar het gereformeerde 

spoor. Met velen uit de C.R.C. zijn wij hartelijk verbonden omdat zij nog willen staan op de grondslag van 

Gods Woord en willen vasthouden aan onze gereformeerde confessie. 
Deze toon klinkt ook door in het minderheidsstandpunt (zie pag. 103 van het deputatenrapport). 

Desalniettemin moet uw commissie de meerderheid van deputaten toestemmen dat het niet langer verant

woord is met deze kerken een relatie te onderhouden. Zelfs een beperkte vorm van correspondentie gaat 

ons te ver aangezien dit ook inhoudt "het openstellen van de kansels voor bezoekende predikanten wanneer 

deze tijdens verblijf in Nederland slechts wensen voor te gaan in de Christelijke Gereformeerde Kerken". 

Uw commissie stelt u derhalve voor geen vorm van contact met deze kerken te onderhouden en daarvan de 

C.R.C. op de hoogte te brengen. Dit laatste moge dan voor hen een duidelijk signaal zijn: Wij kunnen met u 

niet verder, tenzij er bekering bij u komt! 

3. lgrejas Evange/icas Reformadas no Brasil (I.E.R.B. - 2.3.2.4.) 

Uw commissie stelt u voor deputaten op te dragen het functioneren van de contacten met deze kleine en 

zwakke kerken in Brazilië nader te bezien vanuit de opdracht die zij van de G.S. 1962 hebben ontvangen 

(acta G.S. 1962 art. 167, sub 2, pag.81). 

4. Afrika 

Dutch Reformed Church of Botswana (2.3.3.2.) 
Uw commissie is zeer belangstellend naar de verdere ontwikkelingen binnen dit kerkverband en het ont

staan van de Reformed Churches in Botswana. (zie pag. 86 van het deputatenrapport). 

5. Overige contacten 

Uw commissie stemt in met de voorstellen van deputaten zoals die onder 2.3.6. zijn vermeld t.a.v. het aan

bieden van beperkte correspondentie aan de Orthodox Presbyterian Church, de Reformed Church of Japan 

en die in Sri-Lanka. 
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Op deze wijze wordt nu uitvoering gegeven aan wat reeds eerder is gerapporteerd t.a.v. deze kerken op de 
G.S. van 1989 en 1992. 

6. Australië 

Reformed Churches of Australia (R.C.A. - 2.3.5.2.) 
Op grond van de ontvangen rapportage van de hand van prof. dr. W.H. Velema en daarbij hetgeen deputa

ten uw vergadering rapporteren en hetgeen deputaten ons mondeling hebben toegelicht sluit uw commissie 

zich aan bij wat deputaten ons melden onder 2.3.5.2. (pag. 84). 

7. International Conference of Reformed Churches (t.C.R.C.-2.4.) 

Da~kbaa~ is uw C()~missie voor de voortgang in de contacten met deze organisatie waarin gereformeerde 

belijders 'wereldwijd elkaar mogen ontmoeten. Wij juichen het derhalve toe, dat na de aanvankelijke aarze

lingen t.a.v. de I.C.R.C. deputaten nu met dit voorstel komen (pag. 16). 

Voor wat betreft de mogelijke toetreding van onze kerken tot de I.C.R.C. en de financiële consequenties 

heeft uw commissie zich in verbinding gesteld met commissie Vl. 

8. Bezinning (pag. 52-55) 

Uw commissie heeft kennis genomen van dit deel van het deputatenrapport en heeft geconstateerd dat 

deputaten hun opdracht in 1989 ontvangen en in 1992 door de G.S. herhaald hebben uitgevoerd. 

9. Voorstellen 

De commissie stelt voor: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren en hen te danken voor hun arbeid. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen. 
3. De broeders J.M.J. Kieviet, drs. J.C.L. Starreveld en ds. J. Westerink te bedanken voor het vele werk dat 

zij in dit deputaatschap - zowel in binnen- als buitenland hebben verricht. 

4. Over te gaan tot vereenvoudiging van het bepaalde bij art. 51 K.O. en uit te spreken dat dit bepaalde 

voortaan zal luiden: er wordt onderscheid gemaakt tussen volledige en beperkte correspondentie met 
buitenlandse kerken. 

4. 1. Volledige correspondentie omvat: 
1. Het over en weer aanvaarden van elkanders attestaties; 
2. Het voor elkaar openstellen van de avondmaalstafel ; 

3. Het openstellen van de kansels voor bezoekende _predikanten wanneer deze tijdens een verblijf in 

Nederland slechts wensen voor te gaan In de Chnstelijke Gereformeerde Kerken in Nederland; 

4. Het over en weer beroepbaar stellen van elkanders predikanten; 

5. Het_ raadplegen van elk~nd~r _inzake ingrijpende maatregelen als bijvoorbeeld eventuele herziening van 

belijdenis of k~rkorde, u1tbre1d1ng van correspondentie of vermindering ervan, enz; 

6. Het zo mogelijk bIjwonen van elkanders synoden door middel van afgevaardigden, die een adviserende 
stem kunnen hebben; 

7. Het aan elkaar toezenden van de acta van de synoden; 
8. Het bieden van geestelijke steun bestaande in: 

a. Het onder de aandacht brengen van elkanders geestelijke en kerkelijke problemen met wederkerige 
pogingen tot hun schriftuurlijke oplossing; 

b. Het elkander waarschuwen ten opzichte van geestelijke gevaren die opkomen zich verbreiden en de 
kerk van Christus willen beheersen; ' 

c. Het oefenen van correctie op elka~der in liefde bij verslapping ten opzichte van de belijdenis en de 

praktijk des geloofs eenmaal de heiligen overgeleverd; 
9. Gemeensch~ppelijke activiteiten in gebieden waarvoor een gemeenschappelijke verantwoordelijkheid 

geldt, waarbij o.a. gedacht kan worden aan het bieden van stoffelijke steun en samenwerking of overleg 

inzake zending, theologische opleiding, e.d. 

4.2. Beperkte correspondentie omvat: 
1. Het voor elkaar openstellen van de avondmaalstafel ; 

2. Het openstellen van de kansels voor bezoekende _predikanten wanneer deze tijdens een verblijf in 

Nederland slechts_wensen voor te gaan In de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland; 

3. Het zo mogelijk bijwonen van elkanders synoden door middel van afgevaardigden, die een adviserende 
stem kunnen hebben; 

4. Het aan elkaar toezenden van de acta van de synoden; 
5. Het bieden van geestelijke steun bestaande in: 

a. Het onder de aandacht brengen van elkanders geestelijke en kerkelijke problemen met wederkerige 
pogingen tot hun schriftuurlijke oplossing; 

b. Het elkander waarschuwen ten opzichte van geestelijke gevaren die opkomen zich verbreiden en de 

kerk van Christus willen beheersen; ' 

c. Het oefenen van correctie op elkander in liefde bij verslapping ten opzichte van de belijdenis en de 

praktijk des geloofs eenmaal de heiligen overgeleverd; 

6. Gemeensch~ppelijke activiteiten in gebieden waarvoor een gemeenschappelijke verantwoordelijkheid 

geldt, waarbij o.a. gedacht kan worden aan het bieden van stoffelijke steun en samenwerking of overleg 
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inzake zending, theologische opleiding, e.d. 

4.3. Volledige correspondentie geldt dan ook voortaan de volgende kerken in het buitenland: 
Free Reformed Churches of North America; 
Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika; 
Reformed Churches of New Zealand; 
lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil ; 
Free Church of Scotland 
Reformed Presbyterian Church of lreland. 

Onder deze volledige correspondentie vallen voorts ook die kerken waarmee de correspondentie om prakti
sche redenen vooralsnog door deputaten Buitenlandse Zending wordt gevoerd, te weten de Gereja Toraja 
Mamasa en van Die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika Sinode Soutpansberg en Sinode Middellande. 

4.4. Beperkte correspondentie wordt dan onderhouden met: 
Eglises Réformées Evangéliques lndépendantes de France; 
Dutch Reformed Church in Botswana. 

5. De synode overwegende 
1. dat de Christian Reformed Church of North America (CRC) in het verleden in vele opzichten een duide

lijk gereformeerd geluid heeft laten horen, waardoor deze kerk door velen is_gerespecteerd; 
2. dat synoden van de CRC in de laatste jaren besluiten hebben genomen die te kennen geven dat deze 

kerk bezig is het gereformeerde spoor te verlaten; 
3. dat onze kerken zich de laatste jaren moeite hebben gegeven de bij hen levende zorg ten aanzien van 

bepaalde ontwikkelingen in de CRC bij verschillende gelegenheden aan de orde te stellen, maar dat de 
CRC hier weinig of geen gehoor aan blijkt te hebben gegeven; 

~~~~ - . . 
1. dat het haar met droefheid vervult dat de CRC er al meer bhJk van geeft een nieuwe, van het authentiek 

gereformeerde spoor afwijkende, koers te willen volgen; 
2. dat het onder de gegeven omstandigheden niet zinvol is om onze ecclesiastical fellowship met de CRC 

voort te zetten; 

en besluit 
1. niet langer een ecclesiastical fellowship met de CRC te onderhouden, en geen andere relatie met hen 

aan te gaan; 
2. van dit besluit met droefheid mededeling te doen aan het lnterchurch Relations Committee van de CRC. 

6. 
Deputaten op te dragen het functioneren van de contacten met de lgrejas Evangelicas Reformadas no Brasil 
nader te bezien vanuit de opdracht die zij van de G.S. 1962 hebben ontvangen. 

7. (Indien de synode voorstel 4 aanvaardt) . .. . . 
Het "ecclesiastical fellowship" met de Reformed Churches of Austraha te bee1nd1gen en deze kerken een 
beper~e correspondentie aan te bieden. 

8. 
1. Aan de Orthodox Presbyterian Church in the USA beperkte correspondentie aan te bieden; 
2. Aan de Reformed Church in Japan beper~e correspondentie aan te bieden; 
3. Aan de Reformed Church in Sri Lanka beper~e correspondentie aan te bieden. 

9. Overwegende dat: 
1. Onze kerken een oecumenische roeping hebben; 
2. De International Conference of Reformed Churches een organisatie is, waarin kerken participeren die 

ernst maken met de gereformeerde belijdenis; 
3. De ontwikkelingen binnen de I.C.R.C. aantonen, dat aan onze oecumenische roeping binnen deze orga-

nisatie goed gestalte kan worden gegeven; 

besluit 
via het Interim Committee van de I.C.R.C. het lidmaatschap van deze organisatie voor onze kerken aan te 
vragen. 

J. Oosterbroek, rapporteur 

BIJLAGE 28 
Art. 108 
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RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE GEESTELIJKE VERZORGING 
VAN DE VARENDEN. 

1. Deputaatschap 

1.1 Samenstelling van het Deputaatschap 
Door de generale synode van 1992 zijn (her)benoemd: 

Drs. C.J. van den Boogert, 
H. Bor, 
Ds. A. van Ek, 
Ds. A. van Heteren, 
H. Huijgen, 
Ds. A. van der Veer, 

moderamen: Ds. A. van Heteren, voorzitter 
Drs. C.J. van den Boogert, secretaris 
H. Huijgen, penningmeester 
H. Bor, algemeen adjunct. 

1.2 Varende ouderlingen en adviseurs 
Op voordracht van Deputaten is door de gemeente Dordrecht (Z) tot ouderling bevestigd br. G. Poker, m.s. 
"Gondel" en door de gemeente Papendrecht br. J. Aarnoudse, m.s. "Wisseling". 
Als adviseur voor de koopvaardij maakt br. A. Koning uit Santpoort-Noord deel uit van Deputaten. 
Hij is een ervaren koopvaardijman. 
Br. D. Spaans uit Baarn is in de verstreken periode als administrateur werkzaam geweest. 

2. Structuur 

2. 1 Werkstructuur 
De taak van Deputaten is, conform de opdracht verstrekt door de Generale Synode, het bevorderen van de 
geestelijke verzorging van varenden van onze eigen kerken. 
Als kern van het werk wordt het Ql!filQ!'.ili!1 beschouwd. Pastoraat ter plekke. 
Van de varenden kan met recht gezegd worden dat zij zich altijd 'overal en nergens' bevinden. 
De gemeente waartoe zij behoren kan daarom doorgaans aan de varenden geen intensief pastoraat schen
ken. 
Met name in hun situatie behoort extra pastorale aandacht tot de prioriteiten. 
Hierdoor kan de betrokkenheid bij de kerk worden gestimuleerd, vervreemding worden beper~ of voorko
men. 
De pastorale aandacht kan tevens een nieuwe impuls geven aan het zoeken van de Heere en het verdiepen 
van het leven met Hem. 
Daartoe is het werk van een vrijgestelde onmisbaar. 

Daarnaast wordt door de vrijgestelde overeenkomstig de opdracht van onze Heiland het evangelie doorge
geven aan andere varenden, die niet tot onze kerken behoren. 
De vrijgestelde is maar één dag in de week met de sector zeevaart bezig, terwijl hij de andere dagen zijn 
pastorale taak binnen de sector binnenvaart vervult. 
Het hoofdaccent van zijn totale werk ligt op het pastoraat. 
Het evangelisatorische aspect speelt vanwege de praktische invulling van het werk in de sector zeevaart 
een grotere rol dan in de sector binnenvaart. 
Toch is ook in de sector zeevaart een toename van het pastorale aspect te constateren. 
De vele kerkelijk betrokken buitenlandse zeevarenden stellen een pastoraal bezoek zeer op prijs. 

Deputaten hebben als vrijgestelde voor het werk onder de varenden ds. H. Wubs in dienst. 
Hij wordt in zijn arbeid in de sector binnenvaart bijgestaan door twee varende ouderlingen en een aantal 
contactpersonen uit gemeenten aan het water. 
In de sector zeevaart wordt hij ondersteund door de adviseur voor de zeevaart. 
Deputaten hebben een stimulerende, sturende en voorwaarden scheppende taak met betrekking tot het 
gehele beleid. 
Om het werk vanuit het deputaatschap optimaal te laten fun~ioneren bleven in de verstreken periode de vol
gende taakgroepen of secties fun~ioneren: 

1 . Sectie belast met bestuur 
Deze wordt gevormd door de voorzitter, de secretaris, de penningmeester en de vicevoorzitter/algemeen 

adjunct. 
Na de Synode van 1992 namen we afscheid van onze voorzitter, ds. Th. Rutters, die ons Deputaatschap 
verliet. 
Ds. A van Heteren nam zijn fun~ie over. 
Het advies van de vorige synode om de fun~ie van secretaris/penningmeester over twee mensen te verde
len werd overgenomen. 
Drs. C.J. van den Boogert nam het secretariaatswerk ter hand, terwijl br. H. Huijgen zich alleen met het pen-
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ningmeesterschap belastte. 
De plaats van de scheidende algemeen adjunct, ds. M. Vlietstra, werd door br. H. Bor ingenomen. 
Taakomschrijving: 
De sectie bereidt de vergaderingen voor. 
Voorzitter en secretaris plegen overleg voorafgaande aan een vergadering. 
De voorzitter leidt de vergaderingen. 
De secretaris notuleert en verzorgt voorkomende secretariaatswerkzaamheden. 
De penningmeester beheert en bewaakt de financiën . 
De algemeen adjunct vertegenwoordigt het deputaatschap naar buiten. 
Bovendien voert de sectie alle zaken uit die een tussentijdse behandeling noodzakelijk maken. 

2. Sectie belast met pastorale zorg 
Deze sectie bestaat uit drie deputaten, de twee varende ouderlingen en de predikant voor de varenden. 

Taakomschrijving: 
De sectie coördineert en stimuleert landelijk de pastorale zorg. 
Middel daartoe is een landelijk netwerk van regionale steunpunten met een ouderling of contactpersoon. 
De sectie belegt eenmaal per jaar een vergadering met alle regionale contactpersonen om te bespreken wat 
pastoraal gedaan is, gedaan wordt en gedaan dient te worden. 
De varende ouderlingen brengen aan de sectie verslag uit van hun pastorale werkzaamheden. 
De sectie rapporteert aan het gehele deputaatschap. 

3. Sectie belast met de publiciteit 
Deze sectie bestaat uit twee deputaten en de administrateur. 

Taakomschrijving: 
De sectie verzorgt de publiciteit aan kerkeraden, vervaardigt artikelen voor de kerkelijke pers, voert de 
redaktie van het eigen orgaan 'Kompas' en houdt een adressenboekje bij . 

3. SECTIE t - BESTUUR 

3. 1 Vergaderingen 
Elk jaar werden er vier plenaire vergaderingen gehouden, die werden voorafgegaan door een vergadering 
van de sectie pastoraat. 
Deze vergaderingen werden aanvankelijk belegd in de lchtuskerk te Amersfoort. 
De laatste twee jaar werd vergaderd in 'Krooswijkhof' te Dordrecht, het zalencentrum van de Christelijke 
Gereformeerde kerk van Dordrecht-Centrum. 
Deze verandering vond plaats omdat Dordrecht, gezien de samenstelling van ons Deputaatschap, centraler 
ligt. 
Voor de vergaderingen werden uitgenodigd de deputaten, de vrijgestelde ds. H. Wubs, de varende ouderlin
gen, de adviseurs, de administrateur en de kerkeraad van Dordrecht (Z) . 

De kerkeraad van Dordrecht (Z) nam aan de vergaderingen van deputaten deel, omdat deze gemeente als 
zendende kerk van de predikant voor varenden fungeerde. 
De kerkeraad van Dordrecht (Z) heeft een contactpersoon benoemd die de vergadering van de deputaten 
bijwoonde en daarvan verslag uitbracht op de kerkeraad. 
De huidige contactpersoon, br. A. Bonninga, komt uit de binnenvaart en is thans werkzaam op de Regionale 
(scheepvaart) Verkeers Centrale te Dordrecht. Hij heeft derhalve grote affiniteit met het werk onder de 
varenden en had een uitermate deskundige inbreng op de deputatenvergaderingen. 
Het behoorde tot zijn taak om eventuele vragen en wensen van de kerkeraad aan deputaten en omgekeerd 
over te brengen en te bespreken. 
Op de kerkeraadsvergaderingen van Dordrecht-Zuid werd de rapportering verzorgd onder het agendapunt 
'Geestelijke verzorging varenden'. Daar werd tevens het werkverslag van ds. Wubs besproken, dat elk kwar
taal werd ingediend en waarvan een afschrift gestuurd werd aan deputaten. 
Bij deze bespreking was ds. H. Wubs steeds zelf aanwezig. Tevens werden dan alle specifieke problemen 
doorgenomen die dit werk met zich meebrengt. 
De contactpersoon ging elk jaar bij ds. H. Wubs en zijn vrouw regelmatig op bezoek en funktioneerde aldus 
als vertrouwenspersoon en pastor. 
Informeel was er tevens regelmatig contact met de schippersouderling G. Poker, die lid is van de kerk van 
Dordrecht-Zuid. 
Het werk van ds H. Wubs en van deputaten werd op geregelde tijden in het gebed aan de Heere opgedra
gen. 

Op 24 oktober 1993 mocht ds. H. Wubs gedenken dat hij 25 jaar daarvoor te Hengelo in het ambt bevestigd 
werd. In nauwe samenwerking met de kerk van Dordrecht-Zuid werd ds. H. Wubs ter gelegenheid van zijn 
25-jarig ambtsjubileum op 26 oktober 1993 door deputaten een receptie aangeboden in Krooswijkhof te 
Dordrecht. 
Deze receptie werd door velen bezocht. Dankbaarheid was op die dag de grondtoon. 
De dankbaarheid over Gods dragende en sparende liefde ook in moeilijke perioden werd op zondag 7 
november in een kerkdienst te Dordrecht-Zuid vanuit Psalm 8 vers 5 door ds. H. Wubs onder woorden 
gebracht. 

4. SECTIE Il - PASTORALE ZORG 

4. 1 Het pastorale werk 
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De geestelijke verzorging onder de varenden bestond naar zijn kern in het verrichten en doen verichten van 
intensief pastoraat. 
Ds. H. Wubs, als predikant voor de varenden, nam sinds zijn indiensttreding op 2 oktober 1981 daarbij een 
sleutelpositie in. 
Hij heeft zich bij de varenden als pastor een zeer gewaardeerde plaats verworven. 
Vanwege zijn in de loop der jaren opgedane bekendheid met de wereld van de varenden en zijn regelmatige 
kontakten vooral met de schippers, werd hij in toenemende mate door de varenden zelf als pastor benaderd 
of te hulp geroepen. 
Ds. H. Wubs werd bijgestaan door de sectie pastoraat. 
Deze ondersteunende sectie coördineerde en stimuleerde de pastorale zorg onder schippers en zeevaren
den landelijk. 
De sectie bestond uit drie Deputaten die én nauw betrokken waren bij de pastorale zorg aan varenden én 
over een groot deel van het vaargebied verspreid woonden. 
Daarnaast twee varende ouderlingen die binnen hun vaargebied waar mogelijk het pastoraat verzorgden. 
Ds. H. Wubs was eveneens lid van de sectie. 
Met name deze sectie droeg, naast het pastorale werk dat door de sectieleden zelf onder varenden werd 
verricht, zorg voor de verwezenlijking van wat onder punt 4 van de instructie voor deputaten geestelijke ver
zorging van varenden door de synode aan deputaten is opgedragen. 
Van het door de sectie gedurende de verslagperiode verrichte werk wordt hieronder melding gemaakt. 

4.2 Het werk van de predikant 
Het werk van de predikant was te verdelen over de sectoren binnenvaart en zeevaart. 

A. Binnenvaart 

1. Pastoraat 
De kern van het werk van ds. H. Wubs was het pastoraat. 

Er is in de verstreken periode door hem intensief pastoraat verricht onder de schippers. 
Het gebied waarbinnen ds. H. Wubs voornamelijk zijn pastorale werk heeft verricht ligt in het havengebied 
tussen Maasvlakte en Moerdijk. 
Heel bewust is door deputaten vanaf het begin dit gebied gekozen. 
De pastor die daar werkzaam is ontmoet van tijd tot tijd vrijwel alle schippers, omdat zij de wereldhaven 
Rotterdam en het gebied er omheen vanwege het ruime aanbod van vracht regelmatig aandoen. 
Hoewel we in het vorige rapport nog konden stellen dat het gekozen werkgebied geen beperking van zijn 
aktieradius of contactmogelijkheden betekende, maar hem juist in de gelegenheid stelde optimaal te funktio
neren, moeten we daar nu een kleine kanttekening bij plaatsen. 
Onlangs werd een wijziging in het systeem van schippersbeurzen doorgevoerd. 
Deze wijziging had invloed op het bezoekwerk. 
Schippers zijn niet meer verplicht in de plaats te liggen waar ze op de beurs zijn ingeschreven met als 
gevolg dat velen buiten het Rotterdamse havengebied, met z'n hoge havengeldtarieven, gaan liggen wach
ten op vracht. 
De pastor moet nu veel van zijn bezoeken buiten het genoemde gebied afleggen o.a. in plaatsen als 
Werkendam, Gorinchem en Nieuwegein. 
Het zoeken van de nieuwe ligplaatsen nam veel tijd in beslag. 
Hoewel zich nu een nieuw patroon gaat aftekenen van ligplaatsen, zodat het zoeken weer doelgericht kan 
plaatsvinden, betekende deze wijziging wel een flinke uitbreiding van het bezoekgebied. 
Met de typering van het schippersleven als 'altijd overal en nergens zijn' geven we tevens aan dat de knel
punten die we in het vorige rapport (zie de Acta van de synode Apeldoorn 1992) naar voren haalden inhe
rent blijken te zijn aan het werk en leven van schippers. 
Op een drietal terreinen, die we in 1992 in den brede hebben beschreven, constateerden we knelpunten 
(nood), te weten: 
a. op het terrein van het persoonlijk geestelijk leven; 
b. op het terrein van de gemeenschap der heiligen; 
c. op het terrein van de ambtelijke bearbeiding. 
Met het feit dat deze drie zaken anno 1995 een integrerend bestanddeel vormen van het schippersleven 
wordt de noodzaak van een vrijgestelde als pastor nog eens dik onderstreept. 
Het gewone pastoraat, zoals dat aan de wal plaatsvindt, kon door hem worden verzorgd. 
Doordat ds. H. Wubs in de loop der jaren vele schippersgezinnen goed heeft leren kennen en hij vertrouwd 
is geraakt met de specifieke zaken die binnen elk van deze gezinnen speelden, kreeg en krijgt hij in toene
mende mate te maken met al de dingen waarmee ook de pastor aan de wal bezig is. Hij werd deelgenoot in 
vreugden en zorgen, voorspoed en tegenslag, hoogtepunten en dieptepunten. 
Daarnaast werd hij geraadpleegd in zaken die met de specifieke leefwereld van de schippers te maken heb
ben, zoals bijvoorbeeld de plaatsing van de kinderen op de internaten vanaf hun zesde jaar. 
Bovendien werd zijn pastorale bijstand ingeroepen na ernstige ongevallen die met de aard van het werk te 
maken hadden. 
Hij kreeg te maken met situaties van langdurige ziekte van man of vrouw, waardoor het hele bedrijf dikwijls 
voor lange tijd stil lag, hetgeen ook weer problemen met zich meebracht. 
Het belang van het pastoraat ter plekke en het ingewijd zijn in de leef-, denk- en gevoelswereld van de 
schippers kwam in de zomer van 1993 op een zeer pregnante wijze naar voren. 
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In de genoemde zomer hebben vele schippers langdu~g werkw~igeringsakties ge_houden vanweg~_d_e reeds 
jarenlang durende gespannen verhouding tussen b1nnensch1ppers en overheid over de toewijzing van 
vracht. 
De schipperspastores van diverse kerken zijn regelmatig op de locaties geweest,_ deels om van de proble
matiek uit de eerste hand op de hoogte te zijn, deels om met de opgedane ervanngen direkt of op langere 
termijn pastoraat te beoefenen. 
De tegenstellingen tussen de schippers bleken zeer groot te zijn . 
Onderling bestond er dikwijls veel wantrouwen. 
Veel schade werd toegebracht in de relaties tussen schippers en schippersgezinnen. .. 
Het bleek moeilijk om zakelijke verschillen van inzicht te bespreken met behoud van een goede persoonhjke 
en broederlijke verstandhouding. . 
'De gevolgen van ook dit conflict zullen nog geruime tijd de aandacht van de pastores en ouderlingen vra
gen', zo werd in 1993 opgemerkt. 
Nu, twee jaar later, blijkt dat maar al te waar te zijn. 
Sinds die tijd is er veel gesproken over de vraag of dergelijke acties wel geoorloofd zijn en op welke manier 
aan de schippers een pastorale handreiking gedaan kon worden. 
Deputaten hebben in het najaar van 1993 een ontmoetingsdag belegd waar mr. A. Rouvoet sprak over 'de 
christen(varende} en de overheid'. . . . 
Het referaat en de daaropvolgende bespreking werd toegespitst op de actuele werkwe1genngsakt1es. 
Het referaat, gecompleteerd met een bijdrage van prof. dr. W.H . Velema over enkele ethisch/pastorale 
aspecten werd als een pastorale handreiking aan de varenden en de kerkeraden toegezonden. 
Ook nu ~og wordt met het oog op het maken van keuzen-in-verantwoordelijkheid regelmatig advies 
gevraagd aan de pastor. . . 
Een gunstige ontwikkeling voor het pastoraat was de autotelefoon, die door steeds meer schippers werd 
aangeschaft. 
Hierdoor was kort telefonisch pastoraat mogelijk, konden telefonisch afspraken worden gemaakt voor een 
uitgebreid pastoraal bezoek en werden een groot aantal tev~rgeefse zoektochten naar schepen voorkomen. 
De aanwezigheid van telefoon droeg tot op zekere hoogte bij tot een doorbreking van eenzaamheid en isole
ment van de varende. 
Toch blijft een varend gezin een eilandje op zichzelf waaraan veel aandacht gegeven dient te worden. 
Door de aanwezigheid van een pastor voor de var_enden kon genoemde aandacht 1n de afgelopen versl_ag
periode daadwerkelijk gegeven worden hetgeen bij velen heeft geleid tot een gegroeide betrokkenheid bij de 
kerk en een opbloei van het geestelijk leven. 

Het gemis aan mogelijkheden tot beoefening van de gemeenschap der heiligen, zoals dat aan de wal 
gebeurt, werd als een blijvende zorg ervaren. 
In de verstreken periode werd, ter compensatie van dit gemis, doorgegaan met het verstrekken van of het 
verwijzen naar lectuur voor zelfstudie aan boord. . . 
Ds. H. Wubs, maar ook de andere leden van de sectie pastoraat droegen voor de verspre1d1ng van lectuur 
hun steentje bij. 
De genoemde sectie ging voort met het stimuleren en coördineren van de pastorale zorg aan varenden en 
hun gezinnen. 
In gesprekken werd aangedrongen op het bezoeken van kerkdiensten in de ligplaats en het zo mogelijk 
deelnemen aan andere gemeentelijke aktiviteiten ter plaatse. 

Aangezien ambtelijke bearbeiding door ambtsdragers van de gemeente waartoe _de varenden behoren maar 
zelden kan worden verricht is de sectie pastoraat voortgegaan met de poging 1n deze s1tualie verbetering 
aan te brengen. 
Aan kerkeraden langs de vaarwegen werd een profiel voor contacpersonen - zij worden benoemd om een 
brug te slaan tussen schipper, gemeente en kerkeraad - verstrekt. (zie elders in het rapport) 
Het profiel heeft ten doel het werk van het steeds beter draaiende instituut contactpersoon te optimaliseren. 
Tevens werd na een huisbezoek bij een varende door de varende ouderlingen en/of ds. H. Wubs daarvan 
bericht gedaan aan de kerkeraad waaronder de betrokkene ressorteert. 

2. Catechese 
In de verslagperiode is het werk van de catechese aan de schippersjeugd voortgezet. 

Zie hiervoor onder 'sectie pastoraat' . 

3. Interkerkelijke contacten . . . . 
Onder de geestelijke verzorging van mensen werkzaam in de binnenvaart valt ook het voorgaan 1n dien

sten die speciaal voor schippers en hun gezinnen worden gehouden. . . . . 
Zo ging ds. H. Wubs van tijd tot tijd voor in Rotterdam op de Zwarte Zwaan (pontonschip voor allerlei act1v1-
teiten) in de Maashaven en in Mannheim (Trinitatiskirche). 
Aan de diensten in de stad van Rhein en Neckar ging bezoekwerk vooraf, dat op zaterdag werd gedaan. 
Veel contacten met niet-Christelijke-Gereformeerde schippers werden gelegd. 
Hier kwam naast het pastorale heel duidelijk het evangelisatorische aspect naar voren. 
Op zoek langs de havens naar Christ. Ger. schippers en tijdens bezoeken aan de diverse schippersbeurzen 
kwam ds. H. Wubs veel in gesprek met gelovigen uit andere kerken en met niet gelovigen. 
Met name in Mannheim werden met niet-kerkelijken dikwijls diepgaande en langdurige gesprekken over het 
geloof gevoerd. 
Hij kreeg op deze manier uitstekende mogelijkheden om het evangelie door te geven. 
Na deze gesprekken werd doorgaans wat lectuur aangeboden (o.a. het blad Echo, Nieuwe Testamentjes, 
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brochures van de Bijbelkioskvereniging) en ontving men een uitnodiging tot het bijwonen van de kerkdienst. 

4. Contact en overleg 
Ten dienste van het werk onder varenden, zowel in de binnenvaart als bij de koopvaardij , werd contact 
onderhouden met collega's van allerlei instanties uit binnen- en buitenland die zich moeite geven in hun 
zorg voor varenden in pastoraal, sociaal-maatschappelijk en cultureel opzicht. 

B. Zeevaart 

1. Christelijke Gereformeerde Zeevarenden 
Slechts een gering aantal zeevarenden is lid van onze kerken. 

Aan alle ons bekende zeevarende leden werd door ds. H. Wubs regelmatig aandacht besteed. Zo heeft hij 
een aantal van hen aan boord of thuis persoonlijk bezocht. 
Waar bezoeken moeilijk of onmogelijk waren te realiseren werd telefonisch contact gezocht of gecorrespon
deerd. 
Correspondentie met mensen op zee had regelmatig , tenminste eenmaal per jaar, plaats. 
De kerkeraden zullen regelmatig benaderd worden om namen van zeevarenden aan ds. H. Wubs of aan het 
deputaatschap door te geven. 
Tevens zullen ze worden aangespoord contact met varenden uit de eigen gemeente te onderhouden. 
2. Scheepsbezoek 

Wekelijks besteedde ds. H. Wubs één dag aan het bezoeken van zeeschepen in Dordrecht en in 
Rotterdam. 
Hij voerde zijn werk uit in overleg en samenwerking met het Protestants Koopvaardijwerk (P.K.W.) in 
Rotterdam en omgeving. 
Het P.K.W. is een informeel comité van plaatselijke Ned. Hervormde en Gereformeerde kerken en de gees
telijke verzorgers die actief zijn in het havengebied van Rotterdam en omgeving met als taak het coördineren 
van de werkzaamheden. 
In Rotterdam was het werk verdeeld onder de koopvaardijpredikanten van de Ned. Hervormde, de 
Gereformeerde en de Christ. Ger. kerken. 
Ds. H. Wubs richtte zich op de noordzijde van de Maas van de Parkhaven tot Vlaardingen. 
In het vorige rapport werd reeds melding gemaakt van een veranderende samenstelling van bemanningsle
den op Nederlandse schepen. 
De tendens om met goedkope buitenlandse bemanningen te gaan varen heeft zich voortgezet. Alle West
Europese rederijen vertonen in dezen hetzelfde beeld. 
Per jaar doen nu reeds zeshonderdduizend buitenlandse opvarenden de haven van Rotterdam aan. 
Door deze ingrijpende veranderingen moesten de onderscheiden Seamansmissions bij de opvang van de 
opvarenden hun koers drastisch wijzigen. 
De traditionele West-Europese zeevarende landen zorgden in het verleden veelal - ook in het buitenland -
voor de opvang van landgenoten. 
Zo zijn er in Rotterdam nog Britse, Duitse en Scandinavische Instituten werkzaam. 
De laatste jaren heeft het accent zich echter verplaatst in de richting van ingezetenen van Oost-Europese en 
Derde-Wereldlanden. 
De groei van de eerste groep is ontstaan als gevolg van herwonnen vrijheden. 
De tweede categorie is erg toegenomen als gevolg van economische maatregelen, nl. het vervangen van 
dure werkkrachten door goedkope uit Oost-Azië en Afrika. 
Opvang van al deze onderscheiden buitenlanders door kerken van hun eigen nationaliteit is niet meer 
mogelijk. 
Zij maken, terecht, aanspraak op internationale verdragen waarbij aan zee liggende landen op zich hebben 
genomen voor opvang van zeelieden van alle nationaliteiten te zorgen. 
In Nederland is de geestelijke verzorging in handen van de kerken gegeven. 
Hier komt het reeds eerder genoemde P.K.W. weer in zicht. 
Bij de opvang van deze zeevarenden werd aandacht besteed aan 0QY.a09. pastoraat, maatschappelijke zorg 
en ctla.!so!:l.aa1. 
Het evangelisatorische aspect ontving daarbij uiteraard onder de buitenkerkelijken grote aandacht. 
Ook elders in den lande is men zich bewust aan het worden dat er een taak ligt t.a.v. met name zeevaren
den uit de Derde-Wereldlanden. 
Momenteel vindt er een bezinning plaats hoe er gestalte gegeven kan worden aan de gastvrijheid vanuit de 
kerken tegenover deze zeevarenden in Delfzijl , Dordrecht, Den Helder, IJmond. 
Gezamenlijke plaatselijke kerken zoeken wegen om deze naasten te dienen in pastoraal en diaconaal 
opzicht. 
Zij hebben deze aandacht meer dan nodig. 
Hun omstandigheden zijn soms onvoorstelbaar slecht. 
Zij zijn lange perioden, een jaar is geen uitzondering, van huis voor een uitermate laag salaris. 
In de genoemde plaatsen is het niet de bedoeling om iets groots op te zetten. 
Het gaat om kleinschalige projecten, maar met wel zeer noodzakelijke voorzieningen als telefoon en een 
koffiehoekje. 
De pastores aan het water, waarvan ds. H. Wubs er een is, namen bij opvang en pastoraat een sleutelposi
tie in. 
Zij kunnen door de groei van het werk steeds minder worden gemist. 

Van recente datum is het streven binnen het P.K.W. om verschi llende kerken en instellingen die zich bezig
houden met de geestelijke en diakonale verzorging van zeevarenden bijeen te brengen in een samenwer-



--
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kingsverband. 
Het doel van dit samenwerkingsverband is om als één groep naar buiten te kunnen treden zowel richting 

kerken, sponsors als zeevarenden. 
Tevens wordt door de bundeling kostenbesparing beoogd. 
Een stuurgroep is bezig met een onderzoek naar de mogelijkheden van een dergelijk samenwerkingsver

band en met het opstellen van een intentieverklaring waarin het tot een afbakening van de eigen verant

woordelijkheid van elke deelnemende organisatie moet komen. 
Ook aan ons deputaatschap is gevraagd in deze materie mee te denken. 
Deputaten hebben de adviseur voor de zeevaart, br. A. Koning, en ds. J. Manni, die zeer bekend is met de 

wereld van de koopvaardij , gemachtigd namens deputaten aan de besprekingen in de stuurgroep deel te 

nemen. 
Aan de stuurgroep is van dit besluit schriftelijk bericht gegeven, met de restricties dat de principiële en finan-

ciële verantwoordelijkheden door ons behouden moeten blijven. 

3. Diensten voor zeevarenden 
Elke zondag werden in het zeemanshuis van Rotterdam internationale en interkerkelijke diensten gehou-

den. 
Deze vormden een onderdeel van de hierboven geschetste zorg voor de zeevarenden. 

De diensten waren van groot belang voor steeds meer mensen. 
Vanaf de start in 1987 tot en met 1994 groeide het aantal bezoekers per jaar van 634 tot 2966. 

De predikanten voor varenden gingen, ondersteund door een team gemeenteleden, de havens langs om 

varenden voor deze diensten uit te nodigen. 
Het P.K.W. organiseerde elk jaar de landelijke Koopvaardij-herdenkingsbijeenkomsten die het karakter dra-

gen van samenkomsten zoals deze op 4 mei worden gehouden. 

4.3 De sectie pastoraat 
In de verslagperiode werd 13 maal vergaderd, doorgaans voorafgaande aan de plenaire vergaderingen. 

De sectie pastoraat heeft zich beziggehouden met de volgende zaken: 

A. De sector binnenvaart 
1. de regio-indeling ; 
2. het adressenbestand; 
3. de contactdagen; 
4. de pastorale zorg op de internaten voor schipperskinderen; 
5. de uitgave van bijbelcursus- en catechesemateriaal en het geven van catechetisch onderwijs aan 

schippersjongeren; 
6. de aankondiging van kerkdiensten; 
7. de kerstfeestviering(en) ; 
8. profiel van een contactpersoon voor de varenden; 
9. de problematiek rond de werkweigering in 1993. 

B. De sector zeevaart 

1. pastoraat onder de zeevarenden. 
a1. Het pastoraat onder de varenden werd ondersteund door plaatselijke of regionale contactpersonen. 

Zij zijn gestationeerd op plaatsen in ons land waar zich regelmatig belangrijke concentraties van sche-

pen bevinden. 
Bij de aanstelling van de contacpersonen werd speciaal gelet op de betrokkenheid bij de varenden. 

In de afgelopen tijd werden alle regio's ingedeeld en waar nodig heringedeeld. 

Op de contactdagen werden de contactpersonen van de regio's eveneens uitgenodigd. 

De regio-indeling ziet er als volgt uit: 
Delfzijl , Zwolle , Amsterdam, IJmuiden , Hengelo, Nieuwegein, Rotterdam, Dordrecht, Terneuzen, 

Antwerpen, Gent. 
In grote havensteden waren meerdere contactpersonen werkzaam. 

Ds. H. Wubs onderhield regelmatig contact met hen en stimuleerde hen. 
In gebieden als Amsterdam, Rotterdam en Gent werden op zaterdag de schepen bezocht om de men

sen uit te nodigen voor de kerkdiensten. 
Bij deze bezoeken werd tegelijkertijd lectuur verspreid. 

a2. Een vast onderdeel op de vergaderingen van de sectie was het doornemen van de adressen van de 

varenden. 
Op deze wijze behield men het overzicht en kon pastoraal worden ingespeeld op varenden die nauwe-

lijks door hun eigen kerkeraad pastoraal werden begeleid. 
Met kerkeraden die aan hun varende leden nauwelijks of geen aandacht besteedden werd contact 

opgenomen. 
Dit jaar werd aan alle kerkeraden een brief verzonden met het verzoek om meer aandacht aan de 

eigen varende leden te geven. 
Deputaten hebben gevolg gegeven aan de wens van de vorige synode om met de Nederlands 

Gereformeerde kerken in contact te treden met het aanbod aan schippers uit deze kerken pastorale 

aandacht te schenken. 
Er werden ons evenwel geen adressen verstrekt. 
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a3. Gedurende de verslagperiode is er tweemaal door Deputaten een contactdag georganiseerd. 

De eerste contactdag werd gehouden op 31 oktober 1992 te Amersfoort met als thema· 

'Geestelijke zorg onder varenden'. · 

Ds. H. Wubs stelde in referaat en bespre_king aan de ord_e ho9. de altijd maar weer onderweg zijnde 

varende leden van de gemeente van Christus noodzakelijkerwijze veel van de geestelijke verzorging 

missen. 
Met het naar v.oren halen van drie aspecten - zorg voor jezelf; omzien naar elkaar; ambtelijke zorg -

werden mogelijkheden aangedragen om in deze situatie verbetering aan te brengen 

Ook in 'Kompas' werd hieraan aandacht geschonken. · 

De tweede dag vond plaats op 25 september 1993 te Dordrecht. 

Het thema van deze dag luidde: 'Onze houding als christen(varenden) tegenover de overheid' . 

De_ lezi_ng, gehouden door mr. A. Rouvoet, werd toegespitst op de uiterst actuele situatie van de werk

weigering door de schippers In de zomer van dat jaar. 
Teneinde d_e schippers (n deze kwestie leiding vanuit de Schrift te geven werd later een brochure uit

gegeven (zie elders ,n dit rapport) . 
Op deze dagen werden eveneens de contactpersonen uitgenodigd. 

Vanwege de uitgave van de brochure werd in 1994 geen contactdag gehouden. 

De contactdag voor 1995 is in voorbereiding. 

a4. Met de internaten werd, waar mogelijk en indien noodzakelijk, contact onderhouden. 

Deputaten bezochten de opening van het vernieuwde internaat te Terneuzen. 

Ds. H. Wu_bs verzorgde aan het internaat van Dubbeldam de catechisaties en het pastoraat aan de 

kinderen die daar wonen en aan de mensen die daar werkzaam zijn. 

Voor de catechis~ties bestond doorgaans goede belangstelling. 

Uit de c<_1tech1sat1es vloe1d9.n regel~at1g contacten met de ouders en leiding voort. 

Op het internaat voor schipperskinderen te Zwolle werd catechisatie gegeven door ds. A. van der 

Veer. 
Door het veelomvattende werk dat zijn funktie bij de EO met zich meebrengt, kan ds. A. van der Veer 

het we_rk onder de schippers te Zwolle niet meer voortzetten. De kerkeraad van Zwolle bezint zich op 

mogelijkheden het werk te continueren. 

a5. ~an de varende ouderlingen, de predikant en de sectieleden die regelmatig met varenden in aanra

king komen warde~ bijbelcursussen en Céltechisatiemateriaal ter beschikking gesteld om uit te reiken 

aan varenden die met In_ de gelegenheid Zijn hun gemeente regelmatig te bezoeken. 

Hun werd de gelegen_he1d geboden schriftelijk bijbelstudie/catechisatie te volgen. 

De leden van de sectie zorgden voor de begeleiding. 
Tevens was het weer mogelijk om eenmaal per ma.ind op de eerste en de laatste vrijdag van de 

maand catechisatie te volgen resp. te Dordrecht (bij ds. H. Wubs aan huis) en te Zwolle (bij ds. 

A.v.d.Veer aan huis). 
Van de geschonken mogelijkheden werd gebruik gemaakt. 

a6. De sectie _pastoraat heeft zich bezi~ gehouden met het inventariseren van plaatsen langs de vaarrou

tes zo.wel In Nederland als In het buitenland waar Nederlandstalige diensten worden gehouden. 

Een lijst van deze plaatsen zal worden opgenomen in de nieuwe 'gids voor de varenden' die in 1995 

wordt uitgegeven. 

a7. Gedurende de verslagperiode werden de varenden geattendeerd op kerstfeestvieringen die werden 

gehouden In diverse havenplaatsen. 
Kerstfeestvieringen waar schippers speciaal bij werden uitgenodigd zijn gehouden te Zwolle 

Rotterdam, Dordrecht, Antwerpen en Gent. ' 

Het aandacht geven aan dergelijke bijeenkomsten gaat onverminderd voort. 

a8. De sectie pastoraat heeft de kerkeraden die daarvoor in aanmerking komen het volgende profiel van 

een contactpersoon voor varenden toegezonden: 

Profiel van een contactpersoon voor varenden: 
~ komt in aanmerking? 
- behoeft niet noodzakelijk een ambtsdrager te zijn 
- zo mogelijk een (oud)varende 
wat zijn de werkzaamheden? 
- langs de havens gaan 
- allereerst uitzien naar Christelijke Gereformeerde schippers 
- informatie verstrekken aan varenden over de kerkdiensten 
- contacten leggen met varenden die de kerkdienst bezoeken 

- informeren of ambtelijk bezoek wordt gewenst 
- indien gewenst oveleg met genabuurde contactpersonen 

verantwoording 
- verslag wordt gedaan aan de kerkeraad 

contacten met deputaten 
- dingen die voor deputaten van belang kunnen zijn doorgeven 

- deputaten verstrekken een adresboekje 
- deputaten beleggen ontmoetingsdagen met varenden en contactpersonen. 
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a9. Ds. H. Wubs en de leden van de sectie hebben zich uitgebreid bezig gehouden met de werkweigering 

van de schippers in de zomer van 1993. 
Op locatie werd directe pastorale bijstand verleend. 
Op de contactdag in september 1993 werd het onderwerp speciaal toegespitst op deze problematiek. 

Vervolgens werd in het voorjaar van 1994 als handreiking een brochure aan de schippers uitgereikt 

(zie elders in dit rapport). 
In 'Voortvarend', het blad van de C.B.O.B. (Christelijke Bond van Ondernemers in de Binnenvaart) , 

werd de rede van mr. A. Rouvoet integraal overgenomen. 
Tot op vandaag komt de werkweigering in pastorale gesprekken naar voren. 

Er zijn vele relaties beschadigd. 
In het pastoraat wordt gepoogd in de geschonden relaties verzoening te bewerken. 

b1. Op de vergaderingen van de sectie werd door ds. H. Wubs verslag uitgebracht vanzijn arbeid onder 

de zeevarenden. 
De predikant voor de varenden schreef aan alle hem bekende Chr. Ger. zeevarenden die zich op zee 

bevinden tenminste eenmaal per jaar een pastorale brief. 
Waar mogelijk nam hij telefonisch contact met hen op of bracht hij een bezoek aan huis. 

Met kerkeraden die nauwelijks aandacht aan hun zeevarende leden schonken werd contact opgeno

men. 
Voor een indruk van de werkzaamheden verricht onder de zeevarenden zie onder 'werk van de predi-

kant, sectie B, zeevaart'. 

De "INTERNATIONAL CHRISTIAN MARINE ASSOCIATION" (1.C.M.A.) belegt om de 3 à 4 jaar internatio

nale conferenties. 
Gezien: 
- het internationale karakter van het werk onder zeevarenden; 
- de wenselijkheid op de hoogte te blijven van de ontwikkelingen op dit gebied; 

- de noodzaak inzicht te hebben in problemen die zich in zeevarende landen en op buitenlandse schepen 

kunnen voordoen op kerkelijk en sociaal gebied om in staat te zijn adequate ondersteuning te geven aan 

de bezoekende zeeman; 
- het gevoel van zich verbonden te weten met pastorale- en diakonale collega's wereldwijd; 

zijn deputaten van mening dat het voor de pastor wenselijk is deze conferenties te bezoeken. 

Deelname kan afhankelijk gesteld worden van de waardebeoordeling van de agenda door de koopvaardij

predikant. 
Om aan dergelijke conferenties deel te kunnen nemen zou jaarlijks een bedrag van de begroting daartoe 

bestemd en daarvoor gereserveerd kunnen worden. 
Uit het zo opgebouwde conferentiebudget zou in voorkomende gevallen ook geput kunnen worden voor het 

bezoeken van conferenties in de sector van de binnenvaart. 

5. Sectie /Il - Publiciteit 

In de verstreken periode vonden de volgende publicaties plaats: 

- Elke drie maanden werd een ~ uitgegeven dat de naam "Kompas" draagt. 

In "Kompas" stonden artikelen die betrekking hadden op de binnen- en zeevaart. 

Zo werd het werk en de ervaringen van de contactpersonen aan de orde gesteld en kregen de schippersin

ternaten grote aandacht. 
Tevens werd aan de contactdagen en de tijdens die dagen besproken onderwerpen aandacht besteed. 

Daarnaast werd getracht door bijbelstudies en andere artikelen geestelijke leiding te geven. 

Het werd naar de kerkeraden gestuurd ter informatie en attendeerde op deze wijze op ons werk. 

- in het voorjaar van 1994 werd een brochure uitgegeven n.a.v. de werkweigering van de schippers in de 

zomer van 1993. 
De brochure werd de schippers en de kerkeraden toegezonden. Over de inhoud van de brochure kunt u 

elders in dit rapport lezen. 
- Verschillende lokale omroepen hebben de afgelopen jaren aandacht besteed aan het werk van ds. H. 

Wubs. 
Enkele landelijke dagbladen publiceerden een interview met hem, terwijl hij ook zo nu en dan in de kerkelijke 

pers aan het woord kwam. 
Mevr. M.H. van Ek-Veldhuizen schreef in 'Woord en Leven', het orgaan van de classes Amsterdam en 

Haarlem, een artikel over ons deputaatschap in de serie 'deputaten doorgelicht'. Het artikel werd later even

eens in 'Kompas' afgedrukt. 
In verschillende gemeenten werd over het werk onder de varenden verteld, terwijl in twee classes een vrou

wenkring (een groep van zestig en een van negentig dames) om informatie vroeg. 

Op een basisschool, waar een groot project over transport liep, werd een middag les gegeven aan een zeer 

geïnteresseerd en vraaglustig publiek. 
- De adressengids van schippers en zeevarenden was hard aan vernieuwing toe. 

De gids zal in 1995 verschijnen onder de naam "gids voor de varenden'. 
In de gids zullen alle namen en adressen van de (zee)varenden, alsmede de namen van de binnenschepen, 

worden vermeld. 
Door de administrateur is heel wat werk verzet en enorm veel informatie ingewonnen bij kerkeraden en bij 

varenden zelf om de gids zo volledig mogelijk te laten zijn . 
Alle gegevens werden vervolgens doorgenomen met de sectie pastoraat. 

Naast deze gegevens zullen daarin de namen en adressen vermeld worden van de contactpersonen, advi-
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seurs en schippersouderlingen. 
Het bev_at tevens informatie en adressen van schippersinternaten en allerlei andere informatie dat van 

bel_ang Is voor __ de varend_en, zoals de plaatsen waar Nederlandstalige diensten worden gehouden in 

Duitsland, Belg1e en FranknJk. 
Voorin de gids zal ten gunste van de gebruiker worden aangegeven welke informatie wordt verstrekt en hoe 

de gids gehanteerd kan worden. 
De gids zal worden verspreid onder alle varenden, kerkeraden van gemeenten met varende leden en con

tactpersonen. 

6. Voorstellen 

Wij stellen de Synode voor om te besluiten: 
1 . Met het gevoerde beleid conform de gegeven instructie in te stemmen. 

2. De begrotingen voor de jaren 1996, 1997 en 1998 goed te keuren. 

3. Wederom deputaten te benoemen. 

7. Financiën 
drs. C.J. van den Boogert, secretaris 

Hieronder volgen de financiële verslagen over de jaren 1992 tot en met 1994 

De bijdragen per (doop)lid waren in die jaren: 
1992 f 1,05 
1993/ 1,16 
1994 f 1,16 

Bedragen x f 1.000,- met 1 decimaal 
Omschrijving 

1994 1993 1992 
1. Opbrengst bijdragen Kerken 

85.4 85.6 75.2 

2. Giften 
0.1 0.8 0.1 

3. Bijdragen van de varenden 
13.1 7.1 13.7 

4. Interest 

LASTEN 

5.6 
104.2 

5. Personeelskosten 
87.1 

9.0 
102.5 

88.6 

9.9 
97.9 

83.8 

6. Bijdrage aan GKN project Mannheim 
0.0 0.0 1.2 

7. Kompas 
3.0 2.6 2.5 

8. Overige 
13.6 15.5 12.5 

103.7 106.7 100.0 

Batig/Nadelig saldo 
0.5 4.2 2.1 

'lEBMQGE~ 
Saldo op 1 januari 1992 f 118.782 
af: nadelig saldo 1992 2.074 

Saldo op 1 januari 1993 f 116.708 
af: nadelig saldo 1993 4.201 

Saldo op 1 januari 1994 f 112.507 
bij: voordelig saldo 1994 480 

Saldo op 1 januari 1995 / 112.987 
======== 



L..._ 

~ 
Vermogen 1 januari 1992 
Vermogen 1 januari 1995 

Ingeteerd van 1992-1995 

8. Begroting 

/118.782 
f 112.897 
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f 5.885 is bijna m_e_t_5_% __ = 
====~-,=-,=----------

Bedragen x f 1.000,- met 1 decimaal 
Omschrijving 

BATEN 
1996 1997 1998 

1. Opbrengst bijdragen Kerken 
92.4 94.7 97.0 

2. Giften 
0.1 0.1 0.1 

3. Vrijwillige bijdragen varenden 
11 .0 11 .0 11 .0 

4. Interest 
7.0 7.0 7.0 

110.5 112.8 115.1 

LASTEN 

5. Personeelskosten 
90.7 92.5 94.4 

6. Bijdrage GKN Mannheim 
1.2 1.2 1.2 

7. Kompas 
3.0 3.1 3.1 

8. Overige 
15.6 16.0 16.4 

110.5 112.8 115.1 

Batig/Nadelig saldo 
0.0 0.0 0.0 

Toelichting: 

1) Totaal 1996 vm 1998 J 284.100,-; op te brengen door 75.000 leden komt neer voor deze jaren op een 
gemiddeld bedrag van f 1,26 per lid._ 

3) Gemiddeld per jaar ontvangen m de Jaren 1992, 1993 en_ 1994 
4) 88% van het vermogen, dat op langere term1Jn op deposito 1s belegd. 

Rente 7% per jaar. . .. .. Id t 2o¼ 
5) Gebaseerd op voorlopige uitkomst 1995 en vervolgens JaarhJks b1J9este me o . .. . 
6) Overeenkomst met deputaten AGKOOB/GKN, dat wij maximaal f 1.200,- per Jaar zullen b1Jdragen 1n 

het exploitatietekort. 
7) Gebaseerd op uitkomst in 1994 
8) Specificatie; ~ jjlfil ~ 

1. Kerkelijk Adm.Bureau 
2. Reis- & verg.kosten 
3. Kontaktdagen 
4. Accountantskosten 
5. Internationale reisk 
6. Kantoorbehoeften 
7. Abonnementen 
8. Porti & telefoon 
9. Representatie etc. 

1 0.Diversen 
Totaal: 

8.7 
2.8 
1.0 
1.0 
1.0 
0.3 
0.3 
0.1 
0.3 
Qj_ 

15.6 

9.1 
2.8 
1.0 
1.0 
1.0 
0.3 
0.3 
0.1 
0.3 
Qj_ 

16.0 

9.5 
2.8 
1.0 
1.0 
1.0 
0.3 
0.3 
0.1 
0.3 
Qj_ 

16.4 

H.Huijgen 
penningmeester 

BIJLAGE 29 
Art. 108 
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RAPPORT 2 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN VOOR DE GEESTELIJKEVERZORGING VAN 
DE VARENDEN. 

1. Algemeen 
Uw commissie heeft met waardering kennis genomen van het uitvoerige rapport van deputaten voor de 
geestelijke verzorging van de varenden. Naar ons oordeel ontvangt de synode hier een goed overzicht van 
het werk van deputaten en van de predikant voor de varenden, ds. H. Wubs. 

2. Samenstelling deputaatschap 
In het gesprek met de secretaris van het deputaatschap bleek ons dat zowel drs. C. J. van den Boogert, als 
ds. A. van der Veer niet meer voor herbenoeming in aanmerking wensen te komen. Wat eerstgenoemde 
betreft houdt deze wens verband met zijn bevestiging tot predikant voor de Evangelieverkondiging onder 
Israël op 15 september j.l. Ds. Van der Veer kan het werk voor dit deputaatschap niet langer continueren 
vanwege zijn veelomvattende taak als voorzitter van de Evangelische Omroep. Deputaten hopen in een 
apart schrijven aan het moderamen voorstellen te doen met betrekking tot hun opvolging. 

3. Kerkdiensten 
Uw commissie stelde een aantal vragen naar aanleiding van de rapportage over het voorgaan van ds. Wubs 
in verschillende bijzondere diensten (Vgl. blz. 7 sub 3 en 9 sub 3). Duidelijk werd dat het hier niet gaat om 
officiële kerkdiensten, maar om samenkomsten met een in hoofdzaak evangelisatorisch karakter. Deze bij
eenkomsten zijn interkerkelijk, met dien verstande dat ds. Wubs niet meewerkt aan rooms-katholieke dien
sten. Op onze vraag of het niet mogelijk was kerkdiensten te beleggen onder verantwoordelijkheid van een 
Christelijke Gereformeerde kerkeraad gaven deputaten ten antwoord, dat dit praktisch heel moeilijk te reali
seren is. Zij zegden echter toe om nader te onderzoeken in hoeverre het mogelijk is - bijvoorbeeld in 
Rotterdam en Dordrecht of direkte omgeving - kerkdiensten voor varenden te beleggen onder verantwoorde
lijkheid van een kerkeraad van de plaatselijke Christelijke Gereformeerde Kerk. 

4. Contdactdagen en pastoraat 
De contactdagen voorzien volgens deputaten in een behoefte (Vgl. blz. 10; ad A3) . Het thema voor de con
tactdag van 1995 is: Arbeid en zondagsheiliging. Uw commissie wil graag het belang van bezinning op dit 
thema onderstrepen, temeer omdat ook onder de schippers het probleem van de glijdende werkweek zich 
steeds nadrukkelijker aandient. 

Deputaten rapporteren dat de kerkeraad van Zwolle zich bezint op mogelijkheden om het pastorale werk 
onder de schippers in die regio te continueren (Vgl. blz. 11 ; ad A4). Het blijkt dat besloten is dat ds. H. C. 
Mijnders het werk van ds. A. van der Veer zal voortzetten. 

5. Conferenties 
In hun rapport bepleiten deputaten dat het wenselijk is dat ds. H. Wubs van tijd tot tijd internationale confe
renties van de I.C.M.A. bijwoont. In het verlengde daarvan opperen zij de mogelijkheid dat hij ook conferen
ties in de sector van de binnenvaart zal bezoeken (Vgl. blz. 12 en 13; Ad B1). Uw commissie heeft over dit 
punt uitvoerig met deputaten van gedachten gewisseld. Daarbij is ons het volgende duidelijk geworden: 1. 
Het is niet de bedoeling dat ds. Wubs zonder meer alle conferenties bijwoont. Deputaten achten het echter 
wel belangrijk, dat hij deelneemt aan conferenties waar een thematiek wordt behandeld die direct van bete
kenis is voor de praktijk van zijn werk. Soms is de informatie die op deze conferenties wordt uitgewisseld 
nergens anders te verkrijgen. 2. Of en wanneer ds. Wubs een dergelijke conferentie bezoekt, wordt in over
leg met deputaten bepaald. 3. Deputaten willen hiervoor binnen het raam van de begroting jaarlijks een 
bescheiden bedrag reserveren . 

Wanneer deze drie punten in acht worden genomen, acht uw commissie het niet bezwaarlijk, dat ds. Wubs 
in voorkomende gevallen dergelijke conferenties bezoekt. 

6. Approbatie attesten 
In de kerkorde wordt voorgeschreven dat "schippers ( .. ) hun attestaties jaarlijks ter approbatie aanbieden 
aan de kerkeraad ter plaatse, waar zij hun domicilie hebben, om tot het gebruik van de sacramenten in de 
Christelijke Gereformeerde Kerken te worden toegelaten" (art. 82 K. 0. sub 2) . Desgevraagd merkten depu
taten hierover op, dat zij de indruk hebben dat hier in de praktijk vrijwel niets van terecht komt. Naar hun oor
deel laten nogal wat kerkeraden de schippers onder hun leden in pastoraal en geestelijk opzicht "zwerven". 
Uw commissie heeft hierover de nodige zorg. Zij is van oordeel dat deputaten zich in de komende periode 
dienen te bezinnen op de vraag op welke wijze in deze situatie verandering kan komen. 

7. Voorstellen 
De commissie stelt u voor: 

1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werk
zaamheden goed te keuren; 

2. de aftredende broeders drs. C. J . van den Boogert en ds. A. van der Veer hartelijk te danken voor 
hun jarenlange, gewaardeerde bijdrage aan het werk van deputaten; 

3. opnieuw deputaten te benoemen. 
A. Baars, rapporteur. 
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RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE HULPVERLENING IN BINNEN- EN BUITENLAND 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

De synode van 1992 benoemde tot deputaat: 
W.G. Moerdijk, voorzitter 
H. Medema, secretaris/penningmeester 
Mevrouw D. Affourtit-Bouterse 
C.W. Buijs 
B. Loonstra 
J.W.C. van Meppelen Scheppink 
Mevrouw M.P. van der Schaaf 

- Mevrouw T. Witzier-van 't Hof 
Ds C.W. Buijs heeft in verband met zijn vertrek naar Zuid Afrika vanaf najaar 1994 slechts in beperkte mate 
werkzaamheden voor het deputaatschap kunnen verrichten. 

2. Werkwijze van het deputaatschap 

2. 1. Inleiding . .. f · 
De werkwijze van het deputaatschap die na de synode van 1989 werd ingesteld, werd geevalueerd en e1te-
lijk ongewijzigd voortgezet. Dit betekende dat de drie beraadsgroepen werden gehandhaafd. Ook de com
missie Bezinning, Publiciteit en Toerusting bleef bestaan. Uiteraard werd de samenstelling van de verschil
lende commissies gewijzigd, omdat er in 1992 twee deputaten terugtraden, waarvoor door de synode ve_r
vangers werden benoemd. Zoals in het vorige synoderapport is vermeld, houdt een beraadsgroep zich bez1~ 
met hulpverlening in een bepaald deel van de wereld en_ brengt over steunaanvragen advies en versla~ uit 
aan het deputaatschap, waar de besluitvorming plaats vindt. De actIvIteIten van de beraadsgroepen zijn 1n 
hoofdstuk 6 van dit rapport uiteengezet. 

2.2. Plenaire vergaderingen . 
In de verslagperiode vergaderde het deputaatschap 17 maal. Op 7 vergadenngen waren alle deput~ten aan
wezig; op 10 vergaderingen was één deputaat verhinderd. De nieeste vergaderingen werden b1Jgewoond 
door één of door beide diakonale medewerkers van het Landelijk Bureau. Op de ple_naire _vergadering~n 
worden in principe alle besluiten genomen; alleen enkele praktische zaken van orgamsatonsche aard zijn 
gedelegeerd aan het moderamen. 

2.3. Moderamen 
Samenstelling: 

W.G. Moerdijk (voorzitter) 
B. Loonstra (plaatsvervangend voorzitter) 

- H.Medema (secretaris/penningmeester). . 
Het moderamen treedt in voorkomende gevallen als gesprekspartner voor deputaten _naar buiten op; het 
heeft slechts beperkte eigen bevoegdheden, bij voorbeeld bij het optreden _in _de _gecombineerde vergadering 
van de moderamina van de drie diakonale deputaatschappen. Mevrouw W1tzIer Is aangewezen als 2e secre-
taris/penningmeester. . . . . 
Het deputaatschap is van mening dat de combinatie van de functies van secretans en penningmeester met 
moet worden voortgezet. 
In de huidige situatie kan aan de secretarisfunctie te weinig inhoud worden g_egeven. Mede met het oog op 
de toegenomen activiteiten, is het wellicht zinvol om het mode_ramen wel eigen bevoegdheden te geven. 
Ook in verband daarmee is het gewenst de functies van secretaris en penningmeester te ontkoppelen. 

2.4. Beraden 
Er zijn drie beraadsgroepen ingesteld: 
1 . Afrika, Azië 

Samenstelling: Mw. D. Affourtit, drs. C.W. Buijs en drs. W.G. Moerdijk 
2. Europa, Midden-Oosten en Noord-Afrika . 

Samenstelling: dr. B. Loonstra, br. J.W.C. van Meppelen Schepp1nk en mw. M.P. van der Schaaf. 
3. Amerika en Cambodja . . . 

Samenstelling: br. H. Medema, br. J.W.C. van Meppelen Schepp1nk en mw.T.W1tzIer 
De taken van een beraadsgroep zijn als volgt geformuleerd: 
- begeleiden van projecten 
- evalueren van projecten 
- onderhouden van contacten met werkers in de projecten 
- rapporteren en adviseren aan de plenaire vergadering . .. 
Elk beraad vergadert voorafgaande aan de plenaire vergadering. Een beraadsgroep b~handelt m zijn verga
dering alle nieuwe projectaanvragen en bespreekt de voortgang van de lopende projecten._ De voorstel!en 
van de beraadsgroepen worden gemotiveerd en onderbouwd ter kennis van de plenaire vergadering 
gebracht. Op deze wijze kan de plenaire vergadering op een efficiënte manier besluiten nemen. 

2.5. Commissie bezinning, publiciteit en toerusting 
Samenstelling: 
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Mw. D. Affourtit, drs. C.W. Buijs, dr. B. Loonstra, br. J.N. Noor1andt, br. H.H. van Well en mw. T. Witzier. 
De activiteiten van de commissie zijn beschreven in de hoofdstukken 4 en 5. 

2.6. Landelijk en Diakonaal Bureau 
Via d,e besluitvorming op de generale synode van 1989 kreeg het Diakonaal Bureau (DB) van de kerken een 
o_ff1c1ele status. De G.S. keurde de structuur van het bureau, dat in stand werd gehouden door de gezamen
lijke d1akonale deputaatschappen, goed. De deputaatschappen vormden hiertoe een beheerscommissie, die 
de directe relalie met de medewerkers onderhield en die verslag van haar werkzaamheden deed aan de 
gecombineerde moderamina van deze deputaatschappen. Over de kostenverdeling waren afspraken 
gemaakt. 
In het kader van de vorming van een Centraal Bureau besloot de G.S. 1992 dat de secretariële en adminis
tratieve medewerkers van de verschillende deputaatschappen naar het Kerkelijk Administratief Bureau 
(KAB) zouden worden overgeplaatst en dat de kosten van het Diakonaal Bureau in de begroting van ADMA 
moesten worden opgenomen. Door dit besluit kwam _de formele basis voor de samenwerking van de depu
taatschappen In het DB te vervallen en werd de posItIe van de beheerscommissie onduidelijk. De commissie 
bleef_ overigens wel bestaan; namens deputaten Hulpverlening werd de heer Medema opnieuw in deze com
missie benoemd. Doordat de secretaresse van het DB overging naar het KAB werd de relatie met de mede
werkers er niet duidelijker op. De vorming van het Landelijk Bureau gaf tot nu toe niet de oplossing voor 
deze problematiek. 
D_e bureausecretaris (thans _sec_retaris diaconaat), .br. Noorlandt, kon wegens een herverdeling van de taken 
met, zoals voorheen gebruikelijk was, alle plenaire vergaderingen van deputaten en van het Europa- en 
Amerikaberaad bijwonen. 
Deputaten hebben dit als een gemis ervaren, omdat zij niet goed kunnen functioneren als br. Noorlandt niet 
direct bij de besluitvorming is betrokken. Gelukkig is inmiddels voor een deel de oude situatie hersteld. 
Er is o~erigens in de dienstverlening door de functionarissen geen wijziging gekomen. Behalve bezinning en 
toerusting ontvangen deputaten advies en ondersteuning van de medewerkers, die voorts vele externe con
tacten onderhouden en die de besluiten van deputaten uitvoeren. Ook werden de normale secretariaats
werkzaamheden, zoals de voorbereid(ng en agend_ering van vergaderingen, de verslaglegging en de corre
sponde_nt1e via D1akonaal en Landelijk Bureau uitgevoerd. Door de perikelen rond de vorming van het 
Landelijk Bureau verloopt één en ander nog niet optimaal. Deputaten onderzoeken de mogelijkheden tot 
stroomlijning van deze zaken. 

2. 7. Kerkelijk Administratief Bureau 
De administratieve poot van het Landelijk Bureau van onze kerken (voorheen: K.A.B.) verzorgt de financiële 
adm1mstrat1e van het deputaatschap. Het bureau voorziet de penningmeester van tussentijdse overzichten 
en stelt een concept-ja,mekening op. De penningmeester is belast met de betalingen en het liquiditeitenbe
heer. Voorts voorziet hij deputaten op elke deputatenvergadering van financiële informatie, die nodig is voor 
de beslu1tv.orm_ing. De dienstverl_ening van het Kerkelijk Administratief Bureau onderging in de verslagperio
de geen wIjzIgIng. Naar de mening van deputaten zou het K.A.B. verdergaande ondersteuning kunnen bie
den. 

3. Vertegenwoordigingen en contacten 

3. 1. Drie moderamina 
Twee keer per jaar vergaderen de moderamina van de deputaatschappen Adma, Kerk en Bedrijfsleven en 
Hulpverl_ening. Tijdens deze vergaderingen w?rden gemeenschappelijke zaken besproken. De afgelopen 
periode Is dat vooral de samenwerking m de d1akonale poot van het Landelijk Bureau geweest. Ook nemen 
deputaten Hulpverlening deel aan de Werkgroep Diaconaat en Rentmeesterschap, waarvan in het rapport 
van deputaten Kerk en Bedrijfsleven verslag zal worden gedaan. 

3.2. Zending 
Het contact met deputaten Zending wordt onderhouden door de beraadsgroep Afrika/Azië. Er wordt ad hoc 
overleg gevoerd over hulpverleningsprojecten op de (ex-) zendingsterreinen in Indonesië en Zuid-Afrika. 
Ook inzake het zendingsterrein in Botswana is er onderling overleg. Bij werkbezoeken worden, ook uit effi
ciency-oogpunt over en weer desgewenst taken voor elkaar uitgevoerd. Jaarlijks wordt een vergadering 
belegd van de beraadsgroep waar de zendingssecretaris wordt uitgenodigd. Bij die gelegenheid worden alle 
gezamenlijke zaken doorgenomen. 
In de verslagperiode zijn enkele gezamenlijke ontmoetingen georganiseerd, bij voorbeeld met de familie 
Visser (Botswana) en dr. Rabali (Venda}. 

3.3. Christelijke Gereformeerde Vrouwenbond 
Over de actie voor gehandicapte kinderen in Botswana is in de voorbereidende fase met het bestuur van de 
Chr. Ger Vrouwenbond van gedachten gewisseld en advies gegeven. 

3.4. Eukumindo 
Twee maal per jaar houden de kerken en de zendingsorganisaties in Europa die banden met de 
Indonesische kerken hebben, een vergadering. Tijdens deze bijeenkomsten komt de actuele situatie in 
Indonesië aan de orde en worden ervaringen uitgewisseld. Hierbij zijn enkele leiders van de Raad van 
Kerken van Indonesië aanwezig. Met deputaten Zending is afgesproken dat zij de Eukumindo-bijeenkom-
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sten bezoeken en daar mede deputaten Hulpverlening vertegenwoordigen. Via de verslagen van de verga

deringen blijven deputaten Hulpverlening op de hoogte. 

3.5. Overleg van de kleine reformatorische kerken inzake de vertegenwoordiging in het ICCO-best~ur 

Samen met de Gereformeerde Gemeenten (Deputaten bijzondere noden en Buitenlandse Zending) en de 

Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt (Vereniging "De Verre Naasten") bezetten deputaten één zetel 1~ het 

Bestuur van de bekende protestants-christelijke medefinancieringsorganisatie ICCO. Afgevaardigde in de 

afgelopen verslagperiode was de heer ir. H. van Rossum van de Gereformeerde Gemeenten. In september 

1995 zal deze zetel worden ingenomen door een lid van onze kerken. Deputaten _hebben hiervoor ?rs. W.C. 

Moerdijk voorgedragen. Hierdoor zullen deputaten goed op de hoogte kunnen bliJven van d~ act1v1te1ten en 

de ontwikkelingen van en bij ICCO. Het overleg met de andere kerken vindt twee keer per Jaar plaats. Aan 

dit overleg wordt in de regel door twee deputaten deelgenomen. 

3.6. Werkoverleg met deputaten Zending - Evangelisatie - Israël 
Na enkele malen vergaderen bleken er bij de verschillende deelnemende deputaatschappen onvoldoende 

overeenstemming te zijn inzake de taak van het werkoverleg. Een voorstel om te komen tot een gezamenliJ

ke brochure ter informatie van de leden van onze kerken haalde het met. Aan het nut van overleg op andere 

afgesproken terreinen werd bovendien getwijfeld. Dit resulteerde in de opheffing van het werkoverleg in 

oktober 1993. 

3. 7. Werkgroep Dienstverlening Jongeren Wereldwijd . 

Deze werkgroep organiseert diakonale werkweken in overleg met kerken _overzee. Zo hebben groepen Jon

geren gewerkt in Botswana, Brazilië, KwaNdebele en Venda. [)e ontmoetingen van Jongeren hier en Jonge

ren daar hebben veel betekend voor beider d1akonaal bewustzIJn. Namens deputaten Hulpverlening heeft br. 

J.N . Noorlandt als waarnemer zitting in deze werkgroep. 

4. Bezinning 

4. 1. Inleiding . . . . 
Vanwege de vele zaken die onze aandacht vragen, dreigt_ de_ b9.zinning op_het werk wel eens 1n de verdruk-

king te komen. Toch is het nodig om ons te beraden op pnnc1p1ele en p_rakt1sche pu~ten die met het hulpver

leningswerk samenhangen. Daarom wordt ieder jaar één aparte bezinmngsvergadenng gehouden. 

u~~=~- . . ... 
we hebben ons gebogen over de vraag welke rol het geld speelt In de hulpverlening. Enerz11ds 1s hulp_verle-

ning altijd met geld verbonden: het gaat altijd om financiële hulp. Anderzijds _streven we naar_ wederkenghe1d 

in de contacten en aan een gelijkwaardige relatie. Het geld kan de wederkenghe1d en de_ geli1kwaard1!Jhe1d 1n 

de weg staan. Eenzijdigheid en ongelijkwaardigheid tussen gever en ontvan_ger bedreigen de relaties. We 

moeten ons bewust zijn dat het gaat om diakonaal geld dat ons door de Here 1s toevertrouwd en dat me! ons 

bezit is. Gestreefd zal worden naar een zodanige verbreding en verdieping van de contacten dat het finan

ciële aspect slechts een onderdeel vormt van de relati~ . We achten het overigens e_en zaak van g~ed 

beheer (en niet van bevoogding) wanneer we de eis (bliJven) stellen van een deugdeliJke verantwoording 

van de besteding van de hulp. 

4.3. De beoordeling van verzoeken om hulp 
Reeds eerder waren criteria voor de beoordeling van verzoeken om hulp opgesteld. We hebben ons bezon-

nen op de vraag hoe deze criteria zo objectief mogelijk zouden kunnen worden toegepast. De beoordeling 

vindt immers in verschillende beraadsgroepen en dus door verschillende personen plaats. Bovendien ken

nen de aanvragen om hulp een zeer uiteenlopende achtergrond. Het werd nodig geacht om tot een zekere 

stroomlijning van de beoordeling te komen. Daartoe Is een _beoordelingsformulier opgesteld, ~at in de 

beraadsgroepen wordt gebruikt als onderbouwing van _het advies aan de plenaire vergadenng. B1J het toe

passen van de criteria ervaren we ~at het vaa~ moe1liJk Is om een du1deliJk onderscheid te maken tussen 

materiële en geestelijke nood. We zI1n van mening dat dit onderscheid voor ons werk ook met zo relevant 1s 

omdat deze noden nauw met elkaar verbonden zijn . We hebben ons ook beraden op de (soms) gehoorde 

kritiek dat binnenlandse projecten onvoldoende aandacht krijgen. We constateerden dat dit niet het geval 1s: 

het binnenland wordt bepaald niet achtergesteld. 

4.4. Eigen structuur en werkwijze . . . 
In de praktijk liepen we tegen een aantal problemen in ons eigen functioneren als deputaatschap aan. 

Overbelasting, verlies van het overzicht en een onduidelijke taakverdeling tussen deputaten_ en de d1akonale 

medewerkers van het Landelijk Bureau zI1n daarvan wel de belangnJkste. We hebben ons hierop beraden en 

een aantal beleidsbeslissingen genomen die elders in dit rapport zijn vermeld. 

5. Publiciteit en toerusting 

5. 1. Inleiding 
Deputaten hebben onder andere tot opdracht om de kerken voor te lichten en tot barmhartigheid en gerech-

tigheid op te wekken. Deputaten vervullen deze opdracht o.m. via publiciteit en toerusting. 

5.2. Publiciteit 
5.2. 1. Algemeen 
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Het periodiek Werkwoord verscheen vier keer per jaar in het Zendingsblad. Vanaf 1994 gaan 

Werkwoord_ en het Zend1ngsblad samen In het nieuwe blad Doorgeven. Dit wordt voor 3/4 door depu

taten Zending en v_oor_ 1/4 door deputaten _Hulpverlening gevuld. De samenwerking tussen beide 

deputaatschappen Is uitstekend. De uitvoering van het blad is gemoderniseerd; er worden nu ook 

kleurenfoto's in opgenomen. De reacties op het nieuwe blad zijn positief. 

In oktober 1994 verscheen ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van deputaten Hulpverlening het 

boekje "Dienen Wereldwijd". Dit boekje is eveneens aan adressen van alle leden van onze kerken 

toegezonden. Het boekje bevat naast de geschiedenis van het deputaatschap informatie over het 

~erk van deputaten ,_ ~v;r een aantal _g~ote'.,e projekten en de thema's "Bijbel en hulpverlening", 

Wereldd1akonaat thuis , Wederkenghe1d en De rol van het geld". Het boekje is erg positief ontvan

gen. Er zIJn gespreksvragen In opgenomen voor besprekingen in diakonieën, verenigingen, bijbelgroe

pen e.d. 

5.2.2. Projektenlijst 
De lijst van vaste en_ aanbevolen projecten verschijnt jaarlijks in Adma-lnfo. Deze lijst is ingedeeld 

naar geografisch gebied. 

5.2.3. Hulpverleningszondag 
De preekschetsen voor de hulpverleningszondag (febru_ari) werden geschreven door ds. B.deRomph 

(1992) , d_s. K.T. de Jonge (1993) en ds. W.C. Moerd1Jk (1994). Voor de februaricollecte zijn zoals 

gebru1keliJk folders en posters gemaakt die aan de plaatselijke kerken zijn verstrekt. 

De tweede zondag in oktober is in de Ned. Hervormde en de Gereformeerde kerken ook een zondag 

voor wereldd1akonaat. Deputaten hebben het advies van het Kerkelijk Bureau aan onze kerken om 

ook op deze zondag te collecteren overgenomen. 

5.2.4. Rondzendbrieven 
Tot medio 1992 gaven de rondzendbrieven van de werkers uit Honduras veel publiciteit voor het werk 

van deputaten aldaar. Het_ Cam_bodja-project kan worden beschouwd als opvolger van het Honduras

proiect. De aanloop van dit proJect vergde veel tijd. Er is daardoor enig vacuüm ontstaan in de infor

matIeverstrekk1ng over langlopende grote projekten. 
De bneven van de werkers in Rwanda zijn naar alle diakonieën verstuurd. 

5.2.5. Materiaal voor plaatselijke/diakonale projecten 
Het Diakonaal B_ureau maakt vaak folders voor acties van gemeenten en classicale diakonale com

missies. Deze dienstverlening van het Landelijk Bureau wordt in het land erg op prijs gesteld. Het 

bureau verzorQt documentatie op het totale gebied van de hulpverlening van onze kerken. Per project 

Is een 1nformat1eset beschikbaar. 

5.3. Toerusting 
Br. Van _Well heeft in verschill_ende gemeenten het diaklankbeeld "hulpverlening" vertoond. Het diakonaal 

bewustz11n van de ~emeente Is daardoor sterk gestimuleerd. Diakonieën ontvangen steunaanvragen van 

versche1?ene organisaties. Depu_taten hebben daarover een notitie aan de kerken beschikbaar gesteld. Via 

de classicale d1aconale_comm1ss1es komt_ werelddiakonaat met grote regelmaat aan de orde. 

Op 17 Juni 1995 Is een Jub1leumconferent1e belegd onder de titel "Dienen Wereldwijd". 

Deputaten hebben een formulier ontworpen om steunaanvragen met behulp van criteria te beoordelen 

Enkele gemeenten hebben advies gevraagd en gekregen over het onderhouden van gemeenteconta~ten in 

Oost-Europa. 

6. Projecten 

Een sp~cifi~atie van d_e in de verslagperiode gesteunde projecten is opgenomen op bijlage a bij dit rapport. 

Ter toelichting op de c1Jfers wordt het volgende vermeld: 

6. 1. Beraadsgroep Afrika, Azië 
6.1 .1. Zuid-Afrika (Venda en KwaNdebe/e) 
6.1 .1.1. Tshikevha 

In het synoderapport 1992 werd de oprichting van een christelijke school gememoreerd. Op deze 

school_ wordt gestreefd naar goed onderwijs voor zwarten, zodat de ontwikkeling van de 

Zu1dafnkaanse bevo_lking kan worden bevorderd. Inmiddels is een tweede school gestart in Nzhele 

(een and~re provincie). De bou.w van deze school vordert, zij het met horten en stoten. De politieke 

verand9.nngen In Zuid Afnka zI1n hier debet aan: de subsidie voor onderwijzend personeel aan een 

chnsteliJke school dreigt te worden verminderd. 
De belangstelling voor de school blijft overigens groot, ondanks het feit dat de ouders in belangrijke 

mate moeten bijdragen in de kosten. 

6.1.1.2. Kinderhuis Takalani 
Het kinderhuis (29 kinderen) uitgaande van de gereformeerde kerk in Venda, is een vast projekt van 

deputaten. Hoewe_l er fors bezuinigd moest worden i.v.m. het wegvallen van grote donor-organisa

ties Is het bestuur In staat gebleken door reorganisatie met de zorg voor de kinderen door te gaan. 
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6.1 .1.3. Pfarisano 
Deputaten steunden het projekt van de lyani-Bijbelschool, waar vrouwen naailes kregen. De veran
deringen in de samenleving stelde nieuwe eisen aan dit projekt, waardoor het tijdelijk is gestopt. Er 

wordt een nieuwe start voorbereid. 

6. 1. 1.4. SOS Disasterfund 
Dit fonds is ingesteld voor de hulp aan slachtoffers van rampen. Vooral de langdurige droogte 

(1992/3) vroeg onze aandacht. Mede door onze steun konden er op enkele plaatsen waterputten 

aangelegd worden. 

6.1.2. Botswana 
Via de ontwikkelingsorganisatie KURU steunen deputaten drie kleuterscholen voor 

Bosjesmankinderen in de gebieden waar drs. en mw. Visser en ds. en mw. Wessels voor de ze~ding 

werkzaam zijn. Aangezien de scholing in de landstaal Twsana wordt gegeven 1s deze voorbere1d1ng 

op het onderwijs van groot belang. De ouders van deze kinderen zijn actief betrokken en met hulp van 

buiten breidt het aantal scholen zich uit. 
Twee keer per jaar wordt met de andere Nederlandse donors van projecten onder de Bushmen in 

Botswana [Dienst over Grenzen, Gereformeerde kerk (Zending), Hervormde kerk (Werelddiakonaat) , 

Stichting Woord en Daad en de Chr. Ger. kerken (Zending en hulpverlening)] overleg gevoerd over de 

contacten in Botswana. Deze uitwisseling blijkt zeer nuttig en vruchtbaar. Eenmaal 1s een delegatie 

Bushmen op bezoek geweest en van tijd tot tijd zijn werkers die met verlof in Nederland zijn te gast. 

6. 1.3. Association Evangelicals of Africa and Madagascar (AEAM) . 
Jaarlijks steunen deputaten deze organisatie in Nairobi met /5000 voor een kadervormings-program

ma in Afrika. 

6.1.4. Eastleigh Community Centre 
De Presby1eriaanse Kerk in Oost-Afrika biedt vanuit dit centrum in verschillende vormen hulp aan 

mensen in de slums van Nairobi. Deputaten hebben een bijdrage gegeven voor o.a. een pottenbakke

rij , een weverij , behuizing, en een soepkeuken. 

6. 1.5. Nkhoma Hospita/ Malawi 
Al lange tijd hebben deputaten contacten met dit ziekenhuis, waar Corry Legemate (afkomstig uit 

onze kerk in Zierikzee) werkt. Tijdens de droogte van 1992/3 hebben wij voedings-programma's kun

nen ondersteunen. Eveneens dragen wij bij in de aanschaf van een vierwiel-aangedreven voertuig 

voor de uitvoering van de externe gezondheidszorg. 

6.1.6. Bangui/Zaire 
De collecte-opbrengst op de Schooldag 1994 is bestemd voor de Evangelisch/Theologische faculteit 

van Bangui (FATEB). Verder is steun verleend aan een bijscholings-programma van de l'Ecole 

Internationale du Protestantisme voor predikanten in Zaire. 

6. 1. 7. Projecten Sulawesi, Indonesië 
Ook in de afgelopen jaren heeft het landbouwproefterrein in Mamasa ten dienste gestaan van de 

bevolking van het Mamasagebied. De leiding van het projekt lag in handen van ds Gideon SumO)a, 

die in 1991 voor een periode van vijf jaar door de synode is aangesteld. De technisch-landbouwkundi

ge begeleiding berustte vooral bij de Duitse landbouwkundig ingenieur, ir Hans Heinrich. Het beproe

ven van rijst- en koffiesoorten is voortgezet en de bevolking is gestimuleerd en geholpen bij de ver

bouw van gewassen die een betere opbrengst kunnen opleveren. 
Naast de teelt van vis en de verkoop van kleine kweekvissen zijn nieuwe projekten van start gegaan 

waarbij jonge mensen worden geholpen met het verkrijgen _van vaardigheden die uitzicht_ kunnen 

geven op een baan. Timmeren, werken met rotan en huizenbouw behoren tot de act1v1te1ten. 

Deputaten zijn begonnen dit projekt te steunen en bekijken elk jaar of de ontwikkelingen aanleiding 

geven de hulp voort te zetten. Zo werd in de verslagperiode ook een serie cursussen mogelijk 

gemaakt waarbij jonge mensen, na persoonlijke toerusting, in de dorpen hulp boden bij allerhande 

zaken. 
In geld uitgedrukt is de hulp van deputaten voor dit projekt betrekkelijk gering. Het gaat voornamelijk 

om de subsidiring van de salarissen van de werkers op Litaksakka'. Bijzonder belangrijk blijft nog 

steeds de persoonlijke betrokkenheid die deputaten hebben met de Mamasakerk en het landbouwpro

ject, dat nog steeds in dezelfde lijn wordt voortgezet als destijds door ir De Vries werd uitgestippeld. 

6.2. Cambodja 
Sinds 1992 zochten deputaten een nieuw langlopend project; het gezondheidsproject in Honduras was in 

dat jaar beëindigd. Na zorgvuldige voorbereidingen werd besloten -opnieuw in samenwerking met ZOA 

Vluchtelingenzorg in Apeldoorn- hulp te verlenen ten behoeve van de teruggekeerde vluchtelingen en de 

intern ontheemden in Cambodja. Het gaat hier om slachtoffers van de jarenlange burgeroorlog. 
Nadat door ZOA de noodzakelijke terreinverkenning en voorbereiding had plaatsgevonden bezochten de 

deputaten W.C. Moerdijk en J.W.C. van Meppelen Scheppink, in gezelschap van de ZOA-medewerker 

Fokkema, in januari 1994 de provincies Kompong Speu en Banteay Meanchey in Cambodja. Een indruk

wekkende confrontatie. Deze beide provincies waren door de Cambodjaanse overheid aan ZOA toegewe

zen als werkterrein. Het bezoek, dat een oriënterend karakter had leidde tot een advies over een te starten 

project. In samenhang met het projectonderzoek werden in 1994 al enkele kleine projecten in Kompong 
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Speu gesteund. 
Als gevolg van gewijzigde veiligheidsomstandigheden moest het voorgenomen project worden heroverwo

gen. Met nam_e de Rode Khmer zorQde voor onaanvaardbare werk- en leefsituaties (gewapende overvallen 

etc.). Op basis van de heroverweging _werd besloten een medisch project te adopteren in de provincie 

Kompong Speu, New Oral district, Okok1. In deze regio leven ongeveer 1650 gezinnen (±7000 mensen). Als 

gevolg van het_ oorlogsgeweld vluchtten deze mensen 4 jaar geleden uit hun dorpen die ongeveer 45 kilome

ter verd~rop z1Jn gelegen. In Okok1 heersen vooral ziekten als malaria en diarrhoea. Medische staf is beperkt 
aanwezig. 
Het drinkwater is niet betrouwbaar en de oorzaak van ziekten. 
De meeste mensen drinken_water uit plassen of gaten in de grond waar ook het vee en ander gedierte zich 
laaft. Zonder nadere toelichting kan men zich een voorstelling maken hoe dit verloopt. 
In het afgelopen jaar _heeft in dit Qebied een grote droogte geheerst met als gevolg een te verwachten nij

pend voedseltekort (nJst) voor dit Jaar. Honger. Te verwachten valt dat slechts voor een periode van 3 a 4 

maanden v_oedsel beschikbaar zal zijn. De rijstvelden verkeren als gevolg van een gebrek aan kennis en 

matenalen _in een slE:~hte staat van onderhoud. Een groot deel van de populatie verkeert thans reeds in een 
slechte fysieke cond1t1e als gevolg van onder- en slechte voeding. 
In samenwe_rking met ZOA is bijzondere aandacht besteed aan een gezondheidszorgprogramma. Voor de 

u1tvoenng hiervan worden _zo mogelijk een "Medica! Programme Assistenr en een "Health Programme 

Manager" naar Cambodja uitgezonden. BIJ de samenstelling van dit rapport was de wervingsprocedure hier
voor 1n een e1ndstad1um. 
Het Cambodja-project is uit organisatorische overwegingen ondergebracht bij het Amerikaberaad. 

In 1994 werd in de classis Leeuwarden al een actie gehouden voor steun aan het nieuwe project in 
Cambodja. 

6.3. Beraadsgroep Amerika 
6.3.1. Honduras 
6.3.1 .1. Medisch project 

Het lan~lopende medische project in La Mosquitia is in deze verslagperiode beëindigd. Van 27 mei 

tot 10 Juni 1992 hebben twee deputaten, mevr. T. Witzier en br. H. Medema, het werkterrein 

bezocht. Doel van het bezoek was om vast te stellen of het project kon worden voortgezet. De con

tracten_ met de medewerkers liepen tot eind 1992. Deputaten hebben dit project vanaf 1987 uitge
voerd in samenwerking met de vluchtelingenorganisatie ZOA. De samenwerkende organisaties 

(ZOA, Hulpverlening en de Hondurese organisatie Mopawi) waren van mening dat voortzetting van 

het proJect verantwoord was. ZOA wilde haar eigen activiteiten beëindigen omdat de vluchtelingen 

uit Nicaragua inmiddels weer naar hun land waren teruggekeerd. De werk~rs hebben gevraagd om 

het werk voor een Jaar te mogen onderbreken om een discipelschaptraining in de Verenigde Staten 

te volgen. Deputaten hadden begrip voor deze wens van de werkers, maar betreurden het zeer dat 

hierdoor het werkveld een jaar zou worden verlaten. Na rijp beraad hebben Deputaten het verzoek 

van de werkers om vervroegd ontslag (per 1 september 1992) ingewilligd. Uitdiening van de con
tracten zou een voortzetting van slechts enkele maanden hebben betekend. Drie van de 

werkers wilden na de training naar Honduras terugkomen om het werk voort te zetten op basis van 

samenwerking met een kleine geloofszending "Shield of Faith" uit de Verenigde Staten. Daardoor 

kwam er een einde aan de relatie tussen de medewerkers en ons deputaatschap. Deputaten heb

ben hun waarden~g uitgesproken voor het werk dat Corrie Roorda, Joke Flikweert, Joske en Rocky 

Malloy met grote inzet hebben verncht. Helaas moeten wij melden dat uiteindelijk geen van de wer
kers naar Honduras is teruggekeerd. 
We kunnen dankbaar zijn dat er in de vijf jaar dat wij daar hebben gewerkt veel is bereikt in de pre
ventieve gezondheidszorg en in de verbetering van voeding en hygiëne onder de Miskito-lndianen. 

6.3.1.2. Drinkwaterproject 
Het drinkwaterproject, dat onder leiding stond van Rocky Malloy kwam onder verantwoordelijkheid 

van de Hondurese organisatie Mopawi. In het seizoen 1991-1992 is voor dit project een grote actie 
gevoerd in de classis Den Haag. 

6.3.1.3. Bibliotheek Moravische Bijbelschool. 
De verpleegkundigen hadden contact met de Moravische kerk, die vergelijkbaar is met de 
Hernhuttergemeenten in Nederland. In het dorp Ahuas staat een bijbelschool van deze kerk. 

Deputaten hebben een bijdrage gegeven voor de uitbreiding van de theologische bibliotheek van 
deze school. 

6.3.1.4. Geitenproject 
Deputa~en hebben in_ de_ afgelopen_ periode een bijdrage gegeven aan een geitenproject van de 
chnsteliJke _hulporganisatie Feproh in de hoofdstad Tegucigalpa. Aan 5 arme dorpen werden per 

dorp 10 geiten en 1 bok gegeven. Feproh geeft voorlichting over voeding van kinderen en over de 

verzorging van de beesten. Het project betekent een duidelijke verbetering van de voedingssituatie 

(melk) van de kinderen. Een student van de Internationale Agrarische Hogeschool Larenstein in 

Deventer, Gerhard Schouwstra, lid van de Chr. Ger. Kerk te Doornspijk heeft een half jaar stage 
gelopen bij Feproh (1992/1993). 

6.3.2. Brazilië. 
6.3.2.1. Inleiding 

In het zuiden van Brazilië, in de staat Paraná, hebben Nederlanders jaren geleden kolonies en ker

ken gesticht. De kerk van Carambef, waar ds. J.C. Hardeman tot voor kort predikant was, onder-
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steunt projecten op landbouwkundig, medisch, sociaal en onderwijs-gebied, deputaten steunen dit 
werk al vele jaren. 

6.3.2.2. Boazprojecten . 
De Boaz-commissie van Carambef, die geheel uit vrijwilligers bestaat, is actief om arme boeren te 
helpen met voorlichting en met leningen, vooral in natura (zaaizaad, kunstmest, melkvee e.d.) . Er 1s 
een technisch voorlichter in dienst van de Boazcommissie, die de bedrijven bezoekt. Er worden b1J
eenkomsten belegd waar veel belangstelling voor is. De hulp bestond in de verslagperiod~ voorts uit 
het assisteren met landbouwmachines bij alle voorkomende werkzaamheden op de bedn1ven (loon
werk). Meer dan 65 boeren maken gebruik van deze mogelijkheid. 
Voor dit project blijft in de kerken veel belangstelling bestaan. 

6.3.2.3. Medisch project . . . . .. 
De Prosar-commissie van Carambef geeft hulp op medisch gebied. Het proiect 1s b1J ons bekend 
onder de naam Ruth-project. Er zijn 4 verpleegkundigen, 4 maatschappelijk werksters en 9 plaatse
lijke gezondheidswerksters aan het werk. Er zijn poliklinieken op verschillende plaatsen 1n de om_ge
ving, waar vooral aan moeder- en kindzorg veel aandacht wordt gegeven. Daarnaast wordt voorlich
ting gegeven over hygiëne en bij voorbeeld de aanle_g :,,an groentetuinen . De gezinnen worden 
regelmatig bezocht om te kijken waar er welke hulp nodig 1s. 

6.3.2.4. Crèche Betel 
In de Crèche Betel worden kinderen opgevangen die overdag geen thuis hebben bij voorbeeld 
omdat beide ouders moeten werken . Op dit moment komen er dagelijks 170 kinderen naar de 
crèche in de leeftijd van o - 12 jaar. Driemaal per week komt er een evangeliste. Zij vertelt de kinde-
ren bijbelverhalen en leert hun liedjes. . . . . 
Deputaten dragen jaarlijks bij in de kosten van het salaris van de directrice. In de afgelopen periode 
is er in een paar gemeenten actie gevoerd om een grote professionele wasmachine_ te kunnen 
kopen voor de creche. Ook is er geld gegeven voor de aanko_op van lees- en leerboekJes voor de 
kinderen. De kinderen van de bijbelklas uit Utrecht-C hebben eigen knuffels gestuurd voor de kinde
ren van de crèche. 

6.3.2.5. Ambachtsschool/huishoudschool Esco-lar 
Vier jaar geleden is men van start gegaan met de Esco-lar. Tot hun 12e jaar ~unnen kinderen naar 
de crèche Betel gaan. Na hun 12e is er geen opvang meer, waardoor veel kinderen aan de straat 
dreigen te vervallen. Voor deze kinderen is de Esco-lar geopend. Ze kunnen er 1_9.ren t1mmer9.n, las
sen, kranen maken, houtbewerken , kleding maken, koken, en ze leren over hyg1ene en voeding. Er 
is ook een tuin waar de kinderen leren groenten e.d. te verbouwen. Er 1s veel interesse voor de 
school. In de afgelopen periode is de nieuwbouw van de school gerealiseerd ._ Eind oktober 1994 is 
de school officieel geopend. De staat heeft de bouw bekostigd. Voor de inrichting, voeding en mate
rialen is hulp van buiten nodig. Deputaten hebben hieraan steeds _bijgedragen. De gemeente van 
Zwolle heeft verschillende acties voor Esco-lar gehouden. Ook 1s er een vlucht van de Wilde 
Ganzen geweest voor dit werk. 
In 1993 heeft mevr. T. Witzier een privé bezoek aan Carambef gebracht en tegelijk voor deputaten 
alle projecten bezocht. 

6.3.3. Moeder- en kindzorg Haïti . . . . .. . 
Wil Pietersma uit het Friese Broeksterwoude werkt al een groot aantal Jaren 1n een kliniek op Ha1t1. 
Het medische werk daar is vooral gericht op de moeder- en kindzorg. Vanwege de politieke onlusten 
in 1994 moest Wil het land voor onbepaalde tijd verlaten . In die periode heeft zij drie maanden 
gewerkt in een vluchtelingenkamp in Rwanda. Ook voor ?i_t werk hebben we als ker1<en mogen bijdra
gen. Begin januari 1995 kon zij weer terugkeren naar Ha1t1. Deputaten dragen JaarliJks b1J 1n de per_so_
neelskosten. De kliniek zelf is geheel kostendekkend geworden. Dat belooft veel voor de continu1te1t 
in de toekomst. 

6.3.4. Paraguay . . . 
Harmke Visscher uit Zwolle werkte als verpleegkundige 1n het binnenland van Paraguay onder de 
Indianen. De doelstelling van het werk was primair gericht op de overlevingsmogelijkheden va_n de 
gemeenschappen en op het vergroten van de waardigheid van de Indianen . als sociale groep 1n de 
Paraguayaanse maatschappij . Het werk van Harmke bestond onder andere uit het houden van vacci
natieprogramma's, het begeleiden en onderzoeken van aanstaande moeders en alle voorkomende 
eerste hulp. Helaas is het werk eind 1994 afgebroken omdat er te weinig resultaten waren na de vele 
jaren van hulp. Men nam te weinig over en had de neiging om te "profiteren". Deputaten hebben ook 
in dit projekt bijgedragen in de salariskosten. 

6.4. Beraadsgroep Europa, Midden-Oosten en Noord-Afrika 
6.4.1 . Inleiding 

In 1992 brachten de deputaten J . Hoefnagel en B. Loonstra een werkbezoek aan Roemenië en 
Hongarije. In 1994 bezocht mw. M.P. van der Schaaf enige_projecten in Roemenië. Eén van de con
clusies van deze bezoeken was, dat hulpverlening aan Midden- en Oost Europa nog steeds hard 
nodig is, vooral structurele hulp. . . 
In de hulpverlening in deze gebieden werken vele kerken en organisaties naast elkaar en langs 
elkaar. 
Deputaten kwamen via de Stichting Steun Buitenlandse Christenen op de hoogte van het bestaan van 
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ongeveer 250 zeer arme gemeenten in Roemenië , die gezien hun geografische ligging geen enkele 
steun ontvangen . Voor kerken, die met deze gemeenten een contact willen opbouwen, is een door 
deputaten opgestelde nota ter beschikking waarin informatie wordt gegeven voor het opbouwen van 
gemeentecontacten. Inmiddels zijn enkele gemeenten bezig met het opbouwen van dergelijke contac
ten. 

6.4.2. Enquête 
Om voorlichting aan kerken en diakonieën te geven, is het nodig dat deputaten een beeld hebben van 
wat er door onze kerken aan hulpverlening in Oost-Europa wordt gedaan. Hiertoe werd in 1994 een 
enquête gehouden. De behoefte tot dit onderzoek ontstond enerzijds doordat veel aan Oost-Europa 
hulp_verlenende kerken en organisaties naast en langs elkaar heenwerken. Anderzijds omdat deputa
ten 1n toenemende mate geconfronteerd worden met vragen waar en op welke wijze hulp geboden 
kan worden. Bovendien worden regelmatig vragen gesteld omtrent de betrouwbaarheid van hulpverle
nende instanties en noodlijdende sectoren. 
Tot begin februari 1995 kwamen de reacties binnen. Van de kerken reageerde 61,5%. Uit de enquête 
komen de volgende van belang zijnde zaken en vragen naar voren: 
a. circa 80% van onze kerken is niet betrokken bij structurele hulpverlening in Oost-Europa. Wel wor

den giften gedaan aan tal van hulpverleningsorganisaties zoals Dorkas, Ondergrondse kerk, Kom 
over en help en Friedensstimme. 

b. verzoeken om bemiddeling in onderlinge gemeentelijke contacten; 
c. controlemogelijkheden omtrent de betrouwbaarheid hulpverleningsorganisaties; 
d. verzoeken tot stimulering en motivering; 
e. praktisch adviseren bij hulpverleningsprojecten; 
f. meer voorlichting. 
Het meest "populaire" land voor hulpverlening blijkt Roemenië te zijn. 
Deputaten ontwikkelen thans een beleidsplan waarin o.a. de resultaten van het gehouden onderzoek 
verwerk1 zullen worden zodat op een nog structureler wijze hulp geboden kan worden. 

6.4.3. Midden- en Oost Europa en de voormalige Sovjet Unie 
6.4.3. 1. Opvangcentrum in Budapest 

In dit tehuis worden zieken en hulpbehoevenden uit Roemenië, Bosnië, Servië en Kroatië opgeno
men. Het zijn patiënten, die voor een operatie of andere medische behandeling in hum eigen land 
niet geholpen kun_nen worden. Deputaten geven via de kerk van Ermelo steun voor voedsel, medi
camenten en kleding. 

6.4.3.2. Bouw van kerken in Roemenië en Hongarije 
In deze landen is kerkbouw van groot belang. De kerk is voor de hulpverlening aan mensen van 
centrale betekenis.Deputaten gaven steun voor kerkbouw van de Reformatus kerk in Miercurea 
Cuic, Triteni Coloni , Matezalka en Ujszasz. Van de Evangelische Roemeense Kerk ontvingen 
gemeenten uit Poiona Topuli en Constantza steun voor kerkbouw. 

6.4.3.3. Steunfonds predikanten 
Tractementen en pensioenen van Roemeense predikanten en predikantsweduwen zijn erg laag. De 
gezinnen van de predikanten en hun weduwen verkeren daarom vaak in grote armoede. Via een 
decaan van het district Cluj geven Deputaten jaarlijks een vaste bijdrage. 

6.4.3.4. Carit San te Tirgu Mures, Roemenië 
De gezondheidszorg is in Roemenië slecht en vaak corrupt. Carit San is een polikliniek, opgericht 
door de Reformatus Kerk, waar de armsten gratis geholpen kunnen worden. Deputaten steunden dit 
project in 1993. Carit San is eveneens bezig met de bouw van een ziekenhuis. Dit project wordt 
door deputaten kritisch gevolgd gezien de juridische en economische onzekerheden. 

6.4.3.5. Kinderkampen in de voormalige Sovjet Unie 
Elk jaar worden door de niet- geregistreerde Baptisten gemeenten kinderkampen georganiseerd, 
met hulp van de Stichting Friedensstimme. Friedensstimme zorgt voor voedsel , medicijnen en kin
derbijbels. Deputaten steunden dit project. 

6.4.3.6. Kinderopvangcentrum teAlbesti, Roemenië 
De Roemeense Evangelische kerk is bezig met de bouw van een kinderopvangcentrum in Albesti. 
Deputaten droegen hieraan bij via de gemeente "Eben Haëzer" te Sliedrecht. 

6.4.3. 7. Gáspar Károli Reformatus Universiteit in Budapest 
Deze Universiteit, opgericht door de Reformatus Kerk van Hongarije, is in 1993 van start gegaan. 
De Universiteit houdt zich in eerste instantie bezig met de opleiding van leraren voor het christelijk 
voortgezet onderwijs in Hongarije en omgeving. Deze instelling is dienstbaar voor kerk en maat
schappij. Deputaten steunden dit initiatief via Educa Transfer International te Amersfoort. 

6.4.3.8. Christelijk Gymnasium in Nagybereg, Oekraine 
Dit is het eerste christelijke gymnasium in dit land, gestart door de Reformatus kerk van de 
Oekraine. Deze school is bedoeld om straks predikanten en leraren te kunnen opleiden voor kader
vorming ten behoeve van kerk en maatschappij. Deputaten gaven een bijdrage. 
Verder werd steun verleend voor de bouw van het diakonaal centrum in Cluj, voor de broodfabriek 
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in Albanië, voor voedseltransporten naar Siberië en voor de vertaling in het Pools van het leerplan 
"Bijbelwerk voor Vertellen en kind". 

6.4.4. Het Midden-Oosten en Noord Afrika 
6.4.4. 1. Inleiding 

De aanwezigheid van christelijke hulpverlening in Israël blijft onverminderd noodzakelijk. De~e hulp 
geeft uitdrukking aan de christelijke solidariteit met het Joodse volk. Ook de Mess1as-behJdende 
Joden hebben de aandacht van deputaten. Met deputaten Israël is contact voor het volgen van 
enige projecten. . 
De positie van de kerk in de Arabische wereld is zorgelijk, vanwege het vertrek van vele christenen 
uit die landen én vanwege het opkomend fundamentalisme. Deputaten trachten via d1akonale pro
jecten de christelijke gemeenten in de Arabische wereld te steunen. 

6.4.4.2. Eben-Haëzer in Haifa 
Dit is een christelijk bejaardentehuis. De bewoners zijn voor het grootste deel Messias-belijdende 
Joden. Ook enkele Arabische christenen zijn opgenomen. Het tehuis is grotendeels aangewezen op 
steun uit het buitenland . Deputaten dragen al een groot aantal jaren bij in de exploitatie van dit 
tehuis. 

6.4.4.3. Kfar Shau/, Jeruzalem 
Kfar Shaul is een psychiatrisch ziekenhuis, waar ongeveer 240 patiënten worden verpleegd. Onder 
de bewoners zijn ook Russische immigranten en enkele Palestijnen. Renovaties van oude gebou
wen en de bouw van 2 psycho-geriatrische afdelingen werden in 1994 gerealiseerd. 

6.4.4.4. Ham/in Hospitaal, Libanon 
Dit christelijk ziekenhuis in Hamana is een teken van hoop in dit land, dat jaren verscheurd werd 
door haat en oorlog. iedereen, ongeacht ras of geloof, kan hier medische hulp verkrijgen. Er is een 
nieuwe christen-directeur gekomen, die bezig is het ziekenhuis weer een plaats te geven in de 
regio. Deputaten steunen dit ziekenhuis via de Morgenland Zending. 

6.4.4.5. Dagverblijf verstandelijk gehandicapte kinderen in Cairo . 
In Cairo is een christelijk dagverblijf, waaraan de Koptische Kerk haar medewerking verleent. Naast 
christelijke kinderen worden ook moslim-kinderen opgenomen. Deputaten steunen dit project. 

6.4.4.6. Uitgeverij Kinderwereld, Cairo 
Deze uitgeverij drukt en verspreidt tienduizenden christelijke kinderboeken in de Arabische wereld. 
Deputaten steunden dit project totdat de uitgeverij in 1994 self- supporting werd. 

6.4.4. 7. Opvang Soedanese vluchtelingen in Cairo 
De plaatselijke Protestantse kerk heeft een ontwikkelingsprogramma voor de opvang en begeleiding 
van vluchtelingen uit Soedan . Deputaten droegen hieraan bij . 

6.4.4.8. Dorpsproject Sarakna, Egypte . . 
Sarakna is een christelijk dorp met ongeveer 5500 bewoners, midden in Egypte. Er heerst grote 
werkeloosheid , armoede en analfabetisme. De Koptische Orthodoxe kerk heeft een ontwikkelings
plan gemaakt waaraan deputaten voor enige jaren steun verlenen. De begeleiding is in handen van 
de heer C. Huisman {Chr.Ger. kerk van Leiden) . 
Verder verleenden deputaten steun aan het project "vertaling Matthew Henry in het Arabisch", aan 
een dorpsproject van de Faith Church in Cairo, aan de Arabische Wereldzending t.b.v. het Huis van 
de Hoop in Marseille (een opvanghuis voor Arabische christenen) en t.b.v. de christelijke gemeente 
in Marokko. 

6.4.5. Frankrijk 
Deputaten droegen bij aan structurele ondersteuning van de vrije faculteit voor de Gereformeerde 
Theologie te Aix-en-Provence, gezien het belang van deze faculteit voor het gereformeerde protestan
tisme in Frankrijk. 

6.4.6. Nederland 
6.4.6.1. Algemeen 

De hulpverlening in eigen land ligt voornamelijk op maatschappelijk terrein. Zoals de zorg voor 
vluchtelingen, voor Nederlandse gevangenen in het buitenland en voor drugverslaafden. W1J hebben 
de indruk, dat de problematiek toeneemt. 

6.4.6.2. Vluchtelingen 
De christelijke organisatie ZOA verleent hulp aan vluchtelingen in Nederland. Dit werk breidt zich uit 
en omvat ook hulp bij het zoeken van werk en bij de relatieproblemen. Deputaten steunen vooral het 
werk onder Vietnamese vluchtelingen . 

6.4.6.3. Bezoek aan gevangenen in het buitenland 
De Stichting Epafras zorgt voor bezoek en aandacht voor de bijna 1000 Nederlandse gevangenen 
in het buitenland. Behalve bijbels, boeken en kleding stuurt Epafras regelmatig een blad toe aan de 
gevangenen. Deputaten dragen aan dit werk bij. 
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6.4.6.4. Het Evangelisch Begeleidingscentrum, 't Harde 
Het EBC geeft concrete hulp en begeleiding aan jonge mensen met verslavings-en psycho-sociale 
problemen. De activiteiten vinden plaats binnen 3 centra en een woonproject. Deputaten steunen dit 
project. 
Verder verleenden Deputaten steun aan Stichting De Hoop in Dordrecht, Rehoboth in Emmeloord 
en Kuria in Amsterdam. 

6.4.6.5. Stadspastoraat Alkmaar 
De stichting "Stadspastoraat Alkmaar" begeleidt evangelisatie-activiteiten in Alkmaar. Er werd een 
pand aangekocht, dat gaat fungeren als aanloophuis voor prostituées. Deputaten dragen bij in de 
exploitatiekosten van dit aanloophuis. 

6.4.6.6. Steun voor buitenlandse studenten aan de Theologische Universiteit 
De generale synode van Apeldoorn 1992 verzocht deputaten om desgevraagd garant te staan voor 
de kosten van buitenlandse {theologische) studenten die niet afkomstig zijn uit één van de zendings
gebieden en aan de hand van de opgedane ervaringen aan de synode van 1995 voorstellen te doen 
om ~o nodig tot fondsvorming over te gaan. In 1993 heeft het college van hoogleraren een garant
stelling gevraagd voor een student afkomstig uit Korea. Deze garantie is verstrekt, maar betrokkene 
heeft hierop geen beroep gedaan . De garantietermijn is inmiddels verstreken. De Stichting 
Evangelische Toerusting Afrika vroeg steun voor een promotiestudie van een andere student. Bij 
het samenstellen van dit rapport waren de besprekingen over deze aanvraag nog niet afgerond. 
Het Is te verwachten dat meer aanvragen zullen volgen. Naar de mening van deputaten is het niet 
gewenst dat voor dit doel substantiële bedragen ten laste van de reguliere hulpverleningsbudgetten 
komen. Deputaten zijn bereid om samen met deputaten Buitenlandse Zending en deputaten voor 
het Financieel Beheer van de Theologische Universiteit de mogelijkheden te onderzoeken om tot 
fondsvorming over te gaan . 

6.5. Kleine projecten 
Zoals bekend verstaan deputaten onder kleine projecten (ook wel B-projecten genoemd) in het algemeen de 
proiecten die niet rechtstreeks door hen worden gesteund, maar die worden aanbevolen op de jaarlijkse pro
jektenlijst. Diakonieën en verenigingen maken voor acties en collecten gebruik van deze lijst en dragen in 
veel gevallen de opbrengsten aan deputaten af, waarna doorbetaling plaatsvindt. De opbrengsten en de 
afdrachten van/voor deze projekten vallen feitelijk buiten de begroting van deputaten. In 1995 zal een dis
cussie plaats vinden over de vraag of hierin verandering moet komen. Vooruitlopend daarop hebben deputa
ten voor sommige projekten uit eigen middelen reeds bedragen aangevuld. Dit betreft dan projekten waar
voor weinig gelden uit de kerken {of van derden) zijn binnengekomen . 
Een overzicht van de ontvangen en doorbetaalde bedragen is opgenomen in bijlage b bij dit rapport. 

6.6. Rampenhulp 
Deputate.n doen bij grote rampen een oproep in De Wekker aan de kerken en gemeenteleden. Zo'n oproep 
heeft alt1Jd twee kanten: een verzoek tot voorbede en een verzoek om giften of een collecte . Besloeg vroe
ger een ramp meestal een beperkte periode, nu komen langdurige noodsituaties meer voor. Te denken is 
aan de situatie in het voormalige Joegoslavië en aan de oorlog in Rwanda. De hulp aan Rwanda is voor een 
deel besteed aan de kosten van leden van onze kerken: Philip van Dijk uit Baarn, Wil Pietersma uit 
Broeksterwoude en Aleid Westerveld uit Dokkum. Hun rondzendbrieven zijn naar alle diakonieën verstuurd. 
De scheiding rampenhulp en structurele hulp is niet altijd meer scherp te trekken. 
Verder kunnen deputaten attenderen op hulp die geboden is aan getroffenen door de watersnood in Limburg 
rond de Maas eind 1993/begin 1994. De binnengekomen collecten hebben we gegeven aan de diakonie van 
de Gereformeerde Kerk Vrijgemaakt te Venlo. Ook aan de {dreigende) watersnood in februari 1995 werd 
door deputaten aandacht besteed. Veel gemeenten collecteerden en droegen de opbrengsten aan deputa
ten af. Bij de samenstelling van dit rapport was over de definitieve bestemming van de binnengekomen gel
den nog geen besluit genomen. 
De rampenhulp is gespecificeerd in bijlage c. 

7. Financiën 

7. 1. Februaricollecte 
De opbrengst van de februaricollecte (waarin begrepen de bijdragen van de kerken die de omslag afdragen) 
bedroeg: 

1992 
1993 
1994 

f 295.000 
f 348.000 
f 366.000 

Gemiddeld f 336.000 

(1989 
{1990 
(1991 

f 302.000) 
f 274.000) 
f 283.000) 

(f 286.000) 

Uit de cijfers blijkt dat er in 1993 sprake is van een sterke stijging van de opbrengsten. Dit is het directe 
gevolg van het gewijzigde beleid van de generale synode in 1992; voor het eerst in een lange periode vond 
een substantiële aanpassing van de minimum bijdrage uit de kerken plaats. Bedroeg deze in de jaren 1986 
tot en met 1992 onveranderd /1 ,90 per lid, in 1992 stelde de synode de omslag voor 1993 tot en met 1995 
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vast op f 3,20. Dit bedrag is gesplitst in f0 ,80 voor de apparaatkosten en f2 ,40 voor de p_rojekten. De 
gemeenten worden geacht dit laatste bedra_g op te brengen uit andere bronnen dan de _kerkehjke hu1sh?u
ding. Het spreekt voor zich dat deputaten bijzonder Zijn ingenomen met het synodebesluit 1992. zoals bhjkl, 
stijgen de jaarlijkse opbrengsten hierdoor met ongeveer f50 .000! 

7.2. Algemene giften 
De algemene giften vertonen het volgende beeld: 

1992 f 60.700 (1989 f 53.400) 
1993 f 73.400 (1990 f 43.700) 
1994 f 68.200 (1991 f 46.900) 

Gemiddeld f 67.400 f 48.000 
----------

Bij het oktobemummer 1994 van het blad "Doorgegeven" is het jubileumboekje Dienen Wereldwijd en_ een 
acceptgirokaart bijgesloten. Tot en met 31 december1994 reageerden 5.900 leden van onze kerken hierop 
met een gift; tot de genoemde datum werd ruim f147.000 ontvangen. De produkt1e- en verzendkosten van 
het boekje (!135.000) werden hierdoor ruimschoots gedekt. Ook 1n de eerste maanden van 1995 werden 
terzake nog veel giften ontvangen. 

7.3. Giften eigen projekten .. . . . . . . 
Er is in deze verslagperiode opnieuw sprake van een sterke sl1jg1ng van spec1f1eke giften voor eigen projek-
ten. De volgende cijfers geven dit aan: 

1992 
1993 
1994 

f 204.000 
f 164.000 
f 152.000 

Gemiddeld f 173.000 

(1989 
(1990 
(1991 

f 150.000) 
f 127.000) 
f 135.000) 

f 137.000 

7.4. Statistische gegevens 
Samenvattend overzicht van de opbrengsten t.b .v. de kas van deputaten: 

1992 1993 1994 

Gemiddelde opbrengst februari-
f 4,57 f 4,75 collecte per lid f 3,89 

Door G.S. vastgestelde omslag f 1,90 f 3,20 f 3,20 

Aantal gemeenten dat niet afdroeg 3 3 3 

Aantal gemeenten dat de 
48 43 35 vastgestelde omslag afdroeg 

Aantal gemeenten dat minder 
2 32 22 afdroeg dan de omslag 

Aantal gemeenten dat meer 
132 108 126 afdroeg dan de omslag 

Opvallend is dat het aantal gemeenten dat minder afdraagt dan de vastgestelde omslag in 1993 sterk stijgt. 
Dit heeft te maken met de reeds genoemde "splitsing" die de GS 1992 in de omslag heeft aangebracht. In 
1993 waren er 13 gemeenten die alleen de omslag voor apparaatkosten (f0,80) afdroegen; in 1994 waren 
dat er 11 . Deputaten hebben met deze gemeenten contact gelegd, omdat mag worden aangenomen dat 
deze gemeenten de strekking van het synodebesluit met geheel hebben begrepen . . . .. 
Een overzicht van de opbrengsten van de februancollecte, gespec1f1ceerd naar classis , 1s opgenomen op bij-

lage d. · f30 60 H. rb.. t d De hoogste opbrengst per lid was in 1992 f16,66, in 1993 f25,60 en 1n 1994 . . 1e IJ moe war en 
opgemerkt dat een groot aantal gemeente~ naast de afdracht van de februancollecte of de _om_slag ook b1J
dragen in eigen projekten van deputaten of 1n aanbevolen proJekten. Omdat deze b1Jdragen met 1n alle geval
len per gemeente zijn geregistreerd, kunnen hiervan geen stat1st1sche gegevens worden verstrekt. 

7.5. Exploitatie-overzichten 
De exploitatie-overzichten sluiten met de volgende saldi: 
1992 nadelig f 61 .000 
1993 batig f 137.000 
1994 nadelig f 134.000 . . 
In bijlage e is de samenstelling van de explrntat1eresultaten opgenomen. 
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Deputaten streven er al een aantal jaren naar het surplusvermogen in enkele tranches te besteden (het sur
plusvermogen is het bedrag dat uitgaat boven het weerstandsvermogen van f150.000). Omdat in 1992 het 
gezondheidsprojekt in Honduras vrij onverwacht werd beëindigd en omdat de inkomsten uit de kerken sterk 
stegen, kon deze doelstelling in 1993 niet worden bereikt, waardoor in dat jaar een deel van de "overtollige" 
middelen beschikbaar bleef. Het is namelijk niet altijd op korte termijn mogelijk om grote bedragen op een 
verantwoorde wijze te besteden. Het beleid van deputaten is er op gericht om grotere projekten gedurende 
een aantal jaren (tenminste drie) te steunen en de beoordeling van grotere projekten vraagt in sommige 
gevallen vrij veel tijd. Als het gezondheidsprojekt in Cambodja slaagt, kan daarmee meer structuur in de 
begroting en het bestedingspatroon van het deputaatschap worden aangebracht. 

7.6. Vermogenspositie 
Het vermogen van het deputaatschap bedraagt per 31 december1994 f240.000 ; dit is dus nog f90.000 
meer dan de gewenste omvang van het weerstandsvermogen. Voor het verloop van het vermogen over de 
periode 1januari 1992 tot en met 31december1994 wordt verwezen naar bijlage f. 

7. 7. Beleggingen 
In het synoderapport 1992 werd gewag gemaakt van het besluit van deputaten om een deel van het vermo
gen te beleggen in certificaten van de Ecumenical Development Cooperative Society (EDCS). Dit besluit 
werd in 1993 geëffectueerd door een deelname van f50.000. De EDCS investeert met de gelden van de 
participanten (in het algemeen kerken) in ontwikkelingsprojecten in de derde wereld. Op deze wijze wordt 
een deel van het geld van deputaten dat niet voor directe hulpverlening benodigd is, gebruikt om armen in 
de wereld te helpen vooruit te komen. De participatie in EDCS levert een gering rendement op (in principe 
2% per jaar). 

7.8. Begroting 
In bijlage g van dit rapport is de begroting van deputaten opgenomen over de jaren 1996, 1997 en 1998. De 
gedachte van de GS 1992 volgend zou de begroting uit twee onderdelen moeten bestaan, te weten: 
• de ondersteuning van de projekten waarvoor de gemeenten de februaricollecte en/of de omslag afdragen; 
• de algemene kosten waarvoor de GS een afzonderlijke omslag vaststellen. 
De laatstbedoelde omslag is in 1992 op f0,80 per lid vastgesteld. Dit bedrag is niet voldoende om de alge
mene kosten te dekken: in de jaren 1992 tot en met 1994 bedroegen deze kosten gemiddeld f92.000, dit is 
ongeveer f1 ,25 per lid. Hierbij moet worden opgemerkt dat de kosten over 1993 en 1994 nog enigszins zijn 
geflatteerd, omdat de GS 1992 besloot om de bijdrage van deputaten Hulpverlening aan het Diakonaal 
Bureau ad f20 .000 te schrappen. De kosten van het Diakonaal Bureau over 1993 tot en met 1995 komen op 
basis van het synodebesluit ten laste van deputaten Adma, met uitzondering van de kosten van secretarile 
ondersteuning, die door de GS worden gedragen. 
Het is te verwachten dat de diakonale deputaatschappen een afzonderlijk voorstel aan de GS 1995 zullen 
doen over de organisatie van het Diakonaal Bureau en de toerekening en de verdeling van de kosten daar
van. Omdat bij het totstandkomen van dit rapport de details van dat voorstel nog niet bekend waren, is voor 
de begroting 1996-1998 uitgegaan van een constructie die lijkt op die van voor 1993. Voor deputaten 
Hulpverlening komt deze constructie neer op een "solidariteitsbijdrage" aan deputaten Adma ter grootte van 
f25.000 per jaar. Indien hierover met deputaten Adma overeenstemming wordt bereikt, zal de motivering 
hiervan in het bedoelde voorstel worden opgenomen. 
Concreet houdt dit in, dat het verzoek van deputaten KAB om vaste, voorgecalculeerde bijdragen aan KAB 
in de begrotingen 1996-1998 op te nemen, (nog) niet is overgenomen. 
Deputaten zijn de GS 1992 zeer erkentelijk voor de aangebrachte onderverdeling van de omslag en stellen 
het op prijs dat dit onderscheid gehandhaafd blijft. Op basis van bovenvermeld uitgangspunt komt de jaarbe
groting van de algemene kosten van deputaten uit op ongeveer f125.000, of wel f1 ,65 per lid. Deputaten 
realiseren zich dat een verhoging van de omslag van f0,80 tot f1 ,65 niet realistisch is en hebben onder
zocht of er ook op andere wijze kosten kunnen worden gedekt. In dit verband kan worden vermeld dat met 
deputaten Zending de afspraak is gemaakt dat deputaten één maal per jaar een acceptgirokaart bijsluiten bij 
het blad Doorgeven. Aangenomen kan worden dat de opbrengst van via deze kaart gevraagde vrijwillige bij
drage van de kerkleden de kosten van de produktie en de verzending van het blad zullen goedmaken. Bij de 
berekening van de omslag voor de algemene kosten van het deputaatschap zou dit onderdeel daarom bui
ten beschouwing kunnen blijven. De kosten die door de omslag moeten worden gedekt, komen dan uit op 
f80.000, of wel f1 ,05 per lid. 
Het deputaatschap is voornemens de projekt-activiteiten tenminste op het bestaande niveau te handhaven. 
In verband daarmee wordt gevraagd de minimumbijdrage voor de projekten te handhaven op het bestaande 
niveau. Met toepassing van een inflatiefactor van 2_ % per jaar komt dit uit op f2,60 per lid. 

8. Beleid 

Zoals in het rapport aan de G.S. van 1992 was vermeld bestond het voornemen om meer aandacht te 
besteden aan de voorlichting van kerken en kerkeraden, één van de opdrachten van het deputaatschap. 
Ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van het deputaatschap stelden deputaten het boekje "Dienen 
Wereldwijd" samen. Dit boekje is aan alle chr. ger. adressen toegezonden. 
Ook wordt een conferentie georganiseerd in de zomer van 1995, om de bezinning op en de betrokkenheid 
bij hulpverlening onder kerkleden in het algemeen en diakenen in het bijzonder te stimuleren. De titel van het 
boekje is ook het thema van de conferentie. 
"Dienen Wereldwijd" weerspiegelt iets van de aard van hulpverlening. De wereld wordt steeds kleiner door
dat de mens mobieler wordt en sommige gebieden die eerst nagenoeg gesloten waren -zoals Oost-Europa-
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nu veel toegankelijker zijn. Dit heeft tot gevolg dat de hulpverlening in veel gevallen kan worden verdiept tot 

een gelijkwaardige wederkerige relatie die ook ons verrijkt. Bovendien betekent wederkerigheid in de hulp

verlening dat de eigen verantwoordelijkheid van de hulpvrager in het aanwenden van de geboden hulp wordt 

gerespecteerd. Het vragen van verantwoording van de bestedingen , hoe belangrijk op zichzelf, mag niet het 

karakter van bevoogding hebben. 
Wederkerigheid in de hulpverlening kan concreet gestalte krijgen in een gemeentecontact met kerken in 

Oost-Europa. Met name de Reformatus-kerken in Roemenië komen daarvoor in aanmerking: zij zijn confes

sioneel nauw met ons verwant en erg behoeftig . Verschillende kerken alhier zijn zo'n contact aangegaan, 

vaak door bemiddeling van deputaten, die daartoe samenwerken met de Coördinatiecommissie Roemenië 

van de stichting Steun Buitenlandse Christenen, welke organisatie de Ned. Gerei. en de Chr. Ger. kerken 

van dienst wil zijn . In deze gemeentecontacten blijkt hoe belangrijk het is om op voet van gelijkwaardigheid 

met elkaar om te gaan en de culturele eigenheid van de ander te respecteren en te waarderen. Ten behoeve 

van deze contacten willen deputaten de kerken graag van advies dienen. Dit heeft al geresulteerd in het 

opstellen en beschikbaar stellen van richtlijnen die voor het welslagen van een gemeentecontact van belang 

zijn. 
De aandacht voor wederkerigheid is een voorbeeld voor de manier waarop een ander trefwoord in de hulp

verlening functioneert: gerechtigheid. Gerechtigheid betekent in de hulpverleningsrelatie dat zowel de hulp

verlenende als de hulpvragende partij tot haar recht komt. Voorts betekent dit begrip dat voorkomen moet 

worden dat binnen een samenlevingsverband sommigen eenzijdig worden bevoordeeld. Dit zou jaloezie 

kunnen wekken en spanningen oproepen. 
Het behandelen en beoordelen van de vele verzoeken om hulp is zeer tijdrovend. Bovendien leidt het toewij

zen van giften vaak niet tot een uitgebreid contact, wat wel gewenst wordt. Daarom is in principe besloten 

om niet meer (alleen) passief af te wachten welke verzoeken worden gedaan om die vervolgens te beoorde

len, maar om actief contacten te leggen en het aantal projecten terug te brengen van vele kleine tot enkele 

grotere. 
Het deputaatschap is, zoals gezegd, verdeeld in drie beraadsgroepen. 

Omdat er acht deputaten zijn betekent dit dat minstens één deputaat in twee beraadsgroepen zitting heeft. 

Bovendien bestaat er een commissie publiciteit en toerusting die ook de nodige tijd vraagt. Deputaten voelen 

zich bij de toename van het werk overbelast. Daarom achten zij uitbreiding van het deputaatschap met min

stens één deputaat noodzakelijk. 

9. Voorstellen 

Deputaten doen de generale synode de volgende voorstellen: 

1. Goedkeuring te geven aan het gevoerde beleid over de periode 1992-1994; 

2. Opnieuw deputaten te benoemen; 
3. Het deputaatschap uit te breiden met één deputaat; 

4. De functies van secretaris en penningmeester van het deputaatschap te ontkoppelen en de instructie 

hieraan aan te passen; 
5. De begroting over de jaren 1996 tot en met 1998 goed te keuren; 

6. De omslag voor de algemene kosten van het deputaatschap vast te stellen op /1 ,05 per lid en de mini

mum bijdrage voor de projekten te bepalen op /2,60 per lid; 

7. Het deputaatschap op te dragen om samen met deputaten Buitenlandse Zending en Deputaten voor het 

Financieel Beheer van de Theologische Universiteit de mogelijkheden te onderzoeken om tot fondsvor

ming voor de steun aan buitenlandse studenten over te gaan. 

Bijlage 30.1 

OVERZICHT EIGEN PROJECTEN 

1. Europa, Noord Afrika, Midden-Oosten 

Ebenezer Home, lsrael 
Kfar Shaul, lsrael 
Uitgeverij Kinderwereld 
Opvangwerk in Cairo 
Hamlin Hospital , Libanon 
Vluchtelingenwerk Vietnamezen in Ned. 
Kinderkampen in de vm Sovjet Unie 
Kerkbouw Mateszalka Hongarije 
Steunfonds predikanten 
Bijbelstudies Cyprus 
Bouwproject De Schutse 
Kerkbouw Ujszasz Hongarije 
Hulp Sudanezen in Caïro 

1994 
f 

15.000 
3.451 
5.000 

10.000 
20.000 
15.000 

4.700 
4.000 
3.000 
3.500 
5.000 
5.000 
5.333 

1993 
f 

15.000 
15.000 
10.000 
10.000 
10.000 
15.000 
10.000 

4.000 

W.C. Moerdijk, voorzitter 
H. Medema, secretaris 

1992 
f 

15.000 

10.000 
10.000 
10.000 
15.000 

4.000 
3.000 

Epafras, hulp gevangen in het buitenl. 
V.C.O. in de sub-Karpaten 
Stichting Stadspastoraat Alkmaar 
Koptisch Orthodoxe Kerk in Egypte 
Stichting Rehoboth , Emmeloord 
Gymnasium in Nagybereg, Oekraïne 
Gereformeerde kerken in Frankrijk 
Dagverblijf gehand. kinderen, Cairo 
Huizenbouw in Addis Abeba 
Four Homes of Mercy, Jeruzalem 
Kind en Wereld , leerplan Polen 
G.Z.B. , Matthew Henry vertaling 
Kerkbouw in Roemenië e.d. 
Universiteit in Hongarije 
Huis van Hoop, Marseille 
Steun Marokkaanse kerken 
Ned. Chr. Bond voor Doven 
Faith Church Cairo 
Calvijn Congres 
Christelijke Emigratie Centrale 
Conferentie Zondagschoolleiders 
Bibliotheekproject in Frankrijk 
Bouw Diakonaal Centrum in Cluj, 
Roemenië 
Trasportkosten voedsel Siberië 
Broodfabriek Albanië 
Opvangcentra in Boekarest 
en Boedapest 

Totaal Europa etc. 

2. Afrika, Azië 

landbouwproject Sulawesi en samenhang 
Vendaschool 
Pre-school East Hanahai, Botswana 
Takalani Kinderhuis, Venda 
SOS-disasterfund, Venda 
Ass. Evang. of Africa & Madagascar 
Vertaalwerk Muna, lndonesia 
Onderw. en voeding kinderen Z-Soedan 
Tahan Baby Home, Birma 
Christenen in Angola 
Diakonaat Ger. kerk KwaNdebele 
E.C.C. Nairobi 
Opleiding predikanten in Zaire 
Pfarisano, Venda 
Bejaardentehuis Sri Lanka 
Stichting EVTA 
Ditsobotla Association 
Werkgelegenheidsproject Filippijnen 
Gezinstuinen in Botswana 
Rohingya-vluchtelingen in Birma 
Stichting Kuria 

Totaal Afrika en Azië 

3. Amerika en Cambodja 

Boaz-project, Carambef, Brazilië 
Ov. projecten Carambef en Arapotf 
Opvang straatkinderen Sao Paulo 
Moeder- en kindzorg, Haïti 
Gezondheidsproject Honduras 
Overige projecten Honduras 
Nieuw project Cambodja 
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5.000 
15.000 
15.000 
24.768 

5.000 
5.500 

15.000 
10.000 
25.000 

5.000 
10.000 
18.250 

500 

253.002 

1994 
f 

26.739 
40.000 
33.000 
15.000 
10.000 
10.000 
7.000 

25.000 
17.550 
5.000 

189.289 

----====== 

26.762 
64.000 

25.980 

107.240 

7.522 
10.000 
5.000 
5.000 

600 
5.000 
2.000 

5.000 

129.122 

1993 
f 

27.839 
20.000 

24.831 

5.000 
7.000 

5.145 
5.000 
5.000 
7.500 

10.000 
2.100 

10.000 
4.390 

133.805 

14.420 
27.800 
15.000 
15.000 

10.000 
62.500 

5.000 

11.277 

1.200 

2.500 
3.000 
4.000 

10.000 
10.000 
10.000 

10.000 

133.977 

1992 
f 

29.370 
50.000 
28.590 
15.000 

5.000 
7.000 

6.605 

17.367 
25.000 

2.500 

186.432 

30.296 
35.800 

15.000 
134.457 

19.105 
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Totaal Amerika en Cambodja 223.982 144.720 

---------- ----------

666.273 407.647 
Totaal eigen projecten ---------- ----------

Bijlage 30.2 

OVERZICHT PROJEKTEN VAN DERDEN 

1994 1993 

f f 

1.549 6.665 
Ziekenhuis Kfar Shaul, lsrael 1.953 1.642 
Gevangenen buitenland 5.464 6.628 
Kinderhuis Jemima, Bethlehem 8.197 2.137 
Stichting De Hoop 7.976 14.629 
Opvangcentrum Boedapest ... 15.242 20.094 
Polikliniek Carit San Roemerner 2.083 260 
Kerkbouw Roemenië 8.810 255 
Predikanten Roemenië 7.368 1.843 
Hulp ontheemden Mindanao, Filipp. 

5.268 11.365 
Babyhuizen in India en Birma . 1.910 1.300 
Gezondheidspr.Paraguay (H.V1sscher) 

2.324 5.272 
Dagverblijf gehandicapten Caïro 2.230 3.529 
Nkhoma Hospitaal Malawi (C. Legemate) 

4.438 12.858 
Ziekenhuis Botswana 
Leprabestrijding lndonesia 8.617 10.033 
(Z. Kamphuis) 8.002 24.918 
Sloppenwijken in Nairobi . . 1.306 2.684 
Vluchtelingenwerk Malawi (M. Kleine) 

4.682 25 
Zondagsschoolmateriaal Nepal 300 1.418 
Kinderkampen in de v.m. Sovet-Unie 

Kleine projecten in Botswana 
4.658 

6.722 
Kerkerlproject KwaNdebele 9.720 
Moeder en kindzorg Haïti (W. Pietersma) 4.826 
Voedselhulp Roemenië 1.127 
Rehoboth, opvang mensen in nood 

17.205 10.133 
Diverse organisaties 

Totaal 
119.582 160.083 

-----------------

Bijlage 30.3 

OVERZICHT GIFTEN VOOR RAMPEN 

1994 1993 

Honger en droogte in Afrika 
Oorlogslachtoffers in Joegoslavië 

Idem in Rwanda 
Aardbeving in India 
Giften voor andere rampen 

Totaal 

Bijlage 30.4 

f 

13.961 
44.529 

376.451 
8.250 

17.724 

460.915 

f 

57.240 
77.197 

94.180 
3.944 

232.561 

Opbrengsten februari-collecte (exclusief nagekomen afdrachten) 

Gemiddelden 

Classis 

Groningen 

Opbrengsten 
1992 

f 
20.029 

1993 
f 

29.189 

1994 
f 

34.645 

per lid 
1992 

f 
4.07 

1993 
f 

6.00 

234.658 
======----

555.067 
-------

1994 
f 

7.23 

1992 
f 

1.794 
573 

13.017 
4.427 
1.125 

425 
3.100 

766 
3.103 
3.046 

125 
500 

2.021 
10.792 

10.932 

2.997 
4.779 
5.932 

525 
9.759 

79.738 

1992 
f 

489.876 
51.218 

21.620 

562.714 

3jr 
f 

5.75 

Hoogeveen 
Leeuwarden 
Zwolle 
Amersfoort 
Apeldoorn 
Utrecht 
Amsterdam 
's Gravenhage 
Haarlem 
Dordrecht 
Middelburg 
Rotterdam 

Totalen 

Bijlage 30.5 

14.289 
22.623 
25.989 
34.729 
23.029 
26.846 
12.521 
27.900 
21.251 
23.005 
16.829 
25.508 

294.547 
-------
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17.173 17.171 3.91 4.69 
22.293 22.444 3.63 3.59 
34.306 34.514 2.70 3.50 
43.196 52.055 3.00 3.70 
21.585 23.967 4.29 4.06 
29.123 31.249 4.46 4.82 
12.777 13.327 5.19 5.53 
35.750 32.273 5.30 6.86 
31.107 21.094 4.69 6.89 
22.871 29.777 3.55 3.51 
18.295 18.094 4.76 5.12 
28.692 28.074 4.16 4.75 

346.354 358.684 3.89 4.57 

SAMENVATTENDE EXPLOITATIE-OVERZICHTEN 

BATEN 

f 
Februaricollecte/ 
bijdrage kerken 
Giften algemeen 
Bijdragen jubileumboekje 
Giften voor eigen projekten 
Giften kleine projekten 
Giften voor rampenhulp 
Interest 

Totaal baten 

LASTEN 
Eigen projekten 
Kleine projekten en rampen 
Algemene kosten 
Kosten jubileumboekje 

Totaal lasten 

Nadelig saldo 

Batig saldo 

Bijlage 30.6 

Vermogen per 1 januari 1992 
Nadelig saldo 1992 

Vermogen per 31 december 1992 
Batig saldo 1993 

Vermogen per 31 december 1993 
Nadelig saldo 1994 

Vermogen per 31 december 1994 

1994 
f 

366.100 
68.200 

148.100 
152.400 
119.600 
461.000 

35.000 

1.350.400 

662.200 
580.500 
105.100 
136.400 

1.484.200 

133.800 

VERMOGENSPOSITIE 

1993 
f 

347.800 
73.400 

164.100 
160.100 
232.600 

35.700 

1.013.700 

403.200 
392.700 

80.800 

876.700 

137.000 

4.69 
3.67 
3.46 
4.45 
4.60 
5.24 
5.88 
6.17 
4.67 
4.57 
5.03 
4.71 

4.75 

4.43 
3.63 
3.23 
3.72 
4.31 
4.84 
5.52 
6.11 
5.41 
3.88 
4.97 
4.54 

4.40 

1992 

295.000 
60.800 

204.000 
79.700 

562.700 
34.200 

1.236.400 

563.600 
642.400 

91.100 

1.297.100 

60.700 

f 297.600 
60.700 

f 236.900 
- 137.000 

f 373.900 
- 133.800 

f 240.100 
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Bijlage 30.7 
BEGROTINGEN 

1996 1997 1998 

f f f 
BATEN 
Februaricollecte en bijdragen van de kerken 

350.000 350.000 350.000 
voor projecten 

80.000 80.000 80.000 
Omslag voor apparaatskosten 

150.000 150.000 150.000 
Giften algemeen en legaten 

150.000 150.000 150.000 
Giften voor eigen projecten 

30.000 25.000 20.000 
Interest 

750.000 
Totaal baten 760.000 755.000 

LASTEN 
685.000 675.000 620.000 

Uitkeringen/projecten 
44.000 45.000 46.000 

Produktie en verzending Doorgeven 
14.000 15.000 16.000 

Folder en poster februari-collecte 
25.000 25.000 25.000 

Diakonaal bureau 
11 .500 11 .500 11 .500 

Kerkelijk administratief bureau 
9.500 10.000 10.500 

Reis- en verblijfkosten deputaten 
8.000 8.250 8.500 

Porti en fotocopieën 
2.000 2.000 2.000 

Produktie projectenlijst 
1.300 1.300 1.300 

Deelname ICCO 
4.700 6.950 9.200 

Diverse alg. kosten en onvoorzien 

805.000 800.000 750.000 
Totaal lasten ---==----- ======-----------

Nadelig saldo 
45.000 45.000 

(besteding surplus-vermogen) == = ====== 

BIJLAGE 31 
art. 109 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE V BETREFFENDE RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR 
DE HULPVERLENING IN BINNEN- EN BUITENLAND 

1. Algemeen, samenstelling van het deputaatschap 

Met ~ijzonderrh:-~a:~~r:~r~a;~e;:~:~ ~=~ftd~~u~~t~;;:~i~u~i;;:1:~:r~ot~~~1::;eh~~:~ts
0

1:~r~ii ~:~~~d~ 
toon een vee i • • .. d nood in de wereld Hierbij denken we aan de wrede gevolgen van e 
ons iets zien van de d1ep1ngn1pen ek d t d HEERE i.n ZiJ·n ontferming mensen geeft en roept om hulp te 
zonde. Dankbaar mogen we opmer en a e 
verlenen. . 
In de samenstellindg vant h

1
et d1pu:a6sc~~~r~t~~~!e~~1a~~~~~g te hebben gehad in het deputaatschap, 

De voorzitter van epu a en, s. · · ' H M d I t na 15 jaar de kerken h1enn 
nu dteruJ~e~~~b~ik h~~ J!~~~:a;;:~~;ni~;;::Ji:~ t ·heÎ ds~ t~a ~~(j!anlet langer. mogelijk deel uit Je 
~a~=~ va~ het deputaatschap, waarin hij sinds 1986 heeft gewerkt. Met dan_kbaarhe1d vermelden we e 
intensieve arbeid die de broeders, soms gedurende zeer lange t1Jd , hebben verricht. 

2. Werkwijze van het deputaatschap 

Uit het verslag van deputaten blijkt dat er veel van deputaten wordt ge~raagd. Naast de plenkaire vergaderin-
d · n de beraadsgroepen waar de proJecten worden bespro en. 5~ c~~~[s~fi :aen v~itad:;~~~f ;n v~eegaan in de gedachte van een ontkoppeling van de functies van secre-

~ -ri~tt pe~~i~~Y~!~:rgedacht aan een versterking van de contacten naar buiten en het sturing gev:n aan 
h~~ w~;o:an deputaten zelf.Bovendien zal door de ontkoppeling van functies het moderamen beter unnen 

functioneren. . . h t werk vindt veelal plaats via het Diaconaal Bureau. Br. J.N. Noorlandt 
~i~:r::~~~~ i;e~

1
~fo~:it~a;n ;rote kennis betreffende de verschillend_e projecten . Uiteraard bepalen 

deputaten zelf het beleid, maar het is van belang om goed ge1nformeerd te z1Jn . 
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3. Vertegenwoordiging en contacten 

Het lijkt de commissie van betekenis voor deputaten dat de plaats van de kleine kerken in het ICCO ingeno
men gaat worden door een predikant van onze kerken. 
Het is een goede zaak dat er een werkgroep is om jongeren direct bij hulpverleningswerk te betrekken. Het 
is de bedoeling dat een van de deputaten bij deze werkgroep wordt betrokken. 

4. Bezinning 

Hier worden belangrijke zaken genoemd. De bezinning dreigt in de verdrukking te komen, terwijl die bezin
ning juist zo nodig is. In het voorwoord van "Dienen wereldwijd" schrijft de voorzitter van deputaten:"Er is 
geen reden voor tevredenheid. Maar er is wel reden tot dankbaarheid. Want het is ook duidelijk dat in de 
kerken de ogen steeds meer open zijn gegaan voor de verantwoordelijkheid die we als christenen en kerken 
over alle grenzen heen voor elkaar dragen. We mogen zeggen dat het de Here is die onze ogen en onze 
harten daarvoor heeft geopend." Dit zijn woorden die blijvend een centrale plaats in het werk van deputaten 
mogen hebben. 
Er blijkt steeds weer behoefte te zijn om de criteria voor beoordeling van aanvragen voor hulpverlening te 
toetsen. Er wordt door de verschillende beraadsgroepen een gemeenschappelijk formulier gebruikt bij de 
beoordeling van hulpaanvragen. 
Terecht wijzen deputaten erop dat het onderscheid tussen materiële en geestelijke nood niet zo relevant is, 
omdat ze dikwijls nauw met elkaar verbonden zijn. 
Deputaten spreken van overbelasting, verlies van overzicht en een onduidelijke taakverdeling tussen depu
taten en de diaconale medewerkers. Toch mag hieruit niet worden afgelied dat het werk niet goed zou func
tioneren.De deputaten hopen door uitbreiding van het deputaatschap en een groter moderamen de werk
zaamheden beter te kunnen verdelen. 

5. Publiciteit en toerusting 

Met grote waardering heeft de commissie kennis genomen van de uitgebreide informatie die naar de kerken 
gaat. In het bijzonder wil de commissie het reeds eerder genoemde boekje "Dienen Wereldwijd" en de infor
matie in "Doorgeven" vermelden. O.m. uit de navraag naar het boekje blijkt de belangstelling vanuit de ker
ken. 

6. Projecten 

Een uitgebreide lijst van projecten wordt door deputaten vermeld. De commissie is onder de indruk van het 
vele dat op deputaten afkomt en door hen gedaan wordt. Bij een enkel project is enige nadere informatie 
gevraagd. Overigens is veel informatie te vinden in de reeds genoemde publicaties. 
Verschillende vormen van scholing krijgen aandacht van deputaten, hierbij is het verheugend wanneer de 
belangstelling hiervoor groot is zoals in Tshikevha en Botswana. 
De aangrijpende nood in Cambodja wordt aangegeven. Dat deputaten zich persoonlijk van de situatie op de 
hoogte hebben gesteld toont de grote betrokkenheid van deputaten bij het werk. 
Door het wegvallen van het medische project in Honduras was er ruimte om de hulp aan Cambodja bij het 
Amerikaberaad onder te brengen. Wel gaat het werk in Honduras door, maar de directe betrokkenheid van 
deputaten is beëindigd. 
Dankbaarheid mag er zijn dat na een gedwongen onderbreking het werk op Haïti weer voortgezet mag wor
den en goede perspectieven lijkt te hebben. Daartegenover staat dat het werk in Paraguay afgebroken 
moest worden. 
Deputaten maken melding van een enquete onder de kerken m.b.t. de hulpverlening in Oost-Europa. Een 
beleidsplan dat door deputaten in het vooruitzicht wordt gesteld lijkt de commissie zeer gewenst. 
Naar aanleiding van diverse vermeldingen van betrokkenheid van gemeenten bij bepaalde hulpprojecten 
zoals de classis Leeuwarden bij Cambodja.de classis Den Haag bij Honduras, de gemeente Zwolle bij 
Escolar en de gemeente Ermelo bij het opvangcentrum in Budapest kwam bij de commissie de gedachte op 
of hulp via gemeenten wellicht een aan te bevelen methode van hulpverlening is. 
Deputaten begrijpen deze gedachte, maar kennen toch enige aarzeling. Er zal voldoende deskundigheid 
dienen te zijn en de continuïteit dient gewaarborgd te zijn. Bovendien is gewezen op het risico van versnip
pering en een zekere bevoogding. 
Onder 6.4.6.6 wordt gesproken over ondersteuning van buitenlandse theologische studenten. De commissie 
wil erop wijzen dat hier bij uitstek een mogelijkheid is hulp te verlenen aan geloofsgenoten. 

7. Financiën 

Met dankbaarheid mag de grote offervaardigheid in de kerken voor de hulpverlening vermeld worden. Er 
wordt onderscheid gemaakt in de omslag tussen bedragen voor de apparaatkosten en de projecten . 
Verwacht wordt dat het bedrag voor de projecten uit andere bronnen dan de kerkelijke huishouding wordt 
opgebracht. Deputaten kunnen adviezen geven via het Diaconaal Bureau en "Door Geven." 

8. Beleid 

De deputaten vestigen in hun beleid sterke nadruk op het woord 'wederkerigheid', en dit tegen de achter
grond van het trefwoord 'gerechtigheid' .Hier liggen belangrijke zaken die nadere uitwerking verdienen. 
Het is van betekenis dat deputaten richtlijnen hebben opgesteld voor een gemeentecontact met een 
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gemeente m.n. in Roemenië. 
Gezien de grote hoeveelheid werk kan de commissie begrijpen dat deputaten het werk liever willen terug-

brengen naar een aantal grotere projecten waar zij zelf intensiever bij betrokken zijn . Anderzijds meent de 

commissie dat er het gevaar is dat door terugbrenging van het aantal kleine proiecten de betrokkenheid van 

gemeenten zou kunnen afnemen. Deputaten willen dit meenemen in hun overwegingen. 

De noodzaak van uitbreiding van het deputaatschap lijkt de commissie duidelijk. 

In de commissie leeft de gedachte dat er wellicht nog meer gebruik gemaakt zou kunnen worden van de 

deskundigheid die elders aanwezig is, genoemd is de stichting "Woord en Daad" en andere. 

9. Voorstellen: 

De commissie stelt de synode voor: 
1 . De handelingen van deputaten goed te keuren. 

2. Opnieuw deputaten te benoemen. 
3. Het deputaatschap uit te breiden met één deputaat. . 

4. De functies van secretaris en penningmeester van het deputaatschap te ontkoppelen en artikel 2 van de 

instructie van deputaten als volgt vast te stellen: 
"De generale synode wijst een voorzitter, secretaris en penningmeester aan." 

5. Het deputaatschap op te dragen om samen met deputaten Buitenlandse Zending en deputaten voor het 

Financieel Beheer van de Theologische Universiteit de mogelijkheden te onderzoeken om tot fondsvor

ming voor de steun aan buitenlandse studenten over te gaan. 

BIJLAGE 32 
art. 121 

J.van Dijken, rapporteur 

BIJLAGE 5 BIJ HET RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE 

EVANGELISATIE 

Instructie voor de vrijgestelde in dienst van deputaten voor de evangelisatie met een korte toelichting. 

Inleiding en toelichting 

Deputaten hebben kennis genomen van het besprokene en verhandelde op de generale synode van 1992. 

In hun bezinning op de instructie voor een vrijgestelde kracht voor de evangelisatie hebben ze de ter synode 

1992 geuite wensen en bezwaren verwerkt. De synode van 1992 sprak onder andere uit ?al de_~a_n de 

synode van 1992 voorgelegde instructie te veelomvattend Is voor één man. Ook v.:as er te weinig relief 1n de 

instructie aangebracht, zodat de prioriteiten van de werkzaamheden van een vnJgestelde te weinig uit de 

instructie af te lezen waren. 
Daarom leggen deputaten aan de generale synode van 1995 de volgende, vereenvoudigde en in hun ogen 

sterk verbeterde instructie voor, waarin de taken in volgorde van belangrijkheid zijn weergegeven, rekening 

houdend met wat mogelijk is voor één man. Overtuigd van de noodzaak van een vrijgestelde en van een 

juiste en gerichte taakvervulling ten dienste van de kerken zijn er andere accenten in de instructie gelegd. 

De instructie dient gelezen te worden met inachtneming van de volgende behoeften en constatenngen, die 

de noodzaak van het werk beklemtonen: 
1. Er is behoefte aan een stimulator, die aan de kerken en haar werkers in het veld impulsen geeft in allerlei 

vorm en van allerlei aard. 
2. De nog steeds verdere toenemende secularisatie van ons volk noopt ons te meer tot evangelisatorisch 

en apologetisch bezig zijn. De opdracht tot de verkondiging van het Evangelie blijft onverminderd haar 

klem behouden. 
3. De opkomst en de uitdaging van de Islam en andere godsdiensten in ons . land _stellen de gemeenten 

voor de vraag hoe zij hiermee moeten omgaan en wat en hoe hun evangelisatonsche houding dient te 

zijn . Met name is daarbij te denken aan de problematiek van de grote steden en van de kerken in de 

grootstedelijke gebieden. Bezinning en toerusting zijn zeer nodig. 

4. Gelet op de vele vragen uit het werkveld is het in de visie van deputaten zeer belangrijk dat er een 

hedendaagse, Gereformeerde methode van evangelisatie wordt ontwikkeld en toegepast. Bij de ontwik

keling hiervan is het belangrijk dat contact gezocht en waar mogelijk samengewerkt wordt met andere 

Gereformeerde belijders. 

Een vrijgestelde kracht kan de kerken hierbij dienen, omdat deze continue taak voor deputaten zelf te veel

omvattend is om die naar de eisen van het Evangelie en van de tijd op voldoende wijze te kunnen uitvoeren. 

Deputaten leggen u de volgende instructie ter goedkeuring (en wijziging of aanvulling) voor: 

Tot de taak van de landelijke vrijgestelde voor de evangelisatie behoort 

1. het leggen en onderhouden van contacten met de kerken, omvattende ondermeer 

1 .1 . het geven van instructie en toerusting in de plaatselijke kerken; 

1.2. het in overleg met deputaten samenstellen van instructiemateriaal; 

1.3. het regelmatig voeling houden met de classicale deputaten en/of commissies voor de evangelisa-

tie. 
1.4. het in overleg met de classicale deputaten bezoeken van de plaatselijke kerken en het voeren van 
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gesprekken met kerkeraden en evangelisatiecommissies om te informeren naar de plaatselijke 

evangelisatie-activiteiten en die te stimuleren; 

1 .5. het zo veel mogelijk bijwonen van bijeenkomsten van evangelisatiewerkers en/of commissies in 

classicaal en/of regionaal verband; 
1.6. het - wanneer de landelijke vrijgestelde predikant is, van tijd tot tijd voorgaan in de zondagse ere

diensten en het zo mogelijk houden van een 1nstruerend gesprek na een eredienst met (een deel 

van) de gemeente over de opdracht tot en uitvoering van het evangelisatiewerk. 

2. Het op de hoogte bliJven van en voeling houden met het praktische evangelisatiewerk en het van tijd tot 

tijd deelnemen aan dat werk. 
3. Het verrichten van studie ten dienste van het werk met betrekking tot 

3.1. literatuur, die op het gebied van de evangelisatie verschijnt; 

3.2. ontwikkelingen in de leef- en denkwereld van onze tijd; 

3.3. methoden van evangelisatie en activiteiten, die in andere kerken, groepen en instituten worden 

gehanteerd c.q. ontplooid. 
4. Het werken voor periodieken die in opdracht van deputaten worden uitgegeven. 

5. Het werken ten behoeve van het deputaatschap, omvattende 

5.1 . het zo nodig bijwonen van vergaderingen van het deputaatschap; 

5.2. het zo nodig _bijwonen van vergaderingen van de secties van het deputaatschap en het bijwonen 

van vergadenngen van commissies, waarin de vrijgestelde door het deputaatschap is benoemd. 

6. Het per kwartaal schriftelijk verslag doen van zijn werkzaamheden. 

BIJLAGE 33 
art. 121 

1. Inleiding 

RAPPORT 2A VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE EVANGELISATIE 

U_w commissie heeft kennisgenomen van bijlage 5 bij het rapport van de deputaten voor de evangelisatie, 

die we __ hebben ontvanQen na ons gesprek met de d_eputaten en na de eerste ronde van behandeling op de 

GS. W11 hebben deze b1Jlage opgevat als de nadere informatie waarop uw commissie had aangedrongen. 

2. Inleiding en toelichting 

Wij _zijn van mening dat ~et een !;100~ stuk is. Dat geldt m.n. voo_r de inleiding en de toelichting. Daarin wordt 

In vier ~unten nadrukkelijk en du1deliJk de noodzaak van een vnJgestelde tot uitdrukking gebracht. Die nood

zaak wil uw com~IssIe nogmaals onderstrepen. Wij zouden het zeer betreuren als uw vergadering een vrij

gestelde overbodig zou achten. Naar onze mening zou dat een negatief signaal naar de kerken en naar de 

evangelisatiewerkers zijn . Wij achten in deze tijd bezinning op dit werk van groot belang; alsook een stuwen

de kracht die de ~emeente (en ambtsdra~ers) bewust maakt van hun roeping en praktische, goede, gerefor

meerde handre1k1ng doet om het evangelisatiewerk (goed) op gang te brengen en te houden. 

3. Herschreven instructie 

De noodzaak van een vrijgestelde voor een goede voortgang van het evangelisatiewerk in onze kerken is 

0.1. dO?r _deputaten goed gemotiveerd. Die motivatie komt in de instructie helaas niet voldoende terug. Als 

commIssIe hebben we In de instructie gemist dat de deputaten op grond van hun motivatie een beleid uitstip

pelen, waarin kerntaken zijn geformuleerd. 
Zij hebben slechts de oude instructie herschreven. Dat is wel op een goede wijze gebeurd, maar o.i. had er 

in dit stadium meer moeten gebeuren. Na de bespreking op de GS van 1992 en in deze nieuwe fase hadden 

zij d_e mogelijkheid o~der ogen moeten zien om een __ geheel nieuwe instructie op te stellen die aansluit bij hun 

motIvatIe _voor een vnJgestelde. Het Is Jammer dat ZIJ met verder gekomen zijn dan hun oude instructie in een 

nieuw JasJe aan ons ter goedkeuring voor te leggen. Deputaten zijn zo vriendelijk om open te staan voor wij

zIgIng en aanvulling. Maar naar onze mening zou het een geheel andere instructie moeten zijn . Uw commis

sie heeft -slechts kort - overwog9.n of het op onze weg zou liggen een nieuwe instructie te maken. Wij 

menen van met, maar wel willen wIJ onder uw aandacht brengen in welke richting wij hebben gedacht. 

4. Instructie aansluiting bij motivatie 

Wij constatee~den dat een instructie voor een vrijgestelde een betere afbakening van de taak van de vrijge

stelde in relatie tot het d~putaatscha~. moet hebben dan nu in punt 5 te vinden is. Voorts zijn wij van mening 

dat het teveel gevraagd Is van een vnJgestelde om per kwartaal verslag van zijn werkzaamheden te doen. 

Bovendien moet naar onze mening de instructie aansluiten bij de vier punten die de noodzaak van een vrij

gestelde duidelijk maken. 

1. Een vrijgestelde zou de deputaten moeten dienen bij hun taak de kerken te stimuleren en toe te rusten 

tot het evangelisatiewerk. 
2. Het is van _groot belang dat een vrijgestelde de ontwikkelingen in onze maatschappij bestudeert, o.a. de 

secularisatie en zoekt naar mogelijkheden tot evangelisatie die daarop zijn afgestemd. 

3. Nadrukkelijk zou een vrijgestelde zich met apologetiek moeten bezighouden en de koppeling met evan

gelist1ek moeten leggen, want we leven in een post-christelijke samenleving. 
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Ook door de opkomst en uitdaging van de Islam en andere godsdiensten is er een grondige doordenking 

nodig hoe de ontmoeting en confrontatie met die godsdiensten en met andere culturen moet plaatsvin

den. Onze gemeenten hebben zeker ook op dat gebied dringend toerusting nodig. 

4. Een gereformeerde methode om te evangeliseren zou voor_een vrijgestelde een e~rste kerntaak _moeten 

zijn , daarbij gebruik makend van goede elementen die h1J b1J anderen vindt en 1n samenwerking met 

andere gereformeerde belijders. 

Hoewel deputaten niet een dergelijke instructie zoals uw_ commissie voor ogen staat hebben gemaakt,. mag 

daaraan niet de conclusie worden verbonden dat een vnJgestelde niet nodig 1s. Het zal u integendeel uit het 

bovenstaande duidelijk zijn geworden hoe belangrijk uw commissie het vindt dat er voor de toerusting v<1;n 

het evangelisatiewerk een vrijgestelde komt. Daarom willen we voorstel 3 uit ons rapport nog eens krachtig 

onderstrepen. Tevens doen wij hier een nieuw voorstel 4, waardoor het eerste voorstel 4 voorstel 5 wordt. 

Uw commissie stelt de synode voor: .. . . .. . 

4 deputaten op te dragen een instructie te maken voor het werk van een vnJgestelde die aansluit b1J de moti

vatie, waarin een beleid wordt uitgezet aan de hand van kerntaken en die aan de GS van 1998 ter goedkeu

ring voor te leggen. 

BIJLAGE 34 
art. 123,126 

D. Visser, rapporteur 

SCHRIJVEN VAN DE GENERALE SYNODE VAN DE GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND-
OMMEN 1993 

Ommen, 14 september 1993 

Weleerwaarde en eerwaarde heren broeders, 

De Generale Synode van de Gereformeerde Kerken in Nederland, Ommen 1993, heeft kennis genomen van 

de brief van 28 januari 1993 die in opdracht van de generale synode van uw kerken, gehouden te Apeldoorn 

1992, geschreven werd inzake de relatie tussen uw kerken en de onze. . . 

Bijgevoegd doen wij u toekomen de besluiten die onze synode nam met betrekking tot deze bnef en de 

gevoerde en de te voeren samensprekingen. 

Wij willen u nog het volgende zeggen. . . 

In de brief wordt herinnerd aan de toespraak die dr. A.N. Hendnks als voorzitter van onze deputaten voor de 

samenspreking op de synode in Apeldoorn gehouden heeft. . . . .. 

u mag ervan overtuigd zijn dat in die toespraak onze diepste gevoelens 1n uw ncht1ng vertolkt z1Jn . 

Met blijdschap lezen wij in de brief van uw voorgangster: . . 

"Broeders, het zou erop kunnen lijken, dat het besluit van onze synode n~et een zodanige ernst maakt met 

de roeping tot eenheid als wel noodzakelijk geacht moet worden in het licht van wat de Schnft ten dezen 

zegt. Toch zou dit een onjuiste interpretatie van het besluit van onze synode zijn ." 

En: "Wij zijn het van harte met u eens, dat er een opdracht van de Koning d.er Kerk is en _dat hij_ Zelf ook 

gebeden heeft om de eenheid van allen die Hem door Z1Jn Vader gegeven z1Jn . Daaraan willen WIJ gehoor-

zaam zijn ." . . . 

Wij verstaan ook wat de brief vervolgens zegt: "Wij zijn ons er ook van bewust, dat we in dezen voorzichtig 

hebben te handelen en dat we zorgvuldig moeten omgaan met de eenheid die we 1n eigen kerkverband ont

vangen hebben." 

Onze synode heeft besloten de samensprekingen met uw kerk~n voort te zetten, omdat het gebed van onze 

Here Jezus Christus dat Hij gebeden heeft in de nacht van z11n verraad, Johannes_ 17:20-23, ons d~artoe 

blijft aanzetten. Hij heeft toen gebeden voor allen die door het apostolische Woord 1n Hem geloven, opdat 

zij allen één zijn, gelijk Gij , Vader, in Mij en Ik in U, dat ook zij in Ons zijn". _Onze Here Jezus v_oegd.e d_aaraan 

toe: "opdat de wereld erkenne dat Gij Mij gezonden hebt, en dat Gij hen hef gehad hebt, gehJk G1J M1J liefge-

had hebt." I .. · d 
Wie zal kunnen zeggen wat in de wereld waarin wij vandaag leven, de_ reactie, de ve_rwondering _za z11n in . e 

harten van velen, wanneer door Gods genade, door de krachtige werking van de Heilige Geest, 1n de tw1nt1~

ste eeuw een wonder werkelijkheid wordt, zoals ons gemeenschappelijk voorgeslacht dat beleefd heeft 1n 

1869, toe de Christelijke Afgescheiden Kerk en de Gereformeerde Kerk onder het_ kr~1s elkaar weer g~zocht 

en gevonden hebben! Er was tussen beide kerken destijds heel waI verschil van ligging, ambts_bed1ening en 

zoveel meer. Maar de hartelijke begeerte de Here te dienen naar z11n Woord heeft de tegenstellingen en ver

schillen doen overwinnen. 
Wat een vreugde zal er zijn in de harten van Gods kinderen, wanneer de Ch_ristelijke Gereformeerde Kerken 

en de Gereformeerde Kerken in Nederland, die van elkaar erkennen dat ZIJ willen leven b1J Gods betrouw

baar Woord en in oprechte verbondenheid aan de gereformeerde belijdenis, elkaar ook metterdáád mogen 

vinden in de beleving van Woord en sacrament. . . . 

Wat zal het een bemoediging zijn voor onze ouderen en voor onze Jongeren 1n dit al meer ontkerstenende 

~- .. h 
Wat een aantrekkingskracht zal zo'n 'samen op weg' kunnen hebben op hen die door een modem1st1sc e 
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prediking en door oprukkende vrijzinnigheid geen rust, geen geborgenheid, geen houvast meer in hun ker

ken vinden. 
Een wonder van de Geest van God tegen het eind van de twintigste eeuw. 

Broeders, in onderworpenheid aan deze Geest hebben wij als synode namens de Gereformeerde Kerken in 

Nederland ons gebogen over de brief en over de besluittekst, die wij van u mochten ontvangen. 

Wij leggen nu onze besluiten en de brief die wij u zenden, voor û neer; meer nog, voor die God, wiens Naam 

wij gemeenschappelijk belijden en liefhebben. Voor Hem, die door zijn Zoon Jezus Christus en door het 

werk van zijn Geest Zich een gemeente vergadert, beschermt en onderhoudt in de eenheid van het ware 

geloof, uit alle volken, van het begin van de wereld tot het einde toe. 

Wij bidden u toe de leiding van Gods Geest in het overwegen van en in de besluitvorming over wat wij u 

schrijven. 

Namens de Generale Synode van de Gereformeerde Kerken, 
gehouden te Ommen in het jaar van onze Here 1993 

BIJLAGE 35 
art. 123, 126 

praeses : ds. M.H. Sliggers 
assessor : ds. B. van Zuijlekom 

scriba 1 : ds. J. Luiten 
scriba Il : ds. H. Folkers 

RAPPORT 4 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; INZAKE CONTACTEN DEPUTATEN 

EENHEID MET DE GEREFORMEERDE KERKEN VRIJGEMAAKT (G.K.V.), EN HET SCHRIJVEN VAN 

DE GENERALE SYNODE VAN DE GEREFORMEERDE KERKEN IN NEDERLAND VAN OMMEN 1993 

1. Inleiding 

Graag onderstreept uw commissie met deputaten, wat wij lezen op p. 34: "het kan gezegd worden dat er in 

deze serie samensprekingen opmerkelijke vorderingen zijn gemaakt." De inbreng van deputaten GKV heeft 

verhelderend gewerkt Hierbij valt te noemen de nota "Toeêigening in het geding". 

Voor wat betreft de reactie van onze deputaten op dit stuk van de GKV kan het volgende worden gemeld: 

Deputaten hebben grote waardering voor dit stuk uitgesproken; Duidelijk is ernaar gestreefd de taal van de 

Schrift en de confessie te spreken; Deputaten constateren een kentering rondom vragen van de toeêigening 

des heils. In de bespreking van deze nota hebben deputaten diverse vragen gesteld. 

2. Enquête 

De reacties uit onze kerken geven een gemengd beeld te zien aangaande de functionering van de visie bin

nen de GKV o.a. in prediking en gemeentebeschouwing. Ook binnen de GKV worden geluiden gehoord die 

uitdrukking geven aan de wenselijkheid van de praktische doorwerking m.b.t. de toeêigening des heils, zoals 

verwoord door de nota "Toeêigening in het geding". 
Deputaten hebben tegenover uw commissie te kennen gegeven, dat zij hun opmerkingen inzake de praktijk 

binnen de GKV grotendeels baseren op de gegevens uit de enquête, waarbij de beeldvorming sterk plaatse

lijk gekleurd is. 

3. Diverse kanttekeningen 

Uw commissie heeft met deputaten doorgesproken over "hoogmoed" (p. 31). Uit het antwoord van deputa

ten bleek, dat het stellige spreken over de Vrijmaking c.a. bij anderen de indruk van hoogmoed kan oproe

pen. Deputaten wezen op het teveel ontbreken van het besef van kerk-zijn in de gebrokenheid. Binnen de 

CGK leeft duidelijker het besef dat ook rond 1892 menselijke factoren een rol hebben gespeeld. Daarbij 

stemt het tot verwondering dat God dwars door onze menselijke zwakheid heen Zijn kerk heeft willen bewa

ren en bouwen. 

Deputaten hebben niet meer meegewerkt aan persverslagen (p. 31), omdat zij vreesden dat deze een eigen 

leven zouden gaan leiden, voordat de handelingen van deputaten besproken en beoordeeld waren door de 

G.S. 

Deputaten GKV hebben te kennen gegeven oog te hebben voor de interne situatie, resp. "moeiten" (p. 31) 

van de CGK. Dit begrip hebben onze deputaten dankbaar geconstateerd. Zo is er metterdaad verdere 

gespreksruimte gekomen, zonder druk om snelle stappen te (moeten) zetten. Deputaten GKV hebben iets 

geproefd van de grotere divergentie in onze kring , ook binnen deputaten. 

De verhouding plaatselijk-landelijk (p. 32) speelt binnen de GKV toch een wat andere rol dan bij onze ker

ken. Zij houden duidelijker vast aan de ene lijn, meer van bovenaf. Wij staan meer in de lijn van 1892, echte 

vereniging moet vanuit de plaatselijke gemeenten opkomen. Toch realiseren deputaten zich terdege, dat ook 

dit spanningen met zich kan brengen en tot verwarring kan leiden. 
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4. Ontwikkeling 

Aanvankelijk was er in de samensprekingen met de GKV meer sprake van eenrichtingverkeer. Onze deputa
ten moesten de gesprekspunten aandragen, waarop dan de deputaten GKV reageerden. Immers onze ker
ken spraken van verschillen , die moesten wij dan ook zelf verwoorden , zo achtten _de deputaten G~V. 
Positief valt te waarderen de actieve inbreng van de broeders van de GKV ondermeer uitkomend 1n de be_1_de 
nota's: "Toeëigening in het geding" en "Omtrent de kerk". Ook hebben deputaten bemerkt dat onze du1deliJke 
opstelling rond de G.O.R. door de GKV positief is gewaardeerd. Toch hebbend~. GKV te kennen gegeven, 
dat ook zij ruimte vragen voor het inbrengen van "eventuele bezwaren" hunnerziJd~ t.o.v. onze kerken. Uw 
commissie is van mening dat dit ook moet gebeuren binnen de ~esprekken. Daarb1J valt o.a. te denken aan 
onze verhouding met de NGK en aan bestaande gewoonten en sItuatIes _in ons kerkverband _(p. 36/37). 
Uw commissie heeft met dankbaarheid kennis genomen van de pos1t1ef getoonzette brief van de G.S. 
Ommen 1993 van de GKV en de besluiten daarbij . De GKV delen ons daarin o.a. het volgende mede: "Onze 
synode heeft besloten de samensprekingen met uw kerken voort te zetten, omdat het gebed van onze Her,e 
Jezus Christus dat Hij gebeden heeft in de"nacht van zijn verraad ,_ Johannes 17:20-23, ons daartoe bliJft 
aanzetten." (zie ingekomen stuk 10.04.02/biJlage 34). Uw commIssIe wI1st erop dat deze bnef nog beant

woord dient te worden. 

5. Voorstellen 

Uw commissie stelt u het volgende voor: 
De synode 
overwegende .. . . . 
1. dat eerdere synoden hebben uitgesproken, dat de Gereformeerde Kerken V_nJge~aakt zich m alles willen 

stellen op de grondslag van en begeren te leven naar de gereformeerde beliJdenis; . .. 
2. dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat er tussen de GKV en de CGK ernstige en wezenliJke ver-

schillen bestaan; 
3. dat deputaten indringend met de deputaten GKV gesproken hebben over de toeêigening des heils en het 

belijden omtrent de kerk; 
4. dat in die gesprekken toenadering tot en een beter verstaan van elkaar geco~stateerd kon worden; . 
5. dat ten aanzien van beide gespreksonderwerpen gezegd kan worden, dat in_ de GKV verandenngen 1n 

denken en praktijk te constateren zijn , maar dat er tegelijk ten aanzien van beide onderwerpen aspecten 
zijn waarover nader gesproken dient te worden; 

6. dat de deputaten GKV hebben aangegeven, dat bij voortgaande contacten ook aan de orde moeten 
komen de verhoudingen met de NGK en bestaande gewoonten en sItuatIes In ons kerkverband; . 

7. dat de gehouden enquête te zien geeft dat in onze kerken op een zeer gevaneerde wI1ze de relatie tot de 
GKV wordt beoordeeld en dat zelfs van tegengestelde waardering van die relatie gesproken moet wor

den; 
van oordeel 
1. dat het verheugend is dat op een aantal punten opmerkelijke vorderingen zijn gemaakt; 
2. dat afgaande op de door de deputaten GKV geformuleerde visie op de toeëigenin~ van het heil en het 

belijden omtrent de kerk geconcludeerd mag worden dat in het licht van de confessie de verschillen min
der ernstig zijn dan in het verleden wel is gesteld, maar dat op grond van wat uit de kerken gehoord en i_n 
de praktijk waargenomen wordt de vraag open blijft of datgene wat op het _nive_au van deputaten 1s 
bereikt, ondanks positieve ontwikkelingen in prediking en gemeentebeschouwing, In de GKV ook voluit 

functioneert; . . 
3. dat er ten aanzien van de overgebleven verschillen deels van een verschillend spraakgebruik en deels 

van een verschillend geestelijk klimaat sprake kan zijn en dat het mede daardoor van belang 1s over de 
overgebleven verschillen nader door te spreken; 

spreekt uit . . 
1. dat de gesprekken met de deputaten GKV op basis van de bereikte punten van overeenstemming die-

nen te worden voortgezet, 
a. waarbij de vragen die nog zijn blijven liggen nader besproken dienen te worden en 
b. waarbij ook aandacht dient te worden gegeven aan de functionering van datgene waar deputaten 

overeenstemming over hebben bereikt; 
2. Dat het tot de taak van deputaten behoort in voortgezette besprekingen in te gaan op e~entuele bezwa

ren die de GKV-deputaten tegen bepaalde situaties en gewoonten in de CGK zouden willen_ inbrengen;_ 
3. dat de plaatselijke kerken in hun contacten met GKV in het zoeken naar meerdere eenheid zorgvuldig 

moeten omgaan met de eenheid die we in eigen kerkverband ontvangen hebben; 
4. de plaatselijke kerken op te roepen voortdurend de zaak van de eenheid van de verschillende kerken 

ootmoedig aan de Heere voor te leggen in de gebeden; 
en besluit 
1. de GKV te verzoeken deputaten te benoemen om het gesprek voort te zetten; 
2. deputaten op te dragen het gesprek over de genoemde punten voort te zetten. 

T.M. Hofman, rapporteur 
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BIJLAGE 36 
art. 130, 132, 205 

RAPPORT VAN DE COMMISSIE VAN REDACTIE VAN 'DE WEKKER' 

1. Deputaatschap 

De generale synode benoemde opnieuw tot deputaten/redactieleden de broeders dr. W. van 't Spijker, 
hoofdredacteur, ds. K. Boersma, redactie-secretaris, P.Th. Versteeg, penningmeester, ds. A. Baars, ds. J. 
Jonkman en D. Koole. 
Deputaten mogen erop wijzen, dat volgens de instructie (Kerkorde bijlage 15) niet een redactiesecretaris in 
functie wordt aangewezen, maar een waarnemend hoofdredacteur. 
De redactie vergaderde sinds de laatste synode negen maal. Gewoonte is geworden, dat zr. W.S. Aalderink
de Bruyne, administratrice van de advertenties, eenmaal per jaar een vergadering bijwoont, terwijl de mede
werkers aan de Jeugdrubnek eveneens eenmaal per jaar worden uitgenodigd. 
In de afgelopen periode heeft br. J.G.E. Brand te Hoogeveen zijn medewerking aan deze rubriek moeten 
beëindigen. In zijn plaats kon zr. J. Sneep-Oorbeek te Woerden worden gevonden. Br. H. van 't Spijker bleef 
dit werk voortzetten. 
Evenals _vorige jaren heeft de redactie, zich wel bewust van haar gebrek, haar werk met toewijding en in 
eensgezindheid mogen vernchten. Dat niet ieder van hen in de gelegenheid was om evenveel werk te leve
ren, komt hierop niet in mindering. 
Aan het curatorium is in 1993 en in 1994 een kort verslag van de werkzaamheden van de redactie gezon
den. 

2. Uitvoering 

Met ingang van _jaargang 102 (najaar 1992) is ons blad in een nieuw formaat (A4) verschenen. Na enig 
expenmenteren Is besloten, op het voorblad geen tekst meer op te nemen. De papierkwaliteit is vereenvou
digd. De tegenwoordige uitvoering op 16 pagina's laat meer kopij toe, hetgeen wat de invulling betreft een 
enkele keer zorgen baart. Afgesproken is, dat de schrijvers zelf bij hun artikelen enige sprekende zinsneden 
zullen aangeven, die in kadertjes extra vermeld worden. 
De samenwerking met het Kerkelijk Bureau en met de drukkerij in Utrecht is goed. Enig contact met uitge
verij Kok is op niets uitgelopen. 
In 1994 kon_ ~et vreugde gewerkt worde_n aan de uitgave van een bijzonder nummer ter gelegenheid van 
het honderdJang bestaan van onze ople1d1ng. Daarvoor heeft waardering bestaan. 

3. Beleid 

De generale synode droeg de redactie op: 
blijvend aandacht te besteden aan het geestelijk gehalte van het blad en goede leiding te geven aan het 
geestelijke leven; 

- duidelijke en begrijpelijke artikelen te (laten) schrijven en daarbij de medewerking te vragen van mensen 
uit de volle breedte van de kerken. 

De redactie heeft haar best gedaan, hieraan te voldoen en houdt zich steeds voor ogen, wat al eerder is 
gemeld: geestelijk, actueel en leesbaar te schrijven. 
Zij_is zich die~ bewust, dat_ wij leven in een tijd, waarin nog steeds grote verschuivingen plaats vinden, gees
telijk, the_olog1sch, ke_rkeliJk, moreel, maatschappelijk, psychologisch, psychisch , politiek, militair, econo
misch. Z1J verbeeldt zich niet, over allerlei onderwerpen te moeten (laten) schrijven, maar de lezers/kerkle
den hebben wel met vele en velerlei invloeden te maken. Dat maakt het hele ambtelijke werk zwaar maar 
stelt ook zijn eisen aan de inhoud en de manier van schrijven van een kerkelijk blad. De redactie zi~t haar 
taak uiteraard in de eerste plaats kerkelijk en geestelijk en zij wil dat altijd voorop laten staan. Tegelijk 
bedenkt zij, dat het geestelijke leven niet geïsoleerd staat van het gehele mensenleven. De lezers moeten 
zic_h zo _mogelijk in hun eigen leefsituatie aangesproken weten. Zij wil letten op het geestelijke leven in de 
stnkte zin van het woord. Zij wil ook letten op de positieve en de negatieve invloeden vanuit dat leven en op 
dat leven. 
Er zijn onderwerpen _die een vakbekwame of deskundige aanpak vragen. Dan wordt getracht, iemand te vin
den die er met kennis van zaken over schrijven kan, maar tegelijk als geestelijk en kerkelijk betrokkene. Zo 
iemand te vinden is niet steeds eenvoudig. Suggesties zijn wat dit betreft steeds welkom. 
Wanneer de redactie schrijft vanuit de kerkgeschiedenis of de kerkorde, gebeurt dat niet uit louter histori
sche interesse, maar omdat uit de geschiedenis zowel ten goede als ten kwade veel te leren valt voor onze 
tijd. De redactie doet moeite, een verscheidenheid aan schrijvers te vinden. Het kost soms moeite om schrij
vers te vinden die hun toezegging ook nakomen. 

4. Reacties 

Evenals in vorige perioden waren de binnengekomen reacties van uiteenlopende aard. 
Er werd soms negatief geschreven over lengte of moeilijkheid van artikelen, over diepgang of stijl , over clas
sI~ve_rslagen of over te weinig kerkelijk nieuws, b.v. over zieke predikanten. 
D1kw1Jls wordt gevraagd om behandeling van thema's, die aansprekend en herkenbaar zijn voor de lezers in 
hun eigen levenssituatie. Er wordt gevraagd, toch leiding te geven in de vele vragen, die zich voordoen. 
Hoewel de redactie zich daarvoor inspant, wordt dit toch niet altijd herkend. 
Anderen schrijven, hartelijk mee te leven in de pogingen, een goede koers te varen en leiding te helpen 
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geven. Men vraagt, het niveau niet te hoog en niet te laag te_stellen. De redactie is b!ij wanneer geschreven 

wordt, dat het blad bijbels onderwijzend, med1tat1ef en kerkehJk 1nformat1ef 1s. Ook de 1nterv1ews worden over 

het algemeen gewaardeerd. . .. . . 
Men vraagt soms, nationaal en internationaal meer kerkehJk nieuws te geven. Class1sverslagen zouden kor

ter moeten en ook soms beter op tijd ingeleverd moeten worden. Er wordt af en toe gevraagd om één kerke

lijk magazine. 
Waardering wordt ook bemerkt, doordat vrij vaak een extra gift boven het abonnementsgeld wordt geschon-

- - . k Wat berichtgeving betreft is de redactie afhankelijk van wat er gemeld wordt. Dat kan beter. Over zie e pr~-

dikanten hanteert de redactie de regel, dat rekening wordt gehouden met wat de betrokkenen zelf op pnJS 

stellen. 

5. Overige zaken 

De Christelijke Bibliotheek voor aangepaste lectuur in Ermelo heeft verzocht, teksten digitaal te ontvangen 

ter omzetting in braille . Uitgesproken is dat die de redactie geen extra geld mag kosten. 

Enkele kerkleden te Veenendaal , de brs. H.P. Noppe en P. van der Steen, houders van een groot computer

systeem waarin vele kerkbladen zijn verwerkt, hebben verzocht, teks_ten uit ons blad ook di~itaal te mogen 

ontvangen met de bedoeling, dat een groot aantal gebruikers kennis kan nemen van de inhoud van ons 

blad. Daarover is nog geen beslissing genomen. . . . . 

Er is gecorrespondeerd met sommigen, die gedichten inzonden over de literaire kwahte1t van het gebodene. 

Niet alles kwam voor plaatsing in aanmerking. 
Met de Landelijke Werkgroep Kerk en Vrouw en met sommige kerkeraden is gecorrespon_deerd ov.er de 

plaats van de vrouw in de kerk. De redactie heeft geen blijken dat deze werkgroep tegen Schnft en behJdems 

wil ingaan. Dat is ook aan die kerkeraden geschreven. Van haar kant hee_ft de werkgroep zich _met voldoen

de begrepen gevoeld. De redactie is wel van mening, dat het zeer wenseliJk 1s, dat 1n de kerkehJke weg naar 

schriftuurlijke leiding op dit punt wordt gezocht. . . .. .. . . . 

De secretaresse van "Ambtelijk Contact" heeft geklaagd over het te we1n_1g versch11nen van w11z1g1ngen __ 1n het 

Jaarboek van de kant van de redactie van het Jaarboek. Geantwoord 1s, dat dit voor verantwoo_rdehJk_he1d 

van het betrokken deputaatschap is. Gevolg is wel , dat wijzigingen nu incidenteel onder de rubnek 'Uit de 

Kerken' worden doorgegeven. . .. .. 

Aan de redactie wordt soms gevraagd een standpunt te verwoorden, da,t de _ene chnstehJke part1J wel en de 

andere niet voorstaat. Toch wordt van tijd tot tijd gepoogd, zonder part11polit1eke voorkeur toch ncht111nen te 

geven voor christelijk politiek denken en handelen. . .. 

Het komt een enkele keer voor dat een artikel zowel in 'Ambtelijk Contact' als 1n ons blad versch1Jnt. Dat 

gebeurt dan vanwege het belang en met medeweten en instemming van de redactie van 'Ambtelijk Contact'. 

Alle briefschrijvers ontvangen antwoord, als het nodig 1s u1tvoeng. . . 

Het komt af en toe voor, dat persberichten direct naar de drukkerij worden gestuurd. Daar 1s men 1n de regel 

zo alert eerst de redactie te waarschuwen. Een enkele keer glipt er iets tussen door, hetgeen dan weer tot 

correcti~s moet leiden. 

6. Abonnementen en toekomst van ons blad 

Het aantal abonnementen daalt de laatste jaren met ca. 200 per jaar en ligt dus nu onder de 6000. Het is 

niet eenvoudig, wegen te vinden tot verhoging van het aantal. Vergrijzing van het b~stand, gebrek aan ker

kelijke interesse en zelfs onbekendheid met ons blad spelen een rol , zo bemerken WIJ soms. 

Wij zijn daarom niet zonder zorg voor de toekomst van ons blad. 

In dit verband mogen wij het volgende niet onvermeld laten. . . . 

Het is ons niet ontgaan, dat er binnen de kerken plannen bestaan, die wellicht de synode bereiken, om te 

komen tot samenvoeging van een aantal bladen die dor diverse deputaatschappen worden uitgegeven. 

De redactie is ook als gast vertegenwoordigd geweest bij enige vergaderinge~, belegd door bestuur en 

redactie van het Kerkblad voor het Noorden, waarin is gesproken over mogehJke samenwerking met en 

dienstverlening aan andere regionale kerkbladen. Mogelijk leidt dit overleg tot de vorming van _één kerkblad 

voor de Particuliere Synode van het Westen, met eventueel inbreng van een aantal kerken uit die van het 

Zuiden. · -1 
d 

Hoewel regionale kerkbladen ons blad nooit hebben willen verdri~gen is de praktijk toch d1kw11 s an ers. 

Mogelijke concentratie van bladen kan de vraag doen opkomen, of De Wekker" daann met betrokken moet 

worden of zelfs een belangrijke functie zou moeten vervullen. 
De redactie is er zich echter van bewust, dat de positie van ons blad als blad van de kerken t_e~ voordele 

van de Theologische Universiteit een mogelijke samenwerking of zelfs samenvoeging bemoe1hJkt, zo met 

onmogelijk maakt. . . 

Alleen de synode zou een opdracht tot een bepaald overleg kunnen geven. Wij willen de ontwikkelingen 

slechts onder uw aandacht brengen. 
Over de financiën van ons blad bereikt U een afzonderlijke rapportering. 

De redactie zegt U dank voor het vertrouwen, in de afgelopen periode geschonken. 

W. van 't Spijker, hoofdredacteur 
K. Boersma, secretaris 
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BIJLAGE 37 
art. 130, 132, 205 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT- INZAKE VERSLAG VAN DE COMMISSIE 

VAN REDACTIE VAN "DE WEKKER" 

Uw commissie spreekt haar respekt uit voor het werk, dat door de commissie van redactie is verricht sinds 

de generale syn?cte: 1992. __ Een woord van dank aan het adres van br.J.G.E.Brand voor zijn medewerking 

aan de Jeu_gdrubriek 1s op z11n plaats nu hij die beëindigd heeft. 

Uw comm1ss1e 5.preekt de wens uit, dat alle redactieleden in de komende tijd in de gelegenheid zullen zijn 

artikelen te schn1ven 1n "De Wekker". 

De hoofdredacte~r ziet het als zijn taak een kring van scribenten uit de volle breedte van onze kerken te 

zoeken om hun b11drage te leveren. 

Uw commi_ssi_e betreurt het, dat_ niet alle scribenten hun toezegging (kunnen) nakomen. 

Uw comm1ss1e heeft de redactie 1n overweging gegeven om aan de scribenten konkrete aanwijzigingen te 

geven of vragen voor te leggen met betrekking tot het onderwerp, waarvoor men gevraagd wordt te schrij

ven. 

De redactie . heeft afspraken gemaakt met verschillende deputaatschappen(o.a. Eenheid en 

Correspondentie) om van tijd tot tijd te schrijven over hun werkzaamheden. 

Het ontbreekt de redactie aan tijd , middelen en _redactieleden om elke week opnieuw aktueel kerknieuws uit 

onze kerk.en en_ andere kerken 1n binnen- en buitenland te verzamelen en op adequate wijze te verwerken in 

de wekeliJkse u1gave van "De Wekker". 

Het redactiebeleid is erop _geric~t aandacht te besteden aan die onderwerpen, die aktueel zijn in of buiten 

onze kerken. Op voorzichtige w11ze probeert de redactie op kerkelijke wijze geestelijke leiding te geven aan 

onze kerken. 
De redactie he_eft besloten geen artikelen, van of over de Landelijke Werkgroep Kerk en Vrouw(LWKV) op te 

nemen_ tot de IIJd, dat onze kerken openliJk een officieel standpunt hebben ingenomen over de plaats van de 

vrouw 1n de kerk en het ambt. 
Over dit besluit is met de werkgroep correspondentie gevoerd. 

De redactie had aanvankelij~ het plan om een serie artikelen te schrijven over de plaats van de vrouw in de 

kerk, maar nadat de classis s-Gravenhage een 1nstruct1e over deze zaak had ingediend is van dit plan afge

zien. 
Dit besluit acht de redactie niet in strijd met de beleidstaak _om Schriftuurlijke leiding aan de kerken te geven 

ook op dit punt, maar om e~n event_uele stud1ecomm1ss1e met voor de voeten te lopen in haar werk. 

Uw comm1ss_1e heeft E:nerz11ds begrip voor deze v09rzichti~e wijze van beleidsvoering, maar acht het ander

z11ds wenselijk en nodig, dat de redactie S,chnftu~rl1Jke leiding zou geven over dit in onze kerken aangelegen 

onderwerp. Een fundamentele Schriftuurl1Jke bezinning op de plaats van de vrouw in de kerk is van wezenlijk 

belang voor de breedte van onze kerken. 

Uw commissie deelt de zorg van de redactie over de jaarlijkse daling van het aantal abonnementen met +/-

200. Een onderzoek naar de oo_rzaken blijft nodig. Zo ook de vraag hoe deze daling tot stilstand gebracht 

kan worden. Is s_chaalvergrot1ng 1n de t_oekomst _misschien nodig? In dit kader is gesproken over de mogelijk

heid c.q. wenseliJkhe1d van één kerkelijk magazine al of met gekoppeld aan een samenvoeging van de infor

matie van alle deputaatschappen in één bulletin. 

De redactie staat niet onwelwillend tegenover een opdracht van de generale synode om een onderzoek in te 

stellen_ naar de mogelijkheden en wenselijkheden in dezen. Wel wordt terecht onderscheid gemaakt tussen 

kerk-nieuws en deputaten-nieuws. 
Uw commissie verwijst u in dezen naar haar voorstellen inzake instructie 8.02. 

Uw commissie heeft vernomen, dat de rub_riek "marginaal" reeds te lezen is in het computerbestand van de 

brs. H.P. Noppe en P. van der Steen, waarin reeds vele kerkbladen zijn verwerkt. 

De uitgeverij Kok heeft met de redactiecommissie kontakt gezocht over de uitgave van "De Wekker". Echter 

zonder resultaat vanwege het kostenaspekt. 
Uw commissie stelt u voor 
a. de commissie van redactie te danken voor hun werkzaamheden· 

b. de co111missie van redact_ie _opdracht te geven zich te bezinne~ op de wenselijkheid , moeilijkheden en 

mogelijkheden om zonod1g 1n de toekomst het aktuele kerknieuws te verstrekken op een andere wijze 

dan_ tot nu toe is gebeurd en aan de generale synode-1998 te rapporteren; 

c. opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 38 
art. 131,138 

H.v.d.Heuvel, rapporteur 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT-INZAKE DE INSTRUCTIE P.S. VAN HET 

NOORDEN INZAKE PUBLICITEIT 

Uw commissie heeft kennis genomen van de instructie, van de toelichting en van de notulen van de P.S. van 

het Noorden betreffende deze instructie. 

Uw commissie ondersteunt het beoogde doel van de instructie namelijk dat alle leden van de kerken meer 

betrokken moeten worden bij het werk, dat door alle generale deputaatschappen geschiedt. 
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H. van den Heuvel, rapporteur 

BIJLAGE 39 
art. 133, 139, 204, 208 

RAPPORT COMMISSIE VOOR DE UITVOERINGSREGELING 
STUDIEFONDS 

1. Opdracht 

~-e ~=I~È~~1::?::~~~~=::~1~: ~~~~~~:~i~g~~~~~~~~~~~~;~\i~~~;i~~~.s z:~~t~~~e~~~lf~ ~]-

lage 1 van het_ rap~~~ te benoemen bestaande uit de huidige adviseur van het studiefond_s, drs. 

b. een co~m1ss1e a . . • . . van het gestelde onder punt 9 van de voorlopige u1t-

;~~~~i~i~i~;:;;i~~~1~~:~~:i;;~;r~bedi~~tf~~~--e~7e bl~~=~iit~e;7~~~!/5it s~t\tfini-

2. Samenste/1/ng en vergaderingen 

De generale synode 1992 benoemde tot leden van de commissie: drs. W.J. Quist, drs. H. Schuurhuis en br. 

~-e~~:~~~e;~ verslagperiode vergaderde de commissie ze~en maal, n.l. o_p 24 februari 1993, 12 mei 1993, 

~e!~p~~~b=~~;9~•0!~~:~~:r~;~~ri~~=~ri~~~~:~ 
1 ~~~~:i~I~ 9!!;;n: 

1
~~~~!

95
oe uitschakeling vanm~~t 

Schuurhuis, die als secretaris van de commissie fungeerde, heeft de slotrapportage vertraagd en be 

~r~~i:r~~:~~te~ii~d~~ngl~t~n~:~~ !:~~~ ~ee~~~~;~~~nJr~te~e e~r~~~tr~~~i ::~i~~~v~;e::~ ~!~:eep u~~ 
het studiefonds deden er voor zorgden dat de prak1ijk niet uit het oog werd verloren. 

3. Situatie 

n des node van 1992 werd gemeld, dat gedurende h~t versl_agjaar 1991 één student, 

~/~i:f~eoe~~~~=imerkin~ kwam voor (rijks) studiefinancie~ng ~anwegedZIJ~ lie:i~der!~e;i:soge~:~;~: 

~~:~~1~t~~::i~~!!f !g~=~;!~~i~~~ ;;~;~~t;~, ::I :ug~:i~B~~:~:~ i;~nt~l~;:~i\s~~~~~~d~~o~~J 
~i{~e;i~1:;~e~~~~~=~~~~~~:ni:ri:!~ ~i~r:~~b=:~:rt~e~~~:~k~:n~~f:~~t~~td c::~ohrie~;~;~~-

~~\ei~r~~idelijk dat een dergelijk beroep o~ ~et s~udiefi_n~~o!t~:;n~i~~h:!~~i~i~dn eb~nra9e';,8~a~J~~~~~! 

~~r~~~d~e~:~~e ~~u(~:rj~~~~a:~;~~~~:t fon
1
~s iij ~= dragen. Een omslag van circa ll. 2,- lijk1 daarbij het 

meest geëigend. 

4. Werkwijze en overwegingen 

~-edg~~;r :, ~~~=!~i~i;~;1iFfo~ :~t~ii;~ï}:?vli:~~~~~~!}F~f !ii~~f !~;i~~?t~~~~Ïingen 

· steeds nog geschied op basis van voorschotten. 
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c. Vast moet staan dat bij de aanvraag tot studiefinanciering álle relevante financiële gegevens op tafel die

nen te komen. Daarbij kan bij "het aantonen dat hij zonder een soortgelijke financiering niet kan stude

ren"(voorlopige uitvoeringsregeling sub 1) de inkomens- en vermogenspositie van de aanvrager niet bui

ten beschouwing gelaten worden. Studenten die een aanvrage indienen moeten een formulier ontvan

gen, waarin gericht naar alle relevante gegevens wordt gevraagd. 

d. Aan het curatorium is een voortgangsverslag gevraagd inzake de studie van de studenten die bij het stu

diefonds een toelage ontvangen, dit teneinde tijdig op de financiële consequenties ven een en ander te 

kunnen anticiperen. 
e. Een moeilijke zaak, welke ook meer dan eens op de vergaderingen van de commissie aan de orde 

kwam, is die van de reiskosten. Door de commissie is overwogen of het niet (veel) goedkoper zou zijn 

wanneer het betreffende gezin naar Apeldoorn verhuist. Deze gedachte werd echter los gelaten, omdat 

de daarmee gemoeide kosten aanmerkelijk zouden zijn en er negatieve gevolgen zouden optreden in 

financiële zin. Dit nog afgezien van de vraag of er in Apeldoorn geschikte woonruimte beschikbaar is. De 

commissie kan dan ook niet anders dan blijven bij hetgeen staat onder p. 4 van de Voorlopige uitvoe

ringsregeling Studiefonds. Nu sinds ok1ober 1994 hiervoor in het budget een bedrag van ll. 90,- per 

maand is verwerkt, kan de vraag worden gesteld, of dit bedrag niet weer gekort dient te worden op de 

reiskostenvergoeding. 
f. Zoals gezegd heeft de commissie veel tijd besteed aan de herziening van de voorlopige uitvoeringsrege

ling. Een voorstel daartoe treft u in een bijlage aan. Uiteraard wordt in dit voorstel nog geen rekening 

gehouden met eventueel door de generale synode van 1995 te nemen besluiten. 

g. Verder onderzoek zal nog nodig zijn ten aanzien van de vraag of de verhouding tussen gift en lening bij 

de toelagen wellicht beter anders kan uitvallen, aangezien hetgeen als gift wordt geschonken belast zou 

kunnen worden ingevolge de bepalingen vervat in de Wet op de Inkomstenbelasting. 

h. Contacten met de studenten die een toelage aanvroegen.werden schriftelijk, telefonisch en mondeling 

steeds onderhouden door leden van het deputaatschap-financieel van de Theologische Universiteit. In 

april heeft er tevens een gesprek plaats gehad tussen aan de ene kant de vijf studenten die momenteel 

een uitkering ontvangen en anderzijds het moderamen van het curatorium, de rector, br. I.L. Stolk 

namens deputaten financieel en drs. W.J. Quist namens de commissie. 

Met name tijdens dit gesprek is het de commissie duidelijk geworden dat de voorlopige uitvoeringsrege

ling voor de categorie studenten waarop zij momenteel van toepassing is, ontoereikend geacht moet 

worden. Gezinssamenstelling en financiële verplichtingen wijken in de regel dermate af van die van stu

denten die wél in aanmerking komen voor de WSF, dat het toekennen van een bijdrage die "maximaal 

gelijk mag zijn aan de op dat moment voor de WSF geldende bedragen" (zie Voorlopige uitvoeringsrege

ling p. 2 en 3.1) niet billijk is. In een enkel geval zou dit maximum met zo'n 20% verhoogd dienen te wor

den. 
Twee zaken die weliswaar niet direct door de synode op onze tafel zijn gelegd, zijn de afgelopen periode 

ook overwogen. Zo lijkt vanwege het grotere aantal studenten dat momenteel om een toelage vraagt een 

apart deputaatschap, belast met alles wat het studiefonds aangaat, zeer wenselijk. Aan dat deputaat

schap zou dan ook de bezinning kunnen worden opgedragen hoe tijdig in te spelen op de steeds verder

gaande bezuinigingen op de studiefinanciering waarmee álle studenten in de toekomst in aanraking zul

len komen. 

5. Voorstellen 

De commissie legt het voorgaande ter beoordeling aan u voor en stelt u voor: 

a. Goedkeuring te hechten aan het in de punten 4 a Vm e ontwikkelde beleid; 

b. eveneens goedkeuring te hechten aan het herziene uitvoeringsreglement studiefonds; 

c. evenals in het verleden een deputaatschap studiefonds te benoemen en hen tevens te belasten met de 

bezinning op de onder g, h en i genoemde zaken. 
d. een minimumbijdrage van de kerken vast te stellen voor de periode 1996, 1997 en 1998. 

VOORSTEL TOT WIJZIGING VAN DE VOORLOPIGE UITVOERINGSREGELING STUDIEFONDS 

1. Een student, die is toegelaten tot de studie in Apeldoorn en geen recht heeft op studiefinanciering inge

volge de Wet Studie Financiering, maar wel kan aantonen dat hij zonder een soortgelijke financiering niet 

kan studeren, kan een bijdrage aanvragen ten laste van het Studiefonds. 

2. De aanvraag dient, op voorstel van het curatorium, te geschieden bij de secretaris van deputaten

Financieel en dient vergezeld te gaan van een uitvoerige beschrijving van de financiële- en gezinssitu

atie. 
Als toelage kan worden aangevraagd wat maximaal mogelijk is op grond van de WSF. Uiteraard heeft de 

student de vrijheid een lager bedrag aan te vragen dan maximaal mogelijk is op grond van genoemde 

wet (zie punt 3.1.). 
3. 3.1 . Deputaten kunnen, in overleg met de adviseur voor het studiefonds, een bijdrage resp. bijdragen 

toekennen die maximaal gelijk zijn aan de in 1994 voor de WSF geldende bedragen. 

3.2. Met betrekking tot de WSF wordt in deze regeling bedoeld het regime dat geldt voor 18-27 jarigen 

(zie publikaties inzake maandbudgetten en normbedragen studiefinanciering die jaarlijks worden 

verstrek1 door de Informatie Beheer Groep, gevestigd te Groningen). 

3.3. leder jaar wordt de bijdrage getoetst en indien nodig aangepast aan de actuele omstandigheden. 

Daartoe moet de student elk jaar opnieuw een aanvraag indienen. 

4. In afwijking van de regeling volgens de WSF geldt met betrekking tot de reiskosten dat deze apart kun

nen worden vergoed. 
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ad 5. 
1. Onder bijverdiensten wordt verstaan: . . 

a arbeidsinkomen, w.o. ook winst uit onderneming 1s begrepen . ( t d) 

b. -~:~da;~ij~fa~~i~~~~~:~~~:~~i;;t~~d~~i~!~~;e~e!i~~:li;~~~:!~i~~:~s~~1t~~~tn~-n~iering zelf blij-

ven buiten beschouwing. 
2. van de (bij)verdiensten is vrijgesteld (thans) netto fl . 1.250,00 per ma~nd .. 

3_ De (financieel-afhankelijke) partner mag netto fl. 808,30 per maand b1Jverd1enen. 

ad 6
_ 1 _ Voor deze opzet is gekozen omdat de basisbeurs (inclusief de partnertoeslag) als WSF-uitkering 

voor (thans) 95% geen inkomen vormt voor de 1nkomstenbelast1ng: . . 

Een particuliere beurs is dat wel (tenzij in de vorm van een eenmalige u1tkenng) . 

~~f;l~~f ~d~~fnt~;Eif i:[j!:~:?:~:~~ :::~~fair~:: ~t~i:~{~f:~\~ ~;~r:~:;~t:!~eg:~l~ 
men). 

!~ 1·~· ~~i~i~~~;;~lijk~~:ijtschelding kan hier normaal door blijven_lopen. Het feit dat vervroegd emeri

taat i·s ~erkregen, betekent in de meeste gevallen dat de inkomenss1tuat1e minder wordt. 

ad 8_3_ Indien een terugbetaling te lang op zich laat wachten, zal een redelijke rente in rekening worden 

gebracht. 
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BIJLAGE 40 
art. 133, 139,204,208 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT- INZAKE HET RAPPORT COMMISSIE VOOR 

DE UITVOERINGSTREGELING STUDIEFONDS 

Uw commissie . is in overleg getreden met de brs. W.J.Quist en I.L.Stolk en met commissie. VI voor de 

bespreking van dit rapport. 
Uw commissie spreekt respekt uit voor de wijze, waarop het rapport tot stand is gekomen ondanks de ziekte 

van drs. H. Schuurhuis. 
Uw commissie heeft genoemde brs. gevraagd naar de motivering c.q. onderbouwing van de gevraagde 

omslag van circa f 2,00. 
Gehoord de toelichting van deputaten-Financieel is het Uw commissie gebleken, dat voorstel "d" niet op 

deze generale synode-1995 aan de orde behoeft te komen. Tot aan de volgende generale synode beschikt 

het Studiefonds over voldoende financiën , op basis van de reserveringen van deputaten-Financieel, om aan 

de aanvragen te kunnen voldoen. Hierbij moet bedacht worden, dat elk jaar door deputaten-Financieel een 

bedrag gedoteerd wordt aan het Studiefonds. 

De hoogte van de omslag vormt slechts een indicatie voor het bedrag, dat vanaf 1998 nodig zal zijn om de 

mogelijke toename van aanvragen verantwoord te kunnen afhandelen. 

Verwacht wordt, dat bij een toenemend aantal admissiale studenten, die recht hebben op studiefinanciering 

ingevolge de WSF, eveneens de noodzaak kan ontstaan tot ondersteuning, daar van overheidswege verder

gaand bezuinigd gaat worden op de hoogte van de studiefinanciering. 

Momenteel ontvangen zes studenten een voorschot uit het Studiefonds. 

De vraag of het bedrag van f 90,00 per maand gekort dient te worden op de reiskostenvergoeding moet 

negatief beantwoord worden, daar er dan sprake zou zijn van ongelijkheid ten opzichte van die studenten, 

die recht hebben op een O.V.-jaarkaart, die meer reis-mogelijkheden biedt. 

Uw commissie is overtuigd van de noodzaak om een apart deputaatschap te benoemen gezien 

1. de reeds omvangrijke taak en hoge werkdruk van deputaten-Financieel; 

2. de complexiteit van het budget van elk gezin, dat een persoonlijke benadering en aanpak vraagt, omdat 

de gezinssamenstelling en financiële verplichtingen van elk gezin anders zijn; 

3. de tijd , die beschikbaar moet zijn voor een persoonlijke begeleiding van de studenten en (tijd) voor admi

nistratieve nazorg, die voortvloeit uit de verleende voorschotten; 

4. de noodzaak van bezinning op een nieuw financieel(omslag)- en praktisch beleid; tevens moet dit beleid 

worden vastgelegd met het oog op de eventuele toename van aanvragen; 

5. de voortdurende veranderingen in het onderwijsbeleid van overheidswege en de noodzaak van kennis 

van de regelingen van de WSF en het inspelen op de verdergaande bezuinigingen op de studiefinancie

ring; 
6. de wenselijkheid tot een apart beheer van de financiën van het Studiefonds 

7. de bezinning op een uitbreiding van mogelijkheden, zodat admissiale studenten, die wel recht hebben op 

studiefinanciering, eveneens aanspraak kunnen maken op een aanvulling van deze studiefinanciering, 

zulks vanwege verdergaande bezuinigingen in het kader van de WSF. 

Uw commissie stelt voor 
a. de commissie voor de uitvoeringsregeling Studiefonds te danken voor hun werk; 

b. goedkeuring te hechten aan de in de punten a Vm d beschreven werkwijze; 

c. de door uw commissie ingediende voorlopige Uitvoeringsregeling Studiefonds zulks na overleg met de 

door de generale synode-1992 benoemde Commissie voor de uitvoeringsregeling Studiefonds over te 

nemen; 
d. deputaten Studiefonds te benoemen met de opdracht 

1. het Studiefonds te beheren en uit te voeren in overleg met deputaten-Financieel gedurende de perio

de, dat de inkomsten van het Studiefonds bestaan uit de reeds door deputaten-Financieel gereser

veerde bedragen; 
2. zich te bezinnen op het ontwikkelen van een financieel- en praktisch beleid met het oog op eventuele 

toename van aanvragen en van dit beleid rapport uit te brengen op de generale synode-1998 en 

voorstellen te doen voor een definitieve Uitvoeringsregeling Studiefonds; 

e. het Reglement voor het Studiefonds van de Theologische Universiteit als volgt te wijzigen: 

art. 2. Het beheer van dit Studiefonds wordt opgedragen aan deputaten Studiefonds, welke door de generale 

synode tot dit beheer worden gemachtigd en geïnstrueerd en aan haar van al hun handelingen verantwoor

ding schuldig zijn . 
art. 3. Deputaten Studiefonds zullen op iedere generale synode een schriftelijk verslag uitbrengen van hun 

werkzaamheden. 
art. 4. Voorlopige Uitvoeringsregeling Studiefonds 

betreft: admissiale studenten die niet in aanmerking komen voor studiefinanciering ingevolge de Wet Studie 

Financiering(WSF). 

VOORSTEL TOT WIJZIGING VAN DE VOORLOPIGE UITVOERINGSREGELING STUDIEFONDS 

1. Een student, die is toegelaten tot de studie aan de Theologische Universiteit Apeldoorn en geen recht 

heeft op studiefinaciering ingevolge de Wet Studie Financiering, maar wel kan aantonen dat hij zonder 

een soortgelijke financiering niet kan studeren, kan een bijdrage aanvragen ten laste van het studie

fonds. 
2. De aanvraag dient, op voorstel van het curatorium, te geschieden bij de secretaris van deputaten-finan-
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cieel , vergezeld van een uitvoerige beschrijving van de financiële en gezinssituatie. .. 

3. 3.1. Deputaten kunnen, in overleg met de adviseur voor het studiefonds, een of me~r b11dragen toeken

nen tot een hoogte die maximaal gelijk is aan de in 1994 in de WSF geldende b1Jdragen voor 18-27 

jarigen. 
3.2. leder jaar wordt de bijdrage getoetst en indien nodig aangepast aan de actuele omstandigheden. 

Daartoe moet de student elk jaar opnieuw een aanvraag indienen. . 

4. In afwijking van de WSF kunnen reiskosten afzonderlijk worden vergoed. De hoogte van de reiskosten 

wordt in overleg met de betrokkene door deputaten vastgesteld. . 

5. Ten aanzien van eventuele bijverdiensten van de aanvrager gelden de overeenkomstige regels van de 

WSF. 
6. 6.1. Het deel van de basisbeurs, dat is vrijgesteld van belastingheffing, wordt verstrekt als renteloze 

lening. Het niet van belasting vrijgestelde deel van de basisbeurs en de bijdragen die in de WSF als 

aanvullende beurs gelden, worden verstrekt als een uitkerin~. . .. 

6.2. Daar waar in de WSF sprake is van een rentedragende lening, worden de overeenkomstige b1Jdra-

gen in het kader van deze regeling verstrekt als renteloze lening. . 

7. 7.1. De renteloze lening ad 6.1 wordt kwijtgescholden in gelijke delen over het aantal Jaren dat de aan

vrager de Christelijke Geformeerde Kerken in Nederland dient tot het bereiken van de 65 jarige leef

tïd . 
7.2. cie renteloze lening ad 6.2. wordt afgelost in 15 jaar vanaf het derde jaar na het beëindigen van de 

studie. Deze aflossing geschiedt lineair in nader overeen te komen tijdvakken van hooguit een jaar. 

8. 8.1. Indien de aanvrager bij overlijden nog een restant schuld heeft, wordt deze geheel kwijtgescholden. 

8.2. Indien de aanvrager met vervroegd emeritaat gaat kunnen deputaten voorstellen aan het curatonum 

om het eventuele restant van de af te lossen lening geheel of gedeeltelijk kwijt te schelden. 

8.3. Indien de aanvrager geen predikant wordt of als predikant het verband van onze kerken verlaat, 

dient hij , naast de verplicht af te lossen lening, ook het op dat moment nog resten~nde deel van de 

oorspronkelijk kwijt te schelden lening af te lossen in nader overeen te komen term11nen. . 

9. In gevallen waarin deze regeling niet voorziet, wordt beslist conform de ":"JSF. Voorziet de WSF 1n zo'n 

geval ook niet, dan beslissen deputaten 1n overleg met en onder goedkeunng van. het _curatonum. 

10. Deze (voorlopige) regeling is goedgekeurd door de generale synode van de ChnsteliJke Gereformeerde 

Kerken in Nederland te Zierikzee op 1995. 

Toelichting op de voorlopige regeling studiefonds 

ad 3.1. 
1. Er zijn drie soorten bijdragen: 

a. de basisbeurs, eventueel met een toeslag voor de echtgenote 

b. de rentedragende lening 
c. de aanvullende beurs 

2. Uiteraard heeft de aanvrager de vrijheid minder dan het maximum aan te vragen. 

ad 3.2. Globaal bestaat vanaf 27 jaar geen recht meer op studiefinanciering. Er zijn slechts enkele uitzonde

ringsgevallen. Het is duidelijk dat, wanneer een regeling wordt getroffen v_oor studenten die geen recht heb

ben op studiefinanciering, deze studenten over het algemeen ouder z11n dan 27 Jaar. In het kader van 

·zoveel mogelijk gelijke rechten en plichten" ten opzichte van de andere studenten, ligt het voor de hand de 

WSF-regeling voor 18-27 jarigen toe te passen. 

ad 4. De WSF geeft het recht op een OV-jaarkaart, zodat hiervoor ~en eigen _regeling moet worden getrof

fen . Van de uitkering van WSF is sinds oktober 1994 een bedrag 1n mindering gebracht ad ll. 90,00 per 

maand, zodat het budget, waar wij rekening mee houden, kan worden verhoogd met ll. 90,00. 

ad 5. 
1. Onder bijverdiensten wordt verstaan: 

a. arbeidsinkomen, w.o. ook winst uit onderneming is begrepen 

b. alle andere zuivere inkomsten in de zin van de Wet op de inkomstenbelasting (rente e.d.) 

Kinderbijslag , huursubsidie, bijstandsuitkeringen, eenmalige uitkeringen en studiefinanciering van 

gezinsleden blijven buiten beschouwing. 
2. Van de (bij)verdiensten is vrijgesteld (thans) netto ll. 1.250,00 per maand:. . 

3. De (financieel-afhankelijke) echtgenote mag netto ll. 808,30 per maand b11verd1enen. 

ad 6.1. De eerste 95% van het bedrag dat in de WSF geldt als basisbeurs is thans vrijgesteld van belastin~. 

Over de overige 5% en over de bedragen die in de WSF als aanvullende beurs gelden, dient, omdat het uit

keringen zijn , inkomstenbelasting te worden betaald. 

ad 6.2. Het niet betalen van rente mag misschien een voordeel zijn ten opzichte van studenten die studie

financiering ontvangen, anderzijds verkeren deze laatsten meestal in een positie waarin over de i!" principe 

belaste studiefinanciering geen inkomstenbelasting behoeft te worden betaald (gezien hun geringe inko

men). 
ad 7.2. Dit is conform de WSF. 

ad 8.2. De oorspronkelijke kwijtschelding kan hier normaal door blijven lopen . Het feit dat vervroegd emeri

taat is verkregen, betekent in de meeste gevallen dat de inkomenssituatie minder wordt. 
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ad 8.3. Indien een terugbetaling te lang op zich laat wachten, zal een redelijke rente in rekening worden 

gebracht. 

BIJLAGE 41 
art.134 

H. v.d. Heuvel, rapporteur 

DEPUTATEN VOOR RADIO-KERKDIENSTUITZENDINGEN 

1. Samenstelling deputaatschap 

Als deputaten werden benoemd door de generale synode van 1992: 

~~tR. van Beek, Ds. H. de Graaf, Drs. J. van Mulligen, Drs. W.J. Quist en als algemeen secundus: Ds. H. 

Drs. W.J. Quist fun~eerde als voorzitter van het deputaatschap en als voorzitter van de vergaderingen met 

een vertegenwoord1g1n9 va_n d_e IKON (Interkerkelijke Omroep Nederland) en deputaten of vertegenwoordi

gers van die kerken, die niet 1n de IKON participeren en zich presenteren onder de naam ZVK- (Zendtijd 

Voor Kerken) kerken. Ds. H. de Gr!laf fungeerd_e als secretaris van het deputaatschap. 

Voorstellen om 1n deze samenstelling verandering aan te brengen zullen we in een afzonderlijk schrijven aan 

u voorleggen. 

2. Opdracht 

De gener~le synode besloot deputaten op te dragen om middels een schrijven aan de IKON haar ernstige 

verontru:'t1ng kenbaar te maken betreffende het voornemen van de IKON om de film "The last temptation of 

Chnsr uit te zenden. 

3. Werkzaamheden 

We vergaderden als deputaten in de regel twee à drie maal per jaar met een vertegenwoordiging van de 

IKON en deputaten van de ZVK-kerken. Daarnaast vergaderden we als deputaten afzonderlijk om de zaken 

te bespreken, die speciaal ons deputaatschap betreffen. 

In die vergadenngen hebben we ons voornamelijk beziggehouden met: 

1. De opdracht van de generale synode van 1992, zie ll. 

2. De verdeling van de 9 radiokerkdiensten en de 2 t.v.-diensten met belangstellenden en de 1 of 2 dien

sten via de Wereld- omroep Nederland die aan onze kerken werden toegewezen. 

3. De bezinning: 
• om samen met de vertegenwoo~digers van de andere ZVK-kerken een Stichting op te richten, met als 

doel h,et verzo_rgen v_an de zendt1Jdaanvraag voor de gezamenliJke kerken en, bij toekenning van die 

;endt1Jd, de coord1nat1e en produktie van de radio- en t.v.-uitzendingen voor de kerken. 

om het contract met de IKON, dat al dateert van 1976, niet langer te continueren en een nieuw contract 

te sluiten met een omroep-organisatie, bij voorkeur met wie de ZVK-kerken zich meer eensgeestes voe

len. 
In eerste instantie is gedacht aan de Evangelische Omroep. 

3.1. 
Deputaten deden in november 1992 een schrijven uitgaan naar de IKON over de voorgenomen uitzending 

van genoemde film . 
Deputaten he_bben _in dit schrijven hun ernstige verontrusting kenbaar gemaakt, daar in de film passages 

voorkomen, die weliswaar op fantasie berusten, maar ernstig tekort doen aan het getuigenis van de Heilige 

Schrift over Jezus Christus als de Zoon van God. 

Zo wordt een vertekend beeld gegeven van de Christus der Schriften. Deze film wordt door veel christenen 

als provocerend en godslasterlijk ervaren. Daarom hebben deputaten dringend verzocht om genoemde film 

niet uit te zenden. 
De IKON-directie ~erichtte in een schrijven hierop, dat zij besloten had af te zien van uitzending. Al stoelde 

dit niet op pnnc1p1ele, maar meer op praktische gronden, toch zijn deputaten dankbaar dat vertoning van 

deze film geen doorgang heeft gevonden. 

3.2. 
Onze kerken ~ntvingen va_n de zijde van de Wereldomroep "Radio Nederland" zendtijd voor drie kerkdien

sten per twee Jaar. Deze diensten duren 45 minuten en zijn op verschillende tijden praktisch over de gehele 

wereld te beluisteren. Deputaten vernemen pos1t1eve reacties. Wat betreft het leiden van de 9 radiokerkdien

sten en de 2 t.v.-diensten met belangstellenden: In principe worden alle predikanten van onze kerken uitge

nodigd, die al enige Jaren praktische ervaring hebben, terwijl om de twee jaar een hoogleraar van onze 

Theologische Universiteit wordt gevraagd. 

Sommige predikantEJn menen geen mEJdewer_king te kunnen verlenen aan dergelijke diensten, vanwege 

praktische of pnnc1p1ele bezwaren. Er z11n er die bezwaren vrezen bij kerkeraad of gemeente en die zich in 

verband met de vrij korte uitzendtijd te beperkt voelen. 

De feitelijke realisering van de uitzendingen vindt tot begin september 1995 plaats in nauwe samenwerking 
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met de IKON. Wel worden onze programma's onder eigen naam en buiten verantwoordelijkheid van de 
IKON uitgezonden. De vermenigvuldiging en de verzending van aangevraagde preken wordt door de IKON 
verzorgd. . . · b h.kk. t Il De kosten worden bestreden uit de gelden die de overheid aan zendgemachtigden ter esc . 1 ing s e . 
Uit de reactieformulieren over radiodiensten blijkt dat er veel mensen naar deze diensten luisteren. Het aan
tal telefonische reacties ligt tussen de 20 en 60 per dienst, met enkele uitzonderingen va_n meer dan 60. De 
meeste reacties komen van mensen die kerkelijk zijn en die regelmatig luisteren. Veelal zI1n het ouderen van 
boven de 65 die reageren , maar er zijn ook wel jongeren bij . Ook zijn er rand- en buitenkerkelijken, die 
reageren . Velen geven de voorkeur aan een duidelijke bijbelse boodschap van zonde en_genade. Veelal 
missen zij deze prediking in eigen kerk. In verschillende reacties komt_ naar voren dat men zich ~oor de pre
diking de weg naar de Heere gewezen zag. Ook werd er gebeld vanuit een bepaalde noodsItuatIe. De reac
ties op de preek zijn meestal positief. Er worden vragen gesteld over het gebedsleven, de toeeIgernng des 
heils de moeiten van het eenzaam zijn enz. . 
De predikanten zijn dankbaar dat ze een radio of t.v.-dienst mochten houden. De betrokkenheid van de 
gemeenten is over het algemeen groot. . 
Het aantal schriftelijke reacties is lager dan de telefonische. 
Dit varieert van 5 tot 1 O. Het aantal gevraagde radiopreken bedraagt per dienst ongeveer 200. . 
Stichting "De Brug" te Dronten verzendt cassettebandjes van radio en t.v.-diensten. De aanvragen per radio
dienst variëren van enkele tientallen tot 200 cassettebandjes. Voor de t.v.-d1ensten met belangstellenden 
bedraagt dit aantal doorgaans 10 tot 40. . . . 
Het aantal kijkers bij de t.v.-diensten met belangstellenden varieert van ruim 70.000 tot ruim 150.000. Het 
aantal gedrukte preken van de t.v.-diensten met belangstellenden be_draagt per keer ongeveer 20 tot 50._ In 
de regel komen er na deze diensten tientallen telefonische reacties binnen, wa_arvan het merendeel pos1t1ef. 
Hier nemen meer buitenkerkelijken de moeite om telefonisch te reageren dan b1J rad1od1ensten. 

g-;putaten hebben, na bezinning in eigen kring en na gesprekken met deputaten van andere ZVK-kerken, te 
weten de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt, de Nederlands Gereformeerde Kerken en de Urne van 
Baptisten Gemeenten, besloten om samen met genoemde ZVK-kerken t~ komen tot oprichting van een 
Stichting. Deze Stichting "Zendtijd voor de Kerken" is 24 november 1994 in het leven geroepen en zal In 
opdracht van de ZVK-kerken de uitzendingen verzorgen. . .. . .. 
Dit besluit is mede een gevolg van de nieuwe Mediawet, met de daarin geboden mogeliJkhe1d om zendt1Jd 
voor een periode van 5 jaar aan te vragen. . 
De ZVK-kerken hebben het kontrakt met de IKON opgezegd per najaar 1995 met de bedoeling een contract 
te sluiten bij voorkeur met een omroeporganisatie , met wie ~-ij zich meer eensgeestes voelen. In eerste 
instantie is gedacht aan de Evangelische Omroep die _meer fac11ite1ten kan bieden met het oog op _nazorg. 
De ZVK-kerken willen in de toekomst, gezien de med1a-ontw1kkelingen met een grotere zelfstand1ghe1d kun -
nen handelen. . • d h ·d· -

1 
d. Een belangrijk argument bij het opzeggen van het contract met de_ IKON_ Is het feit , dat e uI Ige uI zen in-

gen van de ZVK-kerken vrijwel altijd ingebed Hggen in anderen u1tzend1ngen van de IKON, welke _meer e~ 
meer het karakter krijgt van een omroeporgamsatIe met een compleet programma, inclusief actualite1tenru 
briek en dramaserie. Uw deputaten zijn dan ook van mening dat onze kerken met vorm en inhoud van de uit-
zendingen van de IKON weinig of geen affiniteit hebben. . . 
Hoewel de ZVK-kerken volgens het contract met de IKON voor de uItzendIngen_ van de IKON geen verant
woordelijkheid dragen, worden zij in de praktijk daarvan toch met duidelijk genoeg on~ersche1den. 
Daarnaast is er tussen de IKON en de ZVK-kerken in toenemende mate een verschil van mening ontstaan 
over het rechthebben op en verantwoording van de door de overheid ter beschikking gestelde u_urbedragen. 
Door als ZVK-kerken te gaan samenwerken kan effectief met de _door de overheid ter besch,1kk1ng . gestelde 
middelen worden omgegaan. Door een Stichting op te richten willen de kerken zich duidelijk profileren als 
zelfstandige zendgemachtigden. . . . 
Hun verlangen is om de middelen voornamelijk te gebruiken v.oor de verkond1g1_ng van het Evangelie. 
Het mag duidelijk zijn dat de ZVK-kerken de IKON met verwI1ten dat ze zich . met aan haar contractuele ver
plichtingen heeft gehouden. Op correcte wijze heeft ZIJ tot nu toe de u1tzend1ngen verzorg_d en de bela_ngen 
van de ZVK-kerken behartigd. Het zijn gewijzigde omstandigheden van buitenaf en daarb1J een verschil van 
inzicht over de wijze waarop aan de kerkelijke zendtijd vorm gegeven moet worden, die tot deze beslissing 
hebben geleid. . 
Namens ons deputaatschap heeft Drs. J. van Mulligen zitting in het bestuur van de nieuw gevormde 
Stichting. De overige deputaten hebben zitting in de Raad van_ Toezicht en Advies. 
Drs. W.J. Quist is voorzitter van de Raad van Toezicht en Advies. . . . 
Nadat de aanvraag tot uitbreiding van de zendtijd was ingediend, liet het Commissariaat voor de Media 
weten, dat er wellicht bij een gecombineerde aanvraag IKON-ZVK meer zendtijd ter besch1kk1ng gesteld zou 
kunnen worden. . . 
Overleg tussen zowel IKON- en ZVK-leiding als met het bes_turen van beide organisaties leidde tot de __ con
clusie dat een gecombineerde aanvraag van beide organisaties (IKON en ZVK) mogelijk zou moeten Zijn , In 
aanvulling op de reeds eerder ingediende aanvraag. . .. . .. 
Op 5 mei 1995 kwam openbaar dat het Commissariaat voor de Media de toe_zegging van zendtijd u1tbre1d1ng 
gehonoreerd heeft, maar tegelijkertijd __ bepaalde dat de IKON voor de technische verzorging van de uitzen-
dingen verantwoordelijk zou moeten Zijn . . . . . . . 
Na opnieuw intensief overleg is toen gekozen voor de oprichting van een nieuwe koe_pelstIcht1ng, waarin 
zowel IKON als ZVK vertegenwoordigd zijn , die de ondersteunende diensten aan beide organisaties ter 
beschikking stelt. .. . . . 
Tevens bepaalde het Commissariaat voor de Media dat de b1J de IKON aanwezige middelen, zoals hu1sves-
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ting , techniek en administratie, in het vervolg gezamenlijk door IKON en ZVK gebruikt moeten worden. 
Door de druk van het Commissariaat voor de Media om aanvragers te laten samenwerken en ook door het 
aantal uren dat werd toegewezen, bleek een samenwerking met de EO, zoals zowel de ZVK als de EO die gaarne hadden gezien, niet mogelijk. 
Het bestuur van de Stichting ZVK stond voor de keuze om tegen de beslissingen van het Commissariaat 
voor de Media in beroep te gaan of, de ruimte die de beslissing van het Commissariaat voor de Media gaf zo goed mogelijk te benutten. ' 
Biddend_ om de wijsheid_ van de Heilige Geest is gekozen voor het laatste omdat, gezien de oorspronkelijke 
doelstellingen, was bereikt wat de kerken graag wilden bereiken: 
- meer eigen inbreng bij programmabegeleiding en invulling 
- volledige beschikking over de door de overheid gegeven middelen voor de uitzendingen 
- behoud van zendtijd en, zo mogelijk, uitbreiding van de zendtijd 
Zo hebben de ZVK-kerken nu de volgende mogelijkheden: 
1. Zij beschikken,. in de Stichting ZVK, vanaf 1 september 1995 over een eigen organisatie, met medewer

kers, die zich uitsluitend gaan bezig houden met de invulling van de zendtijd toegewezen aan de kerken. 
Medewerkers die de tijd, de gelegenheid en de middelen hebben om zowel de radio als de tv-uitzendin
gen optimaal te begeleiden en er voor te zorgen dat de mogelijkheden die elk m~dium biedt zo goed mogelijk worden gebruikt. 

2. Via de Stichting ZVK beheren zij en verantwoorden zij zelfstandig de middelen, die de overheid voor die uitzendingen ter beschikking stelt. 
3. De hoeveelheid radio-zendtijd is gelijk gebleven. 
4. De hoeveelheid TV-zendtijd is vergroot (van 6 uur naar 9 uur voor de oorspronkelijke ZVK-kerken dat is 50% meer dan vroeger). ' 
5. De gekozen bestu~rlijke organisatievorm voor de Stichting ZVK is zodanig dat vanuit de deputaatschap

pen, die gezamenlijk de Raad van Toezicht en Advies vormen, het bestuur wordt gevormd doordat ieder 
deputaatschap een bestuurslid aanwijst en ook weer kan terugroepen. Doordat het bestuur, dat zelf dus 
ook nog deel uitmaakt van de deputaatschappen, regelmatig met de complete Raad van Toezicht en 
Advies overlegt is een goede communicatie met de kerken gewaarborgd. 

Samenvattend_ menen uw deputaten te ma.eten zegg~n, dat ons als kerken grote dankbaarheid jegens de 
Heere, de Koning der Kerk, past, omdat H11 deze media toch nog wil gebruiken om door middel van de ver
kondiging van Zijn Woord zondaren te trekken, te ontdekken, te troosten, te leiden tot geloof en bekering tot de eer van Zijn Naam. ' 

Drs. W.J. Quist, voorzitter 
Ds. H. de Graaf, secretaris 

Deputaten voor Radio-kerkdienstuitzendingen doen u een aanvullende mededeling op hun rapport d.d. 25 september 1995 toekomen. 

In april 1994 verzocht de kerkeraad van de Chr. Gerei. Kerk te Zwolle, in overleg met ds. A. v.d. Veer, aan 
deputaten voornoemd de mogelijkheid te bezien of ds. A. v.d. Veer in de weg van art. 6 K.O. vrijgesteld kon worden van zijn werk in de gemeente van Zwolle. 

Deputaten antwoordden dat zij , wanneer de classis Zwolle deze nieuwe relatie, naar art. 6 K.O., zou goed
keuren, gaarne bereid zouden zijn om naar art. 6 K.O. als deputaatschap te fungeren , waaronder ds. A. v.d. Veer ressorteert. 

In juli 1995 ontvingen deputaten van de kerkeraad van Zwolle 
a. een afschrift van de regeling die de raad met ds. A. v.d. Veer is overeengekomen en 
b. een afschrift van de concept-notulen van de classis Zwolle van dat deel der vergadering waaruit blijkt dat 

de meerderheid deze instructie heeft aanvaard. 

Middels een halfjaarlijks schriftelijk verslag van zijn werkzaamheden en een gesprek, elk jaar, hopen deputa
ten contact met ds. A. v.d. Veer te onderhouden. 

BIJLAGE 42 
arl. 134 

1. Inleiding 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE 
RADIO-KERKDIENSTUITZENDINGEN 

ds. H. de Graaf, secretaris 

Het is duidelijk dat deputaten in de stellige verwachting leefden dat het formele contact met de IKON verbro
ken zou (kunnen) worden, waarna de kerken in de ZVK verenigd met de EO een contract zouden kunnen 
sluiten. Het Commissariaat voor de Media heeft deze plannen echter doorkruist. Daardoor is er een nieuwe 
samenwerking gekomen tussen de Stichting ZVK en de IKON, die niet alleen de voortgang van het werk 
garandeert, maar ook een uitbreiding betekent van de hoeveelheid TV-zendtijd. Omdat deze dingen hun 
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beslag kregen vanaf 1 sept. 1995 konden deputaten niet eerder hun definitieve rapport uitbrengen dan in 

september. Uw commissie heeft hen vervolgens erop attent gemaakt dat in dit rapport niets te vinden is over ds. A.v.d. 
Veer die onlangs predikant naar artikel 6 is geworden en als zodanig aan dit deputaatschap is verbonden. 
Daarom hebt u inmiddels daarover een aanvullende mededeling van deputaten ontvangen. 

2. Opdracht 

Uw commissie constateert dat deputaten hun opdracht om een brief aan de IKON te schrijven waarin deern
stige verontrusting van de GS betreffende het voornemen om de film 'The last temptation of Chris!' uit te 
zenden kenbaar wordt gemaakt goed heeft uitgevoerd. Al is het te betreuren dat de IKON niet om principiële 
redenen de vertoning geen doorgang heeft doen vinden, toch zijn we verheugd dat het om praktische rede-

nen niet is gebeurd. 

3. Reactieformulieren 

Reactieformulieren worden in principe bij alle uitzendingen gegeven, dus niet alleen bij radiodiensten, maar 
ook bij tv-diensten. Daarover was in de commissie een vraag, niet alleen omdat dat niet in het rapport wordt 
genoemd, maar ook omdat er de ervaring was dat na een tv-dienst de terugkoppeling via een reaktieformu-
lier niet had plaatsgevonden. 
Deputaten erkenden dat die terugkoppeling niet altijd optimaal verliep, maar hebben goede hoop dat in de 
nieuwe constellatie daarin verbetering zal komen. 

4. Stichting ZVK 

Uw commissie vindt het jammer dat de Stichting ZVK geen toestemming kreeg om met de EO samen te 
werken, maar menen dat de deputaten er goed aan gedaan hebben om de mogelijkheid die zich aandiende 
te benutten zoals is geschied. Zo kan toch ook dit werk op een goede wijze voortgang vinden. 

5. Bijzondere arbeid naar art. 6 K.O. 

Uw commissie heeft ook enige aandacht besteed aan de aanvullende mededeling over de beroeping tot bij
zondere arbeid naar art. 6 van ds. A.v.d. Veer. We willen vooropstellen dat we veel waardering hebben voor 
het werk dat ds. Van der Veer doet. Het is onze indruk dat hij niet alleen als manager werkt, maar ook als 
predikant. Toch heeft uw commissie vragen bij de gang van zaken die ertoe geleid heeft om ds. Van der 
Veer naar art. 6 van zijn arbeid in de gemeente vrij te stellen vanwege de bijzondere arbeid die hij verricht. 
Het is duidelijk dat ds. Van der Veer deze bijzondere arbeid reeds verrichtte, terwijl art. 6 spreekt over een 
benoeming tot bijzondere arbeid. Bovendien is het de vraag of het werk van ds. Van der Veer is onder te 
brengen bij art. 6. Met die vraag hadden deputaten zich vooraf moeten bezighouden daar zij een advies had-
den moeten uitbrengen (zie art. 6, 1b). 
Uit hun mededeling blijkt dat er van tevoren alleen maar overleg is geweest, waarin deputaten aan de kerke-
raad van Zwolle hebben meegedeeld dat zij graag bereid zouden zijn om naar art. 6 als deputaatschap te 
fungeren als de classis Zwolle deze nieuwe relatie zou goedkeuren. Deze relatie had echter alleen tot stand 
kunnen komen na een positief advies van deputaten. Uw commissie betreurt het dat deputaten nagelaten 
hebben om een advies uit te brengen en de beslissing voor deze benoeming tot bijzondere arbeid geheel 
aan de kerkeraad van Zwolle en de classis Zwolle hebben overgelaten. 
Nu deze benoeming heeft plaatsgevonden, nadat deputaten zich bereid hadden verklaard om als deputaat
schap naar art. 6 te fungeren meent uw commissie dat daarop niet moet worden teruggekomen. Maar wel 
menen wij dat de GS de deputaten met nadruk mag vragen om verder in deze te doen wat van hen wordt 
verwacht. Zij moeten naar art. 6, 1 c goede aandacht geven aan dit werk, opdat het gebeurt en blijft gebeu-
ren naar zijn bedoeling. 

6. Naam deputaatschap 

Ten slotte willen we nog opmerken dat in uw commissie de naam van het deputaatschap als verouderd werd 
ervaren. Het zou goed zijn als deputaten op de volgende synode met een voorstel tot naamswijziging moch
ten komen. Uw commissie dacht aan de mogelijkheid om van kerkdiensten via de media te spreken. 

7. Voorstellen 

De commissie stelt de synode voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren, met inachtneming van de gemaakte opmerkingen inzake 

de benoeming van ds. A. v.d. Veer naar art.6; 
2. opnieuw deputaten te benoemen; 
3. deputaten op te dragen de GS van 1998 te dienen met een voorstel tot naamswijziging. 

D. Visser, rapporteur 

BIJLAGE 43. 
art. 135 
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Het moderamen legt de vergadering het volgende voor: 

~= ~e~r~!e s~~~~i~ ~~~r~~~s~:: i~t6~n~~~e de huishoudelijke regelin~ voor de generale synode vast, 
niet of nauwelijks gewijzigd. y gen (gedrukt op blauw papier). S1ndsd1en 1s deze regeling 

Het moderamen is van gedachte dat het z· 1 ·· · 
deze tijd voldoet. Sinds 1968 zijn er verschi:~vnod:~~k~~n v~~~~:r~zien of de regeling nog aan de eisen van 

Enkele voorbeelden: 

ad 1 . ~~aoe=~~~dv~_~u~~~y~~1~~sv~~~~i!~;r~~f~g~iet meer op een dinsdag in augustus geweest; dit zal 

a~ 18. de adm1rnstrat1eve assIstentIe van het KAB is niet altijd zó, als in de regeling staat· 
:d : · de _Plaats van de buitenlandse afgevaar~igden kan nader gepreciseerd worden; ' 

· er is geen regeling voor de procedure b1J stemmingen voor een universitair hoofddocent (UHD). 

Het moderamen stelt uw vergadering het volgende voor· 
De synode besluite · 
~;~r:~~tdt~~!~!~chap 'vertegenwoordiging van de kerken' (zijnde het oud-moderamen van de synode) de 

1 · ~~,~~~te~a~ :::~9:~ev~~ ~i!!h~~1elijke regeling van de generale synode, vastgesteld in 1968/69, nog 

2. zich te beraden over eventuele wijzigingen in deze regeling· 
3. hierover voorstellen te doen aan de generale synode 1998.' 

BIJLAGE 44 
art. 140,141 

voor het moderamen, 
ds. D. Quant 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT- INZAKE HET RAPPORT VAN HET 
CURATORIUM VAN DE T.U.A. 

Paragraaf 30. Gemeenteopbouw corresponderend met rapport 1 Commissie / 

Uw commissie heeft in haar gesprek d d 11 se t b 1995 

d
informh atie ontvangen over het verschil ~~n menfn~~ine;en het ~~le~~ :_~d~:mgl:~a~!~ ~e~ ~u~atorium 91 een 
Jsc e plaats van het vak gemeenteopbouw. • • • e encyc ope-

~~:~~f~7~;~:~}Eii~~~i~~!f~&:,~~i~~~!ii~~:!J{!e~~~;~~~!~;f,ni:~e~;~~~:~~i~ i~ h~~~g~~e~ 
~=;p:;1d~'.e instellingen van gelijke aard de zaak g~regeld is e~

I
J w8:ike r :o~i::~ ~~~~~j=~~~~f~;~~~~ 

De rector heeft op 12.10.1994 aan het curatorium als oordeel van het colle h 

;~~i~~~i;d~t~s:}~!1~:~!~1~if:~;~~:~[~~~~e~:~~~E:;~;.~~v~;::ifr•;;l8~:~;~~~~~!};}\~ 

~~b~=~j~~ed~:~n n::~ ;;~~:~:1~:~::~i;~~~~~:1i\~1~{~a:;:, ':e:~:li~iu~~!k~=~~~a!~l~~:lv~~~~~(~ao~~lil~~ 

~i:èii:i~~f ~ii;Ëi~füf.]l!F.i~'~i:E:::i!~;~~?Ji 
Uw commIssIe vindt - achteraf - gezien de · b f d · 
e:~e~ifi~~e~~:::~i~~s~:r~~~tissie in ee~ e:r~~rv:1:~i~~ ~~:-~~t~~~::ri~e~ si;~~e;;:rgt!d::~gg:b~~~~: 

~; ~~~;i!~!i!~~~~ ~:~ed:ir~it~:/ ii;~~r~~~oi~:it~:1port een advies gegeven heeft en dat het college 

~i~i~r~lif Ërjf ;~~i?:~-:~~!i~i:f ~:~~:~~;~li\i~1~~:i,~~~;~~~:r~;~l:i:ra!\~i; 

~: ~~~;;-:;~~: ~~~'!i~n~e~:~:p;~~e~!~curatorium de opdracht te geven op de generale synode-1998 omtrent 

Uw commissie blijft bij haar ondersteuning van het advies van het curatorium. 



370 

Paragraaf 46. Stimuleringsfonds - corresponderend met de voorstellen 15 t/m 19 van Rapport 1 van 

Commissie/ 

Voorstel br. J. van Amstel: 
niet over te gaan tot instelling van een Stimuleringsfonds 
a. vanwege mogelijkheid tot ongelijkheid in behandeling; 
b. dat mogelijk nog andere motieven gelden voor benoemingen in de opleiding tot de dienst des Woords, 

zoals in punt 4 summier is aangegeven; 
c. daar wellicht verwachtingen worden gewekt bij bedoelde personen en in de kerken; 
d. dat gelet op de financiën een betere bestemming mogelijk lijkt vanwege het geheel van wat nodig blijkt 

voor de kerken en mogelijk subsidie kan wegvallen. 

Uw commissie adviseert u het voorstel van br.van Amstel niet over te nemen, omdat 
1. dit voorstel uitgaat van de verkeerde vooronderstelling , dat het in dit Stimuleringsfonds gaat om het in 

aanmerking komen voor een benoeming tot hoogleraar; 

2. uw commissie van mening is, dat br. Van Amstel in de onderbouwing van zijn voorstel in de punten a t/m 

c voorbijgaat aan de motivering van het college van hoogleraren en het curatorium, verwoord in haar 

rapport in de tweede alinea én de relevantie van het onderzoek voor het geheel van de kerken, verwoord 

onder punt -e- van de opzet; 

3. uw commissie van mening is, dat br. Van Amstel in punt d van zijn toelichting vooruit loopt op het rapport 

van commissie Vl. 
Afhankelijk van het rapport van commissie VI geeft uw commissie u wel in overweging te denken aan een 

limiet in de toewijzing van het aantal uitkeringen per drie jaar. 

BIJLAGE 45 
art. 144, 148 

H. van den Heuvel, rapporteur 

BRIEF NED. GERJCHR. GER. KERK ALMERE 

Weleerwaarde en eerwaarde broeders, 

De samenwerking CGK/NGK ligt ons na aan het hart. Wij beleven in onze kerken de vreugde van de een

heid van belijden en kerkelijk leven, maar zijn bezorgd over de moeizame voortgang in de landelijke contac

ten. Wij richten ons tot u in deze brief, om uitdrukking te geven daaraan. 

In onze dagelijkse praktijk van gemeentelijk leven is er veel , zeer veel reden tot dankbaarheid over de gesta

dige en hartelijke voortgang en uitbreiding van de samenwerking CGK/NGK. Dit is tot stand gekomen en 

gegroeid onder de verantwoordelijkheid van de beide kerkeraden. 

Intussen bemerken wij een stagnatie in de landelijke besprekingen. Het is voor ons teleurstellend en ont

moedigend om te zien dat ondanks eenheid in belijdenis langdurig gediscussieerd wordt over theologische 

kwesties. Het probleem dat hieruit voorkomt is dat er een verschil ontstaat tussen de lokale en landelijke 

beleving van de samenwerking. Wij zouden daarentegen zo graag enig perspectief zien en stimulansen van

uit de kerkverbanden ontvangen om verder te gaan op de weg naar eenheid. 
Nu wordt er soms gezegd dat de samenwerking oorzaak zou zijn van verwijdering binnen het eigen kerkver

band, maar dat moeten wij tegenspreken. Er zijn binnen het christelijke gereformeerde kerkverband altijd 

verschillen geweest tussen kerken wat betreft de praktische inrichting van het kerkelijk leven. Deze ruimte 

mag er zijn, als er overeenstemming is over Schrift en belijdenis. Intussen dreigt nu tegenwerking tegen de 

samenwerking oorzaak te worden van verwijdering binnen het CGK kerkverband, en een slecht getuigenis 

jegens de wereld om ons heen. 

Wij doen een dringend beroep op u om het werk van onze God in de plaatselijke gemeenten te erkennen en 

duidelijk uit te spreken dat wij als kerken CGK en NGK bij elkaar horen. Als wij de eenheid serieus nemen 

kunnen wij niet anders. De nadruk moet niet liggen op wat ons scheidt, maar op wat ons onderling bindt. 

Wij vragen u daarom met klem een verdere weg naar eenheid aan te geven en te gaan. 

Mede namens de NGK Alkmaar, CGK Amsterdam, CGK Apeldoorn-C, CGK Apeldoorn-O, CGK Apeldoorn

z, NGK Apeldoorn, CGK/NGK Arnhem, NGK Dalfsen, CGK Dronten, NGK Dronten, CGK Eindhoven, NGK 

Eindhoven, CGK Emmeloord, NGK Emmeloord, CGK Enschede-O, CGK Enschede-W, NGK Enschede-N, 

NGK Enschede-Z, CGK Groningen, CGK Haarlem-N, CGK Hengelo, NGK Hoogeveen, CGK/NGK Houten, 

CGK/NGK Lelystad, CGK/NGK Nieuwegein, CGK/NGK Rotterdam-Alexanderpolder, CGK Rotterdam-C, 

NGK Rotterdam-Overschie, CGK Rijswijk, NGK Rijswijk, CGK Utrecht-C, NGK Utrecht, CGK Wormerveer, 

NGK Zaanstreek-C, NGK Zwolle ll. 
namens de kerkeraad 

A. Boertien 
K.T. de Jonge 

BIJLAGE 46 
art. 144, 148 
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BRIEF NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERK KAMPEN 

Hooggeachte broeders, 

De raad van de Nederlands Gereformeerde Kerk te Kampen nam kennis van de brief d.d. 6 juni 1995, ver

zonden aan U door de kerkeraad van de Ned.Ger./Chr.Ger.Kerk van Almere. 

Hij herkende zich volledig in dit schrijven en wil dan ook door middel van deze brief U laten weten adhesie te 

betuigen aan het beroep op U en de wens aan U gericht door onze broeders van Almere. 

Met een hartelijke, Christelijke groet, 
Voor de kerkeraad, 

BIJLAGE 47 
art. 144, 148 

F.R. Bruintjes 
praeses h.t. 

BRIEF NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN 
LANDELIJKE VERGADERING APELDOORN 1994 

Hooggeachte en geliefde broeders in onze Here Jezus Christus, 

K.Janssens 
scriba 

N~mens de Landelijke Vergadering van onze kerken, gehouden te Apeldoorn in de jaren 1994/1995, danken 

WIJ u voor de bnef (gedateerd 28 Januari 1993) van uw vorige Generale Synode (Apeldoorn 1992). 

In twee zittingen, op 10 september 1994 en 14 januari 1995, heeft de Landelijke Vergadering zich over de 

samensprek1ng_en en contacten tussen uw en onze kerken beraden. Op de zitting van 1 o september 1994 

heeft _de voo~1tter van uw deputaatschap, ds. J. Westerin~. onze vergadering toegesproken. Hij maakte 

en_erz1Jds melding van verbondenheid en waardering, anderz1Jds van stagnatie en zorg. 

W1J waarderen het zeer, dat o~ alle zittingen van de Landelijke Vergadering steeds één of meerdere leden 

van uw deputaatschap aanwezig waren. 

Als bijlage bij deze brief treft u aan het besluit dat de Landelijke Vergadering, op de zitting van 14 januari 

1995, over de contacten met uw kerken heeft genomen. 

Uit de besprekingen en ci,it besluit blijkt, dat de Landelijke Vergadering, ondanks de stagnatie en teleurstel

ling met name op landehJk niveau, v~n overtuiging blijft dat het zoeken naar meer eenheid met uw kerken 

een gebod van de Here ,s. De matheid, waarvan ter vergadering gesproken werd, mag dan ook niet worden 

uitgelegd als gebrek aan overtu1g1ng. Eerder 1s ze een symptoom van vermoeidheid door langgerekt hopen. 

Het bela.ngrijkste knelp_unt in de samensprekingen is de zaak van de toeëigening des heils. 

Me~ u z1_Jn WIJ van mening, dat het bij de toeëigening des heils om een wezenlijk deel van de gereformeerde 

beliJdenis gaat. 
Keer op keer is dat ook door onze Commissie voor Contact en Samenspreking mondeling en schriftelijk 

onderstreept. 
Met u zijn wij ook van mening, dat er verschilpunten zijn gebleven. 
Maar naar onze stellige overtuiging zijn de overgebleven verschillen niet van dien aard, dat ze kerkscheidend 

mogen Zijn. In opdracht van de Landelijke Vergadering doen wij dan ook een klemmend appèl op u om uit 

te spreken, dat de _overgebleven verschillen vallen binnen het raam van de gereformeerde belijdenis. ' 

Evenals u willen WIJ als Nederlands Ger9.formeerde Kerken ons in alles stellen op de grondslag van en bege

ren te leven naar de gereformeerde belijdenis, ook op dit punt. Onze commissie heeft naar eer en geweten 

Jaren lang geprobeerd uw vragen te beantwoorden, in nauwe aansluiting aan deze belijdenis, ook wat de for

mulenng~n b~treft:_van _de door uw ~xnode van __ Apeldoorn aanvaarde en aan de kerken aanbevolen studie 

(getiteld De Toee1gening des he1ls ,n d9. Be!1Jdenisgeschriften. Een overzicht") zeggen wij: hierin is op 

evenwichtige w11ze samengevat wat de BeliJdenisgeschnften zeggen en wat wij belijden. 

Broeders, wa_t wilt u nog me9.r?! Mág u nog meer vragen? Heeft in onze kerken niet altijd gegolden, dat ker

kelijke eenheid geboden 1s b1J overeenstemming over Schrift en belijdenis? 

Het doet ons zeer als, ondanks herhaaldelijke ontkenning en bestrijding van onze kant, tot op het laatst ver

denkingen van R9.monstrantisme geuit worden. Het zij verre van ons, dat het benadrukken van de menselij

ke verantwoordeliJkhe1d ook maar ,ets af doet van ons geloof in Gods soevereiniteit. Met alle respect: wie 

zulke verdachtmakingen uit, heeft ons nog steeds niet begrepen. En omdat er in dezelfde lijn nog steeds wel 

meer misvattingen over onze kerken en onze prediking leven, onderstrepen wij nog maar eens: 

- Het 1s niet waar, dat WIJ geloven dat de verbondskinderen "er al zijn". Er is wedergeboorte nodig. We 

erkennen, dat ook verbondskinderen van nature dood zijn door de zonde en slechts door de genade van 

de Heilige Geest kunnen delen ,n wat hen van Godswege in de doop is beloofd. 
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Het is dus niet waar, dat wij de gemeente beschouwen als een gemeenschap van "gearriveerden". De 
gemeente is geen volkskerk, maar wel een verbondsgemeente met grote verscheidenheid , niet alleen 
van meer of minder trouw, maar ook van geloof en ongeloof. Er zijn inderdaad tweeërlei kinderen des 
verbonds in de gemeente. 
We staan daarom nog steeds achter wat de Gemeenschappelijke Verklaring al schreef, ook met onze 
instemming: "onderscheidend preken is en blijft daarom nodig". 

Broeders, we zeggen het daarom nogmaals: we menen oprecht, dat het voor Gods aangezicht niet te ver
antwoorden is de op dit punt overgebleven verschilpunten aan te merken als kerkscheidend. 
Zeker, de zaken zijn van zo groot belang, dat het gesprek erover moet doorgaan. Maar naar onze stellige 
overtuiging, op grond van Schrift en belijdenis, kan dat gesprek plaatsvinden binnen de muren van een kerk. 
Ook nu al , nemen we aan, zal een dergelijk gesprek in uw kerken, met immers enige verscheidenheid ook 
op dit punt, gevoerd worden. . . 
En wat betreft de functionering van de toeêigening des heils: de gesprekken daarover kunnen onzes InzIens 
het beste plaatsvinden zo dicht mogelijk bij de kansels, op plaatselijk niveau dus (zie ook oordeel 3 van de 
G.S. van Apeldoorn 1992). 

Als kerkelijke eenheid op dit moment landelijk niet haalbaar Is, vragen wij u, opnieuw in nadrukkelijke 
opdracht van de LV. , de mogelijkheid voor een federatief verband van onze kerken aandachtig te overwe
gen. 
Deze suggestie is al wel eerder gedaan, maar heeft tot nu toe onvoldoende aandacht gehad. Het was voor 
ons verblijdend en verrassend, dat het moderamen van uw vorige G.S. daarvoor ruimte bood. Toch is het er 
nog niet echt van gekomen. 
Echter juist omdat de plaatselijke situatie zo verschillend is, lijkt het ons nuttig na te denken over de moge
lijkheden van een federatief verband. Aan de ene kant zal recht gedaan moeten worden aan de terechte 
zorg voor de eenheid in eigen kerkverband. Aan de andere kant zal gerekend moeten worden met die ker
ken, die uitspreken, dat er sprake is van een voltooide geestelijke eenwording van de plaatselijke samenwer
kende kerken. 

De Landelijke Vergadering heeft onze commissie opgedragen de relevante besluiten van de LV. Apeldoorn 
1994/1995 aan u en uw deputaten toe te lichten en desgewenst daarover door te spreken. 
Daarbij is met name te denken aan een drietal besluiten betreffende: 
a. de opening van het diakenambt voor de zusters der gemeente; 
b. de wijziging van het A.K.S. en de invoering van een ondertekeningsformulier voor dienaren des Woords; 
c. het instellen van een commissie opleiding predikanten. 
(zie bijlagen) 

Over elk van deze besluiten kort alvast iets. 

De Landelijke Vergadering besloot, dat het in de vrijheid van een plaatselijke kerk is zusters te roepen tot het 
ambt van diaken. Wees ervan overtuigd, dat onze kerken langdurig en eerbiedig de Schrift hebben onder
zocht. Ook publicaties uit andere kerken zijn daarbij betrokken. We zijn ervan overtuigd geraak1, dat het 
Woord van God deze roeping niet verbiedt. 
Nadrukkelijk vermelden we, dat voor dit besluit niet gebruik gemaak1 is van een andere hermeneutiek dan 
die gebruikelijk is in de klassiek gereformeerde traditie . Ook is ervoor gewaakt, dat dit besluit er wel haast 
automatisch toe moet leiden, dat ook de weg naar het ouderlingambt voor de zusters der gemeente wordt 
geopend. 

De Landelijke Vergadering besloot tot een verduidelijkende wijziging van art. 17 van het A.K.S., in die zin 
dat, wanneer een ambtsdrager ondertekening van de Drie Formulieren van Enigheid weigert of niet langer 
voor zijn rekening kan nemen, ook de regionale vergadering daarbij betrokken raakt. Als blijk1 dat er sprake 
is van een onschriftuurlijke leer zal de schorsings- en afzettingsprocedure van art. 30 in werking treden. 
In het verlengde van deze wijziging van het A.K.S. heeft de Landelijke Vergadering een ondertekeningsfor
mulier voor dienaren des Woords vastgesteld en de kerken dringend het gebruik van dit formulier aanbevo
len. 

In de derde plaats besloot de Landelijke Vergadering tot het instellen van een commissie, die de wenselijk
heid c.q. de mogelijkheid van een gehele of gedeeltelijke eigen opleiding moet onderzoeken. Onder een 
gedeeltelijke opleiding wordt verstaan een uitgebouwde Theologische Studiebegeleiding aanleunend tegen 
een bestaand opleidingsinstituut, waarbij in eerste instantie aan Apeldoorn wordt gedacht. Ook zal de com
missie in gesprek gaan met het Nederlands Gereformeerd Seminarie. 
Achterliggende gedachte bij het instellen van deze commissie is, dat het wenselijk is te komen tot meer een
heid van opleiding. 

Wij bidden u de leiding van de Heilige Geest toe bij uw overwegingen en beraadslagingen. Mogen de beslui
ten tot eer van de Koning der Kerk zijn . 

Namens de Landelijke Vergadering Apeldoorn 1994/1995 tekenen wij met broederlijke groet en hoogach
ting , 

P.W. Blokland - praeses. 
ds. P.J.H. Krol - scriba. 
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BIJLAGE 47a 

BESLUITEN van de Landelijke Vergadering Apeldoorn 1994/1995 
I ten aanzien van de contacten met de Christelijke Gereformeerde Kerken genomen In de zitting van 
14 januari 1995. ' 

De Landel ijke Vergadering Apeldoorn 1994/1995 heeft kennis genomen van de rapporten van de 
Commissie voor Contact en Samenspreking met andere kerken. 

Zij besluit: 

Wat betreft de contacten met de CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN: 

A. uit te spreken: 

1 . dat het op grond van het gemeenschappelijke belijden geboden is naar meer kerkelijke eenheid te blij
ven streven; 

2. dat alle_s gedaan moet worden om de plaatselijke toenadering en samenwerking te bevorderen. 
3. dat na Jaren van besprekingen nu van Christelijke Gereformeerde zijde gevraagd mag worden in hoever-

re men de onder 2. genoemde ontwikkeling ook landelijk wil steunen; 

B. het moderamen op te dragen: 

per brief aan de eerstvolgende Generale Synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken 

1. een klemmend appèl te doen om uit te spreken, dat de verschillen op het punt van de toeêigening des 
he1ls vallen binnen het ~aam van de gereformeerde belijdenis en daarom niet kerkscheidend mogen zijn; 

2. te verzoeken de mogehJkhe1d voor een federatief verband met onze kerken aandachtig te overwegen; 

C. de commissie op te dragen: 

1. het onder B. genoemde appèl op de vergadering van de Chr. Gerei. Generale Synode ook mondeling te 
verwoorden; 

2. er ~oveel mogelijk aan. bij te dragen, dat de overgebleven verschillen op het punt van de toeêigening des 
he1ls zodanig ter kennis van de Chr. Gerei. Generale Synode worden gebracht, dat ook wij ons daarin 
kunnen vinden; 

3. de relevante besluiten van deze Landelijke Vergadering aan de deputaten en de Generale Synode toe te 
lichten en desgewenst daarover door te spreken; 

4. na de Generale Synode naar bevind van zaken te handelen in de lijn van de uitspraken A. 1., 2. en 3. ; 
5. de plaatselijke kerken op hun verzoek te adviseren en te ondersteunen bij het realiseren resp. uitbouwen 

van samenwerking op locaal niveau; 
6. de reeds volledig geïntegreerde samenwerkings-gemeenten desgevraagd te dienen met advies. 

Il t.a.v. de openstelling van het diakenambt voor zusters der gemeente. 
De Landelijke Vergadering Apeldoorn 1994 - 1995 der Nederlands Gereformeerde Kerken, in voortgezette 
zitting bijeen te Utrecht op 20 mei 1995, 
kennis genomen hebbende van het Eindrapport (met bijlagen) van de kommissie "openstelling diakenambt 

voor de zusters der gemeente", gemaak1 in opdracht van de Landelijke Vergadering te Dronten 1988, 

overwegende 
a met betrekking tot de diensten en ambten dat: 

1. uit de Schrift blijkt dat de dienst der barmhartigheid naast en in verbondenheid met de dienst van 
het Woord in de gemeente van Christus zijn plaats ontvangen heeft (Handelingen 6:1-6), 

2. diakenen door de Here zijn geroepen en in de gemeente zijn aangesteld ten behoeve van de 
dienst der barmhartigheid en zij als zodanig een eigen ambt hebben met een eigen geheel van 
werkzaamheden en een eigen ambtelijke verantwoordelijkheid, 

3. diakenen in de dienst der barmhartigheid met de ouderlingen in de dienst van het Woord en het 
opzicht gezamenlijk de verantwoordelijkheid dragen voor het functioneren van Christus' gemeente, 

b. met betrekking tot de gaven en posities dat: 
1. blijkens verschillende plaatsen in de Schrift vrouwen leidende posities hebben ingenomen, in zelf

standigheid hebben gehandeld, initiatieven hebben genomen, hebben geprofeteerd en in de pre
diking van het evangelie en het geven van onderricht hebben meegewerk1 (Spreuken 31 :10-31, 2 
Koningen 4:8-37, Filippenzen 4:3, 1 Corinthe 11 :5, Handelingen 18:26), 

2. uit vergelijking van deze Schriftplaatsen met teksten als 1 Corinthe 11 :3-15, Efeze 5:22-24, 1 
Corinthe 14:34-35 en 1 Timotheüs 2:11-15 kan worden afgeleid dat de laatstgenoemde teksten 
niet zonder meer in alle situaties en omstandigheden kunnen worden toegepast, zonder dat dit 
overigens betekent dat de genoemde teksten als tijdgebonden en achterhaald moeten worden 
geschouwd, 

c. met betrekking tot de ambten en het onderscheid in positie dat: 
1. in de Schrift op bestuurlijk-rechterlijk vlak onderscheid wordt gemaak1 tussen de positie van de 

vrouw enerzijds en die van de man anderzijds, welk onderscheid betekenis kan hebben voor bij
voorbeeld de openstelling van het ambt van ouderling voor de zusters der gemeente, terwijl daar-
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naast evenzeer blijkt dat vrouwen in de gemeente van Christus een grote rol hebben g~speeld, 
2. niet uit de Schrift kan worden afgeleid dat de Here het vervullen van het ambt van diaken door 

zusters der gemeente uitdrukkelijk verbiedt, 
d. met betrekking tot de kerkelijke vrijheid dat; 

1 . met een verschil in gevoelen over de openstelling van het diakenambt voor zusters der gemeen!e 
noch de eerbiediging van het gezag van de Schrift noch de trouw aan de confessie op zich 1n 
geding is, .. 

2. het als een zaak van kerkelijke vrijheid is aan te merken als een plaatseliJke gemeente een zuster 
der gemeente tot het diakenambt roept, 

besluit: 
het in de vrijheid der kerken te laten om onder biddend opzien tot de Here en in ootmoedige dankbaar
heid voor de geschonken gaven zusters der gemeente te roepen tot de vervulling van het d1akenambt. 

Il overwegende dat: . 
1. er binnen sommige Nederlands Gereformeerde kerken ernstige bezwaren leven tegen de openstel-

ling van het diakenambt voor zusters der gemeente, 
2. de kerken hebben verklaard te begeren ook in de inrichting van het kerkelijk leven als één in Christus 

naar buiten op te treden en elkaar hebben beloofd eendrachtig samen te werken en niet over elkaar 
te heersen, maar geduld met elkaar te hebben, 

besluit: 
de kerken op te roepen om in deze aangelegenheid niet over elkaar te heersen! maar aan elkaar ruimte 
te geven, met elkaars gevoelens rekening te houden en elkaar In Christus te bliJven aanvaarden en vast 
te houden. 

111 overwegende dat: . . 
1. niet alleen binnen de eigen kerkgemeenschap, maar ook in de relatie met de kerken waarmede de 

Nederlands Gereformeerde kerken contacten onderhouden, over de openstelling van het diakenambt 
voor de zusters der gemeente verschil in gevoelen bestaat, waardoor de contacten met deze kerken 
door dit besluit tot openstelling kunnen worden bemoeilijkt, .. .. . 

2. de Nederlands Gereformeerde kerken met deze kerken in gesprek wensen te zIJn en te bliJven In het 
verlangen reeds hier en nu aan de eenheid in Christus daadwerkelijk gestalte te geven, 

besluit: 
dit besluit tot openstelling aan de andere kerken toe te zenden met het _verzoek_het in een geest van wel
willendheid en broederlijk vertrouwen te ontvangen en hun te vragen b1J ver~h1I In 1nz1cht samen met de 
Nederlands Gereformeerde kerken te blijven zoeken naar de wil van God In het vertrouwen dat H1J op 
zijn tijd de weg duidelijk zal maken. 

Il/ t.a.v. het AKS 
De Landelijke Vergadering besluit de tekst van artikel 17 AKS te wijzigen in de volgende tekst: .. . 
De ambtsdragers zullen de drie Formulieren van Enigheid (te weten: de Ne~erlandse G_eloofsbeliJdenis, de 
Heidelbergse Catechismus en de Dordtse Leerregels} ondertekenen als blijk van hun instemming met de 
leer van de kerk. 
Indien een ambtsdrager de ondertekening weigert of niet langer voor zijn rekening kan nemen, zal de_ uitoe
fening van zijn ambt worden opgeschort, tot hij zich nader zal hebben verklaard ten genoegen van z1Jn ker-
keraad. . 
De kerkeraad zal hiervan mededeling doen en desgewenst nader rekenschap geven aan de zusterkerken, in 
regionale vergadering bijeen. 
Ook zij die door een regionale vergadering beroepbaar zijn gesteld, of het recht hebben verkre9en een 
opbouwend woord te spreken, zullen door de ondertekening van de dne Formulieren van Enigheid 1n die 
vergadering hun instemming met de leer van de kerk betuigen. 

De Landelijke Vergadering Apeldoorn 1994/1995 der Nederlands Gereformeerde Kerken, op 23 september 
1995 in voortgezette zitting bijeen, . . . 
kennis genomen hebbende van het Rapport van november 1992 van de Comm1ss1e voor Toetsing van het 
Akkoord van Kerkelijk Samenleven, 
overwegende dat . . .. 
- het zowel ter vermijding van onduidelijkheid omtrent het geestelijk karakter van de binding aan de beliJ

denisgeschriften als vanwege een goede verhouding met andere kerken van gereformeerde_ signatuur 1n 
binnen- en buitenland wenselijk wordt geacht om een ondertekeningsformulier voor dienaren des 
Woords in te voeren; . .. 
binnen de Nederlands Gereformeerde kerken serieuze bezwaren bestaan tegen het verplicht voorschnJ-
ven van een bepaald formulier; . . . . . 

- met het al of niet gebruiken van een ondertekeningsformulier de trouw aan de confessie rnet in geding 1s, 
besluit het onderstaande ondertekeningsformulier vast te stellen en aan de kerken het gebruik hiervan dnn
gend aan te bevelen. 

"Wij ondergetekenden, dienaren van het goddelijke Woord in de Nederlands Gereformeerde kerken beho-
rende tot de regio ... , verklaren oprecht en met een rein geweten voor God het volgende: . 
Wij erkennen de Heilige Schrift als het betrouwbare en door God ingegeven Woord van harte als enige regel 
voor geloof en leven. 
Wij erkennen de drie algemene belijdenisgeschriften en de drie Formulieren van Enigheid als getrouwe 
onderwijzing in en verdediging van de waarheid der Schrift, en aanvaarden die krachtens hun overeenstem-
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ming met Gods Woord als getuigenis van ons geloof en richtsnoer voor onze ambtsbediening, te weten de 
prediking van het evangelie, de handhaving van de rechte leer en de weerlegging en bestrijding van dwaal
leringen. 
De gemeente van God, pijler en fundament van de waarheid (1 Timotheüs 3:15), leeft van het evangelie, 
zoals dat aan haar is overgeleverd (1 Corinthe 15:1-5). 
Indien dan ook ooit ons verstaan van de Heilige Schrift, het evangelie van Jezus Christus, zou komen af te 
wijken van wat de leer der kerk uitmaakt, beloven wij dit gevoelen niet te zullen leren, maar vooraf voor te 
leggen aan de kerkeraad en daarna zonodig de regionale vergadering om het aan Gods Woord te toetsen 
en na samenspreking een uitspraak te doen. 
Ook indien de _kerkeraad of regionale vergadering, uit zorg voor de eenheid en zuiverheid der leer, ons een 
nadere ~erklaring van ons gevoelen over enig deel van onze belijdenisgeschriften zou vragen, zijn wij daar
toe bereid. 
Wij beloven ons te zullen onderwerpen aan het oordeel van de kerkeraad of de regionale vergadering, op 
straffe van metterdaad uit onze dienst geschorst te zijn, behoudens het recht van beroep op de landelijke 
vergadering indien wij menen dat de gedane uitspraak niet recht is voor God, waarbij wij ons met die uit
spraak tevreden stellen zolang ons beroep in behandeling is. 
Zo willen wij ons beijveren de eenheid des Geestes te bewaren door de band des vredes (Efeze 4:3) en ver
trouwen wij dat de Geest der waarheid ons de weg tot de volle waarheid wijzen zal (Johannes 16:13). 
Schriftplaatsen: 1 Corinthe 15:1,2; Galaten 1:9; Galaten 2:2; Efeze 3:17b-19; Filippenzen 1:9,10; 1 
Thessalonicenzen 5:19,20; 1 Thimotheüs 4:16; Titus 1 :7-9; 2 Petrus 1 :20; 2 Johannes 9." 

IV t.a.v. de opleiding van dienaren des Woords. 
De Landelijke Vergadering heeft kennis genomen van het door de Raad van Toezicht en Advies ingediende 
rapport voor de opleiding, studiebegeleiding en kerkelijk onderzoek van predikanten binnen de Nederlands 
Gereformeerde Kerken. 
Ook heeft de Vergadering kennis genomen van het rapport van de kerkeraad van Zaandam, waarin de 
vraag wordt gesteld om het Nederlands Gereformeerd Seminarie positief te betrekken inzake de keuze van 
een opleidingsinstituut. 
De Landelijke Vergadering is van mening dat de vraag van Zaandam gesteld moet worden in samenhang 
met de vraag naar de wenselijkheid van een gehele of gedeeltelijke eigen opleiding voor de kerken. 
De Landelijke Vergadering besluit daarom een commissie in te stellen die de vraag met betrekking tot de 
opleiding c.q. begeleiding in het licht van de gegroeide situatie binnen de kerken gaat onderzoeken en zal 
rapporteren op de volgende Landelijke Vergadering. 

TAAKOMSCHRIJVING VAN DE COMMISSIE OPLEIDING PREDIKANTEN: 
De commissie onderzoekt de wenselijkheid c.q. de mogelijkheid van een gehele of gedeeltelijke eigen oplei
ding. Onder een gedeeltelijke opleiding wordt verstaan een uitgebouwde Theologische Studiebegeleiding 
aanleunend tegen een bestaand opleidingsinstituut, waarbij in eerste instantie aan Apeldoorn gedacht wordt. 
Zij onderzoekt de organisatorische en financiële consequenties die aan deze mogelijkheden vastzitten, als
mede de erkenning van overheidswege. 
De commissie houdt daarbij het theologisch niveau van de opleiding c.q. begeleiding in het oog, zoals deze 
o.a. zijn geformuleerd in de door de LV aanvaarde regeling voor de opleiding, studiebegeleiding en kerkelijk 
onderzoek voor predikanten in de Nederlands Gereformeerde Kerken. Ook zal de commissie de kerkelijke 
status van de opleiding in haar onderzoek betrekken. 
De commissie gaat in gesprek met het Nederlands Gereformeerd Seminarie om te komen tot eenheid van 
opleiding binnen de Nederlands Gereformeerde Kerken. 

BIJLAGE 48 
art. 144, 148 

RAPPORT 5 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; 
INZAKE DE SAMENSPREKINGEN VAN DEPUTATEN VOOR DE 

EENHEID VAN DE GEREFORMEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND 
EN DE CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN 

MET DE NEDERLANDS GEREFORMEERDE KERKEN (N.G.K.); 
EN INGEKOMEN STUKKEN 10.08 EN 10.09 

Uw commissie heeft, mede door de gesprekken met deputaten, zich diepgaand beziggehouden met onze 
verhouding tot de NGK. 

1. Toeë/genlng van het heil 

Conform de opdracht van de G.S. 1992 hebben deputaten gesproken met de NG commissie. Het komt uw 
commissie onbevredigend voor dat deze zaak niet tot een afronding kon komen. Uw commissie is met depu
taten van oordeel, dat het niet zinvol is nu verder door te spreken op dit punt. 
Naar aanleiding van de weergave van het NG standpunt: "dat waar het Woord komt, ook het geloof komt, 
want God zegt in het Woord, dat het voor mij is."(p.43), merkt uw commissie op, dat de notulen van deputa
ten meer licht werpen op deze passage. "God spreekt immers in Zijn Woord - waar haalt een mens de moed 
vandaan om te zeggen: Het is niet voor mij?". Ook van CGK zijde is toen onderstreept "dat als het Woord 
komt, wij er alle verwachting van kunnen hebben. Maar toch moet de Heilige Geest het doen ... Met name de 
D.L. laten weten, dat wij het niet in onze zak hebben." (verslag samensprekingen d.d. 30 maart 1994 te 
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Bunschoten). 

2. Samenwerkingsoverleg (p. 45) 

Op de vraag van uw commissie of dit overleg past binnen het kader van de taakomschrijving melden deputa-

ten dat ook zij zich dit hebben afgevraagd. . 

T~h hebben zij gemeend gehoor te moeten geven aan de uitnodigingen, met de restrictie: eenmaal per jaa_r 

het overleg bijwonen en dan uitsluitend als waarnemer. Deputaten ontvangen wel alle verslagen van dit 

overleg. 

3. Schrih en confessie 

Deputaten spreken op p. 47 hun zorg uit over de verhouding tussen Sc_hrift en confessie in de NG kerken. 

De NG broeders zijn beducht voor confessionalisme. Onze d9.putaten zijn bevreesd dat er 1n de NG kerken 

een discrepantie wordt aangenomen tussen Schnft en confessie. . . . . . 

In de zorg daaromtrent zijn deputaten unaniem en ook uw commIssIe moet constateren_ dat zich hier in de 

verhouding met de NGK zorgwekkende ontwikkelingen aftekenen. Dat is voor uw comm1ss1e een zeer dn_n

gende reden om vooral over dit punt met de NG broeders door te spreken, temeer daar hierover nog met 

voldoende gesproken is. . 

Als oorzaken vallen te noemen: het late tijdstip dat dit op de tafel van deputaten kwam, alsmede het feit , dat 

van de zijde van de NGK weinig behoefte bestond hierover te spreken. 

4. Openstelling van het diakenambt 

De openstelling van het diakenambt voor de zuster~ der gemeente in de NGK, is "een nieuwe hindernis" op 

de weg naar kerkelijke eenheid (p. 47). Deze opvatting van deputaten wordt door uw comm1ss1e onderschre

ven, die geconstateerd heeft dat deputaten de NG broeders daar ook op gewezen hebben. 

5. het Akkoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) 

Daar binnen de NGK de kwestie van het A.K.S. nog in beweging was, is het gesprek van deputaten met de 

NG commissie hierover nog "niet goed op gang gekomen". Daarmee kon niet expliciet voldaan worden aan 

de opdracht van de G.S. 1992. 

6. samenwerkingsgemeenten 

Uw commissie heeft kennis genomen van de brief van de samenwerkingsgemeenten e~ heeft deze betrok

ken in de overwegingen rond de besluitvorming. De samenwerkingsgemeenten zullen hiervan D.V. de neer

slag vinden in de Acta G.S. 1995. De brief van de ke_rkeraad van de samenwerkingsgemeenten NGK en 

CGK te Almere dient te worden beantwoord, alsmede die van de NGK te Kampen. 

7. hoe verder? 

Uw commissie heeft in haar besprekingen de worsteling geproefd van deputaten om tot een afgewogen oor

deel te komen. Dit heeft ook zijn neerslag gekregen in de passage 3.4.6 - evaluatie, waar alle deputaten 

achter staan. • H ·i· 
In de commissie-gesprekken kwamen drie kernzaken op de voorgrond te staan: verhouding van e11ge 

Schrift en confessie; het A.K.S. en de vrouw in het diakenambt. Uw commissie_ acht deze zaken yan dusda

nige importantie, dat daarover thans niet mag worden gezwegen, hoewel ook binnen de comm1ss1e d_e vraag 

gerezen is of de beoogde gesprekken het gewenste resultaat zullen opleveren. Toch dient onzes 1nz1ens het 

gesprek met onze NG broeders juist in deze crucial~ fase te worden voortgez_et. . 

Daarnaast ziet uw commissie het als zeer wenselijk, dat deputaten in de nieuwe penode aandacht geven 

aan de positie van de samenwerkingsgemeenten. 
Gezien de aard en zwaarte van de gerezen verschillen wil uw commissie erop aandringen, dat de kerken en 

de kerkelijke vergaderingen terughoudendheid betrachten in het zoeken naar en u1tbre1den van contacten 

metdeNGK. 

8. voorstellen 

Uw commissie stelt u het volgende voor: 

De synode 
overwegende . . . 

1. dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat de Nederlands Gereformeen:te K~rken zich 1n alles willen 

stellen op de grondslag van en begeren te leven naar d~. ger~formeerde belijdems; . . 

2. dat deputaten de verschillen met betrekking tot de toeeIgemng van het heil met de NG comm1ss1e heb-

ben besproken; . 
3. dat deputaten stellen dat het vrijwel onmogelijk is om de gebleven verschillen zo te formuleren, dat ook 

de NG commissie zich in de formulering herkent; . . 

4. dat tijdens de samensprekingen vragen gerezen zijn over de visie in de NGK op de relatie tussen Schnft 

en confessie; 

377 

5. dat het gesprek over het Akkoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) en het functioneren ervan niet echt 

gevoerd kon worden en dat daardoor ook nauwelijks kon worden voldaan aan de opdracht om mede 

aandacht te, geven aan"diverse landelijke en plaatselijke ontwikkelingen die een belemmering op de weg 

naar eenheid kunnen Zijn; 
6. dat deze ontwikkelingen wel zijn doorgegaan, getuige onder meer het besluit van de Landelijke 

Vergadering van de NGK om het diakenambt open te stellen voor de zusters der gemeente; 

7. dat er verschillende gemeenten zijn waar een min of meer intensieve vorm van samenleving met de 

plaatselijke NGK wordt onderhouden; 

constaterende 
1. dat er ver_schille~ gebleven zijn ten aanzien van de visie op de toeëigening van het heil ; 

2. dat de d1scuss1e over het A.K.S. In de NGK op gang gekomen is getuige de door de Landelijke 

Vergadering aangenomen wijzigingen van het A.K.S.; 

3. d_at er sleed~ spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen wat plaatselijk hier en daar wel en lande-

lijk met bere1k1 kan worden In relatie tot de NGK en dat dit binnen eigen kerkverband moeite blijft geven; 

4. dat de kerken van het Samenwerkingsoverleg aandringen op nauwere samenwerking met de NGK; 

van oordeel 
1. dat het na jarenlange samensprekingen niet geluk1 is de bestaande verschillen weg te nemen en dat het 

vooralsnog met te verwachten is dat de verschillen , die gebleven zijn met betrekking tot de toeëigening 

van het h_e1I_ In nog te ~ouden samenspr9.kingen geheel zullen kunnen worden weggenomen; 

2. dat de wI1zIgingen, die door de Landelijke Vergadering (voorlopig) zijn aangebracht in het A.K.S. aan 

onze bezware,n tegen het A.K.S. wel tegemoet komen, maar die bezwaren niet geheel wegnemen; 

3. dat er reden Is om door te spreken over de relatie tussen de Heilige Schrift en de confessie in het licht 

van wat daarover in de landelijke samensprekingen met de NG commissie naar voren is gebracht· 

4. dat door het besluit van de Landelijke Vergadering om het diakenambt open te stellen voor de 'zusters 

der gemeente een nieuwe hindernis gelegd is op de weg naar kerkelijke eenheid; 

5. dat het dienstig is nogmaals te wijzen op wat de synoden van 1983, 1986 en 1992 uitspraken, namelijk 

dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raak1 en dat het daarom 

belangrijk is de noodzaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband in het 

oog te houden; 
6. dat het gewenst is dat er aandacht besteed wordt aan de positie van de samenwerkingsgemeenten; 

besluit 
1. deputaten op te dragen met de NG commissie in de samensprekingen (door) te spreken over: 

a. de relatie Schrift en confessie; 
b. de vragen ten aanzien van het A.K.S.; 
c. het besluit van de Landelijke Vergadering inzake openstelling van het diakenambt voor de zusters der 

gemeente; 
2. deputaten eveneens op te dragen aandacht te geven aan de positie van de samenwerkingsgemeenten· 

3. aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken te verzoeken haar commis;ie 

voor Contact en Samenspreking op te dragen de onder 1 genoemde onderwerpen te bespreken met ons 

deputaatschap; 
4. bij de kerken en de kerkelijke vergaderingen erop aan te dringen - in verband met de in het rapport 

gesignaleerde verschillen - terughoudendheid te betrachten in het zoeken naar en uitbreiden van contac

ten met de NGK; 
5. de kerkeraad van NGK/CGK te Almere een afschrift te zenden van dit besluit. 

T.M. Hofman, rapporteur 

BIJLAGE49 
art. 155, 159, 221 , 222, 252, 255 

RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR DE BUITENLANDSE ZENDING 

1. Samenste/1/ng van het deputaatschap 
1. 1. In het deputaatschap hebben zitting: 
voor de particuliere synode van het Noorden: ds. A. Hilbers, ds. J.K.C. Kronenberg en ds. W. van 't Spijker; 

voor de particuliere synode van het Oosten: ds. K. Groeneveld, ds. B. de Romph en ds. J.W. 

Schoonderwoerd; 
voor de particuliere synode van het Westen: ds. H.P. Brandsma, ds. G. Drayer en ds. A.P. van Langevelde; 

voor de particuliere synode van het Zuiden: ds. H. van der Ham, ds. A. van Heteren en ds. A. van de Weerd. 

1.2. 
Voor de generale synode hebben zitting: drs. W. van Heest (alg. voorzitter en sectievoorzitter lndonesië

Toraja-Sectie (ITS) en Afrika-Botswana-Sectie (ABS)), drs. W.P. de Groot (sectievoorzitter Afrika-Venda

Sect1e (AVS)) , drs. R. Hol (sectievoorzitter Afrika-KwaNdebele-Sectie (AKS)) , ds. J.H. Carlier (eerste secre

tans)! R. Procee (tweede secretaris) , A. van der Veen (eerste penningmeester), C.J. Hagesteijn (tweede 

penningmeester) . 
1.2. 1. De generale synode 1992 besloot opnieuw een deputaat eerste secretaris te benoemen en deputa

ten mandaat te verlenen om per 1 januari 1995 te voorzien in de vacature van eerste secretaris en 
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deze voor te dragen voor benoeming aan de G.S. 1995'. Om in deze vacature te kunnen voorzien 

plaatsten deputaten een advertentie in de kerkelijke bladen. Uit de kandidaten die zich meldden werd 

op 14 februari 1994 benoemd ds.H.Last te Noordscheschut. Met de kerkeraad van Noordscheschu.t 

werd een regeling getroffen conform het besluit van de Generale Synode 1968, art.70 sub 1_ en _6, b1J • 

lage XVIII sub 3 en bijlage XIX sub G. (Acta G.S. 1968 pag.25,26,133, 149). Om zich op zI1n nieuwe 

taak goed te kunnen voorbereiden werd hij per 1 augustus aan dep_utaten v~rbonden ._ Deputaten 

stelden hem in de gelegenheid om samen met ds.J.H.Carl1er de zendingsterreinen In Zuid-Afrika en 

Botswana te bezoeken en kennis te maken met de zendingswerkers en de kerken. Vanaf 1 oktober 

werkte hij zich in het secretariaat in. Per 1 januari 1995 nam hij het secretariaat van ds. J.H. Carlier 

over. Deputaten verzoeken u de gevolgde procedure goed te keuren. .. . 

De algemene deputatenvoorzitter, drs. W. van Heest, heeft aangegeven dat h1J voornemens Is op de 

najaarsclassis 1995 zijn emeritaat per 1 januari 1996 aan te vragen. Hij zal dus niet voor herbenoe

ming in aanmerking komen. Uw vergadering zal in de vacature van een algemene deputatenvoorzit

ter dienen te voorzien. 

1.3. Voor wat betreft de zendende kerken kunnen deputaten u het volgende melden. 

1.3.1. Het aantal zendende kerken omvatte aan het begin van deze periode vijf gemeenten: Heerde (ds.ir. 

J. Slagboom) , Hilversum-Oost (ds. M. Rebel), Purmerend (ds. H. Jonkman), Thesinge (ds. J.C. 

Wessels} en Urk-Maranatha (drs. H. Visser) . 
1.3.2. Om gezondheidsredenen werd aan ds. M. Rebel per 1 januari 1995 vervroegd emeritaat verleend. 

Deputaten stellen voor de kerk van Hilversum-Oost, die zich zoveel jaren met grote trouw van haar 

taak als zendende kerk heeft gekweten, eervol van deze taak te ontheffen. 

1.3.3. De missionaire predikant van Purmerend, ds. H. Jonkman, heeft per 1 juli 1995 ontheffing gevraagd 

en ontvangen van zijn opdracht om als zendingswerker te arbeiden in Die Gereformeerde Kerk van 

KwaNdebele. Hij heeft zich in Hoogeveen gevestigd. Deputaten verzoeken u de kerk van Purmerend 

eervol te ontheffen van haar taak als zendende kerk die ze gedurende ruim twaalf Jaar met liefde 

heeft verricht op het moment dat ds. H. Jonkman zich aan een andere gemeente verbindt. 

1.3.4. In 1994 vonden er twee uitzendingen plaats. In de vacature die ontstond door het emeritaat v.an ds. 

M. Rebel benoemden deputaten in hun vergadering van 27 juni 1994 drs. C.W. BuiJs van 

Veenendaal-Bethel. Gezien zijn ervaring als zendingspredikant in Indonesië was er slechts een korte 

voorbereidingstijd nodig. Op 25 september werd hij uitgezonden door de kerk van Veenendaal-

Bethel. Daarmee heeft deze gemeente zich geschaard in de rij van zendende kerken. . 

1.3.4. In de vacature die zou ontstaan door de terugkeer van ds. H. Jonkman benoemden deputaten In hun 

vergadering van 14 februari 1994 ds. G. Huisman _van Wormerveer. Na de tijd yan voorbereiding 

werd hij in een dienst van die gemeente op 6 januan 1995 uitgezonden. Daarmee Is ook de kerk van 

Wormerveer zendende kerk geworden. Mw. S. Koster-Broekema uit de kerk van Purmerend ver

klaarde zich bereid namens de kerk van Wormerveer als gedeputeerde aan het werk van het depu

taatschap en in het bijzonder van de AKS deel te nemen naast br. G. IJskes. 

1.3.5. Het aantal zendende kerken is daarmee op dit moment zeven: Heerde (ds.ir. J. Slagboom), 

Hilversum (ds. M. Rebel} , Purmerend (ds. H. Jonkman), Thesinge (ds. J.C. Wessels) , Urk-Maranatha 

(drs. H. Visser), Veenendaal-Bethel (drs. C.W. Buijs) en Wormerveer (ds. G. Huisman). 

1.4. 
Het moderamen bestaat uit alle door de generale synode benoemde deputaten. De financiële commissie 

bestaat uit de beide penningmeesters en br. R. Procee. 

1.5. 
Binnen de secties, die ieder een eigen terrein toebedeeld kregen, wordt het werk intensief behartigd. 

1.5. 1. De lndonesië-Toraja-Sectie (ITS} bestaat uit alle moderamenleden behalve drs. W.P. de Groot en 

drs. R. Hol; voorzitter is drs. W. van Heest. Leden namens de P.S.: ds. J.K.C. Kronenberg (Noorden); 

ds. J.W. Schoonderwoerd (Oosten); ds. H.P. Brandsma (Westen) en ds. A.van de Weerd (Zuiden). 

1.5.2. De Afrika-Venda-Sectie (AVS) bestaat uit alle moderamenleden behalve drs. R. Hol; voorzitter: drs. 

W.P. de Groot. 
Leden namens de P.S.: ds. W. van 't Spijker (Noorden); ds. B. de Romph (Oosten); ds. A.P. van 

Langevelde (Westen) en ds. H. van der Ham (Zuiden). 
1.5.3. De Afrika-KwaNdebele-Sectie (AKS) bestaat uit alle moderamenleden behalve drs. W.P. de Groot; 

voorzitter is drs. R. Hol. 
Leden namens de P.S.: ds. A. Hilbers (Noorden); ds. K. Groeneveld (Oosten); ds. G. Drayer 

(Westen) en ds. A. van Heteren (Zuiden). 
Gedeputeerden: namens Heerde (ds.ir. J. Slagboom): ds. H. de Haan en K. Mulder; namens 

Purmerend (ds. H. Jonkman): mw. S. Koster-Broeksma en C. Vlot; namens Veenendaal-Bethel : A.C. 

van Grootheest en mw. W.K. Uy1erlinde-Maris; en namens Wormerveer: mw. S. Koster-Broeksma en 

G. IJskes. 
1.5.4. De Afrika-Botswana-Sectie (ABS) heeft dezelfde samenstelling als de ITS; voorzitter is drs. W. van 

Heest. 
Gedeputeerden: namens Thesinge (ds. J.C. Wessels): mw. G. van der Laan-Hoogstra en mw. J. 

Otten-Drent; namens Urk-Maranatha: ds. J.H. van Dijk en C.A. ten Napel. .. 

1.5.5. Omdat de P.S.-deputaten ieder afzonderlijk bij het werk van één sectie of twee secties betrokken zI1n 

en in dat werk bijzonder goed thuis raken, blijven deputaten aan de particuliere synodi adviseren om 

alle deputaten uit te nodigen bij de bespreking van het zendingsrapport. 

379 

2. Vergaderingen 

2.1. 
Ook in de periode vanaf de G.S.1992 hebben deputaten veel tijd aan vergaderen moeten besteden. In deze 

periode werden 17 moderamen-, 9 deputaten- en 28 sectievergaderingen (9x AVS, 9x ABS, 12x AKS en 8x 

ITS) gehouden. Voor het merendeel van het moderamen betekende dat in deze periode 54 vergaderingen. 

Daarnaast komen dan nog de vergadennQen v~n de verschillende werkgroepen en commissies, waarin ook 

leden van het moderamen vertegenwoordigd z1Jn_:_ de werkgroep Nieuw Zendingsterrein, later gesplitst in de 

werkgroep Mozambique en de werkgroep Brazilië, de werkgroep Betrokkenheid gemeenteleden, de werk

groep Communicatie Jonge kerkleden, de werkgroep Repatriërend Missionair Dienaar des Woords en de 

F1nanc1ele Comm1ss1e, die elk ook weer een aantal keren in vergadering bijeenkwamen. 

2.2. 
In f~bruari/maart 1993, 1994 en 1995 hielden deputaten hun jaarlijkse dagconferentie. Eén maal gebeurde 

dit 1n het conferentieoord "Dennenheul" te Ermelo; twee maal in het Protestants Militair Vormingscentrum 

"Beukbergen" in Huis ter Heide. 

2.2.1. De conferentie,.die op 12 februari 1993 geh?uden werd, had als thema: "Op weg naar een nieuw 

zend1ngs9eb1ed . De eerste stelling luidt: Het Is, anno 1993, niet vanzelfsprekend om een nieuw zen

d1ngsgeb1ed te zoeken vanwege 
· het pluralistisch klimaat, waarin wij leven, 
· de ontwikkelingen binnen het wereldchristendom, en 
• de ontwikkelingen en het denken over zending. 

Dr. _J ._J. Visse!, docent aan het Hendrik Kraemer Instituut, verzorgde op een voortreffelijke wijze de 

1nle1d1ng tot dit gesprek, en heeft deputaten daarmee een grote dienst bewezen in hun zoeken naar 

een nieuw zendingsterrein. 's Avonds gaf dhr. R. Postuma ons voorlichting over de mogelijkheden 

die Trans World Radio biedt. 

2.2.2. Op de conferentie van 11 maart 1994 was dr. Th. van den End uitgenodigd. Hij heeft in Jakarta en 

Rante_ Pao kerkgeschiedenis_ gedoc_eerd. In_ dienst van _de GZB verzorgt hij de uitgave van theologi

sche literatuur 1n_het l_ndones1sch. Z1Jn _1nle1d1ng was getiteld: "Christelijk geloof en inculturatie". In een 

boeiend betoog het h1J vanuit zIJn ervaringen In de kerken van Indonesië het verband tussen die beide 

zien. H~t evangelie is gebracht en in_gegaan in een magisch-my1hische cultuur. Enerzijds wordt het 

chnstehJk _ gelC>Of verregaand beleefd In n:,y1hische en magische vormen; _anderzijds Uuist daardoor?) 

1s het chns_tehJk Qeloof zo te zien er niet In geslaagd die vormen te verdringen of beslissend te beïn

vloeden. Uit de dIscuss1es bleek dat dr. Van den End de aanwezigen daarover aan het denken heeft 

gezet. 's Avonds hield ds. J.K.C. Kronenberg met deputaten een spel over gemeenteopbouw. Door 

dit spel krijgen de aanwezigen inzicht in factoren die het proces van gemeenteopbouw beïnvloeden. 

2.2.3. Op de deputatenvergadering van 11 maart 1995 kwam onder meer een voorstel aan de orde om in 

samenwerking met de lgreja Evangèlica Reformada in Brazilië grote-stadszending te bedrijven. In 

verban_d daarmee werd voor de conferentie op 10 maart drs. J.W. Smelt uitgenodigd, die voor de 

GZB dit werk heeft gedaan in Lima (Peru). Hij sprak tot en met ons over "De noodzaak van zending 

1n de_ wote derdewereld-steden". In een boeiend betoog liet hij ons vanuit zijn eigen ervaringen het 

spec1f1eke van zen~ing in een grote stad zien: de moeilijkheden én de uitdagingen. Dat gaf een goed 

beeld van wat de vIsIe dient te zI1n op deze tak van zendingswerk. 

3. Personalia 

3.1. 

Aan het begin van deze periode werd -onder hartelijke dank voor de (pro Deo) inzet- afscheid genomen van 

de brs. drs. AC. de Geus (tweede secretaris), J.W. Kuijper (eerste penningmeester) en B. Groenenboom 

(tweede penningmeester) . In het maartnummer 1993 van het zendingsblad werd aan deze wisseling aan

dacht gegeven. Overigens werd br. Groenenboom aan het einde van 1994 ernstig ziek. 

We leven intens met hem mee. 

3.2. 
In januari 1994 vierde_ één van de deputaten een bijzonder jubileum: br. A. Kreuzen was 25 jaar heel actief 

betrokken geweest b1J de zending. Op de deputatenvergadering van 12 maart van dat jaar werd daaraan 

aandacht gegeven. In datzelfde jaar is hij teruggetreden als deputaat. 

3.3. 

Op 21 januari"1994 overleed op 83-jarige leeftijd te Haarlem mw. M. Bakker-Klomp. Van mei 1948 tot mei 

1950 mocht zI1 haar gaven _en krachten als sociaal-ma_atschappelijk werkster wijden aan de maatschappelij

ke en gees_tel!Jke ontwikkeling van de vrouwen en meIs1es In het Mamasagebied (Sulawesi). De geweldda

digheden die In 1950 losbraken _dwongen haar het werk voortijdig neer te leggen en zich van haar leerlingen 

los te scheuren. Teruggekeerd in Nederland bleef ze vol liefde meeleven met de zendingsarbeid van onze 

kerken. 

3.4. 

Op 5 februari 1994 ontsliep in de leeftijd van 79 jaar ds. H.W. Eerland. Vele jaren. van 1968 tot 1985. 

maakte hij deel uit van het deputaatschap_. Hij was een man van weinig woorden. Maar als hij iets zei , was 

dat wel doordacht en sneed het hout. Z1Jn spreken was, als dat zo te pas kwam, met fijnzinnige humor 

gekruid. 



380 

~;~e oud-voorzitter ds. M.W. Nieuwenhuijze werd op 13 januari 1994 getroffen door __ het overlijden van zijn 

echtgenote. In haar had hij als uit Gods Hand een huwelijkspartner ontvangen die bIJ hem paste. Met haar 

trouwe zorg en liefdevolle inzet verlichtte zij de arbeid van haar man ook binnen het zend1ngsdeputaatschap. 

~-i~~en het deputaatschap werd ds. B. Bijleveld, die op 7 mei 1994 heel plotseling overleed, dan_kbaar her

dacht. Zijn oprechte liefde voor de zending en zijn hartelijk meeleven met de werkers maakten z1Jn inbreng 

binnen onze gemeenschap waardevol. 

~~et leven en werk van ds. J.H. Carlier braken hoogtijdagen aan. Samen met zijn vrouw en zijn kinderen en 

kleinkinderen mochten ze hun 40-jarig huwelijksfeest herdenken. En kort daarna op 12 november 1994 werd 

onder grote belangstelling in de kerk van Amst~rdam-N1euw-West een kerkdienst belegd ter gelegenheid 

van het 40-jarig ambtsjubileum. Velen kwamen t1Jdens de receptie ds. en mw. Carlter_ de hand drukken. Het 

tekende de grote plaats die hij binnen zendingsdeputaten en binnen de kerken heeft ingenomen. Deputaten 

zijn dankbaar voor het vele werk dat hij gedurende negen jaar als eerste secretaris mocht vernchten. Op de 

avondvergadering van de conferentie van 11 maart Is m de kring van deputaten, oud-zendeltngen en oud

moderamenleden afscheid genomen van ds. en mw. Carlter. 

3.8. 
·· k 

In de maand juli 1994 werd drs. R. Hol wegens ziekte uitgeschakeld. Langzamerhan~ ka_n h1J weer wat la en 

in de gemeente oppakken. Drs. W. van Heest heeft zijn taak als sect1evoorzItter t11deltJk overgenomen. In 

een brief van 7 maart j.1. verzocht hij de deputaten hem niet voor herbenoeming als deputaat vanwege de 

G.S. voor te dragen. 

a~ . d . 

Vanuit Zuid-Afrika ontvingen we bericht dat dr. E. Helms een diepingrijpende _operatIe moest on ergaan in 

het ziekenhuis in Bloemfontein. We zijn dankbaar dat de operatie voorspoedig Is verlopen. 

4. Kerken waarmee wordt samengewerkt 

4. 1. GTM (Gereja Toraja Mamasa). . . 
4.1 .1. Met de afgevaardigden van de GTM, die ter gelegenheid van de G.S. 1992 ons land bezochten, wer-

den belangrijk afspraken gemaakt: . . . 

4. 1. 1. 1. De algemene subsidie gaat voor een belangrijk deel naar studiebeurzen voor de pred1kanten-1n

opleiding in Ujung Pandang en Rante Pao, resp. 51 en 13 In getal. Na de synode Nosu 1991 heeft 

de GTM een programma opgesteld ter voorziening in de behoefte aan predikanten_. Momenteel 

heeft de Torajakerk 60 predikanten voor 300 gemeenten. _De GTM streeft ema_ar om 1n de komen

de jaren in het predikantentekort te voorzien . Studenten dienen een getuigschrift van hun gemeen

te en van de BPS te hebben om zich bij de opleiding te kunnen aanmelden. 

4.1 .1.2. Daarnaast subsidiëren deputaten het zendings-evangelisatiewerk in To Bunggu en Mada'_

Suppirang. De GTM draagt voor het laatste gebied ongeveer een zesde van de _totale kosten b1J. 

Eén zondag per jaar is ''To Bunggu-zondag" geworden: de zondag _d,1e het d1chtsthgt b1J 22 septem

ber, de datum waarop ds. A. Bikker In 1927 vertrok naar lndonesIe. Dan wordt In alle gemeenten 

over het evangelisatiewerk in To Bunggu gesproken en ervoor gecollecteerd. . . 

4.1.1.3. De GTM is ook nog betrokken bij een Transmigratieproject. Het kustgebied boven MamuJu 1s een 

vruchtbaar gebied. Na 1980 werd dit gebied ontsloten en gingen transmigranten zich daar vestigen. 

Deze behoren tot diverse religies. Onder hen zijn veel Mamasa-Toraja's. Vooral om deze groep 

economische en geestelijke hulp te bieden, heeft de BPS een project ontworpen voor o.a. kader

vorming en zondagsschoolwerk. Ook christen-transmigranten van Bali en andere eilanden hebben 

zich tot de GTM gewend om kerkelijke zorg. . 

4. 1. 1.4. Door deze nieuwe opzet van de financiële assistentie aan de GTM, kunnen de zendingsgelden 

vanaf 1993 doelgericht besteed worden voor de opleiding van predikanten, het zendingswerk en de 

kadervorming: een zinvolle besteding. .. .. 

4.1.3. In maart 1993 waren twee BPS-leden, ds. J. Tupa' langi' en ds. U.K.S. W11ayaputra, op bezoek b1J de 

Zuidduitse kerken die financiële en personele assistentie verlenen bij maatschappelijke projecten van 

de GTM. Van de gelegenheid maakten zij gebruik om een kort bezoek a~n deputaten te brengen. Uit 

het gesprek met deze broeders is ons duidelijk geworden dat de mogeltJkhe1d om_ een visum te v_er

krijgen voor het uitzenden van een hollandse kracht. ten behoeve va_n. ~adervorm1ng, wel zeer mini

maal is. Daarom werd van personele assistentie vanuit Nederland def1rnt1ef afgezien. 

In dit licht zijn deputaten dankbaar dat de voorzitter van het dagelijks bestuur van de. GTM - ds. Z. 

Sude - hun berichtte: "De ontwikkelingen binnen de gemeenten, die ons verheugen, zI1n dat door het 

houden van kadervorming de gemeenten hoe langer hoe meer bew~st_ worden van hun verantwoor

delijkheid voor het uitvoeren van de taak van de kerk. Ook worden ZIJ zich meer bewust van de Jutste 

leer van de kerk". 
4.1.4. Dit klemt temeer omdat de GTM geconfronteerd wordt met verschillende moeilijkheden, die ds. Sude 

omschrijft als: "o.a. de overlast van de Pinkstergemeenschappen die steeds proberen gemeentele

den te beïnvloeden om zich door onderdompeling te laten dopen omdat volgens hen de _Qemeen_tele

den zonder doop door onderdompeling niet in de hemel zullen komen. Een a~dere moe1ltJkhe1d 1s de 

moderne invloed, die veel negatieve invloeden met zich meebrengt, zoal_s: _vnJe omgan_g_van de sek

sen, het afkalven van het geloof van de mensen, individualtsme, materialtsme, verhuIzIng van vele 

4.1.6. 

4. 1.7. 

4. 1.8. 

4.1.9. 
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mensen naar d,e kuststreek". In het kader van de "assistentie" is voorbede voor de GTM een 

opdracht, die WIJ als zusterkerken niet mogen verwaarlozen. 

Een totaal nieuw_ probleem is dat in het verleden het bezit van - kerkelijke - grond niet altijd officieel 

werd vastgelegd. koopacten e.d. ont~reken. Zodoende kunnen zich "eigenaars" aanmelden die de 

overdracht van grond aan de plaatseltJke kerken betwisten en alsnog geld willen zien 

Zo kwam d,? ge~eente Pare in de problemen i.v.m. de grond van haar Pniëlkerk. Men had de keus 

tussen. de koop som betalen, of de kerk afbreken. Er is actie gevoerd om gelden in te zamelen om 

de grond alsnog te kunnen kopen. De actie slaagde! Hopelijk heeft dit geen precedentwerking ... 

Besloten werd dat mw.drs. W.A. van der Klis zich bezig zal houden met de geschiedschrijving van de 

GTM tot aan_± 1980. Het zal nog een aantal _jaren duren voordat deze opdracht, als proefschrift, 

gereed zal z1Jn . Maar mw. Van der Kits heeft zich energiek aan dit werk gezet daarbij geassisteerd 

door haar vriendin. ' 

Deze geschiedschrijving is van belang om de GTM, met name de jongeren haar wortels te doen 

kennen. ' 

De GTM-afgevaardigden stelden een kritische vraag t.a.v. hun komst naar Nederland. Zij vroegen 

zich af of het z_In heeft om alleen de hartelijke groeten over te brengen tijdens een jubileum of aan 

een sxnode. ZIJ hadden verwacht Intens1ever betrokken te worden bij het synodewerk. Naar aanlei

ding hiervan hebben deputaten heb_ben zich bezonnen op de plaats van de afgevaardigden van de 

GTM (en de Synode Soutpansberg m Venda) op de vergaderingen van onze generale synoden. Met 

deputaten E~nhe1d en Corresponden_t1e Is recent overleg hierover geweest. 

VnJ regelmatig b_ezocht drs. C.W. Bu11s namens deputaten Hulpverlening de GTM en het evangelisa

t1e/zend1n1:1sgeb1ed To_ Bunggu en Mada'-Suppirang. _l_n he.t kader van de samenwerking tussen 

Hulpverlening en Zending voerde drs. C.W. Bu11s tegeltJkert1Jd verschillende zendingsopdrachten uit 

en rapporteerde daarover op _de Indonesië Toraja Sectie (ITS). Op deze wijze bleef het contact met 

de GTM bewaard. Nu drs. Bu11s_ uitgezonden is naar KwaNdebele vervalt deze vorm van relatie. Een 

reden voor deputaten om zich diepgaand te bezinnen op de vraag hoe de relatie in de toekomst dient 

te functioneren ._ Dit zal _zeker een belangrijk onderwerp van gesprek zijn in de ontmoeting met de 

GTM afgevaardigden, die - D.V. - In 1995 onze generale synode bezoeken. 

4.2. De Geref. Kerken in Venda, behorende tot de Synode Soutpansberg 

4.2. 1. In feite kunnen we In het_ kader van het nieuwe Zuid-Afrika niet meer spreken van Venda. Alles wat 

hennnert aan de apartheid Is verdwenen en de status van "thuisland" werd opgeheven. Nu gold de 

status van thuisland wel voor Venda, echter niet voor KwaNdebele, omdat de Ndebele's zich hierte

Qen ste_eds fel verzetten! Echter, als aanduiding van het gebied waar wij zendingswerk mogen ver

nchten in het gmte Zuid-Afrika zijn de namen bekend en vertrouwd geworden. Als zodanig worden ze 

dan ook gebruikt. 

4.2.2. Ons samen_werkingsverband betreft drie van de acht gemeenten: Mutale, Niani en Soutpansberg 

Omdat lyarn B1bleschool (vooral kadervormi_ng) alle acht gemeenten bedient, hebben deputaten voo; 

het behartigen van de belangen va_n dit InstItuut ook een bijzondere_ relatie met de - zwarte _ Synode 

Soutpansberg._ Deze synode vaardigde ds. T.C. Rabalt (princ1paal-d1recteur van lyani Bibleschool) en 

br. A.D. Muhalt (secretaris) af om haar te vertege_nwoordigen op onze generale synode 1992. 

In een gesprek met de led;n _va~ de Vendasect1e stelde ook ds. Rabali een kritische vraag over de 

aanwez1ghe1d _ter synode .. W1J ztJn als Jonge zelfstandige_ partnerkerk dit jaar voor het eerst op een 

G.S.-vergadering uItgenod1gd. We zIJn daarvoor erkenteltJk, maar acht u onze reis lonend, als onze 

aanwez1ghe1d ter synode beperkt _blijft tot minder dan een uur? Op de synodale vergaderingen van 

de GKSA pleegt men afgevaardigden van zusterkerken de positie van adviserend synodelid te 

geven. Als onze kerken alleen naar Nederland uitgenodigd worden om de groeten over te brengen 

zullen_ we volstaan met een fax of_een telegram." Hij sprak de wens uit dat in de toekomst minsten; 

een utlgeb'.etd gesprek zal plaatsvinden met de synodale commissie voor de zendingszaken. Zie ook 

de opmerkingen onder 4.1.8. 

4.2.3. Een belangrijk punt van aandacht betreft de geestelijke situatie binnen de Gereformeerde Kerken in 

V_enda. De brengers van het meest recente werkbezoek, ds. G. Drayer en ds. H. Last, konden mel

ding m.aken va~ een 9.ezegende groei. De kerken groeien gaandeweg uit tot zelfstandige kerken. 

Dat bltJkt o.m. uit de wI1ze, waarop de afgesproken evaluatie over de overeenkomst verliep Men had 

deze gesprekken grondig voorbereid. Voorstellen werden goed onderbouwd met de werkbezoekers 

besproken. Men ontwikkelt vIsIe en plannen ten aanzien van de toekomst van de gemeenten. Ook 

andere zaken geven deze geestelijke groei aan: 

Op twee posten worden elke zondag twee diensten gehouden; dit geschiedt binnenkort ook 

op een d~rde post. In de tweede dienst wordt de Heidelbergse Catechismus onderwezen. 

Elders zIJn er mIddagb1jeenkomsten met bijbelstudie. Voor elke maand wordt een thema 

gekozen dat achtereenvolgens op verschillende plaatsen 's zondagsmiddags wordt behan 

deld. 
In de gemeente Niani werd in maart 1995 een tweed_e predikant, ds. N.F. Maguga, bevestigd, 

dte samen met de andere predikant, ds. M.S. Muhalt , nu het werk in en van de gemeente ter 

hand neemt. 

Zorg~n zijn er_ ook. Terugval in het heidendom (met z'n toverdokterspraktijken) wordt minder gezien 

dan tn de beg1n1aren. Wel verliest de kerk soms mensen aan de sekten. De waakzaamheid van de 

kerkleden wordt gevoed in de gemeenteopbouw-programma's van lyani Bibleschool. 

Deputaten verheugen zich over de_ groet n_aar volwassenheid die zij in die kerken mogen ontdekken. 

Verheugend Is ook dat de e~angeltsten, die door de kerkeraden van Mutale en Niani van de zending 

z11n_ overgenomen en voor wier onderhoud deputaten financiële assistentie verlenen, goed functione

ren . de gemeenten worden gebouwd en maken ernst met hun missionaire opdracht. 
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4.2.4. Een belangrijk punt in de relatie zwart-blank binnen de Gerei.Kerken in Zuid-Afrika is de integratie 

van zwarte en blanke synoden en gemeenten tot één kerkverband. De Synode Soutpansberg vroeg 

ons om, samen met deputaten voor correspondentie met de buitenlandse kerken, een reactie te 

geven op haar studiestuk over de bijbelse verhouding tussen volken en rassen. Beide deputaat

schappen hebben zich op deze vraag bezonnen en hebben "in volledige eensgezindheid en harmo

nie" een schrijven opgesteld, "met het doel onze zusterkerken in Zuid-Afrika een handreiking te doen 

tot de discussies die zonder twijfel moeilijk maar noodzakelijk zullen zijn op de diverse zittingen van 

de drie Nasionale Sinodes". 
Deze brief was gericht aan de Algemene Synode die in 1994 is samengekomen en handelde over 

de volgende onderwerpen: 
1. De verhoudingen binnen de GKSA. 
2. De bijbelse noties over de eenheid en verscheidenheid van de kerk. 

3. Onze zorg met betrekking tot de ontwikkeling in de GKSA. 

4.2.5. Hoopvol werd uitgezien naar de vergaderingen van de - blanke - Synode Potchefstroom inzake de 

eenheid met de beide zwarte synoden Middellande (w.o. KwaNdebele) en Soutpansberg binnen de 

GKSA-"familie" . 
Deze synode vergaderde in januari 1994 rondom een meerderheids- en een minderheidsrapport en 

besloot het meerderheidsrapport vóór eenheid niet te aanvaarden. Een commissie stelde nl. dat er 

diepgaande verschillen zijn en dat "forceren van deze zaak ernstige consequenties voor de kerken 

kan hebben". Met "de kerken" worden dan de blanke gemeenten bedoeld, behorend tot de Synode 

Potchefstroom. De desbetreffende deputaten ontvingen opdracht om een brug te slaan tussen meer

derheid en minderheid. Dit beleid kan gevolgen hebben voor de Algemene Synode die in februari 

1994 zou vergaderen en waarop een poging zou worden gedaan om de drie Synoden 

(Potchefstroom, Middellande, Soutpansberg) over verschillende zaken te laten handelen. Deputaten 

hebben over deze synode op dit moment nog geen informatie ontvangen. 

De Synode Potchefstroom besloot de opleiding voor zwarte predikanten (Hammanskraal) eind 1994 

samen te voegen met de opleiding voor blanke predikanten (Potchefstroom). Hierbij speelden ook 

financiële overwegingen een rol. 
Prof.dr. J.W. Maris woonde namens deputaten Correspondentie met Buitenlandse Kerken de 

Synode Potchefstroom bij . 
De uitslag van de in mei 1994 gehouden verkiezingen en de samenwerking op regeringsniveau tus-

sen zwart en blank, zullen zeker hun invloed hebben op het integratieproces tussen de blanke syno

de Potchefstroom en de beide zwarte synoden Middellande en Soutpansberg binnen de GKSA-

"familie". 
Verheugend is dat de Vendastudenten die tot nu toe hun opleiding kregen aan het Heidelberg 

Seminary in Venda, kunnen gaan studeren aan de "blanke" Universiteit van Potchefstroom. 

"Heidelberg" zelf ontvangt daardoor een nieuwe bestemming als Heidelberg Centrum voor Hoger 

Onderwijs (vergelijk met een Nederlandse HBO-opleiding), verbonden aan de Universiteit van 

Potchefstroom. Per 1 januari 1995 zou worden gestart met cursussen filosofie , bijbelonderwijs en 

christelijke opvoeding. Deze ontwikkeling was een jaar geleden nog ondenkbaar. Maar - hoe wonder

baarlijk ook: de integratie blijft een zaak van gebed. Laten we dit in onze zondagse kerkdiensten niet 

vergeten! 
4.2.6. Ten gevolge van de zelfstandigwording van de kerken in Venda repatrieerde de veldzendeling ds. G. 

Drayer, met zijn gezin, begin april 1992 naar ons land en was vanaf dat moment beroepbaar in onze 

kerken. Op 4 jan. 1993 werd zijn zendingsdienst officiëel beëindigd. Inmiddels is hij predikant in 

Zoetermeer. De kerkeraad van de zendende kerk Hoogeveen trof, samen met zendingsdeputaten, 

een regeling waardoor het gezin ds. Drayer in de periode vanaf 4 jan. tot aan de bevestiging en intre

de in Zoetermeer, zonder zorg van het evangelie zou kunnen leven. Tijdens de conferentie van 12 

februari 1993 namen deputaten officieel afscheid van dit zendingsgezin, erkentelijk voor de inzet en 

de liefde waarmee 13 jaar lang het zendingswerk in Venda verricht werd. Op zondag 14 maart 1993 

nam ds.Drayer afscheid van zijn zendende kerk. 
4.2.7. Het verraste deputaten dat de kerkeraad van Soutpansberg in het voorjaar 1993 een bezoek aan

kondigde van veertien gemeenteleden, waaronder zeven kerkeraadsleden en hun predikant. 

Ondanks de korte tijd die beschikbaar was voor de voorbereiding, werd een verantwoord programma 

opgesteld. De delegatie bezocht de gemeenten Emmen, Broek op Langedijk, Deventer, Rotterdam

Centrum, Rotterdam-Zuid, 's Gravenhage-Centrum en Zoetermeer en nam deel aan verschillende 

activiteiten. Ook werd een oriëntatiebezoek gebracht aan o.a. TWR Europa en de Theologische 

Universiteit te Apeldoorn. Een en ander heeft geleid tot een nauwe band met de kerken van Emmen. 

4.2.8. De behoefte aan eigen kerkgebouwen binnen de gemeente Soutpansberg is groot. In feite beschikte 

deze gemeente over slechts één doelmatig kerkgebouw. 
Onze Bond van Chr.Geref.Zondagsscholen voerde een actie voor de bouw van een kerk in Gadabi; 

ook de werkgroep "Dienstverlening Jongeren Wereldwijd" heeft in 1994 meegeholpen bij de bouw 

van een kerk in Gogogo. Door middel van de door deputaten beschikbaar gestelde gelden voor kerk

bouw werd in 1993 een kerk gebouwd in Tshamulungwi. Vanuit de opbrengst van de verkoop van de 

kapel bij het Siloam ziekenhuis aan de autoriteiten, kan de bouw van een extra kerk gefinancierd 

worden. Deputaten zijn dankbaar voor deze activiteiten. 
Op deze wijze kan de kerk van Soutpansberg haar achterstand t.o.v. de gemeenten Mutale en Niani 

inlopen. 
De gemeente stelde een vijfjarenplan op om in die periode op 15 van de 19 posten kerkbouw te reali-

seren. Mede door de al genoemde actie van de Bond van Chr. Gerei. Zondagsscholen, die 

f 45.000,- bijeenbracht voor "Kerkbouw post Gadabi" en de inzet van "Dienstverlening Jongeren 

Wereldwijd" kon gedurende 1994 een goede start worden gemaakt. 
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4.2.9. Voor alle acht gemeenten binnen de Synode So t b · · --
werk van essentieel belang. De bijbelschool vie~d:ns ;rg '\lyanr BrJbelschool met haar vormings-

haar 25-jarig bestaan. Toespraken onderbouwden deobete~; . sept~~be_~ 1994 op feestelijke wijze 

van de Soutpansberggemeenten en de vel k nrs van yanr voor de geestelijke bouw 

benda's. De zendingssecretaris refereerde ov~r Ji~~~~ funs~:~~:e~:ie~~hza7gkwtteiten van de 

b;~o~~~,~~r~c~~th~~~~~~~~t~:i1d~e J~\~~iisft:i/~~~c~it1h:~n1 deze b:jbel~h:I, ~~u:~_nRabali, 

Een benoeming die door hem aanvaard werd V s room as eerste zwarte professor. 

nu iemand uit hun kring tot deze toch wel "hog~" gi;1de v;~dagem~enschap een zaak van vreugde, 

Voor de bijbelschool betekent dit dat d k k d wer enoem . 

teert - samen met de beheerraad' een n~u!~ :~:ctevan ~utalet · waaronder de bijbelschool ressor

cursussen geven door de inzet van of ei en r . ur za moe en aanstellen. Voorlopig wil men de 

de bijbelschool dichter bij het geheel va~ dt kedianten o~gatsprekers. Intussen wrl men proberen 

verloop van tijd (ongeveer 2 jaar) hoopt men da~ to~~ vtn e ynode Soutpansberg te brengen. Na 

gaan. e enoemrng van een nieuwe pnncrpaal over te 

4.2. 10. Van de zendingsdeputaten van de S nod s · · 
ben met vluchtelingen uit Mozambiqie. O~diu:fe~ns_berg ~ntv;ngen we bErncht dat zij contact heb-

naar Mozambique zijn teruggekeerd blijft de kerk ZIJ~ er d re ot geloof zrJn gekomen. Nu ze weer 

hun gebied een Gereformeerde Kerk 'stichten rn en a contact met hen houden. Men wil in 

: -3
3

.
1
DeRGereform_eerde Kerk van D'Kar, Botswana (Gh~nzi-district) 

- • . egelmatrg bereiken de rapporten en de · b · ( · 
deputaten en d.m.v. de Info en het Zendin~~tY~s d;~:e~ Vrssersnieuws) van de fam. drs. H. Visser 

4.3. 1. 1. Deputaten zijn dankbaar dat het . v · 1 h r en. . .. 
Naro taal groeit, mede dankzij de og:;~:~Jei~ ~el ~oe~liJke • vertaalwerk ten dienste van de 

Wycliffe Bijbelvertalers. Drs. Visser heeft al r e ege er rng van mw. __ C. Kutsch Lojenga van 

Hij kreeg echter het advies om eerst al zijn aeaennd~i;; t~eJi:i~~n 
O 
va~ 1e .~Jbe~ vertaald in het Naro. 

leren spreken daarvan om op deze wïze n . P e ur oe en van de taal en het 

Bijbel. Het boek Jona h'eeft hij inmiddeli in ::1 Nga~~dv~~!!/~ 
1
: lehQ_g_enbvo?r het vertalen van de 

het Evangelie naar Markus. · n 1J rs ezrg met de vertaling van 

Intussen is en wordt gewerkt aan een woo d b k D · 
opschrijven welk toon atroon dat w r en oe ·. rs. Visser n,oest _bij elk woord uitzoeken en 

daarbij geassisteerd door mooie ov:r~h~:~-t~~~~~~g :iaa~eil trJdé~zrtten. Zijn vrouw heeft hem 

tooncombinaties bij welke letter voorkomen Er is een ~ rl . ~ rn n oogopslag kon zren welke 

denboek tot stand gekomen, dat ongeveer 2500 woordveno o~:~t. aro-Engels en Engels-Naro woor-

Ook rs en wordt er gewerkt aan een gramm r D't d 
Deze worden opgeschreven en daarna wor~;cga~ke'ke~or ! ge~atan dokor verhalen te verzan,elen. 

voorwerp enz. staat. w ar e wer woord, onderwerp, liJdend 

Hij is nu zover gevorderd met het op schrift steil n v h t N 
kleine groep Bushmen te leren schrijven en lezen ~n h~~ ei~en ~;~j dat gestart kon worden om een 

4.3. 1.2. Behalve "taalgeleerde" is br. Visser doctorand s · d th 1 · . :. 
te Apeldoorn. Zijn theologische vorming stelt ~e~nin ~ta:io ogre. hrJ studeerde aan onze uni~ersiteit 

dies te houden met de Bushmen. Hij geeft bijbelstudie om JP een verantwoorde _wrJze brJbelstu-

~~~a~_eo:~:~n~ei:ce~a~~~~~~e v_a~ii:~e n~~;
1
~~~i~!1~i~: ~:~rf it~~sie~~::~~:is~~ ~f:~r=~~ 

~~~:~d~~~i~~~~~e~u~a; ~~ ~:~d van tekeningen: veel Bushmen ~ijn ~n:i~nie~~s ;gri:~ed!if~~ 

behulp van 'Dienst Jonge~n w!efd:Tj~~.t~~e!~:;i~ig~e k~:~~~o~~~ Hanahai werd, mede met 

4
·3· 1·3· ~o%!~tg~~7

0
~;~~:-a~~~~~lt~.tti~~;re:e~erd met Wycliffe Bijbelvertaler; Nederland een overeen

diend heeft op het terrein van taalw d opgenomen rn deze organrsatre, dre haar sporen ver

begeleiding bij zijn taalwerk, die dep~;:~!~hhatme~i:i9grt:i;~- k~~dnoeenndde onhtvangt hij de opt_imale 

dezen. oor un onervarenheid ten 

4
·
3

·
2

· ~;-k~i~~s~~;;i~~:~ij ~:~o:~:n ~l~~f::~~~j~~rh!~r d~pleidinJ en prakti)_kervaring als onderwijze

g~~~~~;kr~;~t bleek nuttig en nodig te zijn om ook ee~s :iirBij~e~:~~i:~~~rfi~
1
~:~i:~r:i:~h~~ 

een padr verhal:~ ~=~=~~ !ijn~~~e~a~~dkee~~~~~~~~!~~~d!:~~~~ de praktijk bleek nl. dat slechts 

: -~-~-
1 

lnDseptember 19_92 vertrok de fam.ds. J.C. Wessels naar Botswana ... 

· - • • e voorber_e1drn9 op de uitzending omvatte: · 

· een orrentatrecursus van vier weken in het Hendrik Kraemer Instituut t o . 
~~~u~~~trecursus, waarin men thuisraakt in_de l?ekomstige leef- en we~ksi~~~)~_ei~\~~~ :~~: 

~i~~~:~~~e~! . ~~~k~~ ~n ar!~~~~;~:r~\ ~;~~~k::~i!~~~:n~~:;~~i~~~~~1!~ti~~'.i~~dl!~d c~Z 

~~~iu~~~s d~e gegeven wordt,,door het Summer lnstitute of Languistics (SIL) in Engeland om te 

BijbelvertalJrs =~~s ~~~~~~:w:!~e:C,f.9t aanpakken. Deze cursus gaat uit van Wycliffe 

:~~~:~~~'.d~~;_'~.tv1i ~:;iingswetenschap en de zendingsgeschiedenis, o.l.v. de algemeen 

:~~!nt~~~;;~s~;ne~~~~e fam.Wessels naar D'Kar. Zij kregen huisvesting in Ghanzi, ongeveer 40 

4-3-3-2- Mw. en ds. J.C. Wessels werken vanuit Ghanzi. Het aantal Bushmen dat de veertiendaagse kerk-



4.3.3.3. 

4.3.4. 

4.3.5. 

4.3.6. 
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diensten op het settlement Tshobukwane bezoekt, neemt gestadig toe: de eerste Bushmen hebben 
zich aangemeld voor de belijdeniscatechisatie_. In Ghanzi is een squatterkamp (een met door de 
regering erkende nederzetting), waar mense_n 1n zeer armoedige omstandigheden zich vestigen 1n 
de verwachting in Ghanzi een maatschappehJk bestaan te kunnen opbouwen. Z1J wonen meestalm 
een behuizing van karton. De geestelijke en materiële nood is hier zeer groot. Eén en ander leidt 
tot ledigheid en drankmisbruik. Ook hier wordt het Evangelie met Woord en Daad gebracht. 
Daarnaast wordt eenmaal per veertien dagen een kerkdienst gehouden op één van de farms. Ook 

hier groeit het aantal bezoekers.. .. . . . 
Br. en zr. J.C. Wessels hebben 1n de afgelopen t1Jd ook hun werkbestemm1ng gevonden. zendings
werk verrichten onder de Bushmen op de post Tshobokwane. Evenals East Hanaha1 1s 
Tshobokwane één van de door de regering gestichte settlements, waarv_an men hoopt dat _de 
Bushmen er een eigen woon- en werkplek zullen opbouwen. Deze nederzettingen worden voorzien 
van water, een school en een kliniek. Ook hier werd, met behulp van Jongeren uit Nederland en 

Potchefstroom, een kerk gebouwd. 
Nu de taken voor br. en zr. Wessels doorzichtig zijn geworden hebben deputat_en - samen met de 
kerkeraad van D'Kar en in overleg met br. en zr.Wessels - een taakomschnJving voor hen opge

steld. 
De familie Wessels is van half november tot half januari in Nederland geweest. In veel 9.emeenten 
en tijdens andere gelegenheden hebben zij van hun w,erk kunnen vertellen. lnm1dct.els z11n ze weer 
naar hun woon- en werkgebied teruggekeerd. We z1Jn de Here dankbaar dat H1J ook deze zen-

dingswerkers wil zegenen. . . . . 
Eind augustus 1993 liet het Botswana m1mstene van B1nnenla_ndse Zaken mw. en ds. A.H. Ie Roux 
weten dat hun verblijfsvergunning werd ingetrokken en dat ZIJ per 31 augustus Bot~wana moesten 
verlaten hebben, omdat hun verblijf niet langer "in het belang" van Botswana_ zou _z1Jn. Onze kerken 
werden opgeroepen om voor deze moeilijke situatie voorbede te ?oen. U1te1ndehJk mochten ze op 
voorspraak van de president toch blijven, zij het met de kanttekening, dat ZIJ zich van provocerend 

optreden moesten onthouden. . .. .. 
Omdat een en ander samenhangt met de Bushmen problematiek liJkt het goed - ZIJ het héél kort - uw 

vergadering enige achtergrondinformatie te geven. . . . . 
Al in de prehistorie leefden de Bushmen in Zuidelijk Afrika, getuige de rotssch1ldenngen die in de 
Tsodilo Hills te vinden zijn . Ze noemen zich bewust "de roden", in onderscheiding van de blanken en 
de ·zwarte" Tswana's en Herero's. Ze leefden van de jacht en de vruchten en knollen van het veld . 
Vanuit het Zuiden werden omstreeks 1900 de jachtgronden van de Bushmen bezet door Europese 
kolonisten (veeboeren) , terwijl twee eeuwen daarvoor vanuit het N()~rde~ zwarte Bantoe-volken naar 
het Zuiden waren afgezakt. Dit betekende voor de Bushmen dat ZIJ hun Jachtgronden, met name in 

het Ghanzi-district, kwijtraakten. . . . 
In 1963 waren leden van de Gerei.Kerk te Aranos (Namibië) op bezoek in dit d1stnct. Eén van hen 
was zo onder de indruk van de slechte situatie van de Bushmen dat hij een kleine ra.~ch. kocht van 
3000 ha. Dit werd D'Kar. Hij wiert vanuit Zuid-Afrika een manager voor d_eze boerdeni: Dirk Jerl1ng. 
Deze bouwde een kleine kudde vee op en betrok de Bushmen daarb1J. Z11n vrouw, Polly, begon een 
schooltje en een naaikring. Sommige Bushmen begonnen zelf vee te houden en leer te bewerken. 
Eén van de dochters van br. Jerling, Willemien, trouwde met ds. Braam Ie Roux en dit echtpaar zette 
zich van meetaf aan in om het werk van vader en moeder Jerling voort te zetten. Daaruit ontstond 

het maatschappelijk "Kuru"project. . . 
De ranch werd intussen door de eigenaar geschonken aan de 1nm1ddels ontstane 
Bushmengemeente te D'Kar. Zo kwamen de Bushmen van D'Kar (weer!) in het bezit van een eigen 

grondgebied! . . 
Intussen had de regering in het Ghanzi-district settlements gesticht waar de Bushmen zich perma
nent konden vestigen. Op deze wijze wilde de regering een einde maken aan hun nomaden~estaan .. 
Bij een vragenronde die in 1990 onder de Bush men van D'Kar werd gehouden,_ bleek dat ZIJ pnonte1t 
stelden aan het leren lezen en schrijven van hun eigen taal , het Naro. Drs. H. Visser, uitgezonden uit 
Nederland voor de bijbelvertaling in het Naro, zet zich ook_ in om _ dat doel te bereiken. Mw. Visser 

verleent hierbij voortreffelijke assistentie vanuit haar onderw11servanng. .. . . 
Kuru stichtte in bijna alle settlements kleuterscholen (preschools), ieder met plaatseliJke leidsters, die 
worden opgeleid vanuit het trainingscentrum_ te D'Kar. Mw. V_1sser oefent hen 1n het vertellen van de 

heilsgeschiedenis aan de kinderen: een stukJe praktisch zendingswerk! . . 
De fam. Wessels werd op verzoek van de kerkeraad van D'Kar uitgezonden om het _zendingswerk uit 
te bouwen, omdat het echtpaar Le Roux zich met name bezighoudt met het Kuruproiect. .. 
zo wordt in "Woord en Daad" gewerkt aan de vervulling van de zendingsopdracht, waarb1J, wat ons 

aandeel betreft, goed overleg is met deputaten Hulpverlening. . . . . . 
Het resultaat van al deze activiteiten is, dat met name de ontwikkeling van het Kuruproiect het minis
terie van Binnenlandse Zaken niet welgevallig schijnt te zijn: men vreest dat er binnen Botswana een 

aparte Bushmengemeenschap ontstaat. . . . . 
Wat de kerkeraad en "Kuru" nastreven is een open gesprek met het m1mstene van binnenlandse 
zaken om duidelijk te maken dat dit geenszins hun doelstelling is. In het kader van de samenwerking 

wordt onze voorbede gevraagd voor een goede communicatie over en weer. , 
Tijdens het werkbezoek in 1994 werd een Akte van Samenwerking tussen de kerkeraad van D Kar 
en deputaten getekend: daarmee werd de partnershiprelatie (wederzijdse assistentie) een feit. 
Intussen is in het Ghanzi-district gewerkt aan een - kerkehJke - eenheid tussen de kerken van 
Reformatorisch belijden. De moederkerken (de Zuidafrikaanse N.G.Kerk en de GKSA) verleenden 
assistentie bij het ontwerpen van een kerkorde. Ook de door ons uitgezonden werkers leveren a~n 
dit proces hun bijdrage, zulks in overleg met zendingsdeputaten. In 1994 kwam de kerkeliJke eenheid 
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tot stand tussen de drie, uit het zendingswerk van de Zuidafrikaanse NG-kerk en GKSA ontstane 
gemeenten. Da,artoe werden eerst de gemeenten in New Xanagas en Ghanzi geïnstitueerd. "Onzé 
gemeente te D Kar was reeds zelfstandig. Daarna kreeg op zondag 18 september de eenheid van 
d_eze dne gemeenten tot "The Reformed Churches of Botswana" officieel gestalte. Ons samenwer
kingsverband met the Reformed Church of D'Kar blijft - ongewijzigd - een overeenkomst met de ker
keraad. 

5. De kerk waarmee we nog verkeren in een zendingssituatie: de Geref.Kerk van KwaNdebe/e 

5. 1. 
Kenmerkend voor de zendingssituatie is, dat zendelingen en evangelisten in dienst zijn van de zending. 
De beide veldzendelingen hebben - samen met de evangelisten - ook in de periode van 1992-1995 het werk 
k~nnen doen: ds. H. Jon_kman 1n Noord KwaNdebele en ds. J. Slagboom in het Zuiden. 
Niet zonder zorg. Enerz11ds omdat verschillende kerkgangers ten diepste toch nog vasthouden aan het hei
dendom. Soms komt de toverdokter op bezoek die hen beschermen moet tegen ziekten en vooroudergees
ten. Ve>oral de diep 1n9ew_ortelde voorouderverering wordt gekenmerkt door angst en onzekerheid. 
An_derz11ds 1s er verslapping 1n het kerkbezoek en het meeleven met de gemeente, waardoor randkerkelijk
heid ontstaat. 
Dit betekent dat bezinning op de gronden waarop iemand toegelaten wordt tot het doen van belijdenis, nood
zakeJ1Jk 1s. Daam~ast 1s trouwe pastorale zorg nodig om de mensen bij het geloof te behouden. De "commit
tees doen daarb1J goed werk, omdat men leden met problemen opzoekt en bearbeidt. 

5.2. 
De kerkeraad wo_rdt door deputaten hoe langer hoe meer bij de ontwikkelingen binnen het zendingswerk 
betrokken waarb1J de v1s1e van de kerkera_ad voor deputaten zeer zwaar weegt. Op deze wijze groeide er 
een goede overlegs1tuat1e, waann belangnJke beslissingen gezamenlijk, tot nu toe zelfs met grote eenstem
m1ghe1d, werden genomen. 

5.3. 
Aan de kerkeraad van KwaNdebele_ werd in dat kader he_t voorstel gedaan om zelf intensief betrokken te zijn 
b1J zow;I de_ aanstelling als de ople1d1ng van de evangelisten. De kerkeraad heeft dit aanvaard: een verant
woord "studiepakket" werd samengesteld. De opleiding zal plaatsvinden "in dienst'', d.w.z.: dat de evangelis
ten al t1Jdens hun opleiding aan het zendingswerk zullen deelnemen. 
Het ligt in het voornemen om drie fulltime evangelisten voor KwaNdebele-Zuid aan te stellen. In het Noorden 
werken vier fulltime evangelisten. 
Deputaten_ spreken de verw,achting uit dat op deze wijze de verkondiging van het Evangelie op een verant
woorde w11ze gediend zal z11n . 

5.4. 
Dit geldt met name ook ten opzichte van de benoeming van een vierde zendeling, die in KwaNdebele Zuid 
het ~e.meen_teopbouwwerk ter hand zal nemen en wat de bijbelschool Mukhanyo betreft, de gecentraliseerde 
ople1d1ng kn19t toevertrouwd. Ds. M. Rebel behartigde de gedecentraliseerde cursussen. In eerste instantie 
was er sprake van dat de vierde zendeling ook nog als hoogleraar verbonden zou worden aan de 
Hamm1,1nskraalse Teologiese Skool (HTS). Na een jaar van overleg gaf het curatorium te kennen dat het om 
financ1ele redenen, met name vanwege de bezuinigingen, noodzakelijk door de moeilijke economische situ
atie in Zu1d-Afnka, van een benoeming afzag. Deputaten voerden daarna met de kerkeraad van 
KwaNdeb_ele overleg over de wijze, waarop een beroep diende te worden uitgebracht. 
Na grondig beraad werd besloten dat de (zwarte) kerkeraad van KwaNdebele, in samenwerking met zen
dingsdep.~taten, _aan de (blanke) kerkeraad van Potchefstroom-Noord zou voorstellen een "bedieningsoor
eenkoms te sluiten, waann de kerkeraad van Potchefstroom-Noord zijn predikant dr.P.J.Buys zou afstaan 
voor het zendingswerk 1n KwaNdebele. Een zes-man tellende delegatie uit KwaNdebele bezocht daartoe de 
kerkeraadsvergadenng van Potchefstroom-Noord. Het was een historisch moment in de geschiedenis van 
de GKSA, dat zwart en blank op deze wijze, in een goede geestelijke verbondenheid, eendrachtig kwamen 
tot het uitbrengen van een beroep. 
Tot blijds~hap va_n KwaNdebele en deputaten nam dr.Buys dit beroep op 27 maart 1993 aan. Op 1 augustus 
1993 is h1J met z11n werkzaamheden 1n KwaNdebele begonnen met een taalstudie van het Zulu. 
Werkbezoekers waren aanwezig bij zijn afscheid op 1 augustus 1993 van de kerk van Potchefstroom-Noord 
wat het gemeentewerk betreft. Tegelijkertijd verbond hij zich aan deze gemeente als zendeling. Het was een 
dankbaar m_oment toen dr. Buys op 7 augustus bevestigd werd tot predikant van de kerk van KwaNdebele. 
In hem ontving de gemeente haar eerste, eigen predikant. 
Als zodan_ig is de bevestiging van dr. Buys tot predikant van KwaNdebele een goede stap op weg naar zelf
stand1ghe1d. 
Dr. Buys promoveerde in 1989 op een proefschrift over "Die verhouding tussen Gemeenteopbou en 
Evangelisering". 

5.5. 
In KwaNdeb~le:Zuid doet ds_. ir. J. Slagboom het veldwerk. Dankbaar kunnen deputaten melden, dat 
m_omenteel dne Jonge evangelisten opgeleid worden om samen met hem het veldwerk verder uit te breiden. 
Dit 1s nodig, om_dat nog steed_s veel Ndebeles (en anderen) zich vanuit de grote steden in dit gebied vesti
gen. Er liggen hier vele mogelijkheden om het evangelie te brengen en nieuwe posten te stichten. 
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i:.· H. Jonkman heeft te kennen gegeven dat hij - na zijn verlof in 1992 - nog een periode van drie jaar 
wilde vervullen in de zendingsdienst. De betrokken kerkeraden en deputaten hebben daann bew1ll1gd. Om 
die reden repatriëerde hij met zijn gezin medio 1995 naar Nederland. . . 
De kerkeraad van KwaNdebele heeft deputaten verzocht om in zijn plaats nog een kracht uit Nederland uit 

te zenden. · "D w kk r'' "h t Deputaten startten de werving in de zomer van 1993 door een oproep te plaats_en in e e e , e 
Kerkblad voor het Noorden" en "Bewaar het Pand". Hierop kwam geen enkele reactie. ln __ overleg me~ de ker
keraad van KwaNdebele tijdens het werkbezoek, werd in november een meer persoon!1Jke brief gericht aan 
onze predikanten. Deze droeg vrucht. Tijdens de deputatenvergadering va~ 14 februari 1994 werd besloten 
om ds. en mw. G. Huisman-W. Luiten van Wonnerveer uit te zenden. Inmiddels heeft ds. Huisman de taak 
van ds. Jonkman overgenomen. Hij is bezig zich in te werken. 

t:;r de beheerraad van Mukhanyo bijbelschool werd gevraagd om vervanging van ds. M. Rebel, die om 
gezondheidsredenen per 1 jan. 1995 met emeritaat is gegaan. Er kwamen enkele reacties op de oproep, die 
deputaten plaatsten in "De Wekker'', "Bewaar het Pand" en het "Kerkblad voor het N~orden". Omdat, mede 
met het oog op de Woord- en sacramentsbediening, gezocht werd naar een pred1_kant, bleef d~ eerste 
oproep zonder resultaat. Toen ook op een aan onze chr. gerei. predikanten _persoonliJk genchte bnef geen 
respons kwam, overwogen deputaten iemand te gaan zoeken bInnen __ de _knng van de GKSA-pred1kanten. 
Voordat hieraan uitvoering werd gegeven, meldden br. en zr. C.W. Bu11s zich: de opdracht om voo_rgangers 
van de Onafhankelijke Kerken de bijbel te leren lezen, sprak hen aan. En - zI1 bes?h1kten_ over zendingserva
ring gezien hun activiteiten in het Torajagebied. Daarom __ behoefde de voorbere1dingrnet lang te duren. 1n 
november 1994 vertrokken zij naar KwaNdebele. Drs. Bu11s wordt in de eerste plaats ingezet voor de gede
centraliseerde cursussen van Mukhanyo bibleschool. Uit het eerste rapporten die deputaten mochten ont
vangen is gebleken dat zij bezig zijn zich in te werken in hun nieuwe werkgebied. Er 1s een geweldige moge
lijkheid, schrijft drs. Buijs, om kennis te maken met en iets te mogen betekenen voor voor~angers en 
gemeenteleden van de vele onafhankelijke kerken in het Nde~ele-geb1ed. De ervaringen die h1J tot nu toe 
heeft opgedaan motiveren hem sterk zo snel en zo goed mogeliJk de Zulu-taal te leren. 

5-8· b · t k t Besloten werd, in overleg met de beheerraad van Mukhanyo bijbelschool, een egin e ma en me een -
overigens bescheiden - accommodatie. . .. .. .. 
os. M. Rebel werkte tot nu toe d.m.v. gedecentraliseerde cursussen: h1J zocht, bIJ w11ze van spreken, de cur-
sisten op. " 1 " · d Nu dr. P.J. Buys met ingang van febr.1995 is gestart met het ~even van centrae cursussen, 1s aarvoor 
een gebouw nodig met een leslokaal en slaap- en eetgelegenheid. 
Met de beheerraad werd overeengekomen dat deze ruimten ook gebruikt kunnen worden voor het geven 
van cursussen door de kerkeraad van KwaNdebele in het kader van gemeenteopbouw. Er 1s 1n KwaNdebele 
duidelijke behoefte aan een equivalent van de lyani Bijbelschool in Venda. , 
Het zendingswerk zal in de komende jaren duidelijk gericht moeten zijn op venneerderen en bewáren van de 
kerk. 

t;·voorgenomen bouw van een doelmatig onderkomen voor Mukhanyo-Bijbelschool kon echter nog niet 
worden gerealiseerd. Onderzoek wees uit dat het de vraag is of het daarvoor bestemde terrein wel zo gun
stig ligt t.a .v. de in 1994 ontstane situatie binnen het nieuwe Zuid-Afrika. Daarom werd besloten een 
bescheiden onderkomen te bouwen bij het nieuwe kerkgebouw van de post Thembalethu. . . 
Dit kerkgebouw kan gebruikt worden om de gecentraliseerde cursussen te geven. Tevens ~indt hier de 
opleiding plaats van de drie nieuwe evangelisten van het zuiden. Dr. P.J. Buys doceert aan beide ople1d1n-
gen. 

~~~hanyo-Bijbelschool werd gesticht om voorgangers en belangstellende leden van de Onafhankelijke 
Kerken (Independent Churches) in Zuid-Afrika "de Bijbel te leren lezen". Daarom werd binnen de beheerraad 
samengewerkt met The Churchesboard of KwaNdebele, een overkoepelend orgaa_n binnen _deze kerken 1n 
dit gebied. Nu in het nieuwe Zuid-Afrika grenzen wegvallen, kwam de beheerraad 1n aanraking met CRICA 
(Chris! the Rock, Independent Churches of South Africa) , eveneens een overkoepelend orgaan binnen deze 
kerken, maar met een veel bredere uitstraling. Het ligt in de bedoeling van de beheerraad van M.ukhanyo
Bijbelschool om met deze organisatie een overeenkomst te sluiten, zodat de act1erad1us van de b1Jbelschool 
ruimer wordt. 

5.11. d d t · Ter gelegenheid van het afscheid van ds. M. Rebel op 24 juni 1995 van de zen en e gemeen e in 
Hilversum en deputaten ondernamen twee l_eden van de KwaNde_beles . C_hurchesboar_d de reis naa_r 
Nederland, te weten de predikanten Mthombeni en Mas1lela._ Van 8 Juni tot 1 JUii waren ze b11 ons te gast. ZIJ 
werden o.a. in de gelegenheid gesteld op een aantal classicale zend1ngsdagen het woord te voeren. Ook 
met deputaten werd gesproken over het werk van de bijbelschool. Het was een vreugde deze broeders in 
ons midden te hebben. 

6, Nieuw Zendingsterrein 

6. 1. 

387 

Zolang de Here Jezus Christus nog niet in heerlijkheid is gekomen, blijft er voor zijn gemeente op aarde de 
opdracht om het evangelie te verkondigen aan alle volkeren van de wereld. De G.S. 1992 verruimde de 
opdracht van deputaten. Niet alleen moesten de niet-gekerstende volkeren bij het evangelie worden betrok
ken, ook de ontkerstende volkeren moeten (opnieuw) met de boodschap van het evangelie in aanraking 
worden gebracht. 

6.2. 
Diezelfde G.S. 1992 gaf aan deputaten de opdracht om "uit te zien naar een vijfde zendingsgebied en de 
zendingsarbeid, indien de mogelijkheid zich daartoe voordoet, aan te vangen." De G.S. bepaalde daarbij dat 
deputaten rekening diende te houden met de door de G.S. vastgestelde begrotingen voor de jaren 1993 Vm 
1995. De uitbreiding van het zendingswerk zal geen verhoging van de omslag met zich meebrengen. 

6.3. 
Deputaten benoemde een Werkgroep "Nieuw Zendingsterrein", bestaande uit de br.s ds. e.o. Affourtit, C.J. 
van den Broek, drs. C.W. Buijs, ds. J.H. Carlier, drs. A.C. de Geus, drs. W. van Heest, R. Procee en C. van 
't Spijker. De werkgroep kreeg de opdracht om aan de hand van de rapportage aan de G.S. 1989 en het 
eindrapport over mogelijkheden van nieuwe zendingsterreinen (d.d. 28 sept.1990) zich te bezinnen op het 
zoeken van nieuw zendingsterrein. 

6.4. 
De werkgroep is met voortvarendheid met deze opdracht van deputaten aan de slag gegaan. Aan de hand 
van het werk dat reeds in dit opzicht was verricht heeft de werkgroep een aantal opties bekeken. Met name 
drie mogelijkheden drongen zich steeds meer aan deputaten op: Mozambique, Brazilië en Bangui. 
6.4.1. Voor wat betreft Mozambique: Al in het kader van het zendingsjaar 1988/89 werd door verschillende 

gemeente de aandacht op dit land gevestigd. Het grote probleem van dit gebied was dat er al jaren
lang een burgeroorlog woedde, waardoor het land moeilijk toegankelijk was. Na het beëindigen van 
die burgeroorlog deed zich in 1994 een mogelijkheid voor om in dit land te gaan werken. Uit de 
berichten van Trans World Radio (TWR) bleek dat met name in de provincie Zambezia veel gemeen
ten ontstonden (ongeveer 250) als vrucht van de uitzendingen, die pastor Avelino Mutilima verzorgde 
in het Lomue. 

6.4.2. In het kader van een afscheids-/kennismakingsbezoek van de brs. ds. J.H. Carlier en ds. H. Last in 
augustus/september 1994 werd hen de opdracht gegeven om - samen met TWR - een oriëntatiebe
zoek aan Mozambique te brengen. Het is voor beiden een zeer indrukwekkend bezoek geworden. 
Het land is geteisterd door 17 jaar burgeroorlog. Allerwegen zijn de diepe sporen van deze verschrik
kelijke tijd te ontdekken. De infrastructuur van het land is gaandeweg geheel vernietigd. Mozambique 
Is het annste land ter wereld . Het is geen derde, maar een vijfde-wereldland. Of, om iemand te cite
ren, ' ... het vijfde-wereldland dat zich op nog geen steenworp afstand van het ijzeren tijdperk bevindt.' 
Maar er is tegelijkertijd een enorme opleving van het christelijk geloof. Er is een geestelijke honger 
naar het evangelie van onze Here Jezus Christus. Velen hebben dat evangelie nog nooit gehoord. Er 
Is een enonne behoefte aan goed theologisch onderwijs om de kerkleiders toe te rusten om de groei
ende gemeente te kunnen leiden. De meeste christelijke lectuur en de boeken zijn tijdens de oorlog 
vernietigd. Velen hebben niet eens een Bijbel en als ze al een Bijbel hebben is dat veelal alleen het 
Nieuwe Testament dat dringend opnieuw in het Lomue vertaald moet worden. 

6.4.3. Het is goed nog iets meer over de achtergrond van deze noodsituatie te vertellen. Het onvoorstelbare 
gebrek aan theologische kennis komt mede, doordat Mozambique nooit godsdienstvrijheid gekend 
heeft. Protestanten werden onder de Portugese regering ernstig beperkt in hun activiteiten. Soms 
werden ze ook vervolgd. De vervolging van christenen werd na de onafhankelijkheid in 1975 alleen 
maar grimmiger. Zendelingen werden uitgewezen, christelijke leiders werden geïntimideerd en 
gevangen genomen, en veel kerkgebouwen, christelijke instituten, christelijke lectuur en Bijbels wer
den vernietigd. Christelijke bijeenkomsten en evangelisatie waren nagenoeg onmogelijk. In de jaren 
tachtig kwam hier langzaam maar zeker verandering in. Sinds 1990 is er officieel sprake van gods
dienstvrijheid. 

6.4.4. Op 14 november 1994 besloten deputaten eensgezind Mozambique te aanvaarden als vijfde zen
dingsterrein. Besloten werd zich te richten op het opleiden van kerkelijke leiders in de provincie 
Zambezia. Deputaten gaven aan de werkgroep de opdracht om te onderzoeken hoe door middel van 
bestaande opleidingsinstituten in Mozambique, bij voorkeur in de provincie Zambezia, de voorgan
gers toegerust kunnen worden. Voor de toerusting van gemeenteleden wordt gedacht aan bijbelcur
sussen, te geven in het Lomue via de uitzendingen van TWR. 

6.4.5. In het kader van deze opdracht werd van 31 maart Vm 7 april 1995 door de brs.ds. W.P. de Groot en 
ds. H. Last een nader oriëntatiebezoek aan Mozambique gebracht, concreet toegespitst op het 
onderzoek van deze mogelijkheden. Tijdens dit werkbezoek werden zij vergezeld door dr. Steve 
Hardy, die al jarenlang ervaring heeft in het opleiden van predikanten in dit gebied. Bij nader onder
zoek bleek er in Mozambique geen bijbelschool te zijn die predikanten en evangelisten uit dit gebied 
zou kunnen opleiden. De werkbezoekers hebben aan deputaten voorgesteld om te zien naar een 
zendingswerker, die in Mozambique de opleiding van kerkleiders ter hand zou nemen, in samenwer
king met enkele leidinggevende figuren uit Zambezia teneinde daannee kerken van verschillende 
denominaties te dienen. Daarbij wordt met name gedacht aan de al eerde genoemde radiopastor 
Avelino Mutilima. De zendingswerker zou zich dan moeten vestigen in Mocuba, een stad in het cen
trum van Zambezia. 
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Hij zou de opleiding op moeten zetten in samenwerking met de AEM, de Association of Evangelicals 
of Mozambique. Naast een centraal punt in Mocuba zou dan naar de andere steden en dorpen kun
nen worden getrokken om ook daar met de opleiding te beginnen . In dat geval zou het ook een 
behoorlijke financiële investering worden. 

ig·grond van het rapport van de werkbezoekers werden op de deputatenvergadering van 26 juni 1995 una-
niem de volgende voorstellen aanvaard: .. . . 
6.5.1.1. Deputaten keuren de afspraken goed die met TWR gemaakt zijn om een toerustIngsprogramma in 

Lomwe te verzorgen. . . 
6.5.1 .2. Deputaten nemen kontakt op met TWR teneinde een agreement op te stellen over de uitvoering 

van het onder 6.5.1.2. genoemde. 
6.5.2. 1. Deputaten besluiten om het toerustingswerk in Zambezia ter h~nd te nemen en om daartoe een 

coördinator van buiten en een coördinator vanuit de eigen streek In te schakelen. 
6.5.2.2. Deputaten besluiten om in Nederland te zoeken naar een theoloo9. die als coördinator van buiten in 

Zambezia kan gaan werken, rekening houdend met de volgende eisen : 
a. kennis van het Portugees; 
b. kennis van de geschiedenis van Mozambique; . 
c. het vermogen om in de Joop van de tijd het Lomwe te leren met behulp van de man uit het 

Lomwe-gebied; . .. 
d. kennis van "non-formal education' ( de vorm van kennisoverdracht zoals die bij TEE wordt toe-

gepast) ; . 
e. het vermogen om in een isolement pionierswerk te verrichten; en 
f. het vermogen om goed samen te werken met de kerkleiders uit de omgeving. 

6.5.2.3. Deputaten overwegen ernstig om een acceptabe_le kandidaat voor de _onder 6.5.2.2. genoemde 
taak eerst te laten kennismaken met het werkterrein , alvorens een defint1eve arbeidsovereenkomst 
wordt gesloten. 

6.5.2.4. Deputaten overleggen met TWR en pastor Avelino Mutilima over hun plannen en tasten de moge-
lijkheid af om pastor Avelino als co_ördinator (van b1n._nen) In te schakelen. . .. 

6.5.2.5. Deputaten informeren naar mogelijkheden In Braz11ie om een ople1d1ng te geven aan de beide coor
dinatoren , waarbij de coördinator van buiten de Portugese taal kan leren en pastor Avelino een 
(verdere) theologische scholing ontvangt. . . . 

6.5.3. 1. Deputaten besluiten om in principe te kiezen voor Mocuba, als de plaats van waaruit in de prc.v1n
cie Zambezia kan worden gewerkt en zullen zich via hun kontakten verder op de hoogte bliJven 
stellen van de mogelijkheden om zich daar_te vestigen. . . . . . . . 

6.5.3.2. Deputaten winnen bij ZOA (en eventueel b1J andere organisaties) inlichtingen In over voorbereidend 
werk zodat een werker zich redelijk kan vestigen op een werkterrein in een land als Mozambique. 

6.5.4. Deput~ten nemen kontakt op met AEM teneinde een samenwerkingsverband aan te gaan met het 
oog op het toerustingswerk in Zambezia. 

6.5.5. Deputaten stellen een concrete begroting op, waarbij wo_rdt gelet op de. kosten van het werk van 
TWR het salaris van de coördinatoren alsmede hun ople1d1ng en de vestIgIng In Mocuba. 

6.5.6. Depu'taten stellen de lgréja Reformada op de hoogte van hun besluiten, alsmede de CCM in 
Mozambique en het centrum voor zending en werelddiakonaat van de Gerei.Kerken In Leusden. 

6.5.7. Deputaten betrekken bij een volgend werkbezoek ook de deputaten voor Hulpverlening In binnen- en 
buitenland. 

6.5.8. Deputaten keuren de handelingen van de werkbezoekers goed. 

~-!~st Mozambique als vijfde zendingsterrein is er ook nog de mogelijkheid om projectmatig bezi_g te zijn . 
6.6.1. Het eerste project in dit verband is de Evangelische Theologische Faculteit te Ban9u1. Deputa_ten 

zoeken een docent om binnen deze Faculteit te doceren in de vakken kerkgeschiedenis, apologetiek, 
dogmatiek, ethiek of exegese Oude Testament. Onze predikanten dr. G.C. den Hertog en dr. B. 
Loonstra dienden deze faculteit in het verleden. 
Bangui ligt in de Republiek van Centraal Afrika. De Universiteit heeft een __ brede uitstraling naar de 
omliggende franssprekende landen. Deze act1erad1us spreekt deputaten b1Jzonder aan. Voor de uit
zending geven deputaten de voorkeur aan een belijdend lid van de Chr.Geref.Kerken. Omdat na een 
advertentieronde geen kandidaat uit onze kerken kon worden uitgezonden, hebbEm ze ook leden van 
andere Reformatorische kerken in de gelegenheid gesteld om te soll1c1teren. Er zIJn In de loop van de 
tijd gesprekken gevoerd me een aantal gegadigden. Op dit moment is het helaas nog niet tot een 
afronding gekomen. 

6.6.2. Een tweede optie betreft een taak in Brazilië. Vanuit de Evangeli_sch Gereformeerde ~erk (IER) van 
Brazilië bereikte deputaten het bericht dat die kerken van plan zIJn om op korte termijn te beginnen 
met zending in enkele grote steden in dat land. Met name werden de steden Curit1ba, de hoofdstad 
van de staat Paraná en Sao Paulo genoemd. Deputaten gaven aan de brs. ds. H. Last en R. Procee 
de opdracht in november/december 1994 een werkbez_oek aan Brazilië te brengen. Tijdens dit werk
bezoek zijn uitvoerige contacten geweest met de zend1ngsdeputaten van de JER. Ook met _de plaat
selijke gemeenten zijn gesprekken gevoerd. daarnaast is er een bezoek gebracht aa~ Curit1ba, een 
stad met ongeveer 3 miljoen inwoners en aan Sao Paulo, de grootste stad van Braz11ie. _In deze laat
ste stad wonen naar schatting 20 miljoen mensen op een gebied dat ongeveer zo groot Is als de pro
vincie Utrecht. Het is enerzijds een moderne wereldstad, anderzijds een stad met de typische derde
wereldland problematiek: immense sloppenwijken (favelas) en kansloze straatkinderen. 

6.6.3. In overleg met de deputaten voor de zending van de IER is aan onze deputaten voorgesteld om 
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samen met de !ER dit zendingswerk in deze grote steden te beginnen. Dat behelst allereerst het 
opstarten van het zendingswerk in Curitiba, onder leiding van de zendingscoördinator van de !ER 
ds. L. de _Geus Los. Onze participatie zal bestaan in het samen doordenken van dit werk en financië'. 
1~ steun meen aflopende schaal gedurende tien jaren . Vervolgens willen deputaten voor het zen
dingswerk In Sao Paulo behalve het meedenken en financieel steunen ook werken aan personele 
inzet. 

6.6.4. Op 11 maart_ 1995 hebben d_eputaten unaniem dit voorstel aanvaard. Van de kant van de deputaten 
voor de zending van de !ER Is het In de maand mei ter goedkeuring aan de Synode van de IER voor
gelegd. Deputaten verzoeken u hun beleid in deze goed te keuren. 

6.7. 
V_oor wat betreft de fondsen van de zending: de G.S. bepaalde dat de zending over een financiële reserve 
dient te beschikken om In het geval van calamiteiten aan haar financiële verplichtingen te kunnen voldoen. 
Aan dit voorschrift beantwoordt de financië_le reserve, die overigens een aardig bedrag aan rente opbrengt. 
Deputaten maken daarvan dankbaar gebruik om de lopende financiële verplichtingen te financieren. 

6.8. 
Het ziet er_naar uit dat de verplichtingen, die deputaten op zich willen nemen ten aanzien van Mozambique, 
aanmerkeliJk_ hoger zullen uitvallen dan ze aanvankelijk werden ingeschat. Dat heeft te maken met de bijzon
der omstandigheden waaronder het zendingswerk in Mozambique zal moeten worden gedaan. Een in te die
nen aanvullende begroting zal daarin inzicht geven. 

7. De Werkgroep Communicatie Jonge Kerkleden 

7.1 . 
B_i_nnen deputaten werd een onderzoek gedaan naar de betrokkenheid van de jonge leden van onze kerken 
b1J ons zendingswerk. De eerste resultaten van dit onderzoek waren niet erg geruststellend. Om die reden 
besloten deputaten meer aandacht te geven aan de jonge leden van onze kerken. 

7.2. 
Voor de communicatie_ met de jonge kerkleden benoemden deputaten in 1992 een werkgroep, bestaande uit 
ds. H.H. Klomp (voorzitter) , ds. J.H. Carl1er (secretaris) , de heren T. Brand (uit de kring van Dienstverlening 
Jongeren Wereldwijd), M. Grijsen (CGJO) en H. Kraayeveld (LCJ). 
Eén van de conclusies van de werkgroep was: 
"Zendingsdeputaten zullen de jong_eren duidelijk als een belangrijke doelgroep moeten zien: zij behoren tot 
de gemeente en dienen als zodanig ook een plaats en inbreng te ontvangen in de organisatie rondom het 
zend1n9sgebeuren, zoals dat geschiedt door de classicale en plaatselijke zendingscommissies. Biedt hun de 
1T1ogelijkhe1d om een bepaald onderdeel van een zendingsavond, -zondag en -dag voor hun verantwoorde
liJkhe1d te nemen. Het is jongeren eigen om actief bezig te zijn . Een plaatselijke zendingscommissie zal min
stens twee Jongeren moeten tellen." 

7.3. 
Besloten "".erd deze werkgroep te continueren en uit te breiden om met name in het werkseizoen sept.1995 -
mei 1996 Jonge_ren daadwerkelijk bij het zendingswerk en de missionaire opdracht te betrekken. Zij werd 
samengesteld uit: ds. B. de Romph (voorzitter), ds. J.H. Carlier, later ds.H.Last (verslaggever), dhr.M.Grijsen 
(CGJO). __ dhr. H. Blokland (LCJ) , mw. A_.M.C. van Gard_eren-van Wagtendonk (Dienstverlening Jongeren 
Wereldw1Jd) , ds. G. Vos (ervaring met middelbaar godsdienstonderwijs) en drs. F.J. de Bree (orthopaedag
oog). 

7.4. 
Deze werkgroep deed _de_ volgende voorstellen die door deputaten werden overgenomen: 
- ~aten de Jongeren In iedere gemeente - In samenwerking met de zendingscommissie - een onderzoek 

instellen naar de_ politieke, maatschappelijke_. geestelijke en kerkelijke achtergrond van Mozambique om 
de gemeente te informeren d.m.v. een info In het kerkblad en/of collages over ons nieuwe zendingsge
bied. Dit kan in voorjaar 1996 plaatsvinden. 
Houd in samenwerkin9. met de jongerenorganisaties, binnen onze kerken van september 1995 - mei 1996 
een Jongerenzend1ngsJaar, waardoor jongeren intensief betrokken worden bij de missionaire opdracht van 
de gemeente. 
Gedurende dit zendingsjaar kunnen de jongeren iedere twee maanden kennis nemen van één van de 
zendingsgebieden, waaronder ook het nieuwe zendingsgebied. 
Stel een lijst samen van _)on9.eren , die -. los van het zendingswerk van onze deputaten - op de één of 
andere wIJze betrokken zIJn bij de verbre1d1ng van het evangelie in Woord en Daad. Een brief daarover is 
inmiddels aan alle kerkeraden verzonden. 
Plaats d.m.v. de Info een oproep in de plaatselijke bladen, waarin jongeren gevraagd worden iets te ver
tellen over hun persoonlijke betrokkenheid bij "zending". Deze oproep werd reeds geplaatst. Hierop is 
door enkele Jongeren op een fijne wijze gereageerd: twee reacties werden opgenomen in de Info van 
november/december 1994. 

7.5. 
Met voortvarendheid bereidt de werkgroep het zendingsjaar voor de jongeren van de kerken voor. 
7.5.1. In de eerste plaats werd onder de bij de beide jeugdorganisaties van onze kerken aangesloten clubs 

en verenigingen een enquête verspreid. In deze enquête worden een aantal gerichte vragen gesteld 



7.5.2. 

7.5.3. 

7.5.4. 

7.5.5. 
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over het zendingswerk dat door onze kerken wordt gedaan en de betrokkenheid van jongeren daar
bij. In het totaal zijn 8000rkenquêtefor~~~e~:~~~~~~d~~~raagd welke jongeren uit hun gemeente op Vervolgens heeft de _:,ve groep aan .. .. d"n s/evan elisatiewerk in de brede zin van het de een of andere w.1ize betrokken z,~ ~J ~et zen 'n~ op dit Jerzoek. Het blijkt dat veel jongeren uit woord. Deputaten z1Jn _da~kbaar voor 8 re 8 resl)O v n het evan elie in woord en daad. onze kerken zich pos1t1ef inzetten voor de verspreiding ha 

1 
• .f 9

95
/96 alle huidige zendingsgeHet ligt in de bedoeling van de werkgroep gedurende 8 seizoen n en o nieuw zal dat gebeuren 

e::~een b~t~:j:ueg~i~:aa~~~i:; i:ni;;~~~=~ ~~~i~~8v~~!?;i~~e~8 D~arbij !ordi het volgende sche-
ma gehanteerd: . 
. sept.lokt. : Mozambique; 
• nov.Idee. : Indonesië; 
• jan./febr.: KwaNdebele en 

. mrt./apr.: Venda. W H t J Slagboom en G. Drayer is gevraagd om studiemateriaal De predikanten H. Last, . van ees , . 
hiervoor voor te bereiden. . . 

1 tal regionale avonden te belegHet ligt eveneens in de bedodehnf in de
9 
m~=~dp~~a~~f i~phnei9:;a~~~lie van Christus in deze wereld gen om met Jonge_ren na te . en en ov r 

I d-z ndin swerkers worden ingeschakeld te verkondigen: B_1J deze regionale a0vondtven ~i~~gzJo;tge~~n ~ereliwijd (DJW) één van deze zen als jongeren die 1n het kader van 1ens e 
dingsgebieden hebben bezocht. . dit zendingsjaar voor jongeren af te ~~it~~a~~t::~f~~!~j~: ;::~;~~s:~~~ti~:e~; i:?u~ii~ ~~en ook jongeren uit de zendingsge-bieden worden uitgenodigd: uit Indonesië, Venda, KwaNdebele en Botswana. 

"b;·deze wijze hopen deputaten, onder Gods zegen, het zendingswerk dat door onze kerken wordt gedaan dichter bij de jongeren van onze kerken te brengen. 

a. Betrokkenheid gemeenteleden. 

8
-
1 
· d enteleden te betrekken bij het zendingsgebeuren. Het is een voortdurende zorg va~ df:p~ta~en i: zijng!~r~ de werkgroep 'Betrokkenheid Gemeenteleden' in Ten einde daar doelgencht ~ee _1ezig ~ J; Goeij-Huisman (lid van de zendingscie te Boskoop), br. A. de het leven geroepen bestaan e UI_ zr. · d I z I en)) br c J Hagesteijn en ds. J.H. Carher. Hoog (classiscorrespondent clas~is ~~eld~;~:~~:nste~enu foor de ;endi~gscommissies. De essentie van 

~-~-hoe d~
8
:f \~ega?~~og~;:;nte~ ge~irmsd en toegerust worden tot hun missionaire_ opdracht. Om u een in~ru:~e g~ven volgen hier enige on~erwerpen die in het Handboek worden behandeld. 

. Schets "Toerusten tot dienstbetoon . . . . 

. Bijbelstudieschetsen met het oog op de m1ss1onaire gemeente. 
- Presentatie activiteiten. . . . 
. Overzicht van de activiteiten t.b.v. de zend1ngscomm1ss1es. . 
. Voorbeeld enquête voor het inventariseren van de betrokkenheid van de gemeente. 
. Gedachtenschets opzet van en draaiboek voor een classicale zend1ngsda~. d in alle classes dit Intussen werd gedurende het s_eizoen 1994/95 op classicale zend1ngsinfoavon en Handboek aan de zendingscomm1ss1es aangeboden. 

9. Overbruggingsregeling. 

i~putaten zagen zich genoodza_akt zie~ op_nieuw te buigen over de overbruggingsregeling voor die predi kanten die terugkomen uit hun m1ss1ona1re dienst. 

9
·
2

· . • ·· · d ng van zaken in het beroepingswerk vanwege het verDe oorzaak tot deze bezinning wa\i~ gew2~;ro!i:re jaren Voor het eerst werd dit een concreet probleem minderde aantal vacatures in verge 
1
J \ne m d In het zendi~gsstatuut wordt onder 8.1. gesproken over de b1J -~e t_erugkeer ~an d_s. G. ~;!\':ia~:e ;~d!·r 8 4 wordt de situatie geregeld, wanneer na zes maanden 

~==~~~;~~(t~mf ~~f;~~ns ~et statu~! dient er" d·an een °~~:~uieg~~~~=~~~nk~::. ~~r~:;ii~~~;lij~f; 
goedkeuring van de classis. In _feite 

1
s. he~zo d!~ ~~~e:::~s na beëindiging van de zendingsrelatie, geen voor het tractement van de misf'f nairen ~:n:ant van deputat~n. Statuut 8.4. verplicht deputaten echte_r om beroep meer kan doen op supp e 

18 
va de kerk onder goedkeuring van de classis. In een overbruggelingsregeling te treffednk, samen m~t ~~ z~l~~:~s omd~t toen de regeling getroffen werd, deze situatie kon het zonder goe eunng va , , 

391 

ds.G.Drayer inmiddels een beroep had ontvangen van de gemeente van Zoetermeer. In deze gunstige situatie konden deputaten een goede overbruggingsregeling met de gemeente van Hoogeveen treffen. Maar wat moeten deputaten doen als zo'n situatie niet een dergelijk gunstig verloop heeft? 
9.3. 

Om in deze zaak meer klaarheid te brengen benoemden deputaten de werkgroep "Repatriërend Missionair Dienaar des Woords", bestaande uit de broeders C.J. Hagesteijn, drs. W. van Heest, C. Vlot en ds. A.W. Wubs, terwijl br. J.W. Braam uit Hoogeveen deze werkgroep als adviseur diende. 
9.4. 

De werkgroep stelde in 1993 een wachtgeldregeling op en zond die met een toelichting toe aan de zendingswerkers. Op grond van hun reacties en die van drie particuliere synodi (Westen, Oosten en Zuiden) heeft de werkgroep de zaak opnieuw bekeken. Daarbij werden een aantal zaken overwogen . 
9.4.1. Een mogelijke oplossing zou zijn om een stichting in het leven roepen die zou dienen als rechtspersoon. De werkers zouden in dienst van die stichting moeten komen en zouden dan onder de normale werknemersverzekering vallen. Maar dat is een constructie, die binnen de kerken niet aanvaardbaar is. 9.4.2. Uit contacten met de BVG is gebleken, dat het moeilijk is om predikanten te verzekeren. Met ander-soortige werkers dan predikanten gaat dat wel. 
9.4.3. De vraag is: Wanneer houdt een predikant op predikant te zijn? Eén van de zendingswerkers heeft in zijn reactie geschreven dat in principe geldt: éénmaal predikant, altijd predikant. Ook als hij ander werk zou doen dan het werk van een Dienaar des Woords, blijft hij toch predikant. Er moet onderscheid gemaakt worden tussen het predikant-zijn en de instantie die betaalt. Die instantie kan een andere zijn dan de kerk. Een predikant kan niet in de Werkloosheidswet, wel in de Bijstandswet. 9.4.4. Hier ligt een moeilijke vraag. Een predikant ontvangt een roeping van een gemeente; daarna is hij bevestigd als predikant van die gemeente. Maar dan zegt de predikant zelf: Nu wil ik een einde maken aan de termen waarop ik beroepen ben. Hij heeft dan als het ware bedankt voor dat beroep en wacht op een ander beroep. Als dat beroep dan niet komt, moet dan niet de conclusie worden getrokken dat zijn roeping niet (meer) bevestigd wordt? De predikant heeft van zijn kant de band die hem bond aan de gemeente (zijn beroep) verbroken. Natuurlijk is er een groot verschil met iemand die in het bedrijfsleven ontslag neemt. In de verklaring van de Kerkorde wordt sterke nadruk gelegd op de bevestiging van de roeping. Als die uitblijft, moet men gaan vragen: Hoe zit het met uw roeping? Dat is een kardinaal punt. Wat is het blijvende in het ambt? Is dat als iemand het werk van een predikant doet? Volgens art. 12 K.O. is een dienaar des Woords levenslang aan de dienst van de kerk verbonden. Het is dus niet de bedoeling om tot een andere staat des levens over te gaan. 9.4.5. Het is niet mogelijk om, als het gaat om de ondersteuning van missionaire predikanten die repatriëren, in de richting van de emeritikas kijken. De vraag lijkt gewettigd of er niet een landelijke omslag moet komen. In onze kerken geldt de regel dat de kerken zorgen voor de Dienaren des Woords. Naar analogie van de emeritikas zou de wachtgeldregeling ondergebracht moeten worden bij deputaten Kas Onderlinge Bijstand en Advies (KOBA). Dat geldt dan overigens alleen voor de predikanten. Voor andere werkers moeten andere voorzieningen worden getroffen. 

9.4.6. Het is de vraag of de vraagstelling niet verbreed moet worden. Er moet dan niet alleen gedacht worden aan terugkerende missionaire predikanten, maar b.v. ook aan predikanten die naar art. 6 dienen. Er zijn ook situaties bekend waarin die predikanten in financiële problemen zijn gekomen. 9.4.7. De P.S. van het Westen heeft gevraagd om een overbruggingsregeling die levenslang zou gelden. Deputaten moesten aangeven hoe dat moest gebeuren. Daarom moest er een concrete regeling op tafel komen. 
9.4.8. Het voorstel van deputaten is dat de G.S. regelingen treft, die gelden voor alle predikanten die een bijzondere taak gaan beëindigen. Naar het inzicht van deputaten zijn deputaten KOBA de aangewezenen zijn om deze regeling voor te bereiden. Op de G.S. 1998 zou hiervoor een instructie moeten worden vastgesteld . 

9.5 . 

Eén en ander heeft geleid tot de volgende overbruggingsregeling: 
9.5.1. Bij beëindiging van de missionaire relatie volgens art.8.4. van het Statuut kan een uitkering worden toegekend in de vorm van een overbruggingsgeld of een suppletie op een wettelijke uitkering of op de inkomsten uit arbeid en/of bedrijf. 
9.5.2. Voor elk vol jaar dat de missionair dienaar des Woord heeft doorgebracht in zendingsdienst van de Chr.Geref.Kerken in Nederland wordt overbruggingsgeld of suppletie toegekend voor de duur van drie maanden, zulks tot een maximum van 24 maanden, met inachtneming van het bepaalde in 3. 9.5.3. Zij die bij de beëindiging van de missionaire relatie 60 jaar of ouder zijn en geen aanspraken op uitkering uit de Emeritikas kunnen maken, ontvangen overbruggingsgeld of een suppletie tot het bereiken van de emeritaatsgerechtigde leeftijd van 65 jaar. 
9.5.4. Het overbruggingsgeld bedraagt: 

a. gedurende de eerste drie maanden 100% 
b. gedurende de daarop volgende negen maanden 90% 
c. gedurende het daarop volgende jaar 80% 
d. gedurende de daarop volgende periode voor hen die daarvoor volgens punt drie in aanmerking komen, tot de emeritaatsleeftijd 70% van het advies inzake het predikantstractement van de deputaten Financiële Zaken met uitzondering van de ziektekosten en de woonvergoeding die volledig naar het advies worden vergoed. 

9.5.5.1. Het bedrag van de suppletie is gelijk aan het verschil tussen het bruto bedrag van de wettelijke uitkering en de in punt 4. genoemde percentages van het op de missionair dienaar des Woords op de 



9.5.5.2. 

9.5.5.3. 

9.5.6. 

9.5.7. 

9.5.8. 
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datum van beëindiging van de missionaire relatie van toepassing zijnde traktement (inclusief 
vakantiegeld} . Op het overbruggingsgeld worden 1n. mindering gebracht de bruto inkomsten uit 
arbeid (inclusief de Overhevelingstoeslag) en/of bedrijl. . . . 
De bruto inkomsten van de eventuele echtgenote zullen voor 75% op de overbruggingsregeling in 
mindering worden gebracht. . . . 
wanneer een predikant, in de tijd dat hij een uitkering gemet volgen_s deze regeling, nog ern~e 
betaalde arbeid verricht, zullen de inkomsten uit deze arbeid in mindering worden gebracht op z11n 
uitkering, voorzover deze inkomsten meer zijn dan 15% van het m1rnmumtraktement van een predi-
kant met 1 O dienstjaren. . . . rb · Id f Geen overbruggingsgeld of suppletie wordt uitgekeerd in.?1en en v?<'r zover het ove rugg1ngsge o 

de suppletie in mindering zou worden gebracht op wetteliJke U1tkenngen. 
Het overbruggingsgeld of de suppletie vervalt: 
a. zodra de vastgestelde termijn is verstreken; 
b na overlijden van de missionair dienaar des Woords; . 
c : voor de missionair dienaar des Woords, indien hij weigert zich beroepbaar te stellen en/of weigert 

een op hem uitgebracht passend beroep of andere bij zijn status als dienaar des Woords passen-
de arbeid te aanvaarden; .. tt l"k 't d. indien geen gebruik wordt gemaakt van de mogelijkheid tot het verkriJgen van een we e IJ e u1 -

Depku~:~2~ Evangelieverkondiging onder Israël achten deze regeling ook van toepassing voor de 
repatriërende lsraëlpredikant. 

1 o. De structuur van het deputaatschap 

~~ ~ritiek van diverse deputaten op het vele en langdurige vergaderen heeft het moderamen v~n 13 februari 
1995 een commissie benoemd met als opdracht voorstellen aan te dragen om de doelmat1ghe1d vanh de ;er-

aderstructuur van de zending te vergroten. In een notitie heeft deze_ comm1ss1e de structuur, de 1n ou en 
~e frequentie van vergaderingen kritisch bezien. Uitgangspunt daarb1J 1s dat de betrokkenheid en de kennis 
van deputaten over zendingszaken niet aangetast mogen worden. 

6~~ommissie bestond uit de brs. G. Middelhoven, R. Procee (sa- menroeper) en A. van der Veen. Later is 
hieraan nog toegevoegd br. A.C. van Grootheest. 

6~~ommissie concludeert, dat er volgens diverse deputaten teveel en teveel over hetzelfde wordt vergl 
derd. Dit is misschien inherent aan de structuur. Een stuk/voorstel_ komt veelal eerst 1n een sectie aan e 
orde, vervolgens in het moderamen en tenslotte op de dep.vergadering. .. . . _ 
Daarbij is er onduidelijkheid over de verdeling van bevoegdheden en verantwoordelijkheden 1n de relati_e tus 
sen bestuurlijk en uitvoerend niveau. Anders gezegd er ontbreekt een du1deliJke splitsing t_ussen bele1d_szt 
ken en uitvoeringszaken. Deputaten moeten niet alles zelf willen doen. Ook al voelt men zich _meer thuis IJ 
uitvoeringszaken dan bij het ontwikkelen van beleid, toch moet op een bepaald moment het u1r~et~gei'o~ 

elaten worden. Beleid kan echter abstract overkomen. Om dit nu t_e voorkomen 1s het wense IJ . a e 01 
eertaald wordt naar uitvoeringsplannen. Deputaten dienen er nameliJk wel op toe te zien dat de uitvoerende 
organisatie de taken goed verricht. 

~~-~ -mi e deputaten betreuren het dat op vergaderingen in hoofdzaak 'zakelijke' onderwerpen aan de orde 
komen:terwijl inhoudelijke zendingsvragen minstens zo belangriJk z1Jn . lf!lme_rs, onze zendmgswerkers staan 
in de frontlinie en hebben een geweldige strijd te leveren om 1n nieuwe s1tuat1es het evangelie te brengen. Er 
is tegenwerking en weerstand maar soms ook openheid voor het evangelie. . . 
voor de bespreking van dit fe'itelijke zendingswerk zou ruimte moeten worden ingelast"op onze vergade~n; 
gen Ook bij de ontmoeting van deputaten met zendingswerkers dient dit een belangnJk onderdeel v~n r•: 
gesprek te zijn . Dit werkt stimulerend naar onze eigen situ_atie. '-!Ie zijn dan meer gencht op onze feite IJ e 
doelstelling. veel zakelijke onderwerpen kunnen heel goed 1n klein comité afgewerkt worden. 

6~~ommissie heeft zich in een aantal vergaderingen met deze problematiek uitvoerig beziggehouden. Aan 
de deputatenvergadering van 26 juni 1995 zijn daarover een aantal voorstellen gedaan. 

10.6. 
Op grond van dit rapport besloten deputaten: . " d • d' s-10.6.1. over te gaan tot het instellen van twee secties. In de~e ~ee sect~es zullen twee ou e zen _ ing 

ebieden (KwaNdebele en Botswana) en dne nieuwe zendingsgeb1eden/-pro1ecten 
[Mozambique Bangui en Brazilië) worden ondergebracht. De uitvoerende zaken met betrekking tot 
de kerken in l~donesië en Venda zullen bij het moderamen worden ondergebracht. Op grond daar-
van kan het aantal P.S.-deputaten teruggebracht worden van dne naar twee. . . 

10.6.2. De commissie opdracht te geven zeer kritisch te kijken naar de agenda van diverse vergaderingen, 
waarbij als norm geldt dat de uitvoerende zaken gedaan moeten worden door het moderamen 
resp. de eerste secretaris en beleidszaken op de agenda van de sectie- en deputatenvergadenn-
gen dienen te komen. 
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11. De samenwerking binnen het Landelijk Bureau 

11.1. 
De verhuizing van het zendingssecretariaat naar het Landelijk Bureau te Veenendaal, waartoe de G.S. 1992 
besloot, kon gerealiseerd worden: op 3 mei 1994 vond de verhuizing plaats. Het kantoor, annex woonhuis in 
Hilversum werd verkocht. Voor de secretaresse, mw. W.E. Ruizendaal-van Diermen en voor ds. H. Last, de 
nieuw benoemde zendingssecretaris, werd in Veenendaal passende woonruimte gevonden. Het zendingsbu
reau is op werkdagen van 8.30 tot 16.30 uur bereikbaar onder een eigen telefoonnummer. Buiten de kantoor
uren is de telefoon doorgeschakeld naar het woonhuis van de secretaris, zodat de zending - evenals vroeger -
altijd bereikbaar is. De bereikbaarheid was voor deputaten een belangrijk punt ten aanzien van de verhuizing. 

11.2. 
Ten aanzien van de door de G.S. beoogde integratie nemen deputaten Zending het standpunt in: Het is 
goed om zoveel mogelijk samen te werken. Daarbij willen ze oog hebben voor de positie van de mensen die 
op het bureau werken. De zendingssecretaris is geen beleidsmedewerker van deputaten, maar zelf ook een 
door de G.S. benoemde deputaat. De secretaresse is geen administratieve kracht, maar secretaresse van 
de zendingssecretaris. De secretaresse kan daarom niet in opdracht van het KAB. haar werk doen. Haar 
werk is puur een zaak tussen haar en de zendingssecretaris. 
Naast deze positie is het voor deputaten ook van belang dat de taken die de secretaresse heeft niet eenvou
dig zijn over te dragen. Het is werk dat een eigen karakter heeft. De huidige secretaresse is daar ingegroeid. 
De taken die de secretaresse moet uitvoeren moet ze krijgen van de zendingssecretaris. 

11 .3. 
Er is over de integratie slechts enig overleg geweest met de werkers van de zending. Alleen met de zen
dingssecretaris is daarover een kort gesprek geweest. Omdat het er naar uitzag dat de beoogde integratie 
niet zou lukken, is er geen gesprek gekomen met de secretaresse. Er is wel op deputatenniveau contact 
geweest. In die ontmoeting is gesproken over de integratie. Van de kant van deputaten Zending hebben we 
uitdrukkelijk gezegd dat mw. Ruizendaal - conform de besluiten van de G.S. 1971/72, art. 218- wordt gezien 
als de secretaresse van de zendingssecretaris . Er is ook een aantal argumenten genoemd waardoor de 
deputaten dachten dat integratie zoals het KAB. die voorstond niet mogelijk was. Naar het standpunt van 
deputaten klopt de benaming beleidsmedewerker niet in het geheel. De secretaris is geen beleidsmedewer
ker. Als deputaat draagt hij verantwoordelijkheid voor het geheel. Naar het besluit van de G.S. 1992 is de 
plaats voor de beleidsmedewerkers het Landelijk Bureau. Ze werken van hier uit. Het Landelijk Bureau is nu 
de werkplaats . 

11.4. 
Deputaten Zending zijn van mening dat de integratiemogelijkheden zich beperken tot de logistiek en het 
materiaal. De secretaris van de zending is een door uw vergadering benoemde deputaat en is verantwoor
ding verschuldigd aan de deputaten. De secretaresse blijft op de begroting van de zending. Daarin wordt 
een afwijkend standpunt ten opzichte van het KAB. ingenomen. Maar we moeten de voordelen van de inte
gratie niet overboord gooien. Deputaten willen zich zo open mogelijk naar het KAB. opstellen. De inventaris 
zoals die voor de zending aangeschaft is (computer voor de secretaris, bureaustoelen) is door deputaten 
Zending betaald. Zending zal daarover met het KAB. nog een gesprek moeten hebben in het licht van het 
rapport van de G.S. 1992 waarin stond dat de problemen met betrekking tot de inventaris en de aanschaf 
ervan nog moesten worden opgelost. Duidelijk is in ieder geval dat de inventariskosten ook bij de G.S. 
ondergebracht dienen te worden. Via de quaestor van de G.S. zou een driejaarlijkse begroting voor de 
inventaris dienen te worden gemaakt. 

11 .5. 
Naar de mening van deputaten moeten alle betrokkenen zich bezig houden met de vraag hoe je van het 
Landelijk Bureau het best een facilitair bedrijf zou kunnen maken. Daarvoor zou door de G.S. een instructie 
moeten worden opgesteld. 

12. Doorgeven 

12.1. 
Het Zendingsblad kreeg in de afgelopen periode twee keer een nieuwe vormgeving. 
12.1.1 . De eerste keer was in 1992. Het blad verscheen vanaf toen viermaal per jaar met 24 pagina's, in 

een oplage van ± 29.000 exemplaren. De redactie mocht en mag zich verheugen over het vakman
schap van br. D. van Genderen, terwijl zr. W. Kriebel toezegde als copywriter haar medewerking te 
willen verlenen. Intussen werd ook zij tot redacteur van ons blad benoemd. Br. A. Kreuzen achtte 
de tijd aangebroken om de redactie te verlaten. Deputaten zijn hem dankbaar voor de inbreng van 
zijn jarenlange zendingservaring binnen de redactie. Zij benoemden ds. A.P. van Langevelde in zijn 
plaats. 

12.1 .2. Opnieuw kreeg het Zendingsblad een nieuwe vormgeving in 1993, met daarbij een nieuwe naam, 
nu vanwege het feit dat het "Zendingsblad" en "Werkwoord" (van deputaten Hulpverlening) inte
greerden. Tot nu toe was "Werkwoord" een ingevoegd katern bij het Zendingsblad. Beide bladen 
vormen nu één geheel , zij het met twee afzonderlijke redacties. Ook wordt duidelijk aangegeven 
wat bij "Zending" en wat bij "Hulpverlening" thuishoort. 

12.1.3. Deze integratie maakte een "gemeenschappelijke" naam nodig. Gekozen werd voor "Doorgeven". 
Dit is een werkwoord: beide deputaatschappen geven in opdracht van de kerken het Evangelie 
door in Woord en Daad, de berichten van de terreinen worden doorgegeven en wat de Schrift zegt 
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over de missionaire opdracht van de gemeente wordt doorgegeven. Doorgeven is ook een per
soonlijke opdracht: dóórgeven de boodschap van heil in onze Here Jezus Christus aan zondaren. 

12.1.4. De reacties op de tot nu toe doorgevoerde verbeteringen van het Zendingsblad stimuleerden de 
redactie om veel aandacht te schenken aan de lay-out. 

12.1.5. Deputaten hopen dat de gemeenschappelijke uitgave nog meer zal stimuleren tot het vervullen van 
de opdracht om het Evangelie in Woord en Daad te verkondigen. 

12.1.6. De nieuwe vormgeving van het Zendingsblad "Doorgeven" vond veel waardering; het overleg tus
sen "Zending" en "Hulpverlening" verloopt prettig. Intussen zijn er gesprekken op gang gekomen 
met evangelisatiedeputaten om te komen tot een gemeenschappelijke uitgave van de drie depu
taatschappen, die zich bezig houden met het werk van de kerk "naar buiten". Dat heeft erin gere
sulteerd dat vanaf september 1995 ook deputaten Evangelisatie participeren in ons blad. 

12.2. 
In de maanden dat het Zendingsblad niet verschijnt, ontvangen meer dan 130 plaatselijke "kerkbodes" de 
Info (uitgezonderd de vakantiemaanden) . Op deze wijze trachten deputaten de leden van onze Chr.Geref. 
Kerken te betrekken bij het gemeenschappelijke zendingswerk. 

12.3. 
Ook de Zendingskalender werd van een nieuwe lay-out voorzien. De reacties hierop zijn onverdeeld gunstig. 

13. Financiën 
(Zie het financieel rapport, bijlage 5) 

14. Voorstellen 

Deputaten stellen u voor: 
14.1. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter te benoemen; 
14.2. twee deputaten sectievoorzitters te benoemen; 
14.3. opnieuw een deputaat eerste secretaris, een deputaat tweede secretaris, een deputaat eerste en 

tweede penningmeester te benoemen; 
14.4. de gevolgde procedure rondom de benoeming van een eerste secretaris goed te keuren; 
14.5. de kerk van Hilversum-Oost eervol te ontslaan van haar status als zendende kerk; 
14.6. de kerk van Purmerend eervol te ontslaan van haar status als zendende kerk op het moment dat 

ds.H.Jonkman zich aan een andere gemeente verbindt; 
14.7. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Veenendaal-Bethel ; 
14.8. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Wormerveer; 
14.9. het besluit van deputaten goed te keuren om Mozambique te aanvaarden als nieuw zendingsgebied; 
14.10. het besluit van deputaten goed te keuren om een docent uit te zenden naar de FATEB in Bangui; 
14.11 . het besluit van deputaten goed te keuren om in samenwerking met de lgrejas Evangelicas 

Reformadas no Brasil een zendingsproject op te zetten in de steden Curitiba en Sao Paulo in 
Brazilië; 

14.12. de door deputaten voorgestelde tijdelijke overbruggingsregeling voor een repatriërend missionair 
Dienaar des Woords goed te keuren; 

14.13. in overleg met deputaten Kas Onderlinge Bijstand en Advies een regeling te treffen voor alle predi· 
kanten die een bijzondere taak gaan beëindigen en daarvoor een instructie vast te stellen; 

14.14. een instructie op te stellen voor het Landelijk Bureau teneinde met medewerking van alle betrokke• 
nen een zo optimaal mogelijke samenwerking te bevorderen. 

14.15. in de regeling voor de buitenlandse zending, art. 5. , de volgende bepaling op te nemen_: .. 
De deputaten zijn bevoegd medewerking te verlenen aan kerkeraden voor de u1tzend1ng van bijzon· 
dere zendingsarbeiders. 

De regeling voor de uitzending van bijzondere zendingsarbeiders is als bijlage 1 bij dit rapport gevoegd. 
14.17. het formulier voor de bevestiging tot de missionaire dienst (regeling voor de buitenlandse zending, 

art.7.) en het formulier voor de uitzending van andere zendingsarbeiders vast te stellen. 
14.18. het besluit van deputaten om het aantal P.S.deputaten terug te brengen van drie naar twee goed te 

keuren. 

15. Besluit 

Deputaten willen aan het einde van hun rapportage hun diepe dankbaarheid uitspreken jegens de Here die 
hen in staat stelde hun werkzaamheden te verrichten. Het is in veel opzichten een bewogen lijd geweest. 
Zowel binnen de kring van deputaten als ten aanzien van het zendingsveld vonden en vinden veel veran_de· 
ringen plaats. Om die reden zenden we u als bijlage 4 toe de aanvulling op en actualisering van de bele1ds· 
nota 1992. Door het zoeken en vinden van nieuwe zendingsterreinen en zendingsprojekten is een nieuwe 
fase in het werk van deputaten aangebroken. Dat vraagt uitermate veel inspanning, aandacht en gebed. En 
het roept op tot verwondering, dat wij als kerken het middel in Zijn hand mogen zijn om gestalte te geven 
aan de opdracht van de Heiland dit evangelie te verkondigen aan alle volkeren van de wereld. 

Aldus vastgesteld op de deputatenvergadering van maandag 26 juni 1995. 

drs. W. van Heest, voorzitter 
ds. H. Last, 1 e secretaris 
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Bijlage: 49.1. 

REGELING VOOR DE UITZENDING VAN BIJZONDERE 
ZENDINGSARBEIDERS 1 

1. Positie. 
a. De positie van een zendingsarbeider die met medewerking van de deputaten voor de buitenlandse zen• 

ding van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland via een andere zendingsorganisatie uitge
zonden wordt, aan te duiden als "bijzondere zendingsarbeider'' is van een andere aard dan die van een 
gewone zendingsarbeider. ' 

b. De verantwoor_delijkheid van de deputaten voor een bijzondere zendingsarbeider is derhalve anders 
geregeld dan die voor een gewone zendingsarbeider. 

c. Met de bijzoridere zendingsarbeid~r hebben de deputaten geen zakelijke, wel een persoonlijke, geestelij
ke en kerkelijke band. 2 De organisatie via welke de bijzondere zendingsarbeider uitgezonden wordt is 
verantwoordelijk voor een redelijke rechtspositie en, indien geen financiële betrokkenheid van zijn th~is
gemeente en de deputaten wordt gewenst en nader is geregeld, voor de verwerving van de daarvoor 
nodige financiële middelen.3 

2. Overleg met de andere organisatie 
a. Het modera_men ben<:>emt een commissie, bestaande uit tenminste drie deputaten, die de opdracht heeft 

de benoeming _als bijzondere zendingsarbeider voor te bereiden (verder aan te duiden als: de benoe
mIngscomm1ss1e). 

b. Alvorens de benoemingscommissie een gesprek met de betrokkene aangaat, treedt zij in overleg met de 
organisatie via welke de betrokk_ene wenst uit~ezonden_ te worden. In dit overleg wordt nagegaan of er 
over en weer voldoende geestelijke en theologische basis aanwezig is om in de persoon van een bijzon
dere _zendingsarbeider te komen tot het dragen van de gezamenlijke verantwoordelijkheid voor diens uit
zending. 

c. Indien de a_ndere _organisatie een vorm _van samenwerking wenst waarbij ook de thuisgemeente en de 
deputaten f1nanc1ële verantwoordelijkheid dragen, dient het overleg met de andere organisatie te leiden 
tot het aan~aan _van een overeenkomst van samenwerking, met inachtneming van de "Vijf regels voor 
samenwerking binnen de NZR" en de regels die van kracht zijn bij uitzending met medewerking van de 
deputaten hulp".erlemng. Een overeenk<?mst van samenwerking zal door ondertekening van beide partij
en van kracht Zijn voor de duur van de uitzending van de betrokkene. 

d. In het overleg met de andere organisatie worden door de benoemingscommissie de volgende zaken aan 
de orde gesteld: 

de aard en de betekenis van het bijzondere zendingsarbeiderschap; 
d~ uitgangspunten, het beleid en de werkwijze van de deputaten en van de andere organisatie, waar
bij met name ook de verhouding tot de plaatselijke kerk(en) op het zendingsveld ter sprake dienen te 
komen;4 
de regeling van de sociale voorzieningen;s 
de vraa~ of een aanvullende opleiding nodig is, b.v. een DOG-cursus of een taalcursus. 
de relatie van de deputaten en de andere organisatie met de uitzendende kerk· 
de fondswerving ; ' 
wat verder noodzakelijk geacht wordt. 

e. Van dit overleg wordt schriftelijk verslag uitgebracht aan het moderamen van deputaten en het bestuur 
van de andere organisatie. 
Indien beide partijen met de inhoud van dit verslag akkoord gaan, vormt dat de basis waarop door de 
benoemingscommissie met de kandidaat een gesprek zal worden gevoerd. 

3. Benoemingsprocedure 

A. Gesprek met de kandidaat en het vervolg daarop. 
a. Om in aanmerking_ te k.omen voor de aanstelling e_n uitzending als bijzondere zendingsarbeider dient de 

betrokkene zich via Zijn kerkeraad met een schnftelijk verzoek te richten tot het moderamen van de 
deputaten voor een gesprek hierover. 

b. Nadat het overle~ volgens art 2 heeft plaats gevonden en tot een positief resultaat heeft geleid, organi· 
seert de benoem1ngscomm1ss1e een gesprek met de kandidaat.6 

1- In de voetnoten Zijn verwerkt de reacties op de vragen en opmerkingen, gemaakt op de deputatenvergadering, Notulen 
14Dv 11 /03/95, art. 9.1.2. (stuk 95/66). 

2. In 1. c. is omschreven wat de betrokkenheid van deputaten inhoudt; deze kan ook een beperkte en nader omschreven 
f1nan~1ele betrokkenheid van de deputaten met zich meebrengen. (Zie: art. 2.c. en 4.B.) 

3. De b1J2ondere zendingsarbeider komt niet in dienst van de zendingsdeputaten, wordt wel door hen onder bepaalde, hier
onder nader omschreven voorwaarden, benoemd tot bijzondere zendingsarbeider. Hij wordt door een andere organisatie 
als zendingsarbeider van die organisatie benoemd en uitgezonden. 

4. De betreffende organisatie dient inhoudelijk beoordeeld te worden op deze punten. 
5. Gedacht worden aan de regeling van zaken als: doorbetaling premies sociale voorzieningen, voor zover die mogelijk is, en 

anders aan het sluiten van vervangende gelijkwaardige verzekeringen bij een particuliere verzekeraar. 
6. Mocht het overleg niet tot een positief resultaat geleid hebben wordt het negatieve resultaat daarvan aan de kandidaat 

medegedeeld en zal met hem op zijn verzoek daarover een gesprek gehouden worden. 
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Als gasten bij dit gesprek nodigt de benoemingscommissie een vertegenwoordiger van de betrokken 

organisatie en een vertegenwoordiger van de kerkeraad van de thuisgemeente uit. 

c. Op grond van dit gesprek en eventuele ingewonnen/ontvangen nadere informatie. formuleert de benoe

mingscommissie (buiten aanwezigheid van de bovengenoemde gasten) een advies_ aan de deputaten 

waarop, na behandeling van dit advies door het moderamen, de deputaten al dan niet overgaan tot de 

benoeming van de betrokkene tot bijzondere zendingsarbeider. 
d. De benoeming door de deputaten zal normaliter schriftelijk afgehandeld worden. Daartoe zullen het ver

slag bedoeld in art. 2 e., het advies van de benoemingscommissie, het verslag van de behandeling van 

dat advies door het moderamen en de tekst van de eventueel af te sluiten overeenkomst van samenwer-

king toegestuurd worden aan de deputaten. . .. 
Mocht binnen de termijn van 14 dagen na de verzending van deze stukken bltJken dat de helft of meer 

van de deputaten gegronde bezwaren maakt tegen de benoeming van de betrokkene tot bijzondere zen

dingsarbeider dan wordt de benoeming uitgesteld tot na de behandeling van de naar voren gebrachte 

bezwaren op de eerstvolgende vergadering van de deputaten.7 

e. Zo mogelijk worden de deputaten in de gelegenheid gesteld vèèr zijn uitzending kennis te maken met de 

benoemde bijzondere zendingsarbeider. 
f. Afschriften van het besluit tot benoeming en de daarbij gemaakte afspraken voor zijn uitzending worden 

gezonden aan de bijzondere zendingsarbeider, de organisatie via welke hij uitgezonden wordt en aan de 

kerkeraad van de uitzendende kerk. 

A. Gespreksonderwerpen . . . 

In het gesprek van de benoemingscommissie met de kandidaat bijzondere zend1ngsarbe1der dienen onder 

meer de volgende zaken aan de orde te komen: 
- de motivatie van de betrokkene om als bijzondere zendingsarbeider uitgezonden te worden; 

zijn plaats in de thuisgemeente; 
zijn taak als bijzondere zendingsarbeider; 
de wederkerigheid in het zendingswerk op het zendingsveld; . .. 

zijn lidmaatschap van de kerk en betrokkenheid bij de organisatie(s) op het zend1ngsveld, waarmee htJ 

samen dient te werken; 
de fondswerving; 
de (on)mogelijkheid van steun voor door hem aan te dragen projecten; 

de eventueel noodzakelijke aanvullende opleiding; 
de vormgeving van het bijzondere zendingsarbeiderschap in de praktijk door rondzendbrieven , de kennis

making met en het verdere contact met de deputaten, de zorg voor de goede functionering van de relatie 

met de uitzendende gemeente via de kerkeraad en de zendingscommissie e.d. 

4. Fondswerving 

A. Zonder financiële betrokkenheid van de uitzendende gemeente en de deputaten zending 

1. Indien de andere organisatie geen financiële betrokkenheid van de uitzendende gemeente en de deputa

ten wenst, zal zij alle kosten van de bijzondere zendingsarbeider en zijn werk uit de ei_gen fondsen finan

cieren, waarvoor zij tot dusver ook onder de leden van de Chr. Gerei. Kerken reeds eigen geldwervende 

activiteiten verrichtte. 
2. Alleen na verkregen toestemming van de deputaten mogen nieuwe geldwervende activiteiten, gericht op 

de leden van de Chr. Gerei. Kerken, door de betrokken organisatie worden ondernomen. 

B. Met financiële betrokkenheid van de zendende gemeente en de deputaten zending 

1. Indien door de andere organisatie wel financiële betrokkenheid van de uitzendende gemeente en de 

deputaten gewenst wordt en een overeenkomst van samenwerking als bedoeld in art. 4 c_. tot stand is 

gekomen, zijn de deputaten bereid onder strikte voorwaarden een deel van de gelden btJeengebracht 

voor het totale zendingswerk van de Chr. Gerei. Kerken hiervoor ter besch1kk1ng te stellen, m principe 

gedurende een periode van zes jaar. Hiervoor wordt een Fonds ~itze_nding Bijzondere Zendings-arbei

ders (verder aan te duiden als: Fonds UZB) gevormd en op de dneiaarliJkse bewot1ngen <;>pgen_C>men_. 

2. Het Fonds UZB wordt mede gevoed door de uitzendende kerk met een wezenliJke extra f1nanc1ele btJdra

ge boven de reeds voor deze kerk bestaande financiële verplichtingen jegens de kas van de deputaten 

(collecte plus omslag) , die bestemd zijn voor het door de kerken financieel gezamenlijk gedragen zen-

dingswerk dat behartigd wordt door de deputaten. . .. . . 

3. De benoemingscommissie pleegt, alvorens het gesprek met de kandidaat b11zon~ere zend1ngsa_rbe1de.r 

plaats vindt, overleg met de kerkeraad van de uitzendende kerk over deze wezenltJke extra f1nanc1ele btJ

drage en de wijze waarop de kerkeraad deze extra bijdrage bijeen denkt te brengen. . 

De hoogte daarvan hangt mede af van de grootte en de financiële situatie van de betreffende kerk. In dtt 

overleg wordt gezamenlijk de hoogte van de wezenlijke extra financiële bijdrage vastgesteld.8 

4. Het Fonds UZB is complementair op de door de uitzendende kerk als thuisfront van de bijzondere zen

dingsarbeider opgebrachte extra gelden. 

7. Mochten deputaten besluiten de kandidaat bijzondere arbeider niet te benoemen, dan zal van dit besluit hem en de 

betrokken zendingsorganisatie zo spoedig mogelijk schriftelijk mededeling gedaan worden. 

8. Er is geen vast bedrag vastgesteld voor de zendingsbijdrage: de ene gemeente kan meer/minder extra bijdragen dan de 

andere. 

,, 
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5. De coördinatie van en verantwoordelijkheid voor deze extra fondswerving onder de leden van de uitzen

dende kerk e_n de. eventuele_ vriendenkring van de bijzondere zendingsarbeider is in handen van de ker

keraad, dte h1erb1J zo mogeliJk haar zendingscommissie inschakelt. 

6. De e~ra bijee~gebrachte gelden w~rden overgemaakt naar de kas van de deputaten onder vermelding 

van . extra ~tJdrage Fo~ds UBZ . De deputaten voegen uit het Fonds Uitzending Bijzondere 

Zend1ngsarb~1ders hun btJdrélge toe en nemen de verplichting op zich gedurende de overeengekomen 

penode J<_1arl11ks (tn maandeltJkse of driemaandelijkse termijnen) het bedrag dat nodig is aan de andere 

organisatie over te maken. 

7. Giften bestemd voor de bijzondere zendingsarbeider en zijn werk, die buiten het kanaal van de kerke

raad of van_ de deput'.'ten_ om bij de andere organisatie zelf binnenkomen worden in mindering gebracht 

op het 1aarl11ks voor z11n uitzending nodige bedrag. 

8. De ontwikkeling van de _inkomsten voor dit jaarlijks nodige bedrag bij de andere organisatie en bij de 

deP.utaten zal aan het eind van tedere werkperiode - dan wel eerder bij gebleken noodzaak - worden 
geevalueerd. 9 

5. Uitzending 
De eerste secretaris bereidt de uitzenddienst voor samen met: 

de kerkeraad van de uitzendende kerk; 
~e org<_1nisatie_via welke de b!izondere zendingsarbeider uitgezonden wordt; 

- tn de u1tzendd1enst zal gebruik gemaakt worden van het voor de uitzending van een bijzondere zendings

arbeider vastgestelde formulier. 

6. Verpfichtlngen 

A. Waartoe de deputaten zich verplichten 

a. Het stimuleren_ van de band tussen de bijzondere zendingsarbeider en de uitzendende kerk met zijn zen

d1ngscomm1ss1e. 
b. De voorlic~ting over de bijzondere zendingsarbeider en ~ijn werk via "Doorgeven", op zendingsavonden, 

via de mlo sen het_Handboek voor de Zend1ngscomm1ss1es en op Classiscorrespondentendagen. 

c. De vermerngvuld1g1ng en verzending van de rondzendbneven van de bijzondere zendingsarbeider vol

gens een door hem opgestelde adressenlijst met een met hem overeengekomen aantal adressen. 

d. De toezending van: 
"Doorgeven"; 
de rondzendbrieven van de gewone en bijzondere zendingsarbeiders; 

de rondzendbrieven van de voorzitter; 
het jaarlijkse verslag aan de Particuliere Synoden. 

e. Het bij wijze van uitzon~ering brengen van een bezoek, niet ter werkbe.geleiding, maar ter ontmoeting en 

bemoed1g1n~, 1nd1en zon bezoek gebracht zou worden, dan zal dit btJ voorkeur geschieden in een jaar 

waarin de btJzondere zendingsarbeider niet met verlof komt. 
f. E.en gesprek met de voorzitter en de eerste secretaris en zo mogelijk een ontmoeting met de deputaten 

ttJdens het verlof. 
g. Het geven van advies, hetzij op verzoek van de bijzondere zendingsarbeider zelf, of (indien nodig 

geacht) naar aanle1d1ng van rondzendbrieven of bezoeken. 

h. Het overwegen van_ en/of bemiddelen in ~it_sluitend kleinschalige en kortlopende projectaanvragen van 

de kerk op het zend1ngsterre1n, waarvan htJ ltd 1s (aan de hand van hiervoor nog op te stellen criteria). 

Het schnft_eliJk vasUeggen van bijzondere verplichtingen en afspraken tussen de deputaten en de bijzon

dere zend1ngsarbe1der op financieel gebied, indien deze overeengekomen zijn. 

B. W.aarto1; de_ bijzondere zendingsarbeider zich verplicht 

a. ~tJ zal zich 1n de plaats of streek waar het werk verricht wordt aansluiten bij een kerk van Bijbels christe

ltJke s19natuur e~ actief deelnemen aan het gemeentelijke leven om de geestelijke en kerkelijke betrok

kenheid wed_er:z11ds goed te laten functioneren . Te denken valt hierbij ook aan het deelnemen aan toe

rustmgsact1v1te1ten e.d. In bepaalde gevallen kan het bekleden van een kerkelijk ambt onderdeel vormen 

van het vervullen van zijn missionaire taak. 

b. Van de onder a. genoemde activiteiten brengt hij viermaal per jaar een verslag uit aan de deputaten, de 

kerkeraad en de zend1ngscomm1ss1e _van_ de uitzendende kerk door middel van een rapport, te zenden 

naar h_et adres van de eerste secretans, dte voor verdere doorzending aan de kerkeraad en de zendings

comm1ss1e zorg draagt. 
c. Tijdens zijn verblijf in Nederland zal hij op een van te voren_ door het moderamen met hem afgesproken 

WtJze mctdenteel zich m laten schakelen btJ het voorl1chtmgs- en toerustingswerk in de Chr. Gerei. 

Kerken. 

9. Mocht blijken dat de inkomsten uit b.v. de bijdragen van een vriendenkring achterwege blijven bij de toezeggingen, dan 

kan t1jd1g de kerkeraad van de uitzendende gemeente_, die verantwD?rdelijk is voor het bijeenbrengen van de wezenlijke 

extra bijdrage, daarop attent gemaakt worden, zodat hij de nodige actie kan ondernemen. Dit dient besproken te zijn in het 

overleg onder 4 B 3. 
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Bijlage 49.2. 

AANVULLING OP ACTUALISERING VAN DE BELEIDSNOTA 1992 VAN DE DEPUTATEN BUITEN-

LANDSE ZENDING VOOR DE PERIODE 1996-1998 

Uitgaande van de principiële lijnen, getrokken in hoofdstuk 1, 2 en 3 van de Bele_idsnota, ter kennisname 

aangeboden aan de Synode 1992, zal D.V. in de periode 1996 • 1998 met betrekking tot het zendingswerk 

het volgende beleid gevoerd worden en de daarmee samenhangende werkzaamheden verncht. 

7. Toraja 

A. 
De deputaten zullen in deze periode de samenwerking met de Gereja Toraja Mamasa voortzetten met 

betrekking tot de zendingsgebieden Suppirang/Mada' en !O Bunggu. . .. • . 

In Suppirang/Mada' arbeiden ds. P. Mony en vier onderw11zers aan de ChnstehJke school te Mada In de ver

kondiging van het Evangelie door woord en daad aan de aldaar nog steeds overgebleven heidenen (hun 

aantal wordt geschat op 1.500). . 

Het aantal gemeenten bedraagt 3 met daarbij nog 2 preekplaatsen, _waar geregeld d1en_sten beleg~ _worden 

en evangelisatie activiteiten worden verricht. Ds. Mony verwacht dat In het gebied Suppirang/Mada in totaal 

7 gemeenten zullen ontstaan, die samen een classis kunnen vormen. . 

Zowel van ds. Mony als van de BPHS-GTM ontvangen we elk jaar een rapport over de voortgang van dit 

werk. 
Gedurende een werkbezoek zal ook dit evangelisatiegebied bezocht worden. 

8 -
d d . 

In To Bunggu arbeidt al meer dan 20 jaar de evang_elist Alberth Tadido. __ Het werk aldaar ondervon e von-

ge periode verschillende tegenslagen. De onderw1Jzer_aan de ChristehJke School moest helaas ontslagen 

worden, enerzijds wegens het opheffen van de ChristehJke school (waarvoor dus ook geen subs1d1e hoeft te 

worden verstrekt) , anderzijds wegens wangedrag. . 

Een gunstige ontwikkeling is, dat de _BPHS-GTM er in geslaagd i~ een predikant, ds. Ehs~ Rabay, naar_ To 

Bunggu te zenden voor de tijd van 5 Jaar, die zich _mm1ddels met zI1n gezin In Kalukunangka heeft gevestigd. 

Ook konden 3 jongeren uit To Bunggu een training volgen In het Centrum voor Kadervorming van de 

Indonesische Protestantse Kerk van Dongala-Palu. Zij zijn nu ingezet in de gemeenten o.a. voor het onder

wijs op de zondagsscholen. 
Door de BPHS-GTM worden we d.m.v. een jaarrapport op de hoogte gehouden van de voortgang van het 

werk in To Bunggu. Zo mogelijk zal ook dit gebied tijdens een werkbezoek bezocht worden. 

g~ BPHS-GTM wordt door ons gesteund met geld voor beurzen ten behoeve van de studenten in de theolo

gie. Een deel van hen studeert aan de Theologische Hogeschool te Ujung Pandang, een deel aan de 

Theologische Hogeschool te Rantepao. Het bedrag aan steun word~ jaarlijks verminderd mede in ~erband 

met het slinkende aantal studenten in de theologie. De GereJa ToraJa Mamasa voorziet dat over met al te 

lange tijd voldoende in de behoefte aan predikanten kan worden voorzien; het aantal theologische studenten 

kan dus teruggebracht worden. 

~~n nieuwe ontwikkeling vraagt de aandacht. Nu er aan de Indonesische kerken door het visum-beleid van 

de overheid hoe langer hoe minder of zelfs in het geheel geen personele steun m.eer verleend kan worden? 

is de vraag gerezen: op welke wijze kan in de behoefte aan vorming van onze z11de nog voorzien worden. 

De ITS heeft zich op de hoogte gesteld van wat in de kring van de C3ZB en van de Gereformeerde Kerken 

(vrijgemaakt) ondernomen is om toch aan de behoefte aan geestehJke vorming in gereformeerde zin van 

gemeenteleden, ambtsdragers en predikanten te kunnen voldoen. __ Zowel_ de GZB als de Ger~formeerde ker

ken hebben een project opgezet om de kerken in lndones1e te dienen met goede literatuur in de 

Indonesische taal. 
Het beleid van de deputaten in deze periode is er op gericht met de Gereja Toraja Mamasa te overlegg_en ,_of 

ook wij door het verschaffen van goede literatuur in de daar bestaand~ behoefte kun_nen voorzien .. Het 15. met 

onze bedoeling een eigen literatuurproject op te zetten, maar op de é_en of andere wI1ze aan te sluiten bIJ wat 

door de GZB en de Gereformeerde kerken (vrijgemaakt) al in gang Is gezet. Van de kan_t van de literatuur

commissie van de GZB en van de literatuurcommissie van de Gereformeerde Kerken zI1n er toezeggingen 

gedaan dat aansluiting bij hun projecten voor ons mogelijk is. Hierbij valt te denken aan: het garandere~ van 

het afnemen van een aantal publikaties, die door ons aan de GTM eventueel tegen gereduceerde priJs ter 

beschikking wordt gesteld; het introduceren bij de predikanten van de GTM van _deze pubhkalles door een 

oud-zendeling, die in het Torajagebied heeft gewerkt; het aandragen van titels, die door ons van _belang en 

geschikt geacht worden om vertaald/bewerkt te w?rden in het Indonesisch/naar de Indonesische sItuatIe toe. 

Hier ligt ons inziens een vruchtbaar terrein voor eén van de laatste zend1ngsdIensten die WIJ aan de GereJa 

Toraja kunnen verlenen. .. . .. .. . 
Dat hiervoor ook een budget beschikbaar moet zI1n zal du1dehJk zIJn . Wellicht kunnen de kosten voor deze 

dienst door de gelden, reeds begroot voor Indonesië, gedekt worden. Het overleg h1_erover met de broeders 

van de Gereja Toraja Mamasa is van beslissende aard. In de verhouding waann WI) tot hen staan past het 

niet een bepaalde vorm van hulp, hoe belangrijk door ons ook geacht, hun op te dringen. Wel zullen we er 

bij hen op aandringen ook van deze vorm van hulp gebruik te maken. 

8. Venda 

A. 
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Met de 3 kerken in V_enda (Mutale, Niani en Soutpansberg) zal de samenwerking, zoals overeengekomen in 

de Agreements ook in deze periode worden voortgezet. Tegen het einde van die periode zal een evaluatie 

gehouden worden, zo_als geschied __ is ook in 1995 aan het einde van de eerste driejarige periode. 

Van belang zal het zI1n _de kerkehJke en de staatkundige ontwikkelingen in Zuid-Afrika te volgen. Hierover 

laten de deputaten zich informeren door de broeders van de kerken met welke we samenwerken in het zen

dingswerk, dat mede door ons gefinancierd wordt. 

Bijzondere aandacht zal door de kerkeraden van Mutale, Niani en Soutpansberg gegeven worden aan de 

gemeenteopbouw en het evangelisatiewerk. De kerkeraad van Niani heeft met het oog hierop een tweede 

predikant beroepen,. die onlangs bevestigd is, terwijl de kerkeraad van Soutpansberg begonnen is met het 

voorbereidend werk In de gemeente om tot het beroepen van een derde predikant over te kunnen gaan. Ook 

de bouw van kerkgebouwen vraagt de voortdurende aandacht. 

8 . 
Het evangelisatiewerk in het Siloamziekenhuis zal de bijzondere aandacht hebben van de kerkeraad van 

Soutpansberg teneinde te komen tot een duidelijke visie op dit werk. Tot nu toe heeft die visie te veel ontbro

ken. De kerkeraad heeft zich voorgenomen zich hierop te bezinnen; de deputaten hebben op verzoek van 

de kerkeraad zich bereid verklaard mee te zullen denken over dit werk, dat mede door onze steun mogelijk 

wordt gemaakt. 

C. 
De ontwikkeling van de lyani Bijbelschool , het vormingscentrum voor alle kerken van de Synode 

Soutpan_sberg, :al . door de deputaten in de_ze periode met grote interesse gevolgd en gesteund worden. 

Belanw11ke beslissingen dienen In deze ~eriode genomen te worden in verband met de opvolging van dr. 

Rabal1. Voorlopig wordt deze post nog met vervuld; dat heeft onze instemming, maar op de duur zal een 

opvolger voor dr. Rabali gezocht en aangesteld dienen te worden. Wij hopen en bidden dat deze gevonden 

zal kunnen worden. 

D. 
Eén van de knelpunten,. die in de vorige periode aan het licht trad, is de verantwoording van de door ons 

overgemaakte gelden, die te wensen over het. De kerkeraden en de beheerraad van lyani hebben maatre

gelen getroffen om daar verbetering in aan te brengen. De Financiële Commissie is hen daarbij behulpzaam. 

E. 

De persoonlijke contacten zullen ook in deze periode onderhouden worden door het maken van werkbezoe

ken, eens per jaar. Daarbij is het goed mogelijk dat in deze periode niet alleen van onze zijde afgevaardig

den naar Venda gaan, maar ook dat afgevaardigden van de kerken aldaar naar ons toekomen om de lopen

de zaken te bespreken. 
Het _voornemen is, gezien de afspraken die gemaakt zijn bij de zelfstandigwording van de kerken, dat eens 

per Jaar zo'n persoonlijk contact zal plaatsvinden, hetzij in Venda, hetzij in Nederland. 

F. 
De huidige ontwikkeling van MBEU, de boekwinkel die in de vorige periode noodgedwongen verkocht moest 

worden en _door de fam.ilie Cronjé over~enomen werd, geeft de hoop, dat het in de loop van de tijd door de 

deputaten _in Mbeu gemvesteerde kapitaal op de duur niet geheel verloren zal gaan. De eerste penning

meester bhJft geregeld contact onderhouden met Braam Cronjé om op de hoogte gehouden te worden van 

het wel en wee van MBEU. 

9. KwaNdebele 
A. 
-Het-rendingswerk in KwaNdebele zal veel aandacht vragen van de deputaten. Het werk is daar nog volop in 

opbouw. Na de wisseling van de wacht zijn drs.C.W.Buijs en ds.G.Huisman bezig zich in te werken en de 

taal te leren beheersen. 

8 . 
In goede samenwerking met de kerkeraad en de evangelisten zetten zij, ds.ir. J . Slagboom en dr. P.J. Buys 

zich 1n om het zendingswerk te intensiveren, de gemeenteopbouw te bevorderen, de kerk aldaar tot zelfstan

d1ghe1d te brengen. Als onderling samenhangende wegen om hiertoe te komen zien de deputaten het als 

hun taak personele en financiële steun te verlenen voor: 
1. de verdere verbreiding van het Evangelie; 

2. de vorming van de leden, kerkeraadsleden en de evangelisten van de Gereformeerde Kerk van 

KwaNdebele; 
3. het instrueren van de gemeentecommittees; 
4. het beroepen van een autochtone predikant; 

5. de instituering van meer plaatselijke kerken. Dit alles in goed overleg met de kerkeraad van de nu nog 

ene GKK. 

C. 
In samenwerking met de Beheerraad en de leiders van de Onafhankelijke Kerken vervullen dr.P.J. Buys en 
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drs. C.W. Buijs hun taak aan de Bijbelschool Mukhanyo. In deze periode hopen de deputaten, samen met 

allen die betrokken zijn bij Mukhanyo, aan deze Bijbelschool voor de voorgangers en de leden van de 

Onafhankelijke Kerken definitief vorm te geven, zowel wat de gedecentraliseerde als de gec1:ntralis~erde 

cursussen betreft. De ontwikkeling en aanvaarding door alle betrokkenen van een gezamenliJke v1s1_e op 

Mukhanyo is hiervoor essentieel. Dat is de eerste prioriteit die de deputaten zich gesteld hebben, daar 1n de 

vorige periode enig misverstand hierover aan het licht getreden is. 

D. 
Mede door een jaarlijks te brengen werkbezoek zal het persoonlijke contact met de kerkeraad, de evangelis-

ten, committees en de zendingswerkers ter plaatse onderhouden worden. 

10. Botswana 

A. 
Ook nu de drie gemeenten, die in dit zendingsgebied geïnstitueerd werden, zich verenigd hebben in de 

Reformed Churches of Botswana, blijft het Agreement, dat de deputaten gesloten hebben met de kerkeraad 

van de Reformed Church van D'kar van kracht. Dat houdt in dat wij deze kerk bijstand blijven verlenen bij 

het zendingswerk van deze kerk, waarvoor de fam. ds. J.C. Wessel~ werd uitgezon~en _en dat het project 

om de Bijbel te vertalen in de Naro-taal, waarvoor drs. H. Visser en zI1n echtgenote z1Jn uitgezonden, krach

tig wordt voortgezet. Het blijft in deze periode het beleid van de deputaten deze zendingstaken van harte te 

steunen door meeleven, voorbede en financiële middelen daarvoor ter beschikking te stellen. 

B. 
Daar onze zendingsarbeiders in Botswana telkens weer geconfronteerd worden met grote lichamelijke en 

sociale noden onder de bevolking ten gevolge van langdurige droogte en het ontbreken van voldoende 

medische voorzieningen, ligt het in de bedoeling van de deputaten, in goed overleg met de Deputaten 

Hulpverlening en met onze zendingsarbeiders aldaar, te komen tot de vorming van een noodfonds, waann 

van diverse zijden geld gestort kan worden, zodat de zend1ngsarbe1ders kunnen beschikken over gelden om 

in de allereerste en schrijnende behoefte aan hulp te kunnen voorzien. 

C. 
Met het oog op een goed inzicht in de ontwikkelingen van KURU zullen de deputaten het DOG-overleg over 

Botswana blijven volgen. 

D. 
Indien dat wenselijk geacht wordt zal ook aan dit zendingsgebied in deze periode een werkbezoek gebracht 

worden om persoonlijk contact te onderhouden met de kerkeraad van D'kar, de zendingsarbeiders, de fam. 

Le Roux en de andere kerken van de Reformed Churches of Botswana,. 

11.Bangul 

A. 
Daar de Synode het groene licht gegeven heeft zullen de deputaten nauw contact gaan onderhouden met 

de Doyen de la Faculté de Théologie Evangélique de Bangui (FATEB) om hem op de hoogte te houden van 

onze inspanningen om aan onze toezegging een docent ter beschikking te stellen te voldoen. 

B. 
De deputaten zullen dan zich inspannen om tot de uitzending te komen van een gereformeerde theoloog, 

die aan de FATEB de colleges op het terrein van de gevraagde vakgebieden kan geven. 

C. 
Zo mogelijk zullen dan ook de banden met de FATEB versterkt worden door een werkbezoek aan Bangui, 

nadat de in 5.2 beoogde uitzending plaats heeft gevonden. 

12. Mozambique 

A. 
Daar de Synode het groene licht gegeven heeft zullen de deputaten een samenwerkingscontract met Trans 

World Radio afsluiten om tot de beoogde uitzending van Bijbelcursussen in het Lomue te komen. 

B. 
De deputaten zullen zich dan inspannen een theoloog_ (bij voorkeu,r li_d van een Chr. Gerei. ~erk) na deugde-

lijke voorbereiding uit te doen zenden naar Mozambique als coord1nator voor het toerust1ngswerk met als 

werkterrein de provincie Zambesia en als standplaats Mocuba. 

C. 
De deputaten zullen zich dan eveneens inspannen om pastor Avelino aan te trekken als medecoördinator 

voor het toerustingswerk en hem in staat stellen de daarvoor noodzakeliJk geachte nadere opleiding te vol-

gen. 
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D. 
De deputaten zullen dan tevens een samenwerkingscontr~ct sluiten met de Association of Evangelicals of 

Mozambique ten einde toegang tot Mozambique te verknJgen voor het toerustingswerk voor de kerken in 

Zambez1a. 

E. 
Nadat het toerustingswerk daadwerkelijk begonnen is of zo nodig reeds eerder zal er een werkbezoek 

gebracht worden aan dit zendingsterrein. 

13. Brazilië 

A. 
Zodra de Synode het groene licht gegeven heeft zullen de deputaten in contact treden met de zendingsde

putaten van de lgreias Evangelicas Reformadas no Brasil om tot bindende afspraken met betrekking tot het 

gezamenlijke te ondernemen zendingswerk te komen. 

B. 
De deputaten zullen dan zich inspannen een zendeling uit te doen zenden voor het zendingswerk in Säo 

Paulo. 

C. 
Nadat het __ werk in Säo Paulo is begonnen en de Nederlandse zendeling zich daar gevestigd heeft, of zo 

noodzakelijk geacht reeds eerder, zal een werkbezoek aan de zendingsprojecten in Brazilië gebracht wor

den. 

Bijlage 49.3 

13. FINANCIEEL VERSLAG VAN DE DEPUTATEN VOOR DE BUITENLANDSE ZENDING 

In aansluiting aan p<1ragraaf 13 uit het rapport bieden deputaten u bij dezen afzonderlijk rapport aan 

betreffende de_f1nanc1ele gang van zaken gedurende de verslagperiode 1992 Vm 1994, alsmede de begro

tingen voor de Jaren 1996 Vm 1998. 

13.1. BALANS PER 31 DECEMBER 

AKTIVA 
MATERIELE VASTE AKTIVA 
Gebouwen 
Kantoorinventaris 
Kantoormachines 
Aktiva zendingsterreinen 

FINANCIELE VASTE AKTIVA 
Effecten 
Spaarvastrekening 
Leningen u/g 

VLOTTENDE AKTIVA 
Vorderingen overlopende aktiva 
Deposito's, spaarrekening en 
liquide middelen 

TOT AAL AKTIVA 

PASSIVA 

EIGEN VERMOGEN 
Algemene reserve 

BESTEMMINGSRESERVES: 
Reserve Botswana 
Reserve 4e zendeling KwaNdebele 
Reserve personele ondersteuning 

1994 
f 

1 
2.088 
7.220 

PM 

9.309 

577.300 
0 

331.425 

908.725 

442.117 

5.277.188 

5.719.305 

6.637.339 

4.694.541 

0 
0 

1993 
f 

34.000 
0 

11.510 
PM 

45.510 

452.000 
1.000.000 

353.175 

1.805.175 

296.439 

3.367.927 

3.664.366 

5.515.051 

3.060.664 

415.721 
0 

1992 
f 

34.000 
131 

15.800 
PM 

49.931 

704.000 
1.000.000 

372.573 

2.076.573 

422.327 

2.193.441 

2.615.768 

4.742.272 
--======== 

2.098.273 

515.721 
152.175 
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Indonesië 
0 0 165.000 Overige uitgaven 13.345 (3,067) 5.833 

Reserve nieuw zendingsterrein 600.000 600.000 450.000 Kosten medische dienst 0 37.008 (22.653) 

Reserve Mukhanyo 
350.000 250.000 150.000 421.451 469.590 668.731 

Totaal Eigen Vermogen 
5.644.541 4.326.385 3.531 .169 

Venda Bijzondere baten 
en laten: (38.398) 63.511 228.551 

VOORZIENINGEN 
Voorziening verlofkosten 

105.000 90.000 90.000 

Voorziening pensioenver-

KWANDEBELE 

plichtingen 
363.865 500.000 500.000 Salarissen (incl.soc.lasten) 333.341 219.530 175.726 

Voorziening repatriërende 

Verlofkosten/repatriëring 15.000 20.692 5.992 

zend.werkers 
240.000 200.000 0 Terreinkosten 280.638 231 .022 128.668 

Diverse kosten 50.989 8.961 8.533 

708.865 790.000 590.000 679.968 480.205 318.919 

SCHULDEN 621.103 

Schulden op korte termijn 283.933 398.666 BOTSWANA 
Salarissen (incl.soc.lasten) 119.454 115.119 89.791 

TOTAAL PASSIVA 
6.637.339 5.515.051 4.742.272 Verlofkosten 2.750 975 3.000 

=====-=:::-- ------- ========== Terreinkosten 71 .451 39.430 69.810 

Overige kosten 2.130 7.453 62.649 

13.2. STAAT VAN BATEN EN LASTEN 
195.785 162.977 225.250 

BATEN 
1994 1993 1992 

f f f 

Ontvangst bijdragen kerken 
616.914 646.842 530.445 NEDERLAND 

Giften algemeen 
549.820 397.531 425.842 Personeelskosten 211 .779 150.419 117.017 

Legaten 
694.034 323.180 101 .042 Huisvestingskosten 12.462 5.567 4.889 

Busjes 
100.069 136.547 139.060 Kosten "Doorgeven" 20.104 16.968 24.737 

Zendingscommissies 
587.520 535.642 586.756 Diverse kosten 192.771 121.002 149.144 

Overige inkomsten 
228.281 190.200 191 .934 Afschrijvingen 4.416 4.421 4.893 

Intrest 
355.969 349.097 264.270 441 .532 298.377 300.680 

TOT AAL BA TEN 
3.132.607 2.579.039 2.239.349 

Toevoeging voorziening repa-
triërende zendingswerkers 40.000 200.000 0 

LASTEN 
Indonesië 

74.113 109.163 119.218 

Venda 
421.451 469.590 668.731 

Venda: bijzondere baten (38.398) 63.511 228.551 Totaal uitgaven 

en lasten 

1.814.451 1.783.823 1.861 .349 

KwaNdebele 
679.968 480.205 318.919 

---------- ----------

Botswana 
195.785 162.977 225.250 

Nederland 
441.532 298.377 300.680 

Voorziening repatriërende 

BEGROTING INDONESIE (BPS.GTM) 

zend. werkers 
40.000 200.000 0 

1996 1997 1998 

f f f 

1.783.823 1.861 .349 

TOT AAL LASTEN 
1.814.451 1. Algemene subsidie 44.550 39.600 34.650 

2. Voorziening projecten e.d. 25.450 23.400 21.350 

BATIG SALDO 
1.318.156 795.216 378.000 

===== ========-= ==-----= 
3. Totaal normale begroting 70.000 63.000 56.000 

4. Ovenge uitgaven: 

13.3. UITGAVEN (nader gespecificeerd) 

4.1. Pensioenen.ziektekosten 20.000 20.000 20.000 

4.2. Eukumindo, bezoekkosten e.d 10.000 10.000 10.000 

1994 1993 1992 

f f f TOTAAL BEGROTING INDONESIE 100.000 93.000 86.000 

---======= 

INDONESIË 
Subsidie Torajakerk 

71 .913 107.598 101 .270 

Overige uitgaven 
2.200 1.565 17.948 Toelichting begroting Indonesië (BPS/GTM) periode 1996 tlm 1998 

74.113 109.163 119.218 
1. De verleende algemene subsidie vermindert met f 4.950,- per jaar. Dit is 5% van f 99.000,-, de subsi-

die in 1985, het basisjaar van de afbouwovereenkomst. 

2. Dit betreft _een voorziening _voor kosten projecten: zendingswerk in To Bunggu en Mada/Suppirang, 

VENDA 

kadervorming en transmigratie. 

Salarissen (incl.soc.lasten) 
0 9.963 96.624 

3. Het totaal van de normale begroting vermindert jaarlijks met 5% (f. 7.000,-) van het door de Generale 

Verlofkosten/repatriëring 
0 1.656 47.367 Synode in 1986 vastgestelde totaalbedrag groot f. 140.000,-. 

Terreinkosten 
408.106 424.030 541 .560 

4.1. Dit betreft pensioenverplichtingen aan oud-werkers resp. hun weduwen, die op het moment van de 
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overdracht van het zendingswerk aan de GTM (1950) in dienst van de zending waren, alsmede een 

voorziening inzake de overeengekomen ziektekostenregeling. 

4.2. Contributie etc. Eukumindo en kosten werkbezoeken/bezoeken GTM aan Nederland. 

BEGROTING VENDA 1998 
1996 1997 

f f f 

1. yani Bijbelschool 147.000 137.81 2 128.625 

2. Mutale: 23.590 
- Donald Fraser Hospitaal 26.950 25.270 

- Overigen: 41.600 39.000 36.400 
- kerkbouw 
- kst.gemnt./zend.werk 58.080 54.450 50.820 

3. Niani:- kerkbouw 48.000 45.000 42.000 

- kst.gemnt./zend.werk 105.160 98.588 92.015 

4. Soutpansberg-kerkbouw 14.000 13.125 12.250 

5. Venda Studiebeurse 14.000 13.125 12.250 

6. Overige uitgaven 25.000 25.000 25.000 

TOTAAL BEGROTING VENDA 479.790 451 .370 422.950 

========-- ---------- =====-===-

Toelichting op de begroting Venda periode 1996 tlm 1998 . .. 

1 . Blijkens de ak1e van overdracht zal de financiële bijdrage met ingang van 1997 1aart1Jks met Rand 13.125 

afnemen. 

~f Blijkens de akte van overdracht is de voor het jaar 1992 toegezegde financiël_e bijd_rage j_aartijks _met _5% 

verminderd, met uitzondering van het Donald Fraser Hospita! waarvoor de financiële b1Jdrage 1aarl1Jks, 

vanaf 1997, zal afnemen met Rand 2.400. 

6. Voorziening voor uitgaven voortvloeiende uit de evaluatie van ons zendingswerk in Venda, overeenkom-

stig de akte van overdracht. 

Algemeen 
. 

De koers van de Rand is destijds voor de meerjaarsbegroting gesteld op 0,70. De koopkrachtdaling , als 

gevolg van de voor Z.Afrika ongunstige koersontwikkeling van de Rand t.o.v. de Hfl. , werd door Deputaten 

grotendeels gecompenseerd. 

BEGROTING KWANDEBELE 
1996 1997 1998 

f f f 

1. Traktementen e.d. 
2. Soc.lasten 
3. Verlofkosten 
4. Huisvestingskosten 
5. Terreinkosten 
6. Overige uitgaven 
7. Onvoorzien 

121 .000 123.750 126.500 

15.000 15.000 16.000 

30.000 

7.000 7.000 7.000 

284.000 272.000 256.000 

20.000 20.000 20.000 

10.000 10.000 10.000 

Totaal 
457.000 477.750 435.500 

---------- =========- ========= 

Toelichting 

1. Waarin begrepen: toeslag, kindertoelage, vakantiegeld, aandeel premie ziektekostenverzekering (50%). 

2. Premie vrijwillige verzekering AOW/AWW, ongevallenverzekering en vervoerskosten Thera Slagboom. 

3. Voorziening kosten periodiek verlof. . 

4. Betreft onderhoud woningen ds.ir. J . Slagboom en ds. G. Huisman. . 

5. Betreft: de salarissen van 8 evangelisten; de autokosten voor 10 auto's, alsmed_e het treffen van_ voorzie

ningen voor de vervanging van de auto's waarbij de gemiddelde levensduur 1s gesteld op 5 Jaar; een 

jaarlijkse subsidie voor kerkbouw groot f . 20.000 . . 

6. Betreft kosten werkbezoeken, kopieërkosten, vervanging apparatuur, kursussen, boeken evangelisten, 

telefoon- en bankkosten e.d. 
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BEGROTING MUKHANYO 
1996 1997 1998 

f f f 

1. Traktementen e.d. 166.200 169.000 174.000 

2. Soc.lasten 14.000 14.000 16.000 

3. Verlofkosten 11 .500 12.500 3.500 

4. Huisvestingskosten 31 .000 32.000 33.000 

5. Administratie-kosten 15.000 15.000 16.000 

6. Reiskosten 37.000 38.000 39.000 

7. Mediatheek 16.000 16.000 16.000 

8. Voeding e.d 22.000 23.000 25.000 

9. Overige uitgaven 7.000 7.000 7.000 

10. Onvoorzien 10.000 10.000 10.000 

TOTAAL BEGROTING MUKHANYO 329.700 336.500 339.500 

---------- ---------- =-======= 

1. Waarin begrepen: toeslag, kindertoelage/studiebeurs, vakantiegeld en aandeel premie ziektekostenver-

zekering(50%). 
2. Betreft pensioenbijdrage en premie AOW/AWW. 

3. Voorziening kosten periodiek verlof. 
4. Betreft woontoelage (Dr. Buys), huur woning drs. C. Buijs, onderhoud gebouwen. 

5. Betreft schrijfbehoeften, papier, aanschaf incl. rep.en onderhoud van kleine kantoorapparatuur. 

6. Reiskosten t.b.v. de leiding van Mukhanyo (dr. Buys/ pres. F. Ntsuntsha). docenten en anderen. 

7. Aanschaf boeken,video's,cassette's en ander audio-visuele hulpmiddelen. 

8. Aankoop voedsel studenten en eetgerei. 

9. Betreft o.a. accountantskosten, bankprovisies e.d .. 

BEGROTING BOTSWANA 
1996 1997 1998 

f f f 

1. Trak1ementen 105.000 109.000 113.000 

2. Soc.lasten 18.500 19.000 19.500 

3. Verlofkosten 12.000 10.000 

4. Huur/onderhoud huizen 8.000 8.000 8.000 

5. Transportkosten, veldwerk 30.000 32.000 33.000 

6. Assistentie vertaalwerk 8.000 9.000 10.000 

7. Opleiding/workshops/sem. 7.000 7.000 7.000 

8. Overige uitgaven 6.000 6.000 6.000 

9. Onvoorzien 10.000 10.000 10.000 

TOTAAL BEGROTING BOTSWANA 192.500 212.000 216.500 

--------- -========= 

Toelichting begroting Botswana periode 1996 tlm 1998 

1. Waarin bewepen: toeslag, kindertoelage, vakantiegeld, aandeel premie ziek1ekostenverzekering ( 50% ). 

2. Premie vnJw.verzekenng AOW/AWW, ongevallenverzekering en pensioenverzekering t.b.v. de 

lam.Visser. 
3. Voorziening kosten periodiek verlof. 
4. Huur.onderhoud en verzekering huizen. 
5. Exploitatiekosten auto's incl. het treffen van een voorziening voor vervanging en div.andere kosten veld-

werk. 
6. Reis-en verblijfkosten begeleiding van Wycliffe en vergoeding taalhelper(s). 

7. Kosten deelname aan vakopleidingen, seminars e.d. 

8. Telefoon, kantoorkosten, kosten werkbezoek e.d. 

BEGROTING NEDERLAND 
1996 1997 1998 

f f f 

1. Trak1ementen 188.000 192.500 197.750 

2. Kosten K.A.B. 56.600 59.800 63.550 

3. Huisvestingskosten 15.000 15.000 15.000 

4. Algemene kosten 150.000 155.000 160.000 

5. Kosten Zendingsblad 60.000 60.000 60.000 

TOTAAL BEGROTING NEDERLAND 469.600 482.300 496.300 

---------- --------- -========= 



406 

Toelichting op de begroting Nederland periode 1996 tlm 1998 

1. Waarin begrepen: toeslag, vakantiegeld , vergoeding premieheffing en aandeel ziektekostenverzekering. 
2. Toerekening K.A.B. 
3. Onderhoud woning secretaris, verzekering(en) en lasten. 
4. Betreft kantoorkosten, vergaderkosten (incl.reisgeld), advertentiekosten. 
5. Dit betreft het resultaat uit druk- en verzendkosten vermindert met het aantal ontvangen acceptgiro's 

maal een standaardbedrag van f 10,- . 

RECAPITULATIE BEGROTINGEN VOOR DE PERIODE 1996 T/M 1998 

UITGAVEN 
1. Indonesië (BPS-GTM} 
2. Venda 
3. KwaNdebele-terrein 
4. KwaNdebele-Mukhanyo 
5. Botswana 
6. Banqui 
7. Mozambique: - radio 

- overige 
8. Brazilië 
9. Uitznd.bijz.zend.arbeiders 
10. Nederland 

TOTAAL VAN DE UITGAVEN 

INKOMSTEN 

11 . Bijdrage kerken 
12. Opbrengst beleggingen 
13. Vrijval bestemmingsreserve 

nieuw zendingsterrein 

1996 
f 

100.000 
479.790 
457.000 
329.700 
192.500 
125.000 

50.000 
230.000 
141.000 

20.000 
469.600 

2.594.590 

2.064.590 
330.000 

200.000 

Gevraagde omslag op basis van deze bedragen: 

BIJLAGE 50 
art. 155, 159, 221 , 222, 247 

1997 
f 

93.000 
451 .370 
477.750 
336.500 
212.000 
100.000 

50.000 
190.000 
127.000 

20.000 
482.300 

2.539.920 

2.009.920 
330.000 

200.000 

1998 
f 

86.000 
422.950 
435.500 
339.500 
216.500 
115.000 

50.000 
200.000 
121 .000 

20.000 
496.300 

2.502.750 

1.972.750 
330.000 

200.000 

f 26,90 ( nuf 23,32 ) 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE BUITENLANDSE ZENDING 

Uw commissie heeft met veel waardering kennis genomen van het rapport van de deputaten voor de buiten
landse zending en er een uitvoerige bespreking aan gewijd. 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

Met grote waardering en dankbaarheid noemen we de namen van ds. J.H. Carlier en drs. W: van Hee_st. De 
eerstgenoemde werkte als eerste secretaris voor deputaten en deed dat met groot enthousiasme. HIJ heeft 
op een heel goede wijze het zendingswerk in de kerken onder de aandacht wete_n te brengen. We _mogen 
hem daarvoor zeer dankbaar zijn . Ook past dank aan drs.Van Heest die op kundige en pastorale wI1ze lei
ding aan het deputaatschap heeft gegeven en die veel voor het werk heeft betekend. 
In plaats van ds. Carlier is ds. H. Last m.i.v. 1 januari 1995 tot eerste secretaris benoemd. Voor de voort
gang van het werk was dat noodzakelijk. De gevolgde procedure kan naar onze mening worden goedge
keurd. Bovendien is uw commissie van oordeel dat hij zich reeds zeer goed heeft ingewerkt en dat deputa
ten in zijn persoon opnieuw een bekwame eerste secretaris hebben ontvangen. 
Momenteel zijn deputaten bezig met de vacature van de algemene voorzitter. Daarover hebben wij aan de 
deputaten o.m. de volgende vragen gesteld. Is het noodzakelijk om een voorzitter te hebben die (voor een 
deel van zijn tijd) vrijgesteld is? Kan het gebeuren dat het voorzitterschap uitgroeit tot een full-time functie? 
Hoe ziet het takenpakket van de voorzitter eruit? Moet het per se een predikant zijn? Is het niet een pro-
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bleem om een predikant te krijgen daar er momenteel slechts sprake is van een drie vijfde functie? 
Deputaten antwoordden dat {het moderamen van) de synode van 1989 bepaalde dat de voorzitter van zen
d1ngsdeputaten een predi_kant moet zijn. Om verschillende redenen gaat ook de voorkeur van zendingsde
putaten daarnaar uit. Het Is goed als het gezicht van deputaten bepaald wordt door een predikant. Dat is niet 
alleen van b.elang naar de eigen kerken toe, maar vooral ook naar de kerken op de terreinen toe. Tevens is 
het belangnJk voor het werk. Want de voorzitter is er niet alleen om de vergaderingen voor te bereiden en te 
leiden, maar vooral ook om de ontwikkelingen van het zendingswerk te volgen en nadrukkelijk aan beleids
vorming te doen. 
Ds. Van Heest gaf ook een eigen invulling aan het takenpakket, o.a. doordat hij vertaalwerk in het 
lndonesi~ch deed. Dat is iedereen niet gegeven . Daarom zal er altijd gedeeltelijk een eigen invulling zijn , 
afhankelijk van de persoon; maar er Is ook een vaststaand takenpakket dat momenteel drie vijfde van een 
weektaak omvat. Deputaten erkennen dat dat een schaduwkant van deze vacature is. Dat geldt ook voor het 
feit dat_ iemand voor met langer dan twaalf Jaar kan worden benoemd. Toch hebben zij goede hoop dat het 
mogelijk Is om de vacature vervuld te krijgen. Wij hopen dat met hen. 
Ten slotte zij vermeld dat ook ds. Y. Rengga, vanuit zijn Indonesische situatie, adviseerde om een predikant 
als voorzitter te benoemen. Ook naar zijn mening gaat het bij zo'n taak niet alleen om leiding geven, maar 
ook om toerusting. Zeker in Indonesië beschikken niet-predikanten daarvoor vaak over onvoldoende kennis. 
Ook kennen zij de situatie in de kerk onvoldoende. Bovendien stelt de GTM het zeer op prijs dat de voorzit
ter bij een bezoek aan Indonesië in kerkdiensten mag voorgaan. 
Het is jammer dat aan ds. M. Rebel om gezondheidsredenen vervroegd emeritaat moest worden verleend. 
Wij noemen zijn naam hier met ere, want in grote trouw heeft hij zijn werk op het zendingsveld gedaan. 
Graag volgen we deputaten in hun voorstel om de kerk van Hilversum-O eervol van haar taak als zendende 
kerk te ontheffen. 
Op de vraag of __ het niet bezwaarlijk is als van een zendende kerk niet iemand vanuit de kerkeraad afgevaar
digd Is, zoals b1J Thesinge het geval Is, antwoordden deputaten dat een kerkeraadslid wel de voorkeur heeft. 
De relatie is echter zo goed geregeld dat het geen probleem geeft. 

2. Vergaderingen 

Voor de goede voortgang van het werk lijken uw commissie de bezinningsconferenties die de deputaten 
hielden van groot belang. 

3. Personalia 

Behalve van ds. Carlier werd ook afscheid geno_men van de brs.A.C. de Geus, J.W. Kuijper, B. 
Groenenboom en A. Kreuzen, die zich allen op hun wI1ze en met hun gaven voor het zendingswerk hebben 
ingezet. Voor die inzet danken wij hen. 
Verder worden vele anderen genoemd die intens bij het werk betrokken waren of zijn en die ontsliepen, een 
geliefde verloren of met ernstige ziekte te kampen hadden. De Here trooste nabestaanden en geve de zie
ken herstel. 

4. Kerken waarmee wordt samengewerkt 
4. 1. Gereja Toraja Mamasa 
Uit de Gereja Toraja Mamasa waren de predikanten P. Buntuborrong en Y. Rengga in ons midden. 
Wij vroegen hen naar de invloed van de pinkstergemeenschappen . Zij vertelden dat zij die worden beïnvloed 
te_ weinig geworteld zijn in het christelijk (gereformeerd) geloof en te weinig zijn onderlegd. De ambtsdragers 
zI1n steeds meer ervan overtuigd dat het nodig is leiding te geven in de christelijke leer, zoals die door de 
Reformatie verstaan is. Daarom wordt er ook aan kadervorming gedaan. Er zijn tekenen dat mensen zich 
niet meer zo gemakkelijk laten meeslepen. Wel moet gezegd dat er in Indonesië heel veel Amerikaanse lec
tuur uit de p_inksterhoek verschijnt die bijna gratis te verkrijgen is. Deputaten overleggen met de GTM hoe wij 
hun goede literatuur kunnen verschaffen (zie bijl.4 VII d, blz. 46). 
V1Jrder vroegen wij waarom de verhuizing naar de kuststreek tot de negatieve invloeden op de kerk behoort. 
ZIJ antwo~rdden dat er vooral twee redenen zijn waarom velen verhuizen. Mamasa is bergachtig, waardoor 
het moe1liJk Is om genoeg nJst te telen. Bovendien is de regering met een project van waterkrachtcentrales 
bezig in dit gebied. Om die reden mogen de bewoners van Mamasa niets aan de berghellingen veranderen. 
Zij die naar de kust verhuizen, komen in een geheel andere situatie terecht, namelijk in een multireligieuze 
sam~nlev1ng, met o.a. veel Islamieten. Omdat lang niet iedereen voldoende in het christelijk geloof gewor
teld Is, Is het moeilijk om staande te blijven. Behalve aan verkeerde religieuze invloeden zijn deze mensen 
ook sterk onderhevig aan de negatieve invloeden van de moderne maatschappij die zich in de kuststreek 
sterk doen gelden. Vanuit de GTM wordt er alles aan gedaan om deze mensen zo toe te rusten dat zij staan
de kunnen blijven. 
Op een vraag van ons vertelden de broeders uit Indonesië ons ook iets over hun relatie met de Zuidduitse 
kerken, verenigd in de Evangelische Mission Süddeutschlands. Vanaf 1989 tot 1995 heeft vanuit deze ker
ken een landbouwkundig ingenieur, die wel een visum kreeg, in het Mamasa gebied gewerkt; hij heeft het 
werk van 1r.J .de Vries voortgezet . Deze personele assistentie geschiedde in overleg met onze deputaten 
hulpverlening. Aan dit project is een einde gekomen. De GTM doet dit werk nu zelf. Vanuit de Zuidduitse 
kerken ontvangen zij alleen nog financiële assistentie. 
Wij waren voorts benieuwd of de kwestie Pare (4.1.6) nog een precedentwerking heeft gehad zodat meer 
kerken een 'koop'som moesten betalen. De broeders konden ons melden dat dat gelukkig niet het geval is. 
Ten slotte spraken we er kort over hoe de relatie tussen de GTM en onze kerken het best kan worden 
onderhouden. Er is niet alleen geen werker meer vanuit onze kerken in Mamasa, maar het ziet ernaar uit dat 
In de toekomst er ook niemand meer zal zijn die Indonesisch spreekt. Het is waarschijnlijk het beste dat 
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deputaten de GTM zo steunen dat enkelen van hen goed Engels leren. 

4.2. De Ger.Kerk in Venda 
De broeders ds. T.E. Netshitangani, ds. M.S. Muhali en B.S. Makhado van de synode Soutpansberg waren 
in ons midden. Onze vraag hoeveel leden hun kerken telden, schiep ~nige verwarring, omdat men daar min-
der nauwkeurig telt dan bij ons. Na enig onderling gesprek kwamen ZIJ tot een get_al van 8 à 10.000. . 
Vervolgens vroegen wij naar de geestelijke situatie in de Ger.Kerk van Venda. ZIJ benadrukten_dat het in het 
gemeentelijk leven ten diepste gaat om aanbidding, om de eer des Heren. Daarom 1s de relaM tot de Here 
en tot elkaar van het grootste belang. Ook is het van betekenis om de geesten te onderscheiden. Door de 
Venda wordt steeds duidelijker het verschil met de Islam gezien. . . 
Opmerkelijk is dat gemeenteleden zelf bijbelstudiesamenkomsten en gebedskringen organiseren: te meer 
daar dat in de blanke Ger.Kerk van Zuid-Afrika alleen mag o.l.v. een predikant. Dat de Ger.Kerk 1~ Venda 
zelfstandig is en groeit werd met drie voorbeelden geïllustreerd. In de t1Jd d.at het He1delberg Seminane er 
nog was, werd dat door de gemeenten zelf bekostigd. Enkele gemeenten z1Jn _overge9aan tot het beroep1:n 
van een tweede predikant. Bovendien is de kerk in Venda geestelijk zo gegroeid dat ZIJ zelf zen_d1ngswerk (in 
Mozambique) ter hand gaat nemen. Dat zal in een geheel ander deel van Mozambique (vlak b1J Venda) wor
den gedaan dan waar onze deputaten willen gaan beginnen. Wel zal er tussen hen en de kerk van Venda 
over beider zendingswerk contact zijn. 
Bij de opbouw van de gemeente is het reformatorisch erfgoed basis en doel. Gemeenten vragen nader 
onderricht om toegerust te worden want het geloof in Christus moet niet alleen het hart vervullen , maar ook 
het verdere leven doorstromen. In ~lke gemeente doen er ieder jaar ong. 50 mensen die van buiten de kerk 
komen belijdenis.Voor de drie gemeenten waarmee wij een samenwerkingsverband hebben betekent dat 
een aantal van 150. In het geheel van de Synode Soutpansberg gaat het dan om ong. 400 mensen. Ook 1n 
Venda is er sprake van kerkverlating ; ieder jaar verlaten er gemiddeld 5 per gemeente de kerk. Omdat elke 
gemeente veel preekplaatsen heeft (Niani telt er 37 en heeft 2 pred1kanten)_wordt 1:maar gestreefd om meer 
predikanten per gemeente te beroepen. Op de meeste posten gaan ouderlingen die daarvoor de gave heb
ben ontvangen voor. Van groot belang met het oog op de kade_rvorming is het wem. van de bijb~lschool. Er 
worden met het oog op het onderlinge contact veel conferenties gehouden, terw1JI er per regio veel vor-
mingscursussen zijn . . . . . . . 
De broeders uit Venda waarderen het pos1t1ef dat er door de samenvoeging van de opleidingen in 
Potchefstroom en Hammanskraal één opleiding voor predikanten is. Tien studenten van 'Heidelberg' zijn in 
Potchefstroom geaccepteerd, terwijl het de bedoeling is dat er volgend jaar weer d_rie studenten naa~ 
Potchefstroom zullen gaan. Voor deze studenten zijn de kerken in Venda verantwoordeliJk. Die last willen z_1J 
graag dragen, want er zijn veel predikanten nodig. Maar het is niet eenvoudig; de broeders vroegen om bliJ-
vende hulp van onze kant. . . 
Tevens vroegen zij of het niet mogelijk is dat sommigen {hetzij studenten of predikanten) 1n Apeldoorn 
(af)studeren. Zij vroegen dat niet alleen omdat de CGK een Schriftgetrouwe kerk _1s, maar ook omdat het 
voor hun studenten niet altijd eenvoudig is om in Potchefstroom te studeren ._ Er z1Jn da_ar hoogleraren die 
niet in staat zijn zwarte mensen als mens te ontvangen. Uw comm1ss1e herinnert 1n dit verband_ aan het 
besluit van de GS '92 waarin over fondsvorming voor buitenlandse studenten 1s gesproken, waarb1J deputa
ten buitenlandse zending en deputaten hulpverlening beide zijn gemachtigd garant te staan voor de _kosten 
van buitenlandse studenten, respectievelijk uit of buiten de zendingsgebieden tot max. f 7~_. 000,- per Ja_ar. 
Bij het samengaan van de twee opleidingen tot één in Potchefstroom waren de f1nanc1ele overwe91ngen 
doorslaggevend. Dat blijkt ook heel duidelijk uit het feit dat de synode Potchefstroom het meerderheidsrap
port vóór eenheid met de beide zwarte synoden niet aanvaardde. De _meerderheid wilde dat als er een nieu
we structuur zou komen ook daarin opnieuw de kleur bepalend zou z1Jn . Het verlangen van de zwarte syno
den was en is om tot werkelijke , geografische eenheid te komen en niet alleen tot eenheid in naam. Daarom 
is de Ger.Kerk in Venda van mening dat de hele Ger.Kerk in Zuid-Afrika, net als bij ons, geor~amseerd zou 
moeten zijn in classes die afgevaardigden naar de PS sturen, die vervolgens weer afgevaardigden naar de 
Algemene Synode stu'ren. De deputaten van Potchefstroom hebben dit afgewezen, gelet op de behoeften 
van de eigen gemeenten. Zij achten vooralsnog een interimperiode nodig, waann de status quo gehand
haafd wordt of er slechts een kleine verandering komt waarbij voor algemene zaken ad hoc classes gevormd 
worden. Ook in de blanke kerken wordt hierover verschillend gedacht. Er is een sterke stroming die de eigen 
Nasionale {dat is de blanke!) Synode wil handhaven. Daarom is er sprake van een impasse. Met het oog 
hierop, maar ook om andere redenen deden de broeders uit yenda een dringend beroep op o~s oi:n hen, 
kerk op weg naar de volwassenheid, te blijven steunen. Ze z1Jn zeer d,mkbaar voor de f1nanc1ele _ b1Jdrage 
voor de bouw van kerken. Ze vragen geduld met hen, ook al moeten w1J hen over een langere periode hel-
pen dan wij misschien hadden gedacht. . . 
Uw commissie noemt ten slotte de repatriëring van ds.G.Drayer ten gevolge van de zelfstand1gword1ng van 
de kerken in Venda. Die zelfstandigwording is een reden tot vreugde; ook is er reden tot dankbaarheid voor 
de grote toewijding waarmee ds.G.Drayer zijn werk in dienst van de zending heeft verricht. 

4.3. De Ger.Kerk van D'Kar, Botswana . 
Uw commissie heeft met grote waardering kennisgenomen van het prachtige werk dat de echtparen Visser 
en Wessels in dit gebied doen. De Here heeft het tot hiertoe rijk willen ze_genen. We begrepen dat de zegen 
van de Here ook hierin blijkt dat de problemen rondom ds. A.H.le Roux zich met hebben herhaald; de relatie 
met de overheid is aanzienlijk verbeterd. 

5. De Ger.Kerk van KwaNdebele 

Op onze vraag of voorouderverering en verslapping van het kerkbezoek specifiek_ voor KwaNdebele zijn , 
antwoordden deputaten dat dat inderdaad zo is. In Venda is er een betere verwortellng in de gereformeerde 
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theologie. Ook zijn in KwaNdebele mensen te snel toegelaten om belijdenis te doen. Ter illustratie: het is 
voorgekomen dat een belijdend lid nog steeds toverdokter bleek te zijn. 
Ook de naam van ds.H.Jonkman noemen we hier met ere die jarenlang met grote inzet op het zendingsveld 
heeft gewerkt. Ds. G. Huisman begint inmiddels zijn plaats te vinden., terwijl ds. C.W. Buijs zich reeds zo 
goed in de Zulutaal heeft ingewerkt dat hij in die taal preekt en lesgeeft. 
Ook moet niet worden vergeten dat dr. P.J. Buys in samenwerking met zendingsdeputaten door de kerke
raad van KwaNdebele is beroepen om als vierde zendeling te werken. Deze eerste, goede stap op weg naar 
zelfstandigheid valt alleen maar toe te juichen. We wensen deze zendeling, alsook ds.ir. J. Slagboom van 
harte Gods zegen toe bij alle arbeid. 

6. Nieuw Zendingsterrein 

Hoewel uw commissie zich met de financiële kant van het werk niet bemoeit willen we toch opmerken dat, 
gelet op 6.8 en het voorstel voor de omslag de opmerking in 6.2 dat de uitbreiding van het zendingswerk 
geen verhoging van de omslag met zich zal meebrengen niet juist is. 
In het gesprek over het vijfde zendingsterrein in Mozambique hebben we het m.n. gehad over de radiopastor 
Avelino Mutilima, met wie een zendingswerker zou moeten samenwerken. Deputaten vertelden ons dat hij 
een Schriftgetrouw, gedreven man is, die uit liefde tot Christus en tot verloren zondaren geweldig werk doet. 
Wat het project in Bangui betreft meldden deputaten ons dat zij in gesprek zijn met een serieuze en goede 
gegadigde. 
Wat het plan betreft om in de grote Braziliaanse steden Curitiba en Sao Paulo samen met de IER zendings
werk te beginnen vroeg uw commissie of hier geen sprake is van een evangelisatietaak i.p.v. een zendings
taak. Als het bij dit werk erom gaat ontkerstende mensen in de grote stad met het evangelie te bereiken, is 
er dan voor onze kerken niet primair een taak dichterbij huis, in de eigen grote steden? Ook vroegen wij 
waarom men voor het werk in Curitiba financiële steun wil geven in een aflopende schaal van tien jaren. Op 
die laatste vraag antwoordden deputaten dat het de bedoeling is dat er gemeentevorming zal plaatsvinden. 
In de Braziliaanse grote steden zijn er niet alleen witte velden om te oogsten; er is ook sprake van een grote 
ontvankelijkheid voor het evangelie. Zeker wonen er in deze steden ontkerstende mensen die min of meer 
met evangelie en kerk in aanraking geweest zijn . Maar er wonen ook veel heidense mensen voor wie het 
evangelie nog altijd een gesloten boek gebleven is. Daarom is het juist om in dit verband te spreken over 
grote stadszending. Ook is het een goede zaak om zendingswerk aan te vatten samen met een kerk in het 
buitenland waarmee we correspondentie hebben. 

7. Werkgroep communicatie jonge kerkleden 

Uw commissie wil slechts met nadruk zeggen dat wij dit een zeer goed initiatief vinden. 

8. Betrokkenheid gemeenteleden 

Uw commissie meende dat deputaten er ook goed aan gedaan zouden hebben het in 8 genoemde hand
boek aan kerkeraden, predikanten of synodeleden te doen toekomen. Deputaten herinnerden ons eraan dat 
in elke classis het handboek officieel is gepresenteerd. Alle ambtsdragers die daar waren, hebben een 
exemplaar ontvangen! 

9. Overbruggingsregeling 

Uitvoerig heeft uw commissie zich met de principiële kant van de overbruggingsregeling beziggehouden. Wij 
meenden dat zo uitvoerig te moeten doen omdat deputaten voor de Evangelieverkondiging onder Israël in 
een aanvullend rapport lieten weten dat zij het op een principieel punt uiteindelijk toch niet met het voorstel 
van deputaten zending eens zijn , namelijk dat de mogelijkheid bestaat dat het overbruggingsgeld komt te 
vervallen. Deputaten voor de Evangelieverkondiging onder Israël geven als hun mening dat de kerken een 
blijvende financiële verplichting hebben en dat de overbruggingsregeling alleen mag vervallen als de kerken 
een andere financiële regeling hebben getroffen. 
Mede door deze principiële kanttekening van lsraëldeputaten maar ook omdat wij het voorstel vaan de zen
dingsdeputaten niet goed hadden begrepen, kwamen wij tot de verkeerde conclusie dat zendingsdeputaten 
pleiten voor een beperkte overbrugging als iemand uit de zendingsdienst terugkeert , terwijl de 
lsraëldeputaten pleiten voor een verdergaande regeling.In dat verband meenden wij onderscheid te moeten 
maken tussen iemand die wordt teruggeroepen en een ander van wie het initiatief om zijn arbeid te beëindi
gen zelf uitgaat. 
In het gesprek met de deputaten werd ons echter duidelijk dat zij met hun voorstel tot een overbruggingsre
geling bedoelen dat tussen deze en de volgende synode de dingen voorlopig geregeld zijn ; dat de synode 
van 1998 een besluit neemt dat deze dingen definitief regelt. Zij stellen het zich zo voor dat deputaten onder
linge bijstand en advies, samen met alle betrokkenen, daartoe in 1998 een voorstel doen. In de overbrug
ging gaat het dus niet om de overbrugging van de periode tussen terugkeer en het ontvangen van een 
nieuw beroep, maar om de overbrugging tussen heden, terwijl de dingen onvoldoende geregeld zijn en de 
GS van 1998 waarin het goed geregeld zou moeten worden. 
Daarbij merkt uw commissie op dat het spreken van 24 maanden in 9.5.2 kan betekenen dat de overbrug
ging niet voldoende is. Een termijn van 30 maanden betekent wel een volledige overbrugging. Deputaten 
erkenden dat zij bij het vaststellen van deze termijn alleen met de eigen situatie hadden gerekend en waren 
het met uw commissie eens dat met het oog op de werker in dienst van deputaten voor de 
Evangelieverkondiging onder Israël het beter is om er een termijn van 30 maanden van te maken. In ons 
voorstel om de overbruggingsregeling goed te keuren is deze wijziging begrepen. 
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10. De structuur van het deputaatschap 

Naar de mening van uw commissie is de verandering van de structuur primair een interne regeling binnen 
het deputaatschap. Het leek ons niet onmogelijk dat door deze verandering de taak van de voorzitter zal 
worden verzwaard. Deputaten verzekerden ons dat dat niet het geval is. Het moderamen krijgt aan de ene 
kant wel de verantwoordelijkheid voor het contact met lndonesiê en Venda, maar aan de andere kant bete
kent de nieuwe opzet dat er minder sectievergaderingen zijn (voor de voorzitter) . 
Het leek ons ook toe dat het wat voorbarig is om nu reeds uit te spreken dat er één PS-deputaat kan verval
len. Deputaten herinnerden ons er echter aan dat de toename van secties de behoefte aan een extra PS
deputaat had meegebracht. Logischerwijze betekent het terugbrengen van het werk tot twee secties dat ook 
de noodzaak van de derde PS-deputaat vervalt. 

11. De samenwerking binnen het Landelijk Bureau 

Uw commissie is het met deputaten zending eens dat de secretaresse van de zendingssecretaris een heel 
specifieke taak heeft; dat het daarom niet goed is haar ander administratief werk op te dragen en ook niet 
om van anderen te vragen om haar werk te doen. 

12. Doorgeven 

Voor 'Doorgeven' heeft uw commissie veel waardering. Ook is het positief te waarderen dat 'Werkwoord' en 
'Ga' eveneens een plaats in dit blad gekregen hebben. 
Wel heeft uw commissie de deputaten erop gewezen dat bij het plaatsen van artikelen en foto's grote zorg
vuldigheid moet worden betracht. 

13. Voorstellen 

Uw commissie is van mening dat voorstel 14.15 van deputaten een goed voorstel is. Datzelfde geldt voor de 
regeling van bijzondere zendingsarbeiders (bijl.1 ). Ook is het een goede zaak dat er een formulier is 
gemaakt voor de uitzending van andere zendingsarbeiders. Op deze wijze komt er toch met de werkers die 
niet rechtstreeks door onze kerken worden uitgezonden een relatie die van groot belang kan zijn. Wel sprak 
uw commissie haar verbazing erover uit dat er over deze materie niets in het rapport te lezen staat. 
Deputaten antwoordden dat deze zaak pas zeer recent zijn beslag gekregen heeft, zodat zij niet verder 
gekomen zijn dan het voorstel , de regeling en het formul ier aan uw vergadering voor te leggen. 
Wat het formulier betreft menen wij dat het nog gebreken vertoont. Datzelfde geldt voor het formulier voor de 
uitzending van dienaren des Woords in dienst van de zending. Wij juichen het gebruik van een dergelijk for
mulier zeer toe, maar menen dat zo'n officieel liturgisch formulier uiterst zorgvuldig geconcipiêerd moet zijn . 
We hebben aan deputaten een aantal kritische opmerkingen doorgegeven en hen geadviseerd deze formu
lieren nog eens heel zorgvuldig te bekijken. Aan de volgende synode zou dan een goede versie ter goed
keuring moeten worden voorgelegd. 

De commissie stelt u voor: 
1 . deputaten te danken voor het vele werk dat zij hebben verricht; 
2. opnieuw een deputaat algemeen voorzitter te benoemen; 
3. twee deputaten sectievoorzitters te benoemen; 
4. opnieuw een deputaat eerste secretaris , een deputaat tweede secretaris, een deputaat eerste en twee-

de penningmeester te benoemen; 
5. de gevolgde procedure rondom de benoeming van een eerste secretaris goed te keuren; 
6. de kerk van Hilversum-Oost eervol te ontslaan van haar status als zendende kerk; 
7. de kerk van Purmerend eervol te ontslaan van haar status als zendende kerk op het moment dat ds. H. 

Jonkman zich aan een andere gemeente verbindt; 
8. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Veenendaal-Bethel; 
9. goedkeuring te verlenen aan de status van zendende kerk voor de kerk van Wormerveer; 
10. het besluit van deputaten goed te keuren om Mozambique te aanvaarden als nieuw zendingsgebied; 
11. het besluit van deputaten goed te keuren om een docent uit te zenden naar de FATEB in Bangui ; 
12. het besluit van deputaten goed te keuren om in samenwerking met de lgrejas Evangelicas Reformadas 

no Brasil een zendingsproject op te zetten in de steden Curitiba en Sao Paulo in Braziliê; 
13. in principe de overbruggingsregeling voor een repatriêrend dienaar des Woords goed te keuren, met 

inachtneming van de door ons aangebrachte wijziging; 
14. deputaten Kas Onderlinge Bijstand en Advies op te dragen in overleg met deputaten Zending en lsraêl 

voor alle predikanten die een bijzondere taak gaan beêindigen een instructie vast te stellen die een 
goede regeling omvat en die aan de GS van 1998 ter goedkeuring voor te leggen; 

15. een commissie in te stellen die een instructie opstelt voor het Landelijk Bureau teneinde met medewer
king van alle betrokkenen een zo optimaal mogelijke samenwerking te bevorderen en die aan de GS 
van 1998 ter goedkeuring voor te leggen; 

16. in de regeling voor de buitenlandse zending, art.5, de volgende bepaling op te nemen: 
De deputaten zijn bevoegd medewerking te verlenen aan kerkeraden voor de uitzending van bijzondere 
zendingsarbeiders ; 

17. de regeling voor de uitzending van bijzondere zendingsarbeiders, die als bijlage 1 bij dit rapport is 
gevoegd goed te keuren; 

18. de deputaten op te dragen hun eerste versie van het formulier voor de bevestiging tot de missionaire 
dienst en van het formulier voor de uitzending van andere zendingsarbeiders zorgvuldig te herzien en 
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aan de GS van 1998 ter goedkeuring voor te leggen. 
19. het besluit van deputaten om het aantal PS-deputaten terug te brengen van drie naar twee goed te keu

ren en de instructie dienovereenkomstig aan te passen. 

BIJLAGE 51 
art. 159 

D. Visser, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR CONTACT MET DE OVERHEID 

Deputaten voor contact met de Overheid hebben het genoegen u het volgende verslag over hun werkzaam
heden van 1 april 1992 tot 1 april 1995 uit te brengen. 

1. Samenstelling en werkwijze 

Door de generale synode van Apeldoorn 1992 werden tot deputaten benoemd: prof. dr W. van 't Spijker, 
voorzitter, mr H. Herweijer, secretaris, ds J. van Mulligen, drs A. Noordergraaf, mr A. Rouvoet, mr dr C.J. 
Verplanke, prof. dr W.H. Velema en ds J. Westerink en als algemeen secundus ds H. van der Schaaf. 
Deputaten kwamen in de verslagperiode 6 maal in vergadering bijeen. 

2. Werkzaamheden van deputaten met betrekking tot wetgeving 

Ook in de afgelopen verslagperiode mochten Deputaten zich bezig houden met zeer uiteenlopende onder
werpen, die in sommige gevallen zeer ver strekkende gevolgen hebben. 
Een tweetal zaken waar hier onder meer op wordt gedoeld betreft de wetgeving met betrekking tot euthana
sie, alsmede de Algemene Wet Gelijke Behandeling. Gezien de ingrijpende aard van deze kwesties was de 
grote belangstelling en aandacht zeker terecht. Zoals bekend mag worden verondersteld, is de meerderheid 
van de Tweede Kamer destijds akkoord gegaan met de gepresenteerde plannen, ondanks de vele argumen
ten die hier tegen werden ingebracht. Vanuit onze eigen Kerken bereikten diverse gevoelens van onzeker
heid en ongerustheid het deputaatschap voor contact met de Overheid. In een laatste poging om uitdrukking 
te geven aan die ongerustheid, hebben velen zich middels een schriftelijke reactie tot de Eerste Kamer 
gewen~_. Ook het deputaatschap contact met de Overheid heeft gemeend - gezien het diep ingrijpende en 
pnnc1p1ele karakter van de voorgestane wetgeving - zich in het voorjaar 1993 schriftelijk tot laatstbedoelde 
Kamer te moeten wenden. In De Wekker werd destijds de inhoud van de aan de Eerste Kamer verzonden 
brieven in extenso weergegeven. De vele protesten hebben helaas niet mogen verhoeden dat deze wetten 
ook door de Eerste Kamer zijn aanvaard. 
Ook in het jaar 1994 is namens onze Kerken - op verzoek van deputaten Kerk en Onderwijs . nog een appèl 
geda_an op onze_ volksverte~enwoordigers in verband met de wijziging van de wet TWAO (Tijdelijke Wet 
A_rbe1dsbem1ddehng Onderw1Js) ._ Hoewel de aangelegenheden waar het in die wet om gaat betrekkelijk wei
nig aandacht hebben gekregen In de pers, gaat het echter om een belangrijke zaak. Deze wet heeft namelijk 
als uitgangspunt dat schoolbesturen bij vervulling van vacatures in beginsel allereerst "wachtgelders" die bij 
het Arbeidsbureau staan ingeschreven, dienen te benoemen. De uit laatstbedoelde wet voortvloeiende ver
plichting voor een schoolbestuur om in bepaalde gevallen een leerkracht aan te stellen, ook al voldoet deze 
niet aan de eisen die men aan zo'n leerkracht gelet op de grondslag wenst te stellen, stuit op bezwaren. De 
grondwettelijk vastgelegde vrijheid van onderwijs c.q. de benoemingsvrijheid voor het onderwijs komt onder 
druk te staan. 

3. Interkerkelijk Contact In Overheidszaken 

Uit het voorgaande zou wellicht de indruk kunnen ontstaan dat er een intensieve correspondentie bestaat 
tussen onze Kerken en de rijksoverheid over de meest uiteenlopende items, mits zij maar betrekking hebben 
op het raakvlak kerk en overheid. Deze indruk is onjuist, aangezien in de regel principiêle bezwaren tegen 
wetgeving c.q. te ontwikkelen overheidsbeleid niet door onze Kerken individueel naar voren worden 
gebracht, doch samen met andere kerkgenootschappen in het interkerkelijke Contact In Overheidszaken 
(C.1.O.). Het C.1.O., waarbij thans 17 kerkgenootschappen van enige omvang, alsmede de Ned. Prot. Bond, 
zijn aangesloten (de Vrijgemaakte Gereformeerde kerken zijn toegetreden als waarnemers en beslissen op 
de volgende synode over een definitief lidmaatschap) treedt op tegenover de rijksoverheid, als het zaken 
van nationaal belang betreft. In een schrijven, gericht aan alle gemeenteraden in Nederland, zijn door het 
C.1.O. in het najaar 1994 namens de aangesloten kerken de bezwaren naar voren gebracht, welke bestaan 
tegen verruiming van de winkel-openstellingsmogelijkheden op zondag. Ook heeft het C.1.O. zich namens de 
aangesloten kerken tot de Staten-Generaal gewend om de gevoelde bezwaren naar voren te brengen ten 
aanzien van de tendens om de zondag steeds meer als een gewone werkdag te beschouwen c.q. te behan
delen. 
Naar aanleiding van bovenbedoeld onderwerp wekte Mr Dr C.J. Verplanke in De Wekker van 4 november 
1994 de plaatselijke kerken op, zich eens te bundelen bij het leggen van contacten met de plaatselijke over
heid. In een periodiek mondeling overleg met het gemeentebestuur zouden allerlei zaken aan de orde 
gesteld kunnen worden, zoals de verzorging van de begraafplaatsen, het weren van kwetsende reclames op 
gemeentelijke aanplakborden etc. De kerken zouden een enigszins georganiseerd verband (een lokaal 
C.1.O.) moeten aangaan om periodiek onderling overleg te plegen en ten behoeve van het gemeentebestuur 
een vast aanspreekpunt (namens de kerken) te zijn . In zo'n locaal C.1.O. dienen alle plaatselijke kerken te 
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participeren om de gezamenlijke belangen en zorgen te kunnen verwoorden aan het adres_ van het plaatse

lijke gemeentebestuur. Br. Verplanke heeft in zijn artikelen in De Wekker opgeroepen om niet te wachten op 

initiatief van andere kerken , maar om namens onze kerkeraden zelf initiatieven te ontplooien. 
Een andere belangrijke zaak, waarmee het C.1.0. zich in de jaren 1993 en 1994 heeft bezig gehouden 

betreft de identiteit van instellingen in de samenleving, hetgeen heeft geleid tot een nota, waarvan een 

exemplaar is bijgevoegd. In dit kader kwam aan de_ orde de geestelijke verzor~ing in de gezondheidszorg. 

Het C.1.0. constateert dat de positie van de geesteliJke verzorgers steeds moe11iJker wordt, aangezien in alle 

discussies omtrent kostenbeheersing en bezuinigingen ook de positie van de geestelijke verzorgers in het 

geding is. Het C.1.0. noemt de plaatselijke kerken als instantie die met ziekenhuizen en verzorgingstehuizen 

van zowel bijzondere als van algemene signatuur contact zouden moeten onderhouden. Van de kerken zal 

waakzaamheid gevraagd dienen te worden bij discussies over het al dan niet handhaven van geestelijke 

verzorging in de hiervoor genoemde instellingen. Zeker bij identiteitsgebonden i_nstellingen ve_rd1ent het aan

beveling - bij alle moeilijkheden die er ongetwijfeld op dit punt te constateren z11n - zo mogelijk aandacht te 

geven aan samenstell ing van bestuur en leidinggevend personeel dat oog he_~ft voor de geesteliJke verzor: 

ging en alles wat daarmee samenhangt. Plaatselijke kerken en g~meenten z11n vaak statutair betrokken b_1J 

de benoeming van bestuurders. Via deze weg kan dan toch nog invloed worden uitgeoefend als vragen nJ

zen met betrekking tot de identiteit van de instellingen. 
Voor het overige moge worden verwezen naar bijgevoegde jaarverslagen van het C.1.0. over 1992, 1993 en 

1994. 

4. Overige werkzaamheden van Deputaten 

Na voorgaande bloemlezing van onderwerpen, waarmee Deputaten geconfronteerd w_erd~n, zou het niet 

ondenkbeeldig zijn dat de gedachte zou post vatten dat Deputaten louter en alleen bezig z11n om te komen 

tot beïnvloeding van wetgeving en overheidsbeleid op nationaal niveau. Het werkterrein van D_eputaten !S 
breder. Ook diverse plaatselijke kerkeraden en individuele kerkleden vroegen aan Deputaten advies over uit

eenlopende onderwerpen. 
Aan het eind van 1993 beëindigde Os D.J. Klein Onstenk zijn arbeid als justitiepredikant van de Leeuwarder 

gevangenis. Naar aanleiding hiervan werd door Deputaten in 1994 een oproep in De Wekker gedaan aan 

predikanten binnen onze kerken om zich beschikbaar te stellen als jusit1tiepredikant. 

5. Benoeming van Deputaten 
Bij separaat aan het moderamen van de Synode gericht schrijven hebben Deputaten nadere voorstellen 

gedaan om te komen tot benoeming van Deputaten. 

BIJLAGE 52 
art. 159 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE V, BETREFFENDE HET RAPPORT 
VAN DEPUTATEN VOOR CONTACT MET DE OVERHEID 

1. Samenste/1/ng van het deputaatschap 

Uit nadere informatie is de commissie gebleken dat de deputaten prof.dr. W.van 't Spijker, mr.dr. C.J . 

Verplanke, en ds. J. Westerink, alsook de secundusdeputaat ds. H.v.d. Schaaf hebben verzocht niet voor 

herbenoeming in het deputaatschap voorgedragen te worden. Met dankbaarheid en waardering denken we 

aan het werk dat door deze broeders gedurende vele jaren is verricht. Hierbij vermelden we dat prof.dr. W. 

van 't Spijker het deputaatschap sinds 1972 dient, sinds 1986 als voorzitter, en dat mr.dr. C .J. Verplanke 

sinds 1968, en reeds daarvoor als secundus deputaat, deel uit maakt van dit deputaatschap en vele malen 

als secretaris van het deputaatschap op de hem eigen wijze de generale synode van een gewaardeerde 

toelichting op het rapport van deputaten heeft voorzien. Bovendien is mr.dr. C.J . Verplanke reeds lange tijd 

gedelegeerde van onze kerken in het CIO, waar hij een belangrijke plaats in neemt. 

2. Werkzaamheden met betrekking tot wetgeving 

Ten aanzien van wetgeving met ingrijpende consequenties.hebben deputaten zich tot de volksvertegen

woordiging gewend. Helaas is de genoemde wetgevin9 toch doorgegaan. Terecht wijzen dep~tat~n op de 

moeilijkheden die schoolbesturen kunnen ondervinden ten gevolge van de wet T11deliJke Wet 

Arbeidsbemiddeling Onderwijs. Veel zal hier afhangen van de wijze waarop deze wet wordt gehanteerd. 

3. Interkerkelijk Contact In Overheidszaken 

Het is verheugend dat het C.1.0. de bezwaren tegen verruiming van de mogelijkheid om winkels op zondag 

open te stellen duidelijk kenbaar heeft gemaakt aan de Staten-Generaal en zich bovendien tot de gemeente

besturen heeft gewend. 
De opwekking om ook plaatselijk tot oprichting van een C.1.0. te komen ontmoet sympathie.maar tegelijk 

stelt de commissie de vraag naar de verhouding tot een eventueel reeds aanwezige raad van kerken. Zal 

een plaatselijk C.1.0. niet op bezwaren van een reeds bestaande raad van kerken stuiten? .. 

Ook lijkt het de commissie goed als een opwekking om tot een plaatselijk C.1.0. te komen van het landelijk 

C.1.0. uit zou gaan. 
Uw commissie heeft kennis genomen van de genoemde nota van het C.1.0. betreffende de identiteit van 

instellingen in de samenleving. Het is goed dat het C.1.0. zich hiermee bezig houdt. 
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Overigens kent het C.1.0. naast de kemcommissie ook nog bijzondere commissies, zoals o.m.: C.1.0.-J voor 

de geestelijke verzorging_ van gedetineerden in de Inrichtingen van justitie en C.1.0.-M. voor de geestelijke 

verzorging van de militairen. Met de mensen, die in die commissies vanuit onze kerken zitting hebben 
onderhouden deputaten contact. ' 

4. Overige werkzaamheden 

Het is goed opnieuw te vernemen dat ook plaatselijke kerken deputaten in bepaalde gevallen om advies 
kunnen vragen. 

Deputaten maken er m~lding van dat ds. _D.J. Klein Onstenk zijn arbeid als justitiepredikant beëindigd heeft. 
Er mag dankbaarhe!d z11n dat ds. D.J. Klein Onstenk dit werk vele jaren heeft mogen doen. 

Het_ ble_ek de comm1ss1e dat er op de __ oproep van deputaten aan predikanten om zich beschikbaar te stellen 
als 1ust1t1epred1kant, enkele reacties z11n gekomen. 

Eventuele ben_oemingen vinden via het ministerie plaats.Nu zijn er in 1995 geen volledige vacatures, zodat 

er geen volledige benoem1ng~n gedaan kunnen worden. Door uitbreiding en reorganisatie is te verwachten 

d~t er 1n 1996 nieuwe mogelijkheden komen. Ook wanneer er sprake is van een niet volledige benoeming 
z11n deputaten gaarne bereid contacten met een predikant te onderhouden. 

5. Voorstellen 

De commissie stelt de synode voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren en hen te danken voor hun werkzaamheden· 
2. opnieuw deputaten en een algemeen secundus te benoemen; ' 

3 . opnieuw een gedelegeerde en een plaatsvervangend gedelegeerde in het C.1.0. te benoemen. 

BIJLAGE 53 
art. 162 

J .van Dijken, rapporteur 

RAPPORT DEPUTATEN VOOR DE GEESTELIJKE VERZORGING 
VAN DE MILITAIREN 

1. Samenste/1/ng deputaatschap 

Ds. H. van der Schaaf! voorzitter; ds. M. Oppenhuizen, secretaris; H.P. Noppe, notulist; I.J. Tollenaar, pen

ningmeester; ds. G. B11kerk, B. de Boer, P. de Graaf, ds. H. van den Heuvel , A.J . de Jong, Sedert augustus 

1994 werken ook H.K. Evers en H. Haar mee, speciaal belast met het werk voor de militairen in het buiten
land. 
In de afgelopen periode hebben deputaten elf maal vergaderd. 

2. Situatieschets 

Ter inleiding geven deputaten eerst een korte schets van de militaire samenleving in de negentiger jaren. 

Sedert_de val van de Ber111nse Mu_ur 1n november 1989 is er voor de militairen en de burgers in dienst van 

defensie v~el veranderd. Voor dat Jaar hield Nederland een leger in stand met name vanwege de communis

tische dreiging uit het Oosten. Na dat jaar is, in de praktijk althans, niet meer de verdediging van eigen 

grondgebied de eerste taak, maar het meewerken 1n VN-verband aan het bewaren van vrede en veiligheid 

waar ook ter wereld. Kwam het eerder nauwelijks voor dat militairen werden uitgezonden naar brandhaarden 

elders_ in_ de_ wereld, momenteel is een ~langrijke vereiste om binnen defensie werkzaam te kunnen zijn dat 

de militair uitzendbaar 1s en 1s h1J dat niet... De verander(en)de krijgsmacht is ook een bezuinigende en her

structurende krijgsmacht, waar de militair niet jaren achtereen eenzelfde funktie kan bekleden maar om de 

drie jaar moet solliciteren, met het risico dat funkties verdwijnen of dat een collega net even b~tere papieren 

heeft en dus ... "Lopro 3" en "BAS-code 7" zijn woorden die buiten defensie geen betekenis hebben maar 

daarbinnen aangeven dat de vooruitzichten voor iemands loopbaan niet rooskleurig zijn. Eerder m~esten 

alleen in het_ bedrijfsleven e_en_ x:aantal arbeidsplaatsen verdwijnen , maar nu kent defensie ook zijn duizen
den. Defensienota 1991 , Pnonte1tennota 1993 en de Novemberbrief van 1994 gaven aan dat de verkleining 

van d_e krijgsmacht steeds groter werd en moet worden. Meer en meer wordt een beroep gedaan op de per

soonliJke verantwoordelijkheid van militairen. Hoewel de krijgsmacht hierarchisch gestruktureerd blijft wordt 

er toch de nadruk op gelegd dat men van hoog tot laag collega's van elkaar is. In april 1996 komt de laatste 

lichting dienstplichtigen op en per 1 januari 1997 geldt de opkomstplicht niet meer: Nederland heeft dus 

vanaf die datum een vrijwilligersleger, bestaande uit beroeps die voor onbepaalde tijd getekend hebben 

(8,0T-ers) en beroeps die voor bepaalde tijd tekenden (BBT-ers). In 1998 moet de herstrukturering voltooid 
Zijn . 
Deze veranderingen, maar ook veranderingen die van tijd tot tijd aangekondigd worden en/of weer ingetrok

ken, veroorzaken dat het op de werkvloer volop in beweging is. Aan de ene kant in positieve zin : de militai

ren_ wor~en uitgedaagd tot mondigheid en carriere maken. Aan de andere kant ook in negatieve zin: de col

leg1alite1t komt onder druk te staan en velen hebben er moeite mee in een ander leger te zitten dan waarvoor 

men destijds koos. Maar het heeft niet alleen gevolgen voor de werkvloer. De gezinsleden van de militairen 

en de burgers werkzaam bij Defensie hebben, allicht, ook te maken met (dreigend) ontslag en herhaaldelijke 
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uitzending. 
Het behoeft geen betoog dat juist nu geestelijke verzorging van de militairen nodig is. Geestelijk in de zin 

van: gericht op het welzijn van de totale mens en in de zin van verzorging waartoe God ons oproept en die 

uiteindelijk Hij door mensen biedt. Anders gezegd: juist in de jaren negentig mag de kerk zich bewust zijn 

dat de krijgsmacht een persoonlijk, groepsgericht en struk1uurgericht pastoraat behoeft, waardoor verwezen 

wordt naar de Goede Herder, onze Here Jezus Christus. 

3. Krljgsmachtpredikanten 

In de eerste plaats verrichten de Geestelijke Verzorgers binnen de krijgsmacht dit pastoraat. Vanuit de Chr. 

Ger. Kerken zijn de volgende predikanten als zodanig werkzaam: 

• ds. A. Bakker, sedert 1 mei 1994 voor maandag, dinsdag en donderdag verbonden aan de Jan van 

Schaffelaar Kazerne te Ermelo en voor woensdag en vrijdag aan de Pnnses Margriet Kazerne te Wezep; 

• drs. G.L. Bom, na zijn afscheid als directeur van het Vormingscentrum van de Protestantse Geestelijke 

Verzorging "Beukbergen" te Huis ter Heide, sinds 1 september 1994 geplaatst op het bureau 

Hoofdlegerpredikant te Den Haag als "legerpredikant toegevoegd"; . 

• sinds 1 november 1993 ds. M. Dijkstra, als enige luchtmachtpredikant van onze kerken (de andere predi

kanten zijn werkzaam bij de landmacht), op de vliegbasis Gilze-Rijen; 

• de kerkeraad van de gemeente te Gouda stelde, op verzoek van de hoofdlegerpredikant, zijn predikant ds. 

P. van Do/deren vanaf 1 april 1994 voor een dag in de week ter beschikking ten behoeve van de geestelijke 

verzorging, i.c. bij het Korps Commando Troepen te Roosendaal ; 

• ds. A.G. van der Heijden, hij oefent zijn funk1ie uit bij de 11e Luchtmobiele Brigade te Schaarsbergen. Van 

maart tot en met juli 1994 is hij uitgezonden geweest naar voormalig Joegoslavie; 

• de hoofdlegepredikant verzocht ds. M. Oppenhuizen opnieuw een jaar dienst te willen doen als "jaarling". 

Na toestemming van diens kerkeraad en voordracht door deputaten werd hij van 5 april 1994 tot en met 17 

mei 1995 te werk gesteld aan de Koninklijke Militaire School te Weert. . 

• dr. A.W. Velema, staflid op het Vormingscentrum "Beukbergen", en van november 1992 tot en met apnl 

1993 uitgezonden naar voormalig Joegoslavie. 
Deputaten onderhouden een geregeld kontakt met deze broeders. Zij brengen jaarlijks een "huisbezoek", 

bespreken in een vergadering intern en met de legerpredikanten het eveneens jaarlijkse verslag"dat dezen 

van hun werkzaamheden schrijven en van tijd tot tijd vragen deputaten ook hun medewerking, b1Jvoorbeeld 

voor een conferentie. 
Uit die kontak1en, en ook wanneer zij hun oor te luisteren leggen op kazernes en in het CIO-M, concluderen 

deputaten dat onze legerpredikanten zorgvuldig met hun opdracht omgaan. Zij zijn in handel en wandel trou

we en betrouwbare getuigen van Jezus Christus, in een bedrijf dat een weerspiegeling is van onze samenle

ving. Dat wil zeggen: zij werken in een omgeving waar het merendeel van de mensen het christelijk geloof 

achter zich heeft gelaten of daar zelfs nooit notie van gehad heeft, waar velen een of andere vorm van reli 

giositeit erop na houden en waar hier en daar iemand bewust ervoor gekozen heeft discipel van Jezus te 

zijn. In het besef dat de grootste dienst de dienst der verzoening is stellen zij zich beschikbaar voor mensen 

die leven en werken in een bedrijf dat zeker nu mentaal en lichamelijk zoveel van zijn werknemers vergt. Zij 

doen dat door allerlei persoonlijke gesprekken op de kazernes, thuis en in de uitzending, door groepsge

sprekken middels bijbelstudies, GV-uren en GV-conferenties en door overleg met bijvoorbeeld arts, maat

schappelijk werker en personeelsfunktionaris. In ons land wordt geregeld en in een uitzendingssituatie weke

lijks een "dienst te velde" gehouden. 

4. Militairen buitenland 

In de tweede plaats behartigen ook deputaten zelf enig pastoraat en dan vooral ten opzichte van die militai

ren die voor kortere of langere tijd uitgezonden zijn. Tot augustus 1994 was het gebruikelijk dat deputaten 

bemoeienis hadden met deze broeders en zusters via de Commissie Militairen Buitenland (CMB). Namens 

deputaten had ds. G. Bijkerk hierin zitting en deputaten droegen financieel bij in de kosten die de Commissie 

maak1e samen met het Contact Orgaan Gereformeerde Militairen en Alleenstaanden (COGMA), een samen

werkingsverband van de Ned. Gerei. en Chr. Ger. Kerken. Deputaten hebben grote waardering voor het 

werk dat CMB verrichtte . Echter, om gevolg te kunnen geven aan besluit 2 in de Acta art. 78 van de 

Generale Synode 1992, "gestalte te geven aan de blijvende verantwoordelijkheid van de kerken voor die 

leden, die in het kader van de militaire dienst gedurende langere tijd in het buitenland verblijven en wel door 

middel van het onderhouden en/of doen onderhouden van contacten met hen" hebben deputaten besloten 

de kerkeraden van Enschede-O en Enschede-W, destijds oprichters van CMB, te vragen de Commissie nu 

weer op te heffen en haar taak over te dragen aan deputaten. Zulks is geschied en de broeders H.K. Evers 

en H. Haar hebben met voortvarendheid dit onderdeel van het werk van deputaten op zich genomen. Rond 

de kerstdagen hebben zij namens DGVM naar alle in het buitenland verblijvende militairen een kerstpakket 

verzonden, waarop zij diverse positieve reak1ies ontvingen. Zij hebben de kerken gevraagd adressen door te 

geven en proberen die ook op andere manieren te achterhalen. Van tijd tot tijd maken zij die adressen dan 

ook weer via de kerkelijke pers bekend. Zoals de CMB deed hopen deputaten met het COGMA in dezen 

samen te werken. Dit houdt onder andere in dat deputaten ook aandacht willen besteden aan 

burgers/gemeenteleden die in het buitenland vertoeven. Door de a.s. legering van Nederlandse militairen in 

Heidelberg en Münster zullen in de nabije toekomst ook naar deze plaatsen zgn. Duitsland-reizen worden 

georganiseerd. 
Vóór de komst van de broeders Evers en Haar hebben deputaten via "De Wekker" , "Bewaar het Pand" en 

andere kerkelijke bladen ook de kerken opgeroepen adressen door te geven. Daarbij kunnen de kerkeraden 

via hun kontak1personen gebruik maken van eerder ontvangen voorbedrukte blauwe kaartjes. Bovendien 

hebben deputaten alle kerken en de diverse P.M.T.'s in Nederland een affiche toegestuurd waarin een 
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oproep aan_ de militairen wordt gedaan hun adres door te geven, zodat de kerken kunnen meeleven. 

Tenslotte z11n deputat~n bezig een bnef te schrijven aan de kerkeraden, betreffende de opvang van militai

ren en hun gezinnen t11dens en na een uitzending. 

Op 7 ok1ober 1994 bele~den deputaten een conferentie, getiteld "Uitzending naar het buitenland". Spreker 

was ds. A.G. van der He11den. Er waren slechts drie deelnemers. Na het, ondanks het geringe aantal aanwe

zigen, goede ge_sprek hebben deputaten overlegd welke maatregelen genomen kunnen worden zodat vol

gende conferenties beter bezocht zullen worden. Een daarvan was de kerkeraden/kontaktpersonen opnieuw 

te_ vragen door middel van de voorbedruk_te witte kaartjes de namen en adressen van vrijwillig dienende mili

tairen aan dep_~taten door te geven. Het 1s verheugend dat de kerken dit doen, zodat deputaten momenteel 

over een redehJk up to date adressenbestand beschikken. 

De Generale Synode 1992 heeft deputaten ook opgedragen "te onderzoeken of er mogelijkheden zijn om 

met _andere vergeliJkbare deputaatschappen uit de Gerei. Gezindte zorg te dragen voor de geestelijke ver

zorging van onze m11ita1ren 1n het buitenland." Deputaten hebben geinformeerd bij het Deputaatschap van de 

Ger. Gemeenten 1n Nederland en hebben vernomen dat dit deputaatschap structureel hierin niets onder

~eemt. Deputate_n hebben kontakt met het Dep~taatschap van de Ger. Kerken (vrijgem.) via de 

Contactcomm1s~1e GeL Garnizoenskerken" a_an~ez1en deze commissie zich namens deze Kerken op de 

buitenlandse m11ita1ren ncht; en met de Comm1ss1e voor de Geestelijke Verzorging van de Militairen binnen 

de Ned. Ger. Kerken. 

5. Kontakt Zeven-Seedorf 

Op 15 en 16 maart hebben de broeders H. van der Schaaf, A.J. de Jong en H. Haar een bezoek gebracht 

aan de kerkeraad van de gemeente Zeven_:Seed_orf. O,eputaten constateerden naar aanleiding van het 

gesprek met deze kerkeraad dankbaar dat h1J schnftuurliJk-confessionele leiding tracht te geven in deze zo 

divers samengestel~e gemeente. De broeders hebben ook goede herinneringen aan de kontak1en met de 

dne families die ZIJ ontmoetten ;_ het heeft onder andere geresulteerd in de benoeming van de fam 

Schouwstra als kontak1adres. Dat 1s ook in de kerkelijke pers bekend gemaak1. · 

De Ned. Prot. Gemeente te Bergen/Hohne is opgeheven. In die plaats werd op 24 april 1994 de laatste kerk

dienst gehouden; ds. A. Bakker was hierbij aanwezig. 

6. De samenwerking met het C/O-M 

De geestelijke verz~rging bij de krijgsmacht berust op een gedeelde verantwoordelijkheid van enerzijds de 

overheid en anderziJds de zogenoer11de zendende 1nstant1es. De overheid beperkt zich tot het scheppen van 

de voorwaarden, waaronder geesteliJke verzorging kan plaatsvinden. Dat betekent in de prak1ijk het financie

ren ervan en het verschaffen van de benodigde middelen van logistieke aard. 

De zorg voor de_ inhoud van de geestelijke verzorging en de wijze waarop daaraan in de praktijk inhoud 

gegeve_n wordt, 1s de verantwoordelijkheid van de kerkgenootschappen en andere genootschappen op 

geesteliJke grondslag. Deze stellen de geesteliJke verzorgers beschikbaar om dienst te doen bij de krijgs

macht De versch1llend_e ke~kgenootschappen van protestants-christelijke signatuur treden hierbij naar de 

overheid toe gezamenliJk op 1n het CIO-M. 

Nadat br. A.C. Floo_r, die op 3 december 1994 door de HERE tot Zich genomen werd, tot 1992 DGVM verte

~enwoord1gd_ h_eeft 1n het CIO-M wordt ?at si~ds september 1994 gedaan door br. A.J. de Jong. Juist in deze 

tiJd van bezu1nig1ngen_ en _herstrukturenn_g bliJkt het CIO-M een belangrijke funktie te vervullen. In november 

1994_ is door het M1nistene van Defensie besloten dat er op de Geestelijke Verzorging 10 miljoen gulden 

bezu1~1gd moet worden en binnen het CIO-M heeft men heel bewust besloten dienaangaande voorstellen te 

doen 1n plaats van een afwachtende houding aan te nemen. Men hoopt te kunnen voorkomen dat er binnen 

de GV ged~ongen ontslagen zullen vallen. Verheugend is dat de overheid bij monde van de staatssecretaris 

van Defensie heeft gezegd dat de GV als zodanig niet ter diskussie staat. 

7. Conferenties 

Hierboven is al de conferentie van 7 C>k1ober 1994 gememoreerd. Op 23 april 1993 belegden deputaten een 

conferen_t1e 1n verband met de versch11rnng van de Pnonte1tennota. Een zestal militairen woonde deze confe

rent10 b1J ; drs: G.L. Born verzorgde een inleiding waarna intensief van gedachten werd gewisseld. Op 22 

apnl va_n het Jaar daarop werd een conferentie voor (a.s.) dienstplichtigen georganiseerd, maar helaas is 

deze _b1J gebrek aan deelname niet doorgegaan. Deputaten concluderen dat hun taak wat betreft de dienst

plichtigen er zo goed als op zit. 

8. Kontaktpersonen 

Sinds september 1990 zijn binnen de kerken "kontaktpersonen" werkzaam voor DGVM. Deputaten zijn blij 

dat deze broeders en zusters hun medewerking geven wanneer daar om gevraagd wordt en hopen dat het 

de GeesteliJke Verzorging ten goede komt. 

9. Benoemingen 

De broeders ds .. G. Bijkerk en P. de Graaf hebben te kennen gegeven niet in aanmerking te willen komen 

voor herbenoeming door de generale synode. Deputaten verzoeken de synode de broeders H.K. Evers en 

H. Haar wel tot lid van het deputaatschap te benoemen. In september 1995 hopen deputaten u een definitief 
voorstel te doen. 



416 

10. Financien 

De begroting voor de jaren 1995-1998 is als bijlage bij dit rapport gevoegd. 

11. Voorstel/en 

Deputaten stellen voor 
a. hun handelingen goed te keuren; 
b. opnieuw deputaten te benoemen; 
c. de begroting te aanvaarden; 

Bijlage 53.1. 

Vergaderkosten 
Administratie- en telefoonkosten 
Reiskosten, incl. reizen Duitsland 
Drukwerk 
Abonnementen 
Kerkelijk bureau 
Lektuur, giften en diversen 

BIJLAGE 54 
art. 162 

VOORSTEL BEGROTING 1996-1998 

H. van der Schaaf, voorzitter 
M. Oppenhuizen, secretaris 

f 

4.500 
6.000 

18.000 
4.500 
3.000 
3.000 
6.000 

45.000 

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN VOOR DE GEESTELIJKE VERZORGING VAN 
DE MILITAIREN 

1. Algemeen 

Binnen uw commissie bestaat veel waardering voor het rapport van deputaten voor de geestelijke verzorging 
van de militairen. Wij zijn van mening dat het in kort bestek veel informatie biedt en tegelijkertijd goed lees
baar is. Uit de rapportage blijkt dat het werk van deputaten in de afgelopen periode gestadig voortging, ter
wijl binnen de krijgsmacht vele ingrijpende veranderingen plaatsvonden. 

2. Opdrachten generale synode 1992 

Uw commissie constateert dat de opdrachten van de vorige generale synode (vgl. Acta G. S. 1992, art. 78, 
blz . 38v.) niet aan het begin van het rapport zijn opgenomen. Naar ons oordeel verdi_ent het aanbeveling dit 
wel te doen, in het bijzonder wanneer aan een deputaatschap gerichte opdrachten zIJn gegev_en. Overigens 
schenken deputaten in de loop van hun rapport wel de nodige aandacht aan de opdrachten die de generale 
synode van 1992 hen gaf (vgl. blz. 3 - n.a.v. synodebesluit 2 en blz. 3v. - n.a.v. synodebesluit 3) . N<;1ar het 
oordeel van uw commissie heeft het deputaatschap aan deze synodebesluiten ook op een goede w11ze uit
voering gegeven. 

3. Militairen buitenland 

Deputaten berichten dat de Commissie Militairen Buitenland (CMB) door de _kerkerad_en van Enschede-Oost 
en Enschede-West in 1994 is opgeheven (blz. 3}. In de CMB had ds. G. B1Jkerk zitting namens deputaten. 
Het bevreemdde uw commissie enigszins, dat hij na de opheffing van de CMB niet meer bij de contacten 
met militairen in het buitenland betrokken is. Uit de toelichting van deputaten bleek, dat ds. Bijkerk de wens 
te kennen gegeven heeft niet meer voor herbenoeming in het deputaatschap in aanmerking te willen komen. 
Daarom heeft hij ervoor gepleit dat het werk dat tot 1994 door de CMB werd verricht door andere broeders 
namens het deputaatschap zou worden voortgezet. Daarop werden de brs. H. K. Evers en H. Haar hiermee 
belast. Zij zijn beide militair en werden door het deputaatschap aangetrokken als medewerkers. Deputaten 
hebben veel waardering voor hun inzet. 
Hoewel uw commissie het in het licht van deze gang van zaken kan begrijpen dat deputaten de synode ver
zoeken de brs. H. K. Evers en H. Haar tot deputaat te benoemen, acht zij het prematuur dat dit verzoek op 
deze wijze in het rapport terecht is gekomen. Zij stelt u voor de zin "Deputaten verzoeken de synode de 
broeders H. K. Evers en H. Haar wel tot lid van het deputaatschap te benoemen" (blz. 5} als niet geschreven 
te beschouwen. 
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4. Contacten met andere deputaatschappen 

Desgevraagd gaven deputaten een toelichting op de contacten die zij gezocht hebben met andere deputaat
schappen uit de Gereformeerde Gezindte die zorg dragen voor militairen (blz. 3v.). Daaruit bleek dat het 
deputaatschap van de Gereformeerde Gemeenten alleen contacten onderhoudt met hun militairen in het 
buitenland. De Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) beleggen o.m. gezamenlijke regiodagen voor deze mili
tairen. Met dit deputaatschap is de afspraak gemaakt dat gegevens zullen worden uitgewisseld. Bovendien 
wordt het blad dat zij uitgeven sinds kort aan onze deputaten toegezonden. Het contact met de Commissie 
van de Nederlands Gereformeerde Kerken verloopt via het COGMA. Contactpersoon is br. A.J . de Jong. 

5. Contact Zeven-Seedorf 

In de rapportage over de gemeente van Zeven-Seedorf is een woord weggevallen. Op blz. 4, r. 9 moet het 
woord 'leiding' worden ingevoegd. In het gesprek met deputaten over deze paragraaf bleek verder dat de 
situatie in deze gemeente aanmerkelijk verbeterd is vergeleken met vroeger jaren. Door het sterk wisselen
de ledenbestand is het van groot belang welke families invloed hebben in de gemeente. Bovendien doet de 
Nederlands Hervormde legerpredikant, ds. H. van de Berg, hier op het ogenblik goed werk. 

6. Bezinning 

In het _ra~port wordt ook ingegaan op de grote veranderingen die zich voordoen binnen de krijgsmacht. Uw 
commIssIe heeft over dat punt met deputaten verder doorgesproken. Uit ons gesprek noemen we het vol
gende: 1. Met betrekking tot de legerpredikanten zijn binnen afzienbare tijd geen gedwongen ontslagen te 
verwachten. 2. Het werk van deputaten en de Geestelijke Verzorgers onder de dienstplichtigen zal in de 
komende periode worden afgebouwd. 3. Daarmee hangt samen dat het werk onder de beroepsmilitairen 
een steeds zwaarder accent krijgt. 4. Het feit dat de taak van de krijgsmacht is veranderd, brengt een gewel
dige problematiek met zich mee. Iedere militair moet inzetbaar zijn voor elke missie. Vooral voor oudere 
beroepsmilitairen is dit niet gemakkelijk te aanvaarden. 5. Door bezuinigingen en herstructureringen is men 
binnen de krijgsmacht niet langer zeker van zijn dienstbetrekking. 
De Geestelijke Verzorgers bezinnen zich gemeenschappelijk op de hierdoor ontstane problemen. Naar het 
oordeel van uw commissie verdient het aanbeveling dat de Geestelijke Verzorgers van onze kerken de 
resultaten van hun bezinning op schrift stellen en via deputaten dienstbaar maken voor de kerken. 
Beroepsmilitairen uit onze gemeenten, alsmede kerkeraden die met deze problematiek in aanraking komen, 
kunnen van een handreiking met betrekking tot deze zaken een goed gebruik maken. 

7. Voorstellen 

De commissie stelt u voor: 
1 . deputaten te danken voor het werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werkzaamhe

den goed te keuren; 
2. opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 55 
art. 166 

A. Baars, rapporteur 

SCHRIJVEN VAN DE PARTICULIERE SYNODE VAN HET WESTEN 

Bij de particuliere synode van het Westen diende de classis Amsterdam een instructie in met het verzoek 
aan de generale synode om een deputaatschap te benoemen om de kerken in o.a. Amsterdam en Zaanstad 
te dienen en daadwerkelijk bij te staan en wegen te wijzen voor het kerk zijn en blijven in een grootstedelijk 
gebied, daar er voor deze kerken klemmende vragen naar de levensvatbaarheid zijn in een zich al verder 
seculariserende samenleving. 
Hoewel de particuliere synode vond dat deze instructie niet kon worden doorgezonden, daar ze om een ver
andering van denken in de kerken vraagt dat niet door een instructie geregeld kan worden en het de taak is 
van de mindere vergaderingen om zelf eerst naar oplossingen te zoeken, achtte zij de zaak die aan de orde 
gesteld werd zo belangrijk dat zij besloot om zelf een commissie in te stellen die zich met deze materie zal 
bezighouden. Van deze commissie is ds. T.M. Hofman de samenroeper. Met de andere particuliere synoden 
Is hierover correspondentie aangegaan, omdat de zaak van breder belang is. Daarom doen wij ook uw ver
gadering hiervan mededeling, in de verwachting dat de zaak te zijner tijd ook ter generale synode zal wor
den gebracht. 

Drs. D. Visser, scriba 



BIJLAGE 56 
art. 167 
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RAPPORT 7 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; INZAKE DE SAMENSPREKINGEN VAN 
DEPUTATEN VOOR DE EENHEID VAN DE GEREFORMEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE 
CORRESPONDENTIE MET BUITENLANDSE KERKEN MET DE NEDERLANDS GEREFORMEERDE 

KERKEN (N.G.K.); 9.23/38 T/M 9.23/51; EN INGEKOMEN STUKKEN 10.08 EN 10.09 

1. Amendement ingediend in de tweede vergaderweek 

Uw commissie heeft zich bezonnen op alle ingediende wijzigingsvoorstellen en is tot de volgende besluitvor-
ming gekomen: . .. . . . . 
Het voorstel van ds. J. van Dijken vloeit niet voort uit de liJn die het comm1ss1era~port aangeeft. Uw commis
sie beschouwt het voorstel als een hartewens van de indiener, maar neemt het niet over. 
Het voorstel van ds. J. van Amstel is in feite geen amendement, maar behelst een ander voorstel dan uw 
commissie u heeft voorgelegd. Ook dit voorstel neemt uw commissie niet over. . . . 
Datgene wat ds. J.P. Boiten aan de orde stelt als aanvulling op besluit 1 1s onzes 1nz1ens overbodig en mag 
van deputaten worden verwacht. . .. . 
Het voorstel van br. K. van Smeden is sympathiek te noemen, maar 1nhoudeliJk zal dit aan de orde komen 
als elke kerkeraad het hele besluit ontvangt. Dan zal men zien wat ter plaatse in samensprekmgen aan de 
orde dient te komen. 

Uw commissie acht het voorstel van ds. J. Brons een waardevolle bijdrage voor de verdere beslui_tvorming. 
De intentie van dit voorstel heeft uw commissie gepoogd recht te doen dom opname van spreekt uit 1 en 2 -
met daarin opgenomen verwerking van het door ds. Brons voorgestelde nieuwe ~an oordeel sub 1 : 
Tevens vond er een aanpassing plaats van de besluiten; toevoeging van een nieuw besluit 2 - zie voorstel 
Brons sub 1 -; en een nadere toespitsing van het oude besluit 2. Een integrale overname van het door ds. 
Brons voorgestelde besluit 5 acht uw commissie een vooruitlopen op de verdere gang van zaken. 

2. Voorstel/en 

Uw commissie stelt het volgende voor: 
De synode 
overwegende rk · h · Il 11 
1 . dat eerdere synoden hebben uitgesproken dat de Nederlands Gereformeer~e Ke en z1c 1n a es w1 en 

stellen op de grondslag van en begeren te leven naar d~. gereformeerde beliJdenis; . . 
2. dat deputaten de verschillen met betrekking tot de toee1gening van het heil met de NG comm1ss1e heb

ben besproken; 
3. dat deputaten stellen dat het vrijwel onmogelijk is om de gebleven verschillen zo te formuleren , dat ook 

de NG commissie zich in de formulering herkent; . . 
4. dat tijdens de samensprekingen vragen gerezen zijn over de visie in de NGK op de relatie tussen Schrift 

en confessie ; . . 
5. dat het gesprek over het Akkoord van Kerkelijk Samenleven (A.K.S.) en het functioneren ervan niet echt 

gevoerd kon worden en dat daardoor, ook nauwelijk_s kon worde_n volda_an aan de opdracht om mede 
aandacht te geven aan diverse landelijke en plaatselijke ontwikkelingen die een belemmering op de weg 
naar eenheid kunnen zijn; . . .. 

6. dat deze ontwikkelingen wel zijn doorgegaan, getuige onder meer het besluit van de Landelijke 
Vergadering van de NGK om het diakenambt open_ te stellen voor de zusters der gemeente; . 

7. dat er verschillende gemeenten zijn waar een mm of meer intensieve vorm van samenleving met de 
plaatselijke NGK wordt onderhouden. 

constaterende . 
1. dat er verschillen gebleven zijn ten aanzien van de visie op de toeëige_ning van het heil; .. 
2. dat de discussie over het A.K.S. in de NGK op gang gekomen 1s getuige de door de Landelijke 

Vergadering aangenomen wijzigingen van het A.K.S. ; .. . 
3. dat er steeds spanningen ontstaan binnen onze kerken tussen _wat plaatselijk hier en daar wel en land_e

lijk niet bereikt kan worden in de relatie tot de NGK en dat dit binnen eigen kerkverband moeite blijft 

geven; k. t d NGK 4. dat de kerken van het Samenwerkingsoverleg aandringen op nauwere samenwer 1ng me e . 

van oordeel . 
1. dat het na jarenlange samensprekingen niet gelukt is de bestaande _verschillen we~ te nemen en __ dat het 

vooralsnog niet te verwachten is dat de verschillen, die gebleven zijn met betrekking tot de toee1gening 
van het heil in nog te houden samensprekingen geheel zullen kunnen worden weggenomen; 

2. dat de wijzigingen die door de Landelijke Vergadenng zijn aangebracht 1n het A.K.S. aan onze bezwa-
ren tegen het A.K.S. wel tegemoet komen, maar die bezwaren niet geheel wegnemen; . . . 

3. dat er reden is om door te spreken over de relatie tussen de Heilige Schrift en de confessie m het licht 
van wat daarover in de landelijke samensprekingen met de NG commissie naar voren is gebracht; 

4. dat door het besluit van de Landelijke Vergadering om het diakenambt open te stellen voor de zusters 
der gemeente een nieuwe hindernis gelegd is op de weg naar kerkelijke eenheid; . .. 

5. dat het dienstig is nogmaals te wijzen op wat de synoden van 1983, 1986 en 1992 uitspraken, namelijk 
dat het zoeken naar eenheid tussen plaatselijke kerken het hele kerkverband raakt en dat het daarom 
belangrijk is de noodzaak van het bewaren en bevorderen van die eenheid in eigen kerkverband 1n het 
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oog te houden; 
6. dat het gewenst is dat er aandacht besteed wordt aan de positie van de samenwerkingsgemeente. 

spreekt uit 
1. met droefheid te moeten vaststellen, dat tot dusver in de samensprekingen de verschillen met betrekking 

tot de toeëigening des heils die een belemmering vormen op de weg naar kerkelijke eenheid niet vol
doende duidelijk zijn weggenomen; 

2. dat gelet op het genoemde onder van oordeel sub 2, 3 en 4 er nieuwe belemmeringen zijn op de weg 
naar kerkelijke eenheid. 

besluit 
1. deputaten op te dragen met de NG commissie in de samensprekingen (door) te spreken over: 

a. de relatie Schrift en confessie; 
b. de vragen ten aanzien van het A.K.S .; 
c. het besluit van de Landelijke Vergadering inzake openstelling van het diakenambt voor de zusters der 

gemeente; 
2. deputaten op te dragen met NG commissie te spreken over de gevolgen van het niet met voldoende dui

delijkheid weggenomen zijn van de verschillen met betrekking tot de toeëigening des heils; 
3. deputaten, gelet op de ontwikkelingen die gaande zijn , eveneens op te dragen de nodige aandacht te 

geven aan de positie van de samenwerkingsgemeenten; 
4. aan de Landelijke Vergadering van de Nederlands Gereformeerde Kerken te verzoeken haar commissie 

voor Contact en Samenspreking op te dragende de onder 1 genoemde onderwerpen te bespreken met 
ons deputaatschap; 

5. bij de kerken en de kerkelijke vergaderingen erop aan te dringen - in verband met de in het rapport 
gesignaleerde verschillen - terughoudendheid te betrachten in het zoeken naar en uitbreiden van contac
ten met de NGK; 

6. de brief van de Landelijke Vergadering van de NGK d.d. 3 oktober 1995 te beantwoorden; 
7. de kerkeraden van NGK/CGK te Almere en de NGK te Kampen een afschrift te zenden van dit besluit. 

BIJLAGE 57 
art. 168 

T.M. Hofman, rapporteur 

RAPPORT 8 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; INZAKE DEPUTATEN VOOR DE 
EENHEID VAN DE GEREFORMEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE CORRESPONDENTIE 

MET BUITENLANDSE KERKEN 

Inzake de bezinning stelt uw commissie u het volgende voor: 
Deputaten op te dragen te overwegen en de eerstvolgende Synode een voorstel te doen om de taken te ver
delen tussen twee deputaatschappen, waarbij het ene de zaken van de eenheid van de gereformeerde belij
ders in Nederland behartigt en het andere zich concentreert op de correspondentie met kerken in het buiten
land en in verband daarmee voorstellen te doen voor een afzonderlijke instructie voor beide deputaatschap
pen. 

BIJLAGE 58 
art. 170 

J. Oosterbroek, rapporteur 

SCHRIJVEN VAN DIE TEOLOGIESE SKOOL VAN DIE GEREFORMEERDE KERKE 

Geagte Broeders, 

Die Kuratorium van die Teologiese Skool van die Gereformeerde Kerke in Suid-Afrika te Potchefstroom het 
besluit om hierdie brief aan u te rig om eerstens aan u inligting in verband met teologiese opleiding in ons 
kerke te verskaf en om tweedens in die lig daarvan 'n vriendelike versoek tot u te rig . 

Op grond van die kerklike korrespondensie wat tussen ons bestaan ag ons dit wenslik om u mee te deel wat 
die huidige reëling in verband met die teologiese opleiding van voornemende bedienaars van die Woord in 
ons kerke is: 

• Die Nasionale Sinode GKSA van 1994 het na 'n deeglike studie besluit om voortaan die opleiding slegs 
aan een Teologiese Skool aan te bied, naamlik te Potchefstroom. 

• Die bestaan van die Hammanskraalse Teologiese Skool is getermineer, en vanaf 1995 is al daardie stu
dente en dosente na Potchefstroom verskuif. 

• Die Heidelbergse Teologiese Skool in Vendaland het na 'n besluit van die (swart) sinode van 
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Soutpansberg ook besluit om hul teologiese op!eiding te staak. _Daardie studente het vanaf die begin van 
1995 ook na Potchefstroom verhuis. Dr. Rabahe wat hoofsaakhk vIr die ople1d1ng aldaar verantwoordehk 
was, het intussen 'n akademiese professoraat in die Departement Bybelkunde aan die Potchefstroomse 
Universiteit vir CHO aanvaar. 

• Hiermee het daar 'n besondere gebeurtenis plaasgevind omdat al die verskillende kerke (uit_ die blank_es, 
swartes en kleurlinge) voornemende predikante vir hul opleiding na Potchefstroom stuur en al die kerke h1e_r
in samenwerk. Die Kuratorium is ook so saamgestel dat verteenwoord1gers uit die wit en swart kerke daann 
dien. 

• Die belangrikste redes vir hierdie besluit is die volgende: 

•• Dit sal die eenheid tussen die kerke onder die verskillende volke beter dien; 

•• Op die langtermyn sal dit 'n groot finansiêle besparing meebring. 

In die tweede plek neem ons die vrymoedigheid om 'n vriendelike versoek tot u te rig, en ons sal dit beson
derlik op prys stel indien u dit gunstig sal oorweeg. 

Wil u dit nie oorweeg om ons finansieel te ondersteun nie? 

Ons het veral op die korttermyn geweldige hoê finansiêle uitgawes om hierdie eenwording te laat realiseer. 

Ons gee u graag in breê lyne meer agtergrond in hierdie verband: 

• Die blanke kerke het die opleiding van swart studente vir die swart kerke (waarin 'n verskeidenheid swart 
tale gebesig word) tot nou feitlik vor 100% gedra. Tans word dit al moeiliker _om so_voort te gaan omdat die 
getalle onder die blanke kerke besig is om af te neem as gevolg van veral minder kinders onder die blankes 
wat gebore word en die afname van immigrasie en toename van emigrasie van blankes. . 
• Die jonger (of swart) kerke is lans nog nie in die posisie om finansieel g_root bydraes ten opsI~te van teolo
giese opleiding te maak nie. Die persentasie wat wel bygedra kan word, Is u_Iters genng. Aan die ander ka~t 
is die behoefte aan predikante onder die swart volke besonder groot, en dit word ook du1dehk dat daar n 
besondere groei van die Gereformeerde Kerke onder die swart kerke voorkom, waarvoor ons besonder 
dankbaar is. 

• Tans is die getalle teologiese studente soos volg : 
Swart studente: 45; wit studente 51 . 

• Die blanke kerke van Sinode GKSA subsidieer die swart studente teen gemiddeld R16000 per student per 
jaar. Dit voorsien slegs aan die basiese behoeftes van die studente ._ 
Hierteenoor ontvang die blankes gemiddeld R4000 per student per Jaar. 

Op u versoek sou ons meer inligting en be_sonderhede kon gee, maar ons_ vertrou d_at dit vir u duideHk is dat 
die Gereformeerde Kerke in Suid-Afnka dit tans uIters moe1hk vind om die f1nans1êle laste ten opsIgte van 
predikante te dra. Dit spreek vanself dat teologiese opleiding in die nuwe Suid-Afrika en die besk1kbaarhe1d 
van goed toegeruste predikante onder die groeiende swart kerkgemeenskap uiters noodsaakhk en belangnk 
is. 

Ons sal dit besonderlik waardeer indien u ons versoek om finansile ondersteuning in hierdie verband gun
stig sal oorweeg. 

Ons vertrou veral dat u vir ons voorbidding sal doen. 

Met agting 
u broeder in Christus 

BIJLAGE 59 
art. 170,171 

Prof. A. Ie R. du Plooy. 
Rektor Teologiese Skool Potchefstroom. 

Namens die Kuratorium. 

RAPPORT 6 COMMISSIE IV KERKELIJKE VERHOUDINGEN; INZAKE DEPUTATEN VOOR DE EEN
HEID VAN DE GEREFORMEERDE BELIJDERS IN NEDERLAND EN DE CORRESPONDENTIE MET 

BUITENLANDSE KERKEN; BETREFFENDE INGEKOMEN STUKKEN 10.12 EN 10.13 

1. Ingekomen stuk 10.12 van het curatorium van Die Teologiese Skool van die GereformE!erde Kerke in 
Suid-Afrika geeft inlichtingen over de opleiding aldaar 9.n behelst een verzoe_k om_ financ1ele ondersteu
ning. Uw commissie heeft kennisgenomen van dit schnJven en acht afhandeling niet op haar weg te hg
gen. 
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Voorstel: 

Daar de materie onze aandacht verdient stelt uw commissie u voor dit stuk ter hand te stellen aan 
Deputaten Hulpverlening binnen- en buitenland, die dan tevens contact kunnen opnemen met onze 
deputaten voor de Buitenlandse Zending. 

2. Het ingekomen stuk 10.13 van the Universa! and Consultative Synod of the Hungarian Reformed Church 
tekent de moeilijke situatie van het christelijk onderwijs in dat land en doet een dringend beroep op onze 
G.S. om met financiêle middelen te helpen. 
Ook van d_it schrijven heeft uw commissie kennis genomen en zij acht, dat verdere afhandeling niet op 
haar weg hgt. 
Voorstel: 

Gezien het dringend karakter van dit verzoek en de grote nood aldaar stelt uw commissie u voor dit stuk 
eveneens aan Deputaten Hulpverlening ter hand te stellen. 

BIJLAGE 60 
art. 171 

J. Oosterbroek, rapporteur 

BRIEF: A MAGYARORSZÁGI REFORMÁTUS EGYHÁZ ZSIMATÁNAK ELNöKSÉGE 

Dear Reformed brethren in the Netherlands, 

We_ turn to you in th_e name of the Universa! and Consultative Synod of the Hungarian Reformed Church, 
during a penod of h1story of . our natIon and our church, which reminds us of the struggles that took place 
dunng the Counter-Reformat1on. Bul at the same time, work completed in hope can also be undertaken with 
JOy. 

Representatives of the Hungarian Reformed world trom 43 coutries all over the world were able to come 
together trom April 18 to 23, 1995. This was only possible thanks to the mighty act of God, by which he 
brought down an em~1re wh1ch had fou~ht against the Lord and wished to rob Him of His glory. We, standing 
among the ruins of th1s empire, should hsten to the revelation of Chris! which has given us reason tor gather
ing together: "Love one another, as I have loved you." 

But as we come out of our _"Babylonian Captivity", we also see through Nehemia's eyes that the walls of 
Jerusalem are 1n ruins - that Is, people's souls, their way of thinking and their behaviour lie in ruins. Our com
r:nunity has lost its spiritual_ vision, its sense of hearing, its readiness to share eacht ethers' burdens and to 
hve together as a community. The church and God's Wo_rd have become foreign to the entire adult genera
t1on . ?Id grandmothers and !heir toddhng grandch1ldren f1nd themselves holding each other's hands in faith . 
All th1s appears 1n the m1dst of a world where thirty percent of all !rade is done on the black market and 
where the inflation rate and unemployment rate are both 30%. ' 

Despite these things, there is a hope and a joy that lives in the heart of our Church and our Universa! and 
Consultative Synod: the hope and joy that God's work can grow and develop even in this chaotic world. In 
th1s very contradictory situation, our entire Reformed world in the Carpathian Basin has received the heaven
ly vision !hal, gathering its strenght to the very last, it should do every1hing possible to reopen the church
schools which have been taken away. An inner desire arose that the church should be able to educate a 
new generation, wit~in _our community which has lost its values and standards, its orientation, deportment 
and spmtuahty, that 1s, Its relat1onsh1p wIth God - and that the church should do this lor the building of the 
k1ngdom of God, the glorification of His name, and lor the benefit of the Church and of the people living 
aroud us. In all these committments, we have been guided since the time of the Reformation by the Word of 
God as 1nterpreted by the He1delberg Catech1sm and the Second Helvetic Confession. 

As you know, the Hungarian Reformed Church was always a church of education. The chuch's ancien! colle
ges were established as early _as 1531, when the Turks occupied much of Hungary. The colleges' develop
ment was only 1nterrupted - or _in some cases halted altogether - by the repeated destruction inflicted by the 
Turks, the Habsburgs and Sov1ets, not to mentIon more recent destruction by ether nationalities. 

The events since the Second World War, in a quick outline form, are as fellows: 
• In 1948, with the exception of one high school and two theological seminaries, all 1,200 schools were 

laken away, together with all the financial and material possessions of the schools, such as land, gardens, 
vIneyards and houses. 

• In 1990-91 the Hungarian Reformed people throughout the Carpathian Basin requested the return of their 
previously-nationalised schools, some of which they received. In Hungary itself about 80 were given back 
to the church. 

• From 1994 it appears that this procedure has stalled, although the ratio of Reformed church schools to 
state schools is a mere 2.9%. We are struggling under the regression towards the old socialist order. Even 
in Debrecen, the "Calvinist Rome", the local government does not want to give us space lor even one of 
our elementary schools. 

lt is a great blessing that, even so, we have been able to build such a well-rounded education system, which 
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can lead and develop the best of our young people, who seek and wish to work with the church! trom kin
dergarten to Reformed university. For all this to carne about, we rece1ved decIs1ve matenal and spintual sup
port, of an historie level , trom our brethren rn the Netherlands, wh1ch cannot be forgotten . Th1s support 1s a 
continuation of that which we have experienced since the Reformation, and lor wh1ch we now gIve our grate
ful thanks in the name of our Universa! and Consultative Synod. 

Having mentioned these things, we confess, under the increasing weight of our responsibiliti~s, that the pro
cess of definding the Reformed faith , and therefore also the process of step~rng forward , Is In danger 1n the 
entire Carpathian basin even now, during its infancy. We want to do everythrng poss1ble_so that at least "!e 
can keep the schools which we have received back trom the state, and not have to gIve them up agarn , 
despite the low state support. 

The task seems to be beyond our strenght. In the midst of many challenges and hindrances, the burden we 
have to carry is ever increasing, while our strength is ever decreasing. Il would not be an exagge'.at1on to 
say that we again are in need of help on the scale that only a~ Adm1ral De Ruyt_er would be able _to g1ve. The 
new beginning that we had gained rn the Reformat1on, wh1ch 1tself was at one time hardly conce1vable, must 
not be lost to the current politica! and economie galleys. Rather we should become strong In the treedom 
that we have won. 

The education committee of the Universa! and Consultative Synod has, alter several sessions, stated the lol
lowing aims and life-saving tasks: . . . . . 
aJ to ensure the capability of the existing schools to functIon . In order to ach1eve thIs, the lollow1ng are requ1-

red: 
1. The renovation and fumishing of the buildings, as soon as possible; 
2. The enlargement of the existing schools, in order that there be enough classes lor the young people, 

according to the type of school (4, 6, or 8-years); . . . . 
3. A diaconal base must be created in the student hostels lor educat1on and rnstructIng d1sadvantaged 

children and children coming trom large families; . . 
4. A pedagogical basis must be created lor the improvement of the quahty of educalion (e.g. through the 

publication of textbooks trom a Christian world view, the further educat1on of teachers); 
5. The financing of increasing maintenance casts. 

Perhaps you alone in the world understand that, when regarding the life of the Hungarian Reformed Church, 
we are not merely considering our own existence, bul also that of the eastem-most European front-line of 
the inheritors of the Reformed faith , bom under the oppression of the Turks. Now! torn apart alter the 
Russian oppression, the church does not merely struggle _lor its own_ su_rvival , and light lor Its contrnurng 
existence, though this in itself would be a worthy cause. Il Is also ?egrnrnng to see and to understa_nd that 
God, in His worldwide plan in which He cuts down and plants, Is rnvolvrng us rn HIs work of_ planting. He 
qualified and formed the braken congregations, even when they were under the worst_ oppressIon, to be the 
only ones who can heal their nation and society._ He involves these congregatIons rn the . service - rn the 
sence of the word coming to us trom the ReformatIon - wh1ch beheves and declares that He Is_ Lord, and that 
He wishes to be Lord not only in beautiful liturgy, bul also in every terntory of economie and spintual hfe. 

Considering our inaptitude and previous condition, we never believed that we, who were once the final out
post of the Reformation, would become a transit station, and that the power and love of God w1th us and w1th 
you would yet cross the historically solidilied borders. 

In this new understanding of our historica! situation, an understandin_g which we h_ave received trom God, il 
is perhaps understandable that lor us schoeiing is not merely assumIng a respons1b1hty toward gen_eral edu
cation, or a natura! intention to regain an inheritance wh1ch has _been robbed trom us, bul rather training and 
equipping a generation, a werking community, lor whom the vIsIon trom above Is not foreIgn . The schools 
have become a place lor the spiritual care of the nation. 

In our expression of thanks at this important time in history, we ask with love that you consider wha_t you_r 
situation would be like il every school of yours - w1th only three exceptIons - were_ taken away ovem1~ht, 11 
your teachers and pastors were vilified, il several generations were forced Into athe1st e_d_ucat1on. Then 1mag
ine that, finally , alter the collapse of a totalitarian dictatorship, and alter the total spmtual collapse of _the 
nation as wel! , you should receive back, in a weakened and totally neglected state, the mostly crum_bhng, 
empty walls - and even then only those of a f_ew percent of the original number of your schools. Th1s Is the 
situation we are in today. We struggle and light our way through, and 11 appears that many may drop out 
trom among those who have begun. 

We do ask tor help with respect to ourselves; we ask it with respect to the vision, "!hich we have received 
trom above and to which we wish to remain faithful. Remember that despIte our mIsery and sIns, the su~
port that w~ have received up to now has not gone on the whole towards building our own homes and ra1-
sing our own quality of life, bul towards bnngrng the above-ment1oned school system rnto exIstence. 

The Education Committee of the Universa! and Consultative Synod wil! meet again in June, and prepare a 
survey in which, in accordance with this letter, we would like to give an account of, and present the school 
situation in the entire Carpathian Basin. Il wil! contain all the necessary rnformat1on about the schoo_ls. 
Please do not disregard our request. We do not wish to dist~rb the present relat1onsh1ps wh1ch are lunct10-
ning wel! and beneficially, bul we do not want to !orgel those 1solated units wh1ch are In need of support. 

1 
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The leaders of_ the Universa! and Consultative Synod of the Hungarian Reformed Church would be ready 
and happy to vIsIt your country and gIve further explanations and details of what has been expressed in this 
letter. 

Strengthened by the full respect and love we teel towards you and wish to express to you, we confess, with 
reference to the above, the truth of God's Word: "So neither he who plants nor he who waters is anything 
bul only God, who makes things grow." (1 Cor. 3:7) ' 

With brotherly greetings, 

BIJLAGE 61 
art. 172, 175, 252, 255 

Dr Loránt Hegedüs 
Bishop 

Executive President of the Universa! and Consultative Synod 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR DE EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAEL 

1. Algemeen 

1. 1. Samenstelling deputaatschap 
Momenteel is de samenstelling van h_et deputaatschap voor Evangelieverkondiging onder Israël als volgt. 
De zendende kerk van Groningen Is rn ons deputaatschap vertegenwoordigd door br. K. van Smeden, die in 
1992 drs. R.W.J. Soeters opvolgde: en tot 1993 door prof.dr. M. Boertien, voor wie geen opvolger werd 
benoemd. De zendende kerk van Z1enkzee heeft ds. J. Oosterbroek, die in 1993 de plaats innam van br. 
K.T. de Jonge, en br. O.C. Quist als afgevaardigden aangewezen. 
De particuliere synode van het Noorden vaardigde de predikanten A. Brons (sec. drs. G.J. van Rookhuyzen) 
en J. Germs (sec. M. Oppenhuizen) af. 
De particuliere synode van het oosten laat zich in ons deputaatschap vertegenwoordigen door de predikan
ten H. B1esma (sec. M.C. Mulder) en P.D.J. Buijs (sec. A.K. Wallet). 
Als deputaten voor de particuliere synode van het Westen zijn aangewezen de predikanten c. van Alten 
(sec. J. Verhage) en E.E. Slofstra (sec. T.M. Hofman). 
De particuliere synode van het Zuiden benoemde ds. J.P. Boiten (sec. ds. M. van der Sluys) en br. G.J. 
Ornstern (sec. ds. A.G. Boogaard). 
De generale synode van Apeldoorn 1992 benoemde tot eerste secretaris dr G.C. den Hertog, tot tweede 
se~retans ds. H.O. Rietveld , tot eerste penningmeester br. P. Vree, tot tweede penningmeester ds. M.W. 
VnJhol en tot adviseur dr T. Brienen. 

1.2. Samenstelling moderamen 
Als voorzitter van ons deputaatschap treedt ds. H. Biesma op, terwijl hij bij afwezigheid vervangen wordt 
door ds. C. van Alten. Verder maken de door de generale synode benoemde deputaten en adviseur deel uit 
van het moderamen. 

1.3. Wijzigingen in de samenstelling van het deputaatschap 
In_ de verslagperiode traden enkele wijzigingen op in de afvaardiging van de particuliere synodes. Ds. 
Rietveld moest na het_ uitbrengen van het rapport aan de generale synode van 1992 terugtreden als afge
vaardigde van de particuliere synode van het Oosten in verband met zijn vertrek naar het ressort van een 
andere particuliere synode. Tot onze blijdschap kon hij , met zijn ervaring en inbreng, behouden blijven voor 
ons deputaatschap doordat de generale synode van Apeldoorn 1992 hem benoemde als tweede secretaris 
In de plaats van ds. B. de Graaf. 

2. Zendende kerken 

Ook in de afgelopen periode is de samenwerking met de zendende kerken van Groningen en Zierikzee goed 
geweest. Tot onze dankbaarheid hebben zich geen bijzondere problemen voorgedaan, waarover intensief 
contact nod1~ was. In goed overleg met Groningen is gesproken over de terugkeer van ds. en mevr. Van der 
Vegt_ uit lsrael. Het verheugt deputaten dat de kerk van Zierikzee bereid was een beroep uit te brengen op 
de nieuwe werker, drs. C.J. van den Boogert (zie 6.1 en 10). 

3. Vergaderingen 

In de verslagperiode vergaderden we als d_eputaten dertien maal, en wel in 1992 op 3 juni , 25/26 september 
en 9 december, In 1993 op 11 maart, 16 Jurn en 15 september, in 1994 op 14/15 januari , 2 mei, 1 juli , 20 
september en 9 december en rn 1995 tot dusverre op 20 februari en op 18 april. De vergaderingen waarvoor 
twee data staan vermeld zijn onze zgn. 'bezinningsweekends' geweest, waarop we twee dagdelen (vrijdag
avond / zaterdagmorgen) geheel wijden aan bezinning op een centraal thema. In 1992 was het thema 'de 
landbelofte voor het huidige Israël', en in 1994 ging het over 'de plaats van de belijdenis van Christus in de 
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huidige fase van ontmoeting van Joden en christenen'. In onze rapportage aan de particuliere synodes heb

ben we steeds het thema van deze bezinningssamenkomsten aangegeven, en ds. H. Biesma schrijft in 

Vrede over Israël in enkele artikelen over de inhoud en resultaten van die bezinning. 

Ten voorbereiding van de deputatenvergaderingen wordt als regel een moderamenvergadering gehouden, 

waar naast de leden van het moderamen en de adviseur ook afgevaardigden van (een van) de zendende 

kerken - indien nodig of gewenst - aanwezig kunnen zijn. 

4. Bezinning 

4. 1. Inleiding 
Door de jaren heen hebben we als deputaatschap regelmatig gerapporteerd over de bezinning, zoals die 

binnen het deputaatschap plaatsvond. Soms kwam de rapportage tot stand vanwege de behoefte die er bin

nen het deputaatschap leefde, soms ook was er een opdracht van de generale synode om bezinning over 

een bepaald aspect van het werk, waarvan vervolgens verslag werd gedaan aan de generale synode. 

In het rapport aan de generale synode van 1986 lezen we dat het deputaatschap zich heeft bezonnen op de 

betekenis van El. 2:11w, waar Paulus spreekt over de wederzijdse relatie van Kerk en Israël, die getypeerd 

kan worden door het woord 'verbondenheid'. Christus heeft de twee één gemaakt, waardoor gelovigen uit de 

volken medeburgers van de heiligen en huisgenoten Gods zijn geworden. Tegelijk is er een vervreemd-zijn 

van elkaar, omdat de meerderheid van Israël het heilshandelen van God in Jezus Christus niet in geloof 

aanvaardt. Wat betekent in deze situatie de verbondenheid met Israël? Welke plaats heeft Israël nu in het 

heilshandelen van God? 
In het rapport dat aan de generale synode van 1989 is gezonden staat de vraag centraal wat de verbonden-

heid van de Kerk met Israël betekent voor de roeping , die God vanouds aan Israël heeft opgedragen. 

Deputaten constateren dat er in de kerken sprake is van een crisis waar het gaat om het besef als kerk door 

God tot Israël gezonden te zijn. In dit verband komen Handelingen 2 en Romeinen 9-11 aan de orde. Het 

rapport stelt dat het onopgeefbaar is dat de Kerk een bijzondere zending heeft ten opzichte van Israël, 

namelijk te getuigen dat Jezus de Christus is. Daarbij mag echter niet uit het oog worden verloren dat de 

Kerk in Israël de eerste gezondene ontmoet. God heeft Israël geroepen en uitverkoren, en daarmee een 

taak gegeven in de wereld, en die roeping is onberouwelijk. God is trouw aan zijn verbond. Is er een blijven

de roeping , dan is er ook een blijvende opdracht. En de Kerk heeft zich, als erbij gekomene, in de ontmoe

ting met Israël af te vragen wat die blijvende bemoeienis van God met zijn volk Israël betekent. 

In de vergadering van de generale synode brengt de rapporteur van de commissie naar voren dat de com

missie graag duidelijkheid bij deputaten zou zien in wat onder 'Israël' verstaan moet worden: 'Er is verschil in 

de positie van Israël in de oudtestamentische en de nieuwtestamentische bedeling. Door en met Christus is 

een nieuwe heilshistorische situatie gekomen, die gevolgen heeft voor Israël als drager van de belofte. De 

visie op de kerk als enige gestalte van het koninkrijk Gods in deze bedeling is in het geding. Wanneer Israël 

ook een gestalte van het koninkrijk Gods is zou dat de exclusiviteit en de uniciteit van Christus en de kerk 

opheffen. In het gebruik van de Schriftgegevens acht de commissie de hantering van Romeinen 9-11 te geï

soleerd, de andere gegevens uit het Nieuwe Testament over Israël behoren mee betrokken te worden. Er 

ligt teveel nadruk op de gelijkwaardigheid van de zending van Israël en die van de kerk als ontmoeting van 

gezondenen.' (Acta generale synode Groningen 1989, blz. 88) 
Eén en ander resulteerde in een opdracht van de generale synode aan deputaten om de bezinning voort te 

zetten en in continuïteit met het verleden met name te denken aan de onderwerpen: 

1. de roeping van Israël volgens het Oude Testament; 

2. de bijbelse gegevens inzake 'de rest'; 
3. de manier waarop in het gehéle Nieuwe Testament over Israël gesproken wordt. 

Op de generale synode van 1992 deden deputaten verslag van hun bezinning inzake 'de rest'. De synode 

gaf deputaten de opdracht hun bezinning over de andere onderwerpen voort te zetten. 

4.2. Werkwijze 
Om onze bezinning in continuïteit met het verleden te laten plaatsvinden, zoals de generale synode ons 

opdroeg, zijn we uitgegaan van datgene wat er in het verleden in onze kerken over de door de generale 

synode genoemde zaken is gezegd. We moeten hierbij opmerken dat de vroegere bezinning op genoemde 

zaken zeer beperkt is geweest en zich hoofdzakelijk toespitste op het gedeelte Romeinen 9-11 . Het had 

daarom de voorkeur verdiend een bijbels-theologisch onderzoek van het gehele Nieuwe Testament op dit 

punt te verrichten. Omdat evenwel onze tijd en krachten beperkt zijn en de door de generale synode gestel

de vragen ingrijpend en vèrstrekkend hebben we ons beperkt tot het tweetal door de generale synode ons 

opgegeven vragen: 
1. welke is de roeping van Israël volgens het Oude Testament? 

2. hoe spreekt het Nieuwe Testament over Israël? 

4.3. Roeping van Israël volgens het Oude Testament 
Wie kennis neemt van de bezinning, die in onze kerken heeft plaatsgevonden ten aanzien van de roeping 

van Israël in het Oude Testament stuit op de volgende hoofdlijnen. 
1. God heeft uit alle volken van de wereld het volk Israël uitverkoren om zijn eigendomsvolk te zijn (Ex.19:5; 

Deut.7:6) 
Hiermee is niet gezegd dat God alleen de God van Israël is. Hij heeft hemel en aarde geschapen; en alle 

volken zijn uit zijn hand voortgekomen. Hij is de Koning der wereld. Maar in zijn gunst en wijsheid heeft Hij 

met Abraham een verbond gesloten om Abraham en zijn zaad tot een God te zijn. Deze uitverkiezing is het 

voorrecht van Israël. 'Ik zal u tot een God zijn.' Tegelijk ligt hierin ook een opdracht voor het volk Israël, 

namelijk om het volk van deze God te zijn. 'Gij zult Mij tot een volk zijn .' Om deze opdracht te vervullen heeft 
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Israël de wet (thora) ontvangen. 
2. De roe.ping van Israël te leven in verbondenheid me_t de HERE staat in het perspectief van Gods opdracht 

aan lsrael om tot een zegen voor de gehele aarde te ~IJn . Ook In de concentratie op Israël blijft het God gaan 

om de gehele wereld, maar dan zó dat Gods weg via Abraham en zijn nageslacht loopt: 'met u zullen alle 

~eslachten_ v,an de aarde 9-ezegend worden' (Gen. 12,3). We kunnen die roeping aanduiden met het woord 

getuige zI1n . Het Is lsraels roeping in ?e wereld te getuigen dat lsraëls God de ene ware God is, de 

Schepper van hemel en aarde. __ Door lsrael ~uilen de volken leren dat er geen God is dan deze God. 'Gij zijt, 

luidt het '.'."oord des HEREN, mI1n getuigen ... (Jes. 43:10). Dit is de universele betekenis van de uitverkiezing 

van lsrael. Deze universele spits komen we in het Oude Testament heel uitdrukkelijk tegen in de Psalmen 

en bIJ de profeten. Maar ne.rgens geeft het Oude Testament ons aanleiding te denken dat dat ertoe zou kun

nen leiden dat de HERE zI1n verbond met Israël opgeeft ten gunste van de volken. Het perspectief is dat de 

volken zullen opgaan naar Jeruzalem. Christus Zelf heeft zijn werk geplaatst in dit kader: 'Want m'ijn huis 

zal een bedehuis heten voor alle volken.' (Mk. 11 :17; vgl. Jes. 56:7) 

In het Oude Testament horen we op vele plaatsen van de ontrouw van Israël aan de roeping van 

Godswege. Door ongehoorzaamheid aan de wet (o.a. door het dienen van andere goden- door het bedrijven 

v<1n S?C1aal onrecht) verbreekt Israël het verbond. De toom van God wordt opgewekt. He't gevolg is dat God 

zI1n e1gendomsvolk treft met de \1/raa~ van het verbond. Hij straft het volk. Ze zijn Hem tot vijanden gewor

den. Nergens zien we dat du1deliJker in het Oude Testament dan in de wegvoering van het volk in balling

schap. 
Toch heft de ontrouw van Israël het verbond _niet op. God handhaaft zijn verbond met Israël, ook al realiseert 

die tro_uw zich slech_ts In het gelovige overbliJfsel (de rest) van Israël. In het overblijfsel handhaaft God zijn 

genadige bemoe1ems_met Israël. Ook In het spreken over een nieuw verbond wordt de band met Israël niet 

l~sgelaten (zie Jerem_1a 31 :31-40). Kenmerkend voor het nieuwe verbond is dat God door de Heilige Geest 

zI1n wet zal schnJven In het hart van zI1n volk. Dit nieuwe verbond is niet een ander verbond dat in de plaats 

van Gods verbond met Israël zou komen. Beter is het daarom te spreken van het vémieuwde verbond. God 

sluit dit vernieuwde verbond met hetzelfde volk, en daarin gaat het om hetzelfde voorrecht en om dezelfde 

opdracht; de we_t van het nieuwe verbond is dezelfde als van het oude verbond. Het verschil zit in de belofte 

dat God door zI1n Ge.est aan zijn volk een nieuw hart zal geven, zodat het volk van binnenuit zal doen wat 

God vraagt. In het nieuwe verbond heeft de HERE de wortel van de verwijdering tussen Hem en ons men

sen weggedaan: de zonde. 
Ook in de hoofdstukken 40-5~ van het boek van de profeet Jesaja wordt op vele plaatsen nadrukkelijk erop 

gewezen, dat_ Gods oorde~I met absoluut en onherroepelijk is: God handhaaft daar zijn zware beschuldigin

gen aan lsraels adres (43.22-28) , maar troost het volk met zI1n trouw aan zijn verkiezing (zij zijn beminden 

om der vaderen wil) en met de belofte van zijn Geest. Het verbannen volk hoeft niet te vrezen en te denken 

dat de HERE hen vergeten _is. Er zal een nieuwe uittocht plaatsvinden. God geeft zijn eer aan geen ander. 

Geen enkele macht zal _lsraels lot bepalen_. Go_d leidt zijn volk ook door de nacht van de ballingschap heen. 

Want d8. HERE alleen Is God! Opmerkelijk b1J deze hernieuwde concentratie op Israël is, dat het venster 

open bliJft na_ar de volken. De knecht zal tot een licht der volken zijn (42:6, 49:6). Ja, God zal een wet doen 

uitgaan en zI1n recht stellen tot een licht der volken (51 :4v). 

Wan_neer we vra9en naar de roeping van Israël in het Oude Testament, dan moeten we vaststellen dat de 

roeping van lsrael om gehoorzaam te zI1n aan Gods geboden, zijn volk te zijn en tot een zegen te zijn voor 

de volken gegrond Is op God_s verk1ez1ng van lsrael. En zo vast als de verkiezing van Israël staat, zo vast 

staat ook de roeping van lsrael. De teksten met een messiaans karakter (de messiaanse profetieën, de tek

sten over de Knecht des HEREN) doen hieraan geen afbreuk. Zoals de verkiezing niet op anderen overgaat 

zo ook de roeping met. 
' 

4.4. De plaats van Israël in het Nieuwe Testament 

We moeten on_s ook in deze paragraaf enkele beperkingen opleggen. Zo zullen we niet ingaan op het 

gedeelte Romeinen 9-11 , aangezien dat reeds vele malen aan de orde is gekomen in allerlei publikaties in 

onze kerken. We bespreken met name de Evangeliën en de Handelingen. Verder kunnen we niet alle tek

sten waar iets over de Joden wordt gezegd bespreken; het gaat ons om Israël, als aanduiding van Gods ver

bondsvolk. Daarom letten we vooral op de betekenis van de naam Israël en op de verhouding Israël en de 

volken. ' 

4.4. 1. Israël 
In het Nieuw_e Testament wordt over Israël gesproken als het volk, dat het nageslacht is van 

Abraham, lzaak en Jakob. Het Is geen volk zoals de andere volken want Israël is Gods volk het uit

verkoren volk. Dit is de lijn van het Oude Testament. Om enkele teksten te noemen: we treff~n deze 

betekenis aan _in _de Lofzang van Maria (Luk. 2:54v) en in de Lofzang van Zacharias (Luk. 2:68). In 

Han9elingen 1.6 Is spr?ke ~an het herstel ~an het koningschap voor Israël. Paulus spreekt over dit 

ls_rael met ?e wo~rden lsrael naar het vlees (1 Kor. 10:18). In het midden van dit volk, maar ook ter

wille van dit volk Is Jezus als Redder op aarde gekomen (Mat. 1 :21 , Luk. 1 :32v, Joh. 1 :11 ). Hij zoekt 

de verloren schapen van het huis van Israël (Mat. 15:24, Luk. 19:9v). Velen in Israël komen echter in 

verz_et tegen de messiaanse aanspraken van Jezus. Ze nemen Hem niet in geloof aan. Toch zijn er in 

lsrael die Hem aannemen, \1/aarbij met name Qen_oemd moeten worden de twaalf discipelen, die juist 

in hun twaalftal het volk lsrael representeren. ZIJ _211~ ervan overtuigd dat door de dood en opstanding 

van Jezus Ch~stus van Godswege een nieuwe tIJd Is aangebroken voor Israël en de volken ('het laat

ste der dage~). In Hande.linge,n horen we van zeer velen, die tot geloof komen: 'een talrijke schare 

van pnesters (6:7) en Fanzeeen (15:5) , maar ook van de vaak felle reactie en de vijandschap die dan 

aan de dag komen. 
Enkele uitspraken van de ~poste! P_aulus verdienen _in dit verband bijzondere aandacht, omdat ze 

spreken van een onderscheid In lsrael. Het bekendst Is wel het woord 'Want niet allen, die van Israël 



426 

afstammen, zijn Israël. . .' (Rom. 9:7). Paulus wijst er hier op, dat er onder het volk Israël mensen zij~ 
die niet beantwoorden aan de roeping van Israël. Zij zouden Gods gaven moeten erkennen, waarb1J 
Paulus met name denkt aan de komst van de Christus, maar zij doen dat niet. Toch mogen we daar
uit niet de conclusie trekken dat door deze ongehoorzamen de speciale band tussen God en zijn volk 
verbroken is. Een dergelijk onderscheid tussen een gehoorzaam en een ongehoorzaam deel van 
Israël treffen we eveneens aan in Rom. 11 :7. In het gehoorzame deel ('overblijfsel' = rest) realiseert 
zich de verkiezing der genade van Israël. In het verharde deel komt tot uiting, dat God gehoorzaam
heid vraagt en ongehoorzaamheid straft. In wat erop volgt (11 :25v) laat Paulus uitkomen dat God In 
deze gedeeltelijke verharding , die over Israël gekomen is, bezig is een geheimeni_s te voltrekken, 
namelijk dat wanneer de volheid der heidenen zal zijn binnengegaan ook gans lsrael behouden zal 
worden. Hoe? Door de goddeloosheden van Jakob af te wenden. God zal zich over hen ontfermen en 
zij zullen door het geloof behouden worden (zie hierover Vrede over Israël, 35e jaargang, nr 4/5, okt 
1991). 
Het zou - om een enigszins compleet beeld te krijgen - nodig zijn uitvoerig aandacht te schenken aan 
1 Thess. 2:14w. Zo'n bespreking, waarin diverse verklaringen besproken worden, Is In het kader van 
dit rapport echter niet mogelijk. We beperken ons daarom tot enkele opmerkingen over deze verzen. 
In het eerste gedeelte spreekt Paulus over 'de toorn' die 'tot het einde over Israël gekomen is'. Het is 
evenwel niet geheel duidelijk, hoe de woorden van de apostel opgevat moeten worden. Is het een 
algemene uitspraak of heeft die slechts betrekking op diegenen i~ Israël die de_ gemeente v~n 
Christus vervolgen? Hoe dan ook, als we Schrift met Schrift vergelijken kunnen die woorden niet 
inhouden dat de HERE zijn bemoeienis met Israël zou hebben opgegeven, en dat de kerk In de plaats 
van Israël zou zijn gekomen. 
Voor die laatste gedachte beroept men zich wel op Gal. 6:16, waar Paulus zegt: 'En allen, die zich 
naar die regel zullen richten - vrede en barmhartigheid kome over hen, en ook over het Israël Gods.' 
Men heeft wel gesteld, dat Paulus hier met de naam 'Israël Gods' de gemeente van Christus aan
duidt. Dat zou de enige keer in het gehele Nieuwe Testament zijn. En de conclusie zou dan zijn, dat 
het 'Israël naar het vlees' vervangen is door dit 'Israël Gods'. Met andere woorden: de lsraëlnaam (en 
daarmee ook het geheel van beloften voor Israël) is afgenomen van de nakomelingen van Abraham 
en overgegaan op degenen die in Jezus Christus geloven. Voor Israël is er geen bijzondere band 
meer met God. Toch moet deze uitleg afgewezen worden. Er Is geen enkele reden om de u1tdrukk1ng 
'Israël Gods' niet op te vatten in de voor de hand liggende betekenis van dat deel van het volk Israël 
dat aan Gods roeping beantwoordt. 

4.4.2 De volken 
Als we spreken over de plaats van Israël in het Nieuwe Testament moeten we ook spreken over de 
plaats van de volken in het Nieuwe Testament. De vraag is hoe de gelovigen uit de volken zich ver
houden tot Israël dat het volk van God is en blijft, zij het gerepresenteerd in de rest. 
In de evangeliën.lezen we dat het heil , dat God aan Israël schenkt, ook voor de volken is. We wijzen 
op de Lofzang van Simeon, waar het heil van God genoemd wordt 'licht tot openbaring voor de hei
denen en heerlijkheid voor uw volk Israël' (Luk. 2:32). Ook is te wijzen op de hoofdman _te 
Kapernaüm en de 'velen' die zullen komen 'van oost en west en zullen aanliggen met Abraham, lzaak 
en Jakob in het Koninkrijk der hemelen; maar de kinderen van het Koninkrijk zullen buitengeworpen 
worden in de buitenste duisternis' (Mat. 8:5-13), de Kananese vrouw (Mat. 15:21-28), de 
Samaritaanse vrouw (Joh. 4:1-42) , het zendingsbevel (Mat. 28:18-20). In dit verband is ook de gelij
kenis van de onrechtvaardige pachters (Mat. 21 :33-46) van belang, waar Jezus van de heer van de 
wijngaard zegt, dat hij de wijngaard zal verhuren 'aan andere pachters'. In vers 43 staat dan: 'Ik zeg u, 
dat het Koninkrijk Gods van u zal weggenomen worden en het zal gegeven worden aan een volk, dat 
de vruchten ervan opbrengt'. Die 'u' van wie het Koninkrijk weggenomen wordt blijken volgens vers 45 
de overpriesters en de Farizeeën te zijn. Met 'de andere pachters' en 'het volk dat de vruchten ervan 
opbrengt' heeft Jezus waarschijnlijk de gelovigen uit Israël en - zij het eerst in verder perspectief - ook 
die uit de volken op het oog. 
In het boek Handelingen wordt aan de bijzondere plaats van Israël vastgehouden. Telkens ontdekken 
we in dit boek de lijn, die de apostel Paulus aangeeft met de woorden: 'eerst de Jood, ook de Griek'. 
In het begin van het boek richt de prediking van de (Joodse) apostelen zich op de Joden, van wie een 
groot aantal tot geloof komt (2:5,22,36,41; 6:7, 15:5) . In Hand. 10 (Cornelius) wordt de grens naar de 
volken overschreden. Petrus gaat het huis van een onbesnedene binnen en eet met hem. Deze door
braak naar de volken houdt evenwel niet in, dat het eerstgeboorterecht van Israël afgedaan zou heb
ben. Dat valt af te lezen aan de lijn die Paulus volgt. Hij gaat op zijn reizen eerst naar de synagoge en 
dan pas naar de mensen uit de volken. Als de apostelen onder de Joden op grote tegenstand stuiten, 
en velen de boodschap verwerpen, versterkt dat onder de apostelen de overtuiging, dat zij naar de 
volken moeten gaan. Paulus zegt in Hand. 28:28 tegen de Joden, die zich niet willen bekeren: 'Het 
zij u dan bekend, dat dit heil Gods aan de heidenen gezonden _is; die zullen dan ook horen.'_ Zo ein
digt het boek Handelingen in Rome met een woord van afwending van de Joden en toewend1ng naar 
de volken. We mogen er echter niet aan voorbijzien, dat we hier woorden uit Jesaja 6 horen, die we 
meer dan eens in het Evangelie aangehaald vinden (Mk. 4:12). Dat wijst erop dat we ook 
Handelingen 28 niet mogen lezen als een definitieve verwerping van Israël. We hebben dit gedeelte te 
verstaan in het licht van hetgeen Paulus zelf schrijft in Rom. 11: 11: door lsraëls val is het heil tot de 
heidenen gekomen, maar het perspectief blijft Israël tot naijver op te wekken. 
Daarom mogen we uit de 'wending tot de heidenen' niet de conclusie trekken dat het verbond met 
Israël door God is opgezegd. De apostel Paulus, die deze dingen naar voren brengt, is immers zelf 
een Israëliet. In Rom.11 :1 brengt hij dat argument uitdrukkelijk naar voren: 'Ik vraag dan: God heeft 
zijn volk toch niet verstoten? Volstrekt niet! Ik ben immers zelf een Israëliet. .'. 
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4.5. Conclusies 
Op grond van het bovenstaande 'God heeft zijn volk niet verstoten' zullen we eraan vast moeten houden dat 
- als we letten op de roeping en verkiezing van Israël - er ten diepste geen verschil is in de positie van Israël 
tu~sen Oude en Nieuwe Testa_ment. In beide bedelingen vraagt God van zijn volk geloof en gehoorzaam
heid, en be_looft H1J die door zIJn Geest te bewerken. In het Nieuwe Testament concentreert die vraag van 
God aan z1Jn volk zich op de persoon en het werk van Jezus Christus, de beloofde Redder, en het leven 
door de Geest van Jezus Christus. Het nieuwe van het Nieuwe Testament vinden we in de vervulling van 
datgene wat 1n het Oude Testament Is aangekondigd. Vervulling betekent immers niet, dat de beloften van 
h!'ll Oude Testament krachteloos zouden zijn geworden en zouden hebben afgedaan, maar omgekeerd: dat 
ZIJ nu_ tot vol!e gelding gekomen en effectief geworden zijn. Dit geldt zowel met het oog op Jezus, de 
Messias, die in het Oude Testament als heilbrenger beloofd is, als ook met het oog op de positie van de vol
ken. Door te SJ)reken over_ vervulling , zoals het Nieuwe Testament doet, is aangegeven dat er geen sprake is 
van een breuk in Gods he1lsplan maar van een voortzetting. 
Zowel in het Oude als in het Nieuwe Testament blijkt dat velen in Israël aan Gods eis tot geloof en gehoor
zaamhe_id (in Paulus' woorden 'de gerechtigheid door het geloof') niet beantwoorden. Zij weigeren Gods 
werken 1n Jezus Chnstus te erkennen en er gehoorzaam uit te leven, en worden daarom 'vijanden naar het 
Eva_ngelie' ge~oemd. Zij handelen niet zoals God van zijn volk mag verwachten. Slechts degenen die Jezus 
Chn~tus gelovig erkennen volbrengen de roeping van Israël. Toch blijft God een claim leggen op en ook een 
roeping voorhouden aan geheel Israël. Zij zijn en blijven 'beminden om der vaderen wil' . Steeds weer stuiten 
we bij het lezen op die twee qualificaties: 'vijanden naar het Evangelie' en 'beminden om der vaderen wil ' 
die zich niet in een hogere eenheid laten verzoenen. Dat wijst erop, dat het Nieuwe Testament ons niet ee~ 
afgeronde 'lsraëlvisie' wil geven, die we vervolgens tot de onze kunnen en moeten maken, en waarmee we 
dan kunnen 'werken'. Het gaat niet om een 'visie', maar om God, de HERE, die werft om het hart van zijn 
volk. In dat geding vallen harde woorden, inderdaad: 'vijanden naar het Evangelie' . Maar nergens is er spra
ke van dat de HERE de voorrechten van Israël terugneemt en zijn volk afschrijft. 
Dat Gods heil zich niet zou beperken tot Israël is van meet af aan duidelijk in het Oude Testament. God 
be_looft_ aan Abraham dat in hem alle geslachten van de aardbodem gezegend zullen worden. Die zegen 
knJgl hier en daar al gestalte In het Oude Testament. De doorbraak komt echter in het Nieuwe Testament 
als Jezus de OJ)dracht geeft aan alle volken Gods heil bekend te maken en de Heilige Geest wordt uitgestort'. 
De gelovigen uit de volken gaan delen in lsraëls voorrechten. Zij worden medeburgers der heiligen en huis
genoten Gods (El. 2:19) en mogen de namen dragen, die eerst alleen aan Israël waren voorbehouden: een 
uitverk<xen geslacht, een koninklijk priesterschap, een heilige natie, een volk Gode ten eigendom (1 Petrus 
2:9) . ZIJ komen met In de plaats van Israël, maar erbij. De kerk - in de betekenis van de gelovigen uit de vol
ken - _hangt aan de gelovige 'rest' uit Israël. Door het leven uit Gods heil in Jezus Christus mogen de gelovi
gen uit de volken (het ongelovige) Israël tot jaloersheid wekken. 
We menen dat deze enkele lijnen voldoende zijn om te kunnen zeggen, dat Gods verbond met Israël niet is 
opgezegd. Dat is precies de reden , dat ons deputaatschap destijds in het leven is geroepen. Anderzijds is 
het volstrekt duidelijk, dat Christus 'de weg, de waarheid en het leven' is, niet alleen voor de volkeren, maar 
óók en niet mind.er voor Israël. God heeft in de eerste plaats voor Israël Christus doen opstaan uit de doden 
en Hem tot lsrael gezon~en, om hen te zegenen door een ieder van hen af te brengen van zijn boosheden 
(Hand. 3:26). Daarom bliJft het onze opdracht om in de ontmoeting met Israël - in alle ootmoed en beschei
denheid : getuigenis af te legg_en van de_ onwankelbare trouw van God, die niet gegrond is en niet gegrond 
kan z1Jn in onze trouw, maar In Hem, die de zonden der wereld gedragen heeft. We zullen als kerk niet 
mogen zwijgen over de Christus der Schriften, die wij zelf van Israël hebben ontvangen als de grond van ons 
bestaan en de bron van ons leven. Als kerk uit de volken past ons de verwondering over Gods genade. En 
met schaamte moeten we in dit jaar van de vijftigjarige herdenking van de bevrijding van Nederland en heel 
Europa uit de nacht van de nazi-terreur erkennen dat wijzelf vaak en in velerlei opzicht tekort zijn geschoten 
1n geloof en gehoorzaamheid. Zo, in alle ootmoed, kunnen we toch niet anders dan Israël herinneren aan 
zijn roeping te leven in het verbond van God met Abraham, dat in Christus niet is beëindigd, maar tot vervul
ling gekomen. 
Geve God, dat - wanneer wij metterdaad de blijvende verkiezing van Israël erkennen, en dus breken met 
een geschiedenis van anti-judaïsme en alle gevolgen ervan - er een toenadering tot stand mag komen, die 
daardoor gekenmerkt wordt dat kerk en Israël zich samen verwonderen over Gods genade in Christus. 

5. Voorllchting 

5. 1 Commissie Vorming en Toerusting 
Een viertal deputaten vormt samen de Commissie Vorming & Toerusting. Deze commissie dient het depu
taatschap met voorstellen inzake voorl1cht1ng over ons werk naar de kerken toe. Op verschillende manieren 
trachten we de kerkleden meer bewust te maken van de roeping der kerk t.a.v. Israël. Ook zoeken we naar 
mogelijkheden de betrokkenheid van de gemeenten bij het werk van ons deputaatschap op peil te houden 
dan wel te vergroten. De volgende activiteiten zijn in dit opzicht ontplooid: 

5.1.1 . Tournee 
In elk seizoen houdt drs. H.M. van der Vegt een tournee door de kerken. Op deze wijze kunnen de 
kerken rechtstreeks over het werk van onze lsraëlpredikant worden geïnformeerd. Nadat de vorige 
tournee aan het begin van het seizoen was gehouden (in september 1992) vond de volgende plaats in 
januari 1994. De tournee is goed gevuld met spreekbeurten. Uit de volle breedte van ons kerkelijk 
leven blijkt er belangstelling te bestaan voor deze rondgang door de kerken. Bij de spreekbeurten is 
zoveel mogelijk een deputaat uit de betreffende particuliere synode aanwezig. 
De volgende tournee is gepland voor oktober 1995, en draagt een bijzonder karakter. Drs. Van der 
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Vegt hoopt deze samen met zijn opvolger drs. C.J. van den Boogert te vullen, zodat deze tournee in 

het teken zal staan van afscheid en kennismaking. Het thema: de dienst der verzoening , zal door 

beide predikanten worden belicht vanuit de Schrift en vanuit de praktijk. 

Tijdens de vorige tournee zijn twee studiedagen gehouden voor predikanten waar de thema's twee

wegenleer en verzoening werden behandeld. Voor de studiedag van dit jaar staat als onderwerp op 

het programma: het tegoed van het Oude Testament volgens de gedachte van K.H. Miskotte. 

5. 1.2. Lectuurpakket . . 

In 1992 is een lectuurpakket aan de predikanten gezonden met als inhoud een studie van dr. T. 

Brienen in de serie Verkenning & Bezinning over 'De plaats van Israël in de Homiletiek en de predi

king' en een preekschets over Handelingen 15:19-21 door dr G.C. den Hertog. In 1993 bevatte het 

lectuurpakket een preekschets van prof. dr M. Boertien over Jesaja 63:7-9, alsmede het studie-rap

port ' Ingelijfd in Israël en ten dienste van Israël'. Het ligt in de bedoeling ook dit jaar weer een pakket 

aan de predikanten te doen toekomen. 

5.1.3. Classiscorrespondent 
Deputaten houden zich voortdurend bezig met de vraag hoe we de plaatselijke kerken kunnen berei

ken. In dit kader hebben we ruime aandacht geschonken aan de figuur van de classiscorrespondent, 

zoals die in sommige classes nog bestond. In het najaar van 1994 is aan alle classes verzocht dit 

correspondentschap in te stellen dan wel te activeren. Slechts een enkele classis reageerde negatief. 

Aan het opnieuw doen functioneren van deze correspondenten ligt de overweging ten grondslag dat 

zij als contactpersonen een uitstekend middel kunnen zijn om deputaten en kerken over en weer te 

informeren. Zo kan dit correspondentschap vruchtbaar werken naar verschillende kanten. Aan de 

classes is een handleiding/taakomschrijving gezonden. Inmiddels is de eerste correspondentendag 

gehouden, waarvoor ook de secundusdeputaten uit de particuliere synodes zijn uitgenodigd. Het is 

een goed bezochte en geslaagde bijeenkomst geweest, waarop informatie over ons werk is gegeven 

en goede bezinning plaatsvond. 

5.1.4. Varia 
- Deputaten hebben een dia-klankbeeld, dat een overzicht geeft van het werk dat drs. Van der Vegt 

namens onze kerken verricht. Dit klankbeeld is ook op video te verkriJgen. Het kan bij het kerkelijk 

bureau worden aangevraagd, en met een zekere regelmaat wordt er gebruik van gemaakt. 

- Ook is er een media-koffer samengesteld. Daarin bevinden zich verschillende attributen voor Joodse 

gebruiken, zoals een kandelaar, gebedsriemen e.d. In een handleiding wordt het gebruik van de ver

schillende voorwerpen beschreven. 
- Aan de commissie Vormingswerk is verzocht in het seizoen '96/97 weer een aantal lessen aan de 

vormingscursus te mogen verzorgen over een onderwerp rondom Kerk en Israël. 

5.2. Vrede over Israël 
Als deputaten hechten we groot belang aan de uitgave van ons blad 'Vrede over Israël '. Via dit kanaal 

berichten we de kerken over allerlei zaken betreffende het deputaatschap en met name onze werker In 

Israël. Dit komt tot uiting in de regelmatig terugkerende rubriek 'Van de voorzitter' , in mededelingen over de 

werkbezoeken, in de verslaggeving van de jaarlijkse bezinningsweekenden (hiermee is onlangs een begin 

gemaakt) . Ook heeft drs. Van der Vegt regelmatig artikelen geschreven over zijn werk. Naast deze bericht

geving vanuit het deputaatschap willen we via ons blad ook bijdragen aan de bezinning op de verhouding 

kerk en Israël in onze kerken. Daartoe dienen artikelen van allerlei aard. Er zijn verschillende artikelen ver

schenen met onderwerpen uit de kerkhistorie . Maar ook een serie over het Onze Vader en het Joodse 

gebed. Een aantal nummers droeg een bijzonder karakter. Zo verscheen in september 1993 een afscheids

nummer voor prof. dr M.Boertien, die na vele jaren afscheid nam van het Israël-werk in onze kerken. En in 

oktober 1994 werd een speciaal nummer besteed aan 'De Joodse Najaarsfeesten en het Nieuwe 

Testament'. Door middel van de Schriftstudies willen we de schriftuurlijke bezinning dienen. Dit is ook een 

zeer belangrijk onderdeel van ons blad. Deze studies zijn bedoeld voor persoonlijk gebruik, maar kunnen 

ook in kringen, groepen en verenigingen besproken worden. Vandaar dat we proberen steeds vragen en/of 

stellingen aan de Schriftstudie vast te knopen. 
Uit de enquete, die enkele jaren geleden is gehouden, is ten aanzien van ons blad o.a. gebleken dat de 

lezers graag over op praktijk gerichte zaken voorgelicht willen worden. Er is gevraagd naar de betekenis van 

Joodse gebruiken en Joodse feesten. Aan dit laatste willen we in de komende jaren meer aandacht schen

ken. 
In de redactie van ons blad kwam een wijziging , doordat dr G.C. den Hertog eind 1992 terugtrad als eindre

dacteur, na bijna 9 jaar deze taak te hebben vervuld . Hij is in deze functie opgevolgd door ds. M.W.Vrijhof, 

maar blijft deel uitmaken van de redactie . 
De contacten met de drukker, Friesland Offset, in Leeuwarden zijn goed te noemen. Zoals in het financiële 

gedeelte van dit rapport naar voren komt is de oplage van ons blad momenteel ong. 25.000 stuks. In 1988 

was dit nog 18.000 stuks. Deze stijging heeft te maken met het feit dat we sinds 1989 deelnemen in het cen 

traal adressenbestand. Overigens is er nu bijna geen groei meer te verwachten. 

We merken nog op dat ons blad in 1995 40 jaar zal bestaan. Het is de bedoeling op gepaste wijze aan dit 

jubileum aandacht te besteden. 

5.3. Verkenning & Bezinning 
Deputaten melden de voortgang van de serie Verkenning en Bezinning, die wordt uitgegeven onder verant

woordelijkheid van een redaktie , bestaande uit vertegenwoordigers van Kerk en Israël-instanties van de 

Ned.Herv.Kerk, de Gerei.Kerken en de Chr. Gerei. Kerken. Onze dr. T. Brienen is hiervan voorzitter en dr. 
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G.C. de~ H_ertog volgde in 1993 prof.dr. M. Boertien als lid op, nadat deze 6 jaar aan dit werk had deelgeno

men. W1J zIJn dankbaar voor alles, wat prof. Boertien voor deze serie heeft kunnen doen. 

Sedert 1990 verschijnen jaarlijks twee boekjes van ongeveer 80 bladzijden. Hierin wordt aandacht besteed 

aan ontwikkelingen in de herbezinning op de betekenis van de relatie tussen Kerk en Israël op de verschil

lende theologische deelgebieden en van de kerkelijke praktijk in een brede zin van het woord. De uitgave 

ervan komt geheel voo_r rekening van de Uitgeversmij . J.H. Kok te Kampen. 

De taak va~ de_ redaklle bestaat in redactionele begeleiding van de serie, terwijl de auteurs uiteindelijk ver

antwoordelijk zIJn voor de inhoud. Van het deeltje van dr. T. Brienen 'Leren in Jodendom en Christendom' 

verscheen in 1992"een tweede _druk. Va~ zijn hand_ ver~chee_n in 1993 'De verk?,ndiging in het juiste spoor. 

De plaat_s van lsrael"m de_ Hom1let1ek en mde predIk1n9 . Dit Jaar zal nog versch1Jnen 'Christenen en Joden. 

Theolo91sche herorientat1e in _ de verhouding tot het Jodendom. _Een vervolgstudie van de Evangelische 

K1rche In Duitsland. Vertaald, ingeleid en van een nawoord voorzien door ds. Astrid Fiehland-van der Vegt 

en drs. Rien van de_r Veg_t'. Hiernaast verschenen deeltjes over Israël in de liturgie, in de kerkelijke dogma

tiek, In de chnstolog1e en In het gesprek. Op stapel staan deeltJes over Israël in de missiologie en in de gods

dienstdidactiek. De redactie bezint zich op de formule waaronder de reeks voortgezet kan worden. 

5.4. Samenwerking met andere deputaatschappen 

De voormalige zendingssecretaris ds. J .H. Carlier, destijds tegelijk ook lsraëldeputaat en 

Evangelisat1edeputaat, heeft - op persoonlijk initiatief - op 13 mei 1986 een vergadering bijeengeroepen van 

leden van de d_ne deputaatschappen, die de 'evangelieverkondiging naar buiten' als opdracht hebben. In een 

later stadium zIJn ook deputaten Hulpverlening en deputaten ADMA bij dit overleg betrokken. 

Als doelstelling gold met name: overleg over het benaderen en betrekken van de plaatselijke gemeenten bij 

het werk . Deze deputaatschappen hebben alle - naast het eigen werk naar buiten - te maken met de 

gemeenten, die het werk ~leunen, c.q. die bew~st moeten worden gemaakt van hun roeping. Het is van 

belang In dát opzicht de actIvIteIten zoveel mogelijk te coördineren. 

Gedurende ruim zeven jaar heeft dit overleg gemiddeld twee keer per jaar plaatsgevonden. Vooral de laatste 

Jaren Is daann met name ge,sproken over gemeenteopbouw; men was namelijk tot de conclusie gekomen, 

dat voor_ de betrokke_nhe1d b1J"het werk van de diverse deputaatschappen een goed functionerende gemeen

te van vitaal ~lan~ Is. TegeliJk besefte men dat dit basis-werk in de eerste plaats behoort tot de taak en de 

verantwoordeliJkhe1d van de plaatselijke kerkeraad; het komt deputaten niet toe in de rechten van de kerke

raad te treden. Bovendien is elk deputaatschap op zijn wijze bezig de gemeenten te benaderen en voor het 

werk te motiveren. 
Het overleg heeft boeiende gesprekken opgeleverd. Daarbij is ook duidelijk gebleken, dat er voor niemand 

méér te doen viel dan wat al via eigen periodieken, brieven en informatiestroom door elk van de deputaat

schappen afzonderlijk werd gedaan. 

Op de vergadering van 26 october 1993 is besloten deze vorm van overleg te beëindigen. Een tweetal vra

gen Is overgebleven: 
a. Kan een gezamenlijke jaar-agenda worden gemaakt, waarin de kerken kunnen zien wát elk van de 

deputaatschappen doet - en wannéér? 

b. Moet er een gezamenlijke brochure worden uitgegeven, of verdient het de voorkeur te denken aan een 

algemeen'. minstens maandelijks verschijnend, christelijk gereformeerd landelijk 'magazine' , waarin alle 

relevante informatie wordt samengebracht, met nu eens het accent op het werk van het ene, dan weer 

op dat van het andere deputaatschap? 

Beide_vragen hangen samen met het feit, dat de kerk diverse deputaatschappen aan het werk heeft, elk met 

een eigen opdracht en taakomschrijving . Hoe goed dit ook is, het heeft als consequentie dat daardoor het 

werk van de kerk naar buiten In een aantal los van elkaar staande vakjes is terechtgekomen. Zou het niet 

mogelijk of zelfs aanbevelenswaardiQ. zijn om 'dwarsverbindingen' aan te brengen? Deze overwegingen 

hebben ertoe geleid, dat elk van de b1J het overleg betrokkenen de suggestie heeft meegenomen naar het 

eigen deputaatschap, met het verzoek iets naar elkaar te ondernemen, zeker wanneer het gevoel zou ont

staan dat men op een_ of ander punt van beleid met 'raakvlakken' te maken krijgt. 

Ook is_ besloten de divers~ deput~atschappen ((nclusief de Vereniging voor Jeugdwelzijn) te vragen of de 

redacties van hun periodieken willen nagaan of en wát er gezamenlijk met name in publicitair opzicht 

gedaan_ kan worden. In een rappelschrijven is gevraagd de reacties vóór 1 juli 1995 kenbaar te maken. 

Onze eigen deputatenvergadering heeft uitgesproken, dat dit idee de moeite van nader onderzoek waard is 

en aan de redactie van onze periodiek Vrede over Israël is gevraagd zich hierop te bezinnen. ' 

6. Arbeidsvelden en werkers 

6. 1. Algemeen 
De achter ons liggende verslagperiode heeft in het teken gestaan van het naderend afscheid van drs. H.M. 

van der Vegt en het zoeken naar een nieuwe werker. In dat kader zijn er in oktober 1993 en in januari 1995 

werkbezoe_ken gebracht aan drs. Van der Vegt, waarbij de nodige afspraken zijn gemaakt over de beëindi

ging van zIJn werk. De resultaten van die besprekingen zijn in dit rapport verwerkt. 

Nad'.31 de Qenerale synode van 1992 ons toestemming gaf uit te zien naar een opvolger voor onze huidige 

lsrael-pred1kant, hebben deputaten zowel via De Wekker als ook in een persoonlijke brief aan alle predikan

ten van onze kerken (beneden de zestig jaar) de a.s. vacature onder de aandacht gebracht. Op deze oproe

P!3n kwam één reactie bij deputaten binnen. In het gesprek met drs. C.J. van den Boogert, en later ook met 

ZIJn echtgenote, bleek dat dit echtpaar het als een roeping zag om dit werk op zich te nemen. Inmiddels 

heeft de gemeente Zierikzee, bereid g~vonden_ om ditmaal als zendende kerk op te treden, een beroep op 

drs. Van den Boogert Uitgebracht, en h1J heeft dit beroep aangenomen. De datum van de bevestiging is vast

gesteld op D.V. vrijdag 15 september 1995. 
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Dat houdt evenwel niet in, dat de fam. Van den Boogert onmiddellijk naar Je_ruzaler,n kan vertrekken. Wel ligt 
het in de bedoeling, dat drs. Van den Boogert het eerste jaar voor een deel In lsrael zal doorbrengen. H11 zal 
er de Ulpan (de taalcursus modern hebreeuws) gaan volgen en de contacten, die drs. Van der Vegt reeds 
had, onderhouden, maar daarnaast zal er voorbereidende studie moeten gedaan worden, die heel goed 1n 
ons land kan plaatsvinden, en verder achten deputaten het een goede gedachte drs. Van der Vegt en drs. 
Van den Boogert in een gezamenlijke afscheids/kennismakingstournee dit na1aar de kerken te l_aten rond
gaan. De laatste maanden van dit jaar zijn voor voorbereidende studie bestemd, en begin 1anuan 1996 - zo 
ligt in de bedoeling - zal drs. Van den Boogert de taalcursus in Israël gaan volgen. Deze inwerkroute 1s mede 
ingegeven door het feit dat de jongste kinderen van drs. en mevr. Van den_ Boogert vooqaar 1996 eindexa
men VWO hopen af te leggen . Niettemin menen deputaten dat deze 1nvull1ng_ van de 1nv.:erkpenode geheel 
verantwoord is, en dat er een goed evenwicht is aangebracht tussen voorbereidende studie en toerusting en 
continuïteit van het werk in Israël. Het ligt in de bedoeling dat de familie Van den Boogert D.V. medio 1996 
naar Israël vertrekt. 
Voor wat de toekomstplannen van drs. Van der Vegt betreft kunnen we u meedelen, dat de familie Van der 
Vegt deze zomer hoopt terug te keren. Gaarne zal drs. Van der Vegt D.V. per 1 oktober a.s. een beroep 
vanuit de kerken in overweging nemen . 

6.2. De toekomst van het werk 
De terugkeer van de fam. Van der Vegt en de uitzending van de fam. Va_n den Boogert heeft - hoe kan het 
ook anders - bij deputaten geleid tot de vraag of de taakstelling van de nieuwe werker dezelfde kan z11n als 
die welke voor drs. Van der Vegt gold en geldt. In ons rapport aan de generale synode van 1992 hebben we 
gememoreerd, dat de taak van drs. Van der Vegt vanuit het centrale gezichtspunt van de 'dienst der verzoe
ning' is opgezet. In de verslagperiode is over _de _bijbelse betekenis van dit wezenskenmerk _van de dienst 
van het Evangelie verder doorgedacht, en het ligt In de bedoeling in septembe_r op een bez1nmngsweekend -
in aanwezigheid van drs. Van der Vegt en drs. Van den Boogert - over de b11belse achtergrond" e_n de con
crete invulling ervan verder met elkaar te spreken. Een en ander houdt In, dat de taakomschnJvlnQ pnnc1-
pieel niet wordt bijgesteld, maar wel opnieuw aan de Schrift geijkt en afgestemd op de actuele s1tuat1e 1n de 
relatie van kerk en Israël. 

6.3. Contacten met kerken en christenen 
In de afgelopen jaren heeft ds. Van der Vegt - in het kader van de 'dienst der verzoening' - contacten onde_r
houden met plaatselijke kerken in Israël, teneinde ook daar het besef te wekken of te v~rsterken dat God z11n 
verbond met Israël niet verbroken heeft, zodat men zich als kerk In de plaats van lsrael zou mogen en_ kun
nen stellen. Deze arbeid is wezenlijk, omdat dit besef in de palestijnse kerk in Israël en_ de_bezette gebieden 
- evenals trouwens ook verder in het Midden-Oosten - de wind tegen heeft. De 1dent1f1cat1e van arabier- en 
moslim-zijn wordt sterker, zodat de christenen onder .de verdenking komen .te staan dat _zij _niet echt l:'ale
stijns / arabisch zijn. Ten gevolge van deze ontwikkeling emigreren veel chnstenen, .. en zIJ die achterbl11ven 
staan niet erg open voor een herziening van hun visie op de kerk als het nieuwe _lsrael, en het_volk_ lsrael als 
door God verworpen. Het is voor ons en onze werker een zaak van rechtvaard1ghe1d en chnsteliJke bewo
genheid oog te hebben voor de moeilijke positie waarin christenen in het Midden-Oosten verkeren, zon_der 
dat dat in mindering mag komen op de principiële en practische erkenning van de eigen plaats van lsrael 1n 
Gods verkiezing. 
Daarnaast zijn er in Israël ook christenen, afkomstig uit Nederland en andere west-europese landen. Drs. 
Van der Vegt is actief betrokken bij een aantal activiteiten, dat ten behoeve van deze m_ensen plaatsvindt: 
1. Regelmatig organiseert hij bijeenkomsten voor 'volunteers': (meestal) Jongeren, die voor een _bepaalde 

periode naar Israël komen om als verpleegkundige of In een kibboets t_e werken. Op_ deze b11eenkom
sten eet men gezamenlijk, men maakt een uitstapje, doet met elkaar b1JbelstudIe of luistert naar en dis
cussieert met een uitgenodigde spreker. Deze activiteit beperkt zich tot nederlands sprekende volun
teers maar strekt zich wel uit tot leden van alle protestantse kerken. Drs. Van der Vegt doet dit werk ook 
med~ op verzoek van Vier-Moderamina, en hij legt van tijd tot tijd ook verslag af van zijn werk. . 

2. Minstens eenmaal per maand - maar in het toeristenseizoen veel vaker - ga_at drs. Van der Vegt voor_ 1n 
nederlandstalige kerk diensten in St Andrew's Church in Jeruzalem. Het 1mt1at1ef hiertoe Is 1n het mid
den van de jaren tachtig genomen door dr G.H. Cohen Stuart, en drs. Van der Vegt Is van meet af aan 
erbij betrokken geweest. Na het vertrek van dr. Cohen Stuart heeft drs. Van der Vegt, in samenwerking 
met een steuncomité, deze diensten alleen voortgezet. Wel Is een bnef uitgegaan naar predikanten die 
met een groep naar Jeruzalem hopen te komen, met het verzoek of zij bereid zijn in de dienst daar voor 

~~~- . .. . . .. 
3. Op verzoek van de Fraternity, een werkgemeenschap van chnsteliJke theologen die In lsrael leven en 

werken, houdt drs. Van der Vegt spreekuur voor christelijke studenten aan de Hebreeu:,vse Umvers1t_e1t. 
Verder organiseert hij in samenwerking met anderen lezingen ~oor deze studenten, die op deze w11ze 
enige contacten krijgen in christelijk Jeruzalem en enige toerusting ontvangen op het veld van de Joods
christelijke relatie . 

4. Drs. Van der Vegt neemt ook deel aan de reeds genoemde Fratern_ity, die van tijd tot tijd. ook een soort 
'jaarboek' - Immanuel - met studies op het terrein van de ontmoeting van kerk en lsrael het licht doet 
zien. 

6.4. Contacten met joodse instanties en organisaties . . . 
Een belangrijk zwaartepunt van het werk van drs. Van der Vegt Is uiteraard het _contact met Joden. Naast de 
dagelijkse contacten, waarvan de betekenis met onderschat moet worden, zI1n er ook enkele platforms, 
waarop onderlinge ontmoeting plaatsvindt. . . . 
1. Als eerste noemen we de Rainbow-groep, waarvan drs. Van der Vegt als secretaris optreedt. Dit 1s een 

reeds jaren lang bestaande gespreksgroep, voornamelijk bestaande uit academici van joodse en christe-

1 
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lijke huize. Deze specifieke samenstelling biedt mogelijkheden voor een ontmoeting op niveau, waarbij 
men niet voortdurend gehinderd wordt door vooroordelen , voortvloeiend uit een onkritisch denken. 
Anderzijds houdt de samenstelling ook een beperking in: het is niet gezegd dat wat hier besproken wordt 
ook doorwerkt naar 'the man in the streel' . 

2. Bnei Avraham. Dit is een groep van - vooral jonge - joden en christenen, die samenkomt met het doel bij
belse thema's te bespreken. 

3. lsrael lnterfaith Association. In deze organisatie ontmoeten joden, christenen en ook moslims elkaar. In 
ons vorige rapport berichtten we u, dat drs. Van der Vegt de nodige inspanning heeft besteed aan deze 
organisatie, die in Jeruzalem gevestigd is, maar een uitstraling in gespreksgroepen, projecten e.d. door 
heel het land heeft. Ook in de afgelopen verslagperiode is hij betrokken geweest bij het ontwikkelen van 
programma's, die het uitgangspunt vormen voor allerlei activiteiten op landelijk en plaatselijk niveau. 
Gezien de toegenomen spanningen tussen joden en palestijnen wordt het belang van dit werk alleen 
maar groter. 

6.5. Tournees 
Hierboven (in 5.1.1) schreven we al over dit onderdeel van het werk van de lsraëlwerker. We verheugen ons 
dat er steeds een goede belangstelling bestaat voor deze activiteit. Het is naar onze mening zowel voor de 
kerken als ook voor de werker van groot belang dat er op deze wijze contact onderhouden wordt. 

7. Contacten binnenland 

7.1. I.C.I. 
Het Interkerkelijk Contact Israël neemt temidden van de diverse lsraëlinstanties een eigen plaats in met 
name omdat daarin Jezus-als-Messiasbelijdende Joden via de vereniging Hadderech een plaats hebben. 
De taken die het I.C.I zich gesteld heeft zijn : 
a. uitwisseling van informatie tussen de deelnemende organen; 
b. waar mogelijk komen tot samenwerking; 
c. het bevorderen van studie en bezinning om zo bij te dragen aan de opbouw van de relatie Kerk - Israël; 
d. het uitgeven van studie en informatiemateriaal over Israël, de joodse traditie en de relatie Kerk - Israël; 
e. het bieden van een ontmoetingsplaats tussen de kerken en de Messiasbelijdende Joden. 
Over het I.C.I. valt voor wat de jaren 1992-1995 betreft het volgende te vermelden. 

7. 1. 1. Bestuurswisseling 
Ten tijde van de aanvang van de verslagperiode werd het bestuur gevormd door dr. H. Vreekamp, 
voorzitter, drs. D. Pruiksma, secretaris , en ds. H. Hirsch, penningmeester. Momenteel bestaat het 
bestuur uit: drs. J.G.K Littooij , voorzitter, ds. G.W.H. Pflaum, secretaris en ds. C. van Alten , penning
meester. 

7. 1.2. Personele unie I.C. I. / Vier-Moderamina-Overleg 
Op 21 maart 1994 werd besloten een personele unie aan te gaan met het zgn. Vier-Moderamina 
Overleg. De achtergrond van die beslissing is gelegen in het feit dat er een taakversmalling plaats
vond voor de Vier-Moderamina omdat de twee grootste kerken daarin elkaar regelmatig troffen in 
Samen-op-Weg verband. De noodzaak om vaak bij elkaar te komen verminderde daardoor, omdat 
heel wat zaken binnen het laatstgenoemde verband konden worden afgedaan . Contact met de twee 
andere kerken van Vier-Moderamina vond ook plaats binnen het I.C.I. Een samengaan met Vier
Moderamina lag derhalve voor de hand, en er werd besloten tot een personele unie: de afgevaardig
den naar de Vier-Moderamina zijn dezelfden als die ook afgevaardigd worden naar het I.C.I. Zaken 
die binnen het I.C.I kunnen worden besproken worden daar behandeld; het Vier-Moderamina orgaan 
blijft formeel voortbestaan voor die zaken waarvoor andere kerken geen zeggenschap of (financiële) 
verantwoordelijkheid dragen. 

7. 1.3. Bezinning 
Op 5 oktober 1993 werd een bezinningsdag georganiseerd met als thema de titel van een OJEC-nota: 
'Antisemitisme en groeiend nationalisme in Europa'; spreekster was mevrouw H.M. Gelderblom -
Lankhout. De genoemde nota kreeg uiteraard de nodige aandacht, terwijl de discussie zich met name 
toespitste op de aanbevelingen in die nota. Eén van de conclusies was dat de kerken al het mogelijke 
dienen te doen om het tij van opkomend antisemitisme te keren. 
Op 21 maart 1994 werd ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van het I.C.I. een studie-conferentie 
gehouden met als thema: 'De betekenis van de joodse traditie voor christenen.' Sprekers waren 
deken Schwartz, studie-secretaris van de Katholieke Raad voor Israël en drs. I.M. den Hartog, 
lsraëlpredikant van de Ned. Herv. Kerk. 

7. 1.4. Informatie 
In de afgelopen periode werden twee folders opnieuw bewerkt: de nrs. 1 en 2: 'Israël, niet alleen een 
staat' en 'Het land Israël'; andere titels zijn in bewerking. Er is veel vraag naar deze vouwbladen. 

7. 1.5. Studie 
Eind 1993 werd door de stichting CoME (Communication Middle East; houdt zich bezig met het orga
niseren van studieseminars naar Israël en het organiseren van ontmoetingen tussen studenten in het 
Midden-Oosten) contact opgenomen met het I.C.I. , waarin de vraag werd gesteld of het I.C.I. bereid 
was tot samenwerking met CoME bij het organiseren van studie-seminars. Besloten werd tot samen-
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werking onder stringente voorwaarden, zodat bijvoorbeeld niet CoME zelf gesubsidie_erd wordt, maar 

slechts specifieke projecten bij de voorbereiding waarvan het I.C.I. betrokken moet zI1n. of worden_. Zo 

kon in januari 1995 weer een studieseminar plaatsvinden met als thema: 'Tolerantie en religieus 

fanatisme in jodendom, christendom en islam'. 

7.2 Vier-moderamina-overleg 
Op bescheiden wijze heeft in de afgelopen verslagperiode het 'vier:moderamina-overleg' (4M) plaatsgevon

den: slechts tweemaal is vergaderd. Door de vier In dit gremium zIltIng hebbende kerken (de Nederland5.e 

Hervormde Kerk, de Gereformeerde Kerken, de Christelijke Gereformeerde Kerken en de Bond van VriJe 

Evangelische Gemeenten) is over en weer informatie verschaft over de voortgang van het werk met betrek

king tot Israël. .. 
- Na beëindiging van het contract met dr. G.H. Cohen Stuart per 31 augustus 1993 - medio 1994 keerde h1J 

naar Nederland terug - heeft de Hervormde Raad een nieuwe bladzijde opgeslagen. Er is geen permanen

te werker/adviseur meer in Jeruzalem, maar de nieuwe Israël-predikant, mevr. drs. I.M . den Hartog, 

bezoekt van tijd tot tijd Israël, en daarnaast ook andere plaatsen In en buiten Europa, waar veel Jode_n 

wonen. Verder heeft zij als taak te werken aan verbreding en verd1ep1ng van de betrokkenheid met Israël 

in ons land. . 
- Vanuit onze kerken is op voorzittersniveau overleg geweest over de voortgang van de nederlandstalige 

kerkdiensten in de St. Andrew's Church in Jeruzalem. 
Door het Samen-op-weg-proces is Vier-Moderamina als _overlegorgaan voor twee - de grootste - v_a~ de vier 

kerken eigenlijk overbodig geworden. Het voorste( om V1er-ModeramIna en ICI _ineen te schuiven 1s 1nzover

re overgenomen, dat er een personele dwarsverbinding tussen beide organen Is gelegd: dezelfde afg~vaar

digden hebben zitting in zowel het ene als het andere gremium. Het I.C.I. heeft laten weten met de nieuwe 

structuur accoord te gaan. . . 
Ons deputaatschap wordt momenteel in zowel Vier-Moderamina als I.C.I. vertegenwoordigd door de predi

kanten C. van Alten en H. Biesma. Ds. Van Alten maakt deel uit van het moderamen van I.C.I. Ds. B1esma 

overlegt desgewenst na de I.C.1.-vergadering over eventuele 4M-zaken. Daarbij zijn te noemen: 

- coördinatie van het werk in Israël (o.a. het vrijwilligerspastoraat) ; . . 

- de contacten met dr. G.F. Willems In België, lid van de Verenigde Protestantse Kerk van België en leider 

van het lnstitutum die op wetenschappelijke wijze door middel van lezingen en publicaties het Israël-werk 

onder de aandacht van zijn landgenoten probeert te brengen; 

- de financiële aspecten van de terreinen waarop wordt samengewerkt. 
De financiën van I.C.I. en Vier-Moderamina blijven gescheiden. Na twee jaar - in september 1995 - zal vol

gens gemaakte afspraak bezien w_ord9.n of deze structuur in de. praktijk vold?EltHoewel wij met deze nieuwe 

structuur instemmen, is nog ondu1deliJk hoe dit Vier-moderamina-overleg zich In de toekomst zal ontwikke

len. 

7.3. OJEC .. I 
Er hebben zich binnen het Overlegorgaan van Joden en Christenen in Nederland in de afgelopen t1Jd noga 

wat wijzigingen voorgedaan. Had dr. S. Schoon, sinds de oprichting in 1981 voorzitter van het_OJEC, op 1_2 

november 1992 zijn voorzitterschap overgedragen aan _dr. H. Vreekamp, deze moest op medisch advies 1n 

1994 zijn functie neerleggen; thans fungeert drs. D. Pru1ksma als voorzitter. Ook mw. M. Th_. Kunstena_ar, als 

algemeen secretaris eveneens sinds de oprichting aan het OJEC verbonden, trad terug In 1992; ZIJ werd 

opgevolgd door mw. H.M. Gelderblom-Lankhout. In april 1994 trad de Algemene Do_opsgez1nde 

Broederschap toe tot het OJEC. Ds. A.G. van Gilse vertegenwoordigt haar In het bestuur. Vanuit ons depu

taatschap heeft tot nu toe dr. T. Brienen zitting in he_t bestuur; hij n_eemt volop deel aan de werkzaamheden 

en besprekingen binnen dit orgaan en heeft er een eigen plaats en inbreng verworven ._ . .. 

Jaarlijks wordt een OJEC-theologenconferentie gehouden. In de afgel_open Jaren .9Ing het res(lect1eveliJk 

over: De controverse voorbij? ; Kerk, Jodendom en de staat lsrael - een ?liJvend spanningsveld?; 

Nationalisme en verdraagzaamheid. Sprekers uit binnen- en buitenland werden hiervoor u1tgenod1gd zoals 

A.F. Kuiper, Channa Safrai , lgnatz Bubis. 
Ook zijn verschillende Open Avonden belegd voor vrienden van het OJEC. Allerlei thema's kwamen aan de 

orde als: 
Tora en Evangelie: Binding of scheiding?; . . 
Vreemden of Buren? Twaalf jaar OJEC - kennen Joden en Christenen elkaar nu dus?; Op zoek naar nieuwe 

gemeenschappelijkheid; 
Relatie Vaticaan-Israël. 
Uit onze kring maakte dr. T. Brienen eenmaal deel uit van _het forum van cleze avonden. . 

In de OJEC-serie verscheen het tiende en laatste deellJe In de gebru1keliJke vorm met verschillende auteurs 

uit joodse en christelijke kring onder de titel 'Bedreiging of verrijki~g? De ontmoeting joden en chris~enen in 

Europa en Israël'. Hierin verzorgde drs. H.M. van der Vegt een b1Jdrage over de ontmoeting_ In lsrael onder 

de titel: Dialoog als attractie voor voorbijgangers? In 1993 kwam het eerste deel van een nieu~e reeks uit 

onder de formule dat een tekst die in de ontmoeting tussen Joden en christenen een belangriJke rol heeft 

gespeeld, van co(nmentaar wordt voorzien door een joodse en een christelijke auteur. Zo ~erscheen in 1994 

'Confrontatie. Over de basis en de grenzen van het gesprek tussen Joden en christenen . De tekst 1s van 

Joseph B. Soloveitchik en het commentaar van N. Solomon en R. Munk. 
De Commissie voor Maatschappelijke en Politieke Ontwikkelingen (COMPO) heeft een tweede_ nota ~epro

duceerd over 'Antizionisme en Antisemitisme', die voor commentaar aan de aangesloten instellingen 1s _ver

zonden en door ons deputaatschap besproken zal worden. Het volgende thema, dat door de comm1ss1e 

wordt besproken, is 1undamentalisme'. . . . . 
In de OJEC-Periodiek wordt voortdurend op beknopte wijze presentatie gegeven van de actIvIteIten van het 

OJEC, terwijl er ook artikelen van informatieve en meningsvormende aard verschijnen. 
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In 199_3 stuurde het OJEC brieven over het klooster Auschwitz aan de Poolse ambassadeur en aan hoog

waard1ghe1dsbekleders van de Rooms Katholieke Kerk. In deze brieven drong het OJEC er bij de geadres

seerden op aan _,ets te doen aan de steeds weer uitgestelde verhuizing van het klooster, dat op het terrein 

van het voormalige concentratiekamp Auschwitz-Birkenau staat. Uiteindelijk is besloten dit klooster te ver

plaatsen naar een andere lokatie. 
Ook in de afgelopen d_rie jaren _was de werk~roep 'Jodendom in de godsdienstige vorming', waarin ds. c. 
van Alten op persoonliJke lltel zIttIng had, actief. Er werden conferenties belegd voor onderwijzers en cate

cheten ter bespreking va~ h.et_ herziene materiaal over 'Lesgeven over het Jodendom'. De 'Richtlijnen voor 

Jodendom en Catech_ese _zI1n In _het Hongaars vertaald en in Hongarije verspreid. Mede hierdoor en vanwe

ge het herlevend antIsemItIsme In Oost-Europa is er vanuit deze werkgroep een nieuwe werkgroep in het 

leven ~eroepen nl . de Werkgroep voor Midden- en Oost-Europa, die de relatie met de organen voor joden 

en chnstenen In dit deel van Europa zal gaan onderhouden. 

Op 16 maart 1992 werd voor het eerst een inspraakavond gehouden voor de vrienden en vriendinnen van 

het OJEC. Bestuu_rsleden en leden van de werkgroepen van het OJEC traden in gesprek met hen over aller

lei onderwerpen die het werk van OJEC en de relatie van Kerk en Israël raken. 

8 april 1993_werd de_ Stichting Vrienden van_ La Benevolencija Sarajewo opgericht, waarin het OJEC partici

peert. De St1cht1ng biedt hulp aan de bevolking van Sara1ewo, die door de lange belegering in een crisissitu

atie was geraakt. In Sara1ewo zelf weten de Joden hulp te bieden aan alle inwoners, ongeacht hun nationali

teit. Dit werk wordt door de verschillende bevolkingsgroepen zeer gewaardeerd. 

Tenslotte kan gerapporteerd worden, dat het OJEC eind 1994 besloten heeft zich in 1995 te bezinnen op de 

vraag, hoe het verder moet. 

7.4. CCK-Nes Ammim 
De _gedachte ac_hter het dorp Nes Ammim_ (Banier der Natiën) in Israël is dat dit dorp een teken zal zijn van 

chnstenen die zich solidair_tonen met lsrael. Door een eigen nederzetting (een moshav) te bewerken, probe

ren chnstenen da_adwerkeliJke verbondenheid met Israël te tonen. In de directe omgeving van Nes Ammim 

liggen ook verschillende Arabische dorpen. Ook met die dorpen bestaan goede contacten. 

Onze kerken dragen voor Nes Ammim geen bestuurlijke of financiële verantwoordelijkheid. Wel zijn deputa

ten vertege~_woordigd in twee adviesorganen die zich vooral richten op identiteit en pastoraat. Twee leden 

van h_et lsraeldeputaatschap, _de brs. Slofstra en Vree hebben zitting in de Contactcommissie Kerken en Nes 

Amm1m (CCK) en de Internationale Theologische Kirchliche Kommision (ITKK). 

Van october 1991 tot october 1992 had Nes Ammim geen eigen predikant. In opdracht van deputaten, en in 

overleg met d~ CCK en _ ITKK, heeft drs. H.M. van der Vegt toen consulentswerk verricht. Veel waardering 

was er voor zI1n verkond1g1ng en pastorale arbeid. In het najaar van 1992 werd door de Gereformeerde Kerk 

dr,s. G.J. Schüssler benoemd tot predikant van Nes Ammim; deputaten zijn dankbaar goede berichten over 

z11n werk te ver~emen. De_ Duitse Kerken benoemden ds. W. Grieb als 'Studienleiter' en vorig jaar ds. A. 

Laqueur. Ds. Grieb rondt binnenkort zij~ taak af. De _'Studienleiter' verzorgt een uitgebreid studieprogramma 

voor bewoners en be.zoekers. Ds. Schussler richt zich vooral op pastoraat, verkondiging en bezinning. De 

opkom5.t In de kerkdiensten van b_ewoners met uiteenlopende achtergronden is goed te noemen. Er zijn 

twee b1Jbelstud1egroepen, een Duitse en een Nederlandse. Momenteel kent Nes Ammim ongeveer 120 

1nv,mners, zo'n 20 van _hen zijn kinderen. Het is een internationaal gezelschap: veel Nederlanders, een aantal 

Duitsers en mensen uit diverse andere landen. 

ln_de afgelopen jar9.n zijn er steeds financiële problemen geweest. Bij de opzet van de kibboetz hoort econo

m1sch_e onafhankeliJkhe1d. Daarvoor Is er een rozenkwekerij , timmerfabriek, avocadoplantage en hotel-/con

ferent1eaccor,n_odat1e. Om de financiële basis te verbeteren is opnieuw een manager aangetrokken, dhr. J. 

Montsma. H11 Is hard aan het werk om de diverse bedrijfsonderdelen weer rendabel te maken. Onder zijn lei

ding zal terwille van de continuïteit op de wer~vloer het aantal vrijwilligers drastisch worden teruggebracht. In 

hun plaats zuUen "".8,rknemers u1t_de omgeving worden aangetrokken. Dit zal een tijdelijke maatregel zijn. 

Wanneer het f1_nanc1ele draagvlak Is verbeterd, kunnen weer meer vrijwilligers worden geplaatst. 

B11 de economische opbouw van Israël speelt Nes Ammim allang geen rol van betekenis meer. Niettemin is 

de presentie van christenen, die bereid zijn in Israël te wonen en te werken, nog altijd heel belangrijk. Bij de 

pla~_nen voor de toekomst wordt ook gedacht aan een uitbreiding van de vormingsactiviteiten zoals seminar

fac1hte1ten en 2'.weekse basiscursussen voor jongeren en ouderen. Verder wordt gedacht aan het aanbieden 

van accomodatie voor mensen die enige tijd in het mooie dorp willen doorbrengen en aan participatie in dia

conale proJekten. 
Belangr!jk voor de toekomst van het dorp Nes Ammim is dat de oorspronkelijke functie centraal blijft staan: 

chnstehJk centrum van bezinning, goede contacten met inwoners van Israël en vooral een teken van christe

lijke solidariteit met het Joodse volk. 

7.5 Bezinningscomité Zicht op Israël 
De ~ontacten met ~et ~ezinningscomité Zicht op Israël beperken zich tot incidentele samenwerking op het 

gebied van EO-rad1olezingen en de organisatie van lsraëlseminars. In het najaar van 1993 werd een studie

reis geor~aniseerd over het thema 'Verzoening en omkeer in de relatie van kerk en Israël'. Afgelopen januari 

heeft opnieuw een stud1ere1s plaatsgevonden over het thema 'Woestijn en openbaring'. 

8. Christian Wittness to lsrae/ 

De generale_ synode 1989 droeg <;>ns op om na te gaan of vruchtbaar contact mogelijk zou zijn met de orga

nisatie CWI inzake ons werk. Het Is ons uit correspondentie met deze organisatie gebleken, dat CWI over de 

hele wereld werkt, en in Israël vooral via ds. Baruch Ma'oz in RishonleTsion. 

Wat het wereldwijde werk van CWI betreft ligt samenwerking om verschillende redenen niet voor de hand. 
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We wijzen er ten eerste op, dat CWI een particuliere organisatie is, terwijl onze benadering heel bewust en 

principieel kerkelijk is. Het is ons bekend dat de samenwerking van de Free Reformed Churches met CWI 

zich slechts beperkt tot de verlening van financiële steun. Daarnaast moeten we ons als deputaatschap van 

een kleine kerkgemeenschap zonder vrijgestelde in Nederland beperken in onze activiteiten, zodat uitbrei

ding van onze werkzaamheden practisch uitgesloten is. Nu besloten is ons werk in Jeruzalem te continueren 

willen we ons op deze stad en naaste omgeving concentreren. Tenslotte is er ook nog een principiële reden 

om geen samenwerking te zoeken met CWI in Israël in de persoon en gemeente van ds. Baruch Ma'oz. 

Toen de deputaten, die in 1993 een werkbezoek aan Israël brachten, een kerkdienst in de gemeente van ds. 

Ma'oz bijwoonden, waarin hij zelf voorging, en na afloop een gesprek met hem hadden, is hun gebleken dat 

hij in zijn benadering een andere lijn volgt dan die onze kerken sinds het begin van het werk daar op goede 

gronden in acht hebben genomen. Hij staat scherp afwijzend tegenover de joodse traditie en is niet geneigd 

ook naar het huidige, levende Israël te luisteren. Verder wijzen we ook nog op het practische gegeven dat 

zijn gemeente voor een groot deel uit - joodse en vooral ook niet-joodse - immigranten van de voormalige 

Sovjet-Unie bestaat, bij wie de verbondenheid met het jodendom niet of nauwelijks leeft. 

Wij adviseren u dan ook, om - gelet op de verschillende aanpak en onze beperkte mogelijkheden - ons niet 

op te dragen een nauwere samenwerking met deze organisatie aan te gaan. 

9. Bezinnings- en toerustlngsbudget 

Deputaten ontvangen incidenteel gelden uit nalatenschappen. In de testamentaire beschrijving wordt in het 

algemeen alleen de naam van ons deputaatschap genoemd; specifieke doelen worden meestal niet opgege

ven. Nu kunnen uiteraard de hieruit voortvloeiende bedragen niet dienen om 'gaten' in de begroting te dek

ken of een ruimer uitgavenpatroon dan door de generale synode is geauthoriseerd te financieren . Boeking 

ten gunste van de rekening van baten en lasten zou betekenen dat de facto de ontvangen gelden indirect 

ten gunste van de kerken komen, immers door het betere resultaat kan de omslagnorm omlaag (verwezen 

wordt ook naar de gehanteerde vermogensnorm). Dat is de achterliggende reden dat in 1992 gelden uit een 

nalatenschap zijn gepassiveerd. Per 31 december 1994 is het hiermee gemoeide bedrag opgelopen tot ca. 

f 47.000. In overleg met deputaten Financiele Zaken is met ingang van 1993 de boekingswijze veranderd in 

dier voege dat gelden uit nalatenschappen direct ten gunste van de rekening van baten en lasten worden 

gebracht. In 1993 en 1994 betrof het gelden uit nalatenschappen tot een bedrag van ca. f 38.000. Het ver

zoek van deputaten is nu of het is toegestaan de gelden uit bovengenoemde nalatenschappen (totaal ca. 

f 85.000) en gelden uit toekomstige nalatenschappen te mogen besteden aan specifieke projekten die ver

band houden met het werk van deputaten. 
De opzet van deputaten is niet om de reserves intact te laten (en dus alleen de rente-inkomsten aan te wen-

den voor de uitgaven), maar om projekten te financieren tot de reserves zijn uitgeput. 

Deputaten willen ten aanzien van de besteding van de gelden onderscheid maken tussen projekten in 

Nederland (met het accent op bezinning en toerusting) en in Israël (met het accent op de dienst der verzoe

ning, zoals het werk van deputaten aldaar kan worden gekarakteriseerd). 

Voorbeelden van projekten in Nederland: 
- het laten verschijnen van een boekje door de redaktie van Vrede over Israël in 1996 ter gelegenheid van 

het 40-jarig bestaan van deze periodiek: de inhoud van deze uitgave zal betrekking hebben op het werk 

van deputaten en op vragen betreffende de betekenis van lsrael voor de kerk. De gedachten gaan uit naar 

een boekje, zoals ook door Zendingsdeputaten is uitgegeven in 1988/89 ter gelegenheid van 60 jaar zen

ding van de Chr.Geref. Kerken; een soortgelijk boekje werd in september 1994 uitgegeven door deputaten 

Hulpverlening Binnen-en Buitenland ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van dit deputaatschap. 

Omdat de hieraan verbonden kosten het normale budget te boven gaan is de uitgave van dit boekje, voor

zover de kosten hoger zijn dan een dubbel-nummer, als projekt opgevoerd. 

- het uitgeven van bezinnings- en voorlichtingsmateriaal voor gemeenteleden. 

- het verstrekken van beurzen aan theologische studenten uit Apeldoorn om hen in staat te stellen deel te 

nemen aan seminars in lsrael voor de periode van een maand. Deze seminars worden georganiseerd 

door de Stichting Communication Middle East in Bergen(NH) en Jeruzalem. Het doel is de studenten in 

het land lsrael kennis te laten maken met de studie van de judaica (bronnen van de Joodse godsdienst). 

Voorbeelden van projecten in lsrael: 
- lnterlaith: een organisatie die bestaat uit vertegenwoordigers van verschillende godsdiensten en die zich 

ten doel heeft gesteld door middel van bezinning de gespannen relatie tussen de godsdiensten in lsrael te 

verbeteren. 
- in Nes Ammim is financiele ondersteuning nodig voor het studieprogramma van kort- en langverbanders. 

- Oz ve Shalom: in het stadje Ramle, waar Joden en Arabieren (zowel moslims als christenen) wonen is een 

zogenaamd 'Open House'-projekt waar wordt gewerkt aan de verzoening tussen de verschillende bevol

kingsgroepen. Een van de initiatief-nemers is de Joods-orthodoxe-vredesbeweging Oz ve Shalom. 

10. Naamswijziging deputastschap 

Deputaten hebben zich uiteraard bezonnen op het besluit van de generale synode van 1992 om de naam 

van ons deputaatschap niet te wijzigen in de door ons voorgestelde zin. Het lijkt ons goed daar in dit rapport 

iets over te melden. Aan het eind van de bespreking tijdens de synodevergadering in 1992 is nog door één 

van de afgevaardigden een voorstel gedaan. Als daarin gesproken wordt over 'ontmoeting, getuigenis en 

dienst' komt het ons voor dat daarin precies dié zaken worden verwoord die we als kern van ons werk zien. 

Om eerder vermelde redenen was het ons niet mogelijk nu reeds u met een afgeronde bezinning daarover 
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te dienen; we hopen dat het ons gegeven zal zijn D.V. in 1998 u hierover uitgebreider te rapporteren. 

11. Financiën 

De fina,nciële ~egevens (vermogensontwikkeling, staat van baten en lasten, berekening van minimum-bijdra

gen) zijn als bijlage aan dit rapport toegevoegd. 
Met betrekking tot de principiële aspecten van ons beleid onderkennen wij de noodzaak en het belang van 

voortgaande bezinning. In dat kader ligt er niet alleen een opdracht daartoe - in een aantal concrete aanwij

zingen van synodewege samengevat -, maar ondervinden we ook vanuit de praktijk van het werk zeer sterk 

de behoefte aan interne bezinning en aan voorlichting aan de kerken. 

We ondervinden het als een tekort dat we daar niet voldoende aan toe komen. Als voornaamste oorzaak 

daarvan gel9t dat elk van de_ deputaten vanwege de dagelijkse pastorale praktijk niet de gelegenheid heeft 

voldoende lijd voor studie vrij te maken. Dit zullen we wellicht blijvend als een last met ons moeten meetor

s~n, tenzij de mogelijkhei_d zich voordoet dat we iemand zouden kunnen vinden die de gelegenheid heeft 

zich namens ons en ten dienste van ons in een aantal principiële zaken te verdiepen. 

Graag zouden we over iemand willen beschikken die dit op zich kan nemen. Voorlopig menen we echter om 

budgettaire redenen dat wij u geen voorstel kunnen doen. 

12. Voorstellen 

De generale synode besluite 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren. 

2. Opnieuw een eerste en een tweede secretaris, een eerste en een tweede penningmeester en een advi

seur te benoemen. 

ONTWIKKELING EIGEN VERMOGEN 1994 
f 

Eigen vermogen per 01 /01 541.982 

Nadelig/batig saldo -14.291 

Eigen vermogen per 31 /12 527.691 

1995 
f 

527.691 
-169.340 

358.351 

1996 
f 

358.351 
-210.835 

147.516 

1997 
f 

147.516 
-2.020 

145.496 

1998 
f 

145.496 
705 

146.201 

==== ---------= --======== ==--------

Koersverschillen: P.M. (excl. -10.101 over 1994) 

BEREKENING MINIMUM-BIJDRAGEN 

Norm 0,60 0,60 1,10 3,25 3,70 

Gemiddeld 0,76 0,76 1,10 3,25 3,70 

Zielental : 75000 

BEREKENING MINIMAAL BENODIGD VERMOGEN 

Vermogen per 1 januari 527.691 358.351 147.516 145.496 

100 % van jaarlasten 1994 147.101 147.101 147.101 147.101 

Reservevermogen per 1 januari 380.590 211 .250 415 -1.605 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 1994 1995 1996 1997 1998 

DEF BEGR BEGR BEGR BEGR 

BATEN 
Bijdragen kerken 57.357 57.000 82.500 243.750 277.500 

Giften 4.604 4.000 4.000 4.000 4.000 

Zendingsdagen 15.485 15.000 15.000 15.000 15.000 

Expl."Vrede over lsrael" -5.960 -9.600 -12.900 -16.900 -21.000 

Interest 35.019 25.325 12.100 6.400 6.400 

Overige inkomsten 26.305 4.200 2.200 4.200 4.200 

TOTAAL BATEN 132.810 95.925 102.900 256.450 286.100 

----- ---------= =-====== ===---=---
LASTEN 
Kosten lsrael-werker(s) 86.639 162.575 233.745 188.280 185.855 

Bijdragen lsrael-organen 11.175 11 .490 11.690 11.890 12.090 

Diverse kosten 49.287 91 .200 68.300 58.300 87.450 

TOT AAL LASTEN 147.101 265.265 313.735 258.470 285.395 

---------- ---------= --======== ========= 
NADELIG/BATIG SALDO -142.91 -169.340 -210.835 -2.020 705 

-========= - ------==-= ========== 
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TOELICHTING OP DE STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

Exploitatie "V.O.1." 1994 1995 1996 1997 1998 

DEF BEGR BEGR BEGR BEGR 

Bijdragen 121.237 121 .000 121 .000 121 .000 121.000 

Drukkosten + porto 107.499 110.900 114.200 117.650 121 .150 

Honoraria 900 900 900 900 900 

Copy-vergoedingen 1.198 1.200 1.200 1.200 1.200 

Kerkelijk Bureau 17.600 17.600 17.600 18.150 18.750 

127.197 130.600 133.900 137.900 142.000 

Resultaat -5.960 -9.600 -12.900 -16.900 -21 .000 

========== =====--== =---------
Intrest 5.400 
Effecten 14.426 22.900 11 .100 5.400 

Bankrekeningen 20.593 2.425 1.000 1.000 1.000 

Totaal intrest 35.019 25.325 12.100 6.400 6.400 

========== ====------
Overige inkomsten 
Commissies en 1.200 
verenigingen 1.223 1.200 1.200 1.200 

Legaten 23.101 1.000 1.000 1.000 1.000 

Spreekbeurten 1.981 2.000 0 2.000 2.000 

Totaal 26.305 4.200 2.200 4.200 4.200 

========-= ===------- ----------
Kosten lsrael-werker(s) 
Drs. v.d. Vegt 

61 .500 56.700 51.250 47.200 
trakt./wachtgeld 56.878 

premie AOW/AWW 6.965 5.400 0 0 0 

huurwoning 9.600 10.600 12.000 12.000 12.000 

ziektekosten 2.150 1.500 1.500 1.500 1.500 

arbeidskosten 11 .046 8.425 0 0 0 

verhuiskosten c.a. 0 8.000 0 0 0 

Drs.Vd Boogert 
0 40.000 75.300 61 .100 62.350 

traktement 
premie AOW/AWW 0 0 0 7.950 8.325 

huur woning 0 7.050 21 .875 21 .000 21 .000 

ziektkst/reisverz. 0 2.300 3.950 3.950 3.950 

arbeidskosten 0 17.800 27.470 29.530 29.530 

inr.-/verhuiskst. 0 0 34.950 0 0 

Totaal 86.639 162.575 233.745 188.280 185.855 

---------- ========== =====-----

Bijdrage lsrael-organen 1994 1995 1996 1997 1998 

DEF BEGR BEGR BEGR BEGR 

Vier moderamina 5.752 5.500 5.700 5.900 6.100 

lnterk.contact lsrael 673 700 700 700 700 

O.J.E.C. 1.500 2.040 2.040 2.040 2.040 

I.C.C.J. 1.250 1.250 1.250 1.250 1.250 

CCK Nes Ammim seminars 2.000 2 .. 000 2.000 2.000 2.000 

Totaal 11.175 11.490 11.690 11 .890 12.090 

========== ---------- -
Diverse kosten 19.750 
Vergaderkosten deputaten 18.382 1.9000 16.000 16.500 

Seminars en conferenties 485 26.400 20.000 2.000 28.000 

Brochures/folders/klankbeeld 0 3.500 0 7.000 0 

Bureaukosten 784 1.000 1.000 1.000 1.000 

Porti en telefoon 2.095 2.200 2.200 2.200 2.200 

Accountantskosten 1.850 2.000 2.000 2.000 2.000 

Bankkosten 4.157 4.000 4.000 4.000 4.000 

Representatiekosten 340 400 400 400 400 
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Kerkelijk Adm. Bureau 14.208 17.200 14.200 14.700 15.600 
Werkbezoek lsrael 0 7.000 0 0 6.000 
Bibliotheek 1.520 2.500 2.500 2.500 2.500 

Abonnementen 4.596 5.000 5.000 5.000 5.000 
Diversen 1 .. 840 1.000 1.000 1.000 1.000 

Totaal 49.287 91.200 68.300 58.300 87.450 
-----===== ========== ========== 

N.B. 
1. In de begrotingen 1995 1/m 1998 zijn opgenomen de kosten verbonden aan de wachtgeldregeling voor 

de per 1 oktober 1995 oud-israelpredikant, drs. H.M. v.d.Vegt. Deputaten hopen uiteraard dat binnen de 

genoemde periode drs. v.d.Vegt een plaats in of namens de kerken zal vinden, waardoor de totale kos
ten lager zullen uitkomen. 

2. Ten aanzien van de toepassing van de vermogensnorm {100% van de jaarlijkse uitgaven conform de 

berekeningsmethodiek van deputaten Financiele Zaken) wordt opgemerkt dat er voor de jaren 1995 1/m 

1998 is uitgegaan van het vermogen per 31 december 1994 en dat derhalve is afgezien van een hogere 

vermogensnorm als gevolg van de stijging van de jaarlijkse uitgaven. 

BIJLAGE 62 
art. 172, 175 

RAPPORT IVAN COMMISSIE Il BETREFFENDE EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAËL 

Met veel waardering heeft uw commissie kennisgenomen van het rapport van deputaten voor de evangelie

verkondiging onder Israël dat een goed inzicht geeft in het vele werk dat deputaten hebben gedaan. 
Ook wij vermelden met nadruk dat aan de vertegenwoordiging van de brs. prof.dr.M. Boertien en K.T. de 

Jonge van resp. de zendende kerk van Groningen en Zierikzee een einde is gekomen. Beiden hebben zich 

vele jaren voor dit werk gegeven. Daar zijn we dankbaar voor. 

1. Bezinningsgedeelte (4) 

Onze waardering voor het rapport geldt niet het minst het bezinningsgedeelte over 'Israël'. Het is een duide

lijk, principieel stuk dat de bijbelse lijnen beknopt en goed trekt. Dat geldt zeker voor het gedeelte over het 

OT. Wat het NT betreft zijn er t.a.v. het spreken over Israël twee lijnen te onderkennen, een lijn van continuï

teit met het OT, maar ook een van discontinuïteit. Die beide lijnen zijn in de bezinning duidelijk terug te vin

den. Toch had de commissie de indruk dat de lijn van de continuïteit de meeste nadruk heeft gekregen. De 

vraag rees en werd aan deputaten gesteld of wij dat goed hadden gezien en of dat te maken heeft met de 

wijze waarop onze werker in Israël arbeidt, waarbij een sterke nadruk op 'ontmoeting' ligt. Moet in die ont

moeting de ergernis van vele joden t.o.v. Christus niet mede verdisconteerd worden? Wordt de discontinuï

teit wel voldoende in rekening gebracht? 
Deputaten wezen op de passages in het bezinningsgedeelte die nadrukkelijk over de discontinuïteit spreken. 

Tevens erkenden zij dat hen er alles aan gelegen is om de continuïteit in Gods spreken over Israël tussen 

OT en NT te benadrukken, daar er een denken is (geweest) waarin Israël als volk van Gods belofte heeft 

afgedaan. Aan de unieke positie van Israël is echter geen einde gekomen. Dat blijkt het allerduidelijkst uit 

Rom.9-11 . Het is opmerkelijk dat Paulus in die hoofdstukken zowel de continuïteit als de discontinuïteit aan 

de orde stelt. Dat laatste doet hij echter wel in een bepaald kader, namelijk van het hartzeer om Israël en 

van de roeping van de christenen uit de heidenen om Israël tot jaloersheid te verwekken, bevreesd voor 

hoogmoed die voor de val komt. 

2. Voorlichting (5) 

Duidelijk blijkt dat deputaten zich inspannen om de kerken zo goed en breed mogelijk te informeren. Niet 

altijd en niet bij iedereen slaat dat aan. 
Zo was de belangstelling van predikanten voor de gehouden studiedagen niet erg groot. 
De classes Dordrecht en Haarlem stelden geen correspondent aan, de eerste niet omdat na peiling bleek 

dat er geen behoefte aan bestaat in die classis, de tweede niet omdat de classis twee deputaten heeft waar

door men het niet nodig achtte. 
Naar het oordeel van uw commissie is 'Vrede over Israël' een blad van formaat, maar soms van zo'n hoog 

niveau dat het gevaar bestaat dat veel gemeenteleden het waarschijnlijk nauwelijks lezen. 
Ook rees bij ons de vraag of het niet mogelijk is dat het samengaat met 'Doorgeven ', evenals 'Ga'. 

Deputaten antwoordden dat telkens geprobeerd wordt voor een zo breed mogelijk publiek te schrijven. De 

vraag of fusie met 'Doorgeven' gewenst is, ligt bij deputaten op tafel. Het lijkt echter niet verstandig omdat 

gevreesd wordt dat dat vermindering van inkomsten betekent. Bovendien is het goed om, met name ook 

naar buiten toe, duidelijk te laten uitkomen dat evangelieverkondiging onder Israël anders is dan zending 

onder andere volkeren. 
De serie 'Verkenning en bezinning' is ooit opgezet voor geïnteresseerde gemeenteleden en predikanten 

onder medeverantwoordelijkheid van deputaten. Maar ongeveer 5 jaar geleden is de opzet veranderd. De 

verantwoordelijkheid ligt nu geheel bij de uitgeversmaatschappij Kok; wel zijn deputaten bij de redaktie 

betrokken. In deze serie worden nu uiteenlopende visies op Israël naar voren gebracht, waarvoor de auteurs 
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zelf verantwoordelijk zijn . Het niveau waarop dat gebeurt maakt dat de serie vooral voor theologisch 

geschoolden is bestemd. 

3. Werkers (6) 

Deputaten hadden van de generale synode 1992 volmacht gekregen uit te zien naar een opvolger v_oor dr5.. 

H.M.v.d.Vegt, maar ook hadden zij de opdracht zich opnieuw te bezinnen op de vraag hoe het werk In lsrael 

op de beste wijze kan worden voortgezet, rekening houdend met de gemaakte knt1_sche opmerkingen. 

Uit 6.2 is het duidelijk dat naar de mening van deputaten het werk op dezelfde wI1ze moet worden voortge

zet. Uw commissie is van oordeel dat, gelet op de genoemde opdracht van de vorige synode, deputaten dat 

breder hadden moeten verantwoorden. In het gesprek dat wij met hen hadden, is ons gebleken dat zij daar 

intensief over hebben nagedacht en er uitvoerig over hebben gesproken, maar tot de slotsom zijn gekomen 

dat er alles voor te zeggen valt om in Israël, in Jeruzalem, te blijven werken op de wijze zoals dat tot nu toe 

gebeurde. . . . . . 

Bij de beantwoording van de vraag of er voor drs.C.J.v.d.Boogert een nadere InstructIe of taakomschn1v1ng 

is, naast die in de kerkorde, bleek dat er een taakomschrijving is voor het werk van drs. Van der Vegt die 

ook drs. Van den Boogert meekrijgt. Uw commissie is van oordeel dat, zeker ook in het licht van de opdracht 

van de vorige synode, deze taakomschrijving in het rapport een_Plaats had moeten krijgen. . .. 

Deputaten erkenden dat als een omissie en zegden toe dat ZIJ aanvullend alsnog de taakomschn1vIng aan 

uw vergadering zullen doen toekomen. . 

Ook spraken we er met deputaten over dat de werker in Israël zich op een vooruitgeschoven post bevindt 

die heel veel van hem, en van zijn gezin, vergt. Verklaart dat wellicht dat er bij deputaten slechts één aan

melding was? Was die ene aanmelding werkelijk voldoende voor deputaten? Depu_taten a~twoordd_en dat in 

de kring van deputaten een broeder is gepolst en een andere broeder zelf nadere 1nformatIe heeft ingewon

nen zodat er in feite meer dan één aanmelding was. Uiteindelijk was er echter officieel één aanmelding. Na 

het 'gesprek met drs. Van den Boogert was er in de kring van deputaten dankbaarheid voor de in hem 

geschonken mogelijkheid. 

Drs. Van der Vegt had allerlei contacten met kerken en christenen in Israël, maar over contact met 

Messiasbelijdende joden wordt in het rapport niet gesproken. Dat contact is er om verschillende redenen 

niet. In de eerste plaats ligt dat in Israël gevoelig. Een nadrukkelijk contact met hen zou de werker een 

bepaald stempel geven waardoor het contact met andere joden zeer bemoeilijkt zou worden. _Bovendien kie

zen vooral in Jeruzalem, veel Messiasbelijdende joden ervoor om lid van de synagoge te blijven. Daardoor 

ligt het heel moeilijk en gevoelig om contact met hen te leggen. Ten slotte zijn er nogal wat gemeenten van 

Messiasbelijdende joden die sterk charismatisch zijn , los van de joodse traditie en zeker ook van de refor

matorische traditie . Daarom liggen contacten met hen ook niet voor de hand. 

Het is van belang om nadrukkelijk op te merken dat in contacten met joden de mogelijkheid om over 

Christus te spreken veel groter is dan vroeger. Er is een toenemende openheid, waarvoor we dankbaar 

mogen zijn . 
Uw commissie wil ook met nadruk haar dankbaarheid uitspreken voor het vele werk dat drs.Van der Vegt 

jarenlang in dienst van onze kerken in Israël heeft mogen doen. De HERE gaf hem daar de kracht voor. Hij 

geve er Zijn zegen over. 

4. Contacten binnenland (7) 

Wat deputaten over het ICI en het vier-moderamina-overleg schrijven lijkt ons duidelijk. 

Dat geldt ook voor wat over het OJEC verteld wordt. Bij dat gedeelte stelden we wel de vraag of depu_taten 

geen aandacht hadden moeten besteden aan het functioneren, yan het OJEC, vooral gelet op_ de kritische 

bespreking op vorige synoden. Deputaten antwoordden d_at ZIJ In eerdere rapporten hadden uitgelegd hoe 

het OJEC functioneert. Zij begrepen echter goed dat die vraag steeds terugkomt vanwege zaken die 

namens het OJEC naar buiten komen en omdat de structuur enigszins ondoorzichtig is. De deelnemers par

ticiperen in het OJEC niet namens maar vanuit hun achterban. Deputaten dragen geen verantwoordelijkheid 

voor uitspraken en uitgaven van het OJEC. Het is een platform waarop zeer verschillende joden en zeer ver

schillende christenen elkaar ontmoeten. Van onze kant kunnen wij onze kritische inbreng hebben, waarnaar 

geluisterd en waarmee meer dan eens ook gerekend wordt. Zeker naar binnen toe is er sprake van goede 

en nuttige contacten. 
Kort kwam ook ter sprake hoe de relatie tussen deputaten en Nes Ammim is. Zij dragen voor Nes Ammim 

geen enkele formele verantwoordelijkheid, maar hebben wel een zekere inbreng. 

Aparte vermelding verdient het contact met deputaten van de Gereformeerde Gemeenten waarmee twee 

gesprekken zijn geweest. Van hieruit zoeken deputaten naar een vorm van beraad binnen de 

Gereformeerde Gezindte, o.a. naar de mogelijkheid om voor die Gezindte een bezinningsdag te houden. 

5. Contact met Christian Witness to lsrael (8) 

Ter toelichting op wat deputaten rapporteren over het contact met 'Christian Witness to lsrael' vertelden zij 

ons dat zij een schrijven richtten aan deze organisatie die in Engeland is gevestigd. Uit het antwoord bleek 

dat zij werkt onder joden in vele landen; daarin werd Israël niet genoemd! Zowel uit dit contact als dat met 

ds. Baruch Ma'oz bleek dat deze organisatie geen oog heeft voor de vragen waarop ons lsraëlwerk zich 

richt. In het rapport staat dat duidelijk verwoord. Daaraan kan worden toegevoegd dat de bereidheid van ds. 

Ma'oz om met deputaten te spreken niet erg groot was. Ten overvloede is het goed om ons ook te realiseren 

dat praktisch gezien een intensief contact tussen onze werker en ds. Ma'oz niet eenvoudig zou zijn vanwege 

439 

de geografische afstand. Gelet op dit alles meent uw commissie dat deputaten de synode terecht adviseren 

om geen opdracht tot nauwere samenwerking met ' Christian Witness to lsrael' te geven. 

6. Budget voor bezinning (9) 

Hoewel uw commissie zich over de financiële aangelegenheden niet hoeft te buigen, lijkt het ons toch een 

goede_ gedachte dat (enige) gelden uit nalatenschappen voor bepaalde projekten worden besteed. In uw 

commIssIe werd de wens geuit om de bezinning die deputaten aan de laatste synoden gaven gebundeld 

voor een breder publiek uit te geven. Het lijkt ons mogelijk dat dat een plaats krijgt in een uitgave ter gele

genheid van het 40-Jang bestaan van 'Vrede over Israël'. 

7. Naamswijziging {10) 

Omdat de vorige synode na uitvoerige discussie het voorstel tot naamswijziging niet aanvaardde en besloot 

de oude naam te handhaven begreep uw commissie niet waarom dit hoofdstuk in dit rapport een plaats 

kreeg. 
Deputaten waren in een vorige periode uitvoerig met een naamswijziging bezig geweest. Zij vonden het jam

mer dat hun argumenten ter synode te weinig weerklank vonden. Bovendien vonden zij achteraf dat het 

voorstel van ds. De Groot niet de aandacht had gekregen die het verdiende. Daarover willen zij zich nog 

nader bezinnen en mogelijk in 1998 daarvan verslag doen. Daarom leek het hen goed om ook in dit stadium 

iets erover te schrijven. 

8. Voorstellen 

De commissie stelt de synode voor 

1. deputaten te danken voor het vele werk dat zij verrichtten en hun handelingen goed te keuren ; 

2. opnieuw een eerste en tweede secretaris, een eerste en een tweede penningmeester en een adviseur te 

benoemen; 
3. deputaten toestemming te geven in 1996 een boekje te laten verschijnen ter gelegenheid van het 40-

Jang bestaan van 'Vrede over Israël', waarin ook de bezinning van deputaten een plaats krijgt; 

4. deputaten niet op te dragen een nauwere samenwerking met de organisatie 'Christian Witness to Israël' 

aan te gaan. 

BIJLAGE 63 
art. 172, 175 

AANVULLEND RAPPORT DEPUTATEN VOOR DE 
EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAEL 

D. Visser, rapporteur 

Hierbij bieden wij u een aanvullend rapport aan over enkele zaken, die dit voorjaar nog niet tot een afronding 

gebracht konden worden. 
1. Allereerst betreft dat onze bezinning over de toekomst van ons werk in Israël, die tijdens onze vergade

ring "van 22 & 23 september J.I. tot een voorlopige afronding kon komen. In het bijzijn van onze 'oude 

lsraelwerker' drs. H.M. van der Vegt en de op 15 september j.l. bevestigde nieuwe predikant voor de 

Evangelieverkondiging onder Israël, drs. C.J. van den Boogert, hebben we de balans van tien jaar wer

ken door ds. Van der Vegt opgemaakt en ons - in het licht daarvan - opnieuw bezonnen op de taakom

schrijving van drs. Van den Boogert. 

2. Daarnaast komen in dit aanvullend rapport enkele zakelijke punten aan de orde. Omdat deputaten voor 

de Bui_tenlandse Zending eerst op 24 juni hun besluitvorming inzake de 'overbruggingsregeling' tot een 

afronding konden brengen, was het ons onmogelijk om vóór de vacanties nog te beslissen in hoeverre 

we ons daarbij konden aansluiten. 
3. Tenslotte treft u in dit rapport een correctiestaat op onze begroting voor de komende periode aan, vast

gesteld in overleg met deputaten Financiële Zaken. 

1. Bezinning op de toekomst van het werk in Israël 

De generale synode van 1992 droeg ons op terdege ons te bezinnen op de vraag hoe ons werk voort te zet

ten. Nu zou het vertrek van drs. Van der Vegt - ook als er geen uitdrukkelijke opdracht van de generale 

synode van 1992 was geweest - voor ons stellig een aanleiding geweest zijn onszelf de vraag te stellen wat 

de betekenis van het werk in Israël is, en waarom en hoe het eventueel voortgezet moest worden. Dat er in 

al die jaren veel en goed werk is verricht en waardevolle contacten tot stand gekomen zijn , is vanzelfspre

kend daann voortdurend meegewogen; het was ons evenwel duidelijk dat dat alleen geen reden kon zijn het 

werk in Jeruzalem voort te zetten. 
De vraag van de toekomst van het werk heeft ons de afgelopen drie jaar dan ook intensief bezig gehouden. 

Onmiddellijk na de generale synode van 1992 hebben wij daarom de vraag onder ogen gezien of het werk in 

Israël door moest gaan, en zo ja, of het door moest gaan in Jeruzalem. 

Daar kwam nog bij dat - zoals u uit de pers zult hebben vernomen - de Nederlandse Hervormde Kerk enkele 
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jaren geleden besloot de 'post Jeruzalem' (althans voorlopig) op te heffen; in _plaats van dr. G.H. Cohen 

Stuart is mevr. drs. I.M. den Hartog benoemd, die geen vaste standplaats 1n lsrael heeft. Als de Nede_rlandse 
Hervormde Kerk meent een andere invulling aan het Israël-werk te moeten geven, 1s dat voor ons uiteraard 

aanleiding ons af te vragen of wij goede gronden hebben om het werk daar voort te zetten. 

1.1. Een blik op het verleden . . . 
Onze kerken hebben er in het verre verleden op goede gronden voor gekozen Olll een predikant 1n Israël te 

stationeren. Het viel en valt niet moeilijk in te zien, wat de betekenis en de mogelijkheden van een plaatsing 

in Jeruzalem kunnen zijn . We noemen er enkele: . . 
- In de eerste plaats is Israël een 'volk met een land'. Na vele eeuwen diaspora mag het Joodse volk _nu 

weer een eigen plek onder de zon hebben. Wanneer een kerk _ervoor kiest om 1n dit land te werken bliJkt 

daaruit dat zij dit volk ook als volk ernstig neemt, en z1c~ verbliJdt over"het feit dat het volk lsrael na een 

lange geschiedenis van vervolging en zelfs van bedreiging met u1troe11ng weer 1~ het land der vaderen 

mag wonen. Een belangrijk verschil met concentraties_ van Joodse bevolking 1n andere landen - de 

Verenigde Staten! - is dat het in Israël ook een samenleving vormt, die 1n hoge mate bepaald wordt door 

de joodse religie: de kalender, de feesten , de wetten. We noemen dit als eerste punt, omdat het 1n het 

gesprek met Israël belangrijk is dit als eerste te zeg_gen. . .. . 
Een tweede reden om in Israël te werken 1s dat 1u1st de kerken in lsrael en de bezette gebieden nauwe

lijks of geen oog hebben voor Gods beloften t.a.v. Israël. We moeten erkennen dat deze h<:ud1ng van de 

kerken in het Midden-Oosten in feite eeuwenlang de - ook 1n West-Europa - heersende v1s1e 1s gewees_t, 

die echter een belemmering voor de doorwerking van de boodschap van het Evangelie "onder Israël 

vormt. Dat vandaag christenen en kerken oog hebben gekregen voor Gods trouw aan lsrael, kan mede 

door onze aanwezigheid in Jeruzalem duidelijk worden gemaakt. .. . . 
Toch is dat op zichzelf genomen onvoldoende grond voor de keuze van lsrael als werkterrein . Beslis_send 

daarvoor is de geloofsovertuiging, dat de HERE zijn volk niet heeft verstoten, en_ dat er _daarom 1n de 

Schrift beloften ook en juist voor Israël zijn . Op grond daarvan zien we ernaar uit dat_ dit ~olk, dat de 

Schriften gedurig onderzoekt, ook Hem mag leren kennen, van Wie de _Schnft_en getuigen. onze Here 

Jezus Christus. We mogen er evenwel niet de ogen voor sluiten, dat we 1~. lsrael te maken hebben_ met 

een volk, dat juist op grond van hun verstaan_yan de Schriften Christus afw1Jst. Het gesp_rek met lsrael zal 

daarom moeten plaatsvinden rond de open B1Jbel , vanuit de bere1dhe1d zich aan de Schnften te onderwer-

or-!:~~t gesprek te kunnen voeren is grondige kennis van de joodse traditie vereist. Ons werk was immers 

gericht op een ontmoeting rond de Schriften. Welnu, dan kon het niet_ anders of we moeten als kerk het Jood

se verstaan van het Oude Testament voluit ernstig nemen. Daarom 1s in het verleden ook steeds de nadru~ 

gelegd op bestudering van de Talmoed en andere rabbijnse geschriften enerzijds, en moderne joodse publi-

caties anderzijds. . . .. . 
Op grond daarvan is er in het verleden voor gekozen om niet_ alleen in . l~rael, maar nader bepaald ook 1n 

Jeruzalem te gaan werken: hier klopt immers het hart van _het Joodse religieuze leven 1n onze IIJd. Wanneer 

we ons in de Evangelieverkondiging willen wenden tot lsrael, dan komt het er op aan dat daar te doen waar 

men zich er ook van bewust is in religieuze zin Israël te zijn . Elders in Israël - de grote meerderheid van de 

bevolking - is men sterk geseculariseerd. Stellig heeft _het_ ook zin om daar te werken, maar het werk zou 

zich in dat geval nauwelijks onderscheiden van evangelisatiewerk 1n ons land. . 
Nu is het steeds kenmerkend geweest voor ons lsraëlwerk een ontmoeting rond de Schnften na te streven 

met dàt Israël, dat zich dagelijks bezig houdt met de bestudering van het_Oude Testament. Op het punt van 

het verstaan van de Schrift zijn kerk en Israël ooit uiteengegaan, en al die eeuwen door heeft de synagoge 

aan haar interpretatie vastgehouden. In de synagoge is het jodendolll ?Ok het meest zichzelf, en daarom zal 

het gesprek over wat God Israël en ons daarin te zeggen heeft ook d_aa_r gevoerd moeten worden. 
Omdat Jeruzalem het religieuze centrum van het Jodendom 1n lsrael 1s_ meenden we als_ deputaten dat de 

standplaats van drs. Van den Boogert opnieuw Jeruzalem zou moeten z1Jn - en niet Tel Av1v, zoals t1Jdens de 

periode van drs. J.L.C. Boertjens. 

1.2. Een tussenbalans na 35 jaar werk in Israël vanuit onze kerken 
Na de Generale Synode van 1992 hebben we een balans opgemaakt van - met tussenpozen en onderbre

kingen - 35 jaar werken in Jeruzalem. Het is duidelijk dat de vraag naar de directe 'resultaten', of beter: de 

vrucht van ons werk moeilijk te beantwoorden 1s. Dat geldt alt1Jd, maar zeker 1n het geval van een werker 

zonder gemeente om zich heen, op een vooruitgeschoven post. .. . . . 
Wel kunnen we enkele ontwikkelingen aangeven, zonder dat het mogeliJk 1s uit te maken wat nu precies het 

aandeel van onze werkers - drs. Van der Vegt en die hem voorgingen - is geweest. 

We signaleren het volgende: . . 
- Er is in Israël een groeiende belangstelling voor de persoon van Jezus, en voor het Nieuwe Testament 1n 

het algemeen. Joodse geleerden bestuderen het Nieuwe Testament, en dan niet - zoals vroeger - enk~I 

vanuit de bedoeling de boodschap van het Evangelie te weerleggen. Het onderzoek vindt nu plaats vanuit 

een zekere onbevangenheid, die een basis kan zijn voor een diepergaande kennismaking met de bood-

schap van het Nieuwe Testament. . .. . . . . 
Daarbij komt dat we in het algemeen kunnen zeggen dat 1n lsrael de openheid voor allerlei relig1eu_ze st_ro

mingen met name onder de jeugd sterk toeneemt. Dat heeft alles te maken met de leegte die er_in reli~1-

eus opzicht valt te constateren - de mens kan nu eenmaal niet van brood alleen leven. Begin dit Jaar 1s in 

The Jerusalem Report een artikel verschenen, waann men z1Jn verontrusting uitsprak over_ de vel~ over

gangen van jonge joodse mensen tot de kerk. Er zijn ook verscheidene Jezus-al~-Mess1as-beliJdende 

gemeenten in Jeruzalem, maar het bezwaar 1s dat men daar veelal erg chansmat1sch 1s ingesteld_. Z? 
zingt men bijvoorbeeld weinig psalmen, en er gaat van deze gemeenten oo_k niet een appel op lsrael wt 
om samen de 'eigen' Schriften van het Oude Testament met het oog op Christus te lezen. Men keert zich 
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integendeel in naam van Christus tegen het joods-religieuze leven, daarbij vergetend dat Christus volgens 

zijn gewoonte op de sabbat naar de synagoge ging. 
Daarnaast zijn in Jeruzalem ook de nodige contacten gegroeid tussen joodse en christelijke theologen, 

waaraan sinds kort ook vertegenwoordigers van de palestijnse kerk deelnemen. Juist omdat de politieke 

situatie steeds meer een toespitsing te zien geeft van joods-religieuze aanspraken op het land enerzijds 

en moslim-radicalisme anderzijds, en de kerken daartussen dreigen te worden vermalen, is het van 

belang als kerk te leven en te getuigen van Gods genadige verkiezing in Christus, die geen inklevende 

eigenschap van een volk of groep is, maar vrije genade. Juist deze bijbelse boodschap moet gehoord 

worden, en het kan onder Gods zegen op bescheiden schaal iets betekenen voor de toekomst van het 

volk Israël én het palestijnse volk. 
Er zijn in Jeruzalem nederlandse kerkdiensten en ontmoetingen met nederlanders die voor korte of lange 

tijd in Israël werken, de zgn. volunteers. Tijdens de kerkdiensten ontmoet men elkaar, en op de open 

avonden kan men de contacten verdiepen en zich bezinnen op de vragen van de relatie van kerk en 

Israël. Het is van belang dat deze - veelal jonge - kerkmensen worden opgevangen, al was het alleen al 

omdat zij toerusting behoeven om gestalte te geven aan de opdracht het Evangelie onder Israël door te 
geven. 

Al met al : er is alle reden om het werk in Jeruzalem niet af te breken, maar met vernieuwde inzet voort te 

zetten. 

1.3. Bezinning op de opdracht van de generale synode van 1992 
Na de generale synode van 1992 hebben we ons allereerst afgevraagd of het wellicht goed zou zijn elders in 

de wereld het werk voort te zetten. Daartoe hebben we een globale inventarisatie gemaakt van activiteiten 

van zusterkerken van reformatorisch belijden; dat leverde echter geen concrete mogelijkheden op om elders 

in de wereld nieuwe arbeid te beginnen of aan te haken bij bestaand werk. 
De generale synode van 1989 gaf ons de opdracht na te gaan of er contacten met CWI gelegd konden wor

den, die wellicht zouden kunnen leiden tot vruchtbare samenwerking. Zoals we in ons rapport hebben ver

meld heeft de delegatie die in 1993 een werkbezoek aan Israël bracht ook een kerkdienst in de gemeente 

van ds. Baruch Ma'oz bijgewoond, waarin hij zelf voorging, en na afloop daarvan met hem doorgesproken. 

Het is onze afgevaardigden gebleken, dat de gemeente voor een substantieel deel uit russische immigran

ten bestaat: mannen of vrouwen van joodse immigranten, die zelf geen enkele joods-religieuze binding heb

ben. Zijn gemeente kan dus onder dat gezichtspunt niet als een Jezus-als-messias belijdende gemeente 

worden getypeerd. 
Belangrijker is echter dat in de benadering van ds. Ma'oz er geen plaats is voor bestudering van joodse 

geschriften zoals de Talmoed, die fundamenteel zijn voor het joodse zelfverstaan. Voor hem is de synagoga

le wijze van omgaan met de Schriften zonder meer uit den boze, hetgeen tegen het licht van zijn achter

grond en ervaringen mogelijk wel begrijpelijk is, maar niettemin hem ongeschikt maakt om het gesprek met 

Israël rond de Schrift te voeren. 

1.4. Concentratie op het 'kemjodendom'? 
In de bezinning op de toekomst van ons werk hebben we ons vervolgens afgevraagd hoe het werk in 

Jeruzalem op zinvolle wijze voortgezet kon worden. Zo gesteld was het een open vraag of het werk zou 

moeten doorgaan op de wijze zoals dat tot dusverre plaatsgevonden heeft. In dat kader is de vraag naar 

voren gekomen of een koerswijziging in de zin van een concentratie op het 'kernjodendom' misschien op 

onze weg lag. Onder 'kernjodendom' verstaan we hier de strikte joodse orthodoxie, die zich toelegt op bestu

dering van Tora en Talmoed, en vasthoudt aan een eigen joodse levensstijl in overeenstemming met de 

Bijbel en de traditie. 
Die vraag werd ingegeven door enkele overwegingen: 

Ten eerste was het juist dit jodendom dat - menselijkerwijs gesproken - het joodse volk als volk heeft 

doen voortbestaan. De afzondering van diegenen, die zich niet aan de joodse wetsvoorschriften houden, 

heeft hen gevrijwaard voor 'verwatering'. Wat is het geheim van deze mensen? Welke plaats heeft de 

genade van God in hun religieuze beleving? Hoe lezen zij het Oude Testament, als het gaat over Gods 

genade en de vernieuwing door zijn Geest (Psalm 51 )? 
In de tweede plaats houdt juist deze stroming zich veelal afzijdig van ontmoetingen met andersdenken

den: liberale joden en ook christenen. M.a.w.: waar er in de afgelopen decennia contacten tussen joden 

en christenen gegroeid zijn, staan zij daar in overgrote meerderheid buiten, terwijl zij toch een aanzienlijk 

en zelfs groeiend deel van de joods-religieuze bevolkingsgroep uitmaken. 
Ten derde was er de overweging dat er in ieder geval uiterlijk gezien enige overeenkomsten te signaleren 

zijn tussen de religieuze beleving in deze stroming en die in onze kerken. Gaat het hier inderdaad slechts 

om uiterlijkheden, of er is er ook een zekere verwantschap? Zou om die reden het werk onder deze men

sen juist op ónze weg liggen? 
Hoe aantrekkelijk deze gedachte voor verscheidenen van ons op het eerste gezicht ook was, toch stuitte zij 

op verschillende principiële en practische bezwaren. Is het terecht als we ons meer verwant voelen met dit 

'kernjodendom' dan met andere joden, die de Schrift 'opener' lezen, d.w.z. zonder de fixatie op de overgele

verde en vaststaande regels van de Halacha? Zouden we daarmee niet - ongewild - de boodschap van de 

rechtvaardiging door het geloof alleen kunnen verduisteren of ontkennen? En practisch: hoe contact te leg

gen met hen, die tot dusverre contact meden, en zeker geen contact willen met hen die Jezus Christus belij

den? 

1.5. Dienst der verzoening 
Op grond van al deze overwegingen hebben we als deputaten gemeend drs. Van den Boogert naar Israël, 

nader bepaald Jeruzalem, te moeten uitzenden, om vanuit de Schriften de klaarblijkelijkheid van wat op 

Christus betrekking heeft aan de orde te stellen, zonder zich te beperken tot één stroming binnen het veel-
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kleurige jodendom. Bijkomende overweging was ook, dat na het vertrek van dr. G.H. Cohen Stuart onze 

werker de enige nederlandse predikant in Jeruzalem zou zijn , en ook daarom zijn takenpakket - nu een (stil

zwijgende} verdeling van de werkzaamheden niet langer tot de mogelijkheden behoort - wat breder zou zijn . 

De alternatieve invulling zoals de Nederlandse Hervormde Kerk die heeft gekozen leek ons voor onszelf niet 

de aangewezen weg. We menen dat het verre de voorkeur verdient in Jeruzalem te wonen en het leven met 

de mensen daar te delen . 
Op grond van dit alles hebben wij in een langdurig bezinningsproces gemeend niet alleen opnieuw drs. Van 

den Boogert naar Jeruzalem uit te zenden, maar ook in grote lijnen de taakomschrijving van drs. Van der 

Vegt te moeten handhaven. 
We hebben als deputaten - op dit punt gekomen - ons afgevraagd of we tot deze conclusie zijn gekomen als 

uitkomst van een 'wegstrepen' van alternatieven. In volle overtuiging hebben we vastgesteld dat het tegen

deel het geval was. Gaandeweg werden we bevestigd in onze positieve overtuiging dat de HERE ons riep 

om door te gaan waar we tot dusverre gewerkt hebben: in Jeruzalem, en ook in de lijn van ons uitgangspunt: 

de 'dienst der verzoening' . Met de term 'dienst der verzoening' was het werk van drs. Van der Vegt ook in 

zijn taakomschrijving getypeerd. Het is een term, die aan de Tweede Brief van Paulus aan de gemeente van 

Korinthe is ontleend: 'God heeft ons de bediening der verzoening gegeven.' (2 Kor. 5:18) Paulus doelt daar

bij op de opdracht, die hij als apostel heeft ontvangen, om de boodschap uit te dragen aan jood en heiden, 

dat God in Christus de wereld met Zich verzoenende was. Die boodschap is ook het hart van ons lsraëlwerk. 

Dankzij Gods komen in Christus tot verzoening der wereld zijn wij heidenen-van-nature betrokken geraakt bij 

Gods verbond: niet langer vreemdelingen en hooguit bijwoners, maar medeburgers der heiligen en huisge

noten van God (Et. 2:19). Hoe machtig en alles te boven gaand Gods heilswerk in Christus is, blijkt wel daar

uit dat Hij niet alleen de afwijzing van Jezus door de joodse leidslieden in dienst neemt om zijn heilsplan te 

volvoeren, maar in zijn trouw en genade het verbond met Israël bestendigt; zelfs is de zegen van Christus' 

kruisdood 'in de eerste plaats' (Hand. 3:26) voor Israël bestemd! Juist Gods trouw aan Israël is voor ons -

christenen uit de volkeren - zo'n bron van verwondering, omdat we, als we op onszelf zien, moeten erken

nen dat we geenszins beter zijn dan Israël. Precies in die boodschap der verzoening ligt de grond voor de 

hoop en daarom ook voor het gebed voor Israël. 
Maar verzoening is niet iets alleen tussen God en ons; de dienst der verzoening werkt ook door in de relatie 

tussen mensen en volkeren. In Et. 2 lezen we, dat Christus onze vrede is, in wie jood en heiden samen in 

één Geest de toegang tot de Vader hebben. Steeds waar het Nieuwe Testament laat zien, wat de verzoe

ning in Christus voor de verhoudingen tussen mensen betekent, wordt éérst de relatie van jood en heiden 

genoemd (Gal. 3:28; Col. 3:11). Maar juist op dit punt is in de kerkgeschiedenis zoveel misgegaan. 

Het lijkt wel of de kerk de eeuwen door verblind is geweest. Dat heeft intussen grote gevolgen gehad, en er 

is sprake van schuld van de kant van de kerk, die roept om verzoening - in de relatie met God, maar ook tus

sen kerk en Israël. 
In de loop van de tien jaren dat ds. Van der Vegt in Israël heeft gewerkt is 'dienst der verzoening' gebleken 

een goede typering te zijn. We zijn er als deputaten mee bezig gebleven, en we zijn er steeds meer van 

overtuigd geraakt, dat in deze term de kern van onze opdracht ligt uitgedrukt. 
Kort en goed: wij menen dat het fundament en daarom ook de verbindende schakel in ons lsraëlwerk gele

gen is in de dienst der verzoening, waarin het gaat om 
1 . het door laten klinken van de oproep van Godswege om zich met God te làten verzoenen; 

2. het gestalte geven aan een andere houding van de kerk, waarin er geen sprake is van vijandschap 

jegens Israël, maar van oprechte liefde en verbondenheid, gegrond in het besef in Christus nabijgeko

men te zijn ; 
3. het begeleiden van nederlandse christenen die in Israël wonen en werken o.a. door middel van neder

landstalige kerkdiensten; 
4. het daadwerkelijk zich inzetten voor toenadering tussen joden en palestijnen, en m.n . de christenen 

onder hen. 
Daarom hebt u in ons rapport ook gelezen dat we met het oog hierop graag enige projecten willen onder

steunen en eventueel ook opzetten. 
Als dit de weg is, die de HERE ons in de Schrift wijst, dan mogen we de uitkomst ook aan Hem overlaten. 

Dankbaar voor wat gedaan mocht worden, en voor wat ons en Israël daarin geschonken is, menen we dat 

we ons moeten laten gezeggen door het woord van de apostel , dat het er op aankomt standvastig, onwan

kelbaar en altijd overvloedig in het werk van de Here te zijn , wetende dat onze arbeid in Hem niet vergeefs is 

(1 Kor. 15:58}. 

2. Overbruggingsregeling 

Vanwege de repatriëring van drs. H.M. van der Vegt hebben deputaten zich gebogen over een overbrug

gingsregeling, waarin voor het gezin van drs. H.M. van der Vegt duidelijkheid wordt geschapen omtrent de 

financiële verplichtingen die de kerken voor hen hebben, indien de kerken geen beroep op hem uitbrengen. 

Een dergelijke regeling bestond niet. Omdat ook de deputaten Buitenlandse Zending met een dergelijke 

regeling bezig waren hebben afgevaardigden van beide deputaatschappen contact met elkaar gehad en zijn 

samen tot een voorstel gekomen, dat u kunt vinden in het rapport van de deputaten Buitenlandse Zending 

onder art. 9 'Overbruggingsregeling'. Ons deputaatschap kan zich in grote lijnen vinden in dit voorstel. Wel is 

het onze behoefte er een tweetal kanttekeningen bij te plaatsen. 
1. De eerste is van practische aard. We merken op, dat in een enkel opzicht de situatie van een repatrië

rende missionaire dienaar des Woords verschilt met die van drs. H.M. van der Vegt. Wanneer een mis

sionaire dienaar des Woords repatriëert is er in het zendingsstatuut een regeling opgenomen betreffende 

vakantie en buitengewoon verlof, die een tijdsperiode beslaat van ongeveer 6 maanden. Daarna gaat de 

overbruggingsregeling in. Bij de lsraëlpredikant ligt dat anders. Voor hem gaat de overbruggingsregeling 
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in direct na de datum van beëindiging van de dienst. 
2. Onze tweede opmerking is van principiële aard. We zijn namelijk als Deputaatschap van mening dat de 

kerken een blijvende financiële verplichting hebben voor haar dienaren des Woords, ook wanneer deze 

door omstandigheden buiten hun schuld het werk van predikant niet kunnen uitoefenen. Zoals het voor 

de kerken een eer is emeritaatsuitkeringen te doen aan dienaren, die niet meer hoeven te arbeiden, zo 

zal het ook een eer voor de kerken moeten zijn om uitkeringen te doen aan dienaren die niet meer kun

nen werken, terwijl zij het wel willen en er ook toe in staat zijn. 
Dit principiële uitgangspunt betekent voor ons dat de regel in de overbruggingsregeling (9.5.7) , die zegt: 

'Het overbruggingsgeld of de suppletie vervalt: a. zodra de vastgestelde termijn is verstreken ', alleen 

acceptabel is als de kerken op het moment van het vervallen van de overbruggingsregeling een andere 

financiële regeling hebben, die dan in werking treedt. Het zal op grond van dit principiële uitgangspunt 

duidelijk zijn, dat we de regel , die zegt (9.5.7): 'Het overbruggingsgeld of de suppletie vervalt: d. indien 

geen gebruik wordt gemaakt van de mogelijkheden tot het verkrijgen van een wettelijke uitkering' niet 
voor onze rekening nemen. 

Deputaten stellen u voor: 

1. De overbruggingsregeling goed te keuren met in achtneming van de gemaakte principiële opmerking ten 

aanzien van de blijvende financiële verplichting voor dienaren des Woords; 
2. In overleg met deputaten Kas Onderlinge Bijstand en Advies een regeling te treffen voor predikanten die 

een bijzondere taak gaan beëindigen en daarvoor een instructie vast te stellen. 

3. Aanvulling bij de ingediende begrotingen 1996 tlm 1998 van deputaten Evangelieverkondiging 
onder lsrael 

Naar aanleiding van de bespreking op 7 juni 1995 met deputaten Financiële Zaken vermelden wij in een bij

lage de met voornoemde deputaten overeengekomen wijzigingen op de ingediende begrotingen over de 

periode 1996 1/m 1998. 

Bijlage 1 

1. Correctie beginvermogen en rente i.v.m. de overheveling van het reservefonds, ontstaan uit ontvangen 
nalatenschappen 

2. Besparingen op het periodiek 'Vrede over 
lsrael' 

3. Besparingen op de post 'Seminars en confe
renties' 

4. Besparing door het niet-opvoeren van wacht
geld over de jaren 1997 en 1998 van drs. 
H.M. van der Vegt 
(zonodig zal een beroep worden gedaan op 
artikel 6, 2e deel van de instructie van 
Deputaten Financiële Zaken) 

Totaal 

Minder bijdrage per lid/dooplid per jaar 

De gevraagde bijdrage was (gemiddeld) 

De nieuwe bijdrage zal per jaar bedragen 

Bijlage 2. 

Het werk in Israël, in opdracht van deputaten voor de Evangelieverkondiging onder Israël. 

1. Uitgangspunten 
1. 1. 

54.450 

30.800 

23.000 

f 125.450 

f 233.700 

1,04 

2,68 

1,64 

'Dienst der verzoening' mag over de opdracht van de kerk ten opzichte van het joodse volk - dat we verder 

met de bijbelse naam Israël noemen - het eerste en bepalende woord zijn. 
Deze zinsnede - bediening der verzoening - wordt door de apostel Paulus gebruikt in 2 Kor. 5: 18, en direct 

nader omschreven en toegelicht. Twee aspecten van de dienst der verzoening noemt hij daar: 
1. De inhoud ervan: de in het kruis van Christus aangebrachte verzoening, bestaande in de niet-toereke

ning van onze overtredingen op grond van het zoenoffer van Christus, en 
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2. het aan de apostelen toevertrouwde woord van de verzoening, dat hen machtigt met gezag - alsof God 
Zelf door hun mond vermaant - de oproep te doen horen: 'laat u met God verzoenen.' 

1.2. 

Terecht heeft de kerk in dat laatste altijd de wezenlijke inhoud en het appel van de 
Evangelieverkondiging gezien. We moeten echter goed in het oog houden, hóe de dingen hier gezegd 
worden. Het appel in het 'woord van de verzoening' berust op en wordt gequalificeerd door de door God 
in Christus aangebrachte verzoening, die alomvattend is en de grenzen van de persoonlijke beleving 
overstijgt. Evenals de apostelen destijds heeft ook de evangeliedienaar vandaag de opdracht in heel zijn 
optreden de door God tot stand gebrachte verzoening te weerspiegelen, te zoeken en uit te dragen. 

De bijzondere relatie tussen kerk en lsraêl is in veel opzichten bepalend voor alle beleid van deputaten en 
voor het wen< dat namens hen in opdracht van de kerl<en gedaan wordt. 
Van deze relatie is te zeggen, dat ze wordt gekenmerkt door 
1. een diepe verbondenheid tussen beide, gegrond in de eenheid, de genade en de trouw van de God van 

Abraham, Izaäk en lsraêl, de Vader van Jezus Christus. In de ken< mogen heidenen, dichtbij gekomen 
door het bloed van Christus, ook deel hebben aan de verbonden der belofte (Et. 2:12-14); 

2. een gescheidenheid die in veel opzichten is waar te nemen, maar centraal in het geloof van de ken<, dat 
Jezus de Christus is, de gekomen Messias van lsraêl. 

Ook Paulus heeft het in Rom. 11 :28 over twee kanten van de relatie van ken< en Israël: 'vijanden om uwent
wil' en 'geliefden om der vaderen wil '. In dit verband gebruikt hij het woord 'geheimenis' (mystèrion; Rom. 
11 :25). Het wordt niet van de ken< gevraagd - het is haar ook niet gegéven -, dit geheimenis op te lossen of 
weg te redeneren. Evenmin mag ze het geheimenis als hindernis of aanstoot zien, die haar een vrijbrief zou 
kunnen geven om lijdelijk af te wachten. Integendeel: wij zien het als onze opdracht, met dit geheimenis te 
leven als met een door God aan Israël en aan ons gegeven vraag, opdracht en belofte. 
Deze beide voor ons verstand onverenigbare kanten van de relatie tussen ken< en Israël vragen van de ker1< 
ook verschillende houdingen, die in de praktijk zeker niet minder moeilijk te combineren zijn : 
1. Het benadrukken van dat, wat ken< en Israël verbindt; het beseffen en ernaar leven, dat Israël nog altijd 

het volk van God is, en daarom - in al zijn veelvormigheid - voor de ken< van betekenis is. Dat vraagt lief
de, ootmoed en bescheidenheid, en het zoeken van een levende relatie binnen de ruimte die door open
baring en verbond wordt bepaald. 

2. Het verl<ondigen van het Evangelie, het getuigen in woord en daad, dat de Messias reeds gekomen is en 
dat Hij het is, op Wie Wet en Profeten doelen. 

1.3. 
De verbondenheid met en gescheidenheid van Israël beide vasthoudend, trouw aan Schrift en belijdenis, en 
lettend op de praktische mogelijkheden en problemen moet gezocht worden naar de juiste wijze , om in de 
dienst der verzoening te staan en te leven. De dienst der verzoening betekent in de relatie tussen lsraêl en 
de ken<, dat het specifieke karakter van Israël, en ook dat van de volkeren, niet wordt tenietgedaan, maar 
nieuw aan het licht gebracht. De tussenmuur, de vijandschap, is weggebroken (Et. 2:14) . Dat vereist een 
houding, waarin ieder zich niet in de eigen identiteit, die op zichzelf een vorm van eigengerechtigheid is, 
sterk maakt, maar integendeel juist de ontmoeting - en daarin ook de verzoening - met de ander zoekt. Als 
Paulus in Rom. 11 :15 stelt dat de verwerping van lsraêl de verzoening van de volkeren is, verbindt hij daar
aan niet toevallig zijn verwachting voor Israël. Daarbij dienen we bovendien te bedenken, dat het de apostel 
er in deze brief duidelijk om gaat tendenzen in de richting van een gesloten christelijke identiteit, zoals hij die 
waarnam in de gemeente van Rome, tegen te gaan. 
Het gaat er daarbij om ken< en Israël beide de wil van God te doen onderl<ennen, opdat ze zich beide mogen 
verwonderen over de ondoorgrondelijkheid van God, die Israël trouw blijft en in en door Israël de volkeren 
der wereld zegent. 
1.4. 
Een taakomschrijving als deze, een praktische uitwerl<ing van het uitgangspunt 1.1, moet altijd een voorlopig 
karakter hebben. Voortgaande bezinning, letten op de situatie en voortdurend overleg blijven van groot 
belang. 

2. Contekst 

2. 1. De tijd waarin wij leven 
• Na vele eeuwen van antisemitisme, waarin ook de kerk een belangrijke rol heeft gespeeld; 
• Na de Tweede wereldoorlog en de Sho'ah. Het besef, dat ook kerl<en en christenen daaraan hebben mee

gedaan en in elk geval te weinig ertégen hebben gedaan, maakt ons bewust van onze verantwoordelijk
heid en gevoelig voor angst en wantrouwen aan de kant van Israël. 

• Na 1948, de stichting van de staat lsraêl, een teken van Gods trouw. Deze staat is voor veel joden het 
centrum van hun bestaan, en tegelijk een brandpunt van tegenstrijdige meningen en zelfs conflicten. 

• In de huidige politieke situatie van het conflict tussen Joden en Palestijnen. Daardoor kan polarisatie wor
den bevorderd. Het maakt dat men in Israël nog gevoeliger is voor de houding die de ken< aanneemt, en 
bepaalt ons op verschillende manieren bij de bescherming en de bedreiging, de mogelijkheden en de risi
co's die de staat Israël voor verschillende groepen in zich bergt. 

2.2. Het werk, dat gedaan is 
• De weg van Hamburg naar Jeruzalem. Zodra dat kon, is de keuze gemaakt Israël in de eigen joodse staat 

te ontmoeten: met het Evangelie willen we dáár present zijn, waar Israël naar eigen besef het meest Israël 
is. 
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• De uitersten van zending en vrijblijvende gedachtenuitwisseling vermijdend is altijd gepoogd bij te dragen 
aan een levende ontmoeting tussen kerk en lsraêl. 

• Zowel in Jeruzalem als in Tel Aviv is geprobeerd aan te sluiten bij bestaande kerl<en en organisaties en 
daarin onze eigen bijdrage tot haar recht te laten komen. 

2.3. Verwachtingen 
• lsraêl, zowel in de eigen staat als in Nederland, maakt duidelijk dat het van de kerk verwacht dat deze 

afziet van zending en bekeringsijver. Op de achtergrond daarvan staat vooral ook de diepgewortelde vrees 
dat men van de eigen religieuze identiteit beroofd wordt - een vrees, die in vele eeuwen diaspora alleen 
maar sterker geworden is. 

• De houding van christenen ten opzichte van Israël loopt uiteen van antisemitisme tot filosemitisme en van 
proselitisme via ongeïnteresseerdheid tot het aanp_assen van Evangelie en belijdenis. Het is va~ belang 
deze meningen en hun u1twer1<1ngen te kennen, kritisch te beoordelen, gedachtenwisselingen aan te gaan 
en er zo mogelijk door verrijkt te worden . 

• Ook (n onze Christ~lijke <3ereformeerde Kerl<en lopen de visies uiteen. Er wordt verschillend gedacht over 
de w1Jze wa~~op WIJ ls~ael hebb_en te benaderen. Het verschil tussen wer1< onder lsraêl en zending onder 
de volkeren liJkt met alt1Jd du1deliJk. Er liggen ook politieke vragen. Hier en daar zijn chiliastische tendenzen 
te bespeuren. 

3. Consequenties 

3.1. 
Bij de bijzondere dienst der verzoening, zoals die in de evangelieverl<ondiging onder Israël gestalte krijgt, 
gaat het erom in_ woord en daad ernst t~ maken met en getuigenis af te leggen van de concrete aspecten 
van het Evangelie. Dat moet uitkomen 1n een houding van ootmoed, aanvaarding en luisterbereidheid ten 
opzichte van Israël en in actieve ondersteuning van kerken en groepen die zich inzetten voor allerlei concre
te gestalten van de dienst der verzoening. 

3.2 . 
E~rlijkheid is een absolute eis in de r_elatie met lsraêl. We willen zoeken naar formuleringen en naar een 
w1Jze van werl<en, die onze oprechtheid tonen zonder overdrevenheid, die recht doen aan Israël en aan de 
opdracht van de ken<, en die het geheimenis (1 .1) respecteren. Deze instelling vloeit voort uit het hart van de 
boodschap, die daarin bestaat en blijft bestaan, dat mensen worden opgeroepen zich met heel hun bestaan 
1n Gods verzoenend handelen te laten betrekken. 

3.3. 
We streven naar een werkelijke ontmoeting tussen kerk en lsraêl, naar een relatie waarin beide zichzelf kun
nen zijn: de kerk getrouw gelovend in en getuigend van Jezus Christus, de Messias voor Israël en de volke
ren , en lsraêl zonder angst vertellend van zijn geloof in God en zijn verkiezing. Zo mogen we hopen dat 
beide elkaar zullen ontdekken en herkennen in de betekenis en de bedoeling, die God hun gegeven heeft. 
Deputaten gaan niet uit van een gelijkwaardigheid van religies en geloven niet in meerdere heilswegen, 
maar wèl, dat kerk en lsraêl beide een plaats hebben in Gods handelen. In die zin mogen we ook ruimte 
geven aan het joodse zelfverstaan. 

3.4. 
Benaderingswijzen, die naar het besef van Israël bedreigend of gevaarlijk zijn, moeten worden vermeden. 
Dit niet alleen omdat de omstandigheden daartoe soms dwingen, maar ook principieel : opdat de loop van 
Gods Woord niet belemmerd worde. 

3.5. 
Het ligt voor de hand aansluiting te zoeken bij hen die een inhoudelijke ontmoeting proberen tot stand te 
brengen. Dit mag evenwel niet betekenen, dat we aan mensen en groepen die daaraan niet meedoen voor
bijgaan. 

3.6. 
Het adres van het werk van deputaten is in de eerste plaats Israël, maar daarnaast zeker ook de kerk: 
• De eigen kerl<en, omdat het rekening houden met lsraêl van grote betekenis is voor leer en leven. Staan in 

de ontmoeting met Israël is deel van het ker1<-zijn. 
• De kerl<en van Israël en die daar zijn vertegenwoordigd. Contacten moeten worden gezocht met joods

christelijke, palestijnse en andere kerl<en om samen ons te bezinnen op de betekenis van 'lsraêl' - in alle 
bijbelse betekenissen van het woord. 

• Ook, of juist, de ontmoeting met lsraêl (en bestudering van de geschiedenis daarvan) kan de ken< helpen 
in kritisch zelfonderzoek na te gaan of en zo ja, in hoeverre zij in verl<ondiging en handelen aan het alom
vattend karakter van de verzoening in Christus beantwoordt. 

3.7. 
Het werk in en onder Israël wil dienen: dienst der verzoening zijn. Allereerst God dienen, in de weg die Hij 
ons wijst. Dat houdt dan altijd ook in dat we christenen van diverse kerken en achtergronden en Joden, 
afkomstig uit vele landen en beïnvloed door een verscheidenheid van geestelijke stromingen. Door in Israël 
aanwezig te zijn op een niet-agressieve wijze, door een werl<er ter beschikking te stellen voor de dienst der 
verzoening, willen we Hem volgen, die Zich onder de mensen begaf 'als Eén die dient'. 

---
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4. Taakomschrijving 

Bij de arbeid van de Israël-werker zijn de volgende aspecten te onderscheiden: 

4. 1. Bijdragen aan een werkelijke ontmoeting van kerk en Israël 
1. Door presentie in Israël. Deze presentie alleen al is van betekenis: waar de dienaar is, krijgt - als het 

goed is - het Evangelie mond en gestalte. 
2. Door het actief meedoen met inspanningen om een inhoudelijke ontmoeting te realiseren en in stand te 

houden . Te denken valt o.a. aan bestaande platforms als de Rainbow-groep en de lsrael lnterfaith 
Association , maar ook aan meer kleinschalige projecten en aan nieuwe en eigen initiatieven. 
Door het onderhouden en intensiveren van contacten met joodse instanties en organen. Daarbij wordt 
geprobeerd de relaties zo mogelijk uit te breiden tot gestalten van het jodendom, die tot dusverre uit des
interesse en/of wantrouwen niet meedoen aan enigerlei vorm van ontmoeting. 

3. Door het actief participeren in de pogingen de christelijke bezinning op de relatie met Israël te bevorde
ren . Hierbij valt met name de ETRFI (Fratemity) te noemen, maar ook dient aandacht te worden gege
ven aan andere oecumenische contacten met personen, met kerken en met organisaties. In eerste 
instantie zal de nadruk liggen op contacten met andere protestantse kerken. 
Door het streven naar uitbreiding van de contacten met kerken, die een andere visie hebben op de rela
tie van kerk en Israël: zowel met Joden-christenen of 'messias-belijdende Joden' als met Palestijnse 
christenen. Van beide groepen geldt dat ze een complicerende factor vormen in de directe relatie met 
het jodendom, maar dat ze de ontmoeting ook kunnen verrijken en verdiepen. Als christenen die in het 
land thuishoren zijn ze van authentieke betekenis voor een onmoeting met Israël op deze plaats. 
Door de bediening van Woord en sacrament, en door andere kerkelijke arbeid in kerken in Israël, uiter
aard in overleg met de zendende kerk en met deputaten. 
Het onder (b) en (c) genoemde werk zal in Jeruzalem geconcentreerd zijn . Daarnaast verdient het aan
beveling attent te blijven op mogelijkheden ook op andere plaatsen in Israël onze opdracht ter sprake te 
brengen en gestalte te geven. Hierbij kan worden gedacht aan voortzetting van de relaties in Tel Aviv en 
aan Nes Ammim. 

4. Door een voortdurende diepgaande oriëntatie op het joodse volk, in het land Israël en daarbuiten, en op 
de kerk in het land Israël. 

4.2. Zorg voor Nederlanders in Israël 
• Dit werk is pastoraal gericht voorzover het erom gaat mensen te helpen in de bijzondere en soms moeilijke 

omstandigheden in Israël. Het gaat er echter niet minder om christenen toe te rusten met het oog op hun 
eigen dagelijkse, vaak heel practische en waardevolle 'ontmoeting met Israël'. 

• Met name is te noemen de samenwerking met de predikanten die in Israël werken namens de 
Nederlandse Hervormde Kerk en de Gereformeerde Kerken, volgens de in Nederland binnen het Vier
Moderamina-overleg gemaakte afspraken. 

• Aandacht zal worden gegeven aan opvang van vrijwilligers , studenten en anderen die tijdelijk in Israël ver
blijven. 

• Zo mogelijk zullen ook de nederlandstalige kerkdiensten op zondagmiddag in de Schotse St. Andrew's
kerk worden voortgezet, georganiseerd in samenwerking met de plaatselijke commissie. Zoveel mogelijk 
wordt er hierbij samengewerk1 met de andere kerken die bij het Vier-Moderamina-overleg betrokken zijn . 

4.3. Contact met de kerken in Nederland 
Dit contact wordt onderhouden, allereerst via de zendende kerk en deputaten, opdat kennis van, bezinning 
op en betrokkenheid bij Israël en het werk van deputaten worden bevorderd. Dit zal practisch geschieden op 
de volgende wijze: 
• Minsten driemaal per jaar rapportage aan de zendende kerk en aan deputaten; 
• Zo mogelijk eens per jaar zal een lezingentoernee door de kerken plaatsvinden. Voorbereiding en planning 

geschieden in samenwerking tussen de raad van de zendende kerk en deputaten. 
• Publicaties in Vrede over Israël, het blad van de zendende kerk en andere kerkelijke bladen. 
• Advies en informatie, wanneer daarnaar gevraagd wordt door deputaten of door de kerken. 
• Voorbereiding en begeleiding van studiereizen vanuit de kerken. 

4.4. Studie 
• Er zal ruimte dienen te zijn voor studie, gericht op het verwerven van (taal)kennis, inzichten en vaardighe

den, die in directe relatie staan tot het werk. 
• Daarnaast willen deputaten bevorderen dat een deel van de tijd gebruik1 wordt voor verdere studie over de 

relatie tussen de kerk en het volk Israël, met het oog op verdieping en voorlichting. 

BIJLAGE 64 
art. 172, 175 

RAPPORT 1A VAN COMMISSIE Il BETREFFENDE HET AANVULLEND RAPPORT VAN DE 
DEPUTATEN VOOR DE EVANGELIEVERKONDIGING ONDER ISRAËL 

1. Inleiding 

Als commissie hebben we kennisgenomen van de uitvoerige aanvulling op het rapport over de 
Evangelieverkondiging onder Israël door deputaten gegeven. Uw commissie had hen gewezen op het ont-
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breken van de nadere verantwoording en van de_taako111schrijving van de werker in Israël. Deputaten erken
den het eer~te als een omIssIe. _Ook begrepen ZIJ dat WIJ het tweede wenselijk vonden. Daarom gaven zij de 
taak?mschriJv1ng 1n hun aanvulling een pla~ts, al achtten zij dat zelf niet strikt nodig, omdat h.i. de taakom
schriJv1ng meer een stuk voor intern gebruik tussen de deputaten en de werker is dat geregeld biJ·gesteld 
wordt. 

2. Overbruggingsregeling 

Over de overbruggingsregeling en de correcUestaat_op hun begroting schrijven deputaten, omdat daarom
trent na het tot st_andkomen van he_t rapport nieuwe informatie binnenkwam. Uiteraard gaan wij aan de cor
rectiestaat voorb1J. Ook besteden WIJ hier geen aandacht aan de overbruggingsregeling, daar we dat gedaan 
hebben . 1n ons . rapport over " de zending. Alleen zij opgemerkt dat de deputaten voor de 
Evangelieverkond1~1ng onder lsrael de bedoeling van de zendingsdeputaten niet goed hebben begrepen, 
evenals aanvankeliJk uw commIssIe. Het gaat met om de overbrugging van het moment van terugkeer tot het 
moment waarop een terugkerend predikant intrede in een gemeente doet, maar om de overbrugging van 
deze tot _de volge,nde GS. Daarom laten we de voorstellen van de deputaten in hun aanvullend rapport voor 
wat ze z1Jn, verwI1zend naar voorstel 13 in ons rapport betreffende zending. 

3. Dienst der verzoening 

Wat de nadere verantwoo_rding en de taakomschrijving betreft kan het niet de bedoeling zijn om daar diep
gaand en breedv?erig op in te gaan. Tevens willen we met nadruk stellen dat we het met de beslissing van 
deputaten eens zI1n _dat het goed Is om het werk in Israël, in Jeruzalem, voort te zetten. 

Toch rezen er b1J dit aanvullend r_apport bij ons wel vragen, waarvan wij u deelgenoot menen te moeten 
maken. Die vragen concentreren zich rondom wat de deputaten schrijven over de dienst der verzoening Dat 
1s_ voor hen het centrale begrip bij de bezinning op de opdracht van de kerk t.o.v. Israël. Op zichzelf hebben 
WIJ daar geen enkel bezwaar tegen. Maar ~e hebben wel moeite met de wijze waarop deputaten die dienst 
der verzoening ?nder woorden br_engen. Z1J gebruiken soms uitdrukkingen die misverstand (kunnen) oproe
pen en bewoordingen die slechts 1mplic1et naar Christus verwijzen. 
In de samenvatting o~ blz. 34 wordt in punt 1 gesproken over de oproep van Godswege om zich met God te 
laten verzoenen .. Dat 1s duidelijk een verwiizing naar 2 Kor. 5_: 20. Paulus zegt echter met nadruk dat hij dat 
1n naam van Chris_tus vraagt. Juist ook In dit rapport hadden die woorden er o.i. bij moeten staan. 
In pu_nt 1.1 van b1Jlage 2, blz. 37 wordt van de verzoe,ning die door God in Christus is aangebracht gezegd 
dat ZIJ alomvattend 1s en de grenzen van de persoonliJke beleving overstijgt. Bij die woorden valt opnieuw te 
denken aan 2 Kor. 5. Toc,h meent uw commIss_Ie dat deze passage in het rapport het misverstand kan 
oproepen dat het persoonliJk 9eloof waardoor _we In de verzoening door Christus delen van minder betekenis 
is. Dat m1sversta_nd _achten WIJ te meer mogelijk daar de oproep (aan joden en niet-joden) tot zo'n persoonlijk 
geloof 1n de bezinning van deputaten weImg en slechts impliciet aandacht krijgt. Telkens weer wordt grote 
nadruk_ gelegd op het alomvattende karakter van de verzoening. 

Daarb1J valt het op dat het kritisch zelfonderzoek van de kerk in de relatie tot Israël sterk wordt onderstreept 
(zie 3 .6, blz: 40). Op bi~. 38_ o~der punt 1.3 wordt zelfs gezegd dat het sterk maken in de eigen identiteit een 
vorm van e1gengerecht1gh_e1d Is. Omdat de tussenmuur, de vijandschap, is weggebroken moet de ontmoe
ting, en daann de verzoening, met de ander worden gezocht. 

~w comm1ss1e, 1s het met deputaten eens dat sterk maken in de eigen identiteit een vorm van eigengerech
t1ghe1d ka~ z1Jn .. Toch menen we dat sterk zI1n In de_ eigen identiteit - waarachtig gemeente van Jezus 
Christus z11n - Juist een opdracht van de Here Is. Ook In de omgang met Israël mag van die identiteit niets 
worden afgedaan. Zeker Is de tussenmuur weggebroken. Maar daarmee is niet alle vijandschap tegen 
Christus verdwenen. 

In een goede poging om vergeten en onderbelichte elementen recht te doen, dreigen deputaten andere ele
menten d,1e van even grote betekenis zijn onder te belichten. Dat geldt de noodzaak en oproep om door een 
persoonliJk geloof aan die ve_rzoemng deel te ontvangen. In de brief aan de Romeinen waarin zo bijzonder 
over het geheimenis van lsrael wordt gesproken, staat de rechtvaardiging door het geloof alleen centraal. 
Omdat deze notie 1n het aanvullend rapport, m.n. in de taakomschrijving, slechts impliciet aan de orde komt 
en _aHe aandacht ~ordi ~evraagd voor het alomvattende van de verzoening dreigen deputaten onbedoeld te 
weinig kritische d1stant1e te houden van een theologie , waarin de oproep tot een persoonlijk geloof niet 
gehoord wordt en de verzoening zo breed wordt opgevat dat elke verzoening tussen mensen gerekend 
wordt tot de verzoening door Christus. 
~aarom lijkt"het uw commissie van groot belang dat deputaten zich nader bezinnen op de dienst der verzoe
nin~. waarb1J alle aandacht wordt gegeven aan het persoonlijk geloof dat nodig is om in die verzoening door 
Christus te delen. 

4. Voorstel 

De commissie stelt de synode voor: 
de~utaten op_te _dragen de GS van 1998 te dienen met een nadere bezinning op de dienst der verzoening 
en 1n die bezinning aandacht te geven aan de wijze waarop in de Heilige Schrift gesproken wordt over de 
noodzaak ~an en de o~_roe,p tot persoonlijk ~e_loof om in de verzoening door Christus te delen, opdat dat ook 
een du1deliJke plaats kriJgt In de taakomschriJv1ng van de werker in Israël en in het werk zelf. 

D. Visser, rapporteur 
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RAPPORT VAN DE DEPUTATEN VOOR KERK EN BEDRIJFSLEVEN 

1. Inleiding 

De kerk rekent het tot haar taak haar leden pastoraal en diakonaal te begeleiden, waar het gaat om de ver
anderingen in denk- en leefwijze als gevolg van de toenemende industrialisatie. Hiertoe zijn deputaten Kerk 
en Bedrijfsleven benoemd door de generale synode. 

Deputaten hebben tot taak: . .. . . . 
1. zich te bezinnen op de vragen en de consequenties van het kerk- en chnsten-zIJn in een industriële 

samenleving; 
2. de resultaten daarvan aan de kerken door te geven opdat binnen de kerken aandacht gegeven wordt 

aan deze problematiek; .. 
3. desgevraagd kerken te adviseren met betrekking tot de vragen rondom kerk en bednJfsle_ven; . 
4. de kerken te vertegenwoordigen in kerkelijke en maatschappehJke organisaties welke zich bezighouden 

met de vragen van kerk en bedrijfsleven; 
5. het onderhouden van contacten met andere deputaatschappen binnen onze kerken (met name ADMA

deputaten en evangelisatie-deputaten) betreffende die aspecten van het werk die ook die andere depu-
taatschappen raken ; . 

6. het eventueel verlenen van financiële steun aan kerkeraden dan wel samenwerkende kerkeraden die 
een industriepredikant willen beroepen en daarvoor zelf niet over voldoende middelen beschikken; 

7. kerke raden eventueel te stimuleren tot het beroepen en begeleiden van een industnepred1kant; 
8. het begeleiden en adviseren van de industriepredikanten; 
9. van hun werkzaamheden verslag uit te brengen aan de generale synode. 
De generale synode 1992 heeft een aantal specifieke "".erkzaamheden opgedragen aan deputaten. 
Deputaten zijn in staat gesteld om de overeengekomen f1nanc1ële steun aan de kerk van Rozenburg t.b.v. de 
industriepredikant voort te zetten tot uiterlijk 1 januari 1997, waarbij is gesteld dat er bij Rozenburg op aan 
gedrongen dient te worden de uiterlijke termijn op 1 januari 1996 te stellen. 
Deputaten is opgedragen om, in samenwerking met deputaten ADMA, te onderzoeken of vanaf 1995 de 
taak, die deputaten hebben door ADMA kan worden overgenomen en de generale synode 1995 te dienen 
met een voorstel waaruit blijkt hoe dit werk ten dienste van de kerken het beste kan worden voortgezet. . 
Door de generale synode 1992 werd de bijdrage per lid voor 1993-1995 op f 0, 72 g~steld .. Deze verlaging 
was mogelijk gezien het feit dat de bijdrage aan het Diakonaal Bureau voor de admInistratIeve ondersteu
ning niet meer op de begroting staat, alsmede dat tot intering van het vermogen werd besloten. 

2. Samenstelling en werkwijze van het deputsatschsp 

De Generale Synode 1992 benoemde tot deputaat: 
Zr. W.M. Boendermaker-Geleijnse 
Ds. A.G. Boogaard 
Br. L. den Butler 
Br. H. Kazen 
Br. ir. C. Lommers 
Br. J.W. Overeem 
Br. ir. C. Veen 
Br. H.G. Barendregt, secundus 
Br. B.M. van Genderen, secundus 

De functie van voorzitter, secretaris en penningmeester zijn door de deputaten onderling verdeeld en wel als 

volgt: 
Br. J.W. Overeem: voorzitter 
Br. ir. C. Lommers: secretaris 
Br. H. Kazen: penningmeester. 
Voorts is als adviseur aan het deputaatschap verbonden: 
drs. J.M. Aamoudse, industriepredikant in het Botlek/Europoortgebied. 

Voor het deputaatschap zijn momenteel de functionarissen van het Landelijk/Diakonaal Bureau zrs. A.H. 
Blankestijn en A.M. van Heteren en de broeders drs. J.N. Noorlandt en H.H. van Well werkzaam. 

De volgende deputaten hebben te kennen gegeven niet voor een volgende periode beschikbaar te zijn: de 
brs. Boogaard, Den Butler, Kazen, Lommers en Veen. . . . . 
Om de diverse werkzaamheden gericht te kunnen aanpakken Is een tweetal commIssIes ingesteld conform 
de in de vorige synodeperiode gehanteerde opzet. Hiermede wordt versnip~ering en overlapping zoveel 
mogelijk voorkomen en kan efficiënter worden gewerkt. Het moderamen bereidt de vergadenngen van het 
deputaatschap voor en komt daartoe vooraf bijeen. Daarnaast coördineert en stimuleert het moderamen de 
commissies: 
1. Bezinning, publiciteit en toerusting. 
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Leden: Zuster Boendermaker- Geleijnse en de broeders Aamoudse, Den Butler, Boogaard, Lommers 
(VZ), Noorlandt en Van Well. 

2. Financiën en contacten Rozenburg en vertegenwoordiging in andere organen. 
Leden: De broeders Overeem, Barendregt, van Genderen, Kazen en Veen. 

De commissies bestrijken bepaalde taakvelden, waar binnen zij zelf of het deputaatschap initiatieven 
nemen, voorstellen voorbereiden, zaken uitwerken etc., welke op de plenaire vergadering van het deputaat
schap __ worden besproken en vastgesteld. De werkzaamheden worden zodanig verdeeld dat zo efficiënt 
m_ogehJk wordt gev,,,erkt. Het deputaatschap kwam in de afgelopen periode 1992/1995 in plenaire zitting ca. 
VIJi keer per Jaar b1Jeen._ Het moderamen_en de commissies kwamen regelmatig bijeen. Het moderamen nam 
deel _aan de vergaderingen van _de dne-moderam1na van deputaten ADMA, Hulpverlening en Kerk en 
BednJfsleven. De penningmeester Is lid van de beheerscommissie. 
Diakonaal Bureau. 
Deputate_n hebben v_oor de werkzaamheden en activiteiten in de afgelopen periode een werkplan opgesteld. 
De ervanngen om via een planmatige aanpak gestructureerd in de tijd activiteiten te verrichten zijn positief 
geweest. 
In januari 1993 hebben deputaten een startbijeenkomst gehad gedurende een deel van een weekend waar 
de 'oude' en 'nieuwe' deputaten bij aanwezig waren. Het thema van dit weekend was "arbeid". Een inl~iding 
werd _verzorgd door drs. Aamoudse over Bijbels theologische aspecten van de arbeid. Door zr. c. Stam 
werd ingegaan op haar ervaringen met arbeidsdeling tussen man en vrouw. 
Het ?oei van deze bijeenkomst was om deputaten, naast de persoonlijke kennismaking, een eerste kennis
making te laten hebben met de onderwerpen, die van belang zijn. Gesteld kan worden dat dit start-weekend 
van bezinning en kennismaking een leerzame ervaring is geweest. 
Van de vertrekkende deputaten is hartelijk afscheid genomen. Het betrof zr. drs. T. Drenth en de brs. ir. A. 
Langstraat, drs. W.P. de Groot en drs. J. Vogel. Door de grote wisseling die het deputaatschap heeft gehad 
Is de conllnuteIt van het werk onder druk gezet. 

3. Ontwikkelingen 

3.1 . Maatschappelijke ontwikkelingen 
In de _periode die achter ons ligt is de werkloosheid, mede ten gevolge van de verslechterende economische 
sItuatIe, fors toegenomen. 
On.danks het feit dat er nu, in economische termen, tekenen van rendementsherstel zijn, blijft de werkloos
heid (te) hoog en neemt de werkgelegenheid _in slechts bepe_rkte omvang toe. Sommigen spreken al van een 
baanloze economische groei. De werkloosheid en de mogehJkheden tot het verrichten van betaald werk zijn 
een blijvend punt van zorg. 
In augustus 1994 is ~et zogenoemde "paarse kabinet'', de reger,ingscoalitie bestaande uit de politieke partij
en WD, PvdA en D66, aangetreden. De verkiezingen van mei 94 hebben onder de kiezers een grote ver
schuiving zichtbaar gemaakt, waardoor met name het CDA en de PvdA veel stemmen hebben verloren De 
'kleine' christelijke partijen hebben hun aanhang zien stijgen. Vastgesteld kan worden dat deze regering~co
aht1e_ met een grote dadendrang beleidsvoornemens kenbaar maakt en {als het even kan )uitvoert. 
Beleidsvoornemens, zoal_s de wijziging van de arbeidstijdenwe_t die leidt tot een nog groter flexibilisering van 
de arbeid en de verruImIng van de w1nkelslu1hngswet, waarb1J door het christelijk deel van ons land grote 
vraagtekens gezet worden. 
Deputaten ach_ten dit een zorgelijke ontwikkeling. Het wordt werkenden in de toekomst steeds moeilijker 
gemaakt om b1Jvoorbeeld op zondag niet te werken en een goede verhouding te vinden tussen {betaald) 
werk, (aandacht en tijd voor het) gezinsleven en het kerkelijk leven. 
Materialisme en_toenemende welvaart houdt iedereen tot op zekere hoogte in zijn greep. Reclame en com
mercie spelen hier voortdurend op in. De mensvisie waarin het individu het middelpunt is, neemt een steeds 
dominantere positie in. Wet~eving (bijvoorbeeld het individualiseren van allerlei rechten), arbeidspatronen 
(meer tweeverdieners) , gezinspatronen (niet of pas op latere leeftijd trouwen) zijn hier zichtbare tekenen 
van. De christen in zijn of haar werksituatie komt hierdoor vaak in een eenzame en moeilijke positie te verke
ren . 
Grote groepen staan blijvend langs de kant. Ouderen, VUT'ers, WAO'ers en werklozen, maar ook vluchtelin
gen en ontheemden. Bezuin.igingen, die deze groepen treffen leiden ertoe dat zij met minder geld moeten 
zien rond te komen. Anderz1Jds neemt de groep van goed geschoolde, tweeverdieners nog steeds in aantal 
toe. 
De econo~_ische bedrijvigheid wordt in toenemende mate afhankelijk van internationale ontwikkelingen. 
BednJven zIin veel vaker een onderdeel van een groot multinationaal concern. Tevens valt waar te nemen 
dat bedrijven zich, bijvoorbeeld vanwege lage loonkosten in andere landen vestigen. Met als gevolg dat in 
ons land werkgelegenheid verloren gaat. Fusies en reorganisaties leiden veelal tot grote onzekerheden en 
toenemende werkdruk voor werknemers. 
De sociale zekerheid in ons land staat meer en meer ter discussie. Er is een tendens van afnemende solida
riteit. Lange tijd is deze solidariteit een belangrijke basis geweest in ons sociaal zekerheidstelsel. 
Marktwerking en commercialisering zijn termen die verklaren dat ondermeer vele verzekeringsmaatschappij
en zich in toenemende mate richten op het terrein van sociale verzekeringen. In dit kader kunnen ook de dis
cussies over inkomenszekerheid of juist baangarantie worden genoemd en de mogelijke gevolgen die het 
een of het ander kan hebben op de totale kosten van de sociale zekerheid. 
De Europese eenwording is nadrukkelijker zichtbaar en voelbaar. 'Brussel' bepaalt op diverse punten het 
eigen nationale beleid. Deze en ander europese ontwikkelingen, ondermeer de nieuwe toetreding en voor
genomen toetreding van Oost-Europese landen, kan gekwalificeerd worden als een uitdaging maar heeft 
ook grote risico's in zich. 
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3.2. Overige ontwikkelingen . . 
De basis onder het werk van het industriepastoraat binnen onze en andere kerken staat ter d1scuss1e. 
De mogelijkheden om met de (werkende) mens in zijn of haar arbeid mee te denken of te ondersteunen als 
kerk zal in de toekomst op een andere wijze vorm en inhoud moeten krijgen. Het wegvallen van de basis 
onder de huidige vorm van industriepastoraat betekent allerminst dat er geen behoefte meer zou zijn aan 
bezinning en toerusting op deze punten. 
Ontkerkelijking en secularisatie gaan door. Aan onze opdracht als kerken zullen wij blijvend moeten werken. 
Het evangelie van Jezus Christus dienen wij uit te dragen naar buiten. Zijn lijden, sterven en opstanding die
nen hierin centraal te staan. Niet de mens alleen, zonder doel, maar samen en doelgericht. 
Deputaten zijn van mening dat in de toekomst blijvende aandacht gewenst is voor de mens in zijn of_ haar 
(on)betaalde arbeidssituatie. Bezinning, praktische handreikingen en toerusting zullen h1enn kernbegrippen 
zijn . 

4. Industriepastoraat 

4. 1. Industriepredikant 
De status van de industriepredikant kan als volgt worden omschreven Het werk van de industriepredikant in 
Botlek-Europoort vindt plaats vanuit de Chr. Gerei. Kerk van Rozenburg in samenwerking met Hervormde 
en Gereformeerde kerkelijke organen uit de regio. De Interkerkelijke Adviesraad Industriepastoraat (I.A.1.) 
begeleidt het werk van de industriepredikant, die formeel in dienst is van de Chr. Gerei. Kerk Rozenburg. In 
de I.A.I. participeren de Gerei. classes Brielle en Schiedam en de Herv. stichting Industriepastoraat 
Rijnmond en de Chr. Gerei. Kerk te Rozenburg. De Chr. Gerei. Kerk Rozenburg ontvangt steun van deputa
ten Kerk en Bedrijfsleven. 
De directe relatie tussen ds. J.M. Aarnoudse en het deputaatschap is als volgt. Als Chr. Gerei. industriepre
dikant is hij als adviseur verbonden aan het deputaatschap. Hij is lid van de commissie BPT. Dit werk wordt 
door hem verricht op een enthousiaste en doeltreffende wijze. Het deputaatschap heeft __ in o~gekeerde rich_: 
ting een taak in de begeleiding van de industriepredikant, hoewel deze verantwoordehJkhe1d pnmair hgt b1J 
de kerkeraad van Rozenburg en de I.A.I. 
Periodiek vindt overleg plaats tussen de kerkeraad van Rozenburg en deputaten over de punten zes en 
zeven van de instructie van deputaten. Dit overleg wordt op constructieve en broederlijke wijze gevoerd. De 
twee belangrijkste agendapunten hierbij vormen: 
a. het functioneren van de industriepredikant; 
b. de financiële bijdrage die deputaten verstrekken aan de kerk van Rozenburg t.b.v. het industriepastoraat. 

4.2. Afbouw industriepastoraat 
Veel aandacht is besteed aan een van de specifieke opdrachten van de generale synode 1992 aan deputa
ten, namelijk de bijdrage aan het Industriepastoraat Botlek-Europoort op een passende wijze af _te b~uwen: 
De datum waarop dit gerealiseerd zou moeten worden, werd gesteld op 1 Januari 1996 of u1terl1Jk 1 Januan 
1997. Over dit punt is regelmatig overleg gepleegd met de kerkeraad van Rozenburg. 
In januari 1994 werd kenbaar gemaakt dat ds. Aarnoudse een beroep in overweging wilde nemen. Dit 
gebeurde met een gezamenlijke brief aan alle kerkeraden, afkomstig van de kerkeraden _van Rozenburg en 
Sassenheim (beide betrokken bij het werk van ds. Aarnoudse) en deputaten. In mei 1994 ontving ds. 
Aamoudse een beroep van de gemeente Hillegom. Dit beroep betrof echter 70 % van een volledige werk
plek, zoals de kleine gemeente van Hillegom ook bij de voorgaande predika~t kende. Voor ds. _Aamoudse 
was het alleen mogelijk dit beroep aan te nemen, als er een aanvullende regeling kwam. De roeping naar de 
gemeente Hillegom was er duidelijk. Hij gaf aan bereid te zijn om, eenmaal in Hillegom gevestigd, aanvul
lend passend werk te zoeken. De situatie van het industriepastoraat bracht met zich mee, dat het in de rede 
lag nog een tijdje gedeeltelijk in dienst te blijven. De kerkeraad van Rozenburg heeft met ds. Aamoudse een 
regeling getroffen. Die bestond uit een koppeling aan een wachtgeldregeling voor die 30 % van 2 jaar voor 
het geval het hem niet zou gelukken ander aanvullend werk te vinden. Ds. Aamoudse nam het beroep naar 
Hillegom aan. 
Daar deputaten een mandaat hadden voor wat betreft het industriepastoraat tot uiterlijk 1 januari 1997, is tot 
die datum financiële steun toegezegd aan de kerkeraad van Rozenburg. 
Eén en ander is inmiddels ingehaald door het feit dat ds. Aamoudse in april 1995 een benoeming ontving als 
(part-time) gevangenispredikant. Deze benoeming moet op het moment dat dit rapport wordt vastgesteld 
nog definitief moeten worden geëffectueerd. Naar het zich nu laat aanzien zal per 1 september 1995 het 
werk van ds. Aamoudse voor het industriepastoraat worden beëindigd. Daarmee komen dan ook alle (even
tuele) verplichtingen uit dien hoofde te vervallen. Binnen de I.A.I. (Interkerkelijke Adviesraad 
Industriepastoraat Botlek-Europoort) wordt een plan opgesteld om in het najaar van 1995 de financiën van 
het huidige industriepastoraat af te wikkelen, zodat dit voor het einde van 1995 kan worden afgesloten. 
Gedurende de gehele periode is er steeds sprake geweest van intensief overleg over de invulling van de 
resterende werkperiode in de afbouwfase. Aan de hand van concrete werkplannen is gesproken over de af 
te handelen aangelegenheden. Belangrijke onderdelen in de laatste fase daarin waren de begeleiding van 
een Werkgroep Voortzetting, de opzet van een archief en het schrijven van een boekje over de geschiedenis 
van het Industriepastoraat Botlek-Europoort. Dit laatste is van betekenis. Na ruim 30 jaar komt er een einde 
aan een project waarbij onze kerken altijd nauw betrokken zijn geweest, en waardoor zij ook landelijk via 
deputaten geholpen zijn geweest oog te krijgen en te houden voor alles wat er via de arbeid op de leden van 
de kerk afkomt. Werkvormen komen en gaan. De winst welke deze 30 jaar gebracht heeft voor onze kerken, 
namelijk in aandacht voor de problematiek van kerk en bedrijfsleven, geloof en arbeid behoeft niet verloren 
te gaan. 
Al met al kunnen we wat de afgelopen periode betreft zeggen, dat ds. Aarnoudse met veel inzet gewerkt 
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heeft. Zowel de organisatorische perikelen rond de afbouw alswel de inhoudelijke problematiek van geloof 
en arbeid hebben beide z1Jn volle aandacht gehad. De samenwerking met deputaten was daarbij plezierig en 
opbouwend. Dank hiervoor aan ds. Aamoudse. De Koning der Kerk mogen wij danken voor Zijn leiding die 
we meerdere malen in de ontwikkelingen in de afgelopen periode hebben mogen ervaren. 

4.3. Financiële situatie van het industriepastoraat 
Op grond van de hiervoor gerapporteerde ontwikkelingen heeft de begroting van het I.A.I. een forse verla
ging ondergaan. 
Voor het jaar 1995 worden de uitgaven begroot op ll . 32.000,- (1994 98.056,-). De bijdrage van deputaten 
1s nu vastgesteld op 48.7% (was 40%) van ll. 23.462,- zijnde ll. 11.426,-. 
Door het Industriepastoraat wordt een liquiditeitssaldo aangehouden van ll. 20.000,- van nog te verrekenen 
voordelige expl.saldi van voorgaande jaren. Op de balans van deputaten staat derhalve nog een vordering 
van ll. 8.000,-. 

5. Werkplan deputaten kerk en bedrijfsleven 

Het eerder genoemde werkplan bevatte beleidsvoornemens en activiteiten voor de afgelopen periode. Twee 
zaken zullen op deze plaats worden behandeld, andere aspecten komen op andere plaatsen in dit rapport 
aan de orde. 

5. 1. Mini signalen 
In 1993 is de bundel uitgebracht: "Laat zo uw licht schijnen", een rapportering over het onderzoek naar 
'Geloof en Economie' binnen de Chr. Gerei. Kerken. Uit deze bundel, waarvan ondermeer de conclusies in 
het rapport van deputaten aan de generale synode 1992 zijn opgenomen, is naar voren gekomen dat er bin
nen de kerken een duidelijke behoefte bestaat aan toerustingsmateriaal. En wel in een vorm die kort en 
bondig is en waarvan gebruik kan worden gemaakt door kerkeraden, verenigingen e.d. ' 
Deputaten hebben over de volgende thema mini-signalen uitgebracht: 
· Christen zijn in de economie; 
· Arbeid, betaald, niet betaald; werkdruk, vrije tijd en het functioneren in de gemeente; 
In voorbereiding zijn : 

Welvaart en materialisme; 
· Maatschappelijke verantwoordelijkheid in de economie; 
· Werkloosheid en arbeidsongeschiktheid; 
• Arbeid en zorgtaken, man en vrouw en het werk. 
Deze thema's zijn door deputaten in 'schrijfgroepjes' voorbereid. 
De thema's sluiten aan en zijn een toepassing van de onderwerpen, die in het boek "Spanningsveld en 
speelruimte" zijn beschreven. 

5.2. Bezoek aan kerkeraden 
Uit het eerder genoemde rapport is tevens gebleken dat kerkeraden het persoonlijke gesprek met deputaten 
over de zaken van kerk en bedrijfsleven als nuttig en leerzaam hebben ervaren. 
Deputaten hebben in de afgelopen periode zeven kerkeraden bezocht. Als leidraad voor deze gesprekken 
was vooraf een vragenlijst toegestuurd. In deze gesprekken met een afvaardiging van de kerkeraad is nage
gaan welke zaken aan de orde zijn in de gemeente. De gesprekken hadden tevens tot doel om kerkeraden 
meer bewust te maken van de vragen rond kerk en werk en geloof en economie in het algemeen maar ook 
specifiek in de gemeente. 
Voor deputaten zijn de gesprekken nuttig geweest omdat zodoende vanuit de 'praktijk' informatie en sugges
ties naar voren zijn gekomen, welke kunnen worden gebruikt in te ontwikkelen toerustingsmateriaal. 
Bezochte kerkeraden 
Broek op Langedijk, Emmen, 's-Gravenmoer, 's-Gravenzande, Hengelo, Meerkerk en Zwaagwesteinde. 
De kerk van Barendrecht reageerde schriftelijk op onze vragen. 
De kerk van Ouderkerk aan den Amstel zag af van medewerking. 
Achtergrond 
1. In "conclusies en aanbevelingen" nr. 12 uit rapportage onderzoek "geloof en economie" 1992 staat: "Het 

is te overwegen of deputaten niet elk jaar bij een deel van de kerkeraden een werkbezoek kunnen afleg
gen, omdat gebleken is dat een persoonlijke ontmoeting effectief is in het vergroten van de betrokken
heid bij de vragen waarvoor het deputaatschap staat''. 

2. In "beleidsplan 1994-1995 commissie Bezinning Publiciteit en Toerusting" is dit onder punt 8 overgeno-
men. 

Doel 
Tweeledig: 
1. deputaten horen wat er bij kerkeraden leeft; 
2. een aantal kerkeraden meer betrekken bij de vragen rond kerk en werk, geloof en economie. 
Punten n.a. v. de bezoeken 
• het bezoek van deputaten wordt unaniem als positief ervaren 
vanwege: 

• persoonlijk contact met deputaten 
• zinvol om over de aangereikte zaken na te denken 
• kennisnemen van de werkzaamheden van het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven 
opdrachVwerkzaamheden deputaatschap zijn vrijwel onbekend. 
unaniem spreekt men uit het van belang te vinden dat binnen de kerken aandacht besteed wordt aan 
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deze vragen rondom arbeid. 
er is behoefte aan materiaal wat gebruikt kan worden om het gesprek binnen de gemeente over de 
onderwerpen op gang te brengen. 

6. Bezinning, publiciteit en toerusting 

6. 1. Commissie B. P. T. 
Op het gebied van bezinning, publiciteit en toerusting hebben de deputaten voor Kerk en Bedrijfsleven in de 
afgelopen periode verschillende activiteiten ontplooid. Daarbij werd dankbaar gebruik gemaakt van het voor
bereidende werk van de uit de kring van deputaten hiervoor benoemde commissie. 

6.2 Werkgroep Ethiek en Bedrijfsleven (WEB) 
Onder begeleiding van de broeders J.M. Aarnoudse en H.H. van Well is de Werkgroep Ethiek en 
Bedrijfsleven eind 1992 gekomen tot een afronding van de bezinning rond een achttal thema's, die betrek-
king hebben op ethische vragen op het gebied van het bedrijfsleven te weten: . 
de verantwoordelijkheid van de consument, het christen zijn in handel en verkoop, de verschuivende vraag
stelling rond technologie , economie en ethiek, de arbeidsdeling, belangenbehartiging, sociaal beleid, de 
WAO-problematiek en de economische orde. 
Een redactie, samengesteld uit de bovengenoemde broeders, twee deelnemers van de werkgroep en broe
der J.N. Noorlandt, heeft van de ingeleverde werkstukken en de verslagen van de conferenties een geheel 
gemaakt. Het doel van de werkgroep was immers steeds de verrichte arbeid voor een bredere kring binnen 
de kerken toegankelijk te maken. 
Op 8 mei 1993 besprak de werkgroep de definitieve versie van de bundel , die de titel " Spanningsveld en 
Speelruimte " had gekregen. 
Ons deputaatschap besloot dat het resultaat de moeite waard is om gelezen te worden maar dat het geen 
bundel door en van het deputaatschap is. Het deputaatschap sprak de bereidheid uit tot een eventuele 
financiële ondersteuning. In een bijzondere bijeenkomst van het deputaatschap op 1 0 december 1993 te 
Veenendaal werd een eerste exemplaar door een redactielid aan de voorzitter van het deputaatschap aan
geboden. Na een gesprek over de ernst van de arbeidsproblematiek en het belang van deze samenlevings
vragen voor onze kerken vroegen de werkgroepleden het deputaatschap met klem, de studie van de WEB 
te gebruiken voor bezinning en toerusting in de gemeenten. Het deputaatschap zegde bij monde van de 
voorzitter toe naar wegen hiervoor te zoeken. De werkgroepleden en redactie ontvingen de dank van het 
deputaatschap. 
De bundel verscheen bij uitgeverij Buyten & Schipperheyn in een oplage van 500 ex. Deputaten besloten tot 
een garantstelling voor 250 ex. 
In de vergadering van deputaten op 14 september 1994 werd het eerste exemplaar in gedrukte versie door 
Ds. J.M. Aamoudse aan de voorzitter van het deputaatschap aangeboden. 
Hierbij waren ook vertegenwoordigers van de pers aanwezig. 
De kerkeraden en predikanten werden door middel van een schrijven en toegevoegde recensie in kennis 
gesteld van het verschijnen van Spanningsveld en Speelruimte en verzocht het eveneens toe!;)evoegde 
persbericht op te nemen in gemeente/kerkblad. Het deputaatschap benaderde ook de voorbere1d1ngscom
missie voor de ambtsdragersconferenties met het verzoek de problematiek van deze bundel als onderwerp 
op een conferentie aan de orde te stellen.Daarbij werd tevens de medewerking van het deputaatschap aan
geboden. 
Tenslotte besloot het deputaatschap naar aanleiding van de onderwerpen uit de bundel zes korte brochures 
samen te stellen, die onder verantwoordelijkheid van het deputaatschap aan de gemeenten als bezinnings
en toerustingsmateriaal worden aangeboden. Enkele van deze brochures zijn al verschenen. 

6.3. Onderzoek geloof en economie 
Onder de titel " Laat zo uw licht schijnen " zijn de conclusies en aanbevelingen van dit onderzoek gebundeld 
en toegezonden aan de bezochte kerkeraden met het verzoek een inhoudelijke reactie te geven hierop. 
De brochure werd ook toegezonden aan verwante christelijke organisaties ter kennisgeving. Van het 
Gereformeerd Maatschappelijk Verbond met name werd een reactie ontvangen, dat de brochure met 
belangstelling gelezen was en dat het beeld, dat uit de brochure naar voren komt, voor een belangrijk deel 
ook opgaat voor de Gereformeerde Kerken (vrijgemaakt) . 
De brochure werd besproken door prof. W.H. Velema in Ambtelijk Contact van september 1994. Hij wees 
onder andere op drie mogelijkheden tot toerusting. Probeer met predikanten in een bepaalde regio of in lan
delijk verband in gesprek te komen. Laten deputaten vragen om de invulling van een gemeente-avond na de 
pauze te mogen vullen. De mogelijkheid om eenvoudig materiaal te vervaardigen voor gespreksgroepen is 
deze periode al verwezenlijkt. 
Het deputaatschap besloot de bezinnings- en toerustingsmogelijkheid , die dit onderzoek bij kerkeraden 
biedt, ook in deze periode te benutten. De uitwerking van dit besluit wordt in het algemene gedeelte van dit 
verslag aangegeven. 

6.4. Bid- en dankdag 
Met het oog op de voorbereiding van de biddag voor gewas en arbeid hebben deputaten opnieuw gepro
beerd de kerken te dienen met preekschetsen. Deputaten besloten deze dienst uit te breiden naar de dank
dag voor gewas en arbeid. De predikanten A. van Eken A.G . Boogaard ( 1993 ), C. van Alten en M.C. 
Mulder (1994) en D. Dunsbergen (1995) verzorgden op verzoek van deputaten een preekschets voor bid
resp. dankdag. Aan Ds. C. van Alten werd met name verzocht in zijn schets rekening te houden met aan
dacht te geven aan de problematiek van de tuinders, bloemen-en plantenkwekers en agrariërs, die op dat 
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moment erg actueel was. 

6.5. Stichting Doorwerking Christelijk Sociaal Congres 
Deze st_ichUng belegde in 1994 twee, door werkgroepen voorbereide, mini-conferenties, waarop vragen van 
het Chnstelijk Sociaal Congres van 1991 (o.a. over verantwoordelijkheid} verder werden uitgediept.De con
ferenties werden behalve door Ds. J.M. Aarnoudse, uit hoofde van zijn werk, beide bezocht door de deputa
ten zr. W.M. Boendermaker- Geleynse en Ds. A.G. Boogaard. Br. H.H. van Well nam deel aan de tweede 
conferentie. 
De eerste confe_rentie ging over de vraag of de huidige economische orde geschikt is om de grote proble
men _van deze lijd (werkloosheid, tweedeling van de maatschappij, milieu etc ) op te lossen. Uitgangspunt 
h1erb1j was de door de w_e_rkgroep uitgebrachte brochure " Verantwoordelijkheid en Vooruitgang". De werk
groep kwam tot een pos1t1eve ccmclus1e, mits _een goede afstemming tussen de drie regelkringen : vrije 
markt, ov_erhe1d en maatschappelijke zel(regulenn~. gewaarborgd werd. De ruim 125 vertegenwoordig(st)ers 
uit kerkelijke, politieke en maatschappelijke organisaties deelden deze mening niet unaniem. In de discussie 
werd er enerzijds voor gepleit dat voorzorg voorrang moet krijgen op economische groei, anderzijds werd 
gesteld dat streven naar vooruitgang bij de mens hoort en past bij zijn opdracht en menselijke natuur. Ook 
van theologische zijde kwam kritiek met name over de invulling van de drie christelijk sociale waarden, ver
antwoordelijkheid, gerechtigheid en solidariteit, die men onvoldoende bijbels gefundeerd vond. Bovendien 
werd_ erop _gewezen dat de economische_ orde op zichzelf geen autonome waardevrije neutrale structuur is. 
De d1scuss1e leerde dat het noodzakelijk 1s te onderkennen van welke mensvisie er wordt uitgegaan en dat 
het bela_ngrijk is om een bijbels evenwicht in denken en handelen, wat betreft het eerste en tweede gebod 
van Chnstus, onder de aandacht te brengen. 
De tweede conferentie had tot thema " Werkloosheid en arbeidsparticipatie in een veranderende economie " 
De doorgaande automatisering en de mogelijkheden om arbeid in z.g lage lonen-landen te laten verrichten, 
hebben gevolgen voor de toekomst van de betaalde arbeid en de werkloosheid in Europa. De discussie
vraag was of arbeidsgarantie in plaats van inkomensgarantie een beter instrument kon zijn om de sociale 
zekerheid van mensen zonder beta_ald werk te waarborgen. Heeft ieder mens recht op een minimum inko
men of heeft ieder mens recht op zinvol werk? Veel zinvol werk ( b.v. vrijwilligerswerk) wat nu niet betaald 
wordt, zou onder die arbeidsgarantie kunnen vallen. 
Beide conferenties leverden veel informatie op en werden als zinvol ervaren voor het werk van het deputaat
schap K. en B. De aanwezigheid en belangstelling van onze kerk werd op prijs gesteld. 

6.6. Publiciteit 
B_ehalve het reeds genoemde boekje Spanningsveld en Speelruimte, de publiciteit en interviews in verband 
hiermee en de brochures over het thema " arbeid ", zijn er o.a. artikelen verschenen in de Wekker 
(Discussie over zondagsarbeid) n.a.v. reacties op Signaal 5 en in Ambtelijk contact over " werk en huisbe
zoek ", over de reacties van de bezochte kerkeraden in het kader van het onderzoek " geloof en economie ". 
Het deputaatschap gaf een persbericht uit in verband met het afscheid van Ds. J. M. Aarnoudse van 
Rozenburg en zijn intrede in Hillegom. 
Ook z?nd het deputaatschap_ een brief naar de kerkeraden van onze kerk in verband met de mogelijke ver
anderingen 1n de wmkelslu1t1ngswet en zondagsarbeid. Op deze brief zijn vele positieve reacties binnen 
gekomen. De problematiek van de winkelsluitingswet heeft tevens geleid tot een hernieuwde vraag naar het 
door deputaten eerder uitgebrachte signaal over zondagsarbeid. 
De preekschetsen voor bid- en dankdagen werden gebundeld toegezonden aan de studenten van de 
Theologische Universiteit, als ook de Signalen 4 en 5. Hierop werden enkele waarderende reacties ontvan
gen. 

6. 7. Vrijetijdsbesteding 
Het deputaatschap ontving naar aanleiding van het toezenden van de beide signalen de vraag: bij welk 
deputaatschap de pastorale zorg voor mensen, die (langdurig) op een camping verblijven, is ondergebracht 
en of het deputaatschap K. en B. ook een opdracht heeft ten aanzien van recreatiebedrijven. Uit de Acta van 
de generale synode 1983 bleek dat de vraag aangaande de pastorale zorg een plaats heeft gekregen in het 
reglement kerkvisitatie toen het deputaatschap Kerk en Recreatie in dat jaar werd opgeheven. Nu vrijetijds
besteding steeds meer een produkt wordt van de recreatiebedrijven (industrie) en gekoppeld is aan het al 
dan niet hebben van betaald werk, zou het overweging verdienen, die problematiek onder te brengen bij het 
deputaatschap, dat zich bezint op vragen rond arbeid en economie, K. en B. 

6.8. Diversen 
Deputaten hebben aandacht besteed aan kerken, die participeren in het industriepastoraat. Uit Arnhem werd 
het periodeverslag van de Stichting Evangelie en Industrie in Gelderland ontvangen en in de commissie BPT 
besproken. Deputaten K. en B. namen deel aan de jaarlijkse vergaderingen van de classicale diakonale 
commissies met het oog op toerustingsvragen en informatie over en weer. 

7. Overige contacten 

7. 1. Commissie Financiën en contacten Rozenburg en vertegenwoordiging in andere organen 
De contacten met diverse kerkelijke en maatschappelijke organisaties zijn een punt van discussie geweest 
na het aantreden van nieuwe deputaten na de vorige synode. Vastgesteld is daarbij dat formele vertegen
woordiging vanuit de kerken in die organisaties niet aan de orde is. Men kent eenvoudigweg dit fenomeen 
niet. 
Dit betekent dat slechts van een informeel contact sprake kan zijn. Dit heeft alleen zin als er sprake is van 
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onderwerpen die van beide kanten van belang geacht worden op enig moment. Aan~ezien hiervan in de 
afgelopen periode geen sprake was hebben deze act1v1te1ten dan ook met of nauwelijks plaatsgevonden. 
Alleen het waarnemerschap van ds. Aamoudse in de Sectie Sociale Vragen van de Raad van Kerken kan 
hier genoemd worden. Hoewel het resultaat van dit waarnemerschap beperkt is voor ons deputaat_schap 
wordt voeling gehouden met de waarnemingen die leven in een breed samengestelde organisatie ~an 
Nederlandse kerken. Vorengenoemde is er tevens oorzaak van geweest dat de contacten meer intern rich
ting onze eigen kerken werden gericht. Met name is uitbrei~ing gegeven aan het bezoeken van kerkeraden 
als vervolg op de enquête 'Geloof en economie'. doel daarbij 1s van gedachten te wisselen over 9e concrete 
vragen die ons deputaatschap bezighouden , uitgaande van de instructie deputaten Kerk en BEldrijfsleven. 
Ter afsluiting van deze synodale periode zal met het C.N.V. , G.M.V. en R.M:U. n()Q contact zijn over aktuele 
onderwerpen, zoals de flexibilisering van arbeid, de verruiming van de openingstijden van winkels, de open
stelling van winkels op zondag. 

8. Diakonaal bureau 

De deputaatschappen ADMA, Kerk en Bedrijfsleven en Hulpverlening beschikken over een gemeenschap
pelijk kantoor in Veenendaal , Diakonaal Bureau geheten. Na de gener~le _synode 1989, werd een beheers
commissie ingesteld, waarin van ieder deputaatschap een moderamenlid z1tt1ng heeft. 
De samenstelling is thans: 
- br. H. Kazen, namens deputaten Kerk en Bedrijfsleven 
- br. H. Medema, namens deputaten Hulpverlening 
- br. A. Heystek, namens deputaten ADMA 
De generale synode 1992 heeft besloten om te komen tot één geza~enlijke werkruimte te Veenendaal voor 
de beleidsmedewerkers van Diakonaal Bureau, Zending en Evangelisatie en de adm1mstrat1eve medewer-
kers van K.A.B. . 
K.A.B. werd in 1993 uitgebreid met de administratieve medewerkster van het Diakonaal Bureau en 1n 1995 
met de adm. medewerkster van Zending. . 
In 1993 heeft dit ondermeer geleid tot de officiële opening van het Landelijk Bureau . Over de integratie 
mogelijkheden van het Landelijk Bureau is in eerste instantie gerapporteerd door br. de Vin , die h1erto_~ door 
de generale synode 1992 een verzoek had ontvangen. In tweede instantie, dit vanwege het grote tijdsbe
slag, is een rapport opgesteld door br. drs. H.J. van Maanen. Deputaten hebben ingestemd met de conclu 
sies en aanbevelingen die in dit rapport zijn gedaan. . .. 
De beheerscommissie rapporteert afzonderlijk over haar bevindingen aan de synode. Naar dit rapport verwij-
zen wij dan ook. . . . 
Veel werk is door de medewerk(st)ers van het bureau verzet, dit in een periode van interne veranderingen 
en aanpassingen. Hiervoor hebben deputaten waardering, die zij hierbij dan ook door willen geven. 
Reeds enkele malen werden de namen van de medewerkers van het Diakonaal Bureau genoemd. Zonder de 
ondersteuning van de broeders Noorlandt en Van Well had het werk _van_ deputaten niet die voortgang gekre
gen, die zij nu heeft. Daarbij is behalve de genoemde toerusting, pubhc1te1t ook documentatie van belang. 

9. Contacten met andere deputaatschappen 

Naast de beheersmatige zaken m.b.t. het D_iakonaal Bureau is regelmatig overle~ gepleegd met de depu
taatschappen, die gebruik maken van het D1akonaal Bureau. In het drie-ModeraiT11na-overleg heeft afstem
ming plaatsgevonden van de inzet van de beleidsmedewerkers, gemeenschappelijke act1v1te1ten, het overleg 
met de C.D.C.'s, standpuntbepaling inzake de ontwikkelingen rond het Landelijk Bureau, de vaststelling van 
de functie diakonaal secretaris en alle andere zaken die door de beheerscomm1ss1e gerapporteerd werden. 

9. 1. Diakonaat en rentmeesterschap 
De werkgroep Diakonaat en rentmeesterschap is ingesteld d_oor de drie diakonale deputaatschappen. In 
deze periode is de verslaglegging bij deputaten Kerk en BedriJfsleven ondergebracht. Leden van de werk
groep zijn de broeders J.M. Aarnoudse, W.C. Moerdijk, F.J. Nabers, H. Morel, J.N. Noorlandt, A.K. van der 
Vegt, H.H. van Well, P. Zwiep. 
Na behandeling van het rapport ADMA op de generale synode 1992 kopte het RD boven een verslag van de 
vergadering 'Milieu moet op agenda diakenen'. . 
Dat weerspiegelde het belang dat ter synode we_rd onderkend van k_erkelijke aandacht voor de problematiek 
van schepping en vervuiling en de christehjke verantwoordelijkheid daann. Samen met deputaten 
Hulpverlening en deputaten Kerk en Bedrijfsleven hadden deputaten ADMA al 1n de vorige periode de werk
groep 'Diakonaat en Rentmeesterschap' in het leven geroepen. De w~rkgroep heeft na de doClrwerking van 
de eerste conferentie over het thema 'Diakonaat en rentmeesterschap , van november 1991 Zijn werkzaam
heden voortgezet. Besloten werd om ter voorlichting_ in de kerken h_andzaam materiaal samen te stellen . _Een 
serie van zes praktische folders werd opgezet. Daarin staat de bezinning op praktisch handelen door christe
nen inzake hun eigen verantwoordelijkheid voor rentmeesterschap centraal. Er verschenen tot nu toe num
mers over 'voedsel', 'verkeer', en 'rentmeesterschap in en rond de kerk'. Daarnaast werd er contact onder
houden met plaatselijke initiatieven rond d_it thema in onze kllrken. De werkgroep 'D1akonaat en 
Rentmeesterschap' nam kennis van het matenaal van andere organisaties op dit vlak, zoals de werkgroep 
'Kerk en milieu' van de Raad van Kerken in Nederland. Op 6 november 1993 werd een tweede conferentie 
gehouden voor diakenen en belangstellenden in Veenendaal, die goed werd bezocht. Aan de ene kant was 
de conferentie bedoeld voor verdieping aan de andere kant werden praktische voorbeelden u1tgew1sseld. 
Het thema was: 'Goed omgaan met de ~chepping, een zaak van geloof'. Over de conferentie werd bericht in 
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landelijke bladen. In januari 1995 werd er uitgebreid in Adma-lnfo aandacht besteed aan de thematiek. Naar 
aanleiding van de conferentie is er binnen de werkgroep doorgepraat over de specifieke christelijke invals
hoek bij zorg om het beheer van de aarde. Het gaat niet om 'overleven', maar om verantwoordelijkheid ten 
opzichte van God. Daarbij mag aan 'schuldbelijden' niet voorbij worden gegaan. Zonder dat komt het niet tot 
een waarachtige vernieuwing van ons handelen. 

9.2. Deputaten ADMA 
De generale synode 1992 heeft deputaten opgedragen om, in samenwerking met deputaten ADMA, te 
onderzoeken of vanaf 1995 de taak, die deputaten hebben niet door ADMA kan worden overgenomen. Ook 
is deputaten opgedragen de generale synode 1995 te dienen met een voorstel waaruit blijkt hoe dit werk ten 
dienste van de kerken het beste kan worden voortgezet. 
Door het Diakonaal Bureau is een overzicht opgesteld van de geschiedenis en de taak van het deputaat
schap Kerk en Bedrijfsleven. 
In de plenaire vergadering is de opdracht van de generale synode 1992 meerdere malen onderwerp van 
gesprek geweest. Een werkgroep bestaande uit de voorzitters en secretarissen van de beide deputaat
schappen heeft opdracht gekregen om na te gaan op basis van welke uitgangspunten en randvoorwaarden 
de taken van deputaten Kerk en Bedrijfsleven opgenomen kunnen worden in de taken van deputaten ADMA 
en om met voorstellen te komen. 
In onze vergadering van 2 juni 1995 besloten deputaten om uitgaande van de taakomschrijving van de com
missie Kerk en Bedrijfsleven van ADMA akkoord te gaan met de voorgenomen integratie. 
Verder verwijzen we naar de bijlage bij dit rapport. 

10. Financiën 

Door de generale synode 1992 is besloten om de kosten van het Diakonaal Bureau te centraliseren onder 
de begroting van deputaten A.D.M.A. Dit heeft tot gevolg gehad dat de jaarlijkse bijdrage van f. 25.000,
m.i.v. 1993 niet meer werd verstrekt. 
In het jaar 1994 werd nog een bedrag van f. 5.700,- uitgegeven aan direkt aanwijsbare kosten voor het 
deputaatschap, zoals kantoorbenodigdheden, porti en telefoonkosten, reiskosten medewerkers, abonne
menten enz. 
Daarnaast is de bijdrage voor het kerkelijk Administratief Bureau gestegen van f. 5.971 ,- in 1992 tot 
f. 8.115,- in 1994 zonder dat de omvang van het dienstenpakket substantieel werd uitgebreid. Voor de vol
gende jaren zullen zeker andere afspraken moeten worden gemaakt om deze niet voorziene kostenstijgin
gen in de hand te houden . 
Het eigen vermogen van deputaten is de laatste jaren behoorlijk ingeteerd en vertoont een zekere overeen
komst met de afbouw van de huidige vorm van Industriepastoraat. Gezien de voorgenomen beëindiging van 
het Industriepastoraat in Rozenburg en de mogelijke fusie met deputaten A.D.M.A. werd aan deputaten 
Financiële Zaken voorgesteld om het resterende eigen vermogen voorshands in een apart fonds binnen 
A.D.M.A. in het leven te houden om 
a. de lopende ontvangsten en uitgaven daarin te vereffenen, 
b. deputaten de mogelijkheid te bieden om met voorstellen te komen om aan het fonds nog een bepaalde 

bestemming te geven , die overeenkomen met de oorspronkelijke opdracht van deputaten Kerk en 
Bedrijfsleven. 

BALANS PER 31 DECEMBER 

ACTIVA 
Vorderingen/Over!. activa 
Liquide middelen 

PASSIVA 
Eigen Vermogen 
Schulden op korte termijn 
Te verrekenen posten 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

BATEN 
Opbrengst bijdrage kerken 
Intrest 
Overige inkomsten 

1994 
f 

10.201 
88.138 

98.339 
----------

67.631 
30.708 

0 

98.339 
----------

1994 
f 

51.638 
3.239 
1.810 

56.687 

1993 
f 

10.267 
83.166 

93.433 
----------

79.835 
8.778 
4.820 

93.433 

1993 
f 

52.020 
5.114 

25 

57.159 
----------

1992 
f 

10.152 
85.869 

96.021 

87.324 
4.741 
3.956 

96.021 

1992 
f 

75.634 
6.671 

427 

82.732 



LASTEN 
Uitgaven brochures 
Subsidies 
Diverse kosten 

NADELIG/BATIG SALDO 
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4.521 
37.850 
26.520 

68.891 

- 12.204 

621 
38.707 
25.320 

64.648 

- 7.489 

0 
36.811 
51 .555 

88.366 

-5.634 

De omslag per lid is door de generale synode 1992 verlaagd tot f 0,72. Op grond hiervan zou dl: max;:ale 

bïdra einde jaren 1993 en 1994 ca. f. 54.500,- hebben kunnen bedragen. Mede door h~t ntE:t vo oen 

a!n d~ verplichting tot de vastgestelde afdracht en de door de generale synode voorgestane 1ntenng op het 

eigen vermogen, vertoont de staat van lasten en baten een nadelig saldo. 

Kerken die in de periode 1992 Vm 1994 niet hebben bijgedragen zijn: .. . 

P.S. van het westen: Alphen a/d Rijn , Den Haag-Scheveningen, Katw1Jk aan Zee, Nieuwkoop, 

Rijnsaterwoude. . d lh · N' rt Rotterdam 

p .S. van het Zuiden: Dordrecht-C, Poederoyen, Barendrecht, M1d e arrns, 1euwpoo , -

Kralingen. 

Daarnaast hebben in deze periode een tiental kerken niet aan de financiële verplichtingen voldaan. 

Bij continuering van het werk van Deputaten worden de volgende kosten begroot: 

Begrotingen voor de jaren 
1996 1997 

f f 

BATEN 27.100 28.500 
Bijdrage kerken 4.500 4.500 
Intrest 

31 .600 33.000 

=====----- ===== 

LASTEN 5.000 5.500 
Uitgave brochures 400 400 
Subsidie Arnhem 26.200 27.100 
Diverse kosten 

31 .600 33.000 

=====-----

Gemiddelde bijdrage per lid f. 0,40 

1998 
f 

30.700 
4.500 

35.200 
=------

6.000 
400 

28.800 

35.200 
=======--

Bij het onderbrengen van de taken van deputaten Kerk en Bedrijfsleven in ADMA moet gedacht worden aan 

een besparing op de diverse kosten van 50 %. 

11. Voorstel/en 
a. de handelingen van deputaten goed te keuren. . . . rk 

b het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven op te heffen en de taak te integreren 1n ADMA, zodat dit we 

· ten dienste van de kerken op een goede en actieve wijze kan worden voortgezet. 

C.Lommers, secretaris 

Bijlage 

Geschiedenis In het kort van deputaten Kerk en Bedrijfsleven 

1. lnle/ding 

De s node van 1992 gaf deputaten Kerk en Bedrijfsleven opdracht om: . 

1 . it samenwerking met deputaten ADMA, te onderzoeken of vanaf 1995 de taak die deputaten hebben 

door deputaten ADMA kan worden overgenomen. . d 

2. De generale synode van 1995 te dienen met een voorstel waaruit blijkt hoe dit werk ten dienste van e 

kerken het best kan worden voortgezet.(Acta 1992, pag. 393) 

Om een zo juist mogelijk beeld te verkrijgen (ook voor de nieuw aangetreden deputaten) is de geschiedenis 

in kaart gebracht. 
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2. De geschiedenis van deputaten Kerk en Bedrijfsleven 

Het overzicht besloeg 8 pagina's waarin naast de historische feiten ook het eigene van het deputaatschap 

naar voren kwam. We vatten dat hieronder samen met de belangrijkste gegevens. Uiteraard is het gehele 

overzicht beschikbaar. 

2. 1 Kort historisch overzicht 
1959 Instructies van PS van het Oosten en PS van het Westen over aandacht voor Kerk en industrie, bv. 

door een apart deputaatschap. 
Thema's : automatisering en glijdende werkweek. 

1962 Deputaten ADSA worden Deputaten ADMA omdat Kerk en Bedrijfsleven bij ADSA komt. De Sociale 

Aangelegenheden worden Maatschappelijke Aangelegenheden. 

Industrie, arbeidsmethoden en zondagsheiliging komen aan de orde. 

ADMA wil voor dit werk een vrijgestelde. 

1965 ADMA neemt voor advies contact op met gerei. industriepredikant en CNV. 

1968 ADMA gaat participeren in CIBB/DISK. 

1971 Opdracht aan ADMA om studie te verrichten naar Kerk en Bedrijfsleven en relatie vakbeweging. 

1974 Wel noodzaak van bezinning vermeld in rapport o.a. bij bespreking enquête, maar commissie mist de 

bezinning zelf. 
1977 Opdracht aan ADMA en Evangelisatie om Deputaatschap "Kerk en Bedrijfsleven" in te stellen. 

1980 Deputaten Kerk en Bedrijfsleven ingesteld. 

1983 Eerste rapport. O.a. avonden over gemeente-zijn in een afnemende welvaartsstaat. 

1986 GS geeft opdracht voor rapport over Zondagsarbeid. 

GS vraagt aandacht voor GMV, RMU en VRCL. 

1989 GS vraagt om herschrijving rapport zondagsarbeid. 

1992 Deputaten verlaten CIBB/DISK. 
Onderzoek naar geloof en economie bij de plaatselijke kerken. 

Instelling Werkgroep Ethiek en Bedrijfsleven. Meer dan 50 aanmeldingen na een oproep in De Wekker. 

Voorstel om het Industriepastoraat Rozenburg te beëindigen per 1 januari 1997 en de beschikbaar 

komende capaciteit om te vormen naar een meer "Landelijk georganiseerd arbeidspastoraat". 

3. Bespreking op de generale synode 

Tijdens de bespreking van het rapport gaat de commissie uitgebreid in op de bestaansgronden van het 

deputaatschap: "Het is voor de commissie de vraag of dit deputaatschap moet blijven voortbestaan als er 

metterdaad geen industriepredikant meer is. Bij deze vraag hebben we gekeken naar het ontstaan van dit 

deputaatschap. In Rozenburg werkte aanvankelijk in dienst van de Chr. Gerei. Kerk te Rozenburg, een 

evangelisatiepredikant, gesteund door deputaten Evangelisatie. Dit werk maakte een ontwikkeling door naar 

de taak van industriepredikant. Dat maakte het noodzakelijk dat een ander deputaatschap dan deputaten 

Evangelisatie dit werk steunde. Er was overleg met deputaten ADMA. Op de synode van 1977 werd beslo

ten om een nieuw deputaatschap "Kerk en Bedrijfsleven" in het leven te roepen, waarin zowel deputaten 

Evangelisatie als deputaten ADMA vertegenwoordigd waren. In 1980 werd Kerk en Bedrijfsleven een zelf

standig deputaatschap. Het evangelisatorische aspect verdween in het industriepastoraat steeds meer. 

Daardoor werd in 1989 besloten dat deputaten Evangelisatie niet langer in dit deputaatschap vertegenwoor

digd zouden zijn. Het ziet er naar uit dat over niet al te lange tijd er geen industriepredikant meer zal zijn. Met 

het oog op een industriepredikant werd in 1977/80 dit deputaatschap ingesteld. Nu die reden lijkt weg te val

len, menen wij dat de belangrijkste reden om dit deputaatschap te laten voortbestaan verdwenen is. De 

taken die overblijven, zouden naar onze gedachte door deputaten ADMA kunnen worden overgenomen. 

Daar horen ze - vanouds - thuis. We denken daarbij aan sectie D van dit deputaatschap. Met deputaten heb

ben we hierover gesproken. Zij stonden er niet bij voorbaat afwijzend tegenover, maar achtten het minder 

gewenst. Ze wezen ook op het gevaar dat ADMA een te groot deputaatschap wordt. Bovendien beklemtoon

den zij dat het van belang is dat de analyse van levensbeschouwelijke vragen - de bezinning inzake kerk -

en christen zijn in een industriële samenleving - moet doorgaan, evenals de toerusting van daaruit van de 

leden van onze gemeenten. De commissie is dat met deputaten eens. Daarom stelt zij voor aan deputaten 

op te dragen om in de komende periode te bezien waar mee de kerken het meest gediend zijn". 

4. Bespreking met ADMA en de conclusies 

In verband met de fundamentele vraagstelling van de generale synode en het feit dat een aantal deputaten 

nieuw benoemd waren, hebben deputaten zich eerst uitgebreid bezonnen op de geldende instructie en zich 

daarna gewend tot ADMA. Belangrijk was de overweging welke taakstelling overbleef nadat het 

Industriepastoraat Rozenburg afgerond en afgesloten zou zijn. De conclusie was, na afweging van inhoude

lijke en organisatorische aspecten, dat integratie met ADMA tot de mogelijkheden zou kunnen behoren als 

de taak en doelstelling behouden bleven. Een aantal deputaten hebben zich met enige aarzeling en moeite 

achter dit besluit geschaard. 
De moderamina van ADMA en Kerk en Bedrijfsleven hebben vervolgens eerst informatief en daarna con

creet de taak gekregen en uitgevoerd om te bezien in hoeverre het voorgenomen besluit uitvoerbaar was. 

Regelmatig heeft dit overleg plaatsgevonden met terugkoppeling naar de resp. plenaire deputatenvergade

ringen. Op 18 maart 1995 kon de werkgroep in een notitie aangeven hoe en op welke wijze dit binnen het 

organisatorische kader van ADMA kon worden ingepast. Concreet werden gemaakt: 
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- de taakomschrijving van de toekomstige commissie C 

- de uitgangspunten voor het functioneren 
- de financiële middelen die hiervoor nodig zijn 

Na voortgezet overleg over: 
• het aantal deputaten 
• het inschakelen van externe ondersteuning 

• het continueren van de steun aan Arnhem 
• het afronden van het werk van ds. Aarnoudse 

konden beide deputaatschappen zich verenigen met het voorstel om aan de Generale Synode voor te stel

len om het werk van deputaten Kerk en Bedrijfsleven te integreren in dat van ADMA in een nader uit te wer

ken gewijzigde instructie van deputaten ADMA. 
De vier resterende deputaten: 
primi: zr. W.M. Boendermaker-Geleijnse, br. J.W. Overeem 

en secundi : br. H.G. Barendregt en B.M. van Genderen, .. 

hebben zich bereid verklaard beschikbaar te zijn voor een volgende zittingsperiode, zodat op deze Wijze er 

continuïteit van beleid zal kunnen zijn . . . . .. 

Bij opheffing van het deputaatschap en inpassing van de taak binnen ADMA worden de benodigde fmanc1en 

als volgt begroot: 

publiciteitskosten/uitgave brochures 
subsidie Arnhem 
overige kosten 
reis- en vergaderkosten 
kantoorkosten 
diversen (w.o. congressen e.d.) 

BIJLAGE 66 
art. 188, 190 

f 5.000,
f 400,-

f 8.000,
/ 5.000,
f 1.600,-

/ 20.000,-

RAPPORT 3 VAN COMMISSIE V, BETREFFENDE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN KERK EN 

BEDRIJFSLEVEN 

1. Algemeen 

Aan het slot van het rapport delen deputaten mee dat er reden is om aan de generale synode _voor te stellen 

om het werk van deputaten Kerk en Bedrijfsleven te integreren 1n dat van ADMA. Hiermee 1s een van de 

opdrachten van de generale synode van 1992 door deputaten vervuld. 

Mocht dit voorstel door de synode worden aanvaard, dan houdt dat in dat er na vijftien iaar een einde is 

gekomen aan het zelfstandige deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven. Ook voor 1980 had dit werk een plaats 

bijADMA. 
Een aantal van de deputaten zullen aftreden , te weten ds. A.G. Boogaard en de brs. L. den Butler, C. 

Lommers, C. Veen. We mogen dankbaar zijn voor het door hen verrichte werk. Het is goed als enkele depu

taten straks een plaats binnen ADMA krijgen. Br. H. Kazen is reeds deputaat ADMA. 

2. Werkwijze 

Het valt in de rapportage op dat ook de secundi in het deputaatschap deelnemen aan de werkzaamheden. 

Er wordt gewerkt met een werkplan. Dit droeg er aan bij dat er veel werk tot een afronding kon komen, al 

blijven de betreffende zaken uiteraard voortdurend aandacht vragen. 

Er is sprake van een grote wisseling in deputaatschap. Deputaten hebben na de synode van 1992 geza

menlijk het werk aan gevat met een verblijdend resultaat. 

3. Ontwikkelingen 

Er wordt een goede schets van de maatschappelijke ontwikkelingen gegeven. Gewezen wordt op de moeilij

ke en eenzame positie van een christen. Er is echter ook het gevaar van aanpassing 1n een harder worden

de maatschappij. 
De oproep tot waakzaamheid in 3.2 is zeer terecht. 

4. Industriepastoraat 

Met waardering mogen het werk en de inzet van ds. J.M. Aarnoudse genoemd worden. In een boekje zal ds. 

J.M. Aarnoudse de geschiedenis van het werk weergeven. . . 

De afsluiting van dit werk laat iets zien van de verandenng van de plaats van de kerk 1n de samenleving en 

de waardering die haar ten deel valt. 
Met deputaten zijn we dankbaar dat de beëindiging van het werk als industriepredikant op deze wijze mocht 

geschieden. Inmiddels heeft ds. J.M. Aarnoudse een vaste benoeming als parttime justitiepredikant ontvan

gen. 
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5. Werkplan 

De mini-signalen worden aan alle kerkeraden verzonden en geregeld zijn er nabestellingen. Hieruit blijkt dat 

ze een goede ontvangst in de kerken h"ebben. 

Het bezoek aan de kerkeraden is een nuttige zaak, voortzetting hiervan lijkt gewenst. 

6. Bezinning, publiciteit en toerusting 

Met waardering heeft uw commissie kennis genomen van het werk van de Werkgroep Ethiek en 

Bedrijfsleven. Mede vanuit dit werk wa_s de v_erschijning van het boek "Spanningsveld en Speelruimte" en de 

vervaard1g1ng van de brochures mogelijk. Beide ontvangen waardering in de kerken. 

Ook de brochure "Laat zo uw licht schijnen" verscheen als resultaat van een verricht onderzoek naar "Geloof 

en economie binnen de Chr. Geref. Kerken." 

De belangstelling voor de preekschetsen lijkt wisselend te zijn . 

Om goed geïnfC>rmeerd te blijven, en zo mogelijk een positieve bijdrage te leveren, namen deputaten deel 

aan het Chnstelijk Sociaal Congres. Ook kritische opmerkingen vermelden deputaten in hun rapport. 

Inzake de W1nkelslu1t1ngswet ondernamen deputaten actie. Er werd o.m. een modelbrief naar de kerkeraden 

verzonden. 
Met het industriepastoraat in Arnhem hebben deputaten geen inhoudelijke bemoeienis. 

7. Contacten 

De diverse contacten vinden indien nodig plaats. 

Bij alle werk van deputaten was de bijdrage van de adviseur en de beleidsmedewerkers belangrijk. 

Door de werkgroep Diakonaat en Rentmeesterschap had wellicht aandacht gegeven kunnen worden aan de 

geestelijke en materiële zorgen van de agrariërs. 

De commissie vestigt de aandacht op de vermelding in het rapport dat een tiental kerken niet aan de finan

ciële verplichtingen heeft voldaan. Het werk van deputaten is immers voor de kerk in onze samenleving van 

groot belang. 
Het zal u duidelijk zijn dat uw commissie veel waardering heeft voor het werk dat deputaten hebben verricht. 

Bovendien hebben deputaten in hun rapport een duidelijk verslag gegeven. 

In de bijlage vinden we een goed historisch overzicht. 

Het is te begrijpen dat er bij sommige deputaten aanvankelijk aarzeling bestond over de opheffing als zelf

standig deputaatsc_hap. In de commissie is uitvoerig met deputaten gesproken over het belang van de zaken 

van Kerke~ Bednjfsleven. Deputaten __ verzekerden de commissie ervan dat in een aparte commissie in 

ADMA er blijvend goede aandacht zal Zijn voor de zaken van Kerk en Bedrijfsleven. 

8. Voorstellen 

De commissie stelt de synode voor: 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren 

2. het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven op te heffen en de taak te integreren in ADMA, zodat dit werk 

ten dienste van de kerken op een goede en actieve wijze kan worden voortgezet. 

BIJLAGE 67 
art. 189,190, 249 

1. Samenstelling deputaatschap 

1.1. Deputaten 

J. van Dijken, rapporteur 

RAPPORT DEPUTATEN ADMA 

De generale synode te Apeldoorn in 1992 benoemde tot deputaten voor Algemene Diakonale en 

Maatschappelijke Aangelegenheden: 
ds. C. Westerink, voorzitter 
H. Kazen, secretaris 
F.J. Nabers, penningmeester 
mevr. G.G. van Balen-Zandbergen 
ds. J. Brons 
drs. A. Heystek 
ds. J. Jonkman 
mevr. drs. C. Romkes 
drs. W. Steenbergen 
mevr. S.P. Strijbis 
P. Zwiep 
drs. D.J. Steensma, secundus 
prof. dr. W.H. Velema (adviseur) 
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Op één van de eerste vergaderingen benoemden deputaten br. Heystek als algemeen-adjunkt. Deputaten 

konden steeds in goede samenwerking het opgedragen werk verrichten. Een aantal deputaten was om ver

schillende redenen gedurende een korte periode niet in staat zich met het werk bezig te houden. 

Deputaten hebben zich intensief bezig gehouden met de bijzondere opdracht van de generale synode 

betreffende 'de diaken en het diakonaat op de kerkelijke vergaderingen'. Zoals reeds ter synode werd opge

merkt, was deze taak zeer omvangrijk en kon helaas in deze synodale periode niet worden afgerond. 

Deputaten vragen uw vergadering begrip hiervoor. Naast een globale rapportage van onze werkzaamheden, 

doen wij u een voorstel om tot een afronding te komen. 
De zrs. Strijbis en Van Balen alsmede de brs. Jonkman, Steenbergen en Zwiep hebben te kennen gegeven 

dat zij niet voor herbenoeming in aanmerking wensen te komen. Deputaten zullen naar synodale orde tijdig 

de voordrachten voor nieuwe deputaten inzenden. 
Tevens heeft onze adviseur te kennen gegeven zijn adviseurschap te willen beêeindigen. Gezien het emeri

taat van prof. dr. W.H. Velema en de nog in te vullen vacature hoogleraar ambtelijke vakken, stellen deputa

ten voor om in de komende periode geen vaste adviseur te benoemen. Op ad-hoc basis kunnen zonodig 

adviezen worden ingewonnen. 

1.2. Landelijke functionarissen 
De uit het beleid van ADMA voortvloeiende werkzaamheden werden verricht door de landelijke functionaris-

sen, de brs. J.N. Noorlandt, H.H. van Well en zr. A.H. Blankestijn. Behoudens een korte ziekteperiode van 

zr. Blankestijn mochten de functionarissen zonder onderbreking hun werk ten dienste van deputaten en de 

kerken verrichten. 

2. Algemene Inleiding 

2. 1. De synode van 1992 gaf deputaten als bijzondere opdracht: 

a. te stimuleren dat diakonaal huisbezoek inhoudelijk en beleidsmatig in de kerken (de gemeente, de ker-

keraad en de classicale diaconale commissies) aan de orde komt. 

b. zich te bezinnen op de wijze van functioneren van de diakenen op de kerkelijke vergaderingen en op de 

wijze waarop het diakonaat op de kerkelijke vergaderingen aan de orde komt; hierover te rapporteren op 

de volgende generale synode en die vergadering te dienen met voorstellen in het licht van de synodebe-

sluiten sinds 1962. 

2.2. De instructie van deputaten bleef ongewijzigd 
a. het geven van voorlichting en adviezen in algemene diakonale en maatschappelijke aangelegenheden; 

b. het geven van voorlichting en adviezen over de plaats van de kerk in de samenleving; 

c. het toerusten van diakenen via de classicale diakonale commissies; 

d. het onderhouden van contacten met de classicale diakonale commissies; 

e. het onderhouden van contacten met bestaande organisaties in eigen kerkelijk leven of daarbuiten en 

voorzover nodig met overheidsinstellingen; 
f. de vertegenwoordiging van de kerken bij besprekingen van bovenbedoelde taken in interkerkelijk overleg 

of overleg van algemene aard. 

2.3. Deputaten namen kennis van de besluiten: 

- ten aanzien van administratie, beheer en het Diakonaal Bureau, alsmede van 

- de opdracht van deputaten Kerk en Bedrijfsleven om te onderzoeken of vanaf 1995 de taken van dit depu-

taatschap door deputaten ADMA kunnen worden overgenomen. 

2.4. Werkwijze 
Over de jaren 1992-1995 werden de opgedragen taken onderverdeeld in de volgende commissies: 

Moderamen 
Taak: 
a. voorbereiden van de plenaire vergaderingen 

b. afhandelen van dringende zaken 
c. deelname in drie-moderaminavergadering met deputaten Kerk en Bedrijfsleven en Hulpverlening. (o.a. 

Diakonaal Bureau) 
d. financiën 
e. overleg met het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven inzake de integratie van beide deputaatschappen 

Leden: de brs. Westerink, Kazen, Nabers en Heystek 

CommissieA 
Taak: 
a. het toerusten van diakenen in de plaatselijke gemeente, mede om de gemeenten diakonale gemeenten 

te doen zijn 
b. het instrueren van classicale diaconale commissies 

c. het verzorgen van publiciteit 

d. dokumentatie 
e. praktische diakonale vragen 

f . diakonaal huisbezoek 

Leden: zr. Romkes en de brs. Heystek en Zwiep 

Adviseurs: brs. Noorlandt en Van Well 

CommissieB 
Taak: 
a. ouderen 
b. gehandicapten 
c. wijkzorg/ thuiszorg 
d. vreemdelingen in de poort 
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Leden: zr. Strijbis en de brs. Jonkman en Steenbergen. 

Namens GVG: br. Roode. 
Adviseurs_: zr. Borst en wijlen zr. Hakkenberg (in september 1994 overleden) 

Comm,ss,eC 
Taak: 
a. maatschappelijk werk 
b. jeugdhulpverlening 
c. geestelijke gezondheidszorg 

Leden: zrs. Van Balen en Romkes en de brs. Brons, Westerink 

CommissieD 
Taak: a. overheidsbeleid 

b. diakonaat en rentmeesterschap 

Leden: de brs. Kazen, Nabers en Zwiep 

2.5. Vergaderingen 
Aantal plenaire vergaderingen: 

1992: 1 
1993: 5 
1994: 5 
1995: 4 

2.6. Archief 
Conform het besluit van de synode is het archief van ADMA van voor 1986 overgedragen aan het synodaal 

archief. 

3. Bezinning 

3.1. Beleidsuitgangspunten 
Het beleid, zoa_ls dat is verwoord in de synodale rapportage sinds 1989, werd ongewijzigd voortgezet. Bij de 

overdracht begin 1993 werd een deel van de vergadering benut om de nieuwe deputaten hierover te informe

ren. 
Vanwe~e _de o_mvangrijke bovengenoemde bijzondere opdracht van de synode inzake het diakonaat, heeft 

de bezinning zich grotendeels hierop toegespitst. 

Praktische vormgeving 
Binnen de door deputaten vastgestelde beleidsuitgangspunten hebben de verschillende commissies zich 

bez1ggeho_uden met de verdere doordenking van concrete aandachtspunten. Veelal had zulks betrekking op 

het du1dehJk maken van de d1akonale roe~ing in een veranderde en verder seculariserende samenleving. 

Een aantal malen heeft dit geresulteerd in een publikatie ten behoeve van de kerken onder andere over 

ouderenproblematiek en thuiszorgprojecten. ' 

Voor de nadere uitwerking hiervan verwijzen we naar de verslagen van de commissies. 

4. Bijzondere opdracht: Diaken en diakonaat op kerkelijke vergaderingen 

4. 1. Inleiding 
De generale synode __ 1992 besloot ten aanzien van het deputaatschap ADMA: "Deputaten op te dragen zich 

te bezinnen o_p de wI1ze van het fun~tIoneren van de diakenen op de kerkelijke vergaderingen en op de wijze 

waarop het d1akonaat op de kerkehJke vergadenn_gen aan de orde komt; hierover te rapporteren op de vol

gende generale synode en die vergadering te dienen met voorstellen in het licht van de besluiten sinds 

1962". (Acta 1992, art. 68, pag 31 -32). 

4.2. Werkwijze 
Aa~ bovengenoemde opdracht is door het deputaatschap veel tijd en aandacht besteed. Na een aantal 

onenterende besprekingen werden op de vergadering van 28 januari 1994 twee commissies benoemd. 

Een commissie Empirisch Onderzoek, bestaande uit de deputaten: br. H. Kazen, samenroeper; br. A. 

Heystek, rapporteur; zr. G.G. van Balen-Zandbergen, br. J. Jonkman, zr. S.P. Strijbis en br. J.N. Noorlandt 

functionaris. Deze commisie ontving de opdracht om door middel van een representatief inventarisatie'. 

onderzoek een enigszins objectief beeld te verkrijgen van de wijze waarop de diaken en het diakonaat in de 
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praktijk functioneren . 
Een commissie Visie bestaande uit de deputaten: br. W. Steenbergen, samenroeper; br. J . Brons, br. F.J . 

Nabers, zr. C. Romkes, br. P. Zwiep en br. H.H. van Well , functionaris. Deze commissie ontving de opdracht 

aan te geven wat de huidige stand van zaken is op inhoudelijke en procedurele gronden inzake het functio

neren van het diakonaat en de diaken op de kerkelijke vergaderingen. 

Van de werkzaamheden van de beide commissies werd tussentijds aan de plenaire vergadering verslag uit

gebracht. Vanuit de plenaire vergaderingen werd met name door het moderamen van het deputaatschap het 

werk van de commissies begeleid, gestimuleerd en gecordineerd. 

4.3. Werkzaamheden 
Commissie Onderzoek verrichtte haar arbeid naar de volgende werkwijze: 

1. Door middel van interviews met de scribae van een 19-tal geselecteerde diakonieën werd getracht een 

beeld te krijgen van het functioneren van diakenen en het diakonaat op de kerkeraadsvergadering. 

2. Met vier scribae van vier classes en met vier diakenen die afgevaardigd waren naar een classis werd 

een gesprek gevoerd om een beeld te verkrijgen van het diakonaat en het functioneren van diakenen op 

de classis. 
3. Met twee scribae van twee particuliere synodes en met twee afgevaardigde diakenen naar particuliere 

synodes werd een gesprek gevoerd om een beeld te schetsen van het diakonaat en het functioneren 

van de diakenen op de particuliere synode. 
4. Met de vier primus-afgevaardigde diakenen van de generale synode 1992 werd een gesprek gevoerd. 

Daarnaast boden de Acta van de generale synodes een bron van onderzoek om een overzicht te verkrij 

gen van het functioneren van de diakenen en het diakonaat op de generale synode. 

5. De uitkomsten van dit onderzoek werden vergeleken met de uitkomsten van eerder gehouden onder

zoek. Het eindrapport van Commissie Empirisch Onderzoek dat in de plenaire vergadering van 31 maart 

1995 werd aangeboden, moet nog door het plenaire deputaatschap geëvalueerd en besproken worden. 

Globaal kunnen de resultaten van het werk door Commissie Onderzoek als volgt worden weergegeven: 

1. Het gemiddeld aantal gemeenteleden is per diaken beduidend hoger dan per ouderling. 

2. Slechts in 6 % van de gevallen is de predikant bij een diakonievergadering betrokken, gestructureerd 

overleg tussen predikant en diaken vindt slechts in 13 % van de kerken plaats. 

3. De doorstroming van diaken naar ouderling vindt in 100 % van de kerken plaats. De omgekeerde volgor

de slechts in 11 %. 
4. 95 % van de diakenen ervaart dat de gemeente de ambten van ouderling en diaken niet als gelijkwaar-

dig waardeert. 
5. In 95 % van de gemeenten heeft een zusterkring of een dergelijke organisatievorm een plaats. 

6. Bespreking van het diakonaat op de classis is gekoppeld aan het rapport van de CDC. 

7. Op de particuliere synode komt in de huidige vorm het diakonaat niet aan de orde. 

8. Twee van de vier diakenen hadden op de generale synode zitting in een commissie, die geen diakonale 

zaken behandelde. 

Commissie Visie volgde de werkwijze dat er aandacht werd gegeven aan: 

a. De rede van prof. J . Hovius op de diakonale conferentie 1951 , waarin de gelijkwaardigheid van het diak

onale ambt aan de andere ambten op overtuigende wijze werd bepleit. 

Deze rede vormde de aanleiding en het motief tot de verandering die de Generale Synode 1962 op dit 

punt in de kerkorde aanbracht. 
b. De besluiten van de generale synoden sinds 1962, betreffende de afvaardiging van de diakenen naar de 

meerdere vergaderingen. 
c. De wijze waarop het diakonaat op de synodale vergaderingen sinds 1962 aan de orde is gekomen. 

Bij de aandacht die aan bovengenoemde zaken werd gegeven, moest worden geconstateerd dat: 

1. het diakonaat op de meerdere vergaderingen op zeer beperk1e wijze aan de orde is gekomen. 

2. de afvaardiging van de diakenen, zoals die nu in de kerkorde is geregeld, wat het aantal afgevaardigden 

betreft, onbevredigend is. 
3. er ten aanzien van de plaats van de diakenen op de meerdere vergaderingen grote onduidelijkheid 

bestaat. 

Hoezeer ook de gelijkwaardigheid van de ambten is vastgelegd, toch roept de wijze waarop aan deze gelijk

waardigheid invulling wordt gegeven de vraag op: 'Wordt er aan de gelijkwaardigheid van het diakenambt 

wel voldoende recht gedaan?' 
Commissie Visie zag zich geplaatst voor de noodzaak te komen tot een nadere bezinning op het Bijbels 

spreken over gelijkwaardigheid c.q. gelijkheid van de ambten in Bijbels licht. 

Vanuit de Bijbelse bezinning op dit punt, werd geconcludeerd dat er binnen de grenzen van de gelijkwaar

digheid toch onderscheid blijkt te bestaan, waaraan op de juiste wijze recht gedaan dient te worden, zonder 

dat overigens aan de gelijkwaardigheid te kort wordt gedaan. 

Bijbelse lijnen werden getrokken ten aanzien van het eigene van elk der ambten en de onderlinge samen

werking die er dient te zijn. 
Ook werd aandacht gegeven aan de inhoud die het diakonaat op de kerkelijke vergaderingen kan en 

behoort te hebben. 
Van hieruit werd overwogen om tot een prak1ische uitwerking te komen en dienaangaande voorstellen aan 

uw vergadering te kunnen doen. 
Ondanks het grote aantal vergaderingen dat door Commissie Visie werd gehouden en het vele werk dat 

463 

hierbij werd verricht, kon door deze commissie nog geen eindrapport aan de plenaire vergadering worden 

voorgelegd. 
In het verlengde daarvan was het ook niet mogelijk, de beide rapporten tot één geheel samen te voegen met 

daaraan verbonden conclusies en voorstellen , om daarmee uw vergadering te dienen. 

Afronding 
Zoals gem_eld hebben deputaten in de afgelopen drie jaar de door de generale synode 1992 gegeven 

opdracht niet ten einde volbracht. De breedte van de opdracht was daar mede debet aan. Het is overigens 

niet zo dat deputaten tot het verder volbrengen van de opdracht geen mogelijkheid zien . De tijd is daarvoor 

momenteel te kort. 
Deputaten verzoeken uw synode om het deputaatschap in zijn nieuwe samenstelling, gelegenheid te geven 

om de door de generale synode 1992 gegeven opdracht verder te volbrengen. 

5. Commissie A 

5. 1. Vergaderingen 
De commissie in de nieuwe san.7enstelling begon aan haar vergaderingen in februari 1993. De vergaderin

gen hadden vaak een omvangnJke agenda zodat verschillende keren de vergadering op een andere datum 

moest worden afgerond. Het voorzitterschap wisselde in 1994 van br. Zwiep naar br. Heystek. 

5.2. Taak 
De taak van de commissie was het (doen) verzorgen van de: 
a. toerusting 
b. publiciteit 
c. documentatie. 

5.3. Beleid 
De taak zoals die is vermeld werd vertaald naar een meerjaren-beleid. 

Dit beleid had als vaste aandachtspunten: 
1. Bespreking van beleidsnotities inzake toerusting. 
2. Bespreking van beleidsnotities inzake publiciteit. 

3. Bespreking van beleidsnotities inzake documentatie. 

4. Het gestalte geven aan de opdracht van de generale synode van 1992: 

" te stimuleren dat diakonaal huisbezoek inhoudelijk en beleidsmatig in de kerken (de gemeente de ker-

keraad en de classicale diakonale commissies) aan de orde komt''. ' 

5. Ondersteuning geven aan de Classicale Diaconale Commissies (CDC's), onder andere door bijdragen te 

leveren aan toerustingsavonden. 
6. Het organiseren van studiedagen/cursussen voor diakenen. 

Daarnaast had de commissie als nieuwe aandachtspunten: 
7. De diakenen en de zusterkring. 
8. Diakonaat door en voor jongeren. 
9. Samenwerking ouderling/predikant en diaken. 
10. Overige zaken. 

5.3. 1. Toerusting 
De toerusting van diakenen verloopt in principe (conform de instructie voor ADMA) via de CDC's. 

H1erb1J moet worden aangemerkt dat de CDC's een eigen beleid voeren. 

De meeste CDC's kennen in hun instructie een artikel dat luidt "het onderhouden van contacten met 

deputaten ADMA". 
In het toerustingswerk van de medewerkers van het Diakonaal Bureau neemt dan ook het toerusten 

van en via de CDC's een grote plaats in. 

Toerusting helpt - vanuit het ambt en dus namens Christus - diakenen op hun plaats in de gemeente 

te functioneren. 
Een belangrijk aspect in dit verband is het leren door ervaring. Dat betekent dat de eigen ervaring 

besproken moet worden met anderen. Het ontmoetingselement dat inherent is aan cursussen toerus-

tingsavonden en dergelijke is dan ook van grote betekenis. ' 

Het doel en de inzet van het bureau met betrekking tot het toerustingsbeleid voor de CDC's is dat ze 

zelfstandig functioneren . De mate van ondersteuning wordt bepaald door de stand van zaken m.b.t. 

de fase van ontwikkeling. Sommigen CDC's hebben veel ondersteuning nodig, anderen hebben zelf 

een uitgebreid beleidsplan. 
De contacten van deputaten met de CDC's hebben geen structureel karakter. Wel is er jaarlijks een 

bijeenkomst van het Diakonaal Bureau voor alle CDC's, één in het noorden en één in het westen. 

Buiten deze bijeenkomsten hebben de CDC's onderling geen contacten. 

Verder was er de drie-jaarlijkse ontmoeting van C.D.C.'s met de drie diakonale deputaatschappen. 

Ervaringen werden uitgewisseld en deputaten gaven informatie geven over hun beleid. 

5.3.2. Publiciteit 
Zesmaal per jaar verschijnt een nummer van Adma-lnfo. Naast een vast nummer (de projectenlijst) 

wordt er aan diverse diakonale onderwerpen aandacht besteed. Er wordt geprobeerd themanummers 

samen stellen met thema's die actueel zijn of te maken hebben met bezinning van het deputaatschap. 

Adma-lnfo wordt behalve naar de diakonieën in sommige gevallen ook (in veelvoud) naar kerkeraden 
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gestuurd en sinds enige tijd ook aan de studenten van de Theologische Universiteit. Het aantal abon
nees is ruim 1800. 
In Adma-lnfo kwamen o.m. de volgende thema's aan de orde: 

diakonaal huisbezoek 
samenwerking met zusterkring 
psycho-sociale hulpverlening. 

5.3.3. Documentatie 
Het doel van documentatie is om de bezinning en de advisering gevraagd en ongevraagd te dienen. 
De inhoudelijke criteria zijn : de werkvelden van de deputaatschappen en relevantie voor de Chr. Ger. 
Kerken. 
Het algemene documentatie-beleid valt onder de verantwoordelijkheid voor de deputaatschappen 
gezamenlijk, het specifieke beleid voor het binnenlands diakonaat wordt bij ADMA verantwoord . 
De elementen van documentatie zijn: het archief, de bibliotheek, de tijdschriften , kranteknipsels en 
ook onderzoek/contacten. Per jaar wordt hiervoor een budget vastgesteld. 

5.3.4. Diakonaal Huisbezoek 
Deputaten hebben verschillende mogelijkheden om het diakonaal huisbezoek te stimuleren. Via arti
kelen in Adma-lnfo, Ambtelijk Contact en door aandacht te vragen in de opleiding aan de 
Theologische Universiteit. 
Deputaten hebben daarnaast een eigen beleid in gang gezet. In dit plan zijn de volgende elementen 
opgenomen: 
1. Te komen tot een definitie van diakonaal huisbezoek. 
2. Te inventariseren waar en hoe precies diakonaal huisbezoek afgelegd wordt en werd en welke 

voorwaarden daarbij een rol spelen. 
3. Samen met 1 of 2 CDC's bij enkele gemeenten het diakonaal huisbezoek te stimuleren en deze 

ervaringen in de praktijk vast te leggen. 
Op het moment van verslaglegging is dit beleid in volle gang. 
De CDC's van Den Haag ( de gemeenten Den Haag-C., Den Haag-Zuid , Gouda en Boskoop) en 
Middelburg (de gemeenten Kerkwerve, Middelburg en Biezelinge) waren bereid met het Diakonaal 
Bureau samen te werken in het kader van deze opdracht. De afronding van deze opdracht is nog niet 
in zicht. Het is de vraag of de aandacht voor dit onderwerp op korte termijn tot een afronding komt. 
Deputaten verzoeken de generale synode dan ook deze opdracht te continueren. 

5.3.5. CDC's 
In de classis Amsterdam is geen COC. Onze toerustingswerker br. van Well heeft in die classis alle 
diakonieën bezocht, hetgeen veel boeiende gesprekken en verslagen opleverde. 
Br. van Well kreeg een uitnodiging tot het bijwonen van een vergadering van enkele grote diakonieën 
in het noorden van het land. Het was die diakonieën een behoefte om met elkaar de specifieke pro
blemen van grote gemeenten en in de meeste gevallen ook grote burgerlijke gemeenten te bespre
ken. Met genoegen is deze uitnodiging aanvaard. 
Geconstateerd werd dat sommige diakonieën nooit de COC-bijeenkomsten bezoeken. Wanneer hier 
meer inzicht in is verkregen, zullen voorstellen worden ontwikkeld om hierin een stimulerend beleid te 
voeren. 

5.3.6. Studiedagen voor diakenen 
In het voorjaar van 1993, 1994 en 1995 werd een meerdaagse cursus op zaterdag voor vooral nieuwe 
diakenen georganiseerd. Per jaar waren er tussen de 15 en 26 deelnemers. 
Zij hebben dit allen als zeer zinvol ervaren, hetgeen het Diakonaal Bureau stimuleerde hier mee door 
te gaan. 
In dezelfde jaren organiseerde het Diakonaal Bureau jaarlijks een informatiedag. In 1993 over De taak 
van een diaken, in 1994 over De diaken en de gemeente en in 1995 De diaken en de samenleving. 

5.3.7. Zusterkring 
Aan de hand van een passage uit het boek "Zichtbare Liefde van Christus" over de zusterkring heeft 
er een breedvoerige gedachtenwisseling plaatsgevonden. In sommige gemeenten zijn er zusterkrin
gen , in andere gemeenten hebben de vrouwenverenigingen bepaalde taken van contactdame geïnte
greerd. 
Veelal zien we dat de zusterkring de volgende taken heeft: bezoeken afleggen, zorg verlenen, stimu
leren dat zorg verleend wordt, coördineren van zorg, initiëren van bepaalde taken , diakenen en ouder
lingen wijzen op bepaalde behoeften. 
Deputaten hebben besloten om de C.D.C.'s te attenderen op het belang van de zusterkring. 

5.3.8. Jeugddiakonaat 
Bij het concipiëren van dit verslag heeft er nog geen bespreking over dit onderwerp plaatsgevonden. 

5.3.9. Samenwerking ouderling/predikant en diaken 
Ook dit onderwerp is (nog) niet aan de orde geweest in de commissie-vergaderingen. Dat hangt 
samen met het feit dat de plenaire vergadering de bezinning op de plaats van de diaken op de kerke
raad nog moet afronden. 

5. 10. Diversen 
a. Commissie A heeft zich ook beziggehouden met een verzoek van de stichting Sociaal Diakonaal Jaar 
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om te participeren in haar landelijke stichting. Na enige contacten met de stichting hebben deputaten 
besloten niet op het verzoek in te gaan. 
Redenen hiervoor zijn vooral de beperkte levensbeschouwelijke inbreng en het brede oecumenische 
karakter van de stichting. 
Dit neemt niet weg dat de doelstelling van de stichting ons sympathiek is. 

b. Regelmatig bereiken het Diakonaal Bureau (praktische) vragen, meestal van diakenen. Veelal worden 
de vragen direct door de bureaumedewerkers beantwoord. In een enkele geval worden de vragen door
gespeeld naar commissie A. 

c. Deputaten Onderlinge Bijstand en Advies vroegen aan deputaten ADMA om advies over het ontwerpen 
van een bijstandregeling voor diakonieën. Deputaten ADMA hebben geantwoord dat het huns inziens 
vooralsnog niet noodzakelijk is een regeling te ontwikkelen. 

Het zal duidelijk zijn dat de taak die deze commissie heelt, voornamelijk wordt uitgevoerd door de landelijke 
functionarissen van het Diakonaal Bureau. Dagelijks zijn zij bezig de diakenen te dienen, hetzij direct, hetzij 
via CDC's, hetzij via de medewerking aan deputaten. 

6. Commissie B 

Taak 
Commissie B heeft de opdracht zich bezig te houden met en te adviseren op de gebieden: 
1. ouderen 
2. gehandicapten 
3. thuiszorg 
4. vreemdelingen in de poort. 

Een grote inbreng in het werk van de commissie heeft zr. C. C. Hakkenberg-Van Kooien Niekerk gehad. De 
Heere heeft haar op 7 september 1994 thuisgehaald , toen ze op weg was naar een vergadering. Met dank
baarheid gedenken we haar werk in Gods Koninkrijk en haar inzet met name voor de gehandicapten en de 
ouderen. 
Br. J. Roode kwam namens Deputaten Pastoraat in de gezondheidszorg in commissie B als opvolger van 
br. J . Trommel. In het algemeen kan gezegd worden dat de commissie zich in de verslagperiode voorname
lijk heeft beziggehouden met de werkvelden thuiszorg en de vreemdeling in de poort. 

6. 1. Ouderen 
De contacten met instellingen op het gebied van ouderenzorg werden voortgezet. Met de Protestantse 
Christelijke Ouderen Bond (PCOB) is een regelmatig contact. Br. Van Well onderhoudt met name deze con
tacten. De gesprekken gaan vooral over de ontwikkelingen en veranderingen in de samenleving, die van 
overheidswege worden doorgevoerd. Wat kan dit gaan betekenen voor de kerken en voor de diakonieën? 
Te vermelden is dat er ook op classicaal niveau contacten met de PCOB zijn , bijvoorbeeld in de classis 
Middelburg. 

6.2. Gehandicapten 
De contacten met de Interkerkelijke Commissie Integratie voor gehandicapten zijn gecontinueerd. Via deze 
commissie werkt de Stichting Kom Beter Binnen aan het toegankelijk maken voor gehandicapten van kerk
gebouwen. De commissie heeft zich onder andere intensief bezig gehouden met de Wet Voorzieningen 
Gehandicapten. Deze wet houdt in dat voorzieningen voor ouderen en gehandicapten niet meer op landelijk 
niveau worden vastgesteld, maar plaatselijk. Gevolg is dat als een gemeenteraad deze voorzieningen (om 
veelal financiële redenen) vermindert, er problemen kunnen ontstaan voor ouderen en/of gehandicapten. 
Ook ontstaat er rechtsongelijkheid voor de betrokkenen, want in de ene plaats kan de regeling (on)gunstiger 
zijn dan in de andere. Veel is er gedaan aan voorlichting en stellingname. Bezuinigingen op dit terrein kun
nen voor betrokkenen tot financile problemen leiden. Daarom is aandacht voor en verdieping in deze materie 
voor de diakenen van belang. 

Ook de de activiteiten van de commissie Recreatie (die vakantieweken organiseert) hebben voortgang 
gevonden. Met de Gereformeerde Kerken, met wie wij in deze commissie participeren zijn gesprekken 
gevoerd n.a.v. hun rapport over de mogelijkheid en wenselijkheid van verzelfstandiging van het diakonale 
vakantiewerk. In de loop van 1995 zal dit vermoedelijk worden afgerond en tot een beslissing leiden. 

Landelijke Organisatie Kerktelefoon (LOK) 
Op dit moment zijn er geen vertegenwoordigers van deputaten ADMA in de Landelijke Organisatie 
Kerktelefoon. 

6.3. Thuiszorg 
Er is een folder samengesteld die aan een aantal diakonieën is toegezonden met de vraag om die uit te 
delen aan de leden van de gemeente. De bedoeling is dat op deze wijze gemeenteleden weten van de 
instellingen en mogelijkheden op het gebied van de thuiszorg in hun regio en in het land. De folder bevatte 
algemene informatie over thuiszorg. 
De verzending van deze folder is bij wijze van proef geschied, opdat fouten en tekortkomingen eerst kunnen 
worden opgespoord en verbeterd voordat toezending op grote schaal zal plaats vinden. De proef moet in de 
commissie nog nader worden geëvalueerd. 
Een aantal classicale diakonale commissies - b.v. in Dordrecht - heeft in samenwerking met de Nederlandse 
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Patiënten Vereniging (NPV) avonden belegd om de zaken van thuiszorg in de gemeenten bekendheid te 
geven en ook werk op te starten. 
In diverse burgerlijke gemeenten is de "Stichting Schuilplaats" bezig om interkerkelijke terminale thuiszorg te 
stimuleren . De bedoeling is dat de NPV en Stichting Schuilplaats nauwer zullen gaan samenwerken elk van
uit de eigen deskundigheid. 

6.4. Vreemdelingen in de poort 
Commissie B heeft in een van haar vergaderingen een uitvoerig gesprek gehad met H.J. Takken over de 
problematiek van de vreemdelingen in ons midden. Onder de vluchtelingen vindt men mensen van elk 
niveau, van eenvoudig tot hoog opgeleid. Een goede beeldvorming is belangrijk. Men moet niet stigmatise
ren alsof alleen vreemdelingen de oorzaak zijn van moeilijke situaties. Van groot belang is dat het komt tot 
daadwerkelijke ontmoeting met elkaar. 
De commissie bezint zich er nog op hoe een en ander vervolg krijgen kan naar de diakonieën en kerken toe. 
Er zijn gemeenten waarbinnen leden zich bezighouden met de opvang en begeleiding van asielzoekers in 
hun omgeving. Het is dankbaar maar ook moeilijk en dikwijls moeizaam werk. 
Het probleem van de vreemdelingen in de poort is uiterst actueel. Hoe vangen we in de plaatselijke gemeen
ten broeders en zusters uit andere landen op? Wat is onze missionaire en diakonale taak ten opzichte van 
de asielzoekers, die het Evangelie niet kennen? Commissie B wil zich met deze vragen verder bezighouden. 

7. Commissie C 

7.1. Taak 
Voorlichting en toerusting van diakenen omtrent de gebieden van geestelijke gezondheidszorg, jeugdhulp
verlening en maatschappelijk werk . Deze commissie behartigde tevens de participatie van deputaten in 
GLIAGG De Poort en De Vijverberg/Felua. Zij onderhield contacten met de Chr. Gerei. Ver. voor 
Jeugdwelzijn (CGVJ). Om diakenen van goede informatie te voorzien omtrent allerlei ontwikkelingen zijn 
contacten met meerdere gereformeerde organisaties en instellingen van belang. 

7.2. Werkzaamheden. 
In de afgelopen periode heeft de commissie zich naast de lopende werkzaamheden onder meer bezigge
houden met de z.g. aanloophuizen. 
Er is een voorlopige inventarisatie gemaakt van Chr. Gerei. diakonieën, die met deze vorm van diakonaal 
dienstbetoon te maken hebben. 
De problematiek rondom echtscheiding dient eveneens verdere aandacht te krijgen in Commissie C. 
Commissie C heeft na overleg met de CGVJ zich laten informeren over de stichting "Chris", ten behoeve van 
deputaten Hulpverlening, die een verzoek om financiële steun kregen en aan ADMA hierover advies vroe
gen. "Chris" is een landelijke organisatie voor kinder- en jeugdhulpverlening op evangelische basis. 
De stichting heeft een netwerk van vrijwilligers, die met elkaar, landelijk, 24 uurs bereikbaarheid garanderen 
en vanuit de Bijbel hulp bieden. Zij voorziet duidelijk in een behoefte. Er is veel nood! De commissie heeft 
positief geadviseerd, zij het met enkele kritische kanttekeningen. 
In ADMA-lnfo verscheen een duidelijk artikel van br. Heystek over het omgaan met gemeenteleden met psy
cho-sociale problemen. 

7. 3. Contacten 
7.3. 1. Christelijke Gereformeerde Vereniging voor Jeugdwelzijn (CGVJ) 

Eenmaal per jaar hebben deputaten een gesprek met het dagelijks bestuur van de C.G.V.J. 
Daarnaast wordt de jaarlijkse ledenvergadering van de diakonieën bezocht. Deputaten hebben geen 
bestuurlijke invloed in de C.G.V.J. 
In de afgelopen jaren hebben zich ingrijpende veranderingen voorgedaan bij de Vereniging. 
Mede onder druk van overheidswege tot schaalvergroting kwam per 1 januari 1993 de federatie tot 
stand tussen CGVJ. en Stichting De Driehoek (Gerei. Vrijg .) : Stichting Gereformeerd Jeugdwelzijn of 
S.G.J. 
Men kan nu tegemoet komen aan de eisen, die justitie stelt. Omdat de overheid pleegzorg als zeer 
specialistisch ziet werd hiervoor een aparte afdeling in het leven geroepen: V .G.P. (Voorziening 
Gereformeerde Pleegzorg) Hierbij heeft ook De Vluchtheuvel (Gerei. Gem.) zich aangesloten. 
Het ligt in de bedoeling om in de toekomst te starten met een gereformeerde kindertelefoon. 
Ook via de jaarverslagen van CGVJ van met name 1993 worden deputaten uitvoerig over de ontwik
kelingen geïnformeerd. 
Opvallend is, dat door christelijk-gereformeerden relatief weinig gebruik gemaakt wordt van C.G.V.J. 
Mede daarom heeft de Vereniging in het gehele land regionale avonden belegd voor de diakonieën 
teneinde meer bekendheid te geven aan de huidige jeugdhulpverlening. 
Deputaten zijn dankbaar voor het vele werk, dat door de Vereniging ten behoeve van onze jeugdigen 
wordt verricht. Er is een goed onderling contact. 
Eind januari 1993 kon de heropening plaats vinden van De Brug en De Stuw, nadat een brand in de 
zomer van 1992 herbouw noodzakelijk maakte. Dankbaarheid jegens de Heere overheerste deze bIJ
eenkomst. De voorzitter, ds. Quant mediteerde naar aanleiding van Psalm 4 over "veilig wonen". 
Deputaten woonden deze bijeenkomst bij. 

7.3.2. Gereformeerd Psychiatrisch Ziekenhuis (G.P.Z.) 
Het bestuur van het G.P.Z. telt 2 Chr. Gerei. leden, namelijk drs. C. Langbroek te Drachten en dr. J. 
Stolk te Mijdrecht. Met laatstgenoemde heeft de commissie eenmaal een gesprek gehad. 
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Het is de bedoeling dit contact te continueren. Dit wordt van beide zijden van belang geacht. 
Deputaten kunnen echter geen bestuurlijke invloed aanwenden. Elk bestuurslid heeft zitting op per
soonlijke titel. 
Het GPZ streeft tot het jaar 2000 in een fasegewijze ontwikkeling naar een organisatievorm van 376 
bedden en 144 plaatsen voor dagbehandeling. Voorts naar 4 poliklinieken. De behandelcapaciteit is 
nog gering en onvoldoende om aan de vraag te voldoen. Onlangs heeft het GPZ toestemming gekre
gen om met een klein aantal bedden uit te breiden. 
De stichting "Vrienden van het GPZ" is nodig om de opleiding voor psychiaters te kunnen bekostigen. 
Van Chr. Gerei. zijde wordt relatief weinig gebruik gemaakt van het GPZ. Dit gegeven wordt betreurd, 
vooral vanwege het feit , dat mensen met psychische klachten een grotere ontvankelijkheid kunnen 
hebben voor allerlei ideologieën, die men bij neutrale instellingen tegen kan komen. Deputaten ADMA 
proberen via de diakonieën de bekendheid van positief christelijke hulpverleningsorganisaties te ver
groten. 
In ADMA- Info verscheen een informatief stukje over het GPZ van de hand van br. J.N. Noorlandt. Het 
boekje "Het waarom van het G.P.Z." werd eveneens besproken. 

7.3.3. Stichting Schuilplaats 
Met br. G. van Brenk, directeur van deze stichting, heeft een eerste informatief gesprek plaatsgevon
den. Deze interkerkelijke, landelijke stichting bestaat 15 jaar en is in Veenendaal gevestigd. De afde
ling maatschappelijk werk biedt daadwerkelijke hulp bij problemen van verschillende aard. Veel hulp
vragen hebben te maken met relatieproblemen. 
Men werkt zonder wachtlijsten en biedt nogal eens eerste opvang wegens lange wachtlijsten elders. 
Er vindt geen hulpverlening plaats op het gebied van psychiatrie, verslaving en jeugdzorg. 
Op het gebied van de medische ethiek werkt de stichting samen met anderen in de 
Lindeboomstichting. 
Stichting Schuilplaats start en begeleidt voorts terminale thuiszorg projecten, in samenwerking met 
plaatselijke diakonieën. Aan dit vrijwilligerswerk doen vaak leden uit de Chr. Gerei. Kerken mee. 
De hulpverlening is kosteloos. Men ontvangt geen subsidie, wel giften van kerkeraden en donaties. 

7.4. Participaties 
7.4.1 . De Vijverberg/Felua 

Sinds de oprichting participeren deputaten in het bestuur van deze prot. chr. hogeschool op gerei. 
grondslag. 
Namens deputaten ADMA hadden br. H. van de Herik en br. O.G . van Laar zitting in het bestuur. De 
commissie heeft jaarlijks een gesprek met deze vertegenwoordigers en woonde de participantenver
gaderingen bij. 
Na een periode van zorgvuldige voorbereiding zijn per 1 januari 1994 De Vijverberg en PABO de 
Felua gefuseerd en opgegaan in een nieuwe Stichting voor Christelijk Hoger Beroepsonderwijs op 
gereformeerde grondslag. 
In verband hiermee is een bestuurswijziging tot stand gekomen en is er een nieuwe stichtingsraad 
opgericht. 
De stichtingsraad heeft minder bevoegdheden dan het algemene bestuur. Wel heeft zij het recht van 
benoeming van bestuursleden. Zij kan signalen uit het achterland opvangen en doorgeven. 
Het bestuur bestaat nu uit 9 leden, waarvan 2 christelijk-gereformeerden. 
De beide vertegenwoordigers van ADMA, die voorheen bestuursleden waren, hebben zitting in deze 
nieuwe stichtingsraad. Dit wordt te zijner lijd teruggebracht tot 1 persoon. Het is de bedoeling, dat de 
relatie met deputaten ADMA ongewijzigd blijft. 
Zeer waarschijnlijk zal in het najaar van 1995 de Evangelische School voor Journalistiek (E.S.J.) fuse
ren met de nieuwe school , welke inmiddels 11 opleidingen biedt. Het aantal studenten bedraagt onge
veer 1750. 
Daarnaast volgen nog enkele honderden deelnemers nascholingscursussen en H.B.O. activiteiten. De 
commissie constateert, dat identiteitsbewaking binnen het bestuur de aandacht heeft. Inhoudelijke vra
gen betreffende het diakonaat komen minder goed aan de orde. De commissie probeert dit laatste te 
stimuleren door middel van de jaarlijkse gesprekken met haar vertegenwoordigers in de stichtingsraad. 

7.4.2. De Poort 
Deputaten participeren vanaf 1977 in de stichting Gereformeerde Landelijke Instelling voor Ambulante 
Geestelijke Gezondheidszorg GLIAGG De Poort. De overige participanten zijn de Gerei.Bond in de 
Ned.Herv.Kerk en de Gerei.Gemeenten in Ned. en N.Amerika. Vertegenwoordigers in het bestuur zijn 
ds. J . Brons en br. A. Heystek. Laatstgenoemde bekleedt in het bestuur de functie van voorzitter. 

Ontwikkelingen 
De ontwikkelingen zijn vanaf de erkenning en subsidiëring door de overheid stormachtig te noemen. 
Allereerst is de hulpverlening enorm toegenomen. Er kon forse uitbreiding van het personeel plaats
vinden. 
Niet alleen kwantitatief, ook kwalitatief kon de hulpverlening verbeterd worden, door specialistische 
studies van de medewerkers. 
Helaas moesten nog veel van de nieuwe hulpaanvragen doorverwezen worden naar andere instellin
gen (gemiddeld 60 %). 
Met RIAGG's zijn goede afspraken gemaakt omtrent 24 uurs bereikbaarheid en crisisdienst, welke de 
GLIAGG zelf nog niet kan realiseren . In sommige regio's streeft de GLIAGG ernaar om in crisisdienst 
mee te participeren. 
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De interne reorganisatie vroeg veel inspanning. De directeur kreeg meer bevoegdheden. Het bestuur 
kwam meer op afstand. 
De verdere uitbouw van de organisatie heeft voortdurend de aandacht van het bestuur. 
Het ligt in de bedoeling om binnen afzienbare tijd te starten met een 6e vestigingsplaats , in Rijssen .. 
De spreekuren in Drachten wil men gaan uitbreiden. Een en ander hangt mede af van de goedkeunng 
van het aangevraagde budget voor 1994. 
De ouderenzorg komt heel geleidelijk van de grond. In verpleeghuis Salem in Ridderkerk , verricht 
men consultaties ten behoeve van aldaar opgenomen oudere bewoners. 
Ook werden ten behoeve van de participanten en het bestuur bijeenkomsten belegd. In 1994 over 
hulpverlening bij incest-problematiek, in 1995 over homofilie. 
Samenwerkingsverbanden 
Het is verheugend, dat het G.P.Z., voor haar polikliniek in Dordrecht, gebruik maakt van hetzelfde 
gebouw als de GLIAGG. 
Er is sprake van een goede samenwerking. 
In juni 1993 kwam de erkenning tot stand van het Gereformeerde Landelijke Instelling Geestelijke 
Gezondheidszorg (GLIGG). Leden hiervan zijn het GPZ, GLIAGG, GLIBW (Gereformeerde LandehJke 
Instellingen Beschermd Wonen) . 
In dit kader kon onder verantwoordelijkheid van De Poort gestart worden met een centrum voor 
Dagstructurerende Activiteiten "De Doorgang," te Dordrecht en Puttershoek. Bedoeld voor mensen, 
die bij één van de deelnemende partners in de GLIGG in behandeling zijn . . . . . 
De Doorgang voorziet duidelijk in een behoefte. Er is ernstig ruimtegebrek om act1v1te1ten te ontplooi
en. Men spant zich in om grotere ruimten te kunnen betrekken. 

S.V.G.J. 
De Poort participeert samen met het S.G.J. en De Vluchtheuvel in het Samenwerkings Verband voor 
Gereformeerd Jeugdwelzijn (SVGJ). Dit platform is bedoeld als informatieuitwisseling, onderling 
afstemming van werkzaamheden en concrete samenwerkingsprojecten. 

Het Anker 
Per 1 januari 1993 vond de integratie plaats van Het Anker in De Poort. Dit gebeurde zonder materië
le en personele consequenties. 

De STAGG 
CGVJ herinnerde De Poort aan de afspraak zich, bij integratie van Het Anker, in te spannen om tot 
bestuurlijke samenwerking met de STAGG te komen. In goed overleg tussen medewerkers van beide 
instellingen kon een notitie overlegd worden met als aanbeveling: wel vergaande samenwerking ?P 
directie en hulpverleningsniveau, doch niet op bestuurlijk niveau. De Poort gaf aan het voorlopig met 
wenselijk te achten een vierde participant te doen toetreden in het bestuur. 

Financiering 
De financiering van de GLIAGG kent nog steeds een ad-hoc basis. De financiële positie is daardoor 
moeilijk beheersbaar en onzeker. Eind 1994 was nog niet bekend, welk budget er voor 1994 was. Dat 
betekende, dat men gefinancierd werd op basis van het budget van 1993 en dat er geen geld voor uit
breiding was. 
Dit belemmerde om tegemoet te komen aan de nog steeds groeiende hulpvraag. 
Een ingediende aanvraag bij C.O.T.G. (Centraal Orgaan Tarieven Gezondheidszorg) om een vast 
groeipercentage te ontvangen werd nog niet gehonoreerd. Over de bekostiging van het pand in 
Dordrecht wordt nog steeds met W.V.C. onderhandeld. Jaarlijks krijgt men fl. 80.000,- minder vergoe
ding voor de huur, dan de werkelijke kosten. Dit bedrag moet jaarlijks zelf "bijgepast" worden. Het 
bestuur hoopte op enige groei van het budget in 1994 en heeft daartoe een voorschot opgenomen 
van fl. 300.000,- om toch verdere personeelsuitbreiding te kunnen realiseren. Dit risico achtte het 
bestuur verantwoord, gezien de steun die het steeds van de achterban mocht ontvangen. Het gaat 
erom, bijbels genormeerde hulpverlening mogelijk te maken. 
Het bestuur rekent ook voor de komende jaren op de steun van de participerende kerken. Door mid
del van een Steunstichting wil het de niet-subsidiabele uitgaven (o.a. opleiding psychiater) bekostigen. 
Het bestuur hoopt, dat de bijdragen vanuit de kerken de komende periode iets zullen toenemen. 
Deputaten zijn dankbaar, dat in de afgelopen jaren meer hulpverlening kon plaatsvinden door perso
neelsuitbreiding. 

8. Commissie D 

Taakstelling 
De opdracht van Commissie D is: 
a. het overheidsbeleid met betrekking tot de burgers in de samenleving te volgen. 
b. diakonieën te adviseren en waar mogelijk stimuleren aandacht te schenken aan samenlevingsvraagstukken 
c. medewerken aan het waarborgen van de chr. identiteit van zorginstellingen. 

8. 1. Diakonaat en rentmeesterschap 
Deze commissie is een commissie van de drie deputaatschappen samen. In het vorige verslag aan de syno
de viel voor wat betreft de praktische uitvoering deze commissie onder deputaten ADMA. Besloten werd om 
deze commissie in het vervolg te laten fungeren onder de drie moderamina. Dit heeft tot gevolg, dat de rap-
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portage van deze commissie onder verantwoordelijkheid van de drie moderamina zal plaats vinden, dit maal 
in het rapport van deputaten Kerk en Bedrijfsleven. 

8.2. Het overheidsbeleid 
Het overheidsbeleid is de laatste jaren er op gericht om te komen tot een afslanking van de verzorgings
staat. Welke gevolgen zal dit gaan krijgen voor de burgers in onze samenleving? Zal dit beleid in de toe
komst gaan leiden tot een vergroting van de kloof tussen rijk en arm? Onze commissie zal dit proces nauw
lettend moeten blijven volgen en zonodig signalerend moeten werken naar de diakonieën. 

8.3. Diakonale roeping in de samenleving 
Ambtsdragers en gemeenteleden hebben een diakonale roeping in de samenleving: 
- Bijvoorbeeld de Chr. Geref. Kerk in Lutten ziet de taak het evangelie te brengen ook aan asielzoekers en 

tegelijkertijd metterdaad te helpen. Hier is een duidelijke verbinding tussen verkondiging en hulpverlening. 
Hoe kan de kerk in de samenleving iets doen? De enkeling is er al of niet georganiseerd mee bezig. Dan is 
er sprake van diakonaat in de samenleving door enkelingen. Het ambtelijk diakonaat werkt met deze men
sen samen en stimuleert de leden tot deze activiteiten. 

- Op 1 april 1994 is de Wet Voorzieningen Gehandicapten (WVG) in werking getreden. Voor de verlening 
van diverse voorzieningen heeft de burgerlijke gemeente(n) een zorgplicht gekregen. 

Organisaties van mensen met een handicap waren vanaf het begin somber gestemd ten aanzien van de 
invulling van deze zorgplicht. Nu al moet worden geconstateerd dat veel gemeenten gekozen hebben voor 
een voorzichtige aanpak. Hier kan een concrete nood ook leiden tot onrecht. Daar mag tegen worden 
gewaarschuwd en aandacht voor worden gevraagd. Daarbij is het belangrijk om met andere diakonieën en 
classes samen te werken, de diakonale roeping in de samenleving heeft voor de diaken in eerste instantie 
vooral plaatselijke betekenis. Via rapportage kunnen anderen er bij betrokken worden. Tevens kan dan wor
den aangegeven om het probleem gezamenlijk aan te pakken. 

Gezien de centrale en tegelijk ook allesomvattende betekenis van diakonia kan men het woord diakonaal 
gebruiken ter typering van heel het christenleven. Het is een leven in dienst van God en de naaste. 
Dienst in de samenleving is wezenlijk voor het christen-zijn . Wat de enkeling aan toerusting opdoet in de 
gemeenschap rondom eredienst en avondmaal leidt tot deze roeping . 
Bij diakonaat is echter nodig de koppeling met nood te maken. 
De commissie is onze adviseur prof. Velema bijzonder dankbaar voor de door hem gegeven adviezen met 
betrekking tot dit onderwerp. 
In de vorm van een fundamentele discussie zal verder worden nagedacht over wat onrecht en armoede is, 
terwijl vervolgens overwogen dient te worden wat de taak van de kerk daarin is op lokaal en bovenlokaal 
niveau. 

8.4. Waarborgen van chr. identiteit zorginstellingen en hulpverleningsorganisaties 
De huidige samenleving wijkt in toenemende mate af van het normen- en waardenpatroon, dat de Bijbel ons 
voorhoudt. De Algemene Wet Gelijke Behandeling werpt de vraag op of verantwoord besturen binnen identi
teitsgebonden organisaties nog mogelijk zal blijken te zijn. Met name geldt dit voor organisaties binnen de 
gezondheidszorg, het welzijnswerk en het onderwijs. 
De federatie van Protestants Christelijke instellingen voor thuiszorg heeft naast de bestuurlijke aspecten met 
betrekking tot het waarborgen van de identiteit onder andere bij ons deputaatschap ook aandacht gevraagd 
voor de praktische beleving van de identiteit bij de hulpvrager. Vanuit de overheid is er een duidelijke ten
dens dat hulpverlening op levensbeschouwelijke gronden nauwelijks in het beleid wordt meegenomen. Naar 
de mening van het federatiebestuur begint de situatie zich geleidelijk voor te doen, dat thuiszorg op prote
stants-christelijke basis naar de zijlijn wordt gedreven. 
Omdat de thuiszorg duidelijk diakonale aspecten heeft, vraagt de federatie naast financiële steun, kerkmen
sen bewust te maken dat zij keuzes in de zorgverlening moeten maken. Over dit probleem heeft er een eerste 
gedachtenwisseling plaats gevonden tussen het federatiebestuur en deputaten ADMA. Bij de federatie is een 
twaalftal protestants christelijke organisaties voor maatschappelijke dienstverlening en thuiszorg aangesloten. 
Volgens het rapport van de commissie Welschen "Ouderenzorg met toekomst" wordt de mantelzorg een 
belangrijk en essentieel onderdeel van de thuiszorg. Hier liggen taken voor de christelijke gemeente en als 
zodanig zal deze materie aandacht moeten krijgen van ons deputaatschap. 

9. Drie-moderamina 

Met de moderamina van de 2 andere diakonale deputaatschappen wordt 2x per jaar vergaderd over de 
zaken waarvoor een gezamenlijke verantwoordelijkheid bestaat. Een belangrijk onderwerp is het beheer van 
het Diakonaal Bureau, waarover de Beheerscommissie halfjaarlijks verslag doet. 
De Beheerscommissie rapporteert rechtstreeks over haar werkzaamheden aan de generale synode. Ook 
voor wat betreft de ontwikkelingen met betrekking tot het Landelijk Bureau verwijzen wij naar dat rapport. 
Verder kwamen onder meer de financiën , de contacten met de C.D.C.'s, contact Theologische Universiteit 
en de rapportage Diakonaat en Rentmeesterschap aan de orde. 

10. Integratie taken Kerk en Bedrijfsleven in ADMA 

In samenwerking met deputaten Kerk en Bedrijfsleven is onderzocht op welke wijze de taken van dit depu
taatschap binnen onze werkzaamheden konden geïntegreerd worden. Uitgangspunt hierbij is geweest dat 
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binnen een beheersbare structuur de lopende taken van Kerk en Bedrijfsleven gecontinueerd zouden kun• 
nen worden. 
Deputaten hebben zich gerealiseerd dat één en ander kan leiden tot een taakverzwaring voor ADMA dan 
wel tot een beperking van de huidige taakomvang. Door middel van een herziening van de organisatiestruc
tuur menen deputaten mogelijkheden te zien om tot een werkbaar geheel te komen. In overleg met deputa• 
ten Kerk en Bedrijfsleven werd een goede basis voor de beoogde integratie gevonden. 
Overeenkomstig de synodale opdracht zullen deputaten Kerk en Bedrijfsleven hierover rapporteren . Wij stel· 
len u voor om onze instructie aan te passen. 

11. Financiën 

11. 1. Inleiding 
De verslagperiode 1992 tot en met 1994 kon afgesloten worden met een positief resultaat van per saldo 
f. 23.300,-. 
Dit is ca. f.95.000,- minder dan begroot. Het nadelig verschil t.o.v. de begroting is vrijwel volledig vereer· 
zaakt doordat de medewerkers van het Diakonaal Bureau in 1993 zijn overgegaan van het pensioenfonds 
'Samenbinding' naar de P.G.G.M. Tot deze overgang is, in overleg met deputaten FZ besloten, omdat bij het 
verzekerd blijven bij pensioenfonds 'Samenbinding deputaten ADMA de komende jaren met een forse pre· 
miestijging te maken zouden krijgen. Bovendien zijn de aan de P.G.G.M. te ontlenen rechten voor de 
medewerkers gunstiger dan bij 'Samenbinding'. 
Voor het overgaan naar de P.G.G.M. moest een éénmalige koopsom worden betaald. Nadat van deze koop· 
som in 1993 f. 11.000,- ten laste van het resultaat is gebracht, is het restant (f.88.000,-) in 1994 ineens 
ten laste van het resultaat gebracht. 
Een en ander is verwerkt in de post Personeelskosten bij het Diakonaal Bureau. De koopsom is vooralsnog 
gefinancierd met het afsluiten van een lening bij deputaten KAB. Deze lening zal in 1995 geheel afgelost 
worden. 
Overigens zijn de kosten van het Diakonaal Bureau vanaf 1993 volledig geïntegreerd in de financiële versla
gen van ADMA ( de cijfers van 1992 zijn op overeenkomstige wijze gepresenteerd). In de personeelskosten 
vanaf 1993 zijn niet meer opgenomen de kosten van secretariële ondersteuning. Deze kosten komen over
eenkomstig het besluit van de GS 1992 voor rekening van deputaten KAB. 
Bedroeg de bijdrage van de kerken in 1992 nog f. 3,50 per ziel , vanaf 1993 is dit, conform het besluit van de 
GS 1992, verhoogd tot f. 4,80 per ziel. 
Een aantal kerken voldoet niet aan zijn verplichtingen hetgeen tot gevolg heeft dat per jaar een bedrag van 
ca. f. 10.000,- minder binnenkomt dan waar in de begroting van uitgegaan is. 
De werkelijke uitgaven van de overige posten zijn nagenoeg conform de vastgestelde begroting. 
Het resultaat over de verslagperiode is toegevoegd aan het eigen vermogen. 

11.2. Begroting 
In de begroting is nog geen rekening gehouden met de mogelijke integratie van de taken van het deputaat
schap Kerk en Bedrijfsleven. Hiervoor wordt verwezen naar de betreffende rapportage. 

11.3. Cijfers 
A. Resultatenrekening 1992 · 1994 in duizenden guldens. 

BATEN 1992 1993 1994 

Bijdragen uit de kerken 244,2 350,9 351 ,0 
Bijdragen derden 52,0 9,5 16,0 
Intrest 1,5 1,1 2,9 
Diversen 0,2 0,3 0,4 

Totaal baten 297,9 361,8 370,3 

LASTEN 
Diakonaal Bureau 
• Personeelskosten 213,1 181 ,9 272,3 
• Huisvestingskosten 9,2 0,2 0,2 
• Afschrijvingskosten 4,2 3,2 3,0 
• Algemene kosten 24,6 25,3 26,0 

Subtotaal Diakonaal Bureau 251,1 210,6 301 ,5 
Kosten publicaties 0,9 14,0 6,7 
Participatiekosten commissies 0,9 1,2 - 0.4 
Reis-,verblijf· en 
vergaderkosten 23,1 24,8 26,3 
Bijdrage De Poort 0,0 30,0 30,0 
Overige kosten 23.4 26,5 29,6 

Totaal lasten 299.4 307,1 393,7 

Batig/nadelig saldo ·1 ,5 +54,7 -23,4 
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BALANS PER 31 DECEMBER 1992 

ACTIVA 
Materiële vaste activa 4,8 
Financiële vaste activa 12,5 
Vlottende activa 
• vorderingen 22,6 
• liquide middelen 72,1 

Totaal activa 112,0 

PASSIVA 
Eigen Vermogen 
Schulden 

60,8 

' leningen 12,5 
• overige schulden 38,7 

Totaal passiva 112,0 

BEGROTING 1996 T/M 1998 ADMA EN DIAKONAAL BUREAU 

1996 
LASTEN 

ADMA: 
1. Publikaties 15.000 
2. Participatie-

kosten commissies 1.500 
3. Reis- , verblijf· 

en vergaderkosten 26.000 
4. Doorbelasting KAB 0 
5. Porti en telefoon 7.000 
6. Kopieerkosten 7.500 
7. Enveloppen 1.000 
8. Accountantskosten 1.500 
9. Overige kosten 1.500 
10. Bijdrage De Poort 30.000 

(A) SUB-TOTAAL LASTEN 
ADMA 91.000 

DIAKONAAL BUREAU 

1. Personeelskosten 243.000 
1a. Extra hulp dep.HBS 20.000 
2. Afschrijving/ 

verv. inventaris 3.000 
3. Kantoorbehoeften 6"500 
4. Onderhoud kantoor· 

machines 1000 
5. Doorbelasting KAB 4.900 
6. Accountantskosten 1.500 
7. Abonnementen 1.500 
8. Bibliotheek 2.000 
9. Huishoud. kosten 750 
10. Telefoon 2.000 
11. Fax 500 
12. Porti 1.000 
13. Kopieerkosten 750 
14. Advertentiekosten 500 
15. Representatie/ 

assurantiën 300 
16. Interest 900 
17. Onvoorzien 900 
18. Dotatie Eigen 

Vermogen 40.000 

1993 1994 

7,1 5,4 
105,2 0,0 

31 ,2 45,3 
123,9 172,2 

267,4 222,9 

115,5 92,1 

96,2 83,3 
55,7 47,5 

267,4 222,9 

1997 1998 96-98 

15.000 15.000 45.000 

1.500 1.500 4.500 

26.000 26.000 78.000 
0 0 0 

7.500 8.000 22.500 
8.000 8.500 24.000 
1.000 1.000 3.000 
1.500 1.500 4.500 
1.500 1.500 4.500 

30.000 30.000 90.000 

92.000 93.000 276.000 

252.000 263.000 758.000 
20.000 20.000 60.000 

3.000 3.000 9.000 
7.000 7.500 21.000 

1.000 1.000 3.000 
5.000 5.300 15.200 
1.500 1.500 4.500 
1.600 1.700 4.800 
2.000 2.000 6.000 

750 750 2.250 
2.250 2.500 6.750 

500 500 1.500 
1.000 1.000 3.000 

750 750 2.250 
500 500 1.500 

300 300 900 
900 900 2.700 
950 800 2.650 

40.000 40.000 120.000 
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B. SUB-TOTAAL LASTEN 
DB 331.000 341.000 353.000 1.025.000 

C. TOTAAL LASTEN 
433.000 446.000 1.301 .000 (A+B) 422.000 

BATEN 
Bijdrage 

9.500 9.500 9.500 28.500 Com. Integratie 
Solidariteitsbijdrage 

25.000 25.000 25.000 75.000 dep. HBB 

D. TOTAAL BATEN 34"500 34.500 34.500 103.500 

E. TE BEKOSTIGEN VIA 
OMSLAG 387.500 398.500 411 .500 1.197.500 

De omslag kan ll. 1197500 : 75000 : 3 = l l. 5,30 worden. Deze omslag blijft beneden de huidige omslagen van ADMA ll. 4,80 en KB ll. 0,72 (ll. 5,52) samen. 

12. Voorstellen 

Deputaten stellen u voor: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren. 
2. Opnieuw deputaten te benoemen. 
3. De begroting voor ADMA voor 1996, 1997 en 1998 goed te keuren en op grond daarvan de genoemde omslagen voor deze jaren vast te stellen. . .. . 4. De participatie in De Poort te continueren, en in de begroting een bijdrage voor de kosten hiervan op te 

nemen. d' k d 5. Om voortgaande in de lijn van het werk dat tot dusver werd verricht, tot een afron ing te omen van e door de G.S. 1992 opgedragen taak ten aanzien van: 
• diaken en diakonaat op kerkelijke vergaderingen 
• diakonaal huisbezoek . 6. Gelet op de integratie van de taak van Deputaten Kerk en Bedrijfsleven de instructie als volgt aan te pas-
sen: 

Artikel 1 
De generale synode benoemt deputaten voor algemene diaconale en 
maatschappelijke aangelegenheden. 

Artikel 2 
Het getal van deputaten is minstens tien 

Artikel 3 
De taak van deputaten is " a. het geven van voorlichting en adviezen in algemene diaconale en maatschappehjk_e aangelegenheden b. het geven van voorlichting en adviezen over de plaats van de _kerk 1n de samenleving c. het toerusten van diakenen via de classicale diaconale comm1ss1es 
d. het onderhouden van contacten met de classicale diaconale commissies .. . e. het onderhouden van contacten met bestaande organisaties in eigen kerkelijk leven of daarbuiten en voorzover nodig met overheidsinstellingen . .. . . f. zich te bezinnen op de vragen en consequenties van het kerk en christen Zijn 1n onze samenleving, waarbij het met name gaat om vragen rond arbeid en de daarmee samenhangende sociale en maat

schappelijke ontwikkeling 
g de resultaten van de in f genoemde bezinning door te geven aan de kerken. . . . h: kerkeraden eventueel te adviseren en te stimuleren bij het opzetten en uitvoeren van act1v1te1ten welke aansluiten bij de punten f. eng. van deze instructie. . . .. i. de vertegenwoordiging van de kerken bij bespreking van bovenbedoelde taken 1n interkerkehjk overleg of 

overleg van andere aard. 

Artikel 4 
Deputaten zijn bevoegd zich te laten bijstaan door adviseurs 

A~l5 . Deputaten kunnen de generale synode voorstellen doen voorzover deze liggen binnen de grenzen van hun 
werkterrein. 

Artikel 6 
Deputaten mogen niet treden in het werk van de plaatselijke diakonie (kerkeraad) en van de meerdere ver-
gaderingen. 
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Artikel 7 
Deputaten hebben het recht aan de diakonieën c.q. de kerkeraden een bijdrage te vragen ter bestrijding van de uit de vervulling van hun taak voortvloeiende kosten. 

Artikel 8 
Deputaten zijn krachtens artikel 84 K.O. en binnen de grenzen van hun instructie bevoegd tot: a. het in ontvangst nemen van gelden, waaronder legaten en erfstellingen; b. het verrichten van betalingen. 

Artikel 9 
Deputaten brengen ter generale synode rapport uit van de verrichte werkzaamheden. 

H. Kazen, secretaris 

BIJLAGE 68 
art. 189, 190, 249 

RAPPORT 2 VAN COMMISSIE 5, BETREFFENDE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN ADMA 

1. Samenstelling deputaatschap 

Dit deputaatschap heeft een uitgebreid takenpakket. Er is door deputaten hard gewerkt. In de afgelopen periode zijn veel zaken in studie genomen maar nog niet tot een afronding gekomen. Mede tegen die achtergrond is het jammer dat maar liefst vijf deputaten niet voor herbenoeming in aanmerking wensen te komen. Bovendien treedt ook de adviseur prof. dr. W.H. Velema terug. Met dankbaarheid en waardering denken we aan het werk van de adviseur en van de aftredende deputaten de zrs. G.C. van Balen-Zandbergen en S.P. Strijbis en de brs. J. Jonkman, W. Steenbergen en P. Zwiep. 
Deputaten stellen voor geen vaste adviseur te benoemen. Ook vroeger kende dit deputaatschap geen vaste adviseur. De komende periode kan bezien worden of wellicht toch een vaste adviseur wenselijk is. Onder het kopje bezinning wordt gewezen op een publicatie over de ouderenproblematiek en de thuiszorgprojecten. Vanuit de kerken was er extra vraag naar deze publicatie en het ligt in de bedoeling een aangepaste versie in 1996 te laten verschijnen. 
Met betrekking tot de opdracht van de synode van 1992 over de diaken en het diakonaat op de kerkelijke vergaderingen hebben deputaten veel werk verricht. Hiermee zijn ze nog niet tot een afronding gekomen. Reeds op de synode in 1992 is erop gewezen dat dit een brede opdracht is. De Commissie Onderzoek is aan de hand van de gegevens uit de kerkorde en synodale besluiten gaan informeren naar de plaats van de diakenen op de kerkelijke vergaderingen, het zo genoemde empirische onderzoek. Daarnaast is er de Bijbelse bezinning. Uit navraag bij de deputaten bleek dat hier verder wordt gebouwd op de bezinning zoals die gerapporteerd is aan de synode van 1989. Bovendien zijn door enkele deputaten nota's geleverd die binnen de kring van deputaten uitvoerig zijn besproken. In hun rapport had hier meer over vermeld kunnen worden. 
De deputaten wijzen op de gelijkwaardigheid en het onderscheid bij de ambten waaraan op de juiste wijze recht gedaan dient te worden. We lezen verder in het rapport: 
"Ook werd aandacht gegeven aan de inhoud die het diakonaat op de kerkelijke vergaderingen kan en behoort te hebben" 
Hier liggen de vragen waar deputaten nog verder mee bezig willen en moeten zijn. Naar de mening van de commissie zal blijvend vanuit de Bijbelse bezinning de praktijk benaderd en belicht moeten worden. 

2. Commissie A 

De toerusting van de CDC's vindt met name plaats door br. H.H. van Well, die de classicale commissies minimaal twee keer per jaar bezoekt. 
In het gesprek heeft de commissie met name aandacht gevraagd voor de geestelijke dimensie bij de toerusting. Deputaten willen de zin die daarover gaat in hun rapport (5.3.1) liever als volgt lezen, ''Toerusting helpt diakenen - vanuit het ambt en dus namens Christus - op hun plaats in de gemeente te functioneren ." Adma-lnfo voorziet duidelijk in een behoefte. Het vindt in alle gemeenten zijn weg en het aantal abonnementen is toegenomen van 1700 in '92 naar 1900 nu. 
Deputaten zijn ook met de eerste opdracht van de synode over het diakonale huisbezoek nog bezig. In twee CDC's is er aan het diakonale huisbezoek gewerkt. Een en ander wordt nog verder uitgewerkt. De bezinning hierover zal structureel zijn , vandaar dat deputaten ook vragen de synode voor te stellen deze opdracht in die zin te wijzigen. 
Bij het goede wat gerapporteerd wordt over de zusterkringen, zou misschien ook door deputaten zelf aandacht gegeven kunnen worden aan dit werk. 
De commissie betreurt het dat er nog geen bespreking over het jeugddiakonaat heeft plaats gevonden, terwijl hier belangrijke mogelijkheden liggen. Hierbij valt te denken aan de jongbelijdende leden en studentenwerk. 

3. Commissie B 

Deputaten herinneren aan het overlijden van zr. C.C. Hakkenberg-van Kooien Niekerk. Zij had een grote 
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inbreng in het werk. 
Haar naam zal in dankbare herinnering blijven. 
Gewezen wordt op de veranderingen van overheidswege in de samenleving. De deputaten hebben de dia• 
konieën hierover genformeerd om attent te zijn op de plaatselijke situatie. 
Rond de vakantieweken is er nog geen beslissing genomen omtrent de eventuele verzelfstandiging van het 
diakonale vakantiewerk in de Gerei. Kerken. Dit heeft te maken met het Samen op Weg proces en gaat niet 
direct onze deputaten aan. 
De Landelijke Organisatie Kerktelefoon is een stichting geworden, zodat alleen mensen op persoonlijke titel 
zitting kunnen hebben in het bestuur. Overigens zijn er nog nieuwe technische ontwikkelingen te verwach
ten, waar deputaten geen taak in hebben. 
De proef met de folder over Thuiszorg heeft ertoe geleid dat deputaten het plan hebben een algemene folder 
te maken met informatie over de plaatselijke of regionale mogelijkheden voor zorg die plaats vindt overeen• 
komstig onze christelijke beginselen. 
Rond de 'vreemdelingen' worden goede dingen in het rapport gezegd. Het zal belangrijk zijn meer te weten 
over diakonieën die hier mee te maken hebben, opdat zo ook andere diakonieën geholpen kunnen worden. 
In het commissierapport van de synode '92 is hier reeds op gewezen. 

4. Commissie C 

Er is aandacht gekomen voor de zg. aanloophuizen. Er blijken vierentwintig diakonieën met dit soort werk te 
maken te hebben. 
Het lijkt de commissie dat hier belangrijke taken liggen. 
Meer belangrijke zaken worden genoemd. 
Interessant is de vermelding van de contacten met de CGVJ, en wat er door deze vereniging wordt gedaan. 
Dit alles heeft zeker ook de belangstelling van onze diakonieën, maar aangezien deputaten geen enkele offi
ciële betrokkenheid hebben bij de CGVJ kunnen zij ook niet ingaan op vragen over de Stichting 
Gereformeerd Jeugdwelzijn waartoe ook de CGVJ behoort. 
Dankbaarheid mag er zijn voor het vele werk dat hier wordt verricht. 
Verschillende andere contacten worden genoemd. Met deze contacten kunnen deputaten de diakonieën 
desgevraagd van dienst zijn. 
De relatie van deputaten met "De Vijverberg" is gewijzigd, aangezien de Vijverberg nu in een stichting is 
opgegaan en de bestuursleden op persoonlijke titel zitting hebben en niet namens een deputaatschap. De 
deputaten vermelden dat identiteitsbewaking de aandacht heeft van het bestuur. 
Met belangstelling is kennis genomen van de groei in het werk van de GLIAGG. Het is indrukwekkend wat er 
allemaal gebeurt. De genoemde vormen van samenwerking zijn nuttig en wellicht ook noodzakelijk. 
De integratie van Het Anker heeft plaats gevonden. Er was geen behoefte aan dat de STAGG als vierde par· 
ticipant zou deelnemen. 

5. Commissie D 

Over Diakonaat en rentmeesterschap rapporteren deze keer deputaten Kerk en Bedrijfsleven. 
De gedachtenwisseling die heeft plaats gevonden met de Federatie van Protestants Christelijke Instellingen 
over het waarborgen van de identiteit diende er vooral toe om diakonieën juist te kunnen adviseren. 

6. Integratie Kerk en Bedrijfs/even en ADMA 

Deputaten ADMA menen dat de beoogde integratie op een goede basis kan gebeuren. Wel betekent de 
integratie een verbreding en verzwaring van het takenpakket. Deputaten denken aan een herziening van de 
organisatiestructuur. Dit zal belangrijk zijn, aangezien er veel in het rapport wordt vermeld dat of nog aan 
het begin van behandeling staat of nog volle aandacht behoeft om tot een afronding te komen. 
Bovendien zal het deputaatschap een aantal nieuwe deputaten krijgen. Dit allemaal samen zal veel van het 
deputaatschap in de komende tijd vragen. 

7. Voorstellen 

De commissie stelt u voor: 
1. De handelingen van deputaten goed te keuren 
2. opnieuw deputaten te benoemen 
3. de participatie in De Poort te continueren 
4. deputaten op te dragen voort te gaan om te stimuleren dat het diakonaal huisbezoek inhoudelijk en 

beleidsmatig in de kerken aan de orde komt 
5. deputaten op te dragen de opdracht van de generale synode van 1992 "zich te bezinnen op de wijze van 

functioneren van de diakenen op de kerkelijke vergaderingen en op de wijze waarop het diakonaat op de 
kerkelijke vergaderingen aan de orde komt'' verder uit te voeren en tot een afronding te brengen en daar
van te rapporteren op de volgende synode 

6. gelet op de integratie van de taak van deputaten Kerk en Bedrijfsleven de instructie als volgt aan te pas· 
sen: 
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Artikel 1 

De generale synode benoemt deputaten voor algemene diakonale en maatschappelijke aangelegenheden. 

Artikel2 
Het getal van deputaten is minstens tien. 

Artikel 3 
De taak van deputaten is 

a. ~:~-geven van voorlichting en adviezen in algemene en diakonale en maatschappelijke aangelegenhe-

b. het geven van voorlichting en adviezen over de plaats van de kerk in de samenleving; 
c. het toerusten van diakenen via de classicale diakonale commissies· 
d. het onderhouden van contacten met de classicale diakonale commi~sies· 
e. het ondedrhouden van con_tacten met bestaande organisaties in eigen kerkelijk leven of daarbuiten en 

zover no 19_ met overhe1ds1nstellingen; 

f. zrch Je. ~ez1nnen op de vragen en consequenties van het kerk en christen zijn in onze samenleving 

:ci~pieli)~e ~~~it~e~ingg~at om vragen rond arbeid en de daarmee samenhangende sociale en maat'. 

g. de resultaten van de in f. genoemde bezinning door te geven aan de kerken 
h. kerke

1 
ratdenb~vdentueel te adviseren en te stimuleren bij het opzetten en uitvoeren van activiteiten welke 

aans ur en IJ e punten f. en g. van deze instructie 
d
1 

e ve
1
rtegenwoordiging van de kerken bij de bespreking van bovenbedoelde taken in interkerkeliJ.k over• 

eg o overleg van andere aard. 

Artikel 4 
Deputaten zijn bevoegd zich te laten bijstaan door adviseurs 

Artikel 5 

e:~~~~:~nkunnen de generale synode voorstellen doen voorzover deze liggen binnen de grenzen van hun 

Artikel 6 

Dedputaten mogen niet treden in het werk van de plaatselijke diakonie (kerkeraad) en van de meerdere ver 
ga enngen · 

Artikel 7 

~et pdutaten h
11
ebben het recht aan diakonieën c.q. de kerkeraden een bijdrage te vragen ter bestriJ.ding van de 

u1 e vervu 1ng van hun taak voortvloeiende kosten 

Artikel 8 

Deputaten zijn krachtens artikel 84 K.O. en binnen de grenzen van hun instructie bevoegd tot· 
a. het 1n ontvangst nemen van gelden, waaronder legaten en erfstellingen · 
b. het verrichten van betalingen 

Artikel 9 
Deputaten brengen ter generale synode rapport uit van de verrichte werkzaamheden. 

J. van Dijken, rapporteur 

BIJLAGE 69 
art. 191 , 248 

RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJK ADMINISTRATIEF BUREAU 

1. Samenstelling deputaatschap 
a. U benoemde in 1992: 

mr. J.S. van Balen (secretaris) 
J.W. Bargeman 
G.L. Bouwman (penningmeester) 
C. Groeneveld 
J. van der Keur 
J. de Vlieger 
L. van der Zwaag (voorzitter) 
De functies werden zoals aangegeven verdeeld. 
Tot 3 april 1993 was br. C. Groeneveld voorzitter en br. L. van der Zwaag secretaris. 

b. Vergadermgen 

Deputaten vergaderden in de periode november 1992 tot en met juni 1995 18 maal. De vergadering 
werden rn het kantoor 1n Veenendaal gehouden. en 
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2. Bureau 

a. Personeel 
In de verslagperiode werd afscheid genomen van mw. J . Kuik. 
Per 14 juni 1993 trad in dienst mw. A.M. van Heteren. 
Aan mw. J.H. Moolenaar-Schuitemaker werd arbeidstijdverkorting voor een halve dag per week verleend. 

Aan het bureau zijn nu verbonden: 
de heren J.A. van der Waal (administrateur) en W . Woudstra, mw. A.M. van Heteren, mw. J.H. 

Moolenaar-Schuitemaker en mw. P. Diepeveen-Roseboom. 

b. Werkzaamheden 
De G.S. 1992 droeg deputaten K.A.B. op een gezamenlijke werkruimte te huren in het gebouw Carrefour 

te Veenendaal voor de beleidsmedewerkers van Zending, Evangelisatie en Diakonaal Bureau en voor 

alle betrokken administratieve medewerkers, zowel van het K.A.B. als de overige. Dit heeft geresulteerd 

in de huur van geschikte kantoorruimte op de begane grond van het gebouw per 1 februari 1993. 

Het beheer wordt door deputaten K.A.B. gevoerd. . . 

Dit houdt de zorg in voor de huishoudelijke, technisch~, facilita ire en organisatorische zaken die dit 

bureau betreffen. Deze taakuitbreiding brengt mee dat de instructie van het K.A.B. dient te worden aange

past. Een voorstel tot aanpassing van de instructie treft u aan in bijlage 1. 
De G.S. 1992 droeg voorts de betrokken deputaatschappen en de beheerscommissie van het Diakonaal 

bureau op, hun administratieve medewerkers te doen _overgaan in dienst van deputaten K.A.B. Voorts 

diende de administrateur van het K.A.B. met de dageliJkse le1d1ng van het vergrote bureau en van alle 

administratieve medewerkers te worden belast. Hierover rapporteren wij onder punt 3 (Integratie Landelijk 

Bureau). . k 
1
--k 

In de hal van het Landelijk Bureau is een vitrine geplaatst, dit op verzoek van deputaten Ker e IJ e 

Archieven. 
Verder werd zorg gedragen voor de ·aankleding" van het Landelijk Bureau. . . . 

Het documentatiecentrum is overeenkomstig de besluitvorming van de G .S. 1992 voorlopig gehuisvest 1n 

het Landelijk Bureau, tot Zending deze ruimte nodig heeft. Dat laatste is nu het geval. Wij hebben daarom 

deputaten Kerkelijke Archieven geadviseerd om u middelen te vragen voor de dekking van de kosten van 

de huur van een andere ruimte in dit gebouw. . 
De afdoening van de jaarverslagen van de deputaatschappen is in de loop van de verslagpenode verder 

verkort door een strak tijdschema te hanteren. .. 
Aan de classes werden overzichten verstrekt van door hun kerken nog niet afgedragen omslagb1Jdragen. 

Er zijn jaarlijks circa 45 kerkeraden aangeschreven. Daarvan heeft ongeveer 50% gereageerd. .. 

Verder werden de classes in het voorjaar van 1994 geïnformeerd over de verhoging van de classesb1Jdra

gen aan de G.S. in verband met het nieuwe Landelijk Bureau. Dit om berichten te ontzenuwen over het 

"dure" Landelijk Bureau. 
Tot onze werkzaamheden behoort ook de ondersteuning van bredere kerkelijke vergaderingen (classes, 

particuliere synoden). Wij brengen dit gaarne nog eens onder de aandacht van de kerken, temeer daar 

verschillende classes nog steeds zelf diverse werkzaamheden verrichten (verzenden van vergaderstuk-

ken etc.). . . . . . 
De verzorging van de adressering en incasso van de verschillende penod1eken verliep 1n het algemeen 

probleemloos. 
We beschikken over een actueel adressenbestand. . . 
Verder gaan we na of de werkzaamheden van het K.A.B. uitgebreid kunnen worden met b.v. de adminis

tratie van "De Wekker", administratieve taken van de quaestor van de G.S., werkzaamheden ten behoeve 

van het Jaarboek en het bijhouden van een adressenbestand voor het Kerkblad voor het Noorden. 

c. Adressenbestand . . 
Er worden jaarlijks vergaderingen gehouden met de participanten in het adressen~estand. Dit ontwikkelt 

zich tot volle tevredenheid. Wij dringen er bij u op aan dat alle uitgevers van kerkeliJke penod1eken zoveel 

mogelijk gebruik maken van het in het K.A.B. aanwezige adressenbestand. 

d. Rechtspositie 
Vanaf 1 januari 1993 passen wij de "Rechtspositieregeling van kerkelijke werkers en medewerkers van 

deputaatschappen" toe , zoals deze door de G.S. 1992 is vastgesteld. . . 
Nog al veel tijd moesten wij in de verslagperiode besteden aan rechtspos1t1onele zaken. Steeds meer 

kwam bij ons de behoefte naar voren aan een eensluidende_regeling op rechtsposition.eel gebied voor alle 

medewerkers van de deputaatschappen. Daarom hebben WIJ er b1J deputaten F1nanc1ele Zaken op _a_ange

drongen om de deputaatschappen regelmatig richtlijnen te gaan verstrekke_n over recht_spos1t1onele 

zaken, zoals jaarlijkse aanpassing van de salarissen van medewerkers, verdeling van pens1oenprem1es 

en vaststelling van herverzekeringspremies bij ziekteverzuim etc. .. 
Verder kwam bij verschillende besprekingen nog al eens de vraag naar voren of een medewerker bij een 

deputaatschap of bij de generale synode in dienst is. . . . . . 
Wij vinden het belangrijk dat u in uw vergadering een uitspraak doet over dit jund1sche aspect. O~ze 

gedachten gaan er naar uit om duidelijk vast te leggen dat alle medewerkers van deputaatschappen _JUn

disch de generale synode als werkgever hebben. Binnen deputaten Financiële Zaken zou een spec1f1eke 

taak personeelsaangelegenheden kunnen worden gevormd. 
Pensioenvoorziening . 
Tot 1 januari 1993 waren de medewerkers van het Kerkelijk Administr.atief Burea~ en het 1?1akonaal 

Bureau verzekerd bij de Stichting Pensioenfonds Samenbinding. Op dat lijdst1p trad bij dat pensioenfonds 

een nieuwe pensioenregeling in werking. 
De daaraan verbonden kosten en het feit dat meerdere personen oververzekerd waren, heeft ons doen 

uitzien naar alternatieven. Dit heeft geleid tot aansluiting per 1 januari 1993 bij de Stichting Pensioenfonds 
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voor de Gezondheid, Geestelijke _en Maatsc~appelijke Belangen (PGGM). Voorwaarde tot toetreding tot 

PGGM was dat alle werknemers 1n dienst Zijn van één werkgever. In verband met de toetreding van de 

medewerkers van het D1akonaal Bureau tot PGGM zijn deze met het oog daarop op de loonlijst van het 

K.A.B. geplaatst. Deze constructie beoogt geen wijziging te brengen in de arbeidsrechtelijke verhoudin

gen. Aan deputaten Adma is gevraagd ons te _vrijwaren voor alle arbeidsrechtelijke aansprakelijkheden 

die er niettemin als gevolg van deze construclie voor ons deputaatschap in de toekomst mochten ont
staan. Tot op heden hebben wij geen reactie ontvangen. 

~e Theologisch_e Un_iversiteit neemt nog niet deel aan de pensioenregeling van PGGM. Deputaten-finan

cieel van de Univ~rs_1te1t_ hebben op ons verzoek wel deelgenomen aan de verschillende besprekingen. 

\/erder hebben WIJ bij bnef van 29 mei 1995 deputaten Zending gevraagd om de secretaresse op de loon

liJst van he) K.A.B._ te plaatsen en haar pensioenvoorziening onder te brengen bij de Stichting PGGM . 
Deze zaak 1s nog niet afgerond. 

De pensioenregeling PGGM voldoet aan de richtlijn "Rechtspositieregeling van kerkelijke werkers en 

medewerkers van deputaatschappen", zoals die is vastgesteld door de G.S. 1992. 
Spaarloonregeling 
Voor onze medewerkers hebben wij de mogelijkheid geopend om gebruik te maken van een spaarloonre
geling en premiespaarregeling. 

e. Apparatuur 
Voor ~et Landelijk Bureau is een comput~r-netwerk geïnstalleerd. Voor het gebruik van Word-Perfect is 

ee_n vijftal licenlies aangeschaft. Verder Zijn er 2 computers vervangen en is er een nieuwe frankeerma
chine aangeschaft. 

f. Spaarrekening 
Bij de_ Rabo-bank werd een rendementsrekening geopend. Dit ter voorlopige vervanging van de deposito
rekening 1n verband met de huidige rentestand. 
De stortings- en opnamemogelijkheden zijn vrij. 

g. 25-jarig bestaan Kerkelijk Administratief Bureau 

Op 16 augustus 1994 was het 25 jaar geleden dat het Kerkelijk Administratief Bureau van start ging aan 
de Soestdijkerstraatweg te Hilversum. 

3. Integratie Landelijk Bureau 

Het spijt ons U te moeten _rapporter~n, niet te zijn geslaagd in de uitvoering van het gedeelte van uw 

opdracht, dat beoogt de oplimale eff1c1ency mogeliJk te maken. U droeg ons op alle administratieve mede

werkers onder _de dagelijk_se leiding van de administra_teur_ van het K.A.B. te brengen. 

Voor wat Zending betreft 1s de oorzaak, dat de korte l1Jd sinds de verhuizing van Hilversum naar Veenendaal 

en de overname van het Zendings-secretariaat nog geen gelegenheid boden voor het noodzakelijke overleg. 

Zend~ngs_deputat~n spra~en. zich overigens in de tot nu toe gevoerde gesprekken en correspondentie uit 

voor honzontale 1ntegrat1e die nuttig 1s voor ons kerkelijk leven, kan leiden tot lagere kosten en voorts voor 
de Zending efficiënt werkt." 

Met de Beheerscommissie van het ~iakonaal Bureau is gedurende de afgelopen periode herhaaldelijk en 

zeer u1tvoeng over de opgedragen 1ntegrat1e gesproken. De medewerkers van het Diakonaal Bureau zijn 

door de betrokkenheid bij de werkgroep die aan de G.S. 1992 rapporteerde van meet af aan met uw 

opdracht bekend. Tóch kunnen wij u thans geen positief resultaat melden van alle pogingen die zijn onder

nomen om de adm1nistrat1eve medewerkster van het D1akonaal Bureau (i.c. de secretaresse) niet alleen for

meel , maar ook functioneel te doen overgaan naar het K.A.B. De oorzaak is, dat de beheerscommissie het 

onmogelijk acht dat de secretaresse door een ander dan de diakonale medewerkers wordt aangestuurd. 

Daardoor kon tot nu toe slechts de formele overgang (het "op de loonlijst plaatsen") worden uitgevoerd. 

Voor de goede orde geven wij hieronder een korte samenvatting van hetgeen er in de afgelopen periode 
rond dit onderwerp is gebeurd. 
Direct na de G.S. 1992 was een belangrijk onderwerp van discussie het ontbreken van een duidelijke defini

tie van de bedoelde integratie in het besluit. Een brief van scriba Il aan deputaten ADMA dd. 27 april 1993 

gaf desgevraagd nader aan dat beleidsmedewerkers blijven werken in dienst van hun deputaatschap en dat 

al het overige (huisvesting, administratief werk in financiële en secretariële zin) valt onder het K.A.B. Dit 

bleek echter onvoldoende basis te zijn voor acceptatie bij de betrokken medewerkers. 

In overleg met br. E.B. de Vin, destijds voorzitter van de werkgroep die het besluit inzake een Centraal 

Bureau heeft voorbereid, werd in april 1994 met de beheerscommissie afgesproken een supervisor aan te 

trekken die de integratie van de bureaus in het Landelijk Bureau vorm zou moeten geven en begeleiden. 

Drs. H.J. va_n Maanen werd daarop aangezocht om als interim-manager te fungeren . Op 24 mei 1994 wer

den hem enige afspraken schriftelijk bevestigd, waarbij hij onder meer volledige vrijheid van handelen kreeg. 

Het onderzoek van de heer Van Maanen mondde uit in een rapport "Drie maal één is één", dat vanzelfspre

kend voor uw comm1ss1e die zich met onze rapportage zal bezighouden ter beschikking is. 

Het rapport _stelt duidelijk dat administr_atieve medewerkers dienen te vallen onder de verantwoordelijkheid 

van de administrateur van het K.A.B. bij wie ook het management van het Landelijk Bureau moet berusten. 

Van alle medewerkers van het K.A.B. wordt naast een brede inzetbaarheid verwacht, dat onderlinge vervan
ging waar nodig de beoogde efficiency kan dienen. 
Het rapport van de heer Van Maanen concludeert, dat het niet gewenst is, de verantwoordelijkheid voor het 

personeelsbeleid uitsluitend bij deputaten K.A.B. te leggen. Er wordt voorgesteld een "personeelscommissie" 

te vormen uit de belanghebbende deputaatschappen en de beheerscommissie die gemandateerd is om alle 

zaken m.b.t. het personeel (rechtspositie, scholing, communicatie, huisvesting) te regelen. Verder worden er 

voorstellen gedaan om de onderlinge communicatie tussen de medewerkers te verbeteren en wordt aan

dacht besteed aan scholing en bevordering van de onderlinge vervangbaarheid . 
Tot zo ver het rapport. 
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Ook dit rapport heeft, hoewel het met medeweten en met inbreng van alle betrokken medewerkers tot stand 

is gekomen, niet tot de daarin aanbevolen concrete stappen geleid. 
De beheerscommissie Diakonaal Bureau heeft in een brief aan deputaten K.A.B. dd. 31 maart 1995, aange

geven dat men in feite bij de oude functionele situatie wil blijven, wat inhoudt dat de secretaresse naar het 

oordeel van de beheerscommissie volledig en uitsluitend door de beleidsmedewerkers dient te worden aan

gestuurd. Men geeft aan, dat de salariskosten dan ook geheel ten laste van de betrokken deputaatschappen 

zullen komen. 
Deputaten K.A.B. hebben, na kennisneming van deze brief besloten, de ge_sprekken en correspondentie 

betreffende de integratie en het stappenplan van de heer Van Maanen voorlopig op te schorten. 

Met deputaten Buitenlandse Zending zal dan ook uitsluitend over de formele overgang van hun secretaresse 

worden gesproken. 
Uw deputaten betreuren dat door het geschetste verloop de door het besluit van de G.S. 1992 beoogde effi

ciency-verbetering niet ten volle kan worden gerealiseerd. De integratie beperkt zich tot de" algemene func

ties als postbehandeling, receptie en automatisering, wat ook al grotendeels geregeld 1s. BIJ een eenhoofdi

ge verantwoordelijkheid ten aanzien van de inzet van mensen en h_ulpmiddelen zou een groter effect kunnen 

worden bereikt. Deputaten K.A.B. zien evenwel thans geen mogeliJkheden om de opdracht verder uit te voe

ren. Zij stellen u voor de huidige situatie vooralsnog te accepteren. Teneinde een mogelijke spontane ont

wikkeling van verdere integratie te kunnen begeleiden en voorts de reeds ~enoemde personeelsaspecten te 

kunnen behartigen, stellen deputaten K.A.B. u vervolgens voor, de suggestie uit het rapport van de heer Van 

Maanen in aangepaste vorm te volgen en de beheerscommissie Diakonaal Bureau, deputaten Zending en 

deputaten K.A.B. op te dragen, elk één vertegenwoordiger uit hun midden te benoemen in een 

"Begeleidingscommissie Landelijk Bureau", die met mandaat kan handelen, voortdurend het contact met de 

betrokken deputaatschappen onderhoudt en de synode 1998 via de betreffende deputaatschappen over de 

alsdan bestaande situatie rapporteert en zo mogelijk voorstellen voorlegt. 

4. Voorstel Inzake doorberekening van werkzaamheden aan deputaatschappen over de periode 1996 

tlm 1998 

Anders dan bij de andere kashoudende deputaatschappen heeft het K.A.B. nooit een omslagbijdrage 

gekend. Uiteraard was er altijd een begroting, maar de_ verdeling van de lasten over de _opdrachtgevers 

geschiedde aan de hand van een uurtarief en de werkelijk gemaakte uren. Door een verm1ndenng van het 

aantal kashoudende deputaatschappen, een toename van overheadkosten en vermeerdering van het alge

meen kerkelijk werk, voldeed deze methode steeds minder. Daarom is gezocht naar een andere methodiek, 

die tevens tot een juiste en doorzichtige doorberekening van de administratieve werkzaamheden leidt. 

Deze methodiek luidt als volgt. 
De kosten van het Kerkelijk Administratief Bureau worden voor drie jaar begroot. Vervolgens wordt nage

gaan welke werkzaamheden er voor ieder deputaatschap worden verricht en worden de daaraan te beste

den uren geraamd. Op basis daarvan wordt er voor ieder deputaatschap een door te berekenen bedrag per 

jaar vastgesteld. . .. . . . 

Het systeem van gedifferentieerde uurtarieven 1s daarb1J losgelaten. Voor de doorberekening 1s niet meer 

van belang door wie de werkzaamheden worden verricht. 
De G.S. draagt de huisvestingskosten, de kosten van de inventaris alsmede de kosten van algemeen kerke

lijk werk. 
Per deputaatschap wordt er een vast pakket werkzaamheden vastgesteld die begrepen zijn in de vaste 

doorberekening. 
Wanneer er zich extra werkzaamheden voordoen zullen deze apart in rekening moeten worden gebracht 

tegen het geldende uurtarief. 
Het voordeel van de doorberekening nieuwe stijl is dat de deputaatschappen vooraf worden geïnformeerd 

over de kosten die de administratieve dienstverlening meebrengt en wel op een zodanig tijdstip dat daarmee 

rekening kan worden gehouden in de eigen begroting die aan de G.S. wordt gepresenteerd. 

Onvoorziene omstandigheden voorbehouden worden de penningmeesters niet meer geconfronteerd met 

onverwachte declaraties en zullen de jaren onderling een stabiel beeld vertonen. 

Deze nieuwe regeling zal , als u er mee akkoord gaat, kunnen worden toegepast voor de jaren 1996 en vol

gende. Deputaten Financiële Zaken hebben met dit voorstel ingestemd. 

5. Doorberekening van loonkosten van administratieve medewerkers 

De loonlijst van het K.A.B. werd aangevuld met enige medewerkers van andere deputaatschappen. 

Daarvoor was binnen de begroting van het K.A.B. aanvankelijk geen volledige dekking aanwezig. Deze pro

blemen zullen als gevolg van de nieuwe wijze van doorberekening van werkzaamheden, naar wij verwach

ten, tot het verleden behoren. 

6. Regelmatig gespreide ontvangst van de G.5.-bijdrage 

Wij zijn de quaestor dankbaar dat in de achterliggende periode de G.S.-bijdragen regelmatig gespreid moch

ten worden ontvangen. Wij stellen het op prijs als deze werkwijze kan worden gecontinueerd. 

7. Aftreding van de leden van ons deputaatschap 

Br. J.S. van Balen stelt zich niet meer beschikbaar. Hij heeft vanaf 1989 zitting gehad in ons deputaatschap. 

Br. G.L. Bouwman zal nog een periode aanblijven om een opvolger-penningmeester in te werken. Hij maakt 

vanaf 1980 deel uit van het deputaatschap. Verder treedt br. C. Groeneveld af. Hij is 24 jaar lid geweest van 
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ons deputaatschap. 
Voorts treedt ook br. J. van der Keur af. Hij_ is 12 jaar lid geweest van ons deputaatschap. 

Ons deputaatschap besloot de maximale z1tt1ngsduur te stellen op 15 jaar. 

Br. J. de Vlieger (be<:>ogd penningmeester) heeft enige tijd geleden om gezondheidsredenen bedankt. Om 

deze reden stellen WIJ u voor ook voor de komende periode in te stemmen met 7 deputaten. 

8. Financiën 

Voor dit onderdeel verwijzen wij naar bijlage 2 van dit rapport. 

9. Deputaten stellen u voor: 

a. voor de komende periode 7 deputaten te benoemen; 

b. 1n te stemmen met aanpassing van de instructie van de G.S. voor het K.A.B. overeenkomstig het bijge

voegde concept; 
c. in te stemmen met de nieuwe methodiek van doorberekening van kosten aan de kashoudende deputaat

schappen; 
d. deputaten ontheffing te verlenen van de opdracht tot het overnemen van de administratieve medewer

kers _ van Zending en het Diakonaal bureau anders dan in formele zin, alsmede van de opdracht om de 

administrateur te bel'.3Sle_n met de dagelijkse leiding van het Landelijk Bureau. 

e. de beheerscomm1ss1e D1akonaal Bureau, deputaten Zending en deputaten K.A.B. op te dragen, elk één 

vertegenwoordiger uit hun midden te benoemen in een "Begeleidingscommissie Landelijk Bureau" die 

met mandaat kan handelen, voortdurend het contact met de betrokken deputaatschappen onderhoudt en 

de synod_e 1998 via de betreffende deputaatschappen over de alsdan bestaande situatie rapporteert en 

zo mogelijk voorstellen voorlegt; 
f. deputaten voor de financiële zaken te verzoeken: 

- richtl(jnen op te stellen inzake aangelegenheden van rechtspositionele aard t.b.v. de deputaatschappen 

- een lid van dat deputaatschap aan te stellen als personeelsfunctionaris; 

g. te bepalen dat _de medewerkers van deputaatschappen in dienst zijn van de G.S. 

h. de classes te informeren over onze dienstverlening, met name waar het de verzending van vergader

stukken betreft. 

J.S. van Balen, secretaris 

Bijlage 69.1. 

Voorstel tot aanpassing van de "Instructie voor de deputaten tot beheer van een kerkelijk administratief 

bureau": 
aan artikel 4 van de Instructie wordt een onderdeel D toegevoegd. Dat luidt als volgt: 

ten behoeve van het Landelijk Bureau te Veenendaal: 

de zorg voor de huishoudelijke, technische, facil itaire en organisatorische zaken, die dit bureau betreffen. 

Bijlage 69.2.1. 

FINANCIËN EN BEGROTING 1995 -1998 

De jaren 1992 1/m 1995 zijn voor deputaten en personeel sterk beïnvloed door de ontwikkelingen die te 

maken hadden met de integratie van de deputaatschappen die hun domicilie hebben gekregen in 

Veenendaal. 
Ook de door de Financiële Commissie van de generale synode gemaakte herziene begroting in het kader 

van _voornoemde integratie leverde herhaaldelijk discussi~ op met een aantal deputaatschappen. 

l_n dit_ verband dient te worden opgemerkt dat het LandeliJk Bureau te veel wordt gezien als een soort kerke

lijk uitzendbureau waar men slechts gebruik van behoeft te maken als het de deputaatschappen of andere 

kerkelijke organen zoals classes en particuliere synoden uitkomt. 
Deze gedachte is in strijd met onze opdracht en doelstelling. 

Teneinde naar de toekomst voor alle gebruikers meer inzicht_ en duidelijkheid te verschaffen hebben wij op 

grond van een studie naar de gebruikte uren 1n voorgaande Jaren een begroting gemaakt van de vaste en 

semivaste werkzaamheden per deputaatschap. 

De op basis hiervan door te berekenen bedragen per deputaatschap alsmede de opbouw van de bijdrage uit 

de Generale Kas voegen wij hierbij . 
Alle deputaatschappen zijn op de hoogte gebracht van de resp. begrotingsbedragen (zie bijlagen). 

Voor de begroting zijn de volgende criteria gehanteerd: 

Personeelskosten 
Als trendstijging is 3% per jaar gehanteerd alsmede de verhogingen van minimumloonschalen voor zover 

van toepassing. 

Huisvestingskosten 
Huur energie en servicekosten zijn jaarlijks verhoogd met ± 5%. 
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Algemene kosten 
De stijging van deze kostenpost hangt samen met de extra kosten die de vergroting van het personeelsbe

stand met zich meebrengt alsmede de activiteiten van de participerende deputaatschappen binnen het 

Landelijk Bureau; terwijl voor de synodejaren 1995 en 1998 de kosten zijn verhoogd met resp. f .7.000,

en f .10.000,-. 

Afschrijvingen 
Zowel de inrichting van het kantoor (wanden en inventaris) alsmede de uitbreiding van de apparatuur (net

werk, postautomatisering, telefoon, fax) vergden aanzienlijke investeringen en dientengevolge stijging van 

afschrijvingskosten. Ook voor de komende jaren liggen er nog een aantal noodzakelijke wensen die nog 

moeten worden ingevuld. 

Bijlage 69.2.2. 

BEGROTING LANDELIJK BUREAU CHR. GEREF. KERKEN 1995- 1998 

Bedragen x f 1.000. 

Personeelskosten 
Huisvest.kosten 
Algemene kosten 
Afschrijvingen 

Af: rente-opbrengst 

Doorberekenen 
Deputaatschappen 
Adresgebruikers 
Bijdrage Gen. kas• 

Batig saldo 

• zie specificatie 

Bijlage 69.2.3. 

1995 1995 1996 1997 1998 

oorspr herz. 

350 350 263 272 282 

83 83 88 93 98 

57 70 70 70 80 

25 40 45 48 50 

515 543 466 483 510 

30 30 30 30 30 

485 513 436 453 480 

=-======= ========= ========-- ====----- ------ -

308 325 272 281 294 

47 48 48 49 51 

150 150 135 141 159 

505 523 455 471 504 

========== ========== =====----= =---------

20 10 19 18 24 

========== ========== ========-- ====-----= ----------

BEGROTING VAN DE DOOR TE BEREKENEN WERKZAAMHEDEN PER 
DEPUTAATSCHAP 1995 - 1998 

Bedragen x f 1.000. 

1995 1996 1997 1998 

1. Emeritikas 12,0 12,9 13,3 14,0 

2. Theologische Univ. 20,0 23,8 24,6 25,7 

3. Dep. Israël 13,5 14,2 14,7 15,6 

4. Dep. Zending 95,0 63,0 65,0 67,8 

5. Dep. Evangelisatie 10,2 11 ,2 11 ,6 12,1 

6. Dep. O.B.E.A. 12,8 12,9 13,2 14,0 

7. Dep. Varenden 8,5 8 ,7 9,0 9,5 

8. Dep. Kerkjeugd 11 ,0 12,6 13,0 13,6 

9. Dep. Adma/Diak.Bur. 55,0 42,2 43,6 45 ,8 

10. Dep. Hulpverlening 32,0 17,2 17,7 18,7 

11 . Dep. Kerk en bedr. 18,5 9,3 9,6 10,2 

12. Dep. Past.gezondh. 6,0 8 ,4 8 ,7 9,1 

13. De Wekker 23,0 26,1 26,9 28,2 

14. Niet kash. dep. 7,0 9,5 9,6 9,9 

15. Diversen 

Totaal (zie doorberek.) 

16. Classis/P.S./G.S. 
werkzmh./porti/copieën 
Huisvestingskosten 
Afschrijvingen 
wanden/inventaris/install . 

Totaal bijdrage Gen. Kas 

BIJLAGE 70 
art. 191 , 248 
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0,5 0,0 

325,0 272,0 

SPECIFICATIE BIJDRAGE G.S. 

23,0 
88,0 

24,0 

135,0 

23,4 
93,0 

24,5 

140,9 

0,0 

280,5 

0,0 

294,2 

35,8 
98,0 

25,0 

158,8 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJK 

ADMINISTRATIEF BUREAU 

Bespreking van dit rapport met een delegatie van deputaten en de administrateur brengt uw commissie tot 

de volgende 

1. Opmerkingen 

1. De normale werkzaamheden zijn goed uitgevoerd. De poging van deputaten om hun capaciteiten ten 

dienste te stellen van meer organen (classes, P.S.-en, De Wekker, de quaestor deputaten voor het 

jaarboek, e.d.) verdient waardering en steun. ' 

2. ~ver de uitvoering van de opdracht van de G.S. 1992 (acta art. 122) en de voorgestelde instructiewijzi

ging rapporteert uw commissie afzonderlijk. 
3. Over de rechtspositie en pensioenvoorziening rapporteert uw commissie bij de behandeling van het 

verslag van deputaten Financiële zaken. 
4. Het voorstel inzake doorberekening van kosten aan deputaatschappen schept duidelijkheid. 

5. De mutaties 1n het deputaatschap wettigen de (voorlopige) uitbreiding van het aantal deputaten tot 7. 

2. Voorstellen 

De Generale Synode besluite: 
1. deputaten op te dragen, namens haar, de diensten van het KAB. aan te bieden aan potentiële afne

mers, met het uitdrukkelijk advies daarvan gebruik te maken. 

2. de voorgestelde methode van kostenberekening aan deputaatschappen goed te keuren. 

3. voor de periode 1996-1998 7 deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 71 
art. 192 

RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJKE ARCHIEVEN 

1. Deputaten 

A. de Geus, rapporteur 

De generale synode van Apeldoorn 1992 benoemde als deputaten Kerkelijke Archieven: 

drs. J.C.L. Starreveld, voorzitter; 
drs. J.N. Noor1andt, secretaris; 
br. F. van der Hart.archivaris; 
mr. C.J. van Heel, archivaris; 
mw. G. van der Laan-de Boer. 
drs. R.W.J. Soeters toen. 
Deputaten achten het geen noodzaak om in de huidige samenstelling verandering te brengen. 

2. Opdrachten 
De synode besloot ten aanzien van deputaten Kerkelijke Archieven: 

a. alle deputaatschappen op te dragen hun archiefstukken die betrekking hebben op hun arbeid vóór de 

synode van 1986 voor 1 september 1994 aan het synodale archief over te dragen. 

b. deputaten te machtigen van 1 januari 1993 tot 1 oktober 1994 voor het Documentatiecentrum gebruik te 

maken van ruimten in het Kerkelijk Administratief Bureau en hun op te dragen voor de periode daarna 
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geschikte ruimte te zoeken, bij voorkeur in dat Bureau of in de bibliotheek van de Theologische 
Universiteit. 

3. Vergaderingen 
Deputaten vergaderden gedurende de verslagperiode zeven keer: 
11 januari 1993, 14 juni 1993, 25 ok1ober 1993, 15 maart 1994, 28 september 1994, 6 april 1995 en 22 mei 
1995. 

4. Inleiding 
Oude en nieuwe deputaten 
Op de vergadering in januari 1993 namen deputaten hartelijk afscheid van de broeders A. Medema en prof. 
dr. W. van 't Spijker. 
In de verslagperiode is onze vroegere deputaat br. P. Sluimer in Hilversum overleden. Deputaten hebben 
hem in De Wekker herdacht. 
Deputaten hebben de onderlinge taakverdeling vastgesteld: 
1. archiefbeheer: Van der Hart en Van Heel. 
2. documentatie: Van der Laan en Noorlandt. 
3. toerusting: Soeters en Starreveld. 
4. kerkelijke kunst: Van der Laan en Soeters. . 
Tenslotte is zr. Van der Laan-de Boer belast met de budget-bewaking. 

5. Archiefbeheer 
5. 1. Archief van voor 1980 
Het synodale archief van voor 1980 wordt bewaard in het Rijksarchief te Utrecht, Alexander Numankade. 
C.J. van Heel is de eerst verantwoordelijke archivaris voor dit archief. 
Het archief beslaat per 1 april 1995 circa 50 meter. . .. 
Noemenswaardige aanwinsten sinds 1992 zijn de archiefstukken van de kas Ex Bonis Pubhc1s. . 
Het periodiek De Wekker behoort als uitgave van het deputaatschap Redactie De Wekker ook 1n het syno
daal archief aanwezig te zijn. Deputaten Archieven overwegen om De Wekker op m1crof1lm te zetten, zodat 
De Wekker op meer plaatsen te raadplegen is. 

Wellicht hebben sommige particulieren (bv. predikanten) interesse voor een complete collectie. De kosten 
zijn 1 cent per pagina. Hierover zal ook overle~ zijn met het curatorium. 
Het inventariseren van het archief verloopt minder voorspoedig dan deputaten wensen. Het betrekken van 
een stagiaire zou uitkomst bieden, maar zal wel financiële consequenties hebben. 

5.2. Verkoold archief 
In aansluiting op het besluit over het verkoolde archief is er het een en ander geschied. Op_ verzoek van 
deputaten heeft br B van Schaik uit Culemborg met enthousiasme en accuratesse een transcnpt1e gemaak1 
van de oudste verko~lde stukken. Enkele gedeelten van deze transcriptie voegen we als (nagezonden) bijla
ge bij dit rapport. 

5.3. Archief na 1980 
Het archief na 1980 wordt op twee plaatsen bewaard: in de archiefkluis in de Chr. Gerei. Kerk van 
Rotterdam-Centrum, Noordsingel en in de bewaarplaats van het Streekarchief Krimpenerwaard te 
Schoonhoven. 
Br. F. van der Hart is voor dit archief de eerst-verantwoordelijke archivaris. 

De archiefkluis in de kerk van Rotterdam-Centrum voldoet onvoldoende aan de criteria die aan een archief
kluis gesteld worden. Zo is de kluis niet waterwerend en brandveilig. Daarnaast is de ruimte beperkt. Deze 
constateringen brachten deputaten ertoe om het grootste gedeelte over te brengen naar de bewaarplaats 
van het Streekarchief Krimpenerwaard te Schoonhoven. Deputaten pleiten ervoor dat er op langere termijn 
een oplossing gevonden zal worden in een goede ruime archiefkluis. . . 
Volgens besluit van de GS 1992 behoort het synodale archief van voor 1986 gedeponeerd te worden 1n dit 
archief. We zien nog uit naar de archiefstukken van enkele deputaatschappen. 

6. Semi-kerkelijk archief . . . . 
Onder semi-kerkelijk archief verstaan we archief van onder andere verenigingen en st1_cht1ngen. _Graag zou
den deputaten op een centrale plaats de archieven bewaren van alle Chr .. Gerei. landelijke instellingen. 
Reeds gedeponeerd archief is er van de R.C.G.S., Notulen van de me1sjesbond, Notulen van de Bond van 
Jongelingsverenigingen. . 
De Bond van Chr. Gerei. Vrouwenverenigingen heeft besloten om zijn archief ook te deponeren. 

7. Archiefcontrole 
Er zijn controles bij het archief in Rotterdam-Schoonhoven en Utrecht uitgebracht. Er is veel waardering van 
de overige deputaten voor het werk van de beide archivarissen. . 
Op het moment van controle was van 18 losse stukken die in de Acta van 1980 (pag. 105) zijn beschreven, 
de bewaarplaats niet te achterhalen. De archivarissen zullen er aandacht aan besteden. 

8. Toerusting en advisering 
Deputaten kregen in de verslagperiode verschillende verzoeken om advies. 
Sommige verzoeken betroffen het gebruik van de computer, andere gingen in op de vraag hetgeen wel of 

1, 

niet bewaard moet worden. 

Toerustingsdagen 
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Per particuliere synode hielden deputaten een toerustingsavond voor archivarissen. De avonden waren in 
1994 in Groningen en Amersfoort. 
In 1995 in Zoetermeer en Dordrecht. 
De avonden boden een video "Van blijvende waarde", een inleiding van een archivaris en een ronde van 
vragen en uitwisselen van ervaringen. De opkomst en de inbreng op de avonden geven deputaten aanlei
ding om te constateren dat het zinvolle avonden waren. Er is door aanwezigen gevraagd naar vervolg-avon
den. 
Opvallend was dat er veel kerken nog geen archiefbeheerder hebben aangesteld. De in ruime aantal aan
wezige scribae gaven vaak aan dat zij geen tijd vinden voor het ordenen van het oudere archief. Er is dus 
alle reden om de kerken te stimuleren om naast de scriba een archivaris te benoemen. Deputaten beschik
ken over een instructie voor een plaatselijke archivaris. 

Persoonlijk advies 
De archivarissen Van der Hart en Van Heel zijn altijd bereid om een plaatselijke kerk telefonisch van advies 
te dienen. Indien gewenst is er overleg mogelijk over een bezoek. 

9. Toezicht 
Deputaten behoren toezicht te houden op het archiefbeheer van deputaten Zending, Israël en het curatori
um. 
Deputaten vroegen of er een inventarislijst van het archief van het curatorium bestond. We begrepen dat 
daar aan gewerkt wordt. 
Deputaten Israël lieten ons weten geen bezwaar te hebben als hun oudere archief toegevoegd zou worden 
aan het synodale archief in het Rijksarchief te Utrecht. In 1994 heeft deze overdracht plaatsgevonden. 
Deputaten Buitenlandse Zending hebben hun archief overgebracht uit Hilversum naar het Landelijk Bureau 
te Veenendaal. Deputaten Buitenlandse Zending zijn akkoord gegaan met een overdracht naar het synodale 
archief te zijner tijd. 
De kerkorde geeft de generale synode de opdracht om toezicht te houden op het archiefbeheer van de min
dere vergaderingen. Br. Van der Hart heeft bezoeken gebracht aan de archivarissen van de P.S. van het 
Zuiden en van de classes Rotterdam en Middelburg. Het archief van de P.S. van het Zuiden en van de clas
sis Rotterdam is pas na 1940 aanwezig. Het daaraan voorafgaande archief is in mei 1940 verloren gegaan. 
De classis Middelburg is door de generale synode van 1944 ingesteld, het archief van de classis Middelburg 
dateert echter pas van 1973. Deputaten zijn daarvan geschrokken en vermoeden dat de controle van de 
classis op het archiefbeheer te wensen heeft overgelaten. Graag stimuleren deputaten dat ontbrekende 
gedeelten uit andere collecties worden aangevuld. 
Artikel 45 van de kerkorde luidt: "Iedere kerk heeft behoorlijk zorg te dragen voor haar archief. Dit zal even
eens geschieden door de classis en de synode. Elke meerdere vergadering heeft hierbij toezicht te houden 
op haar mindere." Officieel hoort de particuliere synode toezicht te houden op het archiefbeheer van de clas
sis. Deputaten Archieven constateren dat dit toezicht van de P.S. nagenoeg ontbreek1. Daarom overwegen 
deputaten om deze zaak zelf waar te nemen. 
Deputaten namen kennis van de mededeling dat het oude archief van de Chr. Gerei. Kerk van 's
Gravenhage-Centrum sinds enige jaren spoorloos is. 
Deze feiten brengen het belang van een goed archiefbeheer weer onder de aandacht. 

10. Contacten 
Van Heel vertegenwoordigt deputaten in de interkerkelijke Commissie tot Registratie van Protestantse 
Kerkelijke en Semi-kerkelijke archieven. 
Eén keer per jaar is er in de vergadering van deze commissie een uitwisseling van informatie en ervaringen. 
Van Heel is voorzitter van deze commissie. Sinds enige tijd geeft de commissie regelmatig de informatieve 
CPAspecten uit. 

11. Documentatiecentrum 
In de verslagperiode is er met voortvarendheid gewerk1 aan de collectie documentatie. Deputaten Kerkelijke 
Archieven bewaren in het Documentatiecentrum in het Landelijk Bureau te Veenendaal een systematische 
verzameling van kranteknipsels betreffende de Chr. Gerei. Kerken, jubileumboeken van gemeenten, Lp's 
van Chr. Gerei. Kerken, opnames van preken, Zendingskalenders, tijdschriften en handschriften. 
Eerste beheerder is br. J.N. Noorlandt, tweede zr. G. van der Laan-de Boer. Het documentatiecentrum heeft 
voor de foto's een depot ten huize van zr. Van der Laan-de Boer te Nieuw Amsterdam. 
Op 17 september 1993 is het Documentatiecentrum officieel geopend door de onthulling door zr. Ramp-den 
Hertog van een vitrine met een deel uit de collectie. 
Deputaten geven per jaar een brochure uit met de titel Overzicht. Deze brochure geeft een jaarverslag en 
enkele voorbeelden uit de collectie. 
De uitgave van de brochure geschiedt buiten het synodale budget. De baten komen van donateurs. 
Donaties worden ook gebruik1 voor het verwerven van bepaalde collecties. 

Aanwinsten 
Er waren in de verslagperiode vele bijzondere aanwinsten. We beperken ons tot enkele: een grote collectie 
uit de nalatenschap van ds. G. Blom, een collectie van ds. H.W. Eerland, preken van ds. 1. de Bruyne, cas
settes van de vormingscursus, cassettes uit de collectie Wilstra met preken van vele chr. gerei. predikanten, 
foto's van mevr. M.A. Bakker-Klomp op Sulawesi, 
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jaargangen van het Haags Kerkblad, Ons Kerkblad, Woord en Leven en Kerkblad voor het Noorden. 
Deputaten zijn bijzonder verheugd dat vele unieke documenten voor historisch onderzoek bewaard zijn 
gebleven door activiteiten van het Documentatiecentrum. 

Bibliotheek Theo/. Universiteit Apeldoorn 
Op 17 maart 1995 hebben prof.dr. J.W. Maris en ds. H. van der Schaaf namens de bibliotheekcommissie 
een opbouwend informatief gesprek gehad met de beheerders van het Documentatiecentrum. 
Het gesprek benadrukte het aanvullende karakter van beide instellingen. 
De bibliotheek in Apeldoorn is allereerst een theologische wetenschappelijke bibliotheek. 
Het Documentatiecentrum in Veenendaal behoort een systematische documentatie-functie te hebben voor 
de Chr. Gerei. Kerken. 

Dienstverlening 
De functie van het Documentatiecentrum is: bewaren en toegankelijk maken opdat er gebruik van kan wor
den gemaakt. In de verslagperiode is dat ook al vele malen gebeurt. De beheerders van het Documentatie 
prijzen zich gelukkig met de grote inzet van enkele vrijwilligers. Ze noemen er drie in het bijzonder: de brs. 
A.L. de Bruyne, J. Greidanus en M. Feiten. 
Gezien het Landelijk Bureau het kerkelijk adres van onze kerken is, én gezien de conclusies uit het gesprek 
met de bibliotheekcommissie, vinden deputaten Archieven het zeer aan te bevelen dat het 
Documentatiecentrum gevestigd blijft in het Landelijk Bureau te Veenendaal. De beheerders van het 
Documentatiecentrum moeten daarbij gebruik kunnen maken van hulpdiensten van het Kerkelijk Bureau. 
Aangezien deputaten Zending hun ruimte willen uitbreiden, heeft het KAB gevraagd of het 
Documentatiecentrum gebruik wil maken van andere ruimte in het kantoorgebouw Carrefour. Deputaten wil
len aan dit verzoek medewerking verlenen, zeker omdat er zo een kleine uitbreiding van het aantal vierkante 
meters mogelijk is. Overigens geven deputaten in overweging om op lange termijn voor het Landelijk Bureau 
eigen huisvesting te zoeken. 

Projecten 
Een taak van het Documentatiecentrum is dienstverlening. Daartoe zijn ook wat projecten gestart. 
Bibliografische projecten (overzicht tijdschriften, registers De Wekker en dossier op een bepaald onderwerp) 
en biografische projecten (gegevens over meer bekende chr. gereformeerden). 

12. Kerkelijke kunst 
Als taak van het deputaatschap werd mede geformuleerd het beschrijven van wat kerkelijke kunst is. 
Daarmee denken we aan kerkgebouwen, gebrandschilderde ramen, doopvonten, kanselbijbels, avond
maalsstellen en plaatselijke kerkzegels. 
Op 5 februari 1993 hebben G. van der Laan-de Boer en drs. R.W.J. Soeters een bezoek gebracht aan de 
Stichting Kerkelijk Kunstbezit Nederland, Mariahoek 16-17 te Utrecht. Zij rapporteerden aan deputaten : 

Stichting Kerkelijk Kunstbezit in Nederland 
De SKNN beoogt samen met de kerken een beleid te ontwikkelen en uit te voeren met betrekking tot het 
beheer van het kunstbezit en de werkzaamheden daarbij te coördineren, teneinde een verantwoord beheer 
mogelijk te maken. Het bureau, dat volledig door de overheid gesubsidieerd wordt, zorgt ervoor dat deze 
werkzaamheden ook gedaan worden. Het betreft a. inventarisatie en documentatie en b. adviezen voor con
servatie en assistentie bij het beheer. 
Vanaf 1969 vindt een systematische inventarisatie plaats. Deskundigen bezoeken de kerken, beschrijven ter 
plekke de belangrijkste stukken voor de inventarisatie en fotograferen deze. Van de inventarislijst krijgen de 
kerkeraad en instanties van de kerk met betrekking tot het beheer een exemplaar. Verder kan men ook voor 
adviezen voor restauratie bij de stichting terecht. In de SKNN behoudt elk kerkgenootschap zijn eigen ver
antwoordelijkheid ten aanzien van het kunstbezit. 
Afsluitend: Het doel van de SKKN is het cultureel erfgoed van de kerken in stand te houden en tot zijn recht 
te laten komen in het huis van de gemeente. Daarbij wordt gepoogd dit erfgoed zoveel mogelijk in zijn oor
spronkelijke bestemming te handhaven. 
Deputaten zijn overtuigd van het belang dat kerken aan deze inventarisatie aandacht besteden. Het gebeurt 
te vaak dat bv. kanselbijbels gestolen worden zonder dat de kerkeraad een goede beschrijving heeft. 
De protestantse participant is de Stichting Protestantse Kerkelijke Kunst. Deze stichting verricht graag hulp
diensten bij deze inventarisatie. Deputaten achten het gewenst dat het deputaatschap gaat participeren in 
deze stichting, alvorens inventarisaties ter hand worden genomen. De participatie is voor deputaten geheel 
gratis. 
De kosten per uitgevoerde inventarisatie zijn ll. 200,-. Voor de komende periode stellen we voor om in 
goed overleg met enkele kerkeraden per particuliere synode 2 inventarisaties te laten verrichten. 

13. Financiën 
G. van der Laan- de Boer verzorgde het contact met de quaestor van de generale synode. 
Deputaten hebben een begroting voor 1996-1999 gemaakt: 

1. Vergaderkosten (waarin reiskosten) 
2. Toerustingsavonden (waarin reiskosten) 
3. Kopieer-, porto en telefoonkosten 
4. Archiefbeheer 

- vervanging dozen 
- verkoold archief 

3.000,-
2.000,-

750,-

500,-
200,-

5. Documentatiecentrum 
- kasten 
- archiefdozen 
- mappen 
- tafel, stoel 
- huur ruimte 

6. Contact Intern. Kirchliche Archive 
7. Diversen 

- representatie 
- bronnenuitgave 
- contributies 
- reiskosten (buiten vergaderingen) 
- bijdrage inventarisatie Kerkelijke 

Kunst 

Totaal 

14. Voorstellen 
Deputaten stellen de synode voor 
1. de handelingen van deputaten goed te keuren. 
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f 3.200,-
f 400,-
f 200,-
f 200,-
f 15.000,
f 800,-

150,-
250,-
200,-
500,-

1.000,

f 28.350,-

2. a~n de diverse deputaatschappen op te dra9en hun afgerond archief dat betrekking heeft op hun arbeid 
voór de synode van 1989 zo spoedig mogelijk aan het synodale archief over te dragen. 

3. het Documentatiecentrum definitief in het Landelijk Bureau te huisvesten. 
4. Deputaten mandaat te geven om te gaan participeren in de Stichting Protestantse Kerkelijke Kunst. 
5. Opnieuw deputaten te benoemen. 

J.N. Noortandt, secretaris 

BIJLAGE BIJ HET RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJKE ARCHIEVEN 

1. Teksten uit het verkoolde synodale archief 
Hierbij geven deputaten Kerkelijke Archieven u als bijlage enige voorbeelden van getranscribeerde teksten 
uit het verkoolde synodale archief. 
Op 14 mei 1940 is bij het bombardement op Rotterdam het synodale archief verkoold. De synode van 1989 
gaf opdracht om dit archief te restaureren. Aan de synode van 1992 rapporteerden deputaten dat de techni
sche restauratie gereed was. Op verzoek van deputaten is br. B. van Schaik te Culemborg bezig met het 
lezen van de verkoolde stukken. D_at_gebeurt met een speciale loupe. Het is een vermoeiend en nauwkeurig 
werk, ~at br. __ Van Scha1k _met toewIJdIng verricht. Deputaten spreken hun grote waardering voor zijn inzet uit. 
Na 55 Jaar zIJn de handelingen van de chr. gerei. synoden weer tot onze beschikking. 

2. Globale opmerkingen 
Br. Van Schaik heeft al een dertig pagina's A4 gereed. Hij heeft uiteraard als opdracht om speciale aandacht 
te geven aan de niet gedrukte comité-Acta. Deze kunnen nu voor het nageslacht bewaard worden. 
Verrassend was dat uit transcriptie bleek dat_soms de gedrukte notulen beknopter waren dan de geschreven 
notulen. Zelfs bleek dat sommige artikelen In het geheel niet gedrukt waren. Tenslotte komen ingekomen 
stukken uit het verkoolde archief te voorschijn . Sommige bladzijden zijn helaas fragmentarisch overgeble
ven, andere zijn toch integraal goed te lezen. 
Deputaten kunnen u nu al verzekeren dat de door u gegeven financiële middelen voor de restauratie histo
risch belangrijke en verrassende gegevens heeft opgeleverd. 
Deputaten overwegen om na het gereedkomen van de gehele transcriptie een publikatie te verzorgen. We 
bieden u hierbij uit vele vondsten twee onderdelen aan. 
De eerste transcriptie betreft de synodezitting op 3 juli 1894. De tweede die van de synodezitting op 20 juli 
1906. 

3. Rapportage van gemeenten op de synodezitting op 3 juli 1894 
~p deze synodezitting rapporteerden de_ aanwezige gemeenten ov~r. hun wel en wee. Deze rapportage is 
niet te vinden In de notulen. De notulen eInd1gen met artikel 22, terw1JI In het handschrift artikel 23 de rappor
tage vermeldt. Uit deze rapportage geven we het wel en wee van enkele gemeenten in alfabetische volgorde 
en enigszins gestileerd weer. 
Amersfoort: heeft stof tot danken. Het getal van de leden breidt zich uit. 
Amsterdam: klaagt dat de gemeente lijdt onder de heerszuchtige zichzelf bedoelende woelingen van enke

len. 
Niettegenstaande breidt de gemeente zich nog uit. 

Apeldoorn: Het ledental groeit. Men is bezig om een kerkgebouw te verkrijgen. 
Arnhem: gewaagt van vrede en zegen die genoten wordt. 
Culemborg: rapporteert van welvaren. 
Dordrecht: : heeft geen reden tot klagen. 
Dussen: zou graag meer geestelijke zegeningen zien. 
Gouda: rapporteert blij dat er veel opgewektheid is waar te nemen en dat het aan zegen niet ontbreekt. 
's-Gravenhage: rapporteert eenheid en vrede. 



486 

Groningen: klaagt over veel verdeeldheid, veroorzaakt door enkele kwaadwilligen die zichzelven zoeken. 
Haarlem: kan getuigen van vooruitgang, van bloei en onder 't preeklezen wordt zegen genoten. 
Kampen: kan niet spreken over uitbreiding van de gemeente, maar is overigens niet ongezegend. 
Leeuwarden: kan niet in 't bijzonder van geestelijke zegeningen getuigen. Op stoffelijk gebied is de nog zeer 

kleine gemeente bijzonder welvarend. 
Lutten: heeft geen stof tot klagen, ook omdat het aan geestelijke zegen niet ontbreekt. 
Noordeloos: getuigt van vrede en liefde. 
Rotterdam: heeft veel geleden door de handelingen ener vroegere ouderling en thans veroorzaakt de 

ouderling Urbanus nog heel wat onrust. Er zijn evenwel ook lichtpunten in de gemeente. 
Schiedam: Hier gaat alles vrij wel. Een kerk van de Protestanten Bond is aangekocht en zal aanstaande 

zondag door ds. Kreulen worden ingewijd. Besloten wordt na gehoord rapport een gewezen dia
ken als lid te schrappen. 

Steenwijk: getuigt van liefde en eendracht. Echter er openbaart zich weinig geestelijke vrucht. 
Teuge: kan roemen in veel geestelijke zegen. 
Urk: getuigt van eenheid en liefde. De Heere gedenkt zijn volk. 
Utrecht: is gelukkig onder wijnstok en vijgeboom. 
Woerden: neemt de werking van de Geest waar. 
Zaandam: breidt zich langzaam uit. Ook onder het preeklezen is er goede opkomst. 
Zierikzee: vaart wel , op stoffelijk en geestelijk gebied. 

4. Synode-zitting op 26 Ju/11906 
Ds. J. Wisse Czn was van 1894 tot 1906 verbonden aan de Theologische School van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken. Hij was in deze periode zowel verbonden aan de gemeente van 's-Gravenhage als 
aan de School. Zijn vertrek in 1906 naar de gemeente van Zierikzee maakte een eind aan zijn verbonden
heid aan de School. Prof.dr. W. van 't Spijker schrijft hierover in het jubileumboek "Luisteren en Leren• uit 
1994 op pagina 22: " De synode van 1906 besprak in comité zijn vertrek, met alles wat daarmee samenhing. 
Helaas ontbreken de comité-notulen van de vergadering. Ze gingen verloren bij het bombardement op 
Rotterdam op 14 mei 1940." Na het nauwkeurige werk van br. Van Schaik kunnen we nu op zeer fragmenta
rische wijze kennisnemen van de comité-notulen. De volledige fragmentarische tekst kunt u bij deputaten 
opvragen. We geven hier enkele belangrijke passages gestileerd in_een leeseditie weer: .. . 
" Ds. J. Wisse: De vraag deed zich voor of er geen enkel kerkelijk lichaam was dat mij behouden wil? Ik 
stond geheel op mijzelf. 
Ds. J. Bos Hzn betreurt het dat Docent Wisse zo lang gewacht heeft met zijn inbreng. De gemeenten heb
ben het oog op het prak1ische in de opleiding, niet op het theoretische, wij op beide. 
Docent F.P.L.C. van Ungen licht zijne handelwijze toe. Het besluit van Docent Wisse is te vroeg gevallen. 
Doe. Van Lingen heeft in de samenwerking nooit de samenspreking geweigerd. . . . . . 
Doe. Van Lingen vindt dat er door de studenten veel te veel gepreek1 wordt en dat juist vermindenng in lust 
en tijd tot studie geeft. . . 
Docent P.J.M. de Bruin beweert dat het zijn ervaring is, zij het een korte , dat niettegenstaande de weinige 
samenwerking er toch één lijn gevolgd werd. Daarbij was er altijd gelegenheid tot onderling overleg. Nooit 
heeft Docent Wisse op de leemte gewezen. De regeling van het uit preken gaan is mede op voorstel van 
Docent Wisse vastgesteld. 
Ouderling G. /Jskes bespreek1 het besluit van de classis Dordrecht om toestemming te geven tot een twee
de beroeping van Zierikzee. Hij begrijpt niet hoe het mogelijk kan_ zijn dat doe. Wisse wat de School aangaat 
de gemeente gaat verlaten. Diep heeft het hem gesmart en dit doet het hem nog, dat doe. Wisse geen 
docent meer is van de School. Waarom is niet al het mogelijke gedaan? 
Ouderling G. Renkema: Het tweede beroep gaf toch duidelijk aan dat er reden tot vrees was? 
Ds. J. Wisse: Het komt mij voor dat mijn redenen onmogelijk geacht worden. Waarom ik niet eerder gespro
ken heb? Er kwam zoveel verandering aan de School. Eerst Ds. J. van der Vegt in 1904, daarna ds. P.J.M. 
de Bruin in 1905. Ik kon mijzelve toch niet aanbieden? 
Nogmaals legt hij de nadruk er op dat er geen poging tot behouden is gedaan. . .. 
Ds. K. Zuidersma betuigt instemming met het gesprokene door br. IJskes. De vreze van gemis aan kerkelijk 
bloed zou wel eens bewaarheid kunnen worden. Hij vergelijkt onze school met Docent, curatoren en studen
ten bij een horloge, waarvan de veer stuk is. 
De voorzitter ds. H. Janssen: De veer is niet stuk. 
Ds. F. Lengkeek spreekt zijn leedwezen uit over het verloop der geschiedenis. Hij wijst erop dat we toch 
voorzichtig moeten zijn met uitspraken over kerkelijke personen en kerkelijk bloed. Wij zijn allen Christelijke 
Gereformeerden. Toch is het moeilijk een besliste uitspraak te doen in deze zaak. 
ds. T.A. Bakker vraagt of er rekening gehouden is met de notulen van 1902 en legt daarbij de nadruk op het 
woord: thans. 
(Er staat in artikel 48 : "Ds. Wisse maakt nader duidelijk dat hem niet mogelijk is thans de gemeente te Den 
Haag los te laten." J.N.N.) . . . 
De voorzitter ds. H. Janssen antwoordt namens het curatonum dat een benoeming van Docent Wisse op 
financiële bezwaren is afgestuit. Een voorstel van curatoren is toen door ds. Wisse volkomen beaamd. 
Ds. T.A. Bakker: Heeft voor het voorstellen aanbieding plaatsgehad aan Ds. Wisse? 
Ds. J. Wisse heeft zich nooit voor een benoeming aangeboden. Met de aanneming van het voorstel Sluiter, 
had ds. Wisse gedacht dat de losmaking daarna op de volgende synode zou geschieden. Hij herinnert eraan 
dat hij nooit officieel is benoemd of geïnstalleerd. 
Ds. K. Zuidersma zegt: Er zit wat en juist dat wordt niet genoemd. Ds. J. Wisse: Het praktische element ont
breekt teveel. Bij de beoordeling van het examen zaten geen prak1ische beginselen. Niet allen kunnen vol
gens hetzelfde beginsel beoordeeld worden. Er wordt geen rekening gehouden met de omstandigheden. 
Dat is het doctrinair beginsel. De studenten hebben dogmatiek in de ziel. Er moet vroeger gepredik1 worden 
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en aan een. De studenten moeten met het volk in aanraking komen. De Geest wordt uitgeblust door dat 
weerhouden_ en onthouden van toestemming tot prediken. Dankbaar ben ik voor de gelegenheid om mijn 
g~voelens hier Uli te spreken. Dankbaar ook om de vele blijken van liefde in al die jaren ontvangen. Gaarne 
wil 1k mede helpen om school en kerk uit de moeilijkheid, door mijn vertrek ontstaan, te redden. 

BIJLAGE 72 
art. 192 

J.N. Noorlandt, secretaris 

RAPPORT 10 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE RAPPORT VAN DEPUTATEN KERKELIJKE 
ARCHIEVEN 

Naar aanleiding van de deputatenrapportage merkt uw commissie op: 
1. Het werk van het deputaatschap, alsmede de realisering van deeltaken door individuele deputaten en de 

inzet van de door hen genoemde andere personen, verdient grote waardering. 
2. Nu overbrenging van _het documentatiecentrum naar het gebouw van de Theologische Universiteit min

der wenselijk blee~, d1ent_het - met iets minder ruimte - In het Centraal Bureau te blijven. 
3. De nagezonden bijlage bij het rapport roept de vraag op of - en zo ja wanneer - uit comité-stukken mag 

worden gepubliceerd. Deputaten hebben daarvoor geen richtlijnen. 
4. De (gratis) participatie in de Stichting Protestantse Kerkelijke Kunst vergt het vragen aan deze Stichting 

van enkele InventansatIes à f 200,-. Deputaten denken aan 8 inventarisaties in de komende 3 jaren 
waaraan zij f 1.000,- willen bijdragen. ' 

Uw commissie stelt u voor: 
1 . Deputaten en de door hen ingeschakelde personen te danken voor hun werk. 
2. Alle deputaatschappen op te dragen hun afgeronde archiefstukken betreffende hun werk tot de generale 

synode van 1989 voor 1 september 1996 aan het synodaal archief over te dragen. 
3. Het Centraal Bureau te Veenendaal aan te wijzen als vestigingsplaats van het documentatiecentrum. 
4. Deputaten op te dragen aan de generale synode 1998 richtlijnen voor het gebruik van - en de publicatie 

uit comité-stukken ter goedkeuring voor te leggen. 
5. De nagezonden bijlage bij het deputatenrappport niet in de acta op te nemen. 
6. Deputaten te machtigen tot participatie in de Stichting Protestantse Kerkelijke Kunst en in overleg met 

kerkeraden een aantal inventarisaties te laten verrichten. 
7. Deputaten te machtigen tot de noodzakelijke uitgaven in de jaren 1996 - 1998 tot ten hoogste het in de 

begroting van de quaestor voor hen gevoteerde bedrag. 
8. Opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 73 
art.200 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT DEPUTAATSCHAP ONDERLINGE BIJSTAND EN ADVIES 

1. Samenstelling van het deputaatschap 

Door de generale synode van 1992 werden tot deputaten benoemd: drs. H.J. van Maanen, voorzitter; 
J.C. de Jong, secretaris; 
C. van Drieënhuizen, penningmeester; 
P. Auee en G. Verhoef RA. 
Als hun secundi werden benoemd respectievelijk: C. Visser, 
0. Zuidema, G. Schenk, 
T.A. Sanders en A. van der Wal. 
Benoemd door de particuliere synode van het 
Noorden: ing. J.A. van Dijk, (sec. K. Wiersma) 
Oosten : ing. P. den Hartog, (sec.ir. G. de Boer) 
Westen : G. de Jong, (sec.drs. P.Th. Versteeg) 
Zuiden : ing. G. Ploeg, (sec. M. Kloet) . 

2. Rapport 

Deputaten hebben de eer u het volgende te rapporteren: 
A. Verantwoording van het beleid en financieel beheer van: 

1. deputaten voor Onderlinge Bijstand en Advies over de jaren 1992 tot en met 1994; 
2. deputaten Steunverlening aan de Kerken in de IJsselmeerpolders over het jaar 1992. 

B. Uitvoering besluiten generale synode 1992, betreffende: 
1 . onderlinge diakonale bijstand; 
2. uitkering diakonie Apeldoorn-Oost; 
3. rooster niet-herbenoembaarheid van deputaten; 
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4. participatie in adviescommissie ad art.13 K.O. 
C Begroting van baten en lasten over de jaren 1996 tot en met 1998. 
D. Voorstel tot wijziging van de instructie. 

A 1. Verantwoording van het beleid en het financieel beheer over de Jaren 1992 tot en met 1994 

A1.1 Werkzaamheden 
a. Algemeen 

De door de Generale Synode benoemde deputaat G.Verhoef had voorheen zitting in het deputaatschap 
SKIJP. 
Naast hetgeen is bepaald in de instructie (KO. blz. 64) hanteren deputaten de volgende beleidsregels: 

Van de kerken wordt verwacht, dat zij zich houden aan de door de generale synode meennalen uit
gesproken regel, dat geen steunvergende verplichtingen mogen worden aangegaan alvorens depu
taten daartoe toestemming hebben verleend. Helaas constateren deputaten, dat deze regel meer 
dan eens wordt overtreden. 
De bijstandvragende kerken worden er op gewezen, dat primaire verplichtingen voorrang dienen te 
hebben boven de vonning van reserves, met uitzondering van een redelijke reservering voor groot 
onderhoud. Het reserveren van opbrengsten uit bijzondere akties behoeft de goedkeuring van depu
taten. 
De gemiddelde bijdrage per ziel (offervaardigheid) wordt getoetst aan het bij deputaten aanwezige 
vergelijkingsmateriaal. 
Ook de uitgaven worden zoveel mogelijk aan de hand van dit vergelijkingsmateriaal getoetst. 
Indien liquiditeitsmoeilijkheden ontstaan wordt in de loop van het jaar een voorschot verstrekt, dat 
later wordt verrekend met het toegekende steunbedrag. 
Een eventuele bijdrage in de financieringskosten van kerk-(ver)bouw wordt in principe toegezegd 
voor maximaal tien jaren, aflopend met 10% per jaar. 

In juni 1990 is aan alle kerkeraden een circulaire verzonden, waarin deputaten onder andere hun taak 
hebben medegedeeld. Ook werd daarin venneld , welke de steunmogelijkheden zijn en hoe die steun kan 
worden aangevraagd. Tevens werd uitdrukkelijk gewezen op de noodzaak geen bijstandvergende ver
plichtingen aan te gaan alvorens steun is toegezegd. Deputaten zijn voornemens om een brochure 
samen te stellen, waarin de taakstelling van deputaten wordt uiteengezet en waarin wordt venneld, 
welke de huidige mogelijkheden en richtlijnen zijn voor het aanvragen van een steunbijdrage. 

b. Administratie 
De verwerking van de financiële gegevens van het deputaatschap geschiedt deels door de penning
meester en deels door het Kerkelijk Adminstratief Bureau. Het samenstellen van de jaarrekeningen 
wordt overeenkomstig de opdracht van de generale synode eveneens door het Kerkelijk Administratief 
Bureau verricht. 

c. Steunverlening 
Een bijdrage kan worden verleend in de financieringskosten van aankoop, nieuwbouw of verbouw van 
een kerk of vergaderruimte en/of in de predikantskosten. Daarnaast bestaat nog de mogelijkheid voor 
een bijdrage volgens de draagkrachtregeling. Bijdragen worden uitsluitend verstrekt als er een tekort is 
en zullen in totaal nooit méér bedragen dan het werkelijke tekort. 

A 1.2 Financiën 
De grootte en de samenstelling van het eigen vennogen blijkt uit onderstaande balans per 31 december 1994. 
Ter vergelijking is tevens de balans per 1 januari 1992 venneld. 
BALANS 

AKTIVA 
Effecten 
Leningen u/g 
Vorderingen 
Voorschotten 
Liquide middelen 

PASSIVA 
Eigen vennogen 
Schulden op korte tennijn 

TOELICHTING OP DE BALANS 

31 -12-1994 
f 

1.426.000 
320 

93.537 
149.500 
365.258 

2.034.615 
----------

1.898.557 
136.058 

2.034.615 

1-1-1992 
f 

1.144.000 
1.280 

69.568 
5.000 

570.744 

1.790.592 

1.639.499 
151.093 

1.790.592 
--------

Effecten. Van het vennogen was per 31 december 1994 een bedrag ad f 1.426.000 als volgt belegd: 

6 3/4 % Nederl.1986-92/96I+II 

Nominaal 
f 

21.000 

Koers 

100 

Koerswaarde 
f 

21.000 
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6 1/2 % Nederland 1986-96 50.000 100 50.000 6 1/4 % Nederland 1987/97 
6 3/8 % Nederland 1987/97 

100.000 98 98.000 
6 1/4 % Nederland 1988-94/98 

50.000 98 49.000 
7 1 /2 % Nederland 1989/99 11 

80.000 99 79.200 
7 3/4 % Nederland 1990/00 

50.000 100 50.000 
9 % Nederland 1990/00 1+11 

75.000 100 75.000 
9 % Nederland 1990/00 IV 

100.000 106 106.000 
8 3/4 % Nederland 1990/00 1 

100.000 106 106.000 
8 1/2 % Nederland 1991/01 

100.000 105 105.000 
8 1/2 % Nederland 1991 /06 

100.000 104 104.000 
7 1/2 % Nederland 1993-23 

100.000 104 104.000 
7 1/4 % Nederland 1994-04 

200.000 94 188.000 
9 % Bankbr.NMB/PBG 1990/95 

100.000 96 96.000 
9 1/8 % lnt.Ned.Bank KO 1992-02 

100.000 100 100.000 
100.000 105 105.000 

Totaal 1.426.000 1.436.200 
=--- ----- ----====== 

Lenktingen u/g: Het bedrag ad f 1 .280 betreft het restant van een destijds aan de kerk van Stadskanaal vers 
tre e 4% lening. · 
Eigen_ vermogen. Het verloop van het eigen vennogen in de periode van 1 januari 1992 tot 31 decemb 
1994 Is als volgt: er 

1992 1993 1994 
f f f 

Saldo per 1 januari 1.639.499 1.866.785 1.967.214 Vennogen deputaten SKIJP 24.609 Bij/af: saldo boekjaar 228.086 75.820 68.657 

Af: waardevennindering effecten 
1.867.585 1.967.214 1.898.557 

800 

Saldo per 31 december 1.866.785 1.967.214 1.898.557 -----===== -----===== ----====== 
Schulden op korte termijn. Hieron_der is begrepen de mogelijke schuld aan drs. Kruis. No steeds is niet 
bekend _wanneer deze zaak def1nit1ef zal worden afgewikkeld. Zolang er geen zekerheid 6estaat over d 
afloop dient het bedrag ad f 128.590 gereserveerd te blijven. e 

STAAT VAN BA TEN EN LASTEN 
De financiële resultaten over de periode van 1 januari 1992 tot 31 december 1994 zijn als volgt: 
BATEN 1992 1993 1994 

f f f 
totaal 

f 
Bijdragen van kerken 517.645 546.045 539.152 1.602.842 Interest 127.847 121.818 117.971 367.636 Giften 50 14.048 50 14.148 
Totaal baten 645.542 681 .911 657.173 1.984.626 
LASTEN 
Steunverlening: 
- kerkbouw 106.755 167.260 150.001 424.016 · predikantskosten 239.485 327.721 426.685 993.891 · draagkracht 19.025 30.715 22.970 72.710 · bijstand Zeewolde 
· bijstand A'doom 57.710 57.710 

10.253 10.771 21 .024 Pensioenuitkeringen 12.588 34.011 20.827 67.426 Oudedagstoelage 15.708 16.236 16.128 48.072 Juridische bijstand classis Utrecht 2.908 2.908 Diverse kosten 20.987 19.895 20.738 61 .620 
Totaal lasten 417.456 606.091 725.830 1.749.377 
SALDO 228.086 75.820 68.657 235.249 

----====== ====== ----===== 
TOELICHTING OP DE STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

Bijdragen van kerken f 1.602.842 
De jaartiedragen kunnen als volgt worden gespecificeerd: 



490 

1992 1993 1994 totaal phfd/pjr 

f f f f f 
PS van het: 
Noorden 164.032 174.748 175.130 513.910 6,99 

Oosten 160.755 165.838 163.719 490.312 7,12 

Westen 82.882 86.354 87.040 256.276 7,07 

Zuiden 102.684 108.546 109.683 320.913 6,64 

510.353 535.486 535.572 1.581 .411 6,97 

Nagekomen 7.292 10.559 3.580 21 .431 

Totaal 517.645 546.045 539.152 1.602.842 7,06 

---------- ---------= =======------------- ----------

Vastgestelde minimumbijdrage: f 7,20 
De gemiddelde bijdrage werd berekend op basis van het aantal leden der kerken, vermeld in de Jaarboeken 

1992, 1993 en 1994. Op grond van dat aantal leden zou over die jaren f 1.634.270 ontvangen moeten zijn . 

In werkelijkheid werd ontvangen (inclusief nabetalingen) f 1.602.842 hetgeen betekent dat van de verschul

digde bijdragen 98% is binnengekomen. 

Geen bijdragen zijn ontvangen van de kerken van: 
(over 1992): Nieuwkoop, Rotterdam-Kralingen en Rijnsaterwoude; 

(over 1993): Midwolda, Rotterdam-Kralingen en Rijnsaterwoude; 

(over 1994): Midwolda. 
Te weinig bijgedragen hebben de kerken van: 
(over 1992): Alphen aan de Rijn, Barendrecht, Katwijk, Midwolda, Sneek en Urk (Eben Haêzer); 

(over 1993): Barendrecht, Franeker, Gorinchem, Purmerend en Sassenheim; 

(over 1994): Alphen a/d Rijn, Barendrecht, Rotterdam-Kralingen, Woerden en Zoetermeer. 

Interest f 367.636 
Hiervan heeft een bedrag van f 296.106 betrekking op het effectenbezit. 

Steunverlening f 1.51 7. 351 Hieronder zijn allereerst begrepen de bijdragen voor kerkbouw, de bijdragen in 

de predikantskosten en de draagkrachtuitkeringen. Deze bijdragen zijn uitgekeerd in de jaren 1992, 1993 en 

1994 en betreffen respectievelijk de jaren 1991 , 1992 en 1993. Een overzicht van de verstrekte bijdragen is 

als bijlage 1 bij dit rapport gevoegd. Bijlage 2 vermeldt het saldo per 31 december 1994 van de verplichtin

gen uit toezeggingen van steun bij kerk(ver)bouw. 
Onder "bijstand Zeewolde" is in 1994 verantwoord de bijdrage over 1993 aan de kerk van 

Harderwijk/Zeewolde. Deze van deputaten SKIJP overgenomen verplichting bestaat uit drie componenten, 

t.w.: een bijdrage in de kosten van het kerkgebouw ad f 20.569 (aflopend in 1997); een bijdrage in de kos

ten van de predikant en de pastorie ad f 33.758 (aflopend met 4,5% per jaar Vm 1999) en een aanvullende 

bijdrage in de financieringskosten van het kerkgebouw ad f 3.378 (aflopend in 1997). De "bijstand 

Apeldoorn-O" betreft de uitkeringen over de jaren 1993 en 1994, respectievelijk groot f 10.253 en 

f 10.771 zijnde 80% van de door de diakonie gemaakte kosten. (Zie ook hoofdstuk B2). 

Pensioenuitkeringen f 67.426. 
Ingevolge de door deputaten van de particuliere synode van het Zuiden overgenomen verplichting jegens 

wijlen lerend ouderling br. e.c. Ouwerkerk werd aan zr. E. Ouwerkerk-de Ruiter een pensioen uitgekeerd. 

Zr. Ouwerkerk overleed op 23 december 1993. 
Met ingang van 1 januari 1993 werd van Deputaten SKIJP een pensioenverplichting overgenomen betreffen

de br. G. Visser te Lelystad. 

Oudedagstoelage f 48.072. 
Ingevolge de door de Generale Synode 1989 vastgestelde "Regeling voor de oudedagsvoorziening van 

afgezette predikanten" werden over de jaren 1992, 1993 en 1994 uitkeringen gedaan. 

Juridische bijstand classis Utrecht f 2.908. 
De kosten voor 1992 bedroegen f 2.908. Over de jaren 1993 en 1994 heeft de classis geen declaratie inge

diend. 

Diverse kosten 1992 1993 1994 

f f f 
Reis-/vergaderkosten deputaten 4.338 5.038 4.881 

Kosten secretariaat 721 707 844 

Kosten Kerkelijk Adm.Bureau 10.447 11.850 12.638 

Accountantskosten 2.000 2.000 2.000 

Representatiekosten 1.327 25 

Bank-/girokosten 156 53 375 

Diverse algemene kosten 222 

20.987 19.895 20.738 
========-= 
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A2. Verantwoording Steun Kerken In de IJsselmeerpolders over het Jaar 1992 

De Generale Synode 1992 besloot het deputaatschap Steunverlening aan Kerken in de IJsselmeerpolders 

(SKIJP) op te heffen en hElt vermogen en de nog lopende verplichtingen onder te brengen bij het deputaat

schap voor Onderlinge B11sta_nd en Advies. De verantwoording van het financieel beheer van deputaten 

SKIJP over het Jaar 1_992 Is h1ero~d_er vermeld. Bij de balans per 31 december 1992 en de staat van baten 

en lasten over 1992 zI1n ter vergehJk1ng ook de cijfers over 1991 vermeld 

BALANS per 31 december · 1992 

AKTIVA: Vorderingen 
Liquide middelen 

Totaal aktiva 29.907 

PASSIVA: Eigen vermogen 
Schulden 

Totaal passiva 

f 

1.393 
28.514 

63.891 

24.609 
5.298 

29.907 

Per 31 december 1992 is het eigen vermogen ad f 24.609 overgedragen aan deputaten O.B.& A. 

STAAT VAN BATEN EN LASTEN 

BATEN: Bijdragen van kerken 
Giften 
Interest 

Totaal baten 

LASTEN: Kosten Almere 
Kosten Zeewolde 
Pensioenuitkering 
Diverse kosten 

Totaal lasten 

Nadelig saldo 

Bijdragen van de kerken 

1992 
f 

92.909 
50 

1.499 

94.458 

8.180 
63.415 
20.415 

9.571 

101 .581 

7.123 

De vastgestelde bijdrage bedroeg f 1,30; de afgedragen bijdrage: f 1,22. 

Kosten Almere. 
Betreft de laatste uitkering aan de kerk van Almere. 

1991 
f 

2.143 
61.748 

31 .732 
32.159 

63.891 

1991 
f 

94.706 
50 

2.348 

97.104 

15.240 
68.794 
18.962 
8.105 

111.101 

13.997 

Kosten Zeewolde. Vergoed werden: 36% van de predikantskosten en van de kosten van de pastorie (resp. 

f 25.36_5 en f 12.622); rente en aflossing van de lenrng, groot pro resto f 75.000 (f 21 .600) en een aanvul

lende b1Jdrage (60% van f 6.755 = f 4.053). 

Pensioenuitkering 
Aan br. G. Visser te Lelystad werd over 1992 een pensioen uitgekeerd van f 20.415. 

Diverse kosten 
Hieronder zijn begrepen de kosten van het Kerkelijk Administratief Bureau ad f 6.450. 

B. Uitvoering besluiten generale synode 1992 

81. Onderlinge diakonale bijstand 

Op verzoek van de synode is nagegaan of en in hoeverre het nodig en gewenst is regelingen te treffen voor 

onderlinge d1akonale b1Jstand. 

Hierover hebben deputaten_ overleg gevoerd met deputaten ADMA. De gezamenlijke conclusie is, dat gezien 

de hu1d1ge sociale voorzIenrngen het voorshands niet nodig is om een dergelijke regeling te ontwerpen. 

82. Uitkering diakonie Apeldoorn-Oost 

De synode heeft _deputaten opgedragen om de diakonie van Apeldoorn-Oost bij te staan in de zorg voor de 

weeskinderen H1bbel. Deputaten zijn met deze diakonie overeengekomen, dat 80% van de ter zake 
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gemaakte kosten voor rekening van het deputaatschap genomen zullen worden. 

83. Rooster van niet-herbenoembaarheid 
De synode heeft besloten (zie Acta 1992, art.159} aan alle deputaatschappen op te dragen om bij de gene

rale synode 1995 een rooster van niet-herbenoembaarheid in te dienen, waarbij de zittingsduur van deputa

ten beperkt blijft tot 9, 12 of 15 jaar. Dit rooster is samen met de voorstellen voor de benoeming van deputa

ten separaat aan het moderamen toegezonden. 
Deputaten zouden het zeer op prijs stellen, als uw synode bij de vaststelling van bedoeld rooster (en de 

benoeming van deputaten) de particuliere synoden dringend verzoekt om bij de benoeming van hun deputa

ten zich te conformeren aan de voor generaaldeputaten geldende regels ten aanzien van de leeftijdsgrens 

van 70 jaar en de maximale zittingsduur. Daarbij is het van groot belang, dat de particuliere synoden zich 

houden aan het door deputaten O.B.& A. voorgestelde rooster. 

84. Participatie in Adviescommissie ad art.13 K.O. 
Deputaten hebben hun voorzitter, br. H.J. van Maanen aangewezen als hun vertegenwoordiger in deze 

commissie. De adviescommissie zal rechtstreeks aan u verslag uitbrengen van haar werkzaamheden. 

C. Begroting van baten en lasten voor de Jaren 1996 tot en met 1998 

Op bijlage 3 van dit rapport is de begroting met toelichting over de jaren 1996 tot en met 1998 opgenomen. 

In de periode 1993-1995 is gestreefd naar een vermogensvermindering van f 440.000. Dit kon slechts ten 

dele gerealiseerd worden, omdat een deel van de in 1993 geraamde uitgaven in 1994 is verantwoord. 

Bijdragen over een bepaald jaar zijn namelijk pas verschuldigd na afloop van dat jaar en worden door depu

taten in het volgend jaar in de exploitatierekening verwerkt. Deputaten achten het raadzaam om voor de 

komende periode met een lager bedrag op het vermogen in te teren, nl. met f 100.000 per jaar. Dit gezien 

de stijging van de bijdragen in de predikantskosten. Deze bijdragen zijn sinds 1990 (1 e jaar van het depu

taatschap) ruim verdubbeld. Hiervoor zijn diverse oorzaken te noemen: 

a. Verhoging van de uitkeringspercentages. Hiermede was over 1993 een bedrag van bijna f 54.000 

gemoeid. 
b. De jaarlijkse verhoging van honoraria en emolumenten van de predikanten, waardoor de tekorten èn de 

bijdragen in die tekorten stijgen. 
c. De algemene kostenstijging. 
d. De terugloop van het ledental. 

Verder vragen deputaten zich af of de 0aarlijkse ?) verhoging van de eigen bijdragen per ziel wel gelijke 

tred houdt met de totale kostenstijging. 

D. Voorstel tot wijziging van de Instructie 

a. Wijziging artikel 4 sub d 
Op voorstel van deputaten wijzigde de Generale Synode 1992 het vergoedingspercentage. Met ingang van 

1993 zou aan kerken met minder dan 200 leden 30% en aan kerken met minder dan 150 leden 40% van de 

predikantskosten kunnen worden toegezegd. In de praktijk blijkt, dat de sprong van 40% naar 30% als te 

groot wordt ervaren met name door kerken, waarvan het ledental net beneden de 150 ligt. 

Deputaten stellen daarom voor dit artikel nogmaals aan te passen en een percentage tussen te voegen van 

35% voor kerken met minder dan 175 leden. Verdere verfijning van deze bijstandregeling achten deputaten 

in verband met de werkbaarheid daarvan niet wenselijk. Deputaten verzoeken u daarom genoemd artikel te 

wijzigen als volgt: 
"Aan kerken met minder dan 200 zielen kan bijstand worden toegezegd tot ten hoogste 30% van de predi

kantskosten, aan kerken met minder dan 175 zielen ten hoogste 35% en aan kerken met minder dan 150 

zielen ten hoogste 40% van de predikantskosten". 

b. Eventuele aanvulling van de instructie 
Bij de uitoefening van hun taak kunnen deputaten niet erg uit de voeten met het in de instructie vermelde 

begrip "neveninkomsten". 
Bedragen deze inkomsten meer dan 20% van het minimum-traktement (volgens richtlijnen van Deputaten 

Financiële Zaken), dan dient het meerdere bij de berekening van de bijdrage in mindering te worden 

gebracht op de predikantskosten. Voor de huidige deputaten is niet te achterhalen, wat destijds de reden is 

geweest om bedoelde clausule in de instructie op te nemen. Met name bij kerken, die een parttime-predikant 

in dienst hebben is deze regel niet toepasbaar. Bij de berekening van een steunbijdrage gaan deputaten uit 

van de netto predikantskosten, die ten laste van de kerk blijven en houden geen rekening met een eventuele 

aanvullende werkkring van de predikant. 
Deze problematiek roept bij deputaten wel de vraag op of bij gemeenten met een parttime predikant de zorg 

voor die predikant, bedoeld in artikel 11 K.O., wel voldoende is gewaarborgd. Want wat gebeurt er als de 

(neven)werkkring wegvalt of als de predikant voor die werkkring arbeidsongeschikt wordt. Komt hij dan ten 

volle voor rekening van de gemeente, waaraan hij is verbonden? Deze meestal kleine kerken zullen die 

kosten zeker niet kunnen dragen. 
Enkele voorbeelden van bedoelde gevallen zijn: 
- Een predikant heeft met een gemeente een overeenkomst gesloten voor 75% . De rest van de tijd is hij 

huisman. Zijn vrouw heeft een fulltime baan. 
- Een gemeente heeft een predikant in fulltime dienst. Voor een derdedeel van de diensttijd wordt hij tegen 

vergoeding "uitgeleend" aan een ziekenhuis of een bejaardenhuis. 

493 

~e~ut~en( vn/ragf edn _zich af_ of en in hoeverre het wenselijk is hiervoor een regeling te ontwerpen en de 

~ or e e o_ e 1nstruct1e van Deputaten O.B.& A.) op dit punt bij te stellen. 

~IJ de ~estudenng van dit onderwerp zullen zeker nog andere vragen naar voren komen. zo hebben deputa

en on angs nog een steunverzoek afgewezen van een kleine gemeente, die in plaats van een redikant 

pasto
I
rakahl mdedewerker (in dit geval een emerituspredikant) heeft aangetrokken. De instructie biedt 

9
==~ 

moge IJ eI voor een dergeliJke b1Jdrage. 

Teneinde ~n ~rze zaken enige duidelijkheid te verkrijgen stellen deputaten u voor een studie- en adviescom 

~issi~-t e
0 

~ven te rOE!pen bestaande uit leden van diverse deputaatschappen, zoals Financiële Zaken· 

mer-1 1 a6d· n_ erl1nge B11stand en Advies, en een deskundige kerkrecht om te onderzoeken of een nieuw~ 

rege 1ng n 19 Is, c.q. een bestaande regeling moet worden aangepast. 

3. Voorstellen 

Deputaten stellen u voor: 
1- dlndihen u kunt instemmen met het door hen gevoerde beleid en hun financieel beheer hen daarvoor te 

ec argeren. ' 

2. Te besluiten art.4 sub d van de instructie te vervangen door de in hoofdstuk D onder a voorgestelde 
regeling. 

3- Dethart:uliere synoden dring_end t_e verzoeken zich te houden aan het door u vastgestelde rooster van 

me • e enoembaarhe1d en zich b1J de benoeming van hun deputaten te conformeren aan de voor ene

~al-deputaten geldende regels inzake de leeftijdsgrens van 70 jaar en de maximale zittingsduur 9 

4. et rooster van met-herbenoembaarheid vast te stellen en deputaten te machtigen hiervan af ie wiJ'ken 

wanneer omstandigheden dit noodzakelijk maken. 

5. Een _commIssIe te benoemen als bedoeld in hoofdstuk D sub b. 
6. Opnieuw deputaten te benoemen. 

7. De verplichte bijdrage van de kerken vast te stellen op minimaal f 9,60 per lid. 

Uw vergadering de leiding van de Heilige Geest toebiddend 
namens deputaten, ' 

Bijlage 73.1. 

H.J.van Maanen, voorzitter 
J.C.de Jong, secretaris 

C.van Drieënhuizen, penningmeester 

OVERZICHT PRE0IKANTSKOSTEN en DRAAGKRACHTUITKERINGEN 

over de jaren 1991 , 1992 en 1993, uitgekeerd in resp. 1992, 1993 en 1994. 

Kerk van 

Alblasserdam 
Amsterdam-N 
Assen 
Beverwijk 
Broeksterwoude-A 
Genemuiden 
Gravenhage C 's
Gravenhage Zd 's
Haamstede 
Haarlem-C 
Harlingen 
Heerenveen 
Hertogenbosch 's
Hillegom 
Klundert 
Nieuwegein 
Nijmegen 
Oud-Vossemeer 
Rotterdam-Oost 
Sassenheim 
Schiedam 
Sneek 
Soest 
Spijkenisse 
Idem, nabetaling 1992 
Steenwijk 
Thesinge 
Tholen 

predikantskosten over: 
1991 1992 1993 

f f f 

9.970 
16.050 
16.200 

9.070 
2.320 

13.055 

11.910 

2.035 
2.740 
4.370 

9.450 
16.500 

16.600 
6.700 

14.065 
5.250 

3.970 
17.960 
19.430 

17.675 

14.470 
3.040 

16.610 
9.510 

18.580 
5.630 
6.400 
1.670 

14.920 
17.620 
5.215 

11.825 
18.090 
4.600 

24.046 

12.645 

17.960 
29.970 
15.990 
12.940 
19.405 

10.650 
11.840 
5.570 
8.590 

17.170 
17.010 
23.680 

8.730 
5.750 

19.610 
16.880 

29.920 
20.275 
2.500 

19.150 
15.680 

draagkrachtuitkeringen over: 
1991 1992 1993 

f f f 

4.125 

2.440 

1.880 3.630 

3.460 

5.330 

2.460 

2.560 

4.095 

3.640 

2.710 

4.440 

6.960 



Veenwouden 
Vlissingen 
Westzaan 
Wildervank-V'dam 
Winschoten 
Woerden 
Wormerveer 
Zuidland 
Zuidlaren 

13.030 
14.120 
16.090 

5.650 
6.050 

16.460 
11 .800 

239.485 

494 

15.950 

8.925 
5.640 

9.835 
17.540 
16.425 

9.500 

327.721 

8.300 
3.850 
3.420 

6.280 

17.240 1.540 

25.440 1.940 3.360 

25.000 3.250 3.030 

15.155 900 3.690 

426.685 19.025 30.715 22.970 

Totaal ======== ======= ======== ======== ======== 
========= 

Bljlage2. 
LOPENDE VERPLICHTINGEN KERKBOUW per 31 december 1994 

Kerk te: 

Almere 
Antwerpen 
Apeldoom-Z 
Biezelinge 
Dronten 
Ermelo 
Genemuiden 
Goes 
Gorinchem 
Gouda 
Haamstede 
Harderw ./Zeewolde 
Hasselt 
Helderden 
Hoofddorp 
Leeuwarden 
Nijkerk 
Oud-Vossemeer 
Purmerend 
Putten 
Sassenheim 
Spijkenisse 
Veenendaal(Bethel) 
Werkendam 
Woerden 
Zoetermeer 
Zuidlaren 

totaal 

toezegging oorspr()n- . reeds 
1 e jaar kehJke uitgekeerd 

maximale Vm 1994 
toezegging 

f f f 
9.000 49.500 49.500 

95.000 522.500 
46.000 253.000 81 .566 

25.000 137.500 14.960 

13.000 71 .500 
10.000 55.000 
18.000 99.000 61 .570 

24.000 132.000 
23.000 126.500 60.495 

9.900 54.450 19.510 

41.000 225.500 99.645 

25.000 137.500 112.500 

3.000 16.500 1.160 

6.000 33.000 
16.100 88.550 
70.000 385.000 218.575 

50.000 275.000 
10.000 55.000 
30.000 165.000 104.200 

24.000 132.000 
9.500 52.250 16.580 

28.000 154.000 71 .525 

28.000 154.000 29.400 

41.000 225.500 
20.500 112.750 60.190 

51 .000 280.500 176.540 

12.000 66.000 45.360 

4.059.000 1.223.276 

niet saldo 
uitgekeerd verplich-

Vm 1994 tingen 
p.31-12-94 

f f 

522.500 
5.834 165.600 

52.540 70.000 
24.700 46.800 

55.000 
32.030 5.400 
81 .600 50.400 
31 .505 34.500 
33.950 990 
39.755 86.100 

25.000 
4.540 10.800 

33.000 
88.550 

124.425 42.000 
275.000 

55.000 
60.800 

124.800 7.200 
9.070 26.600 

79.675 2.800 
124.600 

225.500 
40.260 12.300 
98.860 5.100 
13.440 7.200 

982.384 1.853.340 

======== 

Bljlage3 
BEGROTING VOOR DE JAREN 1996 TOT EN MET 1998 

Geraamd voor: 

1. Uitkeringen kerken: 
a. bijdragen kerkbouw 
b. bijdragen predikantskosten 
c. draagkrachtuitkeringen 
d. bijstand Apeldoom-O 
e. bijstand Zeewolde 

2. Overige uitkeringen: 
a. pensioenuitkeringen 
b. oudedagstoelage 
c. juridische bijstand classis 

Utrecht 

1996 1997 

f f 

300.000 300.000 

450.000 475.000 

25.000 27.500 

11 .000 11 .500 

45.000 40.000 

21.500 22.000 

17.000 17.500 

pm pm 

aantal 
rest. 
ter

mijnen 

0 
10 

8 
7 
8 

10 
2 
6 
5 
1 
6 
4 
8 

10 
10 

3 
10 
10 
0 
2 
7 
1 
0 

10 
3 
1 
3 

1998 
f 

300.000 
500.000 

30.000 
12.000 
35.000 

22.500 
18.000 

pm 
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3. Algemene kosten: 
a. vergaderingen + secretariaat 5.900 6.100 6.300 

b. Kerkelijk Adm.Bureau 12.900 13.250 14.050 

c. accountant 2.500 2.600 2.700 

d. diversen 500 500 500 

891 .300 915.950 941 .050 

4. Af: interest 103.000 96.000 89.000 

5. Benodigde inkomsten 788.300 819.950 852.050 

-------- ---------- ----------

TOELICHTING 
1a. Indien voor de komende jaren weer gemiddeld f 400.000 per jaar zal mogen worden toegezegd, kan ten 

hoogste worden uitgekeerd in het jaar 
1996 1997 1998 

f f f 

Reeds toegezegd 349.000 290.790 236.780 

Maximale toezeggingen in 1995 72.750 65.475 

idem in 1996 72.750 

Totaal 349.000 363.540 375.005 

---------- ----------

De uitkeringen in de jaren 1992 tot en met 1994 bedroegen resp. 38,0 , 58,8 en 64,3 % van de toege

zegde bedragen. 
Bij de geraamde bedragen is rekening gehouden met deze stijgende lijn èn met de verwachting, dat aan 

enkele kerken de volle toezegging uitgekeerd zal moeten worden. 

1b. Ook hier is rekening gehouden met een jaarlijkse stijging van de toe te kennen bedragen. Sedert 1990 

zijn de bijdragen in de predikantskosten meer dan verdubbeld. 

1c. Het voor draagkrachtuitkeringen benodigde bedrag is moeilijk in te schatten. Aangenomen wordt dat 

hiermede jaarlijks f 25.000 á f 30.000 gemoeid zal zijn . 

1d. Verwacht wordt, dat de uitkering aan de diakonie van Apeldoorn-Oost jaarlijks een kleine stijging zal 

ondergaan. 
1e. De raming van de uitkeringen aan Harderwijk/Zeewolde zijn conform de destijds door deputaten SKIJP 

gedane toezeggingen. 

2a. Deze uitkering betreft een van deputaten SKIJP overgenomen pensioenuitkering. Aangezien deze uitke

ring is gekoppeld aan de predikantstraktementen dient rekening gehouden te worden met een jaarlijkse 

verhoging. 
2b. Ingevolge een destijds door de generale synode genomen besluit wordt een uitkering verstrekt volgens 

de Regeling oudedagsvoorziening van afgezette predikanten. Deze uitkering is eveneens gekoppeld aan 

de predikantstraktementen. 

2c. Daar over 1993 en 1994 door de classis Utrecht geen kosten zijn gedeclareeerd, is deze post voors

hands pro memorie geraamd. 

3. Bij de algemene kosten is eveneens rekening gehouden met een lichte jaarlijkse stijging van de kosten. 

4. De geraamde interest heeft voornamelijk betrekking op de in obligaties belegde gelden. Door de onder 

hoofdstuk C voorgestelde intering zal de rente naar verwachting met ongeveer f 7.000 per jaar teruglo

pen. 
5. Het totaal benodigde bedrag is f 2.460.300. Indien akkoord wordt gegaan met eerder genoemde intering 

ad f 100.000 per jaar, zal de omslag f 9,60 per lid bedragen. Deputaten Financiële Zaken zullen u hier

omtrent nader adviseren. 

BIJLAGE 74 
art. 200 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN ONDERLINGE 

BIJSTAND EN ADVIES 

Dit rapport is in aanwezigheid van een afvaardiging van deputaten in de commissie besproken. 

Het volgende kan worden opgemerkt: 

1. Het voornemen van deputaten een brochure samen te stellen, waarin de taakstelling van deputaten 

wordt uiteengezet en waarin wordt vermeld , welke de huidige mogelijkheden en richtlijnen zijn voor het 

aanvragen van een steunbijdrage vindt de commissie een goede zaak. 

In deze brochure zal met nadruk worden aangegeven, dat geen steunvergende verplichtingen mogen 

worden aangegaan alvorens deputaten daartoe toestemming hebben verleend. 

2. Met deputaten Financiële Zaken is de commissie van mening, dat het eigen vermogen per 31 december 

van enig jaar te gunstig wordt voorgesteld aangezien bij de passiva in de post schulden op korte termijn 

niet het bedrag is opgenomen dat per 31 december over het dan afgelopen jaar aan de steunontvangen

de kerken is verschuldigd . Op 31 december 1994 betreft dit een bedrag van ca. f 600.000,- . 
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Deputaten hebben toegezegd met ingang van 1995 deze gedragsregel te gaan volgen. 

3. Terecht reserveren deputaten nog een bedrag van f 128.590,-,. zijnde de mogelijke schuld aan drs. 

Kruis, aangezien nog steeds niet bekend is wanneer deze zaak definitief zal worden _af9ev.:1kkeld. 0 

4. Hoewel er in de jaren 1992 Vm 1994 ten opzichte van de jaren 1989 Vm 1991 een st1Jg1ng 1s van 1,3 1/o tot 

98% dat van de verschuldigde minimumbijdrage is ontvangen bliJft het voor deputaten teleurstellend dat 

een aantal kerken geheel of gedeeltelijk niet aan de verplichting betreffende hun kas voldoet. . 

5. Het besluit van de generale synode van 1992 het deputaatschap Steunverlening aan Kerken in de 

IJsselmeerpolders (SKIJP) met ingang van 1 januari 1993 op te heffen en h_et vern1ogen en de n_og 

lopende verplichtingen onder te brengen bij het deputaatschap voor OnderlinQe B11stand en Advies 

(O.B.& A.) is uitgevoerd. Deputaten geven in hun rapport op blz. 9.09/5 het financieel verslag over 199_2 

van het opgeheven deputaatschap SKIJP. Het eigen vermogen per 31 december 1992 ad f 24.609,- is 

overgedragen aan deputaten O.B.& A. . . 
6. Betreffende het "Rooster van niet-herbenoembaarheid" dringen deputaten er op aan de particuliere 

synoden dringend te verzoeken bij de benoeming van hun de.putaten zich te C?nformeren aan de voor 

generaaldeputaten geldende regels ten aanzien van . de _ leeft11dsgrens yan 70 Jaar en de maximale zit

tingsduur. Daarbij is het van groot belang, dat de particuliere synoden zich houden aan het door deputa-

ten O.B.& A. voorgestelde rooster. . 
De commissie is van mening dat dit alle deputaatschappen, waann tevens ged_eputeerden be_noemd 

door de particuliere synoden zitting hebben, betreft en dat de particuliere synoden in hun benoemingsbe-

leid autonoom zijn. . . 
Naar de mening van de commissie dient het moderamen een voorstel 1n te dienen om . het rooster van 

niet-herbenoembaarheid vast te stellen aangezien het moderamen op de hoogte 1s van dit rooster. 

De voorstellen van deputaten onder 3. en 4. genoemd worden door de commissie niet overgenomen. 

7. Het voorstel tot wijziging van de instructie, namelijk een vergoedingspercentage tu_ssen te voegen van 

35% van de predikantskosten voor kerken met minder dan 175 leden met de daarb1J gegeven toelichting 

heeft de instemming van de commissie. . . . 
8. De in hoofdstuk D onder b genoemde problematiek van deputaten 1s u1tvoeng met hen doo_rgesproken. 

De commissie is van mening dat, gelet op het aantal gevallen (gering) en de _versche1de.nhe1d in de prc.

blemen het niet aan te bevelen is hiervoor een commissie te benoemen teneinde du1deliJkhe1_d te verkr11-

gen in deze zaken. Eventueel met behulp van deskundige U~ridische) bijstan~. waartoe de instructie 1n 

art. 2 deputaten ruimte geeft, acht de comm1ss1e deputaten 1n staat zelf, 1n zich voordoende gevallen, 

een beslissing te nemen. .. . . . . 
9. In verband met de stijging van met name de b11dragen m de predikantskosten heeft uw commissie depu-

taten gewezen op de mogelijkheid in elkaars nabijheid gelegen (kleine) gemeenten te adviseren een 

gecombineerd beroep uit te brengen. 
Deputaten deelden mee dat dit hun aandacht heeft. 

10. Uw commissie stelt voor: 
1 . het beleid en de werkzaamheden van deputaten met dank voor hun werk goed te keuren. 

2. Te besluiten artikel 4 sub d van de instructie te vervangen door: 
"Aan kerken met minder dan 200 zielen kan bijstand worden toegezegd tot ten hoogste _30% van de 

predikantskosten, aan kerken met minder dan 175 zielen ten hoogste 35% van de predikantskosten 

en aan kerken met minder dan 150 zielen ten hoogste 40% van de predikantskosten. Een en ander 

met inachtneming van hetgeen in art. 4 sub ais bepaald ten aanzien van neveninkomsten." 

3. Opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 75 
art.202 

J. Boer, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN PASTORAAT IN DE GEZONDHEIDSZORG 

1. Samenstel/lng 

Van het Deputaatschap 'Pastoraat in de Gezondheidszorg' maken deel uit : 

Ds. A. van der Veer, voorzitter Deputaatschap 
Ds. A. Dingemanse, 2e voorzitter en afgevaardigde naar Interkerkelijk dovenpastoraat 

Dhr. G. van Brenk, penningmeester . . .. . 
Mw. M. de Graaf-Floor, notuliste en afgevaardigde naar werkgroep Recreatie L1chameliJk Gehand1kapten 

Dhr. J. Roede, Afgevaardigde naar Commissie Integratie en Commissie B - ADMA 

Dhr. B.R. Steenbergen, Afgevaardigde naar Interkerkelijk dovenpastoraat . 

Dr. A. Tanis, afgevaardigde naar Samenwerkingsorgaan Kerk en Gezondheid 

Dhr. K. Visser, secretaris 
Ds. J.W. v.d. Gronden tot 14 Januari 1993 

Ten eerste willen wij Ds. J.W. van de Gronden gedenken, die al in het begin van_ deze periode kwam te over

lijden. In herinnering blijft de bijzondere inzet en uitvoering van het werk dat h1J de laatste Jaren mocht ver

richten onder de verstandelijk gehandicapten. 
Deputaten hebben 12 maal vergaderd. 
Binnen deze vergaderingen hebben we veel aandacht besteed aan het opzetten van een cursus 'Pastoraat 

bij erfelijke- en aangeboren afwijkingen' voor ambtsdragers en gemeenteleden die door gezms- en werkom-
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standigheden hiermee te maken hebben. De naamsaanduiding 'cursus' is later vervangen door 'toerustings

avonden'. 
U zie hiervoor verder onder 5. 
Binne.n het deputaatschap hebben wij ons ook bezig _gehouden met onderzoek naar de rechtspositie en 

re_gelingen met betrekking tot art. 6 K.O. predikanten. Uit de kerkorde en diverse acta's blijkt hierover niets te 

ZIJn . vastg_elegd._ Vanuit onze taak en contacten met art. 6 K.O. predikanten leek het ons zinnig hierover 

adviezen m te winnen. 
Inmiddels is gebleken dat vanuit deputa_ten Emeritikas een voorstel naar de Synode zal gaan, zodat voor 

ons Deputaatschap deze zaak voorlopig 1s afgehandeld. Wel zullen deputaten attent blijven. 

2. Taak van het deputaatschap 

Tot de taak van deputaten behoort: 
a. het informeren!. stimuleren e_n begeleiden van de kerken aangaande de ambtelijke dienst met betrekking 

tot de lichamelijk en geesteliJk gehandikapten; 
b. het zoeken van we_gen, waarlangs de interkerkelijke samenwerking op basis van Schrift en belijdenis in 

de u1tvoenng van dit werk kan worden gerealiseerd; 
c. h~t bevorderen van de a_anstelling van een geestelijk verzorger - door één of meer kerken - hetzij een 

d1e~aar des Woords hetz11 een broeder die naar art. 3 K.O. sub 7 tot dit werk bevoegd is verklaard; 

d. het instrueren van een kerk als bedoeld sub c· 
e. het leggen en onderhouden van contacten ~et organisaties binnen en buiten eigen kerkelijk leven die 

de belangen van de gehandikapten behartigen; ' 

f. het behartigen van de belangen van het ziekenhuispastoraat; 

g. het zoeken van wegen en mogelijkheden tot bezinning op de theologische en ethische vragen met 

betrekking tot genoemde werkgebieden. 

3. Relatie met de predikanten naar art. 6, werkzaam In de gezondheidszorg 

Vanuit het rapport van commissie 111 van de vorige generale synode is ons gevraagd meer aandacht te 

besteden aan het contact n1et en versl~ggev1ng van de_ art. 6 K.O. predikanten aan het deputaatschap. 

Met de verschillende predikanten die m de gezondheidszorg werkzaam zijn bestaan goede contacten. De 

desbetreffende kerkeraden van de gemeenten waaraan de predikanten verbonden zijn zijn aangeschreven 

om er voor zorg te dragen dat de verslaggeving aan het deputaatschap wordt gecontinu~erd. 

~r heeft 1n de afgelopen periode een aantal benoemingen c.q. wijzigingen plaats gevonden : 

Ds. J. Germs werd benoemd tot Hoofd Pastorale Dienst van de Stichting Philadelphia Voorzieningen te 

Vierhouten. 
• ~andidaat J. Huisman werd benoemd tot predikant voor de pastorale zorg in het Woon- en Zorgcentrum 

Maarsheerd' te Stadskanaal. 
• Ds: M. Vlietstra is als predikant betrokken bij het Gerei. Psychiatrisch Ziekenhuis 'De Fontein' in Bosch en 

Duin. 
• Ds: .. J. _de Jong heeft inmidde_ls zijn werkzaamheden aan het Prot. Chr. Streekziekenhuis te Bennekom 

bee1nd1gd vanwege pens1onenng. 
Met_ Ds. J.J. de Jonge, sinds ~980 werkzaam onder de doven, heeft het deputaatschap een aparte band. Hij 

1s hierdoor nauw betrokken b1J het werk van dit deputaatschap. Hij overweegt in 1996 gebruik te maken van 

de mogeliJkhe1d om ementaat aan te vragen. 
We willen onze dankbaarheid uitspreken voor het vele werk dat hij tot nu toe voor ons deputaatschap heeft 

gedaan. 
Van ds. T. Harder ontvin~en wij regeimatig verslag van zijn werkzaamheden evenals van ds. K. Boersma. 

Ds. J. ?e Jong heeft 1n z1Jn aandeel aan de toerustingsavonden 'Pastoraat bij erfelijke- en aangeboren afwij

kingen veel voor het Deputaatschap betekent, evenals ds. E.E. Slofstra, die eveneens een aantal lezingen 

voor deze avonden verzorgde. 
Van ds. J. Huisman ontvingen wij zijn eerste werkverslag, alsmede een studie rond het thema 'Oud zijn'. 

Naast meer aandacht voor de verslaggeving werd er 1n 1994 opnieuw een bijeenkomst georganiseerd met 

de predikanten art. 6 K.O. 1n Vierhouten. Ds. J. de Jong, ds. J. Germs, ds. E.E. Slofstra, ds. J. Huisman en 

ds. K. Boersma gaven gehoor aan deze uitnodiging. 
Het onderwerp van deze bijeenkomst : 'De Christelijke identiteit binnen de gezondheidszorg', gaf voldoende 

stof om met elkaar van gedachten te_ wisselen. De avond wordt als positief ervaren en voorziet duidelijk in 

een behoefte. We zullen tenminste éen keer per Jaar samen komen voor het uitwisselen van ervaringen als

mede de problemen waar men tegen aan loopt en het bespreken van de werkzaamheden. 

Deputaten zullen hieraan voldoende aandacht besteden en een eventueel beleidsplan hierop afstemmen. 

4. Pastoraat aan doven 

Gezamenlijk rapport van commissie en deputaten voor de geestelijke verzorging van doven over 1992 1993 

en 1994 ' 

Het betreft hier rapportage van: 
- de deputaten voor het Pastoraat in de Gezondheidszorg van de Christelijke Gereformeerde Kerken in 

Nederland,(CGK) over de periode 1992 - 1994 
- en de commissie voor de Geestelijke Verzorging van doven van de Raad voor de Herderlijke Zorg van de 

Nederlandse Hervormde Kerk (NHK) 
- en de deputaten voor de Geestelijke Verzorging van doven van de Gereformeerde Kerken in Nederland 
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(GKN) 
aan de generale synode van de Christelijke Gereformeerde Kerken in Nederland van Zierikzee, 1995 

Inleiding 
Zoals uit de aanhef blijkt, is dit rapport over de werkzaamheden gedurende de afgelopen drie jaar, een geza
menlijk rapport van de Christelijke Gereformeerde Deputaten, de Hervormde commissie, en de 
Gereformeerde deputaten. Deze gezamenlijkheid accentueert de samenwerking van de drie kerken op het 
gebied van de geestelijke verzorging van doven. Deze samenwerking is vastgelegd in de 'Overeenkomst 
van Samenwerking' van oktober 1971 , die door de betrokken synodes is goedgekeurd. 

Organisatie 
Het dovenpastoraat kent momenteel de volgende structuur: 
1. Beide deputaatschappen en de commissie vormen tezamen het beleidsbepalend en besluitvormend 

orgaan dat 4 á 5 maal per jaar vergadert. 
2. De Interkerkelijke Commissies (IC) , samengesteld uit de plaatselijke kerken en functionerend onder ver

antwoordelijkheid en toezicht van de plaatselijke kerkeraden, zijn belast met de bevordering van de pas
torale verzorging van doven; zij zijn behulpzaam bij het beleggen van dovendiensten en gecombineerde 
diensten van doven en horenden, bij het doen verzorgen van catechese, bijbelkringen, huis- en zieken
bezoek. Tevens geven zij voorlichting en hulp aan plaatselijke kerken en kerken in de regio. Op dit 
moment zijn 20 IC's in de drie rayons actief. In Eindhoven is in 1991 een ouderling bevestigd met specia
le opdracht voor de pastorale zorg aan doven. In de praktijk werkt hij regionaal. In Amsterdam wordt 
momenteel gewerkt aan de oprichting van een tweede IC in het gebied Noord-Holland. 

3. De Stuurgroep voor de geestelijke verzorging van doven, samengesteld uit de dovenpastores, vertegen
woordigers van de IC's, de Nederlandse Christelijke Bond van Doven, de voorgangers in dovendiensten 
en sinds kort aangevuld met het moderamen van commissie en deputaten, is het uitvoerend orgaan dat 
ongeveer 5 á 6 maal per jaar bijeenkomt. 

4. Er zijn drie dovenpredikanten, te weten: 
- ds. J.J. de Jonge te Zwolle, Christelijk Gereformeerd 
- ds. L.A. de Graaf te Kapelle , Nederlands Hervormd 
- ds. J.F.G. Kamphorst te Harderwijk, Gereformeerd. 

De drie dovenpredikanten wonen als functionaris de vergaderingen van het onder 1 genoemde orgaan bij. 
Zij maken tevens als lid deel uit van de Stuurgroep. 
Qua werkterreinen bestrijken zij gedrieën het gehele land. 

Deputaten 
Samenstelling deputaten CGK: 
Br. J. Bil heeft het deputaatschap verlaten. Hij is opgevolgd door ds. A. Dingemanse, zodat deputaten voor 
het Pastoraat in de Gezondheidszorg van de CGK in het Samenwerkingsverband vertegenwoordigd worden 
door: 
- ds A. Dingemanse (horend), 
- br. B.R. Steenbergen (horend, tevens lid Stuurgroep), 

Volgens de door de synode opgestelde regels is br. Steenbergen aftredend. 

Samenstelling van de Hervormde Commissie: 
- ds J.Y. Pijlman (horend, lid Stuurgroep), voorzitter/secretaris; 
- ds W.L. van der Geer (horend) , met ingang van 22.05.1994: 
- A.E. Hietbrink (doof) , 
- mevr. G.G. Nummerdor (doof), 
- ds. T. van 't Veld (horend) , 

Samenstelling deputaten GKN: 
- J.M. Bloemkolk (doof, lid Stuurgroep), 
- mevr. T. Hortensius (horend) , 
- mevr. A. van Niekerk-de Kramer (horend) , 
- mevr. drs S. Reeders (horend) , 

Het Moderamen van deputaten en commissie wordt gevormd door: 
- ds. W.L. van de Geer, voorzitter (hervormd) 
- dhr. B.R. Steenbergen, (christelijk gereformeerd) 
- mevr. T. Hortensius, (gereformeerd) 
In de verslagperiode werd door commissie en deputaten en door de stuurgroep benoemd tot toegevoegd 
secretaresse van beide vergaderingen: mw. drs. E.C. Littooij, Mevr. Littooy bedankte inmiddels voor het 
secretariaatschap van beide colleges. 
Mevr. Van Niekerk neemt waar. Tot notuliste werd benoemd: mevr. M. van Dijk-van Luik. 

Financiën 
In afgelopen jaar is door commissie en deputaten ruim aandacht geschonken aan de wijze van financiering 
van het Dovenpastoraat. Met name de positie van onze kerken is daarbij in het geding. 
Commissie NHK en deputaten GKN delen de mening van deputaten CGK dat onze kerken zowel qua mens
kracht als qua financiën een bijzondere bijdrage leveren aan het landelijke Dovenpastoraat. 
Commissie NHK en deputaten GKN hebben de wens van deputaten om te komen tot een meer evenredige 
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(inanciering dan ook volstrekt gerechtvaardigd genoemd en het Moderamen van commissie en deputaten is 
inmiddels besprekingen begonnen met synodale vertegenwoordigers van de NHK en de GKN om wegen te 
vinden tot verminderen van de financiële inspanningen onzerzijds. 
Het zal geen nader betoog behoeven dat onze wens zal moeten leiden tot een verhoging van de inspannin
gen van_ de beide_ andere kerkgenootschappen en dat het derhalve de nodige moeite zal kosten een meer 
evenredige verdeling te realiseren. 

Commissie en deputaten zijn er van overtuigd dat een eenzijdige vermindering van personele en financiële 
verplichtingen van welke partner dan ook op dit moment de nekslag zal betekenen voor het landefiike 
Dovenpastoraat. ' 

Dovenpastores 
Commissie en deputaten zijn blij dat ds. J.J. de Jonge, na aanpassing van de werkplek en andere voorzie
ningen, weer voor 100% aan het werk kon gaan. 
De _Synode wordt verzocht goede nota te nemen van het voornemen van ds. J.J. de Jonge in de komende 
penode ementaat aan te vragen. 

Deputaten en commissie verzoeken derhalve de synode toestemming te verlenen de beroepingsprocedure 
te mog_en_aanvangen om te komen tot een nieuwe dovenpredikant. 
Comm1ss1e en deputaten zijn dankbaar dat alle drie de dovenpastores hun werk met volledige inzet kunnen 
doen. Na<1st de gewone werkzaamheden zoals kerkdiensten , catechese, pastoraat, vorming en toerusting, 
hebben ZIJ ook nog andere noodzakehJke werkzaamheden kunnen verrichten. 
Er is een proef genomen in de provincie_ Gelderland met een 'drempelverlagende cursus voor ambtsdragers. 
Ds. _Kamphorst heeft deze proef begeleid. In deze cursus is informatie gegeven over doofheid, de geschie
denis, de taal en de cultuur va_n doven. Oo_k Is een aantal gebaren aangeleerd die de communicatie in het 
pastoraat kunnen vergemakkehJken. Commissie en deputaten hopen in de nabije toekomst deze cursus ook 
elders te kunnen aanbieden. Hierbij zullen vooral ambtsdragers van gemeenten met dove leden benaderd 
worden. 

Alle 3 de dovenpredikant_en hebben een goed informeel contact met de nieuwe dovenpredikant van de 
Gereformeerde Kerken vnigemaakt. 

Beleid 
Commissie en deputaten constateren dat de kerken wel weten dat het dovenpastoraat er is· zij moeten 
tevens constateren dat ondanks intensieve voorlichting er nog steeds kerken zijn die van ni~ts lijken te 
weten ... 

Maar in veel situaties_ blijkt ook dat de kerken nog niet weten wat het dovenpastoraat nu precies inhoudt: een 
h_ulp _naar dEl kerken 1n het pastoraat aan h:3a_r dove leden. De inzet van de IC's en de dovenpastores richt 
zich 1n _het b11zonder ook op dit punt. Gelukkig Is er hier en daar in de kerken verandering merkbaar. 
Comm1ss1e en deputaten werken Inm1ddels verder aan de uitwerking van het Beleidsplan over (de toekomst 
van) het dovenpastoraat. 

In het Beleidsplan wordt uiteraard ook ingegaan op andere aspecten en ontwikkelingen die samenhangen 
met het dovenwerk en dit werk beïnvloeden. 

Commissie en deptJtaten concluderen dat er nog een lange weg is te gaan voordat elke plaatselijke kerk 
haar verantwoord_ehJkhe1d ten aanzien van haar dove leden op zich genomen heeft. 
Het moge du1dehJk zIJn dat de drie dovenpastores in hun werk op het plaatselijke vlak dit beleid ter sprake 
brengen! 

Commissie en deputaten beraden zich inmiddels verder over ontwikkelingen om te komen tot een 'Werkplan 
Dovenpastoraat' en met name op de punten: 
· Wat is de taak van deputaten en commissie 
· Wat is de taak van de Stuurgroep 
- Wat is de taak van de IC 
· Wat is de taak van de dovenpredikant 
· Hoe is het contact tussen de dove en zijn plaatselijke gemeente 
• Hoe is het contact tussen IC en de kerken 
· Hoe is het contact tussen Stuurgroep en de kerken 
· Hoe is het contact tussen deputaten en commissie en de kerken. 

Naar aanlei~ing van_ bo~enstaande zijn commissie en deputaten daarom in de achterliggende jaren verder 
gegaan opnieuw, du1dehJk te maken naar de gemeenten en kerken wat het dovenpastoraat is: 
een hulp naar de kerken in het pastoraat aan haar dove leden. 
Op de Contactdag voor IC's in 1992 rapporteerden 3 IC's hoe hun samenwerking met de plaatselijke kerken 
was en Is. 
Op de Contactdag 1993 hebben commissie en deputaten verslag gedaan van hun beleidsvoornemens en is 
er gesproken over hoe verder te gaan op de ingeslagen weg. 
Het thema voor de Contactdag van 1994 was: "Oog voor elkaar''. 
Oog voor elkaar hebben betekent dat er contact is, maar het betekent veel meer: zorg voor elkaar hebben 
met elkaar meeleven en elkaar ondersteunen. ' 
Dit thema is door een drietal sprekers uitgewerkt. 

Beleid van de synodes 
Op de vergadering van de generale synode der CGK in 1992 is gesproken over de voortgaande financiering 
van onder andere de dovenpastor. De synode besloot dat deze financiering moet doorgaan. Tevens besloot 
deze synode tot naamsverandering van het Deputaatschap. Voorheen was de naam: 'deputaten voor de 
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geestelijke verzorging van gehandicapten en voor de behartiging van het ziekenhuispastoraat'. Dit is nu: 
'deputaten voor het Pastoraat in de Gezondheidszor~•· .. . 
Teneinde de grote financiële lasten waarvoor het ChnsteliJke Gereformeerde depu_taatschap staat iets te ver
lichten, hebben deputaten en commissie besloten de vergaderkosten voor rekening te laten komen van de 
Gereformeerde en Hervormde Kerk. . 
Tevens zal de synode, zo mogelijk reeds in de begroting van het deputaatschap Pastoraat in de 
Gezondheidszorg, een voorstel bereiken voor een andere verdeling van de f1nanc1ële lasten tussen de drie 
deelnemende kerken. Mocht een en ander niet meer in de begroting kunnen worden opgenomen dan z1Jn 
deputaten bereid ter synode een toelichting op de ontwikkelingen op dit punt te geven. 
deputaten en commissie hebben zich ook gebogen over de In het kader va_n het Sa,men-op-Weg-proces_ve_r
schenen Beleidsnota's van de NHK. Door middel van een gezamenlijk schnJven aan de Comm1ss1e 
Structuurvragen en via de geëigende kanalen hebben deputaten en commissie hun bezorgdheid uitgespro
ken 
a. over de plaats die het pastoraat in het algemeen in deze plannen krijgt toebedeeld en 
b. over de plaats van het dovenpastoraat in het bijzonder. 

Het plan 'Beleid en Bezuinigingen', van de Centrale Beleidsstaf van de NHK met betrekking tot he~ doven
pastoraat heeft een grote druk gelegd op de beschikbare tijd (mens-uren = GELD!!!) van comm1ss1e en 
deputaten, als ook van de dovenpastores en vrijwilligers in het dovenpastoraat. 
Immers hier stond niet alleen het voortbestaan van een hervormde dovenpastor op het spel. 
Op deze plaats is het goed nogmaals te onderstrepen dat uw beide_ deputa_ten ~et dankbaarheid mogen 
constateren dat commissie NHK en deputaten GKN de volstrekte geli1kwaard1ghe1d van de 3 partners 1n de 
samenwerking met kracht verdedigen in het SoW-proces. Eventuele stappen in dat proces die er toe zouden 
leiden dat de positie van onze kerken een devaluatie zou ondergaan, zullen door een veto van onze beide 
partners getroffen worden. . .. 
Commissie en deputaten zijn van mening dat met het aannemen van bezu1nig1ngsplannen het dovenpasto
raat zoals dat nu door de drie Kerken wordt verricht, op termijn de genadeslag zal worden toegebracht 
Het eigenlijke werk van commissie en deputaten en van de dovenpastores heeft door de onevenrEld1g grote 
aandacht die bovengenoemde zaken vroegen niet geheel tot zijn recht kunnen komen. NoodzakeliJk werk 1s 
blijven liggen. 
Dit betekende ook een psychische en emotionele druk op betrokkenen. . . . 
Commissie en deputaten zijn dankbaar dat de generale synode van de NHK zich In grote meerderheid keer
de tegen het voorstel om de post van de Hervormde dovenpastor op te_heffen. Heel het gElbeuren heeft ook 
positieve effecten gehad op het dovenpastoraat. Voor dat wonder zI1n wI1 dankbaar (Genesis 50:20). 

'De Gelderhorst' 
'De Gelderhorst' in Ede, uitgaande van de "Stichting Christelijke Tehuizen voor Doven" is het enige tehuis 
voor bejaarde doven in Nederland. Er kunnen 103 mensen wonen. .. 
Commissie en deputaten hebben overleg gevoerd met de plaatseliJke kerken en het bestuur van de 
Gelderhorst over het pastoraat aan (de) bewoners van het tehuis. .. .. . . . 
Het resultaat daarvan is dat de plaatselijke kerken nu veel meer betrokken zI1n b1J dit tehws binnen de 
gemeente. Dit mede doordat de wijkgemeente van de NHK, waaronder 'De Gelderhorst' ressorteert, haar 
predikant, ds. T. van 't Veld , aanvankelijk voor twee dagdelen In_ de week_ heeft vnJgemaakt voor het pasto
raat aan de bewoners van dit huis. Nadat deze van de VUT-regeling gebruik maakte, benoemde de Centrale 
Kerkeraad hem voor het pastoraat in dit tehuis. 

Overige werkzaamheden 
TV-diensten 
Twee maal per jaar wordt door het IKON een gecombineerde dienst voor doven en horendEm opgenomen 
en uitgezonden. Deze uitzendingen voorzien in een duidelijke b_ehoefte. In de eerste plaats b1J doven, prelin
guaal doven en laat- en plotsdoven. Daarnaast voorzien deze diensten ook In de behoeften van slechthoren-
den en mensen die aan huis gebonden zijn. .. . 
De contacten met de IKON zijn goed. Een deputatie van het dovenpastoraat en de b1J bovengenoemde dien
sten betrokkenen van de IKON hebben een intensief en goed overleg gehad over de samenwerking. 

Contacten met Instellingen . 
a. De dovenpastores hebben met het Managementteam van Effatha de afspraak gemaakt om 1 x per Jaar 

overleg te hebben. In dat overleg kan over en weer informatie ~orden ,uitge~isseld. . . 
Commissie en deputaten constateren met dankbaarheid dat Effatha fac11ite1ten beschikbaar wil stellen 
om samen te werken aan catechesemateriaal voor jongere kinderen en aan het ontwikkelen van geba
ren rond 'Kerk en Geloof'. 

b. Commissie en deputaten hebben in 1993 gesproken met 'Philadelphia'. over de pastorale zorg aan 
doven met een andere handicap. Doven met een andere handicap verblijven onder meer In gezinsver-
vangende tehuizen (GVT) in Den Haag, Leidschendam en Amsterdam. . , , 

c. De Commissie NHK heeft sinds enkele Jaren overleg met de vereniging Op weg met de ander (met 
name werkzaam binnen de Gereformeerde Bond). Over en weer wordt in dit jaarlijkse overleg informatie 
uitgewisseld. 

Kerkdiensten 
Op veel plaatsen worden dovendiensten gehouden. Dit zijn diensten waar vrij_wel alleen doven komen. In 
sommige gebieden zijn deze diensten eenmaal per maand, In andere gebieden iedere zondag. . . 
Voorgangers in deze diensten zijn predikanten en voorgangers. Deze laatsten hebben van comm1ss1e en 
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deputaten de bevoegdheid ontvangen om dovendiensten te leiden. Deze predikanten en voorgangers 
maken in de communicatie gebruik van het Nederlands met ondersteunende gebaren. 
Daarnaast zijn de IC's de plaatselijk_e kerkeraden behulpzaam bij het organiseren van gecombineerde kerk
diensten. ~ecomb1neerd betekent hier: een dienst voor doven en horenden. Deze diensten zijn ook belang
nik om dwdeliJk te maken dat doven echt bij de gemeente van Christus horen. Vaak gaat een van de drie 
dovenpred1kanten voor In deze diensten. Daarnaast gaan er plaatselijke predikanten voor, die zich hebben 
toegelegd op de communicatie met doven, of zich laten bijstaan door doventolken. 
Het beleid van commissie en deputaten is er op gericht om predikanten en a.s. predikanten voor deze arbeid 
te interesseren. 
In de afgelopen periode kwamen er enkele aanvragen binnen voor de status van voorganger. Na advies van 
de Stuurwoep be~l<;>ten commissie en deputaten om deze aanvragen te honoreren; één met een proeftijd 
van twEl9 Jaar en een met een aanstelling. Deputaten en Commissie mogen dankbaar constateren dat op 
deze wI1ze het werk onder dove broeders en zusters voortgang mag vinden. 
Het 'tolken in erediensten' neemt nog steeds toe . 
Eén en ander betekent niet dat, als een kerkdienst getolkt wordt, deze meteen goed te volgen is voor doven. 
Een dienst met een tolk vraagt meer aanpassing. IC's en de dovenpredikanten geven hierover voorlichting 
aan de plaatselijke kerkeraden en predikanten. 

Voorlichting en publikaties 
Voorlichting: 
Voor alle drie de _dovenpastores geldt dat zij voorlichting hebben gegeven aan diverse kerkelijke vergaderin
gen en groepen in de kerken: kerkeraden en predikanten, op de 'deputatendag van de CGK' voor classes 
vrouwengroepen, brede ministeries. ' ' 

Publikaties: 
In de serie: 'Handreiking voor het pastoraat' is ruim tien jaar geleden deel 16 verschenen: "De wereld van de 
stilte", pastorale handreiking voor het contact met dove gemeenteleden. 
De h.erziening van deze handreiking is thans gereed, later dan de bedoeling was. Door gebrek aan voldoen
de t1Jd, mede veroorzaakt door het plan 'Beleid en Bezuinigingen', is dit werk deels blijven liggen. 

Voorts is er recent een folder gemaakt ter verspreiding in de kerken met de bedoeling meer bekendheid te 
geven aan het werk van het Interkerkelijk Dovenpastoraat. Deze folder is aan alle kerken en predikanten 
toegezonden; meerdere exemplaren zijn bij het Kerkelijk Bureau te verkrijgen. 
Het verdient vermelding dat de kosten van deze folder geheel worden gedragen door de Gereformeerde 
Kerken en de Hervormde kerk. 
Van alle drie de predikanten geldt dat zij ook in de afgelopen periode door artikelen in diverse kerkelijke bla
den bekendheid hebben gegeven aan het dovenpastoraat. 

Tenslotte 
Commissie en deputaten hopen dat in de komende jaren de arbeid voor het dovenpastoraat ongehinderd 
voortgang kan vinden. 
Zij hebben daarbij Gods hulp en aller steun nodig. 

5. Toerusüngsavonden 

Deze zgn. 'toerustingsavonden' zijn tot stand gekomen in samenwerking met Dr. Jr. H. Jochemsen van het 
Prof. Dr. G.A. Lindeboom instituut. 
Op deze _toefl:Jstingsavo~den werd stilgestaan bij de ontwikkelingen van de medische techniek op het gebied 
van erfeliJkhe1d en erfeliJkhe1dsvoorlichtmg met de daaraan verbonden ethische aspecten. Hoe wordt er in 
een op produktie en prestatie gerichte samenleving, waarin gezondheid en gaafheid gelden als voorwaarden 
om_ 'gelukkig' te zijn , met gehandicapten om gegaan ? In deze maatschappij horen ziekte en het lijden niet 
thuis en worden gehandicapten bestempeld als onvolwaardig en niet-produktief. In het licht van Gods Woord 
wordt er stil gestaan bij ~eze vragen en ontwikkelingen om te komen tot praktische pastorale aanbevelingen. 
Om een zo groot mogelijke groep betrokkenen en belangstellenden te kunnen bereiken is er gekozen om 
deze toerustingsavonden 'Pastoraat bij erfelijke- en aangeboren afwijkingen' binnen de classes zelf te hou
den. 
Bij het a.antreden van het deputaatschap nieuwe samenstelling in 1993 hebben deputaten zich bezonnen op 
de relatie met de kerken en besloten - gezien de gennge belangstelling voor de landelijke dagen, alsmede 
de ontwikkelingen in de gezondheidszorg - om in deze periode classicaal toerustingsavonden te organise
ren, dit in tegenstelling tot de vorige periode, waarin één landelijke contactdag gehouden werd. 
De publiciteit voor deze avon?en yindt plaats in de WekkElr, alsmede de classicale bladen, en de plaatselijke 
kerkbladen. Om de kosten enigszins te kunnen beperken 1s van de plaatseliJke kerken een vrijwillige bijdrage 
gevraagd, daar bij het opstellen van de begroting voor de jaren 92/94 met deze avonden geen rekening was 
gehouden. 
Medewerkenden aan deze avonden zijn o.a.: 
Ds. J. de Jong, Dr. ir. H. Jochemsen, Ds. E.E. Slofstra, Ds. A. v.d. Veer en Ds. J. Germs. 
De Bijbelstudies, die aan het begin van elke avond werden gehouden, werden verzorgd door predikanten uit 
de classis, in welk ressort de avond gehouden werd. 
Over het algemeen werden deze avonden goed bezocht. De opkomst per avond was meestal zo tussen de 
40 en 50 deelnemers, waarin het vooral om jonge betrokkenen ging die met dit onderwerp vanuit hun werk 
te maken krijgen. 
Door de deelnemers en de predikanten die de Bijbelstudie en lezing verzorgden werden deze avonden als 
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opbouwend en ondersteunend ervaren. Het ligt in de bedoeling om voor de komende Synode 1995 alle clas
ses bezocht te hebben. 

6. Samenwerkingsverbanden 

a. samenwerkingsorgaan Kerk en Gezondheidszorg 
Afvaardiging naar de Commissie Kerk en Gezondheidszorg van het Samenwerkingsorgaan voor het 
Pastoraat van de Nederlandse Hervormde Kerk, de Gereformeerde Kerken in Nederland en de 
Evangelisch-lutherse Kerk in het Koninkrijk der Nederlanden. 

Bovengenoemde Commissie houdt zich bezig met zaken welke de kerken, de geestelijke verzorging en de 
gezondheidszorg betreffen. 
Zij behandelde de laatste 3 jaar onder andere de volgende onderwerpen. . 
1. Orgaandonatie, resulterend in een rapport dat via het moderamen naar gemeenten 1s v~_rzonden. 
2. Het samengaan van de diverse diensten van de Samen op Weg kerken met de financ1ele, personele en 

(infra)-structurele consequenties. Dit proces is in volle gang. 
3. Het Rapport "Keuzen op Leven en Dood. Pastorale en ethische vragen rond de behandeling van ernstig 

gehandicapte pasgeborenen." Uitgave Samenwerkingsor~aan voor het ~astoraat. . . 
4. De problemen rond de (bedreigde) plaats van de professionele Geestelijk Verzorger 1n de gezondheids

zorginstellingen. Met name de bezuinigings-drift, de niet-kerkelijk gebonden (goedkopere) HBO-opgelei
den en de druk vanuit het Humanistisch Verbond kwamen aan de orde. 

5. Erfelijke aandoeningen. Tevens bestaat hier ook (weer) een aparte werkgroep/com_mi_ssie binnen de 
S.o.W. kerken voor deze problematiek. Waarnemer namens de Chr.Geref.Kerken 1s h1enn de heer dr.ir. 
H. Jochemsen. 

6. Bezinning op de taak en functie van de Commissie, met name bij het bestaan en steeds weer ontstaan 
van zovele (sub)commissies, werkgroepen enz. 

7. Symposium "Ziek1e als struikelblok" samen met de medische afdeling van het Thijmgenootschap en de 
Prot. Chr. Artsenorganisatie. 

8. Er worden vanuit de Commissie diverse contacten onderhouden met (christelijke) zorginstellingen, over-
koepelende organisaties, vakbonden en politieke partijen. 

9. Er wordt gewerk1 aan een basisstuk over "medisch-ethische vragen binnen het pastoraar. 
1 o. Er is een werkgroep bezig met vragen rond de geestelijke verzorging aan de ambulante paUënt. 
11 . Er werd een bezinningsnota uitgegeven over de samenhang tussen chnsteliJk geloof en 

gezondheid(szorg) getiteld "Met lichaam en ziel". 
Deelname aan deze Commissie als waarnemer van de Chr. Gerei. Kerken is nuttig, daar veel van de aange
roerde zaken gemeen goed zijn en het wederzijds goed is van elkaar op de hoogte te zijn. Korte rapportage 
aan deputaten geschied iedere vergadering. 

b. Commissie Integratie en Commissie B - ADMA 
Namens ons deputaatschap heeft de heer J. Roode geparticipeerd in deze commissies. 
Daar wij als deputaatschap voor deze commissies geen verantwoordelijkheid dragen verwijzen wij naar het 
synodeverslag van deputaten ADMA. 
We ontvingen regelmatig afschrift van de verslaglegging der werkzaamheden. 

c. Commissie CIO - G (Contact inzake Overheidszaken - Gezondheidszorg) 
Namens ons deputaatschap heeft de heer N. van Aken geparticipeerd in deze Commissie. Deze zal opge
volgd worden door ds. J. de Jong. 
Ook hiervan ontvingen we regelmatig afschriften van de verslagen. 

7. Werkgroep Rekreatie Llchamelljk Gehandicapten 

a. Ontstaan 
De werkgroep is omstreeks 1977 ontstaan uit de behoefte om aan lichamelijk gehandicapten een 'aange
paste' vakantie te bieden. 

b. Doel 
Zoals hierboven is aangeduid probeert de werkgroep aan lichamelijk gehandicapten en oudere leden van 
onze kerken een 'aangepaste' vakantieweek aan te bieden. 

c. Werkwijze 
De werkgroep organiseert momenteel twee volledige vakantieweken per jaar en wel één vaarvakantie in het 
voorjaar op de geheel aangepaste salonboot de 'Prins Willem Alexander' en de tweede in het F.D. 
Roosevelthuis te Doom. 
Tijdens deze vakantieweken is permanent een predikant van onze kerken aanwezig; _evenals een _arts en de 
nodige verpleegkundigen en verpleeghulpen. Deze stafleden geven spontaan hun vnje lijd voor dit doel met 
grote liefde en inzet. . . . . . . .. .. 
Zowel bij de voorbereiding als 1n de weken 1s regelmatig contact met diverse d1akornen; waar mogelijk wor
den ook de plaatselijke gemeenten ingeschakeld. 
Naast ontspanning en gezelligheid zijn er veel mogelijkheden voor persoonlijke gesprekken, het bijwonen 
van de kerkdiensten en de avondsluitingen , alsmede de viering van het H.A. 
Daarnaast wordt door de werkgroep een aangepaste caravan verhuurd voor een betaalbaar bedrag; deze 
caravan wordt ieder jaar geplaatst op de camping 'Het Grote Bos' te Doorn. 
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In 1994 is de werkgroep begonnen met de organisatie van een 'midweek' vakantie in een aantal bungalow's. 
Dit is zodanig aangeslagen dat hiermee verder gegaan wordt. 
Ook in deze midweek gaan een aantal vrijwilligers mee voor de verzorging. 
Teneinde de deskundigheid van de stafleden en ook de beschikbare aantallen op peil te houden organiseert 
de werkgroep éénmaal per jaar een zogeheten 'stafledendag'. 
Deze dag wordt uitermate goed bezocht (ongeveer 80 personen). 
Op deze dag staat vorming van de stafleden centraal , maar ook het onderling contact heeft zijn plaats. 

d. Samenstelling van de werkgroep 
De bij de stafleden vereiste deskundigheid probeert de werkgroep ook in de samenstelling te weerspiegelen. 
Momenteel maken deel uit van de werkgroep: 

Br. J. Jaakke te Veenendaal - voorzitter 
Br. J. v.d. Vegt te Harderwijk, penningmeester 
Mw. A. Boshuis-Odijk te Houten, secretaresse 
Br. C.J.W. van Ginkel te Bilthoven, arts 
Mw. M. de Graaf-Floor te Woerden tweede secretaresse 
Mw. N. Breedveld-van Dijk te Papendrecht 
Mw. E. v.d. Veer-Helms te Zwolle. 
1 vacature 

e. Samenhang met het deputaatschap pastoraat in de gezondheidszorg 
Deze samenhang wordt verzekerd doordat één of twee leden van de werkgroep tevens deputaat zijn. 

8. Financien 

Ten aanzien van de financiën kunnen deputaten constateren dat nog meer is ingeteerd op het vermogen 
zodat de reserve verder is afgenomen. ' 
De oorzaken hiervan zijn : 
a. te laag begrote personeelskosten 
b. niet begrote kosten betreffende de toerustingsavonden. 
ad a. volgen deputaten steeds de uitgebrachte adviezen van deputaten financiële zaken. 
ad b. dit is een nieuwe ak1iviteit, die in de vorige begroting niet was opgenomen. Dit is in de plaats geko
men van één landelijke toerustingsdag. 
Een verhoging van de bijdrage van f. 0.50 is beslist noodzakelijk om niet verder op de reserve in te teren. 
(zie bijlage) 
Met de kerkeraden die tot nu toe niet hebben bijgedragen blijven we in gesprek. 

9. Conclusies 

Evenals in ons vorige rapport mogen we concluderen dat het werk van ons deputaatschap buitengewoon 
gezegend werd. 
Ook nu weer werden we bijgestaan door vele vrijwilligers uit het geheel van onze kerken. 
We zijn er van overtuigd dat een vermindering van de inspanning van C.G.K.zijde ten aanzien van het 
dovenwerk desastreus zal zijn voor het dovenpastoraat. 
Moesten wij op de vorige synode concluderen u te rapporteren dat de betrokkenheid van de kerkeraden en 
gemeenten ten opzichte van gehandicapten en zieken voor verbetering vatbaar was, tijdens de gehouden 
toerustingsavonden hebben wij mogen concluderen dat de betrokkenheid van de gemeenten is toegeno
men, terwijl de betrokkenheid van de kerkeraadsleden hierbij duidelijk achterbleef. 

10. Voorstel/en 

Deputaten stellen u voor: 
a. daar het dovenwerk onverkort moet worden voorgezet, t.z .t. een dovenpredikant te willen benoemen 

en/of naar uit te zien. 
b. de methode van de toerustingsavonden voortgang te doen vinden; 
c. zittende deputaten te willen herbenoemen, met uitzondering van ds. A.v.d. Veer en br. B. Steenbergen, 

die aftredend zijn en niet opnieuw herkiesbaar, alsmede in de vacature, ontstaan door het overlijden van 
ds. v.d. Gronden te willen voorzien. 

Bijlagen: 
1. a. Financiële verslagen over de jaren 1992, 1993 en 1994 

b. De begrotingen voor 1995, 1996, 1997 en 1998 

Bijlage 1a. 

BALANS PER 31 DECEMBER 
ACTIVA 
FINANCIELE VASTE ACTIVA 
Effecten 

VLOTTENDE ACTIVA 

1994 
f 

50.000 

1993 
f 

60.000 

1992 
f 

70.000 
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vorderingen en 
5.683 overlopende activa 

Liquide middelen 90.124 

95.807 

TOT AAL ACTIVA 145.807 
-------

PASSIVA 
VERMOGEN 
Eigen vermogen 89.856 

Fonds vakantieweken 
gehandicapten 52.080 

141.936 
========--

SCHULDEN 
Schulden op korte termijn 3.871 

TOTAAL PASSIVA 145.807 

======----
STAAT VAN BATEN EN LASTEN 1994 

f 
BATEN 
Opbrengst bijdragen kerken 99.451 

Intrest 8.689 

Giften 0 

108.140 

=====-----
LASTEN 
Werkgroep recreatie 

4.375 gehandicapten 
85.951 Personeelskosten 

Diverse kosten 33.581 

123.907 

NADELIG SALDO - 15.767 

Bijlage 1b. 

BEGROTING 

BATEN 1995 
f 

Collecten 99.000 

Rente 7 % 6.230 

8.75 % 4.375 

(nadelig) saldo 17.326 

126.931 

LASTEN 
Werkgroep RLG 4.375 

Personele lasten 87.556 

Reiskosten 16.000 

Algemene kosten 10.000 

Kerkel.Adm.Bur. 8.500 

Onvoorzien 500 

126.931 

9.556 
94.363 

103.919 

163.919 

105.623 

52.080 

157.703 

6.216 

163.919 
======----

1993 
f 

98.851 
9.933 

0 

108.784 

4 .375 
89.293 
25.652 

119.320 

- 10.536 

1996 1997 

f f 

136.500 136.500 
5.005 4.340 
4.375 4.375 
9.503 13.772 

155.383 131 .443 

4.375 4.375 
111.308 90.568 

19.000 17.000 
12.000 10.500 

8.200 8.500 
500 500 

155.383 131 .443 

11 .860 
93.178 

105.038 

175.038 

116.159 

52.080 

168.239 

6.799 

175.038 
=====-----

1992 
f 

88.390 
12.657 

58 

101 .105 

4.250 
84.824 
21 .280 

110.354 

- 9.249 

1998 
f 

136.500 
5.285 
4.375 

12.766 

133.394 

4.375 
92.119 
17.000 
10.500 

8.900 
500 

133.394 

Toelichting 
1995 
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Deze geactualiseerde begroting is gebaseerd op de activiteiten, zoals in het synodeverslag weergegeven, 
o.a. afronding van de toerustingsavonden. Personele- en reiskosten waren te laag begroot in de vorige 
begroting aan de gen. synode. Het vermogen zal naar verwachting 31 december dit jaar f. 72.000.- zijn. 

1996 
Er is een verhoging van f. 0.50 begroot om de begroting en de financiële reserve met elkaar in overeenstem
ming te brengen. 
Voor wat betreft de personele lasten is er rekening gehouden met het feit dat ds. de Jonge met emeritaat zal 
gaan met de daaruit voortvloeiende verplichtingen van 3 maanden salaris, volgens kerkorde art. 13.3 b en 
het op gepaste wijze afscheid nemen van onze predikant. 
In de begroting is geen rekening gehouden met een inwerkperiode van zijn opvolger. Dat een inwerkperiode 
noodzakelijk is voor deze gespecialiseerde opdracht wordt door deputaten bijzonder noodzakelijk geacht. 

1997en 1998 
De verhoging van f. 0.50 is ook voor deze jaren doorgevoerd om niet verder in te teren op de financiële 
reserve, die naar verwachting 31 december 1998 ongeveer gelijk zal zijn aan het saldo per 31 december 
1994. 
Willen we een goede financiële reserve , die in de richting gaat van een reserve ter grootte van de exploita
tiekosten van één jaar, zouden we de G.S. moeten voorstellen de bijdrage met f. 0.65 te verhogen, hetwelk 
een verhoging van bijna 50 % zou betekenen. 

BIJLAGE 76 
art. 202 

RAPPORT 4 VAN COMMISSIE III INZAKE DEPUTATEN PASTORAAT IN DE GEZONDHEIDSZORG 

1.Algemeen 

Met dankbaarheid heeft uw commissie kennis genomen van het uitvoerige rapport van het deputaatschap 
voor het pastoraat in de gezondheidszorg. Naar ons oordeel ontvangt de synode hier een goed inzicht in het 
werk dat deputaten in de afgelopen periode hebben verricht. Daarbij valt onmiddellijk op dat het pastoraat 
aan doven veel aandacht krijgt, terwijl ook andere deeltaken niet zijn vergeten. 

2. Rapportage 

Op enkele details van de rapportage wil uw commissie nader ingaan. In de eerste plaats willen wij onderstre
pen wat deputaten schrijven in dankbare herinnering aan ds. J.W. van de Gronden die in de achterliggende 
periode is overleden. Verder blijk1 dat de brs. B.R. Steenbergen en ds. A. van der Veer niet voor herbenoe
ming in het deputaatschap in aanmerking kunnen komen. Uw vergadering zal haar dankbaarheid willen uit
spreken voor het werk dat beide broeders gedurende vele jaren binnen dit deputaatschap hebben verricht. 
Bij de omschrijving van de taak van het deputaatschap blijkt een woord weggevallen te zijn. Op blz. 3 , r. 2 
moet na 'theologische' het woord 'medische' worden ingevoegd (vgl. bijlage 2, art. 2, sub g K.O.) . Tenslotte 
is uw commissie erkentelijk dat deputaten nadrukkelijk aandacht hebben geschonken aan de wensen die de 
commissie van de vorige generale synode in haar rapport heeft geuit. (vgl. blz. 3) . 

3. Opvolging ds. De Jonge 

Uit ons gesprek met een afvaardiging van deputaten bleek, dat verwacht mag worden dat ds. J .J . de Jonge 
gedurende de eerste helft van 1996 emeritaat zal aanvragen. Deputaten verzoeken de synode daarom 'toe
stemming te verlenen de beroepingsprocedure te mogen aanvangen om te komen tot en nieuwe dovenpre
dikant' (blz. 6). Wij willen daarbij de volgende opmerkingen maken: 
1. Deputaten hebben ons ervan overtuigd, dat het absoluut noodzakelijk is dat ds. De Jonge door een nieu

we dovenpredikant wordt opgevolgd. Wanneer dit niet zou gebeuren dreigt de gehele pastorale zorg 
onder de doven ineen te storten. 

2. Desgevraagd maakten deputaten duidelijk dat de procedure die gevolgd zal worden bij het beroepen van 
een nieuwe dovenpredikant nog ontwikkeld moet worden. Wèl gaven zij aan dat het een open procedure 
zal zijn , waarbij men een predikant zoekt die geschikt is voor het dovenwerk in de volle breedte. 
Daarnaast zal het vooral ook iemand moeten zijn die dit bijzondere werk als zijn roeping ziet. Wanneer 
deputaten zo iemand gevonden hebben, zal hij voor een bepaalde periode onder de doven gaan werken. 
Hierna wordt zijn werk in deze proeftijd geëvalueerd, waarbij ook de doven een inbreng hebben. Zij die
nen in te stemmen met de te benoemen predikant. De uiteindelijke beslissing berust bij het deputaat
schap. Wanneer deze gunstig uitvalt wordt de predikant beroepen naar art. 6 K.O. 

3. Daar het bijzondere karak1er van het werk een dergelijke procedure nodig maak1, achten deputaten een 
betaalde inwerkperiode voor de nieuwe dovenpredikant alleszins gerechtvaardigd (vlg. ook blz. 15). 

Dit alles is voor uw commissie aanleiding aan uw vergadering voor te stellen deputaten mandaat te verlenen 
om in de vacature die zal ontstaan door de emeritering van ds. J.J. de Jonge opnieuw een dovenpredikant te 
benoemen. Daarbij tekenen wij wel aan, dat wij het onjuist achten dat het rapport van deputaten geen 
welomschreven procedure bevat voor de benoeming van deze predikant. Voor wat hierboven onder 3. wordt 
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opgemerkt heeft uw commissie weliswaar begrip, maar kan daarover geen voorstel doen, daar dit punt com
missie VI regardeerd . 

4. De 'gezamenlijkheid' 

Deputaten kondigen hun rapportage over het pastoraat aan_ doven aan, als een gezamenlijk stuk van de 
Christelijke Gereformeerde deputaten, de Hervormde commissie en de Gereformeerde deputaten (blz. 4) . 
Uw commissie vroeg zich hierbij af, of dit niet de onmogelijke situatie met zich meebrengt, dat onze synode 
ook een oordeel moet uitspreken over het werk van een Hervormde comm1ss1e en een Gereformeerd depu
taatschap. In onze kring werd de suggestie geopperd, dat alleen ons deputaatschap aan onze synode rap
porteert, waaraan het gezamenlijke rapport eventueel als bijlage kan worden toegevoegd. In hun beantwoor
ding herinnerden deputaten ons eraan dat hun verslag aan de G.S. van 1992 deze opzet had (Acta 
GS 1992 bijlage 22). In de afgelopen periode zijn er echter een aantal ontwikkelingen geweest. Op de syno
de van d~ Nederlandse Hervormde kerk is de positie van hun dovenpastor ter discussie gesteld. Alleen door 
een gezamenlijk optreden van de deputaatschappen van de drie participerende kerken kon worden voorko
men dat deze post werd opgeheven (zie ook blz. 8). Daarom 1s - terwille_ van de voortgang van het werk -
besloten dat de drie participerende deputaatschappen voortaan gezamenliJk naar buiten treden en ook geza
menlijk rapporteren . Eén en ander betekent ook dat zij gezamenlijk verantwoordelijk zijn voor het gehele 
werk. Allen die bij het werk betrokken zijn kunnen aangesproke_n we>rden op Schnft en confessie . . 
Hoewel uw commissie begrip heeft voor deze argumenten, bliJft ZIJ toch moeite houden met het feit dat de 
rapportage op deze wijze plaatsvindt. 

5. De viering van het Heillg Avondmaal 

Uw commissie heeft met deputaten ook gesproken over de praktijk van de viering van ~et_ Heilig Avondmaal. 
In sommige dovendiensten blijken ook kinderen deel te nemen aan de avondmaalsv1en_ng. Ds. De Jonge 
kan en wil hier niet aan meewerken en het deputaatschap staat daarachter. Wanneer h1J voorgaat in dien
sten waar het avondmaal bediend wordt, wordt gezocht naar een vervangende oplossing. Dat wil zeggen 
dat tijdens die dienst geen kinderen aan het avondmaal worden toegelaten, of dat _men een predikant van 
een andere kerk vraagt om voor te gaan. Beide deputaatschappen en de comm1ss1e proberen naar de 
doven toe uit te leggen welke verschillen hier liggen. 

6. Status voorgangers 

Wij hebben deputaten om nadere informatie gevraagd over de status van voorganger (blz. 9). Het komt spo
radisch voor dat iemand, die bekwaamheden heeft 1n de communicatie met doven, voorganger wenst te 
worden in dovendiensten. Hierbij kunnen wij bijvoorbeeld denken aan leraren aan 'Effatha', of mensen met 
een theologische opleiding, die door familierelatie veel contact hebben met doven. Er is een welomschreven 
procedure voor een dergelijke benoeming, waarvan uw commissie zich op de hoogte heeft gesteld. 

7. Toerustingsavonden 

Deputaten rapporteren positief over de classicale toerustingsavonden, die in de plaats gekomen zijn van de 
'landelijke dagen' (blz. 10). Zij doen hierover ook een voorstel, nl. om 'de methode van de toerust1ngsavon
den voortgang te doen vinden' (voorstel b). Naar het oordeel van uw comm1ss1e 1s een dergeliJk voorstel 
overbodig, daar het organiseren van deze avonden binnen de instructie van deputaten valt. 

8. Financiën 

Op blz. 7 wordt gesproken over een voorstel voor een andere verdeling van de_ financiële lasten tussen _de 
drie deelnemende kerken. Dit voorstel is nog niet uitgewerkt. Deputaten willen hierover graat een toelichting 
geven aan uw vergadering. 

Bij lezing van het rapport is ons gebleken dat de berekeningen op blz. 15 niet geheel juist zijn . Deputaten 
bieden u een herschreven versie van deze bladzijde aan. 

9. Voorstellen 

De commissie stelt u voor: 
1 . deputaten te danken voor het werk dat zij in de afgelopen periode hebben verricht en hun werkzaamhe-

den goed te keuren; . . . 
2. deputaten mandaat te verlenen om in de vacature die zal ontstaan door de ementenng van ds. J.J. de 

Jonge opnieuw een dovenpredikant te benoemen; 
3. opnieuw deputaten te benoemen. 

A. Baars, rapporteur 

BIJLAGE 77 
art. 204, 208 
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RAPPORT 9 VAN COMMISSIE 1- OPLEIDING EN AMBT-INZAKE WIJZIGINGSVOORSTEL BR J 
BOER CORRESPONDEREND MET RAPPORT COMMISSIE VOOR DE UITVOERINGSREGELING. 

STUDIEFONDS 

Uw commissie heeft kennis genomen van het wijzigingsvoorstel van br. J. Boer. 

3. 1. Deputaten kunne_~ een of meer bijdragen toekennen tot een hoogte die gelijk is aan de in 1994 in de 
WSF Qeldende i?tJdr~gen voor 18 -. 27 j_arigen, verhoogd met 20% met de mogelijkheid, dat dit bedrag op basis van de 1nd1v1duele gez1nss1tuat1e aangepast kan worden in positieve zin 3.2. idem commissievoorstel · 

3.3. Voor de eigen vermogenspositie zal een bedrag vastgesteld worden. De opbrengst van het meerdere 
vermogen wordt 1_n m1ndenng gebracht op het in 3.1 . bedoelde uitkeringsbedrag. 

3.4. Dit bedrag wordt ieder Jaar getoetst en eventueel bijgesteld aan de actuele omstandigheden. 

Uw commissie heeft dit wijzigingsvoorstel ter advisering voorgelegd aan br. I.L. Stolk voorzitter van deputa-ten-F1nanc1eel voor de TUA. ' 
Br. Stolk heeft met br. Boer overleg gehad over zijn voorstel. 
Br. Boer wil naar aanleiding van dit gesprek een toevoeging opnemen onder 3. 1. "of in negatieve zin" zodat studenten, die rnet zoveel nodig hebben ook minder krijgen. Hij handhaaft zijn voorstellen. ' 

Deputaten-Financieel geven het advies wijzigingsvoorstel 3.1. van br. Boer niet over te nemen. 

De uitkeringen werden tot nu toe gedaan op basis van WSF 1992, maximaal f 1.882,80 per maand. Voor 
een ~ehuwde student; dit bedrag ble_ek voor enkele studenten marginaal d.w.z. ca. 20% tekort te zijn . 
Na u1tvoeng overleg met het curatonum 1s besloten de WSF 1994 als uitgangspunt te nemen. De maximum uitkering hiervan bedraagt f 2.025,33 per maand. 

Ook binnen het curatorium werd geopperd de WSF met 20% te verhogen. Uiteindelijk is hiertoe niet besloten om de volgende redenen: 
1. het 20% te~ort is een i_ndividueel gegeven waaraan geen algemene regeling gekoppeld kan worden; 
2. een dergeliJke verhoging schept een ongelijkheid met gehuwde studenten die wel recht hebben op de WSF; 

3. onze regeling is nu geënt op de WSF-systematiek, waarbij de uitkering is opgebouwd uit een aantal 
vaste componenten en waarbij rekening wordt gehouden met een vastgesteld bedrag aan bijverdiensten; 
door de uitke.nng te verhogen moet een oplossing worden gevonden voor de opbouw van die uitkering en voor de b1)Verd1ensten-norm; 

4. de fiscale behandeling van de uitkering loopt nagenoeg parallel met de WSF en zou door een verhoging nadelig kunnen gaan werken; 
5. een verhogin~ heeft in het algemeen ee.n precedent-werking, omdat iedere student, die meent dat hij ook na de verhoging nog tekort komt, zal bliJven aandnngen op nog meer verhoging. 

Uw _commissie stelt vast, dat voorstel 3.1 . van br. Boer inhoudt, dat de hoogte van de uitkering moet zijn het basisbedrag WSF 1994 plus 20%. 
Uw commissie conformeert zich aan het advies van deputaten-Financieel en adviseert u dit voorstel 3. 1. niet over te nemen. 

~w commissie is wel van mening, dat een verhoging van de uitkering op basis van WSF 1994 tot de moge
liJkheden moet b!ijven behoren indien objectief zou kunnen worden vastgesteld, dat een student in zijn situatie beslist te we1rng heeft om zonder grote zorgen te kunnen leven en studeren. 

Uw commissie stelt u voor deputaten voor het Studiefonds het mandaat te verlenen om in heel schrijnende 
gevalle_n, zulks ter beoordeling van deputaten en het curatorium in positieve zin af te wijken van het maximum uitkeringsbedrag. 
Uw commissie staat positief tegenover de voorstellen 3.3. en 3.4. 
Deputaten voor het Studiefonds moeten de opdracht krijgen om vast te stellen het bedrag aan vermogen en de w11ze waarop de opbrengst van het meerdere vermogen wordt bepaald. 
Uw comm1ss1e stelt u voor punt 3 van het "voorstel tot wijziging van de voorlopige uitvoeringsregeling studiefonds" als volgt te formuleren: 

3. 1. Deputaten kunnen een of meer bijdragen toekennen tot een hoogte die maximaal gelijk is aan de in 1994 1n de WSF geldende bijdragen voor 18 - 27 jarigen. 
3.2. idem voorstel Commissie 1: 

leder jaar wordt de bijdrage getoet~! en indien nodig aangepast aan de actuele omstandigheden. Daartoe moet de student elk Jaar opnieuw een aanvraag indienen. 3.3. voorstel br. Boer: 

Voor de eigen verm~gen~positie zal een bedrag vastgesteld worden. De opbrengst van het meerdere vermogen wordt 1n m1ndenng gebracht op het in 3.1 bedoelde uitkeringsbedrag. 3.4. voorstel br. Boer: 
Dit bedrag wordt ieder jaar getoetst en eventueel bijgesteld aan de actuele omstandigheden. 
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Uw commissie stelt u tevens voor de opdracht van deputaten uit te breiden met: 

d(3) vast te stellen de hoogte van het bedrag aan vermogen en de wijze waarop de opbrengst van het 

meerdere vermogen wordt bepaald; 

een nieuw e toe te voegen: 
e. Deputaten voor het Studiefonds mandaat te verlenen uit te gaan boven het maximum uitkeringsbedrag, 

indien objectief kan worden vastgesteld, dat de financiële situatie van een student schrijnend is te noe

men. In beginsel zal een verhoging van 20% mogelijk zijn . 

oud e wordt nieuw f: 
f. het Reglement voor het Studiefonds van de Theologische Universiteit als volgt te wijzigen: 

art 2. Het beheer van dit Studiefonds wordt opgedragen aan deputaten Studiefonds, welke door de gene

rale synode tot dit beheer worden gemachtigd en geïnstrueerd en aan haar van al hun handelingen ver-

antwoording schuldig zijn . 

BIJLAGE 78 
art. 210, 214 

H. van de Heuvel, rapporteur 

RAPPORT 5 VAN COMMISSIE III BETREFFENDE INSTRUCTIE VAN DE P.S. VAN HET NOORDEN 

INZAKE HET KERKLIED 

1. Algemeen 

Uw commissie constateert dat in deze instructie niet voldoende rekening gehouden is met art. 46 K.O. Daar 

wordt bepaald, dat men alvorens een instructie in te dienen, eerst de besluiten van de voorgaande synoden 

over de voorgestelde punten dient te lezen. De reden daarvoor is, dat hetgeen afgehandeld is niet opnieuw 

zou worden voorgesteld. Wij hopen aan te tonen dat de G.S. van 1983 en vooral de G.S. van 1986 reeds 

aan alle argumenten die in deze instructie aan de orde komen aandacht heeft geschonken. Nu noemt art. 46 

K.O. ook de mogelijkheid dat men per instructie kan terugkomen op een genomen besluit, omdat "men oor

deelt dat het moet worden veranderd". In dat geval zal men echter gegronde redenen moeten aanvoeren om 

het besluit ongedaan te maken of te herzien. Wij willen in het vervolg ook nagaan of in de instructie dergelij

ke gronden naar voren gebracht worden. 

2. Kanttekeningen 

In de eerste constatering wordt verwezen naar de uitspraak van de G.S. van 1980 dat de Schrift "het zingen 

van liederen, die niet rechtstreeks berijmde Schriftgedeelten zijn" niet verbiedt (Acta GS 1980, art. 144). 

Deze woorden dienen echter wèl gelezen te worden tegen de achtergrond van het uitvoerige deputatenrap

port, waarin onder meer het volgende wordt geconcludeerd: "Er zijn in het Nieuwe Testament geen concrete 

geboden of verboden te vinden inzake het lied in de eredienst" (Acta GS 1980, bijlage 31, blz. 197). 

Bovendien wordt de zojuist aangehaalde uitspraak gevolgd door de woorden: "dat in het licht van de uitspra

ken van de kerk naar eis van de Schrift zeer grote voorzichtigheid betracht dient te worden•. Met name deze 

laatste uitspraak was voor de G.S. van 1983 aanleiding om "het nemen van een definitieve beslissing in 

belangrijke mate afhankelijk te stellen van de eenheid der kerken· (Acta GS 1983, art. 120). In haar nadruk 

leggen op de eenheid van de kerken wilde deze synode dan ook niets anders dan gehoorzaam zijn aan de 

Schrift. 
In de derde constatering suggereert de instructie dat het een zaak van gehoorzaamheid aan de Schrift is 

toestemming te verlenen liederen te zingen die niet rechtstreeks berijmde Schriftgedeelten zijn , aangezien 

de Schrift dat niet verbiedt. In dit verband wijzen wij op het 'van oordeel' van de G.S. van 1983 dat "het 'niet 

verbieden' niet per consequentie inhoudt dat het naar de Schrift is om het wel te doen• (Acta GS 1983, art. 

120). 
In de overweging wordt erop gewezen dat "de eenheid van de kerken door het besluit van de G.S. 1983 

onvoldoende wordt gediend, omdat verschillende kerken daardoor in gewetensnood zijn geraakt". Wij stem

men toe dat hier grote moeiten liggen die rechtstreeks samenhangen met de verscheidenheid in onze ker

ken. Wij beseffen ook terdege dat deze problemen niet opgelost zijn , wanneer de instructie wordt afgewe-

zen. 
Anderzijds wil uw commissie erop wijzen dat deze argumentatie ook op de G.S. van 1986 uitvoerig aan de 

orde geweest is bij de behandeling van de bezwaarschriften tegen het besluit van de G.S. van 1983 (Acta 

GS 1986, art. 95 en 124). Terwijl op deze synode de gewetensnood waarin sommige kerken gekomen 

waren zwaar bleek te wegen, hield de commissie staande dat de synode van 1983 niet anders kon hande

len. Bovendien hadden de bezwaarden niet aangetoond dat het synodebesluit van 1983 tegen Schrift en 

confessie inging (vgl. ook het rapport van de commissie: Acta GS 1986, bijlage 34). 

Onder 'van oordeel' wordt in de instructie gesteld, dat de beslissing van de G.S. van 1983 "mogelijk de een

vormigheid , maar niet de eenheid van de kerken dient". Ook dit bezwaar diende op de G.S. van 1986. In dit 

verband wijzen wij op een belangrijke passage uit het commissierapport (Acta GS 1986, bijlage 34, onder 

'Commentaar bij deze argumenten' , ad a.). Hier wordt nadrukkelijk gesteld, dat het begrip 'eenheid' in de 

Schrift duidt op de eenheid in Christus en de eenheid des Geestes en niet zozeer op uniformiteit. 

Tegelijkertijd wordt echter gezegd dat deze eenheid in Christus ook "tot uitdrukking komt in kerkelijk-institu

taire eenheid". Bovendien vermaant de Schrift de gemeente om "uit één mond eenstemmig tot de lofver-
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heffing te komen" (t.a.p., blz. 217, 216). 
Wanneer in de instructie tenslotte een wijziging va rt 69 K o ·· 
dat de G S van 1980 (Acta GS 

1980 
na · · · wordt voorgesteld , w11st uw commissie erop 

bij het be·p~alde in dit artikel. ' art. 144) en 1983 (Acta GS 1983, art. 120) besloten hebben te blijve~ 

3. Voorstel 

De Generale Synode 
kennis genomen hebbend 
van de instructie van de particuliere synode v h t N d 
Nederland van 30 maart 1995· an e oor en van de Christelijke Gereformeerde Kerken in 

overwegende 
dat in deze instructie geen nieuwe argumenten d 
aanzien van het besluit van de G.S. van 1983 i~~~8

8~8~atg~v?ek
rd
1
. vdedr~eleken met de revisievoo,rstellen ten 

deld; er e 1J 18 ie op de G.S. van 1986 z1Jn afgehan-

van oordeel 
dat derhalve geen gegronde redenen bestaan om genoemd besluit van de G.S. van 1983 te herzien-

besluit 
' 

deze instructie niet te aanvaarden. 

BIJLAGE 79 
art. 215, 231 

A. Baars, rapporteur 

BIJLAGE BIJ INSTRUCTIE VAN DE PARTICULIERE SYNODE VAN HET WESTEN 

De classis 's-Gravenhage diende een instructie in met d 
een commissie in te stellen met de opdracht de vragene r~~ada~ om aan de ~enerale synode te verzoeken 

instructie was ~an een korte toelichting voorzien. e vrouw in et ambt te bestuderen. Deze 

Na de bespreking op de particuliere synode besloot dez d · · · 
voorzien van een aantal inleidende overwe in en e verga enng de instructie over te nemen, maar te 

de~e nu eerst, waarna de instructie zoals z~ d~r d~;i~~~~e~es s~~~:r toe~chting van waarde vond, vol~t 

cuhere synode van het Westen verzoekt de generale synode van 1995 oe wder aangt enomen, volgt. De part1-
m eze ins ruct1e te aanvaarden. 

Korte toelichting waarom de classis 's-Gravenhage tot de instructie kwam 

De vragen rond de vrouw in het ambt dringen zich t d t rk · 
Van buiten af in de ontmoetin met kerke s ee s s e er aan ons op, van buitenaf en van binnen uit. 

samenspreken; van binnen uit ~oor uiteenlo~e~~:r:i:nedi~~:::~~~ f~~~~lt s~meteten en landelijk 

ken met betrekking tot dit onderwerp worden ingenomen Om over individuele ve an en innen onze ker-
spreken. · meningen nog maar met te 

Een officieel standpunt over deze zaak in de vorm van ee ·1 k 

kerken bestaat niet. In de uiteenlopende visies die onder~~~ ~i~:~ :~~d1~:!~~!te vergadering van onze 

ken uit het verleden, waarbij te denken is aan: ' ruggegrepen op u1tspra-

a. de rede van prof. J. Hovius, tijdens de rectoraatsoverdracht in 1950· 

b. de rede van prof.dr. W. van 't Spijker tijdens de ambtsdragersconfe(entie in 1982· 

c. de rectorale rede van prof.dr. J.P. Versteeg uit 1983· ' 

d. uitspraken van de g_enerale synoden van 1968, 1971, 1986, 1989 en 1992· 

e. diverse pubhcat1es 1n onze kerken als daar zijn 'De Geest schr"ft '. .. , 
(e.a.) en 'De geloofwaardigheid va~ de Bijbel' van dr. B Loonst/l. wegen in de t1Jd van dr. J.P. Versteeg 

6 de brochu!e 'Vrouwen in de dienst' van een studiegroep van Ch~•Ger. theologen te Utrecht 

e vergadenng van de classis 's-Gravenhage die in haar ov · · 
ander standpunt heeft dan vanuit de confessie 'en de traditie o erweg1ngen rond deze zaak voor thans geen 

~:~~nd~~~:°v!~~i:nb~e~~~:~~ev~~s~~a~~i~~~t~~~:j~2:J~~ri~l~~l!~gz~1~e

1

lijk

1

t:~~:;i:ii\~:it~;:~ 

BIJLAGE 80 
art. 215, 231 

RAPPORT 8 VAN COMMISSIE I INZAKE DE INSTRUCTIE VAN DE PARTICULIERE SYNODE VAN HET 

WESTEN 

Uw commissie heeft kennis genomen van de instructie va d p s h 
van de notulen van de P.S. van het Westen betreffende dezne i:stn:iciiian et Westen, van de toelichting en 

~~dc~~:;~i: i~e~~~~':;,g;1 de P .S. van het Westen zich niet inhoudelijk heeft uitgesproken over "de vragen 
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Uw commissie adviseert u de instructie wel in behandeling te nemen 
1 . omdat de vragen rond de vrouw in het ambt zich steeds sterker aan onze kerken opdringen zowel van 

buiten af in de ontmoeting met kerken, waarmee onze kerken samensprekingen houden of in correspon

dentie staan, als van binnenuit door uiteenlopende standpunten binnen onze kerken; 

2. omdat onze kerken gediend zijn met een studie, waarin de Schriftuurlijke onderbouwing wordt gegeven 

van het tot nu toe onder ons geldende standpunt; 
3. omdat maatschappelijke ontwikkelingen ons dringen tot bijbelse bezinning. 

Uw commissie is van oordeel , dat overweging 2 van de instructie van de P.S. van het Westen de indruk 

wekt, dat onze kerken zich tot nu toe (nog) niet met de vragen rond de vrouw in het ambt hebben bezig 

gehouden. 

Uw commissie wijst u op de uitspraak van de generale synode van 1986 in art.185 "het schriftuurlijk stand

punt, zoals dat tot dusver functioneerde in de kerken die de gereformeerde belijdenis handhaven• en voorts 

naar uitspraken van voorgaande synoden. 

Uw commissie stelt u voor 
de generale synode 
overwegende 
1 . dat de vragen rond de vrouw in het ambt een zaak is, die het geheel van onze kerken aangaat; 

2. dat het kerkelijk standpunt, dat in onze kerken steeds als het schriftuurlijke heeft gegolden niet met een 

schriftuurlijke onderbouwing is vastgelegd in een besluit van de generale synode; 

3. dat de vraag inzake de vrouw in het ambt binnen onze kerken en in onze samensprekingen en in onze 

correspondentie met andere kerken van gereformeerde belijdenis steeds weer aan de orde komt; 

4. dat er een verschil in beoordeling is gebleken in onze kerken t.a.v. de vraag of er binnen het raam van 

de gereformeerde Schriftbeschouwing gepleit kan worden voor de toelating van de vrouw in het ambt; 

besluit 
een commissie te benoemen met de opdracht de vragen rond de vrouw in het ambt te bestuderen en hier-

over te rapporteren aan de generale synode-1998 ten einde de generale synode in de gelegenheid te stellen 

over deze zaak een Schriftuurlijk gefundeerde uitspraak te doen ten dienste van onze kerken en de contac-

ten met andere kerken. 

BIJLAGE 81 
art.221 

H. van de Heuvel, rapporteur 

RAPPORT 3A VAN COMMISSIE 2 BETREFFENDE BUITENLANDSE ZENDING 

1. Voorstel van ds. J. v. Amstel 

In de eerste bespreking van het rapport van de deputaten voor de zending is er uitvoerig aandacht besteed 

aan de structuur van het deputaatschap, m.n. aan de functie van de voorzitter. Er is gevraagd of het werke

lijk nodig is dat de voorzitter van dit deputaatschap een drie vijfde vrijgestelde is. Deze bespreking mondde 

uit in een voorstel van ds. J. v. Amstel waarin hij vroeg om deze drie vijfde betaalde functie zo mogelijk gefa-

seerd terug te brengen. 
Uw commissie neemt dit voorstel niet over. In de eerste plaats heeft de GS van 1992 zelf goedkeuring 

gehecht aan een uitbreiding van het dienstverband van de voorzitter tot drie vijfde week1aak. Nu ds. W. v. 

Heest aftreedt, moet er een nieuwe voorzitter komen. Naar het oordeel van de deputaten zal zeker de eerste 

jaren een drie vijfde week1aak nodig zijn , daar hij zich zal moeten inwerken. Het is niet onmogelijk dat op 

den duur er sprake kan zijn van een vermindering van de drie vijfde week1aak. Hoe groot die vermindering 

eventueel kan worden, is nu nog niet te overzien. 
Uw commissie heeft duidelijk te kennen gegeven dat voor de benoeming van een voorzitter het uiterst moei

lijk wordt als het om een drie vijlde weektaak gaat, met een grote kans op vermindering van de omvang van 

de taak. Deputaten erkenden dat, maar meenden in het belang van het werk en de kerken dat zo toch te 

mogen doen . Een en ander betekent dat deputaten in feite reeds van plan waren te doen wat ds. J. v. 

Amstel vraagt, namelijk zo mogelijk de drie vijfde betaalde functie gefaseerd terug te brengen. Wat deputa

ten zich voorstellen, behoeft naar onze mening niet in een voorstel aan hen te worden gevraagd. 

2. Stichting Evangelie en Moslims 

Nog een ander punt kwam in het tweede gesprek met deputaten aan de orde. In de bespreking ter synode 

hoorden zij dat de deputaten voor de evangelisatie, zeker ook vergeleken met de deputaten voor de zen-

ding, krap bij kas zitten. 
Naar aanleiding daarvan vertelden zij uw commissie dat deputaten evangelisatie onlangs aan hen hadden 

gevraagd of zij bereid zijn een deel van de financiële last die deputaten bijdragen aan de Stichting Evangelie 

en Moslims over te nemen, m.n. met het oog op de door deze stichting beoogde, en inmiddels benoemde, 

allochtone werker. 
Deputaten voor de zending hebben geantwoord dat zij dat alleen zouden kunnen doen met toestemming 
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van de synode, maar hadden toen niet begrepe d t d f ... · · 
tie hen tot die vraag noopte. n a e inanciele positie van deputaten voor de evangelisa-

Oe deputaten die ter vergadering waren hebben samen ov r1 " 
dat, gelet op het feit dat het gaat om specifiek werk d t de egieplee~d en z1Jn tot de conclusie gekomen 

godsdienst wordt gedaan, waardoor het zendin 
5 

rk a oor e stichting onder mensen van een andere 

het een _goede zaak zou zijn als de bijdrage vangd;euta~:; vworden genoemd, het mogelijk_ moet zijn dat en 

en Moslims zou worden ondergebracht bij de deput~ten voor~; ~e evangelisatie aan de St1cht1ng Evangelie 

Daaruit mag niet de conclusie worden getrokken d d end1ng. . 
tegoeden die zij hebben zijn gereserveerd met het :~g ~puJaten voor de z_end1ng Qeld genoeg hebben. De 

der worden besteed. P e nieuwe zendingsterreinen en konden niet eer-

Uw commissie stelt zich geheel achter de d . 
en juicht een dergelijke vorm van samenwi~~n; t~~;~~s~e v~nt de afvaardiging van de zendingsdeputaten 

Daarom doen wij het volgende voorstel. epu a en zending en evangelisatie van harte toe. 

3. Uw commissie stelt u voor: 

deputaten toestemming te geven om in overle met de d . . 
laatstgenoemde deputaten aan de Stichting Ev~n r t' epuMtaten_ voor de evangelisatie de bijdrage van de 

ge Isa ie en oshms op hun begroting te plaatsen. 

BIJLAGE 82 
art. 224, 233 

RAPPORT VAN DEPUTATEN FINANCIELE ZAKEN 

1 . Samenstelling deputaatschap en vergaderingen 

D. Visser, rapporteur 

Door de generale synode Apeldoorn 1992 d 
A.H.J. Schwartz RA, wer en als leden van het deputaatschap benoemd: 

C. Kleinjan AA, 
0 . Blom RA, 
J.H. Braber RA, 
Mevr. J. de Jong FB 
C. Visser RA, ' 
De Synode benoemde br. Schwartz als voorzitter n b v 
den br. Kleinjan als secetaris. e r. isser als algemeen secundus. Deputaten benoem-

Voornamelijk ter bespreking van de jaarrekeningen en be r 
en ter va_ststelling van de circulaire inzake de predikantstr~~ ,ngent vank de kashoudende deputaatschappen 

denn~ b1Jeen. emen en wamen deputaten 10 maal in verga-

De pnmus-deputaten waren bijna alle vergade · 1 Il' .. 
gewoond door de algemeen secundus. ringen vota ,g b1Jeen. Een aantal vergaderingen werd ook bij-

De vergaderingen werden gehouden in Rotterdam zo 1 • 
als in die van Rotterdam-Zuid. ' we in een zaal van de kerk van Rotterdam-centrum 

2. Contacten 

Met de kashoudende deputaatschappen w 1 • 
hun financiele aangelegenheden. as er rega matig contact - zowel schriftelijk als mondeling _ over 

De aanleiding hiertoe vormde zowel de c t I d · ... 
1994 als de beoordeling van de be rotino~~ov~i~~e e f1nanc1ele verslagen over de jaren 1992, 1993 en 

begrotingen geschiedde thans voord~ twe~de maal. Jaren 
1996

, 1997 en 1998. De beoordeling van de 

In ons rapport 1992 maak1en wij opmerkingen d · .. 
jaarverslag en de grondslagen voor de waardc;;'rf~ e gegeven richthJnen voor de indeling van het financiëel 

zich thans in het algemeen aan de richtlïnen Er ~a~n n de resultaatbepahn~. De penningmeesters houden 

tota.;il-overzicht op enkele punten afwijkt ~an de opge:te~nkele ve~sch1llen in de presentatie, waardoor het 

derl1Jke kas wordt dit toegelicht. 
8 Jaarre eningen. In ons commentaar per afzon-

Onze voorzitter heeft zijn werkzaamheden als advi · 
Zendingsdeputaten hebben gemeld dat zijn werkzaamhed!~u;n ~~~ - de ~.u,ten~andse Zending afgerond. 

In december 1994 ontvingen wij van de kerk van Zierikzee _1ezen IJzon er gewaardeerd zijn . 

den generale synode. In maart 1995 werd ons evraa d een raming van de kosten van de in 1995 te hou

nen. Wij hadden al eerder medegedeeld dat dit ~iet tof d at ~e kostenraming onze goedkeuring te verle

nisch contact bleek dat een advies van onze kant door de;ut!f e van rt ons deputaatschap behoort. Na telefo

zou worden gesteld. In verband daarmee hebben wï (na e n ve egenwoord191ng van de kerken op prijs 

G.S. 1995 en een delegatie uit ons deputaatschap) ilen adv~;s gge:gprek tutssen dde comm1ss1e voorbereiding 

besparing. even ene1n e te komen tot een kosten-

Over verschillende zaken werd van tijd tot tijd n d · · 
kanten opheldering gevraagd overr de verhogi~g ~:n ~!sc~~vraagd. lln het Jaar 1993 werd van verschillende 

het Landelijk Kerkelijk Bureau. Wij beantwoordden de gestef~s-oms ageö ve'.oorzaakt door de bijdrage aan 

de plaatselijke kerken zich in het algemeen tot de toezending\";i~en. . v1n_gens beperk1 het contact met 

trak1ementen en vragen daarover. e circu aire betreffende de predikants-
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Verder zijn vermeldenswaard onze bemoeiingen, op verzoek van het Kerkelijk Administratief Bureau (K.A.B.) 

met de pensioenvoorziening van niet-ambtelijke medewerkers van deputaatschappen. Teneinde in deze 

materie meer duidelijkheid te verschaffen is aan ons verslag een voorstel verbonden, betrekking hebbend op 

de rechtspositie van niet-ambtelijke medewerkers. 

Onze overwegingen en ons voorstel vindt u opgenomen in bijlage nr. 6. 

3. Controle 

In de afgelopen periode werden de controlewerkzaamheden verricht door De Roo & Van der Veen 

Accountants. In alle jaarrekeningen kon een goedkeurende verklaring zonder beperkingen worden opgeno-

men. 
Over enkele deputaatschappen werden per afzonderlijke brief nog enige opmerkingen gemaakt. Voor zover 

die van belang zijn , zijn ze opgenomen in ons commentaar bij de afzonderlijke kassen. 

Opmerkingen van algemene aard worden door ons per brief aan de deputaatschappen medegedeeld. 

De controle betrof de jaren 1992, 1993 en 1994 en omvatte alle kassen. Op het moment van het opstellen 

van dit verslag zijn alle rapporten ontvangen. 

De samenwerking met het accountantskantoor verliep goed. 

4. Beleggingen 

Aan de belegging van geiden werd de nodige aandacht besteed. Met het gevoerde beleggingsbeleid kon 

accoord worden gegaan. in het algemeen maken de penningmeesters een goed gebruik van de beleggings-

mogelijkheden op korte en langere termijn . 

In de verslagperiode werd een koerswinst behaald van f 88.415. 

Het koersverschil betreft alleen de belegging in aandelen. Die worden steeds tegen de beurswaarde opge-

nomen. 
Het voor belegging in aanmerking komende vermogen is in de verslagperiode aanzienlijk gestegen. De 

opbrengst van de beleggingen steeg met f 1,3 miljoen tot f 6,7 miljoen (1989-1992 f 5,4 miljoen). 

5. Predikantstraktementen 

In ons rapport aan de generale synode 1992 hebben wij uitgebreid gerapporteerd over ons beleid met 

betrekking tot de predikantstraktementen. De hierin vervatte voorstellen betreffende de premies volksverze-

keringen werden door de synode aanvaard. 

In dit rapport zullen wij ons beperken tot enige van belang zijnde onderwerpen. 

5.1. De ontwikkeling van de traktementen 
Zoals gebruikelijk werden de kerkeraden, classes en particuliere synoden tegen het einde van het jaar geïn-

formeerd over de aanpassing van de minimum-traktementen van de predikanten. 

Op basis van de ontwikkeling van de indexcijfers van de regelingslonen van alle werknemers (excl . vakantie

toeslag en bijzondere beloningen) moesten de geadviseerde minimum-traktementen per 1 januari 1993, 

1994 en 1995 worden verhoogd met resp. 4,03, 2,70 en 1,20 %. 

Per de genoemde data behoefden de traktementen niet te worden aangepast wegens door werknemers in 

het bedrijfsleven meer verschuldigde sociale lasten. De mutatie hiervan was te gering van omvang. 

In totaal moesten de traktementen in deze drie jaar worden verhoogd met 7,93 %. 

In de periode 1989 Vm 1991 bedroeg deze verhoging 10,76 %. 

De Nederlandse Hervormde Kerk en de Gereformeerde Kerken in Nederland volgen bij de aanpassing van 

de traktementen de rijksoverheid . Bij deze kerken stegen de traktementen in dezelfde periode met 6,10 %. 

Over de periode 1989 Vm 1991 bedroeg deze stijging 6,90 %. Deze verhogingen blijven achter bij die toege-

past in onze kerken. 
Gedurende een aantal jaren werd in het bedrijfsleven en bij de overheid, teneinde de werkgelegenheid te 

bevorderen, een deel van de prijscompensatie niet uitbetaald in geld, maar vertaald in vrije tijd, de z.g.n. 

a.t.v.-dagen. Deze vrije dagen bedroegen per 1 januari 1995 evenals per 1 januari 1992 ca 12. 

5.2. Vergoeding van door de ambtsuitoefening veroorzaakte kosten 

Vanaf 1990 worden indicaties verstrekt omtrent vergoedingen m.b.t. het gebruik van de auto en de telefoon 

voor de ambtsuitoefening. 
Wij hebben in de afgelopen periode afgezien van het verstrekken van indicaties omtrent vergoedingen voor 

representatiekosten , vakliteratuur en administratie- en bureaukosten (w.o. gebruik computer) . Hoewel met 

name het toekennen van vergoedingen voor representatiekosten en administratie- en bureaukosten in fis

caal opzicht een zinvolle zaak is, hebben wij gemeend een advies omtrent de toekenning hiervan achterwe

ge te moeten laten. Het verstrekken van een indicatie voor de vergoeding van deze kosten zou namelijk bij 

veel kerken een verzwaring van de predikantslasten tot gevolg hebben. 

Blijkens een brief van de Belastingdienst, gedateerd 2 februari 1995 en gericht aan de Bond van 

Nederlandse Predikanten, zijn voor de jaren 1995 Vm 1999 afspraken gemaakt omtrent onbelaste kosten-

vergoedingen en de aftrekbare kosten van literatuur. 
Volgens deze brief kan onbelast worden vergoed f 1.800 inzake representatiekosten en f 1.500 inzake admi-

nistratie- en bureaukosten. 
De werkelijke kosten van literatuur zijn tot een maximum van f. 2.450 aftrekbaar. 

Dit bedrag te verminderen met een eventueel hiervoor ontvangen vergoeding. 

Deze regeling geldt voor alle predikanten. 
Gelet op de vele vragen over dit onderwerp hebben wij gemeend dit schrijven van de belastingdienst aan de 
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kerkeraden en hun predikanten te moeten toezenden. Dit is gebeurd bij schrijven d.d. 6 juli 1995. 

f/ci in~ic~ties inzake vergoedingen voor bijzondere diensten 

e _a ge open periode werd de indicatie voor de ver d" 
per dienst, terwijl die voor vervoerskosten (per a t ) goe ding ~oor preekbeurten verhoogd van f 65 naar f 75 

km (_1995). . u O wer ve oogd van f 0,49 per km (1992) tot f 0,59 per 

Gezien het feit dat de overige vergoedin en b.. . 

werden de overige vergoedingen niet aa~gepd~t~nze kerken (reeds) hoger liggen dan die bij andere kerken, 

5.4. Voorstel aanpassing model-beroepsbrief 

Aan de generale synode 1992 rapporteerden wï and h k . " 

de model-beroepsbrief. In de model-beroe sbri~f zo~r et ~pJe Contact met de kerken" over een manco in 

pastone als ambtswoning. Vastgelegd zotf moeten wiameliJk een clausule moeten voorkomen omtrent de 

besch1kk1ng staat van de predikant voor de termijn 
rde~--dat de pastone als ambtswoning uitsluitend ter 

verbonden. waarin IJ als dienstdoend predikant aan de gemeente is 

Dit pu_nt was voor ons aanleiding om het "financiele d " 

meer In overeenstemming te brengen met hetgeen t~aen e~it~ v:n :e modei:beroepsbrief te herschrijven en 

In b1Jlage 5 treft u ons voorstel tot aanpassing van d sd 
1
1
1 be er en _gebru1keliJk 1s. 

e ma e - eroepsbrief aan. 

6. Diverse onderwerpen 

Samenvatting totaal-overzicht exploitatierekeningen 1992 V . .. 

sa~envattI_ng van de exploitatierekeningen gesplitst in Emeri~k 199(4 (z_1e b1Jlage 82.2) . Hieronder volgt een 

en e ovenge kassen. Hierin zijn tevens de' bedragen per lid/d~oa~i:::ne~et aparte karakter van deze kas) 

(maal f 1.000) TOTAAL 

Ontvangsten (baten) : 
Omslagen en overige bijdragen 21.930 

Opbrengst beleggingen 6.686 

28.616 

Uitgaven (lasten) : 
Diverse uitgaven 21 .536 

Voordelig saldo 7.080 
======== 

Omslagen komende periode 

per 
ziel 

f 

96,88 
29,54 

126,42 

95,14 

31,28 

======== 

Emeriti 

4.344 
3.490 

7.834 

4.311 

3.523 
======= 

per Overige per 
ziel ziel 

f f 

19,19 17.586 77,69 
15,42 3.196 14,12 

34,61 20.782 91 ,81 

19,04 17.225 76,10 

15,57 3.557 15,71 

======== ======== 

Uit de bijlage _begrotingen en de geadviseerde minimum-bïd . .. .. 

te vragen minimum-bijdragen stijgen van f 70 - in 1995 tot fl8;a~n (zie b1J_lage 4) bliJkt dat de van de kerken 

Deze stIJgmg is als volgt te specificeren: ' , over de Jaren 1996 Vm 1999. 

Emeritikas 
Zending 
O.B.E.A. 
Overige kassen 

Totaal : 

1996/1999 
f 

25,88 
25,-
9,60 

25,06 

85,54 

1995 
f 

20,80 
23,32 

7,20 
18,68 

70,-

Stijging 

24,42 % 
7,20 % 

33,33 % 
34,15 % 

22,20 % 

In ons rapport aan de G.S. 1992 schreven wij dat er -
de mogelijkheid tot "schuiven" niet meer aanwezig is. geen ruimte voor een echte verhoging kan zijn, en dat 

De thans gevraagde verhoging lijkt, evenals de door ons e d . . 

van de omslagen zal echter moeten leiden tot het afstote~ /q v1s~erde verhoging te hoog. Een vermindering 

~aar onze mening is dit een bele_idsvraagstuk wat niet op ons ·t~;~ei~~~~men van taken, die er wel zijn. 

en behoe_ve van uw beraadslagingen over dit onderwe g · -

a. Ons inziens is de maximale verhoging van de totale ~~~gen de_ volgende_opm~rk1ngen dienen: 

Jaa_r. Dit betekent afgerond een verhoging van f 70 tot f 1J a~ T-~liJk aan de inflatie over de afgelopen drie 

~: 6~'1~:~t:a:a
1
n een licht dalend ledental en derhalve van ~e~ ~li~~~~~~agvlak. 

d. Wij constaterene~~~ef~~s~ 
0it~::~~~ij~~~;~/~~ S:a:ogr ~tigtg van de om~lag is. 

i( _kerk9.n . De vraag rijst of deze bijstand niet op enige;le·i ~ij~evr'mam~liJk ~Is gevolg van bijstand aan 

eme b1Jsta_nd genietende gemeenten part-time te benoemen in dan ;or tn eperkt door predikanten in 

voor een vnJgestelde moeten worden vervuld. 
18 

epu aatschappen waann vacatures 

e. In de afgelopen periode is het eigen vermogen van het deputaatschap Buitenlandse Zending gestegen 
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met circa f 2,5 miljoen, als gevolg van stijgende inkomsten en gelijkblijvende uitgaven. Wellicht is hier een 

grotere intering op het eigen vermogen mogelijk, wat zou kunnen leiden tot een vermindering van de bij-

drage uit de kerken. 

7. Kollekten voor kerkelijke kassen 

Evenals in voorgaande perioden moesten wij constateren dat een aantal kerken voor een deel van de kas

sen niet - of slechts gedeeltelijk - aan de vastgestelde afdrachtverplichtingen voldoet. 

Te uwer informatie vindt u als bijlage nr. 3 een door het K.A.B. samengesteld overzicht van de gesignaleer-

de tekortkomingen. In het overzicht zijn vermeld: 
1. de gemeenten die in ieder van de drie jaren voor een kas geen afdracht hebben gedaan, of in meer dan 

vijf gevallen nalatig waren; 
2. alle gemeenten die in het vorige overzicht waren vermeld, ook wanneer die nu volledig of bijna volledig 

aan hun verplichtingen voldeden. 
Er is weer een duidelijke verbetering in de afdrachten te zien. In de periode 1986/1988 was het aantal nala-

tigheden 390, in de periode 1989/1991 284, dat is nu teruggelopen tot 232. 

Het bedrag van de te lage afdrachten is verminderd met f 76.349 
Het totaal van de niet-afdrachten bedroeg in de afgelopen periode f 196.612 (vorige periode f 272.961). Dat 

is 1,8 % (vorige periode 2,6 %) van het streefbedrag. Wanneer de kassen die meer, voldoende of bijna vol

doende ontvingen buiten beschouwing worden gelaten wordt het beeld als volgt: 

Totaal 

Theologische Universiteit 
Emeritikas 
Gezondheidszorg 
lsrael 
Zending 
Hulpverlening 

Blijft voor niet-genoemde kassen 

Te ontvangen 
f 

11.469.629 

529.731 
4.243.928 

290.526 
117.249 

1.319.557 
627.851 

7.128.842 

4.340.787 
========== 

Voor de niet-genoemde kassen is de te lage ontvangst 4,0% (vorige periode 5,6). 

Een dergelijk tekort is uiteraard ongewenst. 

8. Archief 

Te weinig 

196.61 2 

17.285 
3.834 

22.11 9 

174.493 

De archiefstukken van voor 1992 zijn ingevolge het bepaalde in de Acta overgedragen aan het Archief van 

de Generale Synode. 

9. Accountantskosten 

De accountantskosten komen overeen met het door de GS 1992 gevoteerde bedrag ad f 91 .100 excl. BTW, 

dus f 107.042,50 incl. BTW. 
Voor de komende periode schat de accountant een bedrag van f 98.000 excl. BTW, dat is f 115.150 incl. 

BTW, aannemende dat het percentage van de omzetbelasting ongewijzigd blijft. Wij achten dit bedrag aan

vaardbaar en stellen u voor, het beschikbaar te stellen. 

10. Bijzondere opdrachten 

In de studie- en adviescommissie met betrekking tot de emeritaatsvoorziening werd door deputaten 

benoemd onze voorzitter, br. A.H.J. Schwartz. 

Deze commissie brengt zelfstandig verslag uit. 

11. Financiele overzichten en rapporten 

Ter vertrouwelijke kennisneming treft U in bijlage nr. 1 de financiele overzichten van de kerkelijke kassen 

aan. Eveneens zullen ter vertrouwelijke kennisneming ter synode aanwezig zijn de door het Kerkelijk Bureau 

opgemaakte financiële jaarverslagen over de jaren 1992, 1993 en 1994, met daarin de accountantsverkla-

ring . 
In bijlage nr. 2 vindt U de totaal-overzichten over de genoemde jaren, met vergelijkende cijfers van de vorige 

verslagperiode. 
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12. Benoemingen 

Voorstellen met betrekking tot de zittingsduur van d h ·d· · 
ten wordt ingevolge artikel 50 sub 14 KO in d e u1 ig_e deputaten en benoeming van nieuwe deputa

ingediend. · · 9 eer5 le zittingsweek van de synode per afzonderlijke brief 

A.H.J. Schwartz, voorzitter 
C. Kleinjan, secretaris 

Bijlage 82.4.1 . 

BEOORDELING BEGROTINGEN EN ADVIES MINIMUM-BIJDRAGEN 

In verband met onze opdracht hebben wij in novemb 19 
gevraagd, voor 1 maart 1995 begrotingen voor de pe~rode 9149a9a6nValle19K9ashoudende deputaatschappen 

m 9 aan ons toe te zenden. 

Bij de G.S. 1992 hadden wij enige ervaring met deze b · 
aan dat de in te dienen begrotingen de volgende elem erotinge~ opgedaan. in verband hiermee gaven wij 

1. Begrotin~ van baten en_ lasten over de jaren 1996 i~ ~~i~~ en moeten bevatten: 

2. Berekening van de minimum-bijdrage (omslag) over deze ·aren· 

3. Berekening van de normale uitgaven over het jaar 1995· J ' 

4. Begroting van het eigen vermogen per 31 december 1995· 

5. Eventueel meer benodigde gegevens ter beoordeling van de deputaatschappen. 

roort~ gaven wij in overweging: 

2
- ~rt~e Qaan van een zielental <?nze_r kerken van 75.000 (31 .12.93: 75.496)· 

3
- U~ 

1
°ning te houden met een Jaarl1Jkse traktementsstijging van 2o;. . ' 

• 1 e gaan van een te ontvangen rente van 7% op uitstaande geld.en. 

Slechts enkele deputaatschappen reageerden tïdi D · 
nen, en soms pas na herhaald aandringen. J 9· e mee5le begrotingen kwamen laat tot zeer iaat bin-

De vorm van de ingediende begrotingen verschld 
noemde geen richtlijnen gegeven. 

1 9 van geval tot geval. Wij hadden naast het bovenge-

ln de hierna volgende opstellingen hebben wï d "f · 
deputaatschappen soms samengevoegd 50~ 5 

~i:JPS:i/an dJ (~enningmeesters van de) verschillende 

was. Een enkele maal hebben wij (in ove'rleg met de pe' iceer ' a ~aal r gelang dat naar onze mening zinvol 

- in enkele gevallen verschilden de opgave van de ko~~~gv~~isef~ 1eBbegrot1ng ge_wijzigd: 

v?.n het_ K.A.B. ; · · • aanmerkeilJk met de begroting 

~~~~:i werd in overleg met de penningmeester een aantal uitgaven verschoven naar een volgende 

De bedragen zijn alle genoemd in duizendtallen Id o · 
niet begrepen: die vormen het te dekken saldo ~~t deen~~vr~de~ deb~~ten zijn de_bijdragen van de kerken 

gen van het deputaatschap te hoog was is d ' .. ag 9 IJ rage kan z1Jn. Wanneer het vermo

zijn bij de begrotingen opmerkingen ge~aaki9 J~~:a~:e brJdrage naar beneden bijgesteld. Indien nodig 

voerd. ' ar onze mening te hoge uitgaven werden opge-

ln een totaal-overzicht is een rekapituiatie gegeven v n d b · 
door ons geadviseerde bijdragen. Ter vergelijking is iok :en ettingen, van de gevraagdE3 bijdragen en de 

1995. 
0 om opgenomen met de b1Jdragen over 

Bijlage 82.4.2. 

1996 1997 1998 
f 

1 . Theologische Universiteit 
f f 

BATEN: 
Subsidie 882 
Vrouwencomite 

897 912 

Interest 
150 150 150 

Collegegelden 
360 360 360 

Overige inkomsten 
170 170 170 
35 35 35 

1.597 1.612 1.627 

LASTEN: 
Personeelskosten 1.100 
Bibliotheek 

1.124 1.146 

Rente 
145 150 155 
230 240 250 
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Huisvestingskosten 
205 210 215 

Diverse kosten 
230 235 240 

Onvoorzien 
25 25 25 

1.935 1.984 2.031 

Te dekken: 
338 372 404 

------ - ------- ---------

Is per lid/dooplid 
1 4,51 1 4,96 1 5,39 

---------- ----------

De vermogenspositie van deze kas is sterk. Deputaten Financieel vragen in overleg met het curatorium 

een bijdrage van 1 4,- per jaar, hetgeen ons redelijk voorkomt, hoewel er onzekerheid is over het niveau 

van de subsidie. Deze kan lager uitkomen. 

3. Kerk en Bedrijfsleven 
BATEN: 
Interest 

4 4 5 

LASTEN: 
Brochures 

5 6 6 

Reis- en vergaderkosten 
12 12 13 

Kantoor- en verzendkosten 
5 5 5 

Kosten KAB. en Accountant 10 10 11 

32 33 35 

Te dekken: 
28 29 30 

_ :::;: __ :::;: _____ ---------- ====== 

Is per lid/dooplid 
10,36 10,38 10,41 

=========== -------- ----------

Het valt op dat de kosten van dit deputaatschap bijna uitsluitend bestaan uit algemene kosten. Indien dit 

deputaatschap wordt samengevoegd met ADMA zullen de kosten enigszins dalen. De penningmeester 

gaat daar (nog) niet van uit. De gevraagde bijdrage is 1 0,40, hetgeen in de bestaande situatie juist lijkt. 

In de vorige periode was de bijdrage 1 0,72, maar toen werd nog een subsidie industriepastoraat begroot. 

4. Emeritikas 
BATEN: 
Giften/legaten 

10 10 10 

Interest 
1.410 1.510 1.610 

1.420 1.520 1.620 

LASTEN: 
Uitkeringen 

1.920 2.020 2.090 

Diverse kosten 
23 24 25 

Batig saldo 
1.367 1.416 1.495 

3.310 3.460 3.610 

Te dekken: 
1.890 1.940 1.990 

--------

Is per lid/dooplid 
125,25 125,90 126,60 

Gevraagde bijdrage 
125,25 125,90 126,60 

---------- =======-=--

Volgens de door deputaat drs. L.W. Bil vervaardigde actuariële cijfers (die een indicatief karakter hebben) 

waren de verplichtingen van de emeritikas ultimo 1994 voor ca 60% gedekt door kapitaal. 

Dit feit was voor deputaten aanleiding om voor de jaren 1996 t/m 1998 een minimum-bijdrage per lid en 

dooplid te vragen van gemiddeld 1 25,88. Dis is de maximale bijdrage die zij krachtens artikel 20 van hun 

instructie kunnen vragen. Over de periode 1993 t/m 1995 bedroeg de minimum-bijdrage 1 20,80. 

Gezien het tekort aanwezig in de reserve kunnen wij akkoord gaan met de gevraagde bijdrage. 

Indien de stijging te fors wordt bevonden, dan kan ook worden volstaan met een verhoging van de mini

mum-bijdrage tot 1 23,60. Dit betekent een stijging van de minimum-bijdrage met 13,8 %. Dit cijfer is ont

leend aan de eerder genoemde actuariële cijfers. Bij deze verhoging is uitgegaan van een stijging van de 

uitkeringen met 3 % per jaar. Indien een op deze wijze berekende verhoging elke drie jaar wordt toegepast, 

dan zal na 36 jaar de reserve op het vereiste niveau zijn . 
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5. Varenden 
BATEN: 
Giften en vrijwillige 
bijdrage varenden 11 11 
Interest 

11 
7 7 7 

18 18 18 

LASTEN: 
Personeelskosten 91 
Bijdrage G.K.N. Mannheim 

93 94 

Kompas 
1 1 1 

Overige 
3 3 3 

16 16 16 

111 113 114 

Te dekken: 93 95 96 

-----===== ---------- ---======= 

Is per lid/dooplid 1 1,23 1 1,26 

Gevraagde bijdrage 
1 1,29 

1 1,26 1 1,26 1 1,26 

----====== ---======= 

Met de ingediende begroting kan akkoord worden gegaan. 

6. Kerkjeugd 
BATEN: 
Interest 5 5 5 

Lasten: 
Subsidie C.G.J.O. 97 
Subsidie L.C.J. 

98 100 

Subsidie IFES 
96 98 100 

Subsidie overige aktiviteiten 
16 16 16 

Kosten studie en onderzoek 
10 10 10 

Algemene kosten 
5 5 5 

21 21 23 

245 248 254 

Te dekken: 240 243 249 

---------= ----====== 

Is per lid/dooplid 1 3,20 1 3,25 

Gevraagde bijdrage 

1 3,30 

Geadviseerde bijdrage 
13,_ 13,_ 13,_ 
1 2,10 1 2,10 1 2,10 

---::::::====== =---====== 

Bij de gevraagde bijdrage ontstaan er kleine tekorten. Gezien de omvang van het e·igen · d 

verantwoord. 
vermogen 1s at 

De huidige steun aan L.C.J. bedraagt naar schatting f 31 500 

In de begroting is de bijdrage aan L C J geraamd o f 96 500 D rb .. · · 

eend(part-timl e) jeugdwerkadviseur ~a~ ie stellen. ln~ien deze ·po!f niit'~~~~~gn~ilg:~eouudrdenkamnedt de welns 

wo_r en ver aagd tot f 2, 1 o. e oms ag 

:~mgehnenftdat eten verhoging tot_! 3,- onverantwoord is. Indien inderdaad L.C.J. een veel hoger bedrag 

1 ee moe er op andere wI1ze worden bezuinigd. 

7. Gezondheidszorg 
BATEN: 
Interest 

LASTEN: 
Werkgroep Recreatie 

(uit interest) 
Personeelskosten 
Reiskosten 
Algemene kosten en onvoorzien 

9 

4 
111 

19 
22 

156 

9 

4 
91 
17 
20 

132 

10 

4 
92 
17 
20 

133 



Te dekken: 

Is per lid/dooplid 
Gevraagde bijdrage 
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147 

f 1,96 
f 1,82 

123 

f 1,64 
f 1,82 

========== 

123 
========== 

f 1,64 
f 1,82 

========== 

Met de begroting kan akkoord worden gegaan. Er is geen .r~kening l:h~~de;9~:1 eventuele extra kosten 

gedurende een_ inwerkperiode n.a.v. _het vertrek van de hui~iî~g~~O~Oa~a~r f 89.000). De minimum-bijdra: 

Het vermogen 1s 1n de afge_lopen penodhe 
1
sterk gedana~p(~!t huidige peil (f 89.000) gehandhaafd blijven; dit 

ge is te stellen op f 1,82. Hierdoor kan e vermoge 

blijft echter beneden de norm. 

8. A.D.M.A. 
BATEN: 9 9 10 

Bijdrage Cie integratie 
Solidariteitsbijdrage Dep. 25 25 25 

Hulpverlening 

34 34 35 

LASTEN A.D.M.A.: 30 30 30 

Bijdrage De Poort 15 15 15 

Publicaties 
Reis- , verblijf- en 26 26 26 

vergaderkosten 20 21 22 

Overige kosten 

LASTEN DIAKONAAL BUREAU: 
243 252 263 

Personeelskosten 20 20 20 

Extra hulp Dep. Hulpverlening 
28 29 30 

Overige kosten 

382 393 406 

371 
348 359 

Te dekken: ====== =======--- =--==-----

f 4,64 f 4,79 f 4,95 

Is per lid/dooplid f 5,30 f 5,30 f 5,30 

Gevraagde bijdrage f 5,_ f 5,_ 

Geadviseerde bijdrage 
f 5,_ ----------

---------- ----------

10. Onderlinge Bijstand en Advies 

BATEN: 103 96 89 

Interest 

LASTEN: 
Uitkeringen 300 300 300 

Kerkbouw 450 475 500 

Predikantstraktementen 25 27 30 

Draagkracht 11 12 12 

Bijstand Apeldoorn-O 45 40 35 

Bijstand Zeewolde 
Pensioenuitkering 39 40 41 

en oudedagstoelage 21 22 23 

Overige uitgaven 
941 

891 916 

788 820 852 

Te dekken: --------- ----------

f 10,50 f 10,90 f 11 ,36 

Is per lid/dooplid f 9,60 f 9,60 f 9,60 

Gevraagde bijdrage ==--------========== -====----

519 

Bij het vaststellen van de gevraagde bijdrage is rekening gehouden met een vermogensintering van 

f 100.000 per jaar. 
Wij adviseren u, de gevraagde bijdrage te honoreren. 

12. Evangelisatie 
BATEN: 
Interest 13 14 

LASTEN: 
Subsidie Twente 47 49 

Noord Holland 55 57 
Amsterdam 51 53 
Alkmaar 13 13 
Antwerpen 45 46 
Wegwijzerkampen en OSWEK 9 9 
Overige 5 6 

Nieuw beleid 10 15 

235 248 
Evangelie en Moslims 32 34 
Personeelskosten 68 93 

Exploitatie "Doorgeven 6 7 

Overige kosten 29 30 

370 412 

Te dekken: 357 398 

----------

14 

50 
59 
55 
13 
47 

9 
5 

20 

258 
35 
95 
7 

33 

428 

414 

Is per lid/dooplid f 4,76 f 5,30 f 5,52 

Gevraagde bijdrage f 5,20 f 5,20 f 5,20 

---------- ----------

In de begroting is rekening gehouden met een te benoemen evangelist door Amsterdam-Nieuw West 

ingaande medio 1995. Gezien het feit dat een combinatie predikant-evangelist niet langer verantwoord 

wordt geacht, komt ons dit aanvaardbaar voor. 

Eveneens is rekening gehouden met een landelijk vrijgestelde vanaf 1 april 1996, bij voorkeur te statione

ren in het midden van het land. 
Ook met nieuwe plaatselijke projecten is in de begroting voorzichtig rekening gehouden. 

Met de gevraagde bijdrage kan akkoord worden gegaan. 

13. Evangelieverkondiging onder Israël 
BATEN: 
Giften en legaten 
Zendingsdagen 
Interest 
Bijdragen Vrede over lsrael•) 
Overige inkomsten 

LASTEN: 
Kosten lsrael-werker 
Drs. v/d Vegt •) 
Drs. v/d Boogert 
Verhuiskosten 
Kosten Vrede over lsrael •) 

Bijdrage lsrael-organen 
Seminars en conferenties •) 

Vergaderkosten 
Overige kosten 

Te dekken: 

4 
15 
12 

121 
2 

154 

70 
129 
35 

127 

12 
5 

16 
32 

426 

272 

4 
15 
7 

121 
4 

151 

124 

128 

12 
17 

16 
40 

337 

186 

----------

4 
15 
6 

121 
4 

150 

125 

128 

12 
5 

20 
40 

330 

180 



520 

Is per lid/dooplid 
1 3,63 1 2,48 1 2,40 

Gevraagde bijdrage 
(oorspronkelijk) 1 1,10 1 3,25 1 3,70 

Geadviseerde bijdrage 1 1,63 1 1,63 1 1,63 

--------- --------- ----------

Opmerkingen: 
Met een afvaardiging van deputaten lsrael is de begroting doorgenomen. De met •i aangeduide bedragen 

zijn verlaagd t.o.v. de oorspronkelijke begroting. 
Met de geadviseerde bijdrage zal het vermogen dalen met 1 272 mille. Het zal dan ongeveer 1 300.000 

bedragen. 

14. Buitenlandse Zending 
BATEN: 
Opbrengst beleggingen 330 330 330 

Legaten en erfstellingen 70 70 70 

400 400 400 

LASTEN: 
lndonesie 

100 93 86 

Venda 
478 451 423 

KwaNdebele - terrein 
457 478 436 

KwaNdebele - Mukhanyo 330 336 340 

Botswana 
193 212 216 

Banqui 
125 100 115 

Mozambique 
200 175 175 

Brazilie 
141 127 121 

Uitzending bijz. zendingsarbeiders 20 20 20 

Nederland: Personeelskosten 125 128 130 

Zendingsblad 60 60 60 

Overige kosten 285 295 306 

2.514 2.475 2.428 

Te dekken: 
2.114 2.075 2.028 

waarvan uit bestemmingsreserve 200 200 200 

Blijft: 
1.914 1.875 1.828 

---------- ---------- -=--------

Is per lid/dooplid 
125,52 125,_ 1 24,37 

Gevraagde bijdrage 125,90 125,90 1 25,90 

Geadviseerde bijdrage 
(16 + 119) 

125,_ 125,_ 1 25,_ 

---------- ----------

Het verschil tussen de gevraagde en geadviseerde bijdrage is veroorzaakt doordat wij een bedrag hebben 

begroot voor legaten en erfstellingen, gezien de constante stroom van deze ontvangsten. 

Met de geadviseerde bijdrage daalt het eigen vermogen met 1 600.000, hetgeen alleszins verantwoord is. 

15. Hulpverlening in Binnen- en Buitenland 

BATEN: 
Giften algemeen en legaten 
Giften voor eigen projecten 
Interest 

LASTEN: 
Uitkeringen / projecten 
Produktie en verzending 

Doorgeven 
Folder kollekte 
Overige kosten 

150 
150 

30 

330 

685 

44 
14 
62 

805 

150 150 

150 150 

25 20 

325 320 

675 620 

45 46 

15 16 

65 68 

800 750 
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Te dekken : 475 475 430 

---====== =--------

Is per lid/dooplid 1 6,33 1 6,33 1 5,73 

Gevraagde bijdrage 
(1 1,05 + 1 2,60) 1 3,65 1 3,65 1 3,65 

-----===== =---------

Hoewel het ~ekend is dat nog steeds een aantal kerken het minimum afdraa t menen wï dat met 

~:~~aagde b1Jdrage kan worden volstaan. Gemiddeld komt een veelvoud van h~t gevraagdj bedrag b~n~ 

16. De Wekker 
Voor ons blad is een begroting niet nodig. 

18. Kerkelijk Bureau 
Di8 be~age~ welke het K.A.B. heeft begroot voor de diensten aan enkele deputaatschappen wijken sterk 

a van oor eze deputaatschappen begrote bedragen. Het gaat om de volgende deputaatschappen: 

Begroting Begroting Verschil 

K.A.B Deputaatschap 
X 1 1.000 X 1 1.000 X f 1.000 

ADMA / Diaconaal Bureau 131 ,6 15,2 116,4 

Hulpverlening Binnen- en 
Buitenland 53,6 34,5 19,1 

Kerk en bedrijfsleven 29,1 27,_ 2,1 

Totaal 214,3 76,7 137,6 

--=======- ---======= ======== 

~:/eputaatschappen konden met het Kerkelijk Bureau geen overeenstemming bereiken over de bedra-
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0 0 0 0 (\J 0 0 0 0 Bijlage 82.5.1 . 
(') Il) 0 (\J 0 <D a, (\J 

ffi 
Q) 

0 t-- a, C\J_ (')_ a, (\J <D <D t-- <D a, '<t 0 
Ol 0) 0) ~- ,...: C') à l!Î ,...: à N à ~ 0) 0) N à à .,f' 

t-- VOORSTEL AANPASSING CONCEPT-BEROEPSBRIEF 
'O (\J 

0 0 Il) 0 '<t In de kerkorde van onze kerken (editie 1993) is in bijlage 42 opgenomen een concept-beroepsbrief. 
a, 0 0 a, <D 0 (\J 0 0 0 (') 

Het "financiele gedeelte" van deze concept-beroepsbrief (de punten a. t/m d.} is nogal beknopt en sluit niet 
0) 0 '<t a, C\J_ ~ 0 <D (\J <D_ 0 0 o_ <D Il) 

Q) 
0) .,f' à l!Î N l!Î ai l!Î c,5 ai N l!Î meer aan op wat thans gebruikelijk is. Ol a, 

~ (\J 

Aangezien ons deputaatschap o.a. belast is met het geven van adviezen omtrent de traktementen enz. van 
'O 

predikanten, hebben wij gemeend u een voorstel te kunnen doen tot aanpassing van dit gedeelte van de '.o 
'<t t-- 0 0 a, <D 0 ~ 0 0 0 (') 0 0 Il) 0 concept-beroepsbrief. Q) 

0 '<t a, C\J_ o_ <D (\J <D_ 0 0 o_ <D Il) 

'E 0) 

ai l!Î c,5 ai N l!Î Wij stellen u voor de punten a. t/m d. van de concept-beroepsbrief te vervangen door de hieronder 0) .,f' à l!Î N Il) 
Q) 

(\J a, 

genoemde punten a. t/m h. , nader uitgewerkt in de aan de concept-beroepsbrief toe te voegen bijlage. Q) 
(/) 

·;; 
'O 

0 0 a, <D 0 (\J 0 0 0 (') 0 0 Il) 0 '<t Aangepaste tekst van de concept-beroepsbrief "' <D <D (\J <D_ 0 0 ~ <D Il) 
Q) 0) 0 '<t a, C\J_ a,_ o_ 

<!) 0) .,f' à l!Î N Il) ai l!Î c,5 ai N l!Î 
(\J a, a. een traktement en vergoedingen zoals opgenomen in de bij deze brief gevoegde bijlage; 

b. het genot van een door de kerk ter beschikking gestelde pastorie, zoals nader uitgewerkt in de bij deze 

a, 0 0 0 <D 0 (\J 0 0 0 0 0 Il) 0 (') brief gevoegde bijlage; 
0 '<t <D C\J_ 0 a,_ (') <D (\J t-- 0) o_ <D_ '<t 

C. .... vrije zondagen, waarvan er - op aanwijzing van de classicale vergaderingen - .... dienen te worden Q) 
0) 

l!Î ai l!Î C') l!Î à 0) .,f' à c,5 C') (\J 
Ol (\J (\J 0) besteed in de classis waartoe de gemeente behoort; 
~ d. .... weken (excl. de zondag) vakantie; 'O 

'.o 
0 (\J 0 0 0 Il) 0 Il) 0 a, e. .. .. weken (excl. de zondag) studieverlof; 

0 0 0 <D 
Q) t--

'<t 0) C\J_ 0 a,_ (') <D (\J (\J 0) o_ <D (\J f . vergoeding van de werkelijke verhuiskosten met een maximum van f .. .. .. .. ; 
'O 

0) 0 
C') l!Î ai l!Î C') l!Î N ai 

Ol 
0) .,f' à l!Î 

(\J a, g. vergoeding van de werkelijke kosten van stoffering met een maximum van f .. .... . ; 
"' (\J 

~ h. Voor de aanvaarding van nevenfuncties is de toestemming van de kerkeraad vereist; deze kan aan zijn 
> toestemming voorwaarden van financiële aard verbinden . Q) 

<D 0 (\J 0 0 0 0 0 Il) 0 a, 
<!) <D 0 0 Il) 

<D (\J 0) o_ <D '<t 0) 0 '<t (\J C\J_ 0 a,_ (') ~-
N c,5 0) .,f' à l!Î C') l!Î ai l!Î l!Î Tot zover de aangepaste tekst van de concept-beroepsbrief. 

(\J (\J a, 

C 0 Il) 0 '<t '<t (') <D ; a, 0 a, 0 0 Bijlage behorende bij de concept-beroepsbrief 
M (') Il) (') 0 (\J (') (\J Il) <D a, 2 0 «> '<t 0) '<t (') -.i: t-- -.i: q 0 (\J 0) (/) 

C\Î <':Î (\J Trak1ement 0) "' ...J -..., 
Volgens (minimum)schaal Deputaten Financiele Zaken, .. e periodiek, of een hiervan afwijkend hoger bedrag. Ol 

C X 
Uit te keren in 12 gelijke maandelijkse termijnen. 

ê C 0 t-- Il) 0 a, Il) 0 Il) 0) '<t 0 0 0 (') 
De eerstvolgende periodieke verhoging wordt op .. ....... toegekend" 

Ol 

* 
0 (\J (\J (') a, Il) 0 (\J 0) 

<D (') '<t Q) q ~ ~ .;: co co Vakantietoeslag -..., 
Volgens (minimum)schaal Deputaten Financiele Zaken of een hiervan afwijkend hoger bedrag, zijnde .. % 

X 
van het trak1ement verhoogd met de (fiscale) waarde van het vrij wonen . 

t-- C 0 '<t (') 0 (') a, (\J (') <D (\J t-- Il) 0 (') 
Uit te betalen in de maand mei over de periode ........ .... .... 

0) Q) 0 a, (') <D '<t (') 0) 

'" ; (') t-- 0 0 
0) in q ~ '<t (\J (') (') '<t a, "l 

<':Î C\Î 
Vergoeding van de door de predikant verschuldigde premie A.A.W./A.W.B.Z. 

Ol j 
C -..., 

Volgens (minimum)schaal Deputaten Financiele Zaken. 
ë X 

Ol 
C 0 (\J '<t 0 a, Il) 0) '<t <D '<t .;; 0 Il) a, 

Tegemoetkoming premie ziektekostenverzekering Q) (') 0) 0 (\J a, 

* 
0 

~ 
(\J 

(') co q "1 <D (') 
Deze bedraagt 50% van de premie gebaseerd op de verzekerde klasse lib. .;: co ;;:: Uit te betalen op de premie-vervaldag(en). 

X 

'<t Il) t-- Vergoeding van door de ambtsuitoefening veroorzaakte kosten 
C 0 Il) (\J 0 Il) <D (\J 

'" 
0 <D 

De vergoeding voor beroepskosten is bestemd ter dekking van de kosten voor: gebruik auto, gebruik tele-<D Q) 0 (') (') '<t Il) a, t-- (\J .;; 0 t--
0) in q ~ M (\J (') a, (') '<t a, ~ 

foon en overige kosten (w.o. representatiekosten , afschrijving/kosten tekstverwerkers enz.). 0) 
<':Î C\Î "' ;;:: Bij voorkeur toe te kennen per kostensoort. ...J 

Ol 
X Uit te keren in 12 gelijke maandelijkse termijnen. C 

ë 
Ol C 0 t-- '<t 0 a, Il) 0) '<t (') (') '<t 0 0 t--

Het genot van een door de kerk ter beschikking gestelde pastorie 0) (\J (') 0 Il) 0 (') a, 
Q) 

* 
0 (\J q "1 -.i: <D (') 

De pastorie wordt als ambtswoning ter beschikking gesteld voor de termijn waarin de beroepen predikant co .;: co ;;:: aan de gemeente als dienstdoend predikant is verbonden. 
X 

Voor rekening van de predikant komen die lasten welke normaliter ten laste van de huurder komen, zoals 

kosten verband houdende met de levering van gas, stroom en water, afvalstoffenheffing, onroerende-zaak-

C belasting wegens feitelijk gebruik, enz. 
Q) in > .§ Q) C Tot zover de aangepaste tekst van de bijlage. 
üi Q) 

1~ :=. 'ö 
Q) Ol ·.:: (/) 

C Ol Q) 'O 'O -~ C > Q) ëii 'ë 
Toelichting op de concept-beroepsbrief ·;; 'ë .0 C 'O .c (/) Q) 

a, f => Q) Ol a5 Ol Ol ~ 0) 0) C 'O :::, 'O 
C C .;: Q) "" C Q) C <( <( Ol 
'ö 'ö > 

De toelichting omtrent de termijn waarin de ambtswoning ter beschikking wordt gesteld is in de bijlage 0) (.) ë 'fü :g- 0 :::;; LU C ;a, a. b. C\Î (/) -1!: ~ N "' ~ C C 

E E Q) 
Q) E "' Q) Q) 0 co > Q) Q) :5 

opgenomen om misverstanden over de duur van de beschikbaarstelling te vermijden (bij voorbeeld bij a, .c 
0 1- :.: LU > :.: <!) <( 0 LU .!!l N N I 

Q) ~ 
aanvaarding van een taak op basis van artikel 6 K.O.). Ol <D 

Bij het toekennen van het aantal vrije zondagen ware rekening te houden met de leeftijd van de predi-.!!! 0) 
0 (\J (') '<t Il) C . 

ffi 0) z (') '<t Il) <D t-- a, 
kant, waarbij te denken valt aan minimaal 8 en maximaal 10 vrije zondagen per jaar. 
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d. Voor de toekenning van vakantie kan als richtlijn worden aangehouden vijf weken per jaar; vanaf het 
bereiken van de 50-jarige leeftijd uit te breiden met maximaal een week._ 

e. Indien studieverlof wordt toegekend valt te denken aan twee weken per Jaar. . 
f. Onder de verhuiskosten zijn te verstaan de werkelijke kosten van transport van de inboedel en het 

gezin van de predikant. Deze vergoeding is fiscaal onbelast. . . . 
g. De toe te kennen vergoeding voor kosten van inrichting Is tot 12 % van de Jaarinkomsten met een maxi-

mum van f 12.000 fiscaal onbelast. . . 
h. Vanwege het thans vaker voorkomen van nevenfuncties is het opnemen van een bepaling als deze 1n 

de regel aan te bevelen. 

Tot zover de toelichting op de concept-beroepsbrief. 

Wij leggen het vorenstaande gaarne ter overweging aan u voor. . 
Het komt ons - na goedkeuring - gewenst voor dat zowel de _aa~gepaste _concept-beroepsbrief als de daar
bij behorende bijlage en de hierop betrekking hebbende toehchtmg als b1Jlage aan de kerkorde worden toe-

gevoegd. 

Bijlage 82.6.1 . 

VOORSTEL MET BETREKKING TOT DE RECHTSPOSITIE VAN NIET-AMBTELIJKE MEDEWERKERS. 

Tot 31 december 1992 waren alle niet-ambtelijke medewerkers van deputaatschappen voor hun pensioen 
verzekerd bij de Stichting Pensioenfonds Samenbin.ding, een pensioenfonds waar, naar bleek, voorname
lijk kosters verzekerd zijn . Tot en met 1992 vond b1J dit pensioenfonds de pen_s,oenopbouw ~laats volgens 
het "beschikbare premiesysteem". Naar wij hebben kunnen _vastst_ellen heeft dit systeem geleid tot te ho~e, 
soms veel te hoge pensioenaanspraken. Met ingang van 1 Januari 1993 _zou de pensioenopbouw plaatsvin
den volgens het algemeen gebruikelijke eindloonsysteem (1 ,75 % per d1enst1aar). Als gevolg van de reeds 
opgebouwde te hoge pensioenaanspraken moest de premie door het pensioenfonds worden verhoogd tot 

33,5 % van de pensioengrondslag. . . . 
Deze sterke stijging van de toch al hoge premie was de aanle_1_ding om contact op te mim_en me_t het 
Pensioenfonds P.G.G.M., waar reeds veel kerkehJke instellingen zI1n verzekerd. De premie b1J dit pensioen
fonds bleek veel lager te zijn dan die bij Samenbinding, namelijk over 1993 slechts 6,3 % van het salaris 

inclusief vakantietoeslag. 
Na betaling van een koopsom konden met terugwerkende kracht tot 1 januari 1993 de medewe~_ers van 
het deputaatschap K.A.B. en de deputaatschappen A.D.M.A. , Hulpverlening ~n Kerk en BedriJfsleven 
(Diaconaal Bureau) voor hun pensioenvoorziening worden ondergebracht b1J de PGGM. Omdat het 
Diaconaal Bureau niet zelfstandig kon toetreden tot genoemd pensioenfonds, maar wel via het K.A.B., tra-
den de beide functionarissen hiervan juridisch in dienst van het K.A.B. . 
De Theologische Universiteit bleek als onderwijsinstelling niet zelfstandig te kunnen toetrede_n tot de 
PGGM en evenmin dezelfde stap te willen ondernemen als het Diaconaal Bureau. Het gevolg h_1erv~n 1s 
dat de niet-ambtelijke medewerkers van de Theologische Universiteit nog steeds verzekerd z11n b1J het 
Pensioenfonds Samenbinding, waarvan de premies aanmerkelijk hoger hggen dan die b1J de op non-profit 

basis werkende PGGM. 
Tijdens een in 1993 gehouden vergadering met de verschillende belanghebbende deputaatschappen bleek 
onzekerheid te bestaan over de vraag in wiens dienst de medewerkers van de ~ersch1llende deputaat
schappen nu feitelijk staan. Zijn ze in dienst van _het betreffende deputaatschap of z1in ze, als het er op aan 
komt, in dienst van de generale synode, daarb1J vertegenwoordigd door de versch1lle_nde deputaatscha_P
pen. Deze vraag was van belang i.v.m. de eis van de PGGM dat alle medewerkers b1J hen verzekerd d1_e
nen te zijn. Bij de afdoening van deze aangelegenheid Is aangenomen dat de medewerkers 1n dienst z11n 

van de respectievelijke deputaatschappen. . . 
De hiervoor weergegeven problematiek en de bestaande onzekerheid kunnen 0.1. het_ beste wor~en opge
heven indien in de kerkorde wordt vastgelegd dat alle niet-ambtelijke_ medewerkers 1n d1en~t z11n van de 
generale synode. Indien in aansluiting hierop de bestaande rechtspos1t1eregehng van toepassing w_ordt ver
klaard op alle (in Nederland werkzame) niet-ambtelijke medewerkers1 dan wordt tevens "de umform1teI! 
bevorderd en een vereenvoudiging van het personeelsbeheer bereikt (zie hiervoor het punt Rechtspositie 

in het rapport van het K.A.B.) . 

Wij stellen u nu het volgende voor: . . 
Bij artikel 84 van de kerkorde wordt de volgende st1pulatIe opgenomen: 
Voor de uitvoering van niet-ambtelijk kerkelijk werk kan de generale synode medewerkers aanstellen. 
Deze aanstelling zal geschieden met inachtneming van de door de generale synode vast te stellen rechts-

positieregeling(en). 

Toelichting. . 
a. Bij de aanstelling van personeel wordt de generale synode als regel vertegenwoordigd door de depu-

taatschappen waar het personeel werkzaam is. . .. 
b. Tot de taak van deputaten Financiele Zaken behoort mede het geven van richtlijnen ter zake van 

arbeidsovereenkomsten met kerkelijke werkers en medewerkers van deputaatschappen. 
Na aanvaarding van de hierboven weergegeven stipulatie behoort hiertoe thans ook het doen van voorstel
len omtrent door de generale synode vast te stellen rechtspositieregeling(en) (zie hierna). 
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In de instructie van deputaten K.A.B. wordt de volgende bepaling opgenomen: 
D. ten behoeve van de generale synode, daarbij vertegenwoordigd door de deputaatschappen: 

1. het verlenen van administratieve assistentie bij het personeelsbeheer, w.o. het vertegenwoordigen 
van de generale synode als werkgever in de zin van de wet. 

Toelichting 
a. De salarisadministratie wordt reeds gevoerd door het K.A.B. 
b. Het optreden als werkgever is voornamelijk van betekenis voor de heffing van loonbelasting en sociale 

premies en de pensIoenvoorziemng van het personeel. 

Indien een regeling als hiervoor w?rdt aanvaard, dan is er juridisch slechts één werkgever, namelijk de 
generale synode. Deze kan zich 0.1. zonder problemen (storting koopsom) aansluiten bij de PGGM en wel 
via het reeds bestaande contract. 
Indien ons voorstel m.b.t. de opneming van een stipulatie bij artikel 84 van de kerkorde wordt aanvaard 
dan stellen wij u voo_r, na aanpassi~g als_ hierna weergegeven, de in bijlage 39 opgenomen rechtspositiere'. 
gehng en de daarb1J behorende uItvoeringsregehngen van toepassing te verklaren op alle in Nederland 
werkzame niet-ambtelijke medewerkers van deputaatschappen. 

Aanpassing bestaande rechtspositieregeling 
Artikel 2. Werk~ever: de raad van de Christelijke Gereformeerde Kerk, c.q. de generale synode, ten deze 
vertegenwoordigd door een deputaatschap van de Christelijke Gereformeerde Kerken met wie een 
arbeidsovereenkomst is aangegaan. 

Artikel 8 punt a. de naam en vestigingsplaats van de kerk c.q. het deputaatschap (optredend namens de 
generale synode} alsmede de naam van degenen die bevoegd zijn de werkgever ten deze te vertegen
woordigen. 

Aantekening: ook de model arbeidsovereenkomst dient dienovereenkomstig te worden aangepast. 

Artikel 14, vanaf Se regel. Van de totale pensioenpremie is het aandeel van de werkgever resp. werknemer 
tweederde resp. eenderde deel; voor werknemers verzekerd bij het Pensioenfonds PGGM wordt het aan
deel van de werkgever resp. werknemer bepaald volgens de voor hen van toepassing zijnde pensioenrege
ling. 
Artikel 20 (nieuw) Wijziging rechtspositieregeling. 
Deputaten Financiële Zak~n zijn gemach_ti_gd om. wijzigingen aan_ te brengen in de bedragen, percentages 
en aantallen voorkomend in de rechtspos1t1eregeling en de daarb1J behorende uitvoeringsregelingen. 

BIJLAGE 83 
art.224 

RAPPORT 11 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE HET RAPPORT VAN DEPUTATEN FINANCIËLE 
ZAKEN 

Dit rapport en de bespreking daarvan met voorzitter en secretaris van deputaten geven uw commissie aan
leiding tot de volgende opmerkingen. 

1. Kosten generale synode 

Het is deputaten, noch uw commissie, bekend waartoe hun advies van 27 april 1995 aan de roepende kerk 
van Zierikzee heeft geleid. Uw commissie is voornemens in haar begrotingsrapport van de quaestor op dit 
onderwerp terug te komen. 

2. Concept-beroepsbrief 

Uw commissie acht het deputaten voorstel aanvaardbaar. De kerkeraden blijven uiteraard bevoegd dit con
cept, waar nodig, aan te passen. 

3. Nalatige kerkeraden 

Uw commissie meent, dat een aantal kerkeraden, evenals in 1992, indringend dient te worden vermaand. 

4. Detailpunten Jaarrekeningen 

Uw commissie is van oordeel , dat de deputaatschappen de aanwijzingen van deputaten Financiële Zaken 
dienen te volgen, te weten: 
a. Theologische Universiteit: opneming orgel onder de activa. 
b. Onderlinge Bijstand en Advies: opneming geraamde verplichtingen per 31 december. 
c. Evangelieverkondiging onder Israël: afzien van vergoedingen voor vrije dagen. 
d. Buitenlandse Zending: verhoging van de boekwaarde van het pand in Veenendaal. 
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5. Rechtspositie niet-ambte/ljke medewerkers 

(zie ook rapport deputaten Kerkelijk Administratief Bureau, 9.25, sub 2d, en voorstellen sub 9 fen g). 

Uw commissie acht het gewenst, ter wille van uniformiteit in rechtspositie en van besparing van pensioen

premie, dat alle niet-ambtelijke medewerkers, hoewel fungerend onder diverse deputaatschappen, formeel 

worden beschouwd als medewerkers van de generale synode, die ten deze (dus als werkgever) wordt verte

genwoordigd door een deputaatschap, te weten Kerkelijk Administratie Bureau. 

Deputaten Financiële Zaken behouden uiteraard - dan met name in de richting van deputaten kerkelijk 

Administratief Bureau - hun adviestaak ingevolge hun instructie, art. 7 slot. 

Uw commissie stelt u voor: 
1 . alle kashoudende deputaatschappen decharge te verlenen van hun financieel beheer over de periode 

1992-1994; 
2. deputaten Financieel Beheer Theologische Universiteit, Onderlinge Bijstand en Advies, en Buitenlandse 

Zending op te dragen hun balans per 1 januari 1995 te corrigeren met respectievelijk orgel f. 150.000,- , 

geraamde verplichtingen over 1994: f. 600.000,- en boekwaarde pand Veenendaal 

f. 405.176,- ( + f. 1,- = f. 405.177,-); 
3. uit te spreken, dat aan deputaten geen vergoedingen voor besteding van (vrije) tijd mogen worden gegeven; 

4. in te stemmen met door deputaten voorgestelde wijziging in - en toevoeging van een bijlage aan de 

concept- beroepsbrief, vermeld in bijlage 42 bij de Kerkorde, uitgave 1993, blz. 152 en volgende; 

5. de kerken, die in de jaren 1992-1994 (opnieuw) drie- of meermalen de vastgestelde minimum-bijdragen 

niet voldeden, indringend schriftelijk te vermanen; 

6. een bedrag van f. 115.150,- te voteren voor accountantskosten voor de periode 1995 - 1997; 

7. te besluiten, dat alle niet- ambtelijke medewerkers van deputaatschappen formeel in dienst zijn van de 

generale synode, die als werkgever wordt vertegenwoordigd door haar deputaten Kerkelijk 

Administratief Bureau, zulks ingaande 1 januari 1996; 

8. te besluiten, dat voor niet-ambtelijke medewerkers de in bijlage 39 van de Kerkorde, uitgave 1993, blz. 

144 en volgende opgenomen rechtspositieregeling en model arbeidsovereenkomst gelden; 

9. bij art. 84 van de kerkorde te stipuleren: 
"Voor de uitvoering van niet-ambtelijk kerkelijk werk "kan de generale synode medewerkers (doen) aan

stellen. "Deze aanstelling zal geschieden met in achtneming van "de door de generale synode vastge

stelde "rechtspositieregeling(en) . De generale synode wordt in "haar werkgeversfunctie vertegenwoor

digd door haar "deputaten Kerkelijk Administratief Bureau. 

"Niet ambtelijke werkers vervullen hun taak onder "leiding van de deputaten op wier terrein zij werken."; 

10. de instructie van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau aan te vullen met: 

E. ten behoeve van de generale synode het vertegenwoordigen van deze vergadering als werkgever in 

de zin der wet van alle niet-ambtelijke kerkelijke medewerkers van de deputaatschappen; 

11. in de rechtspositieregeling, opgenomen als bijlage 39 bij de kerkorde (uitgave 1993, blz. 144 en volgen

de) de volgende wijziging aan te brengen: 
art. 2: Werkgever; de Raad van de Christelijke Gereformeerde kerk, c.q. de generale synode, ten deze 

vertegenwoordigd door haar deputaten door wie de werknemer is benoemd en haar deputaten Kerkelijk 

Administratief Bureau. 
art. 8 sub a: de naam en vestigingsplaats van de kerk, c.q. het deputaatschap Kerkelijk Administratief 

Bureau, alsmede de naam van degenen, die bevoegd zijn deze werkgever te vertegenwoordigen. 

art. 14, na regel 6 toevoegen: 
Voor werknemers , verzekerd bij het Pensioenfonds P.G.G.M. wordt het aandeel van de werkgever, 

respectievelijk werknemer bepaald volgens de voor hen van toepassing zijnde pensioenregeling. 

art. 20 (nieuw): Wijziging rechtspositieregeling. 
Deputaten Financiële zaken zijn gemachtigd om in overleg met betrokkenen wijzigingen aan te brengen 

in de bedragen, percentages en aantallen voorkomend in de rechtspositieregeling en de daarbij beho

rende uitvoeringsregelingen; 
12. deputaten Financiële Zaken op te dragen deputaten Kerkelijk Administratief Bureau bij te staan bij de 

uitvoering van bovengenoemde besluiten 7, 8 en 10; 

13. deputaten te danken voor hun omvangrijke arbeid en hun handelingen goed te keuren; 

14. opnieuw deputaten te benoemen. 

BIJLAGE 84 
art. 225 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT VAN DE QUAESTOR VAN DE GENERALE SYNODE DER 
CHRISTELIJKE GEREFORMEERDE KERKEN 

Inzake de financiële resultaten over de periode 1 januari 1992 tot en met 31 december 1994 wordt u het 

volgende gerapporteerd: 

1. Algemeen 

De balans per 31 december 1994 sluit in debet en credit met tellingen van f 191.986,-. 
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De exploitatierekening over 1992 tot en met 1994 sluit met een voordelig exploitatieresultaat van 
f 45.190,-. 

2. Analyse exploitatierekening 

Door de generale synode ziJ"n begro!" d k 
1993/1995. ingen goe ge eurd en vastgesteld over de periode 1990/1992 en 

De verslagperiode betreft 1992 tot en met 1994. 

t:~:1~:~:~r~:~~ f ;§~~i~§4 vii:anngd:s~~I~ ~~e~ed~!~~2t?n~=~~~~g)~ 9~~ ~~r~l;§f;~r~~~e, is de hieronder 

De exploitatierekening 1992 tot en met 1994 is als volgt opgebouwd: 

BATEN 

Bijdragen part. synoden 
Rente beleggingen 
Diversen 

Totaal 

LASTEN 
Generale Synode 
Kerkelijk Bureau 
Eenheid Gerei. Belijders 
Geest. Verzorging Militairen 
Diverse deputaatschappen 
Ger.Oecum. Synode 
Accountantskosten 
Acta 
Diversen 

Totaal 

Exploitatieresultaat 

Begroting 
1992/94 

(* f 1000) 

687.9 
15.2 
0.0 

703.1 

94.0 
335.0 

42.2 
38.0 
72.9 

0.0 
2.2 

28.7 
1.7 

614.7 

88.4 

De bijdragen van de particuliere synoden zijn als volgt verdeeld: 

PARTICULIERE 
SYNODE Jaar Leden 

Noorden 1992 24431 
1993 24431 
1994 24531 

Oosten 1992 22952 
1993 22974 
1994 23025 

Westen 1992 12324 
1993 12212 
1994 12035 

Zuiden 1992 16237 
1993 16148 
1994 16130 

Totaal 

Exploitatie 
1992/94 

(· f 1000) 

689.6 
20.7 

1.3 

711.6 

122.5 
335.0 

48.7 
26.7 
95.8 

0.0 
2.1 

35.6 
0.0 

666.4 

45.2 

Tarief 
f 

1.60 
4.50 
3.00 

1.60 
4.50 
3.00 

1.60 
4.50 
3.00 

1.60 
4.50 
3.00 

Bijdrage 
f 

39090 
109939 
73593 

36723 
103383 
69075 

19719 
54954 
36105 

25979 
72666 
48390 

Exploitatie 
1989/91 

(·11000) 

365.0 
19.1 
0.6 

384.7 

86.0 
105.0 
47.8 
35.1 
51.1 
10.0 
2.1 

25.0 
0.0 

362.1 

22.6 
--------:::: 

Totaal 
f 

222622 

209181 

110778 

147035 

689616 
--------
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De kosten van de generale synode van 1992 zijn uit de volgende posten opgebouwd: 

Begroting Exploitatie Exploitatie 

1992/94 1992/94 1989/91 

(* / 1000) (' / 1000) (' / 1000) 

Installatie verg. ruimte 8.0 12.3 6.4 

Reiskosten 
35.0 52.1 39.4 

Verblijfkosten (lunches) 26.0 28.6 22.7 

Agenda's, rapporten , 
stencil- en typewerkz. 17.8 22.1 12.7 

Scribaat 
3.7 2.0 1.8 

Besluitenboekje 1.5 3.0 1.6 

Attenties gastgezinnen 0.0 1.1 0.9 

Diversen 
2.0 1.3 0.5 

Totaal 
94.0 122.5 86.0 

------- - --------- --------

De kosten van de generale synode 1992 zijn / 28.500,- hoger dan begroot; de post reiskosten afgevaar

digden is/ 17.100,- hoger dan in de begroting opgenomen, deze toename is ondermeer het gevolg van 

een verhoging in 1992 van de kilometervergoeding van / 0,37 naar f 0,45. 

Door het deputaatschap Eenheid Gereformeerde Belijders is 
f 6.500,- meer uitgegeven van begroot. Dit wordt ondermeer veroorzaakt door stijging van kosten voor 

vergaderingen en reiskosten ad/ 12.900,- . Hier tegenover staat een daling van uitgaven inzake afge

vaardigden buitenland van / 3.600,- , een en ander gerelateerd aan de begroting. 

De uitgaven van diverse deputaatschappen zijn / 22.900,- hoger dan begroot. Dit is grotendeels veroor

zaakt door de Landelijke Herdenking 1892 waaraan per saldo/ 18.900,- is uitgegeven. Deze uitgaven 

waren niet begroot. 
De per 31 december 1991 gevormde voorziening Acta is ten gunste van het exploitatieresultaaat gebracht 

aangezien in de verslagperiode de Acta's van 1989 en 1992 werden uitgebracht. 

3. Financiële positie 

Uit het oogpunt van liquiditeit en financiering kan de balans als volgt worden samengesteld: 

1994 1991 

(* / 1000) (* / 1000) 

Liquide middelen 
191 .6 115.2 

Effecten 
0.0 52.6 

Vorderingen 
0.4 4.8 

192.0 172.6 

Kortlopende schulden 
11 .0 36.8 

Liquiditeitssaldo 
181.0 135.8 

=========--

Het liquiditeitssaldo is gestegen van f 135.800,-per 31 december 1991 tot/ 181 .000,- per 31 december 

1994. Deze stijging wordt veroorzaakt door het exploitatieresultaat over de verslagperiode ad/ 45.200,- . 

De financieringsstructuur kan als volgt worden weergegeven: 

31-12-1994 31-12-1991 

gld % gld. % 

Eigen Vermogen 181000 94.3 135800 78.7 

Kortlopende schulden 11000 5.7 36800 21 .3 

Totaal 
192000 100.0 172600 100.0 

Het eigen vermogen behoort toereikend te zijn om in geval van stagnatie van inkomsten de kosten ander

half maal te dekken. 
Per 31 december 1994 mag het eigen vermogen maximaal bedragen: 

Kosten 1992-1994 
Per jaar: /666400 / 3 = 

f 666400 
/ 222100 

Eigen vermogen volgens norm 1.5 • / 221100 = 

4. Jaarrekening 1992 t/m 1994 

BALANS PER 31 DECEMBER 1994 

ACTIVA 

VLOTTENDE ACTIVA 
Vorderingen 
Effecten 
Liquide middelen 

Totaal 

PASSIVA 
Eigen Vermogen 

Kortlopende schulden 
- Voorziening Acta 
- Kerkelijk Bureau 
- Deputaatschappen 
Diversen 

Totaal 
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EXPLOITATIEREKENING VAN 1-1-1992 T/M 31-12-1994 

BATEN 

Bijdragen particuliere synoden 
Rente 
Rente obligaties 
Diversen 

Totaal 

LASTEN 
Kosten generale synode 
Bijdrage Kerkelijk Bureau 
Dep. Eenheid Gerei. Belijders 
Dep. Geest. Verz. Militairen 
Diverse deputaatschappen 
Bijdrage Gerei. Oecum. Synode 
Accountantskosten 
Acta 
Diversen 

EXPLOITATIERESULTAAT 

/ 333200 

1994 
f 

350 
0 

191636 

191986 

191986 

------==== 

180989 

0 
4651 
3995 
2351 

10997 

191986 

1992 Vm 1994 
f 

689616 
12659 
8059 
1253 

711587 
--======== 

122471 
335000 

48695 
26741 
95803 

0 
2074 

35583 
30 

666397 

------==== 
45190 

GRONDSLAGEN VOOR DE WAARDERING EN RESULTAATBEPALING 

Activa en passiva 

D. Lokhorst, (Quaestor) 

1991 
f 

4750 
52638 

115163 

172551 

172551 
____ ;;:;:===--

135799 

25000 
4743 
5009 
2000 

36752 

172551 
-========= 

1989Vm 1991 
f 

365029 
7881 

11254 
612 

384776 
----===== 

85971 
105000 
47786 
35077 
51167 
10041 
2074 

25000 
20 

362136 

22640 

-----===== 

Alle activa en passiva zijn gewaardeerd tegen nominale waarde, tenzij anders vermeld. 
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Vorderingen 
Waardering van vorderingen geschiedt onder aftrek van een eventuele voorziening van oninbaarheid. 

Exploitatieresultaat 
Het resultaat wordt bepaald als het verschil tussen de opbrengsten en alle aan de verslagperiode toe te 

rekenen kosten. 

Eigen Vermogen 
Het eigen vermogen is het saldo van bezittingen en schulden. 

TOELICHTING OP DE BALANS PER 31 DECEMBER 1994 

ACTIVA 
VORDERINGEN 
Specificatie: 
- Te ontvangen rente Rabo r.c. 
- Te ontvangen rente Postbank 
- Te ontvangen via Kerkelijk Bureau 

Balans per 31 december 1994 

EFFECTEN 
Balans per 31 december 1991 
Uitloting 55 obligaties 1986 Il , 1988 
Koersresultaat 

Balans per 31 december 1994 

LIQUIDE MIDDELEN 
Specificatie: 
- Rabobank rendement rekening 
- Rabobank rekening-courant 
- Postbank 

Balans per 31 december 1994 

PASSIVA 
VERMOGEN 
Balans per 31 december 1991 
Toevoeging exploitatieresultaat 1992 Vm 1994 

Balans per 31 december 1994 

f 

215 
0 

135 

350 

52638 
55000 

2362 

0 

174370 
17206 

60 

191636 

135799 
45190 

180989 
========== 

KERKELIJK BUREAU 
Dit betreft te betalen posten inzake werkzaamheden, verricht door het Kerkelijk Bureau, ten behoeve van 

de onderstaande deputaatschappen. 
Deze werkzaamheden hebben betrekking op de periode 1992 Vm 1994. 

Specificatie: 
- Eenheid Gereformeerde Belijders 
- Geestelijke Verzorging Militairen 
- Financiële Zaken 
- Landelijke Archieven 
- Kerk en Onderwijs 
- Quaestor generale synode 

Balans per 31 december 1994 

DEPUTAATSCHAPPEN 
Dit betreft declaraties ingediend in 1995 met betrekking tot de periode 1992 Vm 1994. 

Specificatie: 
- Eenheid Gereformeerde Belijders 
- Geestelijke Verzorging Militairen 
- Landelijke Archieven 

1442 
316 

1128 
695 

1040 
30 

4651 

========-= 

337 
1384 
2188 

- Vertegenwoordiging der Kerken 

Balans per 31 december 1994 

DIVERSEN 
Specificatie: 
- Accountantskosten 
- Commissie Bijstand 

Balans per 31 december 1994 
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TOELICHTING OP DE EXPLOITATIEREKENING 1992 T/M 1994 

BATEN 

BIJDRAGEN PARTICULIERE SYNODE 

Specificatie: 

Noorden 
Oosten 
Westen 
Zuiden 

Totaal 

RENTE 
Specificatie: 

Rabobank, termijndeposito 
Rabobank, rendement rekening 
Rabobank, rekening-courant 
Postbank 

Totaal 

OPBRENGST EFFECTEN 
Specificatie: 

Rente obligaties 
Koersresultaat 
Af: Kosten obligaties 

Totaal 

DIVERSEN 

1992 
f 

39090 
36723 
19719 
25979 

121511 
========== 

1993 
f 

109939 
103383 
54954 
72666 

340942 

=----===== 

1992/1994 
f 

4520 
5870 
1730 
539 

12659 
----====== 

1992/1994 
f 

6240 
2362 

- 543 

8059 

1994 
f 

73593 
69075 
36105 
48390 

227163 · 

Betreft het saldo van ontvangsten en uitgaven inzake de brochure "toeëigening des heils". 

LASTEN 

KOSTEN GENERALE SYNODE 

Installatie vergaderruimte 
Reiskosten afgevaardigden 
Verblijfkosten 
Hotelkosten 
Lunches en consumpties 
Agenda's, rapporten , stencil-

1992 
f 

12243 
52089 

0 
0 

28640 

86 

3995 

2000 
351 

2351 

Totaal 
f 

222622 
209181 
110778 
147035 

689616 

----------

1989/1991 
f 

6696 
0 

802 
383 

7881 

1989/1991 
f 

14523 
- 627 
- 2642 

11254 

1989 
f 

6443 
39362 

1202 
132 

21397 



en typewerkzaamheden 
Scribaat 
Besluitenboekje 
Attenties gastgezinnen 
Diversen 

Totaal 
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22083 
1942 
3038 
1136 
1300 

122471 

DEPUTATEN EENHEID GEREFORMEERDE BELIJDERS 

Vergaderingen en reiskosten 
Afgevaardigden buitenland 
Werkzaamheden Kerkelijk Bureau 

Scribaat (incl. jaarboek) 

Totaal 

1992/1994 
f 

28375 
11067 

5953 
3300 

48695 

=======--= 

DEPUTATEN GEESTELIJKE VERZORGING MILITAIREN 
1992/1994 

f 

Vergaderingen en reiskosten 
Bijdragen buitenland 

Totaal 

DIVERSE DEPUTAATSCHAPPEN 

Kerk en Onderwijs 
Financiële Zaken 
Vertegenwoordiging der Kerken 
Hoge Overheid en C.1.O. 
Landelijke Archieven 
Onderzoek Doelmatigheid 
Berijmde Schriftgedeelten 
Radiokerkdiensten 
Centraal Buro 
Landelijke Herdenking 1892 
Taken en Prioriteiten 
Commissie Bijstand 

Totaal 

18491 
8250 

26741 
======= 

1992/1994 
f 

9309 
11805 

951 
38244 
13787 

0 
1437 

0 
0 

18893 
0 

1377 

95803 

• Hoge Overheid en C.1.0. ·· c t · o rh ·ds aken· 
In dit bedrag is ondermeer begrepen bijdrage lnterkerkeilJk ontac in ve e1 z • 

Totaal 

voor 1990 (afrekening) 
voor 1991 (afrekening) 

voor1992 
voor1993 

voor 1994 (voorschot) 

12651 
1765 
1605 

914 
500 

85971 
====== 

1989/1991 
f 

15580 
26494 

5281 
431 

47786 

1989/1991 
f 

18327 
16750 

35077 

1989/1991 
f 

7574 
7714 
2522 

19777 
4089 
1508 
1652 

995 
405 

4541 
390 

0 

51167 
=====-----

f 

898 
3284 
9167 
9711 
9264 

32324 

-----=----

• Landelijke Herdenking 1892 

specificatie: Huur Veluwehal, 
gemeente Barneveld 
Huur apparatuur 
Drukwerk 

Af: collecte 

Totaal 

Kerkelijk Bureau 
Overig 
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BIJDRAGE GEREFORMEERDE OECUMENISCHE SYNODE 

Bijdrage 

De bijdrage voor het jaar 1989 bedroeg 5840 USO à f 1,72 

ACCOUNTANTSKOSTEN 

Controle deputaatschappen 
Doorberekende accountantskosten 

Totaal 

Specificatie: 
Controle verslagperiode 
Controle voorgaande periode, 
restant 

Totaal 

ACTA 

Voorziening acta, balans 1-1-92 
Drukkosten 1989 
Drukkosten 1992 

Opbrengst verkoop Acta 

Totaal 

BIJLAGE 85 
art.225 

1992/1994 
f 
0 

1992/1994 
f 

107835 
105761 

2074 

2000 

74 

2074 

1992/1994 
f 

- 25000 
30100 
34943 

40043 
4460 

35583 

f 

14426 
8502 

18988 
2176 
2104 

46196 
27303 

18893 

1989/1991 
f 

10041 

1989/1991 
f 

67715 
65641 

2074 

2000 

74 

2074 

1989/1991 
f 

0 
29000 

0 

29000 
4000 

25000 

RAPPORT 8 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE RAPPORT VAN DE QUAESTOR 

De commissie nam kennis van dit rapport en de toelichting. 

De werkelijke lasten in de periode 1992/1994 zijn f 51. 700,- hoger dan begroot. 

Een globale specificatie van deze overschrijding is als volgt: 

Generale Synode 
Eenheid Gerei. Belijders 
Landelijke Herdenking 1892 
Geestelijke Verzorging Militairen 
Acta 

+ f 28.500,
+ f 6.500,
+ f 18.900,
-/- f 11.300,
+ f 6.900,-



Diverse deputaatschappen 

Totaal meer lasten 
Totaal meer baten in de periode 
1992/1994 dan begroot 

Per saldo minder batig saldo dan begroot 
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+ f 2.200,

+ f 51 .700,

+ f 8.500,

f 43.200,-
===------

Het is blijvend noodzakelijk, dat alle niet-kashoudende deputaatscharp~ f~n lid a:inwijzen, die de aanwen

ding van het via de begroting van de quaestor beschikbaar gestelde re ie ewaa · 

Door de accountant is een goedkeurende verklaring afgegeven. 

De commissie stelt u voor: d t keuren en hem van zijn beheer over de periode 1992 t/m 1994 

De werkzaamheden van de quaestor goe e 

te dechargeren. 

BIJLAGE 86 
art. 227 

J. Boer, rapporteur 

BEGROTING VAN DE GENERALE SYNODE 1995 VOOR 1996 TIM 1998 

Lasten Lasten Begroting 

1989-1991 1992-1994 1996-1998 

f f f 

85.971 122.471 180.000 

Kosten generale synode 0 0 91 .500 

Tekort generale synode 1995 
29.000 40.043 35.000 

Kosten ACTA 4.000 - 4.460 - 1.500 

Verkoop ACTA 105.000 335.000 434.700 

Bijdrage Kerk. Adm. Bureau 35.077 26.741 45.000 

Dep. Geest. Verz. Militairen 
47.786 48.695 45.000 

Dep. Eenh. Gerei. Belijders 0 0 14.400 

Bijdrage I.C.R.C. 51 .167 95.803 75.500 

Diverse Deputaatschappen 10.041 0 0 

Bijdrage Gerei. Oec. Synode 2.074 2.074 2.000 

Accountantskosten -592 -1.223 900 

Onvoorzien (incl. adm.kosten) 0 0 42.500 

Benodigde vermogenstoename 
965.000 

361 .524 665.144 
Subtotaal 19.135 20.718 15.000 

Af: rente (-/- kosten effek.) 

342.389 644.426 950.000 

365.029 689.616 950.000 

Bijdragen particuliere synodes 
0 

22.640 45.190 
Voordelig saldo ------ --== ---------- ----------

Deze begroting is opgesteld voor de periode van 1996 t/m 1998 om een meer verantwoord beleid te kun

nen voeren in het synode-Jaar 1998. 

Ter toelichting op deze begroting dient het volgende: 

Specificatie kosten generale synodi : 

Installatie vergaderruimte 
Reiskosten afgevaardigden 
Verblijfkosten afgevaardigden 
Hotelkosten afgevaardigden 
Lunches en consumpties 
Agenda, rapporteren , stencil 
en typewerk 
Kosten scribaat 

Lasten 
1989-1991 

f 

6.443 
39.362 

1.202 
132 

21.397 

12.651 
1.765 

Lasten 
1992-1994 

f 

12.243 
52.089 

0 
0 

28.640 

22.083 
1.942 

Begroting 
1996-1998 

f 

35.000 
70.000 

1.000 
1.000 

35.000 

25.000 
4.000 

Besluitenboekje 
Diversen 

Totaal 

Tekort generale synode 1995: 
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1.605 
1.414 

85.971 

3.038 
2.436 

122.471 

2.000 
7.000 

180.000 

Uit de tot onze beschikking staande stukken blijkt nu reeds dat er inzake de uitgaven generale synode 1995 

een aanzienlijke overschrijding van de begroting plaats zal vinden. 

Een en ander blijkt uit de volgende opstelling: 

Installatie vergaderruimte 
Geluid en verbindingen 
Reiskosten afgevaardigden 
Verblijfkosten afgevaardigden 
Hotelkosten afgevaardigden 
Lunches en consumpties 
Agenda, rapporteren , stencil 
en typewerk 
Kosten scribaat 
Besluitenboekje 
Werkzaamheden K.A.B. 
Diversen 

Totaal 

Begroting G.S. 1995 
(goedgekeurd door 

G.S. 1992) 
f 

7.500 
0 

40.000 
1.000 
1.000 

20.000 

18.000 
4.000 
1.500 

0 
7.000 

100.000 

Begroting G.S. 1995 
(Voorbereidingscom

missie Zierikzee) 
f 

14.760 
19.500 
70.000 

0 
2.000 

35.160 

25.380 
4.000 
1.500 

15.000 
4.200 

191.500 

De posten reiskosten , besluitenboekje en werkzaamheden K.A.B. zijn niet meegenomen in de begroting 

opgesteld door de Voorbereidingscommissie Zierikzee maar zijn op basis van reeds gehouden synodeda

gen ingeschat. 

Omdat er sprake is van een aanzienlijk tekort (f 91 .500,-) is het raadzaam hiermee rekening te houden in 

de begroting 1996-1998 aangezien dit niet uit de bestaande middelen kan worden voldaan. 

Specificatie van de kosten Deputaatschap Eenheid Gereformeerde Belijders: 

Lasten 
1989-1991 

f 

Vergaderingen (incl. reiskosten) 15.580 

Scribaat (incl. jaarboekje) 431 

Kerkelijk Administratief Bureau 5.281 

Afgevaardigden Buitenland 26.494 

Onvoorzien (informatieboekje) 0 

Totaal 47.786 

Specificatie van de kosten van Diverse Deputaatschappen: 

Kerk en Onderwijs 
Financiële Zaken 
Vertegenwoordiging der Kerken 
Hoge Overheid en C.1.O. 
Kerkelijke Archieven 
Onderzoek Doelmatigheid 
Berijmde Schriftgedeelten 
Radiokerkdiensten 
Centraal Bureau 

Lasten 
1989-1991 

f 

7.574 
7.714 
2.522 

19.777 
4.089 
1.508 
1.652 

995 
405 

Lasten 
1992-1994 

f 

28.375 
3.300 
5.953 

11 .067 
0 

48.695 

----------

Lasten 
1992-1994 

f 

9.309 
11.805 

951 
38.244 
13.787 

0 
1.437 

0 
0 

Begroting 
1996-1998 

f 

17.500 
2.000 
6.500 

15.000 
4.000 

45.000 

Begroting 
1996-1998 

f 

8.000 
8.000 
2.500 

33.000 
21 .000 

0 
2.000 
1.000 

0 
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4.541 18.893 0 
Landelijke Herdenking 1892 

390 0 0 
Taken en Prioriteiten 

0 1.377 0 
Commissie Bijstand 

0 0 0 
Onvoorzien 

51 .167 95.803 75.500 
Totaal =====----- ------======----
Specificatie bijdragen particuliere synodes: 

Op grond van deze begroting zullen de bijdragen van de particuliere synodes, gebaseerd op een ledental 
van 75.000, voor de jaren 1996 t/m 1998 als volgt moeten worden vastgesteld. 

Bijdrage P.S. 1996, 75.000 leden à f 5,67 per lid 
Bijdrage P.S. 1997, 75.000 leden à f 3,50 per hd 
Bijdrage p .S. 1998, 75.000 leden à f 3,50 per hd 

Totaal 

BIJLAGE 87 
art. 227 

f 

425.000 
262.500 
262.500 

950.000 
-======---

D. Lokhorst, Quaestor 

RAPPORT 13 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE DE BEGROTING VAN DE QUAESTOR VAN DE 
GENERALE SYNODE VOOR DE JAREN 1996 TIM 1998 

1 _ De door de quaestor bij u ingediende begroting 1996-1998 vermeldt een totaal aan geraam/~
5
~!g~J~ 

van de particuliere synoden van . . 
Uw commissie stelt u voor daarop te corrigeren. 
Bij: 
Financiële Zaken 
Kerkelijke archieven 
Kerkelijk Adm. Bureau 

Af: 
Vertegenwoordiging der kerken 
Berijmde Schriftgedeelten 
Vermogenstoename 

Totaal te verkrijgen middelen 

f 1.000,-
7.500,-

300,-

500,-
500,-

1.550,-

8.800,-

958.800,-

2.550,-

956.250,-
----------

· · d edekt door bijdragen van de particuliere synoden van 1. 12,75 per (doop)lid. 
~1~t~i[~;g1

i~~t! ~~d~~i( van de generale kas dient deze bijdrage te worden verdeeld in: 1. 4,75 1n 1996, 
f. 4,00 in 1997 en f. 4,- in 1998. 

f~ ~i~!~rg~~;r~~~ d;~:e~~~~~oor de komende periode is begrepen een bed~ag van f. f 1.500,de, i~ijnde 
het thans geraamde bedrag van de overschrijding van de begrootte kosten van e genera e syno 
1995. 

Dit bedrag is te splitsen in: 

Kosten roepende kerk 
Reiskosten 
Kosten KAB. 

Totaal 

+ f 46.500,-
+ 30.000,-
+ 15.000,-

+ 91.500,-

In het rapport van het moderamen van de synode 1992 (9.01) is onder 5. reeds aangegeven, dat de koS
t
en 
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van de roepende kerk hoger zouden worden dan in de begroting was aangegeven. 
Aan deputaten Financiële Zaken is door de "Commissie van voorbereiding generale synode 1995" van de 
Chr.Gerel.Kerk van Zierikzee met hun brief d.d. 27 december 1994, hun begroting, tot een bedrag van 
I. 105.000,- , verstrekt met het verzoek, na telefonisch contact, hierover een advies uit te brengen. Met brief 
d.d. 27 april 1995 hebben deputaten Financiële Zaken suggesties gedaan, welke, naar zij hoopten, zouden 
leiden tot daling van de kosten. 
De "Commissie van voorbereiding generale synode 1995" deelde de secundus-quaestor in de tweede zit
tingsweek van de Synode mede, dat er rekening gehouden moet worden met het feit, dat hun kosten zullen 
zijn 1. 105.000,- , dus gelijk aan hun oorspronkelijke begroting. 
Vandaar dat de quaestor in zijn herziene begroting ook hiervan is uitgegaan. 

De verhoging van de reiskosten is hoofdzakelijk te verklaren uit het feit, dat de vergoeding per km is gesteld 
op 1. 0,57; (geraamd 1. 0,45). 

De noodzaak om de begroting van de kosten van de generale synode 1995 in belangrijke mate aan te pas
sen, brengt uw commissie er toe te pleiten toekomstige vergaderingen van de generale synode bij voorkeur 
te houden op een centraal in het land gelegen plaats. Het kan uit het oogpunt van de ook in de kerk noodza
kelijke kostenbeheersing niet verantwoord worden genoemd de breedste vergadering van de kerken op een 
sterk decentraal gelegen plaats te houden, hoeveel waardering er ook kan zijn voor organisatie en verzor
ging, waarvan op de huidige vergadering sprake is. Uit het oogpunt van gemakkelijke bereikbaarheid voor 
alle afgevaardigden en gelet op de noodzaak van goede lokatie voor vergaderingen van moderamen, com
missies en deputaten en niet in de laatste plaats op de aanwezigheid van goede mogelijkheden voor direkte 
administratieve bijstand, zal voor de toekomst moeten worden gekozen voor een vergaderplaats, als bijvoor
beeld de Bethel-Kerk in Veenendaal, die op deze punten aan alle eisen voldoet. 
Keuze voor een lokatie als deze laat uiteraard onverlet de onder ons geldende traditie van samenroeping 
door een der kerken uit de particuliere synoden, het uur van gebed voorafgaande aan elke generale synode 
daaronder begrepen. 

Uw commissie stelt u voor: 
1. de begroting van de quaestor voor de periode 1996-1998 vast te stellen op de in punt 1 omschreven 

wijze en de quaestor te machtigen tot het doen van uitgaven tot de geraamde bedragen. 
2. de quaestores van de particuliere synoden te informeren over de vaststelling van de bijdragen 1996, 

1997 en 1998 op respectievelijk 1. 4,75, 1. 4,-en 1. 4,- per (doop)lid , met een toelichting over de hoogte 
van deze bedragen, en hun te verzoeken deze bijdragen voor 1 juli van elk jaar over te maken. 

3. het deputaatschap "vertegenwoordiging van de kerken" de opdracht te geven zich te beraden op de sug
gestie genoemd onder punt 2 ten aanzien van de vergaderplaats van de generale synode en hierover 
voorstellen te doen aan de generale synode 1998. 

BIJLAGE 88 
art. 233 

J. Boer, rapporteur 

RAPPORT 12 VAN COMMISSIE VI BETREFFENDE BEGROTINGEN VAN KASHOUDENDE 
DEPUTAATSCHAPPEN EN VASTSTELLING VAN DE MINIMUM-BIJDRAGEN VAN DE KERKEN 

Gelet op het advies van deputaten Financiële Zaken (sub 6) en met inachtneming van uw besluit ingevolge 
haar rapport 3, heeft uw commissie gestreeld naar een voor de kerken aanvaardbare hoogte van de mini
mum-bijdragen. Uit practische overwegingen komt zij ook nu tot door 4 deelbare en voor 3 jaren gelijke 
bedragen. 

Kas 1. Theologische Universiteit 

Volgens begrotingen blijft te dekken 
Af: hopelijk hogere subsidie 

mogelijke giften, legaten, 
bijdragen N.G.K. en inte-
ring vermogen 

Blijft: 225.000 x f 3,84 ~ 

Stimuleringsfonds thans te beperken tot 

Kas 3. Kerk en Bedrijfsleven 

f 663.000,-

250.000,-

f 1.777.000,-

913.000,-

864.000,-

150.000,-

Bij opheffing van dit deputaatschap is geen bijdrage nodig. 
Wel dient te worden besloten, dat het vermogen per 31 december 1995 (te ramen op f 80.000,-) dient te 
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worden overgedragen, naar het oordeel van uw commissie, aan deputaten ADMA. 

Kas 4. Emeritikas f 5.820.000,-

Volgens systeemberekening nodig 

Af: f 382.200,-
matiging tempo kapitaalvorming 
bijdragen deputaatschappen 

307.800,-

690.000,-

Blijft: 225.000 x f 22,80 = 
5.130.000,-

=====-----

Kas 5. Varenden 284.100,-

Gevraagd 
34.200,-

Bij : afdracht Emeritikas 1500 x f 22,80 
318.300,-

Af: geringe intering 

3.300,-

Blijft: 225.000 x f 1,40 = 
315.000,-

===-----

Kas 6. Kerkjeugd 
Volgens begroting nodig 

731 .700,-

Af: 
minder subsidies 200.000,-
(zie 9 .24/41) 81 .700,-
intering vermogen 281 .700,-

Blijft: 225.000 x f 2,00 

450.000,-
=====-----

Kas 7. Pastoraat Gezondheidszorg 392.465,-

Volgens begroting nodig 
Bij : 

34.200,-

afdracht Emeritikas 1500 x f 22,80 600,-

meerkosten KAB. 22.735,-

nodige vermogensvorming 

Wordt: 225.000 x f 2,- = 
450.000,-

---------= 

Kas 8. ADMA 1.077.500,-

Volgens begroting nodig 145.500,-

Bij : meerkosten KAB. 
1.223.000,-

Af: bezuinigingstaakstelling 

98.000,-

Wordt: 225.000 x f 5,- = 
1.125.000,-

-------

Kas 10. Onderlinge Bijstand en Advies 2.460.300,-

Volgens begroting nodig 52.500,-
Af: oudedagstoelage 427.800,-

intering vermogen 
480.300,-

Blijft: 225.000 x f 8,80 = 
1.980.000,-
----- == 

Kas 12. Evangelisatie 1.170.000,-

Gevraagd 266.000,-
Af: personeelskosten 13.000,-

intering vermogen 
279.000,-

Blijft: 225.000 x f 3,96 = 

Kas 13. Evangelieverkondiging onder Israël 

Geraamde lasten 
Af: meer geraamde baten w.o. legaten 

correctie (bijl.1) 

Nodig geacht 
Bij: afdracht Emeritikas 1500 x f 22,80 

uitg. 40 jr. 'Vrede over Israël' 

Af: intering vermogen 

Blijft: 225.000 x f 1,64 = 

Kas 14. Buitenlandse Zending 
Gevraagd 
Bij: 
meerkosten KAB. 
afdracht Emeritikas 6 x 1500 x f 22,80 

Af: 
raming legaten 
intering vermogen c.q. 
minder projecten 

Blijft: 225.000 x (f 4,80 + f 16,-) 

Kas 15. Hulpverlening 
Geraamde lasten apparaat 
Bij meerkosten KAB. 

Wordt 225.000 x f 1,76 = 

Voorts voor projecten: 225.000 x f 2.00 

verhoogd met giften, rente en intering vermogen. 

Kas Kerkelijk Administratief Bureau 
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141 .700,-
179.250,-

15.850,-
205.200,-

188.210,-

1.400.000,-

Uw commissie is van oordeel , dat de begroting kan worden goedgekeurd. 

Uw commissie stelt u voor: 

891.000,-

857.600,-

320.950,-

536.650,-
34.200,-
75.000,-

645.850,-
276.850,-

369.000,-

6.047.260,-

6.268.210,-

1.588.210,-

4.680.000,-

375.000,-
21.000,-

396.000,-

450.000,-

1 . De minimum-bijdragen van de kerken aan de deputaatschappen voor 1996, 1997 en 1998 te stellen op 

de volgende bedragen per (doop)lid per jaar: 

Theologische Universiteit t 3,84 (w~sf 2,-

Kerk en bedrijfsleven -,- 0,72 

Emeriti 
" 22,80 20,80 

Varenden 
. 1,40 1,16 

Kerkjeugd 2,00 1,28 

Past. in gezondheidszorg " 2,- 1,32 

ADMA 
" 5,- 4,80 

Onderl .Bijstand en Advies 8,60 7,20 

Evangelisatie 3,96 3,60 

Ev.verkondiging Israël 1,64 0,60 

Zending 
4,80 5,72 

Hulpverlening 1,76 0,80 

Totaal f 58,40 f 50,-) 

----------
Uit andere bronnen: 



Zending 
Hulpverlening 

Totaal 
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f 16,
" 2,00 

f 18,00 

(was/ 17,60 
" 2,40 

f 20,-) 

2. De begroting van deputaten Kerkelijk Administratief Bureau goed te keuren. 

3. Deputaten Kerk en Bedrijfsleven op te dragen hun vermogen per 31 december 1995 over te dragen aan 

deputaten ADMA en laatstgenoemden op te dragen de verslaglegging van de actIvIteIten en het financieel 

beheer over 1995 van eerstgenoemden in hun rapportage aan de genera!~ synode 1998 op te nemen. 

4. Alle kashoudende deputaten te informeren over de bovengenoemde afw11kIn~en van hun begrotingen en 

over voor hen vastgestelde minimum-bijdragen en hen te machtigen tot de in hun gecorngeerde begro

tingen geraamde uitgaven. 

BIJLAGE 89 
art.239,241 

A. de Geus, rapporteur 

RAPPORT VAN DEPUTATEN VOOR BERIJMDE SCHRIFTGEDEELTEN 

1. Opdracht 

De generale synode van Apeldoorn 1992 gaf de deputaten als opdracht: . .. 

a. na te gaan of er een mogelijkheid is een bundel uit te brengen, waann alle volgens art. _69 K._()_ ~n19e

geven berijmde Schriftgedeelten een plaats kunnen hebben, met In achtneming van de fmanc1ele 1mpli-

rah~ . k . d 
b. om een goede definitieve regeli~g inzake ~e auteursrechte_n _te treffen, waann oo 1s opgenomen e 

mechanische reproductie en/of uitzending via radio en televIsIe, daartoe gemachtigd door de generale 

synode, met inbegrip van de financile impli~aties; . . . . . . 

c. in geval van nieuw gecomponeerde melod1een, deze ook te voorzien van muz1eknotatIe die geschikt is 

voor de begeleiding van de gemeentezang; . . .. . 

d.1. zich op de hoogte te stellen van wat in de kerken reeds aan orgelzettIngen van de melod1een uit de 

bundel Schriftberijmingen voorhanden is; . 

d.2. zo nodig bekwame mensen te stimuleren orgelzettingen te vervaardigen; . . 

d.3. te onderzoeken welke mogelijkheden er zijn om de uitgave van een bundel orgelzettmgen te realiseren 

met in achtneming van de financiële implicaties; 
d.4. aan de generale synode van 1995 daarover een gefundeerd voorstel te doen. . _ 

De generale synode benoemde tot deputaten de broe?ers: Ds. J. van Amstel , voorzitter, ds. T.M. 

Hofman, secretaris; J. Groeneveld; ds. A. H1lbers en A. P1etersma. 

2. Werkzaamheden 

~-;i deputaatschap heeft vier maal te Amersfoort vergaderd in een broederlijke sfeer. Daarbij spitsten de 

werkzaamheden zich vooral toe op de uitvoering van de opdracht van de generale synode. 

~
2
de achterliggende periode zijn wel enkele berijmingen aan deputaten toegezonden. Na toetsing bleken 

deze echter niet te voldoen aan de gestelde criteria. 

2-3- · 11 1 
Uitvoerig hebben deputaten zich bezonnen op de mogelijkheid een bundel uit te brengen, waarin a e vo -

gens art. 69 K.O. vrijgegeven berijmde Schriftgedeelten een plaats ku.nnen hebben. . 

samenvattend kan worden gezegd dat het deputaatschap voor Benjmde s_chnftgedeelten zich geheel aan

sluit bij de beslissing van de synode van 1989, nl. (Acta, blz. 58) dat de liederen m de bundel 

'Schriftberijmingen-proefbundel voor de Christelijke Gereformeerde Kerken' behoren tot de m art. 69 K.O. 

bedoelde berijmde Schriftgedeelten" en "dat ook de door deputaten aangebode~ nieuwe liederen na~r 

Genesis 17: 7 en Lucas 22: 15-20 behoren tot de in art. 69 K.O. bedoelde benjmd_e Schnftgedeelten • 

(Zoals deze alle in een totaal van 40 berijmingen een plaats ontvingen in de tweede, u1tgebre1de ed1t1e van 

de Proefbundel, 1990). . . . .. 

Nadere bezinning op grond van eerdere synode-uitspraken (zie voor een overzicht bijlage A), heeft ertoe 

geleid dat deputaten thans voorstellen bovenstaande berijmingen in een bundel op te nemen, samen met 

de in ~rt. 69 K.O. genoemde nummers 13b, 14, 21 , 26 en 107. Eventueel ook de nummers 66, 67 en 68 op 

te nemen, hoewel deze nauwelijks gebruikt worden in de erediensten. Nummer 115 te laten vervallen , daar 

we in nummer 37 van de proefbundel een betere berijming ontvingen . De nummers 78, 90, 96 en 115 met 

op te nemen, daar deze meer bijbelliederen zijn dan berijmde Schriftgedeelten. . .. . 

Derhalve stellen deputaten voor in een definitieve bundel op te nemen: naast de 40 Schnftbenjm1ngen van 

de proefbundel (tweede editie van 1990) de volgende liederen: 

13b d' Almachtige is mijn Herder en Geleide 
14 De Heer is mijn Herder 
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21 Alles wat adem heeft, love de Here 
26 Daar is uit 's werelds duistre wolken 
107 Wie zich hovaardig verheffen. 

Totaal dertlalve 45 berijmingen op te nemen, die voldoen aan de eisen, die de synode van 1980 aan een 

Schnftbenjm1ng stelde. Eventueel tevens de nummers 66, 67 en 68 op te nemen in een definitieve bundel. In 

de bovenvermelde overwegingen en voorstellen hebben deputaten een consistente lijn vanuit de rapporten 

aan de diverse synoden en de besluitvorming aldaar weergegeven. 

2.4. 
Als voorbereidin~ op een eventuele definitieve uitgave van de Schriftberijmingen binnen onze kerken heb

ben de~utaten zich bezonnen op noodzakelijk aan_te brengen correcties. Deputaten hebben zich daarbij uit

drukkelijk beperkt tot kleine correcties. Een overzicht daarvan treft u aan in bijlage B. De nadere regeling 

omtrent auteursrechten c.a. kan pas worden getroffen als besloten Is tot uitgave van een definitieve bundel. 

2.5. 
Inzake d_e m_uzieknotaties hebben de~utaten ~ich eerst op de hoogte gesteld van hetgeen in de kerken voor

handen 1s hieromtrent: Nadere Inlicht1ngen die op diverse plaatsen zijn ingewonnen hebben niet geleid tot 

een tastba.ar en bruikbaar resultaat. Dit heeft deputaten doen besluiten contact te zoeken met de 

Interkerkelijke St1cht1ng voor het Kerklied om gebruik te mogen maken van de koor- en orgeluitgave van het 

Liedboek voor de Kerken. Dankbaar kunnen deputaten u_ melden, dat voornoemde Stichting toestemming 

heeft verl~end hun werk op te nemen In een eventueel uit te geven meerstemmige zetting van de bundel 

Schnftbenjm1ngen ~oor organisten. De_ daarvoor verschuldigde rechten zijn zeer billijk en reeds voldaan aan 

voornoemde St1cht1ng. Voor de twee rne~w gecomponeerde melodieën zijn musici binnen onze kerken aan

gezocht en bereid_ gevonden harmornsat1es te vervaardigen. Daarbij hebben deputaten zorg gedragen voor 

een bredere toe~smg van . het rnatenaal door andere beroepsmusici. Wat betreft de uitgave van een bundel 

orgelzett1n9en b1J de Schnftbenjm1ngen hebben deputaten zich gericht op de wenselijkheid van een bruikba

re u_1tgave In e_en betaalbare vorm (een voorstel daaromtrent vindt u in bijlage C). Uitgave in eigen beheer is 

gezien het kleine aantal en daarmee verbonden het kostenaspect verre te verkiezen boven het elders laten 

drukken. Een goed leesbare kopie in een handzame uitgave kan volgens deputaten uitstekend dienst doen. 

2.6. 
Graag maken deputat~n u dee_lg_enoot van hun gevoelens omtrent de nu reeds jaren lopende werkzaamhe

den. Voor deputaten Zijn de hu1d1ge voorstellen aan uw synode eindvoorstellen. Waarbij de eventuele verde

re afwikkeling van lopende en toekomstige zaken dient te worden opgedragen aan een kleine commissie die 

rapporteert aan de generale synode. De wens om te komen tot een definitieve afronding van de werkzaam

heden leeft bij alle deputaten. 

3. Voorstellen 

Deputaten leggen de volgende voorstellen aan uw vergadering voor: 

3. 1. 
Te komen tot de uitgave van een definitieve bundel Schriftberijmingen waarin naast de 40 Schriftberijmin

gen uit de Proefbundel (tweede editie van 1990) tevens worden opgenomen de nummers 13b 14 21 26 

107 (en eventueel de nummers 66, 67 en 68) uit het Liedboek voor de kerken; ' ' ' ' 

3.2. 
In deze defintieve uitgave de voorgestelde correcties (bijlage B) door te voeren; 

3.3. 
Over te ~aan tot het uitgeven in eigen beheer van een muziekuitgave met harmonisaties van alle niet-psalm

melod1een, zulks volgens het voorstel (bijlage C); 

3.4. 
Opdracht te geven om bij uitgave van de definitieve bundel Schriftberijmingen tevens zorg te dragen voor 

een goede uitvoering inzake auteursrechten c.a. ; 

3.5. 
Om het deputaatschap op te he~en en voor de verdere afwikkeling van huidige en toekomstige zaken een 

kleine commIssIe te benoemen die rapport aan de generale synode uitbrengt. 

BijlageA 

Overzicht ten aanzien van berijmde Schriftgedeelten 

J. van Amstel, voorzitter 
T.M. Hofman, secretaris 

1. GS 1980 besluit (zie Acta, art. 144, onder 3, blz. 70) "vast te stellen dat onder 'berijmd Schriftgedeelte' 

zoals bedoeld In artikel 69 K.O. dient te worden verstaan: een bewerking in liedvorm van een aaneenge

sloten passage uit de Heilige Schrift waarin de oorspronkelijke tekst trouw wordt gevolgd." 
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2. GS 1983 rapport van deputaten, Acta blz. 208: "Bij het verzamelen van berijmde Sch_riftgedeelten zijn 

deputaten zich er van bewust geweest, dat de door de Synode 1980 aanvaarde def1mt1e de formulenng 

is van een ideaal. In de hier aangeboden verzameling beantwoordt het ene lied meer aan de absolute 

norm dan het andere. Dat neemt niet weg, dat deputaten de genoemde liederen beschouwen als een 

verantwoorde keuze uit het materiaal dat voorhanden is." .. ."Het toepassen van . de enten~ voor opne

ming in een eigen bundel heeft er toe ge_leid, dat de volgende eerder aanvaa'.de liederen met in de aan

geboden verzameling zijn opgenomen: Liedboek 8 '. 25, 27, 43, 65, 89 en 114. (Dan volgen de bezwaren 

-Acta blz. 209- die opnieuw verwoord worden in bijlage 111 , Acta 1989, blz. 259 en het rapport van depu-

taten 1992 onder bijlage 1). 

3. Aantal berijmde Schriftgedeelten volgens art. 69 de volgende nummers uit het Liedboek voor de kerken: 

8 - Gij hemel en aarde, doet open uw oor 

13b - d' Almachtige is mijn Herder en Geleide 

14 - De Heer is mijn Herder 
21 - Alles wat adem heeft, love de Here 

25 - Het volk dat wandelt in de duisternis (1-8) 

26 - Daar is uit 's wereld duistre wolken 

27 - De Heer richt op zijn berg een maaltijd aan 

43 - Die dag zal komen, brandend als een oven 

65 - Het graan slaapt in de aarde 

66 - Mijn ziel verheft Gods eer 
67 - God zij geloofd uit alle macht 

68 - Zo laat gij, Heer, uw knecht 
78 - Laat m'in U blijven, groeien, bloeien 

89 - 0 Christus, Heer der heerlijkheid 

90 - Is God de Heer maar voor mij 

96 - Wordt krachtig in de Heer 
107 - Wie zich hovaardig verheffen 

114 - Ik zag een nieuwe hemel 

115 - Die op de troon zat zeide 

4. Bezwaren waren er in 1983 reeds (zie boven) tegen 8, 25, 27, 43, 65, 89 en 114. In B_ijlage 111 (rapP_Ort 

1989, blz. 259 Acta) wordt vermeld: "De _nummers_ 78, 90, 96 en 115 zijn vanuit de stnkte omschrijving 

van de synode van 1980 niet als een benjmd Schnft9edeelte aan te merken, daar deze meer _het karak

ter van een bijbellied dragen. Voor nummer 115 Is in de proefbundel (als nr. 37) een uitstekende 

Schriftberijming gekomen, zodat deze eventueel kan vervallen ." Daarvoor werd opgemerkt: In 1986 h_eeft 

ons deputaatschap (in haar rapport) u aanbevolen de nummers 13b, 14, 21 , 26 en 107 a!s een berijmd 

Schriftgedeelte aan te merken. In dezelfde bijlaQe zegt het deputaatscha_p:. Nummer 68 1s de bekende 

lofzang van Simeon. De nummers 66 en 67 zijn (_1_n het Liedboek) een_ benjmIng_ van de overbekende lof

zang van Maria en die van Zacharias, die nauwelijkS worden geb_ru1kt In de erediensten. 

Het bovenstaande heeft geleid tot de bezinning van deputaten in het rapport vermeld onder 2.3 en het 

voorstel aan uw vergadering onder 3.1 . 

8/JlageB 

Noodzakelijke correcties: 

Inhoudsopgave 

Lied 2 
Lied 2 

Lied 2 
Lied 3 
Lied 4 
Lied 6 
Lied 7 
Lied 10 
lied 10 
Lied 10 
Lied 10 
Lied 10 
Lied 12 
Lied 12 
Lied 12 
Lied 12 
Lied 13 
Lied 13 
Lied 14 
lied 14 
Lied 17 

couplet 4 
couplet 5 

verwijzing naar 
muzieknotatie: 
couplet 3 
couplet 1 
verwijzing naar 
couplet 1 
couplet 2 
couplet 3 
couplet 3 
couplet 5 
couplet 1 
couplet 4 
couplet4 
couplet 7 
couplet 2 
couplet 7 
couplet 1 
couplet 2 
couplet 1 

2 
7 

r.1 
r.4 
r.5 

r.3 
r.7 
r.7 

r. 2 
r. 6 
r.1 
r. 3 
r. 3 
r.2 
r. 5 
r. 6 
r.1 
r. 2 
r. 4 
r. 4 
r. 8 
r. 3 

1 Kronieken 29 : 10-18 
Jesaja 25 : 6-8 

Wat Gij, o onze God en HEER, 

met gaven tot U naadren. 
Dat elk in uw gebod volhard' 

1 Kronieken 29: 10-18 
toevoegen rustteken 
rècht zal zijn richtsnoer zijn. 
Gij mijn psalm; getroost en kalm 

Jesaja 25 : 6-8 
naar mijn gezalfde Knecht, 
mijn Knecht zal het niet doven -

Mijn Knecht wordt niet gebroken, 

mijn licht, hoog opgestoken, 

Ik redde_U uit de groeve, 
Wie kent Gods Knecht, ontluisterd in zijn leed, 

God heeft zijn Knecht met onze last beladen; 

Hij heeft geboet. 
Aan Hem, zijn Knecht, straft God de HEER het kwaad, 

een Man van smarten door elkeen versmaad, 

als Knecht des HEEREN 
straks spelen kindren vrolijk om u heen. 

uw Losser zal zijn bruid niet meer vergeten! 

als Rechter zult Gij tot ons komen, 

Lied 17 couplet 3 
Lied 20 couplet 2 
Lied 21 muzieknotatie: 
wijzigen (zie brief 14 mei 1991) 

Lied 21 couplet 3 
4 

11 
Lied 22 couplet 4 
Lied 25 couplet 2 
Lied 28 couplet 4 
Lied 29 muzieknotatie 
Lied 37 couplet 2 
Lied 38 couplet 2 
Lied 40 couplet 1 
Opmerking: 

r. 6 
r. 5 
r. 3/4 

r.1 
r. 2 
r. 2 
r.1 
r. 3 
r. 3 
r. 4 
r. 4 
r. 4 
r. 3 
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De HEERE Heere is mijn kracht! 

't Is Christus die door lijden 
plaats van noten boven lettergrepen 

En offerde_ik mijn leven 
de liefde_is gaarne gul en goed, 

leefde_ik op kinderlijke voet, 

Daarom heeft God zijn Knecht die leed 

dit Lam draagt al het leed 
en laten diensten, groot en klein, 

laatste noot moet fis zijn i.p.v. e 

wiens gramschap brandde_in zeven gouden schalen. 

God zelf, de tempel, staan. 
dat Ik met u, die met Mij moogt verkeren, 

Wanneer een definitieve bundel uitgegev~n wordt waarin ook eerder aanvaarde Schriftberijmingen worden 

opgenomen, zullen deze volgens de principes waarop bovenstaande correcties gebaseerd zijn, ook gecorri

geerd moeten worden. 

Bijlage C 

Voorstel_!nzake muziekuitgav~ voor begeleiding gemeentezang: 

Hierbij Zijn deputaten ervan uitgegaan, dat voor de in de Proefbundel gebruikte psalmmelodieën voldoende 

harmonisaties ter beschikking zijn . 

Afha_nkelij~ van de beslissing van de generale synode over de definitieve omvang van de bundel 

Schnftbenjm1ngen, kan _ het aantal uit te geven harmonisaties variëren tussen 21 en 26 melodieën; de hierbij 

voorgelegde calculatie Is gebaseerd op 26 melodieën. 

Oplage: aanvankelijk 100 stuks. 

De opbouw is als volgt: 

1. Te betalen rechten en vergoedingen 

2. Kopieerkosten 
3. Intekenen nieuwe melodieën 

4. Bundeling 
5. Verzendkosten e.d. 

f 166,
f 685,
/ 65,
f 700,
f 750,-

f 2.366,-

Bij een uitgave in eigen beheer (door middel van een kopieerprocedé) en verzending door het K.A.B. zullen 

de kosten per bundel circa f 25,- bedragen. 

De distributie kan dan niet plaatsvinden via de reguliere handel, maar zal in eigen beheer dienen te worden 

verzorgd. Een gedrukte uitgave in kleine oplage is welhaast onbetaalbaar gebleken. 

BIJLAGE 90 
art. 239, 241 

RAPPORT 6 VAN COMMISSIE 111 INZAKE DEPUTATEN VOOR BERIJMDE SCHRIFTGEDEELTEN 

1.Algemeen 

Uw commissie hee~ met belangstelling kennis _genomen v'!-n het gedetailleerde rapport met bijlagen van 

deputaten voor berijmde Schriftgedeelten. Uit dit rapport blijkt dat deputaten hun werk willen afronden en 

voorstellen het deputaatschap op te heffen. Uw commissie acht deze wens alleszins redelijk. Indien uw ver

gadering met ons voorstel daaromtrent instemt, zal zij ongetwijfeld de aftredende broeders willen danken 

voor hun jarenlange werk in dit deputaatschap. 

2. Rondom de opdracht van de G.S. van 1992 

Ons gesprek met de voorzitter van deputaten cirkelde in hoofdzaak rondom de eerste opdracht die de G.S. 

van 1992 aan deputaten gaf. Deze luidt: "na te gaan of er een mogelijkheid is een bundel uit te brengen 

waarin alle volgens art. 69 K.O. vrijgegeven berijmde Schriftgedeelten een plaats kunnen hebben mei 

inachtneming van de financiële implicaties". Nu stellen deputaten aan de synode voor: "te komen tot d~ uit

gave van een definitieve bundel Schriftberijmingen waarin naast de 40 Schriftberijmingen uit de Proefbundel 

(tweede editie van 1990) tevens worden opgenomen de nummers 13b, 14, 21 , 26, 107 (en eventueel de 

nummers 66, 67 en 68) uit het Liedboek voor de kerken". Dit houdt in dat verschillende liederen die door de 

synoden van 1959 en 1974 zijn aanvaard (nl. de "Engelenzang" en de nrs. 8, 25: 1 - 8, 27, 43, 65, 78, 89, 

90, 96, 114 en 115 Liedboek) niet in de definitieve bundel worden opgenomen. Binnen uw commissie werd 
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·· · bb d dan de synode van 1992 hun heeft de vraag gesteld of deputaten op deze wI1ze niet meer he en ge aan 
opgedragen. 1992 h 1 bewust in alle voorzichtigheid gesproken heeft 
Deputaten stelden daartegenover/~1 dt -~·\1;f ~ deputaf:n in de achterliggende periode gebleken dat het 
over "het nag_aa_n of er een mog_e Ilh e, d,s · mogelijk is om een bundel uit te brengen, waarin alle volgens 
om een pnnc1p_1ele en eebn P!.acdt,sc

8 
ehr~g~nd~;lten een plaats hebben. 1. De principiële reden is dat de G.S. 

art. 69 K.O. vnigegeven enJm e c n ,, .. . d 1 " zoals bedoeld in art. 69 K.O., moet wor
van 1980 heeft vastgesteld wat onder een benJrnd Schnftge n~~~~;ten passage uit de Heilige Schrift waarin 
den verstaan, nl. "een bewerking in liedvorm" van een aanee 44) wanneer de liederen die de synoden 
de oorspronkelijke tekst trouw wordtJevolgd \Actfo~!t :.;:r~~~\~n e; verscheidene die meer een Bijbellied 
van 1959 en 1974 aanvaa_rdde aan eze rege ge 'aniem ·uist om de liederen die door de G.S. 
zijn dan een berijmd Schnftgedeelte. Deputaten ~chtten ~~t ~ns van \ 980_ Dat er daardoor enkele liederen 
van 1974 zijn aanvaard te toetsen aan de u,tspra_ en ~an ; het is wel "een consistente lijn vanuit de rap
niet in de definitieve bundel worden opge~o_men ,s spiJj~· ~':eergegeven" (blz. 2). 2. Praktisch gezien is het 
porten aan de diverse synoden en de bes_wtvormin_g a __ aa . deren uit te brengen. Dit houdt verband met de 
ook onmogelijk een bundel v~~ ~c~nr~:~'!~~~I~:ns~i~:i:~ge~~or het Kerklied. Deze stichting staat hel bijvoor
auteursrechten die berusten IJ 

1 
e 

8
n et h t L"edboek in onze bundel wordt opgenomen, omdat geen gedeelbeeld niet toe dat nummer 25 . - u, e 1 

ten van liederen mo9en w,orden ohvlergenome~g- bestaan over het beleid van deputaten op dit punt. Terwijl de 
Binnen uw commIssIe bllJft verse 1. van _mern luit zïn de brs. Procee en Van 
meerd_erheid van de dco~~ifs~e. ~~hb~~o~~~~~~n~~~n~:ta~e~Jti::~~~p~~ in ~a~merking dient te worden 
Westnenen van oor ee a 11 heeft besloten commissievoorstel 3 weg te laten. De reden 
genomen, dat de generale synode v~n 1~f~ebben om de liederen die in 1974 goedgekeurd zijn, nader te 
daarvoor w~s( "dat Gdesput1a9te9~ get1~~) r~enoemde broeders zijn da~rom van mening dat deputaten blijkens 
beoordelen Acta • • , a · · 3 2 4 estelde ook werkzaamheden hebben 
het in hun rapport aan de generale synode 1995 on_der 2· en · g daaro ebaseerde voorstellen 3.1 
verricht, die door de generale synode van 1992 niet -~'J_n opgedrap~7~~~e word~i bedacht dat lied 25 : 1 - 8, 
en 3.2 van deputaten dienen daarom te

1 
wkorden geowrdiJzeing~pDg!~~en omdat de Interkerkelijke Stichting voor 

vermeld in art. 69 K. 0 ., sub b, niet za unnen w , 
het Kerklied er niet mee accoord gaat dat vers 9 wordt weggelaten. 
Dit verschil van inzicht komt uit in de onderstaande voorstellen. 

3. Voorstellen 

De meerderheid van de comm·hIss
1
ie st~tJa~~f

1
. \n de afgelopen periode hebben verricht en hun werkzaamhe-1 . deputaten te danken voor e we 

den goed te keuren; d f T ve bundel Schriftberijmingen waarin naast de 40 Schriftberijmin-
2. ~e~o:t~eto~r~~f~~~~:~ (:e:~; e~i;~~ ':an 1990) tevens worden opgenomen de_ nummers 13b, 14, 21 , 

3
_ ~n6d:~~ ~ee~i~~!~~~f ~g~~;:~~~~ ~:p~iaf ;n 

6
~bi:~::t~T~~diii~:ife

0

; ~io~et!~~"eren (vgl. bijlage B van 

het deputatenrapport);. . _ b heer van een muziekuitgave met harmonisaties van alle niet-
4. over te gaan tot het uitgeven in eigen e v 1 bïla e c van het deputatenrapport); 

psalmmelod1een, volgens het voorsteldva~ ~eptate~~n~~I éc~riftberijmingen tevens zorg te dragen voor 
5. opdracht te geven om b1J uitgave van e e ,rn ieve 

een goede uitvoering inzake ahut~tsrech:~~;;~: verdere afwikkeling van huidige en toekomstige zaken 
6 om het deputaatschap op te e en en 1 od 'tb engt 

· een kleine commissie te benoemen die rapport aan de genera e syn e u, r -

De commissieleden R. Procee en G. van Westrienen stellen u voor: 
1. = 1. meerderheidsvoorstel. d f Teve bundel berijmde Schriftgedeelten waarin alle volgens art. 69 
2. te kome_n tot de u1btga~e dvansec~~ftg~~~~lten een plaats hebben voorzover dit niet wordt verhinderd door K. 0 . vnigegeven enJm e , 

externe factoren; 
3. = 4. meerderheidsvoorstel. 
4. = 5. meerderheidsvoorstel. 
5. = 6. meerderheidsvoorstel. 

BIJLAGE 91 
art.247 

A. Baars, rapporteur. 

RAPPORT DEPUTAATSCHAPPEN ADMA, HULPVERLENING EN KERK EN BEDRIJFSLEVEN INZAKE 
HET DIAKONAAL BUREAU 

1. Inleiding 
rk · Ad H lpverlening en Kerk & Bedrijfsleven 

Tussen de drie diakonale deputaatschappen v:-n on~e ke s:~enw~~kin~ kreeg concreet gestalte door het 
bestaat al vele jaren een nauw,e samenwer mdg. Det~naal Bureau in het leven werd geroepen. Voor het 
besluit van de GS 1989, waarbIJ het zo genoem e ia 
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beheer van het Diakonaal Bureau werd door de drie deputaatschappen een beheerscommissie ingesteld; de 
taken en bevoegdheden van deze commissie werden door de synode van 1989 geregeld (acta pag. 403 en 
404). 
De drie deputaatschappen brachten over het Diakonaal Bureau een apart rapport uit aan de GS 1992. Dit 
rapport besloot met de volgende passage: 

De samenwerkende diakonale deputaatschappen constateren opnieuw dat het Diakonaal 
Bureau een belangrijke plaats inneemt in onze kerken. De ''verzelfstandiging" van het bureau heeft positief 
gewerkt op de samenwerking tussen de deputaatschappen en op de herkenbaarheid in het kerkelijk achter
land. De deputaatschappen hopen op dezelfde wijze verder te kunnen gaan. Moge Gods zegen op de 
arbeid van de medewerkers van het bureau en van de beheerscommissie blijven rusten. 
Hieruit blijkt dat de in 1989 gekozen structuur naar de opvatting van de deputaatschappen goed was en dat 
het Diakonaal Bureau hen naar behoren ondersteunde bij de uitvoering van de door de synode verstrekte 
opdrachten. 
De diakonale deputaatschappen hebben meegewerkt aan de totstandkoming van het advies van de 
Werkgroep CENTRAAL BUREAU dat aan de GS 1992 is uitgebracht. Deze werkgroep stelde de synode 
voor een gezamenlijke huisvesting te creëren ("Centraal Bureau") voor de deputaatschappen die medewer
kers in dienst hadden en de betrokken deputaatschappen op te dragen de voordelen van een Centraal 
Bureau zo spoedig mogelijk te verwezenlijken. De drie deputaatschappen hadden daarbij voor ogen dat het 
Diakonaal Bureau als organisatorische eenheid binnen het Centraal Bureau zou blijven bestaan en dat de 
gezamenlijke huisvesting belangrijke logistieke voordelen zou opleveren. 
De GS 1992 volgde de aanbevelingen van de werkgroep op, maar ging nog een belangrijke stap verder: zij 
besloot dat de administratieve medewerkers van de deputaatschappen zouden overgaan in dienst van 
deputaten KAB en dat het KAB alle administratieve werkzaamheden zou uitvoeren. Dit besluit had voor het 
Diakonaal Bureau en voor de diakonale deputaatschappen belangrijke consequenties. Dit moge uit het ver
volge van dit rapport blijken. 

2. Het voortbestaan van de beheerscommissie 

2. 1. Synodebesluiten 
De generale synode 1992 besloot op advies van rapport 8 van synodecommissie VI inzake het rapport van 
de drie diakonale deputaatschappen over het Diakonaal Bureau over 1990 en 1991: 
1. het rapport voor kennisgeving aan te nemen; 
2. de betrokken deputaatschappen van het beheer te ontslaan gelet op besluit 2 ten aanzien van adminis

tratie , beheer en het Diakonaal Bureau. 
Ten aanzien van administratie, beheer en het Diakonaal Bureau nam de synode de volgende besluiten: 
1. deputaten KAB op te dragen, samen met br. E.B. de Vin, hun bureau door huur van ruimten in 

"Carrefour" te Veenendaal met ingang van 1 januari1993 zodanig te vergroten en in te richten dat daarin 
werkruimte komt voor de beleidsmedewerkers van deputaten Zending, Evangelisatie en van het 
Diakonaal Bureau, alsmede voor eigen en over te nemen administratieve medewerkers; 

2. genoemde deputaten en de beheerscommissie van het Diakonaal Bureau op te dragen: 
a. het bureau aan te wijzen als werkplaats voor hun beleidsmedewerkers, 
b. hun administratieve medewerkers te doen overgaan in dienst van de deputaten KAB; 
c. hun administratieve werk te doen uitvoeren door het KAB, dit alles met ingang van 1 januari 1993 

resp. voor deputaten Zending met ingang van 1januari1995; 
3. deputaten Kerkelijk Administratief Bureau op te dragen: 

a. het beheer van het uitgebreide bureau op zich te nemen; 
b. de administratieve medewerkers, genoemd onder 2b, over te nemen; 
c. hun administrateur met de dagelijkse leiding van het vergrote bureau en de administratieve mede

werkers te belasten; 
d. erop toe te zien dat mogelijke voordelen tengevolge van de horizontale integratie van administratieve 

taken, zodra mogelijk, worden verwezenlijkt; 
e. na te gaan of en in hoeverre hun instructie door deze taakverbreding wijziging behoeft en daarover 

aan de generale synode 1995 te rapporteren; 
4. de aan deze bureau-uitbreiding verbonden kosten te voldoen uit de kas van de generale synode. 
Br. Medema stelde op de zitting van de generale synode op 20 oktober 1992 de vraag of gezien het geno
men besluit de taak van de beheerscommissie nu beëindigd was. De praeses ds. J.Westerink antwoordde 
dat dit geenszins het geval was; het besluit betekende dat de commissie gedechargeerd was. 

2.2. Bezinning 
Uitgaande van de uitleg van het besluit door de synodepraeses stelden de deputaatschappen een nieuwe 
beheerscommissie samen: Deputaten Adma benoemden br. A. Heystek te Veenendaal, Deputaten Kerk en 
Bedrijfsleven benoemden br. H. Kazen te Sliedrecht en Deputaten Hulpverlening benoemden (opnieuw) br. 
H. Medema te Bilthoven. 
De commissie in nieuwe samenstelling heeft zich uitvoerig bezonnen op de vraag op welke wijze het beheer 
van het Diakonaal Bureau kon worden voortgezet. Geconcludeerd werd dat de commissie geen taak meer 
had op het terrein van de financiën, omdat de kosten van het Bureau door de GS waren overgeheveld naar 
de begroting van Adma. Verder leidde de commissie uit het synodebesluit af dat het de bedoeling was dat 
de secretaresse van het Diakonaal Bureau in dienst zou treden van deputaten KAB. Het synodebesluit 
spreekt weliswaar alleen van "administratieve" medewerkers, maar het feit dat de personeelskosten van de 
secretaresse naar de begroting van de synode waren overgeboekt gaf steun aan deze interpretatie. Ook 
deputaten KAB waren deze mening toegedaan. 
De beheerscommissie meende derhalve dat zij de opdracht van de generale synode 1989 -voor zover 
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mogelijk- onverkort moest uitvoeren. Een belangrijke taak zag de commissie in de overdracht van de secre

taressefunctie naar het KAB. 

2.3. Correspondentie 
Deputaten Adma waren van mening dat het synodebesluit aan duidelijkheid te wensen overliet. Bij brief van 

29 maart 1993 legden zij het moderamen van de generale synode daarom enkele vragen hierover voor. De 

2e scriba van de synode, drs. J.C.L. Starreveld antwoordde in een brief d.d. 27 april 1993 als volgt: 

De besluiten van de synode beogen: 
a. dat de beleidsmedewerkers blijven werken in dienst en onder verantwoordelijkheid van hun deputaat-

schap; 
b. dat de administratieve medewerkers (gaan) werken in dienst en onder verantwoordelijkheid van deputa-

ten KAB; 
c. dat de huisvesting (ruimtetoewijzing, kosten, huishoudelijke dienst) en de uitvoering van het administra-

tieve werk, zowel het financiële , als de hulpdiensten voor het secretariaat (notulering, archivering, kopië-

ren , stukken verzenden etc.) door het KAB wordt verzorgd. 

Voor uw deputaatschap betekent dit in concreto: 
. 

a. dat de taak van de beheerscommissie is gereduceerd tot de regeling van de inzet van uw beleidsmede-

werker voor de deputaatschappen Hulpverlening en Kerk en bedrijfsleven; 

b. dat u de hierboven onder c. genoemde zaken, alsmede de daarmee gemoeide werktijd van uw mede-

werker overdraagt aan het KAB. 
Deze brief is in een vergadering van de drie-moderamina van de diakonale deputaatschappen besproken. 

De vergadering constateerde dat de brief van de 2e scriba van de GS nog niet voldoende duidelijk,h9.id ver

schafte. Immers deze brief spreekt over •uw beleidsmedewerker" (enkelvoud), daarmee waarsch1JnhJk doe

lend op br. Van Well , functionaris voor bezinning en toerusting. Onduidelijkheid bleef bestaan over de positie 

en de plaats van de bureausecretaris, br. J.N. Noorlandt. Indien het de bedoeling van de synode was 

geweest om ook br. Noorlandt naar KAB over te plaatsen, dan zou er ook een uitspraak gedaan zijn over de 

vraag welk deputaatschap de salariskosten van deze functionaris _moest dragen. . . 

Besloten werd om niet opnieuw opheldering te vragen, maar de 1ntegrat1e van het D1akonaal Bureau 1n een 

landelijk kerkelijk bureau naar eigen inzicht ter hand te nemen en hierover aan de synode van 1995 verslag 

te doen. 

3. Het integratieproces 

Om de integratie van het Oiakonaal Bureau in een landelijk bureau van onze kerken te verwezenlijken trad 

de beheerscommissie in overleg met deputaten KAB. Het integratieproces kwam moeizaam op gang, 

omdat er zowel op deputatenniveau als op het niveau van de medewerkers verschillende ideeën leefden 

over het te bereiken doel. De beheerscommissie kwam tot de slotsom dat het samengaan van de beide 

bureaus alleen kans van slagen had als de medewerkers gezamenlijk inhoud zouden geven aan een "lande

lijk bureau". De beheerscommissie gaf haar bureauhoofd daarom opdracht om in overleg met het hoofd K.11.B 

voorstellen te doen over een haalbare integratievorm; deputaten KAB gaven haar bureauhoofd een vergehJk

bare opdracht. De pogingen om deze opdracht uit te voeren hebben geen reëel resultaat gehad; __ de opvattin

gen over functie en taak van een landelijk bureau liepen te ve_r uiteen. Wel werd ee~ gezamenhJk_e_hu1sves

ting in gebruik genomen en in september 1993 werd met enig vertoon het LandehJk Bureau officieel geo

pend. Het feitelijke integratieproces was daarmee echter nog niet tot een goed einde !)ebracht. 

De synode had in het integratieproces een rol toebedeeld aan br. E.B. de Vin, voorzitter van de Werkgroep 

Centraal Bureau. De synode had echter verzuimd br. De Vin van het besluit in kennis te stellen en 

Deputaten KAB gaven er aanvankelijk de voorkeur aan de zaken in onderling overleg (met de beheerscom

missie en in latere instantie met deputaten Zending) te regelen. Nadat de "bottom-up"-benadering was 

gestrand, besloten deputaten _KAB in overleg met de _beheerscommis~ie om br. De Vin alsnog in te schake

len. Dit gebeurde in het vooriaar van 1994. Het advies dat br. De Vin uitbracht, leidde echter niet tot een 

aanvaardbare oplossing. 
Vervolgens besloten deputaten KAB en de beheerscommissie een interim manager aan te trekken om de 

integratie tot stand te brengen. In de persoon van br. H.J. van Maanen te Ede werd een bekwaam persoon 

gevonden. Hem werd een ruim mandaat gegeven en hij ging zeer grondig te werk. In het najaar van 1994 

bracht hij zijn rapport "Drie maal één is één" uit. In dit rapport gaf hij zijn visie weer op het samengaan van 

het Administratief en het Diakonaal Bureau. Het Zendingsbureau, dat inmiddels wel in Veenendaal was 

gehuisvest, bleef nog buiten deze integratie. Br. Van Maanen voegde een stappenplan aan zijn rapport toe, 

dat in principe op 1 januari 1995 in werking zou treden. Zowel de beheerscomm1ss1e, deputaten KAB als de 

medewerkers van de bureaus stemden in hoofdlijnen met het rapport en het stappenplan in, zij het met kant-

tekeningen en (sommigen) schoorvoetend. 
Een zeer belangrijk knelpunt in het samengaan van de bureaus deed zich vanaf het begin van de integra-

tiepogingen voor in de personele sfeer. Zoals reeds in het vorige hoofdstuk is vermeld, werd uit het synode

besluit afgeleid dat in ieder geval de secretaresse van het Diakonaal Bureau, zr. Blankestijn, moest worden 

overgeplaatst naar het KAB. Formeel is dit al spoedig na 1 januari 1993 gerealiseerd, maar praktisch bleef 

zij onder de aansturing van de beide diakonale medewerkers, Noorlandt en Van Well. ZIJ bleef ook nage

noeg uitsluitend werkzaam voor de diakonale deputaatschappen. Haar overgang naar het KAB werd voorts 

belemmerd en vertraagd doordat geen overeenstemming met haar kon worden bereikt over enkele arbeids-

voorwaarden en haar functiebenaming en -inhoud. 
De grondgedachte van het synodebesluit dat het Landelijk Bureau als facilitair bedrijf beschikt over m_ede-

werkers die voor verschillende werkzaamheden en voor verschillende deputaatschappen inzetbaar z11n , 1s 

aantrekkelijk maar in de praktijk niet haalbaar gebleken. Dit heeft te maken met de beperkte omvang van het 

bureau maar ook met de diversiteit van taken van de deputaatschappen. De beheerscommissie constateer-
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de dat ook een secretaresse moet beschikken O · r · · 
behoren kunnen functioneren. Omdat de kwantita~:~=~ecia ISlische kennis over het diakonaat, wil zij naar 

ling met een aantal gespecialiseerde secretaresses niet 1~~~~din9e~/e vorming van een secretariële afde-

deputaatschappen ook in de toekomst niet oplosba e en, is i probleem naar de mening van de drie 

Het besluit van de synode dat de (beleid -) d ar.rk • • .. 

pen, brengt mee, dat deze medewerke~ ~ik ewe ;rs in 11enst bhJv~n van hun "eigen" deputaatschap-

beschikken. Dit houdt in dat de secretaresse die ~ver_ eigen secretanele ondersteuning moeten kunnen 

ken haar werkopdrachten moet krijgen van één ~!t~dJ v~or kde diakonale deputaatschappen is aangetrok

belast met het toezicht op de uitvoering van die werkza e h 1~ anale medewerkers. Deze moet tevens zijn 

Het synodebesluit van 1992 is ook in deze constructie ~~a~ d:n. · . 

uitvoerbaar, als de secretaresse formeel in dienst tr .. mening van de ~1akonale deputaatschappen 

secretaris diakonaat (br. Noorlandt). Alle overige z k eeddt bij KAB: maar functioneel ressorteert onder de 

de mening van de diakonale deputaatschappen zin~~r ~: ~et de in~rgratie te maken hebben kunnen naar 

worden gedacht aan de logistiek zoals ree . r ere pro emen word9.n geregeld. Daarbij moet 

model zoals de werkgroep "Ceniraal BureaeJI\~• ri;i telefoon, automat1s9.nng, huisvesting e.d., kortom een 

sie eind maart 1995 aan deputaten KAB v voor ogen Slond. Dit model heeft de beheerscommis

voorstel te zullen beraden. oorgelegd. Deputaten KAB hebben meegedeeld zich over het 

O_mdat de integratiebesprekingen tussen de ut t KAB · 

z11n gekomen, heeft de beheerscommissie h.iar ~=~ ook bi]~ de~uiate~ Zending nog niet tot een afronding 

Het streven van de moderamina van de diako I 
epu a en end1ng neergelegd. 

KAB en deputaten Zending tot een gezamenlij~ ~t~~~~~~t~ch:ppen was erop_ gericht_ om met deputaten 

Deputaten KAB hebben er de voorkeur aan e eve e . omen over de 1ntegrat1e van de bureaus. 

Samenvattend moet worden geconcludeerd dgat h n de besprekingen op te schorten tot na de synode 1995. 

heeft gegeven tot veel discussie en veel spanning!~ sino~ebeslu1t ov~r de integratie van de bureaus stof 

taatschappen heeft hiervan nadelen ondervonden. ee veroorzaa · Het werk voor de diakonale depu-

4. Het Diakonaal Bureau 

4.1. Medewerkers 
Het bureau telt twee medewerkers: 

Br. H.H. van Well, beleidsmedewerker funcfon · b · · 

!acten met de classicale diakonale co,'.nmiss:es a;J~~:erte~in~1nQ en toerustin!l. Hij onderhoudt de con

toerusting van diakenen. ' e ezinning over d1akonaat en bevordert de 

Br. J.N. Noorlandt, secretaris diakonaat belast m t b 1 ·d d · · 

schappen en documentatie en publiciteit ten beho!ve ~:~ ~!t ~:::~~~~tet secretariaat van de deputaat-

De medewerk_ers worden ondersteund door zr. A.H. Blankes ·· · • • . 

ge hoofdstuk 1s beschreven niet duidelijk is geregeld z -- lij~, secretaresse, wier pos1t1e, zoals 1n het vori-

stellen van agenda's, het notuleren van vergaderin.ge~j zor~ ;ooral voor de correspondentie, het samen

Gehandicapten. en e secretariaat van de Commissie Integratie 

4.2. Functiebeschrijving 
De functie van de bureausecretaris is in dez · d ·· · 

taken. De functiebenaming is thans "secretai/d~~~o~a~~w~zi~d d~.o~toevo~ging _van enkele beleidsmatige 

tot de taak van de secretaris diakonaat het besluitvorm -' e unc ie beschnjving is aangepast. Het behoort 

bereiden en van advies te voorzien en de n in11sproces inn_en de deputaatschappen voor te 

eigen taakverantwoordelijkheid. ge omen besluiten correct uit te voeren. Hij draagt hierin een 

4.3. Functioneringsgesprekken met de medewerkers 

Overeenkomstig de "Regeling taken en b dh d " · 
gehouden. evoeg e en worden eén maal per jaar functioneringsgesprekken 

4.4. Pensioenen 
Voor de beide medewerkers van het Diakona I B · b .. · · · 

sloten bij de Stichting Pensioenfonds Samenbfndi~~e~u ~! 1
~

1nd
i~nfttreding een pensioenverzekering alge

het pensioenreglement per 1januari1993_ Deze wijziging bu~ :n. d I pensioenfo~ds besloot tot wijziging van 

deelnemers terwijl tevens een belan rïke r . . e e en e een achteruitgang 1n de rechten van de 

heeft onder leiding van de voorzitter Ja~ de~u~:i~~v~r~~~
1~91 w:ri aa~gekondigd. Naar aanleiding hiervan 

vonden tussen de deputaatschappen zendin KA c e e a en . r. A.H_.J . Schwartz, overleg plaatsge

de diakonale deputaatschappen. Dit overleg ~~eft :ri~hgee~logiftchedU~M~[511e1t en de Beheerscommissie van 

van KAB en van het Diakonaal Bureau in aande 19 9.su eer at e pen_s1oenen van de medewerkers 

voo_r de Gezondheid, Geestelijke en MaatsJhappelijke 
9
Jefi;g~~~~8tb~a)~htl! de Stichting Pensioenfonds 

kehJk dat de diakonale medewerkers formeel in d. .. e. eist. Hiervoor was het noodza

met deputaten KAB die er op neer komen dat de fu
1
~~1f~n~~;~:n bij d~j; hierover zijn regelingen getroffen 

d1akonale deputaatschappen en de beheerscommissie blijven vieg en inzake deze medewerkers bij de 

de werkgever als de deelnemers een premieverlichting mee E. e ovtergahng naar PGGM bra_cht zowel voor 

worden betaald. · r moes ec ter wel een belangnjke inkoopsom 

5. De samenwerking van de deputaatschappen met het bureau 

5. 1. Samenstelling beheerscommissie 

De beheerscommissie heeft de volgende leden: 

Voorzitter: br. H. Kazen (benoemd door K&B) 



Secretaris: br. A. Heystek (benoemd door ADMA) 

Lid: br. H. Medema (benoemd door HBB). 
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5.2. Drie-Moderamina 
Hoewel in het uitvoerende vlak veel zaken door de beheerscommissie worden afgehandeld, ligt de verant-

woordelijkheid voor het Bureau bij de drie deputaatschappen, die de praktische gang van zaken hebben 

gedelegeerd aan het zo genaamde drie-moderamina-overleg. Dit overleg is functioneel : elk halfjaar wordt 

aan de hand van verslagen van het Bureau en van de beheerscommissie de gang van zaken besproken en 

worden besluiten genomen over de voorstellen van de beheerscommissie. De deputaatschappen worden 

regelmatig op de hoogte gehouden, zowel van de handelingen van de drie moderamina als van die van de 

beheerscommissie. 

6. Financiën 

Zoals reeds eerder in dit rapport is vermeld, hebben deputaten geconcludeerd dat er door het besluit van de 

GS 1992 geen taak meer voor de beheerscommissie op het terrein van de financiën ligt. De begroting over 

de jaren 1993 tot en met 1995 is grotendeels overgebracht naar de begroting van Adma. De penningmees

ter van Adma heeft binnen de administratie een kostenplaats "Diakonaal Bureau• gevormd; hier worden alle 

kosten van het Bureau verzameld. In de vorige periode van drie jaar is er een afzonderlijke financiële admi

nistratie voor het Diakonaal Bureau bijgehouden; de beheerscommissie had de budgetverantwoordelijkheid 

en de budgetbewaking was in handen van de bureausecretaris. De drie deputaatschappen hadden een 

afspraak over de verdeling van de kosten van het Bureau en de drie penningmeesters pleegden overleg 

over de (concept-)begroting en (-)jaarrekening. De collectieve verantwoordelijkheid voor de financiën werkte 

positief op de samenwerking tussen de deputaatschappen; in de nieuwe situatie zijn deputaten Adma volle

dig verantwoordelijk, waardoor de betrokkenheid van de beide andere deputaatschappen is verminderd. Dit 

leverde wel eens problemen op. Zo werd er in de afgelopen jaren voor eenvoudige administratieve werk

zaamheden meermalen een beroep gedaan op het KAB. De beheerscommissie gaf hier toestemming voor, 

maar feitelijk kon dit niet, omdat de commissie niet over een eigen budget beschikt. Kortom: alle besluiten 

van de commissie met financiële consequenties zouden eerst naar de penningmeester van Adma moeten 

worden teruggekoppeld. Praktisch kan dit natuurlijk niet goed werken. 

7. Het beheer van het Diakonaal Bureau 

In de afgelopen drie jaar is gebleken dat de integratie van de verschillende kerkelijke bureaus op het punt 

van de personele invulling op bezwaren stuit. Op grond hiervan menen de diakonale deputaatschappen dat 

er binnen onze kerken een afzonderlijk Diakonaal Bureau moet blijven functioneren. Dit bureau zal gebruik 

kunnen maken van alle faciliteiten die het Landelijk Bureau biedt: huisvesting, kantoorautomatisering, tele

fooncentrale , postverzorging en huishoudelijke dienst. De medewerkers van het Diakonaal Bureau zullen 

zich -indien dit praktisch mogelijk is- voegen naar gezamenlijke kantoorregels met de overige gebruikers van 

het Landelijk Bureau, maar zij zullen hun eigen plaats hebben en slechts verantwoording afleggen aan de 

diakonale deputaatschappen. Voor de uitvoering van hun werk zullen zij de beschikking hebben over een 

secretaresse. Het ontmoet geen bezwaar dat deze secretaresse formeel/juridisch in dienst is van het depu

taatschap KAB of een nieuw te vormen deputaatschap Landelijk Bureau . Dit geldt tevens voor de beide 

functionarissen die thans werkzaam zijn bij het Diakonaal Bureau. 

Van groot belang is dat er een goede regeling komt voor de diensten van het Landelijk Bureau aan de ver-

schillende deputaatschappen. In de bestaande situatie bepalen deputaten KAB welke faciliteiten beschik

baar zijn . Dit houdt in dat er overleg nodig is over de aanschaf van kantoormeubilair, computerbenodigdhe

den e.d. Dit levert thans wrijving op tussen KAB en Diakonaal Bureau. Wanneer het model dat de diakonale 

deputaatschappen voor ogen staat, kan worden gerealiseerd, zou er een apart orgaan (commissie of depu

taatschap) moeten komen dat het facilitair bedrijf beheert en dat er voor zorgt dat alle bureaus goed kunnen 

functioneren. Dit orgaan zou eigen bevoegdheden moeten hebben. Het spreekt voor zich dat in dat geval 

afspraken moeten worden gemaakt over de kostenverdeling. 

De gedachte die aan in de inleiding genoemde regeling "taken en bevoegdheden van de beheerscommissie" 

ten grondslag lag, was dat de deputaatschappen zelf de (volledige) verantwoordelijkheid hadden voor het 

functioneren van het Diakonaal Bureau. Daardoor is er een complex besluitvormingstraject nodig via de 

beheerscommissie en het drie-moderamina-overleg. De deputaatschappen zijn van mening dat de slagvaar

digheid kan worden vergroot door de regeling "taken en bevoegdheden• aan te passen. 

Verwacht mag worden dat de GS 1995 het deputaatschap Kerk en Bedrijfsleven zal opheffen. Er blijven dan 

twee diakonale deputaatschappen over: Adma en Hulpverlening. De bestaande constructie (beheerscom

missie en moderamina-overleg) is voor het beheer van het Diakonaal Bureau door twee deputaatschappen 

te zwaar. De deputaatschappen Adma en Hulpverlening hechten er sterk aan om de samenwerking die 

gestalte heeft gekregen in het Diakonaal Bureau voort te zetten. Zij denken dat in een nieuwe situatie te kun

nen realiseren door versterking van het moderamina-overleg. Dit overleg kan de bevoegdheden van de 

beheerscommissie overnemen, waardoor de beheerscommissie kan worden opgeheven. De bevoegdheden 

van het moderamina-overleg moeten door de beide deputaatschappen worden geformuleerd. Terzake zullen 

door de moderamina voorstellen aan de deputaatschappen worden gedaan. De door de GS 1989 vastge

stelde regeling "taken en bevoegdheden• kan daarmee worden ingetrokken. 

De kosten van het Diakonaal Bureau komen als "diakonale kosten• ten laste van Deputaten Adma. Om de 

samenwerking binnen het Diakonaal Bureau gestalte te geven en om uitdrukking te geven aan de solidari

teitsgedachte zullen Deputaten Hulpverlening jaarlijks een vaste bijdrage aan Deputaten Adma betalen. 

Hiermee herleeft de situatie van vóór 1993. 
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B. Voorstellen 

De dne drakonale deputaatschappen doen aan 
1. In te S(emmen met het in stand houden vande generale synode de volgende voorstellen: 

ken. Brnnen drt bureau zullen de beide drakii;ezfista_ndrg _Drakonaal Bureau ten behoeve van de ker-

2_ ~:~ ~,~t~n~~?~eunreonder gl ezamenlijke verantwoorde~j~,~~~~r~!~e~e ~~~k~~ae~ sdecretanele ondersteuning 

B au za gebruik maken van d d" e eputaatschappen· 

H u~ebau van de Christelijke Gereformeerde Kerke~"- rensten van een facilrtarr bednjf, genaamd "~ndelrJk 

3. e eheer van het LandeliJk Bureau o te dr ' 

4. In te stemmen met de opheffing van d~ behe~~:~o~~ieen ~elfstandig orgaan met eigen bevoegdheden 

5. ~v:~~~~~~~;;~e~ei~~~':~,~~~v~~~~i~as1~esteld sJ~r ~~t~~~8t\~~~"1!~~:n'.egelrng ·~aken e~ 

de be_voegdheden tussen de deputaatscha ~ Binnen- en Burt_enland op te dragen de afbakenin va 

het Drakonaal Bureau te regelen en deze ,t,_Pke~~,~ 1e bgezamenlrJke moderamina inzake het behee~ va~ 
e rengen van de generale synode 1998. 

Namens de moderamina van de deputaatschappen 

Adma, Hulpverlening en Kerk en Bedrijfsleven 

A. HeySlek, secretaris beheerscommissi~ 

BIJLAGE 92 
art.252, 255 

RAPPORT 7 VAN COMMISSIE VI BETREF~~NE~~~VN\~~RUGGINGSREGELING TERUGGEKEERDE 

(Voorstellen deputaten Evangelieverkondi in .. 

de Burtenlandse Zending, punten 9, 14.12 ~n ~ 40~~'.r lsrael, aanvullend rapport, punt 2, en deputaten voor 

Op verzoek van uw comm·s · Il h 
regelingen. Zï v I Sre .. eelt ()Ok commissie VI zich bezonnen d 

tuss~n de uitde~o~':eC:gri~it~~Ji ~i~~lri~~~se~~:t~~(gÎn Jbijlagen 17_ii 1: ~~rf~!

1

~~if~ij~1;~~g~i;d 

~E n:r:::~~1~:ff~nndr~~if~~~~i~r~~ e:~uJ:
1
~~~;~~~~~~:i:1:~!:d:~zä~ ~~~~gee~~it~;~~f:~e~~'~:~~~:; 

commrssre rs van oordeel, dat de raad ( eraa naar art. 11 K.O. 

~:~i~r~;I~~~ ~~p~~~~e_n :itn v~!t J: :i~i!~;~v~~av~r~~~~o~~~~jth~~k~r~g~nn s~~e~:i~;~~~ ~~: ~: 

~:~e:e:1~~ ~~:l;~i~«:i~~,:~; v9!s~~~:~;r?ne rar,;lij~e u~it~~~~n~~~~- i::~~~~sgsT:k:;r~:i~~~\k~~i 

~;i v"!~s1!1 ~;~~;:;~
5
~ie~~\ ~~ ~:rn~:uw aanvaard~ be:r~~~f~g_eie~uJO:,~ i:i~~~~~etui~~~nde be~indi-

uw commissie als voorlopige regelin aa~v!:rnog toegezegde_aanvulling betreffende ne!ninkom~f;~edra

bezwaar van deputaten Evangelieveriondiging ~~~~r~ l~erahe.allv,se rn dzoverre daarin niet het terechte princ°ip~gr~ 
ver rsconteerd. 

Uw commissie stelt u voor: 

1. Als voorlopige overbruggingsregeling voor it b"" . 

~~g~nie. bero_epi_n~ hebben ontvangen, va~t te'J:i~~~~re drenSI teruggekeerde predikanten, die nog geen 

. . 'l beerndrgrng van de bijzondere dienst waa . . 

~~rk2h'bm een_overbruggingsuitkering toe te ken~en rtoe een predikant beroepen is, dient de zendende 

· • eze urtkenng bedraagt: · 

gedurende 3 maanden 100%, 

gedurende de volgende g maanden go•;. 

gedurende de volgende 12 maanden 803/c 

en daarna 70% van het door deputaten •Financiële Z . 

dtd met eventueel te verkrijgen wettelijke uitkeringen ak_en geadviseerde_ predikantstractement, vermin-

s en ~an de echtgen_ote voor 75% en vermeerderd ~:;g;;~nkomsten urt arbeid en/of bedrijf en inkom

r:i;n ~stenhvergoedrng. Neveninkomsten tot een bedrag van •1 ~~n een h zrebktekostenverzekering en een 

esc ouwrng. 
0 van et asrstractement blijven hierb·· 

Art. 3: Deze uitkering vervalt: 
IJ 

1- brJ het_ overlijden van de predikant; 

2· brJ wergenng door de predikant zich beroe b 
d~n passende arbeid te aanvaarden· p aar te stellen, dan wel een passend beroep of aangebo-

3. brJ het bereiken van het recht op em~ritering 

Art. 4. De zendende kerk kan voor de financie;in . . 

;e~ b~_roep d_oen op de deputaten in overleg met ~i~a;e dp~~~-~rtkf nng gedurende de eerste twee jaren 

n er rnge BrJstand en Advies. 
1 an rs eroepen, en daarna op deputaten 

2. Aan_ deputaten Buitenlandse Zending Evan er . . 

Advies op te dragen gezamenlijk aan d~ gene~al~e~;~:~d!~~ä ,onder Israël en Onderlinge Bijstand en 

~- over de effectuering van deze regeling in de period 1995 e rapporteren: 

· over de gewenste definitieve regeling. e -
1

998, 
A. de Geus, rapporteur 
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REGISTER 

De cijfers tussen haakjes wijzen op de bladzijden van de bijlagen. 

A 

Acta, - van de generale synode 1992: art. 18. 

Archieven, kerkelijke-: art. 192; bijl . 71 (481) en 72 (487). 

B 

Bedrijfsleven, kerk en -: art. 188, 190; bijl. 65 (448), 66 (458) , 67 (459) en 68 (473). 

Begrotingen: zie financiële zaken. 

Benoemingen, lijst van -: art. 259. 
Bijstand en Advies, onderlinge - naar art. 11 K.O.: art. 200; bijl. 73 (487) en 74 (495). 

C 

Commissies, - van onderzoek en rapport: art. 22. 

Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte: zie eenheid. 

Correspondentie, - buitenlandse kerken: zie kerken. 

Curatorium: zie Theologische Universiteit. 

D 

Diakonale en maatschappelijke aangelegenheden (ADMA): art. 189, 190, 249; bijl. 67 (459) en 68 (473). 

E 

Eenheid, van de gereformeerde belijders in Nederland (algemeen): art. 169. 

- Bezinning kerkelijke verhoudingen binnenland: art. 161 , 168; bijl. 14 (163), 27 (319) en 57 (419). 

- Contact Orgaan Gereformeerde Gezindte (C.O.G.G.): art. 39; bijl . 14 (163) en 15 (220). 

- Gereformeerde Bond in de Nederlandse Hervormde Kerk: art. 45; bijl. 14 (163) en 18 (250). 

- Gereformeerde Kerken (Vrijgemaakt): art. 123, 126; bijl. 14 (163), 34 (354) en 35 (355) . 

- Nederlands Gereformeerde Kerken: art. 144, 148, 167; bijl. 14 (163) , 45 (370), 47 (371 ), 48 (375) en 56 (418). 

Emeritikas, ad art. 13 K.O.: art. 72; bijl. 19 (250) , 20 (262) , 21 (267) en 22 (275). 

Evangelieverkondiging onder Israël: art. 172, 175, 266; bijl. 61 (423) , 62 (437) , 63 (439) en 64 (446). 

Evangelisatie: art. 89, 121 ; bijl. 25 (309) , 26 (317) , 32 (352} en 33 (353). 

- samenwerking zending: instr. 8.04: art. 203. 

F 

Financiële zaken: art. 29, 224; bijl. 5 (135} , 82 (511) en 83 (525). 

- begrotingen van deputaatschappen; art. 233; bijl. 88 (537). 

G 

Generale Synode 1992 
- Acta: art. 18. 
- rapport moderamen: art. 19; bijl. 1 (132}. 

Generale Synode 1995/1996 
- adviseur-verbindingsman oud. J.C. van Beveren: art. 10. 

- afgevaardigden: art. 3, 28, 48, 61 , 84, 93, 112, 129, 151 , 165, 179, 199, 218, 245, 265. 

- agendum: art. 13, 16. 
- art. 43 K.O.: art. 261 , 272 

- bidstond: blz. 5. 
- bloemen: art. 27. 
- dagblad Trouw: art. 238. 
- huishoudelijke regeling: art. 135; bijl. 43 (369). 

- in memoriam rev. M.A. Macleod: art. 97. 

- instemming met de belijdenis: art. 7. 

- lastbrieven: art. 3. 
- moderamen: zie moderamen. 
- ontmoeting met 'Zierikzee': art. 242. 

- opening: art. 1 en 2. 
- praeadviseurs: art. 5. 
- presentie: art. 28, 38, 42, 48, 50, 61 , 71 , 79, 88, 93, 112, 114, 129, 147, 151 , 165, 179, 187, 195, 199, 201 , 

213,218, 230, 240, 245, 265. 

- quaestor: zie quaestoraat. 
- sluiting: art. 262, 273. 
- telegram H.M. de Koningin : art. 17. 

- toespraken 
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- praeses: art. 6. 
- rev. C.A. Schouls: art. 95. 
- ds. O.A. Brienen: art. 96. 
- rev. T. Donachie: art. 100 
- rev. G. Ringnalda: art. 1 oi. 
- dr. A.N. Hendriks: art. 122. 
- drs. J.C. Schaeffer: art. 143. 

- ds. P. Buntuborrong: art. 153. 
- ds. M.S. Muhali : art. 154. 

- vergadertijden: art. 15. 
- verslaggeving 'De Wekker': art. 12 
Generale Synode 1998 · 

roepende kerk van -: art. 26o. 
Gereformeerde Bond in de Nederl d 
Gereformeerde Kerken (Vrijgemaa~)-se Hervormde Kerk: zie eenheid. 

Gezondheid • zie eenheid 
szorg, pastoraat in de-: art. 202; bijl. 75 (496) en 76 (505). 

H 

Hulpverlening, - in binnen- en buitenland· art 109· bijl 30 (334) · · , · en 31 (350). 

1 

Instructies 
- commissie v.an_ bijstand classis Haarlem: art 257 

- 8-01 Kerkehjkhed: zie kerkelijk lied. · · 

- 8.02 Pubhc1te1t: zie publiciteit. 

-:·g! ~red1kanten_ naar art. 6 K.O.: zie predikanten 

- · amenwerk1ng Zending-Evangeli r . . · . 
- 8.05 Herziening Kerkorde: zie kerkord!a 

19
· zie evangelisatie en zending. 

- 8.06 Vragen rondom de vro · h · . 
International Conference ofu;~~r: ~~g zie vrouw in het ambt. 

e urches: art. 102; bijl. 14 (163) en 27 (319). 

J 

Jaarboek: art. 21 ; bijl. 3 (134). 

K 

Kerk, - en bedrijfsleven: zie bedrijfsleven 

:. en onderwijs: zie onderwijs. · 

Kerkelijke verhoudingen 
- algemeen: art. 102; bijl. 14 (163) en 27 (319) 

- kerken binnenland: zie eenheid. · 

- kerken buitenland: zie kerken 

Kerkel!jk lied: instr. 8.01 : art. 210, 214· bijl 78 (508) 

Kerkelijk werker, rechtspositie van _. 'rt 2· . •· · 

~erken, correspondentie met buitenl~~d~e ~!rtblj)ó~~-6.1 (524) en 83 (525). 

Christian Reformed Church in North Am . . .. 

- DDutch Reformed Church of Botswana: a~n~~/~ij'l1~! (~0663;)b1jl. 14 (163) en 27 (319). 

- utch Reformed Church ins · L k . • .. · en 27 (319). 

- Die_ Gereformeerde Kerke in ;ui~~A~t· ~O~; bijl. 14 _(1~3} en 27 (319). 

- Eghses Réformées Evangéliques lndé;~:d~nt~~•d1;~· bijl. 14 {163), 27 __ (319), 58 (419) en 59 {426) . 

- Free Church of Scotland: art. 102; bijl. 14 (163) en 2 
rance. art. 102; bijl. 14 (163) en 27 (319). 

- Free _Reformed Church of North America· . 7. (3
19

)-

- Gereja Toraja Mamasa: art. 102; bijl. 14 (1~1) 102
2~

I
j(I. 14 {163) en 27 (319). 

- Hunganan Reformed Church· art 171 · .. en 319). 

- lgreja Evangelica Reformada· no Brasï'/JI. 59 (420) en 60 (421). 

- Orthodox Presbyterian Church· art 102. ~j, 17i•(~l~i14 (163) en 27 (319). 

- Reformed Churches of Australla: a·rt. 102· bijl 14 (163r 21 (319
). 

: ~e;ormed Church in Japan: art. 102; bijl. 14 (163) en 27°(31 ~/319
}-

- R=f~~=~ ~~e~ches_of New Zealand: art. 102; bijl. 14 (163) e~ 27 (319). 

Kerkjeugd, cont~~e~=~ d~h-~~~-~t~;ng;·j.,3~3-
1
(02277; )bijl. 12

44
((163) en 27 {319). 

Kerkorde ' ' · en 307). 

- bijlage 6: art. 182. 
: hetrziening-: instr. 8.05: art. 37, 43; bijl. 12 (158) en 13 (162) 

uI ~ave van de-: art. 23; bijl. 4 (1 34). · 

- artikel 51 K.O.: art. 102. 
L 

Landelijk Bureau: art. 191 , 247,248; bijl. 69 (475) en 70 {481) en 91 (544). 
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M 

Militairen, geestelijke verzorging van de-: art. 162; bijl. 53 (413) en 54 (416) . 

Minimum-bijdragen der kerken: art. 233; bijl. 88 (537); Generale Synode 1992: art. 19; bijl. 1 (132) . 

Moderamen, verkiezing van het-: art. 4. 

N 

Nederlands Gereformeerde Kerken: zie eenheid. 

0 

Oecumenische relaties: Informatieboekje: art. 107 

Onderlinge Bijstand en Advies, kas naar art. 11 K.O.: zie bijstand. 

Onderwijs, kerk en-: art. 44; bijl. 16 (221) en 17 (247). 

Overheid, contact met de-: art. 159; bijl. 51 (411) en 52 (412). 

p 

Pastoraat In de gezondheidszorg: zie gezondheidszorg. 

Predikanten 
- naar art. 6 K.O.: instr. 8.03: art. 36; bijl. 1 O (157) en 11 (158) . 

- overbruggingsregeling repatriërende -: art. 252, 255; bijl. 92 (549) . 

Publiciteit: instr. 8.02: art. 131 , 138; bijl. 38 (359) . 

Q 

Quaestoraat 
- benoeming quaestor: art. 11 . 
- rapport van de quaestor: art 225; bijl. 84 (526) en 85 (533) . 

- begroting van de quaestor: art. 227; bijl. 86 (534) en 87 (536) . 

R 

Radio-kerkdienstuitzendingen: art. 134; bijl. 41 (365) en 42 (367) . 

s 

Schriftgedeelten, berijmde-: art. 239,241 ; bijl. 89 (540) en 90 (543) . 

Studiefonds, uitvoeringsregeling -: art. 133, 139, 204, 208; bijl. 39 (360) , 40 ( 363) en 77 (507). 

T 

Theologische Universiteit 
- curatorium van de-: art. 30, 34, 140, 141, 142; bijl. 6 (136), 7 (149) , 34 (354) , 44 (369) en 88 (536). 

- deputaten-financieel van de -: art. 35; bijl. 8 (152) en 9 (156). 

- emeritering prof. dr. W . van 't Spijker: art. 33. 

- emeritering prof. dr. W.H. Velema: art. 33. 

- emeritering prof. dr. J. de Vuyst: art. 33. 
- benoeming drs. A. Baars aan de-: art. 70, 80, 94. 

- benoeming dr. H.J. Selderhuis aan de-: art. 70, 80, 94. 

- benoeming drs. T.M. Hofman aan de-: art. 70, 80, 94. 

- benoeming dr. D.J. Steensma aan de-: art. 120. 

- vervulling vacatures: art. 70, 80, 94. 
- vak 'Gemeenteopbouw': art. 140; bijl. 44 (369) . 

- stimuleringsfonds: art. 141 . 

V 

Varenden, geestelijke verzorging van -: art. 108; bijl. 28 (323) en 29 (333). 

Vertegenwoordiging der kerken: art. 20; bijl. 2 (133). 

Vrouw In het ambt 
- vragen rondom de -: instr. 8.06: art. 215, 231 ; bijl. 79 (509) en 80 (509). 

w 

Wekker, De-: art. 130, 132, 205; bijl. 36 (357) en 37 (359) . 

z 

Zending, buitenlandse-: art. 153, 154, 155, 160, 221,222; 49 (377) , 50 (406) en 81 (510). 

- samenwerking evangelisatie: instr. 8.04: art. 203. 

Ziekenhuispastoraat: zie gehandicapten. 






